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یازدهم رجب ۱۴۴۲

مناسبت ها

[ February 21 ] ۳ اسفند روز جهانی زبان مادری
۴ اسفند ولادت امام محمد تقی علیه السلام [ ١٠ رجب ]

۵ اسفند روز بزرگداشت زمین و بانوان
۵ اسفند روز بزرگداشت خواجه نصیر الدین طوسی و روز مهندس

۷ اسفند ولادت امام علی علیه السلام و روز پدر [ ١٣ رجب ]
۷ اسفند سالروز استقلال کانون وکلای دادگستری و روز وکیل مدافع

۷ اسفند سالروز درگذشت علی اکبر دهخدا



 

1- استقلال و رشد اقتصادي در ایران و منحنی فیلیپس - ساعت 24

2- داستان ادامه دار و پیچیده معدن آلبلاغ به کجا خواهد رسید؟ - دنیاي معدن

3- آیت االله دري نجف آبادي: ظرفیت هاي بومی در دوران تحریم شکوفا شد - ایرنا

4- 30 مرکز نیکوکاري در استان مرکزي راه اندازي شد - ایرنا

5- پنج میلیارد ریال به بازارچه صنایع دستی خنداب استان مرکزي تخصیص یافت - ایرنا

6- هنرمندان استان مرکزي در سه دوره جشنواره صنایع دستی فجر برگزیده شدند - ایرنا

7- ماهی در قفس؛ تجارتی پرسود و کم هزینه درهرمزگان - ایرنا

8- توضیح معاون امنیتی استاندار سیستان و بلوچستان درباره درگیري در مرز سراوان - ایلنا

9- مزرعه دانش بنیان پرورش ماهی درقفس قشم امسال بهره برداري می شود - ایرنا

10- مهمترین رخدادهاي هرمزگان در هفته اي که گذشت - ایرنا

11- رشد 6 برابري منابع بانکی براي تامین مالی طرح هاي صنعت پتروشیمی کشور - ایرنا

12- نقش کلیدي مجتمع پارس جنوبی در تأمین انرژي ملی و منطقه اي - شانا

13- طرح ملی مشاغل خانگی توسط جهاد دانشگاهی اجرا می شود - دیار کارون

14- بسته حمایت از کارآفرینان در کمیسیون اقتصادي دولت تصویب شد - دیار کارون

15- استاندار فارس: اهداي هنرکارت به هنرمندان نشانه اهتمام دولت به آنان است - ایرنا

16- برنامه بلندمدت حفظ سقف تولید گاز در جنوب کشور تدوین شد - ایرنا

17- پرورش ماهی منطقه رودشور، پروژه اي اشتغال زا براي روستاییان گناوه - ایرنا

18- دستگاه هاي اجرایی براي ایجاد مشاغل پایدار خانگی برنامه ارائه کنند - ایرنا

19- نقش کلیدي مجتمع پارس جنوبی در تأمین انرژي ملی و منطقه اي - آریا نیوز

20- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - عصر معدن

21- وام ودیعه اسکان موقت متقاضیان نوسازي بافت فرسوده؛ 40 میلیون تومان - روزنامه آفرینش

22- بی توجهی دولت به مشکلات بافندگان فرش/ طرح هاي بدون اجرا و سودي که به جیب دلال می رود - دانا

23- کارخانه نئوپان شموشک مجددا بازگشایی می شود - دانا

24- بررسی توسعه استان چهارمحال و بختیاري - بنکر

25- افزایش 58 هزار تُنی ظرفیت سردخانه هاي استان بوشهر/ تولید 21 هزار تن ماهی در قفس - ثلاث

26- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - باشگاه خبرنگاران جوان

27- بررسی وضعیت پرداخت وام هاي کم بهره به فعالین گردشگري و صنایع دستی منطقه آزاد اروند - فرینا

28- کارآفرینی و درآمدزایی براي محرومان با «جهاد روشنایی» - جوان آنلاین

29- ادعاي اثربخشی 25 درصدي طرح تسهیلات روستایی در اشتغالزایی - جوان آنلاین

30- رسیدگی به ایثارگران سی سخت/ تلاش براي تخصیص کمک معیشت به جانبازان زیر 25 درصد - شبکه ایران

31- حداقل دستمزد کارگري، متناسب با تورم تعیین شد/ اختصاص حدود 15 درصد از ارزش بورس کشور به شستا - شبکه ایران



32- دستمزد کارگران در دولت تدبیر و امید 3.1 درصد بیشتر از تورم بوده است - شبکه ایران

33- کمساري: در دفاع از امام انقلابی عمل خواهیم کرد/ درب مؤسسه به روي همه عاشقان امام باز است - شبکه ایران

34- انعقاد نخستین قرارداد صنعتی سازي واکسن هاي کرونا و پرندگان در کشور/ تولید 36 ماده اولیه دارویی/ رونمایی از

بذر واکسن کووید-19 - شبکه ایران

35- رمزگشایی از مصوبه اي درباره تامین LPG - میز نفت

36- توقیف تانکر حامل سوخت قاچاقدرکوهبنان - شبکه ایران

37- چرا باید از مجتمع تجاري جهیزیه ایران خرید کنیم؟ - شبکه ایران

38- فروش 3 هزار و 600 میلیارد تومان کتاب در سال99 - شبکه ایران

39- فرانچایز چیست و چه مزایایی دارد؟ - شبکه ایران

40- ناسازگاري آشکار «طرح ملی مسکن» با قانون وزارت مسکن و شهرسازي - شعار سال

41- پرداخت بخشی از بدهی هاي دولت ازطریق فروش سهام - شعار سال

42- انتخاب چند روستاي استان تهران براي برگزاري دوره هاي آموزش هدفمند - روستا نیوز

43- محرومیت زدایی در روستاها با ایجاد اشتغال میسر است - روستا نیوز

44- جشنواره توانمندیهاي زنان روستائی در هشترود برگزار شد - روستا نیوز

45- حمایت 109 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي گلخانه سبزي و صیفی - شبکه بانک و بیمه

46- اقدامات بانک پارسیان در راستاي رسیدن به اقتصاد مقاومتی - شبکه بانک و بیمه

47- اختصاص 30 میلیارد تومان به طرح هاي اشتغالزایی روستایی و عشایري - روستا نیوز

48- طرح هاي توسعه اي استان چهارمحال و بختیاري مورد بررسی قرار گرفت - شبکه بانک و بیمه

49- اخبار خراسان جنوبی / اتصال پنج روستاي خوسف به شبکه آب سالم تا اوایل سال آینده - روزنامه بیرجند امروز

50- هر روستا یک فروشگاه اینترنتی - روزنامه سپهر غرب

51- بافت هاي فرسوده تهران تسهیلات ودیعه اسکان موقت دریافت می کنند - چابک آنلاین

52- نخستین نیروگاه خورشیدي 10 مگاواتی شمال استان اصفهان کلنگ زنی شد - نیرو نیوز

53- کارگرانی که عیدي و سنوات ندارند - نیرو نیوز

54- سال به 1400 رسید، هنوز برخی بیکاران کرونایی بیمه بیکاري نگرفتند - نیرو نیوز

55- انتقال آب از دریاي عمان به استان هاي شرقی کشور موجب توسعه می شود - نیرو نیوز

56- اهمیت موقعیت استراتژیکی منطقه آزاد چابهار - اکو نیوز

57- سوداگري و خرید و فروش زمین در شهرك هاي صنعتی نیازمند نظارت بیشتري است - ایسنا

58- ماجراي طلاق و بستري شدن نفیسه روشن در بیمارستان +فیلم و عکس - مثلث

59- 20 زندانی جرائم غیرعمد کرمان آزاد شدند - ایسنا

60- نگاهی به رویکرد شهر زیست پذیر شهري - اکو نیوز

61- مصائب پژوهش در کشور عامل مهاجرت نخبگان - اکو نیوز

62- شتاب عصر نوآوري و هوش مصنوعی در گردشگري - اکو نیوز

63- نماینده ویژه وزیر کار در شوراي توسعه سواحل مکران منصوب شد - آریا نیوز



64- افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت - شهرداري رشت

65- با حضور شهردار و اعضاي شوراي اسلامی شهر رشت؛ آیین دوخت سنتی رشتی دوزي در خانه میرزا برگزار شد - شهرداري
رشت

66- تک نرخی بودن ارز موجب کمبود کالا وتورم می شود - اکو نیوز

67- سازمان نظام صنفی رایانه اي چهارمحال و بختیاري تشکیل شد - ایرنا

68- سود سهام عدالت سال 98 تا پایان امسال به حساب مالکان واریز می شود - ایرنا

69- بانک پارسیان 32.3 میلیون یورو به طرح انتقال آب خلیج فارس اختصاص داد - اخبار مالی

70- داوري نخستین دوره جشنواره قرآن و عترت بانک کارآفرین برگزار شد - جامعه ایده آل

71- متاسفانه نتوانسته ایم از توان علمی کشاورزان خود بهره بگیریم/ بازرگان : سیاست هاي کنونی کشور در بخش کشاورزي

پاسخگو نیست - جامعه ایده آل

72- اخبار - روزنامه اسکناس

73- لزوم پیاده سازي مالیات برمجموع درآمد اشخاص (PIT) - عیار آنلاین

74- مالیات ابزار هدایت نقدینگی به سمت تولید - عیار آنلاین

75- 12 هزار بانوي همدانی در دوره هاي فنی و حرفه اي شرکت کردند - غرب ایران

76- درآمدزایی از ریزگردها - روزنامه کرمان امروز

77- رسالت ما برگزاري بی طرفانه و مطمئن انتخابات است - روزنامه کرمان امروز

78- 900 معدن راکد در استان کرمان وجود دارد - روزنامه کرمان امروز

79- رسالت ما برگزاري بی طرفانه و مطمئن انتخابات است - روزنامه کرمان امروز

80- 900 معدن راکد در استان کرمان وجود دارد - روزنامه کرمان امروز

81- درآمدزایی از ریزگردها - روزنامه کرمان امروز

82- 107 اقدام تامین اجتماعی در مقابله با کرونا - شفا آنلاین

83- اشتغالزایی زنان سرپرست در همدان 30درصد رشد داشته است - روزنامه همدان پیام

84- کاریکاتوریست همدانی برتر جشنواره«کارا» - روزنامه همدان پیام

85- اقدامات بانک پارسیان در راستاي رسیدن به اقتصاد مقاومتی - روزنامه نوآوران

86- از ایجاد 165 هزار شغل تا کمک 32.3 میلیون یوروي به انتقال آب خلیج فارس - روزنامه نوآوران

87- کسب رتبه بسیار مطلوب شهرداري منطقه یک در نگهداشت شهر - روزنامه نوآوران

88- رضایی: فضاي مجازي بخش مهمی از اقتصاد کشور است - روزنامه نوآوران

89- سرگردانی مالک و مستاجر - هفته نامه همدان نامه

90- پرداخت 3700 میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون در خراسان جنوبی - درآمد نیوز

91- تامین مالی 15 طرح مهم اقتصادي در خراسان جنوبی توسط بانک توسعه تعاون - درآمد نیوز

92- دانشگاه پیام نور آذربایجان غربی میزبان اختتامیه جشنواره کارآفرینی/ارسال بیش از 350 اثر به دبیرخانه جشنواره -
یوپنا

93- جزییات حمایت از کسب و کارها در دوران کرونا - خبر اقتصادي

94- هنرمندان معرف فرهنگ غنی فارس در سطوح ملی و بین المللی هستند - برنا نیوز



95- طرح هاي توسعه اي استان چهارمحال و بختیاري مورد بررسی قرار گرفت - سرمد نیوز

96- جزییات حمایت از کسب و کارها در دوران کرونا - بازار کار

97- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - ایرنا

98- حمایت هاي اجتماعی از زنان و دختران - آریا نیوز

99- ارجاع موضوع کمک دولت به دستگاه ها به کمیسیون تلفیق - شفاف

100- آب اهواز تا ساعت پنج عصر وصل می شود/ خرابی پمپ را به آبفا تذکر دادم - خبرگزاري فارس

101- اشتغالزایی براي 1900 مددجو در حوزه فرشبافی زنجان - خبرگزاري فارس

102- امضاء تفاهم نامه با رویکرد اشتغال زنان روستایی - خبرگزاري فارس

103- توسعه شهرك هاي صنعتی منجر به رونق تولید و اشتغال می شود - خبرگزاري فارس

104- فعالیت 850 واحد در شهرك هاي صنعتی کردستان/انعقاد 240 قرارداد جدید با سرمایه گذاران - خبرگزاري فارس

105- خودکفایی 5 هزار مددجو کمیته امداد در آذربایجان شرقی - خبرگزاري فارس

International Social Security Review/Volume 72, Issue 2 -106 - صندوق بازنشستگی کشوري

107- 80درصد قیمت خودرو ناشی از قیمت مواد اولیه است - روزنامه جمله

108- 6 درس تحریمی براي مسئولان - پایگاه خبري 598

109- افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت - گیلان صدر

110- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - آواي صنعت

111- کسب رتبه بسیار مطلوب شهرداري منطقه یک در نگهداشت شهر - شهردار آنلاین

112- دانش آموخته ي دانشگاه جامع علمی کاربردي استان چهارمحال و بختیاري در بین کارآفرینان برترکشور در سال 1399
- دانشگاه جامع علمی کاربردي

113- دستیابی به دانش فنی تولید مواد اولیه دارویی/ توسعه فرهنگ دانش بنیان در کشور - آنا

114- تمامی شرکت هاي وزارت ارتباطات موظف به توسعه شبکه ارتباطی هستند/ چهار برابر شدن ظرفیت حمل ونقل شبکه

پستی - آنا

115- رونمایی از فرآورده هاي جدید زیست فناوري - خبرگزاري صدا و سیما

116- افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت - دیار میرزا

117- فضاهاي بی دفاع شهري و امنیت زنان؛ خیابان هاي تک جنسیتی شده - آخرین خبر

118- استاندار فارس: اهداي هنرکارت به هنرمندان نشانه اهتمام دولت به آنان است - ایرنا

119- افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت - شهرداري رشت

120- آغاز عملیات احداث واحد نورد سرد شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز همزمان با میلاد حضرت علی (ع) - نصر

121- تامین ثبات اقتصادي مهمترین فاکتور در جذب سرمایه گذاران - رادیو اقتصاد

122- هدف اول پلیس پیشگیري از وقوع جرائم و افزایش سطح امنیت جامعه است - باشگاه خبرنگاران جوان

123- دو رشته جدید در مقطع کارشناسی به دانشگاه شهرکرد اضافه شد - باشگاه خبرنگاران جوان

124- منابع طبیعی همدان رتبه برتر کشور در ارتباط مردمی را کسب کرد - شبکه روابط عمومی

125- آزادي 600 زندانی بدهکار مالی وغیرعمد در سال جاري/ 14 سري جهیزیه به فرزندان زندانیان اهداء شد - برنا نیوز

126- 68 پروژه جهش تولید در استان در حال اجراست - برنا نیوز



127- برنامه ریزي و نگاه ویژه به حوزه کشاورزي موجب تحقق رونق و جهش تولید می شود - خبرگزاري فارس

128- معدود جرائم خشن رخ داده در کرمانشاه به سرعت کشف می شود - تابناك

129- ناسازگاري آشکار «طرح ملی مسکن» با قانون وزارت مسکن و شهرسازي - شعار سال

130- سهم 24 میلیارد ریالی فارس از هنر کارت - خبرگزاري مهر

131- بانک ایران زمین به بازار و توسعه کسب و کار براي گسترش فعالیت هاي اقتصادي ورود می کند - پول نیوز

132- حضور پلتفرم هاي مطرح ایرانی در سوریه / دروازه اي که به روي جهان عرب باز می شود - خبر فوري

133- اجاره آپارتمان مبله در مناطق لوکس تهران - اکونا پرس

134- رئیس کمیته امداد کشور به تبریز سفر می کند - آرمان تبریز

135- سهم ایران از بازار کتاب دیجیتال زیر یک درصد است/ناشران به نشر دیجیتال اعتماد کنند - کتاب ایران

136- راه اندازي فرایند ثبت غیرحضوري «درخواست تبدیل وضعیت جانبازان به ماده 38» - پایگاه دولت

137- فعال سازي بسته 60 گیگابایتی دانشجویی هیچ تأثیري بر حجم باقیمانده سایر بسته هاي فعال ندارد - پایگاه دولت

138- بازدید معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران از مراکز درمانی و دیدار با ایثارگران استان زنجان - پایگاه
دولت

139- ساخت سومین مدرسه روستایی در مناطق مرزي استان خراسان رضوي - تسنیم

140- کمبود مراکز نگهداري معتادان متجاهر در لرستان؛ 48 منطقه حاشیه نشین در استان وجود دارد - تسنیم

141- استاندار بوشهر: 6.5درصد تولید ناخالص ملی کشور سهم استان بوشهر است - تسنیم

142- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - باشگاه خبرنگاران جوان

143- ایجاد بستر مناسب براي اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی در طرح مشاغل خانگی اردبیل - خبرگزاري قرآن

144- آغاز فاز دوم طرح ملی مشاغل خانگی در سمنان - خبرگزاري قرآن

145- ایجاد بستر مناسب براي اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی در طرح مشاغل خانگی اردبیل - ایسنا

146- چگونه به کانادا مهاجرت کنیم - برنا نیوز

147- 130 میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی در عباس آباد پرداخت شد - ایرنا

148- 167 مددجوي بهزیستی کبودراهنگ شاغل شدند - ایسنا

149- حمایت 109 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي گلخانه سبزي و صیفی - آریا نیوز

150- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - عصر معدن

151- راه درمان بیماري صعب العلاج اقتصاد - شما حزب موتلفه

152- تاکید معاون بنیاد شهید بر لزوم تسهیل خدمت رسانی به جامعه ایثارگري - هشدار نیوز

153- از شش طرح فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن رونمایی شد - صداي پول

154- کشت گیاهان دارویی در ابرکوه به 200 هکتار رسید - ایرنا

155- برگزاري جلسه آیین گرامیداشت سالروز تاسیس کانون هاي فرهنگی- تربیتی به صورت ویدئو کنفرانس - پانا

156- نخستین صندوق منطقه اي حمایت از کشاورزي کشور در سیستان و بلوچستان راه اندازي شد - پانا

157- خدمات صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک تا سقف 30 میلیارد ریال - گیل ندا

158- سبقت چین از آمریکا در میدان تجارت با اروپا - اقتصاد آنلاین

159- اولین صندوق منطقه اي حمایت از توسعه بخش کشاورزي کشور در سیستان راه اندازي شد - ایانا



160- رفسنجان رتبه سوم تولید آبزیان را در استان کرمان دارد - ایانا

161- احیاي کوره هاي آجرپزي روستاي مهدي آباد شهرستان رشتخوار - صندوق کارآفرینی امید

162- صندوق کارآفرینی تربت حیدریه براي 98 نفر شغل ایجاد کرده است - صندوق کارآفرینی امید

163- چرخ ها نان به سفره مان می آورند - همشهري

164- برنامه بلندمدت حفظ سقف تولید گاز در جنوب کشور تدوین شد - فصل اقتصاد

165- دولت بخشی از بدهی خود را از طریق فروش سهام تامین می کند - بورس امروز

166- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

167- معارضین محلی، خطري که توسعه ایلام را تهدید می کند / حسن نجفی سمنانی - کرد پرس

168- توزیع 412 تن انواع کالاهاي اساسی در اردستان - ایسنا

169- بازدید وزیر ارتباطات از غرفه ایرانسل در رویداد بومی سازي زیرساخت هاي شبکه ملی اطلاعات - ایستنا

170- غفلت از سرمایه اجتماعی - روزنامه جهان صنعت

171- تاکید معاون بنیاد شهید بر لزوم تسهیل خدمت رسانی به جامعه ایثارگري - ایسنا

172- استاندارد سازي مصرف انرژي در واحدهاي تولیدي قم اجرایی می شود - قم نیوز

173- ممانعت از ساخت وساز تعاونی ها در شمال و شمال شرق استان تهران/ آخرین جزئیات از احداث شهرك جدید خوارزمی

در 45 کیلومتري پایتخت - ایلنا

174- آمادگی کامل بانک ملت براي حمایت همه جانبه از صنعت پتروشیمی - تسنیم

175- احداث پتروپالایشگاه راهکار اشتغال زایی در مناطق زلزله زده استان کرمانشاه است - تسنیم

176- مراسم هفتمین روز درگذشت "مرحوم جلال الدین رحمت" برگزار می شود + پوستر - شیعه

177- 1200 نفر در شهرستان ري از طریق مراکز کاریابی شاغل شدند - ایرنا

178- ابتکار بسیج دانشجویی کهگیلویه و بویراحمد در حوزه کارآفرینی در استان - بسیج نیوز

179- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - درآمد نیوز

180- اختتامیه جشنواره ملی کاریکاتور با حمایت بیمه ملت برگزار شد - اقتصاد آنلاین

181- برگزاري طرح هاي ملی در حوزه کارآفرینی ویژه سازمانهاي مردم نهاد جوانان در شیراز - برنا نیوز

182- طرح راهبران شغلی، اقدامی مؤثر براي اشتغال پایدار - خبرگزاري صدا و سیما

183- نقش مهم فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی در توسعه کشور - نماینده

184- افتتاح واحد پرورش شتر مرغ در مهریز - صنعت مرغداري

185- یک عمر دویدیم به بیمه نرسیدیم/ سود فرش بافی به جیب واسطه ها می رود - دانا

186- صدور خدمات فنی و مهندسی از اردبیل به خارج از کشور عملیاتی شود - خبرگزاري مهر

187- خدمات صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک تا سقف 30 میلیارد ریال - گیل خبر

188- ماده 100 شهرداري، باعث خسارت به شهر می شود - دانا

189- وقتی شبکه هاي اجتماعی نسخه می پیچند/ منوي تغذیه اي مجازي؛ خطرناك براي سلامت جامعه - دانا

190- کارخانجاتی که با اندك تدبیر، نشاط تولید را به کشور باز می گردانند/ پشت میزنشینی مشکلی را حل نمی کند - دانا

191- رئیس نظام مهندسی ساختمان یزد: شفافیت براي ما هزینه داشت - خبرگزاري فارس



192- فرودگاه هاي آذربایجان غربی در سایه توجه دولت، بی رمق است - دانا

193- 14 هزار کارگر قزوینی از کرونا آسیب دیدند/ کارخانجات قزوین با 30هزار کارگر درمعرض تعطیلی هستند - دانا

194- برنامه بلندمدت حفظ سقف تولید گاز در جنوب کشور تدوین شد - اتحاد خبر

195- افتتاح نمایشگاه «شمیم بهشت» در شهر قنوات - تابناك

196- مناسبت هاي ماه اردیبهشت در تقویم 1400 - خبر فوري

197- خطر بحران حاشیه نشینی و کانون هاي بزهکاري - قلمنا

198- نمایشگاه «شمیم بهشت» در قنوات افتتاح شد - خبرگزاري قرآن

199- 4 اثر مادام العمر کرونا بر کسب وکار ها - فرادید

200- حمایت 109 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي گلخانه سبزي و صیفی - آرمان اقتصادي

201- خیابان هاي تک جنسیتی شده - ایرنا

202- از شش طرح فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن رونمایی شد - ایران اکونومیست

203- اجبار به استخدام حق التدریسی ها رویه درستی نیست/ "افت کیفیت نیروي انسانی" عامل کاهش رتبه ایران در آزمون

تیمز و پرلز/ برخی نمایندگان مجلس حتی مدیر مدرسه را هم تغییر دادند - ایلنا

204- حرکت بر ریل اصلاحات، ترمز قطار پیشرفت را کشید/ از 159 وعده اقتصادي دولت کدام عملی شد؟ - مرصاد نیوز

205- 400 هزار حاشیه نشین اهواز محروم از امکانات شهري - عصر ایران

206- خطر بحران حاشیه نشینی و کانون هاي بزهکاري - بهار نیوز

207- همنشینی با ایثارگران موجب تحول در اخلاق انسان ها می شود - آریا نیوز

208- حمایت 109 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي گلخانه سبزي و صیفی - فصل اقتصاد

209- دولت بخشی از بدهی خود را از طریق فروش سهام تامین می کند - فصل اقتصاد

210- 14 واحد معد نی به جمع معاد ن استان اضافه شد - روزنامه همدان پیام

211- آغاز فاز دوم طرح ملی مشاغل خانگی در سمنان - ایسنا

212- نقش مهم فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی در توسعه کشور - خانه ملت

213- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - خبر فوري

214- دولت بخشی از بدهی خود را از طریق فروش سهام تامین می کند - آریا نیوز

215- احیا و فعال سازي 226 معدن از ابتداي سال تا 20 بهمن - ایمیدرو

216- شفافیت، اجراي دولت الکترونیک و بهبود خدمات مهندسی سه استراتژي هیات مدیره دور هشتم - شبستان

217- درآمدزایی از ریزگردها/ "آب سرخ " قلعه گنج گمشده جازموریان - باشگاه خبرنگاران جوان

218- داستان سرمایه گذاري که به توصیه پدر کارخانه اي در استان اردبیل بنا نهاد/طالبی: تولید تنها راه مقابله با تحریم ها

است - خبرگزاري فارس

219- طرح مطالعات بوم گردي روستایی چهارمحال و بختیاري به زودي مصوب می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

220- 23هزار میلیارد تسهیلات به بخش صنعت و معدن داده شد - اقتصاد آنلاین

221- ارتقاي 2برابري درآمد شرکت مس در افق 1404 - اقتصاد آنلاین

222- مرگ تدریجی رویاهاي کودکانه/ ''کودکان کار'' قربانیان کوچک فقر در جامعه - دانا



223- اجازه شروع فاز 5 سهند داده نمی شود - تابناك

224- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - معدن نیوز

225- رسیدگی به مطالبات، پیشنهادات، نظرات و انتقادات مردم در پاسخگویی برخط سامانه سامد 111 - صندوق کارآفرینی امید

226- گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر - دنیاي معدن

227- قفل تعطیلی کارخانه قند یاسوج چگونه گشوده می شود؟ - روزنامه قدس

228- ذبح اراضی کشاورزي به پاي لاکچري نشین ها - روزنامه عصر ایرانیان

229- ساخت مستند صنایع دستی در شبکه اشراق زنجان - میراث آریا

230- افتتاح واحد پرورش شتر مرغ در مهریز - خبرگزاري صدا و سیما

231- عناوین روزنامه هاي امروز اصفهان - خبرگزاري صدا و سیما

232- نخبه هاي زیر 18 سال 60 گیگ اینترنت رایگان دریافت می کنند - آخرین خبر

233- رونمایی از شش طرح فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن - صبح تهران

234- معدن آلبلاغ، فرصتی که باید غنیمت شمرد - باشگاه خبرنگاران جوان

235- سواحل مکران فرصتی مناسب براي سرمایه گذاران و رونق تولید - باشگاه خبرنگاران جوان

236- بازدید وزیر ارتباطات از غرفه ایرانسل در رویداد بومی سازي زیرساخت هاي شبکه ملی اطلاعات - کیوسک خبر

237- مدیرعامل پتروشیمی: ایلام به یک استان محوري تبدیل شده است - ایرنا

238- برنامه بلندمدت حفظ سقف تولید گاز در جنوب کشور تدوین شد - ایرنا

239- اخبار - روزنامه اسکناس

240- تشکیل بانک اطلاعات کسب و کار کانون هاي مساجد/ ثبت 5573 ایده بچه هاي مسجد براي گسترش دانش - شبستان

241- وزارت تعاون در تکمیل زیرساخت هاي مجتمع پرورش میگو مشارکت می کند - خبرگزاري مهر

242- 4 اثر مادام العمر کرونا بر کسب وکارها - اقتصاد آنلاین

243- بررسی وضعیت 800 خانواده مددجوي شهرستان دنا براي ارزیابی خسارت زلزله - ایسنا

244- براي ترویج سنتهاي حسنه نیازمند همکاري رسانه ها هستیم - برنا نیوز

245- سواحل مکران فرصتی مناسب براي سرمایه گذاران و رونق تولید است - باشگاه خبرنگاران جوان

246- تفاهم نامه اي براي جذب نیرو هاي آموزش دیده در فارس - باشگاه خبرنگاران جوان

247- تعامل دانشگاهها با نهادهاي اجرایی ضرورتی که باید جدي گرفت - سپاهان نیوز

248- حرکت بر ریل اصلاحات؛ ترمز قطار پیشرفت را کشید/ از 159 وعده اقتصادي دولت کدام عملی شد؟ - دانا

249- رونمایی از شش طرح فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن - آرمان اقتصادي

250- عیدي! مجلس به وکلا در قانون بودجه - خبر آنلاین



 

استقلال و رشد اقتصادي در ایران و منحنی فیلیپس

منبع: ساعت 24شماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/12/05

ساعت 24 - منحنی فیلیپس یک مدل تجربی تک معادله اي است، که پس از توصیف رابطه معکوس تاریخی بین نرخ هاي
بیکاري و نرخ هاي متناسب با تورم در اقتصاد توسط اي. دبلیو فیلیپس نامگذاري شد. به بیان ساده، کاهش بیکاري (یعنی،

افزایش میزان اشتغال) در یک اقتصاد با نرخ هاي بالاتر تورم همبستگی خواهد داشت.به نظر می ...

ساعت 24 - منحنی فیلیپس یک مدل تجربی تک معادله اي است، که پس از توصیف رابطه معکوس تاریخی بین نرخ هاي
بیکاري و نرخ هاي متناسب با تورم در اقتصاد توسط اي. دبلیو فیلیپس نامگذاري شد. به بیان ساده، کاهش بیکاري (یعنی، افزایش
میزان اشتغال) در یک اقتصاد با نرخ هاي بالاتر تورم همبستگی خواهد داشت.به نظر می رسد در یک بررسی کلی در نظام جمهوري

اسلامی ایران این منحنی میان " استقلال سیاسی " و رشد اقتصادي " پدیدار شده است.



داستان ادامه دار و پیچیده معدن آلبلاغ به کجا خواهد رسید؟

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/12/05

دنیاي معدن -دو سالی است که معدن سرب و روي آلبلاغ اسفراین بر سر زبان ها افتاد البته در گذشته نیز امر برداشت
غیرمجاز از این معدن انجام می شد اما طی دو سال اخیر برداشت و رفت و آمدها به شدت افزایش یافت.

به گزارش دنیاي معدن، البته برداشت هاي غیرمجاز از معدن آلبلاغ که در پارك ملی ساریگل قرار داد سبب شد تا شش نفر نیز
جان خود را از دست دهند و تعدادي از افراد نیز مصدوم شوند و همین امر موجب شد تا مسئولان پاي کار بیایند تا جلوي حضور

 
سودجویان و برداشت غیرقانونی مواد معدنی را در این معدن بگیرند. 

با پیگیري هاي انجام شده قرار بر این شد تا ایمیدرو در منطقه حضور یابد و امر پی جویی و اکتشاف را انجام دهد اما حضور آن به

 
علت مسائلی همچون استقرار تیم حفاظتی به تاخیر افتاد. 

براي جلوگیري از برداشت غیرمجاز مواد معدنی از آلبلاغ اقدامات مختلفی همچون استقرار ایست و بازرسی در منطقه انجام و بنا به
گفته فرماندار اسفراین در واقع 70 درصد انرژي شوراي تامین شهرستان در سال گذشته درگیر معدن آلبلاغ شد اما بعد از درگیري که
طی هفته گذشته میان برداشت کنندگان غیرمجاز با سلاح گرم و سرد صورت گرفت تیم حفاظتی بعد از دو سال به صورت رسمی

 
فعالیت خود را آغاز کرد اما همچنان با مسائل و انتظارات دیگري در منطقه مواجه هستیم. 

یکی از مسائلی که اخیرا با آن در منطقه مواجه هستیم دست درازي برخی از برداشت کنندگان غیرمجاز به معادن داراي پروانه بهره

 
برداري در اطراف آلبلاغ و یکی از انتظارات نیز سرعت بخشیدن به کار اکتشاف توسط ایمیدرو است. 

 
استقرار سه کانکس در معدن آلبلاغ توسط شرکت حفاظتی 

علی اصغر رضازاده در گفت و گو با ایسنا، گفت: معدن سرب و روي آلبلاغ در پارك ملی ساریگل قرار دارد و از آنجاییکه این معدن در

 
منطقه حفاظت شده قرار دارد امکان ثبت آن توسط سرمایه گذار بخش خصوصی وجود نداشت. 

وي افزود: در گذشته تعداي از افراد مقادیري از سنگ هاي سرب و روي را در منطقه کشف و شروع به استخراج آن کردند که همین
امر کم کم موجب شد تا تعداد برداشت کنندگان غیرمجاز به تعداد آن ها افزوده شود که طی یکی دو سال گذشته کار به جایی رسید

 
که شاهد هجوم سوء استفاده کنندگان و برداشت کنندگان غیرمجاز در منطقه بودیم. 

وي ادامه داد: از آنجاییکه معدن در منطقه صعب العبور قرار دارد حفاظت آن با مشکلاتی مواجه بود البته هر چند وقت نیروي انتظامی

 
اقدام به پاکسازي منطقه می کرد اما چون پاکسازي به صورت مداوم نبود بازهم رداشت ها به صورت غیرمجاز انجام می شد. 

رضازاده اظهارکرد: بعد از پیگیري هاي انجام شده سازمان محیط زیست موافقت خود را اعلام و پروانه اکتشاف براي ایمیدرو صادر و
قرار بر این شد بعد از صدور پروانه اکتشاف یک موسسه حفاظتی، امنیت منطقه را ایجاد تا ایمیدرو بتواند امر پی چویی و اکتشاف را

 
انجام دهد. 



وي تصریح کرد: قرار بر این بود تا شرکت حفاظتی از داخل استان به کار گرفته شود و دو مرحله این موضوع به مناقصه رفت ولی از
آنجاییکه شرکت داخل استان از توان و ظرفیت کافی برخوردار نبود طی مرحله سوم و با انجام ترك تشریفات یک شرکت حفاظتی از

 
استان خراسان رضوي در منطقه حاضر شد. 

وي با اشاره به اینکه این شرکت با 70 نفر نیرو در حال حاضر در منطقه حاضر است، بیان کرد: با کمک نیروهاي این شرکت، یگان

 
ویژه نیروي انتظامی منطقه به طور کامل از تجهیزات برداشت کنندگان غیرمجاز پاکسازي و در اختیار شرکت حفاظتی قرار گرفت. 

این مقام مسئول توضیح داد: در حال حاضر این شرکت سه کانکس در روستاي پرکانلو، انتهاي سد بیدواز و دره گوارکی که محل عبور
و مرور برداشت کنندگان غیرمجاز بود جانمایی شد، موتور در اختیار این شرکت قرار گرفت و نیروها با استفاده از موتور و چهارپایانی

 
که از برداشت کنندگان غیرمجاز به دست آمده بود در حال گشت زنی و ایجاد امنیت در معدن آلبلاغ هستند. 

 
پایان عملیات اکتشافی با اواخر خرداد ماه سال آینده 

وي در ارتباط با فعالیت ایمیدرو نیز گفت: فعالیت هاي اکتشاف باید طی دو مرحله انجام شود که مرحله نخست آن به پایان رسیده،
نمونه برداري و آنالیزها نیز انجام شده است و مرحله دوم مرحله تفضیلی و نیمه تفضیلی است که با استفاده از پهپاد و ایجاد حفریات

 
انجام می شود. 

 
وي تصریح کرد: این مرحله تا پایان خرداد ماه سال گذشته به پایان می رسد. 

 
ایمیدرو در مرحله دوم اکتشاف به کار خود سرعت ببخشد 

سجادي رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان شمالی نیز در ادامه در گفت و گو با ایسنا، گفت: در طرح اکتشافی که براي

 
معدن آلبلاغ تهیه شده است یک مرحله مقدماتی بوده که باید طی شش ماه پایان می پذیرفت. 

وي خاطرنشان کرد: به رغم پیگیري کارشناسان سازمان صمت استان در این مرحله که ایمیدرو با تعداد تیم هاي اکتشافی بیشتري

 
وارد عمل شود و فعالیت زودتر به پایان برسد این امر محقق نشد و مرحله مقدماتی طی شش ماه به پایان رسید. 

وي گفت: مرحله دوم که مرحله عمیق تر است انتظار ما بر این است که ایمیدرو به کار خود سرعت ببخشد تا میزان ذخیره مشخص

 
شود که بتوان برنامه ریزي هاي دقیق تري براي این معدن انجام داد. 

سجادي افزود: در صورت عدم توان، قرارگاه خاتم الانبیاء اعلام آمادگی کرده است که طی سه تا چهار ماه کار را سامان بخشد و قول

 
مساعد داده تا سرمایه گذاري هاي لازم را نیز انجام دهد. 

وي خاطرنشان کرد: متاسفانه کار به جایی رسیده است که برداشت کنندگان غیرمجاز به معادن اطراف آلبلاغ که داراي پروانه بهره

 
برداري هستند نیز هجوم ببرند. 

 
طمع سرب و روي؛ برداشت کنندگان غیرمجاز را به معادن اطراف آلبلاغ کشاند 



وحید ابراهیمی رئیس اداره امور معادن سازمان صمت خراسان شمالی نیز در گفت و گو با ایسنا از دست درازي برخی از سودجویان به

 
معادن اطراف معدن آلبلاغ براي برداشت سرب و روي خبر داد. 

وي تصریح کرد: فشار بر روي سودجویان براي خروج از معدن آلبلاغ و جلوگیري از برداشت غیرمجاز آن ها موجب شده تا تعدادي از

 
افراد به معادن اطراف این معدن براي برداشت ماده معدنی سرب و روي دست درازي کنند. 

وي گفت: اما باید به این نکته توجه شود که معادن سرب و روي واقع شده در اطراف آلبلاغ فقط رگه هایی از این ماده معدنی دارند
که عیار و کیفیت آن به سرب و روي آلبلاغ نمی رسد و از سوي دیگر این معادن داراي پروانه بهره برداري هستند و هیچ کسی اجازه

 
ورود و برداشت از معدن به جزء شخصی که پروانه را دریافت کرده است، ندارد. 

ابراهیمی افزود: دست درازي توسط برداشت کنندگان غیرمجاز به یکی دو معدن در منطقه سنخواست و امین االله اسفراین انجام شده
که دارندگان پروانه بهره برداري این معادن به دستگاه قضا شکایت کرده اند که بعد از ارسال دستور قضایی، نیروي انتظامی به منظور

 
کنترل برداشت کنندگان غیرمجاز وارد عرصه می شود. 

وي در پاسخ به این سوال که آیا خراسان شمالی بر روي کمربند سرب و روي قرار گرفته است، صحت دارد؟ تاکیدکرد: این موضوع
صحت ندارد، مقدار ماده سرب و روي موجود در معدن آلبلاغ مناسب و اقتصادي بوده که با برقراري امنیت کامل در منطقه و سرمایه

 
گذاري می توان به ارزش افزوده و اشتغال خوبی دست یافت. 

 
این مقام مسئول بیان کرد: اما در بقیه مکان ها فقط رگه هایی از سرب و روي مشاهده می شود که از عیار بالایی برخوردار نیست. 

 
برداشت کنندگان غیرمجاز تابع قانون باشند 

مظاهري فرمانده نیروي انتظامی خراسان شمالی نیز در ادامه به روستاییان اطراف معدن آلبلاغ توصیه کرد: روستاییان و برداشت

 
کنندگان غیرمجاز تابع مقررات و قوانین باشند. 

وي تاکیدکرد: برداشت غیرقانونی تعقیب قانونی دارد و نیروي انتظامی اقدامات و پیگیري هاي لازم را در این خصوص انجام می دهد.



آیت االله دري نجف آبادي: ظرفیت هاي بومی در دوران تحریم شکوفا شد

منبع: ایرناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/12/05

ساوه - ایرنا - نماینده ولی فقیه در استان مرکزي و امام جمعه اراك گفت: با وجود شرایط سختی که تولیدکنندگان در دوران
تحریم هاي ظالمانه دارند اما بسیاري از ظرفیت هاي بومی در همین مدت شناسایی و شکوفا شدند.

ساوه - ایرنا - نماینده ولی فقیه در استان مرکزي و امام
جمعه اراك گفت: با وجود شرایط سختی که تولیدکنندگان
در دوران تحریم هاي ظالمانه دارند اما بسیاري از ظرفیت

 
هاي بومی در همین مدت شناسایی و شکوفا شدند. 

به گزارش ایرنا، آیت االله «قربانعلی دري نجف آبادي» روز
سه شنبه در نشست شوراي اداري شهرستان ساوه که در
فرمانداري برگزار شد، افزود: با اینکه تولیدکنندگان و
صنعتگران کشور تحت فشار تحریم ها قرار دارند اما طرح
هاي صنعتی بزرگی با هدایت مقام معظم رهبري و کمک

 
دولت و سایر مسئولان اجرا شده است. 

وي ادامه داد: به لطف توان داخلی و بهره گیري از ظرفیت هاي موجود، اکنون دانش هسته اي پیشرفته و بومی را در پروژه نطنز

 
داریم که نشان از اهمیت علم و تکنولوژي نزد ایرانیان و مسئولان نظام اسلامی دارد. 

امام جمعه اراك اظهار کرد: تحقق منویات مورد نظر مقام معظم رهبري در بیانیه گام دوم انقلاب در درجه نخست به عزم و اراده ملی
نیاز دارد و باید ضمن شناسایی موانع موجود، با فداکاري و غیرت علوي به سوي اهداف مورد نظر و رسیدن به قله هاي پیشرفت تلاش

 
کنیم. 

وي گفت: استان مرکزي ظرفیت هاي قابل توجهی در حوزه هاي مختلف از جمله صنعت و کشاورزي دارد و در این میان شهرستان
هاي ساوه و زرندیه از قابلیت هاي خاص و توسعه بخشی بهره مند هستند که شرایط مطلوب براي تولید محصولات زراعی و باغی

 
موید این مطلب است. 

آیت االله دري نجف آبادي افزود: در ساوه و زرندیه ظرفیت هاي ویژه اي از حیث صنعت، دامداري و بخش کشاورزي وجود دارد و

 
مسئولان هم باید با هوشمندي این توان را براي افزایش تولید و اشتغال به کار گیرند. 

وي اظهار داشت: تعامل و رفتار جمهوري اسلامی در حوزه سیاست خارجی با همه کشورها منصفانه و عادلانه است اما در مورد رابطه

 
با آمریکایی ها و دشمنان، همچنان رویه استکبارستیزي را در پیش می گیریم. 



نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت: انقلاب اسلامی امانت بزرگی الهی است که به برکت مجاهدت ها و خون هاي پاك شهدا به
ثمر نشست و امروز همه ما در قبال شهیدان مسئول هستیم تا به بهترین نحو از این هدیه الهی صیانت کنیم زیرا آرزوي همیشگی

 
ملت براي داشتن کشوري پیشرو و الگوي دینی در جهان محقق شده است. 

وي تاکید کرد: دشمنان همواره در پی براندازي نظام و انقلاب اسلامی بوده و هستند اما ملت ایران با فداکاري در مقابل این توطئه ها
ایستادگی کرد و برخلاف 200 سال گذشته که به دلیل بی کفایتی و بی فکري حاکمانی که تنها در پی قدرت بودند و مرزهاي کشور
نیز به یک سوم کاهش یافت، اما در دوران انقلاب اسلامی یک وجب از خاك این سرزمین جدا نشد و ایرانِ امروز از قدرت هاي جهان
و منطقه به شمار می رود و این دستاوردها به برکت نهضت عظیم امام خمینی (ره) و ترسیم راه پرشکوه انقلاب براي ملت حاصل شد.

امام جمعه اراك ادامه داد: حاکم اسلامی باید علاوه بر رحمت، محبت هم داشته باشد و اکنون که ما از چنین موهبتی بهره مند

 
هستیم باید بسترها را براي نزدیک شدن جامعه به سمت خداوند و دوري از انحراف و فساد مهیا کنیم. 

به گفته او، عدالت اسلامی، اخلاق و معنویت باید در جامعه مدنظر باشد و روحانیت نیز باید به عنوان پیشگامان و آگاهان به زمان در
مسیر اهداف انقلاب گام بردارند و هدایت گر باشند زیرا امروز شاهد هستیم که همه شیاطین و در راس آنها امریکا در تلاش هستند تا

 
انقلاب اسلامی را از اهداف خود دور کنند. 

وي گفت: روحیه تعامل و ولایت پذیري باید در جامعه تقویت شود زیرا پیشرفت و توسعه همه جانبه کشور مستلزم اتحاد و همبستگی

 
ملی حول محور ولایت فقیه است. 

 
برچسب ها 

 
- ساوه 

 
- تحریم 

 
- توسعه ایران 

 
- جلسه شوراي اداري 

- امام جمعه اراك



30 مرکز نیکوکاري در استان مرکزي راه اندازي شد

منبع: ایرناشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/12/05

اراك - ایرنا - معاون فرهنگی کمیته امداد امام خمینی (ره) استان مرکزي گفت: 30 مرکز نیکوکاري با رویکرد فرهنگی در
سال جاري از سوي این نهاد حمایتی در استان راه اندازي شده است.

اراك - ایرنا - معاون فرهنگی کمیته امداد امام خمینی
(ره) استان مرکزي گفت: 30 مرکز نیکوکاري با رویکرد
فرهنگی در سال جاري از سوي این نهاد حمایتی در استان

 
راه اندازي شده است. 

«احمد بوالحسنی» روز دوشنبه در جمع خبرنگاران،
اقدامات فرهنگی را بسترساز توانمندسازي مددجویان
دانست و افزود: ایجاد بستر آموزش دانش آموزان در شبکه
شاد آموزش و پرورش با تهیه و توزیع یک هزار دستگاه
تبلت آموزشی با کمک خیران و مراکز نیکوکاري از اقدامات

 
انجام شده است. 

وي ادامه داد: فعالیت این مراکز در راستاي تقویت همبستگی اجتماعی، افزایش مشارکت و مسئولیت اجتماعی افراد، مسجد و محله
محور خواهد بود تا ضمن شناسایی نیازمندان با بهره گیري از ظرفیت هاي درون محله نسبت به رفع مشکل فقرا و نیازمندان اقدام

 
کنند. 

معاون فرهنگی کمیته امداد امام خمینی (ره) استان مرکزي گفت: برگزاري دوره هاي سالیانه فعالیت هاي قرآنی در قالب جشنواره
وحی و مشارکت 443 نفر از جامعه قرآنی مددجویی، اجراي طرح دوباره زندگی ویژه زنان مطلقه به منظور ازدواج مجدد و بازگشت به
زندگی در راستاي کاهش آسیب هاي اجتماعی، ایجاد پویش سرودهاي خیابانی و برگزاري مسابقات متعدد آموزشی و فرهنگی از

 
اقدامات حوزه فرهنگی در سال جاري بوده است. 

ابولحسنی افزود : اجراي طرح یاس (دختران آسیب ستیز) با همکاري جمعیت هلال احمر استان با هدف به کارگیري دختران بازمانده
از ازدواج روستایی و مناطق حاشیه نشین شهري براي همکاري داوطلبانه با جمعیت هلال احمر در مواقع حوادث و بلایایی طبیعی و

 
غیر طبیعی از دیگر اقدامات حوزه فرهنگی در سال جاري بوده است. 

وي اظهار داشت: راه اندازي مرکز مشاوره و پشتیبانی تحصیلی ویژه دانش آموزان تحت حمایت و تمرکز و برنامه ریزي مناسب به
منظور شناسایی دانش آموزان بازمانده از تحصیل تحت حمایت و تلاش براي بازگشت تحصیلی از دیگر اقدامات حوزه فرهنگی در سال

 
جاري بوده است. 



معاون فرهنگی کمیته امداد امام خمینی (ره) استان مرکزي گفت:نیکوکاران و خیران هر محله و منطقه می توانند با ارایه کمک هاي

 
نقدي و غیر نقدي در رفع محرومیت نیازمندان همان مناطق کمک کنند. 

 
113 مرکز نیکوکاري اینک در سطح استان مرکزي به فعالیت هاي نیکوکارانه و کمک به نیازمندان اشتغال دارند. 

 
88 هزار و776 نفر در قالب 50 هزار خانوار از خدمات حمایتی کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) استان مرکزي بهره مند هستند. 

 
برچسب ها 

 
- اراك 

 
- استان مرکزي 

 
- کمیته امداد امام خمینی 

 
- موسسات نیکوکاري 

 
- شبکه شاد 

- آموزش مجازي



پنج میلیارد ریال به بازارچه صنایع دستی خنداب استان مرکزي تخصیص یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/12/05

اراك-ایرنا-رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان خنداب گفت: پنج میلیارد ریال از محل اعتبارات
استان مرکزي براي احداث و راه اندازي بازارچه صنایع دستی در این شهرستان اختصاص یافت.

اراك-ایرنا-رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی شهرستان خنداب گفت: پنج میلیارد ریال از محل
اعتبارات استان مرکزي براي احداث و راه اندازي بازارچه

 
صنایع دستی در این شهرستان اختصاص یافت. 

«احمد میرزائی» روزیکشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود:
126 مترمربع زمین براي راه اندازي این بازارچه از سوي
شهرداري در اختیار اداره میراث فرهنگی شهرستان خنداب

 
قرار گرفته است. 

وي با بیان اینکه عملیات اجرایی این طرح اسفندماه امسال آغاز می شود، اظهار داشت: با ایجاد این بازارچه که داراي 10 غرفه است،
زمینه اشتغال 20 نفر فراهم می شود و امید می رود احداث این بازارچه بتواند گامی موثر براي رونق تولید صنایع دستی در این

 
شهرستان باشد. 

میرزائی افزود:تفاهم نامه واگذاري زمین با شهرداري و شوراي شهر و اداره کل میراث فرهنگی انجام شده و امید است تابستان سال

 
آتی به بهره برداري برسد. 

 
شهرستان خنداب از توابع استان مرکزي است و در این منطقه حدود 60 هزار نفر زندگی می کنند. 

348 رشته صنایع دستی در کشور وجود دارد که از این تعداد 110 رشته در استان مرکزي فعال است که برخی از آنها از جمله میناي

 
فلز، گیوه، احجام چوبی(پیکرتراشی)، قلم زنی(فلزکاري)، سفال و آثار چوبی جنبه صادراتی نیز دارند. 

 
برچسب ها 

 
- استان مرکزي 

 
- تولید داخلی 

 
- وزارت میراث فرهنگی گردشگري و صنایع دستی 

 
- اعتبارات 

- خنداب



هنرمندان استان مرکزي در سه دوره جشنواره صنایع دستی فجر برگزیده

شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/12/05

اراك - ایرنا - معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان مرکزي گفت: هنرمندان این
استان سه دوره متوالی موفق به کسب عنوان برتر جشنواره صنایع دستی فجر کشور شدند که این امر نشانگر پویایی این هنر

- صنعت در استان است.

 اراك - ایرنا - معاون صنایع دستی اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان مرکزي گفت: هنرمندان این استان سه دوره متوالی موفق به کسب عنوان برتر جشنواره

 
صنایع دستی فجر کشور شدند که این امر نشانگر پویایی این هنر - صنعت در استان است. 

«قاسم کاظمی» روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: «محمد خورشیدي» با اثر مشبک فلزدر سومین جشنواره صنایع دستی فجر،

 
«بابک خویی» و «محمد خورشیدي» در چهارمین جشنواره و امسال نیز در پنجمین دوره «عباس جلالی کیا »برگزیده شدند. 

وي اظهار داشت: جلالی کیا، با ارائه 2 اثر خود؛ شامل کنده کاري سوره مبارکه نور روي چوب و همچنین بخش میانی آن کنده کاري
روي استخوان شتر و اثر دیگر او منبت یک حدیث پیامبر روي چوب به دلیل ارائه برترین آثار هنري در جشنواره صنایع دستی فجر

 
برگزیده شد. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان مرکزي گفت: مراسم اختتامیه پنجمین جشنواره
صنایع دستی فجر با حضور وزیر میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی و معاون صنایع دستی کشور در سالن اجتماعات موزه ملی

 
ایران برگزار شد و برگزیدگان با اهداي لوح تقدیر و سرو سیمین تجلیل شدند. 

کاظمی افزود: همچنین از سمیه احمدي به عنوان کارشناس برتر در حوزه توسعه و ترویج اداره کل میراث فرهنگی استان مرکزي

 
تقدیر به عمل آمد. 



 
 

وي گفت: حضور موفق هنرمندان استان در جشنواره ها و نیز دریافت نشان هاي جهانی و ملی، حاکی از هنر کیفی، اصیل و در عین

 
حال به روز هنرمندان این خطه است که غیر از اشتغال زایی و بهره اقتصادي، به نوعی صادرات فرهنگ استان نیز محسوب می شود.. 

وي اظهار داشت: در این دوره ها محصولات صنایع دستی از لحاظ اصالت هنر، زیبایی اثر، استفاده از طراحی سنتی، استفاده از مواد
اولیه بومی و خلاقیت در طراحی ارزیابی شدند و آثار پس از گذراندن مرحله پیش داوري در استان براي مرحله داوري نهایی در تهران

 
ارسال شدند. 

348 رشته صنایع دستی در کشور وجود دارد که از این تعداد 110 رشته در استان مرکزي فعال است که برخی از آنها از جمله میناي

 
فلز، گیوه، احجام چوبی(پیکرتراشی)، قلم زنی(فلزکاري)، سفال و آثار چوبی جنبه صادراتی نیز دارند. 

 
برچسب ها 

 
- اراك 

 
- استان مرکزي 

 
- وزارت میراث فرهنگی گردشگري و صنایع دستی 

 
- میراث فرهنگی 

- جشنواره هاي فجر



ماهی در قفس؛ تجارتی پرسود و کم هزینه درهرمزگان

منبع: ایرناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/12/05

بندرعباس- ایرنا- پرورش ماهی در قفس یکی از روش هاي پرسود و صنعتی کم هزینه در پرورش آبزیان در آب هاي استان
هرمزگان به شمار می رود که در سال هاي اخیربا حمایت دولت تدبیر وامید این صنعت مهم مورد توجه صیادان قرار گرفته

است.

بندرعباس- ایرنا- پرورش ماهی در قفس یکی از روش هاي
پرسود و صنعتی کم هزینه در پرورش آبزیان در آب هاي
استان هرمزگان به شمار می رود که در سال هاي اخیربا
حمایت دولت تدبیر وامید این صنعت مهم مورد توجه

 
صیادان قرار گرفته است. 

تا دیروز یک صیاد باید با شناور به دنبال ماهی در دریا بود
و حتی ماهی چندانی نیز به تور او نمی آمد به تعبیري با
صید ماهیان جنوب توسط کشتی هاي بزرگ صید به
صیادان خرده پا نمی رسد، اما صید ماهی در قفس به روش

علمی و تضمین شده که صیادان با رهاسازي بچه ماهی در قفس ها در یک دوره خاص 6تا 8ماهه پس از بالغ شدن ماهیان یکجا

 
برداشت می کنند، روزنه هاي امید را در دل صیادان روشن کرده است. 

پرورش ماهی درقفس در استان هرمزگان با 900 کیلومتر ساحل و14 جزیره دریک دهه اخیر به عنوان تجارتی پرسود و کم هزینه
دربین انواع صیدها با استقبال صیادان و ساحل نشینان روبرو شده، به طوري که امروز در بین استان هاي ساحلی این نوع صید مقام

 
نخست را در اختیار دارند. 

این استان با داشتن 31هزار کیلومتر مربع وسعت در سطح جزیره و دریا، منحصر به فردترین استان در تولید وپرورش ماهی بوده که
شمار زیادي از صیادان قدیمی نیز به جاي صید در دریا به پرورش ماهی در قفس رو آورده چراکه معتقدند ضمن کاهش هزینه هاي

 
فراوان صید، ماهی رها شده در این استخرهاي دریایی به صورت تضمینی برداشت می شود. 

در ایران سابقه زیادي در پرورش ماهی در قفس ثبت نشده، اما پرورش این نوع آبزي از سال هاي 1361 با پرورش ماهی در قفس در
سد« دز» استان خوزستان به صورت آزمایشی آغاز و در سال 1364 تولید آن در این دریاچه شروع شد و هم اکنون این صنعت

 
درحال توسعه است. 

در سال 1369 نیز پرورش ماهی در قفس با بسته شدن قراردادي بین شیلات ایران و یک شرکت نروژي در دریاي خزر و دریاي عمان

 
شکل جدي تري به خود گرفت و طرح پرورشی آن در استان هرمزگان به ظرفیت 180 تن اجرا شد و همچنان ادامه دارد. 



 
هرمزگان پیشتاز در توسعه طرح هاي پرورش ماهی درقفس و حفظ ذخایر آبزیان 

پرورش ماهیان دریایی در قفس علاوه بر کمک به حفظ ذخایر آبزیان، به عنوان یکی از فرصت هاي مناسب سرمایه گذاري در حوزه

 
شیلات استان هرمزگان محسوب می شود که به صورت آزمایشی از سال 86 در جزیره هنگام و بندر آفتاب اجرایی شد. 

مسوولان و کارشناسان حوزه شیلات، ظرفیت بالاي تولید به علت وسعت دریاها، نبود نیاز به هوادهی، کاهش هزینه هاي تامین و نگه
داري، شرایط مناسب پرورشی و کمبود گونه هاي مناسب که طیف وسیعی از غذاي مردم را تشکیل می دهند را از مهم ترین علل

 
موفقیت این استان در پرورش ماهی در دریا عنوان می کنند. 

رییس گروه پروش ماهیان دریایی شیلات هرمزگان یکی از برنامه هاي اولویت دار در راستاي حفظ ذخایر طبیعی آبزیان دریایی به
مشارکت تعاونی هاي صیادي در اجراي آن اشاره کرد و افزود: در سال هاي اخیر با افزایش صید بی رویه و کاهش ذخایر برخی آبزیان،

 
لزوم توسعه طرح هاي مرتبط با پرورش ماهی در قفس در هرمزگان دو چندان شده است. 

ایرج قایینی در گفت وگو با ایرنا افزود: این طرح علاوه بر اشتغال جامعه صیادي در آبزي پروري موجب کاهش برداشت از ذخایر

 
طبیعی آبزیان می شود و نقش موثري در حفظ این ذخایر خواهد داشت. 

وي همچنین از طرح پرورش ماهی در قفس به عنوان شاخص ارزیابی فعالیت هاي شیلاتی و مهم ترین طرح اقتصاد مقاومتی شیلات

 
یاد کرد. 

رییس گروه پروش ماهیان دریایی شیلات هرمزگان یادآورشد: بازسازي ذخایر آبزیان نقش مهمی در ایجاد اشتغال پایدار صیادان ایفا

 
کرده اما با توجه به اینکه این ذخایر درخطر نابودي قرار گرفته، توجه به این موضوع بسیار مهم است. 

قایینی عنوان کرد: استان هرمزگان به واسطه گستردگی دریا و جزیره ها و وجود 53 واحد قفس علاوه بر صیدهاي عادي و استخرهاي

 
پرورش آبزیان درساحل، در تولید پرورش ماهی در قفس در کشور پیشرو است. 

 
فعال سازي اتحادیه ها و واحدهاي تحقیق گامی درتوسعه صنعت دریامحور 

استاندارهرمزگان نیز اخیرا در آیین تجلیل از کشاورزان نمونه کشوري و استانی هرمزگان اظهارداشت: در آغاز دولت تدبیر و امید در

 
سال 92 صنعت پرورش ماهی در قفس در این استان وجود نداشت، اما اکنون نزدیک به 6 هزار تن تولید می شود. 

 
به گفته فریدون همتی، تولید پنج هزار تن ماهی در دریا در این استان در دستورکار قرار دارد و به زودي عملیاتی می شود. 

وي، استفاده از ظرفیت سایت هاي پرورش میگو را یکی دیگر از مزیت هاي هرمزگان برشمرد و افزود: با راه اندازي این سایت هاي

 
پرورشی زنجیره تولید و اشتغال در استان ایجاد خواهد شد که از صرفه اقتصادي خوبی نیز برخوردار است. 

همتی با اشاره به نقش فعال سازي اتحادیه ها و واحدهاي تحقیق و توسعه براي پشتیبانی از این صنعت دریامحور، تکثیر لارو، تامین
خوراك، بازرگانی خارجی و حمل و نقل را از مشاغلی عنوان کرد که با راه اندازي این سایت ها رونق پیدا می کند و می تواند در ایجاد

 
اشتغال پایدار براي جامعه محلی موثر باشد. 



وي با بیان اینکه دولت علاقه مند به سرمایه گذاري دراین بخش با اولویت مردم ساکن نوارساحلی است، خاطرنشان کرد: صیادان
محلی می توانند در قالب تعاونی با دریافت تسهیلات ارزان قیمت براي سرمایه گذاري دراین بخش ورود کنند و از حمایت هاي لازم

 
بهره مند شوند. 

 
راه اندازي مرکز تکثیر ذخایرماهیان دریایی جنوب طرحی زیربنایی براي تولید مدرن 

درحالی که استاندارهرمزگان درآیین تجلیل از کشاورزان نمونه کشوري و استانی هرمزگان اعلام کرد در آغاز دولت تدبیر و امید در
سال 92 صنعت پرورش ماهی در قفس در این استان وجود نداشت، مدیرکل شیلات این استان، طرح پرورش ماهیان دریایی درقفس
را یکی از فرصت هاي مناسب سرمایه گذاري در حوزه شیلات عنوان کرد که به صورت آزمایشی از سال 86 در جزیره هنگام و بندر

 
آفتاب در شهرستان بندرلنگه اجرایی شد. 

عبدالرسول دریایی در گفت وگو با ایرنا، رکورداري میانگین تولید در هکتار میگوي پرورشی، رتبه اول تولید لارو میگو در کشور، کسب
مقام اول تولید ماهی در قفس، پیشرو در تولید ماهیان خاویاري در جنوب کشور و ایجاد اشتغال پایدار و دائمی براي افزون بر 45

 
هزارنفر در بخش هاي شیلاتی را بخشی از توانمندي هاي شیلاتی استان هرمزگان اعلام کرد. 

به گفته وي، ظرف سال گذشته یک میلیون و 800هزار قطعه بچه ماهی در این استان تولید شده که درصورت تامین اعتبار براي راه
اندازي مرکز تکثیر و بازسازي ذخایر ماهیان دریایی در جنوب کشور علاوه بر با افزایش مصنوعی آبزیان و رهاسازي در زیستگاه

 
طبیعی، می توان بین 10 تا 15 میلیون بچه ماهی به صورت مدرن تولید کرد. 

مدیرکل شیلات هرمزگان گفت: تامین اعتبار مورد نیاز براي مرمت و بازسازي تجهیزات مرکز کلاهی به دنبال وقوع طوفان و سیلاب،
پرورش 15 هزار قطعه ماهیان خاویاري گونه فیل ماهی از مرکز شهید بهشتی گیلان و شمال کشور در منابع آب شیرین استان و
استفاده از ماهیان آب شیرین گرم آبی از استان هاي خوزستان و سیستان وبلوچستان ازجمله پیشنهادهاي شیلات استان هرمزگان در

 
برنامه هاي سال جاري است. 

دریایی ابرازداشت: شیلات به عنوان محور طلایی توسعه پایدارهرمزگان درحوزه آبزي پروري نیز با داشتن افزون بر50 هزار هکتار
زمین هاي مستعد پرورش میگو، ظرفیت تولید 180 هزار تن در سال و همچنین ظرفیت پرورش ماهی در دریا با 113 هزارتن در

 
آینده به قطب اول تولید و پروش آبزیان در کشور تبدیل خواهد شد. 

 
ایران ظرفیت تولید پنج میلیون تن پرورش ماهی درقفس را دارد 

قائم مقام سازمان شیلات ایران نیز اخیرا در نشست با مدیران شیلات کشور در بندرعباس گفته است: بر اساس مطالعات مهندسان
مشاور داخلی و نظارت شرکت هاي معتبر خارجی، ایران ظرفیت تولید بین سه تا پنج میلیون تن پرورش ماهی در قفس در دریا را

 
دارد. 

به گفته سیف االله حقیقی، مجموع تولید آبزیان از محل آبزي پروري و صید از سواحل شمال و جنوب کشور (دریاي خزر، خلیج فارس

 
و دریاي عمان) و فراسرزمینی (اقیانوس هند) سال گذشته حدود یک میلیون و 200 هزارتن بود. 



مجري طرح پرورش ماهی در قفس وزارت جهاد کشاورزي، متوسط برداشت ماهیان گرمابی در سواحل جنوب کشور را 4تن در هکتار
کرد که اگر بخواهیم به تولید 5هزارتن ماهی گرمابی دست پیدا کنیم باید حدود یک هزار و 500 هکتار زمین و آب شیرین داشته

 
باشیم اما در روش پرورش ماهی در قفس می توانیم این میزان تولید را در 60 هکتار عرصه آبی انجام بدهیم. 

وي با بیان اینکه پرورش ماهی در قفس در دریا به دلیل صرفه جویی در منابع آبی کشور و ارزآوري بالا از محورهاي اقتصاد مقاومتی
است، معتقد است: تخصیص ارز دولتی به منظور واردات تجهیزات پرورش ماهی در قفس در دریا به دلیل ارزآوري 800 میلیون دلاري

 
توجیه اقتصادي دارد. 

 
بندرلنگه قطب اصلی پرورش ماهی در قفس کشور 

استان هرمزگان با ظرفیت افزون بر 113هزار تن بزرگ ترین و مهم ترین استان شیلاتی کشور است و شهرستان بندرلنگه در این
استان نیز با برخورداري از 60هزار تن ظرفیت تولید ماهی در قفس می تواند در آینده اي نزدیک به یکی از قطب هاي تولید ماهیان

 
دریایی تبدیل شود. 

آذرماه سال 97 مرکز نرسري (بزرگترین مزرعه پرورش ماهی در دریاي خاورمیانه در منطقه گرزه شهرستان بندرلنگه) با سرمایه
گذاري افزون بر 390 میلیارد ریال وظرفیت تولید افزون بر 10 میلیون قطعه بچه ماهی شانک و سوف دریایی با حضور رییس مجلس
شوراي اسلامی، استاندارهرمزگان، وزیرجهاد کشاورزي، قائم مقام سازمان شیلات ایران و جمعی از مسئولان کشوري و استانی به بهره

 
برداري رسید و عملیات کارخانه فرآوري و مرکز تکثیر این مزرعه نیز آغاز شد. 

از دیگر ظرفیت هاي مهم شهرستان بندرلنگه در توسعه طرح هاي پرورش ماهی در قفس در این شهرستان می توان به نصب قفس

 
هاي پرورش ماهیان دریایی با ظرفیت 500 تن در بندر صیادي چیروئیه اشاره کرد. 

نصب قفس هاي پرورش ماهیان دریایی بندرصیادي چیروئیه به صورت داخلی و بومی با حمایت شیلات و به همت صیادان و
متخصصان جوان انجام شده که علاوه بر جلوگیري خروج ارز از کشور، هزینه هاي آن نیز نسبت به مشابه خارجی با 50 درصد کاهش

 
همراه بوده است. 

آغاز آبگیري آزمایشی مجتمع پرورش میگوي هزار هکتاري حسینه بندرلنگه توسط بخش خصوصی نیز از دیگر ظرفیت هاي شیلاتی
استان هرمزگان است که با زیر کشت رفتن این 400 هکتار افزون بر هزار و 200تن میگو تولید خواهد شد که زمینه اشتغال 300 نفر

 
را فراهم می سازد. 

مدیرکل شیلات هرمزگان در این باره بیان داشت: پس از پایان عملیات کامل آبگیري و مراحل ابتدایی کار، در مرحله نخست آن تا

 
اسفندماه امسال، 400 هکتار از اراضی پرورش میگو این مجتمع به زیرکشت می رود. 

دریایی ادامه داد: با زیر کشت رفتن این 400 هکتار بالغ بر هزار و 200تن میگو تولید خواهد شد که زمینه اشتغال 300 نفر را فراهم

 
می سازد. 

وي با بیان اینکه در مرحله دوم این مجتمع نیز تا هفته دولت سال آینده افزون بر 600 هکتار از اراضی این مجتمع به زیر کشت می
رود، افزود: بدون شک ورود این مجتمع به چرخه تولید می تواند نقش بسزایی در تحقق اشتغال زایی، اقتصاد مقاومتی، ارز آوري،



 
رونق و جهش تولید در شهرستان بندرلنگه و استان هرمزگان داشته باشد. 

 
سرمایه گذاران به دنبال توسعه صنعت پرورش ماهی درقفس درقشم و کیش 

در راستاي اهمیت حضور سرمایه گذاران در ایجاد طرح هاي شیلاتی قشم و کیش 2 نمونه موفق هستند که بخش خصوصی و مراکز
نوآوري در حوزه پرورش ماهی در قفس طرح هاي هدف مندي را دنبال می کنند که از جمله آن می توان به مرزعه پرورش ماهی

 
نیک زا در کیش اشاره کرد. 

این مزرعه پرورش ماهی در دریا، مجموعه اي است که تمام بخش هاي صنعت پرورش ماهی در قفس را پوشش می دهد و بر رعایت

 
پروتکل، مانیتورینگ تور و قفس ها و بحث هاي تولیدي و رشد ماهی نظارت دقیق صورت می گیرد. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش ششم آبان امسال به همراه رییس جهاد دانشگاهی از این مزرعه بازدید کرد و افزود: جزیره کیش
به عنوان منطقه اقتصادي و گردشگرمحور در جذب فعالان بخش خصوصی براي سرمایه گذاري در کیش موفق عمل کرده و این

 
منطقه می تواند کانونی براي فعالیت و توسعه صنعت پرورش ماهی در قفس باشد. 

غلامحسین مظفري، حمایت و همکاري جهاد دانشگاهی درخصوص توسعه صنعت پرورش ماهی در قفس و ارتقا فرآیند بسته بندي و
عرضه محصولات با بهره گیري از امکانات حمل و نقل هوایی کیش در بستر شبکه آنلاین را مثبت ارزیابی کرد و گفت: با پیشرفت

 
تکنولوژي می توان این محصولات را در بستر اینترنت به تمام نقاط دنیا ارائه کرد. 

حسین یوسفی، مدیرعامل شرکت نیک زا نیز با بیان این که این مزرعه در بستر دریا، مجهز به 24 قفس است و بر اساس آخرین
دستاوردهاي تکنولوژي پرورش ماهی در دریا با همکاري شرکت اکوا گروپ نروژ و همچنین با مشاوره شرکت آکوالند از ابتداي سال
95 فعالیتش را آغاز کرده است، گفت: هرقفس ظرفیت 125 تا 160 تن ماهی درگونه هاي مختلف دارد که توسط سامانه اتوماتیک،

 
قفس ها هدایت و غذادهی به ماهی ها در نوبت هاي مختلف بر اساس نیازشان تنظیم می شود. 

شهرستان قشم شامل جزیره هاي قشم، هنگام و لارك با 150 هزار نفر جمعیت از تنگه هرمز به موازات سواحل هرمزگان به طول
150 کیلومتر و عرض میانگین 11 کیلومتر در آب هاي خلیج فارس گسترده شده و به دلیل دارا بودن شرایط ویژه و برخورداري از
امکانات مناسب، منطقه آزاد و دسترسی آسان تر به بازارهاي صادراتی از نقاط مناسب براي سرمایه گذاري و تولید ماهی در دریا است.

در راستاي رونق تولید درحوزه شیلات،مدیرکل شیلات هرمزگان نیز آذرماه امسال از راه اندازي طرح پنج هزار تنی پرورش ماهی در

 
دریاي صلخ قشم خبرداد و پیش بینی کرد تا پایان سال پنج هزار تن پرورش ماهی در قفس این طرح بهره برداري شود. 

آب وهواي سواحل قشم به دلیل گرم و مرطوب بودن، وجود تنوع آبزیان متفاوت در آب هاي خلیج فارس، نزدیکی به مناطق آزاد و

 
مناطق صادراتی، قرارگیري تولید ماهی در قفس زمینه لازم را براي احداث مجتمع هاي پرورش ماهی در قفس را داراست. 

 
حمایت کمیسیون کشاورزي از طرح هاي پرورش ماهی در دریا 

حمایت و تامین اعتبار زیرساخت هاي برق مزارع میگو، تخصیص ردیف اعتباري ویژه براي یگان حفاظت از منابع آبزیان، تأمین اعتبار
براي احداث جاده بین مزارع کشاورزي و شیلاتی، تامین اعتبار ساخت سه مرکز بازسازي ذخائر آبزیان و حمایت از طرح هاي پرورش



ماهی در دریا به صورت یارانه تولید نیز از جمله درخواست هاي اخیر بخش شیلات استان هرمزگان در کمیسیون کشاورزي، آب و
منابع طبیعی مجلس شوراي اسلامی بود که با حضور استاندار هرمزگان، معاونان وزاري جهاد کشاورزي و نیرو، معاون هماهنگی امور
اقتصادي استانداري هرمزگان، نماینده مردم شرق هرمزگان در مجلس شوراي اسلامی، مدیران و برخی از مدیران استانی تشکیل

 
جلسه داد. 

سید جواد سادات نژاد رییس کمیسیون کشاورزي، آب و منابع طبیعی مجلس 26 بهمن امسال با بیان اینکه منطقه شرق هرمزگان
قطب کشاورزي است، ابرازداشت: به دلیل ملاحظات منطقه اي تصمیم گرفتیم مسائل مربوط به جهش تولید شیلات را با جدیت
بیشتري در کمیسیون کشاورزي پیگیري کنیم بر همین اساس هم موضوع مذکور را در دستور کار قرار دادیم و امیدواریم موانع آن در

 
سال 1400 برطرف شده و شاهد رشد مناسبی درحوزه شیلات و پرورش آبزیان باشیم. 

مدیرکل شیلات هرمزگان نیز در این نشست با اشاره به کسب رتبه نخست این استان در پرورش ماهی در قفس و صادرات آبزیان
کشور، این مهم را با وجود شرایط موجود کشور نشان از تلاش جهادي شیلات در مسیر توسعه دانست و اظهارداشت: در صورت تامین

 
اعتبار و رفع موانع بودجه اي، شاهد رونق و توسعه بیش از پیش شیلات هرمزگان در سطح ملی و فراملی خواهیم بود. 

عبدالرسول دریایی، تکمیل و تجهیز 22 بندر صیادي و تحویل به سازمان شیلات ایران، تخصیص ردیف اعتبار ویژه براي یگان حفاظت
منابع آبزیان شیلات هرمزگان در برخورد با صید غیرمجاز، تخصیص یارانه تولید مزارع پرورش ماهی در قفس به مدت حداقل سه
سال، حمایت اعتباري در خصوص راه اندازي سه مرکز بازسازي ذخایر و اصلاح قوانین و مقررات ژنتیکی آبزیان، اصلاح قوانین و
مقررات حفاظت از منابع آبزیان جمهوري اسلامی ایران، تامین اعتبار جاري بین مزارع کشاورزي و شیلاتی را از مهم ترین خواسته ها

 
و دغدغه هاي جامعه شیلاتی در این استان عنوان کرد. 

 
پرورش دهندگاه ماهی درقفس به صورت کامل حمایت می شوند 

وزیرجهادکشاورزي نیز ششم مهرماه امسال در نشست ستاد راهبردي اقتصادي هرمزگان گفت: طرح هاي پرورش ماهی در قفس مورد

 
حمایت این وزارتخانه قرار می گیرند و موسسه تحقیقاتی علوم شیلاتی در کنار فعالان این بخش قرار دارد. 

 
به گفته کاظم خاوازي، یکی از بخش هاي این صنعت تولید بچه ماهی است که از این بخش به صورت کامل حمایت می شود. 

وزیرجهاد کشاورزي با اشاره به درخواست فعالان بخش پرورش ماهی در قفس براي توسعه بخش خود، ادامه داد: این بخش در زمان
شکل گیري در کشور ناشناخته و مسایل و مشکلات آن نامعلوم بود اما اکنون محدودیتی براي حمایت از این بخش براي توسعه و

 
ورود سرمایه گذاران جدید نداریم. 

استان هرمزگان با 22 بندر صیادي و بهره مندي از 4هزارو500 فروند شناور صیادي، اشتغال پایدار براي 31 هزار صیاد، صید سالانه
افزون بر270هزار تن انواع آبزي، 30درصد بندرهاي صیادي و 36 درصد صید انواع آبزیان کشور را به خود اختصاص داده است که این

 
آمارها نشان از جایگاه و اهمیت فعالیت هاي شیلاتی این استان در کشور دارد. 

 
برچسب ها 

 
- پرورش ماهی 

 
- توسعه ایران 



 
- دولت تدبیر و امید 

 
- اقتصاد مقاومتی 

 
- هرمزگان 

 
- قشم 

 
- سازمان شیلات ایران 

 
- خلیج فارس 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



توضیح معاون امنیتی استاندار سیستان و بلوچستان درباره درگیري در مرز

سراوان

منبع: ایلناشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون امنیتی انتظامی استاندار سیستان و بلوچستان ضمن اعلام آخرین جزئیات از حوادث سروان از مردم درخواست کرد؛
مراقبت کنند و به ویژه جوان ها تحریک نشوند تا آبی به آسیاب دشمن ریخته نشود.

معاون امنیتی انتظامی استاندار سیستان و بلوچستان ضمن
اعلام آخرین جزئیات از حوادث سروان از مردم درخواست
کرد؛ مراقبت کنند و به ویژه جوان ها تحریک نشوند تا آبی

 
به آسیاب دشمن ریخته نشود. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، محمدهادي مرعشی درباره حادثه
روز گذشته و امروز در سراوان اظهار داشت: ما در این
منطقه، گذري را براي کمک به معیشت مرزنشینان و
کنترل لازم براي ورود و خروج افرادي که در این مسیر

تردد می کنند ، ایجاد کردیم، اما از ساعت 8 صبح روز گذشته در حوزه شهرستان سراوان درگیري اتفاق افتاد و تجمعی در پشت مرز
مشاهده شد و انبوهی از جمعیت سوخت بران و افرادي که غالبا به صورت غیرقانونی مبادرت به انتقال سوخت کشور به پاکستان می

 
کنند در این منطقه تجمع کرده و قصد داشتند از این مرز وارد شوند. 

معاون امنیتی انتظامی استاندار سیستان و بلوچستان تصریح کرد: بیش از دو ساعت مذاکره با این افراد انجام شد و از آنها درخواست
کردیم تا خویشتنداري کنند و در چارچوب قواعد و قوانینی که در نظر گرفته شده است، از این گذر وارد شوند، اما ظاهرا در آن طرف
تجمع، باعث تیراندازي از سوي ماموران پاکستانی می شود و هجوم شدت پیدا می کند و با شکستن درهاي گذر و ایجاد خسارت،

 
جمعیت وارد شده و حین این درگیري یک نفر کشته و چهار نفر مجروح شدند. 

مرعشی افزود: جمعیتی در بین این افراد موج سواري می کنند و با ایجاد موج سواري به سمت پاسگاه شهرستان سراوان حمله ور می
شوند و موتور مامورین مستقر در مرز را آتش می زنند و به تعدادي از خودروها نیز سنگ پرانی کرده و قصد ورود به پاسگاه را داشتند.

وي تصریح کرد: همانطور که می دانید، حریم پاسگاه محترم است و نیروها از این پاسگاه ها حفاظت می کنند و اجازه نمی دهند که
کسی وارد این حریم شود. به دلیل هجوم به سمت پاسگاه، تیراندازي صورت می گیرد و تعدادي از افراد مجروح شده و در نهایت

 
جمعیت متفرق می شود. 

معاون امنیتی انتظامی استاندار سیستان و بلوچستان با بیان اینکه مجروحان به بیمارستان منتقل می شوند، اظهار داشت: یک نفر
دیگر نیز در بیمارستان جان خود را از دست می دهد و البته فوت این فرد در دست بررسی است که آیا ناشی از اتفاقات تیراندازي در

 
داخل خاك پاکستان بوده و یا خیر و این موضوع در دست بررسی است. 



مرعشی با اشاره به برخی اخبار در فضاي مجازي درباره این ماجرا ادامه داد: ما با معتمدین محلی این موضوع را مطرح کردیم، این
موضوع تا 10 صبح کنترل شده بود و متاسفانه از این ساعت به بعد عده اي به فرمانداري سراوان هجوم آوردند و متاسفانه صحبت

 
هاي مسئولان را برنتابیدند و تعدادي از شیشه ها را شکسته و متفرق شدند. 

وي تاکید کرد: همه می دانند که ما در گذشته چه تعداد کشته هاي جاده اي داشتیم که مورد اعتراض همه مردم استان بود تا فکري
براي این قضیه بشود و از طرفی از آنجایی که موضوع سوخت بري در داخل استان نهادینه شده و ما ظرفیت مناسبی را براي ایجاد
اشتغال نداشتیم، در نهایت با دستور استاندار محترم بنا بر این شد که فعالیت سوخت بران را در حد مجاز اجازه دهیم تا بدون پلاك
مخدوش و با سرعت مطمئنه تردد کنند تا اتفاقی نیفتد. ما این موارد را براي اینکه مشکلی براي مردم پیش نیاید و سطح تلفات جاده

 
اي در استان بالا نرود، اندیشیدیم و تقریبا یک آرامش حداقلی در سطح جاده هاي استان ایجاد شد. 

سمت: خاطرنشان کرد: ما چند گذر مرزي با نظر مردم ایجاد کردیم براي اینکه بتوانیم مردم را قاعده مند کرده و در سفره آنها نانی
گذاشته شود و معیشت شان تحت حمایت قرار گیرد. اگر قرار باشد قاعده مند کار انجام نشود و به صورت غیرقانونی کار انجام گیرد،

 
قطعا همان حداقل هایی که ایجاد شده، سلب خواهد شد. 

مرعشی تاکید کرد: درخواست ما از مردم این است که قانون را رعایت کنند تا با استفاده از ظرفیت همه معتمدان بتوانیم این کار

 
بزرگ را براي ساماندهی افرادي که برایشان اشتغالی فراهم نشده، اجرا کنیم. 

وي درباره جانباختگان این حادثه گفت: دو نفر در این حادثه جان خود را از دست داده و شش نفر زخمی شده اند. کسانی می
خواستند مردم را از بدنه نیروها جدا کنند و کسانی در این ماجرا منافع شان به خطر افتاده است. وقتی ما می خواهیم سوخت را در

 
حوزه مرزي کانالیزه کنیم قطعا تعدادي از افراد منافع شان به خطر می افتد و این افراد دقیقا افرادي هستند که تحریک می کنند. 

سمت ادامه داد: چندي پیش نیز گروه جیش الظلم گروهی را پخش کرده و گذرگاه ها را زیر سوال بردند و مشخص بود که قرار است
اتفاقی بیفتد؛ وقتی ما این پازل ها را کنار هم قرار می دهیم نشان از این می دهد که این کارها برنامه ریزي شده و از سوي دشمن
است براي اینکه مرز ما آرامش نداشته باشد. همانطور که مردم می دانند بیش از یک سال و نیم است که با کمک مردم آرامش

داشتیم. مردم مراقبت کنند، به ویژه جوانها تحریک نشوند تا آبی به آسیاب دشمن ریخته نشود.



مزرعه دانش بنیان پرورش ماهی درقفس قشم امسال بهره برداري می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/12/05

بندرعباس- ایرنا- مدیرکل شیلات هرمزگان گفت: نخستین مزرعه دانش بنیان یک هزار تنی پرورش ماهی در قفس کاملا
جزیره قشم تا قبل از پایان سال به بهره برداري می رسد.

بندرعباس- ایرنا- مدیرکل شیلات هرمزگان گفت: نخستین
مزرعه دانش بنیان یک هزار تنی پرورش ماهی در قفس
کاملا جزیره قشم تا قبل از پایان سال به بهره برداري می

 
رسد. 

عبدالرسول دریایی روز دوشنبه در بازدید از ظرفیت هاي
شیلاتی قشم در حوزه هاي صید، آبزي پروري و صنایع
شیلاتی جزیره قشم اظهارداشت: مزرعه پرورش ماهی در
قفس شرکت شریف دریا پویان قشم که توسط فارغ
التحصیلان دانشگاه صنعتی شریف طراحی شده براي حدود

 
30 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد می کند. 

وي هم چنین در بازدید از مرکز تکثیر میگو در سوزاي قشم، ظرفیت اسمی این مرکز را حدود 20 میلیون قطعه و ظرفیت اجرایی آن

 
را 200 میلیون قطعه بچه میگو اعلام کرد. 

مدیرکل شیلات هرمزگان بیان داشت: این مرکز نیز براي افزون 30 نفر اشتغال ایجاد می کند و با حمایت هاي شیلات استان ضمن

 
احداث سالن هاي جدید ظرفیت تولید آن نیز افزایش یافته است. 

دریایی در ادامه در بازدید از شرکت عمل آوري شهاب نقره اي در پارك زیست فناوري خلیج فارس قشم و فعالیت آن در زمینه ماهی

 
خشک گفت: ورودي روزانه این شرکت بین 8 تا 10 تن است که روزانه افزون بر 2 تا سه تن ماهی خشک تولید می کند. 

وي اشتغال این شرکت را حدود 20 نفر خواند که با صادارت 25 تن در هر 45 روز به کشورهایی ویتنام، مالزي و امارات توانسته

 
ارزآوري خوبی براي کشور به همراه داشته باشد. 

مدیرکل شیلات هرمزگان همچنین از شرکت عمل آوري مروارید شکیل قشم با ظرفیت 500 تن و اشتغال 30 نفر بازدید و

 
دستورهاي لازم در راستاي پیگیري رفع موانع تولید این واحد صادر کرد. 

پرورش ماهیان دریایی در قفس علاوه بر کمک به حفظ ذخایر آبزیان، به عنوان یکی از فرصت هاي مناسب سرمایه گذاري در حوزه
شیلات استان هرمزگان محسوب می شود که به صورت آزمایشی از سال 86 در جزیره هنگام و بندر آفتاب اجرایی شد. 



شهرستان قشم شامل جزیره هاي قشم، هنگام و لارك با 150 هزار نفر جمعیت از تنگه هرمز به موازات سواحل هرمزگان به طول
150 کیلومتر و عرض میانگین 11 کیلومتر در آب هاي خلیج فارس گسترده شده و به دلیل دارا بودن شرایط ویژه و برخورداري از
امکانات مناسب، منطقه آزاد و دسترسی آسان تر به بازارهاي صادراتی از نقاط مناسب براي سرمایه گذاري و تولید ماهی در دریا است.

در راستاي رونق تولید درحوزه شیلات،مدیرکل شیلات هرمزگان نیز آذرماه امسال از راه اندازي طرح پنج هزار تنی پرورش ماهی در

 
دریاي صلخ قشم خبرداد و پیش بینی کرد تا پایان سال پنج هزار تن پرورش ماهی در قفس این طرح بهره برداري شود. 

آب وهواي سواحل قشم به دلیل گرم و مرطوب بودن، وجود تنوع آبزیان متفاوت در آب هاي خلیج فارس، نزدیکی به مناطق آزاد و

 
مناطق صادراتی، قرارگیري تولید ماهی در قفس زمینه لازم را براي احداث مجتمع هاي پرورش ماهی در قفس را داراست. 

استان هرمزگان با 22 بندر صیادي و بهره مندي از 4هزارو500 فروند شناور صیادي، اشتغال پایدار براي 31 هزار صیاد، صید سالانه
افزون بر270هزار تن انواع آبزي، 30درصد بندرهاي صیادي و 36 درصد صید انواع آبزیان کشور را به خود اختصاص داده است که این

 
آمارها نشان از جایگاه و اهمیت فعالیت هاي شیلاتی این استان در کشور دارد. 

 
برچسب ها 

 
- پرورش ماهی 

 
- هرمزگان 

- قشم



مهمترین رخدادهاي هرمزگان در هفته اي که گذشت

منبع: ایرناشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/12/05

بندرعباس- ایرنا- افتتاح چندین پروژه صنعتی و عمرانی بزرگ، شهادت ششمین مدافع سلامت بر اثر ابتلا به کرونا، افزایش
ظرفیت پهناي باند اینترنت، چند انتصاب جدید در استانداري، اهداي 50 سري جهیزیه به نوعروسان و کشف 4 هزار دستگاه

گوشی همراه قاچاق از جمله مهمترین اخبار هرمزگان در هفته گذشته است.

بندرعباس- ایرنا- افتتاح چندین پروژه صنعتی و عمرانی
بزرگ، شهادت ششمین مدافع سلامت بر اثر ابتلا به کرونا،
افزایش ظرفیت پهناي باند اینترنت، چند انتصاب جدید در
استانداري، اهداي 50 سري جهیزیه به نوعروسان و کشف
4 هزار دستگاه گوشی همراه قاچاق از جمله مهمترین

 
اخبار هرمزگان در هفته گذشته است. 

هرمزگان در هفته گذشته (25 بهمن تا یکم اسفندماه)
شاهد رخدادها و انتشار اخبار مختلفی در حوزه هاي
اجتماعی، اقتصادي، سیاسی، ورزشی، فرهنگی و دیگر

 
بخش ها بود که در این گزارش مهمترین این رخدادها مرور می شود. 

 
سیاسی 

رییس ستاد انتخابات استان هرمزگان گفت: در انتخابات خرداد 1400 به دلیل شیوع کرونا در کشور، تعداد شعبه ها و صندوق هاي

 
جمع آوري راي در هرمزگان تا 15 درصد افزایش می یابد. 

علی رئوفی روز پنج شنبه گذشته در گفت و گو با ایرنا افزود: بنا بر تصمیم ستاد انتخابات استان هرمزگان تاکنون بیش از سه هزار و

 
600 صندوق اخذ راي براي استان در نظر گرفته شده است که احتمال افزایش آن وجود دارد. 

 
فریدون همتی استاندار هرمزگان شامگاه چهارشنبه گذشته احکام سه انتصاب جدید در این استان را امضا و صادر کرد. 

 
براساس احکام صادر شده،«ارسلان بهاري میمندي» به سمت مدیر امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري هرمزگان منصوب شد. 

همچنین همتی در حکم دیگري «سپیده جوادي» به سمت معاون امور آسیب ها و مسائل اجتماعی اداره کل امور اجتماعی و فرهنگی

 
استانداري هرمزگان منصوب کرد. 

نصراالله رییسی نیز با حکم استاندار هرمزگان به سمت بخشدار توکهور و هشتبندي از توابع شهرستان میناب منصوب شد. 



 
اقتصادي 

اسکله شماره پنج بندر منطقه ویژه اقتصادي صنایع انرژي بر پارسیان در غرب هرمزگان روز پنجشنبه گذشته به صورت

 
ویدئوکنفرانسی با دستور رییس جمهوري و با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت آغاز شد. 

 
این اسکله با سرمایه گذاري ارزي 60 میلیون یورو و ریالی 16هزار و 500 میلیون ریال احداث شده است. 

عملیات احداث 12 طرح بزرگ عمرانی و سرمایه گذاري نیز در منطقه ویژه اقتصادي انرژي بر پارسیان جمعه گذشته با حضور معاون

 
هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان آغاز شد. 

خلیل قاسمی رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان در حاشیه بهره برداري از این طرح ها گفت: این طرح ها شامل 9 طرح
سرمایه گذاري با پیش بینی اعتبار 2 هزار و 772 میلیون یورو و بیش از پنج هزار و 998 میلیارد ریال و سه طرح عمرانی با پیش

 
بینی سرمایه گذاري 171 میلیون یورو و چهار هزار و 160 میلیارد ریال است. 

خزانه دار کل کشور وضعیت وصول مالیات در استان هرمزگان را مطلوبی توصیف ورد کرد و گفت: بازگشت مالیات بر ارزش افزوده

 
بنگاه هاي اقتصادي در این استان به آن نیز رسیدگی می شود. 

سید رحمت االله اکرمی هفته گذشته در نشستی با مدیران دستگاه هاي تابعه وزارت امور اقتصادي و دارایی به ریاست مدیرکل امور
اقتصادي و دارایی هرمزگان اظهار داشت: حجم گمرك و تجارت خارجی در هرمزگان نشان دهنده اهمیت موضوع گمرکات در این

 
استان دارد که با توجه به نقش آن در کشور نیازمند نگاه ویژه مرکز به استان هرمزگان است. 

مرحله نخست شرکت گندله سازي مادکوش در بندرعباس با ظرفیت تولید 2.5 میلیون تن گندله آهن در سال پنجشنبه گذشته با

 
دستور رییس جمهوري و وزیر صنعت، معدن و تجارت از طریق ویدیو کنفرانس به بهره برداري رسید. 

مرحله نخست این طرح با سرمایه گذاري 23 هزار و 200 میلیارد ریال صورت گرفته که زمینه اشتغال 360 نفر را به صورت مستقیم

 
فراهم نموده است. 

مدیرعامل شرکت فولاد مادکوش در بندرعباس گفت: این شرکت قص دارد با حمایت هاي ویژه دولت و توان جوانان متخصص داخلی

 
کشور تا سه ساله آینده ظرفیت اشتغال در این کارخانه را به بیش از پنج هزار نفر برساند. 

علیرضا صمدي در مراسم بهره برداري از مرحله نخست کارخانه گندله سازي مادکوش که به صورت ویدئوکنفرانسی به دستور رییس
جمهوري افتتاح شد، افزود: در حال حاضر با تحقق 10 درصد این آرمان، از جوانان بومی و مستعد ایرانی امید دارد تا با حمایت هاي

 
دولت این هدف را محقق نمایند. 

سه شنبه گذشته همزمان با آیین افتتاح 286 پروژه بخش تعاون در کشور با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از طریق ارتباط
ویدئویی، مرحله اول مجتمع دامپروري 500 راسی شرکت تعاونی پیشتاز دهنگ بستک با حضور استاندار هرمزگان، مدیرکل تعاون،

 
کار و رفاه اجتماعی استان و فرماندار این شهرستان بهره برداري شد. 



مرحله اول این مجتمع دامپروري با 500 راس گاو شیري، داراي ظرفیت تولید سالانه 4000 تن شیر از طریق بهره گیري از بروز ترین

 
دستگاه ها و تجهیزات مکانیزه شیر دوشی است. 

هفته گذشته عملیات ساخت یک واحد پرورش 120 هزار قطعه اي مرغ تخم گذار شرکت سپهر پردیس دهنگ بستک با حضور

 
استاندار هرمزگان آغاز شد. 

استاندار هرمزگان در حاشیه بهره برداري از این طرح گفت: شرکت تعاونی سپهر پردیس دهنگ در مرحله نخست قادر خواهد بود

 
سالیانه 25 میلیون تخم مرغ تولید کند. 

فریدون همتی افزود: این واحد تعاونی با سرمایه گذاري 200 میلیارد ریال احداث می شود و در مرحله نخست، زمینه اشتغال مستقیم

 
30 نفر را فراهم می کند. 

عملیات اجرایی پنجمین پالایشگاه روغن کشور در بندرعباس روز چهارشنبه گذشته همزمان با روز اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی در
منطقه اقتصادي ویژه خلیج فارس در فاصله حدود 25کیلومتري غرب بندرعباس با حضور استاندار هرمزگان، برخی مدیران اجرایی،

 
رییس کل دادگستري و دادستان مرکز استان آغاز شد. 

شرکت پالایش نفت بندرعباس رتبه نخست فروش شرکت هاي گروه نفتی و رتبه دوم شاخص فروش و عنوان شرکت پیشرو بیست و

 
سومین همایش ملی شرکت هاي برتر اقتصاد ایران موسوم به IMI-100 را کسب کرد. 

هاشم نامور مدیرعامل شرکت پالایش نفت بندرعباس عصرچهارشنبه گذشته به رسانه ها اعلام کرد: در این رتبه بندي که بر اساس
گزارش مالی سال 1398 شرکتها صورت گرفت، 500 شرکت برتر مورد تجزیه و تحلیل مالی و اقتصادي قرار گرفتند که بر این اساس
شرکت پالایش نفت بندرعباس رتبه اول فروش گروه شرکتهاي نفتی و همچنین رتبه دوم شاخص فروش شرکت هاي برتر ایران را

 
کسب کرد. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان گفت: انجام عملیات هیدروگرافی (آبنگاري) بندرها این استان با هدف به هنگام نگه داشتن
اطلاعات دریایی گستره آبی استان از نیمه دوم سال گذشته آغاز و تاکنون 11 هزارو 740 کیلومتر هیدروگرافی در مقیاس یک در

 
هزار در بندرها صورت گرفته است. 

علی رضا محمدي کرجی ران روز چهارشنبه گذشته به رسانه ها اعلام کرد: از سال گذشته انجام عملیات هیدروگرافی (آبنگاري) در

 
بندرها استان هرمزگان آغاز و هم اکنون این طرح در حوضچه بندر شهید باهنر و هرمز در حال انجام است. 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان هرمزگان یکشنبه گذشته اعلام کرد: محموله کشتی 27 هزار تنی روغن خام خوراکی در بندر

 
شهید رجایی بندرعباس پهلو گرفت. 

مسعود دشوارگر با اعلام این خبر به رسانه ها افزود: محموله این کشتی تا سه روز آینده تخلیه و سپس براي تصفیه به کارخانه هاي

 
سراسر کشور فرستاده می شود. 



 
وي بیان داشت: روغن هاي خام خوراکی روزانه با 100 تانکر حمل روغن و 600 تن حمل ریلی به سراسر کشور ارسال می شود. 

 
فرماندار بندرعباس گفت: 270 میلیارد ریال تسهیلات به مشاغل آسیب دیده از ویروس کرونا در ماههاي اخیر پرداخت شده است. 

عزیزاله کناري دوشنبه گذشته در نشست شوراي هماهنگی بانک هاي شهرستان بندرعباس اظهار داشت: درواقع بیش از 57درصد

 
ازمشاغل خدماتی دراین شهرستان ازاین تسهیلات بهره مند شدند ومابقی هم به تدریج پرداخت می شود. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري هرمزگان گفت: میدان میوه وتربار بندرعباس به عنوان طرحهاي شاخص دولت تدبیر و امید

 
پس از رفع نواقص امسال به صورت از طریق ارتباط ویدئو کنفرانس باحضور رییس جمهوري افتتاح می شود. 

رضا مدرس روز دوشنبه گذشته در نشست هماهنگی بررسی وضعیت طرح هاي عمرانی شهر بندرعباس درجمع مدیرکل بازرسی
سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور و شهردار بندرعباس اظهارداشت: بر اساس تعهدات انجام شده اصلاحات ورودي میدان

 
طبق نظر کارشناسی تا زمان افتتاح توسط اداره کل راهداري باید با همکاري شهرداري انجام شود. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات هرمزگان گفت: ظرفیت پهناي باند این استان از 130 گیگابیت برثانیه در ابتداي دولت دوازدهم

 
به 583 گیگابیت بر ثانیه در سال جاري رسید. 

احد قویدل فرد روز شنبه گذشته در این خصوص به خبرنگاران اظهار داشت: 381 گیگابیت از 583 گیگابیت بر ثانیه ظرفیت پهناي

 
باند این استان قابلیت واگذاري به متقاضیان را دارد و ظرفیت انتقال شبکه هرمزگان هم درحال حاضر 774 گیگابیت بر ثانیه است. 

 
اجتماعی 

 
طیبه صادقیان، سوپروایزر بیمارستان پبامبر (ص) اعظم قشم بامداد جمعه گذشته در اثر کرونا به شهادت رسید. 

وي که ششمین شهید مدافع استان هرمزگان است، حدود یک هفته به دلیل ابتلا به این بیماري در قرنطینه خانگی به سر می برد که

 
2 روز پیش به دلیل وخامت شرایط بیماري به بیمارستان مراجعه کرد که تلاش هاي کادر درمان براي مهار بیماري ناکام می ماند. 

رییس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی هرمزگان گفت: به دلیل همسایگی با کشور هاي حاشیه جنوبی خلیج فارس

 
و رفت وآمد هاي زیاد مردم به خارج از کشور، خطر کروناي جهش یافته موسوم به کروناي انگلیسی، در استان بالاست. 

دکتر حسین فرشیدي روز چهارشنبه گذشته در یازدهمین نشست خبري آنلاین سال جاري خود افزود: تاکنون 5 یا 6 مورد تست

 
افراد مشکوك به کروناي انگلیسی را در استان انجام داده و به تهران ارسال کرده ایم که هنوز مورد مثبتی نداشته ایم. 

مدیرکل انتقال خون هرمزگان گفت: انجام عمل هاي جراحی و مصرف مستمر خون توسط بیماران خاص، استان را با کاهش ذخیره

 
خونی مواجه کرده است. 

دکتر ایمان زارعی عصر سه شنبه گذشته با اعلام این خبر به رسانه ها افزود: در روزهاي پایانی سال انجام عمل هاي جراحی همانند
عمل قلب باز که در زمام شیوع کرونا به تعویق افتاده بود، افزایش یافته و درخواست بیمارستان ها براي دریافت خون نیز سیر صعودي



 
گرفته به طوري که در برخی از روزها توزیع خون در استان به بیش از 250 واحد هم می رسد. 

سه داماد در بندرخمیر به دلیل برگزاري مراسم عروسی و نقض پروتکل هاي کرونا و به خطر انداختن جان همشهریان خود ، به یک

 
سال زندان محکوم شدند. 

سخنگوي دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان شامگاه دوشنبه گذشته در گفت و گو با ایرنا ضمن اعلام این خبر افزود: البته بر اساس حکم

 
دادگاه، این حکم قابل تعلیق و یا قابل تبدیل به مجازات هاي دیگر است. 

به گفته دکتر فاطمه نوروزیان ، این سه داماد می توانند به جاي رفتن به زندان، شرکت در فعالیت هاي آموزشی و همکاري با کادر

 
بهداشت و درمان براي کاهش و مقابله با کرونا را انتخاب کنند. 

 
50 سري جهیزیه به ارزش سه میلیارد ریال در مراسمی از سوي بنیاد بین المللی آبشار عاطفه به 50 نوعروس هرمزگانی اهدا شد. 

مدیر امور شعب بنیاد بین المللی آبشار عاطفه استان هرمزگان روز دوشنبه گذشته در حاشیه اهداي این جهیزیه ها به رسانه ها گفت:

 
این جهیزیه ها شامل اجاق گاز، بخاري گازي، سرویس تفلون، پتو و فرش است. 

فاطمه جهانگیري افزود: این بنیاد همچنین از ابتداي سالجاري تاکنون افزون بر سه هزار بسته معیشتی، بیش از 100 هزار ماسک و
همچنین بیش از 600 عدد ژل ومایع ضد عفونی کننده بین خانواده هاي آسیب دیده از کرونا در هرمزگان و نیازمندان تحت حمایت

 
خود توزیع کرده است. 

مدیرکل زندان هاي هرمزگان گفت: امسال هشت میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان آزاد شده از زندان هاي استان

 
اختصاص یافت که تاکنون چهار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

مصطفی کیشانی روز دوشنبه گذشته با اعلام این خبر افزود: تاکنون 20 نفر از مددجویان زندان هاي هرمزگان موفق به دریافت

 
تسهیلات اشتغالزایی شده اند. 

 
فرهنگی 

مسوول دبیرخانه شوراي سیاست گذاري ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور( فهما) گفت: افزون بر 2.5 میلیون

 
فعالیت از 25 هزار کانون فرهنگی هنري کشور در قالب طرح ملی ایران قوي در سامانه بچه هاي مسجد به ثبت رسیده است. 

حسین براتی روز دوشنبه گذشته در نشست شوراي هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد هرمزگان اظهارداشت: به منظور هم
افزایی و استفاده بهینه از همه ظرفیت ها در جهت تقویت کار مساجد و پرهیز از موازي کاري، همه دستگاه هایی که در حوزه مساجد

 
فعالیت می کنند، عضو این شورا هستند. 

دبیر دومین جشنواره مستقل پانتومیم هرمزگان گفت: 31 اثر به بخش هاي محیطی، مجازي، صحنه اي، ادابازي و توانبخشی این

 
جشنواره راه یافتند. 



رضا جوشعار روز جمعه گذشته به رسانه ها اعلام کرد: این آثار توسط مجید سرنی زاده، علیرضا داوري و رضا آزاد دریایی انتخاب شده

 
است. 

 
علمی، آموزش و پرورش، آموزش عالی 

نخستین همایش بین المللی تصفیه آب و نمک زدایی به میزبانی پردیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر روز سه شنبه گذشته به صورت

 
آنلاین در بندرعباس آغاز و تا 30بهمن ادامه داشت. 

 
در این همایش 46 مقاله پذیرفته شده بود که 31مقاله براي ارائه شفاهی به زبان فارسی و انگلیسی توسط داوران انتخاب شد. 

معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش هرمزگان گفت: میانگین پوشش تحصیلی و جذب دانش آموزان دوره متوسطه دوم در

 
مدرسه هاي این استان با 1.4 درصد افزایش نسبت به سال تحصیلی گذشته به 82.09 رسید که به نرم کشوري نزدیک شده است. 

محمد قویدل عصر سه شنبه گذشته با اعلام این خبر به رسانه ها اظهارداشت: میانگین کشوري پوشش و جذب دانش آموزان دوره

 
متوسطه دوم در مدارس هم اکنون 82.48 است که این رقم در هرمزگان 82.09 است. 

استاندار هرمزگان، توسعه هنرستان ها را از راهکارهاي مهم براي تربیت نیروي انسانی ماهر دانست و بر لزوم احداث هنرستان هاي

 
تخصصی در کنار صنایع، پالایشگاه ها، مناطق ویژه اقتصادي و کشتی سازي در استان تاکید کرد. 

فریدون همتی شامگاه دوشنبه گذشته در نشست شوراي آموزش و پرورش استان افزود: با احداث این هنرستان ها ارتباط و پیوند
خوبی بین دانش آموزان با این مجموعه ها برقرار می شود و خوشبختانه در سال هاي اخیر دانش آموزان هرمزگان استقبال خوبی از

 
رشته هاي مختلف در هنرستان ها داشته اند. 

معاون آموزش حوزه علمیه خواهران هرمزگان گفت: ثبت نام متقاضیان سال تحصیلی 1401-1400 در سطح 2 و 3 از 25 بهمن آغاز

 
شده و تا 31 اردیبهشت ماه 1400 ادامه دارد. 

معصومه ترکان روز یک شنبه گذشته در گفت وگو با ایرنا در خصوص ثبت نام متقاضیان سال تحصیلی 1401-1400 حوزه هاي
علمیه خواهران افزود: براي استان هرمزگان در سطح 2 براي دوره سیکل هم درخواست دادیم و دارندگان مدارك دیپلم و بالاتر نیز

 
پذیرش می شوند. 

 
منابع طبیعی، محیط زیست 

استاندار هرمزگان گفت: با نظر مساعد اعضاي کمیسیون کشاورزي، در سال آینده یکهزار میلیارد ریال اعتبار آبخیزداري از محل

 
اعتبارات ملی سازمان جنگل ها و مراتع به این استان اختصاص پیدا می کند. 

فریدون همتی شنبه شب گذشته پس از نشست کمیسیون کشاورزي، آب و منابع طبیعی مجلس شوراي اسلامی استان در تهران
افزود: همچنین به منظور رشد کشت گلخانه اي در شرق هرمزگان که از مناطق مستعد و از قطب هاي کشاورزي ایران است، مقرر
شده باتوجه به تشکیل بیش از 500 پرونده احداث گلخانه در استان، اقدام هاي لازم از سوي بانک کشاورزي به منظور تخصیص



 
اعتبارات در سال آینده صورت گیرد. 

 
قضایی، نظامی، انتظامی، دفاعی 

رییس کل دادگستري هرمزگان با اعلام ورود دستگاه قضایی به موضوع فساد و انقضاي تاریخ مصرف کالاهاي اساسی در گمرك شهید

 
رجایی از تعیین ضرب الأجل براي ترخیص اقلام متروکه تا 28 اسفندماه امسال خبرداد. 

علی صالحی که پنجشنبه گذشته به منظور تعیین تکلیف فوري و تسهیل فرآیند ترخیص کالاهاي رسوبی و تجمیع شده به ویژه
کالاهاي اساسی مورد نیاز مردم از گمرك شهید رجایی بندرعباس و انبارهاي اموال تملیکی بازدید کرد، هدف اصلی از این بازدید و

 
تشکیل نشست فوري با مسؤولان اجرایی را تعیین وضعیت کالاهاي بلاتکلیف و متروکه موجود در انبارهاي گمرك برشمرد. 

هفته گذشته با تلاش ماموران انتظامی هرمزگان، چهار هزار دستگاه تلفن همراه قاچاق به ارزش 200 میلیارد ریال از یک دستگاه

 
کامیونت ایسوز در بندرخمیر کشف شد. 

مدیرکل زندان هاي هرمزگان گفت: از ابتداي سالجاري تاکنون 148 نفر از مددجویان جرائم غیرعمد با بدهی بیش از 976 میلیارد

 
ریال از زندان هاي استان آزاد شدند. 

مصطفی کیشانی روز شنبه گذشته با اعلام این خبر به رسانه ها افزود: همه زندانیان دیه و جرائم غیرعمد نیز با بدهی 500 میلیون

 
ریال با همکاري سه جانبه سازمان زندان ها، ستاد دیه و ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) از زندان هاي هرمزگان آزاد شده اند. 

 
ورزشی 

 
رقابت هاي فوتسال قهرمانی کارگران استان هرمزگان دوشنبه گذشته با قهرمانی تیم «فولاد هرمزگان» به پایان رسید. 

دراین دوره از بازي ها 9 تیم در 2 گروه چهار و پنج تیمی به رقابت پرداختند و 2 تیم فولاد هرمزگان و آلومینیوم المهدي پس از

 
شکست حریفان خود در مرحله نیمه نهایی به فینال راه یافتند. 

 
تیم آواي حدید میناب در هفته پنجم لیگ دسته یک فوتبال جوانان کشور برابر شهید وفایی شیراز به تساوي یک بر یک دست یافت. 

نماینده هرمزگان پنجشنبه گذشته در ورزشگاه خلیج فارس بندرعباس به مصاف نماینده فارس رفت و در پایان با نتیجه مساوي به

 
کار خود پایان داد. 

تیم شهرداري بندرعباس هفته گذشته در هفته نهم رقابت هاي لیگ دسته دوم فوتبال باشگاه هاي کشور به تساوي یک بر یک ایران

 
جوان بوشهر دست یافت. 

 
نخستین دوره مسابقه هاي فوتسال خردسالان هرمزگان چهارشنبه گذشته به میزبانی بندرعباس در سالن باشگاه اروند سورو آغاز شد. 

 
در این دوره از بازي ها هشت تیم در 2 گروه چهار تیمی زیرنظر هیات فوتبال هرمزگان به رقابت می پردازند. 



 
رقابت هاي دوومیدانی انتخابی مردان استان هرمزگان گرامیداشت دهه مبارك فجر دوشنبه گذشته با معرفی برترین ها پایان یافت. 

این رقابتها با حضور 30 ورزشکار در ماده هاي 60 متر، 400 متر، 800 متر، 1500 متر و پرش طول در پیست دو و میدانی خلیج

 
فارس بندرعباس برگزار گردید. 

 
برچسب ها 

 
- مطبوعات و خبرگزاري هاي داخلی 

 
- اخبارنامه 
- هرمزگان



رشد 6 برابري منابع بانکی براي تامین مالی طرح هاي صنعت پتروشیمی کشور

منبع: ایرناشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/12/05

کیش-ایرنا-مشاور عالی معاون توسعه فناوري معاونت علمی ریاست جمهوري از رشد 6 برابري منابع بانکی براي تامین مالی
طرح هاي صنعت پتروشیمی در دومین نمایشگاه بین المللی پتروشیمی کیش خبر داد.

کیش-ایرنا-مشاور عالی معاون توسعه فناوري معاونت
علمی ریاست جمهوري از رشد 6 برابري منابع بانکی براي
تامین مالی طرح هاي صنعت پتروشیمی در دومین

 
نمایشگاه بین المللی پتروشیمی کیش خبر داد. 

مهدي وطنی در نشست تخصصی نقش حمایتی معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري در توسعه فناوري هاي
صنعت پتروشیمی بر توسعه فناوري هاي صنعت

 
پتروشیمی با محوریت تولیدات داخلی تاکید کرد. 

وي بابیان اینکه سال گذشته سنگ بناي برگزاري نخستین همایش حمایت از ساخت داخل درصنعت پتروشیمی در منطقه آزاد کیش
گذاشته شد و بستر برپایی دبیرخانه دائمی این رویداد در جزیره کیش را فراهم کرد افزود: دومین همایش از نظر کیفیت و کمیت و
ابعاد مختلف دستاوردهاي مهمی دارد که یکی از آنها زیست بوم فناوري و حمایت از بخش عرضه ي شرکت هاي دانش بنیان،

 
پژوهشگاه ها و شرکت هاي سنتی و مهندسی کشور می باشد. 

وطنی ارزش تفاهمنامه هاي امضا شده سال گذشته به ویژه با شرکت هاي تحت پوشش هلدینگ خلیج فارس که منجر به عقد قرارداد
و موافقت نامه شد را رقمی بالغ بر 500 میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: سال گذشته در نخستین نمایشگاه و همایش صنعت
پتروشیمی تنها یکی از بانک ها در حمایت از ساخت داخل و شرکت هاي دانش بنیان حضور داشت اما در حال حاضر4 بانک آمادگی

 
خود را براي مشارکت در این زمینه اعلام کرده اند، امسال نیز رقم 500 میلیارد تومان سال گذشته رشد 6 برابري داشته است. 

مشاور عالی معاون توسعه فناوري معاونت علمی ریاست جمهوري با بیان اینکه یک نهضت حمایت از ساخت داخل در کشور شکل
گرفته اظهار داشت: بر اساس آمار ها در مرداد 1392 تنها 56 شرکت دانش بنیان داشتیم و امروز پس از 7 سال این تعداد به 5 هزار

 
و722 شرکت یعنی بیش از 100 برابر رسیده است. 

وطنی در بخش دیگر سخنان خود افزود: هر شرکتی به راحتی نمی تواند خود را دانش بنیان معرفی کند و معاونت علمی ریاست

 
جمهوري به شدت و با حساسیت تمام درخواست متقاضیان را در این زمینه بررسی می کند. 

به گفته وي پذیرش شرکت هاي دانش بنیان بر اساس معیار ها و شاخصه هایی خاص به دقت رصد می شود و مجوز ها به صورت
یکساله بوده و بعد از این بازه شرکت ها مجدد ارزیابی خواهند شد تا معاونت علمی ریاست جمهوري نقش خود را در حراست



 
وپاسداري از جایگاه شرکت هاي دانش بنیان به خوبی ایفا کند. 

وطنی اظهار داشت: نسلی جوان در حال رشد در مراکز نوآري هستند که با وجود آنها کارهاي بزرگی اجرایی می شود که تنها شرکت
هاي معتبر بین المللی قادر به انجام آن بوده اند و با این وصف اعتماد به نفس فراوانی در شرکت هاي پتروشیمی، دانشگاه ها و بانکها

 
و شرکت هاي دانش بنیان ما ایجاد شده است که زیست بوم کسب و کار و فناوري و نوآوري ما را تشکیل داده است. 

وي با بیان اینکه فضایی در کشور در حال شکل گیري است که سنگ بناهاي گذاشته شده در حمایت از شرکت هاي دانش بنیان
آینده اي درخشان را با حضور 12صندوق هاي جسورانه و بانک ها براي کشور عزیزمان رقم می زند گفت: با افتخار عنوان می کنم که

 
شرکت هاي دانش بنیان بورسی ما نیز تا کنون بیش از 200 هزار میلیارد تومان آورده داشته اند. 

وطنی با تاکید بر ضرورت حمایت از عرضه کنندگان، سرمایه گذاران و کاربران گفت: ما در جایگاه معاونت علمی و پژوهشی ریاست
جمهوري وظیفه خود می دانیم از هر سه بخش حمایت و پشتیبانی کرده و بافراهم کردن تسهیلات اجازه ندهیم نهضت حمایت از

 
ساخت داخل متوقف شود. 

مهدي شریف زاده دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي در این نشست در تشریح مسئولیت ستادهاي معاونت علمی و فناوري
ریاست جمهوري گفت: چند ستاد در معاونت ما فعالیت می کنند که به عنوان بازوي تخصصی معاونت زیر نظر مستقیم دکتر ستاري

 
اداره می شوند. 

شریف زاده گسترش مرجعیت علمی و ایجاد قطب هاي علمی در ایران، شناسایی فناوري هاي موجود در کشور با هدف تقویت
زیرساخت ها و تلاش براي بومی سازي و تبادل آنها، دستیابی به فناوري هاي جدید، ترویج فرهنگ کارآفرینی و اقتصاد دانش بنیان،

 
ترویج تبادلات فناوري در سطح بین المللی را ماموریت ستادهاي مختلف معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري برشمرد. 

وي کارگروه هاي نفت و گاز و پالایش و پتروشیمی و کارگروه برق و نیروهاي هاي تجدید پذیر را بال هاي اصلی ستاد عنوان کرد و
گفت: تبادل اطلاعات و تعامل و همفکري ها در این کارگروه ها به صورت فراشرکتی انجام می شود و ما در این زمینه سیاست گذار

 
نیستیم اما سعی می کنیم سیاست ساز باشیم و زمینه پیشرفت شرکت هاي دانش بنیان را فراهم کنیم . 

جواهر دشتی معاون دفتر ارزیابی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري نیز حمایت از ایجاد زمینه تعامل بین بخش هاي مختلف را
از وظایف مهم این معاونت و صندوق شکوفایی عنوان کرد و گفت: ترویج دانش و فناوري و توسعه بازار از اهداف ما در بهم رسانی

 
محسوب می شود که موجب ارتقاء صنایع بزرگ و جریان ساز بوسیله تعامل با شرکت هاي دانش بنیان می شود. 

وي افزود: معاونت علمی ریاست جمهوري علاوه بر حمایت هاي مالی، حمایت هاي سیاستگذارانه قانونمدار نیز انجام می دهد و
خوشبختانه در دوره جدید جایگاه هایی در نهادهاي فرا دستی از جمله شوراي امنیت، شوراي اقتصاد، دبیرخانه رفع موانع تولید وزارت
صمت، جایگاه راي قانون حداکثري استفاده از توان ساخت داخل در بخش تولید کشور را به خود اختصاص داده است که براي رفع
موانع اداري در حوزه هاي مالی و تجاري و ایجاد جهش براي شرکت هاي دانش بنیان در سیاست گذاري هاي کلان حضور دارد و

 
پیشقدم است. 

جواهر دشتی معاون دفتر ارزیابی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري بیان داشت: با تمرکز بر صنعت پترو شیمی در مناطق آزاد
و برگزاري جلسات تخصصی سال گذشته 20 تفاهم نامه و امسال 70 تفاهمنامه با شرکت هاي دانش بنیان با همکاري هلدینگ خلیج



فارس و بانک ها به امضا رسید؛ برگزاري این رویداد با تمامی فراز و نشیب ها توسعه بازار را به همراه داشت و پس از گپ و گفت هاي
تخصصی، دانش شرکت هاي مخاطب ما نسبت به وظایف شرکت هاي پشتیبان افزایش یافت و مراجعات براي تشکیل شتاب دهنده ها

 
و شرکت هاي دانش بنیان هر روز بیشتر شد. 

همچنین حمیدرضا فرهادي مدیرعامل اکوسیستم صندوق نوآوري و شکوفایی ریاست جمهوري با بیان اینکه صندوق در راستاي
اجراي قوانین حمایت از شرکت هاي دانش بنیان و ساخت داخل شکل گرفته است گفت: ماموریت ما حمایت از تجاري سازي فناوري
ها و نوآوري ها و به طور خاص بحث تامین مالی اکوسیستم نوآوري کشور می باشد که صندوق ما با 3 هزار میلیارد تومان سرمایه
اولیه فعالیت خود را شروع کرد و تا امروز رقمی بالغ بر 12 هزار میلیارد تومان از موسسات و شرکت ها حمایت کرده است به طوریکه

 
ما امروز پربارترین اکوسیستم نوآوري را در کل منطقه داریم. 

وي افزود: اکوسیستم نوآوري تنها به شرکت هاي دانش بنیان محدود نمی شود و بخش قابل توجهی از آن را نیز استارتاپ ها به عنوان

 
شرکت هاي نوپا با ریسک پذیري و ارزش افزوده هاي بالا براي حل معضلات بسیاري از صنایع تشکیل می دهند. 

فرهادي عنوان کرد: تلاش داریم محدودیت هاي قانونی که در اسناد بالادستی براي صندوق نوآوري وجود دارد را حل کنیم و امکان

 
حمایت از بقیه اجزا اکوسیستم مانند صندوق هاي پژوهش فناوري فراهم شود. 

مدیرعامل اکوسیستم صندوق نوآوري و شکوفایی ریاست جمهوري از توجه ویژه به بحث توسعه بازار و اکوسیستم نوآوري شرکتی در
ماموریت هاي خود خبر داد و گفت: خارج از حمایت هاي مالی در قالب تسهیلات،ضمانت نامه و سرمایه گذاري و تسهیلات بلاعوض و

 
توانمندسازي با ابزارهاي سیاستی درست فعالیتخواهیم کرد. 

وي در پایان افزود: در حوزه اکوسیستم نوآوري 3 سطح درقالب هاي مختلف توسعه حول یک فناوري مشخص، در شرکت و در صنعت
مد نظر است که دیروز با حضور دکتر ربیعی مدیرعامل هولدینگ خلیج فارس تفاهم نامه آن با عنوان توسعه اکوسیستم نوآوري در

 
صنعت پتروشیمی به امضا رسید تا تعامل بین شرکت هاي کوچک با این مجموعه بزرگ راحت ترو قابل دسترسی باشد. 

لازم به ذکراست در این نشست راهکارهاي تسهیل امور در مسیر توسعه بازار هاي صنعت پتروشیمی، فعالان و شرکت هاي خرد و
کلان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و مسائلی از جمله پیگیري مشکلات شرکت هاي دانش بنیان، ایجاد مراکز صدور مجوز براي ارائه
محصولات تولید شده در شرکت ها و موسسات، ایجاد لینک ارتباطی شرکت هاي مورد تایید معاونت علمی با هلدینگ خلیج فارس و
شناسایی و بازدید از شرکت هایی که نیاز به حمایت دارند، رفع مشکلات در زمینه برگزاري مناقصات و ایجاد لیست فروشندگان

 
شناخته شده و فعال در این صنعت مطرح شد. 

گفتنی است مسئولان امور پژوهش و فناوري پتروشیمی نوري و پتروشیمی البرز و معاون سرمایه گذاري صندوق پژوهش نوآوري

 
ماندگار نیز در این جلسه حضور داشتند. 

 
این نشست امروز در سالن ملاصدراي مرکز همایش هاي بین المللی کیش برگزار شد. 

 
برچسب ها 

 
- پتروشیمی 

 
- کیش 



 
- تولید داخلی 

 
- شرکت دانش بنیان 

 
- جهش تولید 

 
- دانش بنیان ها 

- سازمان منطقه آزاد تجاري صنعتی کیش



نقش کلیدي مجتمع پارس جنوبی در تأمین انرژي ملی و منطقه اي

منبع: شاناشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/12/05

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري اظهار کرد: پارس جنوبی قطب
فناوري هاي گاز و پتروشیمی به شمار می رود و این
اهمیت در نظام فناوري کشور نیز به خوبی دیده شده است.

به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی گاز ایران، مهدي
شریف زاده در نشست با مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید
شرکت ملی گاز ایران، مدیران و مسئولان مجتمع گازي
پارس جنوبی و مدیر پارك علم و فناوري استان بوشهر، با
اشاره به نقش کلیدي مجتمع گاز پارس جنوبی در سطح

ملی و منطقه اي در تأمین انرژي گاز گفت: ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی ریاست جمهوري یکی از 11 ستاد
معاونت است و همه حمایت ها و راهکارهایی را که این معاونت براي ترویج اقتصاد دانش بنیان در زمینه تخصصی مجموعه نیرو در

 
پیش گرفته نمایندگی می کند. 

وي ادامه داد: ترویج مرجعیت علمی، بومی سازي و تقویت فناوري هاي موجود، برنامه ریزي براي ایجاد و توسعه فناوري هاي جدید،
ترویج فرهنگ کارآفرینی و بازارسازي براي شرکت هاي دانش بنیان و همکاري هاي بین المللی براي تبادل فناورانه، از اهداف

 
ستادهاي تخصصی معاونت علمی و فناوري در کشور است. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري افزود: کارگروه تخصصی مربوط به وزارت نفت
همسو با این موضوع از همکاري و مشاوره نخبگان صنعتی، مدیران پژوهش و فناوري و مدیران چهار شرکت اصلی این وزارتخانه بهره
می برد. استان بوشهر نیز از معدود استان هایی است که منطقه ویژه علم و فناوري دارد و با توجه به تمرکز صنعت گاز در استان، این

 
منطقه از اعضاي اصلی این اکوسیستم فناوري است. 

شریف زاده اظهار کرد: وزارت نفت اکنون براي استفاده از ظرفیت مراکز رشد علم و فناوري پیش قدم شده و براساس تصمیم وزیر
نفت، سه مرکز رشد علم و فناوري در شرق به مرکزیت پالایشگاه شهید هاشمی نژاد، در جنوب به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز

 
پارس جنوبی و در مرکز هم به مرکزیت ري برنامه ریزي شده است. 

وي تصریح کرد: امید است با جانمایی مناسب، بهترین مکان در اختیار مرکز نوآوري پارس جنوبی قرار گیرد و ستاد توسعه فناوري آب
و انرژي نیز براي موفقیت این مرکز در کنار مجموعه است.



طرح ملی مشاغل خانگی توسط جهاد دانشگاهی اجرا می شود

منبع: دیار کارونشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون آموزشی جهاد دانشگاهی کشور گفت: اجراي طرح ملی مشاغل خانگی از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به

 
سازمان جهاد دانشگاهی واگذار شده است. 

مهر: محمدصادق بیجندي در سفري یک روزه به اهواز، ضمن بازدید از روند اجراي طرح «ملی توسعه مشاغل خانگی» در خوزستان، با
حضور در دبیرخانه طرح توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار و طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در این استان، بر ضرورت
شناسایی پیشران هاي توانمند در اجراي این طرح ها تأکید کرد و افزود: نقش جهاد دانشگاهی در این طرح ها به عنوان نهاد توسعه

 
اي تعریف شده است. 

وي اظهار کرد: بحث برندینگ، کمک به فروش محصولات تولیدي در بازارهاي مختلف و اعطاي تسهیلات براي توسعه کسب و کار از

 
اقدامات حمایتی جهاد دانشگاهی در طرح هاي ملی براي پیشران هاست. 

معاون آموزشی جهاد دانشگاهی کشور عنوان کرد: شناسایی پیشران ها براي حضور و همکاري در طرح و سپس تقویت نقاط قوت و
برطرف کردن نقاط ضعف پیشران ها، مداخلات توسعه اي، توانمندسازي نیروي کار از طریق آموزش و سپس معرفی به پیشران ها،
ایجاد فروشگاه هاي مجازي و کار کردن در زمینه شناسایی مشاغل نوین از جمله برنامه نویسی، تولید محتوا، ویراستاري و مترجمی را

 
از دیگر مسئولیت هاي جهاد دانشگاهی در این طرح هاست. 

بیجندي با بیان اینکه اعتمادسازي براي پیشران ها نسبت به طرح و جهاد دانشگاهی امري ضروري است، گفت: اگر این امر مهم به

 
درستی محقق شود قطعاً می توان شاهد پیشبرد اهداف طرح و همکاري پیشران ها در کمک به متقاضیان و به کار گرفتن آنها باشیم. 

اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به جهاد دانشگاهی واگذار شده است و واحدهاي

 
سازمانی جهاد دانشگاهی در استان ها نیز مجري طرح در استان خود شناخته شده اند. 

این طرح در خوزستان با سهمیه ایجاد شغل براي دو هزار و 500 متقاضی از کارفرما به سازمان جهاد دانشگاهی استان محول شد و

 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان به عنوان کارفرماي استانی است. 

این طرح در دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی پس از آسیب شناسی طرح هاي قبلی و انجام مطالعات داخلی و خارجی در سال 96 طراحی و به تصویب رسید. 

همچنین این طرح به منظور اجرا و پیاده سازي به جهاد دانشگاهی واگذار شد تا شناسایی، توانمندسازي (آموزش و مشاوره) اشخاص

 
حقیقی و حقوقی و پایدارسازي مشاغل خانگی با اتصال به بازار و با بهره مندي از شبکه هاي افقی و عمودي انجام شود. 



این طرح با ظرفیت 54 هزار و 300 نفر در 31 استان اجرا می شود که مشتمل بر سه فاز «تحقیقات بر مشاغل مزیت دار استان» (فاز

 
اول)، «شناسایی، ارزیابی اولیه، استعداد سنجی و توانمندسازي متقاضیان و پیشرانان» (فاز دوم) و «اتصال به بازار» (فاز سوم) است. 

علاقه مندان به فعالیت در حوزه مشاغل خانگی، با داشتن حداقل سن 18 سال، بومی بودن در استان محل تقاضا، عدم اشتغال تمام
وقت و نداشتن بیمه کارفرمایی (افرادي که بیمه خویش فرمایی، بیمه روستایی و بیمه عشایري دارند، منعی در ثبت نام ندارند.) می

توانند با ثبت نام در سامانه www.inhb.ir در این طرح شرکت کنند.



بسته حمایت از کارآفرینان در کمیسیون اقتصادي دولت تصویب شد

منبع: دیار کارونشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تصویب بسته حمایت از کارآفرینان برتر در کمیسیون

 
اقتصادي دولت خبر داد و گفت: این بسته حمایتی براي تصویب نهایی به هیات دولت ارسال شده است. 

ایرنا: «عیسی منصوري» در حاشیه مراسم سیزدهمین جشنواره کارآفرینان برتر ملی گفت: بسته حمایت از کارآفرینان را با حمایت
دستگاه هاي ذیربط و بخش خصوصی آماده کردیم در کمیسیون اقتصادي دولت تصویب شده و منتظر تصویب در هیات دولت

 
هستیم. 

وي افزود: در این بسته از فرد کارآفرین حمایت می شود و تشویق هایی در نظر گرفته شده است و کارآفرینان با هویت رسمی به

 
صورت سیستمی در داخل کشور و عرصه جهانی معرفی می شوند. 

منصوري گفت: در این بسته حمایتی امکان صدور روادید و دریافت تسهیلات به صورت تسهیل شده براي کارآفرینان برتر فراهم است.

 
وي تاکید کرد: این تشویق ها به همه کارآفرینان برتر که در تمام دوره هاي پیشین انتخاب شدند تعلق می گیرد. 

 
حمایت از فرد کارآفرین جایگزین بنگاه ها شود 

همچنین در ابتداي مراسم جشنواره کارآفرینان برتر معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: سرمایه گذاري، اشتغال و

 
بهره وري سه مولفه رشد اقتصادي است که با توجه به شرایط کشور بر افزایش بهره وري و اشتغال تمرکز داریم. 

عیسی منصوري افزود: در حوزه بهره وري توجه به سرمایه انسانی نقش ویژه اي دارد و سهم منابع انسانی در رشد اقتصادي کشور 18

 
درصد، در آسیاي شرقی 22 درصد و آمریکا 34 درصد است. 

وي اظهار داشت: در شرایط حال حاضر سعی کردیم توجه به مقوله بهره وري از طریق کارآفرینی نوآورانه باشد و از این رو سند

 
کارآفرینی ملی را آماده کردیم که در حال حاضر در مسیر تصویب است. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون افزود: قواعد اجرایی کشور به کارآفرین در قالب بنگاه توجه می کند و حمایت از بنگاه کارآفرین
را در اولویت قرار می دهد و جشنواره ملی کارآفرینی همواره حمایت از کارآفرینان را مورد توجه قرار می دهد.



استاندار فارس: اهداي هنرکارت به هنرمندان نشانه اهتمام دولت به آنان است

منبع: ایرناشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/12/05

شیراز- ایرنا- استاندار فارس با تاکید بر اینکه دولت تمام تلاش خود را براي جبران ضرر و زیان هاي وارده به هنرمندان انجام
داده است، گفت: از خدماتی که دولت به آن اهتمام ویژه ورزید، اهداي هنر کارت بوده است که با اعتباري بالغ بر 24میلیارد

ریال پیش بینی شده است.

شیراز- ایرنا- استاندار فارس با تاکید بر اینکه دولت تمام
تلاش خود را براي جبران ضرر و زیان هاي وارده به
هنرمندان انجام داده است، گفت: از خدماتی که دولت به
آن اهتمام ویژه ورزید، اهداي هنر کارت بوده است که با

 
اعتباري بالغ بر 24میلیارد ریال پیش بینی شده است. 

به گزارش ایرنا، عنایت االله رحیمی سه شنبه پنجم
اسفندماه در آیین اهداي نمادین هنرکارت به هنرمندان
عنوان کرد: توجه به مقوله هنر در صور مختلف از ضروریات
هر جامعه است؛ به ویژه در استان فارس و شهر شیراز که

 
در سطح ملی و بین المللی به داشتن هنر زبانزد است. 

وي ابراز داشت: زبان هنر زبانی اثرگذار و ماندگار است و وجود مفاخر وابسته به هنر است که موجب غناي روح و روان انسان است و

 
امیدواریم هنرمندان در این دوران نشاط بخش باشند؛ چراکه با توجه به معضلات جامعه به هنر نیاز داریم. 

رحیمی با اشاره به اینکه باید به فرصت هاي شیوع کرونا همزمان با تهدیدها نگریست، ابراز داشت: به علت همه گیري بیماري

 
تجمعات و فعالیت ها کاهش یافت و درنتیجه هنرمندان که فعالیت هاي آنان به اجتماعات وابسته بود، دچار آسیب هاي فراوان شدند. 

 
حوزه هاي گردشگري و فرهنگی بیشترین آسیب را از کرونا دیدند 

وي بیان داشت: حوزه گردشگري و فرهنگی و هنري از بخش هایی بوده اند که طی یک سال گذشته بیشترین آسیب را از این بحران

 
جهانی متحمل شدند. 

استاندار فارس در زمینه حمایت هاي صورت گرفته از هنرمندان به کمک هاي معیشتی موردي به 302 نفر، پرداخت حق بیمه سه

 
ماه اول سال جاري براي 1165 نفر، کمک به 35 گروه نمایشی و دیگر کمک ها براي درمان بیماران اشاره کرد. 

رحیمی افزود: تسهیلات سامانه کارا تاکنون به 1342 نفر و با اعتبار 194 میلیارد ریال و نیز تسهیلات کارآفرینی تحفه به 375 نفر با
اعتبار 74 هزار و 300 میلیون ، ارایه شده است. 



وي بیان داشت: افزون بر این، تاکنون 63 مجوز مشاغل خانگی مستقل به میزان 2300 میلیون ریال، مشاغل خانگی پشتیبان به تعداد

 
9 مورد با مبلغ تسهیلات 4000 میلیون ریال پرداخت شده است. 

استاندار فارس همچنین گفت: تمام این حمایت ها به مثابه مسکّن است و نه درمان؛ اما در وضعیتی که تهدیدي عمومی پیش آمده

 
است، تلاش بر کاهش فشار است. 

 
رحیمی همچنین بر ضرورت حمایت از خبرنگاران و عکاسان خبري و رسانه هاي فعال تاکید کرد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس نیز در این آیین نمادین عنوان کرد: از 1660 هنرکارت ثبت شده تاکنون 630 عنوان به

 
هنرمندان و اصحاب رسانه تقدیم شده است. 

صابر سهرابی با بیان اینکه با شیوع کرونا هنرمندان، خبرنگاران و روزنامه نگاران متحمل خسارت هاي جبران ناپذیري در حوزه
هنرهاي نمایشی، موسیقی، سینما شده اند، گفت: همه گیري این بیماري تمام برنامه هاي فرهنگی و هنري استان را تحت تاثیر قرار

 
داد و بسیاري را به تعطیلی کشاند. 

دبیر شوراي فرهنگ عمومی فارس افزود: از همین رو، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از نخستین روزهاي بحران، بارها در هیات دولت و
ستاد ملی مقابله با کرونا بر ضرورت اعطاي کمک ها به هنرمندان تاکید کرده است؛ چراکه منبع درآمد این قشر از بین رفت و بخشی

 
از خسارت ها هرچند اندك باید جبران می شد. 

سهرابی با اشاره به اینکه هنرمندان و اصحاب رسانه فارس در یکسال گذشته در حوزه هاي مختلف تولید محتوا و اطلاع رسانی به جد
همکاري کرده اند، بیان داشت: فارس در رشته هاي فرهنگی و هنري سرآمد است و در مقایسه با دیگر استان ها در جبران خسارات

 
ویژه تر دیده شده است. 

سهرابی بیان کرد:با وجود تدابیر اندیشیده شده، بخشی از خسارت ها جبران ناپذیر است؛ به ویژه در آموزشگاه هاي آزاد هنري،

 
سینماها، سالن هاي نمایش، تئاترهاي خیابانی و حوزه کتاب. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس بیان داشت: اهداي هنر کارت باعث شد نشاط در جامعه هنرمندان ایجاد شود و بدانند دولت

 
به فکر آن هاست و تلاش می کند مشکلاتشان را رفع کند. 

 
مزایاي هنرکارت براي هنرمندان شایسته توجه است 

سهرابی درباره مزایاي هنرکارت گفت: کمک هاي بلاعوض و تسهیلات کم بهره با باز پرداخت پنج ساله و تنفس 6ماهه از 100 میلیون

 
تا چند میلیارد براساس برآوردها تقدیم جامعه هنري می شود. 

وي عنوان کرد: همچنین مبلغ 50 میلیون ریال بلاعوض به هنرمندان داراي درجه یک هنري و 15 میلیون ریال به سایر هنرمندان

 
اهدا می شود. 



وي با بیان اینکه بخشی از تسهیلات یادشده تا قبل از پایان سال پرداخت می شود، گفت: این روند تا پرداخت به بنگاه هاي مختلف

 
تداوم می یابد. 

 
در این مراسم نمادین چهار هنر کارت به هنرمندان رشته هاي مختلف اهدا شد. 

 
برچسب ها 

 
- ستاد ملی 

 
- اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس 

 
- شیراز 

 
- استانداري فارس 

 
- سامانه کارا 

- فارس



برنامه بلندمدت حفظ سقف تولید گاز در جنوب کشور تدوین شد

منبع: ایرناشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/12/05

بوشهر-ایرنا- مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران گفت: وزارت نفت برنامه بلند مدت 15 ساله براي حفظ
شرایط تولید در مجموعه هاي پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان تدوین کرده است تا سقف تولید گاز در این

مراکز حفظ شود که نشان دهنده اهمیت و جایگاه این منطقه براي صنعت گاز کشور است.

بوشهر-ایرنا- مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی
گاز ایران گفت: وزارت نفت برنامه بلند مدت 15 ساله براي
حفظ شرایط تولید در مجموعه هاي پالایشگاهی پارس
جنوبی، فجر جم و پارسیان تدوین کرده است تا سقف
تولید گاز در این مراکز حفظ شود که نشان دهنده اهمیت

 
و جایگاه این منطقه براي صنعت گاز کشور است. 

مسعود زردویان روز سه شنبه در نشست با مسئولان
مجتمع گازي پارس جنوبی و پارك علم و فناوري بوشهر،
افزود: اگر چه تولید بخشی مهم از این برنامه مدون و بلند

 
مدت است اما هیچگاه نباید از بخش هاي نگه داشت و پشتیبانی این صنعت غافل شد. 

وي با اشاره به جایگاه صنعت گاز در کشور و تبعات مثبت توسعه اي و رفاهی آن، گفت: افزون بر 95 درصد از شهرها و 85 درصد از
روستاهاي کشور از شبکه گاز برخوردارند و گازرسانی به شهرهاي استان هاي کمتر برخوردار نیز تا پایان سال 1400 تکمیل می شود.

مسعود زردویان ادامه داد: علاوه بر این پروژه هاي عظیم صنعتی در کشور از گاز استفاده می کنند که مکران چابهار معروف ترین و

 
جدیدترین آنها است و در آینده به یک قطب اقتصادي تبدیل می شود. 

وي در باره اهمیت گازبراي صنعت کشور، اضافه کرد: همچنین گاز و میعانات گازي پایه و اساس فعالیت هاي مجتمع پارس جنوبی و
پتروشیمی هاي فعال با ارزش افزوده بالا در این منطقه است و تاسیسات نقاط مختلف کشور نیز از گاز به عنوان ماده اولیه، خوراك

 
تولیدي یا محرك تامین انرژي استفاده می کنند. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران بیان کرد: وجود سه مجتمع پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان
سبب شده است این منطقه جایگاه ویژه و نقش پررنگی در صنعت گاز کشور داشته باشد طوري که بیش از 85 درصد از گاز مورد نیاز
کشور را تامین می کند و ظرفیت بالا و نیاز عملیاتی کشور در این منطقه عامل اصلی در تعیین آن به عنوان یکی از "هاب" هاي

 
نوآوري کشور است. 

زردویان ادامه داد: در این ارتباط لازم است جایگاه پارك هاي علم و فناوري مورد توجه قرار گیرد و از این ظرفیت به صورت



 
ساختارمند استفاده شود تا از حواشی که ممکن است در سال هاي آینده بر روند و عملکرد تاثیر گذار باشد، پیشگیري شود. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران با اشاره به اهمیت رویکرد اکوسیستمی در این حوزه، بیان کرد: در صورتی که
روابط میان بخش هاي مختلف فعال در این صنعت ایجاد و سازماندهی شود، زیست بومی شکل می گیرد که خود نگهدارنده است و

 
توانایی ارتقاي خود را دارد. 

زردویان ادامه داد: ارتباط شرکت هاي دانش بنیان با فعالان با تجربه در صنعت گاز باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد زیرا این

 
همکاري و راهنمایی می تواند در فرایند تولید راهگشاي آنها باشد. 

وي یاداور شد: همواره تلاش شده است در این اکوسیستم ارتباط مناسبی با جوامع محلی برقرار شود و زیر ساخت هاي راه و حمل و

 
نقل و اشتغال زایی از خدماتی بوده است که با استقرار صنایع گاز براي جوامع محلی فراهم شده است. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران تاکید کرد: در کنار این خدمات مسائل فرهنگی و آموزشی نیز باید مورد توجه

 
قرار گیرد و مغفول نماند. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در این نشست بیان کرد: ترویج مرجعیت علمی،
بومی سازي و تقویت فناوري هاي موجود، برنامه ریزي براي ایجاد و توسعه فناوري هاي جدید، ترویج فرهنگ کارآفرینی و بازار سازي
براي شرکت هاي دانش بنیان و همکاري هاي بین المللی براي تبادلات فناورانه از اهداف ستادهاي تخصصی معاونت علمی و فناوري

 
در کشور است. 

مهدي شریف زاده افزود: ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی ریاست جمهوري یکی از 11 ستاد معاونت است و همه
حمایت ها و راهکارهایی که این معاونت براي ترویج اقتصاد دانش بنیان در زمینه تخصصی مجموعه نیرو در پیش کرفته است را

 
نمایندگی می کند. 

وي ادامه داد: در این ارتباط کارگروه تخصصی مربوط به وزارت نفت از همکاري و مشاوره نخبگان صنعتی، مدیران پژوهش و فناوري و

 
مدیران چهار شرکت اصلی این وزارت بهره می برد. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با اشاره به نقش کلیدي منطقه پارس جنوبی در
سطح ملی و منطقه اي در تامین انرژي گاز، بیان کرد: این منطقه قطب فناوري هاي مربوط به گاز و پتروشیمی است و این اهمیت در

 
نظام فناوري کشور نیز به خوبی دیده شده و مورد توجه ویژه قرار گرفته است. 

شریف زاده گفت: بوشهر یکی از محدود استان هایی است که منطقه ویژه علم و فناوري دارد و با توجه به تمرکزي که صنعت گاز در

 
اینم استان پیدا کرده است، این منطقه یکی از اعضاي اصلی این اکوسیستم فناوري است. 

وي اظهار کرد: اکنون وزارت نفت براي استفاده از ظرفیت مراکز رشد علم و فناوري پیش قدم شده است و بر اساس تصمیم مقام عالی
وزارت، سه مرکز رشد علم و فناوري در شرق به مرکزیت پالایشگاه خانگیران، در جنوب به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز پارس

 
جنوبی و در مرکز هم به مرکزیت ري برنامه ریزي شده است. 



دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري اضافه کرد: امیدواریم با جانمایی مناسب، بهترین
مکان ممکن در اختیار مرکز نوآوري پارس جنوبی قرار گیرد و ستاد توسعه فناوري آب و انرژي نیز براي موفقیت این مرکز در کنار

 
مجموعه است. 

رئیس پژوهش و فناوري مجتمع گاز پارس جنوبی نیز با اشاره به نظام نامه پژوهش، فناوري و تجاري سازي ابلاغی وزارت نفت، یادآور
شد: هدف از این نظام نامه توسعه فناوري هاي مورد نیاز صنعت نفت با رویکرد توسعه درون زا و برون نگر و ارتقاي توانمندي هاي

 
فناورانه و ایجاد هماهنگی هاي لازم میان بازیگران پژوهش و فناوري وزارت نفت است. 

عباس صیادي گفت: مسئولیت ذاتی پارك هاي علم و فناوري در حمایت از شکل گیري مراکز رشد، توسعه واحدهاي فناور، شرکت
هاي دانش بنیان و کسب و کارهاي نو آورانه به همراه پتانسیل هاي موجود در منطقه پارس جنوبی و رویکرد حاکمیتی در تقویت این
مراکز از عواملی است که مرکز رشد علم و فناوري در جنوب کشور به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز پارس جنوبی مشخص شده است.

وي ادامه داد: هدف گذاري انجام پروژه ها براي حل مسائل صنعت نفت و خلق ارزش افزوده از طریق فناوري و نوآوري، ارتقاي نقش
شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپی در حل چالش هاي فناورانه صنعت نفت، استفاده از ظرفیت هاي قراردادهاي عملیاتی و توسعه
اي براي ارتقاي توانمندي فناورانه، دادن حداکثري اختیارات به حوزه پژوهش در فناوري شرکت هاي تابعه براي چابک کردن آنها و
همکاري انتقال فناوري پژوهش محور از طریق تحقیقات دانشگاهی از برنامه هایی است که نظام نامه تدوین شده وزارت نفت دنبال

 
می کند. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- مرکز رشد علم و فناوري 

 
- میدان گازي پارس جنوبی 

 
- شرکت دانش بنیان 

 
- افزایش تولید 

 
- نفت 

- گاز



پرورش ماهی منطقه رودشور، پروژه اي اشتغال زا براي روستاییان گناوه

منبع: ایرناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/12/05

گناوه - ایرنا - پرورش آبزیان بویژه ماهی و میگو یکی از صنعت هاي پرسود و اشتغال زا در استان بوشهر و شهرستان گناوه به
شمار می رود که در سال هاي اخیر با حمایت و پشتیبانی دولت و مشارکت بخش خصوصی مورد توجه قرار گرفته و گسترش

یافته است.

گناوه - ایرنا - پرورش آبزیان بویژه ماهی و میگو یکی از
صنعت هاي پرسود و اشتغال زا در استان بوشهر و
شهرستان گناوه به شمار می رود که در سال هاي اخیر با
حمایت و پشتیبانی دولت و مشارکت بخش خصوصی مورد

 
توجه قرار گرفته و گسترش یافته است. 

به گزارش ایرنا، شهرستان ساحلی گناوه به لحاظ دارا بودن
150 کیلومتر مرز آبی، ظرفیت و مزیت هاي نسبی خوبی
در حوزه آبزي پروري دارد، می تواند در اشتغال پایدار و

 
درآمدزایی تاثیر بسزایی داشته باشد که در این راستا گام هاي بلندي برداشته شده است. 

این شهرستان جنوبی کشور به عنوان قطب گردشگري و تجارت دریایی استان بوشهر بویژه در زمینه کالاهاي وارداتی همراه ملوان

 
شناخته می شود اما این تنها ظرفیت گناوه نیست و قابلیت هاي مهم دیگري نیز در این شهرستان وجود دارد. 

به همین دلیل طرح هاي آبزي پروري خوبی در این شهرستان اجرا شده است، طوریکه هم اینک با دارابودن سه سایت پرورش میگو با
اشتغال زایی یکهزار نفر به عنوان یکی از مراکز مهم تولید کننده این آبزي در استان بوشهر محسوب می شود و علاوه بر این طرح

 
هاي جدیدي نیز پیش بینی شده است. 

آبزي پروري یکی از ظرفیت هاي بسیار مهم درگناوه است که باوجود تلاش هایی که انجام شده اما هنوز ظرفیت هاي دست نخورده

 
بسیار زیادي در این شهرستان وجود دارد که باید مدنظر باشد. 

اراضی ساحلی شهرستان گناوه که لم یزرع و شوره زار است، فرصت ممتازي براي توسعه آبزي پروري و ایجاد زنجیره کامل ارزش

 
آبزي پروري به شمار می رود که گام هایی براي توسعه این زنجیره برداشته شده است و باید این راه باقدرت ادامه یابد. 

وجود سایت هاي پرورش میگوي حله، رودشور جنوبی و بندر ریگ از ظرفیت هایی است که در چند سال اخیر توانسته این منطقه را

 
به قطب این آبزي پروري در استان بوشهر تبدیل کند. 

طرح در دست اجراي مجتمع شهرك شیلاتی رودشور بخش ریگ شهرستان گناوه به عنوان یکی از بزرگترین طرح هاي اقتصادي



 
کشور در استان بوشهر درجهش تولید و اشتغال و تحقق شعار سال نقش آفرین خواهد شد. 

 
رودشور، روستایی از توابع بخش ریگ شهرستان گناوه است که در دهستان رودحله قرار دارد . 

احداث مجتمع شهرك شیلاتی رودشور یکی از طرح هاي توسعه آبزي پروري در این شهرستان به عنوان بزرگترین طرح مهم اقتصادي
به مساحت بیش از سه هزار هکتار در دست اجراست که با اتمام آن گام بزرگی در پیشرفت و رونق اقتصادي و اشتغال زایی بومیان

 
منطقه بخوبی برداشته خواهد شد. 

یکی از ویژگی هاي این شهرك در شرایط اقتصادي کنونی، متعهد شدن خود سرمایه گذاران در هزینه هاي زیرساخت ها بدون کمک

 
گرفتن تسهیلات از دولت است. 

در شهرستان گناوه برخلاف سرمایه گذاري انجام شده در بخش میگوي پرورشی اما در حوزه پرورش ماهی کمتر کار شده است و با
توجه به ظرفیت هاي موجود، برنامه و طرح هاي خوبی توسط شیلات استان بوشهر براي این منطقه پیش بینی شده است که مجتمع

 
پرورش نیمه متراکم ماهیان دریایی رودشور بخش ریگ شهرستان گناوه یکی از آنها است. 

بکار گیري زمین هاي بایر، لم یزرع و غیر قابل کشت براي پرورش ماهیان دریایی، ایجاد تنوع گونه اي در تولید آبزیان، کاهش هزینه
هاي اولیه در تولید، استفاده از آب دریا به عنوان منبع آبی نامحدود و داراي شرایط مناسب براي پرورش ماهی، صادرات و ارز آوري،
ایجاد اشتغال و فرصت شغلی جدید و مناسب براي ساکنان روستاها و ممانعت از مهاجرت به شهرها، ایجاد اشتغال مداوم براي صیادان
فصلی با توجه به کاهش صید در طول چند سال گذشته، تامین گوشت ماهی و پروتئین مورد نیاز جامعه در طول سال و در زمان

 
خارج از فصل صید از عمده اهداف پیش بینی شده در اجراي این طرح است. 

باسازي ذخایر ماهیان دریایی و کاهش فشار در برداشت ذخایر طبیعی و هدایت و جهت گیري صیادان و تشکل هاي صیادي به سمت
آبزي پروري، انتقال دانش فنی آبزي پروري دریایی به کشور و جذب سرمایه گذاران و سرمایه سازان ملی براي فعالیتی نوین در کشور

 
از دیگر اهداف اجراي طرح مجتمع پرورش نیمه متراکم ماهیان دریایی در رودشور بخش ریگ شهرستان گناوه است. 

جهت اجرایی شدن این طرح تاکنون چندین نشست برگزار شده است که آخرین آن جلسه کمیته اقتصادي در بخش ریگ با حضور

 
رئیس گروه پرورش ماهی در قفس اداره کل شیلات استان بوشهر و مسئولان شهرستان گناوه بود. 

رئیس گروه ماهی در قفس اداره کل شیلات استان بوشهر در این نشست گفت: توانمندسازي و سوق دادن جامعه صیادان به پرورش
ماهی به عنوان اهداف خاص و کارآفرینی و افزایش درآمد جامعه روستایی و اقشار بیکار در قالب شرکت هاي تعاونی تولید و پرورش

 
ماهی از دیگر اهداف این طرح است. 

رضایی افزود: امکان تنوع در پرورش ماهی، ایجاد اشتغال در طول سال، نرخ بازگشت سرمایه بسیار بالا، پوشش جامعه روستایی بویژه
صیادان ساکن در بخش ریگ، امکان احیاي منابع آبزي با کاهش صید از دریا و همچنین تکمیل چرخه پرورش، توزیع و فرآوري
ماهی، ماندگاري، مقاومت بیشتر و حساسیت کمتر ماهی نسبت به میگو در برابر شرایط محیطی یکسان و افزایش سرانه تولید ماهی

 
پرورشی در استان بوشهر مهم ترین ویژگی هاي این طرح است. 

بخشدار ریگ گفت: دولت تدبیر و امید در ارائه خدمات و زیرساخت هاي متنوع به ساکنان روستاها با هدف توانمندسازي و افزایش



 
سطح رفاه روستائیان بر پیگیري و اجراي طرح پرورش و تولید ماهی در استخرهاي آبی تاکید کرده است. 

محمدحسن بازویی افزود: همه دهیاران و تعاونی دهیاران بخش ریگ به منظور درآمدزایی، مطابق با قوانین و مقررات اقدام لازم براي

 
فعال سازي واحد پرورش ماهی مطابق دستورالعمل آتی عمل کنند. 

در این جلسه مصوبه هایی اتخاذ و مقرر شد اداره کل شیلات با همکاري بخشداري ریگ اقدامات لازم نسبت به نهایی کردن پروژه
پرورش ماهی در مجاورت سایت رودشور شمالی از قبیل جانمایی دقیق، طراحی و چگونگی ایجاد زیرساخت هاي لازم و طرح توجیهی

 
مرتبط را به عمل آورند. 

همه دهیاران بخش ریگ به منظور درآمدزایی براي دهیاري، پس از تصویب طرح در شوراي اسلامی مطابق دستورالعملی که اعلام

 
خواهد شد، نسبت به اخذ مجوز براي این طرح اقدامات لازم را انجام دهند. 

در اجراي توسعه متوازن در بخش و حمایت از جامعه روستایی با اولویت جمعیت ساکن در بخش دستورالعملی شامل مقررات نحوه و
چگونگی ثبت نام از متقاضیان ساکن در بخش ریگ توسط بخشداري با همکاري اداره کل شیلات استان و اداره کار، تعاون و رفاه

 
اجتماعی شهرستان و با نظارت فرمانداري شهرستان گناوه تنظیم شود. 

خبرنگار ایرنا براي آخرین وضعیت این طرح با بخشدار ریگ به گفت وگو پرداخت و اظهارکرد: مجتمع پرورش نیمه متراکم ماهیان

 
دریایی رودشور گناوه، نقش بسزایی در اشتغال زایی پایدار براي روستائیان و درآمدزایی و خوداتکایی مالی دهیاران در پی دارد. 

محمدحسن بازویی با بیان اینکه پروسه و روند اجرایی این طرح موفقیت آمیز بوده است، افزود: پیش بینی اولیه اجراي این طرح در

 
سطح 100 هکتار زمین درنظر گرفته شده بود که به 300 هکتار افزایش می یابد. 

وي افزود: ایجاد زیرساخت هاي اولیه، سرمایه گذاري و نحوه واگذاري به افراد با اولویت دهیاري از عمده نکات مهم در اجرایی شدن

 
این طرح است که قرار است نشستی بتازگی در این زمینه برگزار شود. 

بازویی بیان کرد: براي تسریع در روند اجرایی شدن طرح مجتمع پرورش نیمه متراکم ماهیان دریایی مقرر شده از مجموع 300 هکتار
پیش بینی شده، 100 هکتار به بخش خصوصی واگذاره شود تا براي سرمایه گذاري اولیه و زیرساخت ها که از توان دهیاران و

 
روستائیان خارج است، مشارکت داشته باشند. 

هم اکنون در شهرستان گناوه سه سایت پرورش میگو فعال است که در سال جاري پنج هزارتن میگوي پرورشی از سطح یکهزار و

 
800 هکتار از این سایت ها برداشت شد. 

 
برچسب ها 

 
- پرورش ماهی 

 
- بوشهر 

 
- میگو 

 
- جهش تولید 

 
- اشتغال زایی 



 
- اشتغال فراگیر 

 
- توسعه روستایی 

 
- گناوه 

 
- سازمان شیلات ایران 

 
- بندرریگ 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



دستگاه هاي اجرایی براي ایجاد مشاغل پایدار خانگی برنامه ارائه کنند

منبع: ایرناشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/12/05

شهرکرد - ایرنا - معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار چهارمحال و بختیاري با اشاره به مشکلات اقتصادي ناشی از
شیوع کرونا و از دست رفتن فرصت هاي شغلی گفت: دستگاه هاي اجرایی با ارائه راهبردها و مدیریت صحیح منابع براي

ایجاد مشاغل پایدار خانگی تلاش کنند.

شهرکرد - ایرنا - معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی
استاندار چهارمحال و بختیاري با اشاره به مشکلات
اقتصادي ناشی از شیوع کرونا و از دست رفتن فرصت هاي
شغلی گفت: دستگاه هاي اجرایی با ارائه راهبردها و
مدیریت صحیح منابع براي ایجاد مشاغل پایدار خانگی

 
تلاش کنند. 

جعفر مردانی روز شنبه در نشست هم اندیشی سلامت
روانی و اجتماعی خانواده در دوران کرونا، هدف این نشست ها را بیان راهبردهاي حمایتی براي پیشگیري و مقابله با آسیب هاي
اجتماعی ناشی از شیوع این ویروس دانست و افزود: در دوران شیوع کرونا برخی از افراد، شغل و درآمد خود را از دست داده اند و لازم

 
است با همکاري دستگاه هاي متولی براي شناسایی خانواده هایی که می توانند اشتغال خانگی داشته باشند، اقدام شود. 

وي تصریح کرد: برگزاري دوره هاي آموزشی و توجیهی در زمینه مشاغل خانگی می تواند به توانمندسازي خانواده ها منجر شود و

 
بخشی از مشکلات اقتصادي و به تبع آن آسیب هاي روحی، روانی و جسمی افراد را نیز کاهش دهد. 

مردانی بر تقسیم کار و مشخص شدن وظیفه و مأموریت هر دستگاه در حوزه ایجاد مشاغل خانگی تا پیش از پایان سال 99 در استان
تأکید کرد و گفت: کار گروهی نیز با هدف شناسایی ظرفیت هاي مشاغل خانگی در استان با محوریت دفتر هماهنگی امور اقتصادي

 
استانداري تشکیل می شود تا بتوان براي توسعه این نوع مشاغل و رفع مشکلات آن ها برنامه ریزي دقیق تري انجام داد. 

وي در ادامه یادآور شد: ممنوعیت برگزاري مراسم عزاداري براي فوت شدگان در دوران کرونا موجب شد تا بسیاري از بازماندگان با

 
مشکل افسردگی و استرس روبه رو شوند که باید براي کاهش عوارض ناشی از این مشکل، چاره اندیشی شود. 

مردانی، بروز برخی عوارض روحی و روانی در افراد بهبودیافته از کرونا، گسترش آسیب هاي فضاي مجازي، تغییر سبک زندگی و
افزایش افسردگی بین دانش آموزان و دانشجویان را از دیگر مسائل و مشکلات ناشی از شیوع کرونا دانست و گفت: اگر براي مهار این

 
مشکلات برنامه ریزي نشود در آینده، جامعه با انبوهی از معضلات و آسیب هاي اجتماعی مواجه خواهد شد. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار چهارمحال و بختیاري از مسوولان دانشگاه علوم پزشکی استان خواست براي کاهش
استرس و افسردگی در جامعه به صورت هدفمند برنامه ریزي کنند و آموزش وپرورش نیز با همکاري پلیس فضاي تولید و تبادل
اطلاعات (فتا) به نحوه مطلوب از فرصت هاي فضاي مجازي استفاده کنند و علاوه بر شناخت چالش ها و تهدیدات این فضا، براي

 
دانش آموزان بازمانده از تحصیل نیز اقدامات موثري را در نظر بگیرد. 



مردانی همچنین ایجاد فرهنگسراي خانواده را از جمله پیشنهادهاي قابل تأمل در نشست هم اندیشی سلامت روانی و اجتماعی
خانواده در دوران کرونا عنوان و تصریح کرد: این طرح در نشست کارگروه فرهنگی و اجتماعی استان بررسی خواهد شد و به زودي

 
براي ایجاد آن با هدف تمرکز فعالیت هاي مشاوره و روان شناختی دستگاه هاي اجرایی برنامه ریزي می شود. 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداري چهارمحال و بختیاري نیز در این نشست افزود: بسیاري از مناسبات اجتماعی و همچنین
وضعیت معیشتی خانواده ها در دوران کرونا تغییر کرده است که در پی آن زمینه براي آسیب پذیري اعضاي خانواده نیز رو به افزایش

 
است. 

شهرام مقدس بر ضرورت اجراي برنامه هاي پیشگیرانه با هدف حفظ و ارتقاي سلامت روانی خانواده ها و جامعه تأکید کرد و گفت: در
دوران کرونا برخی نیازهاي اساسی خانواده ها با رکود روبه رو شده است و باید با هم افزایی و تعامل دستگاه هاي اجرایی براي ارائه

 
ایده هاي کارآفرینی و امیدآفرینی اقدام کرد. 

وي یادآور شد: ایجاد مشاغل خانگی علاوه بر توسعه مدیریت صحیح اوقات فراغت خانواده ها می تواند به معیشت آنان در دوران کرونا

 
نیز کمک کند. 

به گزارش ایرنا، چگونگی ارائه خدمات مشاوره اي براي افراد آسیب دیده از کرونا به ویژه بازماندگان و بهبودیافتگان، استفاده از ظرفیت
نیروهاي مذهبی براي کنترل تجمعات در برخی مناطق استان، بازبینی در نحوه اطلاع رسانی موارد خودکشی، کمک به افزایش
سرمایه هاي معنوي در خانواده ها و تأکید بر ایجاد حلقه اتصال میان تولیدات خانگی و بازار فروش از دیگر مواردي بود که اعضاي

 
حاضر در نشست هم اندیشی سلامت روانی و اجتماعی خانواده در دوران کرونا به آن ها اشاره کردند. 

به گزارش ایرنا، ویروس کرونا که منجر به بیماري نوپدید کووید 19 شده، بسیاري از کشورهاي جهان را درگیر کرده است و سازمان

 
بهداشت جهانی را برآن داشته تا وضعیت فوق العاده اعلام کند. 

استفاده همگانی از ماسک، رعایت فاصله 2 متري از یکدیگر، شست وشوي دست ها با آب و صابون، رعایت بهداشت فردي، خودداري
از دست دادن هاي مکرر و منع سفر و حضور در اجتماعات از جمله نکاتی است که پزشکان متخصص براي پیشگیري از شیوع این

 
ویروس توصیه می کنند. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- کمیته امنیتی اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا 

 
- استانداري چهارمحال و بختیاري 

 
- شهرکرد 

 
- چهارمحال وبختیاري 

 
- سلامت روان 

 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



نقش کلیدي مجتمع پارس جنوبی در تأمین انرژي ملی و منطقه اي

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/12/05

خبرگزاري آریا - دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و
انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري اظهار کرد:
پارس جنوبی قطب فناوري هاي گاز و پتروشیمی به شمار
می رود و این اهمیت در نظام فناوري کشور نیز به خوبی

 
دیده شده است. 

به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی گاز ایران، مهدي
شریف زاده در نشست با مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید
شرکت ملی گاز ایران، مدیران و مسئولان مجتمع گازي
پارس جنوبی و مدیر پارك علم و فناوري استان بوشهر، با

اشاره به نقش کلیدي مجتمع گاز پارس جنوبی در سطح ملی و منطقه اي در تأمین انرژي گاز گفت: ستاد توسعه فناوري هاي آب و
انرژي معاونت علمی ریاست جمهوري یکی از 11 ستاد معاونت است و همه حمایت ها و راهکارهایی را که این معاونت براي ترویج

 
اقتصاد دانش بنیان در زمینه تخصصی مجموعه نیرو در پیش گرفته نمایندگی می کند. 

وي ادامه داد: ترویج مرجعیت علمی، بومی سازي و تقویت فناوري هاي موجود، برنامه ریزي براي ایجاد و توسعه فناوري هاي جدید،
ترویج فرهنگ کارآفرینی و بازارسازي براي شرکت هاي دانش بنیان و همکاري هاي بین المللی براي تبادل فناورانه، از اهداف

 
ستادهاي تخصصی معاونت علمی و فناوري در کشور است. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري افزود: کارگروه تخصصی مربوط به وزارت نفت
همسو با این موضوع از همکاري و مشاوره نخبگان صنعتی، مدیران پژوهش و فناوري و مدیران چهار شرکت اصلی این وزارتخانه بهره
می برد. استان بوشهر نیز از معدود استان هایی است که منطقه ویژه علم و فناوري دارد و با توجه به تمرکز صنعت گاز در استان، این

 
منطقه از اعضاي اصلی این اکوسیستم فناوري است. 

شریف زاده اظهار کرد: وزارت نفت اکنون براي استفاده از ظرفیت مراکز رشد علم و فناوري پیش قدم شده و براساس تصمیم وزیر
نفت، سه مرکز رشد علم و فناوري در شرق به مرکزیت پالایشگاه شهید هاشمی نژاد، در جنوب به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز

 
پارس جنوبی و در مرکز هم به مرکزیت ري برنامه ریزي شده است. 

وي تصریح کرد: امید است با جانمایی مناسب، بهترین مکان در اختیار مرکز نوآوري پارس جنوبی قرار گیرد و ستاد توسعه فناوري آب
و انرژي نیز براي موفقیت این مرکز در کنار مجموعه است.



گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: عصر معدنشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/12/05

عصر معدن- پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در
دل کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند.

عصر معدن- پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در دل

 
کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از ایرنا، استان مرزي و کویري خراسان جنوبی از نظر دارا بودن مواد معدنی در کشور

 
جایگاه ممتازي دارد به گونه اي که از 65 نوع ماده معدنی شناخته شده در ایران، 50 نوع آن در خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آنها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک

 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 

 
آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی 

با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد اما توسعه تراش
گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد

 
معدنی و جلوگیري از خام فروشی آنها است. 



گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 

محمدابراهیم رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی
مردم منطقه و به منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه

 
هستند، تشکیل شد. 

وي افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

 
بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد 

کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت: در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق

 
وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

حمید پرورده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص

 
برداشت از معدن داشت. 

وي گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 

وي اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این

 
معدن براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 

وي تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآوردهایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده

 
است. 

 
ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی 



اما مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام
نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده، توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود
شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج

 
شده است. 

علی حسن نیا افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که

 
از برداشت هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

وي وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها را
برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت روند

 
صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

وي گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

وي بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص مزایده و اخذ مجوزها و استعلامات از

 
وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

وي گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 

 
پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان 

سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسوول میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت

 
شوراي ثبت کشور خبر داد. 

عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این



سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 

محمد عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی

 
سنگ هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

وي افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر
توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

وي گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با

 
اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

مسوول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات
اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات

 
تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

وي اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

عرب گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث

 
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است 

آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و

 
توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 

محمدعلی عرب گفت: در حال حاضر از شهرهاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه

 
دارند و آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 

رییس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کارهاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 



محمود یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام

 
فروشی این سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

وي گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال

 
پرداخت شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

وي افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک مورد

 
حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 

خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه
قیمتی است.



وام ودیعه اسکان موقت متقاضیان نوسازي بافت فرسوده؛ 40 میلیون تومان

منبع: روزنامه آفرینششماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل راه و شهرسازي استان تهران از اعطاي تسهیلات 40 و 30 میلیون تومانی ودیعه مسکن به متقاضیان تهرانی و

 
شهرستانی نوسازي بافت فرسوده براي اسکان موقت در زمان بازسازي واحد مسکونی خبر داد. 

مدیرکل راه و شهرسازي استان تهران از اعطاي تسهیلات 40 و 30 میلیون تومانی ودیعه مسکن به متقاضیان تهرانی و شهرستانی

 
نوسازي بافت فرسوده براي اسکان موقت در زمان بازسازي واحد مسکونی خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از وزارت راه و شهرسازي، خلیل محبت خواه در خصوص پرداخت تسهیلات ودیعه اسکان موقت در
بافت هاي فرسوده، اظهار داشت: پرداخت تسهیلات ودیعه اسکان موقت در بافت هاي فرسوده با عاملیت صندوق کارآفرینی امید قابل

 
پرداخت است. 

وي ادامه داد: به همین منظور گزینه ثبت نام ودیعه مسکن در سامانه ثبت نام تسهیلات به آدرس

 
http://facility.udrc.ir/login.php در دسترس متقاضیان قرار گرفته است. 

وي با اشاره به اینکه سقف تسهیلات ودیعه اسکان موقت در بافت هاي فرسوده در تهران 400 میلیون ریال و در سایر شهرها 300

 
میلیون ریال با نرخ سود 4 درصد و بازپرداخت 36 ماهه است، افزود: در گذشته امکان 

ثبت نام براي دریافت تسهیلات مشارکت مدنی ساخت از بافت هاي فرسوده در سامانه تسهیلات براي هر واحد مسکونی با عاملیت
بانک مسکن فراهم شده بود.وي ادامه داد: با این حال امکان دریافت ودیعه مسکن وجود نداشت که خوشبختانه اکنون در همان سامانه

این امکان براي متقاضیان فراهم شده و عاملیت آن با صندوق کارآفرینی است.



بی توجهی دولت به مشکلات بافندگان فرش/ طرح هاي بدون اجرا و سودي

که به جیب دلال می رود

منبع: داناشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/12/05

یکی از مشهورترین برندهاي فرش دنیا، مختص خراسان جنوبی است که در سایه بی توجهی مسئولان به هنرمندان این
عرصه و کاهش صادرات حال و روز خوشی ندارد.

 یکی از مشهورترین برندهاي فرش دنیا، مختص خراسان

 
جنوبی است که در سایه بی توجهی مسئولان به هنرمندان این عرصه و کاهش صادرات حال و روز خوشی ندارد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ یه نقل از خاورستان، هنر فرش دستباف یکی از قدیمی و اصیل ترین هنر دست مردمان
خراسان جنوبی بوده و هست. فرش منطقه درخش، قهستان و مود بیرجند از دیرباز آوازه جهانی دارد و اغلب فرش تولیدي استان به

 
نام این مناطق شناخته می شود. 

هنر فرش دستباف اگرچه در حال حاضر توسط هنرمندان کهنه کار استان در حال بافت است و به فراموشی سپرده نشده اما با توجه
به مشکلاتی که سر راه هنرمندان فرش دستباف وجود دارد و بی توجهی مسئولان براي رفع مشکلات بافندگان فرش، حال و روز این
هنر قدیمی و هنرمندانش خوب نیست و بافندگان فرش مشکلات خود را نیز به تار و پود فرش گره زده و اندوهشان از بی توجهی

 
مسئولان را در لابلاي رج هاي فرش دفن می کنند. 

 
بافندگان فرش و مشکلاتی که دامن گیرشان شده 

کار بافت فرش براي بافنده مشکلات جسمی جبران ناپذیري دارد و مشکلات پیش پاي بافنده از جمله افزایش قیمت مواد اولیه،
واسطه گري در بازار فرش، قیمت پایین خرید، مدت زمان طولانی بافت، مدت زمان طولانی دریافت دستمزد ناشی از بافت فرش،

 
حذف سهم بیمه تامین اجتماعی توسط دولت و ... بر مشکلات جسمی بافنده هاي فرش افزوده است. 

بافنده فرش وقتی مشغول به کار است دست، چشم، کمر و پا از جمله اعضایی است که همیشه درگیر بوده و به مرور زمان به دلیل
ظرافت بافت فرش بینایی چشم بافنده فرش بیش از سایر اعضاي بدن تحت تاثیر قرار گرفته و کارایی اش کم می شود. مشکلات



 
بینایی، دیسک کمر، درد دست، پا و نحیف شدن انگشتان دست از جمله مشکلات جسمی است که بافنده فرش با آن مواجه است. 

علی رغم تمامی مشکلات جسمی که بافت فرش براي بافنده دارد اما بازهم مردمان خراسان جنوبی به این هنر اصیل عشق ورزیده و با

 
علاقه مشغول به کار بافت فرش هستند. می طلبد مسئولان نیز براي حل مشکلات بافندگان فرش اقدام کنند. 

 
 

 
درآمدها نسبت به زحمتی که کشیده می شود، پایین است 

باقري یکی از بافندگان فرش خراسان جنوبی در گفت وگو با خبرنگار خاورستان، گفت: هنر قالی بافی علی رغم این که کار دست و

 
هنر ظریفی است اما درآمدش نسبت به زحمتی که براي بافت فرش متحمل می شویم بسیار پایین است. 

وي افزود: معمولا درآمد حاصل از فروش فرش بلافاصله به دست بافنده نمی رسد و چند هفته تا چند ماه باید منتظر دریافت پول

 
فرش باشیم. 

این بافنده فرش به افزایش قیمت مواد اولیه اشاره کرد و گفت: در حال حاضر که به دلیل شیوع ویروس کرونا صادرات کاهش داشته و
بازار فرش خوب نیست، براي بافنده نیز به صرفه نیست هزینه مواد اولیه را به صورت نقد پرداخت کند و پس از اتمام فرش اگر

 
مشتري براي فرش داشته باشد هزینه دسترنجش را پس از چند ماه دریافت کند. 

باقري عنوان کرد: اگر مواد اولیه نامرغوب به قیمت پایین تر تهیه کنیم در پایان اتمام فرش به دلیل نداشتن کیفیت لازم، به قیمت
پایینی خریداري می شود. مدت زمانی که براي بافت فرش با مواد اولیه خوب و مواد اولیه نامرغوب صرف می شود برابر است و این
راهکار استفاده از مواد اولیه نامرغوب خوب نیست چراکه بازار فروش محصولمان را به دست خود فقط براي تهیه مواد اولیه با قیمت

 
مناسب تر از دست می دهیم. 

 
واسطه هایی که حداقل اطلاعات در مورد فرش را ندارند 

وي به بیمه قالی بافان اشاره کرد و گفت: چند سالی می شود دولت سهم خودش را در پرداخت بیمه تامین اجتماعی حذف کرده و
تمام حق بیمه را بافنده باید پرداخت کند که این اقدام به نفع بافنده نیست. چراکه بافنده فرش درآمد ماهانه ندارد که بتواند هر ماه

 
مبلغ قابل توجهی براي بیمه را پرداخت کند. 



این بافنده فرش از وجود واسطه در بازار فرش گلایه کرد و گفت: واسطه در بحث خرید فرش دستباف معضلی است که براي حمایت
از بافندگان هیچ توجهی به حذف آن نشده است. معمولا واسطه ها افرادي هستند که حداقل اطلاعات از نحوه بافت فرش، زحمتی که
بافنده متحمل می شود، مواد اولیه اي که تهیه می کند، قیمت گذاري فرش و ... ندارد و فقط صرف این که سرمایه اي داشته، وارد
بازار فرش شده و ادعاي خرید و فرش می کنند. قیمت گذاري بسیار پایین، خرید فرش به مدت، دادن چک هاي چند ماهه به بافنده
و در نهایت فروش چند برابري فرش به خریدار واقعی از جمله کارهایی است که واسطه گران عرصه فرش انجام داده و بدون تحمل
هیچ زحمتی فرش بافته شده را به قیمت بالا به فروش می رسانند و درآمدي که باید به جیب بافنده فرش برود به جیب واسطه می

 
رود. 

 
بافنده فرش از حمایت ها محروم است 

باقري از نبود نظارت و بازار فروش ثابت فرش نیز گلایه کرد و افزود: اگر بازار فروش ثابتی براي فرش دستباف وجود داشته باشد و

 
نظارتی بر فروش فرش دستباف باشد مقداري از مشکلات بافندگان حل می شود. 

وي اظهار کرد: بافنده فرش از بسیاري از حمایت ها محروم است و تنها موضوع حمایتی که در مورد ما بافندگان فرش وجود داشت

 
بیمه بود که در این خصوص نیز چند سالی می شود سهم پرداخت بیمه توسط دولت حذف شده است. 

این بافنده فرش به بی توجهی مسئولان کشوري به بحث بیمه، بازار فروش ثابت، حذف واسطه ها و ... در مورد فرش دستباف اشاره
کرد و گفت: حداقل نمایندگان مجلس شوراي اسلامی می توانند اقدامی براي در نظر گرفتن سهم بیمه از بودجه داشته باشند اما

 
تاکنون اقدامی در این خصوص دیده نشده است. 

باقري، قشر قالی باف را محروم دانست و گفت: معمولا کارمندان، کارگران، اصناف و ... از هر قشري که باشند داراي حمایت هایی

 
هستند اما قالی بافی شغلی است که هیچ حمایتی ندارد و کسی هم به فکر نیست. 

 
دارهایی که از سر اجبار سرپا است 

وي خاطرنشان کرد: در حال حاضر به دلیل بی توجهی هایی که به هنر فرش دستباف شده اغلب مردم در مناطق روستایی نیز بافت

 
فرش را از سر اجبار انجام داده و درصد زیادي از دارهاي قالی بافی تعطیل است. 

این بافنده فرش گفت: زمانی در هر خانه روستایی حداقل یک دارقالی سرپا بود و در فصل تابستان که اوقات فراغت دانش آموزان بود
صداي نقشه خوانی استاد قالی باف و پاسخ دادن شاگردان به گوش می رسید اما چند سالی می شود نه اثري از دار قالی مانده و نه

 
صداي نقشه خوانی و شانه کوبی قالی باف. 

اغلب بافندگان فرش مشکلات مشترکی داشته و خواستار توجه مسئولان به بحث بیمه، بازار فروش ثابت، تامین مواد اولیه مرغوب به

 
قیمت مناسب و حذف واسطه ها هستند. 



 
 

یکی از مشاغلی که معاونت اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی(ره) به آن توجه داشته و از آن حمایت می کند، فرش
دستبافت است. حمایت از بافندگان تحت حمایت امداد، فروش فرش مددجویان به قیمت مناسب در بازار ثابت، حذف واسطه و تحویل

 
درآمد حاصل از فروش فرش به صورت کامل در مدت زمان کوتاه از جمله اقداماتی است که باعث دلگرمی بافندگان فرش شده است. 

 
فعالیت بیش از دو هزار کارگاه قالی بافی 

سید رضا حسینی معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان جنوبی در این خصوص در گفت وگو با خاورستان،
اظهار کرد: در حال حاضر در خراسان جنوبی دو هزار و 52 کارگاه بافت فرش داریم که سه هزار و 100 بافنده مشغول به فعالیت

 
هستند. 

وي افزود: از طرح هاي اشتغال اجرا شده در سال جاري 92 طرح در حوزه فرش و گلیم بوده و هفت راهبر شغلی در رابطه با تولید

 
فرش با مددجویان کمیته امداد استان همکاري دارند. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان جنوبی بیان کرد: فرش ها بافته شده در استان در نقوش نائین،

 
خشتی، ریزه ماهی، لچک ترنج و بته جقه است که براي فروش به تهران ارسال می شود. 

حسینی عنوان کرد: در مرکز کشور قیمت گذاري فرش مددجویان توسط کارشناسان انجام می شود و با اعلام قیمت کارشناسی به

 
مددجو در صورت رضایت فرش به فروش می رسد. 

 
18 میلیارد ریال درآمد فروش فرش ها به مددجویان امداد رسید 

 
وي اظهار کرد: در 10 ماهه امسال یک هزار و 173 متر مربع فرش توسط مددجویان کمیته امداد خراسان جنوبی تولید شده است. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان جنوبی گفت: ارزش ریالی این فرش ها بیش از 18 میلیارد ریال

 
بوده که به دست مددجویان رسیده است. 



 
 

 
اوضاع صادرات فرش دستباف مطلوب نیست 

محمدحسن کامیابی مسک رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی در گفت وگو با خبرنگار خاورستان، اظهار کرد: در حال
حاضر صادرات فرش دستبافت خوب نیست و این مسئله تنها مربوط به فرش نیست بلکه در تمام کالاهایی که جنبه صادارت دارد

 
شاهد اوضاع خوبی نیستیم. 

وي افزود: فرش دستبافت کالایی است که جزو اولویت هاي خرید مردم نیست و در تمام دنیا فرش دستبافت به عنوان کالاي لوکس

 
محسوب می شود. 

رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی بیان کرد: تحریم و کرونا مسائلی است که باعث کاهش صادرات شده به نحوي که
صادرات ما طی حداقل 40 سال اخیر هیچ وقت این گونه نبوده و این وضعیتی که در حال حاضر در بحث صادرات به وجود آمده

 
بدترین حالت است. 

 
کامیابی بیان کرد: عدد و رقم صادرات به حدي پایین است که اصلا قابل ذکر نیست. 

وي با بیان این که فرش دستبافت به مقدار کمی در بازار داخلی فروش دارد، اظهار کرد: این گونه فرش ها نیز فرش هاي خاصی است
که مورد پسند بازار داخل است. براي نمونه جفت فرش 6 و 9 متري که بیشتر مورد استفاده داخل بوده مقداري قیمت آن از نظر

 
ریالی افزایش داشته اما اگر ارزش را به دلار حساب کنیم افزایش نداشته است. 

 
رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی عنوان کرد: عمده فرش دستبافت خراسان جنوبی صادراتی است. 

 
افزایش قیمت مواد اولیه و حذف سهم بیمه انگیزه بافندگان را کاهش داده است 

کامیابی در مورد تامین مواد اولیه، اظهار کرد: قیمت مواد اولیه خوب، افزایش داشته و حذف سهم بیمه پرداختی توسط تامین
اجتماعی نیز یکی دیگر از مشکلاتی است که دامن گیر بافندگان فرش شده؛ تمام این مسائل باعث کاهش انگیزه بافندگان براي کار

 
شده است. 

وي گفت: در خراسان جنوبی که به دلیل خشکسالی کار کشاورزي و دامداري کاهش داشته و صنعت در این استان پا نگرفته، به دلیل



این که شغل دیگري در استان نیست بسیاري از مردم براي تامین معیشت خود به سمت بافندگی فرش روي آورده اند و تولید فرش
در استان ما کاهش نداشته است اما درآمد بافنده از فرش دستبافت کفاف هزینه هاي زندگی را نمی دهد و مردم به دلیل این که

 
شغل دیگري نیست مجبور به کار قالی بافی هستند. 

 
حذف بیمه و مشکلات بافندگان فرش 

رئیس اتحادیه فرش دستباف خراسان جنوبی در مورد بیمه تامین اجتماعی براي بافندگان فرش، بیان کرد: طبق قانون 7 درصد
حداقل حقوق را بافنده و 20 درصد را دولت باید پرداخت کند. اما چند سالی می شود که دولت سهم بیمه پرداختی را حذف کرده و
بیمه شده هاي جدید باید تمام 27 درصد را خودشان پرداخت کنند که این مبلغ براي بافندگان فرش که درآمد ثابتی ندارند زیاد

 
است. 

کامیابی ادامه داد: دولت باید در بودجه سالانه سهم بیمه را در نظر بگیرد. اما دولت این بودجه را در نظر نگرفته و مجلس نیز این
بودجه را مصوب نمی کند در حالی که اگر دولت این بودجه را در نظر نگیرد مجلس می تواند بودجه اي براي سهم بیمه شده هاي

 
تامین اجتماعی از درآمدهاي دولت در نظر گرفته و تصویب کند اما مجلس و دولت هیچ کدام این اقدام را انجام نمی دهند. 

وي ادامه داد: دولت اعتباراتی دارد که جاهاي نابه جا هزینه می شود و اعتبارات زیادي را دارد که جابه جا می کند اما وضعیت مالی

 
دولت خوب نیست و از کارهاي دیگري که انجام می دهند پولی اضافه نمی آید که براي بیمه بافندگان فرش در نظر گرفته شود. 

رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی خاطرنشان کرد: براي رفع مشکل بیمه بافندگان فرش با نمایندگان سابق مجلس

 
شوراي اسلامی استان صحبت کردیم و در این خصوص مکاتباتی توسط نمایندگان انجام شد اما به نتیجه اي نرسید. 

کامیابی عنوان کرد: مسئولان مربوطه از استانداري گرفته تا صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی پیگیر رفع مشکلات بافندگان
فرش به ویژه بیمه هستند اما مشکل مربوط به کشور است و تاکنون تمام تلاش هایی که براي رفع مشکلات بافندگان فرش انجام

 
شده نتیجه اي نداشته است. 

 
مصوبه جلسه اجرایی نشد 

وي خاطرنشان کرد: طی دو سال گذشته مسئولان استان در تهران با مسئول مرکز ملی فرش ایران دیدار داشته و در آن جلسه مقرر
شد 20 هزار نفر از بافندگان فرش استان بیمه شوند و مسئول مرکز ملی فرش نیز موظف به انجام بیمه شد اما یک نفر در این

 
خصوص بیمه نشده است. 



 
 

 
افزایش تولید فرش 

رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی از افزایش تولید فرش در استان خبر داد و گفت: بافندگان فرش استان از بین جوانان و

 
افراد میانسال هستند. در مناطق روستایی استان به دلیل نبودن منبع درآمد، جوانان مشغول به بافت فرش هستند. 

کامیابی به رشته مدیریت فرش در هنرستان ها و دانشگاه اشاره کرد و افزود: این رشته در برخی از هنرستان هاي استان تدریس می
شود. در دانشگاه ها نیز ابتدا رشته مدیریت فرش در دانشگاه آزاد اسلامی تدریس می شد و در حال حاضر در دانشگاه بیرجند رشته

 
فرش تا مقطع کارشناسی ارشد تدریس می شود. 

وي بیان کرد: تعداد محدودي از فارغ التحصیلان رشته فرش در کار فرش فعالیت دارند و در مجموع رشته مدیریت فرش در بحث

 
بافت فرش تاثیري نداشته است. 

 
ثبت سه برند جهانی و ملی فرش خراسان جنوبی/ تولید 140هزار مترمربع طی 9 ماه 

رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی از ثبت سه برند جهانی و ملی فرش خراسان جنوبی خبر داد و گفت: برند فرش
""قهستان"" و ""مود بیرجند"" ثبت جهانی شده است و برند فرش ""درخش"" ثبت ملی شده که کارهاي این برند براي ثبت

 
جهانی در حال انجام است. 

کامیابی گفت: در 9 ماهه اول سال جاري حدود 140 هزار مترمربع در استان تولید شده که ارزش آن بیش از 150 میلیارد تومان

 
است. 

وي بیان کرد: عمده نقش فرش هاي تولید شده در خراسان جنوبی شامل ریزه ماهی، خشتی، نائین و ایلیاتی است و این فرش ها در

 
اندازه و رنگ هاي مختلف متناسب با سلیقه بازار جهانی تولید می شود. 

رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی به بافت تابلو فرش نیز اشاره کرد و افزود: بیشتر جوانان به سمت بافت تابلو فرش رفته

 
اند. 



کامیابی ادامه داد: در حال حاضر بافت تابلو فرش به لحاظ قیمتی ارجحیتی نسبت به بافت فرش دستبافت ندارد. در گذشته قیمت

 
تابلو فرش از فرش دستبافت بیشتر بود اما اکنون این گونه نیست و گاهی اوقات قیمت تابلو فرش پایین تر از فرش دستباف است. 

 
 

 
طرح هایی که اجرایی نشد 

وي به چهار طرح زیربنایی که حدود 13 سال قبل ارائه داده و اجرایی نشده اشاره کرد و افزود: این طرح ها اگر اجرایی می شد

 
درآمدبافندگان فرش چند برابر شده و شاهد وضعیت فعلی در بحث فرش نبودیم. 

رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی بیان کرد: این طرح ها علی رغم این که توسط صنعت، معدن و تجارت و استانداري و
مرکز ملی فرش ایران تصویب شد اما اعتباري براي اجراي طرح ها تخصیص پیدا نکرده است و این در حالی است که برخی اوقات
اعتبارات به برخی از طرح هایی که مورد تایید اتحادیه فرش استان نیست و تنها به دلیل داشتن پشتوانه و آشنا به برخی افراد با مبالغ

 
میلیاردي پرداخت شده است. 

 
کامیابی خاطرنشان کرد: مشکل فرش مربوط به دولت خاصی نیست و در تمام دولت ها مشکلات وجود دارد. 

وي در مورد قیمت فرش در استان، اظهار کرد: قیمت ها متفاوت است و بستگی به کیفیت، متراژ، مواد اولیه استفاده شده، نوع بافت و

 
... دارد. حداقل قیمت هر متر مربع فرش دستبافت 800 هزار تومان و حداکثر چهار میلیون تومان است. 

رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی در مورد بازار بورس و تاثیر آن روي قیمت فرش، عنوان کرد: بازار بورس هیچ تاثیري

 
روي قیمت فرش نداشته است چراکه که فروش فرش به سمت بورس و فروش اینترنتی نرفته است. 

 
اعتبار براي اجراي طرح نیست 

کامیابی با بیان این که فروش فرش به صورت سنتی انجام می شود، افزود: فروشگاه اینترنتی فروش فرش یکی از طرح هایی بود که
13 سال قبل ارائه شد و به دلیل نبود اعتبار اجرایی نشد. اخیرا همین طرح براي دریافت تسهیلات به صندوق کارآفرینی امید استان
معرفی شده و دیداري با مدیر صندوق جهت اقدامات اولیه دریافت تسهیلات داشتم اما مدیر صندوق کارآفرینی امید باز هم از نبود

 
اعتبار براي اجراي شدن این طرح خبر داده است. 



وي بازار فرش ایران را وابسته به خارج دانست و تصریح کرد: زمانی که صادرات فرش انجام می شد حدود دو سوم فرش تولیدي ایران

 
صادر می شد و حدود یک سوم مورد استفاده داخلی بود. 

رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی اظهار کرد: حدود 75 درصد فرش ایران صادر می شود و اگر تحریم ها برداشته شود و

 
روابط بازرگانی با کشورهاي خارجی بهتر شود قطعا اثرات زیادي در بازار فرش را شاهد خواهیم بود. 

 
رکود در بازار فرش 

کامیابی با بیان این که در حال حاضر شاهد رکود در بازار فرش هستیم، گفت: قبل از کاهش صادرات، فرش ایران و خراسان جنوبی به

 
آمریکا، آلمان، امارات، ایتالیا و سایر کشورهاي اروپایی صادر می شد. 

وي افزود: کشور ایتالیا و کشورهاي اروپایی به طور خاص خواستار فرش خراسان جنوبی به دلیل ظرافت، کیفیت، زیبایی، رنگبندي،
هماهنگ بودن با سلیقه بازارهاي خارج و قیمت مناسب بودند. فرش خراسان جنوبی یکی از برندهاي مشهور دنیا است و همیشه

 
بیشترین مشتري را داشته است. 

 
رئیس اتحادیه فرش دستبافت خراسان جنوبی گفت: اگر تحریم ها رفع شود امید است بتوانیم مجدد بازارهاي خودمان را احیا کنیم. 

 
 

بنابراین گزارش؛ یکی از مشهورترین برندهاي فرش دنیا، مختص خراسان جنوبی است که در سایه بی توجهی مسئولان به هنرمندان
این عرصه و کاهش صادرات در حال فراموشی است. هنرمندانی که اگر به سرپنجه هاي هنرمندانه شان و رفع مشکلاتشان از جمله
بیمه، تامین مواد اولیه مرغوب به قیمت مناسب و بازر فروش ثابت توجه نشوند، در آینده نه چندان دور مجبور به تعطیلی دار قالی

 
بافی شده و براي همیشه با ضرب آهنگ صداي نقشه خوانی، تار و پود و شانه و چاقوي قالی بافی خداحافظی خواهند کرد. 

انتهاي پیام/



کارخانه نئوپان شموشک مجددا بازگشایی می شود

منبع: داناشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/12/05

هادي حق شناس گفت: با همکاري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و از طریق بانک رفاه تسهیلات لازم براي راه اندازي و
بازگشایی مجدد کارخانه نئوپان شموشک تامین شد.

 هادي حق شناس گفت: با همکاري وزارت تعاون، کار و

 
رفاه اجتماعی و از طریق بانک رفاه تسهیلات لازم براي راه اندازي و بازگشایی مجدد کارخانه نئوپان شموشک تامین شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از گلستان ما، 8 مرداد 1388 پیرمردي 88 ساله اي از استان گلستان رخت بر بست که
به مروت و مردانگی مشهور بود، اهالی غرب گرگان و آنهایی که در کارخانه نئوپان شموشک جنب امامزاده روشن آباد کار می کردند او

 
را فردي ""نان رسان"" معرفی می کردند که هنوز هم عکس کوچک وي در منزل برخی از کارگران این کارخانه دیده می شود. 

""مسعود درویش"" که به مهندس درویش شهرت داشت، علاوه بر فعالیتهاي اقتصادي به کار ورزش نیز مبادرت می ورزید، او در
زمان دانشجویی فوتبال بازي می کرد و عاشق این ورزش بود، او بعدها وقتی متمول شد در سال 73 باشگاه شموشک نوشهر را راه
اندازي کرد و ستاره هاي زیادي از جمله رحمان احمدي، محسن بنگر، میثم بائو، محمدرضا خلعتبري، بهمن طهماسبی، سهراب
انتظاري، محسن یوسفی، مصطفی مهدیزاده، ابوذر رحیمی، کیانوش رحمتی، سید میثم حسینی و مجید نور محمدي و ده ها نمونه

 
فوتبالیست دیگر را به فوتبال ایران معرفی کرد. 



 
 

بعد از غروب این پیرمرد دوست داشتنی، امیدها هم بین اهالی ورزش و هم بین کارگران کارخانه از دست رفت و وارثین نتوانستند راه

 
پدر را ادامه دهند و کارخانه نئوپان شموشک تعطیل شد و تا به امروز نیز نتوانست دوباره به عرصه فعالیت باز گردد. 

اما شامگاه گذشته استاندار گلستان یک وعده خوب داد و گفت که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی قول داده تا این کارخانه مجددا

 
بازگشایی شود. 

هادي حق شناس استاندار گلستان درباره نشستش با وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی کرد: در این جلسه مقرر گردید از طریق بانک
رفاه تسهیلات لازم براي راه اندازي و بازگشایی مجدد کارخانه نئوپان شموشک تامین و همچنین بانک 200 میلیارد تومان جهت

 
توسعه خط 2 و 3 شرکت شیر پگاه اعطا شود. 

حق شناس افزود: بر اساس توافق صورت گرفته با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی هزار میلیارد تومان که 400 میلیارد تومان آن از
محل تسهیلات ارزان قیمت روستایی و 600 میلیارد تومان آن از طریق بانکهاي عامل به صورت تسهیلات کم بهره خواهد بود در

 
راستاي توسعه زیرساخت هاي مجتمع پرورش میگوي گمیشان سرمایه گذاري خواهد کرد. 

وي تصریح کرد: در این جلسه مصوب شد تامین اعتبار لازم از محل منابع بانکی براي کشت و صنعت 2 هزار راسی دام سنگین تامین
شود و همچنین در راستاي توزیع دام توسط شیر صباح از محل صندوق کارآفرینی امید تسهیلات لازم جهت واگذاري دام به مردم

 
ارائه گردد. 

استاندار گلستان گفت: به دلیل عملکرد خوب استان در توزیع تسهیلات ارزان قیمت روستایی و ایجاد اشتغال مناسب 250 میلیارد

 
تومان تسهیلات جدید روستایی به استان اختصاص داده شود. 

گفتنی است این کارخانه توان تولید سالانه 35 هزار تن نئوپان نازك را دارد، تصریح کرد: این محصول در داخل و خارج کشور
متقاضی دارد و در فروش این محصول انحصاري مشکلی وجود ندارد، با راه اندازي این واحد براي قریب به 300 نفر اشتغال مستقیم

 
به وجود خواهد آمد. 

انتهاي پیام /



بررسی توسعه استان چهارمحال و بختیاري

منبع: بنکرشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش (Banker)، به نقل از روابط عمومی بانک رفاه کارگران، اسماعیل الله گانی مدیرعامل این بانک در نشست بررسی
میزان پیشرفت و اجراي مصوبات سفر اخیر هیات اعزامی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به استان چهارمحال و بختیاري که با
حضور دکتر میرزایی معاون اقتصادي وزارتخانه، استاندار، نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی، مدیرعامل صندوق کارآفرینی
امید و جمعی از مدیران استانی برگزار شد، با بیان این مطلب گفت: رویکرد کلی در تحقق مصوبات سفر استانی مذکور را در سه بخش
می توان دسته بندي کرد. یک بخش از مصوبات در حوزه مصوبات ملی قرار می گیرد، بخشی از آن ها جزو اختیارات دستگاه هاي

 
اجرایی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است و بخش دیگر از مصوبات نیز با حضور بخش خصوصی اجرایی می شود. 

مدیرعامل بانک رفاه کارگران افزود: اجرایی کردن مصوبات در هر سه بخش در دستور کار قرار دارد و در هر سه سطح نمایندگانی
تعیین شده اند تا نسبت به پیشرفت مصوبات، نظارت و گزارش ارائه کنند. تاکنون نیز در این زمینه اقدامات قابل توجهی انجام شده

 
است، بخشی از 83 مصوبه مذکور، اجرایی و یا در مرحله اجرا قرار دارند. 

وي گفت: امکان پرداخت تسهیلات براي اجرا و یا تکمیل پروژه ها و طرح ها از منابع صندوق توسعه ملی نزد بانک رفاه کارگران و

 
همچنین منابع داخلی این بانک، امکان پذیر است که در چارچوب قواعد و مقررات پرداخت می شود. 

الله گانی خاطر نشان ساخت: این ضرورت وجود دارد تا دستگاه هاي اجرایی در استان چهارمحال و بختیاري، طرح هایی را که تاکنون
اجرایی نشده اند و اجراي آن ها نیازمند دریافت تسهیلات بانکی هستند، متناسب با استقرار در شهرستان هاي برخوردار یا غیر
برخوردار دسته بندي و معرفی کنند تا در مسیر بررسی و پرداخت تسهیلات از منابع صندوق توسعه ملی و همچنین منابع داخلی

 
بانک هاي رفاه کارگران، توسعه تعاون و صندوق کارآفرینی امید قرار گیرند. 

مدیر عامل بانک رفاه کارگران تصریح کرد: براي طرح هایی که تاکنون اجرایی نشده اند و نیازمند مشارکت بخش خصوصی هستند
باید سرمایه گذار خصوصی از جانب استان معرفی شود. برخی از طرح ها نیز نیازمند سرمایه گذار خارجی است که باید بستر و زمینه

 
آن نیز فراهم شود. 

وي در ادامه به طرح هاي حوزه گردشگري اشاره کرد و گفت: اجراي این طرح ها نیازمند مشارکت بیشتر بخش خصوصی است و تا
زمانی که جذابیت هاي گردشگري استان توسعه پیدا نکند، امکان سرمایه گذاري در طرح هاي جانبی در این بخش وجود ندارد. ابتدا

 
باید این جذابیت ها توسعه یابد و پس از آن به تأسیس زیر ساخت هاي خدمات رفاهی همچون، هتل و مکان هاي اقامتی اقدام کرد. 

مدیر عامل بانک رفاه کارگران یکی از راهکارهاي تسریع در عملیاتی سازي طرح هاي مصوب سفر استانی هیات اعزامی وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی به استان چهار محال و بختیاري را تقسیم بندي این طرح ها در حوزه هاي اجرایی مشخص، عنوان کرد و گفت:
پس از آنکه این تقسیم بندي انجام شد، هر هفته نمایندگان دستگاه هاي اجرایی و سازمان هاي مرتبط با طرح مورد نظر، فرایند

 
اجراي این طرح ها را مورد بحث و بررسی قرار خواهند داد. 

الله گانی بیان داشت: امکان اینکه همه مسئولان دستگاه هاي اجرایی مرتبط با طرح هاي باقی مانده را در یک روز جمع کنیم، وجود
ندارد و حتی اگر هم امکان پذیر باشد، به نتیجه مورد نظر نمی رسیم. بنا براین باید کار را به صورت طرح به طرح جلو برد و در هر

 
هفته یک طرح یا یک حوزه مشخص را پیش ببریم. 

مدیرعامل بانک رفاه کارگران در پایان اظهار داشت: علاوه بر حضور و مشارکت جدي بانک رفاه کارگران در طرح ها و پروژه هاي
استان، شرکت صرافی این بانک نیز آمادگی دارد تا در راستاي تأمین ارز طرح هاي واجد شرایط از جمله طرح سیمان لردگان،

مشارکت کند.



افزایش 58 هزار تُنی ظرفیت سردخانه هاي استان بوشهر/ تولید 21 هزار تن

ماهی در قفس

منبع: ثلاثشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/12/05

عبدالکریم گراوند پیش از ظهر امروز در نشست مشترك
کارگروه اشتغال و رفع موانع تولید استان بوشهر اظهار
داشت: چشم انداز تولید ماهی در قفس در این استان
رسیدن به ظرفیت 60 هزار تن است که از این میزان در
سال هاي اخیر تولید 21 هزار تن عملیاتی شده است،
همچنین تحقق پرورش و تولید چهار هزار تن ماهی در

 
قفس در این استان نیز براي سال آینده پیش بینی شده است. 

استاندار بوشهر با اشاره به اینکه هر چه به تولید ماهی در قفس کمک شود، شرایط براي بازسازي ذخایر دریایی فراهم خواهد شد و
گامی در جهش تولید است اضافه کرد: ظرفیت استان بوشهر در زمینه صادرات باید بکارگیري شود که در این زمینه تولید بچه ماهی

 
سی باس در این استان به عنوان تکمیل زنجیره صادرات باید مورد توجه قرار گیرد. 

وي بیان کرد: صندوق کارآفرینی امید استان با همکاري اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، نسبت به اختصاص منابع مالی در زمینه

 
تسهیلات حوزه اشتغال پایدار اقدام کنند. 

گراوند افزود: در ارتباط با پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی که دولت براي سود آن یارانه پیش بینی کرده است استان بوشهر

 
کمترین میزان انحراف در پرداخت این تسهیلات داشته است. 

 
وي تاکید کرد: سیاست دولت تزریق منابع بر اساس برنامه ریزي در جهت رونق تولید و اشتغال بوده است. 

استاندار بوشهر بیان کرد: طرح هاي اجرا شده در استان بخوبی نشان می  دهد که تسهیلات پرداختی در این استان بجا و بر اساس

 
برنامه انجام  شده است. 

گراوند گفت: یکی از ظرفیت هاي این استان تولید روغن نباتی است که باید از سرمایه گذاران بومی حمایت شود تا به جاي سرمایه

 
گذاري در استان هاي همجوار، در زادگاه خود به تولید و اشتغال زایی بپردازند. 

استاندار بوشهر ادامه داد: از بانک هاي استان انتظار داریم نسبت به پرداخت تسهیلات مورد نیاز در زمینه طرح هاي اشتغال پایدار،

 
تبصره 16 اشتغال روستایی، رونق تولید و تبصره 18 اقدام کنند. 



وي با اشاره به اهمیت پروژه هاي آب شیرین کن در استان گفت: بانک هاي صنعت، معدن و تجارت، توسعه تعاون و ملی که تسهیلات
ویژه اجراي پروژه هاي آب شیرین کن را در اختیار دارند، به منظور تسریع در اجراي پروژه هاي مهم آب، تسهیلات لازم را در اسرع

 
وقت پرداخت کنند. 

استاندار بوشهر با اشاره به اینکه باید از ظرفیت استان در بخش هاي کشاورزي، صنعتی و دریایی براي صادرات محصولات تولیدي
استفاده کرد، افزود: اولویت بندي محصولات تولیدي استان ضروري است و از جمله این طرح هاي اولویت دار، طرح پرورش ماهی در
قفس است که از جمله طرح هاي اقتصادي توجیه دار استان به شمار می رود و علاوه بر کمک به ذخائر دریایی، به تولید و اشتغال

استان هم کمک می کند./فارس



گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/12/05

پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در دل کویر به
شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آن ها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
بیرجند، استان مرزي و کویري خراسان جنوبی از نظر دارا
بودن مواد معدنی در کشور جایگاه ممتازي دارد به گونه اي
که از 65 نوع ماده معدنی شناخته شده در ایران، 50 نوع

 
آن در خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آن ها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک

 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 

آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در
خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد، اما توسعه تراش گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام

مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد معدنی و جلوگیري از خام فروشی آن ها است. 



گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 

رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی مردم منطقه و به
منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه هستند، تشکیل

 
شد.بیشتر بخوانید 

 
- ثروتی خفته در دشت عقیق خراسان جنوبی 

او افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد پرورده کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت:

 
در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

 
اوافزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص برداشت از معدن داشت. 

پرورده گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 

او اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این معدن

 
براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 

او تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآورد هایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده

 
است. 

ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی حسن نیا مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري
سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده،
توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي

 
فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج شده است. 



او افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که از برداشت

 
هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

حسن نیا وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها
را برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت

 
روند صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده، اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

او گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص
مزایده و اخذ مجوز ها و استعلامات از وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و

 
مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

او گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 

پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي
بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسئول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی

 
سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت شوراي ثبت کشور خبر داد. 

عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این
سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 

عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی سنگ

 
هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

او افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر



توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

مسئول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت

 
مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

او گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه
خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به

 
کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

عرب اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

مسئول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی

 
همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي
قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري

 
است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 

عرب گفت: در حال حاضر از شهر هاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه دارند و

 
آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 

رئیس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کار هاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 

یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام فروشی این

 
سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

او گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال پرداخت

 
شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

یعقوب زاده افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک

 
مورد حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 



خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه

 
قیمتی است. 

منبع : ایرنا



بررسی وضعیت پرداخت وام هاي کم بهره به فعالین گردشگري و صنایع دستی

منطقه آزاد اروند

منبع: فریناشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی سازمان منطقه آزاد اروند از بررسی وضعیت پرداخت وام هاي کوتاه مدت
صندوق کارآفرینی امید استان با همکاري این سازم...

مدیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی سازمان
منطقه آزاد اروند از بررسی وضعیت پرداخت وام هاي کوتاه
مدت صندوق کارآفرینی امید استان با همکاري این
سازمان به فعالین گردشگري و صنایع دستی منطقه جهت
تأسیس و توسعه اقامتگاه هاي بوم گردي و کارگاه هاي

 
صنایع دستی ، خبر داد. 

به گزارش فرینا، محسن قنبري با اشاره به برگزاري جلسه
نمایندگان صندوق کارآفرینی امید استان با هنرمندان
صنایع دستی و فعالین گردشگري و بومگردي در منطقه

آزاد که روز گذشته برگزا شد، اظهار داشت: در این جلسه هنرمندان و کارآفرینان با بیان مشکلات خویش خواستار رفع موانع در

 
رسیدن به اهدافشان شدند و طرف مقابل نیز به دنبال بررسی و ارائه راه حل برطرف نمودن این موانع. 

وي ضمن تأکید بر این نکته که تسهیل گري جهت راه اندازي یکسري از اقامتگاه هاي بوم گردي در روستاي منطقه از جمله دغدغه
هاي این نشست بود، گفت: یکی از گام هاي شکل گیري این فرآیند پرداخت وام هاي کوتاه مدت و کم بهره است که قرار شد که به

 
این موضوع به شکل ویژه پرداخته شود. 

قنبري خاطرنشان کرد: هدف اصلی این نشست کمک به راه اندازي اقامت گاه هاي بوم گردي، آموزش، دریافت مجوزات لازم، پرداخت

 
وام و در نهایت برندیگ بود که موضوع پرداخت وام اصلی ترین محور گفتمان در شکل گیري جلسه بود. 

مدیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی سازمان منطقه آزاد اروند در بخش پایانی سخنانش، تصریح کرد: پس از ارائه
مشکلات هنرمندان و کارآفرینان، بنا شد در راستاي پرداخت وام و دیگر موارد مذکور تفاهم نامه اي میان دو طرف تنظیم و در جلسه

بعدي انشاالله این موضوع منعقد و اجرایی گردد.



کارآفرینی و درآمدزایی براي محرومان با «جهاد روشنایی»

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/12/05

سرویس ایران جوان آنلاین: این روز ها کشور با کمبود برق مواجه شده است و همین مسئله دوباره پاي بسیج را به میدانی دیگر
براي خدمت رسانی باز کرده تا با کمک مردم بتواند چاره اي براي این مشکل بیندیشد. «جهاد روشنایی» طرحی است که سازمان
بسیج مستضعفین با هدف اشتغالزایی و تأمین برق کشور کلید زده و بر اساس آن قرار است با توزیع نیروگاه هاي برق خورشیدي
خانگی بین خانواده هاي متقاضی با اولویت محرومان و نیازمندان، علاوه بر تولید و تأمین برق مورد نیاز هر منطقه، یک درآمدزایی نیز
براي این خانوار ها صورت بگیرد. طرحی که حالا در دستور کار بسیج سازندگی اصفهان قرار دارد و برنامه هاي ویژه اي براي آن

 
تعریف کرده است. 

چند وقتی است سازمان بسیج مستضعفین طرح «جهاد روشنایی» را با هدف کمک به اشتغالزایی و تأمین برق کشور در دستور کار

 
قرار داده و اجرایی کرده است. 

در این طرح شرایطی پیش آمده تا متقاضیان بتوانند با تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون تومانی بلندمدت در کنار آورده خود
صاحب یک نیروگاه خانگی خورشیدي تولید برق شوند. نیروگاه هاي کوچکی که شرکت توزیع برق خرید برق تولیدي آن را تضمین

 
کرده است. 

 
تولید برق کشور به همت محرومان 

تفاهمنامه «جهاد روشنایی» سال گذشته بین سازمان بسیج مستضعفین، سازمان برنامه و بودجه، کمیته امداد امام خمینی و صندوق
کارآفرینی امید منعقد شد. از ویژگی هاي بارز این طرح می توان به فراهم آوردن شرایط دریافت تسهیلات کم بهره، تضمین خرید
برق و فراهم آوردن شرایط مهندسی و همچنین خرید و نصب تجهیزات اشاره کرد که هم منجر به کسب درآمد براي خانواده هایی
می شود که از آن استقبال می کنند و هم با اجرایی شدن آن حجم عظیمی از برق وارد شبکه توزیع برق کشور می شود که می تواند

 
کمبود ها را جبران کند و خاموشی ها را به حداقل برساند. 

هم اکنون بسیج سازندگی استان اصفهان در حال اجراي این طرح است و رئیس این سازمان با بیان اینکه اجراي طرح «جهاد
روشنایی» در این استان آغاز شده و تاکنون ظرفیت احداث 800 نیروگاه تولید برق خورشیدي خانگی فراهم شده است، می گوید:
«اولویت اجراي این طرح براي افراد کم درآمد و خانوار هاي تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی است و با اجراي آن علاوه
بر کمک به معیشت خانوار ها و اشتغالزایی، موضوع پدافند غیرعامل و تأمین منبع تولید برق نیز مدنظر قرار خواهد گرفت.» سرهنگ
حسن عجمی ادامه می دهد: «تاکنون 400 مشترك برق براي شرکت در این طرح ثبت نام کرده اند و درصدد هستیم در صورت
استقبال مردم، ظرفیت استان را از 800 نیروگاه نیز بالاتر ببریم.» به گفته این مسئول، نیروگاه هاي خانگی پنج کیلو واتی بوده و با
هزینه 65 تا 70 میلیون تومانی که 50 میلیون تومان آن تسهیلات قرض الحسنه 4 درصدي با بازپرداخت 60 ماهه است واگذار و

نصب می شود و شرکت توزیع برق تا 20 سال خرید برق تولیدي این نیروگاه ها را تضمین می کند.



ادعاي اثربخشی 25 درصدي طرح تسهیلات روستایی در اشتغالزایی

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/12/05

سرویس ایران جوان آنلاین: با اینکه سال هاست اظهارات مسئولان مختلف حول محور اشتغالزایی براي روستاییان و عشایر می
چرخد و آمار هاي رسمی طوري تنظیم می شود که نشان دهد طرح هایی که در این زمینه اجرایی شده، جزو موفق ترین طرح ها در
حوزه کار هستند، اما واقعیت چیز دیگري است و ادامه بسیاري از این طرح ها حتی به صورت دست و پا شکسته هم در هاله اي از
ابهام قرار دارد. یکی از این طرح ها، طرح اشتغال روستایی و عشایري است که چهار سال قبل و با تصویب و مجوز مجلس براي
برداشت 5/ 1 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی، با هدف جلوگیري از مهاجرت به کلانشهرها، کاهش حاشیه نشینی و
ماندگاري ساکنان روستا هاي کشور کلید خورد. ولی امروز در میان ادعا هاي مسئولان مبنی بر موفق بودن آن، روستا هاي زیادي

 
هستند که اصلاً نمی دانند این طرح چیست؛ چه برسد به اشتغالزایی در آن ها و کاهش بیکار هایشان. 

سال 1396 بود که با تصویب مجلس مجوز برداشت 5 /1 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی براي ایجاد اشتغال و حفظ مشاغل
روستایی صادر شد و به گفته مسئولان، با برنامه ریزي دقیقی که براي یافتن جامعه هدف صورت گرفته بود، می شد پیش بینی کرد

 
بخش عمده اي از اعتبارات براي آن ها کنار گذاشته شده تا به دستشان برسد. 

آن طور که اظهار نظر هاي رسمی نشان می داد دریافت کنندگان وام هاي روستایی و عشایري همگی مشخص شده بود و تا سال 98

 
این گروه ها یا وام دریافت کردند یا در نوبت دریافت وام بودند. 

در سوم تیر سال 1398 هم رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: «طرح اشتغال روستاییان و عشایر که از دو سال پیش آغاز شده
و منابع لازم براي اجراي این طرح از 5/ 1 میلیارد دلار تسهیلاتی که باید از صندوق توسعه ملی استفاده شود، تأمین شده است.»
محمدباقر نوبخت گفت: «نظام بانکی نیز به همین اندازه و معادل ریالی 5 /1 میلیارد دلار را اضافه خواهد کرد تا بتوانیم تسهیلات

 
ارزان قیمت در اختیار متقاضیان اشتغال در مناطق روستایی و عشایري قرار دهیم.» 

براي دانستن مقدار دقیق تسهیلاتی که براي متقاضیان اشتغال هاي روستایی و عشایري در نظر گرفته شده بود می توان به حرف
هاي رئیس سازمان برنامه و بودجه استناد کرد که با قیمت دلار سال 98 گفته بود: «این سیاست یک بخش از طرح اشتغال بوده و در
دست اجراست و مشخص شده که از این 5/ 1 میلیارد دلار چیزي معادل یک میلیارد و 255 میلیون دلار از سوي صندوق توسعه ملی
اختصاص داده شد که معادل ریالی آن بیش از 6 هزار و 600 میلیارد تومان است.» هر چند در آن زمان چنین وانمود می شد که این
طرح می تواند ده ها هزار شغل ایجاد کند و طرح اشتغال روستاییان و عشایر با پرداخت وام هایی با سود پایین و عمدتاً یک رقمی،
توانسته سهم اشتغال روستایی از کل اشتغال کشور را از 5/5 به 23 درصد افزایش دهد، اما حرف هاي مسئولانی که در روستا ها

 
ساکن هستند چیز دیگري را نشان می دهد. 

 
روستا ها در انتظار بودجه 

بعد از گذشت نزدیک به چهار سال از اجراي طرح اشتغال روستاییان و عشایر برخی از روستا ها هنوز منتظرند تا سهمی از اعتبارات



میلیاردي نصیب شان بشود تا بتوانند کارهایشان را پیش ببرند. خراسان جنوبی از جمله این استان هاست که به گفته مدیرکل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی آن، پروژه هاي نیمه تمام اشتغال پایدار در خراسان جنوبی نیازمند تخصیص اعتبار بوده که باید مورد توجه قرار
گیرد و پروژه هاي ورزشی حوزه کارگري نیز تعیین تکلیف شوند. غلامرضا اشرفی که در جلسه جمع بندي مباحث سفر معاونان و
مدیران سازمان هاي وابسته وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی سخن می گفت با اشاره به وضعیت اشتغال در خراسان جنوبی بیان کرد:
«سهم اشتغال استان در حوزه کشاورزي 5/ 28 درصد، حوزه صنعت 30 درصد و حوزه خدمات 42 درصد است.» به گفته این مسئول

 
در پاییز سال جاري خراسان جنوبی رتبه دوم نرخ بیکاري در کشور را کسب کرده است. 

اشرفی خواستار تأمین اعتبار براي حوزه آموزش مراکز فنی و حرفه اي شد و افزود: «می خواهیم از بیمه بیکاري کارگران مرغداري

 
هاي آسیب دیده از آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان حمایت شود.» 

وي با بیان اینکه در حال حاضر 385 هزار نفر در استان تحت پوشش بیمه تأمین اجتماعی هستند، گفت: «خواستاریم سهم استان کم

 
برخوردار خراسان جنوبی از تفاهمنامه بین صندوق کارآفرینی امید و وزارتخانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزایش یابد.» 

حرف ها و درخواست هاي مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی در شرایطی مطرح می شود که در اردیبهشت ماه
1398 معاون توسعه و کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جلسه اي که پس از انتشار فهرست دریافت کنندگان
وام روستایی و عشایري برگزار شد، با اشاره به گزارش هاي مختلف درباره میزان اشتغال ایجاد شده از طریق پرداخت تسهیلات
روستایی، گفته بود: «براساس آنچه وام گیرندگان عنوان کردند باید 188 هزار شغل از این طریق ایجاد می شد. ارزیابی ما نشان می
دهد سال 97 با تسهیلات روستایی 141 هزار شغل ایجاد شده و مرکز آمار میزان اشتغال ایجاد شده از این طریق را 114 هزار نفر می
داند.» عیسی منصوري با تأکید بر اینکه اشتغال روستایی از حدود صفر به 25 درصد رسیده، عنوان کرد: «حتی اگر گزارش مرکز آمار

را که با روش هاي خاص خودش انجام شده مدنظر قرار دهیم، اثربخشی طرح تسهیلات روستایی قابل قبول بوده است.»



رسیدگی به ایثارگران سی سخت/ تلاش براي تخصیص کمک معیشت به

جانبازان زیر 25 درصد

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/12/05

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران از تلاش براي تخصیص کمک معیشت به جانبازان زیر 25 درصد خبرداد.

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران از تلاش براي تخصیص کمک

 
معیشت به جانبازان زیر 25 درصد خبرداد. 

سعید اوحدي روز دوشنبه در سی و هشتمین جلسه شوراي معاونین
بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه مبناي نهضت پیامبر
اسلام(ص) اخلاق بوده است، افزود: خداوند توفیق همنشینی با
خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران را به عنوان شایسته ترین انسان
هاي عالم خلقت به ما عطا کرده است و قطعاً این فرصت باید آثاري را

 
در اخلاق و کردار ما بر جاي بگذارد. 

وي ادامه داد : مباحثی که امروز در جامعه با آن روبرو هستیم در صدر اسلام نیز مطرح بوده و موضوع تازه اي نیست و به منظور

 
رعایت اخلاق و حفظ و صیانت از آن باید راهکارها و راهبردهایی در نظر گرفته شود. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران تأکید کرد: این راهبردها و راهکارها نباید در حد بخشنامه ها و دستورالعمل باقی بمانند و باید با
توجه به اینکه در نهاد انقلابی و مقدس بنیاد شهید و امور ایثارگران مشغول به خدمت هستیم در پی تحولی بنیادین باشیم. خداوند
توفیق همنشینی با خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران را به عنوان شایسته ترین انسان هاي عالم خلقت به ما اعطا کرده است و

 
قطعاً این فرصت باید آثاري را در اخلاق و کردار ما بر جاي بگذارد. 

معاون رییس جمهوري با اشاره به وقوع زلزله در منطقه سی سخت و اقدامات انجام شده توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران براي
رسیدگی به شرایط ایثارگران زلزله زده این منطقه گفت: خوشبختانه اقدامات لازم توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران در این زمینه
انجام شده است و رییس قوه قضاییه نیز در سفر به این منطقه از فعالیت هاي صورت گرفته توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران تقدیر

 
کردند. 

به گزارش ایرنا، زمین لرزه اي به بزرگی 5.6 دهم ریشتر، ساعت 22 و 5 دقیقه و 34 ثانیه روز روز چهارشنبه 29 بهمن ماه شهر سی

 
سخت مرکز شهرستان دنا را در استان کهگیلویه و بویراحمد لرزاند. 

زمین لرزه سی سخت خسارت جانی نداشته است اما 61 نفر مصدوم شده اند و آنچنان که استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفته

 
خسارات زلزله بیش از حد تصور است. 

تلاش براي تخصیص کمک معیشت به جانبازان زیر 25 درصد نماینده ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز در این جلسه



ضمن اشاره به نتایج سفرهاي اخیر خود به چند استان کشور گفت: خوشبختانه موضوعی که در این سفرها به چشم می آمد این بود
که با اقدامات صورت گرفته مسائل و مشکلات مربوط به ایثارگران تا حد بسیار زیادي برطرف شده است. یکی از موضوعاتی که باید

 
براي آن برنامه ریزي شود تخصیص کمک معیشت به جانبازان زیر 25 درصدي است که دچار مشکلات اقتصادي هستند. 

حجت الاسلام والمسلمین یوسفعلی شکري افزود: یکی از مسائلی که باید به آن توجه ویژه اي شود افزایش فعالیت هاي فرهنگی
درون سازمانی است و باید با تشکیل یک کمیته برنامه ریزي هاي لازم به این منظور انجام شود. مسئله انگیزشی نیروي انسانی براي

 
انجام فعالیت ها موضوع بسیار مهمی است که منجر به خدمات رسانی مناسب تر می شود و باید براي آن تصمیمات لازم اخذ شود. 

وي با تأکید بر اهمیت تشخیص اولویت هاي زندگی انسان ها گفت: در صورتی که این اولویت ها به درستی مشخص نشوند انسان ها
دچار روزمرگی می شوند، البته این روزمرگی منحصر به انسان ها نیست و سازمان ها نیز ممکن است به همین دلیل دچار روزمرگی

 
شوند. بنابراین باید تفکیک و مشخص کردن اولویت ها جزو مهمترین برنامه هاي همه ما باشد. 

در این جلسه معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران به ارائه گزارشی از آخرین وضعیت طرح هاي مسکن و اشتغال

 
ایثارگران پرداخت و پیشنهادات و راهکارهایی نیز به منظور حل چالش هاي تحول نظام اداري مطرح شد. 

/ایرنا



حداقل دستمزد کارگري، متناسب با تورم تعیین شد/ اختصاص حدود 15 درصد

از ارزش بورس کشور به شستا

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/12/05

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در این دولت تلاش شد حداقل دستمزد کارگري، متناسب با تورم تعیین شود، طی این
سال ها، تعیین حقوق دستمزد کارگري، 3.1 درصد از میانگین تورم بیشتر بوده است .

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در این دولت تلاش
شد حداقل دستمزد کارگري، متناسب با تورم تعیین شود،
طی این سال ها، تعیین حقوق دستمزد کارگري، 3.1

 
درصد از میانگین تورم بیشتر بوده است . 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در این نشست گسترده که
براي اولین بار برگزار شد و 5 ساعت به طول انجامید اظهار
داشت: این نشست باید موتور محرکه ادامه حرکت دولت

 
تدبیر و امید باشد. 

وي هدف از برگزاري این جلسه را افزایش روحیه کار و تلاش در بین همکاران استان ها دانست و افزود: تا آخرین روز کاري دولت به

 
هیچ عنوان نباید دچار کندي در انجام وظایف و ماموریت ها شد و باید با سرعت و تلاش بیشتر در ارائه خدمات به مردم تلاش کرد . 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، شعار این وزارتخانه را شفافیت در ارائه خدمات به مردم عنوان کرد و افزود :موتور حرکت این

 
وزارتخانه باید براي خدمت به مردم همیشه روشن نگه داشته شود. 

شریعتمداري به موفقیت هاي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در موضوع شفاف سازي فعالیت ها اشاره کرد و افزود : اگر از شفافیت
به عنوان یک اصل از حکمرانی مطلوب صحبت می کنیم منظور کار فانتزي و عکس گرفتن نیست بلکه باید در عمل آن را محقق

 
کنیم. 

شریعتمداري تصریح کرد: تمام تلاش خود را براي تحقق وعده هایی که در زمان راي اعتماد به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی

 
دادم، به کار بستم. 

وي با اشاره به ایجاد سامانه هاي متعدد در مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در راستاي شفاف سازي فعالیت هاي وزارتخانه
و انعکاس آن در سطح کشور به مردم، افزود: این سامانه ها به منظور ارائه خدمات در قالب داشبوردهاي مدیریتی براي تصمیم گیري

 
هاي به موقع و سریع ایجاد شده است. 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه این سامانه ها باید در ماه هاي آینده عمومی سازي شوند، تصریح کرد: با عمومی سازي و فراهم کردن

 
شرایط، از مرحله دسترس پذیر کردن اطلاعات به مرحله بالاتر یعنی استفاده پذیر کردن می رسیم. 



وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه عمومی سازي اطلاعات باید در همه سامانه ها انجام شود، افزود: هم سامانه هایی که در
حوزه فعالیت هاي دولت الکترونیک به ویژه در شرایط کرونا راه اندازي شده اند و هم سامانه هایی که براي ارائه اطلاعات به مردم و

 
مدیران طراحی شده اند داراي ارزش برابر در حوزه ایجاد شفافیت هستند. 

شریعتمداري، سامانه هاي جامع و هوشمند تعاون، روابط کار، کارا، ناظر و... را از جمله مهم ترین سامانه ها در این وزارتخانه عنوان

 
کرد. 

وي تعداد سامانه هاي ایجاد شده در سطح کلان در مجموعه وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی را 40 سامانه دانست و تاکید کرد: این

 
سامانه ها در زیرمجموعه خود داراي زیر سامانه هاي متعددي هستند که خدمات مختلفی به مردم ارائه می دهند. 

 
شریعتمداري گفت: شفافیت راه بی بازگشت ماست و با ورود شفافیت، فساد خارج می شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: شفافیت فقط در حوزه ارائه خدمات در قالب تکنولوژي فناوري اطلاعات نیست بلکه در

 
ابتدا باید این اطلاعات به صورت کاملاً روشن و شفاف در اختیار مدیران و سایر افراد قرار گیرد . 

شریعتمداري افزود :همه فعالیت ها و اقدامات در شهرستان ها باید به صورت شفاف و در حضور مردم انجام شود و اطلاع رسانی به

 
مردم باید دقیق و روشن و شفاف صورت گیرد . 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه موضوع ارتباطات باید اولویت کار در مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی باشد
افزود: در حوزه ادارات کار شهرستان ها، باید ارتباطات با نمایندگان مجلس، نخبگان و رسانه هاي محلی به منظور اطلاع رسانی از

 
مجموعه اقدامات مهم این وزارتخانه توسعه یابد. 

شریعتمداري به ضرورت توجه ویژه به موضوع توسعه ارتباطات با جامعه مخاطب نیز تاکید کرد و گفت: با توسعه ارتباطات، تفهیم و

 
توجیه مسائل به راحتی صورت می گیرد . 

وي یکی از مهمترین اصول در مدیریت را برقراري ارتباطات موازي، افقی و عمودي با همه مخاطبان دانست و تصریح کرد: این

 
مخاطبان شامل عموم مردم، شرکاي اجتماعی، صاحب نظران و نخبگان می شود . 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه در این مدت باقیمانده از عمر دولت دوازدهم یکی از مهمترین وظایف، توسعه فعالیت
هاي ارتباطی، انتقال اطلاعات و انتشار آن در زمینه هاي مختلف به جامعه است افزود: توسعه فعالیت هاي ارتباطی در شهرستان ها

 
باید با هماهنگی ستاد انجام شود. 

شریعتمداري با اشاره به اینکه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بسیاري از شعارها را به عمل تبدیل کرده است افزود : از جمله این

 
اقدامات می توان به جوانگرایی و سپردن امور به جوانان در وزارتخانه اشاره کرد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: در مجموعه وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تلاش شده از مجموعه متخصصان حداکثر

 
استفاده صورت گیرد. 



اختصاص حدود 15 درصد از ارزش بورس کشور به شستا شریعتمداري توجه به قومیت ها در این وزارتخانه را مهم عنوان کرد و اظهار
داشت: جلوگیري از تبعیض قومیتی یکی از اصول مهم و مورد توجه ماست و هیچ نگاه قومیتی در اداره امور این وزارتخانه وجود ندارد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه به زیرساخت هاي فسادزا در این وزاتخانه توجه شده است، اظهار داشت: توجه به

 
شفافیت یکی از زیرساخت هاي فساد زدا محسوب می شود. 

شریعتمداري در خصوص اقدامات شفاف سازي در مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اشاره کرد و بیان داشت: پیش از این به
شستا به عنوان یک تاریکخانه نگاه می کردند ولی با اقداماتی چون به کارگیري 40 مجموعه اطلاع رسان، تولیدکارنامه الکترونیکی
ارزیابی، به روزرسانی صورت حساب هاي مالی شرکت ها، برگزاري به موقع مجامع و گرفتن گزارش بازرسی و حسابرسی از مجموعه

 
این شرکت ها و مهم تر از همه ورود به بازار سرمایه این ذهنیت تغییر کرد. 

وي بورسی کردن شستا را اقدامی فوق العاده دانست و افزود: در حال حاضر شستا حدود 15 درصد از ارزش بورس کشور را به خود

 
اختصاص داده است. 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه در همه زیر مجموعه هاي وزارتخانه باید حتی از یک خطا هم جلوگیري شود افزود: باید با یک نظارت

 
جامع با کوچکترین فساد برخورد شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، همسان سازي حقوق بازنشستگان کشوري، و اجراي همسان سازي حقوق بازنشستگان تامین

 
اجتماعی بعد از 14 سال را از جمله اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر شمرد . 

حداقل دستمزد کارگري، متناسب با تورم تعیین شد شریعتمداري عنوان کرد: در این دولت تلاش شد حداقل دستمزد کارگري،

 
متناسب با تورم تعیین شود، طی این سال ها، تعیین حقوق دستمزد کارگري، 3.1 درصد از میانگین تورم بیشتر بوده است . 

وي با بیان اینکه در دو سال تصدي مسئولیت در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، شاهد افزایش نزدیک به 70 درصدي دستمزد
کارگران بودیم، افزود: این اقدامات به رضایت عمومی در جامعه منجر شده است هرچند با توجه به بالا بودن نرخ تورم و با توجه به

 
شرایط تحریم، این افزایش زیاد دیده نشد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به افزایش حق مسکن کارگري طی دو سال گذشته اشاره کرد و گفت: رقم حق مسکن کارگري طی

 
این دو سال از 40 هزار تومان به 300 هزار تومان افزایش یافته است. 

شریعتمداري با بیان اینکه طی این دو سال پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به بازنشستگان 12تامین اجتماعی برابر افزایش یافته
است، تصریح کرد : با تدابیر انجام گرفته، افزایش کمک هزینه هاي رفاهی و فراهم کردن امکانات خرید بانرخ سود مناسب براي

 
بازنشستگان تامین اجتماعی و کشوري، از جمله اقداماتی بودکه براي افزایش قدرت خرید این قشر انجام شد . 

افزایش تعداد افراد نیازمند تحت پوشش سازمان بهزیستی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه افراد نیازمند جامعه در این
دولت مورد حمایت قرار گرفته اند، تصریح کرد: از جمله این افراد می توان به افراد داراي معلولیت اشاره کرد به گونه اي که افراد
تحت پوشش در سازمان بهزیستی، 81 درصد در خانواده هاي یک نفره، 222 درصد در خانواده هاي دو نفره، 271 درصد در خانواده



هاي سه نفره و 327 درصد در خانواده هاي 4 نفره و 279 درصد در خانواده ها ي 5 نفره و بیشتر افزایش پیدا کرده که بی سابقه

 
بوده است. 

وي با اشاره به اینکه در این دولت تلاش شده است براي سالمندان قدم هاي خوبی برداشته شود، گفت: در این دولت سند ملی

 
سالمندان احیا شد و وظایف دستگاه ها در این زمینه مشخص شد . 

شریعتمداري به اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در تقسیم منابع در حوزه اشتغال اشاره کرد و افزود: در این دولت تلاش

 
شد با نظم و انتظام، منابع در نظر گرفته شده در این حوزه به صورت هدفمند و با نظارت شفاف توزیع شود. 

ایجاد 240 هزار شغل از محل طرح توسعه اشتغال روستایی و عشایري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه تامین لایحه
مبتنی بر قرارداد روش نوینی بود که در حوزه تامین مالی در حوزه اشتغال پایدار انجام شد توضیح داد :142 هزار طرح سرمایه گذاري
در مناطق روستایی و عشایري کشور طی این مدت به بهره برداري رسید که به ایجاد 240 هزار شغل از محل قانون توسعه اشتغال

 
روستایی و عشایري منجر شده است. 

وي افزود: مجموع اشتغال متوسط در طی این سال ها طبق اعلام مرکز آمار ایران 515 هزار نفر (میانگین سالانه) بود که 486 هزار

 
شغل از این تعداد، به اجراي سیاست ها و برنامه هاي فعال بازار کار مربوط است. 

شریعتمداري به بحث مهارت آموزي اشاره و تصریح کرد:در این زمینه رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور هرهفته در یکی از

 
استان ها حضور دارند و بحث واگذاري برخی از امور آموزشی به بخش غیردولتی آغاز شده است. 

پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان پایگاه افتخار نظام اجرایی کشور وي به ایجاد و تقویت پایگاه اطلاعات ملی رفاه ایرانیان به عنوان یک اقدام
بزرگ و ارزشمند اشاره کرد و گفت : در اهمیت این پایگاه همین بس که مقام معظم رهبري در شوراي هماهنگی اقتصادي سران قوا

 
از ضرورت استفاده بیشتر از آن یاد کردند. 

شریعتمداري با اشاره به اینکه پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان هم اکنون به یک پایگاه و سامانه کارآمد در کشور تبدیل شده است، تصریح
کرد : علاوه بر اینکه اطلاعات درآمدي 86 میلیون نفر را در طبقات دهگانه و سبدهاي مختلف درآمدي و جایگاه هر خانواده در هر

 
حوزه با ضریب خطاي کمتر از 10 درصد نشان می دهد، اطلاعات جانبی زیادي را نیز فراهم کرده است . 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت : با ایجاد این پایگاه، مشخص شد که چهار میلیون و 600 هزار نفر از بانوان خود
سرپرست در کشور وجود دارند، همچنین این پایگاه موجب شد اطلس مربوط به بانوان سرپرست خانوار در سطح کشور شناسایی

 
شوند به گونه اي که مبناي سیاست گذاري براي حمایت از این قشر قرار می گیرد. 

وي همچنین به دیگر مزایاي ایجاد این پایگاه اشاره کرد و افزود: بر اساس اطلاعات این پایگاه، مشخص شد یک میلیون و 20 هزار نفر

 
از زنان سرپرست خانوار داراي هیچ بیمه اي نیستند که اقدامات حمایتی براي آنها برنامه ریزي شد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه بر اساس اطلاعات پایگاه رفاه ایرانیان مشخص شد، 6 میلیون و 900 هزار نفر از هیچ

 
بیمه اي استفاده نمی کنند، افزود: این اطلاعات قبل از تشکیل این پایگاه در اختیار ما قرار نداشت . 



شریعتمداري با اشاره به اینکه با ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، فرزندان واجد شرایط تحصیل، دلایل نرفتن به مدرسه و تعداد
سربازان فراري در کشور مشخص شده اند، افزود: 60 پایگاه فرعی و 46 پایگاه اصلی مرکز تغذیه اطلاعات پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان

 
را تشکیل می دهند بر همین اساس تلاش کردیم شناسنامه اقتصادي و اجتماعی را براي تمام شهروندان تهیه کنیم. 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه از طریق این پایگاه، اشتغال دانش آموختگان دانشگاهی رصد می شود، افزود: با این رصد

 
مشخص شده کدام رشته هاي دانشگاهی ، در رسته هاي شغلی بازار کار در آن وجود ندارد. 

شریعتمداري با بیان اینکه از پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان می توان در داشبوردهاي مدیریتی استفاده کرد افزود : با برگزاري آزمون

 
وسع می توان دریافت که افراد مستحق دریافت چه نیازهایی هستند. 

وي با بیان اینکه پرداخت ها به افراد نیازمند بر اساس اطلاعات موجود در این پایگاه صورت می گیرد، تصریح کرد: پرداخت بسته هاي
معیشتی در دوران کرونا به نیازمندان با استفاده از برگزاري آزمون وسع انجام شد و ما بر این اساس، 60 میلیون ایرانی را که مشمول

 
دریافت یارانه معیشتی بودند شناسایی و به سازمان برنامه و بودجه معرفی کردیم . 

شریعتمداري با بیان اینکه پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان نگاه ما را در زمینه فعالیت هاي رفاه اجتماعی اصلاح می کند، افزود :با استفاده
از اطلاعات این پایگاه می توان دریافت در کدام نقاط، تجمع ثروت و در کدام نقاط جامعه فقر وجود دارد که این اطلاعات، امکان

 
برنامه ریزي در حوزه رفاه اجتماعی را فراهم می کند. 

 
شریعتمداري افزود: پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان از افتخارات نظام اجرایی کشور محسوب می شود 

نهایی شدن سیاست هاي کلی بخش رفاه براي اولین بار در مجمع تشخیص مصلحت نظام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ایجاد
شرایط تامین اجتماعی فراگیر براي کل مردم ایران را که در فرمایشات مقام معظم رهبري به آن اشاره شد مهم ارزیابی کرد و گفت:
سیاست هاي کلی بخش رفاه براي اولین بار در مجمع تشخیص مصلحت نظام به مراحل نهایی خود رسیده است و آینده نزدیک ابلاغ

 
می شود. 

وي با بیان اینکه با استفاده از پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان مشخص شد 88 هزار نفر در مراکز بهزیستی و کمیته امداد از دریافت یارانه
45 هزار تومانی محروم هستند، افزود: همچنین معلوم شد نزدیک به 220 هزار خانواري که از کمک هاي مالی و کمیته امداد استفاده

 
می کنند واجد شرایط دریافت این کمک ها نبودند. 

وي به اقدامات انجام گرفته از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دوران کرونا اشاره کرد و افزود: 77 بیمارستان با 300 مرکز
درمانی زیر مجموعه سازمان تامین اجتماعی براي ارائه خدمات سرپایی در کشور فعال بودند و نزدیک به 100 هزار نفر در سطح کشور

 
در بیمارستان هاي زیرمجموعه سازمان بستري شدند . 

شریعتمداري با اشاره به اینکه میزان مرگ و میر ناشی از کرونا در بیمارستان هاي تامین اجتماعی پایین تر از متوسط کشوري بود،
عنوان کرد :کادر درمانی، بیمارستان هاي تامین اجتماعی، سربازان گمنام در عرصه دفاع از سلامت و مردم هستند که باید از همه آنها

 
قدردانی شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 240 میلیارد تومان براي مراکز شبانه روزي نگهداري از سالمندان و معلولان در ایام



کرونا تخصیص یافته است، گفت: مراکز نگهداري سالمندان و معلولین از نظر میزان ابتلاي به کرونا نزدیک به هفت دهم درصد بوده

 
که این رقم بسیار کمی است. 

وي به دیگر اقدامات انجام گرفته در این وزارتخانه در دوران کرونا اشاره کرد و افزود: پرداخت وام یک میلیون تومانی با کارمزد 4

 
درصد به همه یارانه بگیران بدون مراجعه به شعب بانکی از جمله این اقدامات بود. 

شریعتمداري به پرداخت 200 تا 600 هزار تومانی طی دوره 4 ماهه اول کرونا به حدود 3 میلیون خانوار ایرانی که داراي پایین ترین
سطح درآمدي بودند، اشاره کرد و افزود: در این دوران، حدود 23 هزار میلیارد تومان نیز براي کمک به واحدهاي تولیدي آسیب دیده

 
از کرونا اختصاص پیدا کرد . 

وي عنوان کرد: حدود 40 هزار میلیارد تومان تسهیلات نیز از طریق سامانه کارا به 14 رسته و 78 زیر رسته شغلی آسیب دیده از

 
کرونا اختصاص یافته است . 

شریعتمداري تصریح کرد : براي بیمه بیکاري در شرایط کرونا نیز مبلغ 5 هزار میلیارد تومان براي افرادي که در این ایام بیکار شدند

 
اختصاص پیدا کرد که البته از این میزان تاکنون سه هزار و 500 میلیارد تومان به بیکاران پرداخت شده است. 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی، پرداخت یارانه دستمزد تولید و اشتغال در ایام بیماري کرونا و امهال بدهی هاي واحدهاي تولیدي به

 
تامین اجتماعی را از دیگر اقدامات در این ایام نام برد. 

انتقال تابعیت مادري؛ قانون ماندگار براي زنان ایرانی وي افزود :انتقال قیمومیت فرزندان زنان ایرانی داراي همسر خارجی که امکان
گرفتن شناسنامه در ایران براي آنها وجود نداشت براي اولین بار در ایران حل شد. متاسفانه پیش از این، ایران از معدود کشورهایی

 
بود که در آن مادران از امکان انتقال تابعیت به فرزندان خود محروم بودند. 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی به اصلاح ماده 28 قانون کار در خصوص تصویب طرح براي افرادي که داراي شغل دائم هستند اشاره و

 
تصریح کرد: با این اقدام، فعالیت هاي غیرمستقیم مستمر در این دولت تصویب و ابلاغ شد . 

شریعتمداري به اقدامات وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در حوزه تعاون اشاره کرد و افزود :ایجاد سامانه هوشمند جامع تعاون، تامین
مالی خرد ضمانت شده از سوي صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون، توجه ویژه به سند ملی توسعه تعاون، ایجاد مراکز توسعه
نوآوري بخش تعاون در 11 استان کشور و ایجاد اندیشکده تعاون با هدف ایجاد ارتباط با صاحبان اندیشه در دانشگاه ها و افتتاح آن از

 
جمله مهمترین اقدامات وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در حوزه تعاون است. 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی به اقدامات دولت در حوزه تامین اجتماعی اشاره کرد و افزود :در این مدت، 2 هزار بخشنامه به 60

 
بخشنامه تبدیل شد . 

وي جلوگیري از مراجعه 70 درصد مراجعان حضوري به تامین اجتماعی در سرتاسر کشور و الکترونیکی کردن دفترچه هاي بیمه هاي

 
درمانی تامین اجتماعی و سطح بندي خدمات درمانی براي اولین بار در کشور را از دیگر اقدامات در این سازمان نام برد . 

شریعتمداري ابراز امیدواري کرد: در این ایام باقی مانده این جنبش همدلی با جامعه هدف و مراجعه کنندگان به مجموعه هاي وزارت



 
تعاون کار و رفاه اجتماعی شکل گیرد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر لزوم شکل گیري گفتگوهاي اجتماعی با شرکاي اجتماعی به ویژه در زمان تعیین دستمزد کارگري

 
تاکید کرد و گفت: شکل گیري گفتگوي هاي اجتماعی در تصمیم گیري ها بسیار موثر است. 

/ایسنا
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در دولت تدبیر و امید تعیین حقوق و دستمزد کارگران 3.1 درصد بیش از میانگین نرخ
تورم بوده است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در دولت تدبیر و
امید تعیین حقوق و دستمزد کارگران 3.1 درصد بیش از

 
میانگین نرخ تورم بوده است. 

«محمد شریعتمداري» در نشست با مدیران ادارات تعاون
سراسر کشور به موفقیت هاي وزارت تعاون کار و رفاه
اجتماعی در موضوع شفاف سازي فعالیت ها اشاره کرد و
افزود: اگر از شفافیت به عنوان یک اصل از حکمرانی
مطلوب صحبت می کنیم منظور کار فانتزي و عکس

 
گرفتن نیست بلکه باید در عمل آن را محقق کنیم. 

وي با اشاره به ایجاد سامانه هاي متعدد در مجموعه وزارت تعاون در راستاي شفاف سازي فعالیت هاي وزارتخانه و انعکاس آن در
سطح کشور به مردم، افزود: این سامانه ها به منظور ارائه خدمات در قالب داشبوردهاي مدیریتی براي تصمیم گیري هاي به موقع و

 
سریع ایجاد شده است. 

وزیر تعاون با تاکید بر اینکه این سامانه ها باید در ماه هاي آینده عمومی سازي شوند، تصریح کرد: با عمومی سازي و فراهم کردن

 
شرایط از مرحله دسترس پذیر کردن اطلاعات به مرحله بالاتر یعنی استفاده پذیر کردن می رسیم. 

شریعتمداري، سامانه هاي جامع و هوشمند تعاون، روابط کار، کارا، ناظر و... را از جمله مهم ترین سامانه ها در این وزارتخانه عنوان

 
کرد. 

 
وزیر تعاون گفت: شفافیت راه بی بازگشت است و با ورود شفافیت، فساد خارج می شود. 

وي تصریح کرد: شفافیت فقط در حوزه ارائه خدمات در قالب تکنولوژي فناوري اطلاعات نیست، بلکه در ابتدا باید این اطلاعات به

 
صورت کاملاً روشن و شفاف در اختیار مدیران و سایر افراد قرار گیرد. 

شریعتمداري افزود: همه فعالیت ها و اقدامات در شهرستان ها باید به صورت شفاف و در حضور مردم انجام شود و اطلاع رسانی به

 
مردم باید دقیق و روشن و شفاف صورت گیرد. 

اختصاص حدود 15 درصد از ارزش بورس کشور به شستا 



وزیر تعاون بورسی کردن شستا را اقدامی فوق العاده دانست و افزود: در حال حاضر شستا حدود 15 درصد از ارزش بورس کشور را به

 
خود اختصاص داده است. 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه در همه زیر مجموعه هاي وزارتخانه باید حتی از یک خطا هم جلوگیري شود، افزود: باید با یک نظارت

 
جامع با کوچکترین فساد برخورد شود. 

وزیر تعاون همسان سازي حقوق بازنشستگان کشوري و اجراي همسان سازي حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی بعد از 14 سال را از

 
جمله اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر شمرد. 

 
حداقل دستمزد کارگري، متناسب با تورم تعیین شد 

شریعتمداري عنوان کرد: در این دولت تلاش شد حداقل دستمزد کارگري، متناسب با تورم تعیین شود، طی این سال ها، تعیین

 
حقوق دستمزد کارگري، 3.1 درصد از میانگین تورم بیشتر بوده است. 

وي به افزایش حق مسکن کارگري طی دو سال گذشته اشاره کرد و گفت: رقم حق مسکن کارگري طی این دو سال از 40 هزار تومان

 
به 300 هزار تومان افزایش یافته است. 

وزیر تعاون با بیان اینکه طی این دو سال پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به بازنشستگان تامین اجتماعی 12 برابر افزایش یافته است،
تصریح کرد: با تدابیر انجام گرفته، افزایش کمک هزینه هاي رفاهی و فراهم کردن امکانات خرید بانرخ سود مناسب براي بازنشستگان

 
تامین اجتماعی و کشوري، از جمله اقداماتی بودکه براي افزایش قدرت خرید این قشر انجام شد. 

 
افزایش تعداد افراد نیازمند تحت پوشش سازمان بهزیستی 

وي با بیان اینکه افراد نیازمند جامعه در این دولت مورد حمایت قرار گرفته اند، تصریح کرد: از جمله این افراد می توان به افراد داراي
معلولیت اشاره کرد به گونه اي که افراد تحت پوشش در سازمان بهزیستی، 81 درصد در خانواده هاي یک نفره، 222 درصد در
خانواده هاي دو نفره، 271 درصد در خانواده هاي سه نفره و 327 درصد در خانواده هاي 4 نفره و 279 درصد در خانواده هاي 5 نفره

 
و بیشتر افزایش پیدا کرده که بی سابقه بوده است. 

 
ایجاد 240 هزار شغل از محل طرح توسعه اشتغال روستایی و عشایري 

وزیر تعاون با بیان اینکه تامین لایحه مبتنی بر قرارداد، روش نوینی بود که در حوزه تامین مالی در حوزه اشتغال پایدار انجام شد،
توضیح داد: 142 هزار طرح سرمایه گذاري در مناطق روستایی و عشایري کشور طی این مدت به بهره برداري رسید که به ایجاد 240

 
هزار شغل از محل قانون توسعه اشتغال روستایی و عشایري منجر شده است. 

وي افزود: مجموع اشتغال متوسط در طی این سال ها طبق اعلام مرکز آمار ایران 515 هزار نفر (میانگین سالانه) بود که 486 هزار

 
شغل از این تعداد، به اجراي سیاست ها و برنامه هاي فعال بازار کار مربوط است. 



 
پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان 

شریعتمداري با اشاره به اینکه پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان هم اکنون به یک پایگاه و سامانه کارآمد در کشور تبدیل شده است، تصریح
کرد: علاوه بر اینکه اطلاعات درآمدي 86 میلیون نفر را در طبقات دهگانه و سبدهاي مختلف درآمدي و جایگاه هر خانواده در هر

 
حوزه با ضریب خطاي کمتر از 10 درصد نشان می دهد، اطلاعات جانبی زیادي را نیز فراهم کرده است. 

وي اظهار داشت: با ایجاد این پایگاه مشخص شد که چهار میلیون و 600 هزار نفر از بانوان خود سرپرست در کشور وجود دارند،
همچنین این پایگاه موجب شد اطلس مربوط به بانوان سرپرست خانوار در سطح کشور شناسایی شوند به گونه اي که مبناي سیاست

 
گذاري براي حمایت از این قشر قرار می گیرد. 

شریعتمداري همچنین به دیگر مزایاي ایجاد این پایگاه اشاره کرد و افزود: بر اساس اطلاعات این پایگاه، مشخص شد یک میلیون و

 
20 هزار نفر از زنان سرپرست خانوار داراي هیچ بیمه اي نیستند که اقدامات حمایتی براي آنها برنامه ریزي شد. 

وي با اشاره به اینکه بر اساس اطلاعات پایگاه رفاه ایرانیان مشخص شد 6 میلیون و 900 هزار نفر از هیچ بیمه اي استفاده نمی کنند،

 
افزود: این اطلاعات قبل از تشکیل این پایگاه در اختیار ما قرار نداشت. 

شریعتمداري با اشاره به اینکه با ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، فرزندان واجد شرایط تحصیل، دلایل نرفتن به مدرسه و تعداد
سربازان فراري در کشور مشخص شده اند، افزود: 60 پایگاه فرعی و 46 پایگاه اصلی مرکز تغذیه اطلاعات پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان

 
را تشکیل می دهند بر همین اساس تلاش کردیم شناسنامه اقتصادي و اجتماعی را براي تمام شهروندان تهیه کنیم. 

وزیر تعاون با بیان اینکه از طریق این پایگاه، اشتغال دانش آموختگان دانشگاهی رصد می شود، افزود: با این رصد مشخص شده کدام

 
رشته هاي دانشگاهی در رسته هاي شغلی، بازار کار در آن وجود ندارد. 

شریعتمداري با بیان اینکه از پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان می توان در داشبوردهاي مدیریتی استفاده کرد افزود: با برگزاري آزمون وسع

 
می توان دریافت که افراد مستحق دریافت چه نیازهایی هستند. 

وي با بیان اینکه پرداخت ها به افراد نیازمند بر اساس اطلاعات موجود در این پایگاه صورت می گیرد، تصریح کرد: پرداخت بسته هاي
معیشتی در دوران کرونا به نیازمندان با استفاده از برگزاري آزمون وسع انجام شد و ما بر این اساس، 60 میلیون ایرانی را که مشمول

 
دریافت یارانه معیشتی بودند شناسایی و به سازمان برنامه و بودجه معرفی کردیم. 

شریعتمداري با بیان اینکه پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان نگاه ما را در زمینه فعالیت هاي رفاه اجتماعی اصلاح می کند، افزود:پایگاه

 
اطلاعات رفاه ایرانیان از افتخارات نظام اجرایی کشور محسوب می شود. 

 
نهایی شدن سیاست هاي کلی بخش رفاه براي اولین بار در مجمع تشخیص مصلحت نظام 

وزیر تعاون، شرایط تامین اجتماعی فراگیر براي کل مردم ایران را که در فرمایشات مقام معظم رهبري به آن اشاره شد مهم ارزیابی
کرد و گفت: سیاست هاي کلی بخش رفاه براي اولین بار در مجمع تشخیص مصلحت نظام به مراحل نهایی خود رسیده است و در

 
آینده نزدیک ابلاغ می شود. 



وي با بیان اینکه با استفاده از پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان مشخص شد 88 هزار نفر در مراکز بهزیستی و کمیته امداد از دریافت یارانه
45 هزار تومانی محروم هستند، افزود: همچنین معلوم شد نزدیک به 220 هزار خانواري که از کمک هاي مالی و کمیته امداد استفاده

 
می کنند واجد شرایط دریافت این کمک ها نبودند. 

وزیر تعاون به اقدامات انجام گرفته از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دوران کرونا اشاره کرد و افزود: 77 بیمارستان با 300
مرکز درمانی زیر مجموعه سازمان تامین اجتماعی براي ارائه خدمات سرپایی در کشور فعال بودند و نزدیک به 100 هزار نفر در سطح

 
کشور در بیمارستان هاي زیرمجموعه سازمان بستري شدند. 

شریعتمداري با بیان اینکه 240 میلیارد تومان براي مراکز شبانه روزي نگهداري از سالمندان و معلولان در ایام کرونا تخصیص یافته
است، گفت: مراکز نگهداري سالمندان و معلولین از نظر میزان ابتلاي به کرونا نزدیک به هفت دهم درصد بوده که این رقم بسیار کمی

 
است. 

وي به دیگر اقدامات انجام گرفته در این وزارتخانه در دوران کرونا اشاره کرد و افزود: پرداخت وام یک میلیون تومانی با کارمزد 4

 
درصد به همه یارانه بگیران بدون مراجعه به شعب بانکی از جمله این اقدامات بود. 

شریعتمداري به پرداخت 200 تا 600 هزار تومانی طی دوره 4 ماهه اول کرونا به حدود 3 میلیون خانوار ایرانی که داراي پایین ترین
سطح درآمدي بودند، اشاره کرد و افزود: در این دوران، حدود 23 هزار میلیارد تومان نیز براي کمک به واحدهاي تولیدي آسیب دیده

 
از کرونا اختصاص پیدا کرد. 

وي عنوان کرد: حدود 40 هزار میلیارد تومان تسهیلات نیز از طریق سامانه کارا به 14 رسته و 78 زیر رسته شغلی آسیب دیده از

 
کرونا اختصاص یافته است . 

شریعتمداري تصریح کرد: براي بیمه بیکاري در شرایط کرونا نیز مبلغ 5 هزار میلیارد تومان براي افرادي که در این ایام بیکار شدند

 
اختصاص پیدا کرد که البته از این میزان تاکنون سه هزار و 500 میلیارد تومان به بیکاران پرداخت شده است. 

 
انتقال تابعیت مادري، قانون ماندگار براي زنان ایرانی 

وي افزود: انتقال قیمومیت فرزندان زنان ایرانی داراي همسر خارجی که امکان گرفتن شناسنامه در ایران براي آنها وجود نداشت براي
اولین بار در ایران حل شد. متاسفانه پیش از این، ایران از معدود کشورهایی بود که در آن مادران از امکان انتقال تابعیت به فرزندان

 
خود محروم بودند. 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی به اصلاح ماده 28 قانون کار در خصوص تصویب طرح براي افرادي که داراي شغل دائم هستند اشاره و

 
تصریح کرد: با این اقدام، فعالیت هاي غیرمستقیم مستمر در این دولت تصویب و ابلاغ شد. 

شریعتمداري به اقدامات وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در حوزه تعاون اشاره کرد و افزود: ایجاد سامانه هوشمند جامع تعاون، تامین
مالی خرد ضمانت شده از سوي صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون، توجه ویژه به سند ملی توسعه تعاون، ایجاد مراکز توسعه
نوآوري بخش تعاون در 11 استان کشور و ایجاد اندیشکده تعاون با هدف ایجاد ارتباط با صاحبان اندیشه در دانشگاه ها و افتتاح آن از



 
جمله مهمترین اقدامات وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در حوزه تعاون است. 

/ایرنا



کمساري: در دفاع از امام انقلابی عمل خواهیم کرد/ درب مؤسسه به روي همه

عاشقان امام باز است

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/12/05

سرپرست مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی(س) گفت: اعلام کرده ام در دفاع از امام انقلابی عمل خواهیم کرد. در واقع
دفاع از امام را فداي مصلحت هاي سیاسی، خطی و جناحی نخواهیم کرد؛ انتظار هم از مؤسسه همین است.

سرپرست مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی(س) گفت:
اعلام کرده ام در دفاع از امام انقلابی عمل خواهیم کرد. در
واقع دفاع از امام را فداي مصلحت هاي سیاسی، خطی و

 
جناحی نخواهیم کرد؛ انتظار هم از مؤسسه همین است. 

سرپرست مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی(س) با
تأکید بر اینکه در دفاع از امام انقلابی عمل خواهیم کرد،
گفت: ما اعلام کرده ایم از این به بعد نسبت به تحریف امام
حساس خواهیم بود. البته تأکید تولیت مؤسسه هم جایگاه

 
حضرت امام است. 

حجت الاسلام و المسلمین علی کمساري در نشست «خوانش امروزین از منشور روحانیت» در حسینیه جماران گفت: به نظر من
منشور روحانیت سه محور اصلی دارد. یکی اینکه فکر می کنم بهترین منشوري که می توانیم سطح زندگی طلاب و روحانیون را

 
درآوریم، منشور روحانیت است. یعنی براي زندگی فردي، اجتماعی و سیاسی ما نکاتی در آن هست. 

سرپرست مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی(س) تصریح کرد: امام در منشور روحانیت نحوه زندگی و زیست طلبگی را مطرح می
کنند. آن جایی که تأکید می کنند روحانی به خون زالو صفتان و سرمایه داران تشنه است و چشم طمع به آنها ندوخته و آن جایی که
به زهد، تقوا و درس خواندن با ریاضت تأکید می کنند؛ کسب مقامات علمی و معنوي با شیوه زاهدانه، دقت و مطالعه در زندگی
علماي سلف را مطرح می کند. در واقع مجاهدت، مبارزه و بودن در مسیر جهاد و شهادت و مباهات کردن مکرر به اینکه خون

 
روحانیت بر تارك فقه و اجتهاد ما می درخشد. 

وي با بیان اینکه شاید منشور روحانیت یکی از ادیبانه ترین متونی است که امام نوشته است، افزود: متن ادبی وقتی زیبا بروز می کند
که از عمق جان و حس و حال برآید. این نشان می دهد که امام واقعا از عمق دل این را نوشته اند و شاید تنها متنی است که امام در
آن گلایه می کنند و شکواییه و درد و دل دارند. گویی امام مخاطبان همدل، همراه و هماهنگی را پیدا کرده اند و بعد از سال ها تلاش

 
علمی، مجاهدت و مبارزه سیاسی در واپسین روزهاي عمرشان دارند درد و دل می کنند. 

کمساري تأکید کرد: یکی از نکات منشور روحانیت بحث «سبک زندگی» است که می شود روي آن کار جدي تري انجام داد. در واقع
در منشور روحانیت می توان به سیره عملی زندگی حضرت امام دسترسی پیدا کرد و روي آن کار علمی انجام داد و هرکدام از موارد

 
ذکر شده در آن را به تکنیک هاي سبک زندگی طلبگی با تراز اندیشه امام تبدیل کرد. 



وي اظهار داشت: فرق امام با بقیه همین است که امام فقط در ساحت معرفت و فقاهت و فکر و فلسفه حضور و بروز و برجستگی
ندارند و مایه امتیاز امام این است. البته من اعتقاد دارم امام یک مکتب تلفیقی دارد. شاید الآن براي ما طلبه ها آسان باشد؛ چون الآن
به طور مثال همزمان بر سر کلاس فقه و اصول و فلسفه حضرت آیت االله العظمی جوادي آملی می رفتیم و هیچ کس به ما فحش نمی
داد و اصلا هم چیز عجیبی نبود. ولی امام با آن تراز علمی می گوید فرزندم مصطفی از کوزه آب نوشید و کوزه را آب کشیدند؛ چون

 
من فلسفه می گفتم. از این می فهمیم که مکتب تلفیقی امام چقدر آن وقت سخت بوده است. 

سرپرست مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی(س) ادامه داد: به اعتقاد من امام در میانه همه علوم حوزوي حضور دارد و شخصیت
علمی و معرفتی امام ساخته می شود و البته چیزي که امام را امام می کند، «امامت» امام است. یعنی وجه مبارزه، جهاد و تمدن
سازي، انقلاب سازي و امت سازي امام است. با امام اتفاقاتی افتاده که بعد از دوران کوتاه امامت حضرت علی(ع) سابقه و نظیر نداشته

 
است. 

وي با اشاره به تحصیل و اشتغال بانوان پس از پیروزي انقلاب اسلامی گفت: پیش از پیروزي انقلاب اسلامی این موارد نبوده است.
کاري که امام کرد همین بود که دوگانه بین زن متدیّن و خانه نشین یا زن متجدد، درس خوانده و غیرمذهبی را حل کرد. لذا به
اعتقاد من مشرب و مکتب تلفیقی امام وجه عمده و مهمی است. در این تلفیق جهاد، انقلاب و تحول خواهی هم هست. یعنی امام

 
فقط احیاگر نبود و تحول آفرین و اصلاح گر دینی بود. 

کمساري اظهار داشت: نکته دوم برجسته در منشور روحانیت، هشدار به حوزه ها و روحانیت در خصوص عوامل نفوذ در حوزه ها است.
امام خطر سکولاریزه کردن حوزه ها و نفوذ مقدس مآب ها و متحجرین را هشدار می دهند. البته امام راهش را هم می گویند. می
گویند راهش حفظ اتحاد طلاب است. اینها چیزهایی نیست که براي یک دوره باشد و الآن دیگر کارکرد نداشته باشد. ممکن است

 
مصادیق این آسیب ها و خطرات نو شده باشد ولی راه حل، همین حفظ اتحاد و بصیرت است. 

وي افزود: متأسفانه در طلبه هاي جوان این آسیب دارد خودش را نشان می دهد و ما به شدت نگران هستیم و از سوي دیگر دشمنان
انقلاب چشم دوخته اند به حوزه جوانی که سکولار شده باشد. حوزه اي که دیگر دغدغه انقلابی و اقامه عدل و قسط ندارد و فقط به
درس و بحث و مسجد و خلوت را مایه مباهات بداند. خطر این موضوع در منشور هست و امام هم خیلی تأکید دارند و از ولایتی ها و

 
انجمن حجتیه اسم هم می برند. 

سرپرست مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی(س) ادامه داد: اگر می گوییم «نفوذ»، سریعا ذهن ما به سمت لیبرال ها می رود چون
چیزي که حساسیت ما طلبه ها را بر می انگیزد آنها هستند. ریش تراشیده خیلی زودتر از یک پیشانی پینه بسته و محاسن بلند داراي
جمود و تحجر رگ غیرت ما را برآمده می کند. امام به صراحت اسم می برد ولی متأسفانه کار نشده است. بالأخره انجمن حجتیه چه
شده؟ کجاست؟ چه کسانی بودند؟ آدم هاي آن کجا هستند و کجا نفوذ کرده اند؟ چه بلایی بر سر اندیشه امام آورده اند؟ به نظر من

 
باید در نشست ها حتی به صورت مصداقی بحث کنند و اینها تبارشناسی شود. 

وي تأکید کرد: نکته سوم توجه به عنصر زمان و مکان و فقه پویا، البته در عین پایبندي به فقه سنتی است. یعنی اگر بخواهیم اندیشه
امام را جریان شناسی و تبارشناسی کنیم، قطعا خاستگاه امام فقه سنتی است؛ اما با قرائت جدید. فقه سنتی پویا، فقه جواهري که

 
توجه به عنصر زمان و مکان دارد. به نظر می آید در حوزه فقه سیاسی این هم امتیاز امام بود. 

کمساري اظهار داشت: به هر حال منشور روحانیت همچنان تعیین کننده است و می تواند مورد توجه قرار بگیرد. منشور روحانیت باید



خیلی جدي توسط سازمان تبلیغات و دفتر هماهنگی مرتب در حوزه ها بازخوانی شود. امام همه سطوح حوزه را مخاطب قرار می
دهند. به نظرم یکی از چیزهایی که نفوذ کلام و تأثیر کلام حوزویان را کم کرده آفتی تحت عنوان «برخوردهاي گزینشی با آسیب ها

 
و مشکلات سیاسی و اجتماعی» است. 

وي تصریح کرد: در قطعنامه راهپیمایی هاي سال هاي گذشته معمولا نام امام خمینی(س) در بند اول می آمد ولی امسال نام امام
خمینی(س) نیامده بود و ما هم با نوشتن یک بیانیه تذکر دادیم که اي کاش بود. البته بعد از رایزنی ها تشخیص دادیم که باید رسانه
اي شود. چون من اعلام کرده ام در دفاع از امام انقلابی عمل خواهیم کرد. در واقع دفاع از امام را فداي مصلحت هاي سیاسی، خطی و

 
جناحی نخواهیم کرد؛ انتظار هم از مؤسسه همین است. 

سرپرست مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی(س) افزود: یکی از انتقادات این بود که چرا شما موضع نمی گیرید. در طول این دو
ماه که بنده خدمتگزار مؤسسه شده ام، دو بار موضع گرفته ایم. یکی تذکري بود به آقاي رئیس جمهور که ایشان دو بار بحث آب و
برق مجانی را مطرح کردند و گفتند حضرت امام در بهشت زهرا(س) گفتند و ما این را محقق کردیم. این به لحاظ تاریخی اشتباه
است و به همین دلیل با حفظ حرمت ها ما موضع گرفتیم. رعایت جانب انصاف، ادب و احترام و ویژگی هاي یک نقد منصفانه خیلی

 
مهم است. 

وي ادامه داد: مفصل نوشتیم که چنین چیزي نیست. در بهشت زهرا(س) که امام مطلقا نگفته اند و در دولت موقت آقاي امیرانتظام
اولین بار این بحث را گفته و تازه امام می گوید، «دلخوش به این مقدار نباشید». رسانه ها و شبکه هاي معاند این جمله را تبدیل به
یک جمله ي قطعی کردند و بهانه کردند که امام وعده اي داد و عمل نکرد. در حالی که امام بحث معرفت االله و جامعه اخلاقی را

 
مطرح کردند و فرمودند دلخوش به اینها نباشید. ما موضع گیري کردیم و رسما اعلام کردیم که لطفا اصلاح بفرمایید. 

کمساري با اشاره به اینکه موضع گیري دوم مؤسسه در خصوص قطعنامه راهپیمایی 22 بهمن بوده است، گفت: دو سه هفته است که
به ما می گویند چرا این را گفته اید. ما وظیفه خود را انجام داده ایم. اینکه 20 سال پیش چه شده، من نمی دانم مؤسسه موضع
گرفته یا نگرفته است. ما اعلام کرده ایم از این به بعد نسبت به تحریف امام حساس خواهیم بود. البته تأکید تولیت مؤسسه هم جایگاه

 
حضرت امام است. 

وي با انتقاد از برخوردهاي گزینشی با اندیشه امام خمینی(س)، افزود: از یک خبرگزاري حوزوي انتظار انصاف و تقوا می رود، تقواي
رسانه اي خیلی مهم است. مقام معظم رهبري بر رعایت تقواي رسانه اي و ادب تأکید کرده اند. ما باید التزام عملی به فرمایشات ولی
فقیه داشته باشیم؛ آن هم رسانه اي که منتسب به حوزه است. این را می گویند که در آخر بگویند فلانی می خواهد کاندیداي ریاست

 
جمهوري شود. 

سرپرست مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی(س) تأکید کرد: آدم باید خیلی مراقب باشد که در نقد گزینشی عمل نکند و غرض
ورزانه نباشد تا تأثیر داشته باشد. به هر حال درب مؤسسه به روي همه عاشقان امام باز است. البته اینکه امکان برآورده شدن همه
خواسته ها را داشته باشیم، طبیعتا امکانات و اقتضائات محدود است و بودجه هاي ما هم بودجه هاي میلیاردي که در شبکه هاي

 
اجتماعی می گویند، نیست. 

وي اظهار داشت: ان شاء االله خداوند توفیق بدهد همه ما در راه نشر و اشاعه اندیشه هاي حضرت امام، که همان اندیشه هاي اسلام
ناب و فرهنگ اهل بیت(ع) است، موفق باشیم./جماران



انعقاد نخستین قرارداد صنعتی سازي واکسن هاي کرونا و پرندگان در کشور/

تولید 36 ماده اولیه دارویی/ رونمایی از بذر واکسن کووید-19

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/12/05

دبیر ستاد توسعه زیست فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با بیان اینکه 36 ماده اولیه دارویی در دستور کار
این ستاد قرار دارد، گفت: به منظور تعیین تکلیف واکسن هاي تولید شده در کشور امروز قرارداد صنعتی سازي واکسن

کووید-19 و واکسن پرندگان که در این مراسم رونمایی می شود، منعقد خواهد شد.

دبیر ستاد توسعه زیست فناوري معاونت علمی و فناوري
ریاست جمهوري با بیان اینکه 36 ماده اولیه دارویی در
دستور کار این ستاد قرار دارد، گفت: به منظور تعیین
تکلیف واکسن هاي تولید شده در کشور امروز قرارداد
صنعتی سازي واکسن کووید-19 و واکسن پرندگان که در

 
این مراسم رونمایی می شود، منعقد خواهد شد. 

دکتر مصطفی قانعی امروز در مراسم رونمایی از فرآورده ها
و دانش فنی محصولات زیست فناوري با اشاره به برنامه معاونت علمی براي راه اندازي شتابدهنده ها، افزود: با اجراي این برنامه امروز
شاهدیم که شتابدهنده اي که در دي ماه سال 1397 تاسیس شد و در دي ماه سال 98 فعالیت آن توسعه یافت، پس از گذشت یک

 
سال شاهدیم که 4 محصول خود را به بازار عرضه کرده که 4 میلیون دلار صرفه جویی ارزي داشته است. 

وي ادامه داد: این در حالی است که زیر ساختی که تهیه شده یک زیر ساخت کارخانه نبوده است، بلکه فعالیت تعدادي از دانشجویان

 
و فارغ التحصیلانی بودند که این شتابدهنده ها را راه اندازي کردند. 

قانعی با تاکید بر اینکه در سال آینده نیز 4 داروي دیگر در دستور کار تولید این شتابدهنده قرار خواهد گرفت، خاطر نشان کرد: راه
اندازي این شتابدهنده در راستاي تامین ماده اولیه دارویی بوده است که از حدود 300 میلیون دلاري که از کشور براي واردات مواد

 
اولیه دارویی خارج می شود، جلوگیري شود. 

دبیر ستاد توسعه زیست فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، اضافه کرد: مهمترین اقدام صرفه جویی در این زمینه این
است که در جریان تحریم زمانی که در انتقال پول دچار مشکل می شویم، مهمترین موضوع ارزبري نیست، بلکه لازم است تا امنیت
کشور تامین شود و این موردي بود که صنعت داروسازي به دنبال آن نرفته بود؛ چرا که صنعت بیشتر تمایل داشت که ماده اولیه را از
کشورهایی چون هند و چین وارد کند و در کشور""فینیش پروداکت"" (محصول نهایی) بزنند؛ چرا که توجیه داروهاي شیمیایی

 
""محصول نهایی"" در واردات آن است. 

وي افزود: ولی پایه گذاري این شتابدهنده باعث شد که ما در قرار دیگري تولید 36 ماده اولیه دارویی دیگر را در دستور کار قرار دهیم

 
و جلسات این برنامه در ستاد توسعه زیست فناوري معاونت علمی در حال برگزاري است. 



 
به گفته این مقام مسول، 4 مورد از 36 ماده اولیه دارویی مورد تایید نهایی شده است. 

قانعی، همکاري با صندوق نوآوري و شکوفایی را از دیگر اقدامات ستاد توسعه زیست فناوري نام برد و یادآور شد: در این همکاري قصد
داریم با حمایت صندوق نوآوري و شکوفایی سرمایه گذاري بر روي این 36 ماده اولیه دارویی صورت گیرد، ضمن آنکه یکی از

 
شتابدهنده ها تولید 3 ماده از 36 ماده اولیه دارویی را قبول کرده است. 

وي تاکید کرد: با اجراي این برنامه ها این مدل تولید مواد اولیه دارویی در کشور شکل گرفت و بالاخره تکلیف تولید این مواد در

 
کشور روشن شد. 

قانعی با اشاره به دستاوردهاي یکی دیگر از شتابدهنده هاي حوزه زیست فناوري و تولید دارو، گفت: عملیات اجرایی این شتابدهنده
در اول مرداد 1398 آغاز شد و شاهدیم که در مدت یکسالی که از فعالیت آن گذشته است، علاوه بر آنکه زمینه اشتغال بسیار خوبی
را براي فارغ التحصلان فراهم کرده است، تولید مواد و داروهاي زیستی را در دستور کار قرار داده و از این طریق مسیر جدیدي را در

 
حوزه داروهاي زیستی باز کرده است. 

دبیر کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا ادامه داد: یکی از دستاوردهاي این شتابدهنده تولید داروهاي ضد میکروبی هستند که از
جنس آنتی بیوتیک نیستند و با توجه به مقاومت آنتی بیوتیکی که پیش آمده است، این داروها کاملا به روز و جدید هستند که

 
قابلیت صادراتی نیز دارند. 

قانعی، اضافه کرد: این شتابدهنده همچنین در این مراسم ضمن رونمایی از دستاوردهاي دانش بنیان خود، قرارداد صنعتی شدن
واکسن کووید-19 را نیز منعقد خواهد کرد که این امر فرصت مناسبی است که پس از تولید دانش فنی، آن را به واحد صنعتی واگذار

 
کرده که در اسکیل بزرگ، صنعتی سازي شوند. 

قانعی تاکید کرد: بر این اساس دو تا از واکسن هایی که با حمایت معاونت علمی تولید شده است، تکلیف صنعتی سازي آن روشن

 
شده است و صنعت در پشت این دو نوع واکسن است و امید قطعی داریم که این دو واکسن وارد بازار شوند. 

وي اضافه کرد: یکی از سوالات اساسی که همواره از ما پرسیده می شود، در زمینه تکلیف دانش فنی واکسن هاي تولید شده در کشور

 
است که ما امروز براي واکسن هاي تولیدي این دو شتابدهنده قرارداد صنعتی منعقد خواهیم کرد. 

قانعی با بیان اینکه تولید واکسن کووید-19 در کمترین زمان یعنی کمتر از یک سال صورت گرفت، گفت: در این زمینه همت بسیار
بالایی در بخش تولید دانش فنی وجود دارد و ما شتابدهنده هاي فعال دیگري در این حوزه داریم و امروز به صورت نمادین

 
دستاوردهاي شتابدهنده اي که یک سال از فعالیت آن گذشته، عرضه شده است. 

رونمایی از بذر واکسن کووید-19/کسب دانش فنی 2 واکسن براي بیماري هاي کشنده پرندگان با حضور معاون علمی و فناوري

 
رییس جمهوري علاوه بر رونمایی از بذر واکسن کووید-19، دو واکسن دیگر در حوزه پرندگان رونمایی شد. 

طی مراسمی با حضور سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري از 8 محصول که با حمایت دو شتابدهنده به تولید

 
رسیدند، رونمایی شد. 



این محصولات شامل ""بذر واکسن کووید-19""، ""واکسن کشته برونشیت ماساچوست""، ""رلتسیمود""، ""پکسیگانان""،

 
""تلاوانسین""، ""امیگانان""، ""اکسی توسین"" و 3 نوع ""واکسن کشته نیوکاسل حاوي"" می شود. 

 
جزئیات این محصولات به این شرح است: 

 
واکسن کووید-19 

در روند تولید این واکسن ابتدا سوش ویروس کرونا در شرایط ایمن بر روي سلول استاندارد تکثیر و خالص سازي و تایید شد. سوش
تایید شده که به عنوان بذر واکسن در نظر گرفته می شود، در شرایط استاندارد و با مواد مورد تایید غیر فعال شده و سپس روند غیر

 
فعال سازي ویروس تایید می شود. 

 
واکسن کشته برونشیت ماساچوست 

برونشیت یکی از بیماري هاي خطرناك عفونی در پرورش پرندگان است که جزو بیماري هاي تنفسی و حاد طبقه بندي می شود. این

 
بیماري همچنین دستگاه تنفسی پرندگان را تحت تاثیر قرار می دهد و کیفیت و کمیت تخم مرغ هاي تولیدي را کاهش خواهد داد. 

 
واکسن برونشیت براي ایمن کردن گله هاي گوشتی، تخم گذار و مادر در برابر برونشیت کاربرد دارد. 

 
واکسن کشته نیوکاسل حاوي (حاوي سروتیپ 2 و 6 و 7) 

بیماري نیوکاسل یکی از مهمترین بیماري هاي ویروسی در پرندگان است که در پرندگانی که به صورت صنعتی و متراکم پرورش داده

 
می شوند و گله هاي جوجه هاي گوشتی در صورت عدم واکسیناسیون بروز می کند. 

واکسن نیوکاسل براي مایه کوبی جوجه هاي گوشتی، نیمچه ها، مرغ هاي تخم گذار و مادر عرضه می شود. نیمچه ها، مرغ هاي تخم

 
گذار و مادر بهتر است. 

 
رلتسیمود 

این دارو با اثر تعدیل کننده آنتی ژن CD28 و تنظیم کننده سیستم ایمنی در درمان آسیب هاي حاد کلیوي و عفونت هاي ساختاري

 
پوست به کار می روند. 

 
پکسیگانان 

این محصول آنتی باکتریال با تشکیل یک مارپیچ اطراف باکتري غشاي سلول باکتري را مختل می کند. در نتیجه مایع سلولی خارج و
باعث مرگ باکتري می شود. به طور کلی با اختلال در غشا طیف گسترده اي از میکروب ها از جمله باکتري هاي گرم، مثبت، گرم

 
منفی و قارچ ها که پوست را آلوده می کنند اهداف میکروبی آنها را از بین می برد. 

 
از جمله کاربردهاي این محصول می توان به درمان زخم پاي بیماران دیابتی اشاره کرد. 



 
تلاوانسین 

این دارو براي درمان عفونت هاي شدید پوستی استفاده می شود. این دارو همچنین براي درمان پنومونی (یکی از عفونت هاي رایج

 
ریه) که همگام استفاده از دستگاه ونتیلاتور ایجاد می شود، استفاده می شود. 

 
امیگانان 

این مولکول با ایجاد اختلال در غشاي سیتوپلاستی میکروب ها عمل می کند و اهداف میکروبی آنها را از بین می برد. از جمله
کاربردهاي این محصول رزاسه(یک بیماري پوستی شایع)، عفونت باکتریایی آکنه ولگاریس(یک بیماري مزمن التهابی)، درماتیت

 
آتوپیک عفونت پوستی، درماتیت سبورئیک، نئوپلاسی داخل اپی تلیالی، درماتیت، سبورئیک است. 

 
اکسی توسین 

از این دارو براي القا و یا تسریع زایمان تجویز می شود، ضمن آنکه براي کاهش خونریزي بعد از زایمان پس از خروج جفت نیز کاربرد

 
دارد. 

در این مراسم همچنین قرارداد تجاري سازي واکسن کووید- 19 براي تولید صنعتی آن میان شرکت هاي بخش خصوصی به امضا

 
رسید./ ایسنا 

آخرین اخبار مربوط به کرونا در ایران و جهان را اینجا بخوانید



LPG رمزگشایی از مصوبه اي درباره تامین

منبع: میز نفتشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/12/05

ك کارشناس انرژي گفت: LPG خودروها با جلوگیري از هدررفت گازمایع در خطوط لوله قابل تامین است. در مصوبه
مجلس، صرفا مجوز واردات LPG داده شده که این کار به منظور باز گذاشتن دست وزارت نفت بوده نه اینکه ایران اقدام به

واردات LPG کند.

به گزارش میز نفت ، رضا رحیمی کارشناس حوزه نفت و انرژي با اشاره به ضرورت ساماندهی آشفته بازار LPG در کشور گفت:
آمارها نشان می دهد که هدررفت گازمایع در کشور قابل ملاحظه بوده و حتی تا 6 میلیون تن در سال تخمین زده شده است.
هدررفت LPG ناشی از محدودیت هاي صادراتی آن است که وزارت نفت به دلیل تحریم ها نمی تواند صادر کند و آن را به اجبار در

 
خطوط لوله هدر می دهد. 

وي گفت: تنوع مصرف LPG در کشور از جمله راهکارهاي جلوگیري از هدر رفت این سوخت و ایجاد اشتغال و درآمد از طریق آن
است. مصرف بخش خانگی این سوخت که مشخص است و گریزي از آن نیست و سالانه مقدار 1 تا 1.5 میلیون تن مقدار نیاز مصرف

 
در بخش خانگی این سوخت است. 

رحیمی افزود: استفاده از این سوخت به عنوان خوراك پتروشیمی هاي اولفینی و تبدیل آن به پروپیلن و تکمیل زنجیره ارزش این
ماده هیدروکربنی ارزشمند یک محل مصرف آن است. محل مصرف دیگر آن استفاده از گازمایع به عنوان سوخت خودرو با نام اتوگاز

 
است. 

این کارشناس حوزه نفت و انرژي تاکید کرد: استفاده از LPG به عنوان اتوگاز به طور عمده در 25 کشور دنیا در حال استفاده است.
یکی از دلایل اصلی این کشورها براي توسعه اتوگاز، ترجیح اقتصادي گازمایع نسبت به بنزین و دیزل است. دلیل دیگر گرایش به این

 
سوخت و جایگزینی آن با بنزین و دیزل، کمک به کاهش آلودگی هوا است. 

 
LPG موردنیاز خودروها با جلوگیري از هدررفت گازمایع در خطوط لوله قابل تامین است 

وي اظهار داشت: اگر در ایران نیز طرح استفاده از اتوگاز و رسمی شدن مصرف سوخت گازمایع در خودروها قانونی شود، علاوه بر این
که دو مزیت مذکور را خواهد داشت، کمک خواهد کرد که از اتلاف گازمایع در فلرها نیز جلوگیري کنیم. اخیرا در روز اول بررسی
لایحه بودجه در مجلس نیز نمایندگان بخشی از طرح قانونمند کردن استفاده از 2 میلیون تن گازمایع به عنوان سوخت خودروها را به

 
تصویب رساندند. 

رحیمی ادامه داد: مطابق این بند وزارت نفت موظف به احداث جایگاه هاي مجاز سوختگیري گازمایع براي خودروها شده است. متن

 
بخشی از بند الحاقی 2 تبصره 1 لایحه بودجه که به تصویب نمایندگان مجلس رسید بدین شرح است: 

""وزارت نفت از طریق شرکت هاي تابعه ذي ربط مجاز به خرید گاز مایع از کشورهاي دیگر و یا تهاتر آن با بنزین و گازوییل از
شرکت ملی نفت ایران و یا سایر شرکت هاي تابعه وزارت نفت می باشد و معادل وزنی گاز مایع خریداري یا تهاتر شده، نفت گاز یا
بنزین صادر می نماید، تمام عواید حاصل، به حساب شرکت تابعه ذي ربط آن وزارت خانه واریز می گردد. قیمت هرکیلوگرم گاز مایع



 
تحویلی به شرکت هاي توزیع کننده برابر دوسوم قیمت یک لیتر بنزین سهمیه اي تعیین می گردد"". 

این کارشناس حوزه نفت و انرژي گفت: در این بین برخی رسانه ها با این بهانه که در این مصوبه اجازه واردات LPG را داده است
شروع به حمله به آن کردند که این موضع گیري ناشی از عدم فهم دقیق این مصوبه است. در کشور به حد کافی تولید گازمایع داریم

 
که علاوه بر مصارف داخلی و صادرات، بیش از 3 میلیون تن LPG در فلرها هدر می رود و می سوزد. 

رحیمی خاطرنشان کرد: در نتیجه 2 میلیون تن گازمایع موردنیاز خودروها می تواند از LPG که در حال حاضر در خطوط لوله هدر
می رود تامین شود. در این راستا اصلا نیاز به واردات این سوخت نخواهد بود و تأمین آن از پالایشگاه هاي گازي در داخل کشور

 
ممکن خواهد بود. 

 
آیا طبق قانون بودجه، ایران واردکننده گازمایع خواهد شد؟ 

وي گفت: بنابراین اینطور نیست که بعضی ها فکر می کنند با اجراي این قانون ایران از یک صادرکننده گازمایع به واردکننده آن
تبدیل شود. اگر چه اعتقاد برخی کارشناسان بر این است که اگر ما بتوانیم حتی گازمایع را به عنوان سوخت خودرو از کشورهاي دیگر
وارد کنیم و به جاي آن بنزین و گازوییل معادل آزاد شده را صادر کنیم از نظر اقتصادي همچنان به صرفه خواهد بود. زیرا به طور

 
میانگین قیمت جهانی گازمایع 150 دلار از بنزین و گازوییل کمتر است. 

رحیمی اشاره کرد: البته طبق این مصوبه، وزارت نفت می تواند گازمایع موردنیاز را از طریق هماهنگی با شرکت هاي تابعه خود تامین
کند به طوري که اصلا نیاز به واردات نداشته باشد. ولی با توجه به اینکه برخی تعارض منافع ها در این وزارتخانه وجود دارد و عزمی
هم تا به الان براي حل آنها نبوده است، قانونگذار تلاش کرده با اعطاي مجوز واردات LPG، دست شرکت ملی پالایش و پخش را براي

 
اجراي این مصوبه باز بگذارد. 

این کارشناس حوزه نفت و انرژي افزود: هر چند که در صورت تدبیر وزارت نفت و با توجه به حجم تولید بالاي LPG در کشور اصلا
نیازي به واردات نیست، مگر اینکه وزارت نفت تدبیر لازم براي هماهنگی بین شرکت هاي تابعه خود را نیز نداشته باشد که در این
صورت حتی واردات LPG نیز با توجه به قیمت پایین تر آن نسبت به بنزین و گازوئیل و در ادامه صادرات بنزین و گازوئیل آزاده شده

 
به صرفه خواهد بود. 

 
با اصلاح قیمت LPG، بخش خصوصی خودش زیرساخت اتوگاز را احداث می کند 

این کارشناس حوزه نفت و انرژي گفت: ایجاد جایگاه و زیرساخت لازم براي عرضه اتوگاز در کشور با اصلاح قیمتی گازمایع براي بخش
خصوصی جذابیت خواهد داشت و دولت می تواند در این بخش توسعه زیرساخت ها را به بخش خصوصی واگذار کند. هزینه احداث
جایگاه سوختگیري آن نسبت به سایر سوخت هاي جایگزین کمتر است. درباره بحث زیرساخت حمل گازمایع نیز اکنون بیش از

 
4500 تانکر حمل گازمایع همراه کشنده در کشور آماده به کار وجود دارد. 

وي افزود: در حال حاضر بیش از 1 میلیون خودرو در کشور به طور غیر مجاز از گازمایع استفاده میکنند که تبدیل خودرو به دوگانه
سوز و سوختگیري آن کاملا غیراستاندارد انجام می شود. بسیاري از صاحبین این خودروها براي تهیه گازمایع موردنیاز، مخازن
(کپسول) توزیعی براي مصارف خانگی را به طور غیرایمن در خودروهاي خود به مصرف می رسانند. این کار باعث می شود که در
مناطق فاقد گاز طبیعی، تأمین گازمایع با مشکل مواجه شود. یکی از مزایاي طرح مذکور در لایحه بودجه حل مشکل توزیع گازمایع



 
در مناطق مختلف خواهد بود. 

 
توسعه اتوگاز و احداث پتروشیمی با خوراك پروپان در تعارض با یکدیگر نیستند 

رحیمی گفت: حال سوال این است که آیا استفاده گازمایع به عنوان اتوگاز در تعارض با توسعه پتروشیمی هاي خوراك LPG است؟
عده اي براي جلوگیري از اجراي طرح توسعه اتوگاز، تخصیص این ماده هیدروکربنی به پتروشیمی ها را بهانه می کنند. لازم به
توضیح است که با وجود تولید سالانه 11 میلیون تن گازمایع در کشور هم می توان آن را به عنوان خوراك پتروشیمی ها و هم

 
سوخت خودروها اختصاص داد. 

وي اظهار داشت: در واقع با توجه به اقتصاد سناریوهاي مختلف، وزارت نفت باید از هدررفت LPG در خطوط لوله و خام فروشی آن به

 
سمت توسعه اتوگاز و احداث پتروشیمی هاي خوراك پروپان حرکت کند. 

این کارشناس حوزه نفت و انرژي گفت: اکنون 5 طرح پتروشیمی خوراك پروپان (PDH) به منظور تولید پروپیلن در کشور در دست
احداث است که پس از گذشت حدود 10 سال از تعریف این طرح ها، هیچ یک به بهره برداري نرسیده است و پیشرفت فیزیکی آنها
حدود 20 درصد است. هر چند در صورت بهره برداري نیز این واحدها جمعاً سالانه به کمتر از 2 میلیون تن پروپان به عنوان خوراك

 
نیاز دارند. 

 
در صورت بهره برداري از طرح هاي پتروشیمی، باز هم LPG مازاد براي توسعه اتوگاز موجود است 

وي گفت: ساخت یک واحد پتروشیمی خوراك پروپان با روند فعلی شاید بیش از 10 سال طول به طول بیانجامد. حال سوال

 
اینجاست که در این مدت اجازه دهیم تا گازمایع مشابه سال هاي قبل در فلرها بسوزد و یا در خط لوله سراسري هدر برود؟ 

رحیمی گفت: پس با این اوصاف بهتر آن است که براي جلوگیري از هدررفت گازمایع در فلرها و همچنین ساماندهی توزیع این
سوخت در داخل کشور، مصرف این سوخت در خودروها به صورت محدود و در بخش خاصی از ناوگان حمل و نقل کشور مثل اتوبوس
ها حداقل تا موعد بهره برداري از واحدهاي پتروشیمی در دستور کار قرار گیرد تا کشور از مزایاي اقتصادي و زیست محیطی سوخت

 
پاك LPG بهره مند شود. 

این کارشناس حوزه نفت و انرژي گفت: البته این واحدهاي پتروشیمی نیز به این زودي ها به بهره برداري نمی رسند. پس عملا ما تا
موعد بهره برداري آنها باید از بین سه گزینه هدررفت LPG در خطوط لوله، خام فروشی LPG و استفاده از آن در خودروها انتخاب

 
کنیم که طبق محاسبات توسعه LPG در خودروها بیشترین مزیت اقتصادي را به همراه دارد. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: هر چند که با توجه به حجم تولید بالاي LPG در کشور، حتی در صورت بهره برداري از طرح هاي
پتروشیمی، باز هم به قدري کافی LPG مازاد وجود دارد که اقتصادي ترین سناریو براي آن استفاده از LPG به عنوان سوخت

 
خودروهاست. 

منبع : فارس



توقیف تانکر حامل سوخت قاچاقدرکوهبنان

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/12/05

فرمانده انتظامی استان کرمان از توقیف یک دستگاه تانکر حامل32 هزار لیتر گازوئیل قاچاق هنگام عبور از شهرستان''
کوهبنان'' خبر داد.

فرمانده انتظامی استان کرمان از توقیف یک دستگاه تانکر
حامل32 هزار لیتر گازوئیل قاچاق هنگام عبور از

 
شهرستان"" کوهبنان"" خبر داد. 

سردار ""عبدالرضا ناظري"" در این خصوص اظهار داشت:
ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر ""کوهبنان"" هنگام
پایش محور کوهبنان به ""بهاباد"" استان یزد یک دستگاه

 
تانکر عبوري را جهت بررسی متوقف کردند. 

وي افزود: در بررسی انجام شده مشخص شد، این کامیون
حامل 32 هزار لیتر گازوئیل فاقد مجوز حمل است که به

 
منظور قاچاق به مقصد مناطق شرقی کشور بارگیري شده اند. 

فرمانده انتظامی استان کرمان با اشاره به معرفی راننده این تانکر به مراجع قضائی خاطرنشان کرد: یکی از اولویت هاي اصلی پلیس،
مبارزه با معضل زیانبار قاچاق به ویژه سوخت و اقلام مصرفی و خوراکی است که به نوبه خود تلاش می کنیم در پی برخورد با افراد

سودجو و منفعت طلب، زمینه آسیب به عرصه هاي تولید و اشتغال داخلی ایجاد نشود.#پلیس



چرا باید از مجتمع تجاري جهیزیه ایران خرید کنیم؟

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/12/05

میدان شوش براي اهالی تهران با خرید جهیزیه گره خورده است و به طور سنتی یکی از مقاصد اصلی خانواده هاي براي
خرید جهیزیه و لوازم منزل است.

 میدان شوش براي اهالی تهران با خرید جهیزیه گره

 
خورده است و به طور سنتی یکی از مقاصد اصلی خانواده هاي براي خرید جهیزیه و لوازم منزل است. 

میدان شوش براي اهالی تهران با خرید جهیزیه گره خورده است و به طور سنتی یکی از مقاصد اصلی خانواده هاي براي خرید
جهیزیه و لوازم منزل است. حالا امروز درست در قلب میدان شوش مرکز خرید تازه کار خود را آغاز کرده است که قصد دارد خدماتی

 
فوق العاده را نظر رفاهی و قیمتی به مشتریانش ارائه دهد. 

اولین دلیل براي سر زدن به جهیزیه ایران قیمت هاي فوق العاده آن است. بیشتر واحدهاي تجاري این مجتمع قیمتی زیر قیمت بازار
را ارائه می دهند و در این روزها نیز با فروش هاي فوق العاده قیمت هاي کم نظیري ارائه می دهد. این قیمت ها تا آن جا مناسب

 
است که مغازه هاي اطراف برخی اجناس خود را از جهیزیه ایران می خرند. 

دومین ویژگی خاص جهیزیه ایران امنیت فوق العاده آن در کنار امکانات رفاهی خوبی همچون فودکورت، اتاق کودك، نماز خانه و

 
پارکینگ مجهز است. 

مجتمع تجاري جهیزیه ایران چطور ساخته شد؟ مجتمع تجاري جهیزیه ایران با 140 هزار متر زیربنا در 14 طبقه با ظرفیت
پارکینگی بیش از 2500 خودرو درست در قلب میدان شوش ساخته شده است و در 5 طبقه تجاري خود بیش از 1000 واحد
فروشگاه با متراژهاي مختلف را جا داده است. طبقه 4 ام این مجتمع تجاري نیز یک فلت 10 هزار متري است که براي فروشگاه

 
زنجیره اي یا سالن مناسب است. 

مراحل آغازین ساخت این مجتمع تجاري بیش از یک دهه پیش شروع شد. وقتی که مالکان مجتمع تجاري جهیزیه ایران تصمیم
گرفتند کلنگ یک از مجهزترین و مدرن ترین مجتمع هاي تجاري تهران را به جاي الهیه یا اقدسیه در قلب شوش به زمین بزنند. اما

چرا مالکان این مجتمع شوش را به عنوان نقطه هدف خود انتخاب کردند؟ 



احتمالاً این سؤال براي شما هم ایجاد شده است که چرا باید چنین مجتمع تجاري عظیم را در شوش ساخت. اشتغال آفرینی، کاهش
آسیب هاي اجتماعی در منطقه و تغییر استانداردهاي فروشگاهی در این منطقه یکی از اصلی ترین اهداف تیم مجتمع تجاري جهیزیه
ایران است. این مجتمع تجاري تمرکز خود را روي حمایت از تولید ملی گذاشته است و در حال مهیا کردن امکانات حضور معتبرترین

 
برندهاي ایرانی در حوزه لوازم خانگی در این فروشگاه است. 

حمایت از اشتغال جوانان در شوش مجتمع تجاري جهیزیه ایران در قلب شوش ساخته شد تا فضا را تغییر دهد. این مجتمع مثل
مجتمع هاي شمال شهر روي باغات و با قطع درختان ساخته نشد بلکه روي منطقه اي ساخته شد که ویرانه و پر از آسیب اجتماعی
بود. این مجتمع چنان محلی را امروز به یک مرکز اشتغال بزرگ براي اهالی منطقه تبدیل کرد و باعث شد تا حتی از شمال شهر هم

 
خریداران به سمت شوش بیایند. 

 
 ---

به گفته مدیران این مجتمع تجاري، اولویت جذب نیروهاي خدماتی این مجتمع از نگهبان، منشی تا کادر فروشنده غذا و دیگر
نیروهاي مورد نیاز مجموعه با اولویت اهالی شوش جذب می شود. به این شکل هم نیروهاي کارآمدي بیشتري دارند هم ظرفیت

 
اشتغال مجموعه به طور کامل صرف جوانان همان منطقه می شود. 

جهیزیه ایران مرکز خریدي متفاوت در تهران هدف اصلی مجتمع تجاري جهیزیه ایران، آن طور که از نامش پیداست، آن است که هر
کسی بتواند صفر تا صد وسایل شروع یک زندگی را تأمین کند. این صفر تا صد از قابلمه تا یخچال گاز و سرویس خواب را شامل می
شود. با این همه چنین خریدي وقت گیر است. شما به پارکینگ، سرویس بهداشتی، غذا و حتی شاید مکانی براي استراحت و نماز

 
نیاز داشته باشید. براي هیچ کدام از این موارد نیاز نیست از مجتمع تجاري جهیزیه ایران خارج شوید. 

در هر طبقه این مجتمع تجاري 16 واحد سرویس بهداشتی فرنگی و ایرانی موجود است. فضایی ویژه نیز براي نگهداري از کودکان
تدارك دیده شده که مربیان آموزش دیده در طول خرید با کودکان بازي کردن و از آنان مراقبت می کنند. 48 پله برقی، 9 آسانسور
نفر بر و 1 آسانسور باري موجود در کل مجتمع موجود است. مسجدي کوچک با مهراب و منبر نیز در این مرکز خرید وجود دارد که

 
هم فضاي نیایش، استراحت و البته تعویض لباس نوزادان را فراهم کرده است. 

براي غذا خوردن هم فودکورت مجتمع تجاري جهیزیه ایران به اندازه 500 صندلی ظرفیت دارد که با کافی شاپ، غذاهاي ایران و
فست فود تجهیز خواهد شد و مدیریت آن بر عهده یکی از معتبرترین برندهاي بین المللی صنعت غذاي جهان خواهد بود. به جز این

 
شما در بام این مجموعه امکانات ورزشی فوق العاده اي خواهید داشت. 

 
 ---

اما نقطه قوت دیگر مجتمع تجاري جهیزیه ایران پارکینگ بزرگ آن است که در منطقه شوش یک اتفاق بی نظیر حساب می شود.
این پارکینگ ظرفیت بیش از 2500 خودرو را دارد که در منطقه شلوغی مثل شوش اتفاقی فوق العاده است که بارانداز فروشندگان

 
نیز در آن مهیا شده است. در کنار این پارکینگ 600 انبار هم براي فروشندگان مهیا شده است. 

جهیزیه ایران؛ حامی تولید داخلی ویژگی مهم دیگري که باید درباره مجتمع تجاري جهیزیه ایران مورد توجه قرار بگیرد قیمت
منصفانه مغازه هاي آن است که در مقایسه با امکانات کم نظیر آن به شدت قابل ملاحظه است و با مجتمع هاي تجاري دیگر قابل

مقایسه نیست. این قیمت مناسب محصول حضور برنده هاي معتبر در این مرکز خرید است. 



اگر دنبال خرید یا اجاره یک واحد تجاري نوساز، شیک، مدرن و خوش قیمت در یکی از مجهزترین مجتمع ترین هاي تجاري تهران

 
هستید حتماً سري به جهیزیه ایران بزنید. 

اجازه واحد تجاري در جهیزیه ایران پاسخ این پرسش براي خریداران ساده است. شما در مرکز خرید جهیزیه ایران یکی از امن ترین،
ارزان ترین، متنوع ترین، باکیفیت ترین و البته آرامش بخش ترین خریدهاي را خواهید داشت. در جهیزیه ایران نه نگران پارکینگ

 
خواهید بود و نه نگران کودکان خود. این مجموعه تمام نگرانی ها مشتري را مدنظر قرار داده و آن را برطرف می کند. 

اما مهم ترین ویژگی جهیزیه ایران براي خریداران واحد تجاري قیمت مناسب آن نسبت به امکانات آن است. شما می توانید واحدهاي
جهیزیه ایران را با قیمت بسیار مناسب اجاره کرده یا بخرید. این قیمت در مقایسه با مجتمع هاي تجاري دیگر بسیار منطقی و به

صرفه خواهد بود.



فروش 3 هزار و 600 میلیارد تومان کتاب در سال99
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دبیر شوراي عالی انقلاب فرهنگی گفت: در سالی که گذشت سه هزار و 600 میلیارد تومان کتاب در ایران به فروش رسید که
از این رقم 64 میلیارد تومان سهم نشر الکترونیک بود.

دبیر شوراي عالی انقلاب فرهنگی گفت: در سالی که
گذشت سه هزار و 600 میلیارد تومان کتاب در ایران به
فروش رسید که از این رقم 64 میلیارد تومان سهم نشر

 
الکترونیک بود. 

به گزارش شوراي عالی انقلاب فرهنگی، سعیدرضا عاملی
در آیین سی و ششمین سالگرد تأسیس سازمان مطالعه و
تدوین کتب علوم انسانی دانشگاه ها، انتشارات سمت را از
انتشارات بسیار مهم توصیف کرد که پشتوانه علمی قوي
دارد و اعضاي هیأت علمی آن پشتوانه پژوهشی آن

 
محسوب می شوند. 

وي با بیان این که انتشارات سمت در ویراستاري یک نشر قوي و قابل ستایش است، افزود: کتاب هایی که در دنیا به عنوان کتاب

 
درسی ارایه می شوند از نظر طراحی کار بیشتري روي آنها صورت گرفته است و این انتشارات هم باید در این مسیر حرکت کند. 

دبیر شوراي عالی انقلاب فرهنگی به برخی تفاوت هاي نشر فیزیکی و دیجیتال اشاره کرد و یادآور شد: در نشر فیزیکی، محدودیت
هایی مانند قیمت، جنس کاغذ، جلد و غیره مطرح است ولی در نشر دیجیتال، رنگ اهمیت کانونی دارد و بهترین کیفیت رنگ در آنجا

 
ارایه می شود زیرا نشر باید با قانون طبیعت حرکت کند. 

عاملی اضافه کرد: در سالی که گذشت در ایران سه هزار و 600 میلیارد تومان فروش کتاب داشتیم که از این مقدار 64 میلیارد تومان
سهم نشر الکترونیک بود. در دنیا نشر الکترونیک، سهم 60 میلیارد دلاري دارد و پیش بینی می شود ظرف چند سال آینده این مسیر

 
رشد بیشتري پیدا کند. 

وي افزود: نشر دیجیتال به دلیل ماهیت رقومی که برخوردار است، انعطاف زیادي دارد، اما ماهیت فیزیکی منعطف نیست و به صورتی

 
است که نمی توان بعد از صفحه بندي تغییري در آن ایجاد کرد. 

استاد علوم ارتباطات دانشگاه تهران همچنین گفت: همه امور تکرار شونده اداري موضوع هوشمندسازي است؛ لذا اقتصاد هوشمند
امروزه اقتصاد بزرگی شده است و در حال حاضر اقتصاد دیجیتال، اقتصاد پنجم جهان است و سالیانه 2 درصد به سهم تولید ناخالص

 
داخلی (GDP) جهان، اضافه می کند. 



عاملی تصریح کرد: سهم کشورهاي پیشرفته جهان از اقتصاد دیجیتال بیشتر از کشورهاي در حال توسعه است. سهم اشتغال مرتبط با
اقتصاد دیجیتال نیز به طور متوسط 2.5 درصد است که در کشورهاي توسعه یافته چهار درصد و در کشورهاي در حال توسعه یک

 
درصد ا ست 

وي ادامه داد: براساس گزارش موسسه مکنزي، سهم کشورهاي توسعه یافته از اقتصاد دیجیتال، 3.4 درصد است و 87 درصد کل
اقتصاد دیجیتال را به خود اختصاص می دهند. امروز شیوه خرید مردم تغییر کرده است و با نرم افزارهاي موبایلی انجام می شود. طبق
آخرین آمار از اقتصاد دیجیتال ارزش این بازار 5.6 تریلیون دلار است و بنگاه هاي بزرگی مانند آمازون با ارزش سرمایه اي یک
تریلیون و 800 میلیارد دلار و گوگل با ارزش سرمایه اي یک تریلیون و 400 میلیارد دلار سهم بالاي در اقتصاد و کسب و کارهاي

 
دیجیتال دارند. 

وي خاطرنشان کرد: کسب و کارها به فضاي الکترونیکی منتقل و اقتصاد دیجیتال روز به روز قدرتمندتر می شود، اگر بخواهیم اقتصاد

 
دیجیتال را با نگاه اسلامی مورد بحث قرار دهیم، چند محور اهمیت پیدا می کند. 

دبیر شوراي عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: وقتی در سال 89 شهر مجازي تهران را طراحی کردیم، این شهر را در هشت حوزه و 69
لایه با هزار و 700 خدمات پیش بینی شد؛ شهر تهران پیشرفت خوبی داشت اما زمانی پیشرفت قطعی به وجود می آید که هیچ

 
فرایندي نیازمند مراجعه حضوري نباشد. 

عاملی تاکید کرد: در کتاب اقتصاد دیجیتال، پوشش گسترده به همه موضوعات مرتبط با اقتصاد بر بستر دیجیتال اعم از اقتصاد
هوشمند، شبکه اي همچنین ارزهاي دیجیتال، بیت کوین و بهره وري مجازي و تبدیل هاي مهمی که به نوعی تفاوت هاي اقتصاد

 
متداول و اقتصاد دیجیتال را منعکس می کند، مورد بحث قرار گرفته است. 

استاد دانشگاه تهران ابراز امیدواري کرد که در پرتو الکترونیک کردن مسیر زندگی، ارتباطات خانوادگی و خویشاوندي را تقویت کنیم
اما ارتباطات مالی، اداري و فرایندي را منتقل به این فضاي دیجیتال کنیم که بهره وري را بالا می برد و موجب صیانت از انسان و

طبیعت می شود.



فرانچایز چیست و چه مزایایی دارد؟
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فرنچایز یا به انگلیسی Franchising، یک مدل سرمایه گذاري و راه اندازي کسب وکار با هدف توزیع خدمات و محصولات
با استاندارد مشخص از طریق شعب یا نمایندگی ها است.

 فرنچایز یا به انگلیسی Franchising، یک مدل سرمایه

 
گذاري و راه اندازي کسب وکار با هدف توزیع خدمات و محصولات با استاندارد مشخص از طریق شعب یا نمایندگی ها است. 

فرنچایز یا به انگلیسی Franchising، یک مدل سرمایه گذاري و راه اندازي کسب وکار با هدف توزیع خدمات و محصولات با
استاندارد مشخص از طریق شعب یا نمایندگی ها است و به وسیله ي آن دارنده ي امتیاز شعبه، مزایایی همچون استفاده از نام

 
تجاري، تجهیز، مواد مصرفی، آموزش و منابع انسانی برند مادر را براي موفقیت کسب وکار دریافت می کند. 

کارآفرینان موتور محرك اقتصاد هستند و سرمایه گذاري آنها براي ایجاد یک کسب وکار و اشتغال زایی پس از آن، موتور محرك
اقتصاد است. اما راه اندازي هر کسب وکار براي کارآفرینان با ریسک هاي زیادي همراه است که در بین مدل هاي کارآفرینی دنیا می

 
توان گفت مدل فرنچایز موفق ترین کارنامه را در رشد اقتصادي کشورهاي توسعه یافته و کارآفرینی داشته است. 

براي صحبت در مورد مدل هاي کارآفرینی مختلف و مزایاي فرانچایز با شهریار شهیر گفتگو کرده ایم که خود از کارآفرینان برتر کشور

 
در این حوزه است. 

شهریار شهیر، مدیرعامل گروه شانا کاسپین و بنیان گذار برند هوپو، همراه خلق و یا بنیان گذار چندین برند زنجیره اي موفق در ایران
همچون فروشگاه هاي زنجیره اي عطر و ادکلن سفیر، پوپا شاپ و اخیرا اولین مرکز زنجیره اي زیبایی آقایی با برند هوپو است که در

 
گفتگویی، به تشریح نگاه خود در زمینه ي صنعت فرانچایز پرداخته است. 

کارآفرینی سنتی؛ نیازمند سرمایه گذاري و تحقیقات گسترده در مدل سنتی سرمایه گذاري و کارآفرینی بر روي یک شغل یا صنعت
خاص، کارآفرینان یا باید بر اساس شهود خود دست به اقدام می زدند و یا مدت ها سرمایه گذاري زیادي بر روي تحقیق و توسعه و یا



 
تهیه ي طرح هاي تجاري می کردند. 

شهریار شهیر در این زمینه می گوید: «کارآفرینی به معنی ریسک کردن و بخش جدایی ناپذیر آن است. اما در مدل هاي سنتی
کارآفرینی، یک کارآفرین براي کاهش ریسک لازم است تا سال ها به تحقیقات بازار بپردازد و سپس با شناسایی دقیق مخاطب و رقبا،
اقدام به سرمایه گذاري کند تا ریسک خود را کم کند. اما اتفاقی که در سال هاي اخیر افتاده است این است که اگرچه می توان یک
روندهاي کلی را در زمینه ي اقتصادي پیش بینی کرد ولی سرعت تحولات اقتصادي به حدي بالاست که نتایج تحقیقات بازاریابی و
طرح هاي تجاري معمولا حتی در چند ماه بعد هم داراي ارزش و قابل اتکا نیستند. این روش براي شرکت هاي بسیار بزرگ و داراي

 
سرمایه ي زیاد می تواند مفید باشد ولی حتی این شرکت ها هم از خطر عقب افتادن از بازار مصون نیستند.» 

 
 ---

کارآفرینی استارتاپی؛ مدلی با سرعت اجرایی بالا و احتمال شکست 90 درصدي شهیر، مدل استارتاپی و یا خلق یک محصول کمینه و
سپس آزمون و خطا را راه دیگر کارآفرینی براي جبران معایب کارآفرینی سنتی می داند و می گوید: «براي جبران معایب کارآفرینی
سنتی، در سال هاي اخیر مدل هاي استارتاپی و با مدل MVP (کمینه محصول باورپذیر) مطرح شده است که سرعت پیاده سازي
یک طرح تجاري را از مرحله ي ایده تا اجرا بسیار کاهش می دهد و ریسک تغییر روندهاي بازار را حداقل می کند. در این مدل
کارآفرینی، سرمایه گذاري براي ورود به کار بسیار کم است و کارآفرین با آزمون و خطا و یادگیري، مدل کسب وکار خود را دائما
بهبود می دهد تا به مدل با ثبات یا «مارکت فیت» (Market-fit) برسد. اما در کنار این امتیازات، مساله ي بزرگ این مدل کسب
وکار این است که بیش از 90 درصد استارتا پ ها هیچ گاه به وضعیت مدل با ثبات نمی رسند و شکست می خورند و یا زمان بسیار

 
زیادي را صرف آزمون و خطا می کنند.» 

کارآفرینی و سرمایه گذاري در فرنچایز، کاهش ریسک ورود به کسب وکار اگرچه مدل کسب وکار فرانچایز، یا اخذ نمایندگی و شعبه
از یک شرکت دیگر، مدل کسب وکاري تازه اي نیست ولی موفقیت هاي آن در زمینه ي اقتصادي و کارآفرینی در سایر کشورها بسیار

 
زیاده بوده است و هر ساله رشد داشته است به نحوي که حجم آن در دنیا از 10 تریلیون دلار در سال فراتر رفته است. 

شهریار شهیر برزگر در زمینه ي مزایاي فرنچایز و سرمایه گذاري کارآفرینان در آن می گوید: «کاهش ریسک کارآفرینی با داشتن
نمونه ي موفقیت و استانداردسازي کسب وکار مهم ترین مزایاي فرانچایز هستند. در این مدل، کارآفرین به جاي تحقیقات بازار
گسترده و سرمایه گذاري انبوه و یا شروع به کار استارتاپی، به یک مدل استاندارد و موفق از یک برند معتبر می پیوندد و با دارا بودن
امتیاز استفاده از نام تجاري آن، نه تنها مشکل تامین منابع اولیه، تجهیز، منابع انسانی و سیستم هاي مدیریتی را حل می کند، بلکه
نیاز به تبلیغات وسیع هم براي موفقیت در کسب وکار ندارد. در واقع مشتري به نام تجاري و مدل کسب وکاري که از برند مادر می

 
شناسد اعتماد می کند و همین مساله، نیاز به هزینه ي زیاد بابت تبلیغات یا آزمون و خطا را از بین می برد.» 

براي انتخاب یک فرانچایز به چه نکاتی باید توجه کرد؟ راه اندازي با مدل فرانچایز، مدت زمان زیادي نیست که وارد ادبیات کارآفرینی
و سرمایه گذاري در ایران شده است و برخی کسب وکارها از صنعت غذایی گرفته تا خرده فروشی به آن روي آورده اند. اما براي

 
انتخاب یک برند فرنچایز باید به چه نکاتی توجه کرد؟ 

شهیر در این زمینه می گوید: «فرانچایز را می توان در حمایت و پشتیبانی، برندینگ و استانداردسازي خلاصه کرد. به این معنا که
برندي که مدل کسب وکار خود را استانداردسازي نکرده است چگونه می تواند آن را در اختیار سرمایه گذاران و کارآفرینان دیگر قرار
دهد و در واقع استانداردسازي، همچون یک دستورالعمل و نسخه ي موفقیت براي شعب عمل می کند. برندهاي برتر فرنچایز جهانی،
هزاران صفحه راهنما و هزاران ساعت آموزش استاندارد را براي دارندگان فرنچایز خود فراهم می کنند و داشتن همین دستورالعمل ها



می تواند معیار خوبی براي انتخاب فرانچایز باشد. از طرفی برخی فرنچایزها با مدل برنده برنده عرضه نمی شوند و اگرچه سرمایه گذار،
لازم نیست هزینه اي به نام حق تابلو یا حق امتیاز به مالک فرنچایز پرداخت کند، اما توسعه ي شعب به نحوي صورت می گیرد که
عملا فرنچایزي ها یا دارندگان شعب، رقیب همدیگر می شوند و از بازار همدیگر مشتري می گیرند. این مساله در کوتاه مدت باعث
رشد سریع تعداد شعب و موفقیت برند مادر در توزیع خدمات می شود ولی در بلندمدت باعث شکست و حذف شدن بسیاري از

 
سرمایه گذاران می شود.» 

مدل سرمایه گذاري فرانچایز هوپو، چگونه به کارآفرینان کمک می کند؟ شهریار شهیر در مورد تاریخچه ي راه اندازي فرنچایز هوپو
می گوید: «بعد از سال ها فعالیت در صنعت آرایشی و بهداشتی ایران، کانسپت هوپو به عنوان اولین مرکز زیبایی آقایان طراحی شد تا
خدمات متنوعی در زمینه ي مو، پوست، لاغري و سلامتی را به آقایان ارائه دهد. از طرفی صنعت زیبایی در جهان داراي رتبه ي دوم
بهترین صنایع در زمینه ي فرنچایز پس از مواد غذایی در جهان به قول نشریه ي معتبر فوربز (Forbes) آمریکاست. از این جهت،

 
تحقیقات براي استانداردسازي فرانچایز در زمینه ي زیبایی از سال 1395 آغاز و از سال 99 پیاده سازي آن اجرایی شد.» 

وي در مورد تمایزهاي هوپو می گوید: «انتشار 6 کتاب در زمینه ي استانداردسازي فرانچایز هوپو با مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد
اسلامی و تجربه ي پیاده سازي آنها در 3 شعبه ي اولیه، تحقیقات گسترده ي بازاریابی، طراحی مدل تجاري شعب با استفاده از نرم
افزار کامفار که ماهیانه به روزرسانی می شود، طراحی مدل آموزش پرسنل در قالب یک واحد مستقل به نام «هوپو آکادمی» در
مجموعه ي ورزشی انقلاب براي آموزش استایلیست ها و تضمین تامین مواد اولیه و منابع انسانی، از مزایاي دریافت امتیاز شعب هوپو

 
در سطح تهران، شهرستان ها و یا سایر کشورهاست.» 

وي در ادامه افزود: «در سیستم شعبه دهی هوپو، به شدت به مفهوم کسب وکار منصفانه توجه شده است و به همین دلیل تعداد
شعبات هوپو در سطح هر شهر محدود بوده تا از رقابت میان شعبه اي جلوگیري شده و سود هر شعبه تضمین شود.»



ناسازگاري آشکار «طرح ملی مسکن» با قانون وزارت مسکن و شهرسازي

منبع: شعار سالشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/12/05

شعار سال : ساخت وساز هایی که مدتی است به نام «طرح ملی مسکن» از سوي وزیر راه و شهرسازي در دست اجراست با
موازین شهرسازي و معماري و الزامات قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 ناسازگاري آشکار دارد. آقاي

محمد اسلامی به ناروا مسوولیت دو وزارتخانه کلیدي «مسکن و شهرسازي» و «راه و ترابري» را که ...

شعار سال : ساخت وساز هایی که مدتی است به نام «طرح ملی مسکن» از سوي وزیر راه و شهرسازي در دست اجراست با
موازین شهرسازي و معماري و الزامات قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 ناسازگاري آشکار دارد. آقاي محمد
اسلامی به ناروا مسوولیت دو وزارتخانه کلیدي «مسکن و شهرسازي» و «راه و ترابري» را که همیشه از یکدیگر جدا بوده و وظایف و
اختیارات آن ها هیچ ارتباطی به هم ندارند با نام «وزارت راه و شهرسازي» برعهده گرفته است. منصوب شدن یک وزیر براي این دو
وزارتخانه تخلف آشکار از اصل 133 قانون است که بر پایه آن: «تعداد وزیران و حدود اختیارات هر یک از آنان را قانون معین می

 
کند». 

این در حالی است که وظایف و اختیارات دو وزارتخانه مزبور که کمترین ارتباطی به هم ندارند هنوز در مجلس تصویب نشده و معرفی
یک وزیر از سوي آقاي روحانی رییس جمهور براي این دو وزارتخانه، تخلف آشکار از اصل 133 قانون اساسی است. این مانند آن است

 
که براي «وزارت آموزش و پرورش» و «وزارت امور خارجه» یک وزیر منصوب شود. 

از سوي دیگر موضوعات گسترده و پیچیده حمل ونقل زمینی، هوایی، دریایی، فرودگاه ها و پایانه ها نیازمند یک وزیر داراي تخصص و
مستقل است و همانند امریکا، فرانسه و بیشتر کشور هاي دیگر چنین وزارتخانه اي باید با تصویب شرح وظایف آن تاسیس و براي آن

 
وزیر مستقل به مجلس معرفی شود. 

انگیزه ادغام این وزارتخانه نیز بی سرپرست کردن و لوث مسوولیت آن ها در برابر مجلس بوده که خسارات جبران ناپذیري براي ملت
ایران داشته است. نمایندگان مجلس در راستاي سوگندي که به قانون اساسی یاد کرده اند باید از رییس جمهور می خواستند و هم
اکنون نیز بخواهند براي این دو وزارتخانه، وزیران جداگانه متخصص و مسوول معرفی و لایحه تاسیس وزارت حمل ونقل و شرح

 
وظایف آن را نیز به مجلس تقدیم کند. 

ولی اکنون در این طرح دوفوریتی یک سلسله وظایف بیشتري را برعهده وزیر «راه و شهرسازي» که هنوز شرح وظایف آن در مجلس
به تصویب نرسیده است، گذارده اند! در حالی که شهر هاي بی در و دروازه کشور با چالش هاي نگران کننده آلودگی هوا و بحران
هایی که امنیت ملی کشور را تهدید می کنند روبه رو هستند، کسانی که خود را نماینده ملت ایران می دانند به جاي چاره جویی

 
اوضاع خطرآفرین کلانشهر ها به دنبال دامن زدن به ساخت وساز ها در حریم شهر هاي کشور هستند. 

در همین راستا طرح دوفوریتی «جهش تولید و تامین مسکن» از سوي کمیسیون عمران مجلس به هیات رییسه تقدیم و این طرح
خلاف قانون اساسی به ناروا در دستورکار مجلس گذاشته شد و دوفوریت آن روز 19 شهریور 1399 در جلسه علنی به تصویب رسید.
مندرجات این طرح دوفوریتی تا آنجا با اصول قانون اساسی و موازین شهرسازي ناسازگاري داشته اند که تا روز 20 بهمن 1399 و 5

 
ماه پس از تصویب دوفوریت آن در دستورکار جلسه علنی مجلس گذاشته نشد. 



 
در این نوشته در دو بخش به ایرادات قانون اساسی و پیامد هاي این ساخت وساز ها در حریم شهر ها می پردازم. 

 
بخش یکم- ایرادات قانون اساسی 

 
1- عنوان طرح دوفوریتی 

عنوان این طرح «جهش تولید و تامین مسکن» است که داراي تضاد و در برگیرنده موضوع هاي بی ارتباطی است که نمی توانند
عنوان یک طرح یا لایحه باشند. بر پایه بند یکم ماده 131 آیین نامه داخلی مجلس، «طرح ها و لوایح باید داراي موضوع و عنوان
مشخص باشند». این در حالی است که جهش تولید هیچ ارتباطی به موضوع تامین مسکن ندارد. تولید درکشور ما با موانع بزرگی،
چون دولتی بودن اقتصاد کشور و بیرون راندن بخش خصوصی از صحنه هاي کارآفرینی، تورم افسارگسیخته، کاهش دایمی ارزش پول
ملی و نبود حکومت قانون درکشور روبه رو است و با وجود این موانع چرخ تولید به حرکت در نخواهد آمد و پیامد هاي آن، چون رکود
اقتصادي و بیکاري در نسل جوان و نیروي کار ادامه خواهد یافت. از دیگر عوامل موثر در رکود اقتصادي کشور ما تجاوز شهرداران به
مقررات شهرسازي و تراکم فروشی و کشاندن سرمایه هاي ملی به سوي ساخت وسازهاست. اجراي این گونه طرح هاي دوفوریتی و
ساخت وساز هاي دولتی نیز که ادعا می کنند بخش هاي گوناگون تولید در زمینه مصالح ساختمانی و لوازم خانگی و اشتغال را رونق
خواهد داد در جاي خود بدترین نوع تولید و اشتغال است، زیرا با تخریب محیط زیست و آسیب رساندن به شیرازه شهرها، سرمایه
هاي ملی را بلوکه کرده و از دسترس تولید و اشتغال واقعی و پایدار دور می کنند. از این رو درکشور هاي پیشرفته، شهر ها و
ساختمان ها و جمعیت شهر ها را ثابت نگه می دارند و سرمایه هاي بانک ها و مردم را به سوي تولید و اشتغال پایدار هدایت می

 
کنند. 

براي نمونه جمعیت شهر پاریس در سال 1907 حدود 2 میلیون و 150 هزار تن بوده و در سرشماري سال 2007 هم جمعیت این
شهر و ساختمان هاي آن ثابت مانده اند. ولی در ایران با ساخت وساز هاي هرج ومرج طلبانه با کارگردانی وزارت راه و شهرسازي در
زمین هاي حریم شهر ها به دنبال آن هستند که سرمایه هاي ملی را به گونه دیگري از چرخه تولید، صنعت وکشاورزي و اشتغال

 
پایدار دور کنند؛ بنابراین عنوان این طرح دوفوریتی را باید «جهش ساخت وساز ها و به رکود کشیدن تولید» می گذاشتند. 

 
2- تخلف از اصل 52 

ساخت مسکن از سوي شهروندان در زمینی که در مالکیت دارند، تصرف مالکانه اي از سوي آنان است و باید در چارچوب طرح هاي
جامع شهري و مقررات شهرسازي انجام شود. اگر دولت نیز بخواهد وارد عرصه ساخت مسکن شود باید چارچوب طرح جامع شهر ها و
مقررات شهرسازي را اکیدا رعایت کند و الزاما باید هزینه هاي آن را مانند دیگر هزینه هاي دولت در قانون بودجه سالانه به تصویب

 
مجلس برساند. 

از همین رو بند 3 ماده 3 قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 «اجراي طرح هاي تامین مسکن» از سوي دولت را که
باید در چارچوب طرح هاي جامع شهر ها باشند تنها از «محل اعتبارات دولتی» پیش بینی کرده است که باید در لایحه بودجه سالانه

 
پیش بینی و به تصویب مجلس برسد. 

در حالی که لایحه بودجه سال 1400 دولت حسن روحانی به دلیل سوءمدیریت داراي کسر بودجه نجومی است و مجلس به همین
دلیل آن را رد کرده، کمیسیون عمران مجلس چگونه به خود اجازه داده است با زیر پا گذاشتن بند 3 ماده 3 قانون لازم الاجراي
وزارت مسکن و شهرسازي و بیرون از قانون بودجه سالانه، دولت را مکلف به تولید انبوه مسکن کند؟ بنابراین این طرح دوفوریتی،



ناسازگاري آشکار با اصل 52 قانون اساسی دارد که بر پایه آن بودجه سالانه باید از سوي دولت تهیه و براي رسیدگی به مجلس تقدیم
و به تصویب مجلس برسد. ولی امضاکنندگان این طرح دوفوریتی می خواهند با تجاوز به اصل 52 قانون اساسی که به اجراي آن
سوگند یاد کرده اند، سرمایه هاي ملی کشور را براي هزینه کردن غیرقانونی در برج سازي در حریم شهر ها در دسترس وزیر راه و
شهرسازي بگذارند. این در حالی است که نمایندگان مجلس تکلیف داشته و دارند به جاي تخلف از اصل 52 قانون اساسی، ادامه این

 
ساخت وساز هاي غیرقانونی که هزینه هاي آن در هیچ یک از بودجه هاي سالانه تصویب نشده اند را متوقف کنند. 

 
3- تخلف از اصل 53 

ماده 3 این طرح دوفوریتی که روز 20 بهمن 1399 در جلسه علنی به تصویب رسید، عنوان مجعول «صندوق ملی مسکن» را پیش
بینی کرده که در تضاد آشکار با اصل 53 قانون اساسی است. بر پایه این اصل: «کلیه دریافت هاي دولت در حساب هاي خزانه داري

 
کل متمرکز می شود و همه پرداخت ها در حدود اعتبارات مصوب به موجب قانون انجام می شود». 

ولی تقدیم کنندگان این طرح با شعار هاي بی ارزشی، چون «ایجاد هم افزایی» یا «تخصیص بهینه منابع مالی بخش مسکن»، بخش
هایی از درآمد هاي قانونی دولت را از خزانه داري کل بیرون کشیده و به دنبال آن هستند این سرمایه هاي ملی را بیرون از مدیریت
هیات وزیران و نظارت هاي قانونی دیوان محاسبات کشور به این صندوق واریز و به وزیر راه و شهرسازي فرصت دهند هر طور می
خواهد با تخلف از اصل 53 هزینه کند. مبتذل تر این است که در همین ماده 3 خواستار آن شده اند که این صندوق مجعول در
وزارت راه و شهرسازي «مستقر شود» که صددرصد بیرون از وظایف و اختیارات وزارتخانه هاي «مسکن و شهرسازي» و «راه و

 
ترابري» است. 

به این گونه قانونگذاري، نامی جز هرج ومرج طلبی و زمینه سازي براي ریخت وپاش سرمایه هاي ملی به اراده اشخاص نمی توان نهاد.
در بند الف ماده 3 این طرح دوفوریتی نیز یک «هیات امنا» و یک «هیات عامل» براي این صندوق غیرقانونی در نظر گرفته اند که در
برگیرنده تنی چند از وزیران و مقامات قضایی و غیردولتی هستند که تخلف آن ها از اصل 53 قانون اساسی نیاز به توضیح بیشتري

 
ندارد. 

 
4- الزام بانک ها به پرداخت وام 

در بخش دیگري از این طرح دوفوریتی به دنبال آن هستند که 20 درصد یا بیشتر از وام هایی که بانک ها باید در راستاي پیشرفت
تولید، صنعت و کشاورزي پرداخت کنند به ترتیبی که در این طرح آمده در ظاهر به متقاضیان این ساخت وساز ها و در واقع به انبوه
سازانی که به ناروا زمین هاي حریم شهر ها را در اختیار آنان گذاشته اند، پرداخت کنند. بانک هاي کشور خواه دولتی یا خصوصی
داراي شخصیت حقوقی و استقلال هستند و باید وظایف خود را در چارچوب موازین بازرگانی و با در نظر گرفتن حقوق سپرده گذاران
و منافع خود و با گرفتن وثیقه هاي معتبر انجام دهند و نمایندگان مجلس نمی توانند بانک ها را به ریختن بخش بزرگی از سرمایه

 
هاي خود به پاي این ساخت وساز ها ملزم کنند. چنین تصمیم هایی از حدود صلاحیت مجلس بیرون است. 

حتی رییس بانک مرکزي و وزیر راه و شهرسازي نیز نمی توانند بانک ها را به پرداخت وام هاي تکلیفی به خریداران این واحد هاي
مسکونی فرضی یا به انبوه سازان وادار کنند و هرگونه دخالتی در این زمینه از سوي دولتمردان، تصرف غیرقانونی در اموال دولتی و
مشمول ماده 598 قانون مجازات اسلامی و قابل پیگرد کیفري است. آنچه در بند 12 ماده 14 قانون پولی و بانکی کشور مصوب سال
1351 از وظایف بانک مرکزي در زمینه «تعیین نحوه مصرف وجوه سپرده هاي پس انداز مردم نزد بانک ها» گذاشته شده تنها تعیین
نسبت تخصیص سپرده هاي بانکی است و نه الزام بانک ها به پرداخت وام به اشخاصی که بانک مرکزي یا وزیر راه و شهرسازي اراده



می کنند. افزون بر آن با تراکم فروشی هاي مجرمانه در 3 دهه گذشته و افزایش ده ها برابري ساخت وساز در شهر هاي کشور که

 
پیامد مستقیم آن رکود اقتصادي در کشور است، تخصیص منابع بانک ها در این زمینه باید به صفر برسد. 

 
5- پایمال کردن اصول شهرسازي و معماري 

در انبوهی از برج هایی که، چون قارچ در زمین هاي حریم و مجاور شهر هاي بزرگ سر از خاك بیرون آورده و درکنار هم ساخته شده
اند، کمترین موازین شهرسازي و معماري رعایت نشده اند. تولید انبوه این برج ها که وزیر پیشین مسکن و شهرسازي به درستی از آن
به «انبار کردن مردم در آنها» یاد کرد با هدف هاي قانون تاسیس شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران که در ماده یکم آن مورد
تاکید قرار گرفته ناسازگاري آشکار دارند که بر پایه آن: «براي هماهنگ کردن برنامه هاي شهرسازي به منظور ایجاد محیط زیست
بهتر براي مردم همچنین به منظور اعتلاي هنر معماري ایران و رعایت سبک هاي مختلف معماري سنتی و ملی و ارایه ضوابط و جنبه
هاي اصیل آن با در نظر گرفتن روش هاي نوین علمی و فنی و در نتیجه یافتن شیوه هاي اصولی و مناسب ساختمانی در مناطق

 
مختلف کشور با توجه به شرایط اقلیمی و طرز زندگی و مقتضیات محلی، شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران تاسیس می شود». 

ولی در این برج هاي بی هویتی که اصول شناخته شده معماري سنتی و شهرسازي در آن ها پایمال شده اند، یک زندگی شرافتمندانه

 
و انسانی براي ساکنان آن ها فراهم نمی شود و عموما به کانون هاي بزهکاري، ناهنجاري ها و شورش ها تبدیل خواهند شد. 

 
6- ورود مجلس به قلمرو وظایف قوه مجریه 

در ماده 7 طرح دوفوریتی که روز 26 بهمن در مجلس تصویب شد، وزارت راه و شهرسازي را مکلف به واگذاري اراضی مورد نیاز براي
ساخت مسکن به افراد به صورت اجاره 99 ساله کرده و رقم ناچیزي هم براي اجاره بهاي این زمین ها تعیین کرده است. این تصمیم
مجلس، دخالت در وظایف و اختیارات قوه مجریه و تخلف آشکار از اصل تفکیک قواست که در اصل 57 قانون اساسی پیش بینی شده
است. تصرف و تملک زمین هاي حریم شهر ها و زمین هاي کشاورزي و منابع طبیعی نیز در جاي خود بیرون از اختیارات وزارتخانه
هاي مسکن و شهرسازي و راه و ترابري است. واگذاري این زمین ها خواه در قالب اجاره یا فروش به اشخاص، آشکارا بیرون از

 
اختیارات این وزارتخانه هاست. 

از سوي دیگر این واگذاري ها زمینه ساز گسترش بی رویه شهر ها و آشفته کردن بیشتر نظام شهرسازي در کشور ما خواهد بود که
قوانین مهمی، چون «قانون تاسیس شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران» و «قانون وزارت مسکن و شهرسازي» براي مراقبت و

 
سامان دادن آن ها در سال هاي پیش از انقلاب تصویب شده اند. 

در ماده 11 مصوبه مجلس نیز به «سازمان ملی زمین و مسکن» اجازه داده شده است: «زمین هاي مستعد توسعه شهري را شناسایی
و مقدمات الحاق آن ها را به شهر ها فراهم کند». چنین سازمانی جدا از وزارتخانه هاي مسکن و شهرسازي و راه و ترابري نیست و
مجلس نمی تواند براي چنین سازمانی که حداکثر زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازي است، تعیین تکلیف کند. ملزم کردن وزارت راه
و شهرسازي یا هر بخش دیگري از قوه مجریه به گسترش دادن قلمرو شهرها، دخالت در وظایف قوه مجریه و تخلف آشکار از اصل
تفکیک قواست و زمینه ساز افزایش گرفتاري ها و آسیب هاي بیشتر به امنیت شهروندان در شهر هاي بزرگ و کوچک کشور خواهد

 
شد. نمایندگان این مجلس با تصویب اینگونه طرح ها بی تفاوتی خود را در برابر آسایش و امنیت شهروندان نشان می دهند. 

 
7- توانمند کردن شهروندان 



در کشوري که یک وزیر مستقل و مسوول در زمینه مسکن و شهرسازي در دولت حضور ندارد و نمایندگان حقیقی مردم به مجلس
قانونگذاري راه نمی یابند، شهر هاي تاریخی کشور ما به چنین سرنوشت شومی دچار می شوند. دولت و مجلس به جاي دست یازیدن
به این روش هاي خلاف قانون اساسی باید با دست کشیدن از ریخت وپاش هاي دایمی که به کسري بودجه دولت و افزایش نقدینگی،

 
تورم تازنده و کاهش ارزش پولی ملی انجامیده است به دنبال توانمند کردن مردم براي خرید خانه یا اجاره مسکن باشند. 

آقاي دکتر عباس آخوندي وزیر پیشین مسکن و شهرسازي که به دلیل اعتراض به تصمیم هاي غیرقانونی آقاي روحانی رییس جمهور
در تولید انبوه مسکن در زمین هاي حریم شهر ها از سمت خود استعفا داد درگفت وگو با سایت «خبرآنلاین» در همین راستا به
درستی گفت: «الان تصور کنید بگویند دولت خانه بسازد. سوال این است که دولت پتروشیمی را می خواهد به بخش خصوصی بدهد،
مخابرات را به بخش خصوصی بدهد، آن وقت خانه را دولت می خواهد بسازد؟... وقتی دولت درکار تولید کالاي خصوصی چه گندم
باشد، چه مسکن، چه کفش یا هر چیز دیگري مداخله کند، مفهومش این است که می خواهد یک رانتی را توزیع کند. بر اساس علم
اقتصاد، مداخله دولت در تولید کالاي خصوصی یعنی توزیع رانت و هیچ تعریف دیگري به نظر من ندارد. به محض اینکه خواست رانت
توزیع کند، یک سري دلال وجود دارند... شما تصور کنید می خواهید یک دولتی را در این حد درگیر کنید که مثلا یک میلیون خانه

 
بسازد. این سیاستگذاري است؟ اصلا دولت کارش این است؟» 

آیا روشن تر از این می توان رانت زا و فسادبرانگیز بودن طرح موسوم به ملی مسکن را آن هم از سوي وزیر سابق دولت روحانی
توصیف کرد؟ ریشه هاي این رانت و فساد نیز چیزي جز واگذاري رایگان زمین هاي دولتی با تخلف از قانون محاسبات عمومی کشور و
الزام بانک هاي دولتی به پرداخت وام هاي تکلیفی به پاي این ساخت وساز هاي غیرقانونی نیست. در حالی که صداوسیما خبر هاي
طرح دوفوریتی کمیسیون عمران و مصوبات مجلس را در سرویس هاي خبري گوناگون بازتاب می دهد، دریچه هاي صداوسیما با
تخلف از اصل 175 قانون اساسی به روي معترضان به قانون شکنی ها و این مصوبات خلاف قانون اساسی بسته شده است. پیامد نبود
آزادي بیان درکشور نیز این است که دولتمردان و مجلس ها این گونه به خود اجازه می دهند به اصول قانون اساسی و حقوق عمومی

 
جامعه درکشور ما تجاوز کنند. 

 
بخش دوم - پیامد هاي برج سازي ها در حریم شهر ها 

افزون بر ناسازگاري این طرح دوفوریتی با آیین نامه داخلی مجلس و اصول قانون اساسی، پیامد هاي این ساخت وساز ها هم براي

 
شهر ها و ساکنان آن ها فاجعه بار است که به پاره اي از آن ها می پردازم. 

 
افزایش جمعیت شهر ها 

در 4 دهه گذشته تجاوز به مقررات شهرسازي که از قوانین آمره و مربوط به نظم عمومی هستند به ویژه تراکم فروشی ها از سوي
شهرداران که ارتشاي سازمان یافته بوده اند، اهداف طرح هاي جامع شهر ها که به تصویب شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران
رسیده اند و کنترل جمعیت شهر ها و تامین یک زندگی انسانی براي شهروندان را نابود کرده اند. براي نمونه جمعیت شهر هاي تهران،
ري و شمیران را که در سال 1357 سه و نیم میلیون تن بوده است در پی تجاوز به طرح هاي جامع این شهر ها به بالاتر از 12
میلیون رسانده اند. تامین نیاز هاي این جمعیت نجومی در این شهر ها که چند برابر ظرفیت این شهرهاست از چالش هاي بزرگ
دولت و شهرداري هاست. اکنون این ساخت وساز هاي بی حساب و کتاب در زمین هاي اطراف شهر ها که در اجراي آن ها موازین
شهرسازي و معماري رعایت نمی شوند، شهر هاي کشور را با بحران هاي بزرگ تري روبه رو خواهند کرد. از این رو در کشور هاي

 
پیشرفته، جمعیت شهر ها را به گونه دایمی کنترل می کنند و مانع از افزایش جمعیت شهر ها می شوند. 



 
افزایش آلودگی هوا 

با تاسیس شهرداري ها در کشور و تصویب قوانین لازم الاجراي شهرسازي، مقررات طرح هاي جامع شهر ها که براي حفظ حقوق
مالکانه مردم و نظم عمومی به تصویب شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران رسیده بودند با دقت فراوان از سوي شهرداران در صدور
پروانه هاي ساختمانی اجرا می شدند و مردم نیز از این ضوابط الزام آور پیروي می کردند. همچنین براي برخورداري ساکنان شهر ها
از هواي پاك براي بیرون بردن کارخانه ها از محدوده شهر ها برنامه ریزي کردند. قانون «نحوه جلوگیري از آلودگی هوا» مصوب
آذرماه 1373 نیز به درستی به رابطه مستقیم «ضوابط تراکم ساختمانی» و پیشگیري از آلودگی هوا توجه کرد و در ماده 26 این
قانون از وزارت مسکن و شهرسازي و کشور خواسته شد به هنگام تدوین طرح هاي جامع شهرها، فصلی را به بررسی هاي زیست

 
محیطی و از جمله «ضوابط تراکم ساختمانی» اختصاص دهند. 

ولی شهرداران در تهران و دیگر شهر هاي کشور با تراکم فروشی و زدن چوب حراج به مقررات الزام آور شهرسازي، ضوابط طرح هاي
جامع شهر ها را پایمال و دستمایه به دست آوردن درآمد هاي نامشروع کردند. نمایندگان حقیقی مردم هم به مجلس ها راه نمی
یافتند که از قوانین لازم الاجراي شهرسازي، حقوق مردم و امنیت ملی کشور دفاع کنند. بی گمان عامل اصلی آلودگی هواي شهر
هاي کشور ما تجاوز به طرح هاي جامع شهر ها و گسترش ساخت وساز ها و برج سازي هاست که هر یک در اندازه یک کارخانه داراي
دستگاه هاي حرارتی هستند و دود هاي ناشی از سوخت آن ها در فضاي شهر ها پخش می شوند. تا آنجا که در همین دي و بهمن

 
ماه به دلیل افزایش فاجعه آمیز مصرف گاز در شهر ها ناگزیر شدند از گازرسانی به پاره اي از نیروگاه ها خودداري کنند. 

وزیر نیرو نیز روز 20 بهمن ماه هشدار داد که مصرف گاز خانگی در شهر ها 7 برابر گاز مورد نیاز نیروگاه هاست و ادامه این مصرف
افسارگسیخته، ایران را که صادرکننده گاز طبیعی است به واردکننده آن تبدیل خواهد کرد. معاون سازمان محیط زیست نیز اعلام
کرد: «متاسفانه سالانه 40 هزار مرگ مرتبط با آلودگی هوا داریم». (روزنامه اطلاعات، 30 دي 1399). ولی دولت و مجلس بدون
کمترین احساس نگرانی از این اوضاع فاجعه آمیز به دنبال برج سازي هاي قارچ گونه در حریم شهر هاي بزرگ کشور هستند که به

 
آلودگی هوا دامن می زنند و شهروندان بیشتري را قربانی خواهند کرد. 

 
گسترش بزهکاري 

این یک واقعیت پذیرفته شده جهانی است که افزایش جمعیت شهرها، مهم ترین عامل گسترش بزهکاري است. رابطه افزایش جمعیت
و بزهکاري مورد توجه «کمیسیون بررسی ریشه هاي بزهکاري و خشونت» که در سال 1977 (1355 خورشیدي) در فرانسه زیر نظر
وزیر دادگستري این کشور تشکیل شد، قرار گرفت و این کمیسیون در بخشی از گزارش خود درباره پیامد هاي افزایش جمعیت شهر
ها چنین هشدار داد: «چنین به نظر می رسد که حد متعارف جمعیت شهري، رقمی حدود 200 هزار تن باشد. هرگاه جمعیت شهر از

 
این رقم تجاوز کند، بزهکاري با سرعت نامتعادلی رو به افزایش می گذارد. 

پژوهشگران این افزایش بزهکاري را پیامد 3 عامل دانسته اند، یکی تراکم جمعیت و دیگري تفکیک و جدایی میان ساکنان شهر و
سرانجام بی نام و نشانی مردمان شهرنشین». رییس سازمان محیط زیست کشور نیز بار ها درباره افزایش جمعیت شهر هاي کشور در
تاریخ 15 شهریور 1397 و 15 آبان 1398 هشدار داده و روز 28 بهمن 1398 هم به افزایش جمعیت کشور اعتراض کرده است.
گسترش جمعیت شهرها، اداره این شهر ها و تامین امنیت شهروندان را با مخاطرات بزرگی روبه رو کرده است. فرمانده انتظامی
پایتخت کشور، گزارش هاي تکان دهنده اي از جرم و جنایت می دهد که دولت و مجلس از کنار آن ها با بی تفاوتی عبور می کنند.
براي نمونه روز 15 آبان 1398 اعلام کرد: «با تلاش همکاران من 767 سارق در طرح رعد سی ام پلیس پیشگیري دستگیر شدند.
همچنین 20 باند سرقت متلاشی و 9 هزار و 733 قلم اموال مسروقه و 231 دستگاه خودرو و موتوسیکلت کشف و ضبط شد». روز 7



مرداد 1399 نیز پلیس پیشگیري نیروي انتظامی در بخشی از گزارش خود افزود: «در این مرحله از طرح رعد 635 سارق منزل،
خودرو، موتوسیکلت و اماکن عمومی و خصوصی دستگیر شدند که این افراد در قالب 22 باند فعالیت می کردند. همچنین بیش از 8
هزار فقره از اموال سرقتی مردم به ارزش 12 میلیارد تومان کشف و ضبط شد و از کشف 12 قبضه سلاح جنگی و 37 سلاح سرد خبر
داد.» این گسترش خطرآفرین بزهکاري که از چالش هاي بزرگ امنیت شهروندان، نیروي انتظامی، دادسراها، دادگاه ها و زندان ها
هستند و رابطه مستقیم با افزایش جمعیت شهر ها دارند در این طرح دوفوریتی با دستاویز تولید مسکن نادیده گرفته شده است.
هرگز در سال هاي پیش از انقلاب، شهر هاي کشور ما درگیر حتی یک درصد این بزهکاري ها نبوده اند، زیرا در آن سال ها قوانین و

 
مقررات شهرسازي با دقت تصویب و اجرا می شدند و همین امر عامل بازدارنده بزهکاري درکشور ما بود. 

 
بحران بی آبی 

بند الف، بند یک ماده 3 قانون وزارت مسکن و شهرسازي که هم اکنون لازم الاجراست: «تعیین محل شهر ها و مراکز جمعیت آن ها
را با توجه به عوامل محدودکننده از قبیل کمبود آب» پیش بینی کرده است. شهروندان در هر شهري براي ادامه زندگی باید از آب
کافی و تضمین شده برخوردار باشند. در سال هاي پیش از انقلاب، مقررات طرح هاي جامع شهر ها در صدور پروانه هاي ساختمانی
براي کنترل جمعیت و تامین آب براي ساکنان این شهر ها با دقت فراوان رعایت می شدند. افزون بر آن با ایجاد محدوده اي براي
شهر هاي تهران، ري و شمیران و دیگر شهر هاي کشور، اجازه کمترین ساخت وسازي در زمین هاي اطراف شهر ها و خارج از
محدوده این شهر ها داده نمی شد. ولی با آغاز اقدامات غیرقانونی و تراکم فروشی هاي مجرمانه در پایتخت کشور و ساخت وساز هاي

 
گسترده در شهر ها و بیرون از محدوده آن ها و افزایش جمعیت، نیاز به آب ساکنان این شهر ها افزایش یافته است. 

به ویژه شهر هاي تهران، ري و شمیران داراي منابع آبی کافی نبوده و با ساختن چند سد در اطراف آنها، آب هاي کشاورزي به این
شهر ها منتقل شدند که براي جمعیت محدود این شهر ها آب کافی را تضمین می کردند. با ساخت وساز هاي افسارگسیخته و
افزایش فاجعه آمیز جمعیت در این شهر ها در صورت کاهش بارندگی، بحران آب گریبان ساکنان این شهر ها را خواهد گرفت. ولی
هشدار شدید مدیرعامل آب و فاضلاب استان تهران درباره بحران آب در پایتخت کشور از سوي وزیر راه و شهرسازي و نمایندگانی که
به دنبال تصویب این طرح دوفوریتی هستند به هیچ انگاشته شده است. به گفته او «با روند افزایش دما پیش بینی می شود میزان
مصرف آب در روز هاي پیش رو به 4 میلیون مترمکعب در روز برسد که مصرفی بی سابقه است و در سطح جهان، شهري با این تعداد
جمعیت و این میزان مصرف آب نمونه ندارد». (روزنامه اطلاعات، 9 تیر 1399). تازه ترین هشدار شدید نیز درباره بحران آب در تهران
از سوي مدیرعامل شرکت آب منطقه اي تهران چنین داده شده است: «توقف پروژه انتقال آب از سد طالقان (سامانه غرب) و پروژه
انتقال آب سد لار (سامانه شرق) به تهران در مرحله نگران کننده اي است که اگر براي اجراي آن ها فکري نشود، پایتخت در 10 سال

 
آینده با مشکل جدي مواجه شده و به کویري نظیر سیستان و بلوچستان تبدیل خواهد شد.» (روزنامه اطلاعات، یکم مهر 1399) 

انتقال آب سد طالقان به تهران، کشاورزي تاریخی دشت قزوین را نابود خواهد کرد. آب سد لار نیز باید نیاز هاي زیست محیطی
مازندران را تامین کند. درحالی که شهر هاي تهران، ري و شمیران با خطر بحران آب روبه رو هستند، دامن زدن به ساخت وساز هاي
ویرانگر در زمین هاي حریم تهران و انتقال آب هاي کشاورزي دشت قزوین و مازندران براي تامین گسترش ساخت وساز ها در تهران
با موازین زیست محیطی ناسازگار است و از همین رو سازمان حفظ محیط زیست به درستی با اجراي این طرح هاي انتقال آب به

 
تهران مخالفت جدي کرده است. 

رییس جمهور، هیات وزیران و مجلس در راستاي انجام وظایف خود باید به دنبال مهار جمعیت شهر هاي بزرگ به ویژه پایتخت کشور
باشند. ولی با تصمیم هاي غیرقانونی وزیر راه و شهرسازي یا با تصویب این طرح دوفوریتی، اگر این ساخت وساز ها در زمین هاي
اطراف شهر هاي تهران، ري و شمیران آن هم بدون رعایت کمترین موازین شهرسازي انجام شوند به منابع آبی محدود پایتخت کشور



تحمیل خواهند شد که خیانتی بزرگ در حق ساکنان این شهر ها و دامن زدن به بحران بی آبی است. با این حال آقاي محمدرضا
رضایی، رییس کمیسیون عمران مجلس که از این طرح دوفوریتی دفاع می کند، گفته است 250 هزار هکتار از زمین هاي اطراف شهر

 
ها براي اجراي این ساخت وساز ها در اختیار وزارت راه و شهرسازي قرار گرفته است. 

فاجعه آمیزتر این است که این زمین ها کاربري کشاورزي داشته و در اختیار وزارت کشاورزي هستند (روزنامه اطلاعات، 5 تیر 1399)
و باید براي پیشرفت کشاورزي و خودکفایی در تولیدات کشاورزي همچنان در اختیار کشاورزان باقی بمانند و نمایندگان مجلس باید
با سوال و استیضاح مانع از تغییر کاربري این زمین ها و تبدیل آن ها به عرصه ساخت وساز ها شوند نه آنکه عنوان طرح خلاف قانون

 
اساسی خود را «جهش تولید» نامگذاري کنند. 

سازمان صداوسیما بر پایه اصل 175 قانون اساسی موظف است آزادي بیان و نشر افکار را در همه زمینه ها فراهم کند و صداي
معترضان به قانون شکنی ها را در این کشور بازتاب دهد. ولی این رسانه در زمینه طرح موسوم به ملی مسکن و ساخت وساز ها در
حریم شهر ها به انحصار وزیر راه و شهرسازي و معاونان او درآمده است. هم اکنون نیز که درباره این طرح دوفوریتی و پیامد هاي آن
سانسورکامل برقرار کرده این پرسش پیش می آید که انگیزه پنهانکاري درباره این طرح دوفوریتی که براي آن تبلیغات فراوان در

 
صداوسیما می شود، چیست و چه محافلی کارگردان این گونه طرح هاي خلاف قانون اساسی و مصالح ملی در کشور ما هستند؟ 

در پایان با روشنی هر چه بیشتر تاکید می کنم که بحران هاي نگران کننده موجود درکشور، چون بیکاري، اعتیاد، گسترش بزهکاري،
تورم هاي افسارگسیخته و کاهش دایمی ارزش پول ملی، ریشه در قانون شکنی هاي دولت و مجلس دارند. به ویژه این مجلس که
انتخابات آن با قانون انتخابات سال 1290 خورشیدي برگزار شده و معترضان به دولت ها به آن راه نیافته اند، بزرگ ترین تهدید علیه
امنیت ملی کشور ماست. این مجلس نه خود در قانونگذاري پایبند به اصول قانون اساسی است و نه می تواند قانون شکنی هاي دولت
ها و شهرداري ها را مهار کند. دولت روحانی به جاي شعار هاي بیهوده اي که در دوران ریاست جمهوري خود داده تکلیف داشته است
در راستاي سوگندي که به اجراي قانون اساسی یاد کرده و در راستاي اصل هاي 6، 7، 62، 100 و 115 قانون اساسی، قانون انتخابات
ناکارآمد و غیراستاندارد 109 سال پیش را با بهره گرفتن از الگو هایی که در دسترس هستند، اصلاح کند و راه را براي برگزاري
انتخابات عادلانه و راه یافتن نمایندگان شجاع ملت ایران به مجلس هموار کند تا درباره گرفتاري هاي انباشته شده در 4 دهه گذشته

 
در کشور چاره جویی شود. 

 
استاد دانشکده حقوق دانشگاه شهید بهشتی 

در حالی که شهر هاي بی در و دروازه کشور با چالش هاي نگران کننده آلودگی هوا و بحران هایی که امنیت ملی کشور را تهدید می
کنند روبه رو هستند، کسانی که خود را نماینده ملت ایران می دانند به جاي چاره جویی اوضاع خطرآفرین کلانشهر ها به دنبال دامن

 
زدن به ساخت وساز ها در حریم شهر هاي کشور هستند. 

امضاکنندگان طرح جهش تولید و تامین مسکن می خواهند با تجاوز به اصل 52 قانون اساسی که به اجراي آن سوگند یاد کرده اند،

 
سرمایه هاي ملی کشور را براي هزینه کردن غیرقانونی در برج سازي ها در حریم شهر ها در دسترس وزیر راه و شهرسازي بگذارند. 

گسترش خطرآفرین بزهکاري که از چالش هاي بزرگ امنیت شهروندان، نیروي انتظامی، دادسراها، دادگاه ها و زندان ها هستند و
رابطه مستقیم با افزایش جمعیت شهر ها دارند در طرح جهش تولید و تامین مسکن به دستاویز تولید مسکن نادیده گرفته شده است.

در برج هاي بی هویتی که اصول شناخته شده معماري سنتی و شهرسازي در آن ها پایمال شده اند، یک زندگی شرافتمندانه و انسانی



 
براي ساکنان آن ها فراهم نمی شود و عموما به کانون هاي بزهکاري، ناهنجاري ها و شورش ها تبدیل خواهند شد. 

eghtesaad24.ir ، 97631 : شعار سال ، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از اقتصاد 24 ، تاریخ انتشار 5 اسفند 99 ، کد خبر



پرداخت بخشی از بدهی هاي دولت ازطریق فروش سهام

منبع: شعار سالشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/12/05

شعار سال: در نشست علنی نوبت عصر روز دوشنبه در بررسی جزییات لایحه بودجه 1400نمایندگان با پیشنهاد علیرضا
سلیمی نماینده محلات در تبصره 2بند د دولت را مکلف به پرداخت بدهی ناشی از عدم اجراي قانون سیاستهاي کلی اصل

44 قانون اساسی کردند. در بند(د )تبصره 2 ماده واحده اصلاح شده آمده است: دولت مکلف است ...

شعار سال: در نشست علنی نوبت عصر روز دوشنبه در بررسی جزییات لایحه بودجه 1400نمایندگان با پیشنهاد علیرضا سلیمی
نماینده محلات در تبصره 2بند د دولت را مکلف به پرداخت بدهی ناشی از عدم اجراي قانون سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی

 
کردند. 

در بند(د )تبصره 2 ماده واحده اصلاح شده آمده است: دولت مکلف است مبلغ 10هزار میلیارد ریال از بدهی ناشی از عدم اجراي بند
(2) ماده (29) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل چهل و چهارم (44) قانون اساسی از سال 1387 تاکنون را از طریق فروش سهام
و دارایی هاي مالی تأمین کند و به منظور حمایت از نوسازي و بهسازي بنگاه هاي تعاونی و ایجاد اشتغال و کارآفرینی، در بخش تعاون

 
در قالب افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون از محل ردیف 54-530000 جدول شماره (9) این قانون هزینه کند. 

 
نمایندگان مجلس شوراي اسلامی از روز گذشته بررسی لایحه بودجه 1400 را در جلسه علنی آغاز کرده اند. 

.www.irna.ir ،84239890 :شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري ایرنا، تاریخ انتشار: 4 اسفند 99، کد خبر



انتخاب چند روستاي استان تهران براي برگزاري دوره هاي آموزش هدفمند

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون رئیس جمهور در توسعه مناطق روستایی و محروم کشور از انتخاب چند روستاي استان تهران براي برگزاري دوره هاي
آموزش هدفمند خبر داد و گفت: با اجراي این طرح مهاجرت و بیکاري نخواهیم داشت.

معاون رئیس جمهور در توسعه مناطق روستایی و محروم کشور از انتخاب چند روستاي
استان تهران براي برگزاري دوره هاي آموزش هدفمند خبر داد و گفت: با اجراي این طرح

 
مهاجرت و بیکاري نخواهیم داشت. 

به گزارش خبرنگار ما، منوچهر رزم جو با حضور در اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان
تهران اظهار داشت: فنی و حرفه اي می تواند این امکان را فراهم کند که با برگزاري و

اجراي طرح هاي آموزش هدفمند میزان اشتغال و ماندگاري روستاییان و مناطق محروم را افزایش دهد یعنی اگر بتوان افراد این
جامعه هدف را به درستی و هدفمند آموزش داد، مقدمات آن را فراهم کرد و نیازسنجی درستی از هر یک از مناطق محروم داشت به

 
هدف خود یعنی آموزش هدفمند رسیده ایم. 

وي افزود: این گونه آموزش ها سبب پایداري شغل شود و معاونت توسعه روستایی نیز در همین راستا آماده هر گونه همکاري و
حمایت در راستاي آموزش هدفمند در مناطق روستایی و محروم است و می توانیم از منابع اعتباري بانک هاي عامل و منابع معاونت

 
توسعه روستایی در این راستا استفاده کنیم. 

معاون رئیس جمهور در توسعه مناطق روستایی و محروم کشور عنوان داشت: در این زمینه مقرر شد تا چند روستا در استان تهران را
به عنوان پایلوت انتخاب کنیم و پس از برگزاري دوره هاي آموزش هدفمند مورد نظر کاري کنیم که در این روستاها هیچ نیروي
انسانی بیکار و جویاي کاري نداشته باشیم، همچنین پس از آموزش ها از راه اندازي کسب و کارها در این مناطق نیز حمایت خواهیم

 
کرد. 

رزم جو با بیان اینکه یکی از دلایل اصلی مهاجرت روستاییان و مناطق محروم پیدا کردن فرصت شغلی مناسب است، گفت: اگر این

 
طرح در مناطق مذکور اجرایی شود دیگر بیکاري وجود ندارد و مهاجرت ها متوقف شده و معکوس خواهد شد. 

وي تاکید کرد: در این راستا باید آموزش ها به درستی انجام شود و آموزش هاي هدفمند باید در حوزه هاي اجتماعی، کارآفرینی و
مهارتی باشد و اگر این آموزش ها به افراد جویاي کار در مناطق روستایی و محروم داده شود سمن ارتقا سطح آگاهی افراد،

 
استعدادهاي آن ها شکوفا شده و زمینه اشتغال پایدار و ماندگاري بیشتر ان ها فراهم می شود. 

معاون رئیس جمهور در توسعه مناطق روستایی و محروم کشور همچنین درباره وضعیت آموزش هاي فنی و حرفه اي در استان تهران
نیز اظهار داشت: بر اساس آمار و اطلاعات تبادل شده در این جلسه، راه طولانی براي هدفمندي آموزش در اداره کل فنی و حرفه اي



تهران وجود دارد اما مدیریت جدید این حوزه درصدد است تا به رتبه نخست کشور از این نظر دست پیدا کند و برنامه ریزي هاي
مناسبی در این زمینه صورت گرفته است که معاونت توسعه روستایی نیز از آن در حیطه وظایف خود حمایت خواهد کرد.



محرومیت زدایی در روستاها با ایجاد اشتغال میسر است

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري فارس با اشاره به لزوم ایجاد اشتغال در روستاها جهت محرومیت زدایی از
پرداخت 600 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی در فارس خبر داد.

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري فارس با اشاره به لزوم ایجاد اشتغال
در روستاها جهت محرومیت زدایی از پرداخت 600 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال

 
روستایی در فارس خبر داد. 

به گزارش خبرنگار ما، کمال پاك فطرت در جمع خبرنگاران با اشاره به وجود بیش از
دو هزار روستاي بالاي 30 خانوار در استان فارس اظهار داشت: در بدنه نظام و دولت

دیدگاه مثبتی درخصوص جایگاه و اهمیت روستاها وجود دارد و به همین دلیل در مناسبت هاي مختلف عمده افتتاح پروژه ها در

 
حوزه روستایی مشاهده می شود. 

وي با بیان اینکه توصیه هاي بسیاري براي خدمت رسانی و محرومیت زدایی در روستاها شده افزود: یکی از مهم ترین اولویت هاي ما

 
در روستاها، پیگیري محرومیت زدایی با ایجاد اشتغال در راستاي توسعه پایدار روستایی بوده است. 

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري فارس با اشاره به فعالیت 25 دستگاه خدمت رسان به روستاها عنوان کرد: براي
انجام بهتر و موثرتر خدمت رسانی و محرومیت زدایی در روستاها نیاز به انسجام و هم افزایی دستگاه هاي مرتبط بود که به همین
منظور طی چندسال اخیر تفاهم نامه هاي مختلفی را با دستگاه هاي خدمت رسان در روستاها منعقد کردیم و توانستیم با ساماندهی

 
مشکلات به توفیقات خوبی در روستاهاي استان فارس برسیم. 

وي با تاکید بر قابل قبول بودن فعالیت ها در حوزه روستایی ادامه داد: در زمینه هایی نظیر آبرسانی، برق رسانی، گازرسانی، تعویض
شبکه هاي آب، توسعه و بهسازي معابر و دسترسی به اینترنت کارهاي بسیاري خوبی در سطح روستاهاي استان فارس صورت پذیرفته

 
است. 

پاك فطرت درخصوص کارآفرینی و اشتغال در روستاها اذعان داشت: با عنایت و توجه ویژه مسئولین کشوري و استانی توانستیم با
پرداخت بیش از 600 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی روستایی و همت مردم، زمینه کارآفرینی و اشتغال پایدار را در روستاهاي

 
استان فارس فراهم آوریم. 

این مقام مسئول با تاکید بر اینکه اولویت اول و اصلی پایداري در روستاها ایجاد اشتغال است، متذکر شد: در طی سالهاي 97 و 98

 
بالغ بر 12 هزار شغل پایدار در روستاها ایجاد شده که منجر به توسعه روستاهاي فارس درابعاد مختلف شده است. 

وي با بیان اینکه توسعه روستایی به کاهش مهاجرت و افزایش ایجاد اشتغال و میل به زندگی در روستا منجر شده است، گفت:



 
مهاجرت معکوس و کاهش مهاجرت از روستا به شهر از دستاوردهاي قابل توجه در روستاها بوده است. 

به گفته پاك فطرت عمده طرح هاي اشتغال روستایی در محورهاي کشاورزي، صنعت معدن تجارت، راه و شهرسازي و میراث فرهنگی
بوده است.



جشنواره توانمندیهاي زنان روستائی در هشترود برگزار شد

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/12/05

جشنواره توانمندي هاي زنان روستائی و عشایري هشترود به همت اعضاي صندوق هاي خرد زنان روستایی در این شهرستان
برگزار شد.

جشنواره توانمندي هاي زنان روستائی و عشایري هشترود به همت

 
اعضاي صندوق هاي خرد زنان روستایی در این شهرستان برگزار شد. 

مدیر جهاد کشاورزي هشترود در گفت وگو با خبرنگار ما افزود: این
جشنواره با رویکرد شناسایی توانمندي هاي بالقوه زنان شهرستان در

 
حوزه هاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی برگزار شد. 

مجید احمدي هدف از برگزاري این جشنواره را زمینه سازي موثر براي ایجاد اشتغال و کارآفرینی بانوان فعال، تقویت مشارکت و
تعامل میان صندوق هاي خرد زنان روستایی، تقویت بنیه اقتصادي خانواده ها، فرهنگ سازي و نقش آفرینی در عرصه هاي اقتصاد و

 
فرهنگ در خانواده برشمرد. 

«احمدي» بهره گیري مطلوب از ظرفیت هاي نهفته کارآفرینان شهرستان، گسترش فرهنگ زندگی به سبک ایرانی و اسلامی، ترویج
فرهنگ کار و اصلاح الگوي مصرف، فراهم آوردن مکانی براي گرد هم آمدن بانوان کارآفرین و به اشتراك گذاشتن تجربه هاي مفید و

 
ارزنده در زمینه اشتغال را از دیگر اهداف برگزاري این جشنواره عنوان کرد. 

به گفته وي تاکنون 6 صندوق اعتبار خرد زنان روستایی در این شهرستان تشکیل شده و زنان در قالب این صندوق ها از سال 1398
فعالیت خود را در زمینه زنبورداري، بسته بندي عسل، بسته بندي گیاهان دارویی، تولید و بسته بندي فرآورده هاي لبنی و گلیم بافی

 
شروع کرده اند. 

وي بیان کرد: این صندوق ها داراي 180 نفر عضو بوده و تاکنون 230 میلیون تومان تسهیلات براي توانمندسازي و حمایت از این
صندوق ها پرداخت شده است.



حمایت 109 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي گلخانه سبزي و صیفی

منبع: شبکه بانک و بیمهشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي، واحد گلخانه
احمد حمید زاده در زمینی به مساحت 90 هزار متر مربع احداث شده است که 42000 متر مربع آن شامل فضاي مسقف

گلخانه است و سردخانه و سورتینگ که  در ...

بانک کشاورزي با هدف حمایت از بخش کشاورزي، حفظ
منابع آبی کشور و افزایش تولید با پرداخت 109 میلیارد
ریال تسهیلات، از واحد گلخانه سبزي و صیفی در استان

 
بوشهر حمایت کرد. 

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از روابط

 
عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي 

، واحد گلخانه احمد حمید زاده در زمینی به مساحت 90 هزار متر مربع احداث شده است که 42000 متر مربع آن شامل فضاي

 
مسقف گلخانه است و سردخانه و سورتینگ که در زمینی به مساحت 400 متر مربع در حال احداث است. 

حمید زاده می گوید این طرح با سرمایه گذاري 160 میلیارد ریال در سال 1398 شروع به کار کرده که 109 میلیارد از آن با حمایت
بانک کشاورزي و از محل اعتبار اشتغال پایدار روستایی و عشایري سال 97 و بند الف تبصره 18 سال 98 تامین شده و زمینه اشتغال

 
غیر مستقیم 100 نفر و مستقیم 35 نفر را فراهم آورده است. 

این گلخانه با حجم تولید 640 تن سبزي و صیفی در سال محصولات خود را که عمدتاً گوجه فرنگی است وارد بازار می کند. این
پروژه برگ افتخار دیگري از عملکرد بانک کشاورزي در حمایت از کارآفرینی، ایجاد اشتغال پایدار و رونق تولید در مناطق محروم و

دور افتاده کشور است.



اقدامات بانک پارسیان در راستاي رسیدن به اقتصاد مقاومتی

منبع: شبکه بانک و بیمهشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از روابط عمومی بانک پارسیان، این بانک در راستاي تحقق فرامین اقتصاد
مقاومتی، افزایش تولید و اشتغال در طرح هاي قابل توجه و تأثیرگذار بی شماري، در عرصه اقتصادي کشور، سرمایه گذاري و

مشارکت کرده است.کورش پرویزیان با بیان اینکه منویات رهبري در زمینه اقتصاد ...

مدیرعامل بانک پارسیان از ایجـاد 165 هزارشـغل خبر داد
و گفت: اشتغال ایجاد شده از محل پرداخت تسـهیلات در
بخش هاي مختلف خدمات، صـنعت و معدن و کشاورزي

 
تقریبا معادل 5 درصـد اشـتغال ایجاد شده کشور است. 

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از روابط

 
عمومی بانک پارسیان 

، این بانک در راستاي تحقق فرامین اقتصاد مقاومتی، افزایش تولید و اشتغال در طرح هاي قابل توجه و تأثیرگذار بی شماري، در

 
عرصه اقتصادي کشور، سرمایه گذاري و مشارکت کرده است. 

کورش پرویزیان با بیان اینکه منویات رهبري در زمینه اقتصاد مقاومتی می تواند بستر ساز توسعه پایدار و رشد اقتصادي کشور در
شرایط تحریمی باشد، به بهانه، فرارسیدن 29 بهمن ماه، سالروز اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی بخشی از اقدمات انجام شده در بانک

 
پارسیان در این باره را مورد اشاره قرار داد. 

توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد فرصت هاي شغلی مولد یکی از رویکردهاي اصلی بانک پارسیان در راستاي
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی بود که پرویزیان به آن اشاره کرده و گفت: بر اساس تفاهم نامه بانک پارسیان، بنیاد برکت وصندوق
قرض الحسنه بانک پارسیان 12،500 میلیـارد ریـال تسـهیلات قرض الحسـنه به حـدود35 هزار طرح اشـتغالزایی اجتماع محور بنیاد

 
برکت در مناطق محروم پرداخت شده است. 

وي همچنین تاکید کرد: براي توسعه اشتغال روستایی وکاهش بیکاري، قرارداد سه جانبه اي بین بانک پارسیان، بنیاد برکت و معاونت

 
توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوري امضا و 1،553میلیارد ریال اعتبار اختصاص یافت. 

اختصاص 32.3 میلیون یورو به طرح انتقال آب خلیج فارس و محرومیت زدایی و ارتقا عدالت اجتماعی از دیگر رویکردهاي اصلی بانک

 
پارسیان براي رسیدن به اهداف اقتصادي مقاومتی بود. 

آنگونه که مدیرعامل بانک پارسیان اعلام کرده، براي ایجاد عدالت اجتماعی حدود 32/3میلیون یورو اعتبار براي طرح انتقال آب خلیج



 
فارس به کویر مرکزي ایران و آب شـیرین کن اختصاص یافته است. 

وي با بیان اینکه دسترسی به آب سالم ابتدایی ترین حق هر ایرانی است، افزود: به همین دلیل بانک پارسیان در 21 طرح آبرسـانی به
شـهرها و روسـتاها و منـاطق محروم که مربوط به 14 استان کشور بوده مشارکت داشته و 16،500میلیارد ریال نیز اعتبار در این

 
بخش ها هزینه کرده است. 

 
پارسیان بسترساز توسعه صادرات نفتی 

مدیرعامل بانک پارسیان در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه کشوري به شکوفایی اقتصادي نمی رسد ، جز با توسعه صادرات
، افزود: بانک درطرح هـاي اکتشـاف و اسـتخراج نفت از میـادین مشترك فازهاي11 الی24 پارس جنوبی وخطوط لوله سراسـري6 ،
9و 11 انتقال گاز با اعتباري حدود 4میلیارد دلار مشارکت داشته است. همچنین با شرکت نفت و گازکنگان درجهت صیانت از منابع

 
ملی با سهم الشرکه این بانک به مبلغ 1میلیارد دلار شرایط را براي توسعه صادرات بیشتر فراهم کرده است. 

وي همچنین با اشاره به مشـارکت بانک پارسیان در طرح احـداث پالایشـگاه نفت در میـادین مشترك با شـرکت پالایش پارسـیان
سـپهر ، افزود : هدف اصلی این طرح افزایش ارزش افزوده از طریق تکمیل زنجیره ارزش منابع زیرزمینی به مبلغ661میلیون دلار و

 
10میلیون یورو بعلاوه 6،346میلیارد ریال بوده است. 

این مقام مسئول در نظام بانکی افزود: مشارکت 600 میلیون دلاري درطرح اکتشاف واسـتخراج نفت از میادین مشترك مانند یاران
شمالی ، مشارکت در سـندیکاي تأمین مالی پروژه پالایشـگاه گاز بیـدبلنـدخلیـج فارس با هـدف ارزآوري و توسعه ظرفیت هاي
تکمیل زنجیره ارزش به مبلغ350میلیون دلار از دیگر کارهاي انجام شده توسط بانک پارسیان براي صیانت از تولید و صادرات بوده

 
است 

اما بنگاه هاي کوچک و متوسط که اصلی ترین نقش را در اشتغالزایی کشور را دارند از حمایت هاي بانک پارسیان بی نصیب نبوده اند.
آنگونه که مدیرعامل بانک پارسیان اعلام کرده ،حدود 57،325 میلیارد ریال اعتبار در قالب اعطـاي تسـهیلات و صـدورضـمانت نـامه

 
وصـدور اوراق گـواهی اعتبـار مولـد(گـام) براي شرکت هاي کوچک ومتوسط پرداخت شده است . 

گفتنی است توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد فرصت هاي شغلی مولد، محرومیت زدایی و کمک به ارتقاء عدالت
اجتماعی ، کمک به تأمین امنیت غذا و دارو ، حمایت از تولید داخلی ، سرمایه گذاري و توسعه کارآفرینی، توسعه صادرات ، حمایت از
بنگاه هاي کوچک و متوسط، توانمندسازي شرکت هاي دانش بنیان، ایفاي مسئولیت هاي اجتماعی 9 رویکرد اصلی بانک پارسیان در

راستاي تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی است.



اختصاص 30 میلیارد تومان به طرح هاي اشتغالزایی روستایی و عشایري

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/12/05

صندوق کارآفرینی امید خراسان جنوبی 30 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به طرح هاي اشتغالزاي روستایی و
عشایري اختصاص داد.

صندوق کارآفرینی امید خراسان جنوبی 30 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به

 
طرح هاي اشتغالزاي روستایی و عشایري اختصاص داد. 

به گزارش خبرنگار ما، مدیر صندوق کارفرینی امید استان گفت: این اعتبار به طرح
هاي تولیدي، خدماتی، گردشگري و بومگردي که در مناطق روستایی و عشایري اجرا

 
شود و ثبت سامانه کارا باشد پرداخت می شود. 

زنگنه، سقف پرداخت این تسهیلات به هر طرح را 4 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: کارمزد این تسهیلات در مناطق مرزي 4 درصد

 
و در مناطق غیر مرزي 6 درصد است. 

وي همچنین با اشاره به پرداخت 40 میلیارد تومان تسهیلات براي حمایت از کسب و کار هاي خرد و کوچک حوزه بانوان در 4 سال
اخیر گفت: این تسهیلات براي هزار و 270 بانوي سرپرست خانوار و کارآفرین در حوزه هاي مشاغل خانگی، صنایع دستی، کشاورزي،

صنوف و طرح هاي کارفرمایی اشتغال مستقیم ایجاد کرد.



طرح هاي توسعه اي استان چهارمحال و بختیاري مورد بررسی قرار گرفت

منبع: شبکه بانک و بیمهشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از روابط عمومی بانک رفاه کارگران، اسماعیل الله گانی مدیرعامل این بانک
در نشست بررسی میزان پیشرفت و اجراي مصوبات سفر اخیر هیات اعزامی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به استان

چهارمحال و بختیاري که با حضور دکتر میرزایی معاون اقتصادي وزارتخانه، ...

مصوبات سفر استان چهار محال و بختیاري با تعامل و
همکاري همه دستگاه هاي اجرایی و بخش خصوصی

 
اجرایی خواهد شد. 

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از روابط

 
عمومی بانک رفاه کارگران 

، اسماعیل الله گانی مدیرعامل این بانک در نشست بررسی
میزان پیشرفت و اجراي مصوبات سفر اخیر هیات اعزامی

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به استان چهارمحال و بختیاري که با حضور دکتر میرزایی معاون اقتصادي وزارتخانه، استاندار،
نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی، مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید و جمعی از مدیران استانی برگزار شد، با بیان این
مطلب گفت: رویکرد کلی در تحقق مصوبات سفر استانی مذکور را در سه بخش می توان دسته بندي کرد. یک بخش از مصوبات در
حوزه مصوبات ملی قرار می گیرد، بخشی از آن ها جزو اختیارات دستگاه هاي اجرایی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است و بخش

 
دیگر از مصوبات نیز با حضور بخش خصوصی اجرایی می شود. 

مدیرعامل بانک رفاه کارگران افزود: اجرایی کردن مصوبات در هر سه بخش در دستور کار قرار دارد و در هر سه سطح نمایندگانی
تعیین شده اند تا نسبت به پیشرفت مصوبات، نظارت و گزارش ارائه کنند. تاکنون نیز در این زمینه اقدامات قابل توجهی انجام شده

 
است، بخشی از 83 مصوبه مذکور، اجرایی و یا در مرحله اجرا قرار دارند. 

وي گفت: امکان پرداخت تسهیلات براي اجرا و یا تکمیل پروژه ها و طرح ها از منابع صندوق توسعه ملی نزد بانک رفاه کارگران و

 
همچنین منابع داخلی این بانک، امکان پذیر است که در چارچوب قواعد و مقررات پرداخت می شود. 

الله گانی خاطر نشان ساخت: این ضرورت وجود دارد تا دستگاه هاي اجرایی در استان چهارمحال و بختیاري، طرح هایی را که تاکنون
اجرایی نشده اند و اجراي آن ها نیازمند دریافت تسهیلات بانکی هستند، متناسب با استقرار در شهرستان هاي برخوردار یا غیر
برخوردار دسته بندي و معرفی کنند تا در مسیر بررسی و پرداخت تسهیلات از منابع صندوق توسعه ملی و همچنین منابع داخلی

 
بانک هاي رفاه کارگران، توسعه تعاون و صندوق کارآفرینی امید قرار گیرند. 



مدیر عامل بانک رفاه کارگران تصریح کرد: براي طرح هایی که تاکنون اجرایی نشده اند و نیازمند مشارکت بخش خصوصی هستند
باید سرمایه گذار خصوصی از جانب استان معرفی شود. برخی از طرح ها نیز نیازمند سرمایه گذار خارجی است که باید بستر و زمینه

 
آن نیز فراهم شود. 

وي در ادامه به طرح هاي حوزه گردشگري اشاره کرد و گفت: اجراي این طرح ها نیازمند مشارکت بیشتر بخش خصوصی است و تا
زمانی که جذابیت هاي گردشگري استان توسعه پیدا نکند، امکان سرمایه گذاري در طرح هاي جانبی در این بخش وجود ندارد. ابتدا

 
باید این جذابیت ها توسعه یابد و پس از آن به تأسیس زیر ساخت هاي خدمات رفاهی همچون، هتل و مکان هاي اقامتی اقدام کرد. 

مدیر عامل بانک رفاه کارگران یکی از راهکارهاي تسریع در عملیاتی سازي طرح هاي مصوب سفر استانی هیات اعزامی وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی به استان چهار محال و بختیاري را تقسیم بندي این طرح ها در حوزه هاي اجرایی مشخص، عنوان کرد و گفت:
پس از آنکه این تقسیم بندي انجام شد، هر هفته نمایندگان دستگاه هاي اجرایی و سازمان هاي مرتبط با طرح مورد نظر، فرایند

 
اجراي این طرح ها را مورد بحث و بررسی قرار خواهند داد. 

الله گانی بیان داشت: امکان اینکه همه مسئولان دستگاه هاي اجرایی مرتبط با طرح هاي باقی مانده را در یک روز جمع کنیم، وجود
ندارد و حتی اگر هم امکان پذیر باشد، به نتیجه مورد نظر نمی رسیم. بنا براین باید کار را به صورت طرح به طرح جلو برد و در هر

 
هفته یک طرح یا یک حوزه مشخص را پیش ببریم. 

مدیرعامل بانک رفاه کارگران در پایان اظهار داشت: علاوه بر حضور و مشارکت جدي بانک رفاه کارگران در طرح ها و پروژه هاي
استان، شرکت صرافی این بانک نیز آمادگی دارد تا در راستاي تأمین ارز طرح هاي واجد شرایط از جمله طرح سیمان لردگان،

مشارکت کند.



اخبار خراسان جنوبی / اتصال پنج روستاي خوسف به شبکه آب سالم تا اوایل

سال آینده

منبع: روزنامه بیرجند امروزشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/12/05

آغاز فعالیت ستاد انتخابات خراسان جنوبی ستاد انتخابات خراسان جنوبی، با معرفی اعضاي ستاد انتخابات در استان فعالیت
خود را آغاز کردند. استاندار در اولین جلسه ستاد انتخابات خراسان جنوبی گفت: ثبت نام داوطلبان عضویت در شورا هاي

اسلامی شهر ها از ساعت 8صبح روز چهارشنبه تاریخ 20 اسفند آغاز و تا ساعت ...

 
آغاز فعالیت ستاد انتخابات خراسان جنوبی 

 
ستاد انتخابات خراسان جنوبی، با معرفی اعضاي ستاد انتخابات در استان فعالیت خود را آغاز کردند. 

استاندار در اولین جلسه ستاد انتخابات خراسان جنوبی گفت: ثبت نام داوطلبان عضویت در شورا هاي اسلامی شهر ها از ساعت 8صبح

 
روز چهارشنبه تاریخ 20 اسفند آغاز و تا ساعت 18روز سه شنبه تاریخ 26 اسفند (جمعاً به مدت 7روز) ادامه می یابد. 

آقاي ملانوري افزود: ثبت نام داوطلبان عضویت در شورا هاي اسلامی روستا ها و تیره هاي عشایري از ساعت 8صبح روز دوشنبه تاریخ

 
16فروردین1400 آغاز و تا ساعت 18روز یکشنبه تاریخ 22فروردین1400 (جمعاً به مدت 7روز) ادامه می یابد. 

 
به گفته وي همچنین ثبت نام نامزد هاي ریاست جمهوري نیز از اردیبهشت سال آینده انجام خواهد شد. 

استاندار خراسان جنوبی افزود:در سال1400 ما در سطح کشور 4 انتخابات ریاست جمهوري و شورا هاي اسلامی شهر و روستا ها و
مجلس خبرگان رهبري را در پیش داریم که در خراسان جنوبی انتخابات شوراي اسلامی شهر و روستا ها و ریاست جمهوري در سال

 
آینده انجام خواهد شد. 

وي گفت: تمام مسئولان و دست اندرکاران امر انتخابات در سطح استان فرمانداران و بخشداران دیگر افراد که در این زمینه فعالیت

 
می کنند باید چارچوب قانون را رعایت کنند و رعایت مُر قانون که از جمله وظایف آنهاست انجام شود. 

ملانوري همچنین سلامت، امنیت، رقابت سالم و مشارکت را از مهم ترین اهداف برگزاري انتخابات دانست و گفت: یکی از وظایف

 
نخبگان ورود به انتخابات است و مشارکت آنان می تواند موثر و کارساز باشد. 

وي تأکید کرد: همه باید در این راه تلاش کنند همانطور که در 42سال گذشته تاکنون بیش از 37 انتخابات مهم و سرنوشت ساز را

 
پشت سر گذاشتیم و این دوره هم بتوانیم در این امر سرنوشت ساز و خطیر شرکت فعال داشته باشیم. 

استاندار انتخابات را یک حماسه بزرگ سیاسی و خلق یک حماسه دانست و ابراز امیدواري کرد: با مشارکت جدي در یک فضاي

 
سیاسی و با نشاط را ایجاد کنیم. 

 
انتخابات ریاست جمهوري 28خرداد1400 برگزار خواهد شد. 

 
کارفرمایان نمونه نهبندان تجلیل شدند 



 
 

 
امروز طی مراسمی از کارفرمایان نمونه نهبندان تجلیل شد. 

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از بیرجند، بیکی فرماندار نهبندان امروز در دیدار با مدیرکل تأمین

 
اجتماعی خراسان جنوبی گفت: شهرستان نهبندان ظرفیت هاي خوبی دارد، اما سرمایه گذاري خوبی در آن انجام نشده است. 

او با بیان اینکه در حوزه فرآوري معادن اتفاقات خوبی افتاده که موجب رونق کسب و کار در شهرستان می شود، افزود: بوي توسعه در

 
شهرستان به مشام می رسد که وقتی عینیت بخشد، قابل درك و لمس خواهد بود. 

بیکی با بیان اینکه لفظ «محرومیت» براي نهبندان اشتباه است، بیان کرد: نهبندان ظرفیت هاي زیادي دارد که باید زمینه استفاده از

 
آن فراهم شود و نیروي انسانی مهمترین ظرفیت نهبندان است. 

 
بیشتر بخوانید 

- کارفرمایان از مشوق هاي به کار گیري معلولان استفاده کنند فرماندار نهبندان با اشاره به ظرفیت هاي معدنی، بیابان و گنج هاي
پیدا و نهان معدنی در شهرستان نهبندان، ادامه داد: معدن گارنت منحصر به فرد و ذي قیمت است و مشکلات این واحد با تعامل با

 
تأمین اجتماعی حل و به بهره برداري خواهد رسید. 

او با تأکید بر اینکه باید تسهیلات به کارفرمایان نمونه پرداخت شود، بیان کرد: سیستم مدیریت حاکم بر تأمین اجتماعی به گونه اي

 
است که کارفرمایان نمونه تشویق و تجلیل می شوند لذا امروز این کارفرمایان در شهرستان تجلیل می شوند. 

بیکی در پایان حذف دفترچه هاي خدمات تأمین اجتماعی و خدمات به افراد بالاي 60 سال را از اقدامات خوب تأمین اجتماعی عنوان

 
کرد و گفت: این اقدامات قدم هایی است که امید به زندگی را بیشتر می کند. 

 
استعمار فرهنگی خطرناك ترین نوع استعمار 



 
 

رئیس مجمع نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی گفت: استحاله فرهنگی از آنجایی که هویت فردي، اجتماعی، اخلاقی و

 
اعتقادي جوامع را هدف می گیرد، خطرناك ترین نوع استعمار به شمار می رود. 

به گزارش اداره اطلاع رسانی و روابط عمومی آموزش و پرورش خراسان جنوبی، حسین خسروي اسفزار، صبح امروز، در آیین تجلیل از
نخبگان علمی و برترین هاي آزمون سراسري 99 مرکز استان که در دبیرستان استعداد هاي درخشان شهید بهشتی بیرجند برگزار

 
شد، تصریح کرد: تمام خیر و شر دنیا و آخرت انسان ها با علم و میزان عمل ایشان به آن است. 

وي؛ با بیان این که علمی که براي رضاي خدا کسب شود، از انسان صیانت می کند؛ عنوان کرد: این درحالی است که انسان براي
کسب ثروت شبانه روز تلاش کرده و براي حفاظت آن، از سلامت جسم و روان خود خرج می کند و چه بسا باید پاسخگوي نحوه

 
کسب، طریقه مصرف و چگونگی تحصیل همان ثروت نیز باشد. 

نماینده شریف مردم شهرستان هاي بیرجند، خوسف و درمیان در مجلس شوراي اسلامی، با تأکید بر ضرورت توجه به فرصت ها و
استفاده حداکثري از موقعیت هاي به دست آمده در طول زمان و مکان، ادامه داد: همه ما به عنوان عضوي از جامعه بشري در
حکومت اسلامی در مقابل یکدیگر، اجتماع، اسلام، انقلاب و خون پاك شهدا مسئول هستیم و باید با تمام توان در راه اعتلاي این نظام

 
مقدس تلاش کنیم. 

این مقام مسئول در مجلس یازدهم شوراي اسلامی، تحصیل و جهاد علمی را لازمه تکامل و تداوم روند رو به رشد انقلاب در گفتمان
جهانی دانست و بیان کرد: یکی از مؤلفه هاي قدرت در جهان امروز تحصیل علم و دستیابی به فناوري هاي نوین علمی است و ما نیز

 
براي قوي شدن باید با کمک معلمان با تربیت دانش آموزانی تمام ساحتی  در این مسیر حرکت کنیم. 

 رئیس مجمع نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی، با بیان این که ما علم را براي خدمت و نجات انسان ها طلب می کنیم نه
براي سلطه بر جوامع بشري، ابراز داشت: در اسلام همیشه تزکیه بر تعلیم تقدم داشته است و این همان مسیري است که انقلاب، به ما

 
آموخته است. 

نماینده شریف مردم شهرستان هاي بیرجند، خوسف و درمیان در مجلس شوراي اسلامی، لازمه ثمر بخش بودن محفوظات علمی را
تذهیب و تقویت مکارم اخلاق دانست و یاد آور شد: جنایاتی همچون ناکازاکی و هیروشیما محصول تفکر کسب علم براي استثمار و

 
استعمار انسان ها و  تحصیل علم در جوامع مادي و الحادي است. 

وي از شهداي هسته اي به ویژه شهید محسن فخري زاده به عنوان عالم و دانشمند پرورش یافته در مکتب اسلام یاد کرد و افزود:
دانشمندان ما همچون دانشمندان غرب در زمینه  هسته اي گام بر می داشتند اما تفاوت حرکت ایشان با دانشمندان غرب دستیابی به



بمب اتم نبود بلکه خدمت بی منت به جامعه بشري بود از همین رو هم جبهه استکبار وجودشان را تحمل نکرده با ناجوانمردانه ترین

 
شکل این عزیزان را از ما و جامعه بشري گرفت. 

 
شناسایی 23 بیمار کرونایی جدید/2-3 

 
23 بیمارکرونایی جدید در شبانه روز گذشته با انجام 92 آزمایش شناسایی شدند. 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی بیرجند گفت: در 24 ساعت گذشته 92 آزمایش تشخیص کرونا در خراسان جنوبی انجام شد

 
که مجموعا 23 بیمار جدید شامل 9 بستري و 14 سرپایی شناسایی شدند. 

دکتر مهدي زاده افزود: از این تعداد 8 مورد از بیرجند، 6 مورد از قاین، 6 مورد از طبس، 2 مورد فردوس و 1 مورد از سربیشه بوده

 
است. 

وي با بیان اینکه حال عمومی یک نفر از بیماران کرونایی بستري در بخش مراقبت هاي ویژه وخیم است، افزود: در شبانه روز گذشته

 
متاسفانه با ثبت فوت یک نفر دیگر در اثر کرونا در خراسان جنوبی، تعداد فوتی ها به 754 مورد رسید. 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی بیرجند گفت: در حال حاضر 133 بیمار با علائم تنفسی در بیمارستان هاي خراسان جنوبی

 
بستري هستند که 33 نفر کرونا مثبتند. 

 
مهدي زاده افزود: از این تعداد 6 نفر در بخش مراقبت هاي ویژه بستري هستند که حال عمومی 1 نفر وخیم است. 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی بیرجند افزود: از ابتداي شیوع کرونا تا امروز 14 هزار و 772 بیمار کرونا مثبت بهبود یافتند یا

 
در حال حاضر در قرنطینه خانگی به سر می برند. 

مهدي زاده گفت: تا روز گذشته 40 هزار و 144 آزمایش تشخیص کرونا در خراسان جنوبی گرفته شده که منجر به شناسایی 15 هزار

 
و 558 بیمار شد. 

 
اتصال پنج روستاي خوسف به شبکه آب سالم تا اوایل سال آینده 

 بیرجند &– ایرنا &– فرماندار خوسف گفت: پروژه شبکه



آبرسانی مجتمع ماهیمران با 15 کیلومتر شبکه خط انتقال در دست اجرا است و با بهره برداري از آن پنج روستا به شبکه آب شرب

 
سالم و بهداشتی متصل می شود. 

محمدعلی آخوندي روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفت: پروژه آبرسانی ماهیمران شامل لوله گذاري به طول 15 کیلومتر
خط انتقال، ساخت پنج مخزن، 2 ایستگاه پمپاژ و یک حلقه چاه است که 2 روستاي ماهمیران و کلاته شمس تا پایان سال جاري و

 
روستاهاي تجگ، رزگ و گلگون در سه ماه اول سال آتی از این مجتمع به شبکه آب شرب متصل خواهد شد. 

وي هزینه اجراي این پروژه را 50 میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: از این میزان اعتبار در نظر گرفته شده تاکنون 19 میلیارد ریال

 
تخصیص پیدا کرده است. 

 
فرماندار خوسف ابراز امیدواري کرد: با تخصیص اعتبار در سال جاري هرچه سریعتر این مجتمع به بهره برداري برسد. 

وي ادامه داد: با سیاست هاي دولت در سال هاي اخیر مهاجرت معکوس به روستاها افزایش پیدا کرده است در حالی که ایجاد

 
زیرساخت ها در بخش توسعه روستاها هزینه هاي زیادي دارد. 

آخوندي گفت: عملیات گازرسانی به روستاهاي بخش مرکزي شهرستان خوسف در دهستان خور و روستاهاي منطقه ارك و بین آباد

 
در حال اجراست و در سه ماه اول سال آتی تمامی روستاهاي بخش مرکزي از نعمت گاز برخوردار خواهند شد. 

وي اظهار داشت: با تکمیل پروژه هاي گازرسانی در دست اجرا میزان برخورداري جمعیت این شهرستان از شبکه گاز به بیش از 90

 
درصد خواهد رسید. 

فرماندار خوسف گفت: تا پایان سال جاري 127 امین روستاي شهرستان خوسف گازدار خواهد شد و طول خطوط تغذیه و توزیع

 
شهري و روستایی این شهرستان به بیش از 600 کیلومتر می رسد. 

 
وي افزود: پوشش شبکه هاي دیجیتال در روستاهاي خوسف کمتر از میانگین استانی است که پیگیري هاي لازم در حال انجام است. 

آخوندي اظهار داشت: فرستنده دیجیتال در روستاي همند بخش مرکزي در سال جاري به بهره برداري رسید و ایجاد فرستنده هاي

 
دیجیتال در روستاي گلوند و شهر خوسف در حال اجراست و به زودي به بهره برداري می رسد. 

وي گفت: با شیوع کرونا اهمیت پوشش اینترنت بیش از گذشته احساس شده و نبود زیرساخت هاي لازم در روستاها آموزش مجازي

 
را با مشکلاتی مواجه کرده است. 

وي ادامه داد: با وجود محدودیت هاي اعتباري به جد پیگیر اخذ اعتبار و افزایش ضریب پوشش شبکه هاي همراه در شهرستان

 
خوسف هستیم. 

فرماندار خوسف گفت: 2 جاده روستایی رزگ و گلگون در بخش مرکزي و چاه طالب آباد در بخش جلگه ماژان به عنوان 2 جاده

 
روستایی از اولویت هاي جاده اي است که در اولویت هاي اعتباري شهرستان قرار دارد. 



وي افزود: روستاهاي آرك، تجگ و بین آباد داراي ظرفیت هاي بسیار خوبی در حوزه گردشگري است که با اهمیت دادن به این

 
موضوع می تواند ضمن افزایش درآمد روستاییان به توسعه بیش از پیش این روستاها کمک کند. 

آخوندي بر مشارکت و همکاري در پروژه ها تاکید کرد و گفت: مشارکت و همکاري مردم با شوراها و دهیاري ها می تواند به توسعه

 
روستاها کمک کند. 

وي اظهار داشت: با توجه به وضعیت کوهستانی روستاها در این منطقه احداث گلخانه براي توسعه بخش کشاورزي اهمیت دارد و در

 
راستاي اجراي طرح نهضت گلخانه اي توسعه کشت گلخانه ها در این روستاها در دستور کار است. 

 
مرکز شهرستان خوسف در فاصله 36 کیلومتري بیرجند است. 

 
از ابتداي سال جاري تاکنون؛ 

 
12 وقف جدید در شهرستان طبس به ثبت رسیده است 

رئیس اداره اوقاف و امور خیریه طبس با بیان اینکه از ابتداي سال جاري تاکنون 12 وقف جدید در طبس ثبت شده است، گفت:
شهرستان طبس نیازمند ثبت وقف جدید در زمینه هاي بهداشتی و درمانی، علمی و پژوهشی و تحصیل دانشجویان و طلاب است.

 
 

«علی امینی نسب» در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در بیرجند اظهار داشت: مردم شهرستان طبس به لطف خداوند به

 
بحث وقف توجه خوبی دارند و همواره براي توسعه این فرهنگ همیشه جاري به میدان عمل می آیند. 

رئیس اداره اوقاف و امور خیریه طبس با بیان اینکه از ابتداي سال جاري تاکنون 12 وقف جدید در این شهرستان به ثبت رسیده
است، گفت: در حال حاضر 530 وقف در طبس ثبت شده است که نیت بیشترین موقوفات مربوط به عزاداري امام حسین(ع) و کمک

 
به نیازمندان و مساجد است. 

وي با اشاره به تعداد موقوفات منفعتی و انتفاعی در طبس گفت: از 530 موقوفه موجود در این شهرستان 397 موقوفه منفعتی است

 
به این معنا که درآمد حاصل از آن جهت اجراي نیات واقف هزینه می شود. 

امینی نسب در ادامه عنوان کرد: در طبس 133 موقوفه انتفاعی وجود دارد به این معنا که موقوفه فاقد درآمد است و مال وقف جهت



 
اجراي نیات واقف مورد استفاده قرار می گیرد. 

رئیس اداره اوقاف و امور خیریه طبس به تعداد رقبات موجود در این شهرستان اشاره کرد و گفت: در شهرستان طبس سه هزار و 307

 
رقبه وجود دارد که از این تعداد سه هزار و 209 رقبه منفعتی و 98 رقبه انتفاعی است. 

وي با بیان اینکه از ابتداي سال جاري تاکنون سه پروژه عمرانی در بقاع متبرکه شهرستان طبس اجرایی شده است، افزود: تا پایان

 
سال جاري نیز بیش از هفت پروژه عمرانی جهت بهبود فضاهاي بقاع متبرکه این شهرستان به بهره برداري خواهد رسید. 

امینی نسب به بحث تثبیت مالکیت موقوفات اشاره کرد و گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون در راستاي تثبیت موقوفات تعداد 45

 
فقره سند مالکیت توسط اداره ثبت اسناد و املاك براي موقوفات شهرستان طبس صادر شده است. 

رئیس اداره اوقاف و امور خیریه طبس در پایان با تاکید بر اینکه واقفان باید به مسائل روز جامعه توجه داشته باشند، عنوان کرد: طبق
بررسی هاي انجام شده شهرستان طبس نیازمند ثبت وقف جدید در زمینه هاي بهداشتی و درمانی، علمی و پژوهشی و تحصیل

 
دانشجویان و طلاب است. 

 
رئیس اتاق اصناف خراسان جنوبی: چتر بسته حمایت مسئولان از واحدهاي صنفی/نگران تعطیلی اصناف هستیم 

  رئیس اتاق اصناف خراسان جنوبی گفت: با توجه به خسارت
کرونا به واحدهاي تولیدي، عدم حمایت از اصناف و رشد قارچ گونه فروشگاه هاي زنجیره اي نگران واحدهاي صنفی در استان هستیم.

رضا علیزاده بیرجندي در گفتگو با مهر با اشاره به خسارت هاي کرونا به واحدهاي صنفی خراسان جنوبی بیان کرد: متاسفانه اصناف

 
بیشترین ضربه و خسارت ها را از این ویروس متحمل شدند. 

وي با گلایه از عدم حمایت از واحدهاي صنفی گفت: تاکنون واحدهاي صنفی خراسان جنوبی هیچ گونه بسته حمایتی دریافت

 
نکردند. 

علیزاده با اشاره به تسهیلات کرونایی بیان کرد: با توجه به شرایط دریافت و پرداخت وام، 60 درصد از واحدهاي صنفی خراسان

 
جنوبی از این تسهیلات استقلال نکردند. 

رئیس اتاق اصناف خراسان جنوبی بالا بودن سود تسهیلات و کم بودن دوره بازپرداخت را از جمله دلایل عدم استقبال واحدها از این



تسهیلات دانست و افزود: دریافت تسهیلاتی با سود 12 درصد و بازپرداخت 24 ماهه نه تنها مشکلی را رفع نمی کند بلکه بر درد

 
واحدها می افزاید. 

 
زنگ تعطیلی واحدها نواخته شد 

وي خواستار پرداخت تسهیلاتی با سود چهار درصد و حداقل دوره بازپرداخت پنج ساله شد و گفت: همچنین نیاز است میزان مبلغ

 
پرداختی تسهیلات به واحدها افزایش یابد. 

علیزاده با بیان اینکه متاسفانه تاکنون به مشکلات کرونا براي واحدهاي صنفی رسیدگی نشده است، افزود: با ادامه روند فعلی نگران

 
تعطیلی واحدهاي صنفی هستیم. 

رئیس اتاق اصناف خراسان جنوبی با گلایه از رشد قارچ گونه فروشگاه هاي زنجیره اي در خراسان جنوبی، گفت: با راه اندازي هر

 
فروشگاه حداقل 20 واحد صنفی خوار و بار فروشی تعطیل می شود. 

 
فروشگاه هاي زنجیره اي متناسب با جمعیت ایجاد شود 

علیزاده با بیان اینکه تاکنون پیگیري هاي انجام شده براي حل این مشکل بی نتیجه مانده است، افزود: همچنین نظارتی از سوي

 
دستگاه ها براي ایجاد فروشگاه ها انجام نمی شود. 

وي بیان کرد: در حال حاضر در مرکز استان 16 فروشگاه زنجیره اي فعال بوده و سه فروشگاه هم در حال راه اندازي است که می

 
طلبد مورد توجه متولیان قرار گیرد. 

علیزاده بیان کرد: مخالف راه اندازي این امکانات و خدمات نیستیم اما باید ایجاد فروشگاه هاي زنجیره اي بر اساس آمار جمعیتی

 
باشد. 

 
عادي انگاري از دلایل افزایش آمار کرونا در قاینات/2 

مدیر بیماري هاي معاونت بهداشتی دانشگاه بیرجند: عادي انگاري و عدم رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی، از علل افزایش آمار کرونا

 
در شهرستان قاینات است. 

مجید شایسته درباره افزایش آمار مبتلایان به بیماري کرونا در شهرستان قاین گفت: بیماري کرونا از پارسال ، افت و خیز هایی داشته

 
که منجر به افزایش موارد ابتلا و به دنبال آن بستري ها و متاسفانه فوت شمار زیادي از هم استانی ها شده است. 

وي افزود: از هفته آخر دي و اوایل بهمن روند افزایش نمونه گیري را در استان داشتیم و به دنبال آن افزایش موارد مثبت به خصوص

 
در شهرستان قاین شد. 

مدیر بیماري هاي معاونت بهداشتی دانشگاه بیرجند گفت: افزایش بیمار یابی که در راستاي طرح شهید سلیمانی هم بود، باعث شد
که در بعضی از نقاط قاین ازجمله روستاي پهنایی، شهر اسفدن مرکز خدمات جامع سلامت چاهک و دو منطقه شهري در قاین
محدوده مرکز جامع شهري روستایی امام علی (ع) قاین و مرکز جامع سلامت شهري روستایی امام خمینی (ره) قاین با توجه به



 
افزایش نمونه گیري تعداد موارد مثبت ، خیلی افزایش پیدا کند که قطعا در رنگ بندي ها تاثیر می گذارد. 

شایسته در خصوص عللی که باعث افزایش موارد ابتلا در شهرستان قاین شده گفت: به دنبال مسئله عادي انگاري و اینکه وقتی رنگ
بندي آبی می شود فکر می کنیم همه چیز به حالت قبل برگشته ، افت رعایت پروتکل هاي بهداشتی، افزایش شب نشینی ها و
تجمعات خانوادگی ، برگزاري جلسات عزا و عروسی ، بازگشایی مدارس ، ارتباطات شهرستان قاین با استان خراسان رضوي و اینکه در
مسیر جاده ترازینت است  وجود برخی از صنایع در قاین از جمله کارخانه سیمان قاین که ارتباطات زیادي با سایر نقاط استان و

 
کشور دارد ، باعث افزایش موارد ابتلا در این شهرستان شده است. 

 
تیم سافاري خراسان جنوبی سوم در مسابقات کشوري/7 

 
تیم سافاري خراسان جنوبی، در مسابقات سافاري قهرمانی کشور توانست مقام سوم این رقابت ها را به خود اختصاص دهد. 

رئیس هیئت اتومبیلرانی و موتورسوراي خراسان جنوبی گفت: در سري مسابقات سافاري کویر نوردي زرین یزد که به همت حوزه
اتومبیلرانی کانون جهانگردي و اتومبیلرانی کشور (کلوپ ملی سافاري کانون حوزه اتومبیلرانی کانون در استان یزد) که با حضور تیم
هاي منتخب سراسر کشور از سی بهمن تا یکم اسفند برگزار شد تیم سافاري و کویر نوردي خراسان جنوبی توانست جایگاه سوم این

 
دوره از مسابقات را از آن خود کند. 

 
سامان اکبرپور افزود: همچنین تیم هاي اصفهان و بم مقام هاي اول و دوم این مسابقات را کسب کردند. 

این دوره از مسابقات به صورت تیمی (هر سه خودرو یک تیم) در دو روز و هر روز حدودا  30 کیلومتر رمل نوردي به صورت مختصات

 
یابی برگزار شد. 

 
اختصاص 30 میلیارد تومان به طرح هاي اشتغالزایی روستایی و عشایري/3-2 

صندوق کارآفرینی امید خراسان جنوبی 30 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به طرح هاي اشتغالزاي روستایی و عشایري

 
اختصاص داد. 

مدیر صندوق کارفرینی امید استان گفت: این اعتبار به طرح هاي تولیدي، خدماتی، گردشگري و بومگردي که در مناطق روستایی و

 
عشایري اجرا شود و ثبت سامانه کارا باشد پرداخت می شود. 

زنگنه، سقف پرداخت این تسهیلات به هر طرح را 4 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: کارمزد این تسهیلات در مناطق مرزي 4 درصد

 
و در مناطق غیر مرزي 6 درصد است. 

وي همچنین با اشاره به پرداخت 40 میلیارد تومان تسهیلات براي حمایت از کسب و کار هاي خرد و کوچک حوزه بانوان در 4 سال
اخیر گفت: این تسهیلات براي هزار و 270 بانوي سرپرست خانوار و کارآفرین در حوزه هاي مشاغل خانگی، صنایع دستی، کشاورزي،

 
صنوف و طرح هاي کارفرمایی اشتغال مستقیم ایجاد کرد. 

 
تشییع پیکر مادر شهید احمدي/2 

 
مادر شهید احمدي پیشبر به فرزند شهیدش پیوست. 



پیکر مرحومه فاطمه رحیمی مادر شهید احمدي پیشبر صبح امروز در روستاي پیشبر زیرکوه تشییع و در گلزار شهداي پیشبر در

 
جوار مرقد فرزند شهیدش به خاك سپرده شد. 

 
مادر شهید احمدي به علت کهولت سن در 90 سالگی دعوت حق را لبیک گفت. 

 
شهید محمد کلوخ احمدي پیشبر در 25 فروردین 62 در منطقه عملیاتی اندیمشک به درجه رفیع شهادت نائل آمد. 

 
در مراکز کانون خراسان جنوبی 

 
برگزاري ویژه برنامه حرفه هاي قدیمی شهر و روستاي من/3-2 

ویژه برنامه ي حرفه هاي قدیمی شهر و روستاي من با هدف آشنایی بیشتر کودکان ونوجوانان با مشاغل و حرفه هاي قدیمی، در

 
مراکز کانون خراسان جنوبی برگزار می شود. 

مدیر کل کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان خراسان جنوبی گفت: این برنامه با هدف معرفی و احیاي مشاغل سنتی و بومی
مناطق روستایی و شهري،  با توجه به آداب و رسوم مناطق مختلف استان و همچنین تنوع بخشی به فعالیت هاي کانون در مراکز

 
فرهنگی و هنري ثابت، سیار و پستی کانون اجرا می شود. 

طاهره حمیدي افزود: با اجراي این طرح، کودکان و نوجوانان به سراغ خاطرات بزرگتر ها در شهر و روستا می روند تا با مشاغل ساده و

 
کاربردي قدیمی و سبک زندگی و آداب و رسوم مناطق مختلف استان بیشتر آشنا شوند. 

وي گفت: کودکان و نوجوانان علاقه مند به شرکت در این ویژه برنامه می توانند آثار تولیدي خود در قالب مصاحبه ویدیویی و صوتی
120 ثانیه اي، پژوهش، بیان خاطرات و عکس نوشته را حداکثر تا 16 اسفند 1399 به آدرس farhangi.khorasan.j.ir ایمیل

 
کنند. 

 
افتتاح مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی 

 
اولین مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی در بوستان آزادي بیرجند به بهره برداري رسید. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خراسان جنوبی، شهردار بیرجند گفت: این مجتمع براي افراد آسیب پذیر از اجتماع در دو طبقه

 
با 12 اتاق راه اندازي شد که براي آن 600میلیون تومان هزینه شد. 

 
جاوید افزود: ظرفیت پذیرش این مجتمع 30نفر است که بدون محدودیت سنی، پذیراي خانم ها و آقایان است. 

وي هدف از راه اندازي مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی را شناسایی افراد آسیب پذیر همچون کودکان کار و افراد بی خانمان و

 
توان افزایی آنها با کمک ارگان هاي مرتبط همچون کمیته امداد و بهزیستی دانست. 

معاون سیاسی، امنیتی واجتماعی استاندار هم در این مراسم لازمه کاهش آسیب هاي اجتماعی را عزم تمام دستگاه هاي متولی
دانست و گفت: ظرفیت هاي زیادي از امکانات تا افراد خیر و مسئولان در استان وجود دارد که با همکاري یکدیگر می توانیم مانع

 
تکدي گري، بی خانمانی و آسیب هاي اجتماعی شویم. 



خوش خبر با اشاره به شناسایی 226متکدي در خراسان جنوبی افزود: در پایش اولیه توانستیم 100نفر از این افراد را با توان افزایی به

 
آغوش خانواده برگردانیم. 

 
همچنین امروز از سامانه ثبت اطلاعات آسیب دیدگان اجتماعی رونمایی شد. 

 
معاون استاندار خراسان جنوبی: ایجاد مجتمع فوریت هاي اجتماعی در بیرجند نشانه مسئولیت پذیري است 

 بیرجند &– ایرنا &– معاون سیاسی، امنیتی و
اجتماعی استاندار خراسان جنوبی گفت: ایجاد مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی و گرمخانه، نماد مسئولیت پذیري شهرداري

 
بیرجند در حوزه اجتماعی است. 

ناصر خوش خبر روز یکشنبه در آیین افتتاح مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی و گرمخانه شهرداري همچنین رونمایی از سامانه
ثبت اطلاعات آسیب دیدگان اجتماعی شهر بیرجند افزود: وجود حساسیت و دغدغه در مورد مسائل اجتماعی در مدیریت شهرداري

 
بیرجند قابل تقدیر و ستایش است. 

وي اظهار داشت: هدف گذاري هوشمندانه شوراي اسلامی شهر و شهرداري در کنار مسوولان حوزه اجتماعی و سیاسی، دقیق و مبتنی

 
بر نیازهاي استان است. 

معاون استاندار خراسان جنوبی گفت: راه اندازي مرکز خدمات اجتماعی نیمی از کار است و مابقی آن باید با انجام فعالیت

 
هاي تخصصی و با عزم جدي دستگاه هاي مرتبط با تکدي گري شکل بگیرد. 

وي به تکریم حقوق شهروندان در جامعه دینی اشاره کرد و گفت: جامعه دینی و ارزشی ما براي انسان و شهروند احترام خاصی قائل

 
است و ما در همه زمینه ها داراي قانون هستیم که عدول از آنها می تواند منشاء نابسامانی و آسیب اجتماعی شود. 

خوش خبر افزود: ظرفیت کم نظیر خیرین و مسوولان دلسوز در کنار مردم آگاه و بصیر استان در مبارزه با آسیب هاي اجتماعی یک

 
فرصت است و امیدواریم با تعامل و انسجام نیروي انسانی کارآمد استان، کمتر شاهد این نابسامانی ها در سطح جامعه باشیم. 

وي با اشاره به لزوم مقابله با تکدي گري سازمان یافته تصریح کرد: نباید افراد بی خانمان، بی سرپناه و آسیب دیده را رها کرد بلکه

 
باید آنها را در چرخه بازپروري و بازتوانی قرار دهیم. 



وي از مکاتبه با وزارت کشور درخصوص تخصیص اعتبار به مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی شهرداري بیرجند خبر داد و

 
گفت: تخصیص این اعتبار ویژه در کنار اعتبارات شهرداري، تاثیرگذاري بیشتر این مرکز را به همراه خواهد داشت. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار خراسان جنوبی بر لزوم اجراي برنامه مدون، علمی و به روز این مرکز توسط مدیران آن
تاکید کرد و گفت: رها کردن افراد آسیب دیده در جامعه، هزینه هاي زیادي را به اعتماد اجتماعی وارد می سازد و چهره بدي از

 
 انضباط اجتماعی را در شهر به نمایش می گذارد لذا همه موظفیم شهرداري را در این حوزه یاري کنیم. 

وي از کاهش آمار متکدیان در استان گفت و اظهار داشت: تعدادي از این افراد به آغوش خانواده هاي خود برگشته اند و به جهت

 
اهمیت موضوع، پایش هاي بعدي باید در این خصوص صورت گیرد تا شاهد کاهش چشمگیر آمار متکدیان در استان باشیم. 

آیین افتتاح مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی و گرمخانه شهرداري بیرجند همچنین رونمایی از سامانه ثبت اطلاعات آسیب
دیدگان اجتماعی امروز با حضور معاون استاندار خراسان جنوبی، فرماندار بیرجند، شهردار، رییس و اعضاي شوراي اسلامی شهر

 
بیرجند در بوستان آزادي برگزار شد. 

مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی به همت شهرداري بیرجند و با هدف نگهداري و ارائه خدمات به متکدیان، کودکان کار و سایر

 
اقشار آسیب پذیر جامعه در بوستان آزادي احداث شده است. 

این ساختمان داخل بوستان آزادي بیرجند که در 2 طبقه با اعتبار 600 میلیون تومان بازسازي شده، ساماندهی، غربالگري و اسکان

 
متکدیان را به صورت شبانه روزي به عهده دارد. 

در این مرکز علاوه بر اسکان، خدمات مشاوره اي و حمایتی هم به پذیرفته شدگان ارائه می شود و دستگاه هاي حمایتی نیز شهرداري

 
را همراهی می کنند. 

 
مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی در بیرجند افتتاح شد 

اولین مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی در بوستان آزادي بیرجند به بهره برداري رسید.

 
 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان در بیرجند،آیین افتتاح مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی و گرمخانه شهرداریامروز (3
اسفند) با حضور جمعی از مسئولان استانی و شهري در بوستان آزادي برگزار شد. 



«محمد محمدزاده» معاون خدمات شهري شهردار بیرجند در این آیین افتتاحیه با بیان اینکه این مجتمع شامل 2 مجموعه مجزاي
جمع آوري متکدیان و گرمخانه با ظرفیت پذیرش 30 نفر است، گفت: اعتبار 600 میلیون تومان براي بازسازي و ترمیم و پذیرش

 
افراد آسیب پذیر  در این مجموعه واقع در  بوستان آزادي هزینه شده است 

وي با اشاره به اینکه شهرداري خدمات مختلفی در راستاي کمک به افراد آسیب دیده و کاهش تکدي گري و حضور نیافتن
متکدیان در سطح شهر ارائه کرده است، ادامه داد: شناسایی متکدیان زباله گرد و تحویل بسته غذایی با کمک خیرین، شناسایی 40
خانواده از متکدیانی که به لحاظ رعایت موارد بهداشتی در سطح پایینی قرار داشتند و تهیه و تحویل بسته هاي بهداشتی، تهیه لوازم
اولیه و ضروري به 10 خانواده از متکدیان و پیگیري براي تامین هزینه پوشاك 25 نفر از کودکان زیر 17 سال نیازمند از جمله

 
اقدامات این حوزه است. 

محمد زاده از دیگر اقداماتی که براي متکدیان صورت گرفته را شناسایی متکدیان بیمار و داراي بیماري هاي صعب العلاج، پرداخت
اجاره خانه اردیبهشت ماه 6 خانواده نیازمند، پیگیري اشتغال بانوان نیازمند و بهبودیافته و پیگیري هزینه هاي درمانی افراد بیمار و
تقبل تمامی هزینه هاي درمانی آنها، تهیه و تحویل لوازم التحریر به خانواده هاي بهبودیافته داراي دانش آموز و پرداخت هزینه هاي

 
بیمارستان کودك معتاد برشمرد. 

معاون خدمات شهري شهردار بیرجند با اشاره به شناسایی 106 نفر از افراد درگیر آسیب با هماهنگی تیم میدانی کنترل و کاهش
آسیب شهرستان بیرجند، عنوان کرد: شناسایی 15 مورد مخروبه محل استعمال مواد مخدر، شناسایی زنان و دختران ویژه و سالمندان

 
بی خانمان و بلامکان، افراد کارتن خواب و پاتوق هاي محل تجمع متکدیان و معتادین از دیگر اقدامات انجام شده است. 

 
معاون شهردار بیرجند: 15 مخروبه استعمال مواد مخدر در بیرجند شناسایی شد 

 معاون شهردار بیرجند از شناسایی 106 نفر از افراد درگیر

 
آسیب و 15 مخروبه محل استعمال مواد مخدر در بیرجند خبر داد. 

محمد محمد زاده پیش از ظهر یکشنبه در مراسم بهره برداري از مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی و گرمخانه شهرداري و
رونمایی از سامانه ثبت اطلاعات آسیب دیدگان اجتماعی بیان کرد: کنترل و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی نیازمند فرهنگ سازي

 
عمومی و نهادینه کردن عدم کمک به متکدیان خیابانی است. 

وي با اشاره به مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی و گرمخانه شهرداري اظهار کرد: این پروژه شامل دو مجموعه شامل جمع آوري



 
متکدیان و گرمخانه است. 

محمد زاده اعتبار این پروژه را بیش از 600 میلیون تومان عنوان کرد و افزود: اگرچه تاکنون در راستاي کاهش تکدي گري اقدامات

 
زیادي انجام شده اما کنترل این آسیب نیازمند همکاري مردم است. 

معاون شهردار بیرجند ادامه داد: شناسایی متکدیان زباله گرد، توزیع بسته هاي بهداشتی و تهیه لوازم اولیه و ضروري از جمله اقدامات

 
انجام شده است. 

محمد زاده تامین هزینه پوشاك 24 نفر از کودکان زیر 17 سال را از دیگر اقدامات انجام شده دانست و گفت: همچنین شناسایی

 
متکدیان بیمار، پیگیري اشتغال بانوان بهبود یافته و پرداخت اجاره اردیبهشت ماه شش خانواده از دیگر اقدامات انجام شده است. 

وي با بیان اینکه 106 نفر از افراد درگیر آسیب در بیرجند شناسایی شده اند، اظهار کرد: همچنین 15 مخروبه محل استعمال مواد

 
مخدر شناسایی شده است. 

معاون شهردار بیرجند شناسایی افراد کارتن خواب، شناسایی زنان سالمند و بی خانمان و شناسایی پاتوق هاي تجمع متکدیان را از

 
دیگر اقدامات انجام شده دانست . 

وي بیان کرد: پرداخت هزینه هاي بیمارستان کودك معتاد، توزیع لوازم التحریر بین خانواده هاي بهبود یافته و توزیع غذاي گرم

 
بهداشتی از دیگر اقدامات انجام شده است. 

حضور «خدمتی» در آزمون هاي آمادگی جسمانی آکادمی ملی المپیک/7 زنان تیرانداز دو اسحله تفنگ بادي و تپانچه ایرانی راه بافته
به بازي هاي المپیک توکیو 2020 زیر نظر فرزانه چناقچی مربی بدنساز خود در آزمون هاي آمادگی جسمانی آکادمی ملی حاضر

 
شدند. 

«نجمه خدمتی»، آرمینا صادقیان و فاطمه کرم زاده از تیم تفنگ به همراه هانیه رستمیان عضو تیم ملی تپانچه بانوان ورزشکاران
حاضر در این اردو را تشکیل می دهند که تمرینات بدنسازي و فنی خود را از ابتداي دي ماه با هدایت الهام هاشمی در سالن بدنسازي

 
فدراسیون تیراندازي و سالن تیراندازي مجموعه ورزشی آزادي آغاز کرده اند. 

گفتنی است، تست درصد چربی، آزمون تعادل، قدرت پنجه، تنه به جلو، انعطاف پذیري شانه و دوي استقامت 1609 متر از جمله
آزمون هایی بودند که توسط کارشناسان مرکز سنجش و توسعه قابلیت هاي جسمانی آکادمی ملی المپیک از ملی پوشان تیرانداز

 
گرفته شد. 

خراسان جنوبی میزبان تیم ملی فري استایل /7 در راستاي بهره برداري از ظرفیت بازیکنان و نخبگان رشته ورزشی اسکیت فري

 
استایل کشور تیم ملی در خراسان جنوبی اردو می زند. 

 
اردوي تیم ملی فري استایل کشور طی روزهاي آخر فروردین ماه و اوایل اردیبهشت 1400 به میزبانی بیرجند برگزار می شود. 

 
طلاي بدن سازي ورزشکار قاینی/7 در مسابقات بادي کلاسیک خراسان رضوي ورزشکار قاینی خراسان جنوبی خوش درخشید. 



حسین شوقی مسئول باشگاه المپیک و از ورزشکاران پرورش اندام شهرستان قاینات در رقابت هاي پرورش اندام در دسته 168 بادي

 
کلاسیک «جام شهداي سلامت» توانست در جایگاه قهرمانی قرار بگیرد. 

158 هزار و978 نفر در خراسان جنوبی کد بورسی دریافت نکردند/7-3

 
 

مدیر شرکت سرمایه گذاري سهام عدالت در خراسان جنوبی با بیان اینکه سهام عدالت استان در کشور بالاترین ارزش را دارد گفت:
تاکنون در استان از افرادي که روش غیرمستقیم را انتخاب کردند 158 هزار و 978 نفر کد بورسی دریافت نکردند. بهروز قاسمی در
گفتگو با خبرنگار تسنیم در بیرجند، اظهار داشت: تاکنون بیش از 65 درصد از سهام دارانی که روش غیرمستقیم را انتخاب کردند

 
معادل 303 هزار و 688 نفر در سامانه سجام ثبت نام کرده و کد بورسی دریافت کردند. 

وي با بیان اینکه از این تعداد 158 هزار و 978 نفر هنوز کد بورسی دریافت نکرده اند افزود: همه مراحل ثبت نام در سامانه به صورت

 
غیر حضوري قابل انجام است و نیاز به مراجعه حضوري و دفاتر پیشخوان نیست. 

مدیرعامل  شرکت سرمایه گذاري سهام عدالت در خراسان جنوبی از همه سهامدارانی که هنوز در سامانه سجام ثبت نام

 
نکرده درخواست کرد تا هرچه زودتر در این سامانه ثبت نام کنند. 

قاسمی از افزایش ارزش سهام عدالت خراسان جنوبی خبر داد و گفت: ارزش هر سهم در حال حاضر 218 تومان است در حالی که این

 
رقم در هفته گذشته 211 تومان بود و در حال حاضر بیش از سه درصد افزایش یافته است. 

وي ادامه داد: ارزش سهام عدالت در خراسان جنوبی در کشور تک است چرا که شرکت سرمایه گذاري سهام عدالت خراسان جنوبی

 
«وسخراج» در بازار سرمایه اولین شرکتی بود که در کشور راه اندازي شد. 

 
مهلت ارسال آثار به جشنواره رسانه اي ابوذر خراسان جنوبی تمدید شد/7-3 



 
 

رئیس سازمان بسیج رسانه خراسان جنوبی از تمدید مهلت ارسال آثار به جشنواره رسانه اي ابوذر تا ساعت 24 دهم اسفند ماه جاري
خبر داد.  سجاد رضایی ظهر امروز در جمع خبرنگاران اظهار داشت: مهلت ارسال آثار با توجه به استقبال و درخواست خبرنگاران

 
استان تمدید شد و علاقه مندان شرکت در جشنواره تا ساعت 24 دهم اسفند ماه جاري می توانند آثار خود را ارسال کنند. 

وي افزود: جشنواره امسال در هشت محور چهل سالگی انقلاب اسلامی، کرونا و کمک مؤمنانه، بصیرت و دشمن شناسی، بسیج و حوزه
هاي اقدام و امیدآفرینی، مبارزه با آسیب هاي اجتماعی، مسائل صنفی خبرنگاران و اصحاب رسانه، مکتب حاج قاسم و جبهه مقاومت

 
بخش ویژه «جهش تولید» برگزار می شود. 

رئیس سازمان بسیج رسانه خراسان جنوبی با اشاره به جزئیات بخش ویژه «جهش تولید» عنوان کرد: اقتصاد دانش بنیان، موانع و

 
مسائل واحدهاي تولیدي و ظرفیت هاي مغفول اقتصادي در خراسان جنوبی از جمله جزئیات این بخش در حوزه ارسال آثار است. 

رضایی بیان کرد: تیتر، یادداشت و سرمقاله، گزارش، مصاحبه، عکس خبري و گزارش تصویري، پوستر و کاریکاتور و آثار چندرسانه اي

 
شامل اینفوگرافی، موشن گرافی، گزارش رادیویی و تلویزیونی از قالب هاي مورد قبول آثار ارسالی است. 

وي با اشاره به نحوه ارسال آثار بیان کرد: علاقه مندان به شرکت در این جشنواره می توانند حداکثر پنج اثر خود را که از ابتداي
فروردین 99 در رسانه ها منتشر شده از طریق شناسه Rasanehkhjbot@ در فضاي مجازي و یا به نشانی دبیرخانه جشنواره

 
واقع در بیرجند، بلوار معلم، نبش معلم 62، سازمان بسیج رسانه خراسان جنوبی ارسال کنند. 

رئیس سازمان بسیج رسانه خراسان جنوبی ادامه داد: مراسم پایانی و معرفی برترین هاي این جشنواره 20 اسفندماه جاري با رعایت

 
دستورالعمل هاي بهداشتی برگزار خواهد شد. 

 
با دستور رهبرمعظم انقلاب 

 
بخشودگی مجازات 19 محکوم تعزیرات حکومتی/ 4 

 
19 نفر از محکومان تعزیرات حکومتی خراسان جنوبی مورد عفو مقام معظم رهبري قرار گرفتند. 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان گفت: درخواست عفو این محکومان پس از بررسی در هیات عفو استانی به کمیسیون عفو و
بخشودگی قوه قضائیه ارسال شد و در نهایت با موافقت رهبر معظم انقلاب، مجازات 19 نفر از محکومان که اتهام آنان قاچاق و عرضه

 
خارج از شبکه بود، مورد عفو و بخشودگی قرار گرفت. 



محمد حسین اشرفی جزاي نقدي آنان را 4 میلیارد و 200 میلیون ریال اعلام کرد و افزود:: این محکومان براي برخورداري از مزایاي

 
عفو بین 50 تا 70 درصد جزاي نقدي خود را واریز کرده اند. 

وي گفت: بi موجب ماده 96 قانون مجازات اسلامی عفو یا تخفیف مجازات محکومان در حدود موازین اسلامی پس از پیشنهاد رئیس

 
قوه قضائیه با مقام رهبري است. 

 
کشف 800کیلوگرم ماهی فاقد مجوز در طبس/4 

فرمانده انتظامی طبس: مأموران انتظامی این شهرستان در بازرسی از یک پراید وانت 800کیلوگرم ماهی فاقد مجوز حمل کشف

 
کردند. 

سرهنگ محمود علیپور گفت: مأموران انتظامی شهرستان طبس هنگام کنترل خودرو هاي عبوري به یک پراید وانت مشکوك شدند و

 
خودرو را براي بررسی بیشتر متوقف کردند. 

وي افزود: مأموران در بازرسی از خودرو 800کیلوگرم ماهی بدون مجوز هاي قانونی کشف کردند که ارزش ریالی آن بنا بر نظر

 
کارشناسان 240میلیون ریال برآورد شد. 

فرمانده انتظامی شهرستان طبس گفت:مأموران در این رابطه یک خودرو توقیف و یک متهم دستگیر کردند که متهم دستگیر شده به

 
همراه پرونده براي سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد. 

 
 ICT آموزش سربازان براي ورود به بازار کار

هزار و 126 نفر ساعت آموزش تاکنون براي کارکنان وظیفه خراسان جنوبی در حوزه هاي تخصصی فناوري اطلاعات برگزار شده است.

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات در جلسه کارگروه مهارت آموزي کارکنان وظیفه خراسان جنوبی گفت: تفاهم نامه اي بین
دانشکده علمی کاربردي، پست و مخابرات و ستاد مشترك نیرو هاي مسلح مبنی بر ارائه دوره هاي آموزشی ویژه کارکنان وظیفه

 
منعقد شد. 

مصطفیبهی افزود: هدف از این تفاهم نامه افزایش بهره وري نیرو هاي وظیفه در دوره سربازي و کسب آموزش هاي تخصصی براي

 
ورود به بازار کار بعد از اتمام این دوره است. 

وي گفت: تاکنون براي برگزاري دوره هاي تخصصی و کاربردي ICT (فناوري اطلاعات و ارتباطات)، از طریق آزمون هاي تخصصی 10

 
نفر شناسایی و با گذراندن دوره هاي آموزشی، موفق به کسب گواهینامه مربیگري شدند. 

مدیر کل ارتباطات و فناوري اطلاعات افزود: تاکنون 41 نفر از نیرو هاي وظیفه یگان هاي نظامی و انتظامی استان در این دوره ها

 
آموزش دیده اند و در حال حاضر نیز دوره ارز دیجیتال براي کارکنان وظیفه سپاه در حال برگزاري است. 

 
وي گفت: به سربازانی که در این دوره ها موفق به کسب نمره قبولی شوند گواهینامه هاي معتبر داده می شود. 



 
ماهور، گیاهی مفید براي ریه 

 
گل ماهور، نرم کننده، خلط آور و ضد سرفه است و در بیماري هاي مرتبط با دستگاه تنفس اثربخش است. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان جنوبی، مدیر مجتمع تحقیقات گیاهان دارویی گفت: گل ماهور با نام هاي دیگري،

 
چون خرگوشک، بزیر، لبیده، زرماهی نیز شناخته می شود. 

محسن پویان افزود: طبیعت این گیاه گرم و خشک است، از برگ و گل آن در گیاه درمانی استفاده می شود، مسکن و ضد تشنج
است، در بیماري بواسیر از آن استفاده می شود، نرم کننده، خلط آور و ضد سرفه است و در بیماري هاي مرتبط با دستگاه تنفس

 
اثربخش است. 

وي گفت: در بیماري آسم از غرغره دم کرده آن استفاده می شود، براي تقویت مو موثر و مفید است، دم کرده آن استرس و کم خونی
را درمان می کند، براي رفع اسپاسم و گرفتگی معده موثر است، سرشار از کلسیم، فسفر و ویتامین هاي A و C است، براي درمان
میگرن و تسکین حمله هاي میگرنی بسیار مفید است، پودر حاصل از ریشه خشک گل ماهور براي درمان زگیل موثر است، دم کرده
آن خواب آور است، براي رفع اضطراب، اختلال هاي ضربان قلب و ناراحتی هاي معده کاربرد دارد، عملکرد غده تیروئید را بهبود می
بخشد، براي بیماري تب یونجه نیز ازآن استفاده می شود و در استعمال خارجی ضماد آن با شیر بر روي کروك، جوش و انواع زخم ها

 
کاربرد دارد. 

 
مدیر مجتمع تحقیقات گیاهان دارویی میزان مصرف روزانه گیاه ماهور را 3 نوبت و هر نوبت تا 4 گرم عنوان کرد. 

 
با کمک 250 میلیون تومانی استاندار خراسان جنوبی ؛ 

 
چراغ جشن گلریزان را روشن کرد 

 
استاندار خراسان جنوبی با کمک 250 میلیون تومانی به دانش آموزان نیازمند، چراغ بیست و نهمین جشن گلریزان را روشن کرد. 

 
این مبلغ را ملانوري در جلسه برنامه ریزي جشن گلریزان ویژه کمک به دانش آموزان نیازمند استان، اهداء کرد. 

جشن گلریزان ویژه تأمین لباس دانش آموزان نیازمند همه ساله به همت زورخانه امیر عرب و هیئت ابوالفضلی بیرجند در آستانه عید

 
نوروز برگزار می شود و امسال نیز این مراسم 6 اسفند ، شب میلاد حضرت علی (ع) و به صورت رسانه اي و مجازي اجرا خواهد شد. 

استاندار در این نشست همراهی مردم خراسان جنوبی در انجام امور خیر را قابل تحسین دانست و گفت: مردم استان، طی یک سال
گذشته، بیش از 260 میلیارد تومان به طرح کمک هاي مؤمنانه و توزیع اقلام مورد نیاز اقشار آسیب پذیر در شرایط کرونایی کمک

 
کرده اند. 

آقاي ملانوري افزود: این رقم در مقایسه با آمار جمعیتی استان و تأثیري که شیوع بیماري بر درآمد هاي مردم داشته، بسیار ارزشمند

 
است. 

وي به وضع نامطلوب اعتبارات دستگاه هاي اجرایی در سال جاري اشاره کرد و گفت: کاهش اعتبارات دولتی ناشی از تحریم ها و سیر
نزولی قیمت نفت از یک سو و هزینه هاي تحمیلی بسیار سنگین به واسطه شیوع کرونا طی یک سال گذشته، اعتبارات دستگاه ها را

 
به شدت متأثر کرده است. 



استاندار با تأکید بر این که تداوم چندین ساله جشن گلریزان به واسطه تکیه بر کمک هاي مردمی است، افزود: با همه مشکلات و
کمبود هایی که وجود دارد، دستگاه هاي متولی را مکلف می کنیم که در این امر خداپسندانه که بدون تردید گره گشایی از مشکلات

 
مردم استان را به همراه دارد، همراهی کنند. 

 
مردم و مسئولان خراسان جنوبی، پارسال در جشن گلریزان  680 میلیون تومان به دانش آموزان نیازمند کمک کردند. 

جشن گلریزان ویژه تامین البسه دانش آموزان نیازمند استان هر سال به همت زورخانه امیر عرب و هیات ابوالفضلی بیرجند در آستانه

 
عید نوروز برگزار می شود. 

 
با کمک 250 میلیون تومانی استاندار خراسان جنوبی ؛ 

 
چراغ جشن گلریزان روشن شد/3 

 استاندار خراسان جنوبی براي کمک به تامین اعتبارات مورد نیاز

 
جشن گلریزان که هر سال در آستانه عید نوروز در بیرجند برگزار می شود، دستور ویژه صادر کرد. 

حمید ملانوري در نشست برنامه ریزي جشن گلریزان ویژه کمک به دانش آموزان نیازمند استان، با تشکر از اقدامات بانیان جشن

 
گلریزان، به قدمت این مراسم در بیرجند اشاره کرد و توزیع اقلام خریداري شده سال گذشته را در استان ستودنی خواند. 

وي نوعدوستی و کمک هاي بشردوستانه را از صفات برجسته و بارز ایرانیان برشمرد و گفت: مسلمانان به ویژه ایرانیان به لحاظ

 
فرهنگ غنی، به این مسایل ورود جدي و پررنگی دارند. 

استاندار خراسان جنوبی افزود: مواردي مانند صدقه، خمس، زکات، وقف و کمک هاي بشردوستانه از جمله مسایل اعتقادي است که

 
در دین اسلام ابلاغ شده تا در این قالب افرادي که تمکن مالی دارند، همنوع خود را یاري دهند. 

 
وي اظهار داشت: انسان ها زمانی به لحاظ روانی ارضا می شوند که بتوانند دردي را از کسی درمان کنند و گرهی از کاري بگشایند. 

ملانوري گفت: این کارهاي خیرخواهانه که باعث آرامش وجدان می شود، توفیق و نعمتی است که خداوند به افراد پاك هدیه می

 
دهد. 



وي همراهی مردم خراسان جنوبی در انجام امور خیر را قابل تحسین خواند و افزود: براساس آمار، مردم استان طی یک سال
گذشته بیش از 260 میلیارد تومان به طرح کمک هاي مؤمنانه و توزیع اقلام مورد نیاز اقشار آسیب پذیر در شرایط کرونایی کمک

 
کرده اند. 

نماینده عالی دولت در خراسان جنوبی گفت: این رقم در مقایسه با آمار جمعیتی استان و تاثیري که شیوع بیماري بر درآمدهاي مردم

 
داشته، بسیار ارزشمند است. 

وي به وضعیت نامطلوب اعتبارات دستگاه هاي اجرایی در سال جاري اشاره کرد و افزود: کاهش اعتبارات دولتی ناشی از تحریم ها و
سیر نزولی قیمت نفت از یک سو و هزینه هاي تحمیلی بسیار سنگین به واسطه شیوع کرونا در سطح کشور طی یک سال

 
گذشته اعتبارات دستگاه ها را به شدت متاثر ساخته است. 

ملانوري با تاکید بر اینکه تداوم چندین ساله جشن گلریزان به واسطه تکیه بر کمک هاي مردمی است تصریح کرد: پایه گذاري چنین

 
برنامه هایی بر مبناي کمک هاي دولتی به جهت فراز و نشیب هایی که وجود دارد، پایداري ندارد. 

وي گفت: با همه مشکلات و کمبودهایی که وجود دارد، دستگاه هاي متولی را مکلف می کنیم که در این امر خداپسندانه که بدون

 
تردید گره گشایی از مشکلات مردم استان را به همراه دارد، همراهی کنند. 

جشن گلریزان ویژه تامین البسه دانش آموزان نیازمند استان هر سال به همت زورخانه امیر عرب و هیات ابوالفضلی بیرجند در آستانه

 
عید نوروز برگزار می شود. 

امسال نیز این مراسم در شب میلاد حضرت علی (ع) به صورت مجازي برگزار خواهد شد که استاندار در پایان جلسه امروز با مشخص
کردن ارقامی در حوزه هاي کمیته امداد امام خمینی (ره)، آموزش و پرورش، بهزیستی و ورزش و جوانان، مبلغ 250 میلیون تومان

 
نیز شخصا براي تامین نیاز دانش آموزان استان اختصاص داد. 

 
جاي خالی اجراي ضوابط ایمنی در جایگاه هاي سوخت/4 

سرپرست برنامه ریزي و پشتیبانی سازمان آتش نشانی بیرجند در خصوص احتمال وقوع حادثه در جایگاه هاي عرضه سوخت بیرجند

 
و بروز خسارات جبران ناپذیر هشدار داد. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خراسان جنوبی، عنایتی گفت: عدم اجراي منهول هاي منتهی به مخازن در اطراف سکوي
بارگیري، عدم شیب بندي مناسب که درصورت سرریز باعث ورورد مایعات قابل اشتعال به سیستم فاضلاب شهري می شود، عدم
رعایت دستورالعمل پدافند غیرعامل، عدم امکان تخلیه اضطراري خودرو ها در زمان بروز حوادث احتمالی، عدم رعایت حریم جایگاه تا
اماکن تجاري و عدم بهره گیري از سیستم گرمایشی استاندارد و ایمن در ساختمان اداري جایگاه ها از جمله مواردي است که در

 
جایگاه هاي عرضه سوخت بیرجند اجرا نمی شود. 

وي گفت: در سال هاي گذشته بیش از 4 دوره بازدید از جایگاه هاي عرضه سوخت انجام شد که در 2 دوره آن اعضاي کارگروه ایمنی

 
و نماینده دادستان حضور داشتند. 

سرپرست برنامه ریزي و پشتیبانی سازمان آتش نشانی بیرجند گفت: علی رغم برگزاري جلسات متعدد، تصمیمات کارگروه ایمنی شهر



 
بیرجند و ارجاع پرونده متخلفان به دادستانی، موارد ایمنی هنوز در جایگاه هاي سوخت اعمال نمی شود. 

 
عنایتی گفت:  اگر حادثه اي در جایگاه هاي عرضه سوخت بیرجند رخ دهد باعث بروز خسارات جبران ناپذیري خواهد شد. 

 
معاون فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان جنوبی خبر داد؛ راهیابی دو نفر از خراسان جنوبی به اختتامیه جشنواره مروجان کتاب/7-3 

 معاون فرهنگ و ارشاد خراسان جنوبی گفت: دو نفر از خراسان

 
جنوبی به اختتامیه جشنواره مروجان کتاب راه یافتند. 

 
محمود رمضانی اظهار کرد: مروجان فرهنگ کتاب و کتابخوانی امروز سوم اسفندماه طی آیینی تجلیل می شوند. 

معاون امور فرهنگی و رسانه فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان جنوبی با بیان اینکه آیین تجلیل از این افراد به صورت مجازي از ساعت
19 تا 20 برگزار می شود، بیان کرد: در این دوره از جشنواره تجلیل از مروجان فرهنگ کتابخوانی 906 اثر از سراسر کشور به

 
دبیرخانه مرکزي ارسال شده است. 

رمضانی ادامه داد: نکته قابل توجه این است که آقاي علی مرادي با شرکت در بخش نشان استمرار (برگزیده در جشنواره تقدیر از
مروجان کتابخوانی سال 97) و آقاي محمدحسین فروتنی با شرکت در بخش افراد، از خراسان جنوبی در بین نامزدهاي راه یافته به

 
مرحله نهایی هفتمین جشنواره تقدیر از مروجان کتابخوانی قرار دارند. 

معاون امور فرهنگی و رسانه فرهنگ و رسانه فرهنگ و ارشاد خراسان جنوبی گفت: همچنین بنا به گفته وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی
با نظر موافق هیأت دولت، الزام ارسال آگهی هاي دولتی به مطبوعات به قوت خود باقی ماند که این مسئله نیز براي مطبوعات نکته

 
حائز اهمیتی است. 

 
پیش بینی سرما و یخبندان براي آخر هفته/2 

 
دماي هوا تا پایان این هفته در خراسان جنوبی روند کاهشی خواهد داشت. 

کارشناس هواشناسی خراسان جنوبی گفت: این کاهش دما در روز هاي پایانی هفته محسوس تر خواهد بود و یخبندان را به دنبال

 
خواهد داشت. 

لطفی افزود: براي هفته آینده خطرسرمازدگی هم در منطقه وجود دارد. 



وي گفت: با توجه به الگوي نقشه ها و مدل هاي پیش یابی براي قبل از ظهر دوشنبه بارش پراکنده باران در نیمه شرقی استان پیش

 
بینی می شود. 

کارشناس هواشناسی گفت: براي روز هاي سه شنبه و چهارشنبه پدیده قابل ذکر در برخی ساعات، افزایش متناوب ابر و سرعت وزش

 
باد و گرد و خاك است. 

 
لطفی افزود: از روز پنجشنبه هم با ورود سامانه بارشی جدید به جو استان وزش تندباد و بارش را در منطقه پیش بینی می کنیم. 

 
به مناسبت فرارسیدن سالروز ولادت امام علی(ع)؛ 

 
مسابقه کتابخوانی«مظهر العجایب» به همت کانون شهید مطهري افین برگزار می شود 

مدیر کانون فرهنگی هنري شهید مطهري روستاي افین زیرکوه از برگزاري مسابقه کتابخوانی«مظهر العجایب» به مناسبت فرارسیدن
سالروز ولادت حضرت علی (ع) براي سنین 10 تا 25 سال خبر داد.

 
 

«غلامعباس انوري» در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در بیرجند اظهار داشت: کانون فرهنگی هنري شهید مطهري روستاي

 
افین زیرکوه در نظر دارد به مناسبت فرارسیدن سالروز ولادت حضرت علی (ع) برنامه هاي مختلفی اجرا کند. 

مدیر کانون فرهنگی هنري شهید مطهري روستاي افین زیرکوه با بیان اینکه مسابقه کتابخوانی«مظهر العجایب» به مناسبت
فرارسیدن 13 رجب توسط کانون برگزار می شود، افزود: هدف از برگزاري این مسابقه پرداختن به گوشه اي از ابعاد زندگی با برکت

 
اولین امام شیعیان است. 

وي در ادامه بیان کرد: سوالات این مسابقه از کتاب«علی بن ابی طالب» نوشته محمدرضا رمزي اوحدي انتخاب شده است و این کتاب

 
5 جلد دارد که هر کدام از آن یک هزار و یک کلمه درباره حضرت علی (ع) را یدك می کشند. 

انوري با اشاره به اینکه مسابقه کتابخوانی«مظهرالعجایب» براي گروه سنی 10 تا 25 سال برگزار می شود، ادامه داد: علاقمندان می

 
توانند تا روز پنجشنبه 7 اسفندماه با ارسال پاسخ صحیح سوالات در این مسابقه شرکت کنند. 

مدیر کانون فرهنگی هنري شهید مطهري روستاي افین زیرکوه در پایان گفت: این کانون در نظر دارد تا مراسم جشنی با رعایت

 
پروتکل هاي بهداشتی به مناسبت فرارسیدن سالروز ولادت امام علی(ع) برگزار کند. 

 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري خراسان جنوبی: 



 
43 میلیارد تومان پروژه مالچ پاشی در خراسان جنوبی اجرا می شود 

نصرآبادي گفت: 43 میلیارد تومان پروژه ي مالچ پاشی در سطح 540 هکتار ابلاغ و اجرا می شود.

 
 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بیرجند، «علیرضا نصرآبادي» امروز (3 اسفند) به رسانه هاي گروهی اعلام کرد: از ابتداي

 
سال جاري تاکنون 2 هزار و 500 هکتار پروژه بیابانزدایی در عرصه هاي منابع طبیعی استان اجرا شده است. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري خراسان جنوبی با بیان اینکه خراسان جنوبی با قرار گرفتن بر روي کمربند خشک و نیمه خشک
نیمکره شمالی داراي ذخایر منابع آبی بسیار ضعیف و نزولات جوي کم و تبخیر سالیانه بسیار شدید است، افزود: این استان با توجه به

 
میزان پوشش گیاهی بسیار کم، در شرایط بسیار خاصی قرار گرفته که باید طرح هاي بیابانزدایی را بیشتر اجرا کرد. 

نصرآبادي با اشاره به افزایش ریزگردها و طوفان هاي گرد و غبار و نابودي پوشش گیاهی مراتع و تبدیل این مناطق به اراضی بیابانی
تصریح کرد: توان زیست محیطی و اقتصادي اراضی از بین رفته است و فرسایش بادي تشدید شده است؛ همچنین کاهش کیفیت و

 
کمیت آب هاي سطحی و زیر زمینی، و کاهش حاصل خیزي خاك از پیامدهاي بیابانزایی در استان است. 

وي با بیان اینکه 5.4 میلیون هکتار از عرصه هاي طبیعی خراسان جنوبی را عرصه هاي بیابانی تشکیل داده است، اضافه کرد: خراسان

 
جنوبی جزو پنج استان درگیر با موضوع گرد و غبار است. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري خراسان جنوبی از اجراي 153 هزار و 200 هکتار نهال کاري خبر داد و گفت: همچنین از ابتداي

 
امسال 13 هزار و 876 هزار هکتار بذر کاري و 39 هزار هکتار مدیریت روان آب هاي سطحی انجام شده است. 

نصرآبادي در ادامه از اجراي عملیات مالچ پاشی در سطح  600 هکتار خبر داد و افزود:  به منظور کاهش اثرات منفی بیابانزایی و
جلوگیري از پیشرفت آن در استان، تاکنون فعالیت هاي متعددي  همانند تهیه طرح بیابانزدایی به مساحت یک میلیون و 740 هزار

 
هکتار در قالب 28 طرح اجرایی شده است. 

نصرآبادي تصریح کرد: امسال یک هزار و 100 هکتار پروژه نهالکاري با اعتبار 17 میلیارد تومان و یک هزار و 400 هکتار مدیریت

 
رواناب در حال اجرا است. 



وي با اشاره به اعتبارات بیابانزدایی سال گذشته، یادآور شد: سال گذشته از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی مبلغی بیش از 83

 
میلیارد تومان براي اجراي عملیات احیایی در سطح 45 هزار هکتار به استان تخصیص یافت. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري خراسان جنوبی در پایان گفت: 43 میلیارد تومان پروژه مالچ پاشی در سطح 540 هکتار ابلاغ و

 
اجرا می شود. 

 
مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی در بیرجند افتتاح شد 

اولین مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی در بوستان آزادي بیرجند به بهره برداري رسید.

 
 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان در بیرجند،آیین افتتاح مجتمع فوریت هاي خدمات اجتماعی و گرمخانه شهرداریامروز (3

 
اسفند) با حضور جمعی از مسئولان استانی و شهري در بوستان آزادي برگزار شد. 

«محمد محمدزاده» معاون خدمات شهري شهردار بیرجند در این آیین افتتاحیه با بیان اینکه این مجتمع شامل 2 مجموعه مجزاي
جمع آوري متکدیان و گرمخانه با ظرفیت پذیرش 30 نفر است، گفت: اعتبار 600 میلیون تومان براي بازسازي و ترمیم و پذیرش

 
افراد آسیب پذیر  در این مجموعه واقع در  بوستان آزادي هزینه شده است 

وي با اشاره به اینکه شهرداري خدمات مختلفی در راستاي کمک به افراد آسیب دیده و کاهش تکدي گري و حضور نیافتن
متکدیان در سطح شهر ارائه کرده است، ادامه داد: شناسایی متکدیان زباله گرد و تحویل بسته غذایی با کمک خیرین، شناسایی 40
خانواده از متکدیانی که به لحاظ رعایت موارد بهداشتی در سطح پایینی قرار داشتند و تهیه و تحویل بسته هاي بهداشتی، تهیه لوازم
اولیه و ضروري به 10 خانواده از متکدیان و پیگیري براي تامین هزینه پوشاك 25 نفر از کودکان زیر 17 سال نیازمند از جمله

 
اقدامات این حوزه است. 

محمد زاده از دیگر اقداماتی که براي متکدیان صورت گرفته را شناسایی متکدیان بیمار و داراي بیماري هاي صعب العلاج، پرداخت
اجاره خانه اردیبهشت ماه 6 خانواده نیازمند، پیگیري اشتغال بانوان نیازمند و بهبودیافته و پیگیري هزینه هاي درمانی افراد بیمار و
تقبل تمامی هزینه هاي درمانی آنها، تهیه و تحویل لوازم التحریر به خانواده هاي بهبودیافته داراي دانش آموز و پرداخت هزینه هاي

 
بیمارستان کودك معتاد برشمرد. 

معاون خدمات شهري شهردار بیرجند با اشاره به شناسایی 106 نفر از افراد درگیر آسیب با هماهنگی تیم میدانی کنترل و کاهش



آسیب شهرستان بیرجند، عنوان کرد: شناسایی 15 مورد مخروبه محل استعمال مواد مخدر، شناسایی زنان و دختران ویژه و سالمندان

 
بی خانمان و بلامکان، افراد کارتن خواب و پاتوق هاي محل تجمع متکدیان و معتادین از دیگر اقدامات انجام شده است. 

 
گفتنی است؛ همچنین امروز از سامانه ثبت اطلاعات آسیب دیدگان اجتماعی رونمایی شد. 

 
گسل ناآرام کرونا در خراسان جنوبی 

 وضعیت شکننده انتشار ویروس کرونا به گسل ناآرامی در

 
خراسان جنوبی تبدیل شده است که هر لحظه امکان خیزش ناهمگون را تداعی می کند. 

به گزارش ایرنا یکسال از اعلام اولین مبتلا به ویروس کرونا می گذرد و در این مدت همراهی هاي وصف ناشدنی از اصناف تا مردم

 
عادي صورت گرفت اما در این میان تعدادي همچنان نه تنها براي خود بلکه حتی حقوق شهروندي را هم رعایت نکردند. 

نهادهاي حمایتی، دستگاه هاي اجرایی و مراکز نیکوکاري در این مدت خوش درخشیدند و با پویش هاي مختلف همچون طرح شهید

 
سلیمانی قدري از مشکلات معیشت مردم را مرهم بودند و این مسیر نیز ادامه دارد. 

با نزدیک شدن به ایام نوروز 1400 مهمترین خطري که مردم را تهدید می کند عادي انگاري نسبت به رعایت پروتکل هاي بهداشتی
است دستورالعمل هایی که اگر رعایت همه جانبه آن صورت می گرفت به طور حتم شاهد سیر صعودي میزان مبتلایان و تغییر رنگ

 
بندي ها نبودیم. 

برخلاف بسیاري از استان ها در خراسان جنوبی شاهد خیزهاي مقطعی از یک روستا یا یک شهر هستیم به طوري که در زمان کاهش

 
میزان ابتلا هم یکی از شهرستان ها به شدت درگیر کرونا می شود. 

تعطیلات آخر هفته و ماهیت روستایی بودن مردم باعث می شود که جاده هاي استان آخر هفته شلوغی را شاهد باشد و به تبع آن

 
روستاهاي شلوغ، عدم رعایت پروتکل ها و خیز مقطعی دیگر که میزان مبتلایان را تا تغییر رنگ بندي هم جلو می برد. 

در هفته هاي گذشته رنگ بندي در خراسان جنوبی حالت کاهشی از قرمز به آبی به خود گرفت اما باز همین خیزهاي مقطعی باعث

 
شد که شهرستان قاینات به عنوان تنها شهرستان نارنجی استان افزایش موارد مثبت و بستري را به دنبال داشته باشد. 

در حال حاضر پنج شهرستان استان شامل بیرجند، زیرکوه، فردوس، نهبندان و طبس در وضعیت زرد (متوسط خطر) هستند و پنج



 
شهرستان سربیشه، درمیان، بشرویه، خوسف و سرایان در وضعیت آبی (کم خطر) باقی ماندند. 

ادامه این روند می تواند شهرستان هاي خراسان جنوبی را یکی پس از دیگري به وضعیت خطر سوق دهد و باز دوباره با ورود خیز

 
چهارم شاهد از دست دادن تعداد زیادي از هم استانی ها باشیم. 

از طرفی ورود واکسن کرونا به کشور نوعی عادي انگاري را در جامعه به وجود آورده است در حالی که کارشناسان امر معتقدند تا 70

 
درصد مردم از این واکسن استفاده نکنند نمی توان ایمنی را به دست آورد که هنوز تا این آمار فاصله زیادي وجود دارد. 

 
 

 
عادي انگاري و افزایش موارد ابتلا در قاینات 

مدیر بیماري هاي معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی بیرجند گفت: عادي انگاري و کاهش رعایت پروتکل هاي بهداشتی از دلایل

 
افزایش آمار مبتلایان به کرونا در خراسان جنوبی به ویژه شهرستان قاینات است. 

مجید شایسته درباره افزایش آمار مبتلایان به کرونا در شهرستان قاینات افزود: بیماري کووید 19 از سال گذشته افت و خیزهایی را

 
داشته که منجر به افزایش موارد ابتلا و به دنبال آن بستري ها و متاسفانه فوت شمار زیادي از هم استانی ها شده است. 

وي اظهار داشت: از هفته آخر دي ماه و اوایل بهمن امسال روند افزایش نمونه گیري را در استان داشتیم و به دنبال آن افزایش موارد
مثبت به خصوص در شهرستان قاینات را شاهد بودیم که افزایش موارد نمونه گیري در این شهرستان نسبت به بقیه مناطق استان

 
خیلی شاخص است و این افزایش موارد منجر شد که در هفته دوم و سوم، افزایش بیماریابی را داشته باشیم. 

مدیر بیماري هاي معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی بیرجند گفت: افزایش بیماریابی که در راستاي طرح شهید سلیمانی هم بود،
باعث شد که در بعضی از نقاط قاینات از جمله روستاي پهنایی، شهر اسفدن، مرکز خدمات جامع سلامت چاهک و 2 منطقه شهري
در قاین محدوده مرکز جامع شهري روستایی امام علی (ع) قاین و مرکز جامع سلامت شهري روستایی امام خمینی (ره) قاین با توجه

 
به افزایش نمونه گیري، تعداد موارد مثبت خیلی افزایش پیدا کند که قطعا در رنگ بندي ها تاثیر می گذارد. 

وي افزود: بیشترین گروه سنی درگیر 20 تا 60 سال بودند که گروه سنی فعال جامعه محسوب می شوند و اگر در گروه سنی سالمند

 
اتفاق بیفتد، می تواند منجر به افزایش موارد بستري و مرگ شود. 



شایسته درخصوص دلایلی که باعث افزایش موارد ابتلا در شهرستان قاینات شده است، گفت: به دنبال مساله عادي انگاري و اینکه
وقتی رنگ بندي آبی (کم خطر) می شود، فکر می کنیم همه چیز به حالت قبل برگشته، افت رعایت پروتکل هاي بهداشتی، افزایش
شب نشینی ها و تجمعات خانوادگی، برگزاري جلسات عزا و عروسی، بازگشایی مدارس، ارتباطات خاصی که شهرستان قاینات با استان
خراسان رضوي دارد و اینکه در مسیر جاده ترانزیت است، وجود برخی صنایع از جمله کارخانه سیمان قاین که ارتباطات زیادي با

 
سایر نقاط استان و کشور دارد، باعث افزایش موارد ابتلا در این شهرستان شده است. 

وي تاکید کرد: عادي انگاري در هم استانی ها جدي گرفته شود تا شاهد افت رعایت پروتکل هاي بهداشتی نباشیم و از هدف اصلی

 
که کاهش مرگ و میر است، دور نشویم. 

 
 

 
خیز کرونا و نوروز 1400 

مدیر گروه بیماري هاي عفونی دانشگاه علوم پزشکی بیرجند گفت: براي خیز جدید کرونا نیازي به عید نوروز نیست و از همین الان

 
میزان موارد سرپایی به شدت افزایش یافته است که اگر این روند ادامه دار باشد شاهد خیز چهارم کرونا در استان خواهیم بود. 

مسعود ضیایی افزود: طبق بررسی هاي به عمل آمده موارد ابتلاي فامیلی و خانوادگی در استان افزایش یافته که این مهم برگرفته از

 
دورهمی ها است با این روند موارد بستري براي 2 هفته آینده رو به افزایش خواهد بود. 

وي ادامه داد: آغاز تزریق واکسن بارقه اي از امید در کشور بود اما زمانی موثر است که 60 درصد مردم یعنی حدود 60 میلیون نفر از

 
جمعیت مردم کشور واکسینه شود که در بهترین شرایط بعید است کمتر از یک سال دیگر اتفاق بیفتد. 

ضیایی توصیه کرد: کسانی که واکسینه می شوند باید تمامی دستورالعمل هاي بهداشتی را رعایت کنند زیرا احتمال آلوده شدن و

 
ناقل بودن آنها وجود دارد. 

وي اظهار داشت: واکسن 100 درصد تاثیر ندارد و ممکن است با همان 10 درصد فرد مبتلا شود اگر جهشی هم در ویروس اتفاق

 
بیفتد که به کلی وضعیت متفاوت می شود. 

ضیایی با تاکید بر اینکه واکسن نباید منجر به عادي انگاري شود یادآور شد: جهش هایی در ویروس اتفاق افتاده که هنوز موردي در

 
استان مشاهده نشده اما در صورت رعایت نکردن باید براي ورود آن آماده باشیم. 



وي بیان کرد: رعایت نکردن پروتکل هاي بهداشتی، دورهمی ها و مسافرت احتمال ورود ویروس جهش یافته را در استان دوچندان

 
می کند. 

ضیایی در ادامه با بیان اینکه ابتلا از طریق سطوح کمتر ممکن است اتفاق بیفتد تاکید کرد: ویروس کرونا از طریق تنفسی، دهان و

 
مخاط به شدت واگیر است. 

 
تشدید محدودیت هاي تردد در خراسان جنوبی 

رییس پلیس راهنمایی و رانندگی خراسان جنوبی گفت: با توجه به دستور ستاد استانی کرونا محدودیت هاي تردد از ساعت 21 تا سه

 
بامداد از دیروز شنبه تشدید شده است. 

سرهنگ علیرضا عباسی افزود: با تشدید محدودیت ها هر خودرویی که از ساعت 21 در تمام شهرستان هاي استان به غیر از موارد غیر

 
ضرور همچون پزشکی تردد داشته باشد اعمال قانون خواهد شد. 

وي ادامه داد: هرگونه تردد بین استانی باید با مجوز پلیس راه باشد و مجوزها فقط به صورت محدود در موارد پزشکی و قضایی صادر

 
می شود. 

رییس پلیس راهنمایی و رانندگی خراسان جنوبی تاکید کرد: مجوز تردد داخل شهر هم فقط به صورت محدود به موارد پزشکی صادر
می شود و افرادي که در مواقع خاص نیاز به تردد براي حضور به مراکز درمانی دارند با ارایه نامه از درمانگاه مربوطه نسبت به ابطال

 
جریمه اقدام خواهد شد. 

وي با توجه به نزدیک شدن به ایام نوروز درخواست کرد: اصناف بیشترین همکاري را با پلیس دراین مدت داشته باشند و در صورت

 
امکان قبل از اعمال ترددهاي شبانه نسبت به تعطیلی واحد صنفی اقدام کنند. 

 
عباسی تاکید کرد: به غیر از ماموران گشت تمامی دوربین هاي مداربسته پلیس هم اقدام به اعمال قانون در این مدت خواهند کرد. 

وي تصریح کرد: هم استانی ها به هیچ عنوان به سمت مشهد مقدس سفر نکنند زیرا علاوه بر اعمال قانون اجازه ورود به مشهد صادر

 
نخواهد شد و راننده به برگشت سفر راهنمایی خواهد شد. 

 
 



 
عادي انگاري و جاي پاي کروناي انگلیسی 

استاندار خراسان جنوبی گفت: ابتلاي تعدادي از هموطنان به ویروس جهش یافته انگلیسی نشان دهنده آن است که اگر در مدیریت
کرونا غفلت و عادي انگاري و سهل انگاري صورت گیرد، این ویروس در کشور جاي پاي خود را باز کرده و دوباره میزان آمار مبتلایان،
بستري ها و مرگ و میرها افزایش خواهد یافت که هزینه هاي سنگینی را به فضاهاي عمومی، مردمی و به ویژه فضاي کسب و کار

 
وارد خواهد کرد. 

حمید ملانوري اظهار داشت: برخی از تغییر رنگ ها، نشان دهنده به صدا درآمدن زنگ خطر در آمار مبتلایان است و ریشه آن عادي

 
انگاري و سهل انگاري است. 

وي تصریح کرد: تصمیمات امروز ما تاثیرات خود را در آینده نزدیک می گذارد و اگر مایل نیستیم دوباره محدودیت هاي سنگین

 
برگردند، باید تصمیماتی قاطع در این زمینه اتخاذ شود. 

ملانوري ادامه داد: مرجع تصمیم گیري درخصوص برگزاري مجامع عمومی، همایش ها و مسابقات ورزشی ستاد کروناست و براساس
پروتکل ها و طبق شرایط موجود تعیین تکلیف می شود لذا پیشنهاد دستگاه ها 2 هفته قبل از برگزاري هرگونه مراسم یا همایش به

 
دبیرخانه ستاد ارائه تا بررسی شود. 

وي گفت: در شهرهاي آبی صد درصد و در شهرهاي زرد و نارنجی، یک سوم کارکنان دستگاه هاي اجرایی باید در محل کار حاضر

 
شوند. 

وي اظهار داشت: مدارس در مناطقی که از پوشش تلویزیونی و اینترنت مناسبی برخوردار نیستند با حضور معلمان و در بقیه جاها

 
براساس دستورالعمل ها فعالیت کنند. 

استاندار خراسان جنوبی بیان کرد: کالاهاي اساسی با مسوولیت معاونت هماهنگی امور اقتصادي استانداري، با رعایت کامل پروتکل ها

 
و دقت در جلوگیري از ازدحام جمعیت توزیع شود. 

وي سلامتی مردم را خط قرمز ستاد ملی و ستاد استانی مدیریت کرونا دانست و گفت: هدف تصمیمات ستاد ملی و استانی، حفظ

 
سلامت مردم است و همه باید تلاش کنیم در قالب اقدام همگانی، سلامت مردم تضمین شود. 

اولین مورد ابتلا به بیماري کووید 19 در خراسان جنوبی اوایل اسفند 98 در پی همه گیري جهانی ویروس کرونا اعلام شد و پس از
گذر خیزهاي اول و دوم بیماري در فروردین و تیر امسال، روند بیماري بار دیگر در مهر امسال صعودي شد که این روند تا آبان و آذر

 
ماه ادامه یافت به طوري که آمار مبتلایان روزانه (24 ساعت) سه رقمی و فوتی هاي کرونا در این استان دورقمی شد. 

به دنبال اجراي محدودیت هاي جامع از اول آذر ماه و همراهی مردم و اصناف به تدریج موارد ابتلا به کرونا، بیماران مراجعه کننده به

 
بیمارستان ها، تست هاي مثبت، موارد بستري و فوتی در خراسان جنوبی کاهش یافت. 

براساس مصوبه اي که از سوي ستاد ملی مدیریت و مقابله با کرونا به استان ها و دانشگاه هاي علوم پزشکی سراسر کشور ابلاغ شد، با



 
توجه به رنگی که وضعیت شیوع کرونا در شهرهاي مختلف را نشان می دهد، براي فعالیت چهار گروه شغلی تصمیم گیري می شود. 

مشاغل به چهار گروه تقسیم شده اند و براساس وضعیت شهرها به فعالیت خود ادامه می دهند براي مثال در شرایط سفید و قبل از

 
آن آبی هر چهار گروه فعالیت دارند و در شرایط زرد، گروه شغلی چهار از فعالیت منع شده است. 

گروه هاي شغلی سه و چهار در مناطق نارنجی (پرخطر) مجاز به فعالیت نیستند و در شرایط قرمز (خیلی پرخطر) فقط گروه شغلی

 
یک (مشاغل ضروري) می تواند فعالیت کند. 

براساس مصوبه ستاد استانی مدیریت کرونا تردد شبانه در تمامی شهرستان هاي خراسان جنوبی بدون در نظر گرفتن رنگ آنها از

 
ساعت 21 تا 3 صبح ممنوع است. 

 
کشف 10 تن سبوس قاچاق در بیرجند/4 

 سرپرست پلیس امنیت اقتصادي خراسان جنوبی گفت: ماموران
پلیس امنیت اقتصادي استان در بازرسی از یک کامیون در شهرستان بیرجند، 10 تن و 230 کیلوگرم سبوس فاقد مجوز حمل را

 
کشف کردند. 

به گزارش امروز خراسان جنوبی، سرهنگ جواد بخشی اظهار داشت: ماموران پلیس امنیت اقتصادي خراسان جنوبی در راستاي مبارزه

 
با قاچاق کالا و ارز، هنگام کنترل خودروهاي عبوري به یک کامیون مشکوك شدند و خودرو را براي بررسی بیشتر متوقف کردند. 

وي افزود: ماموران پس از هماهنگی با مقام قضایی، در بازرسی از کامیون 10 تن و 230 کیلوگرم سبوس قاچاق و فاقد مجوز حمل را

 
کشف کردند که بنا بر نظریه کارشناسان، ارزش ریالی سبوس قاچاق بالغ بر 450 میلیون ریال برآورد شد. 



سرپرست پلیس امنیت اقتصادي خراسان جنوبی بیان کرد: ماموران در این رابطه یک خودرو را توقیف و یک متهم را دستگیر کردند

 
که متهم دستگیر شده به همراه پرونده براي سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی معرفی شد. 

کشف احشام و سوخت قاچاق در سربیشه/4 جانشین فرمانده انتظامی شهرستان سربیشه گفت: ماموران انتظامی این شهرستان در
بازرسی از 2 اتوبوس مسافربري تعداد هشت رأس گوسفند فاقد مجوز دامپزشکی و هزار و 500 لیتر سوخت خارج از شبکه توزیع

 
فراورده هاي نفتی را کشف کردند. 

به گزارش امروز خراسان جنوبی سرهنگ حسین تقی زاده اظهار داشت: ماموران انتظامی شهرستان سربیشه در اجراي طرح مبارزه با
قاچاق احشام و سوخت قاچاق، هنگام کنترل خودروهاي عبوري در محورهاي مواصلاتی به 2 اتوبوس مسافربري مشکوك شدند و

 
خودروها را براي بررسی بیشتر متوقف کردند. 

وي افزود: ماموران در بازرسی از خودروها هشت رأس گوسفند فاقد مجوز دامپزشکی و هزار و 500 لیتر سوخت خارج از شبکه توزیع

 
فراورده هاي نفتی را کشف کردند که ارزش ریالی آنها بنا بر نظریه کارشناسان مربوطه بالغ بر 380 میلیون ریال برآورد شد. 

جانشین فرمانده انتظامی شهرستان سربیشه گفت: ماموران در این رابطه 2 خودرو را توقیف و 2 متهم را دستگیر کردند که متهمان

 
دستگیر شده به همراه پرونده براي سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی معرفی شدند. 

وي اظهار داشت: مبارزه با قاچاق کالا و احشام با جدیت از سوي پلیس دنبال می شود و با توجه به نقش بی بدیل شهروندان در

 
دستاوردهاي پلیس، ضروري است همکاري آنان در این زمینه بیش از گذشته با ماموران تداوم یابد. 

 
تردد مسافر با شرایط ویژه از مرز ماهیرود ادامه دارد/3-2 

سرپرست اداره کل گمرکات خراسان جنوبی گفت: با توجه به محدودیت هاي کرونایی در حال حاضر تردد مسافر با شرایط ویژه و

 
محدود از پایانه مرزي ماهیرود استان ادامه دارد. 

حسن رحیمی زاده روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: اکنون در مرز ماهیرود ورود و خروج مسافران با رعایت پروتکل

 
هاي بهداشتی انجام می شود. 

وي اظهار داشت: همچنین ترانزیت و فعالیت تجاري همچون روال گذشته و با تدابیر بهداشتی در مرز ماهیرود استان انجام می شود
و رانندگان خودروهاي ترانزیت با انجام آزمایش تشخیصی قطعی کرونا تحت نظارت نیروهاي بهداشتی مستقر در نقطه صفر مرزي و

 
منفی شدن نتیجه آزمایش، می توانند به فعالیت خود ادامه دهند. 

 
خراسان جنوبی به طول 331 کیلومتر با افغانستان در چهار شهرستان سربیشه، نهبندان، درمیان و زیرکوه مرز مشترك دارد. 

 
استان مرزي خراسان جنوبی به مرکزیت بیرجند 11 شهرستان دارد و سربیشه در 66 کیلومتري بیرجند است. 

 
این استان چهار بازارچه مرزي دارد که فعال ترین آنها مرز ماهیرود در شهرستان سربیشه است. 



 
 

 
 

 
 



 
 



هر روستا یک فروشگاه اینترنتی

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/12/05

هر روستا یک فروشگاه اینترنتی آیا شاهد مهاجرت شهرنشینان به روستا خواهیم بود؟>

 
هر روستا یک فروشگاه اینترنتی آیا شاهد مهاجرت شهرنشینان به روستا خواهیم بود؟ 

سپهرغرب، گروه کشاورزي: توسعه کسب وکارهاي اینترنتی در
مناطق محروم این فرصت را فراهم کرده تا روستانشینان با
سرمایه اندك، محصولات محلی خود را بدون واسطه در کل

 
کشور عرضه کنند. 

حضور مستقیم کسب وکارهاي روستایی در فروشگاه هاي
اینترنتی که اخیراً رشد قابل توجهی را تجربه کرده اند را می توان حرکتی جدید به سمت محرومیت زدایی و احیاي مجدد اقتصاد

 
روستا دانست. 

بر این اساس، روستاییان این امکان را دارند تا با کمترین سرمایه، محصولات ارگانیک و محلی خود را به راحتی به فروش برسانند.
همچنین این سازوکار با قطع دست دلالان سودجو، محصولات روستایی را با کمترین قیمت و بهترین کیفیت به دست مشتري نهایی

 
در شهرها می رساند. 

طبق گزارش رسمی سازمان میوه و تره بار تهران، قیمت فروش محصولات باغی 1 به 9 است؛ یعنی قیمت مصرف کننده در نهایت 9
برابر قیمتی است که بر سر زمین پرداخت می شود. به عبارت دیگر واسطه اي که عموماً فاقد هزینه هایی همچون انبارداري و یا
نگهداري در سردخانه است، محصول زراعی را تنها با یک تماس تلفنی از سر زمین خریداري می کند و با یک تماس دیگر همان کالا

 
را به قیمت گزاف می فروشد. 

اما در حال حاضر تعداد روستاییانی که با سرمایه اي کمتر از 500 هزار تومان، صاحب یک کسب و کار پررونق در فروشگاه هاي
اینترنتی می شوند، روزانه در حال افزایش است. براي مثال یکی از غرفه داران روستایی در این باره می گوید: «من فروش اینترنتی

 
سکنجبین را با یک ظرف کوچک شروع کردم و الآن این محصول را در دیگ هاي 100 کیلویی تهیه و عرضه می کنم.» 

در همین راستا، بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره) با فروشگاه «دیجی کالا» و بازارچه آنلاین «با سلام» براي پروژه کارآفرینی
بومی روستاییان همکاري مستقیم دارد؛ این همکاري می تواند فرصتی براي دورترین مناطق محروم کشور مهیا کند تا به سهولت

 
محصولات خود را به فروش برسانند. 

علاوه بر این، سازمان بسیج سازندگی، بنیاد علوي و وزارت رفاه نیز در این زمینه مشارکت داشته اند. قرار است در آینده با پیوستن



معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري، کمیته امداد امام خمینی (ره) و صندوق کارآفرینی امید، این پروژه بیش ازپیش توسعه

 
پیدا کند. 

 
حذف دلالان، کلید رونق اقتصاد روستا 

مدیر طرح هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت با بیان اینکه روستاهاي زیادي داشتیم که با وجود داشتن امکانات رفاهی، به
علت نبود شغل، متروکه و از سکنه خالی شدند، گفت: سال 1335 حدود 75 درصد مردم روستانشین بوده اند اما در سال 1397 این

 
میزان معادل 25 درصد شده است. 

مرتضی نیازي با بیان اینکه یکی از مهم ترین موانع اقتصاد روستایی، حضور سوداگرانه دلالان سودجو است، گفت: حضور واسطه هاي
زیاد در زنجیره توزیع محصولات دامی و کشاورزي، باعث متضرر شدن روستانشینان شده و پدیده افزایش مهاجرت به شهرها و بی

 
میلی به شغل کشاورزي و دامداري را پدید آورده است. 

وي خاطرنشان کرد: در همین راستا بنیاد برکت با دو فروشگاه بزرگ اینترنتی تفاهم و همکاري داشته است تا روستاییان از این طریق

 
بتوانند محصولات خود را به آسانی در کل کشور عرضه کنند. 

 
هر روستا یک فروشگاه اینترنتی 

مدیر طرح هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت با بیان اینکه بنیاد برکت در هفت هزار و 528 روستا حاضر است تا علاوه بر
حمایت از تولید روستاییان به آن ها در زمینه بازاریابی و فروش محصولات خود کمک برساند، ادامه داد: پلتفرم ها و فروشگاه هاي

 
اینترنتی یکی از بهترین ابزارها براي رونق کسب وکار روستایی همراه با حذف واسطه گران و دلالان است. 

نیازي در پاسخ به این سؤال که آیا به روستاییان آموزش و راهنمایی درباره نحوه عرضه محصولات خود در فروشگاه هاي مجازي و
اینترنتی، ارائه می شود، پاسخ داد: بله از یک سو عوامل فروشگاه ها با حضور در روستاهاي هدف، به مردمان بومی آنجا، توضیحات
لازم را براي شیوه ثبت نام، فروش، بازاریابی و تبلیغات محصولات خود در فضاي مجازي را ارائه می دهند و از سوي دیگر بنیاد برکت
در طرح هاي اشتغال زایی روستاییان مهارت افزایی با مدل آموزش در حین انجام کار «Learning by doing» را در دستور کار

 
دارد تا راندمان شغلی آنان روزبه روز افزایش پیدا کند. 

وي با اشاره به اینکه اکنون 50 میلیون موبایل هوشمند در کشور مورداستفاده قرار می گیرد و این امر توسعه کسب وکارهاي مجازي
را در روستاها آسان کرده است، عنوان کرد: توسعه کافی نت در روستاهاي بزرگی که موقعیت مرکزي نسبت به سایر روستاها دارند در

 
دستور کار بنیاد قرار گرفته تا دسترسی روستاییان به اینترنت تقویت شود. 

مدیر طرح هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت عنوان کرد: در جهت کاهش هزینه مبادله، توزیع و ارسال محصولات روستایی،
با پارك هاي علم و فناوري در حال همکاري هستیم تا از ایده ها و استارت آپ هایی که تولید می کنند، براي رونق تولید روستاییان

 
در بستر فضاي مجازي بهره برداري کنیم. 

 
آیا شاهد مهاجرت شهرنشینان به روستا خواهیم بود؟ 



نیازي با اشاره به اینکه اگر روستاییان به مصرف کننده نهایی متصل شوند، یک مزیتش آن است که محصولات خود را بر اساس
استانداردهاي یکسان عرضه خواهند کرد، گفت: فروشگاه اینترنتی آن ها را موظف می کند تا در عین تنوع، محصولاتش را در یک
ابعاد و بسته بندي یکسان عرضه کند و همین باعث می شود مقیاس محصولات روستاییان همانند تولیدات یک کارخانه صنعتی شود

 
و فروش بهتري را تجربه کند. 

وي با بیان اینکه 100 هزار طرح کسب و کار روستایی توسط بنیاد برکت شروع شده است، گفت: در حال حاضر اولویت این است که
ساکنین حاشیه شهرها ابتدا به روستاهاي خود کوچ کنند و سپس در همان جا کسب و کار خود را راه اندازي کنند. مطابق آمار به
دست آمده حدود دو هزار طرح از مجموع طرح هاي کسب و کار روستایی، به شیوه مهاجرت از حاشیه شهرها به روستاها، شکل گرفته

 
و تاکنون حدود پنج روستاي متروکه بدین شکل احیا شده است. 

وي با اشاره به اینکه یکی از علل اصلی مهاجرت روستاییان به شهرها تغییرات آب و هوایی، خشک سالی و کمبود آب است، افزود:
براي حل این مشکل تصمیم داریم طرح هاي اشتغال زایی را با کمترین وابستگی به محیط زیست، اجرایی کنیم. براي مثال سال اول

 
سهم طرح هاي دام پروري حدود 50 درصد بود، اما اکنون این رقم را به 37 درصد کاهش داده ایم. 

 
بحران متروکه شدن روستاها در کمین اقتصاد ایران 

بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، در سال 95، از حدود 80 میلیون نفر جمعیت ایران، بیش از 20 میلیون نفر در مناطق روستایی
زندگی می کنند؛ بنابراین جمعیت روستایی حدود 30 درصد از کل جمعیت ایران را به خود اختصاص می دهد. این در حالی است که

 
بخش عمده اي از منابع طبیعی و صنعت کشاورزي (آب، خاك، گیاه و درخت، مراتع، جنگل و معادن) در بیرون از شهرها قرار دارد. 

در سال هاي اخیر سهم شاغلان بخش کشاورزي از کل اشتغال کشور روند نزولی داشته است. براي نمونه، شاغلان این بخش در سال

 
1384 از حدود 24.7 درصد به 18 درصد در سال 1395 رسیده است. 

همچنین بیش از 50 درصد شاغلان روستایی، در بخش کشاورزي فعالیت دارند که این سهم نیز طی سال هاي اخیر روند نزولی

 
داشته است. براي مثال، 57.5 درصد در سال 1384 به 50.3 درصد در سال 1395 کاهش یافته است. 

به گزارش فارس، از یک سو کم رونق شدن صنایع کشاورزي و دام پروري در روستاها و از سوي دیگر باورهاي فرهنگی که شهري
بودن را «باکلاس تر»، «مهم تر» و «مفیدتر» از روستایی بودن می داند، علت اصلی متروکه شدن روستاها و افزایش مهاجرت به

 
شهرها شده است. 

امید می رود با توسعه سرمایه گذاري فروشگاه هاي اینترنتی در زمینه کسب وکارهاي روستایی، گرایش جوانان به مهاجرت از روستا و
سکونت در شهرها کاهش پیدا کرده و حتی روند معکوسی را طی کند.



بافت هاي فرسوده تهران تسهیلات ودیعه اسکان موقت دریافت می کنند

منبع: چابک آنلاینشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل راه و شهرسازي استان تهران از اعطلاي تسهیلات ودیعه اسکان موقت در بافت هاي فرسوده خبر داد و اعلام کرد:
این ودیعه مسکن در سطح استان قابل پرداخت است.

مدیرکل راه و شهرسازي استان تهران از اعطلاي تسهیلات
ودیعه اسکان موقت در بافت هاي فرسوده خبر داد و اعلام

 
کرد: این ودیعه مسکن در سطح استان قابل پرداخت است. 

به گزارش چابک آنلاین به نقل از ایرنا، خلیل محبت خواه
روز یکشنبه در این باره گفت: تسهیلات ودیعه اسکان
موقت در بافت هاي فرسوده با عاملیت صندوق کارآفرینی
امید قابل پرداخت است به همین منظور گزینه ثبت نام
ودیعه مسکن در سامانه ثبت نام تسهیلات به آدرس

 
facility.udrc.ir در دسترس متقاضیان است. 

وي اظهار داشت: سقف تسهیلات ودیعه اسکان موقت در
بافت هاي فرسوده در تهران 400 میلیون ریال و در سایر شهرها 300 میلیون ریال با نرخ سود 4 درصد و بازپرداخت 36 ماهه تعیین

 
شده است. 

مدیرکل راه و شهرسازي استان تهران خاطرنشان کرد: در گذشته امکان ثبت نام براي دریافت تسهیلات مشارکت مدنی ساخت از
بافت هاي فرسوده در سامانه تسهیلات براي هر واحد مسکونی با عاملیت بانک مسکن فراهم شده بود، اما امکان دریافت ودیعه مسکن

 
وجود نداشت که خوشبختانه اکنون در همان سامانه این امکان براي متقاضیان فراهم شده و عاملیت آن با صندوق کارآفرینی است. 

به گزارش ایرنا، به گفته مدیران شهري پایتخت حدود 15 درصد پایتخت نشینان در بافت فرسوده زندگی می کنند و تراکم جمعیت
در این مناطق سه برابر میانگین جمعیت تهران است.



نخستین نیروگاه خورشیدي 10 مگاواتی شمال استان اصفهان کلنگ زنی شد

منبع: نیرو نیوزشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/12/05

کلنگ ساخت نخستین نیروگاه خورشیدي 10 مگاواتی شمال استان
اصفهان در برزك کاشان با حضور معاون وزیر نیرو در امور برق و

 
انرژي به زمین زده شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی نیرو نیوز ،""همایون حائري"" در این
مراسم اظهار کرد: تمام سرمایه موردنیاز براي ساخت این نیروگاه
توسط بخش خصوصی تأمین شده و با ساخت این نیروگاه براي هفت

 
نفر به صورت ثابت اشتغال زایی می شود. 

وي از تخصیص حدود 6 میلیون یورو اعتبار براي ساخت این نیروگاه خورشیدي خبر داد و افزود: امیدواریم به زودي مزرعه 100

 
مگاواتی پنل هاي خورشیدي در این منطقه ساخته شود. 

معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژي با بیان اینکه پیش بینی می کنیم تا 6 ماه آینده این پروژه به بهره برداري برسد، تصریح کرد:

 
تمامی تجهیزات و پنل هاي خورشیدي این نیروگاه در داخل کشور ساخته می شود. 

حائري با تاکید بر لزوم مشارکت بخش خصوصی براي توسعه صنعت برق کشور، گفت: در حال حاضر بیش از 60 درصد تولید برق

 
نیروگاهی کشور توسط بخش خصوصی تأمین می شود. 

این گزارش می افزاید، ساخت این نیروگاه 10 مگاواتی در شهر برزك کاشان را که سرمایه آن به شش میلیون یورو می رسد 70
نیروي انسانی بر عهده داشته که با ساخت آن براي هفت نفر به صورت ثابت اشتغال زایی ایجاد شده و تمامی سرمایه گذاري پروژه

 
نیروگاه 10 مگاواتی خورشیدي نیز توسط بخش خصوصی انجام شده است. 

برنامه ریزي شده است که مزرعه نیروگاه خورشیدي در شهر برزك کاشان با وجود پتانسیل هاي موجود در منطقه ایجاد شود؛ چراکه

 
روزهاي آفتابی در منطقه کاشان موجب شده تا ایجاد این نیروگاه هاي خورشیدي صرفه اقتصادي داشته باشد. 

انتهاي پیام/پاون



کارگرانی که عیدي و سنوات ندارند

منبع: نیرو نیوزشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/12/05

درحالی که همه کارگران با نزدیک شدن به پایان سال انتظار عیدي و
سنوات را می کشند, هستند کارگرانی که بدون عیدي و سنوات به

 
استقبال سال جدید می روند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی نیرو نیوز ،از آنجایی که بخش اعظم
اشتغال در ایران در کارگاه هاي کوچک است, بخش زیادي از کارگران

 
از گرفتن مزایاي قانونی قانون کار بی بهره هستند. 

در آبان ماه سال جاري بود که علی ربیعی, سخنگوي دولت با حضور در بخش خبري ساعت 21شبکه اول سیما گفت: 6میلیون شغل
رسمی و غیررسمی بعد از کرونا و از ماه اسفند، در معرض تهدید قرار گرفته است که از این میان 3.5 میلیون شغل رسمی

 
و2.5میلیون شغل غیررسمی بود. 

از سوي دیگر مطابق گزارش هاي مرکزپژوهش هاي مجلس مشاغل غیررسمی بیش از مشاغل رسمی در معرض خطر هستند، سهم

 
اشتغال غیررسمی 60درصد است و این سهم در برخی استان ها بالاي 70درصد است. 

اما مسئله مهم اینجاست که مشاغلی که در اشتغال غیررسمی هستند, پایداري زیادي ندارد و در اکثر موارد عیدي, سنوات, حق اولاد

 
و حق مسکن را دریافت نمی کنند. 

در حال حاضر که به روزهاي پایانی سال نزدیک می شویم عیدي و سنوات یکی از کمک هاي مناسب براي این روزهاي کارگران است
که بخش زیادي از کارگران بیمه ندارند و چون بیمه ندارند مشمول مزایاي قانونی نمی شوند و با توجه به اینکه حجم عقب ماندگی
مزدي کارگران بسیار زیاد است این دست از کارگران سال جدید را با بدهکاري و عقب ماندگی مزدي شروع می کنند که ناشی از عدم

 
اجراي قانون و بی توجهی وزارت کار به بازرسی ها است. 

 
هیچ کارگري در هیچ کارگاهی نباید خارج از شمول قانون کار باشد 

محسن باقري, عضو هیات مدیره کانون هماهنگی شوراي اسلامی کار استان تهران می گوید: بخش اعظم اشتغال در ایران در کارگاه
هاي کوچک است. اجراي قانون درعرصه روابط کار, بایستی منجر به نظارت قوي بر کارگاه هاي کوچک شود. بازرسان کار باید با قوت

 
به این حیطه ورود کرده وکارفرمایان خرد را مجبور به بیمه کردن تمام کارگران خود کنند. 

وي ادامه داد: هیچ کارگري در هیچ کارگاهی نباید خارج از شمول قانون کار بماند, چرا که مدت زمان خروج کارگاه هاي کوچک از

 
شمول قانون کار, مدت هاست که منقضی شده و دیگر وجاهت قانونی ندارد. 



باقري بیان کرد: وقتی معضلات روابط کار و اشتغال در کشور برطرف شود حق انتخاب کارگران افزایش می یابد و کار اجباري از بین

 
می رود. همچنین بحث اراده حاکمیت کارگران در قراردادها و احقاق حقوق آنها میسر خواهد شد. 

عضو هیات مدیره کانون هماهنگی شوراي اسلامی کار گفت: با رواج روزافزون قراردادهاي موقت در بازار کار، کارگاه ها رسمی زدایی
شدند و امکان ترویج مشاغل غیررسمی افزایش یافت. هنگامی که رسمی بودن از میان برداشته می شود، قانون گریزي افزایش می
یابد و امنیت در تمام مشاغل رنگ می بازد. شرایط حال حاضر بازار کار به معناي حقیقی خطرناك است و امنیت کشور را در بحران

 
هایی مثل کرونا تهدید می کنند. 

باقري تصریح کرد: آیا مدیران و مسئولان کشور در این روزها از کارگران پشتیبانی کردند؟ هیچ حمایتی از کارگران نشده و کارفرما به
واسطه نوع قرارداد، از انجام وظایف خود در قبال آنها شانه خالی می کند و به راحتی هرچه تمام تر کارگران را به سوي سازمان تامین
اجتماعی سوق می دهد. این پایان ماجرا نیست چون سازمان نیز توانایی پاسخگویی به مطالباتشان را ندارد و به همین دلیل آن ها را

 
به سمت سازمان برنامه و بودجه راهنمایی می کند. 

عضو هیات مدیره کانون هماهنگی شوراهاي اسلامی کار استان تهران ادامه داد: حدود 960 هزار نفر از دریافت مقرري بیمه بیکاري در
ایام شیوع ویروس کرونا محروم هستند. من تاکید می کنم، سازوکار مناسبی در بازار کار وجود ندارد. بر اساس اظهارات علی ربیعی
(سخنگوي دولت)، میلیون ها نفر در اقتصاد زیرزمینی کار می کنند. تصویب قوانین ناعادلانه سبب شده، اقتصاد ایران در مسیر
زیرزمینی شدن و بی و بندباري حوزه اشتغال گام بر دارد. در این شرایط، چون دیگر پایه و اساسی وجود ندارد، تمام فعالیت هاي

 
کارگري بی ثمر می شود. 

انتهاي پیام/تسنیم



سال به 1400 رسید، هنوز برخی بیکاران کرونایی بیمه بیکاري نگرفتند

منبع: نیرو نیوزشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/12/05

درحالی که یک سال از شیوع کرونا می گذرد که هنوز تعدادي از افراد
بیکار شده از سال گذشته مقرري بیمه بیکاري دریافت نکرده اند.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی در این باره گفته است که پیگیر

 
پرداخت بیمه بیکاري کرونا هستیم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی نیرو نیوز ،بحث بیمه بیکاري موضوعی
است که پس از شیوع ویروس کرونا از سوي دولت به عنوان حمایت از
نیروي کار بیکار شده در دستور کار قرار گرفت. بیمه بیکاري کرونا نیز

یکی از راهکارهاي دولت براي حمایت از معیشت مردم در دوره شیوع این بیماري بود. براي همین منظور سامانه اي به آدرس
bimebikari.mcls.gov.ir راه اندازي شد تا افراد درخواست خود را در آن ثبت کنند. بعد از این سامانه بود که مجدداً سامانه اي

 
دیگر با عنوان سامانه prkar.mcls.gov.ir به بیمه شدگان معرفی شد که باز هم زیرساخت هاي آن مشکل داشت. 

طبق آخرین آمار محمد شریعتمداري, وزیر کار 670 هزار نفر بیمه بیکاري دریافت کردند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به
شیوع بیماري کرونا در کشور گفت: تثبیت اشتغال از جمله سیاست هاي دولت در دوران همه گیري بیماري کرونا بود و در این ایام
800هزار نفر افراد بیکار در سامانه هاي طراحی شده براي دریافت بیمه بیکاري ثبت نام کردند و 670هزار نفر در این ایام بیمه بیکاري

 
دریافت کردند و 490هزار نفر به کار بازگشتند. 

اما هستند افرادي که هنوز مشکلاتی درباره بیمه بیکاري دارند, تماس هاي متقاضیان مقرري بیمه بیکاري حکایت از این دارد که

 
برخی از متقاضیان از فروردین ماه 98 هنوز موفق به دریافت مقرري بیمه بیکاري نشده اند. 

 
پیگیر پرداخت بیمه بیکاري کرونا به متقاضیان هستیم 

مصطفی سالاري، مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی درباره بیمه بیکاري کرونا، می گوید: در سه ماهه اول شیوع ویروس کرونا، افرادي
بیکار شده بودند که مکلف شدیم بر اساس فهرستی که وزارت کار براي ما ارسال کرده بود، وضعیت آن ها را بررسی و براي سازمان

 
برنامه و بودجه ارسال کنیم تا فهرست اسامی آن ها براي واریز بیمه بیکاري تحویل خزانه دولت داده شود. 

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی ادامه داد: در این خصوص پرداخت مستقیم برعهده ما نبوده است، اما دولت بیمه بیکاري بیش از

 
90 درصد مشمولان را پرداخت کرده است و افراد واجد شرایط هم بیمه بیکاري خود را دریافت کردند. 

سالاري تصریح کرد: گروهی از افراد هم بودند که نقص اطلاعات داشتند و موفق به دریافت نشدند، فهرست گروه دیگر هم تهیه و به

 
سازمان برنامه و بودجه ارسال شده، اما هنوز از طرف خزانه دولت برایشان بیمه بیکاري واریز نشده است. 



وي افزود: این هفته هم وزیر کار پیگیر این موضوع بود که در پرداخت آن ها تسریع صورت گیرد و این گروه بتوانند بیمه بیکاري

 
کرونا را هر چه زودتر دریافت کنند. 

سالاري با اشاره به اینکه تامین اجتماعی تمام وظایف خود را در خصوص پرداخت بیمه بیکاري کرونا انجام داده است، اضافه کرد: ما از

 
خزانه دولت پیگیري می کنیم تا در امر پرداخت بیمه بیکاري تسریع شود. 

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی بیان کرد: بیکاري برخی از افراد از اول خرداد ماه به بعد هم ادامه داشت و تامین اجتماعی در برابر
افرادي که واجد شرایط هستند، به طور کامل متعهد است، اما بخشی از منابع آن را دولت باید پرداخت کند و ما پرداختی هاي خود را
موکول به پرداخت دولت نکردیم و پرداخت مقرري بیکاري را به مشمولانی که از خرداد ماه سال جاري بیکار شده اند، آغاز کردیم. ما

 
از خزانه دولت پیگیري می کنیم تا در امر پرداخت بیمه بیکاري به مشمولان تسریع شود. 

انتهاي پیام/تسنیم



انتقال آب از دریاي عمان به استان هاي شرقی کشور موجب توسعه می شود

منبع: نیرو نیوزشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/12/05

استاندار سیستان و بلوچستان گفت: انتقال آب از دریاي عمان به
استان هاي شرقی کشور موجب توسعه و رونق می شود و می تواند
نقش مهمی در رضایتمندي مردم و رفع تشنگی آنها و در نهایت

 
افزایش تولید و اشتغال، جان گرفتن کشاورزي و صنایع شود. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی نیرو نیوز ، احمدعلی موهبتی روز
پنجشنبه در نشست تشریح اهداف برگزاري کارگروه استانی منطقه
پنج کشور در فرمانداري چابهار اظهارداشت: بررسی فعالیت ها و

عملکرد کارگروه در نشت هاي قبلی، طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان هاي شرق کشور، طرح لجستیک و مشکلات و برنامه

 
هاي مختلف توسعه اي از جمله اهداف این کارگروه است. 

وي با اشاره به اینکه سیستان و بلوچستان داراي 23 شهرستان و 11.5 درصد مساحت کشور را دارد، افزود: در این استان ظرفیت هاي

 
خوبی از جمله معدن طلا، مس، کشاورزي و گردشگري وجود دارد. 

استاندار سیستان و بلوچستان ادامه داد: دستورکار این نشست بررسی آخرین وضعیت انتقال آب از دریاي عمان به استان هاي شرق
کشور، انتقال کالاهاي اساسی، حمل و نقل، بهره گیري از ظرفیت منطقه آزادچابهار براي سرمایه گذاري است که امیدواریم تصمیمات

 
خوبی گرفته شود. 

 
وي بر تجارت، ترانزیت و ایجاد اشتغال تاکید کرد و گفت: همکاري و همراهی استانداران نقش مهمی در توسعه شرق کشور دارد. 

موهبتی افزود: از سال 1393 براي برنامه بهتر کارگروه استانی منطقه پنج کشور شکل گرفته که هم اندیشی براي حل مشکلات از

 
دیگر اهداف مهم این کارگروه است. 

وي تصریح کرد: در نشست هاي گذشته موضوعات حاشیه نشینی، بیابان زدایی، آب، معادن، بنادر، مرزهاي مشترك، حمل و نقل،
گازرسانی و پتروشیمی، ظرفیت هاي مختلف توسعه اي، تشکیل نشست مشترك با کشورهاي مقابل، عرضه سوخت مرزنشینان،

 
برگزاري نمایشگاه کالاهاي تولیدي، توسعه خطوط ریلی مطرح شده و مورد بحث و بررسی قرار گرفته است. 

 
استاندار سیستان و بلوچستان حمل و نقل و طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان هاي منطقه پنج را از بحث هاي مهم دانست. 

وي به جایگاه ویژه چابهار در حمل و نقل و ترانزیت اشاره کرد و خاطرنشان کرد: تهران، خرمشهر، بندرعباس و چابهار به عنوان شهر

 
لجستیک کشور انتخاب شده اند. 



موهبتی گفت: اقدامات و مطالعات لازم براي انتقال آب از دریاي عمان به شرق کشور در زمینه مجوزهاي زیست محیطی، برداشت
آب، تحویل زمین، تامین منابع مالی و بررسی معایب و مزایاي طرح در حال انجام و امیدواریم سریعا عملیاتی تا مشکلات در این

 
زمینه مرتفع شود. 

محمدعلی شجاعی استاندار خراسان شمالی نیز در این نشست اظهارداشت: تمام طرح هاي تعریف شده براي بررسی و به نتیجه

 
رسیدن باید منفعت آن به تمام استان ها برسد و عمدتا طرح هاي بزرگ را براي پیگیري و به نتیجه رساندن دنبال کنیم. 

علی زینی وند استاندار کرمان نیز با اشاره به هم افزایی استانداران، گفت: فرصت خوبی براي انتقال آب از دریاي عمان و خلیج فارس

 
به دلیل نگاه مثبت رهبر معظم انقلاب و رییس جمهوري وجود دارد که باید این موضوع با نگاه تکمیل پروژه تصمیم گیري شود. 

 
استانداران منطقه پنج کشور از مناطق حاشیه نشینی، ظرفیت هاي تجاري و ترانزیتی بندر شهید بهشتی چابهار بازدید کردند. 

انتهاي پیام/ایرنا



اهمیت موقعیت استراتژیکی منطقه آزاد چابهار

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل منطقه آزاد چابهار در یادداشتی با اشاره به موقعیت استراتژیکی منطقه آزاد چابهار،
برخورداري این منطقه از شهر فرودگاهی را ضروري دانست.

اهمیت موقعیت استراتژیکی منطقه آزاد چابهار اقتصاد
ایران: مدیر روابط عمومی و امور بین الملل منطقه آزاد
چابهار در یادداشتی با اشاره به موقعیت استراتژیکی منطقه
آزاد چابهار، برخورداري این منطقه از شهر فرودگاهی را

 
ضروري دانست. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران , در یادداشت حسام
الدین یوسفی آمده است: پروژه ساخت شهر فرودگاهی
چابهار بعد از نزدیک دو دهه وقفه و البته دو بار کلنگ زنی
ناموفق و نیمه کاره، در روزهاي پایانی سال97 به تصویب

 
هیات وزیران رسید و پس از طی مراحل فنی و اداري، در تیرماه99 وارد فاز اجرایی شد. 

آغاز به کار یک شهر فرودگاهی در تنها بندر اقیانوسی ایران که به اذعان کارشناسان، می تواند نقطه عطفی در بهبود زندگی مردم

 
منطقه و توسعه اقتصادي سواحل مکران باشد، در روند اجرا، اما با مخالفت هایی روبه رو شده است. 

مخالفت هایی که در در گام نخست، این پرسش ها را به ذهن متبادر می سازد که از اساس ضرورت ساخت شهر فرودگاهی چیست؟
شهرهاي فرودگاهی با تکیه بر چه مزیت هایی، توسعه جامعه پیرامونی خود را محقق می کنند؟ کدام تجربه هاي موفق جهانی، الگوي

 
چابهار براي ساخت و توسعه شهر فرودگاهی به شمار می روند؟ و ... 

مقاله حاضر که بر گرفته از کتاب global airport cities است، فارغ از آراء و نظرات موافق و مخالف ساخت شهر فرودگاهی
چابهار، نقش، کارکردها و ظرفیت هاي شهرهاي فرودگاهی را در توسعه اقتصادي و اجتماعی بررسی کرده و چند نمونه موفق شهر

 
فرودگاهی در جهان را موردکاوي می کند. 

 
عوامل تعیین کننده ایجاد شهرهاي فرودگاهی 

شهرهاي فرودگاهی با فرم هاي فضایی متنوع مبتنی بر پیش بینی در مورد اراضی موجود و همین طور حمل ونقل زمینی، ظهور و

 
تکامل تدریجی پیدا کرده اند، ولی عملاً در پاسخ به چهار عامل اصلی به وجود می آیند که عبارتند از: 

- نیاز فرودگاه ها به ایجاد منابع درآمدي جدید غیرپروازي به منظور رقابت بیشتر و همین طور انجام بهتر امور متداول مرتبط با
هوانوردي 



 
- تقاضاي بخش تجاري براي دستیابی به اراضی اداري با قیمت مناسب و قابل دسترسی 

 
- افزایش ترافیک مسافري و باري ایجاد شده از سوي فرودگاه هاي اصلی و کانونی 

 
- عملکرد فرودگاه ها به عنوان واسطه و تسهیل گر و نیروي جاذبه اي براي رونق کارهاي برون فرودگاهی. 

 
- طیف گسترده تاسیسات تجاري شهر فرودگاهی 

 
متداول ترین تاسیسات تجاري سمت پروازي و سمت غیرپروازي شهرهاي فرودگاهی در موارد زیر جاي می گیرد: 

 
- رستوران ها، خدمات تهیه غذا و دیگر خدمات غذایی 

 
- فروشگاه هاي خرده فروشی مارك هاي بین المللی و کالاهاي خاص 

 
- بانک ها و صرافی ها 

 
- فروشگاه هاي معاف از حقوق گمرکی 

 
- سالن هاي پذیرایی خطوط هوایی مختلف 

 
- اتاق هاي جلسات اختصاصی 

 
- هتل ها و امکانات اقامتی 

 
- ساختمان هاي اداري و دفتري 

 
- مراکز همایشی و نمایشگاهی 

 
- مراکز فرهنگی مانند موزه ها، گالري هاي هنري و سینماها 

 
- امکانات تفریحی مانند زمین هاي گلف، پیست مسابقات و بازي ها 

 
- خدمات رفاهی شخصی و خانوادگی مانند سالن ورزش، ماساژ و مهدکودك روزانه براي کارکنان فرودگاه و مسافران 

 
- امکانات پزشکی و سلامتی 

 
- فروشگاه هاي عرضه مستقیم کالا براي مسافران و افراد محلی 



 
- مجتمع هاي تجاري، مکان برگزاري حراج ها و مبادلات بازرگانی 

 
- صنایع مرتبط با هوانوردي مانند نگهداري، رفع نواقص فنی و تعمیرات اساسی هواپیما 

- تدارکات و توزیع، مانند تاسیسات سردخانه اي براي نگهداري مواد و کالاهاي فاسدشدنی و منجمد و ایجاد ارزش افزوده مانند

 
برچسب گذاري، بسته بندي و آزمایش مناطق آزاد تجاري، مناطق ویژه اقتصادي و انبارهاي نگهداري کالاهاي گمرکی. 

 
مسیر تجارت جهانی از شهرهاي فرودگاهی می گذرد 

آنچه باعث پیشرفت شهرهاي فرودگاهی می شود مزایایی است که براي کسب وکار در شبکه اقتصادي جهانی پرسرعت جدید، ایجاد
می کنند. شهر فرودگاهی در صدد اثبات این موضوع است که براي بخش خصوصی، جلب دفاتر مرکزي شرکت هاي منطقه، ایجاد
شعبه هاي نمایندگی و موسسات مبتنی بر دانش که کارکنان حرفه اي و متخصصی دارند که باید به طور مرتب به سفرهاي دور بروند،

 
مکان مناسب و  ویژه اي است. 

افرادي که براي کسب وکار سفر می کنند، ترجیح می دهند از فرودگاه هایی رفت وآمد کنند که مزایاي قابل توجهی در اختیار آنها
می گذارد. مزایایی مانند دسترسی به فرودگاه هاي عمده و مهم با انتخاب هاي بیشتر از نظر پروازها و مقصدها، بهره مندي از قابلیت

 
آسان تغییر برنامه سفر و اجتناب از هزینه اقامت هاي شبانه در هتل ها، تاثیر بسزایی در جلب مسافران تجاري دارد. 

شرکت هاي متخصص در زمینه فنآوري مخابرات و اطلاعات و دیگر صنایع مرتبط با فنآوري هاي مدرن، معتقدند که دسترسی هوایی
بسیار حائز اهمیت است. تعداد سفرهاي هوایی متخصصان کارهاي دانش محور و متکی به فنآوري هاي نوین، نسبت به افراد دیگر،

 
بسیار زیاد بوده و روز به روز هم در حال افزایش است. 

شهر فرودگاهی، مزایاي بی نظیري نیز براي بسیاري از تولیدکننده ها به همراه دارد. امروزه، تولیدکنندگان بزرگ و به نام دنیا از
فنآوري اطلاعاتی پیشرفته و حمل ونقل سریع السیر براي برآورده کردن نیازهاي منحصر به فرد مشتریان استفاده می کنند. این
شرکت ها، سامانه هاي تولیدي سریعی را ایجاد می کنند که آن ها را به تامین کنندگان مواد اولیه و همین طور مشتریان سراسر
جهان مرتبط می کند و این امکان را فراهم می کند تا به تامین کنندگان مواد اولیه دسترسی پیدا کرده و محصولات مونتاژ شده را در

 
زمان مشخص، به موقع و پیوسته ارسال کنند. 

قابلیت یک تولیدکننده در برآوردن درخواست هاي مشتري به عوامل متعددي از جمله، وجود یک شبکه فراگیر ارسال هوایی بستگی
دارد که شهر فرودگاهی همان شبکه فراگیر هوایی در اختیار تولیدکننده قرار می دهد. این نوع شبکه، به عنوان یک نیاز و الزام براي
تولید محصولاتی که زمان در آن ها بسیار با اهمیت است و همین طور رشد و توسعه بخش توزیع، ایجاد و تقویت شده است. شبکه
ارسال زمینی به هوایی که عمدتا نزدیک فرودگاه است، این امکان را به تولیدکنندگان می دهد که میزان موجودي انبارهاي خود را به
حداقل رسانده، چرخه تولید را کوتاه تر کرده و دسترسی سریعی به نهاده هاي جدید مورد نیاز براي محصولات سفارشی مشتریان که

 
خود ایجاد ارزش افزوده می کند، پیدا کنند. 

 
استراتژي هاي درآمدي شهرهاي فرودگاهی 



پنج استراتژي اصلی درآمدي غیرپروازي یعنی «بهبود کیفیت خدمات»، «جذب و ایجاد ارزش»، «تغییر ساختار فرآیند کسب وکار»،
«تلفیق و تکامل افقی و عمودي» و «تنوع عملکردها»، در حال نفوذ به حیطه فرودگاه داري و استراتژي شهرهاي فرودگاهی هستند.

 
این استراتژي ها با یکدیگر همپوشانی داشته و براي ایجاد بسیاري از عناصر شهرهاي فرودگاهی، با یکدیگر تلفیق می شوند. 

با نگاهی جامع تر متوجه می شویم که با افزایش ترافیک هوایی، مجموعه نیازهاي مسافران، موسسات و صاحبان محموله ها نیز

 
گسترده تر شده و امکان افزایش خدمات هم به همین منوال فراهم می شود. 

محرکه یک مسافر کسب وکار، ملاقات رودررو با کارفرماها و یا افراد مرتبط با حرفه اش است. اگر این ملاقات بتواند در فرودگاه و یا در
نزدیکی آن صورت پذیرد، زمان و هزینه سفر می توانند به حداقل برسد. هنگامی که هزینه به حداقل و نفع به حداکثر برسد، پرواز به
آن مکان افزایش پیدا می کند؛ تاسیسات شهر فرودگاهی موجب کاهش هزینه هاي برگزاري ملاقات ها و کنفرانس ها و قرارهاي

 
تجاري می شود. 

 
طرح هاي بلندپروازانه در آسیا 

بلندپروازانه ترین طرح هاي شهرهاي فرودگاهی، بی تردید در آسیا دیده می شوند. پس از فرودگاه هاي سنگاپور، هنگ کنگ و
اینچئون، فرودگاه بین المللی کوالالامپور، به گونه اي طراحی شده که نه تنها یک شالوده هوانوردي، بلکه یک مرکز کشش بازرگانی
براي «سوپر کریدور تجاري» است. در خاورمیانه، دبی پیشرو آشکار در احداث شهر فرودگاهی بوده است. دبی با استفاده از موقعیت
جغرافیایی خود بین آسیا و اروپا و نزدیک بودن به دیگر بازارهاي عمده منطقه خلیج فارس، یکی از موفق ترین شهرهاي فرودگاهی را

 
ایجاد کرده است. 

 
مروري بر چند تجربه بین المللی 

 
1- شهر فرودگاهی آتن 

شهر فرودگاهی آتن مانند یک کاتالیزور براي توسعه بلندمدت کسب و کار و به عنوان یک سکوي تجاري براي بیش از 300موسسه که
ارتباط مستقیمی با عملیات فرودگاه دارند اداره می شود. شهر فرودگاهی آتن از نظر زیباشناسی داراي جذابیت بوده و بازدیدکنندگان
را به گذراندن وقت خود در یک محیط جذاب ترغیب می کند. افزون بر این، زیرساخت فن آوري اطلاعات و ارتباطات این امکان را در

 
اختیار می گذارد تا کسب وکار خود را به طور کارآمد و موثري انجام دهند. 

این فرودگاه به مجرد افتتاح، به طور خودکار حدود 3,300 شغل جدید ایجاد کرد و با توسعه بعدي خرده فروشی ها و بخش املاك،
بیش از 16هزار شغل در مجموعه فرودگاهی ایجاد شد که شهر فرودگاهی آتن را به یکی از بزرگ ترین پیشرانه هاي استخدامی در

 
کشور یونان تبدیل کرد. 

شهر فرودگاهی آتن، یکی از فرودگاه هاي اصلی اروپا، یک فرودگاه چندنقشی است که به یکی از آینده دارترین پیشرانه هاي رشد،
توسعه و استخدام کشور یونان تبدیل شده است. تاثیر اقتصادي این فرودگاه براي اولین بار در مطالعاتی که توسط دانشگاه اقتصاد و
کسب وکار آتن به انجام رسید، روشن شد. یافته هاي اصلی این مطالعات نشان دادند که این فرودگاه یک سرمایه اصلی براي اقتصاد

 
یونان است که تاثیر قابل توجهی در استخدام، تاسیس شرکت ها و همچنین گردشگري در سطح محلی و ملی دارد. 



 
2 - شهر فرودگاهی پکن 

با یک اقتصاد در حال رشد سریع و یک صنعت هوانوردي که با سرعت غیرقابل باوري در حال گسترش است، تعجب آور نیست که
فرودگاه بین المللی به دنبال تثبیت موقعیت خود به عنوان کانون پیشرو تدارکات هوایی باشد و توسعه شهرفرودگاهی، مصدق تحقق
این هدف است. شهر فرودگاهی پکن در روند توسعه خود، سالانه 19میلیون دلار به منطق پیرامونی کمک مالی کرده و زمینه ایجاد

 
500هزار شغل را فراهم کرده است. 

ایجاد شهر فرودگاهی پکن، توسط فرودگاه و پارك تدارکاتی شهر فرودگاهی که مسوولیت برنامه ریزي، ساخت وساز و مدیرت پارك
تدارکاتی باري را بر عهده دارد، پیش می رود. هنگامی که شهر فرودگاهی پکن به طور کامل تثبیت شود، یک ساختار عظیم معماري
چندمنظوره با محوریت فرودگاه، حمل ونقل هوایی یکپارچه، تدارکات، مراکز خرید، جهانگردي، تفریحاتی و توسعه صنعتی خواهد بود.

پارك تدارکاتی شهر فرودگاهی علاوه بر تقویت قابلیت هاي تجزیه و تفکیک، بسته بندي و حمل محموله هاي باري فرودگاه بین
المللی پکن، موجب پیشرفت توسعه اقتصادي نواحی شون یی، چائویانگ و تونگ ژو و  همچنین وضعیت رقابتی بین المللی پکن

 
خواهد شد. 

 
3- شهر فرودگاهی کوالالامپور 

با اینکه فرودگاه بین المللی کوالالامپور هم یکی از چهارراه هاي اصلی مسافري آسیا بود، ولیکن چشم انداز آن فراتر از این بود که تنها
مکانی براي مقصدهاي پروازي مسافران باشد. از آنجا که فرودگاه ها هرچه بیش تر به یک حلقه مهم تر ارتباط با بازارهاي جهانی و
یک عامل تعیین کننده رقابتی کشورها تبدیل می شوند، اراضی 6هزار هکتاري فرودگاه بین المللی کوالالامپور فرصت منحصر به

 
فردي در اختیار آن گذاشت تا خود را به عنوان یک سکو براي کسب وکار و تجارت بین المللی، معرفی و تثبیت کند. 

شهر فرودگاهی کوالالامپور پاسخ روشنی به کسب سهم از بازار جهانی لجستیک بود که دست کم 22هزار فرصت شغلی را به مناطق
همجوار داد. این شهر فرودگاهی از طریق فراهم کردن املاك و مستغلات تجاري، یک مقصد براي کسب وکارها و همایش هاي بین
المللی و وارد شدن به بازار تامین کالا از طریق حمل محموله هاي باري، انبارداري و امکانات و تاسیسات پشتیبانی توانست تا با

 
حداکثر ظرفیت بالقوه از درآمدهاي غیرهوانوردي استفاده کند. 

شهر فرودگاهی بین المللی کوالالامپور، با ایجاد ثروت جدید براي ناحیه از طریق افزایش امکانات بالقوه یک فرودگاه با کلاس جهانی
در فرودگاه بین المللی کوالالامپور، بستر توسعه مناطق پیرامونی فرودگاه را فراهم کرد. در عین حال شهر فرودگاهی کوالالامپور خود
را نسبت به محیط زیست مسوول و متعهد دانسته و هرگونه ساخت وساز برنامه ریزي شده اي که بر زیستگاه هاي محلی تاثیر بگذارند
را مورد توجه قرار می دهد. حفظ اعتبارنامه هاي سبز و حصول اطمینان از پایداري بلندمدت فرودگاه بین المللی کوالالامپور حائز

 
اهمیت بسیار است. 

 
4 - شهر فرودگاهی فرانکفورت 

تبدیل فرودگاه فرانکفورت از دروازه اصلی کشور آلمان به یکی از قطب هاي بزرگ اروپایی، کار بسیار برجسته اي بوده است که با
ساخت شهر فرودگاهی محقق شده است. این فرودگاه بیشترین تعداد کارکنان در یک محل را دارد و موفق شده است که تبدیل به
یکی از مهمترین و پررونق ترین شهرهاي فرودگاهی جهان شود. امروزه بالغ بر 80هزار نفر به طور مستقیم در شهر فرودگاهی



 
فرانکفورت مشغول به کار هستند. 

 
اهداف شهر فرودگاهی فرانکفورت براي رشد اقتصادي بر سه پایه اصلی استوار بوده است: 

- تثبیت در فرودگاه فرانکفورت؛ تمرکز بر امتیاز بالاي هوانوردي و امور اجرایی زمینی، تحکیم روابط با مشتریان کلیدي و به حداکثر

 
رساندن بهره وري و کارآیی. 

 
- گسترش و افزایش ظرفیت؛ گسترش و نوسازي پایانه هاي فرودگاه و محل هاي خرده فروشی و توسعه املاك و مستغلات. 

- توسعه بیرونی؛ صادر کردن توانایی ها و مهارت هاي فرودگاهی به سایر نقاط جهان و همچنین جذب و اداره فرودگاهها و پایانه هاي

 
مسافري و اخذ قراردادهاي مدیریتی و ارایه خدمات. 

- شهر فرودگاهی فرانکفورت که بر پایه نقش آفرینی در حمل مسافر و کالا توسعه یافته، تبدیل به بزرگ ترین مجتمع استخدامی
آلمان در یک نقطه متمرکز شده است، طوري که از دیگر مجتمع هاي صنعتی و قدیمی آلمان چون فولکس واگن در وولفسبرگ هم

 
پیشی گرفته است. 

- شهر فرودگاهی فرانکفورت از نوآوران و مصرف کنندگان پیشرو در زمینه فنآوري پیشرفته در دنیاي سیار امروزي بوده و همانند یک
آهن ربا در جذب و پیاده سازي فن آوري هاي نو، محصولات و ایده هاي جدید عمل می کند. به علت وجود و تمرکز شرکت هاي نرم

 
افزاري، به این منطقه لقب «دره سیلیکون آلمان» را داده اند. 

 
5 - شهر فرودگاهی هلسینکی فنلاند 

شهر فرودگاه هلسینکی یک چهارراه کلیدي چندمنظوره بین اروپا و آسیا و همچنین بین اروپاي غربی و شرقی بوده و یکی از پیشرانه
هاي اصلی رشد اقتصادي آتی فنلاند است. این شهر فرودگاهی از نظر ارتباطات رتبه دوم را در اروپاي شمالی دارد و فرصت اشتغال را

 
براي 30هزار نفر فراهم کرده است. 

این شهر فرودگاهی براي توسعه حرکت هواپیماهاي دورپرواز شکل گرفت و اکنون یکی از مزایاي اصلی، این است که این فرودگاه
سریع ترین مسیر براي رسیدن به 10 مقصد در چین، ژاپن، کره، تایلند، هند و نیویورك است. این شهر فرودگاهی با استفاده از شبکه
اي بسیار کارآمد و پروازهاي متعدد، آسیا و اروپا را به یکدیگر متصل می کند. بر خلاف سایر فرودگاه هاي پرازدحام، شهر فرودگاهی
هلیسینکی، پایانه هاي خود را طوري طراحی کرده است تا محیطی زیبا و آرام بخش براي مسافران ایجاد شود. چنانکه در پروژخ
توسعه شهر فرودگاهی، از بخش جدیدي از پایانه پروازهاي طولانی خود پرده برداري کرد که در این بخش الحاقی که هزینه ساخت
آن 150 میلیون یورو بود، محلی لوکس براي استراحت و تمدد اعصاب ایجاد شده است. تمرکز بر نوآوري و کارآیی مسافرت، فلسفه

 
ساخت این طرح توسعه بود. 

 
6 - شهر فرودگاهی اینچئون 

شهر فرودگاهی بین المللی اینچئون نمونه موفقی در هوانوردي تجاري است. این فرودگاه هم یک قطب مسافري پررونق و هم یکی از
پیشرفته ترین شهرهاي فرودگاهی جهان است. این شهر فرودگاهی از نظر ارایه خدمات مسافري، بالاترین رتبه را در جهان دریافت



کرده است. بر اساس جایزه اهدا شده توسط شوراي بین المللی فرودگاه ها، این فرودگاه پنج سال متوالی موفق به دریافت جایزه

 
«کیفیت خدمات فرودگاهی» شده است. شهر فرودگاهی اینچئون نزدیک به 50هزار نفر را مشغول به کار کرده است. 

تاسیسات پیشرفته شهر فرودگاهی اینچئون، به عنوان یک دروازه بین المللی و تجاري، موجب اعتبار این فرودگاه در سراسر جهان
شده و بر موقعیت رقابتی آن افزوده است. تاسیسات موجود در این فرودگاه به پردازش سریع و مناسب مسافران خروجی و ورودي
کمک فراوانی می کند. همچنین فرهنگ منحصر به فرد و جاذبه هاي هنري و امکانات رفاهی باعث می شوند تا مسافران تجربه خوبی
از سفر خود داشته باشند. این فرودگاه، از نظر میزان بار جابجا شده داراي رتبه دوم و از نظر حجم مسافران بین المللی داراي رتبه

 
دوازدهم در جهان است. 

شهر فرودگاهی اینچئون، یک منطقه آزاد اقتصادي با مزایاي مالیاتی و معافیت هاي گمرکی خاص، در جزیره یونگ جونگ قرار گرفته
است. این فرودگاه بهترین محل براي کسب درآمدهاي غیرهوایی است و موجب شده تا این منطقه با محل هایی براي خرید و فروش،
امکانات کسب وکار، جاذبه هاي تفریحی و رفاهی و پارك هاي تدارکاتی تبدیل به یک شهر فرودگاهی چندمنظوره شود. این امکانات

 
نه تنها موجب شده که مسافران از سفر خود تجربه خوبی داشته باشند، بلکه باعث شکوفایی اقتصادي ملی نیز شده است. 

 
جمع بندي 

امروزه شهرهاي فرودگاهی، یک حرکت جهانی تثبیت شده مشخص و در حال گسترش هستند که فرودگاه هایی با هر اندازه در همه
قاره هاي این سیاره را دربر می گیرند. آري؛ شهرهاي فرودگاهی آینده صنعت حمل ونقل جهانی را در دست خواهند داشت و

توانمندي ها و ظرفیت هاي شان، عیار و معیار توسعه اقتصادي کشورها خواهد بود.
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نماینده ولی فقیه در کردستان اعلام کرد که باید از سوداگري و خرید و فروش زمین در شهرك هاي صنعتی جلوگیري کرد
تا بهره بردار واقعی از امکانات استفاده و سود ببرد.

حجت الاسلام و المسلمین عبدالرضا پورذهبی صبح امروز
سه شنبه (5 اسفند ماه) در دیدار صمیمانه با صنعتگران و
کارآفرینان شهرك هاي صنعتی کردستان اظهار کرد که ما
مطالبه گر خواسته هاي صنعتگران خواهیم بود و آن هارا

 
پیگیري می کنیم. 

وي افزود: اشتغال مردم با صنعت ارتباط مستقیم دارد و
تقویت شهرك هاي صنعتی وضعیت اشتغال کردستان را

 
سروسامان می دهد. 

نماینده ولی فقیه در کردستان تصریح کرد که توسعه
شهرك صنعتی و جلوگیري از تعطیلی کارگاه ها باید

 
رویکرد اصلی شرکت شهرك هاي صنعتی باشد زیرا بسیاري از شرکت ها توانایی ارتقا و گسترش کار خود را دارند. 

وي عنوان کرد که کارهاي زیبا و فنی در شرکت شهرك ها صنعتی انجام شده است ولی متاسفانه شرکت ها از لحاظ نمود بیرونی

 
دچار مشکل هستند و باید به تبلیغات محصولات روي آورد. 

پورذهبی ادامه داد که اگر کارهاي دلگرم کننده در شرکت شهرك هاي صنعتی نیاز است می توانند به ما انتقال دهند و به طور جد

 
این موضوعات را پیگیري خواهیم کرد. 

وي خاطرنشان کرد که در اماکنی که رونق کارهاي صنعتی وجود دارد، از تعدادي سوله به عنوان انبار استفاده می شود که با خرید و

 
تملک اراضی مدیریت شود. 

نماینده ولی فقیه در کردستان گفت: باید از سوداگري و خرید و فروش زمین در شهرك هاي صنعتی مواظبت کرد تا بهره بردار واقعی

 
از امکانات استفاده و سود ببرد. 

وي اظهار کرد که تعدیل نیرو در تعدادي از کارگاه ها بسیار نگران کننده بود و تا اردیبهشت و خرداد سال آینده 25 تا 30 نفر از

 
نیروهاي کارگاه هاي صنعتی تعدیل خواهند شد. 

پورذهبی با بیان اینکه همیشه به عنوان مطالبه گر آماده پیگیري موضوعات صنعتگران کردستان هستیم افزود: شرکت شهرك هاي

 
صنعتی جاي بسیار مناسب براي رونق بلقوه صنعت است. 

ورودي شهرك صنعتی تازه تاسیس شماره 4 سنندج، نبود زمین کافی، اسیجاري بودن و هزینه هنگفت جابه جایی کارگاه ها، نبود
بازار فروش و بروکراسی اداري پیچیده از موضوعاتی بود که در این جلسه با نماینده ولی فقیه در کردستان و مدیرعامل شرکت شهرك

 
هاي صنعتی از سوي کارآفرینان و فعالین صنعتی مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

انتهاي پیام



ماجراي طلاق و بستري شدن نفیسه روشن در بیمارستان +فیلم و عکس

منبع: مثلثشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/12/05

نفیسه روشن هنرپیشه سینما و تئاتر و تلویزیون خبر از جدایی از همسر خلبانش داد.

 
نفیسه روشن هنرپیشه سینما و تئاتر و تلویزیون خبر از جدایی از همسر خلبانش داد. 

 
 

 
آنچه دیگران می خوانند: 

 
- جیغ و فرار مجري در برنامه زنده تلویزیون! +فیلم 

 
- ارزش سهام عدالت چقدر است / عیدي دولت به مردم چه می تواند باشد ؟ + جزئیات مهم 

 
- زنگ خطر شیوع شدید کرونا در مترو به صدا درآمد! 

 
- فیلم| هشدار به افرادي که با امیر نوري عکس گرفته اند 

 
- ازدواج مجدد همسر سابق بهاره رهنما؛ همسر دوم او کیست؟ 

 
- سوتی جنجالی خانم مجري صدا و سیما در برنامه زنده +فیلم 

پایگاه خبري تحلیلی مثلث آنلاین: نفیسه روشن در یک لایو اینستاگرامی خبر جدایی از همسرش را اعلام کرد. نفیسه روشن بازیگر
جوان سینما و تلوزیون است که در اینستاگرام یک میلیون دنبال کننده دارد. نفیسه روشن بازیگر بدون حاشیه اي بود تا این که
ماجراي طلاقش خبرساز شد. نفیسه روشن طرفداران بسیاري دارد. نفیسه روشن در یک لایو اینستاگرامی از طلاقش پرده برداشت و

 
توضیحاتی داد. 

ماجراي طلاق نفیسه روشن نفیسه روشن در یک لایو اینستاگرامی خبر جدایی از همسرش را اعلام کرد. او گفت: درد و غصه زیادي
کشیدم ولی سکوت کردم 8 سال هیچی نگفتم چون پدرم نظامی بود و ما را قوي بزرگ کرد و هرکس جاي من بود خودکشی می

 
کرد. 



 
 

نفیسه روشن قبل از این ماجرا با انتشار یک ویدیو از خیانت دوست به دوست صحبت کرد او در این لایو گفت از دوستانی که

 
زندگیتون رو از شما می گیرند دوري کنید. 

او که اخیرا در بیمارستان بهمن تهران به منظور انجام عملی جراحی بستري شده بود، با انتشار لایو و تصاویري از موفقیت آمیز بودن

 
عمل جراحی اش در روزهاي پایانی دي ماه 99 کرونایی تهران، میلیون ها فالوئرش را تحت تاثیر قرار داد. 

 
 

زندگی شخصی نفیسه روشن نفیسه روشن در سیزدهم اردیبهشت سال 1361در محله باغ صبا تهران به دنیا آمد. او لیسانس حقوق

 
اسلامی دارد. 

0:00 / 0:58



 
او فرزند اول خانواده است و دو برادر کوچکتر از خود دارد. 

نفیسه روشن از همان بچگی به بازیگري علاقمند بود و آرزویش این بود که روزي بتوانن بازیگر شود، و زمانی که خواست وارد دنیاي

 
بازیگري شود نه تنها مخالفتی با او نکردند بلکه او را بسیار تشویق کردند. 

 
او به اتومبیلرانی علاقه زیادي دارد و در وقت هاي بیکاریم سري به پیست رالی می زند. 

 
 

دنیاي بازیگري: شروع فعالیت تلویزیونی او را می توان بازي در سریال " روزهاي بیادماندنی " به کارگردانی همایون شهنواز در
تابستان 1382 دانست .اشتغال به تحصیل در مقطع لیسانس علت اصلی کم کاري وي در این سالها بود ، اما پس از پایان تحصیلات
دانشگاهی خود ، دامنه فعالیتش را گسترش داد. در پائیز سال 1382 در سریال "بچه هاي خیابان " به کارگردانی همایون اسعدیان
ایفاي نقش کرد که این تجربه را یکی از بیادماندنی ترین کارهایش می داند .پس از آن در پائیز 1383 ، پیشنهاد کیانوش عیاري براي

 
حضور در سریال " روزگار غریب " را پذیرفت و به گروه عیاري پیوست تا برگ زرین دیگري بر افتخارات خود بیافزاید. 

فیسه روشن از آن گروه بازیگرانی محسوب می شود که کم کم پله هاي ترقی را طی کرد و کارش را در عرصه بازیگري با تئاترهاي
دانش آموزي آغاز کرد و به واسطه یکی از اقوام مادري اش براي بازي در سریال «روزهاي یادماندنی» دعوت به کار شد او هر چند که

 
قبل از سریال اغما در سریال هاي مختلف حضور داشت اما به واسطه آن سریال و نقش پري چهره شد. 



 
 

 
فیلم هاي سینمایی نفیسه روشن چکنسترنکاظم راست گفتار1390 

 
انسان هامحسن توکلی1389 

 
مادر زن سلامخسرو ملکان1385 

 
شاخه گلی براي عروسقدرت االله صلح میرزایی1383 

 
 

 
مجموعه تلویزیونی نفیسه روشن برابر با اصل جلال الدین دري1393 

 
زمانی براي عاشقی محمدحسین لطیفی محرم 1392 

 
یه تیکه زمین مهدي کرم پور1391 

 
پنج کیلومتر تا بهشت علیرضا افخمی رمضان 1390 



 
تله فیلم گنجشک و قناري1390 

 
دارا و ندارم سعود ده نمکی نوروز 1389 

 
ساختمان 85مهدي فخیم زاده زمستان 1389 

 
قفسی براي پرواز یوسف سید مهدوي 

 
رستگاران 

 
ماه عسل شاهد احمدلو نوروز 1388 

 
کلانتر 3محسن شاه محمدي1388 

 
دفترخانه شماره 13سید وحید حسینی 

 
تله فیلم دستمو ول کن مجتبی چراغعلی1388 

 
تله فیلم یازده و هفت دقیقه رضا حسنی1388 

 
تله فیلم سرگرد کاظم معصومی فروردین 1387 

 
تله فیلم پیوندسعید عالم زاده اردیبهشت 1387 

 
تله فیلم کابوس سیروس مقدم1387 

 
مثل هیچ کس عبدالحسن برزیده تابستان 1387 

 
کابوس 

 
اغما سیروس مقدم رمضان 1386 

 
تله فیلم این پرونده مختومه نیست مهرداد خوشبخت اردیبهشت 1386 

 
تله فیلم چند متر آن طرف ترفریدون فرهودیدي 1386 

 
تله فیلم مأموریت بهارحسن لفافیان بهمن 1386 



 
مسافري از گرونگول بهار 85 

 
سال هاي برف و بنفشه سعید سلطانی پائیز 1385 

 
کلانتر 2محسن شاه محمدي1384 

 
تله فیلم مسافر (مجموعه تلویزیونی)محمد دستگردي اردیبهشت 1384 

 
تله فیلم آواي زمین مهرداد خوشبخت تیر 1384 

 
کلانترمحسن شاه محمدي آذر 1384 

 
باران بهاري مسعود رشیدي تابستان 1384 

 
خوش غیرتعلی شاه حاتمی نوروز 1384 

 
روزگار قریب کیانوش عیاري پائیز 1383 

 
روزهاي بیاد ماندنی همایون شهنواز پائیز 1382 

 
تب سردعلیرضا افخمی تابستان 1382 

 
کمکم کنقاسم جعفري پاییز 1381 

مردان کوچک



20 زندانی جرائم غیرعمد کرمان آزاد شدند

منبع: ایسناشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/12/05

امروز به مناسبت فرا رسیدن سالروز ولادت امیرالمومنین علیه السلام 20 زندانی جرائم غیرعمد استان کرمان طی مراسمی با
حضور رییس کل دادگستري استان کرمان، مدیر نمایندگی ستاد دیه و جمعی از مسئولان و خیران آزاد شدند.

"یوسف ارجونی" رییس سازمان بسیج مداحان کشور در
این مراسم اظهار کرد: تلاش مسوولان حوزه ستایشگري،
اقدام موفقی است و در جاي جاي کشور و در بحران هاي
مختلف جامعه ستایشگري جزو نخستین جوامعی بود که
در صحنه حضور یافته و کمک کرده و هر جا باري از

 
انقلاب بر زمین بود، این بار را به دوش کشیدند. 

وي با اشاره به تلاش مسئولان استان کرمان در آزادي
زندانیان جرائم غیرعمد افزود: این حرکت بیانگر نگاه اهل
بیت به این موضوع است و حتما این مسیر ادامه خواهد

 
داشت. 

ارجونی تصریح کرد: مکتب حاج قاسم که برگرفته از مکتب اهل بیت است، به ما یاد می دهد مسلمان و مومن کسی است که با

 
شنیدن صداي کسی، به کمک وي بشتابد. 

وي با اشاره به شیوع ویروس کرونا بیان کرد: امروز می بینیم در این شرایط کشورهایی که دم از حقوق بشر می زنند و چیزي از
حقوق بشرق نمی دانند، چه به سر مردم خود در کرونا آوردند و مردم ما در کمال یاري گري در جامعه پاي نگاه و مطالبه مقام معظم

 
رهبري ایستادند و نهضت عظیم کمک مومنانه را شکل دادند و بهترین الگو براي جامعه اسلامی کشور ماست. 

رییس بسیج مداحان کشور گفت: آزادي، یک رهایی و زندگی دوباره است و باید مجموعه هاي مختلف بعد از آزادي، در حوزه اشتغال

 
زندانیان کمک کنند. 

به گزارش ایسنا، در این مراسم به مناسبت فرا رسیدن سالروز ولادت حضرت علی علیه السلام 20 زندانی جرائم غیرعمد استان کرمان

 
آزاد شدند. 

انتهاي پیام



نگاهی به رویکرد شهر زیست پذیر شهري

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/12/05

شهر زیست پذیر مکانی امن، جذاب، داراي انسجام و پیوستگی اجتماعی و پایداري زیست محیطی، مساکن متنوع و قابل
استطاعت که با سیستم حمل و نقل عمومی، آموزش،فضاهاي باز و... است.

نگاهی به رویکرد شهر زیست پذیر شهري اقتصاد ایران:
شهر زیست پذیر مکانی امن، جذاب، داراي انسجام و
پیوستگی اجتماعی و پایداري زیست محیطی، مساکن
متنوع و قابل استطاعت که با سیستم حمل و نقل عمومی،

 
آموزش،فضاهاي باز و... است. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران، حامد مطالبی متخصص
برنامه ریزي و محیط زیست شهري نوشت: در حال حاضر
بشر با چالش بی سابقه اي در زمینه زیست محیطی مواجه
شده است. توافق گسترده ایی در مورد این موضوع وجود

دارد که اکوسیستم کره زمین دیگر نمی تواند سطوح کنونی فعالیت هاي اقتصادي و مصرفی و روند روبه رشد آن را تحمل کند و دیگر
قادر به پایداري نیست. زیرا فشارها و بار وارده بر طبیعت دو چندان شده است. یکی از عوامل این افزایش رشد جمعیت جهانی است
در سال 1950 جمعیت جهان معادل 5/2 میلیارد نفر بود.درحالی که این رقم درسال 2012 به 7 میلیارد نفر رسیده است و تا اواسط
قرن بیست و یکم ممکن است به 10 میلیارد نیز برسد. به دنبال افزایش جمعیت جهانی، شاهد افزایش بی سابقه ي جمعیت
شهرنشینی با پیامدهاي زیانبار آن براي زیست کره بوده ایم و تداوم این گونه رشد شهرنشینی به ویژه با شکل و کارکردي که در

 
کشورهاي توسعه نیافته از جمله ایران دارد، بحران آفرین و هشداري برناپایداري شهرنشینی است. 

افزایش جمعیت به همراه نسبت روزافزون شهرنشینی پیامدهاي ناگواري براي این گونه شهرها درپی داشته است. دراین میان
مشکلات دیگري همچون انواع آلودگی ها، ترافیک، مسائل و مشکلات روانی و غیره کیفیت زندگی و به تبع آن زیست پذیري در
شهرها را کاهش می دهد. در دهه هاي اخیر به موازات پارادایم هاي توسعه پایدار و توسعه پایدارشهري، ایده ارتقاي کیفیت زندگی که
خود موجبات زیست پذیر بودن شهرها را موجب می شود، جاي خود را در ادبیات برنامه ریزي شهري بازکرده است. زیست پذیري به
عنوان یکی از مباحث اساسی در پایداري شهري، به سیستم شهري اطلاق می شود که درآن به سلامت اجتماعی- فرهنگی، اقتصادي،
کالبدي و روانی همه ساکنانش توجه شده باشد. این کیفیت فضاهاي شهري مطلوبی را در بر می گیرد که غناي فرهنگی را حفظ
کرده و آن را بازتاب دهد. برابري، عدالت، امنیت، مشارکت، تفرج وقدرت بخشیدن، کلیدي هستند که به این مفهوم استحکام می

 
بخشند. 

در تبیین و شناخت باید گفت سه مفهوم توسعه پایدار، کیفیت زندگی و زیست پذیري اجزاي اصلی و کلیدي این کتاب به عنوان
راهبردي نوین بر برنامه ریزي شهري است که هر کدام از این سه مفهوم، لازم و ملزوم یکدیگر براي رسیدن به هدف توسعه شهري
مطلوب است هر چند که در عمل تفاوت هاي بسیاري با یکدیگر دارند. اما در بسیاري از منابع به دلیل نزدیک بودن اصول و مبانی
پایداري و زیست پذیري، این دو واژه را به صورت یکسان به کار برده اند. پایداري به صورت مکرر به عنوان برآورده ساختن نیازهاي



زمان حال بدون به خطرانداختن نیازهاي نسل آینده تعریف شده است. این مفهوم شامل اثرات مثبت تصمیم گیري در سه عامل است
عدالت (مردم و اجتماع)، اکولوژي (یا همان محیط زیست) و اقتصادي، هدف پایداري نیز رضایت از نیازهاي پایه ي اجتماعی و
اقتصادي در حال و آینده و استفاده مسئولانه از منابع طبیعی و محیط زیستی که حفظ و بهبود رفاه جامعه وابسته به آن است. در
عمل نیز عناصر زیست پذیري و پایداري کاملاٌ با هم مرتبط هستند. هم زیست پذیري و هم پایداري در پی مسائل مربوط به عدالت
اجتماعی، سلامت انسان و ترویج دوستی با طبیعت و فعالیت هاي اقتصادي سالم هستند. تفاوت اساسی بین زیست پذیري و پایداري
در زمان و دامنه آنهاست. پایداري از لحاظ زمانی طولانی مدت است و با تمرکز بر اهداف بزرگ تر محیطی مانند کاهش اثرات آب و
هوا، افزایش بهره وري انرژي و کاهش استفاده از منابع طبیعی همراه است. در حالی که زیست پذیري اغلب شامل برنامه ریزي هاي

 
متمرکز کوتاه مدت و اجراي استراتژي در سطح جامعه است. 

زیست پذیري شامل مجموعه اي از موضوعات مختلف است که توسط یک مجموعه اصول مرتبط با هم هدایت می شود. این اصول

 
شامل عدالت، مشارکت و قابل دسترس بودن است که به عنوان اجزاي اصلی زیست پذیري مطرح است. 

لازم به توضیح است که سنجش کیفیت زندگی و زیست پذیري اطلاعات مشترکی را فراهم می آورد به طوري که در پی سنجش
مفاهیم سه گانه اقتصادي، اجتماعی و زیست محیطی هستند، اما بین این دو مفهوم نیز تفاوت مهمی وجود دارد. در حالی که سنجش
کیفیت زندگی نهایتاٌ برروي ویژگی هاي رفاه زندگی افراد در یک مکان خاص جغرافیایی تمرکز می کند، سنجش زیست پذیري بر
روي ویژگی هاي مناطق و خدماتی که می توانند به ساکنین ارائه دهند تمرکز دارد. در واقع سنجش کیفیت زندگی تحت تأثیر ویژگی
هاي جمعیتی است که فراتر از کنترل برنامه ریزان می باشد.درحالی که سنجش زیست پذیري بیشترکاربردي و شامل عواملی است

 
که برنامه ریزان می توانند در آن زمینه تأثیرگذار باشند. 

اهمیت زیست پذیري به طورروز افزون ناشی از افزایش آگاهی نسبت به الگوهاي ناپایدارزندگی و مصرف شهري است که نه سالم
هستند و نه پایدار و در درازمدت موجب کاهش توان منابع محیطی براي حمایت از جمعیت کره زمین می شود. زیست پذیري هم به
وسیله ساکنان و هم بوسیله برنامه ریزانی که براي ایجاد فضاهاي زندگی پایدار، کاربردي و لذت بخش کار وتلاش می کنند مورد

 
ستایش و پذیرش قرارگرفته است. 

به طورکلی سکونتگاه هاي زیست پذیر احساس بیشتري از اجتماع و مالکیت را ایجاد می کنند و نرخ مهاجرت از آنها پایین است. با
توجه به اینکه جامعه انسانی و مدنی امروز با وجود مسائلی قبیل آلودگی زیست محیطی، آسیب پذیري محیط شهري، فقر و بی
عدالتی، فردگرایی، از هم پاشیده شدن روابط اجتماعی، نامتعادل بودن، از بین رفتن هویت شهري، از بین رفتن ثروت هاي طبیعی و

 
فرهنگی، کاهش مشارکت عموم در فرآیند تصمیم گیري مواجه شده است. 

وجود همین ویژگی ها و ناپایداري ما را به شناخت هرچه بیشتر ابعاد و اصول زیست پذیري در راستاي کاهش مشکلات زیست

 
محیطی، اقتصادي و اجتماعی رهنمون می سازد. 

 
1- کیفیت زندگی 

کنشی است علیه توسعه یک بعدي اقتصادي در سطح ملی و توسعه صرفاً کالبدي در مقیاس شهري و تلاشی است در جهت دستیابی

 
به معیارهاي کیفی در عرصه برنامه ریزي 

 
2- کیفیت زندگی شهري 

رضایت مندي شخص از زندگی است که بیشتر از داشتن سلامت و بهداشت مناسب، آسایش و روابط مناسب حاصل می شود تا از



 
داشتن پول. 

 
3- کیفیت زندگی و زیست پذیري شهري 

زیست پذیري به طور گسترده به عنوان مناسب براي زندگی انسان تعریف شده است. زیست پدیري به جنبه هایی از محیط طبیعی و
ساخته شده اشاره دارند و در آن الگوهاي توسعه و کاهش مراکز شهري به سمت رشد سریع مناطق حومه ي شهر تغییر داده می
شوند.کیفیت زندگی به مفهوم رفاه اشخاص و جوامع اشاره دارد.و با مفاهیمی مانند شادمانی، رفاه ذهنی، رضایتمندي از زندگی،

 
زندگی خوب، شهرخوب و رفاه اقتصادي، اجتماعی، و رفاه عاطفی ارتباط معنایی دارد. 

 
4- زیست پذیري شهري 

به عنوان یک گفتمان فعالیت هاي برنامه ریزي و توسعه را شکل می دهد و یک مسله کلیدي شهري در سراسر دنیا تبدیل شده است.
خاستگاه مفهوم شهرزیست پذیر به یونان باستان بر می گردد. امروزه اساس مطالعات بازسازي شهري و سیاست هاي کاربري اراضی را
تشکیل می دهد. زیست پذیري کیفیتی است که فقط منحصر به ویژگی هاي محیط زیست نیست بلکه به عملکردهاي مبتنی بررفتار
و تعامل بین مشخصه هاي زیست محیطی و شخصی نیز مرتبط می شود. شهر زیست پذیر به عنوان ارتباط بین گذشته و آینده است
و شهري است که با هرگونه هدر رفتن منابع طبیعی مبارزه می کند و ما باید این منابع را سالم براي نوع بشر به جاي بگذاریم. شهر
زیست پذیر یک شهر پایدار است و شهري است که نیازهاي ساکنان کنونی را بدون کاهش توانایی براي نسل هاي آینده برآورده کند
و به یک رابطه ایده آل بین محیط زیست شهري و زندگی اجتماعی که آن را پایدار می کند وجود دارد.و داراي قابلیت هاي محیط

 
زیست و قابلیت پیاده روي و توسعه پایدار است. 

 
5- زیست پذیري فضاهاي شهري 

فضاي شهري چیزي نیست جز فضاي زندگی روزمره شهروندان که هرروز به صورت آگاهانه یا ناآگاهانه در طول راه، از منزل تا محل
کار ادراك می شود و ابعاد اجتماعی و فیزیکی شهررابطه اي پویا با یکدیگر دارند. در واقع فضاي شهري شامل دو فضاي اجتماعی و
فیزیکی می شود. فضاي شهري به مفهوم صحنه اي است که فعالیت هاي عمومی زندگی شهري در آنها به وقوع می پیوندند. فضاهاي
شهري مکان هایی هستند که به عموم شهروندان تعلق داشته و منحصر به جنبه کالبدي و فیزیکی نبوده و در حقیقت با حضور انسان

 
و فعالیت اوست که معنا می یابد. 

 
6- خیابان زیست پذیر 

خیابان ها یکی از عناصر شهري است که امکانات و قابلیت هاي خاصی براي طیف وسیعی از فعالیت ها و رفتارهاي جمعی دارند.
ساختار شبکه ي خیابان هاي شهري قدرت فوق العاده اي دارد که ساماندهی درست آنها در شرایط موجود شهرها را از خیابان هاي
شهري جدید بی نیاز می سازد.اگر خیابان هاي شهرجالب و جذاب به نظر بیایند شهر نیز جالب به نظر می رسد و اگر آنها راکد باشند

 
شهر نیز راکد و ساکن به نظر می رسد. 

 
7- منشور خیابان ایده آل 

- خیابان به عنوان یک حریم امن، خیابان به عنوان یک محیط سالم و زیست پذیر، خیابان به عنوان یک مکانی براي بازي و یادگیري،

 
خیابان به عنوان یک سرزمین سبز و دلپذیر، خیابان به عنوان یک مکان تاریخی بی نظیر 

 
-اشتغال به عنوان یکی از ابعاد زیست پذیري 

رضایت بخش و قابل دسترس بودن اشتغال (داشتن سطح درآمد مناسب و کافی، انعطاف پذیري، شرایط مناسب اضافه کاري و تعادل
بین زندگی و کار) امنیت مالی و رشد و شکوفایی فردي و هم چنین دارا بودن شبکه هاي روابط اجتماعی را فراهم می کند و باید



گفت بیکاري یا شرایط نامناسب و بدکاري به طور منفی روي سلامت فیزیکی و روحی افراد اثرگذارست و چنین شرایط به چرخه ایی

 
از ناامیدي و ناراحتی دامن می زند. 

 
-مسکن به عنوان یکی از ابعاد زیست پذیري 

زندگی کردن در مساکن با کیفیت پایین با شرایط نامناسب روحی و خطر بالاي بیماري هاي عفونی، مشکلات تنفسی و سایر آسیب
ها مرتبط است. عرضه مسکن قابل استطاعت یکی از مسائل عمده عدالت در سلامت و رفاه است. کسانی که در مساکن استیجاري
زندگی می کنند از شرایط سلامت روحی و جسمی بدتري نسبت به کسانی که خودشان صاحب خانه هستند برخوردارند. به طور
واضحی روابط چند جانبه اي بین مسکن قابل استطاعت و سلامت وجود دارد. ایجاد مساکن قابل استطاعت و با تراکم پایین در مکان
هاي سبز و دورافتاده به طور بالقوه می تواند براي سلامتی مضر باشد. به دلیل اینکه مسکن در چنین مناطقی از نظر حمایت از
خدمات محلی، اشتغال و زیر ساخت هاي حمل و نقل ناتوان هستند و وابستگی به حمل و نقل موتوري افزایش پیدا می کند و این
افراد به دلیل دور بودن از مناطق پرجمعیت و پایین بودن میزان دسترسی ها همیشه با یک استرس ناشی از افزایش قیمت سوخت

 
روبه رو هستند. 

 
-فضاهاي بازعمومی به عنوان یک عامل زیست پذیري 

ارتباط با طبیعت و درگیرشدن در عرصه فضاي عمومی براي سلامتی و رفاه حائز اهمیت اند. این عوامل می توانند میزان فعالیت هاي
فیزیکی و سلامت روحی و جسمی را ارتقا دهند. در کاهش میزان فشارخون، کم کردن وزن و سطح استرس مؤثر واقع شوند.اهمیت
ساختن فضاهاي باز عمومی در رشته هاي محیط زیست و سلامت عمومی توجه زیادي را به خود جلب کرده است. و می توان گفت
میزان نارضایتی درمیان جمعیتی که از سطح بالاي فضاي سبز برخوردارند به میزان قابل توجهی پایین بوده است و این بدان سبب

 
است که در چنین حالتی زمینه و شرایط براي تعاملات افقی و عمودي اجتماعی بیشتر و ارتباطات گسترده تر فراهم بوده است. 

 
-زیرساخت هاي اجتماعی به عنوان یک عامل زیست پذیري 

ارائه و به کارگیري فضاهاي جمعی، عرصه مهمی را براي سهولت بخشیدن به تعاملات و مشارکت در بین جوامع شهري و ساختارهاي
رسمی تر دولت فراهم می کند.چنین فعالیت هایی موجب به وجود آمدن سرمایه اجتماعی و ارتقاي پذیرش جمعی و سلامت روحی

 
می شود.در این قسمت زیرساخت هاي اجتماعی شامل آموزش، تفریح و فرهنگ، خدمات اجتماعی و سلامت می شود. 

 
• آموزش 

به عنوان یکی از نیازهاي بنیادین و اصلی در چرخه زندگی هر فرد در نظرگرفته شده است و به خصوص به دست آوردن آموزش در
دوران کودکی با اشتغال بهتر، درآمد و سلامت روحی و جسمی در سراسر زندگی و هم چنین کاهش احتمالی میزان جرم مرتبط می
شود و اهمیت آموزش خوب در استرالیا به خوبی مشخص شده است و از سال 2009 به بعد همه جوانان در یک دستور تا سن ده
سالگی باید در مدارس رسمی همراه با امکانات و نیازهاي لازم در راستاي آموزش تمام وقت، دوره هاي آموزشی و اشتغال تا سن هفده
سالگی باشند .80% شغل ها داراي پیش نیاز صلاحیت هاي مدرسه اي هستند.و مدارسی که در مراکز اجتماع قرار گرفته اند، از طریق
ترکیب کاربري اراضی، ایجاد محله هاي قابل پیاده روي و کمک به ساخت محیطی پایدارتر، زمینه را براي همکاري هاي مهم

 
اجتماعی، بهداشتی، و اقتصادي را فراهم کنند. 

 
• اوقات فراغت و فرهنگ 

تسهیلات و امکانات تفریحی و فرهنگی از ویژگی هاي محیطی در سطح کلان می باشد.استفاده از این تسهیلات به عوامل مختلفی
نظیر موقعیت، کیفیت، ساعات باز بودن مراکز، کیفیت برنامه هاي عرضه شده و هزینه ها بستگی دارد. این دسته از امکانات نیز با

 
میزان سلامت روحی و جسمی مرتبط هستند. 

 
• خدمات اجتماعی و سلامت و بهداشت 



خدمات اجتماعی و سلامت داراي یک حوزه بسیار وسیع است و شامل خدمات بهداشت و سلامت، خدمات کودکان و نوجوان، خدمات
مربوط به زنان و شهروندان بزرگسال ومراکز اجتماعی می شود.زیرساخت هاي اجتماعی باید به اندازه کافی عملکرد بهینه داشته
باشند. تا خدمات و اقدامات لازم را براي پاسخگویی به رویدادها و حوادث پیش بینی نشده به انجام برسانند. این ساختارها همچنین
یک نقش کلیدي در ایجاد اشتغال از طریق اقداماتی نظیرآموزش و فرصت هاي آموزشی مستمر، مدیریت مناظره و بحث، حل نمودن
مسائل مربوط به مسکن، برنامه هاي توسعه ایی و مدیریت روابط را ایفا می کند و فراهم نمودن چنین خدماتی، رشد و بقاي مهارت

 
هاي زندگی را 

 
حمایت می کند و افراد را قادر می سازد تا به کلیه استعدادها و توانایی هاي بالقوه ي خود دست یابند. 

 
-حمل و نقل به عنوان یک بعد از زیست پذیري 

دسترسی به سیستم حمل و نقل چندگانه یکی از ویژگی اصلی سلامت اجتماعی محسوب می شود که دسترسی به اشتغال، آموزش،
غذا، سلامت و خدمات اجتماعی.... را تسهیل می کند.بنابراین نقش حمل و نقل به عنوان یکی از ویژگی هاي اجتماعی سلامت در
شناخت خطر بیماري هاي غیر مسري توجه زیادي را از سوي برنامه ریزان حوزه سلامت، سیاست گذاران شهري و گفتمان زیست
پذیري به خود جلب نموده است و این ویژگی هاي محیط ساخته شده ارتباط گسترده ایی با سیاست هاي ناحیه اي و ملی، مانند
ترافیک، رخدادها، حجم تراکم، جمعیت و پایداري زیست محیطی دارد. برنامه ریزي حمل و نقل مؤثر باید با برنامه ریزي کاربري

 
اراضی، مسکن، وبرنامه ریزي سلامت و زیست محیطی هماهنگ باشد. 

 
-قابلیت پیاده روي به عنوان یک عامل زیست پذیري 

ایجاد نمودن محیط هاي داراي قابلیت پیاده روي، سفرهاي فعال (قدم زدن، دوچرخه سواري، و حمل و نقل عمومی) و به طور کلی
فعالیت هاي فیزیکی رابطه مستقیمی با سلامت دارد و توسعه کاربري هاي ترکیبی با شبکه ي خیابان هاي متصل، پیاده روي محلی
تري را تشویق می کند. به طورکلی برنامه ریزي کاربري ترکیبی، تراکم جمعیت و ارتباطات خیابان ها به عنوان سه عنصراساسی که با

 
قابلیت پیاده روي و حمل و نقل مرتبط می شوند، درنظرگرفته می شوند. 

 
-شرایط غذایی به عنوان یک عامل زیست پذیري 

یک مجموع عوامل فردي که شامل اولویت ها و سلیقه هاي غذایی، دیدگاهی که افراد در مورد غذا دارند و شرایط اقتصادي و
اجتماعی چندان مناسبی ندارند مانند جواناي که درآمد پاره وقت دارند و یا افراد بزرگسالی که شرایط مناسب شغلی ندارند عموماٌ

 
تمایل دارند که دسترسی محدودي به سوپرمارکت ها و محل هاي عرضه مواد غذایی داشته باشند. 

- مطالعاتی با موضوعات زیست پذیري و کیفیت زندگی شهري و.... به طور مستقیم با افزایش جمعیت شهري در دنیا ارتباط دارد. این
بخش از جمعیت جهان انتظار می رود تقریباً 65% از کل جمعیت را تا سال 2025 شامل شود.زیست پذیري کیفیتی است که فقط
منحصر به ویژگی هاي محیط زیست نیست بلکه به عملکردهاي مبتنی بر رفتارو تعامل بین مشخصه هاي زیست محیطی و شخصی

 
نیز مرتبط می شود.در مفهوم جامع به مکان، زمان، هدف ارزیابی، وسیستم ارزشی ارزیابان بستگی دارد. 

- شهر زیست پذیر باید مکان زیست پذیري باشد که امن، جذاب، داراي پیوستگی و انسجام اجتماعی، امکانات آموزشی، مساکن

 
متنوع و قابل استطاعت فضاهاي عمومی باز و مراکز خرید محلی با یک الگوي پایداري زیست محیطی ارائه شود 

- شهرهاي ایران وضعیت مطلوبی ندارند رشد جمعیت و توسعه قارچ گونه شهرهاي ایران محیط شهري کشور را با مشکلات عدیده
اقتصاي اجتماعی زیست محیطی روبرو ساخته از این رو پیشنهاد می گرددتوجه به جاذبه ها و ارتباطات و اثرگذاري بعد اجتماعی –

 
فرهنگی در اولویت قرار گیرد و منابع افتصادي انسانی و فرهنگی بیشتري را به خود جذب کند 

- اقدامات لازم در راستاي افزایش زیست پذیري مناطق شهري به عنوان یک سیاست کلی مورد توجه برنامه ریزان و مدیران شهري

 
قرار گیرد. 



بنابراین شهر زیست پذیر به عنوان مکانی امن، جذاب، داراي انسجام و پیوستگی اجتماعی و پایداري زیست محیطی، مساکن متنوع و
قابل استطاعت که با سیستم حمل و نقل عمومی، پیاده روي، دوچرخه سواري، آموزش، فضاهاي باز عمومی مراکز خرید محلی

 
وخدمات بهداشت و سلامت، فرصت هاي فرهنگی و تفریحی … تعریف شده است. 

به عنوان مثال می توان گفت ملبورن زیست پذیرترین شهر دنیاست باید گفت شهرها پس از انقلاب صنعتی با مشکلات اجتماعی،
اقتصادي، و زیست محیطی متعددي روبه رو شدند این چالش ها و مشکلات این پیام آشکار را براي برنامه ریزان و سیاست گذاران
شهري به همراه داشته است که آنها دیگر نمی توانند به تنهایی حرکت کنند و براي آنکه بتوانند شهرهایشان را مبدل به مکانی جذاب
براي زندگی و داراي انسجام و اقتدار شهري سازند باید مشارکت هاي فعالانه با بخش خصوصی و گروههاي شهري جامعه افزایش داده
شود. از شیوه هاي نوین براي مشارکت افرادي که در شهرها زندگی و کار می کنند استفاده شود و شهروندان شبکه حمل و نقل و
مراکز خرده فروشی، خدمات دولتی و زیر ساخت ها را تجربه می کنند و اگر شهر براي همه افراد است، پس همگان باید یک نقش

 
مهم را در زیست پذیري شهري ایفا کنند. 

از برنامه هاي زیست پذیري می توان برنامه هاي تحقیقاتی زیست پذیري شهري ایالت ویکتوریا را که دو هدف اصلی دارد را اشاره

 
کرد: 

 
1- مفهوم سازي و به کاربردن معیارهاي فضایی مبتنی بر سیاست زیست پذیري شهري در سرتاسر ایالت 

2 - بررسی ارتباط بین زیست پذیري شهري و سلامت و رفاه مهمترین ابعاد زیست پذیري شهري: اشتغال، مسکن، فضاي باز عمومی،
زیرساخت هاي اجتماعی، حمل ونقل، پیاده روي، مواد غذایی با توجه به مطالب ارائه شده شهرهاي زیست پذیر سلامت، رفاه، وکیفیت
زندگی افراد را که در آن زندگی یا کار می کنند را فراهم می کنند. فراهم نمودن امکانات و خدمات رضایت مندي ساکنان از زندگی
کردن در شهر، دسترسی به آموزش و بهداشت وجود چشم انداز سبز و پارك ها و هر آنچه که یک شهر را می سازد حق شهروندي هر
ساکن شهري محسوب می شود و اینکه این حق تا چه اندازه براي افراد رعایت شده است بسیار مهم است. و در خصوص زیست
پذیري شهر ملبورن سطح کیفیت زندگی، میزان رضایت مندي ساکنان، سهولت دسترسی به امکانات و خدمات مختلف، پارك و

 
فضاي سبز در این شهردر سطح بسیار خوبی بوده است. 

اما نتایج به دست آمده در خصوص شهر سنندج بیانگر محرومیت قسمت زیادي از ساکنان شهر از حداقل حقوق شهروندي خود می
باشد و این نشان از عملکرد ضعیف برنامه ریزان و مدیران شهري، فقدان بودجه و اعتبارات لازم براي زیرساخت هاي مناسب شهري
می باشد.به دلیل آنکه شیوه ایی که براي برنامه ریزي، طراحی و ساخت شهرها انتخاب می شود می تواند زیست پذیري شهرها را ارتقا
بدهد امید است که برنامه ریزان و مدیران شهري زیست پدیري را به عنوان یک راهبرد و اصل کلی در مطالعات و برنامه ریزي هاي
خود قراردهند. تا با کمک این اصل مهم بتوانند در راستاي ایجاد فضاهاي زندگی پایدار، تحقق عدالت اجتماعی، افزایش میزان
مشارکت ساکنان و شکل گیري شبکه روابط اجتماعی، افزایش حس تعلق مکان، سیستم حمل و نقل عمومی با کارایی مناسب، فضاي
سبز، مسکن قابل استطاعت گام مهمی را در خلق یک شهر زیست پذیر، ساکنان راضی، و شادمان، محیطی پایداراز لحاظ اجتماعی،

اقتصادي و زیست محیطی خواهد شد.



مصائب پژوهش در کشور عامل مهاجرت نخبگان

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/12/05

اکنون سالیان متمادي است که توسعه علمی و پژوهشگري مورد ستایش قرار می گیرند و اختراعات و اکتشافات از موارد فخر
ملل متمدن است. فلسفه انسان نوین، عقل را به مثابه ابزار می بیند و جهان هستی را به مثابه یک فرمول ریاضی. بشریت بی

وقفه به پیش می رود و کشورهایی که بیشتر کشف کنند و بیشتر فناوري هاي نوین را ...

مصائب پژوهش در کشور عامل مهاجرت نخبگان اقتصاد
ایران: اکنون سالیان متمادي است که توسعه علمی و
پژوهشگري مورد ستایش قرار می گیرند و اختراعات و
اکتشافات از موارد فخر ملل متمدن است. فلسفه انسان
نوین، عقل را به مثابه ابزار می بیند و جهان هستی را به
مثابه یک فرمول ریاضی. بشریت بی وقفه به پیش می رود
و کشورهایی که بیشتر کشف کنند و بیشتر فناوري هاي

 
نوین را به جهان عرضه بدارند، ابر قدرت خواهند بود. 

 
به گزارش خبرگزاري اقتصادایران 

به گزارش خبرگزاري اقتصادي ایران ، در چنین وضعیتی، طبیعتا کشور ما نیز براي نشان دادن خود در جهان نیازمند انجام پژوهش

 
ها و تحقیقات فراوان دانشگاهی، خصوصا در علوم پایه است. ولی به راستی علوم پایه در ایران چه شرایطی دارند؟ 

عموما تصور می شود که وضعیت ایران در بخش پزشکی و زیست شناسی بهتر از باقی رشته ها باشد؛ خصوصا با حجم زیاد اخباري که
درباره موفقیت پژوهشگران ایرانی این حوزه، خصوصا پژوهشگران موسسه رویان می شنویم. پس قائدتا انتظار می رود درصد مهاجرت

 
نخبگان در دانشکده علوم پزشکی و دانشکده زیست شناسی کمتر از باقی دانشکده ها باشد. 

ایران هرسال چهار نفر را از بین مدال آوران المپیاد زیست شناسی کشور گزینش کرده و به مسابقات جهانی اعزام می کند. طی
بررسی انجام شده توسط ، مشخص شد که از مجموع چهل نفر اعضاي تیم ملی المپیاد زیست شناسی ایران، مابین سال هاي 2000
تا 2009، در حال حاضر 25 نفر خارج کشور زندگی می کنند. به عبارتی 62 درصد اعضاي تیم ملی المپیاد زیست شناسی ایران
مهاجرت کرده اند. شاید آمار بالایی به نظر برسد اما وقتی به آمار سایر رشته ها نگاه کنیم، شاهد یک موفقیت نسبی در مورد بچه

 
هاي المپیاد زیست شناسی خواهیم بود. 

در همین بازه 2000 تا 2009، ایران 50 نفر را نیز به المپیاد جهانی فیزیک اعزام کرده است و از میان ایشان 41 نفر به طور قطعی در
خارج کشور به سر می برند. شش نفر در ایران هستند و از سه نفر نیز ردي پیدا نشد. حتی اگر آن سه نفر را نیز در جمع نخبگان باقی
مانده در کشور حساب کنیم، درصد مهاجرت اعضاي تیم المپیاد فیزیک 82 درصد خواهد بود که 20 درصد بیشتر از آمار تیم زیست

 
شناسی است. 

اما آنان که ماندند، در چه بخش هایی مشغول به فعالیت هستند؟ خب درمورد تیم فیزیک، از مجموع شش عضو باقی مانده در کشور،



چهار تن مهندسی برق و الکترونیک خوانده اند و اکنون یا در دانشگاه یا در شرکتی که خود تاسیس کرده اند اشتغال دارند. یک نفر
توسعه دهنده نرم افزار است و دیگري هم به تحقیقات زیستی-فیزیکی گرایش پیدا کرده و در موسسه بیوفیزیک و بیوشیمی دانشگاه
تهران فعال است. گویا آن دسته از نوابغ فیزیک که به تحقیقات پایه، مثل ذرات بنیادي و کیهان شناسی علاقه داشته اند، ناچار به

 
ترك میهن شده اند. 

و اما زیست شناس ها. در این حوزه غالب افراد باقی مانده در دانشگاه پزشکی خوانده اند. آن افرادي هم که تحصیلات زیست شناسی
پایه داشته اند و هنوز در ایران هستند، فیلد پژوهشی شان سلول هاي بنیادي یا بیوانفورماتیک (آمار زیستی) است. توجه کنید که در
قرن 21، رشته هاي علمی بسیار تخصصی ست و یک موسسه رویان، که تخصص آن سلول هاي بنیادي و درمان ناباروري است، نمی
تواند در تمام بخش هاي زیست شناسی سلولی و مولکولی فعالیت کند. لذا هنوز هم بسیاري از محققان حوزه زیست شناسی پایه براي

 
ادامه تحقیقات خود به خارج از کشور مهاجرت می کنند.  

براي واکاوي بیشتر این مسائل دکتر مریم خادمیان در گفت و گویی با ایسنا، شرحی مختصر از علت هجرتش از ایران ارائه داد؛ شرحی

 
که به حتم در مورد سایر نخبگان مهاجر هم صادق خواهد بود. 

خادمیان، متولد شیراز و تحصیل کرده دبیرستان تیزهوشان فرزانگان بوده و نقره المپیاد جهانی 2008 را همراه با تیم زیست شناسی

 
ایران، کسب کرده و بعد از دوره کارشناسی، مهاجرت کرده و بیوتکنولوژي را تا مقطع دکترا در آمریکا ادامه داده است. 

 
گفت و گوي این نخبه ایرانی را در خصوص علت مهاجرت با ایسنا می خوانید؛ 

انتقادات زیادي نسبت به علوم پایه در دانشگاه هاي ایران وجود دارد. به نظر شما فاصله این علوم در ایران با کشورهاي توسعه یافته

 
چقدر است؟ چه نمره اي به هریک می دهید؟ 

تصور نمی کنم نمره دادن در اینجا صحیح باشد. زیرا کیفیت عمل یک دانشگاه تحت تاثیر فاکتورهاي مختلفی است که در بستر
اقتصادي و اجتماعی همان جامعه تعریف می شوند. یعنی اگر دانشگاه تهران را با همین شرایطی که امروز دارد، به شیکاگو منتقل

 
کنیم، احتمالا شاهد خروجی بسیار متفاوتی از این دانشگاه خواهیم بود. 

به نظر من نمی توان گفت دانشگاه تهران از دانشگاه ایلینویز چقدر فاصله علمی دارد، ولی می توان دید که در دانشگاه هاي برتر دنیا
چه اقداماتی انجام شده و آن ها در چه زمینه هایی از ما بهتر هستند، تا با الگوبرداري از آنان کیفیت دانشگاه هاي ایران را افزایش
دهیم. در این موضوع حتی مسائل کوچک هم اهمیت زیادي دارند؛ مثل حقوق دادن به دانشجویان دکتري که در ایران یا انجام نمی

 
شود یا مبلغ پرداختی آنقدر نیست که کفاف خرج دانشجویان دکتري را دهد. 

اما یکی از بزرگترین تفاوت هایی که من در دانشگاه هاي آمریکا و ایران مشاهده می کنم، استقلال مالی اساتید از طریق تامین سرمایه
پژوهش از موسسات خصوصی یا دولتی خارج دانشگاه است. بدین معنی که در آمریکا اساتید دانشگاه، پیشنهادات پژوهشی خود را
براي مراکز مختلفی مثل موسسه ملی سلامت آمریکا یا موسسه ملی علوم آمریکا یا شرکت هاي خصوصی می فرستد و این مراکز به
آن اساتید مبلغی را پرداخت می کنند. حال دیگر اختیار این پول در دست استاد است تا اگر صلاح دید چند وسیله جدید براي
آزمایشگاه خود بخرد یا اینکه به جایش دانشجویان بیشتري بگیرد. این ارتباطات و همکاري ها میان دانشگاه و دولت، دانشگاه و

 
صنعت بخش مهمی از چرخه تامین سرمایه پژوهش در دانشگاه هاي آمریکا است. 



آیا علوم زیستی در ایران، آنچنان که گفته می شود، در سطح مراکز علمی بزرگ جهان هستند؟ یا اینکه تصور پیشرفته بودن زیست

 
شناسی ایران حاصل تبلیغات است؟ 

مطمئنا سطح زیست شناسی ایران بالاست. فارغ التحصیلان رشته بیوتکنولوژي دانشگاه تهران که آن ها را می شناسم و اکثرا از
بهترین ها هستند و پیش از من مهاجرت کرده اند، اکنون توانسته اند در دانشگاه هاي بسیار معتبر کرسی استادي کسب کنند. این
امر به نظر من حاصل پایه ي قوي ایشان در ایران بوده است. خود من نیز از آموزشی که در دانشگاه تهران دریافت کردم راضی هستم
و هنگام شروع تحصیل در آمریکا اصلا حس عقب ماندن از دیگران را نداشتم. مسلما ایران در حوزه بهداشت و سلامت و بیوتکنولوژي

 
پزشکی پیشرفت قابل ملاحظه اي داشته است. 

من شخصا با موسسه رویان همکاري نداشته ام ولی دوستانم که سابقه کار در رویان را داشته اند، در آمریکا بسیار موفق هستند و به
اصطلاح خیلی تحویل شان می گیرند. همچنین مقالات منتشر شده توسط رویان در مجلات بسیار معتبري چاپ می شود. مشخص
است که اساتید بزرگ و کادر مدیریتی قدرتمندي در رویان فعال هستند. افرادي را می شناسم که زمانی در رویان کار کرده اند و
هنوز پس از گذشت ده سال از مهاجرت شان به آمریکا می گویند فلان استاد در رویان، یکی از بهترین و باسوادترین اساتیدي بوده که

 
در عمرم دیده ام. 

آیا ایران در زمینه تجهیزات آزمایشگاهی، فارغ از نیروي انسانی و حضور نخبگان در دانشگاه، فاصله زیادي با کشورهاي توسعه یافته

 
دارد؟ یعنی شما در آمریکا تجهیزاتی در اختیار دارید که در ایران اصلا وجود نداشتند؟ 

بله کاملا. من سال 91 از ایران خارج شدم و تا دو سال پیش از آن اصلا برنامه اي براي مهاجرت نداشتم. در دوره کارشناسی همزمان
با سه دانشگاه؛ دانشگاه تهران، دانشگاه شهید بهشتی و دانشگاه تربیت مدرس، همکاري داشتم و وضعیت تجهیزات را کاملا می دیدم.
محدودیت هایی که در آن دوران بر اثر تشدید تحریم ها پیش آمد، من و بسیاري دیگر را به این نتیجه رساند که نمی توانیم فعالیت
پژوهشی خود را در ایران ادامه دهیم. زیرا براي تامین مواد اولیه و تجهیزات مشکلات اساسی وجود داشت. هم اکنون هم آن دسته از
هم رشته اي هاي من که در ایران مانده اند، اکثرا یا کارهاي بیوانفورماتیک انجام می دهند که نیاز زیادي به آزمایشگاه ندارد، یا اینکه

 
در حوزه سلول هاي بنیادي مشغول هستند که تجهیزات بیشتري در این بخش داخل ایران موجود است. 

بگذارید مثالی بزنم. من براي انجام یک تحقیق، به یک آنزیم نیاز داشتم که باید از آلمان می خریدیم. این آنزیم که خیلی هم گران
بود، شرایط نگهداري ویژه اي داشت و باید در یخ خشک نگهداري و ارسال می شد. به دلیل تحریم ها ما نمی توانستیم مستقیما این
آنزیم را بخریم و متوسل به واسطه گري و دور زدن تحریم شدیم. فرآیندي که سه ماه طول کشید و نهایتا آن آنزیم زمانی به دست
من رسید که یخ خشک آن ذوب و آنزیم منقضی شده بود و قابلیت استفاده نداشت. ولی در آمریکا زمانی که براي اولین بار نیاز به
چنین آنزیمی پیدا کردم، به سرپرست مان گفتم و او مرا از طبقه سوم ساختمانی که آزمایشگاه مان در آن قرار داشت، به طبقه اول
برد و محلی را نشانم داد که تمام آنزیم ها و دیگر مواد مورد استفاده در آزمایشگاه داخل فریزرهایی مخصوص وجود داشتند. او به من
گفت شماره حساب آزمایشگاه را به اینجا می دهی و هرچه لازم داري می گیري! تامین موادي که در تهران سه ماه طول کشید، در

 
شیکاگو تنها پنج دقیقه زمان می برد! 

مورد دیگري که می توانم مثال بزنم، یکی از دوستانم بود که پس از یک سال تحقیقات به مرحله اي رسید که باید چهار عدد کیت از
خارج کشور می خرید. ولی متاسفانه قیمت دلار یکباره بالا رفت و دانشگاه به او گفت تنها توان خرید یک کیت را دارند. این بدان

 
معنی بود که باید 75 درصد پژوهش خود را پس از یک سال زحمت دور می انداخت. 



علاقه من کار آزمایشگاهی است و چنین مواردي باعث شدند به این نتیجه برسم که پژوهش در ایران نیازمند صبري است که من
ندارم. دوست داشتم سریع تحقیقاتم را پیش ببرم و این دلیل مهاجرت من بود. پژوهشگرانی که در ایران مانده اند را تحسین می کنم

 
که توانسته اند با آن شرایط سخت کنار بیایند و برخی از ایشان موفق به انجام کارهاي بزرگی شده اند. 

 
آیا وجود این مشکلات بر سر راه پیشبرد پژوهش، دلیل ازدیاد مقالات و کم بودن تعداد ثبت اختراعات بین المللی در ایران است؟ 

به نظرم تا حدودي این حرف صحیح است. یکسري موانع وجود دارد که نمی گذارد پژوهشگران ایرانی از یک مرحله اي جلوتر بروند.
خیلی اوقات در ایران نمی توانید محصول تحقیقات خود را به تولید انبوه برسانید یا تست هاي بالینی انجام دهید. براي همین
پژوهشگران علی رغم هوش بالا و پشتکار زیاد مجبور می شوند پس از انتشار مقاله شان برگردند به آزمایشگاه و تحقیقات جدیدي را
شروع کنند. سپس دوباره به دیوار می خورند و باید دوباره بروند سراغ یک پروژه جدید. در آمریکا از دانشجویان ایرانی کسی را می
شناسم که از طریق پایان نامه دکتري خود توانسته است یک شرکت تاسیس کند. بعید می دانم که اگر در ایران مانده بود می
توانست به چنین مرحله اي برسد و پروژه خود را صنعتی کند. در ایران مدام باید پس از انجام یک دوره تحقیقات، بروي سراغ یک

 
پروژه تحقیقاتی دیگر. 

مسئله دیگري در این زمینه نیز توجه مرا به خود جلب کرده است. در امریکا یکی از اساتید خیلی برجسته و مشهور ما، یک بار به من
گفت که علاقه ندارم مقاله خود را به این دلایل در فلان مجله چاپ کنم. و آن مجله، مجله اي بود که در ایران همه اساتید و
دانشجویان دکتري براي چاپ مقاله در آن سر و دست می شکنند و این براي من خیلی عجیب بود. چیزي که اینجا متوجه آن شدم
این است که ما آسیایی ها، حتی چینی ها و هندي ها، حساسیت زیادي روي اسم مجلاتی داریم که قرار است مقاله مان را منتشر
کنند. در حالی که در آمریکا اساتید به ما گفتند این حساسیت نابه جاست. زیرا افرادي که مقالات شما را بررسی می کنند، همگی
متخصص زمینه تحقیقاتی شما هستند و کیفیت کارتان را فارغ از مجله اي که مقاله شما در آن چاپ شده است، ارزیابی می کنند.
شاید نگاه اشتباه به مقاله نویسی در کشورهاي آسیایی، از جمله ایران، و بها دادن بیش از حد به تعداد مقالات و اسم مجلات منتشر

کننده آن ها در رشد جایگاه علمی اساتید و دانشجویان نیز، دلیل دیگر زیاد بودن تعداد مقالات علمی منتشر شده در ایران باشد.



شتاب عصر نوآوري و هوش مصنوعی در گردشگري

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/12/05

یکی از رایج ترین کاربردهاي هوش مصنوعی در صنعت گردشگري، تحلیل رفتار و نیاز گردشگران، ارائه خدمات آنلاین به
مشتریان و طراحی «چت بات» در هتل، آژانس ، موزه و اماکن تاریخی است.

شتاب عصر نوآوري و هوش مصنوعی در گردشگري اقتصاد
ایران: یکی از رایج ترین کاربردهاي هوش مصنوعی در
صنعت گردشگري، تحلیل رفتار و نیاز گردشگران، ارائه
خدمات آنلاین به مشتریان و طراحی «چت بات» در هتل،

 
آژانس ، موزه و اماکن تاریخی است. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران،حسن تقی زاده انصاري،
رئیس جامعه گردشگري الکترونیکی ایران در یادداشتی
 نوشت: بیماري عالم گیر کووید 19 علاوه بر اینکه بر سبک
زندگی انسان ها تأثیر گذاشت، تغییر را به یکی از ویژگی

هاي اصلی کسب وکارهاي مختلف به ویژه صنعت گردشگري تبدیل کرد. البته تغییر از مدت ها پیش و با ظهور فناوري هاي نوین

 
اطلاعاتی و ارتباطی آغاز شده بود، اما وضعیت بحرانی کرونا ویروس به آن شتاب بیشتري بخشید. 

اکنون تغییرات و اصلاحات عمده در چشم اندازها، راهبردها، اولویت ها و فعالیت ها اجتناب ناپذیر است. الگوهاي سنتی بیش از پیش
با الگوهاي مدرن جایگزین می شوند، رویکردها و راهکارها در حال دگرگونی است، جنس چالش ها تغییر یافته، و به طور کلی می

 
توان گفت با تغییر پارادایم روبرو هستیم. 

در عصر حاضر که عصر اقتصاد نوآوري است، چابک سازي سازمان، ارتقا بهره وري، و بکارگیري فناوري هاي نوین جزو شروط اساسی
براي ادامه حیات کسب وکارها، به ویژه کسب وکارهاي گردشگري است. امروز در دنیا شاهد تحولی عمیق در عرصه فناوري هستیم
که از آن به عنوان «انقلاب صنعتی چهارم» یاد می شود و به گفته «سوندار پیچاي»، مدیرعامل گوگل، تأثیرات هوش مصنوعی مهمتر

 
و عمیق تر از آتش و برق است. 

اگر نخستین انقلاب صنعتی را در اواسط سده هجدهم تا نوزدهم در نظر بگیریم، که جوامع کشاورزي و روستایی با بهره گیري از
نیروي آب و بخار تبدیل به جوامع صنعتی و شهري شدند، دومین انقلاب صنعتی از اواخر قرن نوزدهم تا اوایل قرن بیستم رخ داد که

 
صنایع نفت، فولاد، و برق موجب پدیدار شدن فرایند تولید انبوه شد و تلفن، چراغ برق، ضبط صوت و موتور احتراق اختراع شد. 

سومین انقلاب صنعتی اما، که از اواسط تا اواخر قرن بیستم رخ داد، انقلاب دیجیتال نام گرفت که در آن فناوري هاي الکتریکی و
مکانیکی آنالوگ به فناوري هاي دیجیتال تبدیل شد که طی آن شاهد ظهور و فراگیري رایانه شخصی، اینترنت و فناوري هاي

 
اطلاعات و ارتباطات بودیم. 



(Cyber-Physical Systems) اکنون اما به عصر چهارمین انقلاب صنعتی رسیده ایم؛ عصري با سیستم هاي فیزیکی _ مجازي
و فناوري هاي نوینی در حوزه هاي رباتیک، هوش مصنوعی (AI)، بلاك چین، نانوتکنولوژي، اینترنت اشیا (IoT)، و غیره همراه است.
این انقلاب روش هاي تولید محصول و مدیریت کسب وکارها را در هر صنعتی متحول خواهد کرد و صنعت گردشگري نیز از این

 
قاعده مستثنی نیست. 

یکی از مهمترین فناوري هاي انقلاب صنعتی چهارم، فناوري «هوش مصنوعی» است. هوش مصنوعی یا AI با ایجاد تحولی عمیق در
عرصه ي فناوري، به تحلیل داده ها، انجام فعالیت هاي خلاقانه و پیچیده، تصمیم گیري هاي استراتژیک، و مدل سازي و شبیه سازي
کمک شایانی کرده و با ارتقا بهره وري و بهینه سازي خدمات، ارزش افزوده و مزیت رقابتی بسیار ارزشمندي را براي کسب وکارها

 
فراهم می سازد. 

با استفاده از هوش مصنوعی می توان کارهایی را که انجام آنها به طور معمول، نیازمند زمان طولانی و تفکر و بکارگیري هوش و قدرت
تصمیم گیري انسانی است را به ماشین ها و ربات ها محول کرده و ضمن صرفه جویی در وقت، منابع و افزایش بهره وري، احتمال

 
بروز خطا را کاهش داد. 

یکی از رایج ترین کاربردهاي هوش مصنوعی در صنعت گردشگري، تحلیل رفتار و نیاز گردشگران، ارائه خدمات متنوع امور مشتریان
بصورت آنلاین و طراحی «چت بات» در هتل ها، آژانس هاي مسافرتی، موزه ها و اماکن تاریخی، مراکز تفریحی و غیره است؛ به گونه
اي که در کمترین زمان بدون دخالت انسان می توان به کلیه سوالات و درخواست هاي مشتریان پاسخ داده و آنها را راهنمایی کرد و

 
براي خدمات آینده درخواستی گردشگران و افزایش میزان رضایتمندي آنان کاربرد دارد. 

از دیگر کاربردهاي هوش مصنوعی، شناخت نیاز، سلیقه، و انتظارات مخاطبان است. این اتفاق به کمک هوش مصنوعی و با مشاهده و

 
تحلیل تعاملات، جستجوها، و دیگر فعالیت هاي کاربر در صفحات وب سایت، پلتفرم ها و شبکه هاي اجتماعی صورت می پذیرد. 

به عنوان مثال، امروزه وب سایت هاي گردشگري قادرند بر اساس جستجو، نحوه تعامل، ورود اطلاعات، محتواي دریافتی، و دیگر
اطلاعاتی که بین مخاطب و وب سایت رد و بدل می شود به نیازها، انتظارات و علاقمندي هاي مخاطب پی برده و بر اساس آن، انواع
محصولات و خدمات جذاب را ویژه ي کاربر شخصی سازي و طراحی کرده و با قیمت دهی منعطف به وي ارائه و یا براي تغییر

 
تمایلات در فصل هاي مختلف پیش بینی خدمات مورد نیاز را فراهم کنند. 

همچنین بسیاري از کسب وکارهاي گردشگري با استفاده از هوش مصنوعی، انواع داده هاي مالی و تجاري خود را پردازش و ارزیابی
کرده و بر اساس نتایج آن، اقدام به بخش بندي مشتریان، قیمت گذاري انعطاف پذیر، تدوین استراتژي کسب وکار و افزایش درآمد و

 
راندمان کاري می کنند. 

بی تردید اهمیت و جایگاه فناوري هاي انقلاب صنعتی چهارم روز به روز فزونی می گیرد. هم اکنون هوش مصنوعی دست کم بازار
70 میلیارد دلاري در اختیار دارد و از آن به عنوان «آینده همه چیز» تعبیر می شود. در گردشگري نیز با توجه به گسترش فناوري
هاي اطلاعاتی و ارتباطی نوین که باعث افزایش بهره وري و کاهش هزینه شده، می توان محصولات و خدمات جدیدتر، جذاب تر و
ارزان تري را براي گردشگران تدارك دید و با تبدیل فعالیت هاي سنتی به فعالیت هاي نوآورانه و مدرن، تجربه لذت بخشی را در

 
حوزه هاي مختلف گردشگري پیش روي مشتریان قرار داد. 

براي انجام این کار، نیازمند طراحی اکوسیستم نوآوري، خلاقیت و کارآفرینی مبتنی بر فناوري در گردشگري و صنایع وابسته هستیم.



اینجاست که کسب وکارهاي نوین، دانش بنیان و استارتاپ ها، با ماهیت چابک، نوآورانه و فناورانه خود، می توانند به کمک صنعت
گردشگري آمده و محصولات و خدمات نوینی را در این حوزه تولید کنند. از این رو، لازم است که ابتدا زیرساخت هاي لازم و کافی را

 
فراهم کرده و به امر آموزش و فرهنگ سازي توجه ویژه کرد. 

بدین منظور، ضروري است که فرصت مساعد براي تأسیس، فعالیت و حمایت از مراکز نوآوري، شتاب دهنده ها، آکادمی هاي
کارآفرینی، مراکز رشد (انکوباتورها) و صندوق هاي سرمایه گذاري فراهم شود و از آنها در راستاي ایجاد اکوسیستم نوآوري گردشگري
حمایت و پشتیبانی صورت پذیرد. البته زمینه سازي، حمایت، و سرمایه گذاري در توسعه زیرساخت ها تنها بعد از تحقق اکوسیستم
نوآورانه گردشگري است. بعد دیگري که باید به طور جدي بدان توجه کرد، بعد آموزشی و مهارت افزایی مدیران، کارآفرینان، مشاوران

 
و کارکنان گردشگري و صنایع وابسته است. 

بدین ترتیب با حمایت و ایجاد مرکز نوآوري تخصصی گردشگري و صنایع وابسته، مشاغل گردشگري و فرآیندها و فعالیت هاي آنها
می بایست مورد بازبینی، اصلاح، حذف، و ادغام قرار گیرد؛ آموزش، مهارت، و مشاوره هاي لازم به فعالان صنعت ارائه شود؛ و از ایده
هاي نوآورانه، استارتاپ ها و کسب وکارهاي نوین گردشگري در حوزه هاي مختلف به ویژه آموزش، مشاوره، پشتیبانی، و تأمین
سرمایه حمایت به عمل آید تا از این طریق، صنعت گردشگري کشور با بهره مندي از فناوري هاي نوین و همگام با دانش روز دنیا، به

توسعه و تعالی خود ادامه دهد و گردشگران را از خدمات مطلوب و مدرن بهره مند سازد.



نماینده ویژه وزیر کار در شوراي توسعه سواحل مکران منصوب شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/12/05

خبرگزاري آریا - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی طی
حکمی سیده فاطمه ذوالقدر را به عنوان "نماینده ویژه وزیر

 
در شوراي توسعه سواحل مکران" منصوب کرد. 

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی، در متن این حکم آمده است: نظر به
شایستگی هاي علمی و عملی، آگاهی از مزیت هاي نسبی
منطقه مکران، آشنایی با جوامع محلی و ساختار بومی،
اجتماعی و فرهنگی منطقه، به موجب این حکم، سرکار
عالی را به عنوان نماینده ویژه وزیر در شوراي توسعه

 
سواحل مکران منصوب می نمایم. 

انتظار می رود با استفاده از ظرفیت هاي جامعه علمی کشور در راستاي احصاء تنگناها و مشکلات منطقه، ضمن ارائه برنامه ها و طرح
هاي کارآفرینی، توانمند سازي اجتماع محور به ویژه از طریق تحرك بخشی به سرمایه هاي خرد محلی و توسعه آموزش هاي فنی

 
حرفه اي، شاهد مشارکت حداکثري مردم بومی در طرح هاي توسعه اي و بهبود توان معیشتی آنها باشیم. 

از خداوند منان توفیق روز افزون شما را در خدمت به مردم شریف کشورمان مسئلت می نمایم.



افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و

ورزشی شهرداري رشت

منبع: شهرداري رشتشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/12/05

 1399/12/05 افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع
دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداري رشت،
دومین خانه کارآفرینی و صنایع سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با حضور احمد رمضانپور نرگسی رئیس شوراي
اسلامی رشت، فرهام زاهد رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و گردشگري و امیر حسین علوي رئیس کمسیون عمران و توسعه
شهري، محمد حسن عاقل منش و فاطمه شیرزاد از اعضاي شوراي شهر رشت و حمیدرضا محمدي رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و

 
ورزشی شهرداري رشت افتتاح شد. 

در این مراسم احمد رمضانپور نرگسی با تبریک میلاد با سعادت امام جواد(ع) اظهار داشت: در شوراي پنجم انجام کارهاي زیرساختی

 
در حوزه هاي عمرانی، اقتصادي و فرهنگی در اولویت قرار گرفت. 

رئیس شوراي اسلامی رشت با بیان اینکه راه اندازي دومین خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت بعد از
موفقیت هایی که در خانه کارآفرینی مرکز رشتیان کسب شد کلید خورد، افزود: این مرکز با 200 عضو و 10 مربی کار خود را آغاز

 
کرده است و از قبل توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت بازار فروش براي محصولات خانه شناسایی شده است. 

فرهام زاهد رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و گردشگري شوراي اسلامی رشت نیز در این مراسم با اشاره به برنامه هاي مدونی که
سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت در حوزه کار آفرینی دنبال می کند، گفت: براي بازار هدف و عرضه محصولات
توسط سازمان برنامه ریزي شده است و برنامه کامل و جامعی دنبال می شود تا با حذف واسطه فروش تولیدات خانه کارآفرینی با

 
قیمتی متناسب با بازار، از زنان سرپرست خانوار خانه خریداري شود. 

محمد حسن عاقل منش عضو شوراي اسلامی رشت نیز در این مراسم ضمن شادباش اعیاد ماه رجب با اشاره به دغدغه هایی که

 
هنرمندان صنایع دستی با آن روبرو هستند اظهار داشت: این عزیزان همواره از شورا خواهان مکانی براي عرضه محصولات خود بودند. 



عاقل منش در همین رابطه گفت: این اتفاق زیبا با راه اندازي اولین خانه کارآفرینی توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی

 
شهرداري رشت و در کنار آن حمایتهاي سازمان با قرار دادن گالري در خانه میرزا براي فروش تولیدات این خانه رقم خورد. 

عاقل منش با اشاره به موفقیت هاي نخستین خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورشی شهرداري رشت در حوزه هاي
آموزش و اشتغال زنان سرپرست خانوار گفت: امروز دومین مرکز با مخاطبین بیشتر و با برنامه هاي مدون و آینده نگر افتتاح می شود.

حمید رضا محمدي رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت نیز در این مراسم با اشاره به برنامه هاي حمایتی و
هدایتی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت در حوزه ي کارآفرینی گفت: این سازمان با توجه به تولید محصولات
کاربردي صنایع دستی براي مصرف کنندگان و با برنامه اي مدون براي تقویت دانش و مهارت زنان سرپرست خانوار و شناسایی بازار

 
هدف در حوزه صنایع دستی، ایجاد اشتغال پایدار در این بخش را دنبال می کند. 

وي با اشاره به تنوع رشته هاي آموزشی در خانه هاي کار آفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افزود: امروز در
دنیا به صنایع دستی به عنوان بخش مکمل اقتصاد نگریسته می شود و سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با این نگاه

 
حمایت از مشاغل مرتبط با صنایع دستی را دنبال می کند. 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 



با حضور شهردار و اعضاي شوراي اسلامی شهر رشت؛ آیین دوخت سنتی رشتی

دوزي در خانه میرزا برگزار شد

منبع: شهرداري رشتشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/12/05

 1399/11/29 با حضور شهردار و اعضاي شوراي اسلامی

 
شهر رشت؛ آیین دوخت سنتی رشتی دوزي در خانه میرزا برگزار شد 

به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداري رشت، آیین دوخت سنتی رشتی دوزي به مناسبت روز ملی
کارآفرینی توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با حضور سید محمد احمدي شهردار رشت، احمد رمضانپور
نرگسی رئیس شوراي اسلامی رشت، محمد حسن عاقل منش و فاطمه شیرزاد اعضاي شوراي اسلامی شهر رشت و حمید رضا

 
محمدي رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت در خانه میرزا کوچک خان جنگلی برگزار شد. 

سید محمد احمدي در حاشیه برگزاري این آیین به ارائه توضیحاتی درباره خانه کارآفرینی پرداخت و اظهار داشت: خانه کارآفرینی در

 
سال گذشته با انعقاد تفاهم نامه اي بین شهرداري رشت و اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان راه اندازي شد. 

شهردار رشت ادامه داد: طبق این تفاهم نامه آموزش مهارت هاي صنایع دستی به صورت رایگان و نیمه رایگان به بانوان خود

 
سرپرست و دانشجویان در خانه کارآفرینی ارائه می شود. 

سید محمد احمدي هدف از ایجاد خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت را حمایت از مشاغل خانگی
عنوان کرد و گفت: بعد از آموزش، هنرآموزان طبق برنامه ریزي و طراحی خانه کارآفرینی به تولید محصولات صنایع دستی می

 
پردازند. 

وي به آمارهاي آموزشی در خانه کارآفرینی اشاره کرد و تصریح کرد: طبق آخرین آمار در سال 98 خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی
اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت موفق به آموزش 120 نفر در رشته هاي رشتی دوزي، گلیم بافی، فرش، کیف هاي چرمی دست
دوز، معرق چوب، زیورآلات چوبی، رزین و سفالگري شد و هنرآموزان پس از گذراندن دوره ها مدرك بین المللی فنی و حرفه اي و

 
کارت شناسایی صنعتگري دریافت کردند که اکنون 40 نفر از این افراد مشغول بکار به صورت مشاغل خانگی هستند. 

احمد رمضانپور نرگسی رئیس شوراي اسلامی شهر رشت در این آئین ضمن قدردانی و تقدیر از هنر اساتید رشتی دوزي، گفت: جاي
خرسندي است که تربیت هنرمند براي این هنر اصیل و قدیمی ادامه دارد و هنرمندان فرهیخته اي توسط هنرمندان پیشکسوت



 
آموزش می بینند تا این هنر را به نسل هاي آتی منتقل کنند. 

وي ضمن تشکر و تقدیر از حمایت هاي سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت براي حمایت از هنر اصیل رشتی دوزي
گفت: این برنامه ها با این نگاه که هنر رشتی دوزي برندي معتبر براي شهر رشت است و با هدف سوق دادن هنر در مسیر ایجاد

 
اشتغال تدوین می شود. 

رئیس شوراي اسلامی شهر رشت کارآفرینی را رمز نجات کشور خواند و تاکید کرد: این مایه خرسندي و مباهات است که در حوزه
صنایع دستی به جایی رسیده ایم که رشتی دوزي تنها به عنوان یک هنر به نمایش گذاشته نمی شود و منبع درآمد محسوب می

 
شود. 

احمد رمضانپور با تاکید بر اینکه باید فرق بین سرمایه دار و سرمایه گذار مشخص شود، افزود: سرمایه دار دغدغه توسعه کشور را ندارد
و درگیر قیمت طلا و مسکن و دلار است اما سرمایه گذار می خواهد براي کارآفرینی سرمایه گذاري کند و براي حل معضلات و

 
مشکلات جامعه برنامه دارد. 

وي با اشاره به توطئه هاي دشمنان انقلاب در ادوار مختلف اظهار داشت: دشمنان انقلاب و استعمارگران دوست ندارند که کشورهایی

 
که به دنبال استقلال و خودباوري هستند مسیر شکوفایی را طی کنند و فتنه هاي دشمن بعد از انقلاب موید این ادعاست. 

در ادامه حمیدرضا محمدي رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت به تولید بالغ بر 18 هزار ماسک در سال
گذشته توسط 25 خیاط تحت همکاري با خانه کارآفرینی و مهارت اشاره کرد و اظهار داشت: ماسک هاي تولید شده توسط دستگاه

 
اتو کلاو ضدعفونی و بسته بندي شده و بین اقشار کم درآمد جامعه به صورت رایگان توزیع شد. 

محمدي به دغدغه هنرمندان براي عرضه و فروش تولیدات خانگی اشاره کرد و گفت: هم اکنون فروشگاه مرکز کارآفرینی گیل بانو و
همچنین فروشگاهی جنب خانه میرزا کوچک خان جنگلی در اختیار خانه کارآفرینی قرار گرفته تا محصولات تولید شده بانوان

 
خودسرپرست به صورت مستقیم براي فروش عرضه شود. 

وي با اشاره به افتتاح دومین خانه کارآفرینی در هفته آینده گفت: در تلاش هستیم تا مکان هاي جدیدي را براي عرضه تولیدات

 
خانگی اختصاص دهیم تا چرخه تولید تا عرضه کامل شود. 

آمنه صدیقی مسئول خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت نیز در این آیین با اشاره به
تاریخچه هنر رشتی دوزي اظهار داشت: این هنر در دوران قاجار به اوج خود رسید و در بازارچه طلافروشان و زرگران، گلدوز باشی

 
هاي رشت دوخت سنتی رشتی دوزي را انجام می دادند و این هنر دست مردان شهر رشت بود. 

وي با اشاره به اینکه امروز استقبال بانوان از این هنر بیشتر شده است، گفت: با تلاش هاي سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی

 
شهرداري رشت هنرمندان خوبی در رشته رشتی دوزي فعال هستند که هر کدام در جایگاه یک کارآفرین قرار دارند. 

صدیقی خاطرنشان کرد: خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت اولین خانه کارآفرینی با هدف آموزش

 
صنایع دستی است و تمرکز آن بر روي رو دوزي به خصوش هنر رشتی دوزي است. 



 
در پایان این مراسم از اساتید هنر رشتی دوزي تقدیر شد. 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 



تک نرخی بودن ارز موجب کمبود کالا وتورم می شود

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/12/05

سخنگوي دولت گفت: امیدواریم سه کشور اروپایی و آمریکا از فرصت کوتاه باقی مانده استفاده کنند و اجازه ندهند که
دستیابی به راه حل هاي دیپلماتیک در رسیدگی به این اختلاف غیرضروري بغرنج تر شود.

سخنگوي دولت: تک نرخی بودن ارز موجب کمبود کالا
وتورم می شود اقتصاد ایران: سخنگوي دولت گفت:
امیدواریم سه کشور اروپایی و آمریکا از فرصت کوتاه باقی
مانده استفاده کنند و اجازه ندهند که دستیابی به راه حل
هاي دیپلماتیک در رسیدگی به این اختلاف غیرضروري

 
بغرنج تر شود. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران، علی ربیعی امروز در
نشست خبري هفتگی خود که در راستاي رعایت پروتکل هاي بهداشتی، به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد، در خصوص سررسیدن
موعد قانون رفع تحریم ها در 21 فوریه و رفع نشدن تحریم ها و تصمیم دولت در این خصوص گفت: بر اساس بند ششم قانون مجلس
شوراي اسلامی، از آنجاییکه تحریم ها تا امروز لغو نشده، دولت و سازمان انرژي اتمی مجبور به تعلیق اجراي داوطلبانه پروتکل الحاقی

 
است که موجب کاهش نظارت ها و بازرسی هاي فراپادمانی آژانس بین المللی انرژي هسته اي خواهد شد. 

آقاي ربیعی تاکید کرد: این مسئله امري زمان بر نیست و وقتی موعد آن برسد، اجراي داوطلبانه پروتکل می تواند به سرعت متوقف
شود. ایران عضو پادمان است و بر اساس تعهدات پادمانی، بخش عمده اي از نظارت ها، یعنی نظارت هایی که در چارچوب پروتکل

 
الحاقی نیستند، باقی خواهند ماند. 

 
توقف اجراي داوطلبانه پروتکل به معناي قطع همکاري با آژانس نیست 

وي گفت: بنابراین توقف اجراي داوطلبانه پروتکل به معناي قطع همکاري با آژانس نیست. این همکاري ادامه خواهد داشت و

 
جمهوري اسلامی ایران قطعا طی نامه اي همه موارد را از قبل به اطلاع آژانس خواهد رساند، کما اینکه تا کنون نیز چنین کرده است. 

سخنگوي دولت افزود: روشن است که این اقدام خلاف میل باطنی و به دلیل تعلل آمریکا در لغو تحریم ها و انجام تعهدات اش بر

 
اساس قطعنامه 2231 شوراي امنیت سازمان ملل متحد انجام می گیرد. 

 ربیعی همچنین گفت: ما همچنان برجام را توافقی معتبر و بهترین توافق ممکن می دانیم و آماده ایم که فوراً و در صورت بازگشت
آمریکا و سایر طرف هاي توافق به تعهداتشان تمامی گام هاي برداشته شده بر اساس پاراگراف 36 برجام را به وضعیت اولیه در توافق

 
برجام بازگردانیم. 

 ربیعی همچنین در ادامه نشست خبري گفت: از سوي دولت جمهوري اسلامی ایران از حضور باشکوه مردم که همچنان با گذشت



بیش از 4 دهه پس از پیروزي انقلاب اسلامی همچنان با حضور خود و این بار متفاوت جشن پیروزي انقلاب شرکت کردند، تشکر می

 
کنم. 

سخنگوي دولت 22 بهمن را فرصتی براي تبیین آموزه هاي دوران ساز امام خمینی (ره) دانست و تصریح کرد: مراسم امسال آخرین

 
مراسم برگزاري جشن پیروزي انقلاب در دولت دوازدهم و در آستانه قرن جدید و در پایان سقوط فشار حداکثري بود. 

وي افزود: دولت یازدهم و دوازدهم با همه توان و تدبیر تمام تلاش خود را براي اجرایی ساختن آرمان هاي شناخته شده انقلاب
اسلامی در خصوص استقلال و آزادي و جمهوریتی در پرتو آموزه هاي اسلامی و دو حق سرنوشت مهم، حق تعیین سرنوشت مردم در

 
داخل و در عرصه هاي جهانی و بین المللی بکار برده است. 

 
جهان ایران را داراي کشوري با منطق و صاحب حق می شناسد 

ربیعی گفت: دولت بر مبناي یک تفسیر اصیل براي تحقق معناي واقعی استقلال و اجتناب از مترادف گرفتن استقلال یا انزوا از وابسته
شدن کشور و یا افزایش تاثیرگذاري خارجی ها و تسلیم شدن در مقابل یاغی گري مقاومت و با برنامه ریزي هاي صحیح، منطقی و

 
عقلانی در استقلال ایران پاي فشاري داشتند. 

سخنگوي دولت اظهار کرد: امروز نه ما تحت تاثیر کشوري قرار گرفتیم و هم جهان ایران را داراي کشوري با منطق و صاحب حق می

 
شناسد. 

وي افزود: سه شکست دولت پرقدرت یاغی آمریکا در شوراي امنیت و دو شکست در دادگاه لاهه و یک شکست در آژانس بین المللی
در دولت دوازدهم، بدون اینکه ذره اي از استقلال سیاسی ما در جهان مخدوش شود و نیز براي استقلال اقتصادي برغم تحریم ها و

 
جنگ اقتصادي ظالمانه به نوعی با افزایش رشد و مقاومت در مقابل این فشار ها هم دست یافتیم. 

 ربیعی گفت: هر چند حاشیه سازي هاي زیاد، مجالی نداد تا داستان هاي مقاومت به درستی روایت شود. امروز دولت با وقوف به
نگرانی و مشکلات زندگی مردم همه تلاش خود را براي کاهش مشکلات به کار بسته و معتقد است باید بتوانیم حقوق ملت ایران را از

 
ناقضین آن بستاند و تمام تلاش خود را براي احقاق حقوق به کار گیرد. 

 
تلاش آمریکا و صهیونیست ها براي مشروعیت دادن به تحریم ظالمانه خنثی شد 

سخنگوي دولت خاطر نشان کرد: دولت اعتدالی در مقابل دو جریان افراط و تفریط و دو تحریف از استقلال انزوا و وابستگی سیاسی

 
حرکتی متعادل را سامان داد. 

وي تصریح کرد: دولت دوازدهم با مفهوم تعامل سازنده با جهان که انعکاسی از تفسیر اعتدالی از استقلال است با جهان ارتباط برقرار
کرد؛ و به این ترتیب همه کوشش هاي آمریکایی – صهیونیستی براي مشروعیت بخشی بین المللی به تحریم ظالمانه و ضد ایرانی را

 
خنثی و بر ضد خود بدل کرد. 

 ربیعی افزود: دولت تا پایان کار خود سه امر تعامل سازنده با جهان در مقابل دو افراط و تفریط انزوا و وابستگی و تسلیم شدن، و در

 
عرصه داخلی سیاست مشارکت حداکثري در مقابل دو افراط و تفریط هرج و مرج طلب و عدم مشارکت را دنبال خواهد کرد. 



سخنگوي دولت گفت: در زمینه اقتصاد دولت با یک آغاز خوب و برنامه توسعه اي و رشد اقتصادي مناسب شروع به کار کرد؛ و تا سال
97 روند رشد و ثبات اقتصادي قابل قبول و تورم نزدیک به تک رقمی و توسعه زیرساخت هاي اثرگذار بر آبنده به کار خود ادامه داد.
اما از خلاف آمد بد تحولات جهانی با یاغی ترین دولتی طرف شد که آنچنان عرصه را بر اقتصاد ایران تنگ کرد تا ایران را بر مبناي
یک خیال واهی واردار به تسلیم و عدم استقلال و آزادي بکشاند، اما در این میان دولت با کاستن فشار تحریم بر زندگی مردم و
افزایش زیرساخت هاي توسعه براي نسل آینده در مقابل بی عملی و عقب گرد اقتصادي و همراه با حفظ استقلال کشور کار خود را

 
دنبال کرد. 

وي ادامه داد: در این میان دولت با یک صبر و سکوت از سر دلسوزي براي آرام نگهداشتن فضاي جامعه و نگران نکردن مردم و پرهیز

 
از تلخی ذائقه مردم به دور به از حاشیه سازي ها به کار خود ادامه می دهد. 

 ربیعی اظهار داشت: به تجربه مطمئنم ما در پایان دولت پس از عبور از سختی ها وضع بهتري از جنبه اقتصادي در پیش رو خواهیم

 
داشت به امید و لطف الهی. 

 
اختصاص 2190 میلیارد تومان تسهیلات بانکی براي استان خوزستان 

سخنگوي دولت در ادامه نشست خبري گفت: یکی از موضوعاتی که در جلسات متعدد دولت مورد بحث قرار می گرفت مسائل مختلف
استان هاي مرزي و برخی استان ها که مسایلی از قبل حل نشده متعددي دارند بوده است. استان خوزستان با توجه به مقاومت 8

 
ساله مردم و نقش آن ها در امنیت و سرافرازي ایران همواره براي دولت پر اهمیت بوده است. 

وي افزود: به منظور حل مسئله فاضلاب در شهر هاي استان خوزستان و کمک به طرح هاي آب رسانی روستایی تفاهم نامه اي بین

 
وزارت نیرو و 8 بانک براي 8 شهر در استان خوزستان روز شنبه 25 بهمن ماه امضا شد. 

ربیعی تصریح کرد: براساس این تفاهم نامه 1940 میلیارد تومان براي فاضلاب و 250 میلیارد تومان براي آبرسانی روستایی در

 
مجموع 2190 میلیارد تومان تسهیلات بانکی در نظر گرفته شد. 

 
دولت جهت تامین نظر نمایندگان مجلس اصلاح لایحه بودجه را در دستور کار قرار داد 

سخنگوي دولت اظهار داشت: در ستاد اقتصادي دولت روز یکشنبه رییس سازمان برنامه و بودجه گزارشی از جلسه اي که با جمعی از
نمایندگان مجلس برگزار شده بود ارائه دادند و به همین منظور هیات دولت جهت تامین نظر نمایندگان محترم مجلس شوراي

 
اسلامی در خصوص لایحه بودجه سال 1400 کل کشور، بررسی و اصلاح آن را در دستور کار خود قرار داد. 

وي خاطر نشان کرد: بودجه در سقف کل 854.6 هزار میلیارد تومان قرار گرفت که از 262.6 واگذاري دارایی هاي مالی و 225.1

 
واگذاري دارایی هاي سرمایه اي و 366.9 سایر درآمدها؛ و به اندازه 40 هزار میلیارد تومان صرفه جویی لحاظ شد. 

ربیعی گفت: تلاش شده است تا موارد مهم اختلافی به نحوي مورد توجه قرار گیرد و در یک تفاهم دو جانبه اصلاح شود. امیدواریم

 
نمایندگان محترم با درك محدودیت ها و شرایط کشور به کلیات آن راي مثبت دهند. 



سخنگوي دولت اظهار کرد: از نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی براي حرکت با تفاهم و همراهی با دولت سپاسگزاري می کنم.

 
دولت روز یکشنبه آیین نامه سامانه تدارکات الکترونیکی را تصویب کرد. 

وي گفت: براساس این مصوبه در راستاي سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، ایجاد شفافیت مالی، مبارزه با فساد، برقراري محیط
رقایت پذیر سالم و عدالت اقتصادي هست که برگزاري مناقصات و دیگر معامله کنندگان بخش عمومی و کلیه موسسات دولتی یا نهاد

 
هاي عمومی غیردولتی باید در چارچوب سامانه تدارکات الکترونیکی دولت باشد. 

 ربیعی اضافه کرد: در بخشی از این مصوبه الزام و اجازه دادن آگهی هاي دولتی به مطبوعات نادیده گرفته شده بود. با توجه به اهمیت
تقویت مطبوعات اندکی پس از جلسه این غفلت مورد توجه قرار گرفت و معاون اول محترم اصلاح مصوبه را در دستور کار روز

 
چهارشنبه جلسه هیات دولت قرار دادند و قطعا مصوبه اصلاح خواهد شد. 

 
شفاف سازي و سرعت بخشیدن در برنامه هاي حوزه تولید مسکن 

سخنگوي دولت افزود: مصوبه دیگري به منظور شفاف سازي و سرعت بخشیدن در ایجاد برنامه هاي حوزه تولید مسکن و شرایط
واگذاري به گروه هاي هدف تصویب شد، هیأت وزیران به منظور ایجاد بستر هاي مورد نیاز تسریع در اجراي طرح ها و برنامه هاي
حوزه تولید مسکن (از جمله طرح اقدام ملی مسکن) و تسهیل شرایط براي گروه هاي هدف، آیین نامه اجرایی قانون ساماندهی و

 
حمایت از تولید و عرضه مسکن را اصلاح کرد. 

وي گفت: به موجب اصلاحیه مذکور، فاقدان مسکن به افراد سرپرست خانواري اطلاق می شود که خود و افراد تحت تکفل آنان فاقد
زمین مسکونی یا واحد مسکونی بوده و از تاریخ 22 بهمن 1357 از هیچ یک از امکانات دولتی یا امکانات نهاد هاي عمومی غیر دولتی

 
مربوط به تامین مسکن شامل زمین، واحد مسکونی و یا تسهیلات یارانه اي خرید یا ساخت واحد مسکونی استفاده نکرده باشند. 

 ربیعی اظهار کرد: همچنین مطابق اصلاح آیین نامه فوق، سابقه سکونت براي مهاجران از کلان شهر ها به سایر شهر هاي کشور به

 
یک سال کاهش می یابد. 

سخنگوي دولت در ادامه این نشست خبري با بیان اینکه ساعت 12 و30 دقیقه 30 بهمن سال 98 بود که اولین مورد کرونا در
شهرستان قم به طور قطع مورد شناسایی قرار گرفت، افزود: بیش از 59 هزار نفر از هم وطنان را از دست داده ایم و 260 نفر از کادر

 
سلامت ما نیز به خیل شهداي خدمت به خلق پیوستند. 

 
در این یکسال با تحریم و جنگ اقتصادي و کرونا مبارزه کردیم 

وي تصریح کرد: کرونا جان مادران، پدران و فرزندان ما را گرفت. مرگ هاي کرونایی به توجه به ویژگی هایشان تلخ تر از مرگ هاي
دیگر است. نوعی تلخی گزنده، تنهایی، غربت زدگی، بهت و ناباوري با مرگ هاي کرونایی در هم آمیخته شد است. به خانواده هاي این
عزیزان تسلیت می گویم و گرامی می داریم یاد شهداي جبهه سلامت و آخرین شهید پرستار باردار فداکاري که فرصت مادري کردن

 
نیافت. به خانواده داغدار خانم مهشید گودرز تسلیت می گویم. 

 
 ربیعی اظهار کرد: ما در این یکسال در دوران سختی که با تحریم و جنگ اقتصادي همراه بود با کرونا مبارزه کردیم. 



سخنگوي دولت اظهار داشت: در دوران کرونا علاوه بر جان انسان ها معیشت مردم با سختی زیادي روبرو شد. ما خوشبختانه توانستیم
در حد قابل قبولی به نحوي بر این مسائل غلبه کنیم و در این یکسال یک جهش در خصوص تولیدات داخلی در حوزه سلامت رخ داد

 
و در برخی موارد که به صادرکننده جهان تبدیل شدیم. مطمئنم که تولیدات واکسن ما در جهان موجب سرافرازي ما خواهد شد. 

 
در مورد واکسن با هیچ کاستی در آینده روبرو نخواهیم بود 

وي گفت: تزریق واکسن آغاز شده و محموله هاي بعدي از کواکس، روسیه، چین و هند در حال بررسی و اقدام هستند. با اقدام به

 
تولید داخلی ما قطعا در مورد واکسن با هیچ کاستی در آینده اي نزدیک روبرو نخواهیم بود. 

 ربیعی افزود: کرونا از آغاز پیدایش، به عنوان یک موضوع اصلی در دستور کار دولت به طور گسترده و مداوم قرار داشته است. ستاد
ملی کرونا علاوه بر جلسات کمیته هاي رسانه و فرهنگی و اقتصادي و اجتماعی و انتظامی 57 جلسه با حضور رییس جمهور تشکیل

 
داده است. 

سخنگوي دولت همچنین گفت: همکاران ما در ستاد ملی کرونا نگران مناسبت ها و مراسم هاي اتی که می تواند موحب تجمع شود

 
می باشند؛ لذا توصیه اکید می کنیم مردم عزیزمان در این ایام پروتکل هاي بهداشتی را بیشتر رعایت کنند. 

 
یکی از تلاش هاي دولت در طول 7 سال گذشته رفع موانع کارآفرینی بود 

وي با بیان اینکه فردا چهارشنبه روز اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی است افزود: یکی از تلاش هاي دولت در طول 7 سال گذشته رفع

 
موانع کارآفرینی و بطور ویژه ایجاد زمینه براي کارآفرینان کوچک و خرد بود است. 

موضوع بهبود محیط کسب و کار جزو اولویت هاي اصلی دولت تدبیر و امید بوده است و به همین جهت در ابتداي دولت یازدهم، دفتر
تخصصی این امر در وزارت امور اقتصادي و دارایی تشکیل شد که دو وظیفه ارتقا شاخص سهولت انجام کسب و کار بانک جهانی و

 
دبیرخانه هیات مقررات زدایی را بر عهده دارد. 

 ربیعی تصریح کرد: در همین راستا اقداماتی همچون راه اندازي پنجره واحد فیزیکی شروع کسب و کار در تهران و 4 شهر اصفهان،
شیراز، مشهد و تبریز که زمان ثبت یک شرکت، دریافت کد اقتصادي، را از 72 و نیم روز به کمتر از 3 روز رسانده است جزو کار هاي
زیادي است که در این حوزه انجام شده است. از دیگر موارد می توان به تغیر رویه فرایند مالیات نقل و انتقال املاك، تصویب لایحه

 
حمایت از سهامداران خرد، تلاش براي تاسیس دادگاه هاي ویژه دعاوي تجاري اشاره نمود. 

سخنگوي دولت گفت: در وظیفه دوم نیز با راه اندازي درگاه ملی مجوز هاي کشور به عنوان نقطه ي ساماندهی نظام صدور مجوزها،
حذف و اصلاح بسیاري از مقررات دست و پا گیر در حوزه هاي مالیاتی، گمرکی، تامین اجتماعی، صنعت، معدن و تجارت، صنایع

 
کشاورزي و دامپروري و بسیاري از موضوعات دیگر اشاره نمود. 

 
اولویت دولت ایجاد اشتغال پایدار و از برخورداري افراد شاغل از بیمه هاي اجتماعی است 

وي اظهار کرد: در این حوزه علیرغم تلاش هاي فراوانی که شده است با توجه به تعدد قوانین که باعث پیچیدگی محیط کسب و کار
شده است، دولت در حد مصوبات هیات وزیران و ابلاغ مقررات تسهیل کننده مانند مصوبات ارجاعی از کارگروه ویژه رفع موانع جهش



 
تولید سعی در برطرف نمودن این دست انداز ها نموده است. 

 ربیعی اظهار داشت: اولویت دولت تدبیر و امید ایجاد اشتغال پایدار و حمایت از برخورداري افراد شاغل از بیمه هاي اجتماعی بوده
است. یکی از عرصه هاي کارآفرینی که ناشی از سیاستگذاري صحیح علمی و مبتنی بر حفظ مزیت زندگی در روستا و بهبود وضع

 
روستاییان بوده است در عرصه کارآفرینی روستایی است. 

سخنگوي دولت افزود: در همین مدت کارآفرینی روستایی با سیاستگذاري اشتغال مبتنی بر روستا باعث مهاجرت معکوس و افزایش
سهم اشتغال روستایی از سبد اشتغال کشور از سه درصد به 29 درصد شده است. در دولت دوازدهم بیش از 30 هزار میلیارد تومان
براي کارآفرینی روستایی هزینه شد. پرداخت یارانه دستمزد، معافیت بیمه کارفرمایان، مهارت آموزي در محیط کار و کارورزي،
سیاست هاي فعال دولت براي حمایت از کارآفرینان و پایداري اشتغال است. توسعه مشاغل خانگی درصدد حمایت از کارآفرینان زن

 
برآمده است. 

 
رویکرد دولت مقاوم کردن اقتصاد ملی در مقابل فشار هاي تحریمی 

وي تصریح کرد: در خصوص اقتصادي مقاومتی رویکرد دولت هم از طریق مقاوم کردن اقتصاد ملی در مقابل فشار هاي تحریمی و نیز

 
مقاوم کردن اقتصاد ملی در برابر تحریم شدن دنبال شده است. 

 ربیعی گفت: در این مدت، واردات بیش از دو هزار دو دویست قلم از کالا ها ممنوع و تولید داخلی افزایش پیدا کرد ضمن اینکه به
مسائل زیرساختی توجه ویژه اي شد. این در حالی است که زندگی مردم تحت شدیدترین و ظالمانه ترین فشار هاي ناشی از جنگ
اقتصادي دشمن بود که کمر همت به نابودي آن داشتند، اما زندگی مردم به رغم همه سختی ها با کمک و مقاومت مردم مدیریت

 
شد. 

وي افزود: دولت با کمترین درآمد نفتی در طول چند دهه اخیر استقلال اقتصادي را حفظ کرده و امروز تحولات اقتصادي فصل دوم

 
سال 99 به همت همه فعالان اقتصادي و تدابیر اندیشیده شده حاکی از روند رو به بهبود اقتصاد کشور است. 

سخنگوي دولت خاطر نشان کرد: ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی با برگزاري 75 جلسه و ابلاغ بیش از 300 مصوبه از زمان تشکیل تا
کنون، اجراي سیاست هاي مزبور را از طرق مختلف پیگیري کرده است که تصویب و ابلاغ پروژه هاي اقتصاد مقاومتی سالانه در دو
سطح ملی و استانی (در سطح ملی از سال 95 تا 99 تعداد 743 پروژه و در سطح استانی از سال 98 تا 99 تعداد 1461 پروژه مصوب

 
شده است) 

 ربیعی همچنین فعال سازي کارگروه هاي رفع موانع و چالش هاي اقتصاد کشور؛ بررسی و سیاستگذاري پیرامون موضوعات مهم و
موثر بر مقاوم سازي اقتصاد کشور در جلسات ستاد را از مهمترین محور هاي اصلی برنامه ها و اقدامات مستمر ستاد فرماندهی اقتصاد

 
مقاومتی طی سال هاي 95 تاکنون برشمرد. 

 
تک نرخی بودن ارز موجب کمبود کالا، تورم و گرانی می شود 

سخنگوي دولت در پاسخ به جزئیات پاسخ رهبري به نامه اي در خصوص بودجه سال آینده گفت: با معاون محترم اول رئیس جمهور،
صحبتی در این زمینه داشتم. طبق گفته آقاي جهانگیري، در این نامه به موضوعات مختلفی اشاره شده بود. از جمله با اشاره به



 
تغییرات کمیسیون تلفیق درخصوص لایحه بودجه 1400، تاکید می شود که این تغییرات، به معیشت مردم لطمه می زند. 

 ربیعی افزود: در ضمن درباره نرخ ارز، عرض کرده اند که موافق و معتقد به تک نرخی بودن ارز هستند، اما این در شرایطی مقدور
است که کشور از نظر بین المللی و اقتصادي، در شرایط عادي و ثبات قرار داشته باشد. اما تک نرخی بودن ارز در شرایط فعلی، موجب

کمبود کالا، تورم و گرانی می شود و تاثیر سریع بر افزایش قیمت سایر اقلام و خدمات نیز خواهد گذاشت.



سازمان نظام صنفی رایانه اي چهارمحال و بختیاري تشکیل شد

منبع: ایرناشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/12/05

شهرکرد- ایرنا- نخستین دوره انتخابات هیات مدیره و بازرس سازمان نظام صنفی رایانه اي چهارمحال و بختیاري، روز سه
شنبه برگزار شد و این سازمان صنفی فعالیت خود را در استان آغاز کرد.

شهرکرد- ایرنا- نخستین دوره انتخابات هیات مدیره و
بازرس سازمان نظام صنفی رایانه اي چهارمحال و
بختیاري، روز سه شنبه برگزار شد و این سازمان صنفی

 
فعالیت خود را در استان آغاز کرد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري چهارمحال و
بختیاري روز سه شنبه در نشست انتخاباتی سازمان نظام
صنفی رایانه اي استان گفت: تشکیل این نظام در استان و
مستقل شدن آن از سازمان نصر اصفهان از جمله خواسته
هاي شرکت هاي فناوري اطلاعات و فروشگاه هاي کالا و

 
خدمات رایانه اي در استان بود که به دلیل شیوع کرونا برگزاري این انتخابات با تاخیري یک ساله روبه رو شد. 

االله کرم نصیري، تاسیس سازمان نظام صنفی رایانه اي استان را براي تسهیل روند اداري و صدور تأییدیه هاي مرتبط با اشتغال و
کارآفرینی حوزه فناوري و آي تی لازم ضروري دانست و تصریح کرد: بیش از 30 نفر از مدیران شرکت ها و فروشگاه هاي مرتبط با آي
تی(IT) در نخستین دوره انتخابات سازمان صنفی استان حضور دارند که این موضوع امیدبخش است و با برگزاري انتخابات دوره هاي

 
بعدي، افزایش اعضا و گسترش فعالیت ها نیز محقق خواهد شد. 

رییس سازمان نظام صنفی رایانه اي کشور نیز در ادامه این نشست با اشاره به اینکه بخش اصلی فعالیت هاي آي تی در کشور بر عهده
بخش خصوصی است و این بخش توانسته است در چهار دهه اخیر با وجود تحریم ها نیازهاي کشور را در این حوزه تأمین کند، گفت:
رشد فعالیت هاي آي تی در ایران به طور متوسط هر ساله بالاي 17 درصد است و در حالی که بسیاري از صنایع کشور از سال 97 به

 
بعد با رشد منفی روبه رو شده اند اما صنعت آي تی(IT) توانسته است در مسیر توسعه همچنان شرایط رشد مثبتی را تجربه کند. 

محمدباقر اثنی عشري افزود: با شیوع کرونا، ارزش فناوري اطلاعات در سطح ملی بیش از پیش شناخته شد و سهم آي تی از بازار با

 
رشد فزاینده اي روبه رو شده است و پیش بینی می شود این سهم در مدت چهار سال آینده به 2 برابر افزایش خواهد یافت. 

وي یادآور شد: بخش مهمی از تولید شغل در کشور بر عهده حوزه آي تیIT است و گسترش فعالیت هاي تخصصی در این حوزه

 
توانسته است زمینه هاي مختلفی را براي کارآفرینی و کاهش درصد بیکاري فراهم کند. 

به گزارش ایرنا، در نخستین دوره انتخابات سازمان نظام رایانه اي چهارمحال و بختیاري که در رسته فروشگاهی و شرکتی برگزار شد،



ایمان مختاري فرد، فضل االله قاسمیان، امین اکبریان، غلامرضا رافعی و بهرام عباسی به عنوان اعضاي اصلی هیات مدیره و زهرا رئیسی

 
و علی ستار به عنوان عضو علی البدل و بازرس انتخاب شدند. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان نظام صنفی رایانه اي 

 
- محمدباقر اثنی عشري 

 
- شهرکرد 

 
- مجمع انتخاباتی 

- چهارمحال وبختیاري



سود سهام عدالت سال 98 تا پایان امسال به حساب مالکان واریز می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/12/05

کرمانشاه- ایرنا- مدیرکل امور اقتصادي و دارایی استان کرمانشاه با اشاره به واریز سود سهام عدالت سال 98 به حساب مالکان
تا پایان امسال گفت: کسانی که در سامانه مربوطه ثبت نام نکرده اند از دریافت سود سال گذشته محروم خواهند بود.

کرمانشاه- ایرنا- مدیرکل امور اقتصادي و دارایی استان
کرمانشاه با اشاره به واریز سود سهام عدالت سال 98 به
حساب مالکان تا پایان امسال گفت: کسانی که در سامانه
مربوطه ثبت نام نکرده اند از دریافت سود سال گذشته

 
محروم خواهند بود. 

به گزارش ایرنا؛ «امیرحمزه حیدریان» روز سه شنبه در
جلسه مدیریت بحران استان با اشاره به فرآیند آزادسازي
سهام عدالت از فروردین ماه سال جاري افزود: مالکین
سهام عدالت که گزینه روش غیرمستقیم را براي مدیریت

سهام خود انتخاب کرده اند ضروري است در اسرع وقت با مراجعه به سامانه سجام نسبت به ثبت نام و دریافت کد بورسی خود اقدام

 
نمایند. 

وي اظهار داشت: از مجموع یک میلیون و 440 هزار نفر مالکین سهام عدالت استان کرمانشاه 53 درصد روش مستقیم و 47 درصد

 
روش غیرمستقیم براي مدیریت سهام خود انتخاب کرده اند. 

حیدریان همچنین تاکید کرد بسیج از ظرفیت خود جهت اطلاع رسانی ثبت نام سهام داران سهام عدالت در سامانه سجام استفاده

 
نماید. 

مدیرکل امور اقتصادي و دارایی استان کرمانشاه در ادامه سخنانش همچنین از اساتید هیات علمی دانشگاه رازي بخصوص در دانشکده
اقتصاد، حسابداري، مدیریت و حوزه کارآفرینی براي شرکت در هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري سهام عدالت استانی دعوت به عمل

 
آورد. 

وي حضور اساتید دانشگاه بخصوص اساتید حوزه مالی و اقتصاد در هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري استان را موجب افزایش کارایی

 
و اثربخشی هیات مدیره دانست. 

او یادآوري کرد: انتخاب هیات مدیره اصلح و توانمند در سود و زیان شرکت سرمایه گذاري سهام عدالت استان نقشی مهم و اساسی

 
خواهد داشت. 



به گزارش ایرنا، براساس آنچه تاکنون اعلام شده است، ارزش روز شرکت سهام عدالت استان کرمانشاه 11 هزار میلیارد تومان دارد که

 
مدیران ارشد استانی به دنبال استفاده از آن براي توسعه و اشتغالزایی در کرمانشاه هستند. 

 
یک میلیون و 441 هزار نفر از مردم کرمانشاه سهامدار سهام عدالت هستند که معادل 75 درصد جمعیت این استان است. 

53 درصد دارندگان سهام عدالت در استان کرمانشاه روش مستقیم و 47 درصد روش غیرمستقیم را انتخاب کرده اند در حالی که

 
متوسط کشوري این آمارها براي مستقیم 41 درصد و براي غیرمستقیم 59 درصد است. 

 
کسانی نیز که هیچ روشی را انتخاب نکرده اند، روش غیرمستقیم براي آنها لحاظ شده است. 

 
برچسب ها 

 
- سود سهام 

 
- سهام عدالت 

 
- سامانه سجام 

- کرمانشاه



بانک پارسیان 32.3 میلیون یورو به طرح انتقال آب خلیج فارس اختصاص داد

منبع: اخبار مالیشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/12/05

اخبار مالی: بانک پارسیان درطرح هـاي اکتشـاف و اسـتخراج نفت از
میـادین مشترك فازهاي11 الی24 پارس جنوبی وخطوط لوله
سراسـري6 ،9و 11 انتقال گاز با اعتباري حدود 4میلیارد دلار مشارکت

 
داشته است. 

بانک پارسیان در راستاي تحقق اقتصاد مقاومتی اقدامات بسیاري انجام
داده است. بر اساس آمار موجود این بانک توانسته براي 165 هزار نفر

شغل ایجاد کند. براي بزرگی این عدد باید بدانید که این رقم معادل 5 درصد اشتغال ایجاد شده در کشور است. تلاش براي ایجاد
عدالت اجتماعی و محرومیت زدایی در قالب طرح هایی همچون انتقال آب خلیج فارس، تامین اعتبار طر ح هاي نفتی و پالایشی ،
تلاش براي نوسازي تاکسی هاي فرسوده و تولید 2000 دستگاه خودرو و مشارکت در طرح خرید تضمینی گندم تنها بخشی از

 
اقدامات انجام شده توسط این بانک در راستاي منویات مقام معظم رهبري بوده است. 

کوروش پرویزیان با بیان اینکه منویات مقام معظم رهبري در زمینه اقتصاد مقاومتی می تواند بسترساز توسعه پایدار و رشد اقتصادي
کشور در شرایط تحریمی باشد، به بهانه، فرارسیدن 29 بهمن ماه، سالروز اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی بخشی از اقدمات انجام شده در

 
بانک پارسیان در این باره را مورد اشاره قرار داد. 

توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد فرصت هاي شغلی مولد یکی از رویکردهاي اصلی بانک پارسیان در راستاي
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی بود که پرویزیان به آن اشاره کرده و گفت: تا کنون دو تفاهم نامه همکاري بانک پارسیان، بنیاد برکت
وصندوق قرض الحسنه بانک پارسیان امضا شد . به دنبال امضاي این تفاهم نامه 12،500 میلیـارد ریـال تسـهیلات قرض الحسـنه به

 
حـدود 35 هزار طرح اشـتغالزایی اجتماع محور بنیاد برکت در مناطق محروم پرداخت شده است . 

مدیرعامل بانک پارسیان همچنین از ایجـاد 165 هزار شـغل خبر داد و گفت: اشتغال ایجاد شده از محل پرداخت تسـهیلات سرمایه
ثابت در بخش هاي مختلف خدمات،صـنعت و معدن وکشاورزي توسط بانک تقریبا معادل 5 درصـد اشـتغال ایجاد شده کشور بوده

 
است . ضمن اینکه نقدینگی پرداخت شده در این بخش هم سهمی حدود 5 درصدي از نقدینگی کل کشور داشته است. 

وي همچنین تاکید کرد : براي توسعه اشتغال روستایی وکاهش بیکاري، قرارداد سه جانبه اي بین بانک پارسیان، بنیاد برکت و

 
معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوري امضا و 1،553میلیارد ریال اعتبار اختصاص یافت. 

 
اختصاص 32.3 میلیون یورو به طرح انتقال آب خلیج فارس 

 
محرومیت زدایی و ارتقا عدالت اجتماعی از دیگر رویکردهاي اصلی بانک پارسیان براي رسیدن به اهداف اقتصادي مقاومتی بود . 



آنگونه که مدیرعامل بانک پارسیان اعلام کرده، براي ایجاد عدالت اجتماعی حدود 32/3میلیون یورو اعتبار براي طرح انتقال آب خلیج

 
فارس به کویر مرکزي ایران و آب شـیرین کن اختصاص یافته است . 

وي با بیان اینکه دسترسی به آب سالم ابتدایی ترین حق هر ایرانی است، افزود: به همین دلیل بانک پارسیان در 21 طرح آبرسـانی به
شـهرها و روسـتاها و منـاطق محروم که مربوط به 14 استان کشور بوده مشارکت داشته و 16،500میلیارد ریال نیز اعتبار در این

 
بخش ها هزینه کرده است. 

پرویزیان همچنین از پرداخت 15،130میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به اقشار کم درآمد جامعه خبر داد و گفت : جداي از این

 
3،600 میلیارد ریال براي تأمین مالی گازرسانی به مناطق روستایی اختصاص یافته است . 

 
تقویت نظام درمان رویکرد اصلی اقتصاد مقاومتی 

کمک به تامین امنیت غذا و درمان از دیگر راهبردهاي اصلی منویات رهبري درباره اقتصاد مقاومتی است که بانک پارسیان اقدامات

 
گسترده اي را دراین باره انجام داده است . 

پرویزیان در این باره گفت: تأمین مالی و تجهیز مراکز درمانی ، ارائه تسهیلات به شرکت هاي دارویی، مشارکت در ساخت داروهاي

 
سرطانی و سلول هاي بنیادي تنها بخشی از اقداماتی است که بانک پارسیان براي تقویت نظام درمان کشور انجام داده است. 

وي همچنین افزود : بانک با همکاري پژوهشگاه رویان و بنیاد برکت با هدف حمایت از پژوهش و تولیدداروهاي سرطانی، دیابت،

 
ناباروري و ام اس نسبت به ایجادصـندوق سـرمایه گذاري نیکوکاري لوتوس رویان اقدام کرده است . 

 
تامین مالی 2000 دستگاه خودرو 

پرویزیان همچنین درباره اقدامات انجام شده براي حمایت از تولید داخلی و ثبات در اقتصاد ملی گفت : به منظورخودکفایی در صنعت
کاغذ وجلوگیري ازخروج منابع ارزي، بانک پارسیان با اعتبار 177میلیون دلاري در درطرح تولیـدکاغـذ با شـرکت کاغـذسبز

 
خوزسـتان مشارکت کرده است. 

مشـارکت در طرح تـامین مـالی2000 دسـتگاه خودرو از ایران خودرو دیزل بـا همکـاري صـندوق توسعه ملی به منظور نوسازي

 
ناوگان فرسوده تجاري به مبلغ 76میلیون دلار از دیگر اقدامات انجام شده توسط بانک پارسیان بود که پرویزیان به آن اشاره کرد. 

مدیرعامل بانک پارسیان با تاکید بر اینکه گندم یک کالاي استراتژیک بوده و بانک پارسیان همواره حمایت ویژه اي از آن داشته است،

 
گفت : بانک 15،000میلیارد ریال براي مشارکت در طرح خرید تضمینی گندم به شرکت مادر تخصصی اختصاص داده است. 

 
کمک 1،430میلیارد ریالی براي نوسازي تاکسی هاي فرسوده 

وي همچنین با اشاره به اهمیت سرمایه گذاري و توسعه کارآفرینی در توسعه اقتصاد ملی گفت: بانک پارسیان درطرح هاي زیر بنایی



 
نوسازي ناوگان حمل ونقل هوایی کشور به ارزش83 میلیون دلار به علاوه مبلغ 432میلیارد ریال مشارکت داشته است . 

اعطاي470 میلیون یورو تسـهیلات به شـرکت ملی نفت ازطریق صـندوق بازنشسـتگی صنعت نفت از دیگر اقدامات انجام شده توسط
بانک پارسیان بوده که پرویزیان به آن اشاره کرد و ادامه داد : بانک همچنین درطرح کارخانه فولادسازي جهان آرا اروند به ارزش
10،028میلیارد ریال و در نوسازي تاکسی هاي فرسوده به ارزش 1،430میلیارد ریال و استحصال از معادن سنگ وکنستانتره با

 
مشارکت شرکت گل گهر به مبلغ1،319میلیارد ریال مشارکت داشته است . 

 
پارسیان بسترساز توسعه صادرات نفتی 

مدیرعامل بانک پارسیان در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه کشوري به شکوفایی اقتصادي نمی رسد ، جز با توسعه صادرات
توسعه، افزود: بانک درطرح هـاي اکتشـاف و اسـتخراج نفت از میـادین مشترك فازهاي11 الی24 پارس جنوبی وخطوط لوله
سراسـري6 ،9و 11 انتقال گاز با اعتباري حدود 4میلیارد دلار مشارکت داشته است. همچنین با شرکت نفت و گازکنگان درجهت

 
صیانت از منابع ملی با سهم الشرکه این بانک به مبلغ 1میلیارد دلار شرایط را براي توسعه صادرات بیشتر فراهم کرده است. 

وي همچنین با اشاره به مشـارکت بانک پارسیان در طرح احـداث پالایشـگاه نفت در میـادین مشترك با شـرکت پالایش پارسـیان
سـپهر ، افزود : هدف اصلی این طرح افزایش ارزش افزوده از طریق تکمیل زنجیره ارزش منابع زیرزمینی به مبلغ661میلیون دلار و

 
10میلیون یورو به علاوه 6،346میلیارد ریال بوده است . 

کورش پرویزیان در ادامه افزود: مشارکت 600 میلیون دلاري درطرح اکتشاف واسـتخراج نفت از میادین مشترك مانند یاران شمالی ،
مشارکت در سـندیکاي تأمین مالی پروژه پالایشـگاه گاز بیـدبلنـدخلیـج فارس با هـدف ارزآوري و توسعه ظرفیت هاي تکمیل زنجیره

 
ارزش به مبلغ350میلیون دلار از دیگر کارهاي انجام شده توسط بانک پارسیان براي صیانت از تولید و صادرات بوده است. 

 
پرداخت 57،325 میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه هاي کوچک و متوسط 

اما بنگاه هاي کوچک و متوسط که اصلی ترین نقش را در اشتغالزایی کشور را دارند از حمایت هاي بانک پارسیان بی نصیب نبوده اند.
آنگونه که مدیرعامل بانک پارسیان اعلام کرده ،حدود 57،325 میلیارد ریال اعتبار در قالب اعطـاي تسـهیلات و صـدورضـمانت نـامه

 
وصـدور اوراق گـواهی اعتبـار مولـد(گـام) براي شرکت هاي کوچک ومتوسط پرداخت شده است. 

به گفته او، توانمند سازي شرکت هاي دانش بنیان ، راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري توسعه کارآفرینی ستارگان از دیگر اقدامات

 
انجام شده توسط بانک بوده است . 

مدیرعامل بانک پارسیان همچنین با اشاره به راه اندازي دفتر تخصصی دانش بنیان در محل صندوق نوآوري وشکوفایی، گفت:
25،986میلیارد ریال اعتبار براي پرداخت تسـهیلات وصدورضـمانتنامه با شرایط ویژه براي شرکت هاي دانش بنیان اختصاص یافته

 
است . 

کمک به آزادسازي و امرار معاش خانواده زندانیان (معین کارت )، مشارکت در ساخت مـدرسه ومراکز بهـداشتی در مناطق محروم و
انواع کمک نقـدي و غیرنقـدي به مناطق زلزله زده با ارزشی بالغ بر 50میلیارد ریال ، اهداي بسته نوشت افزار به دانش آموزان مناطق

محروم با ارزشی بالغ بر40 میلیارد ریال همچنین از اقدامات انجام شده توسط بانک در راستاي مسئولیت هاي اجتماعی بوده است.





داوري نخستین دوره جشنواره قرآن و عترت بانک کارآفرین برگزار شد

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش جامعه ایده آل به نقل از روابط عمومی بانک
کارآفرین، نخستین جشنواره قرآن و عترت بانک کارآفرین
با شعار «قرآن آرامش آفرین زندگی»، یادواره اولین سالگرد

 
شهادت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی برگزار شد. 

این جشنواره با هدف زمینه سازي و ایجاد انس و الفت هر
چه بیشتر کارکنان و خانواده هایشان با قرآن کریم و سیره
معصومین علیهم السلام ، تقویت و توسعه فضاي معنوي و
قرآنی و همچنین غنی سازي اوقات فراغت و نهادینه سازي
کاربرد فرهنگ در زندگی فردي و اجتماعی کارکنان بر

مبناي قرآن و عترت (ع) در کنار ایجاد زمینه تحرّك، پویایی، شادابی و نشاط بیشتر کارکنان و خانواده هاي محترم آنها از طریق

 
رقابت هاي سازنده و تعالی بخش، برگزار شد. 

بر اساس این گزارش، این جشنواره در چهار بخش و 17 رشته برگزار و شرکت کنندگان در بخش آوایی در6 رشته، بخش مطالعاتی در

 
4 رشته، بخش ادبی در 2 رشته و بخش هنري در 5 رشته با یکدیگر به رقابت پرداختند. 

شایان ذکر است که در این دوره مسابقات 18 نفر از داوران مطرح و بنام در رشته هاي مختلف داوري این مسابقات را بر عهده

 
داشتند. 

بر اساس این گزارش، موضوعات جشنواره در سه محور کلی ؛ پیشرفت در عرصه کار و کارآفرینی ،آرامش در زندگی و روابط اجتماعی

 
و سبک زندگی ایرانی و اسلامی (حقوق متقابل اعضاي خانواده و تربیت فرزند صالح) با رویکرد قرآن و عترت بود. 

همچنین مسابقات در رشته هاي بخش آوایی (بجز رشته هاي حفظ) شامل قرائت و ترتیل، بخش ادبی شامل 2رشته شعر ،ترانه
سرایی و داستان نویسی(داستان کوتاه)؛ بخش هنري شامل 5 رشته نقاشی، خوشنویسی، عکاسی و تولید کلیپ و نماهنگ از طریق

 
بارگزاري آثار در سایت جشنواره و یا ارسال آثار به دبیرخانه جشنواره برگزار شد. 

همچنین مسابقات رشته حفظ در دو گروه آقایان و بانوان و در سه رده سنی شکوفه ها، نوجوانان و بزرگسالان بصورت غیرحضوري و

 
آنلاین در روز جمعه یکم اسفندماه 1399با حضور داوران کشوري برگزار شد. 

گفتنی است، آزمون هاي بخش کتبی جشنواره قرآن و عترت(ع) در رشته هاي چهار گانه شامل کتابخوانی، آشنایی با مفاهیم قرآن،
آشنایی با مفاهیم نهج البلاغه و آشنایی با احکام، در دو گروه زیر 16 سال و بالاي 16 سال به صورت مشترك بین آقایان و بانوان به

 
صورت غیرحضوري و در روز پنج شنبه 30 بهمن ماه برگزارشد. 

مراسم اختتامیه این جشنواره و تجلیل از برگزیدگان رشته هاي مختلف نیز در نیمه دوم اسفندماه و همزمان با سالروز مبعث پیامبر
اکرم(ص) برگزارخواهد شد.



متاسفانه نتوانسته ایم از توان علمی کشاورزان خود بهره بگیریم/ بازرگان :

سیاست هاي کنونی کشور در بخش کشاورزي پاسخگو نیست

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش جامعه ایده آل به نقل از روابط عمومی برنامه
«به وقت ایران»، برنامه زنده«به وقت ایران» سوم اسفندماه
با حضور رحمت االله نوروزي عضو کمیسیون کشاورزي
مجلس شوراي اسلامی و کامبیز بازرگان معاون وزیر
کشاورزي و رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج

 
کشاورزي از شبکه هفت سیما روي آنتن رفت. 

رحمت االله نوروزي عضو کمیسیون کشاورزي مجلس
شوراي اسلامی اذعان داشت: نگاه مناسبی به حوزه
کشاورزي نداشتیم و در این بخش با کوتاهی و قصور روبه
رو هستیم. لیکن خوشبختانه در بودجه امسال کمیسیون

 
تلفیق نگاه خوبی به این بخش داشته است. 

وي افزود: براي داشتن امنیت غذایی، اشتغال پایدار و مولد و کاهش مهاجرت روستائیان به شهر باید به بخش اقتصاد کشاورزي توجه

 
ویژه اي شود. 

نوروزي اضافه کرد: امکانات بخش کشاورزي فرسوده و قدیمی هستند و نیاز به بازسازي دارند و متاسفانه نتوانسته ایم از توان علمی
کشاورزان خود بهره بگیریم این موضوع نیازمند سیاستگذاري است. بحث اینجاست که یافته هاي به روز نباید در قفسه هاي کتابخانه

 
ها خاك بخورد. 

وي با بیان اینکه مجلس آمادگی کمک کردن دارد، بیان کرد: خانه هاي ترویج سازمان نظام مهندسی کشاورزي می تواند نقش موثري
در روستاها داشته باشند. در بحث آگاهی بخشی، آموزش و استفاده از توان متخصصین، اساتید و نخبگان آمادگی ارائه هر گونه کمکی

 
را داریم. 

نوروزي همچنین گفت: در کمیت قانون مشکلی وجود ندارد لیکن قانون هاي مزاحمی وجود دارد که باید به آن رسیدگی شود. براي
ایجاد تحول در حوزه کشاورزي، باید برنامه ریزي مناسبی صورت بگیرد و تا کنون نتوانسته ایم سیاستی هاي تشکیلی را در نظر

 
بگیریم. 

وي با تاکید بر اینکه در بحث آموزش مشکل داریم، افزود: یک راهکار این است که عنوان شود تسهیلات به افرادي ارائه می شود که
دوره کارآفرینی عمومی و تخصصی را سپري کرده باشند. باید براي کشاورزان برنامه مدونی داشته باشیم تا افزایش راندمان در این

 
بخش حاصل شود و از کشاورزي سنتی خارج شویم. 

در ادامه این برنامه ،بازرگان رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي اظهار داشت: حدود 4میلیون و 300هزار بهره بردار
مستقیم بخش کشاورزي در کشور وجود دارد که تقریبا از نظر رشته شغلی حدود 8میلیون بهره بردار کشاورزي براي این تعداد ثبت

 
شده است. 

وي با بیان اینکه بخش کشاورزي داراي 4ستون مهم است، توضیح داد: منابع پایه، سرمایه، منابع انسانی و دانش 4ستون اصلی و مهم

 
و تضمین کننده کشاورزي یک کشور است. 



بازرگان با بیان اینکه تقریبا 34درصد از کشاورزان کشور بی سواد هستند، گفت: نزدیک به 5درصد از کشاورزان تحصیلات بالاي دیپلم
دارند که از این 5درصد 8 درصد تحصیل آنها مرتبط به رشته کشاورزي و منابع طبیعی است و 4 و 4 دهم دیگر داراي تحصیلات غیر

 
کشاورزي هستند. 

وي تاکید کرد: میانگین سواد و پذیریش دانش هاي نوین در بخش کشاورزي در تمام دنیا نسبت به بخش صنعت و خدمات شرایط
متفاوت تري دارد. واقعیت این است که کشاورزي از کلاس هاي دانشگاهی سرمنشاء نگرفته و به صورت سنتی کشاورزي سینه به

 
سینه از کشاورزان به نسل بعد منتقل شده و آموزش آنها را تقویت کرده است. 

بازرگان افزود: کشاورزي زمینه اشتغال و درآمد و امنیت غذایی براي یک کشور محسوب می شود به همین دلیل همه دولت ها به آن

 
بها می دهند و در آزادترین اقتصاد در دنیا دولت ها از بخش کشاورزي حمایت می کنند. 

وي با اشاره به اینکه سرمایه گذاري در بخش کشاورزي کم اتفاق می افتد، اضافه کرد: آمار ها نشان می دهد که در سال هاي گذشته

 
در بهترین حالت دولت 5درصد در بخش کشاورزي سرمایه گذاري کرده اند. 

بازرگان با بیان اینکه در خصوص منزلت اجتماعی روستائیان نیز باید فرهنگسازي شود، عنوان کرد: باید بپذیریم که به بخش

 
کشاورزي کم توجهی شده است. 

وي به سرانه زمین و کوچک بودن سطح اراضی اشاره می کند و می گوید: کشورهایی هستند که به لحاظ میانگین اندازه زمین یک
کشاورز بالاي 100هکتار است که براساس آمار، 37درصد اراضی کشاورزان کشور زیر یک هکتار و 38درصد کشاورزان بین 1تا

 
5هکتار، 20درصد از آنها بین 5تا 20هکتار است. بنابراین؛ کوچک بودن سطح اراضی یکی از گلوگاه ها می باشد. 

بازرگان افزود: براي رفتن به سمت توسعه دانش و ورود مهندسین در کنار کشاورزان به اراضی یکی از عوامل محدود کننده کوچک
بودن سطح اراضی است و متاسفانه سرانه اراضی در کشور به شدت پائین است که عوامل متعددي همچون اقتصاد، درآمد، قانون ارث

 
و مسائلی دیگر بر آن تاثیرگذار است و اصلاحات ارضی در گذشته بدون شک نیز در کوچک بودن سطح اراضی موثر بوده است. 

وي خاطرنشان کرد: واقعیت این است که دولت ها و مجلس همگی به ارتقاء بخشیدن به بخش کشاورزي کمک می کنند، اما شاید در
سیاستگذاري هاي باید تجدید نظر کنیم. براي ساخت آینده بهتر براي کشور، باید نسل آینده را ساخت. واقعیت این است که آموزش
و پروش،آینده یک کشور را رقم می زند. بنابراین، اگر بخواهیم در کشاورزي جوانان و صاحبان دانش و تحصیلکردگان بخش کشاورزي

 
را به عنوان فعالان بخش معرفی کنیم، باید گفت که سیاست هاي کنونی کشور پاسخگو نیست. 

بازرگان همچنین گفت: تنها 2/1 دهم دانش آموزان مقطع متوسطه در هنرستان هاي فنی و کارو دانش در رشته کشاورزي تحصیل

 
می کند. 

وي افزود: به جاي اینکه از ابتداي مسیر شروع کنیم باید از انتهاي مسیر آغاز کنیم،یعنی با بالارفتن ارزش محصول افراد را ترغیب

 
کنیم. 

بازرگان به نظام صلاحیت حرفه اي در کشاورزي اشاره کرد و گفت: ارائه تسهیلات در همه شغل ها و تمامی رشته ها دنبال می شود

 
که این نظام در برخی از بخش هاي کشور مانند حوزه بهداشت و درمان جلوتر است. 

وي عنوان کرد: با ظهور و بروز پیچیدگی هاي بسیاري در جنبه هاي مختلف بخش کشاورزي، آموزش ها در این بخش بیشتر معنا

 
پیدا می کند. 

بازرگان همچنین گفت: 18و نیم میلیارد اراضی قابل کشت کشور است .اراضی که معمولا سالانه در چرخه کشت می باشد، حدود

 
15میلیون هکتار است. 

وي تصریح کرد: ورود دانش به مزرعه و عرصه بهره برداري، می تواند کمک شایانی کند و بعضی از محدودیت ها را در حوزه منابع و
سرمایه تا حدودي رفع کند. بنابراین، مسئله ورود دانش و آموزش بسیار حائز اهمیت است و می بایست آموزش در بخش کشاورزي

 
تقویت شود. 

برنامه «به وقت ایران» در فصل دوم با رویکرد مهارتی و با ساختار گفتگومحور به تهیه کنندگی علیرضا عاصم یوسفی با اجراي ناصر
خیرخواه روزهاي یکشنبه و سه شنبه ساعت 21:45 تا 23 به صورت زنده روي آنتن شبکه آموزش می رود.



اخبار
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اخبار

 
مسکن در بهمن ماه 15 درصد ارزان شد 

رئیس اتحادیه مشاوران املاك از کاهش 10 تا 15 درصدي قیمت مسکن تهران طی ماه گذشته (بهمن 99) خبر داد و گفت: این
اتفاق برخلاف میل باطنی برخی روي داده است. مصطفی قلی خسروي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم، اظهار
کرد: علی رغم میل باطنی برخی که همواره دوست دارند قیمت مسکن افزایش یابد، نرخ ها در بهمن ماه امسال کاهش یافته است.
وي ادامه داد: میزان کاهش قیمت در بهمن ماه 10 تا 15 درصد بسته به مناطق آن در شهر تهران کاهش یافته است. وي با تاکید بر
این که قیمت مسکن در حال کاهش است، افزود: بر اساس بررسی هاي صورت گرفته از سطح شهر تهران، قیمت مسکن نسبت به ماه

 
هاي ابتدایی امسال روند کاهشی در پیش گرفته است. 

 
وام ودیعه اسکان متقاضیان نوسازي بافت فرسوده؛ 40 میلیون تومان 

مدیرکل راه و شهرسازي استان تهران از اعطاي تسهیلات 40 و 30 میلیون تومانی ودیعه مسکن به متقاضیان تهرانی و شهرستانی
نوسازي بافت فرسوده براي اسکان موقت در زمان بازسازي واحد مسکونی خبر داد. به گزارش وزارت راه و شهرسازي، خلیل محبت
خواه در خصوص پرداخت تسهیلات ودیعه اسکان موقت در بافت هاي فرسوده، اظهار داشت: پرداخت تسهیلات ودیعه اسکان موقت در
بافت هاي فرسوده با عاملیت صندوق کارآفرینی امید قابل پرداخت است. وي ادامه داد: به همین منظور گزینه ثبت نام ودیعه مسکن
در سامانه ثبت نام تسهیلات به آدرس http://facility.udrc.ir/login.php در دسترس متقاضیان قرار گرفته است. وي با اشاره
به اینکه سقف تسهیلات ودیعه اسکان موقت در بافت هاي فرسوده در تهران 400 میلیون ریال و در سایر شهرها 300 میلیون ریال با
نرخ سود 4 درصد و بازپرداخت 36 ماهه است، افزود: در گذشته امکان ثبت نام براي دریافت تسهیلات مشارکت مدنی ساخت از بافت
هاي فرسوده در سامانه تسهیلات براي هر واحد مسکونی با عاملیت بانک مسکن فراهم شده بود. وي ادامه داد: با این حال امکان
دریافت ودیعه مسکن وجود نداشت که خوشبختانه اکنون در همان سامانه این امکان براي متقاضیان فراهم شده و عاملیت آن با

صندوق کارآفرینی است.



(PIT) لزوم پیاده سازي مالیات برمجموع درآمد اشخاص
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با توجه به محدود شدن درآمدهاي نفتی و لزوم اصلاح ساختار بودجه ریزي کشور و همچنین آثار قابل توجه این نظام
مالیاتی، پیاده سازي مالیات بر درآمد افراد (pit) باید به عنوان درآمد پایدار، مورد توجه سیاست گذاران اقتصادي قرار گیرد.

به گزارش عیارآنلاین، میزان درآمدهاي مالیاتی نسبت به تولید ناخالص داخلی (GDP) ازجمله مولفه هاي نشان دهنده
کارامدي اقتصادي هر کشور است. به عبارتی هرچه رقم درآمدهاي مالیاتی که جزء درآمدهاي پایدار هستند، بیشتر باشد به همان
میزان، تحقق برنامه ریزي هاي تسهیل می شود. میانگین میزان درآمدهاي مالیاتی نسبت به تولید ناخالص داخلی در کشور توسعه
یافته دنیا نزدیک به 25 درصد می باشد. حتی در برخی از کشور این رقم به 45 درصد نیز می رسد. این درحالی است که میزان

 
درآمدهاي مالیاتی ایران نسبت به تولید ناخالص داخلی زیر 5 درصد است. 

 
 (PIT) لزوم پیاده سازي مالیات برمجموع درآمد اشخاص

مطالعات صورت گرفته نشان دهنده آن است که وضعیت مناسب درامدهاي مالیاتی در کشورهاي توسعه یافته رابطه مستقیمی با تنوع
پایه هاي مالیاتی و اخذ مالیات بر درآمد افراد (pit ) دارد. به عبارتی در نظام هاي مالیاتی پیشرفته عمده بار درآمدهاي مالیاتی بر
دوش مالیات بر مجموع درآمد است؛ ضمن اینکه این نوع مالیات نقش دروازه بان دارد، یعنی هر کسی فرار مالیاتی در انواع مالیات ها

 
داشته باشد مادامی که با سیستم بانکی کار کند در تور نظام مالیاتی می افتد. 

 
تجربیات جهانی در وضع نظام مالیات بر درآمد افراد 

بیشتر کشورهاي عضو سازمان همکاري و توسعه اقتصادي (OECD)، داراي نظام هاي مالیاتی هستند که در اصل مبتنی بر مالیات بر
جمع درآمد است. هر یک از این کشورها به فراخور شرایط اقتصادي و تفکرات سیاست گذاران خود یکی از الگوهاي نظام مالیات بر

 
درآمد افراد را انتخاب کرده اند. 

در اواسط دهه 1980 در اکثر کشورهاي OECD روندها به سوي کاهش نرخ هاي نهایی مالیات شروع شد. در اواخر دهه 1970
یافتن بالاترین نرخ نهایی مالیات بر مجموع درآمد که بالاي 70 درصد باشد غیر معمول نبود در حالی که در حال حاضر در اکثر

 
کشورهاي OECD به دلیل افزایش پایه هاي مالیاتی، این نرخ ها پایین تر از 50 درصد است. 

 
 PIT نحوه مالیات ستانی در

در مالیات بر مجموع درآمد فرد PIT نرخ مالیات گذاري بسته به درآمد، به صورت پلکانی وضع می شود. می توان پله ها را طوري
طراحی کرد که اصلاً به دهک هاي متوسط نیز اصابت نکند و فقط از دهک هاي بالاي درآمدي از نرخ 10 تا 15 درصد شروع شود و
به 50 بالاي درصد برسد؛ این نرخ بالا به کسانی برخورد می کند که در کار قاچاق، سفته بازي و … هستند یا اینکه به دلایل قانونی یا

 
غیرقانونی شرایط کسب درآمد بالا برایشان فراهم شده است. 



از سویی دیگر این مساله انگیزه می دهد که فرد به جاي بازارهاي موازي، در تولید و اشتغال سرمایه گذاري کند تا مالیات زیادي
ندهد. در حقیقت انگیزه فرارهاي مالیاتی کاهش می یابد، زیرا اگر فرد از انواع دیگر مالیات فرار کند در مالیات بر مجموع درآمد گیر

 
می افتد. 

با توجه به محدود شدن درآمدهاي نفتی و لزوم اصلاح ساختار بودجه ریزي کشور و همچنین آثار قابل توجه این نظام مالیاتی، پیاده

 
سازي مالیات بر درآمد افراد (pit) باید به عنوان درآمد پایدار، مورد توجه سیاست گذاران اقتصادي قرار گیرد. 

 
PIT راهکار مقابله با فرارهاي مالیاتی 

براساس بودجه سال 1398درآمدهاي مالیاتی معادل 153 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده بود که طبق گفته رئیس سازمان
مالیاتی سال گذشته در مجموع 143 هزار میلیارد تومان وصول مالیات و 25 هزار میلیارد تومان عوارض از محل قانون ارزش افزوده

 
داشته ایم. 

به گفته کارشناسان ازجمله مهمترین دلایل کاهش درآمدهاي مالیاتی، میزان چشمگیر فرارهاي مالیاتی در کشور می باشد. اجراي
پایه مالیات بر مجموع درآمد به علت آن  که تمام جریان تراکنش مالی در کشور را کنترل می کند، می تواند در به حداقل رساندن فرار
مالیاتی کمک کند. همچنین فواید دیگري چون تحقق عدالت مالیاتی، افزایش تمکین مالیاتی، کمک به اجراي سیاست هاي حمایتی،

مقابله با قاچاق و پولشویی نیز از ناحیه آن متصور است.



مالیات ابزار هدایت نقدینگی به سمت تولید

منبع: عیار آنلاینشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/12/05

راه حل هدایت نقدینگی به سمت تولید ساز و کارهاي مالیاتی است. این ساز و کارها باعث می شوند صاحبان پول از نگه
داشتن پول منصرف و بدانند که بردن پول در بازارهاي غیرمولد براي آن ها سودآوري نخواهد داشت. در همین راستا، افراد

مذکور بهترین کار براي حفظ ارزش پول خود را فرآیند تولید می دانند.

به گزارش عیارآنلاین، هدایت نقدینگی موجود در کشور به سمت تولید یکی از الزامات اساسی رشد اقتصادي و رونق تولید است.
در حال حاضر در کشور با نقدینگی هاي سرگردانی روبرو هستیم که به جاي قرار گرفتن در مسیر صحیح تولید و اشتغال در بخش

 
هاي غیر مولد اقتصاد قرار دارد. 

چندي پیش عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزي با بیان اینکه بخش عمده اي از حجم نقدینگی توسط بانک ها، تبدیل به انواع
دارایی شده است و این موضوع، هم راستا با تأمین هدف بهینه اجتماعی نبوده و اصلاح آن ضرورت دارد، گفت: «نقدینگی در بخش
هایی متمرکز می شود که بیشترین بازدهی (خالص از ریسک) را داشته باشد، لذا، براي هدایت نقدینگی به سمت تولید، باید بازدهی
بخش تولید، از طریق بهبود فضاي کسب وکار، کاهش هزینه هاي تولید، بالا رفتن قدرت خرید مردم براي تقاضا و رشد صادرات،

 
افزایش یابد تا انگیزه لازم براي سرمایه گذاري منتج به رونق تولید، ایجاد شود». 

وي در ادامه افزود: « با توجه به ریشه شوك تورمی اخیر، بانک مرکزي درکنار سیاست مرتبط با نرخ ارز، سیاست پولی مناسب در
شرایط فعلی را تغییر ترکیب کمیت هاي پولی براي پرهیز از رکود و حرکت به سمت رونق تولید می داند، تا با افزایش عرضه از فشار

 
تورمی کاسته شود». 

 
مالیات ابزار هدایت نقدینگی به سمت تولید 

کارشناسان معتقدند، راه حل هدایت نقدینگی به سمت تولید ساز و کارهاي مالیاتی است. این ساز و کارها باعث می شوند صاحبان
پول از نگه داشتن پول منصرف و بدانند که بردن پول در بازارهاي غیرمولد براي آن ها سودآوري نخواهد داشت. در همین راستا، افراد

 
مذکور بهترین کار براي حفظ ارزش پول خود را فرآیند تولید می دانند. 

مطابق با تئوري هاي اقتصادي، مالیات راه برخورد با نوسانات اقتصادي ( تورم و رکود) و استفاده از ابزار سیاستهاي پولی و مالی است.
در تمام تاریخ کشور ما صرفا از برخی از ابزار سیاست هاي پولی براي این هدف استفاده شده و هیچگاه از مالیات به عنوان ابزار
سیاستهاي مالی براي برخورد با نوسانات اقتصادي و تغییر رفتارهاي اقتصادي استفاده نشده است. به اعتقاد بسیاري از کارشناسان
درحال حاضر با تورم هاي بخشی ناشی از بورس بازي مواجه هستیم  و برخورد با این رفتارهاي مخرب در اقتصاد فقط به وسیله

 
مالیات امکان پذیر است که متاسفانه مغفول مانده است. 

 
تحقق استقلال بودجه از نفت با سیاست هاي مالیاتی 



ظرفیت مالیاتی کشور، ظرفیت بسیار بالایی است به طوري که حتی بدون در نظر گرفتن اقتصاد زیرزمینی در صورتی که سیاست هاي
مالیاتی را کشور را سامان دهیم به استقلال بودجه از نفت دست می یابیم. علی رغم اهمیت این موضوع، متاسفانه در چند سال
گذشته میزان درآمدهاي مالیاتی در کشور محدود بوده است. درخصوص این موضع دلایل متعددي مطرح شده که فرار مالیاتی ازجمله

 
آن ها است. 

فرار مالیاتی یکی از چالش هاي بسیار مهم به ویژه در کشورهاي در حال توسعه است. در واقع این اقدام، به عنوان جزئی از فعالیت
هاي زیرزمینی یا بخش نامنظم اقتصاد شناخته شده و فعالیت هایی را شامل می شود که مالیات حقه آن ها پرداخت نشده است. در
این بین همواره در دولت ها و مجلس هاي مختلف و برنامه هاي توسعه اي کشور بر ضرورت جلوگیري و مقابله با فرار مالیاتی تاکید
شده است و در هر دوره متولیان با انتقاد از بودجه وابسته به نفت اعلام کرده اند که باید با به حداقل رساندن فرارهاي مالیاتی، بخش

 
اعظم درآمدهاي بودجه را همچون سایر کشورها از طریق مالیات تامین کرد. 

 
شفافیت تراکنش هاي بانکی راهکار مقابله با فرارهاي مالیاتی 

یکی از مشکلات سیستم مالیاتی کشور عدم نظارت مستمر جریان درآمدي افراد حقیقی و حقوقی است. رسیدگی و نظارت به صورت
منفک زمانی و مکانی صورت می گیرد. در حالیکه در سیستم هاي پیشرفته اگر شخصی هزینه اي می کند، ملک، ماشین و …
خریداري می کند، این هزینه ها می بایست با درآمدهاي ابرازي فرد تطابق داشته باشد و عدم تطابق آنها به معنی فساد، ارتشاء، فرار

 
مالیاتی و … تلقی می شود. 

درهمین راستا، شفافیت تراکنش هاي بانکی از آن راهکارهایی است که می تواند نقش مهمی در ساماندهی نقل و انتقالات ریال در
کشور داشته و با شناسایی فعالیت هاي سوداگرانه و ثروت هاي باد آورده و اخذ مالیات از آنها به افزایش درآمدهاي دولت و عدالت

اجتماعی کمک شایانی کند.



12 هزار بانوي همدانی در دوره هاي فنی و حرفه اي شرکت کردند

منبع: غرب ایرانشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت: 12 هزار نفر از بانوان استان از ابتداي سال جاري تاکنون در کارگاه ها و
کلاس هاي مهارت آموزي دوره هاي فنی و حرفه اي مراکز دولتی و خصوصی این سازمان شرکت کردند

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت: 12
هزار نفر از بانوان استان از ابتداي سال جاري تاکنون در
کارگاه ها و کلاس هاي مهارت آموزي دوره هاي فنی و
حرفه اي مراکز دولتی و خصوصی این سازمان شرکت

 
کردند 

غرب ایران -مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان
گفت: 12 هزار نفر از بانوان استان از ابتداي سال جاري

 
تاکنون در کارگاه ها و کلاس هاي مهارت آموزي دوره هاي فنی و حرفه اي مراکز دولتی و خصوصی این سازمان شرکت کردند 

«وهب مختاران» افزود: از این تعداد 6 هزار و 326 نفر در دوره هاي آموزشی مراکز دولتی و مابقی در مراکز خصوصی وابسته به

 
سازمان آموزش فنی و حرفه اي استان همدان شرکت کرده و آموزش هاي لازم را فرا گرفتند. 

وي با بیان اینکه این دوره هاي آموزشی با هدف توانمند سازي بانوان و همچنین زمینه سازي براي ایجاد اشتغال مولد و پایدار برگزار
می شود، اظهار داشت: شرکت کنندگان دراین دوره هاي آموزشی پس از فراگیري حرفه و مهارت موردنظر می توانند با کمترین

 
سرمایه نسبت به راه اندازي کسب و کار خانگی 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان تصریح کرد: برهمین اساس بخش عمده اي از شرکت کنندگان دراین دوره هاي
آموزش فنی و حرفه اي را زنان بدسرپرست، سرپرست خانوار، بهبودیافته آسیب هاي اجتماعی و معلول تشکیل می دهند به نحوي که

 
کارآموزان پس از موفقیت در آزمون و دریافت گواهینامه، با راهنمایی کارشناسان مشاور مرکز وارد بازار کار می شوند. 

مختاران با بیان اشاره به سیاست محوري سازمان آموزش فنی و حرفه اي براي وجه به نقش زنان در توسعه کشور، گفت: افراد جویاي
کار، آسیب دیدگان اجتماعی، افراد داراي معلولیت، دانشجویان، دانش آموزان، زنان خانه دار و سرپرست خانوار، زندانیان، سربازان،

 
معتادان بهبود یافته، بنگاه هاي کوچک اقتصادي، عشایر و روستاییان جامعه هدف آموزش هاي فنی و حرفه اي را شامل می شوند. 

اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان، 18 مرکز ثابت و  198 آموزشگاه خصوصی براي برگزاري دوره هاي آموزش فنی و

 
مهارتی دارد. 



انتهاي پیام/ف



درآمدزایی از ریزگردها

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/12/05

پیشنهاد یک عضو هیات علمی دانشگاه شهید باهنر کرمان براي مبارزه با ریزگردها و احتمال ایجاد اشتغال 5 میلیون جوان

 
عراقی و ایرانی: 

 
درآمدزایی از ریزگردها 

 
به قلم 

 
حبیب سلطانی تاج آبادي 

 
عضو هیات علمی دانشگاه شهید باهنر کرمان 

بنده فارغ التحصیل دانشسراي کشاورزي کرمان هستم و امروز می خواهم پیشنهادي دهم که به قول قدیمی ها حرف آهنین از یک
مشت استخوان به خانه خفته فسفردار مسئولان و کارشناسان امروزي. در ابتداي این متن یک نکته طنز آلمانی به خاطرم آمد که در
آن گفته می شود دو مرد به یک خانم می رسند، یکی وي را از قبل می شناخت که حال و احوال پرسی کرد و دیگري که اصلا خانم
را نمی شناخت دست بانو را بوسید. نفر اول گفت که من آن خانم را می شناختم، تو که اصلا نمی شناختی چرا دست او را بوسیدي؟
نفر دوم گفت که به هر حال من هم باید براي آشنایی از جایی شروع می کردم. این ضرب المثل آلمانی بسیار در رفتارهاي روز مره به
خصوص مدیریت کاربرد دارد. به خصوص در جامعه ما که کار را با انشاالله و به امید خدا شروع می کنیم. خداوند در قرآن می گوید که
انسان جهول و ظلوم است، اگر به این دو واژه توجه داشته باشیم شاید آینده بهتري را رقم بزنیم. همانطور که باید به این نکته توجه

 
داشته باشیم که خداوند، انسان را اشرف مخلوقات می داند که هم در حیات و هم در ممات قابل توجه است. 

امروزه منطقه اي که به قبرستان وادي الاسلام نزدیک است شده است عامل انتشار گرد و خاك و ریزگرد، زیرا در آن هیچ گل و
گیاهی کاشته نشده است. این خاك ها از سمت عراق به ایران و به خصوص منطقه جنوبی سرازیر می شود و مردم ما را تهدید می
کند. اگر این ریزگردها متوقف شود هم به نفع عراق است و هم ایران و باید حتما چاره اي براي آن اندیشیده شود. براي برطرف

 
نمودن آن پیشنهادي دارم که در ادامه به تفکیک موارد اجرایی درباره آن خواهید خواند: 

1 - دولت عراق غرامت جنگ هشت ساله که باید به ایران پرداخت کند را صرف بهسازي و احیاي منطقه ریزگرد ساز کند و با کاشت

 
درخت و پوشش گیاهی مانع ریز گرد شود 

 
2 - این طرح می تواند توسط پیمانکاران عراقی و یا ایرانی اجرا شود 

3 - پنج میلیون جوان ایرانی در این طرح می توانند براي مدتی شاغل شوند و در همان کشور عراق مشغول به درختکاري و غرس

 
درختان که مولد اکسیژن هستند خواهند شد 

 
لازم به ذکر است که کشور عراق روزانه 10 میلیون بشکه نفت می فروشد و ایران 500 هزار بشکه 

4 - با اجراي این طرح که یقینا به کام دولت مردان عراق خواهد بود می توانیم برخی پروژه هاي جانبی را نیز توسط پیمانکاران ایرانی

 
در آن منطقه اجرا کنیم 

 
5 - می توان پیشنهاد روش اجرایی BOT را توسط پیمانکاران ایرانی به عراقی ها بدهیم که یقینا مورد تایید قرار خواهد گرفت 



این پیشنهاد حاصل سالها تحصیل و دنیادیدگی بنده حقیر است که با توجه به اجراي طرح هاي مشابه در کشورهاي با اقلیم مشابه
ایران بیان می شود. التماس دعا



رسالت ما برگزاري بی طرفانه و مطمئن انتخابات است

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/12/05

 
استاندار کرمان: 

 
رسالت ما برگزاري بی طرفانه و مطمئن انتخابات است 

علی زینی وند روز یکشنبه در سمینار فرمانداران و روساي کمیته هاي ستاد انتخابات استان کرمان در دانشگاه ولی عصر(عج)
رفسنجان با اشاره به شرایط سختِ کاري فرمانداران با وجود کمبود اعتبارات عنوان کرد: مجموعه فرمانداران استان ترکیبی از

 
نیروهاي باتجربه، جوان و باانگیزه هستند و طی چند ماه حضورم در استان شاهد تلاش آنها هستم. 

استاندار کرمان به شرایط کشور و نظام بین الملل اشاره داشت و گفت: مشارکت در انتخابات مهمترین عامل اقتدار کشور در سطح

 
ملی و معادلات بین المللی است. 

زینی وند از جوانان و اقشار تحصیل کرده براي داوطلبی در انتخابات شوراي شهر و روستا دعوت کرد و گفت: شوراهاي اسلامی در

 
همه روستاها باید فعال شوند و با حضور جوانان و تحصیل کرده ها منشا تحولات سازنده در جوامع محلی باشند. 

وي خطاب به فرمانداران تصریح کرد: در تشکیل هیات هاي اجرایی نباید جناحی رفتار شود، افراد بی طرف باید در این هیات ها
باشند و در حقیقت هیات هاي اجرایی ویترینی از معتمدان شهر و روستا هستند که باید جوانان، خانم ها، روحانیت، کسبه و حقوقدان

 
ها و همه اقشار در آن باشند. 

استاندار کرمان افزود: اینکه چه فردي در این انتخابات حداکثر راي را به دست می آورد به ما ارتباطی ندارد و ما باید وظیفه خودمان

 
را در برگزاري صحیح انتخابات اجرا کنیم. 

زینی وند، تعامل با هیات هاي نظارت در چارچوب وظایف آنها و حفظ فضاي تعاملی استان را از اهم مسائل در برگزاري انتخابات
برشمرد و ادامه داد: حتی اگر مسئول رسمی بخواهد این تعامل را خدشه دار کند، فرمانداران و بخشداران نباید از آن دنباله روي

 
کنند، تعاملی که اکنون در استان برقرار است با موضع عزت و اقتدار اجرایی فرماندار باید حفظ شود. 

وي انتخابات، کرونا، معیشت و امنیت را از اولویت هاي کاري برشمرد که مدیران باید به آن توجه کنند و بیان کرد: تا پایان مدتی که
مسئول هستید، وظایف قانونی خود را با دست پاکی و محکم در چارچوب نظام جمهوري اسلامی و سیاست هاي دولت انجام دهید که

 
عین مردانگی است. 

 
استاندار کرمان، توجه جدي و مدیریت در اجراي طرح شهید سلیمانی در راستاي مقابله با بیماري کرونا را مورد تاکید قرار داد. 

زینی وند ابراز داشت: در بحث معیشت مردم و اشتغال کمک کنید، ظرفیت شهرستان ها را فعال کرده و از وام هاي مشاغل روستایی

 
بهره ببرید. 

وي همچنین پیگیري تا حصول نتیجه نهایی در مصوبات جلسات را از فرمانداران و مدیران خواست و گفت: هیچ مصوبه اي را فراموش

 
نمی کنیم و باید اجرا شوند. 

استاندار کرمان تعامل با نمایندگان را مورد اشاره قرار داد و بیان داشت: تاریخ خواهد گفت که دولت تدبیر و امید در چه شرایطی چه

 
کارهاي بزرگی انجام داد و ما باید از این خدمات دفاع کنیم. 

زینی وند اظهار داشت: به عنوان استاندار هیچ چالشی در این استان نداریم و تمام اعضاي شوراي تامین برادرانه درکنار هم کار می

 
کنند و هماهنگی مثال زدنی میان آنها وجود دارد. 



استاندار کرمان به تحولات مدیریتی در سطح استانداري نیز اشاره داشت و گفت: همه این تغییرات و تحولات با هدف کارآمدي افراد و
قرارگیري در جایگاه خودشان صورت گرفته و هیچ انگیزه دیگري پشت آن نیست.



900 معدن راکد در استان کرمان وجود دارد

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/12/05

 
900 معدن راکد در استان کرمان وجود دارد 

رئیس مجمع نمایندگان استان کرمان با اشاره به وجود 900 معدن تعطیل، نیمه تعطیل، راکد و تعیین تکلیف نشده در این استان

 
گفت: این امر مسئولیت شرکت ها و مسئولان را در زمینه اکتشاف پهنه چند برابر می کند. 

شهباز حسن پور روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا خواستار برگزاري سریع شوراي عالی معادن کشور با محوریت معادن استان

 
کرمان شد و از مسئولان خواست تا تعیین تکلیف این معادن شورا در استان نیز به صورت هفتگی برگزار شود. 

 
وي ادامه داد: برگزاري این نشست ها و تعیین تکلیف معادن به نوعی توجه به بخشی از مسئولیت ها در قبال مردم است. 

رئیس مجمع نمایندگان استان کرمان همچنین به مدیران مومن و متخصص توصیه کرد، اجراي طرح هاي توسعه اي این استان را

 
تسریع کنند تا موجب ایجاد اشتغال پایدار، پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی به عنوان نسخه نجات بخش کشور شود. 

وي از تسریع در طرح هاي توسعه اي و ایجاد اشتغال در استان کرمان به عنوان اولویت و ضرورت امروز جامعه نام برد و گفت: به
سرانجام رسیدن اصولی طرح هاي توسعه اي موجب بهره مند شدن اقشار مختلف مردم از مزایاي آن ها و توزیع عادلانه ثروت می

 
شود. 

حسن پور افزود: شهرهاي استان کرمان باید در تمام بخش ها بخصوص در زمینه معدن به کارگاه سازندگی تبدیل شوند.



رسالت ما برگزاري بی طرفانه و مطمئن انتخابات است

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/12/05

 
استاندار کرمان: 

 
رسالت ما برگزاري بی طرفانه و مطمئن انتخابات است 

علی زینی وند روز یکشنبه در سمینار فرمانداران و روساي کمیته هاي ستاد انتخابات استان کرمان در دانشگاه ولی عصر(عج)
رفسنجان با اشاره به شرایط سختِ کاري فرمانداران با وجود کمبود اعتبارات عنوان کرد: مجموعه فرمانداران استان ترکیبی از

 
نیروهاي باتجربه، جوان و باانگیزه هستند و طی چند ماه حضورم در استان شاهد تلاش آنها هستم. 

استاندار کرمان به شرایط کشور و نظام بین الملل اشاره داشت و گفت: مشارکت در انتخابات مهمترین عامل اقتدار کشور در سطح

 
ملی و معادلات بین المللی است. 

زینی وند از جوانان و اقشار تحصیل کرده براي داوطلبی در انتخابات شوراي شهر و روستا دعوت کرد و گفت: شوراهاي اسلامی در

 
همه روستاها باید فعال شوند و با حضور جوانان و تحصیل کرده ها منشا تحولات سازنده در جوامع محلی باشند. 

وي خطاب به فرمانداران تصریح کرد: در تشکیل هیات هاي اجرایی نباید جناحی رفتار شود، افراد بی طرف باید در این هیات ها
باشند و در حقیقت هیات هاي اجرایی ویترینی از معتمدان شهر و روستا هستند که باید جوانان، خانم ها، روحانیت، کسبه و حقوقدان

 
ها و همه اقشار در آن باشند. 

استاندار کرمان افزود: اینکه چه فردي در این انتخابات حداکثر راي را به دست می آورد به ما ارتباطی ندارد و ما باید وظیفه خودمان

 
را در برگزاري صحیح انتخابات اجرا کنیم. 

زینی وند، تعامل با هیات هاي نظارت در چارچوب وظایف آنها و حفظ فضاي تعاملی استان را از اهم مسائل در برگزاري انتخابات
برشمرد و ادامه داد: حتی اگر مسئول رسمی بخواهد این تعامل را خدشه دار کند، فرمانداران و بخشداران نباید از آن دنباله روي

 
کنند، تعاملی که اکنون در استان برقرار است با موضع عزت و اقتدار اجرایی فرماندار باید حفظ شود. 

وي انتخابات، کرونا، معیشت و امنیت را از اولویت هاي کاري برشمرد که مدیران باید به آن توجه کنند و بیان کرد: تا پایان مدتی که
مسئول هستید، وظایف قانونی خود را با دست پاکی و محکم در چارچوب نظام جمهوري اسلامی و سیاست هاي دولت انجام دهید که

 
عین مردانگی است. 

 
استاندار کرمان، توجه جدي و مدیریت در اجراي طرح شهید سلیمانی در راستاي مقابله با بیماري کرونا را مورد تاکید قرار داد. 

زینی وند ابراز داشت: در بحث معیشت مردم و اشتغال کمک کنید، ظرفیت شهرستان ها را فعال کرده و از وام هاي مشاغل روستایی

 
بهره ببرید. 

وي همچنین پیگیري تا حصول نتیجه نهایی در مصوبات جلسات را از فرمانداران و مدیران خواست و گفت: هیچ مصوبه اي را فراموش

 
نمی کنیم و باید اجرا شوند. 

استاندار کرمان تعامل با نمایندگان را مورد اشاره قرار داد و بیان داشت: تاریخ خواهد گفت که دولت تدبیر و امید در چه شرایطی چه

 
کارهاي بزرگی انجام داد و ما باید از این خدمات دفاع کنیم. 

زینی وند اظهار داشت: به عنوان استاندار هیچ چالشی در این استان نداریم و تمام اعضاي شوراي تامین برادرانه درکنار هم کار می

 
کنند و هماهنگی مثال زدنی میان آنها وجود دارد. 



استاندار کرمان به تحولات مدیریتی در سطح استانداري نیز اشاره داشت و گفت: همه این تغییرات و تحولات با هدف کارآمدي افراد و
قرارگیري در جایگاه خودشان صورت گرفته و هیچ انگیزه دیگري پشت آن نیست.



900 معدن راکد در استان کرمان وجود دارد

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/12/05

 
900 معدن راکد در استان کرمان وجود دارد 

رئیس مجمع نمایندگان استان کرمان با اشاره به وجود 900 معدن تعطیل، نیمه تعطیل، راکد و تعیین تکلیف نشده در این استان

 
گفت: این امر مسئولیت شرکت ها و مسئولان را در زمینه اکتشاف پهنه چند برابر می کند. 

شهباز حسن پور روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا خواستار برگزاري سریع شوراي عالی معادن کشور با محوریت معادن استان

 
کرمان شد و از مسئولان خواست تا تعیین تکلیف این معادن شورا در استان نیز به صورت هفتگی برگزار شود. 

 
وي ادامه داد: برگزاري این نشست ها و تعیین تکلیف معادن به نوعی توجه به بخشی از مسئولیت ها در قبال مردم است. 

رئیس مجمع نمایندگان استان کرمان همچنین به مدیران مومن و متخصص توصیه کرد، اجراي طرح هاي توسعه اي این استان را

 
تسریع کنند تا موجب ایجاد اشتغال پایدار، پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی به عنوان نسخه نجات بخش کشور شود. 

وي از تسریع در طرح هاي توسعه اي و ایجاد اشتغال در استان کرمان به عنوان اولویت و ضرورت امروز جامعه نام برد و گفت: به
سرانجام رسیدن اصولی طرح هاي توسعه اي موجب بهره مند شدن اقشار مختلف مردم از مزایاي آن ها و توزیع عادلانه ثروت می

 
شود. 

حسن پور افزود: شهرهاي استان کرمان باید در تمام بخش ها بخصوص در زمینه معدن به کارگاه سازندگی تبدیل شوند.



درآمدزایی از ریزگردها

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/12/05

پیشنهاد یک عضو هیات علمی دانشگاه شهید باهنر کرمان براي مبارزه با ریزگردها و احتمال ایجاد اشتغال 5 میلیون جوان

 
عراقی و ایرانی: 

 
درآمدزایی از ریزگردها 

 
به قلم 

 
حبیب سلطانی تاج آبادي 

 
عضو هیات علمی دانشگاه شهید باهنر کرمان 

بنده فارغ التحصیل دانشسراي کشاورزي کرمان هستم و امروز می خواهم پیشنهادي دهم که به قول قدیمی ها حرف آهنین از یک
مشت استخوان به خانه خفته فسفردار مسئولان و کارشناسان امروزي. در ابتداي این متن یک نکته طنز آلمانی به خاطرم آمد که در
آن گفته می شود دو مرد به یک خانم می رسند، یکی وي را از قبل می شناخت که حال و احوال پرسی کرد و دیگري که اصلا خانم
را نمی شناخت دست بانو را بوسید. نفر اول گفت که من آن خانم را می شناختم، تو که اصلا نمی شناختی چرا دست او را بوسیدي؟
نفر دوم گفت که به هر حال من هم باید براي آشنایی از جایی شروع می کردم. این ضرب المثل آلمانی بسیار در رفتارهاي روز مره به
خصوص مدیریت کاربرد دارد. به خصوص در جامعه ما که کار را با انشاالله و به امید خدا شروع می کنیم. خداوند در قرآن می گوید که
انسان جهول و ظلوم است، اگر به این دو واژه توجه داشته باشیم شاید آینده بهتري را رقم بزنیم. همانطور که باید به این نکته توجه

 
داشته باشیم که خداوند، انسان را اشرف مخلوقات می داند که هم در حیات و هم در ممات قابل توجه است. 

امروزه منطقه اي که به قبرستان وادي الاسلام نزدیک است شده است عامل انتشار گرد و خاك و ریزگرد، زیرا در آن هیچ گل و
گیاهی کاشته نشده است. این خاك ها از سمت عراق به ایران و به خصوص منطقه جنوبی سرازیر می شود و مردم ما را تهدید می
کند. اگر این ریزگردها متوقف شود هم به نفع عراق است و هم ایران و باید حتما چاره اي براي آن اندیشیده شود. براي برطرف

 
نمودن آن پیشنهادي دارم که در ادامه به تفکیک موارد اجرایی درباره آن خواهید خواند: 

1 - دولت عراق غرامت جنگ هشت ساله که باید به ایران پرداخت کند را صرف بهسازي و احیاي منطقه ریزگرد ساز کند و با کاشت

 
درخت و پوشش گیاهی مانع ریز گرد شود 

 
2 - این طرح می تواند توسط پیمانکاران عراقی و یا ایرانی اجرا شود 

3 - پنج میلیون جوان ایرانی در این طرح می توانند براي مدتی شاغل شوند و در همان کشور عراق مشغول به درختکاري و غرس

 
درختان که مولد اکسیژن هستند خواهند شد 

 
لازم به ذکر است که کشور عراق روزانه 10 میلیون بشکه نفت می فروشد و ایران 500 هزار بشکه 

4 - با اجراي این طرح که یقینا به کام دولت مردان عراق خواهد بود می توانیم برخی پروژه هاي جانبی را نیز توسط پیمانکاران ایرانی

 
در آن منطقه اجرا کنیم 

 
5 - می توان پیشنهاد روش اجرایی BOT را توسط پیمانکاران ایرانی به عراقی ها بدهیم که یقینا مورد تایید قرار خواهد گرفت 



این پیشنهاد حاصل سالها تحصیل و دنیادیدگی بنده حقیر است که با توجه به اجراي طرح هاي مشابه در کشورهاي با اقلیم مشابه
ایران بیان می شود. التماس دعا



107 اقدام تامین اجتماعی در مقابله با کرونا

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/12/05

شفاآنلاین>سلامت>سازمان تامین اجتماعی در راستاي
مبارزه و مقابله با کرونا تاکنون 107 اقدام مؤثر انجام داده
که شامل کنترل شیوع بیماري، قطع زنجیره انتقال
ویروس، خدمت رسانی به بیماران کووید 19، حمایت از
کسب وکارها، بنگاه هاي تولیدي و کارفرمایان، حمایت از
کارگران و بیمه شدگان و اقدامات مختلف آموزشی،

 
فرهنگی و پژوهشی است. 

به گزارش شفاآنلاین:مؤسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی
بر آن شده تا گزارش پیشین خود (ششمین گزارش

سیاستی در مورد اقدامات سازمان تامین اجتماعی در مقابله با کرونا) را به روزرسانی کند و در راستاي ارتقاي شفافیت، اقدامات انجام

 
شده توسط سازمان تأمین اجتماعی را در اختیار افکار عمومی قرار دهد. 

سازمان تامین اجتماعی در ایام شیوع ویروس کرونا در کشور، تدابیر و ساز و کارهاي مهم و ارزنده اي را براي خدمات رسانی گسترده

 
و مطلوب به جامعه هدف خود ارائه کرده است. 

گزارش پیش رو، که با هدف معرفی و طبقه بندي اقدامات سازمان تأمین اجتماعی در مقابله با کرونا تنظیم شده است به نقش این
سازمان، به عنوان بزرگ ترین نهاد بیمه اجتماعی کشور، در تخفیف پیامدهاي منفی ناشی از بحران کرونا اختصاص دارد. در این
گزارش، در تناسب با گزارش پیشین مؤسسه عالی پژوهش تأمین اجتماعی در این خصوص، اقدامات سازمان در پنج گروه کنترل
شیوع بیماري و قطع زنجیره انتقال ویروس؛ خدمت رسانی به بیماران کووید 19؛ حمایت از کسب وکارها، بنگاه هاي تولیدي و

 
کارفرمایان؛ حمایت از کارگران و بیمه شدگان؛ و اقدامات آموزشی، فرهنگی و پژوهشی در مقابله با کرونا ارائه شده است. 

مؤسسه عالی پژوهش تأمین اجتماعی در بیستمین گزارش سیاستی خود مربوط به بحران کرونا، واکنش سازمان تأمین اجتماعی به

 
همه گیري کروناویروس در کشور را بررسی و مهم ترین اقدامات و سازکارهاي تدبیرشده در این خصوص را منتشر کرد. 

در این گزارش نشان داده می شود که سازمان تأمین اجتماعی چگونه با حداقل 40 اقدام در حوزه کنترل شیوع بیماري و قطع زنجیره
انتقال ویروس؛ 21 اقدام در خدمت رسانی به بیماران کووید 19؛ حداقل 10 اقدام در حوزه حمایت از کسب وکارها، بنگاه هاي تولیدي
و کارفرمایان؛ 24 اقدام در حوزه حمایت از کارگران و بیمه شدگان؛ و 12 اقدام در حوزه آموزشی، فرهنگی و پژوهشی، تاکنون حداقل

 
107 اقدام مؤثر در مقابله با کرونا به انجام رسانده و علاوه براین، تعداد زیادي اقدام دیگر را براي این منظور در دستور کار خود دارد. 

 
تشریح اهم اقدامات و تمهیدات اجراشده سازمان تامین اجتماعی در ایام کرونا: 



همان گونه که در طول بحران هاي مختلف ثابت شد، نظام تأمین اجتماعی نقشی کلیدي در کاهش آثار نامطلوب ناشی از بحران بر
اقتصاد، بازار کار و جامعه دارد. صندوق هاي بیمه گر اجتماعی، به عنوان بخشی از این نظام و در راستاي ایفاي نقشِ ضربه گیري
خود، باید در مقابله با همه گیري کرونا در اسرع وقت تمهیدات و تدابیري بیندیشند که تقاضاي روبه فزونی براي خدمات و مزایا (مثلاً
بیکاري یا درمان) را پاسخگو باشند و حمایت کافی را از اقشار و کسب وکارهاي آسیب دیده ارائه کنند. در این راستا، سازمان تأمین
اجتماعی، به عنوان بزرگ ترین نهاد بیمه گر اجتماعی، به رغم تمامی فشارهاي مالی ناشی از بحران، اقداماتی را انجام داد تا از ابعاد و

 
پیامدهاي بحران بر جمعیت تحت پوشش خود بکاهد. 

سازمان هاي تأمین اجتماعی در راستاي نقش تثبیت کنندگی و ضربه گیريِ خود، در وضعیت هاي عدم تعادل اقتصادي کمک می
کنند تا تعادل مجدداً برقرار شود. این سازمان ها به منظور حمایت از نیروي کار، کارفرمایان و جامعه تحت پوشش خود بر یافتن راه
هاي خلاقانه براي کمک به افراد آسیب پذیر و تسهیل دسترسی بیمه پردازان و مستمري بگیران به خدمات تأکید دارند. در این
چهارچوب، در وضعیتی که بحران کرونا کشورهاي جهان را درگیر مشکلات متعدد کرده، بار دیگر نقش و جایگاه این سازمان ها در

 
تخفیف پیامدهاي ناشی از بحران ها و کمک به ایجاد تعادل اقتصادي پررنگ شده است. 

سازمان تأمین اجتماعی چگونه با حداقل 40 اقدام در حوزه کنترل شیوع بیماري و قطع زنجیره انتقال ویروس؛ 21 اقدام در خدمت
رسانی به بیماران کووید 19؛ حداقل 10 اقدام در حوزه حمایت از کسب وکارها، بنگاه هاي تولیدي و کارفرمایان؛ 24 اقدام در حوزه
حمایت از کارگران و بیمه شدگان؛ و 12 اقدام در حوزه آموزشی، فرهنگی و پژوهشی، تاکنون حداقل 107 اقدام مؤثر در مقابله با

 
کرونا به انجام رسانده است و علاوه براین، تعداد زیادي اقدام دیگر را براي این منظور در دستور کار خود دارد. 

با فراگیري کووید 19 در ایران، دستگاه ها و نهادهاي مختلف اجراي طیف گسترده اي از اقدامات براي مقابله با این ویروس کشنده را
در دستور کار قرار دادند. دراین راستا، سازمان تأمین اجتماعی، به عنوان بزرگ ترین نهاد بیمه اجتماعی و دومین ارائه دهنده خدمت
درمان در کشور، به سبب نقش و جایگاه مهمی که در حوزه رفاه و تأمین اجتماعی، چه از نظر ارائه خدمات درمانی و چه از نظر ایجاد
امنیت درآمدي براي بیمه شدگان، ایفا می کند، مجموعه اي از سیاست ها، تدابیر و اقدامات را براي مقابله با کروناویروس جدید به

 
اجرا گذاشت. 

اقدامات و تمهیدات اجراشده سازمان تاکنون در مقابله با کرونا در پنج دسته کلی، طبقه بندي و ارائه می شوند. طبقه بندي اهم

 
اقدامات و تمهیدات اجراشده سازمان شامل موارد زیر هستند: 

 
. کمک به کنترل شیوع بیماري و قطع زنجیره انتقال ویروس ازطریق غیرحضوري کردن ارائه بسیاري از خدمات 

. خدمت رسانی به بیماران کووید 19 ازطریق تخصیص امکانات درمانی ملکی به این بیماران و گسترش تعهدات بیمه پایه در درمان

 
غیرمستقیم 

 
. حمایت از کسب وکارها، بنگاه هاي تولیدي و کارفرمایان 

 
. حمایت از کارگران و بیمه شدگان 

 
. اقدامات آموزشی، فرهنگی و پژوهشی در مقابله با کرونا 



بر اساس چهارچوب و در راستاي پروتکل هاي سازمان بهداشت جهانی و مصوبات ستاد ملی مبارزه با کروناي کشور در خصوص
ضرورت کاهش مراجعات و رفت وآمدها به منظور جلوگیري از انتقال و شیوع ویروس، مجموعه اي از تدابیر در سازمان تأمین

 
اجتماعی تصویب و اجرا شد که ازجمله مهم ترین آن ها می توان به موارد زیر اشاره کرد: 

 
ایجاد سامانه غیرحضوري استعلام استحقاق درمان و حذف مراجعه به واحدهاي اجرایی جهت تمدید اعتبار دفترچه درمانی 

غیرحضوري کردن نام نویسی بیمه شدگان ازطریق کارفرما (موضوع بخشنامه شماره 5 نام نویسی و حساب هاي انفرادي به شماره

 
3954/99/1000 مورخ 09/05/99). 

 
راه اندازي سامانه غیرحضوري اعلام سابقه به مؤسسات جهت بهره برداري الکترونیکی سازمان ها و نهادها. 

 
حذف اسپیرومتري و اثرانگشت در معاینات سلامت شغلی بیمه شدگان. 

 
توقف اخذ اثر انگشت در کلیه قراردادها و فرم هاي مربوط به فرایندهاي ارائه خدمات به منظور پیشگیري از شیوع بیماري کرونا. 

 
افزایش اعتبار پرونده هاي مکانیزه دارویی تا انتهاي هر فصل جهت جلوگیري از رفت وآمد بیماران براي تمدید اعتبار پرونده. 

تعلیق موقت کمیته هاي بررسی مشاغل سخت وزیان آور و تدوین فرایند رسیدگی به درخواست متقاضیان در سطح شعب و ادارات

 
کل استان ها با هماهنگی اداره کل بازرسی کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی. 

 
رسیدگی به اعتراض بیمه شدگان در ارتباط با سوابق پرداخت حق بیمه به صورت غیرحضوري. 

 
مکانیزه سازي تقاضاي عقد قرارداد از سوي پزشکان در بخش درمان غیرمستقیم. 

حذف مراجعه حضوري متقاضیانِ بهره مندي از مزایاي مستمري بازنشستگی جهت ارائه و ثبت درخواست به واحدهاي اجرایی تا پایان

 
اردیبهشت ماه سال 1399 و تعیین تاریخ ترك کار آن ها به منزله تاریخ درخواست بازنشستگی. 

 
غیرحضوري کردن درخواست بازنشستگی از ابتداي خردادماه 1399. 

 
غیرحضوري کردن فرایند پرداخت هزینه ازدواج. 

 
غیرحضوري کردن فرایند پرداخت کمک هزینه مجلس ترحیم (کفن ودفن). 

 
غیرحضوري کردن استعلام وضعیت دریافت مستمري و بیمه شده. 

 
غیرحضوري کردن استعلام ارتباط بیمه اي بیمه شدگان در سامانه خدمات غیرحضوري سازمان تأمین اجتماعی. 

 
غیرحضوري کردن نام نویسی متمرکز افراد تبعی بیمه شدگان. 



 
درخواست غیرحضوري تکمیل سوابق بیمه شدگان پاره وقت. 

 
حذف مراجعه فرزندان اناث مستمري بگیران با ثبت هوشمند خاتمه کفالت. 

 
ابلاغ غیرحضوري احکام مطالباتی در سامانه اختصاصی خدمات الکترونیکی سازمان. 

 
غیرحضوري کردن انعقاد قرارداد بیمه اختیاري و دریافت برخط حق بیمه حرف و مشاغل آزاد. 

 
توافق غیرحضوري کارفرمایان براي ابلاغ احکام و مکاتبات الکترونیکی. 

 
ابلاغ الکترونیکی مفاصاحساب به واگذارنده و پیمانکار. 

 
مشاهده غیرحضوري جزئیات محاسبات و گردش حساب بدهی. 

 
اعتراض غیرحضوري کارفرما به بدهی و تعیین و اعلام زمان رسیدگی. 

 
پرداخت غیرحضوري غرامت دستمزد ایام بیماري. 

 
حذف کاغذ از درآمد (سامانه مکاتبات الکترونیک). 

 
احتساب سوابق دوران خدمت سربازي به صورت غیرحضوري. 

 
اخذ الکترونیکی درخواست مفاصاحساب و صدور هوشمند و ابلاغ آن. 

 
ارتقاي سامانه دریافت لیست و ارائه میزکار و امکانات کنترلی به کارفرما براي اصلاح لیست. 

 
درخواست غیرحضوري معرفی بیمه شدگان به کمیسیون هاي پزشکی موضوع ماده 9 قانون تأمین اجتماعی. 

 
برقراري و پرداخت غیرحضوري بیمه بیکاري. 

 
اخذ غیرحضوري درخواست کفالت و بازرسی. 

ارسال بیش از یک میلیون و 100 هزار پیامک به بیمه شدگان و مستمري بگیرانی که در بازه زمانی 01 /12 /1398 لغایت 31 /01

 
1399/ اعتبار دفاتر درمانی آن ها به پایان رسیده بود، مبنی بر عدم نیاز به مراجعه به واحدهاي اجرایی جهت تمدید دفترچه درمانی. 

ارسال 38,725 پیامک به کارگران ساختمانی که اعتبار کارت مهارت آن ها در بازه زمانی 01 /12 /1398 لغایت 31 /01 /1399

 
خاتمه یافته بود مبنی بر عدم نیاز به تمدید کارت مهارت فنی. 



ارسال 25,716 پیامک به بیمه شدگان خاص (صاحبان حرف و مشاغل آزاد، ادامه بیمه به طور اختیاري، قالیبافان و غیره) مبنی بر

 
اطلاع رسانی افزایش مهلت هاي مربوطه. 

ایجاد ارتباط سیستمی با وزارت علوم، تحقیقات و فناوري به منظور حذف گواهی اشتغال به تحصیل دانشجویان جهت صدور و تمدید

 
دفترچه فرزندان ذکور بالاي 19 سال. 

متمرکز نمودن سوابق پرداخت حق بیمه بیمه شدگان و حذف فرایند جمع آوري سوابق به منظور ممانعت از مراجعه و تردد بیمه

 
شدگان به شعب سازمان. 

 
حذف کد سه رقمی مندرج در برگه پذیرش بیماران در هنگام مراجعه به پزشک و یا پاراکلینیک به منظور کاهش خط انتقال بیماري. 

 
اعطاي تسهیلات به تولیدکنندگان مواد شوینده و بهداشتی توسط بانک رفاه کارگران در راستاي کمک به کنترل شیوع کرونا. 

 
معرفی و رونمایی از خدمت جدید دستیار دیجیتالی رفاه در حوزه مستمري بگیران سازمان توسط بانک رفاه کارگران. 

 
سازمان تامین اجتماعی و بحران کرونا 

حذف کامل دفترچه کاغذي درمان و استفاده از فناوري دیجیتال در این خصوص، پیاده سازي سامانه غیرحضوري مدیریت بدهی،
هوشمندسازي لیست و امکان دریافت کلیه لیست ها به صورت غیرحضوري (لیست هاي معوق، متمم و بدون وجه)، استفاده از
اطلاعات مؤدیان سازمان امور مالیاتی به منظور تسهیل در امر بازرسی دفاتر قانونی موضوع ماده 47 قانون تأمین اجتماعی و حذف
پروسه مراجعه بازرسان دفاتر قانونی به کارگاه هاي مشمول، پیاده سازي سامانه ثبت و ورود اطلاعات خزانه داري و اسناد خزانه
اسلامی، پیاده سازي سامانه متمرکز بازرسی دفاتر قانون، برقراري غیرحضوري مستمري بازماندگان، پرداخت غیرحضوريِ حق بیمه
کسري از ماه، عملیاتی سازي سامانه متمرکز مستمري، راه اندازي ارتباط برخط سازمان با سازمان هاي ثبت احوال؛ وزارت علوم،
تحقیقات و فناوري؛ پلیس مهاجرت و امور هویتی ایرانیان خارج از کشور جهت بررسی وضعیت استمرار شرایط دریافت مستمري براي
مستمري بگیران، غیرحضوري کردن نام نویسی متمرکز کارفرمایان، غیرحضوري کردن نام نویسی متمرکز اتباع خارجی، پیگیري در
خصوص انجام معاینات پیش از استخدام به صورت غیرحضوري از کارفرمایان، غیرحضوري کردن درخواست پذیرش کارگران
ساختمانی و غیرحضوري کردن درخواست بازرسی اشتغال به کار کارگران شاغل در کارهاي ساختمانی از اقدامات دیگري است که در

 
دستور کار قرار دارد. 

 
خدمت رسانی به بیماران کووید 19 

سازمان تأمین اجتماعی اولین خریدار و دومین ارائه دهنده خدمت درمان در کشور است و بدین ترتیب نقش مهمی در سیستم
سلامت کشور و ایجاد پوشش همگانی خدمات سلامت ایفا می کند. باتوجه به این نقش بود که تدابیر مهمی در مدیریت بخش درمان
سازمان (اعم از درمان مستقیم و درمان غیرمستقیم) براي خدمات رسانی به بیماران کووید 19 اندیشیده شده که این امور در تضمین

 
دسترسی جامعه ذي نفعان به خدمات درمانی و همچنین کمک به مهار ویروس در سطح ملی بسیار حائز اهمیت است. 

آماده باش 73 بیمارستان و 310 مرکز سرپایی براي خدمت رسانی به مبتلایان به کرونا، به کارگیري بیش از هفت هزار نفر از پزشکان



و 25 هزار نفر از پرسنل غیرپزشک در فرایند خدمت رسانی به بیماران کووید 19 و صدور مجوز جذب نیروهاي موقت کادر درمان
جهت پاسخگویی به بیماران، به کارگیري نیروي انسانی قراردادي خارج از محدودیت ردیف هاي تشکیلاتی و محدودیت هاي ابلاغی
در ضوابط اداري براي پاسخگویی به نیازهاي درمانی، اختصاص بالغ بر 2800 تخت عادي و 495 تحت ویژه در مراکز ملکی سازمان به
بیماران کووید19 از ابتداي شیوع بیماري، بستري حدود 92 هزار و 500 نفر در مراکز ملکی سازمان در کل کشور (حدود 15 درصد
نیاز به مراقبت ویژه داشته اند) که حدود 88 درصد از آن ها ترخیص شده اند از مهم ترین اقدامات تامین اجتماعی در ایام کرونا به

 
شمار می رود. 

راه اندازي تست PCR در آزمایشگاه رفرانس تأمین اجتماعی و بیمارستان شهید لبافی نژاد، صدور مجوز تفویض اختیار به کارگیري
نیروي تخصصی و غیرتخصصی به مدت 2 ماه در استان هاي درگیر کرونا، توسعه بسته تعهدات بیمه پایه و افزایش ناگهانی 4000
تخت ویژه دانشگاهی (با هزینه هتلینگ دو برابر) با پرداخت تعرفه ویژه براي آن ها، گسترش پروژه نسخه الکترونیک به کل کشور
جهت استفاده تمامی پزشکان طرف قرارداد و غیر طرف قرارداد، تمهیدات لازم جهت انجام مشاوره پزشک با بیمار از راه دور و امکان
دسترسی به آن ازطریق سامانه club.tamin.ir، تمهیدات لازم جهت مکانیزه سازي رسیدگی به پرونده هاي بستريِ مؤسسات طرف
قرارداد، افزایش سقف تعدادي مجاز تحویل داروهاي مختلف در یک نسخه، افزایش سقف ریالی مجاز داروخانه ها تا سه میلیون تومان
براي داروهاي غیر پرونده اي و هشت میلیون تومان براي داروهاي پرونده اي جهت کاهش مراجعه بیماران، تشکیل کمیته مدیریت
بحران جهت مقابله با کووید 19 و تعیین دستورالعمل کاري براي مدیریت درمان استان ها (شامل پیش بینی اقدامات موردنیاز و
تعیین میزان اقلام مصرفی لازم در مراکز درمانی استان ها)، هماهنگی با وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی براي انسجام عمل و
وحدت رویه در مقابله با کرونا، شامل دریافت آخرین دستورالعمل هاي مراقبت، تشخیص و درمان مبتلایان به کرونا و ارسال آن ها به
مدیریت هاي درمان استان ها، و همچنین همکاري با این وزارت به منظور ایفاي نقش در مقابله ملی با ویروس، فعال شدن برخی
درمانگاه ها در دو شیفت کاري و ایام تعطیل، ابلاغ اولویت بستري بیماران مبتلا به کرونا و توقف و یا محدودسازي فعالیت هاي الکتیو

 
مراکز درمانی ملکی از دیگر اقدامات تامین اجتماعی هستند. 

 
صدور مجوز خرید تجهیزات پزشکی 

نیازسنجی و صدور مجوز خرید تجهیزات پزشکی کمک تنفسی شامل ونتیلاتور، CPAP، BIPAP، میکروونت و غیره حسب
درخواست و بررسی آمار و عملکرد مراکز درمانی تابعه، نیازسنجی و صدور مجوز خرید دستگاه اکسیژن ساز یا مخزن اکسیژن مایع
حسب درخواست و بررسی آمار و عملکرد مراکز درمانی تابعه، نیازسنجی و صدور مجوز خرید دستگاه هاي تصویربرداري با آمار
مراجعه بالا به دلیل گستردگی شیوع بیماري در برخی از استان ها، تهیه و تحویل اقلام حفاظتی موردنیاز (علاوه بر خرید مدیریت
هاي درمان) به کل کشور از طرف ستاد مرکزي از ابتداي شیوع بیماري از خدمات و اقدامات سازمان تامین اجتماعی محسوب می

 
شوند. 

73 بیمارستان، 2 هزار و 816 تخت عادي مخصوص کرونا، 495 تخت ویژه اختصاصی کرونا، 92 هزار و 359 نفر بستري شدگان، 10
هزار و 121 فوتی و 81 هزار و 393 نفر هم کل ترخیص شدگان از مهمترین آمار عملکرد در حوزه تخصصی معاونت درمان سازمان

 
تامین اجتماعی تا پایان دي ماه 99 است. 

 
حمایت از کسب وکارها، بنگاه هاي تولیدي و کارفرمایان 

باتوجه به لزوم کاهش رفت وآمدها و لغو تجمعات غیرضروري براي کنترل شیوع ویروس، بسیاري از مشاغل به طور مستقیم تحت
تأثیر قرار گرفته اند. برخی از آن ها ناچار به تعطیل کردن کسب و کار خود شده اند و برخی هم به دلیل کاهش مراجعه و تقاضاي



 
خانوارها براي دریافت خدمات با رکود قابل توجهی روبرو شده اند. 

 
تمهیدات سازمان تأمین اجتماعی براي حمایت از کسب و کارها و کارفرمایان آسیب دیده از کرونا: 

امهال حق بیمه سهم کارفرما (20 درصد) در اسفندماه 1398، فروردین و اردیبهشت ماه 1399 براي 14 رسته از فعالیت ها و کارگاه
هاي مشمول قانون تأمین اجتماعی که تحت تأثیر مستقیم بیماري کووید 19 قرار گرفتند، به نحوي که در این بازه زمانی مکلف به
پرداخت حق بیمه سهم کارفرما (20درصد) نبودند، با امکان تقسیط حق بیمه دوره مذکور براي آن ها بدون اخذ جریمه، از تیرماه

 
لغایت اسفندماه 1399. 

امهال حق بیمه سهم کارفرمایی آذر و دي ماه سال 1399 براي 13 رشته فعالیت شامل آرایشگاه هاي زنانه- تالارهاي پذیرایی -
توزیع صنایع دستی و فرش دستباف - دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگري - باشگاه هاي ورزشی - مراکز مربوط به گردشگري آسیب
دیده از شیوع ویروس کرونا با امکان پرداخت یا تعیین ترتیب پرداخت (سررسید اقساط تا پایان خردادماه 1400) حداکثر تا پایان

 
اسفندماه 1399. 

 
حمایت از کارفرمایان و لذا اشتغال و تولید با تقسیط بدهی هاي معوقه در صورت ارائه درخواست. 

تعلیق موقت برگزاري جلسات کمیسیون هاي پزشکی (موضوع ماده 91 قانون تأمین اجتماعی) و شوراهاي پزشکی تا پایان اردیبهشت

 
ماه 1399. 

 
توقف انجام بازرسی از کارگاه ها به جز در موارد خاص تا پایان اردیبهشت ماه 1399. 

 
همکاري در خصوص انجام بازرسی از کارگاه هاي مشمول قانون تأمین اجتماعی که به صورت دورکاري مشغول به فعالیت هستند. 

 
حمایت از کارفرمایان، اشتغال و تولید با تقسیط بدهی هاي معوقه در صورت ارائه درخواست. 

تمدید مهلت صدور درخواست بازرسی دفاتر و اخذ مدارك و مستندات از کارفرمایان و انجام بازرسی آخرین سال مالی به منظور

 
همکاري بیشتر با بنگاه هاي اقتصادي و همسویی با سازمان امور مالیاتی. 

عدم قطعیت مطالبات سازمان ناشی از توقف و تعلیق فعالیت (تعلیق فعالیت هیئت هاي تشخیص مطالبات رسیدگی به اعتراض

 
کارفرمایان) از اسفندماه 1398 لغایت اردیبهشت ماه 1399. 

 
توقف و تعلیق اقدامات مطالباتی سازمان از اسفندماه 1398 لغایت اردیبهشت ماه 1399. 

 
حمایت از کارگران و بیمه شدگان 

پرداخت غرامت دستمزد ایام بیماري به تمامی بیمه شدگان مبتلا به بیماري کووید19 و احتساب دوره مزبور به عنوان سابقه پرداخت
حق بیمه، تسهیل در پرداخت غرامت دستمزد ایام بیماري به بیمه شدگان دچار کووید 19 بدون انجام تشریفات اداري (معرفی به
مراجع پزشکی و تکمیل فرم معرفی به کار توسط کارفرما)، درصورتی که گواهی استراحت ارائه شده 15 روز و کمتر باشد، پرداخت



غرامت تا سقف یک ماه بدون نیاز به تأیید مراجع معتمد پزشکی سازمان، درصورتی که بیمه شده در بیمارستان بستري شده باشد و
پرداخت علی الحساب غرامت دستمزد ایام بیماري و بارداري بدون نیاز به تأیید مراجع پزشکی سازمان (پزشک معتمد و شوراي
پزشکی) و همچنین حذف استعلام وضعیت و معرفی به کار از این فرایند از اقدامات مهم در سازمان تأمین اجتماعی در راستاي

 
حمایت از بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی (اعم از بیمه پردازان و مستمري بگیران) است. 

تعلیق بازرسی احراز اشتغال قالیبافان، کارگران ساختمانی و سایر بیمه شدگان خاص تا پایان اردیبهشت ماه 1399، ابلاغ تجویز
داروهاي بیماران مزمن داراي پرونده مزمن به صورت 2 ماهه به جاي یک ماه، تعلیق بازرسی بیمه بیکاري تا پایان اردیبهشت ماه
1399، افزایش استحقاق درمان متقاضیان دریافت بیمه بیکاري در دوران شیوع ویروس کرونا لغایت شهریورماه 1399، تمدید اعتبار
دفترچه درمانی بیمه شدگان گروه هنرمندان، نویسندگان و روزنامه نگاران لغایت آبان ماه 1399 و اعمال آن در سیستم استحقاق
درمان، پرداخت کمک هزینه کفن ودفن به فوت شدگان ناشی از بیماري کووید19، برقراري مستمري براي بازماندگان بیمه شدگان
فوت شده بر اثر بیماري کووید19، تسهیل شرایط احراز مقرري بیکاري براي افرادي که از اسفندماه 1398 تا اردیبهشت ماه 1399 در
اثر کرونا بیکار شده بودند و لحاظ این نوع بیکاري در قالب حوادث غیرمترقبه (موضوع تبصره 2 ماده 2 قانون بیمه بیکاري)، به طوري

 
که بالغ بر 738 هزارنفر مشمول دریافت این مقرري شدند. 

حذف استعلام وضعیت و معرفی به کار براي پرداخت استراحت هاي پزشکی که لیست پرداخت حق بیمه آن ها با مدت استراحت
مطابقت دارد، تمدید اعتبار دفاتر درمانی منتهی به بهمن ماه 1398 کلیه بیمه شدگان تا پایان اردیبهشت ماه 1399 بدون توجه به
تداوم پرداخت بیمه اي، حذف فرایند لزوم تأیید شوراي پزشکی در خصوص افرادي که مهلت دفاتر درمانی آنان زودتر از موعد مقرر
(4 و 6 ماهه) به اتمام رسیده است، تمدید تاریخ خروج از کفالت و اعتبار دفاتر درمانی همسران و فرزندان اناث مستمري بگیران به
ترتیب به مدت سه و یک سال، لغو فرایند معاینات پزشکی بدو بیمه پردازي براي متقاضیان انعقاد قرارداد بیمه با ماهیت غیراجباري
ازجمله بیمه شدگان صاحبان حرف و مشاغل آزاد، ادامه بیمه به طور اختیاري، رانندگان، و کارگران ساختمانی تا پایان اردیبهشت ماه
1399، تسهیل شرایط معافیت از معاینات پزشکی اولیه متقاضیان بیمه با ماهیت غیراجباري (طی دستور اداري شماره
1965/99/1000 مورخ 13/03/1399 )، تعلیق استعلام از سازمان پایانه هاي کشور در خصوص تمدید و یا صدور کارت هوشمند
رانندگان و پذیرش تداوم بیمه پردازي بیمه شدگان موردنظر تا پایان اردیبهشت ماه 1399، موافقت با تداوم بیمه پردازي و تأمین
اعتبار دفاتر درمانی کارگران ساختمانی که مدت کارت مهارت فنی آنان در فواصل اسفند 1398 لغایت اردیبهشت ماه 1399منقضی

 
شده بود تا خردادماه 1399 از اقدامات تامین اجتماعی در ایام کرونا به شمار می رود. 

صدور پیش نویس حکم بازنشستگی به محض ترك کار بیمه شده تا زمان دریافت لیست ماهانه کارفرما، افزایش مهلت هاي مربوط به
فرایند انعقاد قرارداد و پرداخت حق بیمه بهمن ماه 1398بیمه شدگان صاحبان حرف و مشاغل آزاد، ادامه بیمه به طور اختیاري، بیمه
شدگان توافقی فعال انفرادي، خادمین ثابت مساجد، باربران، قالیبافان و شاغلان صنایع دستی شناسه دار و غیره لغایت مردادماه
1399، تسهیل شرایط مربوط به اعتراض بیمه شدگان به آراي کمیسیون هاي پزشکی بدوي که پایان مهلت اعتراض آن ها پس از
تاریخ 01 /12 /1398 بوده است، صدور مجوز تمدید دفاتر درمانی فرزندان ذکور بالاي 19 سال تمام بر مبناي کارت دانشجویی یا
برنامه هفتگی معتبر به جاي گواهی اشتغال به تحصیل، تمدید مهلت ابلاغ مجدد رأي و ثبت اعتراض براي بیمه شدگانی که پایان

 
مهلت اعتراضشان به رأي کمیسیون پزشکی بدوي پس از تاریخ 01 /12 /1398 بوده و موفق به ثبت اعتراض خود نشده بودند. 

 
اسناد صادره بابت کمک هزینه کفن ودفن 

به غیراز فروردین ماه 1399، در هفت ماه منتهی به آبان ماه 1399، تعداد اسناد صادره بابت کمک هزینه کفن ودفن نسبت به ماه
هاي مشابه در سال 1398 افزایش پیدا کرده که این افزایش تا حدود زیادي ناشی از فوت بیمه شدگان تحت پوشش سازمان در اثر



بیماري کووید19 بوده است. درمجموع، در هشت ماهه نخست سال 1398، به تعداد 35 هزار و 231 سند کمک هزینه کفن ودفن
صادر شده بود که در مدت مشابه در سال 1399، این رقم به 43 هزار و چهار افزایش یافته است. به عبارت دیگر، تعداد اسناد
صادرشده بابت کمک هزینه کفن ودفن در هشت ماهه نخست 1399 به نسبت مدت مشابه در سال گذشته 22 درصد رشد داشته

 
است. 

 
اسناد صادره بابت غرامت دستمزد ایام بیماري 

به غیراز فروردین و اردیبهشت 1399، در شش ماه منتهی به آبان ماه 1399، تعداد اسناد صادره بابت غرامت دستمزد ایام بیماري
نسبت به ماه هاي مشابه در سال 1398 افزایش پیدا کرده که این افزایش تا حدود زیادي ناشی از ابتلاي بیمه شدگان تحت پوشش
سازمان به بیماري کووید19 بوده است. احتمالاً کاهش تعداد پرداختی ها در دو ماه نخست سال نیز ناشی از تعطیلی هاي گسترده

 
کسب وکارها و لذا کاهش غرامت هاي ناشی از کار بوده است. 

درمجموع، در هشت ماهه نخست سال 1398، به تعداد 283 هزار و 786 غرامت دستمزد ایام بیماري پرداخت شده بود که در مدت
مشابه در سال 1399، این رقم به 342 هزار و 256 افزایش یافته است. به عبارت دیگر، تعداد غرامت هاي دستمزد ایام بیماري در

 
هشت ماهه نخست 1399 به نسبت مدت مشابه در سال گذشته 20.6 درصد رشد داشته است. 

 
اقدامات آموزشی، فرهنگی و پژوهشی در مقابله با کرونا 

سازمان تأمین اجتماعی با تحت پوشش داشتن 43 میلیون نفر از جمعیت کشور، بر خود لازم دانست تا در راستاي آگاه سازي عمومی
جهت پیشگیري از شیوع بیشتر ویروس و مقابله با آن و همچنین کمک به حوزه سیاست گذاري و تصمیم گیري اقداماتی را در دستور

 
کار خود قرار داد. 

ساخت و تهیه فیلم هاي آموزشی، انیمیشن ها، موشن گرافیک ها، و پیام هاي تبلیغاتی در خصوص شناخت، پیشگیري و مقابله با
کووید19، ساخت و تهیه ویدیوها، موشن گرافیک ها، و پیام هاي تبلیغاتی براي اطلاع رسانی خدمات غیرحضوري و نحوه استفاده از
آن ها، تدوین و ابلاغ مجلد «راهنماي پیشگیري و کنترل بیماري کووید 19 و بازگشت به کار بیماران مبتلا به بیماري کووید 19» به
خانه هاي بهداشت کارگري، تهیه و ابلاغ «دستورالعمل اجرایی نحوه فعالیت خانه هاي بهداشت کارگري»، تهیه و ابلاغ «دستورالعمل
نحوه رسیدگی به پرونده بیماران بستري»، برگزاري جشنواره کروناامید با استفاده از ظرفیت فضاي مجازي براي ترغیب کودکان و
نوجوانان به ماندن در خانه توسط مؤسسه فرهنگی و هنري آتیه، انتشارات علمی و فرهنگی، و مؤسسه عالی پژوهش تأمین اجتماعی و

 
با مشارکت معاونت توسعه و مدیریت منابع وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی از اقدامات فرهنگی تامین اجتماعی در ایام کرونا است. 

انتشار گزارش هاي سیاستی براي کمک به سیاست گذاران و تصمیم گیران براي مقابله با کرونا ازطریق مؤسسه عالی پژوهش تأمین
اجتماعی، تولید و انتشار یادداشت ها و محتواي خبري در خصوص انتشار ویروس کرونا، توصیه هاي بهداشتی و دستورالعمل هاي
پیشگیري از ابتلا به این ویروس در سایت هاي رسمی سازمان و شرکت هاي تابعه، طراحی، چاپ و توزیع پوستر، بنر، بروشور و عکس
نوشت روش هاي پیشگیري از ابتلا به ویروس کرونا در تهران و استان ها، برگزاري 218 دوره آموزشی مرتبط با «پیشگیري و مبارزه با
کووید19 در کل کشور» در سال 1398 و 113 دوره آموزشی در سال 1399 در قالب کلاس هاي آموزشی حضوري و الکترونیک براي
همکاران سازمان. ، برگزاري دوره هاي آموزشی ویژه کرونا براي پرسنل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و دستگاه هاي تابعه با
همکاري مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات و تحول اداري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، برگزاري دوره هاي آموزشی براي رابطین

طرح 3070 با رعایت پروتکل هاي بهداشتی از اقدامات موثر سازمان تامین اجتماعی در ایام کرونا محسوب می شود.ایرنا





اشتغالزایی زنان سرپرست در همدان 30درصد رشد داشته است

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/12/05

در جوامعی مانند جامعه ایران، معمولا مردان نان آور خانواده بوده و زنان به کار خانه داري مشغول هستند. اما عرف جامعه
ایرانی و سنت دینی ما با اشتغال زنان در بیرون از خانه مخالفت چندانی ندارد و لذا زنان می توانند خارج از منزل نیز به کار پرداخته و
مسئولیت نان آوري خانواده را بر عهده بگیرند. آنچه موجب می شود سرپرستی زنان خانوار به عنوان یک مسأله اجتماعی شناخته
شود، مشکلات و موانعی است که در دنیاي بیرون بر سر راه سرپرستی زنان به وجود آمده و سبب می شود تا زنان سرپرست خانوار به

 
عنوان قشري آسیب پذیر شناخته شوند. 

زنان سرپرست خانوار نیز طبق تعریف سازمان بهزیستی، زنانی هستند که عهده دار تأمین معاش مادي و معنوي خود و اعضاي خانوار
هستند. این زنان یا همسرشان به صورت دائم و موقت حضور ندارد و مسئولیت اقتصادي خانواده به عهده آنان است و یا همسرشان

 
حضور دارد و به دلیلی، نقشی در امرار معاش ندارد. 

سازمان بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی(ره) از جمله نهادهاي دولتی هستند که براي ساماندهی طیف آسیب پذیر جامعه نقش
بسزایی دارند، از عمده ترین وظایف این سازمان تحت پوشش قرار دادن و رسیدگی به وضعیت زنان بی سرپرست و یا بدسرپرست

 
است که گرفتار آسیب هاي اجتماعی می شوند. 

افزایش اعتماد به نفس بانوان تحت حمایت، کمک به ارتقاي سطح زندگی آنان با رعایت کرامت زنان سرپرست خانوار و ایجاد زمینه

 
شکوفایی استعدادهاي مددجویان از جمله سیاست هایی است که در فرایند توانمندسازي مورد توجه قرار دارد. 

طبق آخرین اطلاعات به دست آمده از سازمان بهزیستی استان، از سال 1394 تا 1397 تعداد زنان سرپرست خانوار استان از 8 هزار و

 
53 به 8 هزار و 351 نفر رسیده است که در طی این 3 سال حدود 7/3 در صد رشد داشته است. 

 
55 درصد از افراد تحت حمایت را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند 

مدیرکل کمیته امداد استان همدان با اشاره به افزایش 30 درصدي طرح هاي اشتغال زنان سرپرست خانوار، گفت: تلاش براي بهبود

 
معیشت زنان سرپرست خانوار همواره مدنظر کمیته امداد است. 

به گزارش فارس، پیمان ترکمانه اظهار کرد: در 9 ماهه امسال 49 میلیارد و 700 میلیون تومان تسهیلات اشتغالزایی به یک هزار و

 
547 زن سرپرست خانوار پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه درحال حاضر 55 درصد از خانواده هاي تحت حمایت را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند که شامل 32 هزار

 
خانواده می شود، توانمندسازي خانواده هاي تحت حمایت را از اهداف مهم کمیته امداد دانست. 

مدیرکل کمیته امداد استان همدان بیان کرد: وي با اشاره به اینکه در راستاي خوداتکایی، بهبود وضعیت معیشتی و گره گشایی از
مشکلات اساسی زنان سرپرست خانوار، پرداخت تسهیلات اشتغال و ایجاد مشاغل متناسب براي بانوان 30 درصد رشد داشت، افزود:

 
این روند تا پایان سالجاري با کمک شبکه بانکی و سایر مراجع ذي ربط در استان ادامه خواهد داشت. 

 
اشتغال و کارآفرینی از شیوه هاي مهم توانمند سازي در حوزه زنان است 

وي ایجاد اشتغال و کارآفرینی را یکی از شیوه هاي مهم توانمندسازي در حوزه خانواده و زنان عنوان کرد و گفت: پرداخت تسهیلات
در فرهنگ ایجاد اشتغال کمیته امداد معادل ایجاد اشتغال نبوده و تنها یکی از مراحل هفتگانه ایجاد شغل به شمار می رود، به گونه
اي که استعدادسنجی، مشاوره شغلی و آموزش رایگان پیش از پرداخت تسهیلات و هدایت شغلی، راهبري شغلی، نظارت بر طرح هاي

اشتغال و بازاریابی محصولات تولیدي مددجویان پس از پرداخت تسهیلات چرخه توانمندسازي را کامل می کند.



کاریکاتوریست همدانی برتر جشنواره«کارا»
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محمود نظري کاریکاتوریست همدانی در مقام دوم برگزیدگان مسابقه ملی کاریکاتور «کارا» معرفی شد. 

جشنواره کاریکاتور کارا برگزیدگان خود را شناخت و طی مراسمی با حضور اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهوري و محمد

 
شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از آنها قدردانی شد. 

مسابقه ملی کاریکاتور کار (کارا) به همت مرکز روابط عمو می و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با هدف ارتقاي آگاهی
شهروندان درباره کار و کارآفرینی برگزار شد که هیأت داوران از میان 196 اثر رسیده 4 اثر را برگزیدند. بدین ترتیب سلمان طاهري

 
موفق به کسب جایزه ویژه شد و فیروزه مظفري جایزه اول، محمود نظري جایزه دوم و علی میرایی جایزه سوم را کسب کردند. 

دبیري نخستین جشنواره ملی کاریکاتور کارا بر عهده هادي حیدري است و احمد عربانی، جواد علیزاده و علی درخشی اعضاي هیأت
داوران این جشنواره را تشکیل دادند که با بررسی و ارزیابی 196 اثر رسیده به دبیرخانه مسابقه برگزیدگان را با توجه به معیارهاي

 
نوآوري و خلاقیت در بیان مفهوم، توانمندي تکنیکی هنرمند و توجه به مفاهیم بو می و فرهنگی ایران، انتخاب کردند. 

جشنواره کارا با موضوعاتی همچون اشتغال زنان، توسعه اشتغال روستایی، مشاغل نوین (استارت آپ ها)، توانمندسازي، بیمه بیکاري،

 
مشاغل آسیب دیده و متأثر از کرونا و توسعه تعاونی ها برگزار شد. 

محمود نظري متولد 1360 یک هنرمند همدانی است که تحصیلات خود را در رشته گرافیک به پایان رسانده و توانسته است بیش از

 
90 جایزه ملی و بین المللی از جشنواره هاي کارتون و 4 جایزه انیمیشن را به خود اختصاص دهد. 

وي به عنوان کارتونیست از همکاران روزنامه همدان پیام و دیگر نشریات استانی و کشوري، مطبوعات و خبرگزاري هاي محلی و
سراسري است و حضور در هیأت داوري بیش از ده جشنواره ملی و بین المللی را تجربه کرده است.



اقدامات بانک پارسیان در راستاي رسیدن به اقتصاد مقاومتی
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اقدامات بانک پارسیان در راستاي رسیدن به اقتصاد مقاومتی
مدیرعامل بانک پارسیان از ایجـاد 165 هزارشـغل خبر داد و گفت:
اشتغال ایجاد شده از محل پرداخت تسـهیلات در بخش هاي مختلف
خدمات، صـنعت و معدن و کشاورزي تقریبا معادل 5 درصـد اشـتغال

 
ایجاد شده کشور است. 

نوآوران آنلاین- به گزارش روابط عمومی بانک پارسیان، این بانک در
راستاي تحقق فرامین اقتصاد مقاومتی، افزایش تولید و اشتغال در

 
طرح هاي قابل توجه و تأثیرگذار بی شماري، در عرصه اقتصادي کشور، سرمایه گذاري و مشارکت کرده است. 

کورش پرویزیان با بیان اینکه منویات رهبري در زمینه اقتصاد مقاومتی می تواند بستر ساز توسعه پایدار و رشد اقتصادي کشور در
شرایط تحریمی باشد، به بهانه، فرارسیدن 29 بهمن ماه، سالروز اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی بخشی از اقدمات انجام شده در بانک

 
پارسیان در این باره را مورد اشاره قرار داد. 

توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد فرصت هاي شغلی مولد یکی از رویکردهاي اصلی بانک پارسیان در راستاي
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی بود که پرویزیان به آن اشاره کرده و گفت: بر اساس تفاهم نامه بانک پارسیان، بنیاد برکت وصندوق
قرض الحسنه بانک پارسیان 12،500 میلیـارد ریـال تسـهیلات قرض الحسـنه به حـدود35 هزار طرح اشـتغالزایی اجتماع محور بنیاد

 
برکت در مناطق محروم پرداخت شده است. 

وي همچنین تاکید کرد: براي توسعه اشتغال روستایی وکاهش بیکاري، قرارداد سه جانبه اي بین بانک پارسیان، بنیاد برکت و معاونت

 
توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوري امضا و 1،553میلیارد ریال اعتبار اختصاص یافت. 

اختصاص 32.3 میلیون یورو به طرح انتقال آب خلیج فارس و محرومیت زدایی و ارتقا عدالت اجتماعی از دیگر رویکردهاي اصلی بانک

 
پارسیان براي رسیدن به اهداف اقتصادي مقاومتی بود. 

آنگونه که مدیرعامل بانک پارسیان اعلام کرده، براي ایجاد عدالت اجتماعی حدود 32/3میلیون یورو اعتبار براي طرح انتقال آب خلیج

 
فارس به کویر مرکزي ایران و آب شـیرین کن اختصاص یافته است. 

وي با بیان اینکه دسترسی به آب سالم ابتدایی ترین حق هر ایرانی است، افزود: به همین دلیل بانک پارسیان در 21 طرح آبرسـانی به
شـهرها و روسـتاها و منـاطق محروم که مربوط به 14 استان کشور بوده مشارکت داشته و 16،500میلیارد ریال نیز اعتبار در این

 
بخش ها هزینه کرده است. 



 
پارسیان بسترساز توسعه صادرات نفتی 

مدیرعامل بانک پارسیان در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه کشوري به شکوفایی اقتصادي نمی رسد ، جز با توسعه صادرات
، افزود: بانک درطرح هـاي اکتشـاف و اسـتخراج نفت از میـادین مشترك فازهاي11 الی24 پارس جنوبی وخطوط لوله سراسـري6 ،
9و 11 انتقال گاز با اعتباري حدود 4میلیارد دلار مشارکت داشته است. همچنین با شرکت نفت و گازکنگان درجهت صیانت از منابع

 
ملی با سهم الشرکه این بانک به مبلغ 1میلیارد دلار شرایط را براي توسعه صادرات بیشتر فراهم کرده است. 

وي همچنین با اشاره به مشـارکت بانک پارسیان در طرح احـداث پالایشـگاه نفت در میـادین مشترك با شـرکت پالایش پارسـیان
سـپهر ، افزود : هدف اصلی این طرح افزایش ارزش افزوده از طریق تکمیل زنجیره ارزش منابع زیرزمینی به مبلغ661میلیون دلار و

 
10میلیون یورو بعلاوه 6،346میلیارد ریال بوده است. 

این مقام مسئول در نظام بانکی افزود: مشارکت 600 میلیون دلاري درطرح اکتشاف واسـتخراج نفت از میادین مشترك مانند یاران
شمالی ، مشارکت در سـندیکاي تأمین مالی پروژه پالایشـگاه گاز بیـدبلنـدخلیـج فارس با هـدف ارزآوري و توسعه ظرفیت هاي
تکمیل زنجیره ارزش به مبلغ350میلیون دلار از دیگر کارهاي انجام شده توسط بانک پارسیان براي صیانت از تولید و صادرات بوده

 
است 

اما بنگاه هاي کوچک و متوسط که اصلی ترین نقش را در اشتغالزایی کشور را دارند از حمایت هاي بانک پارسیان بی نصیب نبوده اند.
آنگونه که مدیرعامل بانک پارسیان اعلام کرده ،حدود 57،325 میلیارد ریال اعتبار در قالب اعطـاي تسـهیلات و صـدورضـمانت نـامه

 
وصـدور اوراق گـواهی اعتبـار مولـد(گـام) براي شرکت هاي کوچک ومتوسط پرداخت شده است . 

گفتنی است توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد فرصت هاي شغلی مولد، محرومیت زدایی و کمک به ارتقاء عدالت
اجتماعی ، کمک به تأمین امنیت غذا و دارو ، حمایت از تولید داخلی ، سرمایه گذاري و توسعه کارآفرینی، توسعه صادرات ، حمایت از
بنگاه هاي کوچک و متوسط، توانمندسازي شرکت هاي دانش بنیان، ایفاي مسئولیت هاي اجتماعی 9 رویکرد اصلی بانک پارسیان در

راستاي تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی است.



از ایجاد 165 هزار شغل تا کمک 32.3 میلیون یوروي به انتقال آب خلیج فارس
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اقدامات بانک پارسیان در راستاي رسیدن به اقتصاد مقاومتی تشریح
شد؛ از ایجاد 165 هزار شغل تا کمک 32.3 میلیون یوروي به انتقال
آب خلیج فارس کورش پرویزیان، مدیرعامل بانک پارسیان از ایجـاد
165 هزارشـغل خبر داد و گفت : اشتغال ایجاد شده از محل پرداخت
تسـهیلات در بخش هاي مختلف خدمات، صـنعت و معدن و
کشاورزي توسط بانک پارسیان تقریبا معادل 5 درصـد اشـتغال ایجاد

 
شده کشور بوده است . 

نوآوران آنلاین- بانک پارسیان در راستاي تحقق فرامین اقتصاد مقاومتی، افزایش تولید و اشتغال در طرح هاي قابل توجه و تأثیرگذار

 
بی شماري، در عرصه ي اقتصادي کشور، سرمایه گذاري و مشارکت کرده است. 

کورش پرویزیان با بیان اینکه منویات رهبري در زمینه اقتصاد مقاومتی می تواند بستر ساز توسعه پایدار و رشد اقتصادي کشور در
شرایط تحریمی باشد، به بهانه، فرارسیدن 29 بهمن ماه، سالروز اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی بخشی از اقدمات انجام شده در بانک

 
پارسیان در این باره را مورد اشاره قرار داد. 

توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد فرصت هاي شغلی مولد یکی از رویکردهاي اصلی بانک پارسیان در راستاي
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی بود که پرویزیان به آن اشاره کرده و گفت: بر اساس تفاهم نامه بانک پارسیان، بنیاد برکت وصندوق
قرض الحسنه بانک پارسیان 12،500 میلیـارد ریـال تسـهیلات قرض الحسـنه به حـدود35 هزار طرح اشـتغالزایی اجتماع محور بنیاد

 
برکت در مناطق محروم پرداخت شده است . 

وي همچنین تاکید کرد : براي توسعه اشتغال روستایی وکاهش بیکاري، قرارداد سه جانبه اي بین بانک پارسیان، بنیاد برکت و

 
معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوري امضا و 1،553میلیارد ریال اعتبار اختصاص یافت. 

 
اختصاص 32.3 میلیون یورو به طرح انتقال آب خلیج فارس 

 
محرومیت زدایی و ارتقا عدالت اجتماعی از دیگر رویکردهاي اصلی بانک پارسیان براي رسیدن به اهداف اقتصادي مقاومتی بود . 

آنگونه که مدیرعامل بانک پارسیان اعلام کرده، براي ایجاد عدالت اجتماعی حدود 32/3میلیون یورو اعتبار براي طرح انتقال آب خلیج

 
فارس به کویر مرکزي ایران و آب شـیرین کن اختصاص یافته است . 

وي با بیان اینکه دسترسی به آب سالم ابتدایی ترین حق هر ایرانی است، افزود: به همین دلیل بانک پارسیان در 21 طرح آبرسـانی به
شـهرها و روسـتاها و منـاطق محروم که مربوط به 14 استان کشور بوده مشارکت داشته و 16،500میلیارد ریال نیز اعتبار در این

 
بخش ها هزینه کرده است. 

 
پارسیان بسترساز توسعه صادرات نفتی 

مدیرعامل بانک پارسیان در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه کشوري به شکوفایی اقتصادي نمی رسد ، جز با توسعه صادرات
، افزود: بانک درطرح هـاي اکتشـاف و اسـتخراج نفت از میـادین مشترك فازهاي11 الی24 پارس جنوبی وخطوط لوله سراسـري6 ،
9و 11 انتقال گاز با اعتباري حدود 4میلیارد دلار مشارکت داشته است. همچنین با شرکت نفت و گازکنگان درجهت صیانت از منابع



 
ملی با سهم الشرکه این بانک به مبلغ 1میلیارد دلار شرایط را براي توسعه صادرات بیشتر فراهم کرده است. 

وي همچنین با اشاره به مشـارکت بانک پارسیان در طرح احـداث پالایشـگاه نفت در میـادین مشترك با شـرکت پالایش پارسـیان
سـپهر ، افزود : هدف اصلی این طرح افزایش ارزش افزوده از طریق تکمیل زنجیره ارزش منابع زیرزمینی به مبلغ661میلیون دلار و

 
10میلیون یورو بعلاوه 6،346میلیارد ریال بوده است . 

این مقام مسئول در نظام بانکی افزود: مشارکت 600 میلیون دلاري درطرح اکتشاف واسـتخراج نفت از میادین مشترك مانند یاران
شمالی ، مشارکت در سـندیکاي تأمین مالی پروژه پالایشـگاه گاز بیـدبلنـدخلیـج فارس با هـدف ارزآوري و توسعه ظرفیت هاي
تکمیل زنجیره ارزش به مبلغ350میلیون دلار از دیگر کارهاي انجام شده توسط بانک پارسیان براي صیانت از تولید و صادرات بوده

 
است 

اما بنگاه هاي کوچک و متوسط که اصلی ترین نقش را در اشتغالزایی کشور را دارند از حمایت هاي بانک پارسیان بی نصیب نبوده اند.
آنگونه که مدیرعامل بانک پارسیان اعلام کرده ،حدود 57،325 میلیارد ریال اعتبار در قالب اعطـاي تسـهیلات و صـدورضـمانت نـامه

 
وصـدور اوراق گـواهی اعتبـار مولـد(گـام) براي شرکت هاي کوچک ومتوسط پرداخت شده است . 

گفتنی است توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد فرصت هاي شغلی مولد، محرومیت زدایی و کمک به ارتقاء عدالت
اجتماعی ، کمک به تأمین امنیت غذا و دارو ، حمایت از تولید داخلی ، سرمایه گذاري و توسعه کارآفرینی، توسعه صادرات ، حمایت از
بنگاه هاي کوچک و متوسط، توانمندسازي شرکت هاي دانش بنیان، ایفاي مسئولیت هاي اجتماعی 9 رویکرد اصلی بانک پارسیان در

راستاي تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی است .



کسب رتبه بسیار مطلوب شهرداري منطقه یک در نگهداشت شهر
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معاون هماهنگی و امور مناطق شهرداري تهران در جلسه نظارت دوره
اي منطقه یک: کسب رتبه بسیار مطلوب شهرداري منطقه یک در
نگهداشت شهر عملکرد منطقه یک در حوزه نگهداشت شهر و امور
خدمات شهري بین مناطق 22 گانه، در نظارت دوره اي امور مناطق
شهرداري تهران بسیار مطلوب و در سایر حوزه ها مطلوب ارزیابی شد.
نوآوران آنلاین- به گزارش روابط عمومی شهرداري منطقه یک،

مصطفی سلیمی معاون هماهنگی و امور مناطق شهرداري تهران در بازدید چند ساعته از شمال تهران که با حضور سید حمید موسوي
شهردار منطقه یک، معاونین و مدیران شهرداري این منطقه با هدف پایش وضعیت نگهداشت شهر، ارزیابی وضعیت پروژه هاي
ترافیکی، توسعه محله اي و اولویت دار در دست اجرا در منطقه یک انجام شد و در جلسه نظارت دوره اي این منطقه که مدیران کل
معاونت مربوطه، مدیران ارشد شهرداري تهران به صورت ویدئو کنفرانس حضور داشتند به عملکرد مطلوب مدیریت شهري منطقه یک
اشاره و عنوان کرد: ارزیابی صورت گرفته و بهبود رتبه ها و حتی کسب چند رتبه اول در میان شاخص ها نشان از تدبیر و درایت
شهردار منطقه یک داشته که عملکرد مطلوبی را در کارنامه مدیریت خود در این منطقه رقم زده است و امیدواریم تا پایان سال شاهد

 
بهره برداري تعداد قابل ملاحظه اي از این پروژه ها در راستاي ارتقاي خدمات رسانی به شهروندان و جلب رضایتمندي آنان باشیم. 

او با اشاره به مرکز نوآوري و فناوري شهر هوشمند در موزه پروفسور حسابی گفت: راه اندازي و تجهیز مرکز نوآوري و فناوري شهر
هوشمند در موزه پروفسور حسابی، از اقدامات خوب در منطقه یک است که می تواند علاوه بر ترویج فرهنگ علم و دانش اندوزي براي
دانش پژوهان و دانشجویان، براي تمامی شهروندان شهر تهران نیز مفید فایده باشد و منطقه یک را به قطب گردشگري و مرکز

 
تفرجگاهی براي تمامی شهروندان تبدیل کند و گامی موثر در تحقق شعار ""تهران شهري براي همه"" خواهد بود. 

شهردار منطقه یک نیز به سایر اقدامات صورت گرفته در منطقه پرداخت و افزود: بهره برداري از پل خلبان شهید نوروزي، به انجام
رساندن پروژه 35 متري شهید افتخاري و اتصال آن به امام علی (ع) جنوب که تا پایان سال محقق خواهد شد، احداث پارك آموزش
ترافیک، احداث رفیوژ سبز در خیابان شریعتی، بهره برداري از مرکز کارآفرینی و نوآوري در جمشیدیه، اقدامات در راستاي اجراي
طرح قدمگاه صالحیه و ریل گذاري صحیح اجرا براي اتصال خط 3 مترو به خط یک و امتداد آن به ولیعصر (عج) و همچنین اصلاح
خط 10 مترو از پروژه هاي اجرا شده و در دست اجرایی است که انعکاس خوبی در میان شهروندان داشته و مورد استقبال آن ها

 
است. 

موسوي افزود: طرح هاي بسیار خوبی در دستور کار مدیریت شهري این منطقه قرار داشت که با همدلی و همکاري سایر مدیران
شهري به ثمر نشست که از جمله می توان اجراي بهینه طرح شهید سلیمانی در مقابله با کرونا، همکاري با بیمارستان هاي مطرح در
مواجهه با این بیماري و رفع آلودگی هاي محیطی و دفع پسماندهاي بیمارستانی و اجراي برنامه هاي نشاط آور فرهنگی در آن ها، راه



اندازي نوروزگاه، اجراي برنامه هاي مناسبتی به ویژه در محرم و صفر با رعایت پروتکل هاي بهداشتی، ارتقاي نگهداشت شهر و رسیدن
به رتبه اول با تایید معاون خدمات شهري شهرداري تهران، باز پس گیري 32 پلاك بزرگ منطقه از اشخاص و سایر موسسات و اضافه
نمودن آن ها به حقوق عمومی شهر، تملک املاك شاخصی چون خانه نیما، باغ ادونتیس و تبدیل آن به بوستان محلی و تعامل

 
سازنده با مدیریت شهرستان شمیرانات در مهار بحران ها به خصوص در حادثه سقوط بهمن اشاره کرد. 

او در ادامه به مشکلات پیش روي مدیریت شهري در شمال تهران اشاره کرد و گفت: ضوابط شهرسازي در قالب کروناي 2، شفافیت
لازم را جهت اجرا ندارد و در این خصوص مشخص کردن بخش نامه هاي ناسخ و منسوخ ضروري به نظر می رسد و در بحث تخصیص
منابع نیز ایجاد تناسب بین نقدینگی، هزینه ها و درآمد منطقه مورد نیاز است و مورد دیگر مشکلات ذیحسابی است که سبب شده

امکان عقد قراردادهاي برخی پروژه هاي کوچک مقیاس را نداشته باشیم



رضایی: فضاي مجازي بخش مهمی از اقتصاد کشور است

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/12/05

رضایی: فضاي مجازي بخش مهمی از اقتصاد کشور است دبیر مجمع
تشخیص مصلحت نظام گفت: فضاي مجازي بخش مهمی از اقتصاد
کشور است و نقش مهم در نظام عرضه دارد و عامل موثر بر تحول

 
فرایند تولید و قیمت گذاري کالا و خدمات است. 

نوآوران آنلاین- محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام
در دیدار با فرماندهان و فعالان سایبري سپاه خراسان رضوي با تبریک

حلول ماه رجب و سالروز میلاد امام باقر(ع) گفت: امام محمد باقر(ع) همراه با فرزند برومندش امام صادق (ع) اولین نهضت علمی

 
فراگیر را در جهان اسلام پایه گذاري کردند. 

رضایی با اشاره به مختصات دهه پنجم انقلاب گفت: در این دهه، تهدیدها و فرصت ها با دهه هاي دوم، سوم و چهارم متفاوت است.
برخی نظریه پردازان و حکمرانان غرب با هدف جلوگیري از ظهور تمدن نوین ایران اسلامی، مصمم اند که در هشت سال آینده نیز
درگیري و رویارویی اقتصادي را با کشور ما ادامه دهند و ما متقابلاً باید تلاش کنیم که تحریمها را خنثی یا کم اثر کنیم و با تشکیل

 
ایران بزرگ اقتصادي، غرب را از تحریم ملت ایران پشیمان کنیم. 

رضایی در پاسخ به نظرات کارشناسی فعالان سایبري که دیدگاه هاي کاربردي خود را جهت انتقال به شوراي عالی فضاي مجازي و
مقام معظم رهبري به دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام ارائه کردند، گفت: فضاي مجازي نقش مهمی در رونق تولید، اقتصاد ملی و
کارآفرینی فناورانه دارد. همچنین رسیدن به سبک زندگی ایرانی اسلامی در فضاي مجازي و مدیریت فرصتها و تهدیدهاي فضاي
مجازي بسیار مهم و حیاتی است. دشمنان ملت ایران بیشترین استفاده را از شبکه هاي اجتماعی انجام می دهند. با هسته هاي
پراکنده در آفند و پدافند سایبري نمی توانیم علیه شبکه هاي سازمان یافته از جمله منافقینی که از آلبانی شایعه افکنی می کنند، و

 
اسرائیل مقابله کنیم. 

رضایی با اشاره به آثار سوء غفلت از فضاي مجازي گفت: امروز فضاي مجازي بخش مهمی از اقتصاد کشور است و نقش مهم در نظام

 
عرضه دارد و عامل موثر بر تحول فرایند تولید و قیمت گذاري کالا و خدمات است. 

رضایی در ادامه سخنان خود، به بررسی تاثیر فضاي مجازي بر قیمت گذاري غیرواقعی برخی سهام پرداخت و ضمن انتقاد از ارزان
خریدن هاي سوداگرانه 150 نفر در ماههاي ابتداي جهش بورس و ثروت بادآورده برخی شرکت ها و موسسات در مرداد و شهریور ماه
که عملاً سرمایه مردم را در بورس به یغما بردند، از تلاش اقتصاددان هاي دلسوز کشور و انقلاب در تهیه و ارسال قریب الوقوع یک

 
گزارش جامع از تخلفات این 150 نفر و رفتار سوداگرانه شرکت هاي مذکور خبر داد. 



رضایی گفت: براي حل مشکلات اقتصادي در عرصه هاي گوناگون نیازمند عزم جدي و مدیریت قرارگاهی هستیم تا دیگر شاهد فقر،
فساد و تبعیض نباشیم. با پیروزي انقلاب حاکمیت مردم بر سیاست محقق شد ولی هنوز بانکها، موسسات مالی و اعتباري و بیمه ها
آنچنان که باید در خدمت رونق تولید و منافع مردم نیستند و دهه پنجم انقلاب را باید به دهه زمینه سازي براي برقراري مردمسالاري
اقتصادي و تثبیت حاکمیت مردم بر اقتصاد تبدیل کنیم. و براي این تحول، نیازمند مشارکت گسترده و عمیق مردم در شناخت و

دفاع از منافع ملی هستیم.



سرگردانی مالک و مستاجر

منبع: هفته نامه همدان نامهشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/12/05

محمد بلوهر نویسنده و پژوهشگر سرگذشت انسان از دوران هاي بسیار دور که براي یافتن خوراك و تهیه پوشاك و پیدا
کردن سرپناه یا مسکن، دشت و کوه و جنگل را می نوردید و تا زمانی که به امکانات بهداشتی و آموزشی دست یافت، رنج

فراوان و تلاش بی پایان است. انسان به پشتیبانی این رنج و تلاش (...)

 
محمد بلوهر 

 
محمد بلوهر 

 
نویسنده و پژوهشگر 

سرگذشت انسان از دوران هاي بسیار دور که براي یافتن خوراك و تهیه پوشاك و پیدا کردن سرپناه یا مسکن، دشت و کوه و جنگل

 
را می نوردید و تا زمانی که به امکانات بهداشتی و آموزشی دست یافت، رنج فراوان و تلاش بی پایان است. 

انسان به پشتیبانی این رنج و تلاش دستاوردهاي گرانبار شگفت انگیزي ارمغان آورد تا خواستن را توانستن و نیاز را تنوع گردانید به
گونه اي که در دو سده اخیر خوراك، پوشاك، مسکن، بهداشت و آموزش را نیازهاي ابتدایی انسان نامیدند، بدین معنی که انسان باید
اندیشه و تلاشش را براي خلاقیت و سازندگی زندگی برتر و بهتر به کار گیرد و دغدغه خوراك و پوشاك و مانند این نداشته باشد. اما
دریغ از راه دور و رنج بسیار که  بسیارند درگیر همان اولین نیاز ابتدایی انسان یعنی قوت لایموت و سرپناه. آن چنان که همین دو قلم
نیاز ابتدایی انسان و به ویژه سرپناه یا مسکن پدیده اي به نام موجر مستاجر و به تبع آن معضلات و مشکلاتی را آفریده که بخش

 
عمده اي از اندیشه و تلاش جامعه را به خود وا داشته است 

 
براي واکاوي و بررسی این پدیده اجتماعی اندکی روي خم را باز می کنیم تا ببینیم مرهمی برایش یافت می شود؟ 

در صورت بروز اشکال اختلاف یا هر چه که بین موجر  و مستاجر رخ می دهد، کدام مرجع صلاحیت و کفایت رسیدگی و رفع و رجوع

 
موضوع را دارد؟ دفاتر خدمات قضایی، شوراي حل اختلاف، داوري دادگستري، یا همه این مراجع به صورت سلسله مراتب و موردي؟ 

البته بستگی به شرایط و چگونگی عقد قرارداد یا مبایعه نامه بین مستاجر و مالک دارد اما گویا با توجه به شرایط موجود یعنی شروع
این بیماري واگیر و پاگیر منحوس، مصوبات و تغییرات جدید در قوانین مقررات موجر و مستاجر صورت گرفته که درگیري کشمکش
و سرگردانی بیشتر گریبان ایشان را گرفته است. در این میان نقش و تاثیر دفاتر املاك و نیز چند و چون و شرایط قرارداد یا مبایعه
نامه را نیز نباید فراموش کرد. قرارداد یا مبایعه نامه برگی است در اندازه نامتعارف شامل موارد و شرایط با مواد و تبصره هاي گوناگون

 
ردیف شده. 

 
مطالب مرتبط 



 
نقض حقوق کودك 

 
اسفند 4, 1399 

 
داستان گل هاي خشک شده 

 
اسفند 3, 1399 

 
حس زیباي خاموش 

 
بهمن 30, 1399 

در آخرین مورد یا ماده که به عنوان داوري در مبایعه نامه آمده، کلیه مواد و شرایط ذکر شده در فوق خود را تحت الشعاع قرار داده و
به تعبیر امروز فصل الخطاب بوده و اجراي همه موارد منجر به ارجاع و اجراي این ماده می شود به طوري که در ذهن هر کسی این
موضوع متبادر می شود که این طومار بلند بالا با آن همه ماده و تبصره چه نیازي و لزومی دارد؟ آیا در یک نیم برگه پس از ذکر
مشخصات موجر و مستاجر، همین ماده داوري منظور و مقصود را حاصل نمی کند؟ شایان ذکر است که معمولاً در اغلب دفاتر املاك
به علت ضیق وقت، مفاد و شرایط قرارداد توسط مدیر دفاتر و کارگزاران خوانده و موجر و مستاجر و نیز شاهدان (اگر وجود خارجی
داشته باشد) گوش جان می سپارند. این که خوانش و درك و فهم قرارداد به موجر، مستاجر و شاهدان سپرده می شود به مسئولیت
پذیري و وظیفه شناسی مدیران و کارگزاران دفاتر بستگی دارد و این که مدیر و مسئولیان دفاتر املاك در قبال ضمانت اجراي این
قرارداد یا مبایعه نامه تا چه حد مسئولیت داشته و پاسخ گویند با کرام الکاتبین است و نیز تهیه، تدوین و تنظیم مبایعه نامه را چه

 
مرجعی بر عهده دارد؛ قوه قضاییه که نام و نشانش در بالاي برگ درج شده یا اتحادیه صنف دفاتر املاك را اتاق بازرگانی؟ 

حال با توجه به درگیري ها، گرفتاري ها و کشمکش هاي مربوط به این مقوله که مستلزم صرف هزینه و وقت و انرژي و توان نیروي
انسانی است که همه مراجع و سازمان هاي ذیربط اعم از دفاتر خدمات قضایی شوراي حل اختلاف، داوري دادگستري، دفاتر املاك و

 
کافی نت ها و احتمالا وکلا و سرانجام موجر و مستاجر و خاندانشان را که رانده و مانده از همه جایند، در بر گرفته و مبتلا می سازد. 

باري به هر روي باید اندیشید، دانست و توانست که چاره چیست گره کار چگونه گشوده می شود و سرانجام این که راه حل این قضیه
غامض در کجاست تا آن همه هزینه انرژي و نیرو و توان را در جهات و بخش هاي مثبت کارآمد و بالنده و جامعه به کار برد و از آن

 
نتایج مطلوب و معقول را گرفت. 

اگر با دیدي انتقادي و در پوشش طنزي گزنده به قضیه بنگریم، می تواند توضیحی توجیه گونه داشته باشد که این مسئله نه تنها
ایراد و اشکالی ندارد بلکه خود نوعی کارآفرینی و اشتغال و درآمدزایی است و خوان گسترده اي که از نعمات بیداري و سازمان ها و

 
دوایر دولتی و نیمه دولتی و بخش خصوصی برخوردار می شود. 

اما چنان چه با دیدي مدبرانه دلسوزانه و جامعه شمول به قضیه بنگریم که این معضل و مشکل گروه قابل توجهی از جامعه را در بر
گرفته و نیرو و توان خلاق و سازنده آن را به بیراهه کشانده و هدر داده و نیز از دیگر فعالیت هاي مثمر ثمر اجتماعی بازداشته است،

 
آنگاه درمی یابیم که پیامدها عوارض و عواقب آن می تواند آسیب هاي جبران ناپذیري را پدید آورد. 



آسیب هایی که به مرور زمان در بطن و متن جامعه نهادینه شده و مانند یک بیماري واگیردار همانند همین بیماري که امروز بدان

 
درگیر گرفتاریم، بسان خوره در جان و پیکر جامعه افتاده و توش و توانش را به تحلیل برده و معلول و معدومش می سازد. 

ناگزیر جامعه تعامل طبیعی و روال و روند سلوك پذیري و اصول خود را از دست داده، آفت به عفونت انجامیده و بیماري مزمن
اجتماعی ارکان جامعه را سست و ناپایدار و منحرف و در نتیجه منحرف می سازد پس بر اساس قانون، پیشگیري برتر و بهتر و مقرون
به صرفه تر از درمان است. باید علاج واقعه قبل از وقوع انجام گیرد. بنابراین بررسی، بازنگري، بازسازي و ساماندهی و روابط و
مناسبات موجر و مستاجر و قوانین و مقررات مربوطه با آن به عهده آسیب شناسان اجتماعی و کارشناسان حقوق مدنی و نیز دست
اندرکاران و صاحب نظران است که با ریشه یابی و دوراندیشی اندیشمندانه، دلسوزانه و مدبرانه با توجه به شرایط و اوضاع زمانی و
مکانی مشکل معضل بسیار مهم اجتماعی را که خاموش و خزنده بنیان ها و حریم هاي انسانی و اخلاقی و عرفی و اجتماعی جامعه را

 
سودجویانه و فرصت طلبانه خدشه دار کرده به انحراف و انهدام می کشاند، اصلاح فرمایند. 

 
بر سر آنم که گر زدست برآید/دست به کاري زنم که غصه سرآید 

 
شوراي حل اختلافمالکمستاجرمسکن 

0



پرداخت 3700 میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون در خراسان جنوبی

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیر عامل بانک توسعه تعاون پرداخت 3700 میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون در خراسان جنوبی خبر داد. نوشته
پرداخت 3700 میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون در خراسان جنوبی اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

مدیر عامل بانک توسعه تعاون پرداخت 3700 میلیارد ریال

 
تسهیلات بانک توسعه تعاون در خراسان جنوبی خبر داد. 

مدیر عامل بانک توسعه تعاون پرداخت 3700 میلیارد ریال

 
تسهیلات بانک توسعه تعاون در خراسان جنوبی خبر داد. 

به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک توسعه
تعاون، حجت اله مهدیان مدیر عامل بانک توسعه

تعاون گفت: این بانک طی سال جاري با پرداخت بیش از 3700 میلیارد ریال تسهیلات رشد 75 درصدي را در این زمینه محقق

 
نموده است و هم اکنون مانده تسهیلات استان بالغ بر پنج هزار میلیارد ریال می باشد. 

حجت اله مهدیان مدیر عامل بانک توسعه تعاون در جلسه اي که با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونین وي، روساي
دستگاه هاي تابعه و استاندار خراسان جنوبی در مجتمع فرهنگی تلاش برگزار شد اظهار داشت: استان خراسان جنوبی از جمله استان

 
هاي حائز مزیت در بخش هاي اقتصادي به ویژه معادن، گردشگري، کشاورزي و صنایع گوناگون می باشد. 

وي افزود: به ازاي هر واحد پولی جذب شده در خراسان جنوبی، 1٫4 واحد تسهیلات به عموم فعالین اقتصادي استان پرداخت گردیده

 
است که نشانگر توجه ویژه بانک توسعه تعاون به فعالیت توسعه اي در استان می باشد. 

مهدیان تسهیلات پرداختی استان طی پنج مرحله طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري را 900 میلیارد ریال عنوان نمود و

 
گفت: بانک توسعه تعاون با این کارنامه بیش از 115 درصد سهمیه ابلاغی استان را پرداخت نموده است. 

وي با اشاه به تولیدات مختلف کشاورزي در این استان خاطرنشان کرد : دارا بودن رتبه اول کشوري و جهانی در تولید زرشک با تولید
سالیانه 15 هزار تن، رتبه اول کشوري در تولید عناب با تولید سالانه 4200 تن ، کسب رتبه نخست کیفی و رتبه دوم کمی در تولید
زعفران با تولید سالانه 46 تن، رتبه پنجم تولید گل نرگس با تولید سالانه 12 میلیون شاخه، رتبه پنجم تولید پسته با حجم سالیانه

 
12 هزار تن و رتبه هشتم تولید انار با حجم سالیانه 30هزار تن بخشی از ظرفیت هاي کشاورزي استان به شمار می آید . 

وي افزود: سیمان، کاشی و سرامیک، اکسید منیزیم، کنسانتره ذغال سنگ، پودرهاي میکرونیزه معدنی و سنگ هاي تزیینی نیز بخش

 
هایی از مزیت هاي استان در صنعت و معدن است. 

وي تصریح نمود: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و مدیران ارشد وزارتخانه در راستاي تسریع در توسعه اقتصادي و اجتماعی مناطق

 
گوناگون کشور برنامه هاي ویژه اي تدارك دیده اند و استان هاي داراي ظرفیت هاي بالاتر جایگاه ویژه اي در این برنامه دارند. 

وي افزود: طی ابلاغیه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی این افتخار نصیب بنده گردیده است تاعهده دار مسائل توسعه اي استان

 
خراسان جنوبی از حیث تکالیف مربوط به وزارتخانه باشم. 

مهدیان تصریح کرد: تدابیر و اقدامات در حوزه افزایش سطح اشتغال استان، بهبود محیط کسب و کار و رونق تولید با حمایت از
تعاونگران و تولید کنندگان از مهم ترین رئوس تصمیمات کارگروه ویژه این استان است. 



وي با اشاره به این که خراسان جنوبی با توجه به جایگاه والاي استان در برخوداري از مزیت هاي جغرافیایی از مناطق مورد تاکید در
این برنامه می باشد افزود: طی چند ماه اخیر جلسات متعددي با حضور مسئولین وزارتخانه و همچنین مدیران ارشد این استان

 
درجهت پیشبرد مسائل اقتصادي و اجتماعی استان برگزارگردیده و تصمیمات مهمی در این خصوص اتخاذ شده است. 

مدیر عامل بانک توسعه تعاون گفت: این بانک شرایط مناسبی را براي تامین مالی طرح هاي مهم اشتغال زایی استان فراهم نموده
است و مراتب اداري طرح هاي مصوب با هماهنگی و هم افزایی معاونت اقتصادي استانداري، اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی

 
استان و سایر دستگاه هاي اجرایی در حال انجام است. 

در این جلسه محمد شریعتمداري تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ملانوري استاندار خراسان جنوبی، حجت میرزایی معاون اقتصادي و
عیسی منصوري معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، للگانی مدیرعامل بانک رفاه، سید باقر فتاحی رییس
هیات مدیره بانک توسعه تعاون، محمد رضوانی فر مدیر عامل شستا، روساي دستگاه هاي تابعه، مشیرالحق عابدي معاون اقتصادي
استانداري خراسان جنوبی و غلامرضا اشرفی مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی مطالب تخصصی را راجع به طرح

هاي توسعه استان ارائه دادند.



تامین مالی 15 طرح مهم اقتصادي در خراسان جنوبی توسط بانک توسعه تعاون

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/12/05

شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تامین مالی 15 طرح مهم اقتصادي در خراسان جنوبی توسط بانک توسعه
تعاون به میزان 2160 میلیارد ریال خبر داد. نوشته تامین مالی 15 طرح مهم اقتصادي در خراسان جنوبی توسط بانک

توسعه تعاون اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تامین مالی 15 طرح مهم اقتصادي در خراسان جنوبی توسط بانک توسعه

 
تعاون به میزان 2160 میلیارد ریال خبر داد. 

شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تامین مالی 15 طرح مهم اقتصادي در خراسان جنوبی توسط بانک توسعه تعاون به

 
میزان 2160 میلیارد ریال خبر داد. 

به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک توسعه تعاون، محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی که در حضور
معاونین وزارتخانه، روساي دستگاه هاي تابعه و استاندار خراسان جنوبی در مجتمع فرهنگی تلاش سخن می گفت اظهار داشت: این

 
وزارتخانه اقدامات متنوعی در جهت ارتقاء شاخص هاي اقتصادي و اجتماعی ده استان کمتر برخوردار کشور به اجرا در آورده است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان این مطلب خاطرنشان کرد: بانک توسعه تعاون با پذیرش تامین مالی 15 طرح اقتصادي مهم،
علاوه برانجام فعالیت توسعه اي خود نقش مهمی در حمایت از طرح هاي متنوع ملی از جمله اشتغال پایدار روستایی و عشایري،

 
تسهیلات به تعاونی ها و کارآفرینان در دستور کار داشته است. 

شریعتمداري گفت: مجموعه ارکان اقتصادي وزارتخانه از جمله بانک توسعه تعاون، بانک رفاه و شستا عهده دار حمایت و پشتیباتی از
طرح هاي نیمه تمام و همچنین احداث طرح هاي اشتغال آفرین جدید گردیده اند و مسئولیت هماهنگی و هدایت پیشبرد طرح هاي

 
اقتصادي استان از سوي وزارتخانه، بر عهده مدیر عامل بانک توسعه تعاون قرار گرفته است. 

وي تصریح نمود: همزمان با سفرهاي استانی به ده استان هدف، معاونین وزارتخانه و همچنین روساي دستگاه هاي اجرایی به همراه
مقامات استانی به بازدید از طرح هاي مهم و بررسی مزیت هاي مناطق پرداخته اند و مطابق برنامه تدوین شده، طرح ها توسط ارکان

 
اقتصادي وزارتخانه مورد حمایت واقع می گردند. 

شریعتمداري به استان خراسان جنوبی به عنوان یکی از ده استان هدف اشاره نمود و افزود: دستگاه هاي اقتصادي این استان بنا به
آمایش سرزمین صورت گرفته طی دوره هاي گذشته و شناخت از مزیت هاي منطقه، طرح هاي حائز اولویت را مشخص نموده و
همزمان با جلسات برگزار شده با حضور مدیران ارشد وزارتخانه، طرح ها را مورد تصویب قرار می دهند و دستگاه هاي اقتصادي

 
وزارتخانه از جمله بانک توسعه تعاون به حمایت مالی ازاین طرح ها خواهند پرداخت. 

وي اضافه نمود: براي پروژه هاي جاده اي و ریلی استان و همچنین تکمیل طرح هاي آب شهري و روستایی راهکارهایی از جمله

 
کنسرسیوم بانکی مطرح گردیده که فرآیند اجرایی آن در حال پیگیري است. 

حمید ملانوري استاندار خراسان جنوبی در ادامه این جلسه با اشاره به مزیت هاي استان در بخش هاي معادن، گردشگري و
محصولات کشاورزي گفت: این استان که به عنوان بزرگترین تولیدکننده محصول زرشک کشور محسوب می گردد ، ظرفیت بسته
بندي تنها حدود 10 درصد حجم سالیانه این محصول را دارد و این تنها نمونه اي از ظرفیت موجود براي حضور سرمایه گذاران در

 
استان براي ایجاد واحدهاي فرآوري حدود 12 محصول فرآوري زرشک می باشد. 



حجت میرزایی معاون اقتصادي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز گفت: مزیت هاي مهمی همچون معادن منیزیم، آندولوزیت،
فرآوري ذغال و فرآوري طلا در استان وجود دارد و همچنین سرمایه درگردش واحدهاي نساجی و تولید نخ و واحدهاي بسته بندي

 
محصولات کشاورزي اعم از زرشک، عناب و زعفران در دستور کار قرار دارد. 

عیسی منصوري معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تامین مالی مبتنی بر قرارداد از جمله راهکارهایی
است که براي حمایت از کشاورزان استان در نظر گرفته شده است و محصول زعفران به صورت تضمینی از کشاورزان خریداري

 
گردیده و توسط برندهاي معتبر به بازار عرضه می گردد. 

وي همچنین به واحدهاي آموزشی و مهارت افزایی سنگ هاي قیمتی اشاره نمود و گفت: در تلاش هستیم با ایجاد این واحد،
توانمندي کارآفرینان کوچک و مهارت آموزان را در ورود به بازار کار تقویت نموده و به رونق تولید و اشتغال این بخش نیز کمک

 
نماییم. 

در این جلسه مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون، للگانی مدیر عامل بانک رفاه، محمد رضوانی فر مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري
تامین اجتماعی (شستا)، ،سید باقر فتاحی رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون مشیر الحق عابدي معاون اقتصادي استاندار خراسان

جنوبی و روساي دستگاه هاي تابعه وزارتخانه نیز توضیحاتی در خصوص طرح هاي اقتصادي استان ارائه دادند.



دانشگاه پیام نور آذربایجان غربی میزبان اختتامیه جشنواره کارآفرینی/

ارسال بیش از 350 اثر به دبیرخانه جشنواره

منبع: یوپناشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/12/05

کامران جباري گفت: تا امروز 350 اثر به دبیرخانه جشنواره از دانشگاه هاي پیام نور سراسر کشور ارسال شده که از این میان
90 اثر متعلق به دانشجویان دانشگاه هاي پیام نور آذربایجان غربی می باشد. نوشته دانشگاه پیام نور آذربایجان غربی میزبان

اختتامیه جشنواره کارآفرینی/ارسال بیش از 350 اثر به دبیرخانه ...

کامران جباري گفت: تا امروز 350 اثر به دبیرخانه جشنواره از دانشگاه هاي پیام نور سراسر کشور ارسال شده که از این میان 90 اثر

 
متعلق به دانشجویان دانشگاه هاي پیام نور آذربایجان غربی می باشد. 

به گزارش یوپنا کامران جباري رئیس دانشگاه پیام نور استان آذربایجان غربی در خصوص کارافرینی و ارتباط ان با دانشگاه ها اظهار
کرد: دانشگاه پیام نور در راستاي تحقق دانشگاه هاي نسل سوم که ارتباط تنگاتنگی نیز با کارآفرینی و صنعت دارند به دنبال حمایت
از ایده هاي خلاق دانشجویان و کارآفرینان دانشجو می باشد تا بتوانند پل ارتباطی میان دانشجویان و بازارهاي کارآفرینی در فردایی

 
باشند واین اصل در دانشگاه پیام نور به عنوان فاکتور اساسی مطرح است. 

وي در خصوص تعداد آثار ارسالی به دبیرخانه جشنواره کارآفرینی بیان کرد: تا امروز 350 اثر به دبیرخانه جشنواره از دانشگاه هاي

 
پیام نور سراسر کشور ارسال شده که از این میان 90 اثر متعلق به دانشجویان دانشگاه هاي پیام نور آدربایجان غربی می باشد. 

لازم به ذکر است دانشگاه پیام نور آذربایجان غربی افتخار میزبانی اختتامیه جشنواره کارآفرینی دانشجویان پیام نور سراسر کشور را
که در 10 اسفند ماه سال جاري برگزار خواهد شد را دارد.



جزییات حمایت از کسب و کارها در دوران کرونا

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با تشریح جزییات حمایت از کسب و کارها در دوران کرونا، از ایجاد بیش از 85 هزار
فرصت شغلی در بخش روستایی طی دوسال گذشته خبر داد.

اقتصادگردان- اصغر نوراله زاده اظهار کرد: صندوق کارآفرینی امید در دولتهاي یازدهم و دوازدهم و در راستاي اجراي طرح
اشتغال پایدار روستایی و عشایري بیش از 40 هزار طرح را با پرداخت 80 هزار میلیارد ریال تسهیلات مورد حمایت خود قرار داده که

 
این طرح ها زمینه ایجاد شغل براي 70 هزار نفر را فراهم کرده است. 

وي تصریح کرد: طی دو سال گذشته و از زمان اجراي طرح اشتغال روستایی و عشایري بیش از 85 هزار فرصت شغلی به وجود آمده و
با حمایت مالی صندوق از بیکاري جوانان و روستاییان و مهاجرت به شهرها جلوگیري شده که این امر اشتغالزایی و درآمدزایی براي

 
روستاییان را به دنبال داشته است. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در ادامه درباره اقدامات حمایتی صندوق از کسب و کارها در دوران کرونا اظهار کرد: از ابتداي
امسال تاکنون بیش از 1850 میلیارد تومان تسهیلات در قالب 81 هزار و 228 فقره قرارداد تسهیلات پرداخت شده که از این میزان

 
بیش از 1481 میلیارد تومان حمایت مالی از کسب و کارها بوده است. 

نوراله زاده افزود: در دوران کرونا حمایت از کارگاهها و خط تولید اقلام بهداشتی و ضدکرونایی در دستور کار قرار گرفت و به بنگاهها و
واحدهایی که در گذشته در بحث تولید اقلام بهداشتی از حمایت مالی صندوق برخوردار شده بودند، خط اعتباري 23 میلیارد تومانی

 
تخصیص دادیم که از این طریق حجم تولیداتشان را در دوران کرونا افزایش دهند. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید همچنین از اختصاص 20 میلیارد تومان تسهیلات براي حمایت از باشگاه هاي ورزشی خبر داد و
خاطرنشان کرد: به دلیل آسیبی که به باشگاههاي ورزشی وارد شده و از اسفند سال گذشته به بعد دچار تعطیلی شده بودند بیش از

 
1250 باشگاه ورزشی را تامین مالی کردیم و بازپرداخت اقساط این گروه از مشاغل هم معوق شد. 

وي تصریح کرد: 250 میلیارد تومان خط اعتباري نیز براي حمایت از شاغلان و فعالان حوزه فرهنگ و هنر در نظر گرفته ایم که تا

 
سقف 600 میلیارد تومان قابل افزایش است. 

به گفته نوراله زاده اختصاص خط اعتباري 100 میلیارد تومانی با مشارکت بانک توسعه تعاون براي افزایش تولید محصولات تعاونی
هاي بهداشتی از دیگر اقدامات موثر صندوق کارآفرینی امید در دوران کرونا بوده است.



هنرمندان معرف فرهنگ غنی فارس در سطوح ملی و بین المللی هستند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/12/05

استبا بیان این که توجه به مقوله هنر از ضرویات هر جامعه اي به ویژه جامعه فرهنگی ایران اسلامی است، اظهارداشت: شیراز
به عنوان شهر ادب، فرهنگ و هنر که در سطح ملی و بین المللی به این موضوع مشهور است باید توجه جدي به موضوع هنر

داشته باشد.

استاندار فارس: هنرمندان معرف فرهنگ غنی فارس در
سطوح ملی و بین المللی هستند استبا بیان این که توجه
به مقوله هنر از ضرویات هر جامعه اي به ویژه جامعه
فرهنگی ایران اسلامی است، اظهارداشت: شیراز به عنوان
شهر ادب، فرهنگ و هنر که در سطح ملی و بین المللی به
این موضوع مشهور است باید توجه جدي به موضوع هنر

 
داشته باشد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از فارس، دکتر عنایت االله رحیمی
با اشاره به این که هنر زبانی اثرگذار و ماندگار در طول زمان است، افزود: مفاخري مانند حافظ و سعدي و موسیقی دان هاي بزرگ و

 
خطاطان هنرمند ما آثار بسیار ارزشمندي خلق کرده اند که همواره پابرجا مانده است. 

وي با بیان این که هنر موجب غناي روح و روان انسان ها به ویژه در جامعه شهري می شود، ادامه داد: امیدوارم در شرایط فعلی که

 
معضلات زیادي در جامعه داریم، زبان هنر، امیدآفرین و نشاط بخش باشد. 

استاندارفارس با تاکید بر این که هنرمندان را از افتخارات فارس و شیراز می دانیم که رسالت خود را در گسترش فرهنگ ایرانی

 
اسلامی به خوبی انجام داده اند، افزود: هنرمندان معرف فرهنگ غنی فارس در سطوح ملی و بین المللی هستند. 

دکتر رحیمی با بیان این که باید به تهدیدها و فرصت هاي ناشی از کرونا به صورت هم زمان توجه داشته باشیم، اظهارداشت: در
شرایط اپیدمی کرونا، تجمع ها و فعالیت ها محدود شده و مراجعه افراد به مراکز فرهنگی و هنري کاهش یافته که موجب وارد شدن

 
ضرر و زیان به این مراکز شده است. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با تصریح به این که بخش گردشگري و بخش هاي فرهنگی و هنري از جمله حوزه
هایی بوده اند که به شدت از شیوع کرونا آسیب دیده اند، ادامه داد: دولت تلاش کرده است در حد توان خود حمایت هاي لازم را از

 
این بخش ها داشته باشد و اهداي هنرکارت به عنوان برگ سبزي از طرف دولت تقدیم هنرمندان شده است. 

وي با اعلام این که تعداد یک هزار و 660 هنرکارت با اعتبار 24 میلیارد ریال براي هنرمندان استان فارس اختصاص یافته است، گفت:
اختصاص کمک هاي معیشتی موردي، پرداخت بیمه سه ماهه اول سالجاري به هنرمندان عضو کانون هاي رسمی استان و کمک هاي

 
موردي در زمینه درمان هنرمندان از جمله کمک هاي دولت به هنرمندان بوده است. 

استاندارفارس با بیان این که در زمینه پرداخت تسهیلات براي مراکز فرهنگی که یک هزار و 342 متقاصی در این استان ثبت نام
کرده بودند که 193 میلیارد ریال پرداختی صورت گرفته است، افزود: در طرح تحفه صندوق کارآفرینی امید نیز 375 نفر ثبت نام

 
کردند که 74 هزار میلیون ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

دکتر رحیمی با اشاره به این که در زمینه تسهیلات مشاغل خانگی به هنرمندان 63 مورد براي کارگاه هاي خانگی مستقل با اعتبار دو



هزار و 300 میلیون ریال و در زمینه مشاغل خانگی پشتیبان نیز 9 مورد با چهار هزار میلیون ریال پرداخت صورت گرفته است،
اظهارداشت: این اقدامات گوشه اي از مشکلات هنرمندان و اهالی فرهنگ را کاهش داده است ولی در شرایطی که با تهدید عمومی

 
روبرو شده ایم هزینه ها بر همه مردم تحمیل می شود. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس ادامه داد: کمک هاي مومنانه و مواسات در این استان به گستردگی صورت گرفته
است که نشان دهنده احساس مسئولیت اجتماعی مردم فارس است و این موضوع از پیام هاي ارزشمند هنرمندان نیز متاثر بوده است.



طرح هاي توسعه اي استان چهارمحال و بختیاري مورد بررسی قرار گرفت

منبع: سرمد نیوزشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/12/05

مصوبات سفر استان چهار محال و بختیاري با تعامل و همکاري همه دستگاه هاي اجرایی و بخش خصوصی اجرایی خواهد
شد

به گزارش سرمدنیوز، اسماعیل الله گانی مدیرعامل این
بانک در نشست بررسی میزان پیشرفت و اجراي مصوبات
سفر اخیر هیات اعزامی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
به استان چهارمحال و بختیاري که با حضور دکتر میرزایی
معاون اقتصادي وزارتخانه، استاندار، نمایندگان استان در
مجلس شوراي اسلامی، مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید
و جمعی از مدیران استانی برگزار شد، با بیان این مطلب
گفت: رویکرد کلی در تحقق مصوبات سفر استانی مذکور را

در سه بخش می توان دسته بندي کرد. یک بخش از مصوبات در حوزه مصوبات ملی قرار می گیرد، بخشی از آن ها جزو اختیارات

 
دستگاه هاي اجرایی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است و بخش دیگر از مصوبات نیز با حضور بخش خصوصی اجرایی می شود. 

مدیرعامل بانک رفاه کارگران افزود: اجرایی کردن مصوبات در هر سه بخش در دستور کار قرار دارد و در هر سه سطح نمایندگانی
تعیین شده اند تا نسبت به پیشرفت مصوبات، نظارت و گزارش ارائه کنند. تاکنون نیز در این زمینه اقدامات قابل توجهی انجام شده

 
است، بخشی از 83 مصوبه مذکور، اجرایی و یا در مرحله اجرا قرار دارند. 

وي گفت: امکان پرداخت تسهیلات براي اجرا و یا تکمیل پروژه ها و طرح ها از منابع صندوق توسعه ملی نزد بانک رفاه کارگران و

 
همچنین منابع داخلی این بانک، امکان پذیر است که در چارچوب قواعد و مقررات پرداخت می شود. 

الله گانی خاطر نشان ساخت: این ضرورت وجود دارد تا دستگاه هاي اجرایی در استان چهارمحال و بختیاري، طرح هایی را که تاکنون
اجرایی نشده اند و اجراي آن ها نیازمند دریافت تسهیلات بانکی هستند، متناسب با استقرار در شهرستان هاي برخوردار یا غیر
برخوردار دسته بندي و معرفی کنند تا در مسیر بررسی و پرداخت تسهیلات از منابع صندوق توسعه ملی و همچنین منابع داخلی

 
بانک هاي رفاه کارگران، توسعه تعاون و صندوق کارآفرینی امید قرار گیرند. 

مدیر عامل بانک رفاه کارگران تصریح کرد: براي طرح هایی که تاکنون اجرایی نشده اند و نیازمند مشارکت بخش خصوصی هستند
باید سرمایه گذار خصوصی از جانب استان معرفی شود. برخی از طرح ها نیز نیازمند سرمایه گذار خارجی است که باید بستر و زمینه

 
آن نیز فراهم شود. 

وي در ادامه به طرح هاي حوزه گردشگري اشاره کرد و گفت: اجراي این طرح ها نیازمند مشارکت بیشتر بخش خصوصی است و تا



زمانی که جذابیت هاي گردشگري استان توسعه پیدا نکند، امکان سرمایه گذاري در طرح هاي جانبی در این بخش وجود ندارد. ابتدا

 
باید این جذابیت ها توسعه یابد و پس از آن به تأسیس زیر ساخت هاي خدمات رفاهی همچون، هتل و مکان هاي اقامتی اقدام کرد. 

مدیر عامل بانک رفاه کارگران یکی از راهکارهاي تسریع در عملیاتی سازي طرح هاي مصوب سفر استانی هیات اعزامی وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی به استان چهار محال و بختیاري را تقسیم بندي این طرح ها در حوزه هاي اجرایی مشخص، عنوان کرد و گفت:
پس از آنکه این تقسیم بندي انجام شد، هر هفته نمایندگان دستگاه هاي اجرایی و سازمان هاي مرتبط با طرح مورد نظر، فرایند

 
اجراي این طرح ها را مورد بحث و بررسی قرار خواهند داد. 

الله گانی بیان داشت: امکان اینکه همه مسئولان دستگاه هاي اجرایی مرتبط با طرح هاي باقی مانده را در یک روز جمع کنیم، وجود
ندارد و حتی اگر هم امکان پذیر باشد، به نتیجه مورد نظر نمی رسیم. بنا براین باید کار را به صورت طرح به طرح جلو برد و در هر

 
هفته یک طرح یا یک حوزه مشخص را پیش ببریم. 

مدیرعامل بانک رفاه کارگران در پایان اظهار داشت: علاوه بر حضور و مشارکت جدي بانک رفاه کارگران در طرح ها و پروژه هاي
استان، شرکت صرافی این بانک نیز آمادگی دارد تا در راستاي تأمین ارز طرح هاي واجد شرایط از جمله طرح سیمان لردگان،

مشارکت کند.



جزییات حمایت از کسب و کارها در دوران کرونا

منبع: بازار کارشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با تشریح جزییات حمایت از کسب و کارها در دوران کرونا، از ایجاد بیش از 85 هزار
فرصت شغلی در بخش روستایی طی دوسال گذشته خبر داد.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با تشریح جزییات حمایت از کسب و کارها در دوران کرونا، از ایجاد بیش از 85 هزار فرصت

 
شغلی در بخش روستایی طی دوسال گذشته خبر داد. 

اصغر نوراله زاده در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: صندوق کارآفرینی امید در دولتهاي یازدهم و دوازدهم و در راستاي اجراي طرح
اشتغال پایدار روستایی و عشایري بیش از 40 هزار طرح را با پرداخت 80 هزار میلیارد ریال تسهیلات مورد حمایت خود قرار داده که

 
این طرح ها زمینه ایجاد شغل براي 70 هزار نفر را فراهم کرده است. 

وي تصریح کرد: طی دو سال گذشته و از زمان اجراي طرح اشتغال روستایی و عشایري بیش از 85 هزار فرصت شغلی به وجود آمده و
با حمایت مالی صندوق از بیکاري جوانان و روستاییان و مهاجرت به شهرها جلوگیري شده که این امر اشتغالزایی و درآمدزایی براي

 
روستاییان را به دنبال داشته است. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در ادامه درباره اقدامات حمایتی صندوق از کسب و کارها در دوران کرونا اظهار کرد: از ابتداي
امسال تاکنون بیش از 1850 میلیارد تومان تسهیلات در قالب 81 هزار و 228 فقره قرارداد تسهیلات پرداخت شده که از این میزان

 
بیش از 1481 میلیارد تومان حمایت مالی از کسب و کارها بوده است. 

نوراله زاده افزود: در دوران کرونا حمایت از کارگاهها و خط تولید اقلام بهداشتی و ضدکرونایی در دستور کار قرار گرفت و به بنگاهها و
واحدهایی که در گذشته در بحث تولید اقلام بهداشتی از حمایت مالی صندوق برخوردار شده بودند، خط اعتباري 23 میلیارد تومانی

 
تخصیص دادیم که از این طریق حجم تولیداتشان را در دوران کرونا افزایش دهند. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید همچنین از اختصاص 20 میلیارد تومان تسهیلات براي حمایت از باشگاه هاي ورزشی خبر داد و
خاطرنشان کرد: به دلیل آسیبی که به باشگاههاي ورزشی وارد شده و از اسفند سال گذشته به بعد دچار تعطیلی شده بودند بیش از

 
1250 باشگاه ورزشی را تامین مالی کردیم و بازپرداخت اقساط این گروه از مشاغل هم معوق شد. 

وي تصریح کرد: 250 میلیارد تومان خط اعتباري نیز براي حمایت از شاغلان و فعالان حوزه فرهنگ و هنر در نظر گرفته ایم که تا

 
سقف 600 میلیارد تومان قابل افزایش است. 

به گفته نوراله زاده اختصاص خط اعتباري 100 میلیارد تومانی با مشارکت بانک توسعه تعاون براي افزایش تولید محصولات تعاونی
هاي بهداشتی از دیگر اقدامات موثر صندوق کارآفرینی امید در دوران کرونا بوده است.



گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: ایرناشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/12/05

بیرجند - ایرنا - پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند
در دل کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند.

بیرجند - ایرنا - پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار
از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی
ارزشمند در دل کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و

 
فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند. 

به گزارش ایرنا استان مرزي و کویري خراسان جنوبی از
نظر دارا بودن مواد معدنی در کشور جایگاه ممتازي دارد به
گونه اي که از 65 نوع ماده معدنی شناخته شده در ایران،

 
50 نوع آن در خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آنها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک

 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 



 
آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی 

با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد اما توسعه تراش
گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد

 
معدنی و جلوگیري از خام فروشی آنها است. 

گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 

محمدابراهیم رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی
مردم منطقه و به منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه

 
هستند، تشکیل شد. 

وي افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

 
بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد 

کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت: در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق

 
وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

حمید پرورده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص

 
برداشت از معدن داشت. 

وي گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 

وي اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این

 
معدن براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 



وي تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآوردهایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده

 
است. 

 
ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی 

اما مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام
نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده، توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود
شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج

 
شده است. 

علی حسن نیا افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که

 
از برداشت هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

وي وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها را
برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت روند

 
صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

وي گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

وي بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص مزایده و اخذ مجوزها و استعلامات از

 
وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

وي گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 

 
پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان 

سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسوول میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت



 
شوراي ثبت کشور خبر داد. 

عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این
سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 

محمد عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی

 
سنگ هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

وي افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر
توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

وي گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با

 
اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

مسوول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات
اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات

 
تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

وي اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

عرب گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث

 
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است 

آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و

 
توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 



محمدعلی عرب گفت: در حال حاضر از شهرهاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه

 
دارند و آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 

رییس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کارهاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 

محمود یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام

 
فروشی این سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

وي گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال

 
پرداخت شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

وي افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک مورد

 
حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 

خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه

 
قیمتی است. 

 
برچسب ها 

 
- صنایع دستی 

 
- توسعه ایران 

 
- تعاونی 

 
- سرایان 

 
- خراسان جنوبی 

 
- مواد معدنی 

 
- مهارت اموزي 

 
پروندهٔ خبري 

- خدمات ماندگار و گام هاي توسعه در خراسان جنوبی



حمایت هاي اجتماعی از زنان و دختران

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/12/05

 
 

 
خبرگزاري آریا - 

 
 

قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران در اصول متعددي بر جایگاه خانواده و حفظ و تقویت آن خصوصاً از طریق ارتقاء نظام تامین
اجتماعی و توجه ویژه به زنان و دختران تاکید کرده است. تامین اجتماعی در ایران یک حق انسانی و ضرورتی اقتصادي و اجتماعی
است. تامین اجتماعی، ابزاري مهم براي جلوگیري و کاهش فقر ، نابرابري، محرومیت اجتماعی، نا امنی اجتماعی، بهبود و ترویج

 
فرصت هاي برابر و عدالت جنسیتی و ابزار حمایت کننده براي گذار از اشتغال غیررسمی به رسمی است. 

در سیاست ها و اهداف بلند مدت جمهوري اسلامی ایران، حمایت هاي اجتماعی، از جمله غلبه بر فقر شدید،کاهش نابرابري هاي

 
اجتماعی و تفاوت ها در درون و بین مناطق، از اولویت بالایی برخوردار است. 

با گذشت چهل سال از انقلاب شکوهمند اسلامی؛ که بر سال ها ظلم و دیکتاتوري پایان داد و نظامی دموکراتیک، بر پایه رأي و نظر
مردم بر پا کرد، توانسته است نظامی رفاهی مبتنی بر اصول جهان شمول اسلام طراحی و اجرا کند که در آن زنان و خانواده نقشی

 
محوري دارند. 

در روزهاي انقلاب، زنان ایران اسلامی، دوشادوش مردان براي به ثمر نشستن آنچه از دل و جان می خواستند، تلاش کردند و نقش



 
مهمی در پیروزي انقلاب اسلامی ایران، داشتند و جامعه اسلامی را برپا کردند. 

در ایجاد بنیادهاي اجتماع اسلامی، نیروهاي انسانی، هویت اصلی و حقوقی انسانی خود را باز یافتند و طبیعی است که زنان به دلیل
ستم بیشتري که از نظام غیردموکراتیک پیشین متحمل شده بودند، استیفاي حقوق آنان بیشتر خواهد بود. به بیان دیگر، مدیران
ارشد، مسئولان،تصمیم گیران و سیاست گذاران جمهوري اسلامی ایران، از همان ابتدا، بر نقش زنان در جامعه تاکید داشتند و براي

 
حمایت و احقاق حقوق و بهره مندي آنان از رفاه اجتماعی، تلاش زیادي کردند. 

تجربه ثابت کرده است بهترین طرح هاي اجتماعی و رفاهی، حتی اگر پیشینه کارشناسی کامل و جامعی داشته باشند، در صورت نبود
زیرساخت هاي لازم، ضمانت اجرایی کافی نخواهند داشت و به آنچه هدف اصلی آنها بوده، نخواهند رسید. سیاست گذاران و تصمیم
گیران جمهوري اسلامی ایران، با علم و آگاهی به این مسئله، زیرساخت هاي خدمت رسانی و ارتقاي امنیت و افزایش رفاه اجتماعی
زنان و دختران را در دو بعد نظري و عملی ایجاد کرده اند. بعد عملی بر ایجاد زیرساخت هاي فیزیکی مانند امکانات و تجهیزات و
البته نهادها براي زنان همانند مردان و حتی در مواردي به صورت ویژه تر تاکید دارد و بعد نظري، مشتمل بر قوانین و اسناد بالادستی

 
گوناگونی است که طی سال هاي مختلف، راه را براي خدمت رسانی به زنان و دختران هموار کرده است. 

مهمترین قانون و سند بالادستی هر نظام سیاسی، قانون اساسی است. در قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران، زن و خانواده در اصول
متعددي مورد توجه قرار گرفته و بر برابري حقوقی و جایگاه بلند انسانی آنان تأکید شده است. در مقدمه قانون اساسی ایران آمده
است: «خانواده واحد بنیادین جامعه و کانون اصلی رشد و تعالی انسان است و توافق عقیدتی و آرمانی در تشکیل خانواده که زمینه
ساز اصلی حرکت تکاملی و رشد یابنده انسان است، اصل اساسی بوده و فراهم کردن امکانات براي نیل به این مقصود، از وظایف
حکومت اسلامی است.» زن در چنین برداشتی از واحد خانواده، از حالت ابزاري در خدمت اشاعه مصرف زدگی و استثمار خارج شده و
ضمن بازیافتن وظیفه ارزشمند و پرارج مادري در پرورش انسان ها، همرزم مردان در میادین و فعالیت هاي اقتصادي و اجتماعی است

 
و در نتیجه، پذیراي مسؤولیتی سنگین تر و در دیدگاه اسلامی برخوردار از ارزش و کرامتی والاتر خواهد بود. 

در بند چهارده از اصل سوم قانون اساسی که اهداف جمهوري اسلامی را بیان می دارد، نیز بر «تأمین حقوق همه جانبه افراد اعم از
زن و مرد و ایجاد امنیت قضایی عادلانه براي همه و تساوي عموم در برابر قانون» تاکید شده و در اصل دهم آمده است: «از آنجا که
خانواده واحد بنیادي جامعه اسلامی است، همه قوانین و مقررات و برنامه ریزي هاي مربوط باید در جهت آسان کردن تشکیل خانواده،
پاسداري از قداست آن و استواري روابط خانوادگی بر پایه حقوق اسلامی باشد.» اصل بیستم قانون اساسی هم، به حمایت قانون از
همه افراد اعم از زن و مرد اشاره دارد و می گوید: «همه افراد ملت اعم از زن و مرد، یکسان در حمایت قانون قرار دارند و از همه

 
حقوق انسانی، سیاسی، اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی با رعایت موازین اسلام برخوردارند.» 

در اصل بیست و یکم اما ، شرح کامل تري از وظایف دولت در قبال خانواده، خصوصا زنان و دختران آمده است: «دولت موظف است

 
حقوق زن را در تمام جهات با رعایت موازین اسلامی تضمین نماید و امور زیر را انجام دهد: 

 
1ـ ایجاد زمینه هاي مساعد براي رشد شخصیت زن و احیاي حقوق مادي و معنوي او؛ 

 
2ـ حمایت مادران، بالخصوص در دوران بارداري و حضانت فرزند و حمایت از کودکان بی سرپرست؛ 

 
3ـ ایجاد دادگاه صالح براي حفظ کیان و بقاي خانواده؛ 

 
4ـ ایجاد بیمه خاص بیوگان و زنان سالخورده و بی سرپرست؛ و 

 
5ـ اعطاي قیمومت فرزندان به مادران شایسته در جهت غبطه آنها در صورت نبودن ولی شرعی» 

علاوه بر قانون اساسی، قوانین موضوعه دیگري نیز در سال هاي پس از انقلاب، به ضرورت مسائل خاص به تصویب رسیده اند و

 
هرکدام به نحوي، مسیر حمایت و ارتقاي امنیت اجتماعی زنان و دختران را هموارتر کرده اند. 

قانون کار جمهوري اسلامی ایران مصوب 29/8/1369 نیز در بندهاي مختلف، به انحاي گوناگون از زنان کارگر حمایت کرده است.
براي مثال بر ممنوعیت ارجاع کارهاي سخت و زیان آور به زنان، ممنوعیت کار شب براي زنان، ممنوعیت کار براي زنان باردار از 6
هفته قبل از زایمان تا 4 هفته بعد از آن، پیش بینی مرخصی با حقوق براي دوران بارداري و زایمان زنان، پرداخت دستمزد مساوي

 
براي زنان و مردان در صورت انجام کار مساوي در شرایط مساوي و نمونه هاي فراوان دیگر تاکید شده است. 

علاوه بر این موارد، در قوانین موضوعه دیگري مانند قانون تأمین زنان و کودکان بی سرپرست، قانون مدنی، لایحه قانون راجع به



تشکیل سازمان بهزیستی، سند چشم انداز 20 ساله، سیاست هاي کلی ابلاغی مقام معظم رهبري در خصوص برنامه 5 ساله ششم
توسعه، قانون برنامه 5 ساله ششم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی، قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور، سیاست هاي
کلی جمعیت و سلامت ابلاغی از سوي مقام معظم رهبري، قانون ساختار نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی، قانون جامع حمایت از
معلولان، قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، قانون افزایش پوشش توانبخشی و حمایتی معلولان و زنان سرپرست خانوار، قانون
حمایت از کودکان و نوجوانان بی سرپرست و بد سرپرست، قانون مبارزه با مواد مخدر و ... هر کدام به فراخور موضوعات و نیازهاي به
وجود آمده، بر حمایت از زنان و دختران تاکید دارند و در دولت دوازدهم نیز لایحه " حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت
" با رویکرد تجمیع و انسجام قوانین موجود در کنار جرم انگاري اشَکال جدید مزاحمت و تعدي به حقوق بانوان، در هیات دولت
تصویب شده است. در این لایحه حفظ کرامت و امنیت روح و جسم بانوان در گروِ حفظ نظام خانواده مدنظر بوده و تلاش شده است
که قوانین و مقررات به گونه اي باشد تا مداخلات پیشگیرانه و کیفري، ضمن صیانت، کرامت و تأمین امنیت بانوان در برابر خشونت به

 
حفظ و ارتقاء نظام خانواده منجر شود. 

در سپهر حمایت هاي اجتماعی ایران، نهادها و سازمان هاي مختلفی در کنار یکدیگر، وظیفه ایجاد و ارتقاي امنیت اجتماعی و افزایش
رفاه عمومی را بر عهده دارند. هر کدام از این سازمان ها و نهاد ها، گوشه اي از کل جمعیت را تحت پوشش خدمات خود گرفته اند و
با استفاده از بودجه عمومی کشور، بخشی از نیازهاي اقشار مختلف مردم را به آنها ارائه می دهند. البته در کنار نهادها و سازمان هاي
دولتی، نباید از ظرفیت ها و قابلیت هاي سازمان هاي عمومی مردم نهاد و غیردولتی نیز غافل شد که با کمک خیرین و بدون چشم
داشت به بودجه عمومی کشور، به هم نوعان خود کمک می کنند. اما بخش قابل توجهی از اقدامات حمایت اجتماعی از زنان و

 
دختران در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سازمانهاي تابعه آن صورت می پذیرد. 

 
حمایت هاي اجتماعی از زنان و دختران 

 
نظام هاي حمایت اجتماعی از سه ابزار اصلی تشکیل شده اند: 

 
• مساعدتهاي اجتماعی 

 
• برنامه هاي بازار کار 

 
• بیمه هاي اجتماعی 

 
مساعدت هاي اجتماعی 

در نظام رفاه اجتماعی جمهوري اسلامی ایران، سازمان ها و نهادهاي مختلف در کنار و دوشادوش هم قرار دارند و هر کدام، نقشی در
ارتقاي امنیت و رفاه اجتماعی عمومی بر عهده گرفته اند. در نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی ایران، خدمات اجتماعی و رفاهی مورد
نیاز عموم مردم خصوصاً زنان و دختران، در چند سطح برنامه ریزي شده و به اجرا در می آیند. سطح اول، مساعدت هاي اجتماعی
است. خدمات و اقداماتی که در این سطح ارائه می شود، با هدف حل فوري مسائل و مشکلات، پیشگیري از بروز آسیب ها و کمک به
خروج جامعه هدف از این شرایط است. بر همین اساس، جامعه هدف خدمات، گروه هاي آسیب پذیر یا در معرض آسیب هستند و این
افراد، تا زمانی که توانایی خروج از چرخه حمایتی را نداشته باشند، تحت پوشش خدمات گوناگون قرار می گیرند و دولت و دستگاه
هاي اجرایی، همه نیازهاي آنان از قبیل خوراك، پوشاك، مسکن، درمان، آموزش و ... را تامین می کند. در حوزه مساعدت هاي

 
اجتماعی مهمترین این اقدامات عبارتند از: 

شناسایی دختران و زنان نیازمند حمایت، پرداخت کمک هزینه تحصیلی، تامین ودیعه مسکن زنان، آگاه سازي و آموزش زنان و
دختران، آموزش هاي ازدواج و پایداري خانواده، غربالگري هاي سلامت، حمایت از خانواده ها و زنان داراي فرزند چندقلو، حمایت
غذایی مادران باردار و شیرده ، ایجاد پنجره واحد خدمات رفاهی به زنان سرپرست خانوار، حمایت هاي اجتماعی در بلایاي طبیعی،
ایجاد خانه امن زنان، ایجاد خانه سلامت دختران، ایجاد مرکز اورژانس اجتماعی کشور، مداخلات مددکاري اجتماعی، درمان و بازتوانی

 
معتادان خصوصا زنان و دختران و ایجاد پایگاه هاي خدمات اجتماعی در مناطق محروم. 

 
برنامه هاي بازار کار 

به جز اقشاري که نیاز به خدمات دائمی دارند، رویکرد سیاست گذاران و تصمیم گیران حوزه رفاه و حمایت هاي اجتماعی در
جمهوري اسلامی ایران، کمک به اقشار آسیب پذیر براي خروج از چرخه حمایتی است. بسیاري از دختران و زنان آسیب دیده یا در



معرض آسیب اجتماعی، در صورتی که آموزش هاي لازم را ببینند و مهارت هاي شغلی مورد نیاز را فرا بگیرند، می توانند بر روي پاي
خود بایستند و از چرخه حمایتی خارج شوند. بر همین اساس، اقداماتی براي توانمندسازي و ارتقاي سطح مهارت زنان و دختران با

 
هدف ورود آنها به بازار کار صورت گرفته که در ادامه آورده شده است. 

اجراي طرح کارورزي دانش آموختگان دانشگاهی، ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی ،توانمندسازي اقتصادي زنان و دختران از
طریق تسهیلات صندوق کارآفرینی امید، تقویت و توسعه گروه هاي همیار و مشارکتی، تامین منابع مالی خرد و ایجاد زمینه اشتغال
زنان و دختران، روستاهاي بدون بیکار و هر روستا یک محصول، تامین سرمایه مورد نیاز، تامین منابع مالی خرد با رویکرد بانکداري

 
پیوندي، صندوق هاي خرد محلی، آموزش مهارت هاي شغلی و کارآفرینی و کمک به اشتغال از طریق ایجاد و حمایت از تعاونی ها. 

 
بیمه هاي اجتماعی 

بیمه هاي اجتماعی، از شاخص هاي اساسی توسعه هر کشور محسوب می شوند. در جمهوري اسلامی ایران، سازمان هاي مختلفی در
کنار یکدیگر، وظیفه ارائه خدمات بیمه اجتماعی به مردم خصوصا زنان و دختران را بر عهده دارند. بر اساس اصل 29 قانون اساسی
جمهوري اسلامی ایران، «برخورداري از تأمین اجتماعی از نظر بازنشستگی، بیکاري، پیري، ازکارافتادگی، بی سرپرستی، درراه ماندگی،
حوادث و سوانح، نیاز به خدمات بهداشتی درمانی و مراقبت هاي پزشکی به صورت بیمه و غیره، حقی است همگانی. دولت موظف
است طبق قوانین از محل درآمدهاي عمومی و درآمدهاي حاصل از مشارکت مردم، خدمات و حمایتهاي مالی فوق را براي یک یک

 
افراد کشور تأمین کند.» 

در مبحث بیمه هاي اجتماعی، بیمه هاي اجتماعی زنان و دختران کارگر شهري، بیمه بازماندگان و بیمه بیکاري و بیمه اجتماعی زنان
و دختران روستاییان و عشایر براي زنان و دختران انجام می شود.



ارجاع موضوع کمک دولت به دستگاه ها به کمیسیون تلفیق

منبع: شفافشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/12/05

نمایندگان مجلس موضوع کمک مالی دولت به دستگاه هاي مختلف را جهت بررسی بیشتر به کمیسیون تلفیق بودجه ارجاع
دادند.

به گزارش شفاف، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي
اسلامی در نشست علنی نوبت عصر دیروز (دوشنبه)
پارلمان در جریان بررسی بخش درآمدي لایحه بودجه سال
1400 در خصوص ارجاع بند (و) تبصره (2) ماده واحده به
کمیسیون تلفیق بودجه اظهار داشت: قانون در این
خصوص صراحتا مشخص نیست و میزان رد بدهی ها در

 
این بند به خوبی تعیین نشده است. 

 
وي افزود: در جایی از این بند صحبت از همسان سازي و سایر موضوعات شده که داراي نکات و همچنین ایراداتی است. 

قالیباف گفت: در حوزه ساز و کار اجرایی این بند نیز گفته شده اولویت با مطالبات است، اما نیاز ها به خوبی مشخص نشده است؛ در
این میان باید یادآور شد ساز و کار اجرایی ذکر شده که بر اساس آن گروه اجرایی باید تصمیماتی را اتخاذ کند که چه میزان از مبلغ

 
مشخص شده به مطالبات و نیاز ها تخصیص یابد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: به نظر می رسد با توجه به مواردي که در این بند وجود دارد باید به کمیسیون ارجاع شود

 
تا دقت نظر لازم بر آن صورت گرفته و شفافیت ایجاد شود. 

قالیباف گفت: اکنون اینگونه از بند (و) برداشت می شود که رقم 1.500.000.000.000.000 ریال مشخص شده و گروه مذکور هر

 
طور که بخواهند، اقدام به تخصیص می کنند. 

وي ادامه داد: اکنون مشاهده می شود در برخی صندوق بازنشستگی شاهد 60 الی 70 درصد افزایش حقوق و در برخی از گروه ها نیز

 
افزایش 30 الی 50 درصدي حقوق صورت گرفته و همچنین برخی دیگر هیچ افزایش را دریافت نکرده اند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه بر اساس ماده (153) بند (و) باید به کمیسیون بازگردد تا این بند بهبود یابد و مشخص
شود اولویت ها بر چه اساسی است، خاطر نشان کرد: البته اولویت ها باید بر اساس مطالبات باشد؛ تبعات بی توجهی به چنین

 
موضوعی سبب تجمعات مختلف مانند تجمع در مقابل مجلس و اعتراض به بی عدالتی است. 

بر اساس این گزارش در بند (و) تبصره (2) این ماده واحده آمده است: به منظور کمک به صندوق هاي بازنشستگی، رد بخشی از



بدهی دولت به سازمان تامین اجتماعی، تامین بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان دستگاه هاي اجرایی، رتبه بندي معلمان، تأمین
بخشی از مطالبات ایثارگران و بیمه هاي تکمیلی، تأمین پاداش پایان خدمت و ذخیره مرخصی شهدا و ایثارگران بازنشسته مشمول
قانون حالت اشتغال و متناسب سازي حقوق شهداي بازنشسته و همسان سازي حقوق اعضاي هیات علمی، مطالبات قانون حمایت از
حقوق معلولان، تامین نظام اجتماعی فراگیر، تامین مطالبات سهم قانونی حق عضویت اعضاي صندوق ذخیره بسیجیان و اجراي
سیاست هاي جمعیت و تعالی خانواده به دولت اجازه داده می شود تا سقف یک میلیون و پانصد هزار میلیارد
(1.500.000.000.000.000) ریال از محل ارائه حق الامتیاز، واگذاري سهام و حقوق مالکانه، واگذاري طرح هاي تملک دارایی هاي
سرمایه اي و طرح هاي سرمایه گذاري متعلق به دولت و شرکت هاي دولتی و همچنین واگذاري اموال و دارایی هاي غیرمنقول مازاد
تأمین نماید. واگذاري ها در چهارچوب قوانین و مقررات به تأیید هیأت وزیران می رسد. واگذاري ها از محل این بند به صندوق هاي
بازنشستگی، پس از کسر مطالبات صندوق ها از دولت و نیز تعهدات دولت به آن ها بعنوان مطالبه دولت از این صندوق ها قلمداد می

 
شود. 

سازوکار اجرایی تعیین و تخصیص موارد فوق با اولویت مطالبات و نیازها، براساس آیین نامه پیشنهادي سازمان برنامه و بودجه کشور و
با تصویب هیات وزیران برعهده کارگروهی متشکل از رییس سازمان برنامه وبودجه کشور (به عنوان مسئول)، وزیر امور اقتصادي
ودارایی وبالاترین مقام دستگاه اجرائی ذینفع حسب مورد خواهد بود. دیون حسب مورد براساس گزارشات سازمان حسابرسی وسازمان
برنامه وبودجه به تایید کارگروه می رسد. سازمان برنامه وبودجه مکلف است هرسه ماه یکبار گزارش عملکرد این بند را به کمیسیون

برنامه وبودجه ومحاسبات و کمیسیون هاي تخصصی مربوط ارائه نماید.



آب اهواز تا ساعت پنج عصر وصل می شود/ خرابی پمپ را به آبفا تذکر دادم

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش خبرگزاري فارس از اهواز، قاسم سلیمانی
دشتکی، استاندار خوزستان امروز در رابطه با آخرین
وضعیت تعمیرات تصفیه خانه آب وفاضلاب اهواز در جمع
خبرنگاران اظهار کرد: ساعت پنج صبح که به من خبر
دادند تصفیه خانه شماره 2 اهواز دچار مشکل شده و

 
سرریز آب باعث زیر آب رفتن پمپ ها شده است. 

وي افزود: به دلیل این مشکل و در جهت اینکه آب دچار

 
کدورت نشود تا تکمیل تعمیرات پمپی که دچار مشکل شد، آب قسمت اعظمی از شهر و بیشتر در قسمت غرب اهواز قطع شد. 

استاندار خوزستان عنوان کرد: تصفیه خانه شماره 2، شش پمپ دارد که پنج پمپ آن کاملا مجهز و ضدآب است اما متاسفانه پمپ

 
ششم فرسوده بود که من ایراد گرفته و به مدیران آبفا نیز تذکر دادم که این پمپ دچار مشکل را خیلی زودتر باید اصلاح می کردند. 

وي افزود: پمپی که فرسوده بود شکست و آب جاري شد که همین مسئله باعث شد سایر پمپ ها زیر آب بروند. امیدوارم طبق قولی

 
که به بنده دادند حداکثر تا ساعت پنج بعدازظهر گردش آب شهر فراهم و مشکل مردم برطرف شود. 

 
سلیمانی دشتکی بیان کرد: با وجود تعطیلی ها اما جلساتمان را براي بحث هاي اقتصادي و اشتغال ادامه دادیم. 

وي افزود: امروز جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید را برگزار کردیم، 6 دستور در رابطه با مشکلات کارگاه ها وجود داشت که آن ها

 
را بررسی و در حال رسیدگی هستند . 

استاندار خوزستان گفت: مدیران ما دنبال گره براي مردم نگردند چرا که ما براي خدمت به مردم آمده ایم و همه مدیران باید خودشان

 
را خدمت گزار مردم دانسته و به دنبال راه حلی جهت حل مشکلات باشند. 

 
وي افزود: هیچ مدیري حق تفسیر به راي ندارد و نباید قانون و دستورالعمل ها را به ضرر مردم تفسیر کند. 

سلیمانی دشتکی بیان کرد: خواهش من از مدیران این است که کلمه نه را در جلسات باز نکنند و تا آنجایی که در توان دارند به دنبال

 
گره گشایی باشند. 

وي افزود: اگر هم نتوانستند من براي حل مشکلات آن ها را در سطح ملی پیگیري خواهم کرد، بنابراین باید دست به دست هم دهیم



 
تا ضمن برطرف کردن مشکلات، براي مردم نیز مشکلی ایجاد نکنیم. 

استاندار خوزستان در رابطه با وضعیت حقوق کارگران هفت تپه عنوان کرد: طی این چند روز پیگیري کردم و در ارتباط با هفت تپه

 
جلسات خوبی با دستگاه قضا داشتیم و با بعضی اعضاي تامین و مدیران شرکت نیز صحبت کردیم. 

وي افزود: بحث و اصرار ما این است که حقوق، پاداش و عیدي کارگران طبق روال به موقع پرداخت شود و در کل علاقه مندیم تا در
حالت آرامش کارخانه هاي جانبی این شرکت نیز به تولید و اشتغال برسند و در هر حال من موافق دولتی بودن هیچ کارخانه اي

 
نیستم. 

انتهاي پیام/ر



اشتغالزایی براي 1900 مددجو در حوزه فرشبافی زنجان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/12/05

هدایت صفري امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در
زنجان اظهار کرد: خروجی فعالیت هاي اشتغالزایی کمیته
امداد و ایجاد فرصت هاي شغلی مناسب و زوبازده براي
مددجویان تحت حمایت با تکیه بر دو الگوي راهبري شغلی
و هدایت شغلی درآمدزایی براي جامعه هدف، توانمندسازي

 
و استقلال اقتصادي آنها است. 

وي با ارائه گزارشی از فعالیت طرح هاي اشتغال فرشبافی
مددجویان تحت حمایت این نهاد در 10 ماه گذشته از سال جاري، گفت: راهبرد کمیته امداد استان زنجان در حوزه اشتغالزایی براي
مددجویان تحت حمایت بهبود فضاي کسب و کار، توسعه همکاري فعالان بخش کسب و کار و توسعه زنجیره ارزش بخش هاي ویژه با

 
تکیه بر دو الگوي راهبري شغلی و هدایت شغلی است. 

صفري با اشاره به اینکه خروجی فعالیت هاي اشتغالزایی کمیته امداد و ایجاد فرصت هاي شغلی مناسب و زوبازده براي مددجویان
تحت حمایت درآمدزایی براي جامعه هدف، توانمندسازي و استقلال اقتصادي آنان است، افزود: با همین نگاه توجه به توسعه مشاغل
زود بازده در قالب کسب و کارهاي کوچک و خانگی از جمله فرشبافی از اقدامات این نهاد در حوزه اشتغالزایی براي خانواده هاي تحت

 
حمایت است.    

مدیرکل کمیته امداد استان زنجان با اشاره به اینکه در حال حاضر هزار و 895 خانواده تحت حمایت با سرمایه گذاري و نظارت کمیته
امداد استان زنجان از طریق ایجاد و راه اندازي کارگاه هاي کوچک خانگی در رشته فرشبافی فعالیت دارند، ادامه داد: بر اساس
آمارهاي موجود بیش از هزار و 700 تخته فرش و تابلو فرش از طریق مجریان طرح هاي اشتغال فرشبافیِ تحت حمایت این نهاد در

 
10 ماه گذشته از سال جاري تولید شده است. 

وي اضافه کرد: از محل فروش تولیدات طرح هاي اشتغال فرشبافی در قالب فرش و تابلو فرش بیش از یک میلیارد و 438 میلیون

 
تومان براي خانواده هاي تحت حمایت کمیته امداد استان زنجان درآمدزایی شده است. 

صفري با اشاره به اینکه پشتیبانی و نظارت فنی از طرح هاي اشتغال فرشبافی با هدف ارائه مشاوره هاي شغلی مناسب و کمک به
پایدارسازي طرح هاي اشتغال فرشبافی از اقدامات دیگر این نهاد در حوزه اشتغال است، تصریح کرد: بر اساس آمارهاي موجود 2هزار
و 100 مورد بازدید فنی از طرح هاي اشتغال فرشبافی مددجویان تحت حمایت به عمل آمده و مشاوره ها و راهکارهاي لازم در
خصوص افزایش بهره وري این طرح ها از طریق کارشناسان فنی اشتغال این نهاد و راهبران شغلی به مجریان طرح هاي اشتغال ارائه

 
شده است. 



انتهاي پیام/73005/ق



امضاء تفاهم نامه با رویکرد اشتغال زنان روستایی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش خبرگزاري فارس از شیراز، مدیرکل امداد فارس
با بیان این خبر گفت: برخی عوامل اجتماعی، فرهنگی و
ساختاري در کشور باعث زایش فقر و افزایش محرومیت در
جامعه شده است که سرریز آن سبب مراجعه به کمیته

 
امداد است. 

بذرافشان بیان کرد: هدف از امضاي این تفاهم نامه، ایجاد و
ارتقاي دانش فنی و مهارت هاي حرفه اي مددجویان زنان

 
روستایی از طریق آموزش، کمک به بهبود فضاي کسب و کار و کمک در بازار یابی و فروش محصولات نولیدي زنان روستایی است. 

وي گروه هدف در این کار را افراد مستعد و متقاضیان واجد شرایط جدید از زنان روستایی عنوان کرد و افزود: یکی از مهم ترین
سرفصل هاي مهم کمیته امداد، توانمندسازي مددجویان است که در حال حاضر، درصد قابل توجهی از جمعیت مددجویان را زنان

 
سرپرست خانوار تشکیل می دهند. 

مدیر سازمان تعاون روستایی استان فارس نیز در این جلسه گفت: در راستاي اجراي اصل 29 قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران و

 
مفاد سند کاهش فقر استانهاي کشور، تفاهم نامه اي میان سازمان تعاون روستایی استان فارس و کمیته امداد فارس منعقد می شود. 

 هدایت االله رحیمی افزود: در تفاهم نامه مذکور که در راستاي توسعه ینظام پیشگیري از آسیب هاي فردي و اجتماعی تنظیم شده
است، هم افزایی در منابع مورد استفاده در حوزه حمایتهاي اجتماعی و تشریک مساعی بین بخشی در دستگاه هاي اجرایی مد نظر

 
قرار گرفته است. 

انتهاي پیام/س



توسعه شهرك هاي صنعتی منجر به رونق تولید و اشتغال می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، حجت الاسلام
عبدالرضا پورذهبی پیش از ظهر امروز در نشست با
صنعتگران و کارآفرینان شهرك هاي صنعتی کردستان
اظهار کرد: ماموریت نماینده ولی فقیه بیشتر در حوزه هاي
فذهنگی است اما بدون شک مطالبه گر سرمایه گذاران در
صنایع کوچک نیز هستیم چرا که عمده مشکل استان

 
اشتغال و بیکاري است. 

وي افزود: هر چه شهرك هاي صنعتی رونق بگیرند و واحدهاي صنعتی و تولیدي گسترش یابند می توان زمینه ایجاد اشتغال جدید و

 
حمایت از اشتغال موجود را فراهم کرد. 

نماینده ولی فقیه در استان کردستان ادامه داد: بسیاري از واحدهاي صنعتی در استان ظرفیت بالایی براي ایجاد اشتغال و تولید دارند

 
اما به واسطه مشکلات مالی چند سال اخیر و نبود سرمایه در گردش نیمه فعال و یا راکد هستند. 

حجت الاسلام پورذهبی یادآور شد: هدف ما در وهله اول جلوگیري از تعطیلی واحدهاي فعال است و در وهله دوم باید به دنبال

 
حمایت از سرمایه گذاران جدید باشیم چرا که حفظ اشتغال موجود بسیار مهم است. 

وي بیان کرد: بسیاري از واحدهاي صنعتی و تولیدي کردستان محصولاتی تولید می کنند که ممکن است از لحاظ کیفی از نمونه هاي

 
مشابه داخلی بسیار باکیفیت تر باشند؛ اما از نظر تبلیغاتی بسیار ضعیف هستند و برندها در استان ناشناخته باقیمانده اند. 

نماینده ولی فقیه در استان کردستان گفت: البته در برخی از شهرك ها مشاهده می شود عده اي با اهداف دیگر زمین هاي صنعتی را

 
اشغال کرده اند و از آنها به عنوان انبار استفاده می کنند در حالی که سرمایه گذاران واقعی در گیر و دار واگذاري زمین هستند. 

حجت الاسلام پورذهبی اظهار کرد: تا زمانی که وضعیت شهرك هاي موجود را نتوانیم ساماندهی کنیم و به سرمایه گذاران واقعی

 
زمین ها واگذار نشود حتی اگر 10 شهرك دیگر نیز احداث کنیم در حوزه تولید و صنعت اتفاق خاصی نخواهد افتاد. 

وي افزود: متاسفانه شاهد هستیم تعدادي از واحدهاي تولیدي و صنعتی در حال تعدیل نیروي کاري هستند که این جاي نگرانی

 
است، چرا که با بیکاري این افراد خانواده آنان نیز دچار آسیب هاي اجتماعی جدیدي می شوند. 

انتهاي پیام/2330/75





فعالیت 850 واحد در شهرك هاي صنعتی کردستان/انعقاد 240 قرارداد جدید

با سرمایه گذاران

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، احمد خسروي در
نشست صنعتگران و کارآفرینان شهرك هاي صنعتی
کردستان با نماینده ولی فقیه در استان اظهار کرد:
کردستان از لحاظ ظرفیت هاي طبیعی بسیار غنی است و
پس از انقلاب نیز از نظر زیرساخت ها تحول بزرگی در

 
کردستان رقم خورده است. 

وي افزود: همین امر باعث شده حوزه صنعت در کردستان

 
طی چند سال اخیر با رونق مواجه شود و با حمایت از سرمایه گذاران بتوانیم واحدهاي صنایع کوچکی را احداث کنیم. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی کردستان ادامه داد: شهرك هاي صنعتی در استان به لحاظ کمبود زمین بسیار کوچک هستند
و همین امر باعث شده قیمت قطعات براي واگذاري به سرمایه گذاران بالا رود و هزینه هاي راه اندازي یک واحد صنعتی از دیگر نقاط

 
کشور بالاتر باشد. 

خسروي یادآور شد: در حال حاضر 20 شهرك صنعتی در 10 شهرستان استان احداث شده که یک هزار و 250 قرارداد با سرمایه

 
گذاران انعقاد شده است که طی 3 سال گذشته حدود 240 طرح آن منجر به عقد قرارداد شده است. 

وي بیان کرد: در حال حاضر 450 واحد دیگر در حال احداث هستند که تا سال آینده 50 درصد آنها راه اندازي می شود که منجر به

 
اشتغال و تولید در کردستان می شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی کردستان گفت: یکی از مشکلات اصلی ما در حال حاضر کمبود زمین براي واگذاري به سرمایه
گذاران است که اگر از همین امروز به فکر این مسئله نباشیم طی چند سال آینده زمینی براي احداث واحدهاي صنعتی جدید وجود

 
نخواهد داشت. 

خسروي اظهار کرد: 12 هزار نفر در حدود 850 واحد صنعتی موجود در شهرك هاي صنعتی کردستان مشغول به کار هستند و این

 
نشان می دهد حمایت از این بخش تا چه حدي می تواند در رونق تولید ایجاد کند. 

انتهاي پیام/2330/75



خودکفایی 5 هزار مددجو کمیته امداد در آذربایجان شرقی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش خبرگزاري فارس از تبریز، محمد کلامی امروز
در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: رئیس کمیته امداد
امام خمینی(ره) روز چهارشنبه 6 اسفند 99 براي شرکت

 
در چند برنامه به تبریز سفر می کند. 

وي افزود: سید مرتضی بختیاري در این سفر یک روزه
ضمن افتتاح ساختمان حمایتی اسکو، از منازل خانواده

 
هاي مددجو سرکشی می کند. 

کلامی گفت: حضور در جشن خودکفایی 5 هزار مددجوي تحت حمایت کمیته امداد و افتتاح نمادین یک هزار و 100 فضاي بهداشتی

 
منازل نیازمندان برنامه دیگر این سفر  است. 

 
وي اضافه کرد: رئیس کمیته امداد کشور سپس در مراسم اهداي نمادین 520 سري جهیزیه به نوعروسان نیازمند شرکت می کند. 

کلامی خاطرنشان کرد: در ادامه این سفر از خیرین کمیته امداد در حوزه هاي مختلف حمایتی اعم از اشتغال، جهیزیه، اکرام و...

 
تجلیل می شود. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) آذربایجان شرقی تصریح کرد: بختیاري در آخرین برنامه سفر خود در نشست خبري به سوالات

 
خبرنگاران پاسخ خواهد داد. 

انتهاي پیام/



International Social Security Review/Volume 72,

Issue 2

شماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/12/05
منبع: صندوق بازنشستگی

کشوري

عنوان: International Social Security Review/Volume 72, Issue 2 تهیه کننده: اتحادیه بین المللی
تامین اجتماعی (ISSA) سال انتشار: 2019 شماره مسلسل: 72 / نسخه شماره 2 دانلود شماره جدید نشریه مروري بر تأمین

اجتماعی بین الملل ویژه ماه هاي آوریل و ژوئن سال 2019 میلادي با مهمترین مقالات بیمه اي با ...

International Social Security :عنوان International Social Security Review/Volume 72, Issue 2

 
 Review/Volume 72, Issue 2

 
 (ISSA) تهیه کننده: اتحادیه بین المللی تامین اجتماعی

 
سال انتشار: 2019 

 
شماره مسلسل: 72 / نسخه شماره 2 

 
دانلود 

شماره جدید نشریه مروري بر تأمین اجتماعی بین الملل ویژه ماه هاي آوریل و ژوئن سال 2019 میلادي با مهمترین مقالات بیمه اي
با موضوعات مختلف شامل ”بررسی لایه دوم بازنشستگی در اروپاي مرکزي و شرقی: محدودیت هاي پرداخت و گزینه هاي
خروج”،”سن بازنشستگی موثر از زمان استخدام و اشتغال تمام وقت و تاثیر بحران سال 2008”،”مزایاي بیکاري چقدر عادلانه است؟
مورد مطالعه: شرق آسیا”،”سیاست هاي بازارکار کارفرما محور در کشور سوئد: ایجاد شغل و تقسیم کار در بخش دولتی″،”حمایت

سلامت اجتماعی در کشور کامبوج: چالش هاي طراحی و اجراي سیاست”، منتشر شد.



80درصد قیمت خودرو ناشی از قیمت مواد اولیه است

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/12/05

 
 

عضو انجمن قطعه سازان گفت: 80 درصد قیمت نهایی خودرو ناشی از قیمت مواد اولیه است از این رو براي کاهش قیمت خودرو، باید
نرخ مواد اولیه کاهش یابد مازیار بیگلو اظهار داشت: در حال حاضر در قیمت گذاري خودرو همه نهادها نظر می دهند اما هیچکدام

 
جرأت اصلاح ساختار را ندارند؛ بزرگترین بازنده، خودروسازان (...) 

 
 



عضو انجمن قطعه سازان گفت: 80 درصد قیمت نهایی خودرو ناشی از قیمت مواد اولیه است از این رو براي کاهش قیمت خودرو، باید

 
نرخ مواد اولیه کاهش یابد 

مازیار بیگلو اظهار داشت: در حال حاضر در قیمت گذاري خودرو همه نهادها نظر می دهند اما هیچکدام جرأت اصلاح ساختار را
ندارند؛ بزرگترین بازنده، خودروسازان و مردم هستند که نمی دانند با چه مکانیزمی و با چه قیمتی بفروشند و بخرند و از آن طرف نیز

بازار دلالی تقویت می شود و بعد هم قطعه سازان که براي 550 هزار نفر اشتغال ایجاد کرده اند زیان می کنند.



6 درس تحریمی براي مسئولان

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش پایگاه 598 ، محمد حقگو در روزنامه خراسان نوشت: ایستادگی جمهوري اسلامی ایران بر مواضع درست و منطقی
خود در زمینه استیفاي حقوق هسته اي و ضرورت رفع تحریم ها در ازاي هر گونه تعهد برجامی که با قانون هسته اي مجلس همراه
شد ،نشانه هایی از عقب نشینی تحریمی طرف مقابل را نمایان کرده است . دیدار سفراي کشورهاي کره و ژاپن با رئیس کل بانک
مرکزي نشان دهنده احتمال پوست اندازي لایه نازکی از فشار آمریکاست. از فضاي نفت نیز خبرهاي مثبتی مبنی بر تقویت احتمال
حضور مجدد و رسمی ایران در این بازار است. البته تا این جا این ها فقط خبر و حتی احتمال است و این که این عقب نشینی ها تا

 
چه حد، تا کجا و چقدر واقعی خواهد بود ،موضوعی است که باید در عمل و در روزهاي آینده آن را رصد کرد. 

اما آن چه واضح است، این است که از هم اینک باید سناریوهاي برخورد با فضاي احتمالی کاهش تحریم ها در کشور را در نظر داشت.
سیستم اقتصادي کشورما در دوران تحریم ها عملاً از مدل اتکا به درآمدهاي نفتی به مدل اتکا به منابع سالم که اتفاقاً کمتر تحریم
پذیر نبودند تغییر جهت داد. با این حال، هم اینک بیم آن می رود که برداشتن فشارها به بازگشت به دوران قبل منجر شود. در این

 
زمینه مروري بر وقایع رخ داده در سال هاي اخیر لزوم کاربست حداقل 6 درس توسعه اي از تحریم ها را آشکار می کند. 

1- فناوري خریدنی نیست: دوران تحریم نشان داد که رویاي تصاحب فناوري و پیشرفت فناورانه، با خریدن آن محقق نمی شود. نمونه
آن را از همکاري چندین ساله با خودروسازان نه چندان مطرح پژو و سیتروئن هم می توان مشاهده کرد. صنعتی که خوشبختانه هم
اینک و در غیاب خارجی ها به تولید خودرو با 5 ستاره کیفی دست یافته است. یا می توان به صنایع تولید لوازم خانگی اشاره کرد،
جایی که در غیاب یا کمرنگ شدن سلطه ال جی و سامسونگ بر بازار داخل، شاهد رشد قابل توجه تولید در آن هستیم.البته بدیهی

 
است بحث بر سر اتکاي صرف نداشتن به آن هاست وگرنه چه بهتر از این که انتقال فناوري انجام شود نه فقط مونتاژ. 

2- قدرت واقعی اقتصادي در فناوري بومی است: ماجراي هسته اي با وجود شدیدترین نظام هاي بازرسی و در عین حال، اقناع
ناپذیري دولت هاي غربی نسبت به نبود برنامه تولید بمب هسته اي در کشورمان نشان داد که چالش غربی ها با کشورما، چیزي غیر
از بمب است. به عبارت دیگر دستاورد بسیار مهم تر از بمب در صنایع هسته اي به روندهاي آینده فناوري باز می گردد. جایی که در
آن نظام هاي تولید بر انرژي هاي پاك و تجدیدپذیر بنا می شوند بنابراین کشورهاي داراي فناوري هاي بومی در این زمینه، قدرت
اقتصادي به شمار خواهند آمد. بنابراین مشاهده شد هرگاه عزم جدي براي ادامه مسیر هسته اي در این 10 سال شکل گرفت نظیر
قانون اخیر مجلس، دشمن حصار تحریم هاي اقتصادي را عقب تر برد. مثال هاي متعدد دیگري از فناوري هاي بومی نظیر تجهیزات

 
پزشکی و واکسن کرونا وجود دارند که از هم اینک ویژگی ضد تحریم خود را عیان کرده اند. 

3- لزوم متنوع و شبکه سازي تبادلات مالی خارجی: یکی از پایه هاي اصلی تحریم کشورما در دهه اخیر بر ممنوعیت دسترسی به
چرخه جهانی دلار بنا شده بود. جایی که شبکه بین المللی سوئیفت و اینستکس به بزرگراه هاي انتقال ارزي کشور تبدیل شده بودند.
چرا که با استفاده از آن ها به راحتی می شد ذي نفعان اقتصادي را شناسایی و تحریم کرد. با این حال، توصیه کارشناسان که تا حدي
به آن عمل شد، تمرکز زدایی از شبکه انتقالات پولی، اتکا به راهکارهاي ابتکاري نظیر تهاتر و پیمان هاي پولی دو جانبه بود. اگر چه
این توصیه ها در دوران تحریم ها به حد تمام و کمال عمل نشد، اما به طورعملی و تا حد قابل قبولی توانست، مسیرهاي ضد تحریمی



 
جدیدي را پیش روي شبکه ارزي کشور قرار دهد. 

4- چوب ادب بودجه را باید جدي گرفت: به جرئت می توان گفت امسال که تهدید کسري بودجه شدید دولت در اقتصاد کشور لمس
شد، براي نخستین بار اصلاحات اقتصادي از منظر بودجه در کانون توجه قرار گرفت. اگر چه تا اتمام این فرایند هنوز راه زیادي باقی
است، اما معلوم شد بسیاري از مصیبت هاي کشور، ریشه در نهاد تنظیم گر بودجه و تصویب کننده و ناظر آن در مجلس دارد. اصلاح
ساختار به رغم اسم مبهم آن، یک تعریف ساده ملموس دارد و آن این است که درآمدهاي عملیاتی دولت مانند مالیات، کفاف هزینه
هاي جاري دولت نظیر حقوق کارمندان را بدهد. با این حال در سال هاي اخیر و با وجود کسري هاي بودجه گسترده، سهم هزینه
هاي عمرانی در بودجه هرچه نحیف تر، سهم استقراض و هزینه هاي جاري از بودجه بزرگ تر شدند. بدین ترتیب مشخص شد که
میدان دادن به درآمدهاي نفتی، ایجاد حیاط خلوت بودجه اي براي شرکت هاي دولتی و عافیت طلبی بودجه اي دولت با پرهیز از
درآمدهاي به حق مالیاتی نظیر مالیات بر مجموع درآمد و ... چالش هاي جدي بودجه و اقتصاد کشور هستند که اصلاح آن ها موکدا

 
نباید در دوران گشایش هاي احتمالی، ابتر رها شود. 

5- از نان شب واجب تر استقلال و امنیت غذایی: تحریم ها نشان داد که بی توجهی به خودکفایی غذایی تا چه حد می تواند تلاطم
اقتصادي و اجتماعی به بار بیاورد. چرا که در آن شرایط نرخ ارز با همه تلاطم هاي ممکن خود و به عنوان عامل موثر در تامین مواد
اولیه غذایی، به طورمستقیم به سفره مردم گره زده می شود. نمونه آن را در جریان تاثیر تغییرات نرخ ارز بر واردات نهاده ها و قیمت
محصولات پروتئینی، همگان مشاهده کردند. با این حال، دولت تازه به فکر تولید بومی و اصلاح زنجیره ارزش این محصولات افتاده

 
است که البته باید منتظر ماند و دید تا چه حد جدي است. 

6- لزوم کنترل شدید سلامت نظام بانکی: دردوران تحریم و افت درآمدهاي نفتی، بحران زایی نظام بانکی از منظر دمیدن دایم بر
نقدینگی و تورم به وضوح لمس شد. این مسئله ضرورت پیگیري اصلاح نظام بانکی را که بارها مطرح شده، اما به کناري گذاشته شده
یا در سطح حداقلی پیگیري شده ،آشکار می کند. به عنوان نمونه هم اینک روشن شده است که ناسالم بودن ترازنامه بانک ها، آن ها
را از معقول ترین راه هاي کسب درآمد یعنی تسهیلات مسکن دور کرده است. قدرت خرید تسهیلات کنونی مسکن که در بهترین
حالت فقط چند متر را می توان با آن ها خرید ، نمونه بارز این مسئله است. باید توجه داشت این مسئله به نوبه خود به معطل ماندن

بخش بزرگی از ظرفیت هاي اشتغال و تولید در کشور منجر شده است.



افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و

ورزشی شهرداري رشت

منبع: گیلان صدرشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/12/05

دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افتتاح شد. گیلان صدر: دومین
خانه کارآفرینی و صنایع سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با حضور احمد رمضانپور نرگسی رئیس شوراي

اسلامی رشت، فرهام زاهد رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و گردشگري و امیر حسین علوي رئیس ...

 
 

 
دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افتتاح شد. 

گیلان صدر: دومین خانه کارآفرینی و صنایع سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با حضور احمد رمضانپور نرگسی
رئیس شوراي اسلامی رشت، فرهام زاهد رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و گردشگري و امیر حسین علوي رئیس کمسیون عمران
و توسعه شهري، محمد حسن عاقل منش و فاطمه شیرزاد از اعضاي شوراي شهر رشت و حمیدرضا محمدي رئیس سازمان فرهنگی

 
اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افتتاح شد. 

 
  

در این مراسم احمد رمضانپور نرگسی با تبریک میلاد با سعادت امام جواد(ع) اظهار داشت: در شوراي پنجم انجام کارهاي زیرساختی

 
در حوزه هاي عمرانی، اقتصادي و فرهنگی در اولویت قرار گرفت. 

 
  

رئیس شوراي اسلامی رشت با بیان اینکه راه اندازي دومین خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت بعد از
موفقیت هایی که در خانه کارآفرینی مرکز رشتیان کسب شد کلید خورد، افزود: این مرکز با 200 عضو و 10 مربی کار خود را آغاز

 
کرده است و از قبل توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت بازار فروش براي محصولات خانه شناسایی شده است. 



 
  

فرهام زاهد رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و گردشگري شوراي اسلامی رشت نیز در این مراسم با اشاره به برنامه هاي مدونی که
سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت در حوزه کار آفرینی دنبال می کند، گفت: براي بازار هدف و عرضه محصولات
توسط سازمان برنامه ریزي شده است و برنامه کامل و جامعی دنبال می شود تا با حذف واسطه فروش تولیدات خانه کارآفرینی با

 
قیمتی متناسب با بازار، از زنان سرپرست خانوار خانه خریداري شود. 

 
  

محمد حسن عاقل منش عضو شوراي اسلامی رشت نیز در این مراسم ضمن شادباش اعیاد ماه رجب با اشاره به دغدغه هایی که

 
هنرمندان صنایع دستی با آن روبرو هستند اظهار داشت: این عزیزان همواره از شورا خواهان مکانی براي عرضه محصولات خود بودند. 

 
  

عاقل منش در همین رابطه گفت: این اتفاق زیبا با راه اندازي اولین خانه کارآفرینی توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی

 
شهرداري رشت و در کنار آن حمایتهاي سازمان با قرار دادن گالري در خانه میرزا براي فروش تولیدات این خانه رقم خورد. 

 
  

عاقل منش با اشاره به موفقیت هاي نخستین خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورشی شهرداري رشت در حوزه هاي
آموزش و اشتغال زنان سرپرست خانوار گفت: امروز دومین مرکز با مخاطبین بیشتر و با برنامه هاي مدون و آینده نگر افتتاح می شود.

 
  

حمید رضا محمدي رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت نیز در این مراسم با اشاره به برنامه هاي حمایتی و
هدایتی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت در حوزه ي کارآفرینی گفت: این سازمان با توجه به تولید محصولات
کاربردي صنایع دستی براي مصرف کنندگان و با برنامه اي مدون براي تقویت دانش و مهارت زنان سرپرست خانوار و شناسایی بازار

 
هدف در حوزه صنایع دستی، ایجاد اشتغال پایدار در این بخش را دنبال می کند. 

 
  

وي با اشاره به تنوع رشته هاي آموزشی در خانه هاي کار آفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افزود: امروز در
دنیا به صنایع دستی به عنوان بخش مکمل اقتصاد نگریسته می شود و سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با این نگاه

 
حمایت از مشاغل مرتبط با صنایع دستی را دنبال می کند. 
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گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: آواي صنعتشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/12/05

پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در دل کویر به

پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ
هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در دل
کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها

 
ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند. 

به گزارش” آواي صنعت ”، استان مرزي و کویري خراسان
جنوبی از نظر دارا بودن مواد معدنی در کشور جایگاه
ممتازي دارد به گونه اي که از 65 نوع ماده معدنی شناخته

 
شده در ایران، 50 نوع آن در خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آنها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک

 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 

 
آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی 



با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد اما توسعه تراش
گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد

 
معدنی و جلوگیري از خام فروشی آنها است. 

گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 

محمدابراهیم رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی
مردم منطقه و به منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه

 
هستند، تشکیل شد. 

وي افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

 
بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد 

کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت: در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق

 
وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

 
حمید پرورده افزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص برداشت از معدن داشت. 

وي گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 

وي اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این

 
معدن براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 

وي تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآوردهایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده



 
است. 

 
ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی 

اما مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام
نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده، توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود
شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج

 
شده است. 

علی حسن نیا افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که

 
از برداشت هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

وي وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها را
برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت روند

 
صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

وي گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

وي بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص مزایده و اخذ مجوزها و استعلامات از

 
وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

وي گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 

 
پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان 

سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسوول میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت

 
شوراي ثبت کشور خبر داد. 



عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این
سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 

محمد عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی

 
سنگ هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

وي افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر
توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

وي گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با

 
اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

مسوول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات
اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات

 
تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

وي اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

عرب گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث

 
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است 

آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و

 
توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 

محمدعلی عرب گفت: در حال حاضر از شهرهاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه

 
دارند و آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 



رییس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کارهاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 

محمود یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام

 
فروشی این سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

وي گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال

 
پرداخت شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

وي افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک مورد

 
حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 

خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه

 
قیمتی است. 

منبع:ایرنا



کسب رتبه بسیار مطلوب شهرداري منطقه یک در نگهداشت شهر

منبع: شهردار آنلاینشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/12/05

عملکرد منطقه یک در حوزه نگهداشت شهر و امور خدمات شهري بین مناطق 22 گانه، در نظارت دوره اي امور مناطق
شهرداري تهران بسیار مطلوب و در سایر حوزه ها مطلوب ارزیابی شد. به گزارش روابط عمومی شهرداري منطقه یک، مصطفی سلیمی
معاون هماهنگی و امور مناطق شهرداري تهران در بازدید چند ساعته از شمال تهران که با حضور سید حمید موسوي شهردار منطقه
یک، معاونین و مدیران شهرداري این منطقه با هدف پایش وضعیت نگهداشت شهر، ارزیابی وضعیت پروژه هاي ترافیکی، توسعه محله
اي و اولویت دار در دست اجرا در منطقه یک انجام شد و در جلسه نظارت دوره اي این منطقه که مدیران کل معاونت مربوطه، مدیران
ارشد شهرداري تهران به صورت ویدئو کنفرانس حضور داشتند به عملکرد مطلوب مدیریت شهري منطقه یک اشاره و عنوان کرد:
ارزیابی صورت گرفته و بهبود رتبه ها و حتی کسب چند رتبه اول در میان شاخص ها نشان از تدبیر و درایت شهردار منطقه یک
داشته که عملکرد مطلوبی را در کارنامه مدیریتی خود در این منطقه رقم زده است و امیدواریم تا پایان سال شاهد بهره برداري تعداد
قابل ملاحظه اي از این پروژه ها در راستاي ارتقاي خدمات رسانی به شهروندان و جلب رضایتمندي آنان باشیم. او با اشاره به مرکز
نوآوري و فناوري شهر هوشمند در موزه پروفسور حسابی گفت: راه اندازي و تجهیز مرکز نوآوري و فناوري شهر هوشمند در موزه
پروفسور حسابی، از اقدامات خوب در منطقه یک است که می تواند علاوه بر ترویج فرهنگ علم و دانش اندوزي براي دانش پژوهان و
دانشجویان، براي تمامی شهروندان شهر تهران نیز مفید فایده باشد و منطقه یک را به قطب گردشگري و مرکز تفرجگاهی براي تمامی
شهروندان تبدیل کند و گامی موثر در تحقق شعار "تهران شهري براي همه" خواهد بود. شهردار منطقه یک نیز به سایر اقدامات
صورت گرفته در منطقه پرداخت و افزود: بهره برداري از پل خلبان شهید نوروزي، به انجام رساندن پروژه 35 متري شهید افتخاري و
اتصال آن به امام علی(ع) جنوب که تا پایان سال محقق خواهد شد، احداث پارك آموزش ترافیک، احداث رفیوژ سبز در خیابان
شریعتی، بهره برداري از مرکز کارآفرینی و نوآوري در جمشیدیه، اقدامات در راستاي اجراي طرح قدمگاه صالحیه و ریل گذاري صحیح
اجرا براي اتصال خط 3 مترو به خط یک و امتداد آن به ولیعصر(عج) و همچنین اصلاح خط 10 مترو از پروژه هاي اجرا شده و در
دست اجرایی است که انعکاس خوبی در میان شهروندان داشته و مورد استقبال آن ها است. موسوي افزود: طرح هاي بسیار خوبی در
دستور کار مدیریت شهري این منطقه قرار داشت که با همدلی و همکاري سایر مدیران شهري به ثمر نشست که از جمله می توان
اجراي بهینه طرح شهید سلیمانی در مقابله با کرونا، همکاري با بیمارستان هاي مطرح در مواجهه با این بیماري و رفع آلودگی هاي
محیطی و دفع پسماندهاي بیمارستانی و اجراي برنامه هاي نشاط آور فرهنگی در آن ها، راه اندازي نوروزگاه، اجراي برنامه هاي
مناسبتی به ویژه در محرم و صفر با رعایت پروتکل هاي بهداشتی، ارتقاي نگهداشت شهر و رسیدن به رتبه اول با تایید معاون خدمات
شهري شهرداري تهران، باز پس گیري 32 پلاك بزرگ منطقه از اشخاص و سایر موسسات و اضافه نمودن آن ها به حقوق عمومی
شهر، تملک املاك شاخصی چون خانه نیما، باغ ادونتیس و تبدیل آن به بوستان محلی و تعامل سازنده با مدیریت شهرستان
شمیرانات در مهار بحران ها به خصوص در حادثه سقوط بهمن اشاره کرد. او در ادامه به مشکلات پیش روي مدیریت شهري در شمال
تهران اشاره کرد و گفت: ضوابط شهرسازي در قالب کروناي 2، شفافیت لازم را جهت اجرا ندارد و در این خصوص مشخص کردن
بخش نامه هاي ناسخ و منسوخ ضروري به نظر می رسد و در بحث تخصیص منابع نیز ایجاد تناسب بین نقدینگی، هزینه ها و درآمد
منطقه مورد نیاز است و مورد دیگر مشکلات ذیحسابی است که سبب شده امکان عقد قراردادهاي برخی پروژه هاي کوچک مقیاس را

نداشته باشیم.



دانش آموخته ي دانشگاه جامع علمی کاربردي استان چهارمحال و بختیاري

در بین کارآفرینان برترکشور در سال 1399

شماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/12/05
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان چهارمحال بختیاري -

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي استان چهارمحال و بختیاري ، محمد لطفی دانش آموخته ي رشته
طراحی صنعتی  مرکز آموزش علمی کاربردي انجمن جوشکاري شهرکرد و مدیر عامل شرکت آتیه سازان نگین فراز  استان چهارمحال

 
و بختیاري به عنوان  یکی از 11 برگزیده سیزدهمین جشنواره کارآفرینان برتر ملی سال 1399 انتخاب شد . 

این جشنواره روز چهارشنبه 29 بهمن ماه جاري با حضور اسحاق جهانگیري معاون اول رییس جمهوري، محمد شریعتمداري وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی با هدف شناسایی کارآفرینان در سراسر کشور و انتخاب برترین

 
کارآفرینان و معرفی آنان به عنوان الگوهاي برتر به آحاد جامعه خصوصا جوانان برگزار شد.  

جشنواره کارآفرینان برتر از 13 خرداد آغاز شده است و کارآفرینان می توانستند تا 31 تیر با مراجعه به پایگاه اینترنتی  

 
www.karafarinanebartar.ir نسبت به تکمیل موارد خواسته شده اقدام کنند. 

ترویج فرهنگ کار و کارآفرینی، خلاقیت و نوآوري در کسب و کار، شناسایی و انتخاب کارآفرینان برتر استانی و کشوري، ایجاد فضاي
تعامل و همکاري میان فعالان، ایجاد نشاط و رقابت در فضاهاي کار و کسب، مشارکت کارآفرینان در توسعه اقتصادي کشور و تقویت

 
نقش کارآفرینان در نظام تصمیم سازي کشور از ا هداف برگزاري جشنواره کارآفرینان برتر است. 

گفتنی است دولت هر سال کارآفرینان برتر در حوزه هاي مختلف را انتخاب می کند و امسال در  سال جهش تولید براي نخستین بار

 
،  11 کارآفرین برگزیده دولت ، به راي مردم هم گذاشته  شد و مردم هم در انتخاب کارآفرین برتر سال مشارکت داشتند. 

این موفقیت بزرگ را به خانواده بزرگ دانشگاه جلمع علمی کاربردي تبریک می گوییم.



دستیابی به دانش فنی تولید مواد اولیه دارویی/ توسعه فرهنگ دانش بنیان در

کشور

منبع: آناشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور گفت: دستیابی به
دانش فنی تولید مواد اولیه دارویی در کشور به کمک
شرکت هاي دانش بنیان، استارت آپ ها و شتاب دهنده
هاي این حوزه صورت گرفته است. به گزارش خبرنگار گروه
علم و  فناوري خبرگزاري آنا، سورنا ستاري در آیین
رونمایی از فرآورده ها و دانش فنی محصولات دو شتاب
دهنده فعال در حوزه زیست فناوري که پیش از ظهر امروز
در معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري برگزار شد،
بیان کرد: واردات مواد اولیه دارویی سالانه یک میلیارد دلار
هزینه براي کشور دارد که قابلیت و زیرساخت هاي
تولید بسیاري از آنها در داخل وجود دارد. حدود یک سال

 
پیش طرح هایی براي توسعه و تولید مواد اولیه دارویی که هزینه واردات آنها بالاي 2 میلیون دلار بود، برنامه ریزي شد. 

وي افزود: ایران در حوزه هاي شیمی رتبه پنجم یا ششم را در جهان دارد که این امر نشان از نیروي انسانی نخبه در این حوزه می
دهد. باتوجه به رتبه علمی بالا کشور در شیمی پرداخت مبالغ بالا براي واردات مواد اولیه دارویی که دانش فنی پیچیده اي نیز ندارند،
درست نیست. توسعه فرهنگ دانش بنیان و زیست بوم زیست فناوري طی سال هاي اخیر در کشور باعث دستیابی به دانش فنی

 
بسیاري از مواد دارویی شده است. 

معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري با اشاره به این که در حال حاضر ایران بزرگ ترین شرکت هاي حوزه زیست فناوري را در
منطقه دارد، گفت: در زیست بوم زیست فناوري سالانه چند 100 میلیون تومان هزینه تحقیق و توسعه می شود. تفاوت زیادي میان
کارآفرینی که از پول توي جیبش براي پژوهش، توسعه و تحقیق استفاده می کند و دولتی که از پول مردم براي تحقیق و توسعه

 
استفاده می کند، وجود دارد. توسعه و تحقیق در بخش خصوصی و دولتی از نظر کیفیت و خروجی بسیار با یکدیگر متفاوت هستند. 

ستاري بیان کرد: به همین دلیل است که توسعه و تحقیق در بخش خصوصی منجر به تولید محصولات کاربردي می شود اما در بخش
دولتی نتیجه اي ندارد. پرداخت هزینه هاي بالا براي توسعه و تحقیق در حوزه هاي زیست فناوري از سوي بخش خصوصی اتفاق

 
بزرگی در اکوسیستم دانش بنیان کشور به شمار می رود. این افراد سربازان مبارزه با تحریم و اقتصاد نفتی  هستند. 

وي افزود: شرکت هاي دانش بنیان، استارت آپ ها و شتاب دهند ه هاي حوزه زیست فناوري نه تنها در کشور اشتغال زایی کرده اند
بلکه مواد اولیه دارویی تولید کرده اند که امنیت و سلامت جامعه را تأمین می کند. این امر نتیجه توسعه فرهنگ دانش بنیان در

 
کشور است. 



انتهاي پیام/4021/



تمامی شرکت هاي وزارت ارتباطات موظف به توسعه شبکه ارتباطی هستند/

چهار برابر شدن ظرفیت حمل ونقل شبکه پستی

منبع: آناشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور گفت: دستیابی به
دانش فنی تولید مواد اولیه دارویی در کشور به کمک
شرکت هاي دانش بنیان، استارت آپ ها و شتاب دهنده
هاي این حوزه صورت گرفته است. به گزارش خبرنگار گروه
علم و  فناوري خبرگزاري آنا، سورنا ستاري در آیین
رونمایی از فرآورده ها و دانش فنی محصولات دو شتاب
دهنده فعال در حوزه زیست فناوري که پیش از ظهر امروز
در معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري برگزار شد،
بیان کرد: واردات مواد اولیه دارویی سالانه یک میلیارد دلار
هزینه براي کشور دارد که قابلیت و زیرساخت هاي
تولید بسیاري از آنها در داخل وجود دارد. حدود یک سال

 
پیش طرح هایی براي توسعه و تولید مواد اولیه دارویی که هزینه واردات آنها بالاي 2 میلیون دلار بود، برنامه ریزي شد. 

وي افزود: ایران در حوزه هاي شیمی رتبه پنجم یا ششم را در جهان دارد که این امر نشان از نیروي انسانی نخبه در این حوزه می
دهد. باتوجه به رتبه علمی بالا کشور در شیمی پرداخت مبالغ بالا براي واردات مواد اولیه دارویی که دانش فنی پیچیده اي نیز ندارند،
درست نیست. توسعه فرهنگ دانش بنیان و زیست بوم زیست فناوري طی سال هاي اخیر در کشور باعث دستیابی به دانش فنی

 
بسیاري از مواد دارویی شده است. 

معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري با اشاره به این که در حال حاضر ایران بزرگ ترین شرکت هاي حوزه زیست فناوري را در
منطقه دارد، گفت: در زیست بوم زیست فناوري سالانه چند 100 میلیون تومان هزینه تحقیق و توسعه می شود. تفاوت زیادي میان
کارآفرینی که از پول توي جیبش براي پژوهش، توسعه و تحقیق استفاده می کند و دولتی که از پول مردم براي تحقیق و توسعه

 
استفاده می کند، وجود دارد. توسعه و تحقیق در بخش خصوصی و دولتی از نظر کیفیت و خروجی بسیار با یکدیگر متفاوت هستند. 

ستاري بیان کرد: به همین دلیل است که توسعه و تحقیق در بخش خصوصی منجر به تولید محصولات کاربردي می شود اما در بخش
دولتی نتیجه اي ندارد. پرداخت هزینه هاي بالا براي توسعه و تحقیق در حوزه هاي زیست فناوري از سوي بخش خصوصی اتفاق

 
بزرگی در اکوسیستم دانش بنیان کشور به شمار می رود. این افراد سربازان مبارزه با تحریم و اقتصاد نفتی  هستند. 

وي افزود: شرکت هاي دانش بنیان، استارت آپ ها و شتاب دهند ه هاي حوزه زیست فناوري نه تنها در کشور اشتغال زایی کرده اند
بلکه مواد اولیه دارویی تولید کرده اند که امنیت و سلامت جامعه را تأمین می کند. این امر نتیجه توسعه فرهنگ دانش بنیان در

 
کشور است. 



انتهاي پیام/4021/



رونمایی از فرآورده هاي جدید زیست فناوري

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/12/05

فراورده هاي جدید برگرفته از واکسن تا دارو هاي مورد نیاز حوزه زیست فناوري با حضور معاون علمی و فناوري رئیس
جمهور رونمایی شد.

به گزارش خبرنگار حوزه علم و فناوري گروه علمی فرهنگی و هنري خبرگزاري صدا وسیما، با تلاش فناوران دو شتابدهنده

 
زیست فناوري، 9 محصول فناورانه با حضور دکتر سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهور رونمایی شد. 

این محصولات شامل واکسن کُشته برونشیت ماساچوست، واکسن کُشته نیوکاسل، رلتسیمود، واکسن کرونا، اکسی توسین،

 
پکسیگانان، تلاوانسین، امیگانان هستند. 

 
گفتنی است این شتابدهنده ها در جهت تولید محصولات نوترکیب و زیست فناوري فعالیت می کنند. 

 
ستاري: فناوران، سربازان زمان تحریم هستند 

معاون علمی و فناوري رییس جمهور گفت: امروز، در زمان تحریم، فناوران نخبه در حال تولید محصولات کلیدي هستند و این افراد

 
سربازان زمان تحریم اند. 

آقاي سورنا ستاري در مراسم رونمایی از محصولات فناورانه زیست فناوري افزود: از محققان این حوزه تشکر می کنم و الان بیش از

 
یک میلیارد دلار صرف واردات مواد اولیه می شود که می توان آن را در داخل کشور تولید کرد. 

وي ادامه داد: با توجه به ظرفیت فوق العاده در حوزه زیست فناوري و شیمی، برنامه ریزي ها انجام شده است تا به تولید داخل برسیم.

 
آقاي ستاري گفت: ارتباط مناسب بین نخبگان و صنعت سبب شده است تا امروز دستاورد هاي بزرگی حاصل شود. 

وي افزود: کارآفرینی که از پول خودش براي پژوهش هزینه می کند تا دولتی که از بودجه هزینه می کند، تفاوت زیادي در خروجی
ها وجود دارد و این اتفاق در زیست بوم فناوري در حال رخ دادن است.



افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و

ورزشی شهرداري رشت

منبع: دیار میرزاشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/12/05

دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افتتاح شد. The post افتتاح
دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت appeared first on پایگاه

اطلاع رسانی دیارمیرزا.

 
 

 
دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افتتاح شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا، دومین خانه کارآفرینی و صنایع سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با حضور
احمد رمضانپور نرگسی رئیس شوراي اسلامی رشت، فرهام زاهد رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و گردشگري و امیر حسین علوي
رئیس کمسیون عمران و توسعه شهري، محمد حسن عاقل منش و فاطمه شیرزاد از اعضاي شوراي شهر رشت و حمیدرضا محمدي

 
رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افتتاح شد. 

در این مراسم احمد رمضانپور نرگسی با تبریک میلاد با سعادت امام جواد (ع) اظهار داشت: در شوراي پنجم انجام کارهاي زیرساختی

 
در حوزه هاي عمرانی، اقتصادي و فرهنگی در اولویت قرار گرفت. 

رئیس شوراي اسلامی رشت با بیان اینکه راه اندازي دومین خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت بعد از
موفقیت هایی که در خانه کارآفرینی مرکز رشتیان کسب شد کلید خورد، افزود: این مرکز با 200 عضو و 10 مربی کار خود را آغاز

 
کرده است و از قبل توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت بازار فروش براي محصولات خانه شناسایی شده است. 

فرهام زاهد رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و گردشگري شوراي اسلامی رشت نیز در این مراسم با اشاره به برنامه هاي مدونی که
سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت در حوزه کار آفرینی دنبال می کند، گفت: براي بازار هدف و عرضه محصولات
توسط سازمان برنامه ریزي شده است و برنامه کامل و جامعی دنبال می شود تا با حذف واسطه فروش تولیدات خانه کارآفرینی با



 
قیمتی متناسب با بازار، از زنان سرپرست خانوار خانه خریداري شود. 

محمد حسن عاقل منش عضو شوراي اسلامی رشت نیز در این مراسم ضمن شادباش اعیاد ماه رجب با اشاره به دغدغه هایی که

 
هنرمندان صنایع دستی با آن روبرو هستند اظهار داشت: این عزیزان همواره از شورا خواهان مکانی براي عرضه محصولات خود بودند. 

عاقل منش در همین رابطه گفت: این اتفاق زیبا با راه اندازي اولین خانه کارآفرینی توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی

 
شهرداري رشت و در کنار آن حمایتهاي سازمان با قرار دادن گالري در خانه میرزا براي فروش تولیدات این خانه رقم خورد. 

عاقل منش با اشاره به موفقیت هاي نخستین خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورشی شهرداري رشت در حوزه هاي
آموزش و اشتغال زنان سرپرست خانوار گفت: امروز دومین مرکز با مخاطبین بیشتر و با برنامه هاي مدون و آینده نگر افتتاح می شود.

حمید رضا محمدي رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت نیز در این مراسم با اشاره به برنامه هاي حمایتی و
هدایتی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت در حوزه ي کارآفرینی گفت: این سازمان با توجه به تولید محصولات
کاربردي صنایع دستی براي مصرف کنندگان و با برنامه اي مدون براي تقویت دانش و مهارت زنان سرپرست خانوار و شناسایی بازار

 
هدف در حوزه صنایع دستی، ایجاد اشتغال پایدار در این بخش را دنبال می کند. 

وي با اشاره به تنوع رشته هاي آموزشی در خانه هاي کار آفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افزود: امروز در
دنیا به صنایع دستی به عنوان بخش مکمل اقتصاد نگریسته می شود و سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با این نگاه

 
حمایت از مشاغل مرتبط با صنایع دستی را دنبال می کند. 

 
   



 
   



فضاهاي بی دفاع شهري و امنیت زنان؛ خیابان هاي تک جنسیتی شده

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/12/05

 
فضاهاي بی دفاع شهري و امنیت زنان؛ خیابان هاي تک جنسیتی شده 

اعتماد/متن پیش رو در اعتماد منتشر شده و انتشار آن به معناي تایید

 
تمام یا بخشی از آن نیست 

پارك ها، عابر پیاده، بزرگراه ها، معابر تک جنسیتی، کوچه ها و خیابان ها
بدون روشنایی هم مواردي هستند که وقتی جامعه شناسان و فعالان

شهري در مورد زندگی زنان در شهر تهران صحبت می کنند حتما گوشه چشمی به این موارد هم دارند. برخی کارشناسان معتقدند
فضاهاي شهر تهران براي زنان حس ناامنی و هراس را به وجود می آورد و برخی دیگر مدعی اند اینکه بگوییم زنان شهر تهران می
ترسند اصلا حرف درستی نیست فقط برخی مناطق شهر زیست و طراحی مناسب براي زنان وجود ندارد. در همین شهر تهران بخش
ها و مناطقی هستند که از نظر ساخت شهري کالبدي به گونه اي طراحی شدند که زنان کمتر در آنها احساس ناامنی می کنند. در
نشست فضاي ناامن براي زنان با حضور زهرا نژادبهرام، عضو هیات رییسه و رییس کمیته شهرسازي شوراي شهر تهران و طیبه

 
سیاوشی نماینده مجلس در دوره دهم و مشاور عالی زنان و خانواده ریاست جمهوري در این باره به بحث و بررسی نشستیم. 

عده اي معتقدند زنان در شهري شبیه شهر تهران احساس ناامنی می کنند، عده اي می گویند ضمن رد این فرضیه این عقیده را

 
ندارند. نظر شما چیست؟ 

زهرا نژادبهرام: فکر می کنم هم آنهایی که می گویند ندارد و هم آنهایی که می گویند دارند، هر دو درست می گویند. چون موضوع
امنیت یک مقوله دووجهی است. یک بعد احساسی امنیت است و دیگري خود مقوله امنیت است. ممکن است در جایی امنیت وجود
داشته باشد اما از نظر شاخص هاي امنیت احساس نشود. به همین دلیل آنهایی که می گویند امنیت وجود ندارد و هم آنهایی که می
گویند وجود دارد، دغدغه هاي شان درست است. به نظرم موضوع امنیت گذشته از اینکه یک مقوله حسی روانی باشد یک مقوله لمس
شدنی است؛ یعنی افراد از تجارب دیگران و خودشان و اخباري که می شنوند یا فضایی که می بینند نسبت به حس امنیت در
وجودشان نظراتی دارند. نه تنها براي شهر تهران، بلکه براي تمام شهرهاي جهان موضوع امنیت مقوله جدي است و نسبت به ایجاد
امنیت براي همه شهروندان به ویژه شهروندان زن تاکید شده است. شهر تهران نیز به عنوان یک کلانشهر با مساحتی بالغ بر 600
کیلومترمربع و جمعیتی حدود 12 میلیون نفر در طول روز و حدود 9 میلیون نفر در شب، شهر بسیار بزرگی است که حدود 10 هزار
کیلومتر معابر دارد. شهر با این وسعت طبیعتا موضوع تامین امنیت، مقوله اصلی آن است. حال این سوال طرح می شود که تامین
کننده امنیت فقط نهادهایی مانند نیروي انتظامی هستند یا اینکه تامین امنیت و ایجاد فضاي امن براي شهروندان در دستور کار
مدیریت شهري نیز باید باشد؟ متاسفانه هنوز مدیریت یکپارچه شهر به شهرداري واگذار نشده است از این رو در اداره شهر تهران همه
بخش ها و نهادها از نیروي انتظامی، اداره برق، اداره گاز، اداره بهداشت، اداره محیط زیست و غیره نقش دارند. یکی از چالش هاي
اصلی ما نداشتن مدیریت واحد شهري یا مدیریت هماهنگ شهري است تا بتوانیم این هماهنگی را ایجاد کنیم. براي همین در

بسیاري از موارد با چالش هاي جدي روبه رو می شویم. 



 
شما به این امر معتقدید که شهر تهران یک شهر تک جنسیتی طراحی شده که در آن نقش زنان را در نظر نگرفته اند. 

طیبه سیاوشی: به طور مطلق نمی شود این را مطرح کرد. در عین اینکه بسیاري از کسانی که درگیر نظریات جنسیتی هستند در
بیشتر کلانشهرها این نقیصه را مطرح می کنند ولی در عین حال تلاش هایی هم در این جهت وجود داشته در برخی مناطق می
بینیم که این تلاش ها تا حدودي انجام شده و این احساس امنیت در آمارها و نظرسنجی هاي صورت گرفته ابراز شده ولی در عین
حال نمی توانیم این را رد کنیم. در واقع مبلمان شهري و المان هاي شهري، به گونه اي نیستند که بتواند امنیت را براي زنان و
کودکان تامین کند. مباحثی که مطرح می شود از فضاهاي بی دفاع شهري تا بحث پیاده روها تا پل هاي عابر پیاده و غیره مواردي
هستند که به صورت مداوم در صحبت هاي زنان به خصوص در کلانشهرها از جمله شهر تهران مطرح می شود ولی بحث این است که
این نقیصه را چگونه می توان برطرف کرد، آیا فقط این وظیفه شهرداري است یا دستگاه هاي دیگر هم باید نسبت به این امر ورود

 
کنند؟ 

 
نقش کالبدي شهر تا چه اندازه اي به این ترس دامن می زند؟ 

زهرا نژادبهرام: می خواهم در ادامه صحبت هاي خانم سیاوشی این نکته را بگویم که فکر می کنم شهر براي مردان سالم و بالغ ساخته
شده است. از پیاده روها، نورپردازي ها تا پل هاي عابر پیاده و غیره فقط براي این مردها ساخته شده است. در طرح هاي توسعه
شهري، شاهد تخریب و ساخت وسازهاي گوناگون در کالبد هستیم که تا زمانی که تکمیل شود، فضاهاي رها شده هستند. بعضی وقت
ها هم در محله هاي قدیمی شهرمان به دلایل مختلفی خانه ها خالی از ساکنان و رها می شوند؛ فضاهایی که پیش از این محل کسب
وکار بودند مانند حمام ها، املاك وقفی فاقد برنامه ریزي کاربردي، املاك فاقد ساکن به دلیل اختلاف وارث از این موارد هستند. اگر
فضاها را به اسم کالبد تعریف کنیم، این کالبد ناکارآمدي دارد و باید برطرف شود. بخش دیگر در مورد سازه هایی است که در راستاي
طرح هاي توسعه شهري ایجاد شده مانند اتوبان ها، پل هاي عابر پیاده، پل هاي گذري - مثل پل ولایت که پل چندوجهی است -
فضاي بی دفاع شهري هستند. پیچ هاي 90 درجه در کوچه ها که آن طرف آن قابل رویت نیست یا ساختمان هاي کوتاه در ساختمان
هاي بلند مصادیقی هستند که زنان بیشتر احساس ترس در آنجا می کنند؛ یعنی وقتی که هوا تاریک می شود، از این فضاها ترس
دارند یا محیط هایی که روشنایی مناسبی ندارد، ترجیح می دهند از این فضاها عبور نکنند. روشنایی یکی از فاکتورهاي اصلی در
تضمین امنیت براي همه شهروندان به ویژه زنان است. بر اساس طرحی که به عنوان پایلوت براي رفع فضاهاي بی دفاع شهري در
منطقه 10 اجرا شد، حدود 200 نقطه شناسایی شد. از این 200 نقطه شناسایی شده 100 نقطه فضاي بی دفاع برطرف شده است.
این اقدام روي نقشه جی آي اس آورده شد، مکان هایی که پیش از این قرمز بودند و حال سبز شده اند. با این اقدام رضایت عمومی
ارتقا پیدا کرد. شهرداري منطقه 10 در یک حرکت مشارکتی و نوآورانه اي با نصب پلاکارت به گذر پشت نواب از ساکنان خواست هر
نقطه اي که فضاي بی دفاع شهري هستند را معرفی کنند، زیرا یکی از جدي ترین مشکلات شهروندان این منطقه ساختمان هاي بلند
در جداره نواب است که لایه پشتی آن ساختمان هاي سه طبقه هستند. جالب اینجاست که شهروندان مشارکت خوبی کردند و حدود
هزار تماس و پیامک ارسال کردند. وقتی این فضاهاي بی دفاع شهري اصلاح شد، میزان رضایت شهروندان نسبت به این مساله افزایش
یافت. این طرح به دلیل اینکه خوب اجرا شد، بازخورد خوبی هم داشت. براي همین نامه اي به آقاي شهردار نوشتم تا این طرح
عمومی در 22 منطقه شهر تهران در دستور کار قرار گیرد. بر اساس آخرین گزارش - آذرماه امسال - دوهزار نقطه بی دفاع شهري در
سطح شهر تهران شناسایی شده بودند که از این تعداد مشکل هزار و 800 نقطه رفع شده است. بیش از 50 درصد این نقاطی که به
عنوان فضاي بی دفاع شهري مطرح شده بود به دلیل نبود روشنایی بود که برطرف شد. روشنایی فرصت نظارت اجتماعی را بر معابر
شهري بیشتر می کند. این ظرفیتی است که فکر می کنم در اتصال با حوزه کالبدي توانسته فرصت هاي امنیت زنان در شهر را بیشتر

 
تامین کند. 

به موضوع المان هاي شهري و مبلمان هاي شهري اشاره کردید، فکر می کنید در حالی که نیمی از جمعیت شهر تهران یا شهرهاي



 
دیگر را زنان تشکیل می دهند چرا تا به امروز اصلا به این موضوع توجه نشده که شهر قدري زنانه باشد. 

طیبه سیاوشی: بحث حق بر شهر به نوعی تامین امنیت براي زنان موضوع جدیدي در کشور ماست، متاسفانه این موضوع از مواردي
است که شاید کمتر از یک دهه است که به آن پرداخته می شود و تقریبا یک موضوع جدیدي است به ویژه براي کسانی که درگیر
موضوعات شهري هستند. فکر می کنم ورود تعداد بیشتري از زنان به حوزه هایی که به نوعی با تامین امنیت شهر سروکار دارند به
شوراي شهر تهران با واگذاري مسوولیت به زنان در شهرداري، می تواند این بحث را تقویت کند و به طور جدي تر پیش ببرد. نمی
خواهم انکار کنم که مردان به این موضوع ورود نمی کنند اما این بحث به دلیل اینکه دغدغه زنان است می توانست سریع تر جلو
برود. خاطرم هست که بیش از دو سال پیش به دلیل تعدد و مشکلاتی که در پل هاي هوایی عابر پیاده به وجود آمده بود، تعداد
زیادي از زنانی که عضو فراکسیون زنان مجلس دهم بودند در تذکري به وزیر کشور درخواست کردیم که به این موضوع ورود جدي
کنند و امنیت زنانی که در این پل ها تردد می کنند را تامین کنند. همچنان مسائل و مشکلات زنان مورد توجه است فکر می کنم که
این موارد را می توانیم در داخل شهر حل وفصل کنیم. مسلما با تعدد زنان در حوزه هاي تصمیم گیري براي تامین امنیت شهري زنان

 
می توان تلاش کرد. 

تهران شهري براي همه، آیا واقعا تهران براي همه هست. براي اینکه در سه و سال نیم گذشته تهران شهري براي همه شود چه کار

 
شده است؟ 

زهرا نژادبهرام: براي پاسخ به این سوال از صحبت هاي خانم سیاوشی وام می گیرم، فرمایش ایشان درباره حق شهر و حق بر شهر و
شهروندان مطرح است، اما نکته اي که شاید کمتر به آن توجه شده، بحث مشارکت بر برنامه ریزي و تصمیم گیري است. چه میزان از
ظرفیت زنان در مدیریت شهر تهران استفاده می شود؟ چند نفر زنان در پست مدیریت شهري هستند و چقدر زنان در تصمیم سازي
ها و تصمیم گیري هاي شهر حضور دارند؟ در شوراي شهر تهران باوجود رویکرد شوراي پنجم و تخصیص ظرفیت 30 درصدي لیست
امید به زنان تلاش کردیم تا ظرفیت هاي زنانه شهر را ارتقا دهیم و زنان را در مدیریت شهر مشارکت دهیم. در مدیریت شهري فقط
به یک زن در مسوولیت معاونت واگذار شد که آن هم دوام پیدا نکرد. البته در سطح بعدي یعنی در سطوح شهرداران یا در سطح
مدیرکلی سهم زنان حدود 14 درصد افزایش یافت که قابلیت افزایش تا 30 درصد را دارد. آخرین درصدي که اعلام شد، این بود که

 
حدود 15 درصد از پست هاي مدیریتی در اختیار زنان است. 

 
علت این عدم تحقق چه بوده است؟ 

زهرا نژادبهرام: وقتی که زنان در تصمیم سازي و تصمیم گیري شرکت ندارند طبیعتا دغدغه هاي آنان کمتر دیده می شود. من نمی
گویم اصلا نیست، کمتر دیده می شود ولی وقتی که زنان در عرصه تصمیم سازي و تصمیم گیري قرار می گیرند از دغدغه هاي زنانه
به عنوان کسانی که در شهر زندگی می کنند، استفاده می کنند. فضاهاي بی دفاع شهر در عرصه شهرسازي و در عرصه شهرها یک
مقوله جدیدي نیست، اما وقتی که موضوع مساله امنیت زنان مطرح می شود بیشتر مورد توجه قرار می گیرد و تبدیل به یک
دستورالعمل جدي می شود. شهر و تمام ابعاد آن از جمله قانون و کالبد، روابط اجتماعی و تصمیم گیري هایش براي همه است، براي
من در عرصه کالبد، آنجاست که شما تصویر زن را بر چهره شهر ببینید. به یاد دارم سازمان زیباسازي براي قهرمانی فوتبال و
ورزشکاران فقط از تصاویر مردانه استفاده کرد، اعتراض کردیم و بعد تصاویر زنان قهرمان ایران با رعایت شوونات شرعی، به بیلبوردها
رفت؛ یعنی باورمان شد که زنان هم شهروندان این شهر هستند و می توانند موفقیت هاي شان را به نمایش بگذارند. کارهاي زیادي
در این عرصه کردیم اما حساسیت هاي جنسیتی زیاد بود. امروز 6 زن در صحن شورا می نشینند و در عرصه تصمیم سازي و تصمیم
گیري مشارکت دارند. روي بعضی از مسائل تاکید می کنند از جمله وقتی نامگذاري می شود می گوییم چند تا از این نامگذاري ها به
نام زنان است؟ و نسبت به این موضوع حساسیت نشان می دهیم. پس آنهایی که قرار است در حوزه نامگذاري تمرکز کنند، به دنبال
شهداي زن می روند تا نام شهدا را بر معابر بگذارند، آنها در نامگذاري به دنبال نام شعرا و هنرمندان زن می روند. این دغدغه براي



شان به وجود می آید. یا وقتی موضوع امنیت مطرح می شود چون می دانم مصوبه اي درباره پل هاي عابر پیاده وجود دارد و
چارچوبی براي آن تعیین شده که دیواره هاي تبلیغاتی تا انتها نیاید یا دو طرف پل ها تابلوهاي تبلیغاتی زده نشود، ورود می کنم، زیرا
این مصوبه کمتر رعایت شده یا کم توجهی شده است. با ورود ما به این موضوع از مدیریت شهري خواسته شد تا به مصوبه عمل شود.
ما از سازمان زیباسازي خواستیم تمام المان هاي تبلیغاتی و تابلوهاي تبلیغاتی را با در نظر گرفتن این دستورالعمل انجام دهد. به
خاطر همین شما هیچ پل عابر پیاده در این لحظه در تهران نمی بینید که فاصله اش از زمین این المان هاي تبلیغاتی حداقل نیم متر
باشد یعنی نظارت اجتماعی را اعمال کردیم. امکان ندارد شما یک تابلوي تبلیغاتی دوطرفه در پل هاي عابر پیاده ببینید. درگذشته پل
هاي عابر پیاده هم از طرف جنوب به شمال، هم از طرف شمال به جنوب، هم از غرب به شرق، هم از شرق به غرب تابلو بود، شما اصلا
نمی توانید ببینید. چه کسی روي پل است. ولی الان یک طرفه است. تصمیم گیري خوبی صورت گرفته بود و قانون خوبی مصوب
شده بود اما اجرا نمی شد؛ زیرا تصمیم گیران در عرصه مدیریت شهري مشارکت نداشتند. یا در بحث مناسب سازي، همیشه فکر می
کردیم مناسب سازي فقط در مورد افراد داراي معلولیت است. درست است که آنها یکی از گروه هاي هدف هستند ولی همه گروه
نیستند. یکی از بخش هاي جدي مناسب سازي به زنان برمی گردد. زنان باردار، زنان با کودکانی در آغوش، یا زنان به همراه کالسکه
بچه یا سبد خرید و غیره این زنان نادیده گرفته می شدند. امکان ندارد بتوانید از یک پیاده رو به اندازه حداقل ده دقیقه استفاده
کنید، مگر اینکه پیاده رویش مناسب سازي شده باشد در غیر این صورت مجبوري وسط راه به خیابان بیایید زیرا در سیستم معبر
بندي ناکارآمدي وجود دارد. طیبه سیاوشی: در بحثی که شما در مورد حق بر شهر مطرح کردید، این نکته را می خواهم تاکید کنم؛
حق بر شهر این است کسانی که در یک شهر به عنوان شهروند محسوب می شوند، می توانند مشارکت اجتماعی بیشتري داشته
باشند. منتها بحث این است که مشارکت در شهر باید به شکل سالم افزایش یابد. شما وقتی وارد یک کشور اروپایی می شوید
ناخودآگاه تعداد معلولانی که در شهر می بینید شما را شگفت زده می کند و فکر می کنید چطور است که این شهر آنقدر معلول دارد.
در شهر تهران جمعیت معلول را در سطح شهر یا مراکز خرید و پیاده روها نمی بینیم. این به این دلیل است که حق بر شهر براي
تمام انسان ها فارغ از جنسیت، نژاد، مذهب، معلولیت یا سالم بودن حق مشارکت به آنها داده شود تا از مکان هاي مختلف شهري

 
بتوانند استفاده کنند. این موردي است که واقعا ما در تهران ضعف داریم و باید در این مورد کار کنیم. 

 
چرا تا امروز نقش مدیریت زنان در شهر و حضورشان کمرنگ بوده است؟ 

زهرا نژادبهرام: فکر می کنم این مقوله جدا از مقوله کل کشور و تاریخ سیاسی و فرهنگی نیست؛ یعنی این گونه بخواهیم نگاه کنیم
این در جاي جاي بخش هاي تصمیم سازي و تصمیم گیري و حضور اجتماعی زنان قابل مشاهده است و شهر هم یکی از ظرفیت
هایی است که در آن شاهد تبعیض حضور زنان در حوزه مدیریتی و حتی مشارکتی هستیم. موضوع زنان موضوع پرسابقه اي است
یعنی از اول تاریخ به امروز ما همواره با این نوع تبعیض ها روبه رو بودیم. بعضی از کشورها تلاش کردند که این تبعیض ها را به
حداقل برسانند بعضی از کشورها هم در نیمه راه هستند. بعضی ها توانستند یک موقعیت هاي نسبی را به دست بیاورند. بعضی
کشورها اصلا شروع نکردند؛ یعنی راحت تر تصمیم گرفتند اصلا شروعش نکنند. در کنوانسیون هاي بین المللی و سازمان ملل تلاش
شده تا کشورها را نسبت به موضوع زنان حساس کنند تا نسبت به رفع مشکلات آنها توجه بیشتري شود. در کشور ما هم این مقوله به
رغم اینکه سابقه حق راي به دهه چهل برمی گردد ولی بااین وجود ما در عرصه هاي مختلف نتوانستیم هنوز از ظرفیت زنان استفاده
کنیم. یک زمانی دغدغه بر این بود که زنان سواد کافی و دانش کافی ندارند. پیش از انقلاب نرخ باسوادي زنان حدود 25 درصد بود
ولی امروز بعد از انقلاب می توانیم این افتخار را داشته باشیم که افزون بر 85 درصد زنان باسواد هستند. بهانه دوم این بود که اینها
تجارب کافی ندارند؛ خب حق داشتند براي اینکه هیچ وقت زنان را در عرصه مدیریتی مشارکت ندادند تا فرصت مشارکت براي شان
ایجاد شود. پس با این عنوان که زنان تجارب کافی ندارید براي مدیریت کنار گذاشته می شوید؛ اما چطور می شود این را برطرف
کرد؟ وقتی که تعداد مدیران زن در عرصه تصمیم گیري بیشتر می شود، آن موقع است که می توانیم بگوییم ما از عرصه هاي
جدیدي از ظرفیت ها و توانمندي هاي نیمی از جامعه که تا حالا کنار گذاشته شده بودند و دیده نشده بودند، بهره مند شدیم و آن
بهره مندي به ما فرصت می دهد که نگاه تازه اي به شهر داشته باشیم. معتقدم که با توجه به تجاربی که کرونا در کشورهاي جهان
تحمیل کرد، شهرها و کشورهایی که مدیران زن داشتند بر اساس آمار جهانی نسبتا موفق تر عمل کردند تا شهرهایی که مدیران آن



مرد بودند. شاید یکی از دلایل این مساله به نگاه مادرانه و نگاهی که دور از تنش و تعارض است، برمی گردد. این جدي ترین دلیلی
است که شاید می شود گفت قابل تسري در سطح شهرهاست. شهرها کانون تعارض هستند، چه خوب است که با تزریق نگاه مادرانه و

 
عاطفی زنان در سطح مدیریت شهر، شهر را از چالش هاي تعارض منافع خارج کرد و به سمت تفاهم انسانی پیش برد. 

 
قانون 30 درصدي استفاده از ظرفیت زنان چه میزان عملیاتی شد؟ 

طیبه سیاوشی: دولت یازدهم مصوبه اي در شوراي عالی اداري تصویب کرد که بر اساس آن اولویت با زنان و جوانان براي واگذاري
مدیریت هاي کلان بود. با توجه به این مصوبه شوراي عالی اداري تا همین یک ماه پیش تمام تلاش دستگاه هاي مختلف دولتی از
جمله معاونت زنان بر این بود که بتوانند در این جهت تلاش کنند. متاسفانه یک ماه پیش با شکایت یک نفر به دیوان عدالت اداري
این مصوبه ابطال شد. مصوبه اي که راه را براي یک عقب افتادگی تاریخی در حوزه مدیریت زنان و جوانان باز کرده بود، متاسفانه این
امر به عنوان تبعیض مطرح شد و بحث این بود که باید شایسته سالاري معیار باشد، نه بحث جنسیتی یا جوانان. بر اساس برآوردي که
معاونت زنان انجام داده بود تا قبل از این مصوبه تنها 6 درصد از ظرفیت زنان در دستگاه هاي مختلف استفاده شده که با اجرایی شدن
آن به بیش از 13 درصد افزایش یافته است. متاسفانه یک فرصت خیلی خوب از دست رفت اما حرکتی آغاز شد که فکر می کنم در
این حوزه می تواند پیش برنده باشد اگر هنوز هم بتوانیم بر ماده 101 قانون برنامه ششم توسعه تاکید کنیم. در برنامه ششم توسعه
در ماده 101 بحث عدالت جنسیتی براي اولین بار در کشور در قانون مطرح شده که بر اساس آن قانون زنان می توانند هم استیفاي
حقوقی کنند و هم به کسب آن پست هاي مدیریتی در سطح کلان و میانی بپردازند. البته شاخص هاي عدالت جنسیتی در معاونت
زمان احصاء و رونمایی شده است. منتها بحث بر سر این است که تاکیدمان بر حفظ و دفاع از مصالح عمومی جامعه است نه تاکید
براي کسب قدرت در بحث زنان. همین مسائل و مشکلاتی که داریم در حوزه شهري تهران مطرح می کنیم اگر بتوانیم از تعداد
بیشتري از مدیران زنان و کسانی که تصمیم گیرنده هستند فارغ از دید جنسیتی در مسائل مدیریت زنان شهر استفاده کنیم قطعا

 
موفق خواهیم بود. 

تبعیض هایی در شهر براي زنان وجود دارد و گویا زنان این نقیصه را قبول کردند. به عنوان مثال می گویند این کوچه امنیت ندارد،

 
من راهم را دورتر می کنم و از مسیر دیگري می روم. چرا این تبعیض را قبول کردیم؟ 

زهرا نژادبهرام: من این را مصداق تبعیض نمی دانم. من فکر می کنم این بیشتر از این جهت است که زنان به دنبال هدف اصلی
هستند و هدف اصلی امنیت تردد است؛ بنابراین می خواهند از مسیري حرکت کنند که کمترین میزان ناامنی را حس کنند. در
کشورهاي پیشرفته نرم افزارهایی ایجاد شده که بر مبناي آن، به کسی از آن نرم افزار استفاده می کند، می گوید که این خیابان چرا
قطع شده، این خیابان پیچ هاي خاصی دارد که ممکن است کسی پشت آن پنهان شده باشد. به شما مسیر امن را نشان می دهد.
مسیري که بیشترین نظارت اجتماعی در آن وجود دارد. این به معنی تبعیض نیست. ما در شهري هستیم که همه جوره آدم در آن
زندگی می کنند. نه تنها تهران همه جهان را می گویم. شهرها متشکل از انواع آدم ها با تعارضات فرهنگی و رفتارهاي متفاوت با انواع
آموزش و تربیت هاي مختلف هستند که ممکن است عوارض درون شهري ایجاد شود. کارکرد مهم ما این است که بتوانیم از بروز این
عوارض شهري پیشگیري کنیم. وقتی که عارضه به وجود آمد به فکر درمانش باشیم، ولی قبل از عارضه حتما باید به فکر پیشگیري
باشیم. اینکه شهر ما شهر تبعیض آمیز است این را من از شما قبول دارم به خاطر اینکه ما در این مظاهر تبعیض را در گذشته بیشتر
می بینیم، اما الان درواقع مقداري تعدیل شده است؛ اما چرا الان ما مظاهر تبعیض را می بینیم؟ شاید از 100 خیابانی که نامگذاري
می شود سه مورد آن اسم زن باشد یا از 100 عنوان سینمایی که نامگذاري شده دو مورد آن اسم زنانه باشد. من نمی گویم همه
موارد اسامی زنان باشد اما نیمی از جمعیت این شهر زن هستند. چطور در گذاشتن نام هاي شان آنقدر ابا داریم. چطور استفاده از نام
هاي آنان در معابر عمومی و کانون هاي فرهنگی مان سخت است که از آن استفاده کنیم. چطور وقتی اسم شان بالا می رود با سختی
روبه رو می شود. اوایل خیلی سخت بود اما الان تصاویر زنان را در بیلبوردهاي مختلف به مناسبت هاي مختلف می بینیم و آنقدر این
دغدغه وجود ندارد. اتفاقا دیروز داشتم از میدان ولیعصر عبور می کردم، دیدم که به خاطر شهادت سردار حاج قاسم نقاشی دیواري



خیلی جذابی تهیه شده بود و در آنجا جمع کثیري از زنان و مردان حضور داشتند فارغ از تمام تفاوت هاي فرهنگی و پوششی که
داشتند همه این افراد شهروندان این شهر بودند. حدود 3 سال پیش یک تصویري در همین میدان بالا رفته بود که اصلا زنان در آن
دیده نشده بودند و اعتراض جدي مدیریت شهري به خصوص زنان شورا روي آن بود و به فاصله دو روز آن نقاشی برداشته شد و یک
نقاشی که تمام مردم را ببینند، گذاشته شد. اصلا ما به دنبال این نیستیم که فقط زنان دیده شوند. این نکته خیلی مهمی است. من
فکر می کنم بعضی وقت ها سوءتفاهم به وجود می آید، وقتی ما بحث رفع تبعیض را مطرح می کنیم به معنی حاکمیت زنان بر شهر
نیست. ما نباید نسبت به مصوبه شوراي عالی کشور که خانم سیاوشی هم به آ ن اشاره کرد که بر اساس آن سهمیه مشخصی براي
مدیریت زنان اختصاص یافته است با فشار نگاه کنیم که ما داریم زنان را فارغ از شایسته سالاري به میدان می آوریم. نه اصلا این
طوري نیست، در حقیقت داریم فرصت ها را برابر می کنیم. شما فشار را وارد کردید در حالی که می خواهید رفع فشار کنید، در
برابرش مقاومت می کنید، این معنایش درواقع سنگین شدن ترازوي عدالت شهري به سمت زنان نیست، این معنایش برابري فرصت
هاست. این معنایش عدالت شهر است. لذا من فکر می کنم مفهوم تبعیض بیش از آنکه در سطح شهر، سطح کالبد و سطح روابط
اجتماعی عملیاتی شده باشد بیشتر ذهنی شده است و چون ذهنی شده است، آدم ها با ذهنیت خودشان می روند مثلا اگر یک دفعه
عکس یک خانم را بیلبورد شهري ببینند یک دفعه تعجب می کنند. اگر این عادي شده باشد شما هیچ وقت تعجب نمی کنید، چون
زنان نیمی از جمعیت شهر هستند. یادم است که زمانی در بافت فرسوده کار می کردم از خیابان ملت عبور کردم. خیابان ملت بورس
لوازم یدکی ماشین است. چشمم را باز کردم، دیدم من تنها زن خیابان هستم. خودم احساس بدي داشتم. یک جور احساس ناامنی که
به شما گفتم. اینجا بود خیلی سریع از آن خیابان بیرون آمدم. شاید فاصله من تا خیابان سعدي 200 متر بود ولی من خیلی سریع
بیرون آمدم به خاطر اینکه خیابان جنسیتی شده بود و خیابان تبعیض آمیز بود. شاید اگر شما در شهر کالبد فضاهاي تجاري داشتید
هیچ وقت با این تبعیض روبه رو نمی شدید یعنی اگر فقط به اندازه بورس لوازم یدکی خودرو که بیشتر خریدارانش آقایان هستند به
تعدادش 5 تا لباس فروشی هم داشتید یا چهار سوپرمارکت هم بود، هیچ وقت این خیابان تک جنسیتی نمی شد که من زن در آن

 
احساس ناامنی کنم. پس یکی از کارکردهاي ما براي رفع تبعیض این است که از خیابان هاي تک جنسیتی جلوگیري کنیم. 

آیا در معاونت امور زنان ریاست جمهوري بررسی صورت گرفته که کدام سازمان ها و نهادها براي تصمیم سازي و مشارکت زنان پیش

 
قدم شدند و کدام مقاومت می کنند؟ وضعیت شوراي شهر چگونه است؟ 

طیبه سیاوشی: در معاونت زنان بررسی و پژوهشی در این زمینه صورت گرفته و اگر بخواهم خلاصه آن را مطرح کنم، این است که در
مقایسه بین شوراهاي شهر، فارغ از اینکه بخواهیم قضاوت یا ارزیابی کنیم، صرفا به مدیریت زنان بخواهیم بپردازیم، بحث کیفیت این
مدیریت زنان را کنار بگذاریم، بحث کمیتش هم بسیار مطرح است؛ به دلیل اینکه همان طور که اشاره کردم فرصت براي مدیریت
زنان در فضاهاي شهري بسیار کم است و این فرصت ها زمانی به دست می آید که زنان حداکثر تلاش شان را می کنند که در این
جهت بتوانند آن اهدافی را که دارند پیش ببرند. ارزیابی اي که در مورد شوراي پنجم وجود دارد، این است که قرار بر این شد که در
این شورا تعداد بیشتري از زنان با توجه به آن بحث 30 درصدي حضور پیدا کنند با این هدف که چهره شهر را تغییر بدهند. من فکر
می کنم که حضور این تعداد زنان شاید نتوانست خیلی با توجه به تحریم ها مشکلات اقتصادي و مسائلی که پی درپی براي کشور به
وجود آمده خیلی چهره شهر را تغییر دهد ولی توانست تاثیرگذار باشد. در بررسی هایی که انجام شده توانسته اند تاثیرگذار باشند و
هر کدام از خانم هایی که در شوراي شهر حضور داشتند مباحثی را پیش بردند که در دوره هاي قبلی به آن پرداخته نشده یا به آن
توجه نشده بود. در حوزه هایی ورود کردند که کمتر به آن پرداخته شده این صرفا زنان را در حوزه هاي جنسیتی خودشان نباید
ببینند. مباحثی که می تواند مدیریت شهري را به یک شکل موفق تري ارایه بدهد؛ در این دوره توانستند این کار را انجام بدهند. حالا
مباحثی که در حوزه شفاف سازي است، مباحثی که در حوزه ورزش زنان بودند و موارد اینچنینی. چون به هر حال حوزه اي هم که
من کار می کردم حوزه ورزش در مجلس بود، این تعامل وجود داشت و این تلاش ها در این جهت انجام می شد. البته به دلیل همین
بحثی که ما در حوزه مدیریت شهري می کنیم، مشارکت فرهنگی زنان در شهري مثل شهر تهران و این است که ما قرار نیست که به
شکل یک خیریه تهران را اداره کنیم. شهري که شما دارید تمام مظاهر مدرن را در این شهر می بینید قرار بر این است که یک

 
مدیریت علمی بر این شهر حاکم شود و یکی از ملزومات این مدیریت علمی حضور زنان در این عرصه است. 



چه کردید اگر روزگاري مدیریت شهري تغییر کرد، افراد دیگري بر سرکار آمدند، اقداماتی که تا به امروز انجام شده ابتر باقی نماند یا

 
حتی تغییر نکند؟ 

زهرا نژادبهرام: یکی از اقداماتی که خیلی جدي پیگیر آن بودیم، تهیه منشور امنیت زنان در شهر است. رفع فضاهاي بی دفاع شهري،
حمایت از کارآفرینی زنان و ارتقاي مهارت هاي اجتماعی زنان با تاکید بر تاب آوري زنان سه حوزه مشخصی است که می تواند در
قالب منشور امنیت زنان تعریف شود. ما سعی کردیم این سه حوزه را با همدیگر ببینیم. شهرداري تهران در این سه حوزه کارهاي

 
موثر و جدي انجام داده است. 

 
چقدر زمان لازم داریم تا نه تنها تهران بلکه همه کلانشهرها، شهري براي همه به خصوص زنان باشند؟ 

طیبه سیاوشی: اگر حضور زنان در مدیریت شهري تقویت شود قطعا زمان اجراي این سیاست در شهر کوتاه تر خواهد شد، ولی اگر
تصمیم سازان و برنامه ریزان مثل همیشه صرفا مردم باشند و شهر را براي همه نبینند قاعدتا دهه ها وقت خواهد برد تا کلانشهرهاي
ما کلانشهرهاي امنی براي همه باشند. زهرا نژادبهرام: من برخلاف خانم سیاوشی می گویم عصر، عصر ارتباطات است؛ دنیا، دنیاي
دیجیتال است. من کمتر از یک دهه دیگر معتقدم که ما به آن حداقل ها دست خواهیم یافت. عصر، عصر مطالبه است. من در رابطه با
مناسب سازي به شدت این را احساس کردم. مهم ترین طرح هایی که براي مناسب سازي در شوراي پنجم انجام شد چه بوده، گفتم
این را تبدیل کرده به یک مطالبه عمومی فارغ از تمام کارهاي اجرایی که کردیم. امروز امکان ندارد که شما با شهروندي روبه رو شوید

 
که معلولیت داشته باشد و از شما مطالبه نکند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



استاندار فارس: اهداي هنرکارت به هنرمندان نشانه اهتمام دولت به آنان است

منبع: ایرناشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/12/05

شیراز- ایرنا- استاندار فارس با تاکید بر اینکه دولت تمام تلاش خود را براي جبران ضرر و زیان هاي وارده به هنرمندان انجام
داده است، گفت: از خدماتی که دولت به آن اهتمام ویژه ورزید، اهداي هنر کارت بوده است که با اعتباري بالغ بر 24میلیارد

ریال پیش بینی شده است.

شیراز- ایرنا- استاندار فارس با تاکید بر اینکه دولت تمام
تلاش خود را براي جبران ضرر و زیان هاي وارده به
هنرمندان انجام داده است، گفت: از خدماتی که دولت به
آن اهتمام ویژه ورزید، اهداي هنر کارت بوده است که با

 
اعتباري بالغ بر 24میلیارد ریال پیش بینی شده است. 

به گزارش ایرنا، عنایت االله رحیمی سه شنبه پنجم
اسفندماه در آیین اهداي نمادین هنرکارت به هنرمندان
عنوان کرد: توجه به مقوله هنر در صور مختلف از ضروریات
هر جامعه است؛ به ویژه در استان فارس و شهر شیراز که

 
در سطح ملی و بین المللی به داشتن هنر زبانزد است. 

وي ابراز داشت: زبان هنر زبانی اثرگذار و ماندگار است و وجود مفاخر وابسته به هنر است که موجب غناي روح و روان انسان است و

 
امیدواریم هنرمندان در این دوران نشاط بخش باشند؛ چراکه با توجه به معضلات جامعه به هنر نیاز داریم. 

رحیمی با اشاره به اینکه باید به فرصت هاي شیوع کرونا همزمان با تهدیدها نگریست، ابراز داشت: به علت همه گیري بیماري

 
تجمعات و فعالیت ها کاهش یافت و درنتیجه هنرمندان که فعالیت هاي آنان به اجتماعات وابسته بود، دچار آسیب هاي فراوان شدند. 

 
حوزه هاي گردشگري و فرهنگی بیشترین آسیب را از کرونا دیدند 

وي بیان داشت: حوزه گردشگري و فرهنگی و هنري از بخش هایی بوده اند که طی یک سال گذشته بیشترین آسیب را از این بحران

 
جهانی متحمل شدند. 

استاندار فارس در زمینه حمایت هاي صورت گرفته از هنرمندان به کمک هاي معیشتی موردي به 302 نفر، پرداخت حق بیمه سه

 
ماه اول سال جاري براي 1165 نفر، کمک به 35 گروه نمایشی و دیگر کمک ها براي درمان بیماران اشاره کرد. 

رحیمی افزود: تسهیلات سامانه کارا تاکنون به 1342 نفر و با اعتبار 194 میلیارد ریال و نیز تسهیلات کارآفرینی تحفه به 375 نفر با
اعتبار 74 هزار و 300 میلیون ، ارایه شده است. 



وي بیان داشت: افزون بر این، تاکنون 63 مجوز مشاغل خانگی مستقل به میزان 2300 میلیون ریال، مشاغل خانگی پشتیبان به تعداد

 
9 مورد با مبلغ تسهیلات 4000 میلیون ریال پرداخت شده است. 

استاندار فارس همچنین گفت: تمام این حمایت ها به مثابه مسکّن است و نه درمان؛ اما در وضعیتی که تهدیدي عمومی پیش آمده

 
است، تلاش بر کاهش فشار است. 

 
رحیمی همچنین بر ضرورت حمایت از خبرنگاران و عکاسان خبري و رسانه هاي فعال تاکید کرد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس نیز در این آیین نمادین عنوان کرد: از 1660 هنرکارت ثبت شده تاکنون 630 عنوان به

 
هنرمندان و اصحاب رسانه تقدیم شده است. 

صابر سهرابی با بیان اینکه با شیوع کرونا هنرمندان، خبرنگاران و روزنامه نگاران متحمل خسارت هاي جبران ناپذیري در حوزه
هنرهاي نمایشی، موسیقی، سینما شده اند، گفت: همه گیري این بیماري تمام برنامه هاي فرهنگی و هنري استان را تحت تاثیر قرار

 
داد و بسیاري را به تعطیلی کشاند. 

دبیر شوراي فرهنگ عمومی فارس افزود: از همین رو، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از نخستین روزهاي بحران، بارها در هیات دولت و
ستاد ملی مقابله با کرونا بر ضرورت اعطاي کمک ها به هنرمندان تاکید کرده است؛ چراکه منبع درآمد این قشر از بین رفت و بخشی

 
از خسارت ها هرچند اندك باید جبران می شد. 

سهرابی با اشاره به اینکه هنرمندان و اصحاب رسانه فارس در یکسال گذشته در حوزه هاي مختلف تولید محتوا و اطلاع رسانی به جد
همکاري کرده اند، بیان داشت: فارس در رشته هاي فرهنگی و هنري سرآمد است و در مقایسه با دیگر استان ها در جبران خسارات

 
ویژه تر دیده شده است. 

سهرابی بیان کرد:با وجود تدابیر اندیشیده شده، بخشی از خسارت ها جبران ناپذیر است؛ به ویژه در آموزشگاه هاي آزاد هنري،

 
سینماها، سالن هاي نمایش، تئاترهاي خیابانی و حوزه کتاب. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس بیان داشت: اهداي هنر کارت باعث شد نشاط در جامعه هنرمندان ایجاد شود و بدانند دولت

 
به فکر آن هاست و تلاش می کند مشکلاتشان را رفع کند. 

 
مزایاي هنرکارت براي هنرمندان شایسته توجه است 

سهرابی درباره مزایاي هنرکارت گفت: کمک هاي بلاعوض و تسهیلات کم بهره با باز پرداخت پنج ساله و تنفس 6ماهه از 100 میلیون

 
تا چند میلیارد براساس برآوردها تقدیم جامعه هنري می شود. 

وي عنوان کرد: همچنین مبلغ 50 میلیون ریال بلاعوض به هنرمندان داراي درجه یک هنري و 15 میلیون ریال به سایر هنرمندان

 
اهدا می شود. 



وي با بیان اینکه بخشی از تسهیلات یادشده تا قبل از پایان سال پرداخت می شود، گفت: این روند تا پرداخت به بنگاه هاي مختلف

 
تداوم می یابد. 

 
در این مراسم نمادین چهار هنر کارت به هنرمندان رشته هاي مختلف اهدا شد. 

 
برچسب ها 

 
- ستاد ملی 

 
- اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس 

 
- شیراز 

 
- استانداري فارس 

 
- سامانه کارا 

- فارس



افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و

ورزشی شهرداري رشت

منبع: شهرداري رشتشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/12/05

 1399/12/05 افتتاح دومین خانه کارآفرینی و صنایع
دستی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداري رشت،
دومین خانه کارآفرینی و صنایع سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با حضور احمد رمضانپور نرگسی رئیس شوراي
اسلامی رشت، فرهام زاهد رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و گردشگري و امیر حسین علوي رئیس کمسیون عمران و توسعه
شهري، محمد حسن عاقل منش و فاطمه شیرزاد از اعضاي شوراي شهر رشت و حمیدرضا محمدي رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و

 
ورزشی شهرداري رشت افتتاح شد. 

در این مراسم احمد رمضانپور نرگسی با تبریک میلاد با سعادت امام جواد(ع) اظهار داشت: در شوراي پنجم انجام کارهاي زیرساختی

 
در حوزه هاي عمرانی، اقتصادي و فرهنگی در اولویت قرار گرفت. 

رئیس شوراي اسلامی رشت با بیان اینکه راه اندازي دومین خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت بعد از
موفقیت هایی که در خانه کارآفرینی مرکز رشتیان کسب شد کلید خورد، افزود: این مرکز با 200 عضو و 10 مربی کار خود را آغاز

 
کرده است و از قبل توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت بازار فروش براي محصولات خانه شناسایی شده است. 

فرهام زاهد رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و گردشگري شوراي اسلامی رشت نیز در این مراسم با اشاره به برنامه هاي مدونی که
سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت در حوزه کار آفرینی دنبال می کند، گفت: براي بازار هدف و عرضه محصولات
توسط سازمان برنامه ریزي شده است و برنامه کامل و جامعی دنبال می شود تا با حذف واسطه فروش تولیدات خانه کارآفرینی با

 
قیمتی متناسب با بازار، از زنان سرپرست خانوار خانه خریداري شود. 

محمد حسن عاقل منش عضو شوراي اسلامی رشت نیز در این مراسم ضمن شادباش اعیاد ماه رجب با اشاره به دغدغه هایی که

 
هنرمندان صنایع دستی با آن روبرو هستند اظهار داشت: این عزیزان همواره از شورا خواهان مکانی براي عرضه محصولات خود بودند. 



عاقل منش در همین رابطه گفت: این اتفاق زیبا با راه اندازي اولین خانه کارآفرینی توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی

 
شهرداري رشت و در کنار آن حمایتهاي سازمان با قرار دادن گالري در خانه میرزا براي فروش تولیدات این خانه رقم خورد. 

عاقل منش با اشاره به موفقیت هاي نخستین خانه کارآفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورشی شهرداري رشت در حوزه هاي
آموزش و اشتغال زنان سرپرست خانوار گفت: امروز دومین مرکز با مخاطبین بیشتر و با برنامه هاي مدون و آینده نگر افتتاح می شود.

حمید رضا محمدي رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت نیز در این مراسم با اشاره به برنامه هاي حمایتی و
هدایتی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت در حوزه ي کارآفرینی گفت: این سازمان با توجه به تولید محصولات
کاربردي صنایع دستی براي مصرف کنندگان و با برنامه اي مدون براي تقویت دانش و مهارت زنان سرپرست خانوار و شناسایی بازار

 
هدف در حوزه صنایع دستی، ایجاد اشتغال پایدار در این بخش را دنبال می کند. 

وي با اشاره به تنوع رشته هاي آموزشی در خانه هاي کار آفرینی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت افزود: امروز در
دنیا به صنایع دستی به عنوان بخش مکمل اقتصاد نگریسته می شود و سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري رشت با این نگاه

 
حمایت از مشاغل مرتبط با صنایع دستی را دنبال می کند. 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 



آغاز عملیات احداث واحد نورد سرد شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز همزمان

با میلاد حضرت علی (ع)

منبع: نصرشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش نصر، دکتر نوید نواده اباذر نائب رییس هیات عامل گروه با بیان این خبر گفت: در این برنامه از افزایش ظرفیت
توان تولید و خط اسید شویی شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز که به دست متخصصان داخلی این شرکت و گروه صنعتی

پارس ساختار بومی سازي شده ، بهره برداري خواهد شد. وي ادامه داد: همچنین در این روز ...

نصر: هفتم اسفند ماه همزمان با فرخنده میلاد امیرمومنان
حضرت علی (ع) مراسم افتتاح خط تولید و کلنگ زنی
پروژه  هاي در دست اقدام شرکت صنایع فولاد شهریار
تبریز وابسته به گروه صنعتی پارس ساختار با حضور
حضرت حجت الاسلام والمسلمین آل هاشم نماینده محترم
ولی فقیه در آذربایجان شرقی ، دکتر پور محمدي استاندار
محترم آذربایجان شرقی و جمعی از مقامات کشوري،
لشکري و استانی برگزار خواهد شد. به گزارش نصر، دکتر
نوید نواده اباذر نائب رییس هیات عامل گروه با بیان این
خبر گفت: در این برنامه از افزایش ظرفیت توان تولید و

خط اسید شویی شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز که به دست متخصصان داخلی این شرکت و گروه صنعتی پارس ساختار بومی

 
سازي شده ، بهره برداري خواهد شد. 

 
وي ادامه داد: همچنین در این روز عملیات اجرایی احداث واحد نورد سرد شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز نیز آغاز خواهد شد. 

نائب رییس هیات عامل گروه صنعتی پارس ساختار تصریح کرد: این پروژه که در سال جهش تولید آغاز گردیده و با اجراي این طرح

 
براي 500 نفر به صورت مستقیم و تعداد بیشتري به صورت غیرمستقیم اشتغال ایجاد خواهد شد. 

وي ادامه داد: ورق سرد نورد شده تولیدي این مجموعه یکی از محصولات استراتژیک صنعت فولاد می  باشد که عمده کاربرد آن در
صنایع خودروسازي، لوازم خانگی و سایر صنایع تولیدي خواهد بود. امید است با یاري خداوند متعال کمبود این محصول که تاثیر
بسزایی در افزایش قیمت محصولات پایین دستی دارد، در بخش قابل توجهی از میهنمان در شمال و غرب کشور منتفی و به شکل

 
اساسی حل شود. 

دکتر اباذر ادامه داد: با توسعه خطوط تولید ورق سرد، علاوه بر خودکفائی در تامین این کالاي راهبردي و جلوگیري از خروج ارز در
شرایط تحریم کنونی، با صادرات این محصول، ارز آوري قابل توجهی نیز می توان متصور بود. موقعیت مکانی بی  نظیر این طرح در قلب
قطب صنعتی شمالغرب کشورمان با وجود صنایع متعدد در این منطقه که نیازمند ورق سرد به عنوان ماده اولیه تولید خود می  باشند

 
و نیز همجواري با کشورهایی نظیر عراق که واردکننده عمده این محصول به شمار می رود، از برتري  هاي این خطوط تولید می  باشد. 

نایب رییس هیات عامل گروه صنعتی پارس ساختار گفت: خطوط فوق در زمینی به مساحت 50 هزار مترمربع و با زیربناي حدود 30
هزار مترمربع در طول مدت 18 ماه و با مجموع سرمایه  گذاري ارزي و ریالی بالغ بر 10 هزار میلیارد ریال توسط گروه صنعتی پارس

 
ساختار به بهره  برداري خواهد رسید. 

گفتنی است شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز وابسته به گروه صنعتی پارس ساختار تنها تولید کننده ضخیم ترین ورق گالوانیزه



 
خاورمیانه می باشد. 

انتهاي پیام/



تامین ثبات اقتصادي مهمترین فاکتور در جذب سرمایه گذاران

منبع: رادیو اقتصادشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/12/05

رئیس انجمن سرمایه گذاري خارجی اتاق بازرگانی ایران گفت: تامین ثبات اقتصادي لازمه جذب سرمایه و توسعه سرمایه
گذاري در کشور است.

 
سلیمی در گفتگو با رادیو اقتصاد عنوان کرد: تامین ثبات اقتصادي مهمترین فاکتور در جذب سرمایه گذاران 

رئیس انجمن سرمایه گذاري خارجی اتاق بازرگانی ایران گفت: تامین ثبات اقتصادي لازمه جذب سرمایه و توسعه سرمایه گذاري در

 
کشور است. 

«حسین سلیمی» در گفتگو با رادیو اقتصاد افزود: طبق معمول سرمایه گذاران به دنبال کسب سود بیشتر و مکانی امن براي سرمایه

 
گذاري هستند. 

وي اظهارداشت: اگر چنین شرایطی در هر کشوري فراهم باشد سرمایه گذاران رغبت دوچندانی براي سرمایه گذاري در آن کشور پیدا

 
خواهند کرد. 

رئیس انجمن سرمایه گذاري خارجی اتاق بازرگانی ایران گفت: بطورکلی تصمیمات سرمایه گذاري تا حد بسیار زیادي به ثبات

 
اقتصادي وابسته است. 

 
وي افزود: مهمترین کاري که مسئولان در شرایط کنونی باید انجام دهند اینکه در جهت تامین ثبات اقتصادي در کشور حرکت کنند. 

سلیمی بیان داشت: بطور کلی ثبات اقتصاد کلان مبناي اصلی افزایش اشتغال، تولید ملی و رشد پایدار اقتصادي است زیرا در شرایط
ثبات اقتصادي پس انداز ملی و سرمایه گذاري خصوصی به سمت فعالیت هاي مولد هدایت شده و موجبات افزایش تولید ملی را

 
فراهم می کند. 

وي ادامه داد: وقتی ثبات اقتصادي وجود داشته باشد تصمیم براي انجام تولید با ضریب اطمینان بالا قابل برنامه ریزي و دستیابی

 
است. 

رئیس انجمن سرمایه گذاري خارجی اتاق بازرگانی ایران گفت: تلاطم هاي اقتصادي بعد از انقلاب اسلامی در کشور بسیار بالا بوده

 
است. 

 
وي افزود: سرمایه گذار در یک فضاي پر تلاطم اقتصادي کمتر رغبت به سرمایه گذاري از خود نشان می دهد. 



سلیمی بیان داشت: بطورکلی سرمایه گذاران در نقاطی براي سرمایه گذاري حضور پیدا می کنندکه از ثبات نسبی اقتصادي برخوردار

 
باشد. 

وي یادآورشد: براي جذب سرمایه و توسعه سرمایه گذاري در کشور باید ثبات اقتصادي به بهترین وجه تامین شود چرا که یکی از

 
فاکتور بسیار مهم براي جذب سرمایه و سرمایه گذاري است. 

برنامه «روي خط اقتصاد» کاري از گروه صنعت و بازرگانی شبکه رادیویی اقتصاد است که از شنبه تا سه شنبه هر روز ساعت 19:05
به مدت 50 دقیقه به تهیه کنندگی «سید وحید موسوي و مهرگان طور سوادکوهی» با هدف تحلیل و بررسی مهمترین خبرهاي
اقتصادي ایران و جهان به منظور اطلاع رسانی و آگاه کردن مخاطبان بر روي موج اف ام ردیف 98 مگاهرتز قرار می گیرد از

اینروعلاقه مندان می توانند براي دریافت فایل صوتی برنامه به سایت این رادیو مراجعه کنند.



هدف اول پلیس پیشگیري از وقوع جرائم و افزایش سطح امنیت جامعه است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/12/05

فرمانده انتظامی استان کرمانشاه گفت: حضور به موقع در صحنه هاي مختلف و اقتدار قضایی در برخورد با مجرمان، فضا را
براي آن ها بسیار ناامن کرده، بگونه اي که خودشان هم به این نتیجه رسیده اند که دیر یا زود تسلیم قانون می شوند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
کرمانشاه، سردار علی اکبر جاویدان در دیدار با مدیرکل
زندان هاي استان کرمانشاه، اظهار داشت: امنیت و حفظ و
ارتقاء آن مقوله اي است که در هر جامعه از اهمیت وافري
برخوردار بوده و مسئولان حکومتی به دنبال دستیابی به

 
آن هستند. 

او با بیان اینکه هدف اول پلیس پیشگیري از وقوع جرائم و
افزایش سطح امنیت جامعه است، گفت: براي رسیدن به این مهم همکاران پرتلاش ما در کنار سایر نیرو هاي امنیتی شبانه روز تلاش

 
می کنند و خوشبختانه تاکنون نیز نتایج خوبی حاصل شده است. 

جاویدان گفت: امروز اشراف اطلاعاتی پلیس در عالیترین سطح خود قرار دارد، بگونه اي که قادر است مجرمان را در کیلومتر ها دورتر

 
از محل وقوع جرم شناسایی و دستگیر و یا از وقوع بسیاري اتفاقات ناگوار دیگر جلوگیري کند. 

این مقام عالی رتبه انتظامی با بیان اینکه کرمانشاه استانی ناامن براي مجرمان و خلافکاران است، گفت: تلاش همه دستگاه هاي
امنیتی و همچنین مقامات قضائی مقابله جدي با این افراد است که با هر نیت و انگیزه اي سعی در دستیابی به اهداف مجرمانه خود

 
هستند. 

او بیان کرد: کرمانشاه خوشبختانه از امنیت مطلوبی برخوردار و معدود جرائم خشن نیز به سرعت توسط پلیس کشف و با مجرمان

 
برخورد هاي لازم از سوي دستگاه قضائی انجام می شود. 

جاویدان همچنین با قدردانی از تلاش هاي مسوولان زندان هاي استان، گفت: بخشی از زندانیان ناخواسته و روي لحظه اي غفلت

 
مرتکب جرم می شوند که خوشبختانه اقدامات فرهنگی مناسبی براي اصلاح آن ها انجام می شود. 

بازگشت مجدد 56 درصد زندانیان به زندان "حمیدرضا پوریانی" مدیرکل اداره زندان هاي کرمانشاه نیز در این دیدار، اصلاح رفتار و

 
فراهم کردن شرایطی براي زندگی سالم آن ها را از مهمترین اهدافی دانست که دنبال می شود. 

او گفت: بسیاري از افراد زندانی قابل اصلاح بوده و در مشاوره هاي انجام شده مشخص گردیده می توان با اقدام فرهنگی آن ها را
دوباره در مسیر سالم زندگی قرار داد. 



پوریانی با بیان اینکه حدود 56 درصد زندانیان پس از آزادي بازگشت مجدد به این مکان دارند، بیان کرد: در کنار اصلاح نوع رفتار و

 
زندگی زندانیان، توانمندسازي آن ها و ایجاد مهارت اشتغال یکی دیگر از مواردي است که در زندان ها با جدیت دنبال می شود. 

این مقام قضائی همچنین از تلاش هاي فرمانده و کارکنان انتظامی استان کرمانشاه نیز قدردانی کرد و گفت: خوشبختانه امروز

 
بسیاري از جرائم در سریعترین زمان ممکن کشف و یا از وقوع آن ها جلوگیري می شود. 

 
او بیان کرد: حضور مقتدرانه پلیس و دستگاه قضائی در جامعه عرصه را بر بسیاري مجرمان تنگ و امنیت خوبی را ایجاد کرده است. 

پوریانی در پایان از پلیس و دستگاه قضائی به عنوان دو بال امنیت بخش در جامعه یاد کرد و گفت: هرقدر تعامل و هم افزایی میان
این دو دستگاه بیشتر باشد، امنیت نیز پایدارتر خواهد بود.



دو رشته جدید در مقطع کارشناسی به دانشگاه شهرکرد اضافه شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون آموزشی دانشگاه شهرکرد، از پذیرش دانشجو در دو رشته صنایع چوب و مبلمان و شیمی کاربردي در مقطع
کارشناسی در این دانشگاه خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شهرکرد، حمداالله مشتاقی معاون آموزشی دانشگاه شهرکرد
گفت: از سال تحصیلی 1400 پذیرش دانشجو در دو رشته
صنایع چوب و مبلمان و شیمی کاربردي در مقطع
کارشناسی صورت می گیرد و طبق برآورد گروه هاي

 
آموزشی استقبال از این دو رشته مناسب خواهد بود. 

او افزود: امسال پذیرش دانشجو در مقطع دکتري و در مقایسه با پارسال تغییر نکرده است اما در مقطع ارشد اندکی افزایش داشته

 
است. 

 
بیشتر بخوانید 

- افتتاح کتابخانه تخصصی آیت االله علامه مصباح یزدي (ره) در دانشگاه شهرکرد مشتاقی اضافه کرد: نامه اي از سوي وزارت علوم
مبنی بر رصد میزان اشتغال دانشجویان تسهیلات تکمیلی ابلاغ و واحدي نیز در دانشگاه و به منظور انجام این رصد در نظر گرفته

 
شده است. 

او اظهار داشت: جذب دانشجو در مقطع دکترا منوط به دارا بودن حداقل یک استاد تمام، دو دانشیار و سه استادیار در گروه مربوطه و

 
این مسئله در مقطع ارشد، فعالیت دو دانشیار و سه استادیار است. 

مشتاقی تصریح کرد: حداقل پذیرش تعداد دانشجوي دکتري در هر گروه آموزشی دو دانشجو و در مقطع ارشد سه دانشجو است و

 
حداکثر پذیرش بستگی به تعداد اساتید آن گروه دارد. 

او ادامه داد: در حال حاضر هیچ رشته اي در دانشگاه شهرکرد حذف نشده است، البته پالایش هایی در حال انجام است که رشته هایی
که سه سال متوالی با کمبود دانشجو در مقطع کارشناسی مواجه بوده اند، در آینده حذف شوند.



منابع طبیعی همدان رتبه برتر کشور در ارتباط مردمی را کسب کرد

منبع: شبکه روابط عمومیشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/12/05

نتایج این ارزیابی نشان می دهد که این اداره کل موفق شده در خصوص مدت زمان پاسخ گویی به پیام هاي مردمی در
سامانه ارتباط مردم و دولت(سامد) و همچنین کیفیت مناسب پاسخگویی جایگاه خوبی را در بین ادارات کل منابع طبیعی

استانها به دست آورد.

شبکه اطلاع رسانی روابط عمومی ایران (شارا)-|| رئیس اداره روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري همدان روز سه
شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفت: بر اساس بررسی، تجزیه و تحلیل عملکرد و نتایج حاصل از ارزیابی هاي به عمل آمده توسط
مرکز ارتباطات مردمی نهاد ریاست جمهوري در حوزه مشارکت در برنامه هاي دیدار چهره به چهره مدیران با مردم، اسفندیار خزائی
مدیر کل منابع طبیعی استان همدان موفق به کسب رتبه بیشترین برنامه دیدار چهره به چهره با مردم در بین مدیران کل منابع

 
طبیعی و آبخیزداري استانها شده است. 

مهرداد آزادي افزود: نتایج این ارزیابی نشان می دهد که این اداره کل موفق شده در خصوص مدت زمان پاسخ گویی به پیام هاي
مردمی در سامانه ارتباط مردم و دولت(سامد) و همچنین کیفیت مناسب پاسخگویی جایگاه خوبی را در بین ادارات کل منابع طبیعی

 
استانها به دست آورد. 

وي بیان کرد: بر اساس آمارهاي استخراج شده از سامانه سامد، 24 برنامه و 76 ملاقات مردمی توسط منابع طبیعی صورت گرفته و در
کمترین زمان ممکن نسبت به پاسخ به درخواست هاي مردمی، کیفی سازي ارائه خدمات، حل وفصل مسائل و مشکلات مراجعه

 
کنندگان اقدام شده است. 

رئیس اداره روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري همدان با بیان اهمیت و ضرورت پاسخگویی سریع، تکریم مردم و
متقاضیان و جدیت در حل مشکلات مطرح شده در سامانه سامد، بیان کرد: پاسخگویی به مسائل و درخواست هاي مردم ساکن در
نقاط مختلف این استان با بهره گیري از ظرفیت سامانه سامد پیگیري می شود همچنین دنبال اجرایی شدن درخواست هاي مردمی

 
مطابق با امکانات و ظرفیت هاي موجود و رعایت حقوق شهروندي هستیم. 

مدیرکل دفتر بازرسی، مدیریت عملکرد و امور حقوقی استانداري همدان نیز در این باره گفت: بیشترین درخواست هاي مردمی در
تماس به مرکز سامد، ایجاد اشتغال، خدمات شهري، دریافت تسهیلات، بیمه، امکانات ورزشی، آثار تاریخی و میراث فرهنگی، مشکلات

 
دانش آموزان و سهام عدالت بوده است. 

احسان شهابی اضافه کرد: پیام هاي ثبت شده در ارتباط با مرکز سامد استانداري همدان همگی ثبت و براي پیگیري براساس قانون به

 
دستگاه هاي اجرایی مربوطه ارائه شده است. 

گفتنی است؛ در شرایط کرونایی به دستور استاندار همدان ارتباط مدیران و مسئولان استان با مردم هیچ گاه قطع نشده و مدیران
دیدارهاي محدود مردمی به صورت چهره به چهره و با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی داشتند و به علت شرایط موجود بیشتر

دیدارها و برنامه ها به سمت و سوي فضاي مجازي و ارتباط از طریق سامانه سامد(111) بوده است.





آزادي 600 زندانی بدهکار مالی وغیرعمد در سال جاري/ 14 سري جهیزیه به

فرزندان زندانیان اهداء شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل زندان هاي استان البرز با اشاره به تعداد زندانیان آزاد شده بدهکار مالی و جرائم غیر عمد در البرز گفت: از ابتداي
سال جاري تاکنون بالغ بر 600 زندانی بدهکار مالی و غیرعمد از زندان هاي استان آزاد شده اند .

مدیرکل زندان هاي استان البرز خبرداد: آزادي 600 زندانی
بدهکار مالی وغیرعمد در سال جاري/ 14 سري جهیزیه به
فرزندان زندانیان اهداء شد مدیرکل زندان هاي استان البرز
با اشاره به تعداد زندانیان آزاد شده بدهکار مالی و جرائم
غیر عمد در البرز گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون بالغ
بر 600 زندانی بدهکار مالی و غیرعمد از زندان هاي استان

 
آزاد شده اند . 

به گزارش خبرگزاري برنا استان البرز، اسماعیل جمیاري با
تاکید بر حمایت اتاق اصناف، فعالان بخش خصوصی، اتاق بازرگانی و صاحبان کسب و کار از زندانیان آزاد شده و همکاري با مرکز
مراقبت پس از خروج زندانیان گفت: بحث اشتغال زندانیان آزاد شده اهمیت بسیار بالایی دارد، چون این زندانیان داراي خانواده

 
هستند و غفلت از آنها ممکن است سبب افزایش آسیب هاي اجتماعی شود . 

عضو شوراي قضایی استان با تاکید بر اینکه ماندن طولانی مدت زندانیان جرائم غیرعمد در زندان سبب تبعاتی جبران ناپذیر است،
ادامه داد: فضاها و امکانات در زندان ها محدود است و زندان ها نمی تواند جوابگوي تراکم جمعیت کیفري در این فضاها باشد، ازسویی
تراکم جمعیت کیفري داراي آسیب هاي بسیاري است و خانواده هاي زندانیان نیز در نبود سرپرست خود با تهدیدهاي زیادي مواجه

 
هستند، پس لازم است تا ارگان ها و نهاد هاي دیگر به کمک زندان ها بیایند. 

جمیاري تصریح کرد: بیش از 170 میلیارد تومان بدهی این زندانی ها بود که با جلب رضایت از شکات، مبلغ آزادي آنها به کمتراز

 
10میلیارد تومان رسیده است. 

مدیرکل زندان هاي استان البرز گفت: امروز به مناسبت ایام مبارك ماه رجب و با همکاري و مشارکت خوب بسیج اصناف، بسیج
حقوقدانان و خیرین اتاق بازرگانی البرز شاهد آزادي 30 زندانی بدهکار مالی و جرائم غیرعمد در استان هستیم که 2 تن از این افراد

 
خانم هستند. 

وي بیان کرد: کل بدهی این زندانیان بالغ بر 10میلیارد تومان بوده، که بخشی از آن توسط کمیته هاي صلح و سازش منجر به گذشت
شاکی شده است، بخشی هم توسط مقامات قضایی تبدیل به اعسار شده و بخشی از آن در قالب تسهیلات بانکی بدون بهره و آورده
مددجویان پرداخت شده و با کمک هاي اتاق بازرگانی، ستاد دیه استان، خیرین، انجمن هاي حمایت از زندانیان و مرکز نیکوکاري



شهداي زندان ها در مجموع مبلغ یک میلیارد و 200 میلیون تومان تأمین و به شکات پرداخت شده است و ما امروز شاهد آزادي این

 
زندانیان هستیم . 

جمیاري با اشاره به لزوم حمایت از خانواده زندانیان گفت: خانواده هاي زندانیان هیچ نقشی در ارتکاب جرم آنها نداشته اند و اکنون
بدون سرپرست هستند و نباید ازآنها غفلت کرد و در این خصوص نیازمند حمایت خیرین در این مورد هستیم تا شاهد ادامه چرخه

 
جرم در جامعه نباشیم 

مدیرکل زندان هاي استان البرز در ادامه از تهیه و اهداء 14 سري جهیزیه به فرزندان خانواده هاي زندانیان نیازمند استان براي

 
نخسین بار سخن گفت که در قالب طرح حاج قاسم اجرا شده است. 

وي در ادامه تعداد خانواده هاي متقاضی دریافت جهیزیه در استان را 100 خانواده اعلام کرد که در آینده مشمول این طرح خواهند

 
شد. 

جمیاري تصریح کرد: در قالب اقدامات حمایتی، اداره کل زندان هاي استان البرز در مرحله نخست 63 دستگاه تبلت و گوشی هوشمند
به دانش آموزان محروم از تحصیل اهدا نموده است که امید است در مرحله ي بعدي با همکاري خیرین بخش خصوصی 50 دستگاه

تبلت وگوشی هوشمند دیگر تهیه و در اختیار این دانش آموزان نیازمند خانواده زندانی قرار داده شود.



68 پروژه جهش تولید در استان در حال اجراست

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار خراسان شمالی گفت: 68 پروژه جهش تولید با اعتباري بالغ بر 2500 میلیارد تومان
در استان اجرایی می شود.

معاون اقتصادي استاندار: 68 پروژه جهش تولید در استان
در حال اجراست معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار
خراسان شمالی گفت: 68 پروژه جهش تولید با اعتباري

 
بالغ بر 2500 میلیارد تومان در استان اجرایی می شود. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري برنا، محمود قنبري در
سیزدهمین کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري
استان با حضور نمایندگان نهاد ریاست جمهوري
افزود:تسریع در تخصیص 3 درصد یارانه تسهیلات پروژه

 
هاي جهش تولید را از سازمان برنامه و بودجه کشورخواستاریم. 

وي تصریح کرد: همچنین در خصوص اعطاي تسهیلات به مددجویان کمیته امداد از محل تبصره 16 قانون بودجه عملکرد بانک ها
خوب ارزیابی می شود و تحقق صد درصد پرداخت ها را تا پایان سال به بانک ها باید صورت گیرد. گفتنی است در این جلسه

نمایندگان نهاد ریاست جمهوري ارزیابی خود را از پروژه هاي جهش تولید استان مثبت اعلام کردند.



برنامه ریزي و نگاه ویژه به حوزه کشاورزي موجب تحقق رونق و جهش تولید

می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/12/05

رسول فرخی عضو کمیسیون شوراهاي مجلس شوراي
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاري فارس
با اشاره به نامگذاري سال جاري  از سوي مقام معظم
رهبري با عنوان جهش تولید اظهار داشت: اگر بناست براي
رونق و جهش تولید کار کنیم طبیعی است یکی از بخش
هاي مهمی که باید مورد توجه قرار دهیم، بخش کشاورزي

 
است. 

وي افزود: چاي یکی از محصولات ملی در جمهوري اسلامی بوده و براي رشد،  توسعه و برندسازي چاي باید شاخص ها را نظر گرفته

 
و با شناسایی نقاط ضعف و قدرت برنامه ریزي هاي لازم شکل گیرد. 

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس با اشاره به نقش پژوهشگران در شناسایی محصول چاي گفت: ما در کشور
پژوهشگران بسیار خوبی در حوزه چاي داریم که می توانند با یافته هاي علمی خود به برند سازي و حفظ صنعت چاي و چاي کار

 
کمک کنند. 

نماینده لاهیجان در مجلس با اذعان به مؤثر بودن برند سازي چاي در افزایش رغبت چاي کاران به فعالیت بیان کرد: چاي داراي
ظرفیت بسیار خوبی در حوزه صادرات و ایجاد اشتغال بوده و براي تحقق بخشیدن به این امر باید این محصول را به تمامی دنیا معرفی

 
و موانع و مشکلات موجود را برطرف نماییم. 

وي با تأکید بر لزوم توجه به قیمت گذاري مناسب در جهت بازاریابی صحیح افزود: در حوزه چاي بازاریابی یک اصل بسیار مهم است
ولی براي تحقق این امر باید  قیمت تمام شده محصول استراتژیک چاي موردتوجه قرارگرفته و باید دید آیا توان رقابت با محصول

 
خارجی را دارد یا خیر در غیر این صورت در اعلام قیمت باید تجدیدنظر صورت گیرد. 

فرخی نقش شناسایی کشورهاي هدف در صادرات را بسیار مهم دانست و گفت: در شرایط تحریم ظالمانه نقش صادرات صحیح و از
همه مهم تر پایداري در صادرات بسیار مهم بوده و باید صادرکنندگان محصولات مختلف ازجمله چاي بازارهاي هدف را شناسایی و بر

 
همین اساس صادرات را انجام دهند. 

وي همچنین از ارائه پیشنهاد طرحی در خصوص رونق تولید چاي در کشور خبر داد و بیان کرد: اگر چاي را به عنوان یک محصول
مهم و استراتژیک بشناسیم باید وارد بورس شود زیرا در این صورت هم ارزش افزوده به چاي کار تعلق می گیرد و هم می تواند از سود

 
بازرگانی بهره مند شود. 



نماینده لاهیجان در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به منویات مقام معظم رهبري مبنی بر اینکه زیربخش هاي کشاورزي باید در
موضوع جهش تولید، مورد اهتمام ویژه قرار گیرند، خاطرنشان کرد: معظم له فرموده اند که طرح هاي کشاورزي به خصوص تمرکز بر
تولید محصولات اساسی، همچون گندم، دانه هاي روغنی، گیاهان دارویی و آبزیان و خودکفایی در این عرصه ها با استفاده از شیوه

 
هاي آبیاري مدرن باید در موضوع جهش تولید مورد اهتمام ویژه قرار گیرند. 

انتهاي پیام/



معدود جرائم خشن رخ داده در کرمانشاه به سرعت کشف می شود

منبع: تابناكشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/12/05

 
معدود جرائم خشن رخ داده در کرمانشاه به سرعت کشف می شود 

 فرمانده انتظامی استان کرمانشاه گفت: حضور به موقع در صحنه هاي مختلف و اقتدار قضایی در برخورد با مجرمان، فضا را براي آنها

 
بسیار ناامن کرده، بگونه اي که خودشان هم به این نتیجه رسیده اند که دیر یا زود تسلیم قانون می شوند. 

به گزارش خبرگزاري تابناك کرمانشاه به نقل از ایسنا،سردار "علی اکبر جاویدان" در دیدار با مدیرکل زندان هاي استان کرمانشاه،
اظهار داشت: امنیت و حفظ و ارتقاء آن مقوله اي است که در هر جامعه از اهمیت وافري برخوردار بوده و مسوولان حکومتی به دنبال

 
دستیابی به آن هستند. 

وي با بیان اینکه هدف اول پلیس پیشگیري از وقوع جرائم و افزایش سطح امنیت جامعه است، گفت: براي رسیدن به این مهم

 
همکاران پرتلاش ما در کنار سایر نیروهاي امنیتی شبانه روز تلاش می کنند و خوشبختانه تاکنون نیز نتایج خوبی حاصل شده است. 

جاویدان گفت: امروز اشراف اطلاعاتی پلیس در عالیترین سطح خود قرار دارد، بگونه اي که قادر است مجرمان را در کیلومترها دورتر

 
از محل وقوع جرم شناسایی و دستگیر و یا از وقوع بسیاري اتفاقات ناگوار دیگر جلوگیري کند. 

این مقام عالیرتبه انتظامی با بیان اینکه کرمانشاه استانی ناامن براي مجرمان و خلافکاران است، گفت: تلاش همه دستگاه هاي امنیتی

 
و همچنین مقامات قضائی مقابله جدي با این افراد است که با هر نیت و انگیزه اي سعی در دستیابی به اهداف مجرمانه خود هستند. 

وي خاطرنشان کرد: کرمانشاه خوشبختانه از امنیت مطلوبی برخوردار و معدود جرائم خشن نیز به سرعت توسط پلیس کشف و با

 
مجرمان برخوردهاي لازم از سوي دستگاه قضائی انجام می شود. 

جاویدان همچنین با قدردانی از تلاش هاي مسوولان زندان هاي استان، گفت: بخشی از زندانیان ناخواسته و روي لحظه اي غفلت

 
مرتکب جرم می شوند که خوشبختانه اقدامات فرهنگی مناسبی براي اصلاح آنها انجام می شود. 

 
بازگشت مجدد 56 درصد زندانیان به زندان 

"حمیدرضا پوریانی" مدیرکل اداره زندان هاي کرمانشاه نیز در این دیدار، اصلاح رفتار و فراهم کردن شرایطی براي زندگی سالم آنها

 
را از مهمترین اهدافی دانست که دنبال می شود. 

وي گفت: بسیاري از افراد زندانی قابل اصلاح بوده و در مشاوره هاي انجام شده مشخص گردیده می توان با اقدام فرهنگی آنها را

 
دوباره در مسیر سالم زندگی قرار داد. 

پوریانی با بیان اینکه حدود 56 درصد زندانیان پس از آزادي بازگشت مجدد به این مکان دارند، تصریح کرد: در کنار اصلاح نوع رفتار



 
و زندگی زندانیان، توانمندسازي آنها و ایجاد مهارت اشتغال یکی دیگر از مواردي است که در زندان ها با جدیت دنبال می شود. 

این مقام قضائی همچنین از تلاش هاي فرمانده و کارکنان انتظامی استان کرمانشاه نیز قدردانی کرد و گفت: خوشبختانه امروز

 
بسیاري از جرائم در سریعترین زمان ممکن کشف و یا از وقوع آنها جلوگیري می شود. 

وي خاطرنشان کرد: حضور مقتدرانه پلیس و دستگاه قضائی در جامعه عرصه را بر بسیاري مجرمان تنگ و امنیت خوبی را ایجاد کرده

 
است. 

پوریانی در پایان از پلیس و دستگاه قضائی به عنوان دو بال امنیت بخش در جامعه یاد کرد و گفت: هرقدر تعامل و هم افزایی میان
این دو دستگاه بیشتر باشد، امنیت نیز پایدارتر خواهد بود.



ناسازگاري آشکار «طرح ملی مسکن» با قانون وزارت مسکن و شهرسازي

منبع: شعار سالشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/12/05

شعار سال : ساخت وساز هایی که مدتی است به نام «طرح ملی مسکن» از سوي وزیر راه و شهرسازي در دست اجراست با
موازین شهرسازي و معماري و الزامات قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 ناسازگاري آشکار دارد. آقاي

محمد اسلامی به ناروا مسوولیت دو وزارتخانه کلیدي «مسکن و شهرسازي» و «راه و ترابري» را که ...

شعار سال : ساخت وساز هایی که مدتی است به نام «طرح ملی مسکن» از سوي وزیر راه و شهرسازي در دست اجراست با
موازین شهرسازي و معماري و الزامات قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 ناسازگاري آشکار دارد. آقاي محمد
اسلامی به ناروا مسوولیت دو وزارتخانه کلیدي «مسکن و شهرسازي» و «راه و ترابري» را که همیشه از یکدیگر جدا بوده و وظایف و
اختیارات آن ها هیچ ارتباطی به هم ندارند با نام «وزارت راه و شهرسازي» برعهده گرفته است. منصوب شدن یک وزیر براي این دو
وزارتخانه تخلف آشکار از اصل 133 قانون است که بر پایه آن: «تعداد وزیران و حدود اختیارات هر یک از آنان را قانون معین می

 
کند». 

این در حالی است که وظایف و اختیارات دو وزارتخانه مزبور که کمترین ارتباطی به هم ندارند هنوز در مجلس تصویب نشده و معرفی
یک وزیر از سوي آقاي روحانی رییس جمهور براي این دو وزارتخانه، تخلف آشکار از اصل 133 قانون اساسی است. این مانند آن است

 
که براي «وزارت آموزش و پرورش» و «وزارت امور خارجه» یک وزیر منصوب شود. 

از سوي دیگر موضوعات گسترده و پیچیده حمل ونقل زمینی، هوایی، دریایی، فرودگاه ها و پایانه ها نیازمند یک وزیر داراي تخصص و
مستقل است و همانند امریکا، فرانسه و بیشتر کشور هاي دیگر چنین وزارتخانه اي باید با تصویب شرح وظایف آن تاسیس و براي آن

 
وزیر مستقل به مجلس معرفی شود. 

انگیزه ادغام این وزارتخانه نیز بی سرپرست کردن و لوث مسوولیت آن ها در برابر مجلس بوده که خسارات جبران ناپذیري براي ملت
ایران داشته است. نمایندگان مجلس در راستاي سوگندي که به قانون اساسی یاد کرده اند باید از رییس جمهور می خواستند و هم
اکنون نیز بخواهند براي این دو وزارتخانه، وزیران جداگانه متخصص و مسوول معرفی و لایحه تاسیس وزارت حمل ونقل و شرح

 
وظایف آن را نیز به مجلس تقدیم کند. 

ولی اکنون در این طرح دوفوریتی یک سلسله وظایف بیشتري را برعهده وزیر «راه و شهرسازي» که هنوز شرح وظایف آن در مجلس
به تصویب نرسیده است، گذارده اند! در حالی که شهر هاي بی در و دروازه کشور با چالش هاي نگران کننده آلودگی هوا و بحران
هایی که امنیت ملی کشور را تهدید می کنند روبه رو هستند، کسانی که خود را نماینده ملت ایران می دانند به جاي چاره جویی

 
اوضاع خطرآفرین کلانشهر ها به دنبال دامن زدن به ساخت وساز ها در حریم شهر هاي کشور هستند. 

در همین راستا طرح دوفوریتی «جهش تولید و تامین مسکن» از سوي کمیسیون عمران مجلس به هیات رییسه تقدیم و این طرح
خلاف قانون اساسی به ناروا در دستورکار مجلس گذاشته شد و دوفوریت آن روز 19 شهریور 1399 در جلسه علنی به تصویب رسید.
مندرجات این طرح دوفوریتی تا آنجا با اصول قانون اساسی و موازین شهرسازي ناسازگاري داشته اند که تا روز 20 بهمن 1399 و 5

 
ماه پس از تصویب دوفوریت آن در دستورکار جلسه علنی مجلس گذاشته نشد. 



 
در این نوشته در دو بخش به ایرادات قانون اساسی و پیامد هاي این ساخت وساز ها در حریم شهر ها می پردازم. 

 
بخش یکم- ایرادات قانون اساسی 

 
1- عنوان طرح دوفوریتی 

عنوان این طرح «جهش تولید و تامین مسکن» است که داراي تضاد و در برگیرنده موضوع هاي بی ارتباطی است که نمی توانند
عنوان یک طرح یا لایحه باشند. بر پایه بند یکم ماده 131 آیین نامه داخلی مجلس، «طرح ها و لوایح باید داراي موضوع و عنوان
مشخص باشند». این در حالی است که جهش تولید هیچ ارتباطی به موضوع تامین مسکن ندارد. تولید درکشور ما با موانع بزرگی،
چون دولتی بودن اقتصاد کشور و بیرون راندن بخش خصوصی از صحنه هاي کارآفرینی، تورم افسارگسیخته، کاهش دایمی ارزش پول
ملی و نبود حکومت قانون درکشور روبه رو است و با وجود این موانع چرخ تولید به حرکت در نخواهد آمد و پیامد هاي آن، چون رکود
اقتصادي و بیکاري در نسل جوان و نیروي کار ادامه خواهد یافت. از دیگر عوامل موثر در رکود اقتصادي کشور ما تجاوز شهرداران به
مقررات شهرسازي و تراکم فروشی و کشاندن سرمایه هاي ملی به سوي ساخت وسازهاست. اجراي این گونه طرح هاي دوفوریتی و
ساخت وساز هاي دولتی نیز که ادعا می کنند بخش هاي گوناگون تولید در زمینه مصالح ساختمانی و لوازم خانگی و اشتغال را رونق
خواهد داد در جاي خود بدترین نوع تولید و اشتغال است، زیرا با تخریب محیط زیست و آسیب رساندن به شیرازه شهرها، سرمایه
هاي ملی را بلوکه کرده و از دسترس تولید و اشتغال واقعی و پایدار دور می کنند. از این رو درکشور هاي پیشرفته، شهر ها و
ساختمان ها و جمعیت شهر ها را ثابت نگه می دارند و سرمایه هاي بانک ها و مردم را به سوي تولید و اشتغال پایدار هدایت می

 
کنند. 

براي نمونه جمعیت شهر پاریس در سال 1907 حدود 2 میلیون و 150 هزار تن بوده و در سرشماري سال 2007 هم جمعیت این
شهر و ساختمان هاي آن ثابت مانده اند. ولی در ایران با ساخت وساز هاي هرج ومرج طلبانه با کارگردانی وزارت راه و شهرسازي در
زمین هاي حریم شهر ها به دنبال آن هستند که سرمایه هاي ملی را به گونه دیگري از چرخه تولید، صنعت وکشاورزي و اشتغال

 
پایدار دور کنند؛ بنابراین عنوان این طرح دوفوریتی را باید «جهش ساخت وساز ها و به رکود کشیدن تولید» می گذاشتند. 

 
2- تخلف از اصل 52 

ساخت مسکن از سوي شهروندان در زمینی که در مالکیت دارند، تصرف مالکانه اي از سوي آنان است و باید در چارچوب طرح هاي
جامع شهري و مقررات شهرسازي انجام شود. اگر دولت نیز بخواهد وارد عرصه ساخت مسکن شود باید چارچوب طرح جامع شهر ها و
مقررات شهرسازي را اکیدا رعایت کند و الزاما باید هزینه هاي آن را مانند دیگر هزینه هاي دولت در قانون بودجه سالانه به تصویب

 
مجلس برساند. 

از همین رو بند 3 ماده 3 قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 «اجراي طرح هاي تامین مسکن» از سوي دولت را که
باید در چارچوب طرح هاي جامع شهر ها باشند تنها از «محل اعتبارات دولتی» پیش بینی کرده است که باید در لایحه بودجه سالانه

 
پیش بینی و به تصویب مجلس برسد. 

در حالی که لایحه بودجه سال 1400 دولت حسن روحانی به دلیل سوءمدیریت داراي کسر بودجه نجومی است و مجلس به همین
دلیل آن را رد کرده، کمیسیون عمران مجلس چگونه به خود اجازه داده است با زیر پا گذاشتن بند 3 ماده 3 قانون لازم الاجراي
وزارت مسکن و شهرسازي و بیرون از قانون بودجه سالانه، دولت را مکلف به تولید انبوه مسکن کند؟ بنابراین این طرح دوفوریتی،



ناسازگاري آشکار با اصل 52 قانون اساسی دارد که بر پایه آن بودجه سالانه باید از سوي دولت تهیه و براي رسیدگی به مجلس تقدیم
و به تصویب مجلس برسد. ولی امضاکنندگان این طرح دوفوریتی می خواهند با تجاوز به اصل 52 قانون اساسی که به اجراي آن
سوگند یاد کرده اند، سرمایه هاي ملی کشور را براي هزینه کردن غیرقانونی در برج سازي در حریم شهر ها در دسترس وزیر راه و
شهرسازي بگذارند. این در حالی است که نمایندگان مجلس تکلیف داشته و دارند به جاي تخلف از اصل 52 قانون اساسی، ادامه این

 
ساخت وساز هاي غیرقانونی که هزینه هاي آن در هیچ یک از بودجه هاي سالانه تصویب نشده اند را متوقف کنند. 

 
3- تخلف از اصل 53 

ماده 3 این طرح دوفوریتی که روز 20 بهمن 1399 در جلسه علنی به تصویب رسید، عنوان مجعول «صندوق ملی مسکن» را پیش
بینی کرده که در تضاد آشکار با اصل 53 قانون اساسی است. بر پایه این اصل: «کلیه دریافت هاي دولت در حساب هاي خزانه داري

 
کل متمرکز می شود و همه پرداخت ها در حدود اعتبارات مصوب به موجب قانون انجام می شود». 

ولی تقدیم کنندگان این طرح با شعار هاي بی ارزشی، چون «ایجاد هم افزایی» یا «تخصیص بهینه منابع مالی بخش مسکن»، بخش
هایی از درآمد هاي قانونی دولت را از خزانه داري کل بیرون کشیده و به دنبال آن هستند این سرمایه هاي ملی را بیرون از مدیریت
هیات وزیران و نظارت هاي قانونی دیوان محاسبات کشور به این صندوق واریز و به وزیر راه و شهرسازي فرصت دهند هر طور می
خواهد با تخلف از اصل 53 هزینه کند. مبتذل تر این است که در همین ماده 3 خواستار آن شده اند که این صندوق مجعول در
وزارت راه و شهرسازي «مستقر شود» که صددرصد بیرون از وظایف و اختیارات وزارتخانه هاي «مسکن و شهرسازي» و «راه و

 
ترابري» است. 

به این گونه قانونگذاري، نامی جز هرج ومرج طلبی و زمینه سازي براي ریخت وپاش سرمایه هاي ملی به اراده اشخاص نمی توان نهاد.
در بند الف ماده 3 این طرح دوفوریتی نیز یک «هیات امنا» و یک «هیات عامل» براي این صندوق غیرقانونی در نظر گرفته اند که در
برگیرنده تنی چند از وزیران و مقامات قضایی و غیردولتی هستند که تخلف آن ها از اصل 53 قانون اساسی نیاز به توضیح بیشتري

 
ندارد. 

 
4- الزام بانک ها به پرداخت وام 

در بخش دیگري از این طرح دوفوریتی به دنبال آن هستند که 20 درصد یا بیشتر از وام هایی که بانک ها باید در راستاي پیشرفت
تولید، صنعت و کشاورزي پرداخت کنند به ترتیبی که در این طرح آمده در ظاهر به متقاضیان این ساخت وساز ها و در واقع به انبوه
سازانی که به ناروا زمین هاي حریم شهر ها را در اختیار آنان گذاشته اند، پرداخت کنند. بانک هاي کشور خواه دولتی یا خصوصی
داراي شخصیت حقوقی و استقلال هستند و باید وظایف خود را در چارچوب موازین بازرگانی و با در نظر گرفتن حقوق سپرده گذاران
و منافع خود و با گرفتن وثیقه هاي معتبر انجام دهند و نمایندگان مجلس نمی توانند بانک ها را به ریختن بخش بزرگی از سرمایه

 
هاي خود به پاي این ساخت وساز ها ملزم کنند. چنین تصمیم هایی از حدود صلاحیت مجلس بیرون است. 

حتی رییس بانک مرکزي و وزیر راه و شهرسازي نیز نمی توانند بانک ها را به پرداخت وام هاي تکلیفی به خریداران این واحد هاي
مسکونی فرضی یا به انبوه سازان وادار کنند و هرگونه دخالتی در این زمینه از سوي دولتمردان، تصرف غیرقانونی در اموال دولتی و
مشمول ماده 598 قانون مجازات اسلامی و قابل پیگرد کیفري است. آنچه در بند 12 ماده 14 قانون پولی و بانکی کشور مصوب سال
1351 از وظایف بانک مرکزي در زمینه «تعیین نحوه مصرف وجوه سپرده هاي پس انداز مردم نزد بانک ها» گذاشته شده تنها تعیین
نسبت تخصیص سپرده هاي بانکی است و نه الزام بانک ها به پرداخت وام به اشخاصی که بانک مرکزي یا وزیر راه و شهرسازي اراده



می کنند. افزون بر آن با تراکم فروشی هاي مجرمانه در 3 دهه گذشته و افزایش ده ها برابري ساخت وساز در شهر هاي کشور که

 
پیامد مستقیم آن رکود اقتصادي در کشور است، تخصیص منابع بانک ها در این زمینه باید به صفر برسد. 

 
5- پایمال کردن اصول شهرسازي و معماري 

در انبوهی از برج هایی که، چون قارچ در زمین هاي حریم و مجاور شهر هاي بزرگ سر از خاك بیرون آورده و درکنار هم ساخته شده
اند، کمترین موازین شهرسازي و معماري رعایت نشده اند. تولید انبوه این برج ها که وزیر پیشین مسکن و شهرسازي به درستی از آن
به «انبار کردن مردم در آنها» یاد کرد با هدف هاي قانون تاسیس شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران که در ماده یکم آن مورد
تاکید قرار گرفته ناسازگاري آشکار دارند که بر پایه آن: «براي هماهنگ کردن برنامه هاي شهرسازي به منظور ایجاد محیط زیست
بهتر براي مردم همچنین به منظور اعتلاي هنر معماري ایران و رعایت سبک هاي مختلف معماري سنتی و ملی و ارایه ضوابط و جنبه
هاي اصیل آن با در نظر گرفتن روش هاي نوین علمی و فنی و در نتیجه یافتن شیوه هاي اصولی و مناسب ساختمانی در مناطق

 
مختلف کشور با توجه به شرایط اقلیمی و طرز زندگی و مقتضیات محلی، شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران تاسیس می شود». 

ولی در این برج هاي بی هویتی که اصول شناخته شده معماري سنتی و شهرسازي در آن ها پایمال شده اند، یک زندگی شرافتمندانه

 
و انسانی براي ساکنان آن ها فراهم نمی شود و عموما به کانون هاي بزهکاري، ناهنجاري ها و شورش ها تبدیل خواهند شد. 

 
6- ورود مجلس به قلمرو وظایف قوه مجریه 

در ماده 7 طرح دوفوریتی که روز 26 بهمن در مجلس تصویب شد، وزارت راه و شهرسازي را مکلف به واگذاري اراضی مورد نیاز براي
ساخت مسکن به افراد به صورت اجاره 99 ساله کرده و رقم ناچیزي هم براي اجاره بهاي این زمین ها تعیین کرده است. این تصمیم
مجلس، دخالت در وظایف و اختیارات قوه مجریه و تخلف آشکار از اصل تفکیک قواست که در اصل 57 قانون اساسی پیش بینی شده
است. تصرف و تملک زمین هاي حریم شهر ها و زمین هاي کشاورزي و منابع طبیعی نیز در جاي خود بیرون از اختیارات وزارتخانه
هاي مسکن و شهرسازي و راه و ترابري است. واگذاري این زمین ها خواه در قالب اجاره یا فروش به اشخاص، آشکارا بیرون از

 
اختیارات این وزارتخانه هاست. 

از سوي دیگر این واگذاري ها زمینه ساز گسترش بی رویه شهر ها و آشفته کردن بیشتر نظام شهرسازي در کشور ما خواهد بود که
قوانین مهمی، چون «قانون تاسیس شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران» و «قانون وزارت مسکن و شهرسازي» براي مراقبت و

 
سامان دادن آن ها در سال هاي پیش از انقلاب تصویب شده اند. 

در ماده 11 مصوبه مجلس نیز به «سازمان ملی زمین و مسکن» اجازه داده شده است: «زمین هاي مستعد توسعه شهري را شناسایی
و مقدمات الحاق آن ها را به شهر ها فراهم کند». چنین سازمانی جدا از وزارتخانه هاي مسکن و شهرسازي و راه و ترابري نیست و
مجلس نمی تواند براي چنین سازمانی که حداکثر زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازي است، تعیین تکلیف کند. ملزم کردن وزارت راه
و شهرسازي یا هر بخش دیگري از قوه مجریه به گسترش دادن قلمرو شهرها، دخالت در وظایف قوه مجریه و تخلف آشکار از اصل
تفکیک قواست و زمینه ساز افزایش گرفتاري ها و آسیب هاي بیشتر به امنیت شهروندان در شهر هاي بزرگ و کوچک کشور خواهد

 
شد. نمایندگان این مجلس با تصویب اینگونه طرح ها بی تفاوتی خود را در برابر آسایش و امنیت شهروندان نشان می دهند. 

 
7- توانمند کردن شهروندان 



در کشوري که یک وزیر مستقل و مسوول در زمینه مسکن و شهرسازي در دولت حضور ندارد و نمایندگان حقیقی مردم به مجلس
قانونگذاري راه نمی یابند، شهر هاي تاریخی کشور ما به چنین سرنوشت شومی دچار می شوند. دولت و مجلس به جاي دست یازیدن
به این روش هاي خلاف قانون اساسی باید با دست کشیدن از ریخت وپاش هاي دایمی که به کسري بودجه دولت و افزایش نقدینگی،

 
تورم تازنده و کاهش ارزش پولی ملی انجامیده است به دنبال توانمند کردن مردم براي خرید خانه یا اجاره مسکن باشند. 

آقاي دکتر عباس آخوندي وزیر پیشین مسکن و شهرسازي که به دلیل اعتراض به تصمیم هاي غیرقانونی آقاي روحانی رییس جمهور
در تولید انبوه مسکن در زمین هاي حریم شهر ها از سمت خود استعفا داد درگفت وگو با سایت «خبرآنلاین» در همین راستا به
درستی گفت: «الان تصور کنید بگویند دولت خانه بسازد. سوال این است که دولت پتروشیمی را می خواهد به بخش خصوصی بدهد،
مخابرات را به بخش خصوصی بدهد، آن وقت خانه را دولت می خواهد بسازد؟... وقتی دولت درکار تولید کالاي خصوصی چه گندم
باشد، چه مسکن، چه کفش یا هر چیز دیگري مداخله کند، مفهومش این است که می خواهد یک رانتی را توزیع کند. بر اساس علم
اقتصاد، مداخله دولت در تولید کالاي خصوصی یعنی توزیع رانت و هیچ تعریف دیگري به نظر من ندارد. به محض اینکه خواست رانت
توزیع کند، یک سري دلال وجود دارند... شما تصور کنید می خواهید یک دولتی را در این حد درگیر کنید که مثلا یک میلیون خانه

 
بسازد. این سیاستگذاري است؟ اصلا دولت کارش این است؟» 

آیا روشن تر از این می توان رانت زا و فسادبرانگیز بودن طرح موسوم به ملی مسکن را آن هم از سوي وزیر سابق دولت روحانی
توصیف کرد؟ ریشه هاي این رانت و فساد نیز چیزي جز واگذاري رایگان زمین هاي دولتی با تخلف از قانون محاسبات عمومی کشور و
الزام بانک هاي دولتی به پرداخت وام هاي تکلیفی به پاي این ساخت وساز هاي غیرقانونی نیست. در حالی که صداوسیما خبر هاي
طرح دوفوریتی کمیسیون عمران و مصوبات مجلس را در سرویس هاي خبري گوناگون بازتاب می دهد، دریچه هاي صداوسیما با
تخلف از اصل 175 قانون اساسی به روي معترضان به قانون شکنی ها و این مصوبات خلاف قانون اساسی بسته شده است. پیامد نبود
آزادي بیان درکشور نیز این است که دولتمردان و مجلس ها این گونه به خود اجازه می دهند به اصول قانون اساسی و حقوق عمومی

 
جامعه درکشور ما تجاوز کنند. 

 
بخش دوم - پیامد هاي برج سازي ها در حریم شهر ها 

افزون بر ناسازگاري این طرح دوفوریتی با آیین نامه داخلی مجلس و اصول قانون اساسی، پیامد هاي این ساخت وساز ها هم براي

 
شهر ها و ساکنان آن ها فاجعه بار است که به پاره اي از آن ها می پردازم. 

 
افزایش جمعیت شهر ها 

در 4 دهه گذشته تجاوز به مقررات شهرسازي که از قوانین آمره و مربوط به نظم عمومی هستند به ویژه تراکم فروشی ها از سوي
شهرداران که ارتشاي سازمان یافته بوده اند، اهداف طرح هاي جامع شهر ها که به تصویب شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران
رسیده اند و کنترل جمعیت شهر ها و تامین یک زندگی انسانی براي شهروندان را نابود کرده اند. براي نمونه جمعیت شهر هاي تهران،
ري و شمیران را که در سال 1357 سه و نیم میلیون تن بوده است در پی تجاوز به طرح هاي جامع این شهر ها به بالاتر از 12
میلیون رسانده اند. تامین نیاز هاي این جمعیت نجومی در این شهر ها که چند برابر ظرفیت این شهرهاست از چالش هاي بزرگ
دولت و شهرداري هاست. اکنون این ساخت وساز هاي بی حساب و کتاب در زمین هاي اطراف شهر ها که در اجراي آن ها موازین
شهرسازي و معماري رعایت نمی شوند، شهر هاي کشور را با بحران هاي بزرگ تري روبه رو خواهند کرد. از این رو در کشور هاي

 
پیشرفته، جمعیت شهر ها را به گونه دایمی کنترل می کنند و مانع از افزایش جمعیت شهر ها می شوند. 



 
افزایش آلودگی هوا 

با تاسیس شهرداري ها در کشور و تصویب قوانین لازم الاجراي شهرسازي، مقررات طرح هاي جامع شهر ها که براي حفظ حقوق
مالکانه مردم و نظم عمومی به تصویب شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران رسیده بودند با دقت فراوان از سوي شهرداران در صدور
پروانه هاي ساختمانی اجرا می شدند و مردم نیز از این ضوابط الزام آور پیروي می کردند. همچنین براي برخورداري ساکنان شهر ها
از هواي پاك براي بیرون بردن کارخانه ها از محدوده شهر ها برنامه ریزي کردند. قانون «نحوه جلوگیري از آلودگی هوا» مصوب
آذرماه 1373 نیز به درستی به رابطه مستقیم «ضوابط تراکم ساختمانی» و پیشگیري از آلودگی هوا توجه کرد و در ماده 26 این
قانون از وزارت مسکن و شهرسازي و کشور خواسته شد به هنگام تدوین طرح هاي جامع شهرها، فصلی را به بررسی هاي زیست

 
محیطی و از جمله «ضوابط تراکم ساختمانی» اختصاص دهند. 

ولی شهرداران در تهران و دیگر شهر هاي کشور با تراکم فروشی و زدن چوب حراج به مقررات الزام آور شهرسازي، ضوابط طرح هاي
جامع شهر ها را پایمال و دستمایه به دست آوردن درآمد هاي نامشروع کردند. نمایندگان حقیقی مردم هم به مجلس ها راه نمی
یافتند که از قوانین لازم الاجراي شهرسازي، حقوق مردم و امنیت ملی کشور دفاع کنند. بی گمان عامل اصلی آلودگی هواي شهر
هاي کشور ما تجاوز به طرح هاي جامع شهر ها و گسترش ساخت وساز ها و برج سازي هاست که هر یک در اندازه یک کارخانه داراي
دستگاه هاي حرارتی هستند و دود هاي ناشی از سوخت آن ها در فضاي شهر ها پخش می شوند. تا آنجا که در همین دي و بهمن

 
ماه به دلیل افزایش فاجعه آمیز مصرف گاز در شهر ها ناگزیر شدند از گازرسانی به پاره اي از نیروگاه ها خودداري کنند. 

وزیر نیرو نیز روز 20 بهمن ماه هشدار داد که مصرف گاز خانگی در شهر ها 7 برابر گاز مورد نیاز نیروگاه هاست و ادامه این مصرف
افسارگسیخته، ایران را که صادرکننده گاز طبیعی است به واردکننده آن تبدیل خواهد کرد. معاون سازمان محیط زیست نیز اعلام
کرد: «متاسفانه سالانه 40 هزار مرگ مرتبط با آلودگی هوا داریم». (روزنامه اطلاعات، 30 دي 1399). ولی دولت و مجلس بدون
کمترین احساس نگرانی از این اوضاع فاجعه آمیز به دنبال برج سازي هاي قارچ گونه در حریم شهر هاي بزرگ کشور هستند که به

 
آلودگی هوا دامن می زنند و شهروندان بیشتري را قربانی خواهند کرد. 

 
گسترش بزهکاري 

این یک واقعیت پذیرفته شده جهانی است که افزایش جمعیت شهرها، مهم ترین عامل گسترش بزهکاري است. رابطه افزایش جمعیت
و بزهکاري مورد توجه «کمیسیون بررسی ریشه هاي بزهکاري و خشونت» که در سال 1977 (1355 خورشیدي) در فرانسه زیر نظر
وزیر دادگستري این کشور تشکیل شد، قرار گرفت و این کمیسیون در بخشی از گزارش خود درباره پیامد هاي افزایش جمعیت شهر
ها چنین هشدار داد: «چنین به نظر می رسد که حد متعارف جمعیت شهري، رقمی حدود 200 هزار تن باشد. هرگاه جمعیت شهر از

 
این رقم تجاوز کند، بزهکاري با سرعت نامتعادلی رو به افزایش می گذارد. 

پژوهشگران این افزایش بزهکاري را پیامد 3 عامل دانسته اند، یکی تراکم جمعیت و دیگري تفکیک و جدایی میان ساکنان شهر و
سرانجام بی نام و نشانی مردمان شهرنشین». رییس سازمان محیط زیست کشور نیز بار ها درباره افزایش جمعیت شهر هاي کشور در
تاریخ 15 شهریور 1397 و 15 آبان 1398 هشدار داده و روز 28 بهمن 1398 هم به افزایش جمعیت کشور اعتراض کرده است.
گسترش جمعیت شهرها، اداره این شهر ها و تامین امنیت شهروندان را با مخاطرات بزرگی روبه رو کرده است. فرمانده انتظامی
پایتخت کشور، گزارش هاي تکان دهنده اي از جرم و جنایت می دهد که دولت و مجلس از کنار آن ها با بی تفاوتی عبور می کنند.
براي نمونه روز 15 آبان 1398 اعلام کرد: «با تلاش همکاران من 767 سارق در طرح رعد سی ام پلیس پیشگیري دستگیر شدند.
همچنین 20 باند سرقت متلاشی و 9 هزار و 733 قلم اموال مسروقه و 231 دستگاه خودرو و موتوسیکلت کشف و ضبط شد». روز 7



مرداد 1399 نیز پلیس پیشگیري نیروي انتظامی در بخشی از گزارش خود افزود: «در این مرحله از طرح رعد 635 سارق منزل،
خودرو، موتوسیکلت و اماکن عمومی و خصوصی دستگیر شدند که این افراد در قالب 22 باند فعالیت می کردند. همچنین بیش از 8
هزار فقره از اموال سرقتی مردم به ارزش 12 میلیارد تومان کشف و ضبط شد و از کشف 12 قبضه سلاح جنگی و 37 سلاح سرد خبر
داد.» این گسترش خطرآفرین بزهکاري که از چالش هاي بزرگ امنیت شهروندان، نیروي انتظامی، دادسراها، دادگاه ها و زندان ها
هستند و رابطه مستقیم با افزایش جمعیت شهر ها دارند در این طرح دوفوریتی با دستاویز تولید مسکن نادیده گرفته شده است.
هرگز در سال هاي پیش از انقلاب، شهر هاي کشور ما درگیر حتی یک درصد این بزهکاري ها نبوده اند، زیرا در آن سال ها قوانین و

 
مقررات شهرسازي با دقت تصویب و اجرا می شدند و همین امر عامل بازدارنده بزهکاري درکشور ما بود. 

 
بحران بی آبی 

بند الف، بند یک ماده 3 قانون وزارت مسکن و شهرسازي که هم اکنون لازم الاجراست: «تعیین محل شهر ها و مراکز جمعیت آن ها
را با توجه به عوامل محدودکننده از قبیل کمبود آب» پیش بینی کرده است. شهروندان در هر شهري براي ادامه زندگی باید از آب
کافی و تضمین شده برخوردار باشند. در سال هاي پیش از انقلاب، مقررات طرح هاي جامع شهر ها در صدور پروانه هاي ساختمانی
براي کنترل جمعیت و تامین آب براي ساکنان این شهر ها با دقت فراوان رعایت می شدند. افزون بر آن با ایجاد محدوده اي براي
شهر هاي تهران، ري و شمیران و دیگر شهر هاي کشور، اجازه کمترین ساخت وسازي در زمین هاي اطراف شهر ها و خارج از
محدوده این شهر ها داده نمی شد. ولی با آغاز اقدامات غیرقانونی و تراکم فروشی هاي مجرمانه در پایتخت کشور و ساخت وساز هاي

 
گسترده در شهر ها و بیرون از محدوده آن ها و افزایش جمعیت، نیاز به آب ساکنان این شهر ها افزایش یافته است. 

به ویژه شهر هاي تهران، ري و شمیران داراي منابع آبی کافی نبوده و با ساختن چند سد در اطراف آنها، آب هاي کشاورزي به این
شهر ها منتقل شدند که براي جمعیت محدود این شهر ها آب کافی را تضمین می کردند. با ساخت وساز هاي افسارگسیخته و
افزایش فاجعه آمیز جمعیت در این شهر ها در صورت کاهش بارندگی، بحران آب گریبان ساکنان این شهر ها را خواهد گرفت. ولی
هشدار شدید مدیرعامل آب و فاضلاب استان تهران درباره بحران آب در پایتخت کشور از سوي وزیر راه و شهرسازي و نمایندگانی که
به دنبال تصویب این طرح دوفوریتی هستند به هیچ انگاشته شده است. به گفته او «با روند افزایش دما پیش بینی می شود میزان
مصرف آب در روز هاي پیش رو به 4 میلیون مترمکعب در روز برسد که مصرفی بی سابقه است و در سطح جهان، شهري با این تعداد
جمعیت و این میزان مصرف آب نمونه ندارد». (روزنامه اطلاعات، 9 تیر 1399). تازه ترین هشدار شدید نیز درباره بحران آب در تهران
از سوي مدیرعامل شرکت آب منطقه اي تهران چنین داده شده است: «توقف پروژه انتقال آب از سد طالقان (سامانه غرب) و پروژه
انتقال آب سد لار (سامانه شرق) به تهران در مرحله نگران کننده اي است که اگر براي اجراي آن ها فکري نشود، پایتخت در 10 سال

 
آینده با مشکل جدي مواجه شده و به کویري نظیر سیستان و بلوچستان تبدیل خواهد شد.» (روزنامه اطلاعات، یکم مهر 1399) 

انتقال آب سد طالقان به تهران، کشاورزي تاریخی دشت قزوین را نابود خواهد کرد. آب سد لار نیز باید نیاز هاي زیست محیطی
مازندران را تامین کند. درحالی که شهر هاي تهران، ري و شمیران با خطر بحران آب روبه رو هستند، دامن زدن به ساخت وساز هاي
ویرانگر در زمین هاي حریم تهران و انتقال آب هاي کشاورزي دشت قزوین و مازندران براي تامین گسترش ساخت وساز ها در تهران
با موازین زیست محیطی ناسازگار است و از همین رو سازمان حفظ محیط زیست به درستی با اجراي این طرح هاي انتقال آب به

 
تهران مخالفت جدي کرده است. 

رییس جمهور، هیات وزیران و مجلس در راستاي انجام وظایف خود باید به دنبال مهار جمعیت شهر هاي بزرگ به ویژه پایتخت کشور
باشند. ولی با تصمیم هاي غیرقانونی وزیر راه و شهرسازي یا با تصویب این طرح دوفوریتی، اگر این ساخت وساز ها در زمین هاي
اطراف شهر هاي تهران، ري و شمیران آن هم بدون رعایت کمترین موازین شهرسازي انجام شوند به منابع آبی محدود پایتخت کشور



تحمیل خواهند شد که خیانتی بزرگ در حق ساکنان این شهر ها و دامن زدن به بحران بی آبی است. با این حال آقاي محمدرضا
رضایی، رییس کمیسیون عمران مجلس که از این طرح دوفوریتی دفاع می کند، گفته است 250 هزار هکتار از زمین هاي اطراف شهر

 
ها براي اجراي این ساخت وساز ها در اختیار وزارت راه و شهرسازي قرار گرفته است. 

فاجعه آمیزتر این است که این زمین ها کاربري کشاورزي داشته و در اختیار وزارت کشاورزي هستند (روزنامه اطلاعات، 5 تیر 1399)
و باید براي پیشرفت کشاورزي و خودکفایی در تولیدات کشاورزي همچنان در اختیار کشاورزان باقی بمانند و نمایندگان مجلس باید
با سوال و استیضاح مانع از تغییر کاربري این زمین ها و تبدیل آن ها به عرصه ساخت وساز ها شوند نه آنکه عنوان طرح خلاف قانون

 
اساسی خود را «جهش تولید» نامگذاري کنند. 

سازمان صداوسیما بر پایه اصل 175 قانون اساسی موظف است آزادي بیان و نشر افکار را در همه زمینه ها فراهم کند و صداي
معترضان به قانون شکنی ها را در این کشور بازتاب دهد. ولی این رسانه در زمینه طرح موسوم به ملی مسکن و ساخت وساز ها در
حریم شهر ها به انحصار وزیر راه و شهرسازي و معاونان او درآمده است. هم اکنون نیز که درباره این طرح دوفوریتی و پیامد هاي آن
سانسورکامل برقرار کرده این پرسش پیش می آید که انگیزه پنهانکاري درباره این طرح دوفوریتی که براي آن تبلیغات فراوان در

 
صداوسیما می شود، چیست و چه محافلی کارگردان این گونه طرح هاي خلاف قانون اساسی و مصالح ملی در کشور ما هستند؟ 

در پایان با روشنی هر چه بیشتر تاکید می کنم که بحران هاي نگران کننده موجود درکشور، چون بیکاري، اعتیاد، گسترش بزهکاري،
تورم هاي افسارگسیخته و کاهش دایمی ارزش پول ملی، ریشه در قانون شکنی هاي دولت و مجلس دارند. به ویژه این مجلس که
انتخابات آن با قانون انتخابات سال 1290 خورشیدي برگزار شده و معترضان به دولت ها به آن راه نیافته اند، بزرگ ترین تهدید علیه
امنیت ملی کشور ماست. این مجلس نه خود در قانونگذاري پایبند به اصول قانون اساسی است و نه می تواند قانون شکنی هاي دولت
ها و شهرداري ها را مهار کند. دولت روحانی به جاي شعار هاي بیهوده اي که در دوران ریاست جمهوري خود داده تکلیف داشته است
در راستاي سوگندي که به اجراي قانون اساسی یاد کرده و در راستاي اصل هاي 6، 7، 62، 100 و 115 قانون اساسی، قانون انتخابات
ناکارآمد و غیراستاندارد 109 سال پیش را با بهره گرفتن از الگو هایی که در دسترس هستند، اصلاح کند و راه را براي برگزاري
انتخابات عادلانه و راه یافتن نمایندگان شجاع ملت ایران به مجلس هموار کند تا درباره گرفتاري هاي انباشته شده در 4 دهه گذشته

 
در کشور چاره جویی شود. 

 
استاد دانشکده حقوق دانشگاه شهید بهشتی 

در حالی که شهر هاي بی در و دروازه کشور با چالش هاي نگران کننده آلودگی هوا و بحران هایی که امنیت ملی کشور را تهدید می
کنند روبه رو هستند، کسانی که خود را نماینده ملت ایران می دانند به جاي چاره جویی اوضاع خطرآفرین کلانشهر ها به دنبال دامن

 
زدن به ساخت وساز ها در حریم شهر هاي کشور هستند. 

امضاکنندگان طرح جهش تولید و تامین مسکن می خواهند با تجاوز به اصل 52 قانون اساسی که به اجراي آن سوگند یاد کرده اند،

 
سرمایه هاي ملی کشور را براي هزینه کردن غیرقانونی در برج سازي ها در حریم شهر ها در دسترس وزیر راه و شهرسازي بگذارند. 

گسترش خطرآفرین بزهکاري که از چالش هاي بزرگ امنیت شهروندان، نیروي انتظامی، دادسراها، دادگاه ها و زندان ها هستند و
رابطه مستقیم با افزایش جمعیت شهر ها دارند در طرح جهش تولید و تامین مسکن به دستاویز تولید مسکن نادیده گرفته شده است.

در برج هاي بی هویتی که اصول شناخته شده معماري سنتی و شهرسازي در آن ها پایمال شده اند، یک زندگی شرافتمندانه و انسانی



 
براي ساکنان آن ها فراهم نمی شود و عموما به کانون هاي بزهکاري، ناهنجاري ها و شورش ها تبدیل خواهند شد. 
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سهم 24 میلیارد ریالی فارس از هنر کارت

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/12/05

شیراز - استاندار فارس از سهم 24 میلیارد ریالی استان فارس در هنر کارت خبر داد.

شیراز - استاندار فارس از سهم 24 میلیارد ریالی استان

 
فارس در هنر کارت خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، عنایت االله رحیمی ظهر سه شنبه
در آئین اهدا نمادین هنر کارت به 4 هنرمند استان ضمن
تبریک میلاد حضرت علی (ع)، گفت: توجه به مقوله هنر از
ضروریات هر جامعه اي بالاخص در جامعه اسلامی ایران

 
است. 

وي با بیان اینکه هنر زبانی اثرگذار و ماندگار است افزود:

 
اگر امروز مفاخري داریم که جامعه متأثر از آن است در حوزه فرهنگ و هنر قرار می گیرند. 

رحیمی هنر را موجب غنا روح و روان انسان ها به ویژه در یک جامعه شرقی دانست و گفت با توجه به معضلات جامعه زبان هنر می

 
تواند مشکل گشا باشد. 

استاندار فارس هنرمندان را معرفی فرهنگ غنی استان در سطوح بین المللی و ملی معرفی کرد و افزود: باید به تهدیدها و فرصت هاي

 
ناشی از کرونا در این زمان توجه داشت. 

وي یکی از حوزه هایی که از کرونا آسیب دیده است را گردشگري استان فارس دانست و گفت: حوزه فرهنگ و هنر هم به واسطه این

 
بخش از خسارت دور نمانده است به همین خاطر دولت در این زمینه گام هایی را برداشته است. 

استاندار فارس با توجه به صدور 1660 هنر کارت براي اصحاب فرهنگ و هنر استان فارس عنوان کرد: این تعداد کارت با اعتباري

 
افزون بر 24 میلیارد ریال محقق شد. 

رحیمی همچنین به تسهیلات کرونایی از جمله در قالب هایی مانند کارا اشاره کرد و گفت: کمک هاي موردي در زمینه درمان

 
هنرمندان و اصحاب فرهنگ نیز از جمله مواردي است که از سوي دولت در این زمینه یافته است. 

استاندار فارس از ارائه 193 میلیارد ریال از بابت تسهیلات کارا و تحفه به مشاغل آسیب دیده از شیوع کرونا در بخش فرهنگ و هنر

 
خبر داد و گفت: 63 مجوز مشاغل خانگی در طول دوران شیوع کرونا صادر شده است. 



وي میزان پرداختی جهت کارآفرینی و مشاغل خانگی را 2 هزار و 300 میلیون ریال اعلام کرد و گفت: دولت به واسطه این تسهیلات
در پی این است که فشار را بر حوزه فرهنگ و کاهش دهد.



بانک ایران زمین به بازار و توسعه کسب و کار براي گسترش فعالیت هاي

اقتصادي ورود می کند

منبع: پول نیوزشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/12/05

بانک ایران زمین ورود به بازار و توسعه کسب وکار براي گسترش فعالیتهاي اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی از طریق ایجاد پیوند
مستمر و پایدار با ذینفعان (مشتریان، سهامداران، کارکنان) و تقویت بنیه مالی و رشد واحدهاي تولیدي، تجاري و خدماتی با تکیه بر

 
بانکداري اسلامی را در چشم انداز آینده خود تحقق پذیر می داند. 

به گزارش پول نیوز، سهام این بانک در سال 1390 در بازار
بورس اوراق بهادار تهران عرضه شد و هم اکنون اکثریت سهام آن
متعلق به شرکت سرمایه گذاري صندوق بازنشستگی صنعت نفت
و بنیاد شهید و امور ایثارگران است. شعبه مرکزي بانک ایران
زمین در شهر تهران قرار دارد. این بانک هم اکنون مالک شبکه
اي از 331 شعبه در ایران است. این بانک با سرمایه اولیه 2هزار
میلیارد ریال، فعالیت خود را آغاز کرده است. 75 /51 درصد
سرمایه توسط موسسان به صورت نقد و 25 /48 درصد الباقی از

 
طریق پذیره نویسی عمومی تامین شده است. 

سهام بانک در تاریخ آخرین روز هاي اسفند 89 در فرابورس ایران پذیرفته شد و از تاریخ 5 مهر 1390 در فهرست تابلوي قیمت هاي
بورس قرار گرفت. مؤسسان بانک ایران زمین را گروهی از افراد متخصص و خوشنام از اقشار مختلف جامعه شامل فعالان بخش هاي
مختلف اقتصادي اعم از تولیدي و خدماتی، فرهنگیان و تعاونگران، جامعه پزشکی، جامعه مهندسی، متخصصان امور بانکی و
دانشگاهیان تشکیل می دهند. سهام این بانک در سال 1390 در بازار بورس اوراق بهادار تهران عرضه شد و هم اکنون اکثریت سهام
آن متعلق به شرکت سرمایه گذاري صندوق بازنشستگی نفت با پنج درصد و صندوق هاي بازنشستگی و پس انداز کارکنان شرکت

 
ملی نفت با 4.88 درصد است. 

برخی دیگر از سهامداران بانک ایران زمین نیز به شرح زیر است: شرکت سرمایه گذاري سعدي، 3.5 درصد، شرکت سرمایه گذاري

 
شاهد، 3.48 درصد، شرکت مدیران اقتصاد، 3.04 درصد. 

«بانک ایران زمین» پدیده اي از کارآفرینی در بخش هاي مختلف اقتصادي خواهد بود این بانک در پی آن است تا با ارائه خدمات با

 
کیفیت و تأکید بر مشتري مداري، بانکی پیشرو در اقتصاد آینده ایران باشد. 

این بانک بر آن است که با رعایت کامل قوانین و مقررات پولی و مالی کشور، تجربیات برتر بین المللی را به کار بندد و خدمات خود را
در بالاترین استاندارد هاي کیفی ارائه نماید و با استفاده از نوآوري ها و فن آوري هاي روز دنیا به لحاظ عملیات و کارآیی، پیشرو بانک

 
هاي خصوصی کشور باشد و راهکار هاي بانکی و مالی کامل را به همه مشتریان ارزشمند «ایران زمین» ارائه کند. 



ویژگی متمایز «بانک ایران زمین» رویکرد دانش محوري خواهد بود که فراتر از قلمرو سنتی بانکداري است و کمک میکند تا بانک،
ضمن حفظ حقوق صاحبان سهام و سپرده گذاران، نسبت به تحولات محیطی، به بهترین نحو و هوشمندانه عمل کند و بهترین

 
ساختاربندي را درباره محصولات و خدمات خود ارائه دهد. 

توسعه فرهنگ کسب و کار خصوصی، بسط و گسترش بازار هدف و افزایش روزمره فعالیت هاي تجاري، تولیدي و خدماتی، از طریق
انجام فعالیت هاي اعتباري و اعطاي تسهیلات، تجهیز منابع و هدایت آن ها به جانب فعالیت هاي مولد در بخش هاي مختلف
بازرگانی، تولیدي و خدماتی و مسکن و ساختمان، ارائه خدمات پولی کارآمد به دارندگان منابع مالی، کارآفرینان و متقاضیان ذیصلاح
(واجد شرایط)، توسعه، عرضه و خلق ابزار هاي نوین بانکی و شناسایی و اجراي شیوه هاي جدید تجهیز و تخصیص منابع، بهره برداري
و استفاده بهینه از فرصت هاي محیطی، جهت حفظ و افزایش سرمایه هاي مشتریان و سهامداران، فراهم آوردن سود بالاتر براي
سپرده گذاران و سهامداران، کسب اعتبار و حسن شهرت براي بانک در کلیه فعالیت ها و ایجاد زمینه هاي لازم جهت رشد کمی و
کیفی بانک، سبقت از رقبا در بازار پول و سرمایه از طریق شناسایی فرصت ها و تهدید ها و بهره برداري مناسب و بهینه فرصت ها و

 
جلب اعتماد مردم و رضایتمندي مشتریان از اهداف مهم این بانک محسوب می شود. 

بانک ایران زمین، سرآمد و بر جسته شدن در صنعت بانکداري، پیشتازي در ارائه خدمات و محصولات متنوع مورد نیاز مشتریان و
پاسخگویی به انتظارات آنان (تعمیق در روش هاي اسلامی در فرداي بانکداري)، ورود به بازار و توسعه کسب وکار براي گسترش
فعالیت هاي اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی از طریق ایجاد پیوند مستمر و پایدار با ذینفعان (مشتریان، سهامداران، کارکنان) و تقویت

بنیه مالی و رشد واحد هاي تولیدي، تجاري و خدماتی با تکیه بر بانکداري اسلامی را در چشم انداز آینده خود تحقق پذیر می داند.



حضور پلتفرم هاي مطرح ایرانی در سوریه / دروازه اي که به روي جهان عرب

باز می شود

منبع: خبر فوريشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیر عامل کنسرسیوم تولید و نشر محتوا در فضاي مجازي از همراهی تیمی متشکل از شرکت هاي حوزه فناوري اطلاعات به
اتفاق معاون علمی رئیس جمهور در سفر به سوریه خبر داد و گفت: زمینه فعالیت این پلتفرم ها در جهان عرب فراهم می

شود.

 مدیر عامل کنسرسیوم تولید و نشر محتوا در فضاي
مجازي از همراهی تیمی متشکل از شرکت هاي حوزه فناوري اطلاعات به اتفاق معاون علمی رئیس جمهور در سفر به سوریه خبر داد

 
و گفت: زمینه فعالیت این پلتفرم ها در جهان عرب فراهم می شود. 

سعید مشهدي، مدیر عامل کنسرسیوم تولید و نشر محتوا در فضاي مجازي از همراهی شرکت هاي حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات
با سورنا ستاري، معاون عملی و فناوري ریاست جمهوري در سفر به سوریه خبر داد و گفت: معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري
در حال افتتاح دفتري به عنوان مرکز فناوري هاي ایران در سوریه است که این دفتر مسئول تبادل فناوري بین دو کشور و صادرات

 
فناوري هاي ایرانی به سوریه خواهد بود. 

وي با اشاره به اینکه شرکت هاي مختلفی در این سفر، معاون علمی ریاست جمهوري را همراهی می کنند تا مقدمات جلسات تجاري
بین شرکت هاي ایرانی و سوري برقرار شود، گفت: قرار است در این سفر شرکت هاي بزرگ حوزه فناوري اطلاعات ایران، معاون علمی

 
و فناوري ریاست جمهوري را همراهی می کنند. 

وي افزود: مسئولان این شرکت ها در این سفر امکان بررسی شرایط سوریه براي فعالیت را خواهند داشت و با مسئولان شرکت هاي

 
سوري نیز دیدار می کنند و امیدواریم این ارتباط به عقد قراردادهاي تجاري خوب بین شرکت هاي ایرانی و سوري منجر شود. 

مدیر عامل کنسرسیوم تولید و نشر محتوا در فضاي مجازي یکی دیگر از محورهاي این سفر را استفاده از ظرفیت شرکت هاي
تولیدکننده محتواي ایرانی اسلامی در فضاي مجازي براي مشتریان سوري برشمرد و گفت: کشور سوریه 10 سال است که درگیر
جنگ شده و به همین دلیل از رسیدن به تکنولوژي روز عقب مانده و زیربناها و زیرساخت هاي حوزه تکنولوژي آنها نیز نابود شده
است؛ ما در حال هماهنگی تیمی هستیم که با کمک مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضاي مجازي(مرکز فناوري اطلاعات و رسانه هاي



دیجیتال سابق وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی)، مقدمات تولید محتوا با کمک پلتفرم هاي مطرح ایرانی را براي مردم سوریه فراهم

 
کنند و پلتفرمشان را در کشور سوریه توسعه دهند. 

وي با تأکید بر اینکه مردم کشور سوریه عرب زبان هستند و با فعالیت در این کشور می توان زمینه ارتباط با مخاطبان عرب زبان سایر
کشورها را نیز فراهم کرد، گفت: اگر پلتفرم هاي مناسبی به زبان عربی در یک کشور عرب زبان فعال کنیم، زمینه ارائه یک بستر

 
بزرگ در حوزه عرب زبان هاي دنیا فراهم خواهد شد. 

مشهدي بر لزوم داشتن پشتوانه هاي حاکمیتی براي تحقق چنین اهدافی تأکید و اضافه کرد: اگر حاکمیت از ظرفیت هاي بخش

 
خصوصی حمایت و در کنار این بخش قرار گیرد، اتفاق خوبی رقم می خورد. 

وي افزود: مزیت بزرگ این مسئله این است که کشور عرب زبانی که بتوانیم با آنها ارتباط نزدیک داشته باشیم می تواند محل ورود ما
به جامعه عرب زبان دنیا باشد. البته باید به مباحث فرهنگی کشورهاي عرب زبان دقت و توجه لازم صورت گیرد. در ادامه نیز پس از
حضور شرکت هاي بزرگ امکان حضور و فعالیت شرکت هاي کوچک تر فراهم خواهد شد و همه این اقدامات اشتغال زایی خوبی براي

 
فعالان ایرانی در فضاي مجازي فراهم می کند. 

 
 

محمدصادق افراسیابی، معاون امور محتوایی مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضاي مجازي نیز با اشاره به حضور 10 پلتفرم و
تولیدکننده محتوا در فضاي مجازي در برنامه نشست تجاري ـ فناوري شرکت هاي ایرانی تولید کننده محتوا در فضاي مجازي در
سوریه با حمایت مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضاي مجازي، گفت: در این نشست در هر یک از حوزه هاي آموزش، کودك و
نوجوان، عرضه کتاب هاي الکترونیک، خبر و اطلاع رسانی و سایر حوزه هاي یک نماینده از کشور ایران حضور خواهد داشت و با همت
کنسرسیوم تولید و نشر محتوا در فضاي مجازي مدیران این پلتفرم ها از سوي مرکز فناوري هاي ایرانی در سوریه براي حضور در کنار
شرکت هاي دانش بنیان حاضر در نشست و همراهی در مذاکرات معاون علمی فناوري ریاست جمهوري با مسئولین دولت سوریه و

 
اپراتورها و شرکت هاي سوري پذیرش شده اند. 

گفتنی است، مجموعه رسانه اي خبر فوري به عنوان یکی از رسانه هاي موثر در ایران و مجموعه هاي برخوردار از پلتفورم تولید و نشر
محتوا، هیئت ایرانی را در این سفر همراهی می کند.



اجاره آپارتمان مبله در مناطق لوکس تهران

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/12/05

تهران به عنوان پایتخت ایران مقصد سفر و مهاجرات بسیاري از افراد است. امکانات رفاهی، اقتصادي و بهداشتی در تهران به
طور چشمگیري بیشتر از سایر شهرهاي ایران بوده و همین امر سبب شده روزانه میزبان تعداد بسیار زیادي از مسافران

داخلی و خارجی باشد. اما در خود تهران هم همه ي مناطق از امکانات رفاهی برابري ...

تهران به عنوان پایتخت ایران مقصد سفر و مهاجرات بسیاري از افراد است. امکانات رفاهی، اقتصادي و بهداشتی در تهران به
طور چشمگیري بیشتر از سایر شهرهاي ایران بوده و همین امر سبب شده روزانه میزبان تعداد بسیار زیادي از مسافران داخلی و
خارجی باشد. اما در خود تهران هم همه ي مناطق از امکانات رفاهی برابري برخوردار نیستند و این امکانات در مناطق 22 گانه آن از

 
هم متفاوت ترند. 

مناطقی در تهران که از سطح امکانات بالاتري برخوردارند ،
اصطلاحا بالاشهر تهران خوانده میشوند. بسیاري از کسانی که
براي مسافرت به تهران می آیند دوست دارند براي چند روزي
هم که شده زندگی در بالاشهر تهران و مناطق لوکس آن را
تجربه کنند و به دنبال اجاره آپارتمان مبله در تهران و به

 
خصوص مناطق لوکس تهران هستند. 

 
اما مناطق لوکس تهران واقعا کجا هستند؟ 

تهران داراي 22 منطقه است که هر کدام از این مناطق داراي سطح امکانت متفاوتی از دیگري هستند، اما این مناطق به گونه اي که
همگی در شمال و یا در غرب آن تهران متمرکز باشند نیستند و پراکندگی دارند. معیار مناسب براي تشخیص بالاشهر یا پایین شهر
بودن این مناطق میزان توسعه یافتگی آنهاست. یکی از شاخص هاي توسعه یافتگی اشتغال و تراکم نسبی جمعیت است که در میان

 
22 منطقه ي تهران، منطقه هاي 13،1،6 و7 داراي بهترین شاخص هستند. 

شاخص هاي دیگري چون تعداد مراکز درمانی، مراکز آموزشی، پارك ها و مراکز تفریحی نیز وجود دارند. به لحاظ شاخص اجتماعی

 
که عواملی مانند میزان سواد ، طلاق و میزان جرائم را در بر میگیرد ، منطقه 6 تهران بهترین وضعیت را دارد. 

 
منطقه 1 تهران و خانه هاي لوکس آن 

منطقه یک تهران شاید بهترین و لوکس ترین منطقه ي تهران باشد، نشانه ي این موضوع وجود برج ها و آپارتمان هاي لوکسی است

 
که در محله هاي این منطقه وجود دارد. 

محله هاي این منطقه شامل ازگل، اقدسیه، تجریش، الهیه، زعفرانیه، فرمانیه، فرشته، نیاوران، درکه و ولنجک است. شاید همه ي ما



قادر به تهیه خانه به صورت دائمی در این محله ها نباشیم و یا حتی اصلا ساکن تهران نباشیم، اما اجاره روزانه آپارتمان در تهران یکی

 
از راه هایی است که کمک میکند زندگی در این محله هاي لوکس را تجربه کنیم. 

با اجاره آپارتمان مبله در تهران و اقامت در این محله ها علاوه بر اینکه به تمام امکانات رفاهی و تفریحی دسترسی آسانی خواهید
داشت، میتوانید از آب و هواي بسیار مطلوب آنجا هم استفاده کنید. چرا که بیشتر باغات تهران در این مناطق واقع شده اند و همین
امر سبب شده از آب و هواي مطلوبی برخوردار باشند. سایت تهران مبله واحد هاي مبله ي بی نظیري در این محله هاي تهران دارد

 
که اگر شما قصد اجاره آپارتمان روزانه در تهران و در این منطقه ي لوکس را داشته باشید میتوانید به این سایت سر بزنید. 

 
منطقه 2 و گران ترین خانه هاي تهران 

در این منطقه وسعت زمین ها بسیار بالا و برخلاف آن تراکم جمعیت بسیار پایین است. منطقه 2 که در غرب تهران واقع شده داراي

 
لوکس ترین محله هاي تهران مثل سعادت آباد و شهرك غرب است. 

اگر به تهران سفر میکنید و قصد اجاره روزانه آپارتمان در تهران را دارید و میخواهید از نزدیک با سبک زندگی لاکچري مردم تهران
آشنا شوید ما این مناطق را پیشنهاد میکنیم. با اجاره ي واحد هاي مبله از تهران مبله و قدم زدن در خیابانهاي سعادت آباد میتوانید

 
لوکس ترین بافت خانه ها را با بهترین امکاناتشان مشاهده کنید و براي چند روزي هم که شده در یکی از این خانه ها زندگی کنید. 

 
منطقه 3 ، سرسبز ترین منطقه تهران 

شاید در نظر شما هم تهران شهري باشد با رنگی خاکستري و پر از دود و آلودگی ، اما منطقه 3 از این قاعده مستثنی است. این
منطقه با داشتن 73 بوستان از سرسبزترین مناطق تهران است که عموما هواي مطلوبی داشته و همین مسئله آن را به یکی از پر

 
طرفدار ترین منطقه هاي تهران براي زندگی تبدیل کرده است. 

این منطقه شامل محله هاي پاسداران، جردن، ولیعصر، ظفر، قلهک و میراداماد است. عموم این محله ها از محله هاي قدیمی و اصیل

 
تهران به حساب می آیند پس بیشتر ساکنین آنجا نیز جزء تهرانی هاي اصیل نشین به شمار میروند. 

شما با اجاره آپارتمان روزانه در تهران از طریق سایت تهران مبله میتوانید جزئیات واحد هایی که در این محله ها واقع شده اند را به
خوبی تماشا کنید و با انتخاب آپارتمان مبله در محله هایی همچون جردن ،ولیصر و پاسداران از امکاناتی چون نزدیکی به یکی از
بزرگترین مراکز خرید تهران واقع در میدان ونک و نزدیک بودن به مجهزترین و بزرگترین مجموعه ورزشی تهران یعنی باشگاه انقلاب

 
برخوردار شوید. 

 
منطقه 6 تهران و محله هاي توسعه یافته آن 

اگر به تهران سفر میکنید با اجاره آپارتمان روزانه در تهران از سایت تهران مبله و در این منطقه که از محله هاي بلوار کشاورز،
امیرآباد ،یوسف آباد، کریم خان ،ساعی و آرژانتین تشکیل شده میتوانید چند روزي زندگی در توسعه یافته ترین منطقه ي تهران به

 
لحاظ رفاهی و اجتماعی را تجربه کنید. 

با اجاره روزانه آپارتمان در تهران و در منطقه 6 آن میتوانید به بهترین مراکز آموزشی تهران دسترسی داشته باشید. همانطور که



میدانید دانشگاه امیرکبیر و دانشگاه تهران در این منطقه واقع شده اند.اگر از طریق سایت تهران مبله اقدام به اجاره آپارتمان مبله در
تهران کنید ،واحد هاي مبله اي که در این محله و بخصوص در محله ي کشاورز قرار دارند را خواهید دید.



رئیس کمیته امداد کشور به تبریز سفر می کند

منبع: آرمان تبریزشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/12/05

آرمان تبریز-رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) روز چهارشنبه 6 اسفند 99 براي شرکت در چند برنامه به تبریز سفر می
کند. به گزارش خبرنگار ما از تبریز؛  سید مرتضی بختیاري در این سفر یک روزه ضمن افتتاح ساختمان حمایتی اسکو، از

منازل خانواده هاي مددجو سرکشی می کند. حضور در جشن خودکفایی 5000 مددجوي تحت (...)

آرمان تبریز-رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) روز
چهارشنبه 6 اسفند 99 براي شرکت در چند برنامه به

 
تبریز سفر می کند. 

آرمان تبریز-رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) روز
چهارشنبه 6 اسفند 99 براي شرکت در چند برنامه به

 
تبریز سفر می کند. 

به گزارش خبرنگار ما از تبریز؛  سید مرتضی بختیاري در
این سفر یک روزه ضمن افتتاح ساختمان حمایتی اسکو، از

 
منازل خانواده هاي مددجو سرکشی می کند. 

حضور در جشن خودکفایی 5000 مددجوي تحت حمایت کمیته امداد و افتتاح نمادین 1100 فضاي بهداشتی منازل نیازمندان برنامه

 
دیگر این سفر می باشد. 

 
رئیس کمیته امداد کشور سپس در مراسم اهداي نمادین 520 سري جهیزیه به نوعروسان نیازمند شرکت می کند. 

 
در ادامه این سفر از خیرین کمیته امداد در حوزه هاي مختلف حمایتی اعم از اشتغال، جهیزیه، اکرام و... تجلیل می شود. 

 
بختیاري در آخرین برنامه سفر خود در نشست خبري به سوالات خبرنگاران پاسخ خواهد داد. 

انتهاي پیام/



سهم ایران از بازار کتاب دیجیتال زیر یک درصد است/ناشران به نشر دیجیتال

اعتماد کنند

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/12/05

کارشناسان در همایش کتاب دانشگاهی و نشر الکترونیک با اشاره به لزوم توسعه فضاي استفاده از کتاب دیجیتال به سهم
یک درصدي ایران از کتاب دیجیتال اشاره کردند و خواستار مشارکت گسترده ناشران بخصوص در بخش دانشگاهی براي

استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل هاي موجود در نشر دیجیتال شدند.

به گزارش خبرگزاري کتاب ایران (ایبنا)، همایش کتاب دانشگاهی و نشر الکترونیک ازجمله برنامه هاي دومین جشنواره نشر
دانشگاهی، با حضور قاسم خداوردي لو، مدیر ارتباط با بخش خصوصی مرکز ملی فضاي مجازي و محمد صادق افراسیابی، معاون مرکز

 
رسانه هاي دیجیتال وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی عصر دوشنبه (4 اسفند) به صورت برخط برگزار شد. 

خداوردي لو، درباره راهبردهاي حاکمیتی براي توسعه نشر الکترونیک در حوزه علوم دانشگاهی گفت: ما سعی می کنیم در حوزه نشر
الکترونیک از ناشران دانشگاهی حمایت کنیم، زیرا معتقدیم ناشران در خط مقدم فعالیت فرهنگی هستند و بار اصلی علم را بر دوش

 
می کشند، به همین دلیل تلاش داریم از فعالیت آن ها حمایت کنیم. 

وي با اشاره به ضرورت پرداختن به موضوع نشر دیجیتال، عنوان کرد: از سه سال قبل، کمیته اي در مرکز ملی فضاي مجازي تحت
عنوان کتاب دیجیتال راه اندازي کردیم که با حضور بخش خصوصی و دولتی و نهادهاي مختلف به راهکارهاي توسعه کتاب دیجیتال
در ایران می پرداختیم، در این زمینه مسایل و مشکلات را شناسایی و بخشی از آن هارا حل کردیم اما بخشی هنوز به عنوان مشکل و

 
معضل باقی است که همت بیشتر فعالان حوزه کتاب را می طلبد. 

خداوردي لو با بیان اینکه مرکز ملی فضاي مجازي بازوي اجرایی شوراي عالی فضاي مجازي است که رئیس جمهور، ریاست آن را به
عهده دارد، عنوان کرد: از آنجایی که عینی ترین نمود فرهنگی یک جامعه در قالب کتاب است در طول سال هاي گذشته به کمک
فعالان این حوزه بسیاري از چالش هاي نشر دیجیتال را شناساي کردیم و با توجه به توسعه فضاي مجازي طی این سال ها در همه
زندگی بشر بحث کتاب هم نوعی دگردیسی را تجربه می کند و ضرورت دارد که به کتاب دیجیتال به عنوان یک بخش جدید دقت

 
بیشتري داشته باشیم. 

وي با اشاره به ضرورت توجه به کتاب دیجیتال از منظر سیاستگذار توضیح داد: اهمیت کتاب دیجیتال از یک منظر موجب اشتغال
بیشتر می شود؛ در حوزه کتاب کاغذي زنجیره نسبتا محدودي کار می کرد تا کتاب چاپ شود و به دست مردم برسد اما در حوزه
کتاب دیجیتال عوامل دیگري مثل صدابردار، فیلم بردار و تدوین گر هم اضافه می شود و اگر کتاب ها تعاملی باشند که گاهی تا 15

 
شغل جدي ایجاد می شود و براي حاکمیت مهم است که اشتغال زایی بیشتر داشته باشد 

خداوردي لو از تحقق عدالت محتوایی و آموزش به عنوان یکی دیگر از این دلایل نام برد و افزود: طبق آمار رسمی 1300 هزار عنوان
کتاب در طول 30 سال گذشته چاپ شده است و که شاید بخش زیادي از آن ها به دست همه مردم نرسیده باشد به دلیل برخی

 
محدودیت هاي توزیعی و کتاب دیجیتال می تواند تا حد زیادي این چالش ها را کاهش دهد. 



به گفته وي، در حوزه کتاب دیجیتال می توان به آمار و اطلاعت دقیق تري نسبت به حوزه هاي مختلف دسترسی داشت، از سوي
دیگر دیگر کتاب دیجیتال مدیریت پذیر است و اگر کتابی نیاز به ممیزي داشته باشد در فضاي مجازي به راحتی ویرایش می کنیم و

 
منتشر می شود اما وقتی کتابی چاپ شود و به ویرایش نیاز داشته باشد ناشر باید هزینه هاي زیادي متقبل شود. 

خداوردي لو همچنین درباره وضعیت بازار کتاب دیجیتال گفت: در سال هاي اخیر با توسعه و گسترش پلت فرم هاي فروش کتاب
دیجیتال در کشور شاهد رشد چشمگیر استفاده از کتاب دیجیتال بر روي تلفن هاي همراه بودیم، طبق برآوردهاي انجام شده در سال
1397 حدود 700 هزار کاربر فعال روزانه در پلت فرم هاي کتاب دیجیتال حضور داشتند این آمار در فروردین 1399 به علت ویروس

 
کرونا رشد فزاینده اي تجربه کرده و به 1200 کاربر فعال روزانه رسیده است. 

وي تاکید کرد: در همین راستا حجم بازار کتاب دیجیتال با رشد حدود 3 برابري از حدود رقم 20 میلیارد تومان در سال 97 به حدود

 
60 میلیارد تومان در سال 1399 رسیده که رشد قابل توجهی داشته است. 

خداوردي لو در بخش دیگر صحبت هاي خود درباره مقایسه سهم بازار کتاب دیجیتال در جهان و ایران نیز گفت: نگاهی به آمار
منتشر شده جهانی نشان می دهد که وضعیت کتاب دیجیتال در ایران در حال توسعه است، مساله مهم دیگر این است که در امریکا
به عنوان پیشرفته ترین کشور در مصرف کتاب دیجیتال 25 درصد مردم از کتاب دیجیتال استفاده می کنند اما در ایران این آمار به

 
زیر یک درصد رسیده است در حالی که طی سالیان قبل این آمار شش دهم درصد بود. 

وي با بیان اینکه باید به گونه اي سیاستگذاري شود که این مصرف طبق شاخص هاي جامعه جهانی رشد کند و به بالاي ده درصد
برسد، توضیح داد: دولت و حاکمیت در این زمینه کمک کند اما نکته مهم این است که بخش خصوصی و ناشران باید وارد کار شود تا

 
سهم خود در حوزه کتاب دیجیتال را توسعه دهیم از جامعه جهانی عقب نمانیم. 

 
 

 
لزوم آشنایی با تهدیدها و فرصت هاي کتاب دیجیتال 

خداوردي لو در ادامه صحبت هاي خود درباره تهدیدهاي مرتبط با توسعه کتاب دیجیتال گفت: با توجه به خلاءهاي قانونی در نظارتی
در حوزه کتاب دیجیتال، نقض مالکیت معنوي آثار در فضاي مجازي به نحو گسترده تري رخ می دهد و به همین دلیل سرقت علمی و

 
ادبی یکی از تهدیدهاي جدي در این حوزه به شمار می آید. 



وي ادامه داد: یکی از تهدیدهاي جدي حوزه نشر دیجیتال در سال هاي اخیر گسترش انتشار کتب انحرافی فاقد مجوز و لغو مجوز
شده بر بستر پلت فر م هاي فروش کتاب دیجیتال و شبکه هاي اجتماعی است؛ با توجه به ماهیت فضاي مجازي که نظارت و پیگیري
در آن به نسبت فضاي فیزیکی دشوارتر بوده و موانع بسیاري دارد تاکنون روش هاي نظارتی موجود نتوانسته اند کارآممدي لازم در

 
این حوزه را داشته باشند و نیاز است که اقدامات موثري با همکاري دستگاه هاي مختلف انجام شود. 

خداوردي لو همچنین درباره فعالیت کارگروه ساماندهی نشر دیجیتال گفت: این کارگروه در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تشکیل
شده و یکی از ماموریت هاي آن تعیین ساز و کارهاي مقابله با انتشار الکترونیکی کتاب هاي انحرافی و فاقد مجوز در فضاي مجازي
است و بنظرم حداقل اقدام ممکن در این حوزه ایجاد بسترهاي سیستماتیک موثر براي نظارت بر پلت فرم هاي داخلی فروش کتاب

 
است که امکان رگولاتوري بر آن ها وجود دارد. 

امکانات فراهم شده براي حوزه حاکمیتی موضوع دیگري بود که وي به آن پرداخت؛ خداوردي لو در این زمینه گفت: سهولت حمایت،
هدایت و نظارت بر محتوا در پلتفرم ها، امکان تشخیص خلاءهاي محتوایی، ایجاد عدالت آموزشی و محتوایی و کاهش شکاف
دیجیتالی، امکان ارایه بازخوردهاي آنلاین و قابل اعتماد، تحقق حاکمیت مجازي در گستره زبن فارسی در جهان براي ایران و تعامل
فرهنگی با کمترین هزینه و تاثیرگذاري بیشتر در گستره زبان هاي بین المللی نیز ازجمله این امکانات است که در سایه کتاب هاي

 
دیجیتال محقق شده است. 

وي درباره موانع توصعه صنعت کتاب دیجیتال در ایران نیز توضیح داد: نقض مالکیت مادي و معنوي کتاب هاي دیجیتال، وجود
برخی تبعیض ها در حمایت از ناشران کتاب دیجیتال در مقایسه با ناشران کاغذي کتاب، توسعه ابزارها و زیرساخت هاي فنی تولید
محتواي کتاب دیجیتال، تصور منفی ناشران کاغذي کتاب ب صنعت نشر دیجیتال کتاب و کم اهمیت بودن مصرف کتاب در سبد

 
خانواده هاي ایرانی از جمله موضوعاتی بوده است که موجب شده صنعت کتاب دیجیتال در ایران رشد زیادي نداشته باشد. 

 
 

 
شفاف سازي آمار و اطلاعات با کتاب دیجیتال 

در بخش دیگر این همایش محمد صادق افراسیابی معاون مرکز رسانه هاي دیجیتال وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره برنامه هاي
این وزارتخانه درخصوص نشر الکترونیک توضیح داد: کسانی که علاقه مند هستند در حوزه نشر الکترونیک و دیجیتال فعالیت کنند
لازم است از مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضاي مجازي به عنوان نشر دیجیتال مجوز بگیرند و این مجوز فرصتی به ناشر می دهد که



 
در حوزه نشر الکتروینک کار کند. 

وي ادامه داد: این مجوزها دو نوع هستند یکسري مجوزهاي حقوقی و یکسري مجوزهاي حقیقی که هر دوي این مجوزها بر روي
سایت سرمد معرفی شده است و فرایند اخذ مجوز براي آثار و محتواهایی که قرار است عرضه شود نیز به صورت کامل در این سایت

 
درج شده است. 

افراسیابی با بیان اینکه اگر ناشري بخواهد از فرصت هاي نشر دیجیتال استفاده کند و با ناشران فعال در این حوزه آشنا شود می تواند
در سایت سرآمد اسامی ناشران دیجیتال را مشاهده کند، گفت: همانطور که در حوزه نشر کتاب سنتی اسامی ناشران فعال وجود دارد
در حوزه نشر دیجیتال هم می توان به سایت مراجعه کرد و با ناشران آشنا شد و حتی پس از دریافت مجوز کتاب را به شکل دیجیتال

 
در فضاي مجازي منتشر کرد. 

وي با اشاره به برخی نگرانی ها در زمینه نقض قانون کپی رایت با انتشار کتاب دیجیتال افزود: بحثی درباره کپی رایت مطرح است که
ناشران نگران نقض آن هستند اما طبق آمار ما تا الان حدود 99 درصد کسانی که از ما مجوز گرفتند مشکل کپی رایت نداشتند زیرا از
نظر فنی کسانی که مجوز می گیرند کسانی هستند که در حوز فناوري خبره هستند و حتی می توانم بگویم رعایت کپی رایت در

 
فضاي ناشران دیجیتال قوي تر از ناشران سنتی است. 

افراسیابی یادآور شد: گاهی در حوزه نشر مکتوب مشکلاتی وجود داشت که گاهی نسخه هاي زیادي از یک کتاب چاپ می شود و
ناشر حق آن را به مولف نمی دهد یا چاپخانه ایی داشتیم که کتاب ها را جعل می کرد اما در حوزه نشر دیجیتال همه آمار شفاف

 
است و ناشري که کتاب خود را در فرمت دیجیتال منتشر کرده اصلا نگران این موضوع نیست. 

وي درباره این موضوع توضیح داد: وقتی یک کتاب در قالب نرم افزار یا یک پلتفرم مشخص فقط قابلیت خواندن دارد پس قابل دانلود
نیست بلکه افراد فقط از طریق نرم افزار می توانند به کتاب دسترسی داشته باشند؛ به همین دلیل معتقدیم که نشر دیجیتال یک

 
فرصت است که ناشران باید از آن استفاده کنند و باید به نشر دیجیتال اعتماد کنند. 

به گفته افراسیابی، انتشار کتاب در قالب فایل پی دي اف کار غیرمجازي است، اگر یک ناشر از فرصت نشر دیجیتال استفاده کرد، نوع
فناوري به گونه اي است که اجازه دانلود نمی دهد بلکه مخاطب صرفا از طریق پلتفرم ها می تواند کتاب را مطالعه کند، ورق بزند و

 
نکات مهم را براي خود مشخص کند و از آنجایی که به امنیت نرم افزارها توجه زیادي شده نقض کپی رایت نسبتا محال است. 

وي درباره برخورد با افرادي که بدون مجوز کتاب ناشران را در قالب دیجیتال منتشر می کنند، گفت: اگر کتابی از سوي یک شرکت
بدون مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به صورت دیجیتال منتشر شود با شکایت افراد به سرعت فیلتر می شود و حتی براي
کسانی که قانون را نقض کنند مجازات قضایی پیش بینی شده است و در دادسراي جرایم فرهنگی و دادسراي جرایم رایانه اي موضوع

 
پیگیري می شود و امکان دریافت خسارت وجود دارد. 

وي در بخش پایانی صحبت هاي خود با تاکید بر اینکه ناشرانی که قصد دارند در حوزه کتاب دیجیتال فعال شوند بهتر است با فعالان
این حوزه ارتباط بگیرند، گفت: ناشر مکتوب که مجوز کتاب دارد می تواند خودش کتاب را در فضاي مجازي منتشر کند اما توصیه ما
این است که این کار را نکند زیرا ممکن است با ظرافیت فناوري آشنا نباشد و قانون کپی رایت نقض شود، توصیه ما این است که
حتی اگر مجوز دارند به سراغ اپلیکیشن هاي حوزه کتاب بروند تا از فضاي ایمن تري براي انتشار کتاب هاي دیجیتال شان بهره مند

شوند.





راه اندازي فرایند ثبت غیرحضوري «درخواست تبدیل وضعیت جانبازان به

ماده 38»
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مدیرکل آمار و فناوري اطلاعات بنیاد شهید و امور ایثارگران از راه اندازي فرآیند برخط جدید «درخواست تبدیل وضعیت
جانبازان به ماده 38» در سامانه خدمات الک...

مدیرکل آمار و فناوري اطلاعات بنیاد شهید و امور ایثارگران از راه اندازي فرآیند برخط جدید «درخواست تبدیل وضعیت جانبازان به

 
ماده 38» در سامانه خدمات الکترونیک ایثار خبر داد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از بنیاد شهید و امور ایثارگران، علیرضا امینی با اعلام این خبر گفت: با توجه به امکان
تبدیل وضعیت گروهی از جانبازان حالت اشتغال به ماده 38 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران و استفاده از مزایاي آن و در
راستاي رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی در شرایط همه گیري ویروس کرونا، امکان ثبت درخواست تبدیل وضعیت به ماده 38 به

 
شکل برخط در سامانه خدمات الکترونیک ایثار براي جانبازان یا منسوبین جانبازان متوفی فراهم شد. 

وي در مورد شرایط مشمولان این درخواست خاطرنشان کرد: جانبازان باید داراي رأي از کار افتادگی بوده، حادثه جانباز از نوع «ترور»
یا «جنگ» باشد، درصد جانباز (قبل از فوت) 25 درصد و بالاتر باشد، نوع عضویت «وظیفه» یا «بسیجی» باشد، داراي صورتجلسه
کمیسیون احراز جانبازي تصویب شده با نوع نتیجه مثبت باشد و اگر رخداد آخرین حادثه از نوع جنگ باشد، می بایست تاریخ وقوع

 
حادثه در بازه زمانی جنگ باشد. 

گفتنی است، بر اساس ماده 38 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران «حقوق و مزایاي پرسنل وظیفه و نیروهاي داوطلب غیرشاغل
در دستگاه هاي موضوع ماده (2) این قانون که به صورت بسیج مردمی از سوي مراجع ذي صلاح نظیر نیروي مقاومت بسیج، سپاه
پاسداران انقلاب اسلامی، ارتش، کمیته امداد امام خمینی(ره)، جهاد سازندگی، سازمان تبلیغات اسلامی، حوزه هاي علمیه و جمعیت
هلال احمر جمهوري اسلامی ایران به جبهه اعزام و به دلیل حضور در جبهه و یا بر اثر ترور شهید، مفقودالاثر، جانباز از کارافتاده کلی

و آزاده از کارافتاده کلی گردیده اند. طبق مقررات، همطراز کادر نیروهاي مسلح تعیین و توسط بنیاد پرداخت خواهد شد.»



فعال سازي بسته 60 گیگابایتی دانشجویی هیچ تأثیري بر حجم باقیمانده سایر

بسته هاي فعال ندارد
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معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به ارایه بسته هاي اینترنت رایگان به دانشجویان و طلاب
گفت: این بسته ها 60 گیگابایت است ...

معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به ارایه بسته هاي اینترنت رایگان به دانشجویان و طلاب گفت:
این بسته ها 60 گیگابایت است که واجدان شرایط 6 ماه فرصت دارند تا از آن استفاده کنند و دانشجویان خارجی و افراد نخبه زیر 18

 
سال نیز مشمول این طرح می شوند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات،ستار هاشمی معاون فناوري و نوآوري وزارت
ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به اینکه آموزش، یکی از مهمترین ارکان توسعه پایدار است اظهار کرد: تداوم در آموزش مجازي

 
ضروري و اجتناب ناپذیر است و مشارکت در تحقق آن وظیفه اي مدنی است. 

دکتر هاشمی با بیان اینکه رایگان شدن تعرفه ترافیک سامانه هاي آموزش مجازي مراکز دانشگاهی و حوزوي، طبق فهرست هاي
دریافتی از سوي متولیان، در دستور کار قرار گرفته است، افزود: این روال در طول دو ترم تحصیلی گذشته محقق شد و دانشجویان و
طلاب توانستند در بستر شبکه ملی اطلاعات با ترافیک رایگان از سامانه هاي آموزش مجازي مراکز آموزش عالی و حوزوي استفاده
کنند اما با توجه به تعدد سامانه هاي آموزش مجازي در دانشگاه ها و تغییرات فنی پی در پی ایجاد می شد، مدیریت پیاده سازي،

 
صحت سنجی و در نتیجه رایگان سازي تعرفه ترافیک آموزش مجازي مراکز آموزشی با پیچیدگی هاي عملیاتی مواجه بود. 

وي بیان کرد: به همین دلیل فعال کردن بسته60 گیگابایتی (با مهلت استفاده 6ماهه) به دانشجویان و طلاب در دستور کار قرار

 
گرفت. 

معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به نحوه نام نویسی براي دریافت اینترنت رایگان دانشجویان و
ictgifts.ir طلاب تصریح کرد: واجدان شرایط می توانند از طریق سامانه موجود در وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، به نشانی

 
براي ثبت نام اقدام کنند. 

هاشمی تاکید کرد: مالکیت یک شماره موبایل به نام دانشجویان و طلاب، از الزامات مراحل ثبت نام است که استعلام از آنها به صورت

 
برخط و از طریق سامانه شاهکار انجام می شود. 

وي با بیان اینکه براي مدیریت بهینه فرآیند ثبت نام، مقرر شد که تأیید اشتغال به تحصیل کاربران بر اساس اطلاعات موجود در نزد
متولیان آموزش انجام شود تصریح کرد: اطلاعات لازم ازطریق «معاون اداري، مالی و مدیریت منابع وزارت عتف»، «معاون آموزشی
وزارت بهداشت»، «رئیس دانشگاه آزاد اسلامی» و «رئیس مرکز خدمات حوزه هاي علمیه» دریافت و در مراحل ثبت نام، به عنوان

 
پایگاه داده پشتیبان سامانه، براي احراز تأییدیه اشتغال به دانشجویی یا طلبگی مورد استفاده قرار می گیرد. 



هاشمی خاطرنشان کرد: با توجه به احتمال وجود مشکلات و سوالات درباره سامانه مذکور و بسته 60 گیگابایتی، بخش درج مشکلات
در سامانه پیش بینی شده و در حال حاضر تعداد زیادي از کاربران که به دلیل عدم تطابق کدملی وارد شده با پایگاه داده پشتیبان،

 
موفق به ثبت نام نشده اند درخواست رسیدگی به مشکلات خود را در سامانه ثبت کرده اند. 

معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات افزود: فرآیند رسیدگی به مشکلات آغاز شده و ادامه دارد که اطلاعات این
قبیل افراد به تفکیک در اختیار نهادهاي آموزشی مرتبط قرار می گیرد و پس از استعلام و اخذ تایید از مراجع مربوطه، فرآیند فعال

 
سازي بسته ها تکمیل می شود. 

 
دانشجویان خارجی مشمول بسته هاي رایگان 

وي درباره نحوه فعال سازي بسته هاي رایگان براي دانشجویان خارجی نیز بیان کرد: با توجه به این که تعدادي از دانشجویان خارجی
در مراکز دانشگاهی و حوزوي کشور در حال تحصیل هستند بنابراین فعال سازي بسته هاي آنها پس از اخذ تأییدیه و ارائه اطلاعات
لازم از سوي نهاد متولی (مراکز 4گانه مذکور)، انجام و در حساب کاربري آن ها ( روي شماره موبایل اعلامی) درج می شود بنابراین

 
این دانشجویان، در این مرحله نیازي به ثبت نام از طریق سامانه ندارند. 

 
نحوه نام نویسی دانشجویان زیر 18 سال 

هاشمی درباره دانشجویان نخبه زیر 18 سال نیز توضیح داد: این افراد که در حال حاضر امکان مالکیت سیم کارت به نام خودشان
وجود ندارد بنابراین ثبت نام آن ها از طریق سامانه، ممکن نیست. فعال سازي بسته هاي هدیه اینترنت آنها نیز پس از اخذ تأییدیه و
ارائه اطلاعات لازم از سوي نهاد هاي یادشده، انجام و در حساب کاربري آن ها (بر روي شماره موبایل اعلامی) درج می شود. بر این

 
اساس در این مرحله، نیازي به ثبت نام نامبردگان از طریق سامانه نیست. 

وي خاطرنشان کرد: فعال سازي این بسته ها هیچ تأثیري بر حجم باقیمانده سایر بسته هاي فعال موجود در حساب کاربري

 
دانشجویان یا طلاب ندارد و به عنوان یک بسته جدید در حساب آن ها ذخیره می شود. 

هاشمی درباره مهلت فعال سازي بسته ها افزود: فعال کردن بسته ها آغاز شده و به صورت مرحله اي براي همه کاربران که ثبت نام
آن ها با موفقیت انجام شده، کامل می شود. مهلت استفاده از این بسته ها، از زمان فعال سازي به مدت شش ماه است.



بازدید معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران از مراکز درمانی و

دیدار با ایثارگران استان زنجان
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معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در سفر به استان زنجان ضمن دیدار با ایثارگران این استان، از مجموعه
بیمه دي و مراکز درمانی مربوط به اي...

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در سفر به استان زنجان ضمن دیدار با ایثارگران این استان، از مجموعه بیمه دي

 
و مراکز درمانی مربوط به ایثارگران این استان بازدید کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از بنیاد شهید و امور ایثارگران، دکتر عبدالرضا عباسپور در ابتداي حضور خود در استان

 
زنجان با حضور در گلزار مطهر شهداي شهر زنجان ضمن قرائت فاتحه به مقام بلند شهدا اداي احترام کرد. 

 
وي در ادامه با حضور در بیمارستان بهمن شهر زنجان با دکتر عزیزي رییس این بیمارستان دیدار و گفت وگو کرد. 

 
ارائه خدمات درمانی به جامعه ایثارگري و عقد قرارداد بیمارستان بهمن با بیمه دي ازجمله مباحث مطرح شده در این جلسه بود. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در حاشیه این دیدار با «اجلالی» از جانبازان 70 درصد زنجانی که در این

 
بیمارستان بستري بود عیادت کرد و در جریان روند درمان و بهبودي وي قرار گرفت. 

عباسپور همچنین در جلسه شوراي مدیران و معاونین بنیاد شهید و امور ایثارگران استان زنجان حضور یافت و از نزدیک در جریان

 
عملکرد و مشکلات جامعه ایثارگري این استان قرار گرفت. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در این جلسه ضمن تقدیر از فعالیت هاي صورت گرفته توسط بنیاد شهید و امور
ایثارگران استان زنجان به بازدید صورت گرفته از بیمارستان بهمن و عقد قرارداد این بیمارستان با بیمه دي اشاره و ابراز امیدواري

 
کرد: با عقد این قرارداد بخش مهمی از مشکلات درمانی جامعه ایثارگري در استان زنجان حل شود. 

عباسپور با بیان اینکه جامعه ایثارگري عزیزترین قشر جامعه هستند، تصریح کرد: ارتباط با ایثارگران و خدمت رسانی به این عزیزان

 
باید با نهایت احترام و تکریم صورت گیرد. 

تداوم پایش سلامت، استفاده از پزشکان مشاور در کمیسیون هاي پزشکی، پیشگیري از شیوع بیماري کرونا و تکمیل مجموعه
توانبخشی ایثار زنجان از جمله مباحث دیگر مطرح شده توسط معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در این جلسه بود.

علی کاظمی مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان زنجان ضمن تأکید بر پیگیري اجراي تفاهم نامه هاي اشتغال و تأمین مسکن

 
ایثارگران، به ارائه گزارشی از فعالیت هاي صورت گرفته توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران این استان پرداخت. 



 
عباسپور در بخش دیگري از سفر خود به زنجان از داروخانه مهرگان بازدید کرد و پیگیر روند خدمت رسانی به ایثارگران شد. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در جلسه با میرعلی سیدنژاد رییس بیمه دي در استان زنجان با بیان اینکه در
حال حاضر والدین شهدا و جانبازان در سنین سالمندي قرار دارند، گفت: در این شرایط جامعه ایثارگري به خدمات درمانی بیشتري

 
نیازمند هستند. 

عباسپور با تأکید بر لزوم تسهیل خدمت رسانی به جامعه ایثارگري توسط بیمه دي، اضافه کرد: همه مسئولان جامعه در راستاي

 
خدمت رسانی به جامعه معزز ایثارگري مسئول هستند. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: باید شرایطی فراهم شود تا خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران که در

 
شهرستان ها ساکن هستند، از خدمات بیمه دي در محل سکونت خود بهره مند شوند. 

 
در ادامه این دیدار بحث و تبادل نظر در خصوص برخی از مشکلات مربوط به بیمه تکمیلی درمان ایثارگران استان زنجان انجام شد. 

 
عباسپور همچنین با حضور در منزل شهید «رضا ملکی» با مادر این شهید والامقام دیدار و گفت وگو کرد. 

وي ضمن عیادت از این مادر شهید و پیگیري روند بهبودي و درمان وي، خانواده هاي شهدا را عزیزترین قشر جامعه دانست و با

 
اهداي لوح تقدیر از این مادر شهید تجلیل و قدردانی کرد. 

 
معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه سفر خود با فتح االله حقیقی استاندار زنجان دیدار و گفت وگو کرد. 

پیگیري اجراي تفاهم نامه تأمین مسکن ایثارگران، اشتغال جامعه ایثارگري و تکمیل مجموعه فرهنگی، ورزشی و توانبخشی ایثار

 
زنجان از جمله موضوعات مطرح شده در این دیدار بود. 

عباسپور در این سفر با جانبازان گرانقدر 70 درصد «علی طاهري» و «ابراهیم صمدي» دیدار و گفت وگو کرد.



ساخت سومین مدرسه روستایی در مناطق مرزي استان خراسان رضوي

منبع: تسنیمشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/12/05

در ادامه اقدامات خیرخواهانه موسسه خادمین امام علی ابن ابیطالب(ع)، ساخت سومین مدرسه روستایی در مناطق مرزي
استان خراسان رضوي به پایان رسید.

در ادامه اقدامات خیرخواهانه موسسه خادمین امام علی ابن
ابیطالب(ع)، ساخت سومین مدرسه روستایی در مناطق
مرزي استان خراسان رضوي به پایان رسید. - اخبار

 
ورزشی - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، یکی از اقدامات موسسه
خادمین امام علی ابن ابیطالب(ع) در کنار کمک به مردم
مناطق مختلف محروم کشور ساخت مدرسه در مناطق
روستایی محروم به ویژه مناطق مرزي است. در همین
راستا در چند روز گذشته سومین مدرسه روستایی با کمک

 
خیرین در روستاي "شهرك محمد حاجی" صالح آباد به بهره برداري رسید. 

 
محرومیت چهار ساله کشتی گیر دوپینگی 

با توجه به کمک هاي خیرین به این موسسه ساخت هفت مدرسه دیگر در دست اقدام است و بهره برداري از سه مدرسه تا سه ماه

 
آینده به پایان می رسد. 

همچنین با کمک خیرین، توزیع مواد غذایی میان خانواده هاي بدون پس انداز که بخش قابل توجهی از آنان زنان سرپرست خانوار
بوده اند، در منازل آن ها در مناطق مختلف کشور از جمله سیستان و بلوچستان، خراسان رضوي، خراسان جنوبی، خوزستان، لرستان،

 
تهران، گلستان و مناطق مختلفی دیگري از کشور انجام شده است. 

کمک به کارتن خواب هاي شهر تهران و برخی شهرهاي دیگر، ساخت خانه در مناطق محروم روستایی، کمک به اشتغال بانوان
سرپرست خانوار در مناطق روستایی، کمک به دانش آموزان مناطق استیجاري سیستان و بلوچستان، کمک به مردم ساکن در کوره

 
پزخانه هاي اطراف تهران و... از دیگر اقدامات این قهرمانان است. 

این موسسه توسط برخی کشتی گیران و ورزشکاران همچون رسول خادم، کمیل قاسمی، احسان لشکري، حسن رحیمی، امیر
توکلیان، عباس طحان، هادي حبیبی، رضا لایق، سجاد گنج زاده، بهمن عسگري قهرمانان کاراته جهان، اکرم خدابنده کاپیتان تیم
ملی تکواندو، یگانه غریب گشته، میمنت قاسم آبادي قهرمانان کشتی بانوان و جمعی از ورزشکاران در رشته هاي مختلف و همچنین

 
پرویز پرستویی بازیگر سرشناس سینما، تئاتر و تلویزیون همراهی می شود. 



جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در صفحه اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید)



کمبود مراکز نگهداري معتادان متجاهر در لرستان؛ 48 منطقه حاشیه نشین در

استان وجود دارد

منبع: تسنیمشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/12/05

گروه استان ها- نماینده ولی فقیه در لرستان با بیان اینکه در استان 48منطقه حاشیه نشین وجود دارد گفت: در استان
حدود هزار و 500 معتاد متجاهر وجود دارد این در حالی است که ظرفیت مراکز ماده 16 استان حدود 200 نفر است.

گروه استان ها- نماینده ولی فقیه در لرستان با بیان اینکه
در استان 48منطقه حاشیه نشین وجود دارد گفت: در
استان حدود هزار و 500 معتاد متجاهر وجود دارد این در
حالی است که ظرفیت مراکز ماده 16 استان حدود 200

 
نفر است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از خرم آباد حجت الاسلام
والمسلمین سید احمد رضا شاهرخی صبح امروز در دیدار
با اصلانی معاون دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور
که در دفتر نماینده ولی فقیه در لرستان برگزار شد با بیان

اینکه استان لرستان از دیر باز مهد برجستگان و فرهیختگان بوده است اظهار داشت: مردم استان لرستان در پیروزي انقلاب اسلامی از
همان صبح دم پیروزي انقلاب اسلامی علاوه بر حفظ آرامش و امنیت خود در ایجاد آرامش در استان هایی که ضد انقلاب نفوذ کرده

 
بود نقش موثري داشتند. 

وي افزود: مردم استان لرستان در جنگ تحمیلی با داشتن یک میلیون جمعیت 6هزار و 300 شهید در راستاي تداوم انقلاب اسلامی

 
تقدیم وفاداري خودشان را نظام جمهوري اسلامی ثابت کردند. 

نماینده ولی فقیه در لرستان با بیان اینکه با توجه به اینکه استان لرستان همواره پادگان و لنگرگاهی براي جمهوري اسلامی بوده
نیازمند توجه بیشتري است عنوان کرد: خدمات نظام جمهوري اسلامی بسیار ارزنده و غیر قابل انکار است ولی متاسفانه بنا بر دلایلی
این استان از قافله عمران و آبادي عقب مانده و نرخ بالاي بیکاري و تورم، عدم رونق مطلوب کسب و کار آثار زیان باري همچون

 
افزایش معتادان و خرید و فروش مواد مخدر، آسیب هاي اجتماعی، طلاق و خرید و فروش سلاح در استان به جاي گذاشته است. 

وي بیان کرد: در راستاي کاهش آسیب هاي اجتماعی باید کلیه ظرفیت ها را به کار بگیریم چرا که استان لرستان داراي ظرفیت هاي

 
بسیار خوبی است. 

حجت الاسلام والمسلمین شاهرخی گفت: سال گذشته استان لرستان در یک سال دو بار دچار سیل شد این در حالی است که استان
لرستان 28 دشت وسیع در کنار رودخانه ها دارد ولی افسوس از اینکه آب رودخانه ها را بر روي زمین هاي حاصلخیز پمپاژ کنند که

 
سبب ایجاد اشتغال در استان می شود. 



وي تصریح کرد: صحبت از انتقال آب دریاي خزر به فلان منطقه می شود ولی در استان لرستان زمین هاي زیر سدها شبکه آبیاري
ندارند مجموعه این چنین مشکلاتی سبب بیکاري جوانان می شود وقتی جوانی مشغول کار باشد فرصتی براي دچار شدن آسیب هاي

 
اجتماعی ندارد. 

نماینده ولی فقیه در لرستان خاطر نشان کرد: در استان لرستان 48 منطقه آسیب پذیر و حاشیه نشین با جمعیتی حدود 250 هزار
نفر وجود دارد که متاسفانه محلی براي توزیع مواد مخدر و آسیب هاي اجتماعی است و طی بازدیدهاي مکرر از این مناطق شاهد

 
توزیع مواد مخدر به صورت علنی در این مناطق بوده ایم. 

وي اظهار داشت: در استان لرستان حدود هزار تا هزار و 500 معتاد متجاهر وجود دارد این در حالی است که ظرفیت مراکز ماده 16

 
استان حدود 200 نفر است بر همین اساس جهت نگهداري معتادان با کمبود مراکز باز پروري مجاز روبه روهستیم. 

حجت الاسلام والمسلمین شاهرخی افزود: عدم اشتغال معتادان بازپروري شده ،کمبود مکان هاي ورزشی در مناطق آسیب پذیر استان

 
از جمله مهمترین مشکلات مناطق حاشیه اي و آسیب پذیر استان لرستان است. 

نماینده ولی فقیه در لرستان عنوان کرد: خوشبختانه در استان لرستان گروه هاي جهادي و جوانان انقلابی بسیار فعالی داریم و علی
رغم اینکه بسیاري از آنها از جهت اشتغال مشکل دارند و شغلی ندارند ولی به دلیل اینکه دلداده نظام و مقام معظم رهبري هستند در

 
محرومیت زدایی و مقابله با کرونا همواره قبل از مسئولان در صحنه حضور پیدا می کنند. 

وي با بیان اینکه گروههاي جهادي و جوانان انقلابی در کلیه زمینه هایی که ستاد مبارزه با مواد مخدر اعلام نیاز کند پاي کار هستند
بیان کرد: در راستاي مبارزه با مواد مخدر در استان لرستان از نیروهاي امنیتی، سپاه و نیروي انتظامی با جان و دل تلاش می کنند
البته در این زمینه موانعی نیز سر راه دارند که اگر برطرف شود در پیشگیري از توزیع و تولید مواد مخدر اقدامات بسیار خوبی انجام

 
می شود. 

 
کودکان کار و معتادان متجاهر در شیراز ساماندهی می شوند 

 
سرنوشت تلخ ساختمان قدیمی صدا و سیماي ارومیه؛ وقتی اثر ملی تبدیل به اقامت معتادان می شود 

 
تفاهم سازمان زندان ها و ستاد مبارزه با مواد مخدر براي نگهداري معتادان 

حجت الاسلام والمسلمین شاهرخی گفت: احداث و تاسیس مکان هایی جهت نگهداري معتادان متجاهر، اتخاذ تدابیري در مناطق
حاشیه نشین استان که مانع از توزیع مواد مخدر در این مناطق شود و همچنین اجراي برنامه هاي معرفتی، مذهبی و فرهنگی براي
جوانان و نوجوانان در مناطق حاشیه نشین که در این زمینه طرح هایی از طرف روحانیون آماده شده از جمله مهمترین انتظارات ما از

ستاد مبارزه با مواد مخدر استان است.



استاندار بوشهر: 6.5درصد تولید ناخالص ملی کشور سهم استان بوشهر است

منبع: تسنیمشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/12/05

گروه استان ها ــ استاندار بوشهر با اشاره به ظرفیت هاي مهم استان در عرصه هاي مختلف اقتصادي، تولیدي و سرمایه
گذاري گفت: بر اساس آخرین آمار ارائه شده بیش از 6.5 درصد تولید ناخالص ملی کشور، سهم استان بوشهر است.

گروه استان ها ــ استاندار بوشهر با اشاره به ظرفیت هاي
مهم استان در عرصه هاي مختلف اقتصادي، تولیدي و
سرمایه گذاري گفت: بر اساس آخرین آمار ارائه شده بیش
از 6.5 درصد تولید ناخالص ملی کشور، سهم استان بوشهر

 
است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بوشهر، عبدالکریم گراوند
صبح امروز در نشست با مدیرعامل مخابرات ایران با
قدردانی از توجه به زیرساخت هاي ارتباطی استان بوشهر
اظهار داشت: در اجراي طرح توسعه زیرساخت هاي

مخابراتی، استان بوشهر به عنوان نخستین استان در اجراي این طرح ها انتخاب شده که از توجه مدیرعامل مخابرات ایران قدردانی می

 
شود. 

وي، با بیان اینکه برنامه مهمی در طرح توسعه مخابرات تدوین شده است گفت: با اجراي این طرح در زیرساخت هاي ارتباط مخابراتی

 
تحولات عظیمی ایجاد می شود. 

استاندار بوشهر نقش مخابرات در زندگی انسان ها و جوامع را بسیار مهم و با اهمیت دانست و تصریح کرد: مخابرات دیگر تنها برقراري
ارتباط تلفنی نیست بلکه این ظرفیت در بخش هاي اشتغال، آموزش، معیشت، طبابت و دیگر حوزه ها بسیار تاثیرگذار است و نمی

 
توان از آن چشم پوشی کرد. 

گراوند با اشاره به شرایط کرونایی و آموزش از طریق فضاي مجازي خاطر نشان کرد: در شرایط کرونایی اگر زیرساخت هاي ارتباط

 
اینترنتی و مخابراتی فراهم نبود، بدون شک، کرونا، آموزش و تحصیلات را در جامعه تعطیل می کرد. 

وي، نقش آفرینی سیستم مخابراتی و اینترنتی را در جامعه مورد اشاره قرار داد و تاکید کرد: زیرساخت هاي مخابراتی در استان بوشهر

 
در 2 سال گذشته توسعه یافته که خدمات مخابرات استان بوشهر قابل تقدیر است. 

استاندار بوشهر، سرعت اینترنت را بسیار مهم و مورد تاکید همه مردم دانست و بیان کرد: اگر زیرساخت هاي مخابراتی مناسب نباشد

 
بدون شک سبب پایین آمدن سرعت اینترنت و بروز مشکلات می شود. 



 
طرح توسعه و ارتقاي زیرساخت هاي مخابرات کشور در برنامه 5ساله اجرا می شود 

 
روستاهاي استان بوشهر با 101 میلیارد ریال سرمایه گذاري به شبکه ملی اطلاعات متصل شد 

 
استاندار بوشهر: طرح هاي اقتصاد مقاومتی استان بوشهر با رویکرد دریا محور اجرا می شود 

گراوند با بیان اینکه فلسفه مسئولیت و نظام اداري در جامعه گره گشایی از مشکلات مردم دانست و خاطر نشان کرد: مخابرات نقش

 
بارز و مهمی در جامعه دارد و فعالیت مخابرات استان بوشهر قابل قیاس با گذشته نیست. 

وي، با تاکید بر مشارکت شهرداري هاي استان بوشهر براي همکاري با مخابرات در توسعه زیرساخت هاي ارتباطی گفت: در طرح

 
توسعه زیرساخت هاي مخابراتی همکاري شهرداري ها، فرمانداران با مشارکت مردم ضروري است. 

استاندار بوشهر ظرفیت ها و قابلیت هاي این استان در بخش هاي مختلف را برشمرد و با تاکید بر توسعه زیرساخت هاي مخابراتی
افزود: قابلیت هاي مهمی در استان در حوزه تجارت دریایی، صنعت، سرمایه گذاري، اقتصادي و تولیدي وجود دارد که بر اساس

آخرین آمار ارائه شده بیش از 6.5 درصد تولید ناخالص ملی کشور، سهم استان بوشهر است.



گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/12/05

پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در دل کویر به
شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آن ها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
بیرجند، استان مرزي و کویري خراسان جنوبی از نظر دارا
بودن مواد معدنی در کشور جایگاه ممتازي دارد به گونه اي
که از 65 نوع ماده معدنی شناخته شده در ایران، 50 نوع

 
آن در خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آن ها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک

 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 

آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در
خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد، اما توسعه تراش گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام

مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد معدنی و جلوگیري از خام فروشی آن ها است. 



گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 

رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی مردم منطقه و به
منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه هستند، تشکیل

 
شد.بیشتر بخوانید 

 
- ثروتی خفته در دشت عقیق خراسان جنوبی 

او افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد پرورده کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت:

 
در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

 
اوافزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص برداشت از معدن داشت. 

پرورده گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 

او اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این معدن

 
براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 

او تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآورد هایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده

 
است. 

ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی حسن نیا مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري
سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده،
توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي

 
فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج شده است. 



او افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که از برداشت

 
هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

حسن نیا وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها
را برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت

 
روند صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده، اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

او گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص
مزایده و اخذ مجوز ها و استعلامات از وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و

 
مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

او گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 

پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي
بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسئول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی

 
سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت شوراي ثبت کشور خبر داد. 

عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این
سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 

عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی سنگ

 
هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

او افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر



توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

مسئول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت

 
مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

او گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه
خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به

 
کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

عرب اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

مسئول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی

 
همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي
قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري

 
است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 

عرب گفت: در حال حاضر از شهر هاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه دارند و

 
آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 

رئیس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کار هاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 

یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام فروشی این

 
سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

او گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال پرداخت

 
شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

یعقوب زاده افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک

 
مورد حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 



خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه

 
قیمتی است. 

منبع : ایرنا



ایجاد بستر مناسب براي اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی در طرح مشاغل

خانگی اردبیل

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/12/05

دبیر اجرایی طرح توسعه مشاغل خانگی استان اردبیل، گفت: با برنامه ریزي هاي صورت گرفته در دبیرخانه این طرح، رشته
هاي شغلی متعددي براي فارغ التحصیلان دانشگاهی در نظر گرفته شده است.

دبیر اجرایی طرح توسعه مشاغل خانگی استان اردبیل، گفت: با برنامه ریزي هاي صورت گرفته در دبیرخانه این طرح، رشته

 
هاي شغلی متعددي براي فارغ التحصیلان دانشگاهی در نظر گرفته شده است. 

به گزارش ایکنا از اردبیل، میثم ضارب نیا، دبیر اجرایی طرح
توسعه مشاغل خانگی استان اردبیل، پنجم اسفندماه در دیدار با
پیشران رشته شغلی مترجمی متون، گفت: با توجه به تخصص
علمی و آکادمیک فارغ التحصیلان دانشگاهی، برنامه ریزي و
بسترسازي مناسبی جهت اشتغال براي فارغ التحصیلان

 
دانشگاهی انجام گرفته است. 

وي ویراستاري، مترجمی و انیماتور را از جمله رشته هاي شغلی
پیش بینی شده در دبیرخانه طرح توسعه مشاغل عنوان کرد که
افراد با تخصص دانشگاهی مرتبط در این حوزه، می توانند

 
متقاضیان موفقی در این رشته ها باشند. 

دبیر اجرایی مشاغل خانگی استان اردبیل گفت: اشتغال یکی از دغدغه هاي مهم فارغ التحصیلان دانشگاهی است که امیدواریم این

 
طرح بتواند به جامعه هدف استان کمک کند. 

ضارب نیا با اظهار امیدواري به اینکه این طرح به چرخه اشتغال استان کمک شایانی خواهد کرد، گفت:تحقق اهداف طرح توسعه

 
مشاغل خانگی به همراهی و همکاري نقش آفرینان حوزه کارآفرینی و مشاغل خانگی نیاز دارد. 

وي در ادامه به نقش سازنده پیشران ها در موفقیت طرح توسعه مشاغل خانگی اردبیل اشاره و خاطرنشان کرد: بدون همکاري و جذب
پیشران هایی که سابقه موفقی در رشته ي شغلی مورد نظر دارند، نمی توانیم طرح موفقی را اجرا نماییم و امیدواریم افراد فعال در

 
رشته هاي شغلی این طرح، همکاري شایسته اي با دبیرخانه در طول اجراي طرح داشته باشند. 

ضارب نیا ادامه داد: از آن جایی که این طرح پیشران محور بوده و وابسته به همکاري مناسب پیشران ها است، تسهیلات مناسبی نیز

 
در این طرح براي این عزیزان در نظر گرفته شده است که به رونق کسب و کار آن ها کمک خواهد کرد. 

در این بازدید، دکتر علیزاده، پیشران رشته شغلی مترجمی متون، آمادگی خود را جهت همکاري در اجراي طرح توسعه مشاغل



 
خانگی اعلام کرد. 

انتهاي پیام



آغاز فاز دوم طرح ملی مشاغل خانگی در سمنان

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/12/05

رئیس جهاددانشگاهی استان سمنان از آغاز فاز دوم طرح ملی مشاغل خانگی در این استان خبر داد و گفت: در مرحله
توانمندسازي متقاضیان طرح ملی مشاغل خانگی، تاکنون دو هزار و 410 نفر از متقاضیان ارزیابی و استعدادسنجی شده اند.

رئیس جهاددانشگاهی استان سمنان از آغاز فاز دوم طرح ملی مشاغل خانگی در این استان خبر داد و گفت: در مرحله

 
توانمندسازي متقاضیان طرح ملی مشاغل خانگی، تاکنون دو هزار و 410 نفر از متقاضیان ارزیابی و استعدادسنجی شده اند. 

به گزارش ایکنا از سمنان، به نقل از روابط عمومی
جهاددانشگاهی استان، حسن رهایی، رئیس این نهاد امروز، 5
اسفند در کارگروه اشتغال استان، اظهار کرد: طرح ملی مشاغل
خانگی به کارفرمایی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و همکاري
جهاددانشگاهی با الگوگیري از جوامع بین المللی و بومی سازي
آن در سه مرحله شناسایی ظرفیت ها و پتانسیل هاي اشتغال در
حوزه مشاغل خانگی در استان، توانمندسازي متقاضیان و اتصال

 
به بازار در سطح کشور اجرا می شود. 

وي با اشاره به اینکه سهمیه استان در این طرح ملی 1300 نفر بوده متذکر شد: با پیگیري هاي انجام شده توسط مدیرکل تعاون کار
و رفاه اجتماعی استان و اختصاص سهمیه ویژه به استان در فاز اول طرح که شناسایی ظرفیت ها و پتانسیل هاي اشتغال در حوزه
مشاغل خانگی در استان است، بالغ بر سه هزار و 83 ثبت نام کردند، که از این تعداد، 903 نفر در شهرستان هاي سمنان و سرخه،

 
448 نفر دامغان، 763 نفر شاهرود، 309 نفر مهدیشهر، 465 مفر گرمسار و 16 نفر نیز از شهرستان میامی هستند. 

رئیس جهاددانشگاهی استان ادامه داد: در فاز اول طرح و بررسی ظرفیت ها، مزیت ها و امکانات موجود، تعداد 21 مزیت شغلی غالباً
در بخش صنایع دستی از جمله قالی بافی، سفالگري، حوله بافی، جاجیم بافی، گلیچ بافی، گلیم بافی، قالی بافی، معرق و نقاشی روي

 
چوب، مصنوعات دستی چرمی، ساخت تزئینات چوبی، خیاطی شناسایی شد. 

رهایی با تأکید بر اینکه در مرحله توانمندسازي و فاز دوم طرح، ابتدا متقاضیان به تفکیک مستقل یا پشتیبان، ارزیابی و
استعدادسنجی شده یادآور شد: پس از ارائه مشاوره هاي اولیه، به مرحله آموزش و مشاوره هاي تخصصی هدایت می شوند که تا به

 
امروز بالغ بر دو هزار و 410 نفر ارزیابی و استعدادسنجی شده اند. 

به گفته وي؛ آموزش در دو بخش آموزش هاي عمومی به صورت غیرحضوري شامل مباحث مختلف حول محور کارآفرینی و کسب و
کار در قالب متن، فیلم، کلیپ و آموزش هاي تخصصی عمدتاً با مشارکت و کمک پیشران ها حول محورهاي تولید استاندارد، بسته

بندي و نحوه تولید محصول و خدمت انجام می گیرد. 



رئیس جهاددانشگاهی استان با بیان اینکه در فاز سوم طرح اتصال به بازار انجام خواهد شد گفت: فعالیت هایی از قبیل شکل دهی
بازارهاي فیزیکی و الکترونیکی و اتصال به بازار و بنگاه هاي بالادستی، تولید استاندارد و برندسازي، ارتقاء کمیت و کیفیت محصولات
و بسته بندي و همچنین کمک به تنظیم برنامه هاي تولید و فروش از طریق فروشگاه هاي اینترنتی طرف قرارداد با طرح که زیرنظر

 
کارفرما و مجري همکاري می کنند انجام می شود. 

انتهاي پیام



ایجاد بستر مناسب براي اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی در طرح مشاغل

خانگی اردبیل

منبع: ایسناشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/12/05

دبیر طرح توسعه مشاغل خانگی استان اردبیل گفت: با برنامه ریزي هاي صورت گرفته در دبیرخانه این طرح، رشته هاي
شغلی متعددي براي فارغ التحصیلان دانشگاهی در نظر گرفته شده است.

میثم ضارب نیا در دیدار با پیشران رشته شغلی مترجمی
متون، اظهار کرد: با توجه به تخصص علمی و آکادمیک
فارغ التحصیلان دانشگاهی، برنامه ریزي و بسترسازي
مناسبی جهت اشتغال براي فارغ التحصیلان دانشگاهی

 
انجام گرفته است. 

وي ویراستاري، مترجمی و انیماتور را از جمله رشته هاي
شغلی پیش بینی شده در دبیرخانه طرح توسعه مشاغل
عنوان کرد که افراد با تخصص دانشگاهی مرتبط در این

 
حوزه، می توانند متقاضیان موفقی در این رشته ها باشند. 

دبیر دبیرخانه مشاغل خانگی استان اردبیل گفت: اشتغال
یکی از دغدغه هاي مهم فارغ التحصیلان دانشگاهی است
که امیدواریم این طرح بتواند به جامعه هدف استان کمک

 
کند. 

ضارب نیا با اظهار امیدواري به اینکه این طرح به چرخه اشتغال استان کمک شایانی خواهد کرد، گفت:تحقق اهداف طرح توسعه

 
مشاغل خانگی به همراهی و همکاري نقش آفرینان حوزه کارآفرینی و مشاغل خانگی نیاز دارد. 

وي در ادامه به نقش سازنده پیشران ها در موفقیت طرح توسعه مشاغل خانگی اردبیل اشاره و خاطرنشان کرد: بدون همکاري و جذب
پیشران هایی که سابقه موفقی در رشته ي شغلی مورد نظر دارند، نمی توانیم طرح موفقی را اجرا نماییم و امیدواریم افراد فعال در

 
رشته هاي شغلی این طرح، همکاري شایسته اي با دبیرخانه در طول اجراي طرح داشته باشند. 

ضارب نیا ادامه داد: از آن جایی که این طرح پیشران محور بوده و وابسته به همکاري مناسب پیشران ها است، تسهیلات مناسبی نیز

 
در این طرح براي این عزیزان در نظر گرفته شده است که به رونق کسب و کار آنها کمک خواهد کرد. 

در این بازدید، دکتر علیزاده، پیشران رشته شغلی مترجمی متون، آمادگی خود را جهت همکاري در اجراي طرح توسعه مشاغل

 
خانگی اعلام کرد. 

انتهاي پیام



چگونه به کانادا مهاجرت کنیم

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/12/05

از سال 2020 تا 2023، کانادا بیش از 1 میلیون مهاجر جدید می پذیرد. راه هاي زیادي براي مهاجرت به کانادا و گرفتن
اقامت دائمی این کشور وجود دارد.

 
 

چگونه به کانادا مهاجرت کنیم از سال 2020 تا 2023، کانادا بیش از 1 میلیون مهاجر جدید می پذیرد. راه هاي زیادي براي مهاجرت

 
به کانادا و گرفتن اقامت دائمی این کشور وجود دارد. 

به گزارش برنا، از سال 2020 تا 2023، کانادا بیش از 1 میلیون مهاجر جدید می پذیرد. راه هاي زیادي براي مهاجرت به کانادا و

 
گرفتن اقامت دائمی این کشور وجود دارد. 

 
بررسی برنامه هاي مهاجرتی کانادا گزینه هاي مهاجرتی کسب و کاري و اقتصادي 

 
کفالت خانواده 

 
برنامه مهاجرتی انسان دوستی و پناهندگان 

 
براي مهاجرت به کانادا چه مقدار پول نیاز دارید؟ 

 
شرایط مهاجرت به کانادا چیست؟ 

 
سریع ترین راه براي مهاجرت به کانادا چیست؟ 

 
حداکثر سن براي مهاجرت به کانادا چقدر است؟ 



 
آیا مهاجرت به کانادا آسان است؟ 

 
آیا براي مهاجرت به کانادا نیاز به پیشنهاد کاري دارم؟ 

 
اقامت دائم چیست؟ 

 
شهروندي چیست؟ 

 
آیا می توانم در هر منطقه اي از کانادا کار کنم؟ 

 
آیا می توانم خانواده ام را به کانادا بیاورم؟ 

 
چرا کانادا به دنبال مهاجران است؟ 

 
بررسی برنامه هاي مهاجرتی کانادا بیش از 80 روش براي مهاجرت به کانادا وجود دارد. 

گزینه هاي مهاجرت کسب و کاري و اقتصادي گزینه هاي مهاجرت کسب و کاري و اقتصادي براي افراد متخصصی است که مهارت
هایی دارند که از اقتصاد کانادا حمایت می کنند. شایستگی هاي لازم براي هر برنامه بسیار متفاوت است، بنابراین یک تعریف کلی

 
براي همه این برنامه ها مناسب نیست. 

 
دسته هاي مهاجرت اقتصادي و کسب و کار عبارتند از: 

برنامه هاي گزینش ایالتی اکسپرس اینتري کانادا مهاجرت به کبک برنامه هاي سرمایه گذاران برنامه هاي خوداشتغالی و کارآفرینی
سایر دسته بندي هاي فدرال مهاجرت مانند برنامه پرستاران خانگی، برنامه آزمایشی مهاجرت آتلانتیک، برنامه آزمایشی مهاجرت

 
مناطق روستایی و شمالی و برنامه آزمایشی مهاجرت غذا و کشاورزي هم گزینه هاي تحت حمایت مهاجرت اقتصادي به کانادا است. 



 
 

 
کفالت خانواده کفالت خانواده یکی از دسته بندي هاي مهاجرت به کانادا براي اعضاي خانواده شهروندان و ساکنان دائمی کانادا است. 

 
اعضاي خانواده اي را که می توان تحت تکفل قرار داد، عبارتند از: 

همسر یا شریک زندگی عرفی فرزند وابسته (به فرزندي گرفته یا زیستی) والدین و پدربزرگ و مادربزرگ تحت شرایطی می توانید
سایر اعضاي خانواده که در دسته بندي بالا ذکر نشدند هم تحت تکفل بگیرید، اگر از اعضاي خانواده که قبلا گفته شد، شخصی براي

 
تحت تکفل گرفتن ندارید می توانید یکی از این اعضاي خانواده را تحت تکفل خود بگیرید: 

برادر یا خواهر بدون سرپرست برادرزاده یا خواهرزاده بدون سرپرست نوه بدون سرپرست برنامه مهاجرتی انسان دوستی و پناهندگان
کانادا به عنوان کشور پیشروي پذیرش پناهندگان و سایر مهاجران به دلایل انسان دوستانه و دلسوزانه شهرت بین المللی دارد. بخش

 
مهمی از هدف مهاجرتی سالانه کانادا به پذیرش پناهجویان اختصاص داده شده است. 



 
 

براي مهاجرت به کانادا چه مقدار پول نیاز دارید؟ مقدار بودجه مورد نیاز براي مهاجرت به کانادا بسیار متفاوت است. بعضی از برنامه
هاي مهاجرتی بیشتر از هر چیز، داشتن هزینه فرآیند بررسی تقاضا را لازم دارند. بعضی از این برنامه ها نیاز به سرمایه گذاري قابل

 
توجه در کانادا دارد. 

مهاجرت اقتصادي: بیشتر مهاجرت هاي اقتصادي نیاز به مدرکی دارد که شما هنگام سکونت در کانادا می توانید از نظر مالی خودتان
را تامین کنید، بعضی از آنها هم نیاز به این شرط ندارند. آن دسته از مهاجرت هاي اقتصادي که نیاز به ارائه مدرکی براي بودجه
سکونت ندارد، معمولا متقاضی را ملزم می کند تا تجربه کار در کانادا یا پیشنهاد شغلی در کانادا داشته باشد. دلیل منطقی که این

 
افراد براي سکونت در کانادا نیاز به سرمایه ندارند، این است که آنها قبلا وارد نیروي کار کانادا شده اند. 

مهاجرت کسب و کاري: انواع مهاجرت هاي کسب و کاري نیاز به سرمایه گذاري قابل توجه در کانادا دارد. ممکن است نیاز باشد که

 
متقاضی در شرکتی کانادایی سرمایه گذاري کرده باشد یا وام بدون بهره به دولت یا ایالت فدرال بدهد. 

کفالت اعضاي خانواده: در بیشتر موارد، براي کفالت همسر یا فرزند وابسته اطلاعات مالی ارائه نمی کنید. اگر کفالت سایر اعضاي
خانواده مانند والدین یا پدربزرگ و مادربزرگ را بر عهده می گیرید، براي واجد شرایط درخواست بودن، باید الزامات مالی را برآورده

 
کنید. 

کفالت انسان دوستانه و پناهندگان: اگر در زمینه هاي انسان دوستانه و دلسوزانه درخواست می دهید، هیچ الزام مالی وجود ندارد. تنها
زمانی اطلاعات مالی براي این نوع مهاجرت لازم است که پناهنده، متقاضی تحت کفالت است. در این مورد، گروه کانادایی که حامی

 
پناهنده هستند باید ثابت کنند که توان مالی کافی براي حمایت از سکونت پناهنده در کانادا دارند. 

الزامات مهاجرت به کانادا چیست؟ اسناد مورد نیاز براي درخواست مهاجرت بستگی به برنامه اي دارد که براي آن درخواست می

 
دهید. براي مثال، بعضی از برنامه هاي مهاجرتی نیاز به تجربه در کانادا دارد و بعضی از برنامه ها نیاز به چیزي ندارد. 



اسنادي که احتمالا لازم هستند شامل مدارك شناسایی/ مسافرتی، سوابق تحصیلی، اثبات تجربه کاري، سوابق مالی و غیره می شود.

 
براي تعیین اسنادي که لازم دارید، اول باید مشخص کنید که کدام برنامه مهاجرتی از همه بیشتر مناسب شما است. 

سریع ترین راه براي مهاجرت به کانادا چیست؟ سریع ترین روش مهاجرت به کانادا از طریق ورود سریع (Express Entry) است.

 
در این روش بیشتر درخواست ها طی شش ماه یا کمتر بررسی می شوند. 

حداکثر سن براي مهاجرت به کانادا چقدر است؟ برنامه هاي مهاجرتی کانادا هیچ محدوده سنی مشخصی ندارند. در بیشتر دسته
بندي هاي مهاجرت اقتصادي، متقاضیان 25 تا 35 ساله حداکثر امتیاز را دریافت می کنند. این به معناي آن نیست که متقاضیان سن
بالاتر انتخاب نخواهند شد. داشتن تجربه کاري قابل توجه، مهارت زبانی بالا، ارتباط با کانادا و تحصیلات بالا به راحتی جبران امتیازات

 
کسر شده به خاطر سن در برنامه مهاجرت اقتصادي می شوند. 

برنامه مهاجرت کفالت خانواده و پناهندگان به کانادا از نظام رتبه بندي استفاده نمی کند و در نتیجه هیچ کسر امتیازي براي سن

 
ندارد. 

آیا مهاجرت به کانادا آسان است؟ کانادا با بیش از 80 روش مهاجرتی گزینه هاي زیادي براي انواع متقاضیان دارد. براي مهاجرت به
کشوري جدید باید تلاش کرد. بعضی از برنامه هاي مهاجرتی به شایستگی و مدارك بیشتري نیاز دارند. استفاده از خدمات وکیل

 
مهاجرتی کانادا تا حد زیادي به فرآیند مهاجرت از ابتدا تا انتهاي آن کمک می کند. 

وکلاي مهاجرتی کانادا وسیله ارتباطی شما با دولت براي ارائه تقاضایتان هستند. آنها تقاضاي شما را ارائه می کنند و راجع به مدارکی

 
که نیاز دارید به شما مشاوره می دهند، مدارکی که باید در پرونده قرار دهید و مدارکی که نباید ارائه کنید. 

آیا براي مهاجرت به کانادا نیاز به پیشنهاد کاري دارم؟ خیر. اکثر شهروندان دائمی کانادا هنگام درخواستشان، پیشنهاد کاري نداشتند.
با اینکه برخی از برنامه هاي مهاجرتی کانادا الزام دارند که متقاضی پیشنهاد کاري در کانادا داشته باشد، گزینه ها و برنامه هایی بدون

 
پیشنهاد استخدام در کانادا براي ملیت هایی خارجی وجود دارد. 

ساکن دائم چیست؟ ساکن دائم کانادا شهروند کشور دیگري است که به او اجازه اقامت دائم کانادا داده شده است. هنگامیکه شخصی
اجازه سکونت دائم را دارد، حق زندگی و کار کردن در هر جایی از این کشور را دارد. ساکنان دائمی کانادا تعداد قابل توجهی از مزایا را
در این کشور دریافت می کنند، از جمله دسترسی به سیستم مراقبت درمان و خدمات اجتماعی، حق زندگی، کار و تحصیل در هر
نقطه اي از کانادا و محافظت تحت قوانین کانادا. به علاوه، بعد از ساکن دائمی کانادا شدن براي مدت زمان مشخصی، آنها می توانند

 
براي شهروندي کانادا درخواست دهند. باید توجه داشت که ساکنان دائمی کانادا حق راي دادن در انتخابات این کشور را ندارند. 

شهروندي چیست؟ شهروندان کانادا حقوق و مزایاي زیادي در کانادا دارند. شهروندان به نظام مراقبت درمانی و خدمات اجتماعی
دسترسی دارند و تحت حمایت قانون هستند. یک شهروند می تواند در هر نقطه اي از کانادا زندگی، کار و تحصیل کند و حق راي
دادن در انتخابات این کشور را دارد. به علاوه شهروندي نمی تواند لغو یا برداشته شود. تمام افرادي که در کانادا به دنیا می آیند، به
طور خودکار شهروند کانادا می شوند. به علاوه ملیت هاي خارجی می توانند با طی کردن فرآیند مناسب درخواست در برنامه

 
شهروندي، پناهندگی و مهاجرت کانادا (IRCC) تبدیل به شهروندان طبیعی کانادا شوند. 

آیا می توانم در هر منطقه اي از کانادا کار کنم؟ هنگامیکه شخصی ساکن دائمی کانادا است، اجازه زندگی و کار در هر نقطه اي از



کانادا را دارد. اگر شخصی با ملیت خارجی ساکن دائم کانادا نیست، باید مجوز مناسب براي کار در کانادا را داشته باشد. معمولا این

 
مجوز به شکل ویزاي کاري کانادا است. 

آیا می توانم خانواده ام را به کانادا بیاورم؟ برنامه هاي مهاجرتی خاصی به افرادي با ملیت خارجی اجازه می دهند تا با اعضاي خانواده
شان به کانادا مهاجرت کنند. اگرچه با توجه به برنامه مهاجرتی، اعضاي خانواده که شخص را همراهی می کنند تفاوت دارند. براي
مثال، آن دسته از افرادي که از طریق سیستم ورود سریع Express Entry به کانادا مهاجرت می کنند، می توانند همسر و
فرزندان وابسته خود را (نه والدین) در درخواستشان قرار دهند. با این حال، کانادا برنامه هاي کفالت خانواده را هم دارد که به
شهروندان و ساکنان دائمی کانادا این امکان را می دهد تا کفالت همسر یا شریک زندگی، فرندان وابسته، والدین و پدربزرگ و
مادربزرگشان را بر عهده بگیرند. براي اینکه متوجه شوید که اعضاي خانواده تان می توانند به شما ملحق شوند یا خیر، ابتدا باید

 
مشخص کنید که کدام مسیر مهاجرتی را دنبال میکنید. 

چرا کانادا به دنبال مهاجران است؟ شهرها و مناطق روستایی کانادا وابسته به ورود افراد جدید هستند تا رشد جمعیتشان را حفظ
کنند و بازارهاي کارشان را حمایت کنند. همچنین کانادا جمعیت سالخورده اي دارد و بدون یک سیستم مهاجرتی قوي، در همان
مسیر ژاپن در دهه 90 میلادي خواهد بود. اما بر خلاف ژاپن، کانادا از مهاجرت استقبال می کند و به ما اجازه می دهد تا بخش

بزرگی از جمعیت در سن کار از 25 تا 54 سال را تشکیل دهیم.



130 میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی در عباس آباد پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/12/05

نوشهر - ایرنا - فرماندار عباس آباد گفت: دولت امسال به منظور ایجاد اشتغال جدید و احیاي برخی از واحدهاي تولیدي راکد
بیش از 130 میلیارد ریال تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان واجد شرایط شهرستان عباس آباد پرداخت کرد.

نوشهر - ایرنا - فرماندار عباس آباد گفت: دولت امسال به
منظور ایجاد اشتغال جدید و احیاي برخی از واحدهاي
تولیدي راکد بیش از 130 میلیارد ریال تسهیلات ارزان
قیمت به متقاضیان واجد شرایط شهرستان عباس آباد

 
پرداخت کرد. 

عباس شیرین همپا روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا افزود : این میزان تسهیلات در قالب کمیسیون
تخصصی اشتغال و کارآفرینی و همچنین کارگروه تسهیل و

 
رفع موانع تولید پرداخت شد . 

وي اظهار داشت: این تسهیلات ارزان قیمت با سود چهار درصد و تنفس یک تا 2 ساله به 31 واحد راکد شهرستان پرداخت شد که

 
پس از دریافت تسهیلات به چرخه تولید بازگشتند. 

همچنین به گفته فرماندار عباس آباد، امسال تعداد هفت واحد تولیدي از میان 11 واحد تولیدي که به خاطر بدهی در تملک بانکها

 
قرار گرفته بودند ، با استفاده از این تسهیلات از تملک بانک ها خارج و فعال شدند. 

این مسئول خاطر نشان کرد که بررسی مشکلات تعداد 195 واحد تولیدي در این نشست ها از دیگر اقداماتی است که براي حل

 
مشکلات بخش تولید ، صنعت و کشاورزي شهرستان تصمیماتی اتخاذ شده است. 

فرماندار عباس آباد این واحدهاي تولیدي مشکل دار را شامل مرغداري ها ، آبزي پروري ، گل و گیاه ، گردشگري و صنعتی نام برد و

 
گفت که در مجموع با پرداخت این میزان تسهیلات نزدیک به 800 نفر مجدداً به چرخه اشتغال بازگشتند. 

شیرین همپا اظهار داشت : ضمن اینکه در طی یازده ماه سال 99 هم با همکاري نهادهاي حمایتی از جمله کمیته امداد امام خمینی

 
(ره ) و بهزیستی شهرستان براي 160 نفر هم شغل ایجاد شده است. 

وي خاطر نشان کرد که این دستاوردها نتیجه تلاش شبانه روزي مسئولان شهرستان عباس اباد بدست امده بطوري که در ارزیابی
هاي معاونت امور اقتصادي استانداري در میان دیگر شهرستان هاي استان در جذب اعتبارات اشتغال و تسهیلات کرونایی رتبه نخست

را کسب کرد. 



شیرین همپا همچنین از پرداخت حدود 60 میلیارد ریالی تسهیلات کرونایی به کسب و کارهاي آسیب دیده در این شهرستان خبرداد
و گفت: این میزان تسهیلات هم در پی بررسی 336 پرونده مشاغل آسیب دیده از جمله رانندگان خودروهاي مسافربر عمومی ، تولید

 
کنندگان گل و گیاه و پرورش دهندگان ماهی پرداخت شد. 

عباس آباد به علت برخورداري از شرائط آب و هوایی معتدل جلگه اي و خاك حاصلخیز مناسب موقعیت مناسبی براي تولید انواع
محصولات کشاورزي بویژه گل و گیاه دارد به طوري که اغلب روستائیان این منطقه به علت رغبتی که به تولید این محصول دارند به

 
شکل انفرادي و گروهی انوع گل و درختچه هاي زینتی تولید کرده که حتی ارزش صادراتی هم دارد. 

شهرك صنعتی سلمانشهر که از نظر وسعت سومین شهرك استان مازندران محسوب می شود در این شهرستان واقع است و هم اکنون

 
با برخورداري از 117 واحد صنعتی دست کم یکهزار و 400 نفر در این شهرك مشغول فعالیت هستند. 

 
شهرستان عباس آباد با جمعیتی حدود 52 هزار نفري داراي سه نقطه شهري و 49 نقطه روستایی در غرب مازندران است. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات ارزان قیمت 

 
- مازندران 

 
- اشتغال زایی 

 
- عباس آباد 

- کارآمدي دولت



167 مددجوي بهزیستی کبودراهنگ شاغل شدند

منبع: ایسناشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/12/05

رئیس اداره بهزیستی شهرستان کبودراهنگ از ایجاد شغل براي 167 نفر مددجوي تحت پوشش بهزیستی در سال جاري خبر
داد و گفت:  بهزیستی با کمک و همکاري بانک هاي شهرستان سعی کرده شرایطی را براي مددجویان جویاي کار فراهم کند

که با دریافت تسهیلات اشتغالزایی در قالب وام قرض الحسنه با بازپرداخت پنج ساله بتوانند ...

رضا جعفري نیکو سه شنبه 5 اسفندماه در جمع
خبرنگاران، با بیان اینکه افزون بر هشت میلیارد و 350
هزار تومان تسهیلات اشتغالزایی در سال جاري به 50 نفر
از بهبودیافتگان اعتیاد با مبلغ اعتبار دو میلیارد و 250
هزار تومان پرداخت شده است، افزود: براي 33 نفر از زنان
سرپرست خانوار شهرستان نیز یک میلیارد و 600 هزار
تومان اعتبار درنظر گرفته شده تا با ایجاد اشتغال و رسیدن
به مرحله خودکفایی از چرخه حمایت بهزیستی خارج

 
شوند. 

وي در ادامه تصریح کرد: براي توانمندسازي معلولان و آسیب دیدگان اجتماعی نیز برنامه هاي حمایتی داریم و براي تحقق این اهداف
به 68 نفر از معلولان مبلغ سه میلیارد و 450 هزار تومان و 16 نفر از آسیب دیدگان اجتماعی مبلغ 800 میلیون تومان تسهیلات

 
پرداخت شده تا بتوانند با اتکا به توانمندي خود از چرخه حمایت بهزیستی خارج شوند. 

رئیس اداره بهزیستی شهرستان کبودراهنگ خاطرنشان کرد: این تسهیلات از منابع مالی اشتغال روستایی و مانده اعتبار از سال قبل

 
به بخش هاي کارآفرینی، راه اندازي کارگاه هاي کوچک، توانمندسازي و خوداشتغالی به مددجویان پرداخت شده است. 

جعفري نیکو بیان کرد: بهزیستی به دنبال ایجاد شغل جدید براي مددجویان تحت پوشش است که امیدواریم با توجه به نظارت هاي

 
لازم این شغل ها به صورت پایدار باشد و مددجویان از چتر حمایت سازمان خارج و بازتوان شوند. 

وي خاطرنشان کرد: لزوماً افرادي که جامعه هدف بهزیستی هستند مستمري بگیر این سازمان نیستند، در واقع افرادي که خدمات

 
غیرمستمر از بهزیستی دریافت می کنند، جزء جامعه هدف این سازمان محسوب می شود. 

رئیس اداره بهزیستی شهرستان کبودراهنگ در پایان اظهار کرد: براي جامعه هدف بهزیستی به طور کلی برنامه هایی در حوزه اشتغال

 
و توانمندسازي داریم و از طرح ها و ایده هاي این افراد و کارآفرینان استقبال می کنیم. 

انتهاي پیام



حمایت 109 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي گلخانه سبزي و صیفی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/12/05

خبرگزاري آریا - بانک کشاورزي با هدف حمایت از بخش
کشاورزي، حفظ منابع آبی کشور و افزایش تولید با
پرداخت 109 میلیارد ریال تسهیلات، از واحد گلخانه

 
سبزي و صیفی در استان بوشهر حمایت کرد. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، واحد گلخانه احمد حمید زاده
در زمینی به مساحت 90 هزار متر مربع احداث شده است
که 42000 متر مربع آن شامل فضاي مسقف گلخانه است

 
و سردخانه و سورتینگ که در زمینی به مساحت 400 متر مربع در حال احداث است. 

حمید زاده می گوید این طرح با سرمایه گذاري 160 میلیارد ریال در سال 1398 شروع به کار کرده که 109 میلیارد از آن با حمایت
بانک کشاورزي و از محل اعتبار اشتغال پایدار روستایی و عشایري سال 97 و بند الف تبصره 18 سال 98 تامین شده و زمینه اشتغال

 
غیر مستقیم 100 نفر و مستقیم 35 نفر را فراهم آورده است. 

این گلخانه با حجم تولید 640 تن سبزي و صیفی در سال محصولات خود را که عمدتاً گوجه فرنگی است وارد بازار می کند. این
پروژه برگ افتخار دیگري از عملکرد بانک کشاورزي در حمایت از کارآفرینی، ایجاد اشتغال پایدار و رونق تولید در مناطق محروم و

 
دور افتاده کشور است. 

<--



گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: عصر معدنشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/12/05

عصر معدن- پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در
دل کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند.

عصر معدن- پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در دل

 
کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از ایرنا، استان مرزي و کویري خراسان جنوبی از نظر دارا بودن مواد معدنی در کشور

 
جایگاه ممتازي دارد به گونه اي که از 65 نوع ماده معدنی شناخته شده در ایران، 50 نوع آن در خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آنها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک

 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 

 
آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی 

با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد اما توسعه تراش
گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد

 
معدنی و جلوگیري از خام فروشی آنها است. 



گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 

محمدابراهیم رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی
مردم منطقه و به منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه

 
هستند، تشکیل شد. 

وي افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

 
بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد 

کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت: در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق

 
وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

حمید پرورده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص

 
برداشت از معدن داشت. 

وي گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 

وي اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این

 
معدن براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 

وي تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآوردهایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده

 
است. 

 
ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی 



اما مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام
نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده، توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود
شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج

 
شده است. 

علی حسن نیا افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که

 
از برداشت هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

وي وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها را
برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت روند

 
صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

وي گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

وي بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص مزایده و اخذ مجوزها و استعلامات از

 
وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

وي گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 

 
پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان 

سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسوول میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت

 
شوراي ثبت کشور خبر داد. 

عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این



سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 

محمد عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی

 
سنگ هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

وي افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر
توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

وي گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با

 
اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

مسوول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات
اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات

 
تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

وي اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

عرب گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث

 
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است 

آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و

 
توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 

محمدعلی عرب گفت: در حال حاضر از شهرهاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه

 
دارند و آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 

رییس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کارهاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 



محمود یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام

 
فروشی این سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

وي گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال

 
پرداخت شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

وي افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک مورد

 
حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 

خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه
قیمتی است.



راه درمان بیماري صعب العلاج اقتصاد

منبع: شما حزب موتلفهشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/12/05

اگر دولت ما کاملاً اقتصاد را رها کرده و کاري به مسائل اقتصاد نداشت به یقین از شرایط فعلی وضعیت بهتر بود البته مجلس
نیز در این میان مقصر است و به دلیل عدم تخصص و حرکت در مسیر شعار برخی ها در حوزه اقتصاد بر مسائل دامن می

زند. به نظر می رسد مردم با انتخاب صحیح از فردي که اطلاع از اقتصاد دارد و ...

در ابتداي انقلاب و تغییر رژیم به طور طبیعی گروه هاي مختلف به شعارهایی متوسل شدند که انقلاب ناگزیر به همراهی با آن
ها گردید، این شعارها در ظاهر به سوي حمایت از قشر مستضعف تمایل داشت و منجر به وضع قوانینی شد که در همان مقطع و پس

 
ازآن در امر تولید اختلال ایجاد کرد و کسب وکار و تجارت را تحت الشعاع خود قرار داد و آسیب سنگینی به اقتصاد وارد کرد. 

 
شعارزدگی آفت اقتصاد 

اگر از همان ابتدا توجیه مناسبی براي حمایت از اقشار ضعیف وجود داشت ممکن بود چنین هزینه سنگینی به کشور تحمیل نشود،
این گروه علاوه بر سر دادن شعار حمایت از اقشار ضعیف؛ بیشترین لطمه را به کارگران و مستضعفین وارد کردند. در آن مقطع

 
فرهنگ عمومی نیز پذیراي برخورد با این مسئله نبود. 

در همان زمان ما با برخی از کارخانه ها مواجه شدیم که بند «ج» شدند و مطابق این بند کارخانه هاي بدهکار به بانک ها به سمت
مصادره شدن رفتند در چنین شرایط غبارآلودي مدیران تولیدگر قابلی از صحنه تولید خارج شدند و افرادي که می توانستند کشتی

 
نجات را به ساحل برسانند، وارد به فضاي اقتصادي نبودند. 

 
متضرر اول؛ بنگاه هاي اقتصادي 

سوء مدیریت و عدم ملاحظه در چپاول اموال ملی مزید بر علت شد، بار اکثر کارخانه ها و بنگاه هاي اقتصادي با شعار اقتصاد متمرکز
گریبان گیر دولت شد و افرادي با رابطه بر سر کار آمدند و علیرغم در اختیار گرفتن ارز دولتی توانایی هماهنگی و همراهی با بخش
خصوصی را نداشتند؛ لذا بسیاري از بنگاه هاي اقتصادي با وجود امتیازات فراوان دولتی به واسطه این افراد به سمت نابودي رفتند؛ اما
آنچه تاکنون ادامه دارد بنگاه هاي اقتصادي علیرغم اشراف بر این اشتباه و همچنین تأکید و تذکر رهبري بر اصل 44 و واگذاري آن ها
به مردم اتفاقی نیافتاد. علیرغم همه تذکرات رهبري بنگاه ها دولتی ماندند و مشکل به قوت خود باقی است این در حالی است که در

 
دنیا مسئله اقتصاد دولتی نفی شده است. 

 
برجام، تحریم و تصمیم گیران ناکارآمد 

موضوع جنگ تحمیلی و آسیب هاي آن، برجام و تحریم ها نیز بعدها مزید بر علت شد تا ما اقتصاد شکوفایی نداشته باشیم. سستی در
کشور و تفکر نگاه به غرب و بیرون در دوره آقاي روحانی به مراتب مشکلات ما را زیادتر کرد، این تفکر همچنان ادامه دارد و مشکلات
اقتصادي را به برجام گره می زنند. اکنون برجام هیچ رونق اقتصادي را براي ما به همراه نیاورده است و اگر مقام معظم رهبري این
روزها ایستادگی نمی کردند معلوم نبود دولت ما به کدام سو حرکت می کند. در دولت احمدي نژاد نیز مسئله افزایش قیمت حامل



انرژي و عدم تخصیص 30 درصدي افزایش قیمت به بنگاه هاي تولیدي براي جبران گرانی ها چرخ تولید را با مشکل مواجه کرد و از
همان ابتدا تا امروز چنین اتفاقی نیفتاده است. مکانیسم نادرست دولت هاي نهم و دهم و یازدهم و دوازدهم مصائب بسیاري بر اقتصاد
وارد کرد و اشتغال ایجاد نشد و پول به صورت یارانه به جاي آنکه به بنگاه هاي اقتصادي براي ایجاد اشتغال تخصیص یابد به افراد

 
پرداخت شد. 

 
تضعیف مکانیسم عرضه و تقاضا 

عدم صادرات و عدم افزایش تولید در این سال ها منجر به از دست دادن مکانیسم اثر عرضه و تقاضا شد دولت ها عموماً براي لطمه
نخوردن مصرف کننده باید نسبت به تنظیم بازار از طریق واردات اقدام کنند و این مسئله در ایران اتفاق نیفتاد. ارز 4200 تومانی که
براي کمک به تولید و عرضه بود متأسفانه تبدیل به رانت شد و سهمی عاید بنگاه هاي اقتصادي و مردم نشد.رهبر انقلاب درباره ارزش
پول ملی متذکر شدند اما دولت با موضوع ارز دولتی در عمل ارزش پول ملی را تنزل داد و این در حالی است که قدرت خرید مردم

 
کاهش یافته است. 

 
راه حل در نیروي متعهد و متخصص 

اگر دولت ما کاملاً اقتصاد را رها کرده و کاري به مسائل اقتصاد نداشت به یقین از شرایط فعلی وضعیت بهتر بود البته مجلس نیز در
این میان مقصر است و به دلیل عدم تخصص و حرکت در مسیر شعار برخی ها در حوزه اقتصاد بر مسائل دامن می زند. به نظر می
رسد مردم با انتخاب صحیح از فردي که اطلاع از اقتصاد دارد و اولویت نخست و برنامه هاي او اقتصاد است می توانند بخشی از

مشکلات را رفع کنند.



تاکید معاون بنیاد شهید بر لزوم تسهیل خدمت رسانی به جامعه ایثارگري

منبع: هشدار نیوزشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/12/05

...

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در
سفر به استان زنجان ضمن دیدار با ایثارگران این استان، از
مراکز درمانی مربوط به ایثارگران این استان نیز بازدید

 
کرد. 

، دکتر عبدالرضا عباسپور در ابتداي حضور خود در استان
زنجان با حضور در گلزار مطهر شهداي شهر زنجان ضمن

 
قرائت فاتحه به مقام بلند شهدا اداي احترام کرد. 

وي در ادامه با حضور در بیمارستان بهمن شهر زنجان با

 
دکتر عزیزي رییس این بیمارستان دیدار و گفت وگو کرد. 

 
ارائه خدمات درمانی به جامعه ایثارگري و عقد قرارداد بیمارستان بهمن با بیمه دي ازجمله مباحث مطرح شده در این جلسه بود. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در حاشیه این دیدار با «اجلالی» از جانبازان 70 درصد زنجانی که در این

 
بیمارستان بستري بود عیادت کرد و در جریان روند درمان و بهبودي وي قرار گرفت. 

عباسپور همچنین در جلسه شوراي مدیران و معاونین بنیاد شهید و امور ایثارگران استان زنجان حضور یافت و از نزدیک در جریان

 
عملکرد و مشکلات جامعه ایثارگري این استان قرار گرفت. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در این جلسه ضمن تقدیر از فعالیت هاي صورت گرفته توسط بنیاد شهید و امور
ایثارگران استان زنجان به بازدید صورت گرفته از بیمارستان بهمن و عقد قرارداد این بیمارستان با بیمه دي اشاره و ابراز امیدواري

 
کرد: با عقد این قرارداد بخش مهمی از مشکلات درمانی جامعه ایثارگري در استان زنجان حل شود. 

عباسپور با بیان اینکه جامعه ایثارگري عزیزترین قشر جامعه هستند، تصریح کرد: ارتباط با ایثارگران و خدمت رسانی به این عزیزان

 
باید با نهایت احترام و تکریم صورت گیرد. 

تداوم پایش سلامت، استفاده از پزشکان مشاور در کمیسیون هاي پزشکی، پیشگیري از شیوع بیماري کرونا و تکمیل مجموعه
توانبخشی ایثار زنجان از جمله مباحث دیگر مطرح شده توسط معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در این جلسه بود.
علی کاظمی مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان زنجان ضمن تأکید بر پیگیري اجراي تفاهم نامه هاي اشتغال و تأمین مسکن

 
ایثارگران، به ارائه گزارشی از فعالیت هاي صورت گرفته توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران این استان پرداخت. 

 
عباسپور در بخش دیگري از سفر خود به زنجان از داروخانه مهرگان بازدید کرد و پیگیر روند خدمت رسانی به ایثارگران شد. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در جلسه با میرعلی سیدنژاد رییس بیمه دي در استان زنجان با بیان اینکه در
حال حاضر والدین شهدا و جانبازان در سنین سالمندي قرار دارند، گفت: در این شرایط جامعه ایثارگري به خدمات درمانی بیشتري

 
نیازمند هستند. 

عباسپور با تأکید بر لزوم تسهیل خدمت رسانی به جامعه ایثارگري توسط بیمه دي، اضافه کرد: همه مسئولان جامعه در راستاي

 
خدمت رسانی به جامعه معزز ایثارگري مسئول هستند. 



معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود:باید شرایطی فراهم شود تا خانواده هاي شهدا و ایثارگران که در شهرستان

 
ها ساکن هستند، از خدمات بیمه دي در محل سکونت خود بهره مند شوند. 

 
در ادامه این دیدار بحث و تبادل نظر در خصوص برخی از مشکلات مربوط به بیمه تکمیلی درمان ایثارگران استان زنجان انجام شد. 

 
عباسپور همچنین با حضور در منزل شهید «رضا ملکی» با مادر این شهید والامقام دیدار و گفت وگو کرد. 

وي ضمن عیادت از این مادر شهید و پیگیري روند بهبودي و درمان وي، خانواده هاي شهدا را عزیزترین قشر جامعه دانست و با

 
اهداي لوح تقدیر از این مادر شهید تجلیل و قدردانی کرد. 

 
معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه سفر خود با فتح االله حقیقی استاندار زنجان دیدار و گفت وگو کرد. 

پیگیري اجراي تفاهم نامه تأمین مسکن ایثارگران، اشتغال جامعه ایثارگري و تکمیل مجموعه فرهنگی، ورزشی و توانبخشی ایثار

 
زنجان از جمله موضوعات مطرح شده در این دیدار بود. 

 
عباسپور در این سفر با جانبازان گرانقدر 70 درصد «علی طاهري» و «ابراهیم صمدي» دیدار و گفت وگو کرد. 

 
انتهاي پیام 

 
 -----------------------------------------------------------------------------

تذکر: کاربر محترم؛ انتشار مطالب دیگر رسانه ها از سوي هشدار نیوز لزوما به معناي صحت و تایید محتواي آنها نیست و صرفا جهت
اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي بازنشر می شود. در ضمن شما می توانید اخبار و مطالب وزین خود را که تا کنون در هیچ رسانه اي
منتشر نشده است از طریق بخش "تماس با ما" براي ما ارسال نمایید تا در صورت دارا بودن مولفه هاي لازم، در بخش ویژه منتشر

گردد.



از شش طرح فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن رونمایی شد

منبع: صداي پولشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/12/05

آیین رونمایی از شش طرح و خدمت فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن با حضور دکتر واعظی رییس دفتر رییس
جمهور و سرپرست نهاد ریاست جمهوري و جمعی از استانداران و مدیران ارشد دولتی و بخش خصوصی برگزار شد. . به

گزارش صداي پول از  پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، در این مراسم که از طریق سیستم ویدئو ...

 
از شش طرح فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن رونمایی شد 

آیین رونمایی از شش طرح و خدمت فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و
معدن با حضور دکتر واعظی رییس دفتر رییس جمهور و سرپرست نهاد
ریاست جمهوري و جمعی از استانداران و مدیران ارشد دولتی و بخش

 
خصوصی برگزار شد. 

 
 .

به گزارش صداي پول از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، در این مراسم که از طریق سیستم ویدئو کنفرانس روز دوشنبه
چهارم اسفندماه در محل سالن همایشهاي این بانک برگزار شد، ساختمان هاي جدید سرپرستی این بانک در استانهاي کرمان و
خراسان جنوبی و اسکله اختصاصی شرکت بازرگانی خدمات بندري ایران به صورت ارتباط مجازي با مدیران استانی این بانک و
مدیرعامل شرکت صنایع شیمیایی ایران مورد افتتاح قرار گرفت و همچنین از سه محصول جدید این بانک در حوزه فناوري اطلاعات و

 
خدمات الکترونیکی بانکی رونمایی شد. 

دکتر واعظی در حاشیه این مراسم، ضمن ابراز خرسندي از دستاوردهاي بانک صنعت و معدن در دوران دولت تدبیر و امید اظهار
داشت: در این بانک شاهد یک تحول عظیم هستیم بطوریکه در تمام زمینه ها پیشگام است و با تمرکزي که بر روي توسعه بخش
معدنی بخصوص در دو استان کرمان و خراسان جنوبی که امروز پروژه هاي ساختمانی جدیدي نیز براي افتتاح داشتند و استان بوشهر
که پروژه اسکله تخصصی شرکت خدمات بندري آن مورد بهره برداري قرار گرفت، نقش مؤثري در استفاده از ظرفیت هاي این استانها

 
در رشد و توسعه همه جانبه کشور دارد. 

دکتر واعظی تصریح کرد: ایجاد شفافیت و افزایش سرعت سیستم هاي اطلاعاتی و بانکداري و استفاده از تمام مزیت هایی که قدرت
خدمات دهی بانک ها را تقویت می کند یک الزام است و بانک صنعت و معدن با تکیه بر نیروي انسانی متخصص و ظرفیت هاي

 
تجربی و علمی خود در این مسیر گام هاي موفقی برداشته است. 

رییس دفتر رییس جمهور در ادامه تأکید کرد: در شرایطی از این طرح هاي مهم و پر اهمیت رونمایی می کنیم که کشور سه سال
بسیار سخت را گذراند که براي دولت، نظام، بخش خصوصی و بانک ها و از همه مهم تر مردم سال پر مشقتی بود؛ کسانی که این
جنگ اقتصادي را براي کشورمان طراحی کردند، هدفشان سه ماهه بود تا با حجم زیاد فشار ظرف سه ماه مردم را در مقابل نظام و

 
حکومت بسیج کنند. 

سرپرست نهاد ریاست جمهوري با اشاره به شکست رییس جمهور پیشین آمریکا در اتخاذ سیاست خروج از برجام یادآور شد: دنیا
فهمید که در مورد ایران زبان زور کارایی ندارد و حتی امروز آمریکاییها درخواست دولت قبلی این کشور براي بازگرداندن تحریم هاي



 
شوراي امنیت را پس گرفتند و براي بازگشت به برجام و برداشتن تحریم ها تلاش می کنند. 

وي گفت: ما باید از مردم نجیب کشورمان تشکر و قدردانی کنیم که با این همه گرانی و نوساناتی که با تهدید و فشارها موجب افزایش
قیمت ارز و به تبع آن قیمت کالاها شد، مقاومت کردند و اگر مقاومت مردم، تلاش بخش خصوصی، مسئولان و نظام نبود، اکنون به

 
آینده امیدوار نبودیم. 

واعظی ادامه داد: همه در از بین بردن سیاست هاي ترامپ نقش داشتند. اکنون همه خوشحال هستند که ترامپ حذف شده است و
باید از ایران هم تشکر شود زیرا، در مقابل این فرد مقاومت کردیم و ایران مهم ترین سوژه ترامپ بود. حتی در زمانی که راي ها را در

 
انتخابات آمریکا می شمارند هم در مبارزات انتخاباتی، ایران موضوع اصلی انتخاباتی و مهم در سیاست خارجی آن ها بود. 

دکتر واعظی گفت: هر آنچه بود گذشت و امروز فشار حداکثري شکست خورده است و اکنون تحریم و جنگ اقتصادي روزها و هفته
هاي پایانی خود را سپري می کند البته چه در آمریکا ترامپ برنده می شد و چه بایدن، باید سیاست خود را نسبت به ایران تغییر می

 
دادند. روز شنبه وزیر امور خارجه آمریکا گفت فشار حداکثري تمام شده و زبان تحریم دیگر اثر ندارد. 

دکتر واعظی تصریح کرد: دولت جدید آمریکا تمدید تحریم ها را پس گرفت که براي ایران اقدام مهمی است و شرایط امروز ایران با
چند ماه قبل کاملا متفاوت شده است. من مطمئن هستم که مسیري که داریم می رویم ممکن است گرفتاري هایی داشته باشد اما
هدف گذاري ما این است که تحریم هاي برجامی به اضافه 1600 تحریمی که ترامپ در چهار سال ریاست جمهوري خود بر ایران

 
اعمال کرده بود، برداشته شود که من خوشبین هستم که این اتفاق می افتد. 

وي با بیان اینکه آمریکا به دنبال مذاکره است و ما چارچوبی براي این امر تعیین کرده ایم، بیان کرد: در برجام براساس تعهدات پاي
تعهدات خود ایستادیم درحالیکه با نقض تعهد از سوي آمریکا تعهدات خود را کاهش دادیم اما پاي تعهدات خود ایستادیم. امروز می
توانیم از برجام براي برداشت همه تحریم ها استفاده کنیم. در سال 1400 شرایط بسیار متفاوت از امسال است به گونه اي که روابط
خارجی، صادرات، روابط بانکی و تجاري تغییر خواهد کرد البته نظام ما دشمنانی هم دارد تا نگذارند آمریکا به برجام برگردد و دیدیم
در این یک هفته گذشته هم در داخل کشور و هم رسانه هاي خارجی چه قدر تبلیغ کردند که پنجم اسفند روزي است که عملا

 
برجام به هم می خورد. 

رئیس دفتر رییس جمهور گفت: روز گذشته با مدیر کل آژانس اتمی در ایران مذاکرات بسیار خوبی داشتیم و در نتیجه ما به فرمولی
رسیدیم که قانون مجلس محترم شمرده شود و اجرا شود. نظارت هاي آن ها بر اساس پادمان باشد. ما از ابتدا گفته ایم که به هیچ
وجه دنبال فعالیت هاي مخفی در ساخت سلاح هاي هسته اي نیستیم، ولی این حق را براي خود قائل هستیم تا از فناوري هاي اتمی

 
استفاده کنیم. 

وي تأکید کرد: موضع ما مشخص است و مکانیزم نظارت و شفافیت را قبول داریم به گونه اي که پروتکل الحاقی مربوط به مجلس

 
است و اینکه به روش پادمان بتوانند نظارت کنند. 

دکتر واعظی گفت: به نظر می رسد این توانایی در کشور ما است که با وجود سختی ها و مشکلات بزرگ راه حل پیدا کنیم. موضوع
برداشتن تحریم یک بحث است و مسالهFATF یک بحث دیگر، FATF و دو لایحه اي که در مجمع تشخیص مصلحت نظام وجود
دارد، براي دولت بسیار مهم است و با تحریم ها نمی توانستیم با دنیا معامله کنیم، اما وقتی تحریم ها برداشته شود ما نمی توانیم خود
تحریم داشته باشیم و مجمع تشخیص مصلحت نظام باید بتواند یک تصمیم درستی بگیرد تا فشار از بانک ها، بخش خصوصی و
اقتصاد برداشته شود. اکنون اقتصاد کشور باید خود را براي شرایط دیگري آماده کند تا بتواند مثل سالهاي 95 و 96 در صادردت و

 
واردات با دنیا ارتباط برقرار کند. 

وي با بیان اینکه دولت با پافشاري که بر بودجه داشت نگذاشت تا شاکله بودجه تغییر کند، ادامه داد: زیرا اگر شاکله آن بهم می خورد
نمی توانستیم آن را به مرحله اجرا برسانیم. بانک ها و بخش اقتصادي کشور باید برنامه ریزي کنند که اگر تحریم ها نباشد باید چه

 
کار کنند و خودمان را براي شرایط جدید آماده کنیم. 

سرپرست نهاد ریاست جمهوري در پایان اعلام کرد: گزارش هایی که از بانک ها به ما می رسد بیانگر این است که خوب توانستند در
شرایط سخت خود را وفق دهند و شرایط را مدیریت کنند. خوشبختانه امسال این پنجاه و دومین برنامه استانی است که با وجود
محدودیت برگزاري سفرهاي استانی برگزار کردیم. کرونا براي اقتصاد همه کشورها محدودیت ایجاد کرده است ولی ما با این وجود



پروژه هاي زیادي را به بهره برداري رسانده ایم که نشان از همت بانک ها و بخش خصوصی دارد. همه دارند تلاش می کنند تا اقتصاد
کشور روي پاي خود بایستد و ما اگر دست به دست هم نمی دادیم امروز نمی توانستیم با افتخار در مقابل آمریکا حرف بزنیم و از

 
پنجم اسفند ماه قانون مجلس اجرا می شود و ایران به پروتکل الحاقی از این زمان به بعد متعهد نخواهد بود. 

دکتر حسین مهري مدیرعامل این بانک نیز ضمن خوشامدگویی به تمامی حضار به خصوص دست اندرکاران عرصه تولید و اشتغال
کشور و تبریک به مناسبت ولادت با سعادت امام جواد (ع) و حضرت امیرالمؤمنین (ع) اظهار داشت: مایه مباهات است که در دوران
فعالیت دولت تدبیر و امید در جهت ارتقاي صنایع کشور اقدامات شایسته اي صورت گرفته و علیرغم تحریم هاي ظالمانه اقتصادي که
به صورت مستقیم بخش تولید و شبکه بانکی کشور را هدف قرار داده و شیوع ویروس کرونا که بر فضاي کسب و کارها تأثیرگذار بوده
است در سایه حمایت همه جانبه دولت و با عزم راسخ و کار جهادي تولیدکنندگان و کارآفرینان عزیز، شاهد موفقیت هاي روزافزون و
اعتلاي بخش هاي مهم صنعتی کشور هستیم و این جفاي به نظام است که برخی سیاه نمایی می کنند و اقدامات دولت را کم اهمیت

 
جلوه می دهند. 

دکتر مهري اعلام داشت: در دوران دولت یازدهم و دوازدهم توسط این بانک در مجموع به 316 طرح بزرگ و زیربنایی مبلغ 227 هزار

 
و 302 میلیارد ریال و بالغ بر 12 میلیارد یورو تسهیلات پرداخت شد. 

مدیرعامل این بانک عنوان داشت: در یازده ماهه امسال، از 22 طرح مهم که از سوي این بانک با تسهیلات ارزي به مبلغ 2 میلیارد و
948 میلیون یورو و تسهیلات ریالی 12 هزار و 730 میلیارد ریال تأمین مالی شده است، 14 طرح توسط رییس جمهور و به ترتیب
یک طرح توسط معاون اول رییس جمهور، دو طرح با حضور معاون رییس جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه، یک طرح رییس
بنیاد مستضعفان و چهار طرح نیز توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت مورد بهره برداري قرار گرفت و براي 8000 نفر به صورت

 
مستقیم اشتغال ایجاد شد. 

وي گفت: در سال جهش تولید در برخی شاخص هاي عملکردي مانند وصول مطالبات، گشایش اعتبارات اسنادي و ضمانتنامه هاي

 
ریالی، رشد بیش از 100 درصد را شاهد بودیم اما هدفگذاري ما براي ارتقاي تمامی شاخص هاي عملکردي به این میزان است. 

دکتر مهري در فراز دیگري از سخنان خود به واگذاري هاي انجام شده اشاره کرد و افزود: در سال 98 شرکت هاي سرمایه گذاري
توسعه صنعت و تجارت و سیمان مازندران از شرکت هاي بورسی متعلق به بانک ، صندوق مالی توسعه تکنولوژي ایران از شرکت هاي
غیر بورسی این بانک و لاستیک پارس، نخ خمین و کاغذ کارون از شرکت هاي غیر بورسی مربوط به شرکت آتیه دماوند واگذار شدند.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن همچنین از ارائه 18 هزار و 412 میلیارد ریال به شرکت هاي دانش بنیان در 11 ماهه سال 99 خبر

 
داد. 

وي افزود: امروز نظاره گر به ثمر نشستن تلاش هاي تمامی مدیران و کارکنان مجموعه بانک صنعت و معدن به ویژه در بخش امور
فناوري اطلاعات و ارتباطات هستیم که با همت والاي آنان از سه پروژه مهم در این حوزه رونمایی می شود؛ نخست، طرح احراز هویت
غیرحضوري که از طریق تلفن همراه هوشمند و با تطابق اطلاعات کد ملی و مالکیت شماره تلفن همراه از طریق سامانه هاي وزارت
کشور و وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات انجام و نتایج براي اجابت درخواستهاي مشتري مورد استفاده قرار می گیرد و بانک صنعت
و معدن در حال حاضر تعریف مشتري و افتتاح حساب را به عنوان اقدامات پایه براي شناسایی و تسهیل انواع عملیات بانکی مرتبط با
حسابها را فراهم نموده است. دومین محصول فناورانه این بانک، اعتبارسنجی اصالت نشانی مشتریان است که به منظور رفاه حال
مشتریان در خصوص اخذ مکرر نشانی محل سکونت یا فعالیت کاري ایشان براي ارائه خدمات بانکی مختلف در مقاطع زمانی متفاوت
و در قالب فرم هاي متعدد و همچنین پیشگیري از ریسک هاي مترتب بر عدم اصالت سنجی نشانی ها، بانک صنعت و معدن اقدام به
راه اندازیطرحی تحت عنوان اعتبارسنجی اصالت نشانی مشتریان نموده است. در این طرح اطلاعات محل سکونت، محل کار و فعالیت
اقتصادي اعلامی توسط متقاضیان اعتباري (متقاضیان تسهیلات بانکی، ضامنین و …) و مشتریان، قبل از پرداخت تسهیلات و یا ارائه
خدمات بانکی، بررسی و اعتبارسنجی می گردد. بدین شرح که پس از درج اطلاعات مشتري در سامانه، به طور خودکار نامه اي با
فرمت استاندارد و از پیش تعیین شده به نشانی ثبت شده ارسال می گردد و پس از احراز هویت مشتري توسط مامور پست به ایشان
تحویل داده می شود تا کد تأییدیه دریافتی را از طریق یکی از کانالهاي ارتباطی اعلام نماید و در نهایت، ایجاد مرکز عملیات امنیت
(SOC) که از مهمترین دستاورد هاي بانک صنعت و معدن در سال 1399 است. این مرکز، شامل مجموعه اي از ابزارها، فرآیندها و



عوامل انسانی است که به صورت پیوسته، وقایع امنیتی تولید شده توسط تجهیزات را براي شناسایی رخدادهاي امنیتی رصد می کند
تا دیدگاهی جامع نسبت به وضعیت امنیت سازمان ایجاد می نماید. در واقع این مرکز، یک واحد متمرکز پایش امنیتی است که به
واسطه اطلاع رسانی هاي خودکار حوادث و وقایع، تولید گزارش هاي جزئی و کلی، پاسخ دهی خودکار به حوادث و وقایع، رویکردي
پیشگیرانه را در جهت مدیریت ریسک هاي امنیتی ایجاد نموده است و متضمن امنیت اطلاعات و عملیات بانکداري الکترونیکی و

 
سرویس هاي جدید دیجیتالی فعلی و آتی بانک می باشد. 

دکتر مهري تصریح کرد: این بانک به لحاظ ایجاد فضاها و زیرساخت هاي مورد نیاز و درخور شأن مشتریان نیز همواره پیشرو بوده و
اکنون با افتتاح ساختمان هاي جدید سرپرستی استانهاي خراسان جنوبی و کرمان، انتظار می رود جایگاه خود به عنوان یک بانک
توسعه اي و تخصصی را ارتقا بخشیده و با ایجاد فضاي کاري مناسب تر و تلاش و تشریک مساعی کارکنان حاضر در این مجموعه،

 
همچون گذشته عملکرد مطلوب و مؤثري داشته باشد و مراتب رضایت مشتریان ارزشمند این بانک را فراهم آورد. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود به افتتاح پروژه عظیم اسکله اختصاصی شرکت خدمات بندري ایران اشاره کرد و گفت: شرکت
صنایع شیمیایی ایران که از شرکت هاي زیرمجموعه این بانک است، تاسیسات بوشهر را که شامل اسکله و مخازن نگهداري مواد
شیمیایی و پتروشیمیایی می باشد با هدف مدیریت بهتر هزینه ها و اقدامات اجرایی مورد لزوم و نیز سرعت بخشیدن و تسهیل
اقدامات صادراتی محصولات خود در سال 81 خریداري کرد. این اسکله اختصاصی متعلق به شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران
قبل از انقلاب ساخته شده بود که در سال 1391 بر اثر برخورد شناورها با اسکله به شدت آسیب دیده و غیر قابل استفاده شده بود اما
به دلیل اهمیت آن در بهبود و توسعه فعالیتهاي شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران و مجموعه بزرگ شرکت صنایع شیمیایی

 
ایران اراده مدیران شرکت بر آن قرار گرفت که مورد بازسازي و تعمیر قرار گیرد. 

وي ادامه داد: در اواخر سال 1397 پروژه بازسازي اسکله مزبور در دستور کار شرکت قرار گرفت و پس از طی مراحل لازم، برآورد
هزینه هاي بازسازي و پیگیري هاي مداوم جهت اخذ مجوزهاي مربوطه، نهایتاً در ابتداي سال 1398 با مساعدت اداره کل بنادر و
دریانوردي استان بوشهر، اقدامات ساخت اسکله جدید آغاز شد و مقرر شد اسکله قدیمی از دریا خارج گردد که در مدت زمان شش

 
ماه با موفقیت کامل به انجام رسید. 

دکتر مهري بیان داشت: ساخت، نصب و راه اندازي اسکله جدید نیز بر اساس فناوریهاي نوین و طراحی جدید و مدرن شکل گرفته و
اجراي کامل این پروژه ملی، از آغاز تا مرحله بهره برداري کمتر از 2 سال به طول انجامید که بدون شک برگ زرین و سند افتخاري

 
براي بانک صنعت و معدن، مجموعه بزرگ شرکت صنایع شیمیایی ایران و بالاخص شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران است. 

گفتنی است در خلال این مراسم هر یک از مدیران استانی این بانک در استانهاي کرمان و خراسان جنوبی و مدیرعامل شرکت صنایع
شیمیایی ایران گزارش هایی از نحوه عملکرد و روند اجراي پروژه هاي مورد افتتاح ارائه کردند و دکتر یوسفی نیا معاون برنامه ریزي و

فناوري بانک صنعت و معدن نیز گزارش مبسوطی در خصوص سه محصول فناورانه این بانک قرائت نمود.



کشت گیاهان دارویی در ابرکوه به 200 هکتار رسید

منبع: ایرناشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/12/05

یزد - ایرنا - مسوول تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي ابرکوه با اشاره به افزایش بهره وري آب و اهمیت توسعه محصولات کم
آبخواه گفت: سطح زیرکشت انواع گیاهان دارویی در این شهرستان به 200 هکتار در سال زراعی جاري رسید.

یزد - ایرنا - مسوول تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي ابرکوه
با اشاره به افزایش بهره وري آب و اهمیت توسعه
محصولات کم آبخواه گفت: سطح زیرکشت انواع گیاهان
دارویی در این شهرستان به 200 هکتار در سال زراعی

 
جاري رسید. 

حسن زارع روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با
بیان اینکه هم اکنون فصل کشت برخی گیاهان دارویی
است، افزود: کاشت پنج هکتار گل محمدي ، 10 هکتار
زعفران و هفت هکتار دیگر هم به کشت محصولات دارویی

 
در اراضی حاظخیز شهرستان در سال زراعی1400-1399علت افزایش این مقدار سطح زیرکشت است. 

وي اظهار کرد: با توجه به توسعه کشت محصول کم آبخواه ، بهره وري بیشتر از آب مجازي ، ادامه خشکسالی و افت سطح آب هاي

 
زیرزمینی، توسعه کشت گیاهان دارویی و تغییر الگوي کشت دربرنامه کاري کشاورزان قرار دارد. 

وي یادآور شد: از 200 هکتار کشت گیاهان دارویی ، 100 هکتار به کشت زعفران ، 20 هکتار به کشت گل محمدي و مابقی نیز به

 
گیاهان دارویی شامل نعناع فلفلی، شوید، شیرین بیان، به لیمو و شنبلیله اختصاص دارد. 

مسوول تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي ابرکوه خاطرنشان کرد: با توجه به تداوم خشکسالی و افت سطح آب هاي زیرزمینی توسعه

 
کشت گیاهان دارویی نه تنها به منابع آبی منطقه کمک می کند بلکه منبع درآمد مطمئنی هم براي کشاورزان است. 

 
تولید 110 تن گیاهان دارویی در ابرکوه 

زارع خاطرنشان کرد: امسال از 180 هکتار اراضی 110 تن انواع محصول برداشت و بخشی از آن روانه بازار مصرف دیگر شهرهاي

 
کشور شد. 

وي با تاکید بر اینکه توسعه کشت گیاهان دارویی مورد توجه این نهاد است ، خاطرنشان کرد: گیاهان دارویی از جمله زودبازده ترین

 
محصول در حوزه کشاورزي است و در صنایع مختلف از جمله طب سنتی کاربرد دارد. 



این مسوول اضافه کرد: تاکنون 15 رقم گیاه با توجه به شرایط آب و هوایی در این منطقه (گرم و خشک) مناسب تشخیص داده شد

 
که می توان به زعفران ، به لیمو، نعناع ، زوفا ، شیرین بیان ، شوید ، زیره ، شنبلیله ، مرزنگوش و بادرنجوبه و دیگر گیاهان اشاره کرد. 

زارع یادآور شد: گیاهان دارویی سالانه، حداکثر به سه مرحله نیاز به آبیاري دارد و به دلیل نیاز کم به آب ، می تواند به منابع سفره

 
هاي آب زیرزمینی منطقه کمک کند . 

وي ادامه داد: براي توسعه و افزایش محصول علاوه بر آموزش کشاورزان، معرفی گونه هاي مقاوم و متناسب با شرایط اقلیمی منطقه

 
این موارد در برنامه هاي کاري مدیریت جهاد کشاورزي شهرستان ابرکوه قرار دارد. 

وي یادآورشد: این شهرستان ظرفیت هاي خوبی با توجه به تبعات خشکسالی و کم آبی و افت سطح آب هاي زیرزمینی براي توسعه

 
کشت گیاهان دارویی و محصول گلخانه اي دارد. 

زارع مهمترین نیاز شهرستان را ایجاد صنایع تبدیلی براي فرآوري گیاهان دارویی ذکر کرد و افزود: کارشناسان آماده راهنمایی

 
متقاضیان به سرمایه گذاري و فعالیت در این عرصه هستند. 

 
تجهیز پنج هزار هکتار اراضی و باغ هاي ابرکوه به سامانه آبیاري نوین 

همچنین مسوول امور آب و خاك جهاد کشاورزي ابرکوه گفت: با توجه به محدودیت منابع آبی، کشاورزان فرایند برداشت آب را با

 
تغییر الگوي کاشت محصول کم آبخواه در اولویت برنامه هاي خود قرار دادند و در این زمینه تلاش هاي خوبی هم دارند. 

احمدرضا زرنگار ، با اشاره به تغییر اقلیم و گرمایش کره زمین به دلیل برداشت بی رویه آب ، کاهش بارندگی و ادامه پدیده خشکسالی
و افزایش میزان تبخیر سالانه سه تا چهار هزار میلیمتر در مناطق بیابانی از جمله در یزد تاکید کرد: کاشت گیاهان پرآبخواه و آبیاري
سنتی دیگر مقرون به صرفه نیست ،به همین دلیل توسعه کشت گیاهان دارویی و پسته در کنار کاشت زعفران در اولویت کاري

 
کشاورزان ابرکوه قرار دارد. 

وي ادامه داد: ابرکوه یکی از چهار دشت ممنوعه بحرانی استان یزد از نظر منابع آبی است و کشاورزان با آگاهی از این وضعیت در

 
زمینه افزایش بهره وري از منابع آب با کشت هاي جایگزین و استفاده از سامانه هاي آبیاري نوین به همین مناسبت اقدام کردند. 

وي افزود: براي استفاده بهینه و بهره وري مصرف آب تاکنون کشاورزان با استفاده از کمک هاي بلاعوض دولت، پنج هزار هکتار از

 
اراضی و باغ هاي خود را به سامانه هاي آبیاري نوین تجهیز کرده اند. 

اراضی قابل کشاورزي ابرکوه به علت کاهش بارندگی، کم آبی و تداوم خشکسالی از 20 هزار هکتار به 15 هزار هکتار در سال هاي

 
اخیر کاهش یافت و 40 درصد اشتغال مردم وابسته به فعالیت هاي کشاورزي، دامداري و دامپروري است. 

هشت هزار و 500 خانوار، 140 میلیون مترمکعب آب مورد نیاز حوزه کشاورزي را از 662 حلقه چاه عمیق و نیمه عمیق و 13 رشته
قنات برداشت می کنند و سالانه 200 هزار تن محصول کشاورزي و دامی در شهرستان ابرکوه تولید و بخشی از آن در بازار استان هاي

 
همجوار و کشورهاي حوزه خلیج فارس عرضه می شود . 



در این شهرستان با توجه به شرایط اقلیمی 50 گونه محصولات کشاورزي با کیفیت مناطق گرمسیري و سردسیري به ارزش 2 هزار

 
میلیارد تومان در سال تولید می شود. 

ابرکوه 200 سال قبل 120 رشته قنات داشت که به دلیل کاهش بارندگی در این مدت در 40 سال گذشته این تعداد به 91 رشته

 
کاهش یافت و هم اکنون از این تعداد 13 رشته دایر است. 

 
مرکز این شهرستان 55 هزار نفري در 140 کیلومتري جنوب غربی شهر یزد قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- گیاهان دارویی 

 
- جهش تولید 

 
- بازار محصولات 

 
- ابرکوه 

- اراضی کشاورزي



برگزاري جلسه آیین گرامیداشت سالروز تاسیس کانون هاي فرهنگی- تربیتی

به صورت ویدئو کنفرانس

منبع: پاناشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/12/05

اردبیل(پانا) - جلسه آیین گرامیداشت سالروز تاسیس کانون هاي فرهنگی- تربیتی به صورت ویدئو کنفرانس در اردبیل
برگزارگردید.

اردبیل(پانا) - جلسه آیین گرامیداشت سالروز تاسیس
کانون هاي فرهنگی- تربیتی به صورت ویدئو کنفرانس در

 
اردبیل برگزارگردید. 

به گزارش اداره کل آموزش و پرورش اردبیل، در این جلسه
سید غلامحسن خلیلی موسوي، معاون پرورشی و فرهنگی
آموزش وپرورش استان طی سخنانی با اعلام این که کانون

هاي فرهنگی ـ تربیتی دانش آموزان به مراکزي اطلاق می شوند که براي اجراي برنامه ها و فعالیت هاي فرهنگی ، ادبی ، هنري ،
ورزشی ، اجنماعی ، علمی و مهارتی در جهت رشدو شکوفایی استعدادهاي نوجوانان وجوانان دانش آموز به ویژه دوره هاي اول و دوم
متوسطه در سراسر کشور تشکیل می گردد ، تلفیق عینی فرآیند آموزشی وپرورشی مدارس ، شکوفایی استعدادهاي دانش آموزان
وپرورش روحیه خلاقیت در آنان ، کسب تجربه وتولید فکر واندیشه و ایجاد نشاط وشادمانی دانش آموزان از طریق فعالیت هاي

 
گروهی را از مهم ترین ویژگی هاي کانون هاي فرهنگی ـ تربیتی برشمرد . 

 
او افزود: با توجه به اینکه کانون هاي فرهنگی و تربیتی نقش بسزایی در امر تعلیم و تربیت ایفا می کنند. 

معاون پرورشی و فرهنگی آموزش وپرورش استان این هفته را فرصتی مناسب در جهت معرفی و تبیین اهداف کانون هاي فرهنگی و
تربیتی دانست و گفت: برپایی محفل دوستانه، تفریح و رفع خستگی دانش آموزان از فعّالیّت هاي رسمی روزانه و لذّت بردن آنان از
اوقات فراغت خویش، ایجاد فضاي مناسب درجهت خودکفایـی و اشتغال زایــی، تولید محتواي آموزشی و پرورشی و بارگزاري آن در
کانال ها و گروه هاي مدارس، ناحیه/ منطقه و استان، فعـال نمودن ( انجمن ها، کتابخانه ها، جنگ جوانه ها، کارگاههاي مهارت

 
آموزي ، کلاس هاي هنري و... ) را از مهم ترین برنامه هاي کانون هاي فرهنگی ـ تربیتی در سطح استان اعلام کرد. 

کانون هاي فرهنگی ـ تربیتی دانش آموزان معرفی و تبیین اهداف کانون هاي فرهنگی و تربیتی تولید محتواي آموزشی و پرورشی و
بارگزاري آن در کانال ها و گروه هاي مدارس خودکفایـی و اشتغال زایــی



نخستین صندوق منطقه اي حمایت از کشاورزي کشور در سیستان و بلوچستان

راه اندازي شد

منبع: پاناشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/12/05

زابل(پانا)- نخستین صندوق منطقه اي حمایت از توسعه بخش کشاورزي کشور در شمال سیستان و بلوچستان با سرمایه
اولیه بالغ بر 110 میلیارد ریال و با مشارکت 51 درصدي بهره برداران شهرستانهاي زابل، زهک، هیرمند، هامون و نیمروز  و

49 درصدي وزارت جهادکشاورزي راه اندازي شد.

زابل(پانا)- نخستین صندوق منطقه اي حمایت از توسعه
بخش کشاورزي کشور در شمال سیستان و بلوچستان با
سرمایه اولیه بالغ بر 110 میلیارد ریال و با مشارکت 51
درصدي بهره برداران شهرستانهاي زابل، زهک، هیرمند،
هامون و نیمروز  و 49 درصدي وزارت جهادکشاورزي راه

 
اندازي شد. 

رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از توسعه سرمایه گذاري در بخش کشاورزي در مراسم افتتاح
این صندوق گفت: بر اساس ماده 12 قانون تشکیل وزارت جهادکشاورزي با سرمایه اولیه بالغ بر 110 میلیارد ریال و با مشارکت 51
درصدي بهره برداران شهرستانهاي زابل، زهک، هیرمند، هامون و نیمروز و 49 درصدي وزارت جهادکشاورزي در سیستان راه اندازي

 
شد. 

جانعلی بهزاد نسب، هدف اصلی صندوق ها را حمایت از توسعه سرمایه گذاري در بخش کشاورزي بیان کرد و افزود: پرداخت

 
تسهیلات ارزان قیمت و هدفمند از دیگر اهداف این صندوق هاست. 

وي اظهار کرد: صندوق منطقه اي سیستان می تواند در عمل منبع تجمیع نهاده هاي حمایتی به منظور توزیع صحیح، اصولی و

 
اقتصادي براي حوزه هاي کشاورزي و اشتغال باشد. 

 
وي تاکید کرد: ورود صندوق ها به عرصه بازرگانی بایستی مبتنی بر زنجیره ها و کشاورزي قراردادي باشد. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان سیستان وبلوچستان نیز در این نشست با اشاره به توانمندي هاي بخش کشاورزي استان گفت:
استعداد کشاورزي استان در حوزه شیلات و آبزیان و دامپروري بی نظیر است و سیستان و بلوچستان می تواند به تأمین کننده گوشت

 
کشور تبدیل شود. 

محمدعلی نیکبخت تاکید کرد: سرمایه صندوق حمایت از توسعه بخش کشاورزي استان به 1000 میلیارد ریال افزایش خواهد یافت و

 
بزودي صندوق منطقه اي چابهار نیز راه اندازي می شود. 

سیستان و بلوچستان جهاد کشاورزي حمایت صندوق زابل تسهیلات ارزان قیمت



خدمات صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک تا سقف 30 میلیارد ریال

منبع: گیل نداشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/12/05

خدمات صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک تا

 
سقف 30 میلیارد ریال 

صنایع کوچک می تواند شرایط ایجاد اشتغال و تولید، در

 
کشور را فراهم آورد . 

 به گزارش روابط عمومی شرکت شهرك هاي صنعتی
استان گیلان ، فریبرز سعیدي کیا بیان داشت : صنایع
کوچک با سرمایه کم می تواند شرایط ایجاد اشتغال و

 
تولید در کشور را فراهم آورد و به همین منظور حمایت از صنایع کوچک تاثیر زیادي در چرخه اقتصادي کشور دارد . 

 
  

وي افزود : واحدهایی که مشکل کمبود تامین وثیقه دارند می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از خدمات صندوق ضمانت سرمایه

 
گذاري صنایع کوچک تا سقف 30 میلیارد ریال استفاده کنند . 

مدیر عامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان اضافه کرد : صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک با بانک هاي مختلفی
نیز تفاهمنامه همکاري امضاء کرده است و تسهیلات قابل پرداخت ، به منظور فعالیت تولیدي و یا صادراتی در کشور می باشد ، این

 
صندوق به موجب اساسنامه صورت گرفته موظف است امکان توسعه صنایع کوچک را در کشور فراهم سازد . 

رئیس هیئت مدیره شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان گفت : صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک سازمانی حمایتی
است که نقش پشتیبانی در ایجاد و توسعه صنایع کوچک و شهرکها و نواحی صنعتی کشور را در چهارچوب سیاستهاي کلی وزارت
صنعت ، معدن و تجارت به منظور افزایش سهم صنعت به ویژه صنایع کوچک در تولید ناخالص کشور با استفاده از منابع داخلی بر

 
عهده دارد . 

وي در پایان افزود : متاسفانه حضور افراد غیر صنعتگر در این عرصه و دریافت تسهیلات از بانکها با مجوزهاي صنعتی و عدم پرداخت
اقساط ، باعث ایجاد حس بی اعتمادي از سوي بانکها نسبت به بخش صنعت شده است که در سال 99 با مدیریتی مناسب و شناسایی
صنعتگران واقعی و برخورد با افراد به ظاهر صنعتگر و احیاي واحدهاي صنعتی راکد تمام تلاش خود را براي رشد و تعالی صنایع

کوچک به کار گرفتیم و در سال 1400 با همت و تلاش مضاعف در این مسیر گام خواهیم برداشت .



سبقت چین از آمریکا در میدان تجارت با اروپا

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/12/05

چین در سال 2020 موفق شد جایگاه آمریکا را به عنوان شریک اصلی تجاري اروپا، تصاحب کند

 
 

 
چین در سال 2020 موفق شد جایگاه آمریکا را به عنوان شریک اصلی تجاري اروپا، تصاحب کند 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از همشهري، چین در سال 2020 توانست جایگاه نخستین شریک تجاري اروپا را به نام خود ثبت کند؛

 
جایگاهی که تا پیش از آن به آمریکا تعلق داشت. 

همه گیري کرونا که در یک سال گذشته بر سلامت مردم سایه افکنده بود، اقتصاد جهان را نیز بی نصیب نگذاشت و بازار تجارت
ازجمله روابط اروپا و چین را متحول کرد. مرکز آمار اتحادیه اروپا هفته گذشته اعلام کرد که واردات این اتحادیه از چین در سال
گذشته میلادي 5.6درصد و صادرات به این کشور 2.2درصد رشد داشته است. صادرات اتحادیه اروپا به چین در این مدت به

 
202.5میلیارد یورو و واردات به 383.5میلیارد یورو رسید. 

این در حالی است که تجارت قاره سبز با آمریکا روند نزولی داشته و واردات 13.2درصد و صادرات 8.2درصد کمتر شده است. ارزش
کل معامله هاي تجاري اروپا و چین در سال گذشته میلادي 586میلیارد یورو بوده که 31میلیارد یورو بیشتر از ارزش دادوستد بین

 
این اتحادیه و آمریکاست. 

از سوي دیگر، روابط تجاري اتحادیه اروپا با دیگر نقاط جهان نیز در یک سال گذشته افت چشمگیري داشته است؛ 9.4درصد کاهش
صادرات و 11.6درصد کاهش واردات. با این حال، مازاد تجاري اروپا در طول همه گیري کرونا و بحران تجاري در جهان افزایش یافت
و به 30.1میلیارد یورو رسید؛ این میزان در سال قبل از آن 22.1میلیارد یورو بود. چین، آمریکا و انگلیس به ترتیب مهم ترین شرکاي

 
تجاري این قاره در یک سال گذشته بودند. 

حفظ روابط با آمریکا کارشناسان معتقدند رشد روابط تجاري چین با اروپا، نتیجه سرعت بالاي چینی ها در احیاي اقتصاد خود پس از
ماه هاي نخست همه گیري کروناست. در این مدت، صادرات خودرو و کالاهاي لوکس از اروپا به چین رونق گرفت و در مقابل، پکن

 
تجهیزات پزشکی و الکترونیکی خود را به کشورهاي اروپایی صادر کرد. 



به گزارش سی ان ان، دنیل گراس، مسئول مرکز مطالعات سیاست اروپا معتقد است که تغییر معادله هاي تجاري با توجه به نقش
رهبري چین در صنعت جهان، موضوع عجیبی نیست اما با این حال، پیوند اروپا با آمریکا همچنان مستحکم باقی می ماند. براساس
آمارها، میزان صادرات اتحادیه اروپا به آمریکا که اشتغال زیادي براي کشورهاي این منطقه ایجاد کرده، بیشتر از صادرات آن به چین
است. بیشترین حجم صادرات اروپا در سال 2020 با 353میلیارد یورو مربوط به آمریکاست. انگلیس با 277.5میلیارد یورو و چین با

 
202.5میلیارد یورو در رتبه هاي بعدي قرار دارند. 

در این آمار همچنین تجارت فراآتلانتیک در حوزه خدمات که حدود 494میلیارد یورو در سال است، درنظر گرفته نشده است. گراس
پیش بینی می کند: «در کل روابط اروپا با آمریکا بسیار محکم تر از روابط این اتحادیه با چین باقی خواهد ماند. زیرا روابط گسترده

 
اي بین شرکت هاي فراملی دوطرف وجود دارد؛ اما در مورد پکن اینطور نیست». 

توافق مشترك با این حال، توسعه روابط تجاري اروپا و چین خبر خوبی براي آمریکا نیست. جو بایدن، رئیس جمهور جدید آمریکا،
بارها گفته که قصد دارد با همکاري متحدانش ازجمله اروپا جلوي نفوذ اقتصادي چین را بگیرد. او آخرین بار روز جمعه از فرصت
نشست سران کشورهاي «گروه7» و کنفرانس امنیتی مونیخ استفاده کرد تا بار دیگر بر ضرورت اتحاد واشنگتن و بروکسل براي مقابله

 
با پکن تأکید کند. 

تغییر معادله هاي تجاري می تواند کار بایدن را سخت تر کند. اقتصاد چین سال گذشته 2.3درصد رشد داشت، درحالی که اقتصاد
آمریکا 3.5درصد کوچک تر شد. این موضوع به چین به عنوان دومین اقتصاد بزرگ جهان فرصت داده است که دامنه نفوذ خود را در

 
مناطق مختلف جهان بیشتر کند. 

اتحادیه اروپا در حالی روابط اقتصادي با چین را توسعه داده که این کشور را به چشم «یک رقیب استراتژیک و بزرگ» می بیند. با
اینکه بروکسل نیز مانند واشنگتن از پیشرفت هاي پکن در حوزه تکنولوژي و تجارت نگران است، اما حدود 2 ماه پیش یک توافق
سرمایه گذاري مشترك بین اتحادیه اروپا و چین به منظور تسهیل دسترسی به بازارهاي دوطرف امضا شد؛ توافقی که نگرانی
قانونگذاران این اتحادیه و جامعه مدنی را به دنبال داشته است. هرچند کمیسیون اروپا گفته که در این توافق بر ضرورت استقلال
شرکت هاي دولتی چین که معمولا از طرف دولت این کشور حمایت مالی می شوند، تأکید و همچنین در حوزه تبادل تکنولوژي

 
قوانینی وضع شده است. 

این توافق با واکنش منفی آمریکا نیز روبه رو شد. تیم جو بایدن بعد از پیروزي او در انتخابات، در تماس هاي متعدد با مقام هاي
اروپایی سعی کردند مانع امضاي توافق تجاري میان چین و اروپا شوند اما اروپایی ها اعلام کردند قصد دارند در تجارت خارجی خود،
مسیر مستقل تري نسبت به گذشته در پیش بگیرند. گراس اما معتقد است که دولت بایدن باید دامنه دید خود را گسترده تر کند و
متن کامل توافق اروپا و چین را که 7سال طول کشید تا نهایی شود، درنظر بگیرد. از نظر او، درهاي تجارت اروپا قبل از توافق اخیر
هم به روي چین باز بود و حالا بعد از امضاي آن هیچ کدام از دوطرف امتیاز جدیدي براي یکدیگر درنظر نگرفته اند که براي واشنگتن

 
نگران کننده باشد. 



 
 

پربیننده ترین برترین شرکاي تجاري اروپا کدام است؟/ پیشتازي چین از آمریکا در حجم معاملات با اروپا آخرین وضعیت مرزها رشد
14درصدي صادرات فرش با وجود تحریم ها مرز مهران بسته شد مجوز 8میلیاردي مجلس به دولت براي تأمین ارز واردات کالاهاي

اساسی



اولین صندوق منطقه اي حمایت از توسعه بخش کشاورزي کشور در سیستان راه

اندازي شد

منبع: ایاناشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/12/05

صبح امروز با حضور رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از توسعه سرمایه گذاري در بخش

 
کشاورزي، اولین صندوق منطقه اي حمایت از توسعه بخش کشاورزي کشور در شمال سیستان و بلوچستان راه اندازي شد. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان سیستان و بلوچستان، جانعلی
بهزاد نسب در مراسم افتتاح این صندوق اظهارکرد: صندوق
منطقه اي سیستان بر اساس ماده 12 قانون تشکیل وزارت جهاد
کشاورزي با سرمایه اولیه بالغ بر 110 میلیارد ریال و با مشارکت
51 درصدي بهره برداران شهرستان هاي زابل، زهک، هیرمند،
هامون و نیمروز و 49 درصدي وزارت جهادکشاورزي در سیستان

 
راه اندازي شد. 

وي هدف اصلی صندوق ها را حمایت از توسعه سرمایه گذاري در بخش کشاورزي برشمرد و افزود: پرداخت تسهیلات ارزان قیمت و

 
هدفمند از دیگر اهداف این صندوق هاست. 

بهزاد نسب افزود: صندوق منطقه اي سیستان می تواند عمل منابع تجمیع نهاده هاي حمایتی به منظور توزیع صحیح، اصولی و

 
اقتصادي براي حوزه هاي کشاورزي و اشتغال باشد. 

 
وي تاکید کرد: ورود صندوق ها به عرصه بازرگانی باید مبتنی بر زنجیره ها و کشاورزي قراردادي باشد. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان سیستان و بلوچستان در این نشست با اشاره به توانمندي هاي بخش کشاورزي استان گفت:
استعداد کشاورزي استان در حوزه شیلات و آبزیان و دامپروري بی نظیر است و سیستان و بلوچستان می تواند گوشت مورد نیاز کشور

 
را تامین کند. 

محمد علی نیکبخت تاکید کرد: سرمایه صندوق حمایت از توسعه بخش کشاورزي استان به 1000 میلیارد ریال افزایش خواهد یافت

 
و بزودي صندوق منطقه اي چابهار راه اندازي می شود. 

به گزارش ایانا، افتتاح صندوق منطقه اي حمایت از توسعه بخش کشاورزي سیستان در محل فرمانداري شهرستان زابل و با حضور
رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از توسعه سرمایه گذاري در بخش کشاورزي، رئیس سازمان
جهاد کشاورزي استان، فرمانداران و مدیران جهادکشاورزي شهرستان هاي حوزه سیستان و جمعی از مسئولین دستگاه هاي اجرایی

برگزار شد.





رفسنجان رتبه سوم تولید آبزیان را در استان کرمان دارد

منبع: ایاناشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان رفسنجان گفت:16 درصد تولید آبزیان استان کرمان در رفسنجان انجام می شود و رفسنجان

 
رتبه سوم استان کرمان از نظر تولید آبزي پروري را دارد. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان کرمان، حاج عبداللهی با بیان اینکه 60 درصد
فعالان در بخش آبزي پروري، کشاورزان هستند، خاطرنشان کرد: براي اولین بار در

 
کشور جشنواره مجازي طبخ آبزیان در رفسنجان برگزار می شود. 

وي افزود: در سال جاري دو مشکل اساسی در بحث آبزي پروري به وجود آمده است،
یکی بحث کروناست که انتقال بچه ماهی و نهاده ها را با مشکل روبرو کرد و همچنین

 
در یک دوره موتور پمپ ها خاموش شد و تولیدات کاهش پیدا کرد. 

حاج عبداللهی خاطرنشان کرد: با طیفی از مزرعه دار در شهرستان مواجه هستیم که مجوز دارند، هر چند انگشت شمار هستند اما می
توان از این ظرفیتها استفاده کرد و مزرعه هاي پرورش ماهی را گسترش داد تا براي قشر تحصیلکرده اشتغال زایی شود و مهاجرت هم

 
اتفاق نیافتد. 

 
مدیر جهاد کشاورزي شهرستان رفسنجان افزود: همین تعداد آبزي پروران، 40 درصد تولیدات پرورش ماهی را در شهرستان دارند. 

وي تصریح کرد: امسال متقاضیان زیادي براي مزرعه پرورش ماهی داشتیم و بیش از 30 نفر متقاضی هستند، 40 درصد از آنها بدنبال

 
مجوز واحد صنعتی، اخذ کارت ها و مجوز ذخیره در استخرهاي کشاورزي هستند. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان رفسنجان گفت: تنوع آب و هوایی در شهرستان رفسنجان براي پرورش ماهی یکی از مزیت هاست که
محدوده دمایی 12 تا 18 درجه مناسب پرورش ماهی قزل آلاست و ماهی هاي گرمابی در دماي بالاي 22 درجه پرورش خواهند یافت
که خیلی از مناطق شهرستان براي پرورش کپور ماهیان مناسب هستند و ماهی خاویاري که ماهی بسیار ارزشمند و تجاري در جهان

است نیز در شهرستان رفسنجان قابل پرورش است.



احیاي کوره هاي آجرپزي روستاي مهدي آباد شهرستان رشتخوار

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/12/05

راه چمنی ، معاون مدیر توانمندسازي صندوق کارآفرینی
امید به همراه نوروزي ، مدیر عامل بنیاد خیریه امید و
مسرور کارشناس تسهیلات صندوق استان خراسان رضوي
با سفر به شهرستان رشتخوار از کوره هاي آجرپزي

 
روستاي مهدي آباد بازدید به عمل آورند. 

کوره هاي آجرپزي روستاي مهدي آباد چندین سال است
که غیرفعال می باشد و با حمایت صندوق کارآفرینی امید
بزودي شاهد احیاي مجدد کوره ها و اشتغال پایدار خواهیم

 
بود. 

در این سفر جلسه اي با مهندس عرب ، فرماندار و جمعی از مسئولین شهرستان رشتخوار و همچنین دهیاران و زنبورداران روستاي

 
احمد آباد و کوره داران روستاي مهدي آباد برگزار شد. 

در این جلسه مهندس عرب ضمن اشاره به ظرفیت هاي زنبور داري و تولید عسل در روستاي احمد آباد اشاره کرد و همچنین به
مشکلات ایجاد شده در نتیجه تعطیلی تعداد حدود 25 کوره آجرپزي روستاي مهدي آباد و بر ضرورت احیاي مجدد این کوره ها

 
تاکید کرد. 

در ادامه راه چمنی ، به فواید و ظرفیت هاي ایجاد اشتغال در طرح هاي هر روستا یک محصول و صندوق هاي خرد محلی زنان
روستایی پرداخت و با توجه به عدم توانایی ارائه ضامن معتبر ، تنها راه احیاي مجدد این کوره ها را ایجاد صندوق هاي خرد محلی
دانست و ابراز امیدواري کرد که با همکاري دستگاه هاي اجرایی مرتبط و صدور مجوز هاي لازم براي گازي کردن این کوره ها در

 
آینده ي نزدیک شاهد فعالیت مجدد و ایجاد اشتغال پایدار در این کوره ها باشیم. 

یوسفی مقدم رئیس صندوق کارآفرینی امید شهرستان نیز ضمن ارائه گزارش اقدامات انجام شده در خصوص مصوبات سفر سرکارخانم
کشاورز مدیریت محترم توانمندسازي صندوق کارآفرینی امید بر آمادگی صندوق شهرستان جهت انجام هرچه سریعتر امور مربوط به
تشکیل صندوق هاي خرد محلی روستاي مهدي آباد و همچنین طرح هر روستا یک محصول در روستاي احمد آباد و سایر تصمیمات

 
اتخاذ شده در حوزه اشتغال زایی این شهرستان تاکید کرد. 

 
در ادامه جلسه نوروزي ، مدیر عامل بنیاد خیریه امید در خصوص فعالیتهاي این بنیاد توضیحاتی را ارائه داد. 



در انتها از حوزه علمیه خواهران شهرستان رشتخوار و طرح کارگاه بسته بندي و فرآوري خشکبار در ناحیه ي صنعتی رشتخوار بازدید
به عمل آمد.



صندوق کارآفرینی تربت حیدریه براي 98 نفر شغل ایجاد کرده است

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/12/05

رییس صندوق کارآفرینی امید شهرستان تربت حیدریه
گفت: این صندوق از ابتداي سال 97 تاکنون با پرداخت 62
فقره تسهیلات اشتغال روستایی به مبلغ 32 میلیارد و 850

 
میلیون ریال براي 98 نفر شغل ایجاد کرده است. 

خدابنده افزود: شیوه پرداخت تسهیلات توسط این صندوق
به این شکل است که مبلغ درخواستی ظرف 2 تا سه سال
به نسبت پیشرفت طرح و با نظر کارشناس بانک به

 
متقاضی پرداخت می شود. 

وي همچنین از اجراي طرح «یک روستا؛ یک محصول» در
روستاي بسُک از توابع شهر بایگ شهرستان تربت حیدریه در زمینه ابریشم کشی خبر داد و ادامه داد: این طرح در راستاي راهبرد
صنعتی سازي روستاها و با رویکرد منبع گرایی و مبتنی بر مزیت رقابتی روستاها و با محوریت افزایش توانمندسازي و مشارکت
پذیري افراد جامعه محلی به منظور ایجاد اشتغال پایدار، ریشه کنی بیکاري و مهاجرت معکوس از شهر به روستاها براي نخستین بار

 
توسط این صندوق مطرح و اجرا شد. 

رییس صندوق کارآفرینی امید شهرستان تربت حیدریه گفت: در قالب این طرح به 28 نفر مبلغ 2 میلیارد و 800 میلیون ریال

 
پرداخت شد. 

خدابنده در بخشی دیگر به ایجاد صندوق خرد محلی در روستاهاي این شهرستان اشاره کرد و افزود: ظرف سه سال اخیر، 26 صندوق
خرد محلی در روستاهاي این شهرستان تأسیس شده است و در سال 1400 نیز در صورت تامین اعتبار، تأسیس صندوق جدید در

 
روستاهاي شهرستان هدف گذاري می شود. 

وي در تشریح عملکرد صندوق هاي خرد محلی گفت: این صندوق ها نهادهاي تأمین مالی محلی و در هر روستا 25 نفر عضو آن

 
هستند که اعضاي آنها در حوزه هاي تسهیل گیري، توانمندسازي، ایجاد و توسعه اشتغال، آموزش دیده و فعالیت می کنند. 

مرکز شهرستان 225 هزار نفري تربت حیدریه در 150 کیلومتري جنوب مشهد قرار دارد.



چرخ ها نان به سفره مان می آورند

منبع: همشهريشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/12/05

خیاط زبردستی است. سال هاست پشت چرخ خیاطی می نشیند و لباس می دوزد. یعنی از وقتی که روزگار سر ناسازگاري با
او گذاشت.

 همشهري آنلاین_مژگان مهرابی: پیش از آن نه چیزي از
خیاطی می دانست نه دغدغه یادگیري اش را داشت. اما بعد از اتفاقات تلخی که چاشنی زندگی اش شد، ماجرا کمی فرق کرد. ناچار
سکان زندگی را به دست گرفت تا کشتی به گل نشسته اش را به ساحل امن برساند. پی خیاطی رفت و کار با چرخ صنعتی را یاد
گرفت. ابتداي امر در یکی از مراکز کوثر منطقه 14 شروع به فعالیت کرد و با جربزه اي که از خود نشان داد توانست در مدت زمان

 
کمی عنان کار را به دست بگیرد. 

«مریم عمادي» حالا کارآفرین برتر منطقه 14 شده و غیر از خودش، نان بر سر سفره 18 بانوي دیگر می گذارد. براي او شکست معنا
و مفهومی ندارد و معتقد است با تکیه به قدرت الهی می توان همه نشدها را به شد تبدیل کرد. براي دیدنش به مرکز کوثر شماره یک

 
رفتیم و پاي صحبتش نشستیم. 

مرکز کوثر شماره یک، آپارتمانی است نسبتاً بزرگ و نوساز در خیابان کیانی، نرسیده به بزرگراه محلاتی. یک مکان امن و راحت براي
بانوانی که قرار است نان آور خانواده باشند. از قرار معلوم ساختمان را شهرداري منطقه تملک کرده و در اختیار بانوان کارآفرین
گذاشته است. کارگاه خیاطی طبقه اول را «مریم عمادي» اداره می کند و مسئولیت واحدهاي تولیدي در طبقات دوم و سوم با

 
کارآفرین هاي دیگر است. 

کارگاه خیاطی در واقع یک سالن بزرگ است با میزهاي زیادي که در آن به نظم و با فاصله از هم چیده شده اند. گوشه سالن کوهی از
لباس هاي دوخته شده روي هم تلنبار شده و منتظر بسته بندي است. به جز قژقژ چرخ ها صداي دیگري به گوش نمی رسد. همه
سرگرم کارند. بی آن که لحظه اي را هدر دهند. عمادي خود نیز مشغول خیاطی است. با دیدن یک غریبه که خود را خبرنگار معرفی
می کند، دست از کار می کشد. میانسال است اما پر انرژي و سرنشاط. براي همه بانوانی که آن جا خیاطی می کنند، به مثابه مادري
دلسوز می ماند حتی بانوي سالمندي که به رغم 70 سال سن پشت میز چرخ خیاطی نشسته است. می گوید: «ماه آخر سال سرمان

 
خیلی شلوغ می شود. تعطیلی نداریم. سفارش کار گرفتم و باید به موقع تحویل دهم.» 



 
- همسرم کارگاه تولیدي داشت  

همراه با خود عمادي، 10 بانوي دیگر مشغول کارند. ماسکی که به صورت دارند خستگی چهره شان را پنهان کرده و بی توجه به آن
همه حواسشان به دوختن است. عمادي دستش را با الکل ضدعفونی کرده و می گوید: «از وقتی بیماري کرونا شیوع پیدا کرده
دردسرهاي ما هم مضاعف شده است. مرتب باید همه جا را ضدعفونی کنیم.» میزها به فاصله 2 متري از هم قرار دارند و همین نشان

 
می دهد این بانوي کارآفرین چقدر به سلامت کارکنانش اهمیت می دهد. 

سر صحبت را باز می کند، از خودش می گوید که از 10 سال پیش تاکنون به عنوان کارآفرین فعالیت می کند. تعریف می کند: «کار
را با 3 نفر شروع کردم و حالا 18 نفر در اینجا فعالیت می کنند. بعضی روزها همه بانوان حضور دارند و بعضی روزها تعداد کمتري به
کارگاه می آیند. مثل امروز که فقط 10 نفر هستند.» او از اینکه توانسته به بانوان سرپرست خانوار اعتماد به نفس بدهد و حامی شان

 
باشد حس خوبی دارد و خدا را شکر می کند. عمادي بانوي خوش صحبتی است. 

همین طور که پارچه را برش می زند، ادامه می دهد: «همیشه در روي یک پاشنه نمی چرخد. زندگی پستی و بلندي زیاد دارد. وقتی
ازدواج کردم زندگی نسبتاً مرفهی داشتم. خانه دار بودم. همسرم کارگاه تولیدي داشت. نمی دانستم کم و کسري مالی چیست. تا

 
اینکه همسرم بیمار شد. مرتب احساس خستگی می کرد و پاهایش لمس می شدند. براي بهبودش خیلی دوندگی کردم.» 

 
- کلی بدهی روي دستمان ماند  

چند سالی از بیماري همسر عمادي گذشت و شرایط او کمی بهتر شد. بچه ها بزرگ شده بودند و مهدي پسر بزرگ خانواده شد
وردست پدر. باقی ماجرا را از زبان خودش می شنویم: «خوشحال بودم که شرایط بد را پشت سر گذاشته ام اما خوب همیشه آن طور



که دوست داري زندگی پیش نمی رود. یکی 2 ماه مانده به عید 88، همسر و پسرم کلی بارانی و مانتو و پالتو تولید کردند اما از اقبال
بد، جنس چینی وارد بازار شد و چون با قیمت خیلی کم عرضه می شد، لباس هاي تولیدي ما فروش نرفت. شوهرم ورشکست شد و

 
کلی بدهی روي دستمان ماند.» 

طلبکارها یکی 2 تا نبودند و طلب شان را می خواستند، عمادي ناگزیر دل از خانه و کاشانه اش برید و خانه را براي فروش گذاشت تا
بتواند بدهی هاي مردم را پرداخت کند. او از بیان این گفته حس بدي پیدا می کند و می گوید: «این که خودت صاحب خانه و ثروت

 
باشی و یک شبه مجبور شوي اثاثیه ات را جمع کرده و به مستأجري بروي خیلی سخت است.» 

ورشکستگی مرد خانه کم بود که عود کردن بیماري اش هم مزید بر علت شد. بدتر از آن بیماري ناشناخته مهدي پسر بزرگ خانواده
بود که او را راهی بیمارستان کرد. عمادي می گوید: «همسرم به ام. اس مبتلا شده بود. مویرگ هاي مغز پسرم بسته و زمینگیرش
کرده بود. احساس می کردم سقف آسمان روي سرم خراب شده و حالم را نمی فهمیدم. از فکر اینکه همسرم ویلچرنشین می شود و
هیچ وقت سلامت خود را به دست نمی آورد پشتم می لرزید. نمی دانستم باید چه کنم. اجاره خانه، تهیه مایحتاج زندگی، مداواي

 
همسرم بار سنگینی بر دوشم شده بود.» 

- خیاطی بلد نبودم او با همه تلخی ها، معنی شکست را نمی فهمید، از اینکه بخواهد از صفر شروع کند ابایی نداشت. تا اینکه از
طریق رادیو درباره مراکز کارآفرینی حرف هایی شنید و همین جرقه اي در ذهنش ایجاد کرد. پی کار را گرفت و بعد از کلی پرس وجو
راهی شهرداري منطقه 14 شد. می گوید: «من خیاطی بلد نبودم اما همسرم قبل از اینکه زمینگیر شود کار با چرخ صنعتی را به من

 
یاد داد. 

همین انگیزه اي براي من شد. کار در مرکز کوثر را شروع کردم. 4 بانوي سرپرست خانوار به من معرفی شد. با هم کار می کردیم و
خوشحال بودم که توانسته ام براي نجات زندگی ام تلاشی کنم. نیروهایم کم کم زیاد شد و خدا را شکر می کنم که الان 18 بانو در
اینجا خیاطی می کنند.» او مراکز کوثر را سکوي پرتابی براي رسیدن به موفقیت می داند و از اینکه امور بانوان شهرداري از بانوان
سرپرست خانوار حمایت می کند خوشحال است. از ماجراي بیماري همسر عمادي و ورشکستگی او سال هاي زیادي می گذرد اما این
بانوي کارآفرین هنوز نتوانسته سختی آن روزها را فراموش کند. می گوید: «همیشه به بانوان سرپرست خانوار می گویم با تلاش است
که می توانند شکست هاي زندگی شان را جبران کنند.» او به رغم بیمار بودن همسرش باز از او راهنمایی می خواهد و همواره در

 
کنارش احساس خوشبختی می کند. 

 
- رشته هاي آموزشی مراکز کوثر  

149 مرکز مهارت آموزي کوثر در تهران مشغول به فعالیت هستند. در این مراکز رشته هاي متنوع تولید کالاهاي حجاب، لباس



مجلسی و خانگی، پوشاك کودکان، مانتو، لباس کار و بیمارستانی، پوشاك عروس، بسته بندي پوشاك، تولید کالاي خواب، تولید کیف
و کفش چرم، وسایل آشپزخانه، جعبه هاي پارچه اي، شمع سازي، کامپیوتر، پاك کردن سبزي، بسته بندي مواد غذایی و تولید

 
شیرینی و نان انجام می شود. البته بعضی از شغل ها مثل کابینت سازي هم هست که شامل فرزندان زنان سرپرست خانوار می شود. 

 
چطور در مرکز کوثر مشغول به کار شویم؟ 

اینکه چطور می شود در مرکز کوثر مشغو به کار شد شاید سؤال خیلی از بانوان سرپرست خانوار باشد. شرایط عضو شدن به این گونه

 
نیست که فرد شخصاً به مرکز کوثر مراجعه کند و در خواست اشتغال دهد. 

ابتداي امر باید به اداره امور بانوان واقع در خیابان نبرد جنوبی، تقاطع خیابان زمزم مراجعه کند و با ثبت اطلاعات در سامانه شهرداري
نام خود را در لیست متقاضیان کار قرار دهد. این در حالی است که بانوي سرپرست خانوار تحت پوشش کمیته امداد یا بهزیستی
نباشد. بعد از بررسی هاي اداره امور بانوان، بانوي سرپرست خانوار به یکی از مراکز کوثر معرفی می شوند. کسانی که تمایل دارند از

خدمات این مرکز بهره مند شوند و نیاز به اطلاعات بیشتري دارند می توانند با شماره تلفن 96040260 تماس بگیرند.



برنامه بلندمدت حفظ سقف تولید گاز در جنوب کشور تدوین شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/12/05

فصل اقتصاد - بوشهر-ایرنا- مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران گفت: وزارت نفت برنامه بلند مدت 15
ساله براي حفظ شرایط تولید در مجموعه هاي پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان تدوین کرده است تا سقف

تولید گاز در این مراکز حفظ شود که نشان دهنده اهمیت و جایگاه این منطقه براي صنعت گاز ...

فصل اقتصاد - بوشهر- مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید
شرکت ملی گاز ایران گفت: وزارت نفت برنامه بلند مدت
15 ساله براي حفظ شرایط تولید در مجموعه هاي
پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان تدوین کرده
است تا سقف تولید گاز در این مراکز حفظ شود که نشان
دهنده اهمیت و جایگاه این منطقه براي صنعت گاز کشور

 
است. 

مسعود زردویان روز سه شنبه در نشست با مسئولان مجتمع گازي پارس جنوبی و پارك علم و فناوري بوشهر، افزود: اگر چه تولید

 
بخشی مهم از این برنامه مدون و بلند مدت است اما هیچگاه نباید از بخش هاي نگه داشت و پشتیبانی این صنعت غافل شد. 

وي با اشاره به جایگاه صنعت گاز در کشور و تبعات مثبت توسعه اي و رفاهی آن، گفت: افزون بر 95 درصد از شهرها و 85 درصد از
روستاهاي کشور از شبکه گاز برخوردارند و گازرسانی به شهرهاي استان هاي کمتر برخوردار نیز تا پایان سال 1400 تکمیل می شود.
مسعود زردویان ادامه داد: علاوه بر این پروژه هاي عظیم صنعتی در کشور از گاز استفاده می کنند که مکران چابهار معروف ترین و

 
جدیدترین آنها است و در آینده به یک قطب اقتصادي تبدیل می شود. 

وي در باره اهمیت گازبراي صنعت کشور، اضافه کرد: همچنین گاز و میعانات گازي پایه و اساس فعالیت هاي مجتمع پارس جنوبی و
پتروشیمی هاي فعال با ارزش افزوده بالا در این منطقه است و تاسیسات نقاط مختلف کشور نیز از گاز به عنوان ماده اولیه، خوراك

 
تولیدي یا محرك تامین انرژي استفاده می کنند. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران بیان کرد: وجود سه مجتمع پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان
سبب شده است این منطقه جایگاه ویژه و نقش پررنگی در صنعت گاز کشور داشته باشد طوري که بیش از 85 درصد از گاز مورد نیاز
کشور را تامین می کند و ظرفیت بالا و نیاز عملیاتی کشور در این منطقه عامل اصلی در تعیین آن به عنوان یکی از "هاب" هاي

 
نوآوري کشور است. 

زردویان ادامه داد: در این ارتباط لازم است جایگاه پارك هاي علم و فناوري مورد توجه قرار گیرد و از این ظرفیت به صورت

 
ساختارمند استفاده شود تا از حواشی که ممکن است در سال هاي آینده بر روند و عملکرد تاثیر گذار باشد، پیشگیري شود. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران با اشاره به اهمیت رویکرد اکوسیستمی در این حوزه، بیان کرد: در صورتی که
روابط میان بخش هاي مختلف فعال در این صنعت ایجاد و سازماندهی شود، زیست بومی شکل می گیرد که خود نگهدارنده است و

 
توانایی ارتقاي خود را دارد. 

زردویان ادامه داد: ارتباط شرکت هاي دانش بنیان با فعالان با تجربه در صنعت گاز باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد زیرا این

 
همکاري و راهنمایی می تواند در فرایند تولید راهگشاي آنها باشد. 



وي یاداور شد: همواره تلاش شده است در این اکوسیستم ارتباط مناسبی با جوامع محلی برقرار شود و زیر ساخت هاي راه و حمل و

 
نقل و اشتغال زایی از خدماتی بوده است که با استقرار صنایع گاز براي جوامع محلی فراهم شده است. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران تاکید کرد: در کنار این خدمات مسائل فرهنگی و آموزشی نیز باید مورد توجه

 
قرار گیرد و مغفول نماند. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در این نشست بیان کرد: ترویج مرجعیت علمی،
بومی سازي و تقویت فناوري هاي موجود، برنامه ریزي براي ایجاد و توسعه فناوري هاي جدید، ترویج فرهنگ کارآفرینی و بازار سازي
براي شرکت هاي دانش بنیان و همکاري هاي بین المللی براي تبادلات فناورانه از اهداف ستادهاي تخصصی معاونت علمی و فناوري

 
در کشور است. 

مهدي شریف زاده افزود: ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی ریاست جمهوري یکی از 11 ستاد معاونت است و همه
حمایت ها و راهکارهایی که این معاونت براي ترویج اقتصاد دانش بنیان در زمینه تخصصی مجموعه نیرو در پیش کرفته است را

 
نمایندگی می کند. 

وي ادامه داد: در این ارتباط کارگروه تخصصی مربوط به وزارت نفت از همکاري و مشاوره نخبگان صنعتی، مدیران پژوهش و فناوري و

 
مدیران چهار شرکت اصلی این وزارت بهره می برد. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با اشاره به نقش کلیدي منطقه پارس جنوبی در
سطح ملی و منطقه اي در تامین انرژي گاز، بیان کرد: این منطقه قطب فناوري هاي مربوط به گاز و پتروشیمی است و این اهمیت در

 
نظام فناوري کشور نیز به خوبی دیده شده و مورد توجه ویژه قرار گرفته است. 

شریف زاده گفت: بوشهر یکی از محدود استان هایی است که منطقه ویژه علم و فناوري دارد و با توجه به تمرکزي که صنعت گاز در

 
اینم استان پیدا کرده است، این منطقه یکی از اعضاي اصلی این اکوسیستم فناوري است. 

وي اظهار کرد: اکنون وزارت نفت براي استفاده از ظرفیت مراکز رشد علم و فناوري پیش قدم شده است و بر اساس تصمیم مقام عالی
وزارت، سه مرکز رشد علم و فناوري در شرق به مرکزیت پالایشگاه خانگیران، در جنوب به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز پارس

 
جنوبی و در مرکز هم به مرکزیت ري برنامه ریزي شده است. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري اضافه کرد: امیدواریم با جانمایی مناسب، بهترین
مکان ممکن در اختیار مرکز نوآوري پارس جنوبی قرار گیرد و ستاد توسعه فناوري آب و انرژي نیز براي موفقیت این مرکز در کنار

 
مجموعه است. 

رئیس پژوهش و فناوري مجتمع گاز پارس جنوبی نیز با اشاره به نظام نامه پژوهش، فناوري و تجاري سازي ابلاغی وزارت نفت، یادآور
شد: هدف از این نظام نامه توسعه فناوري هاي مورد نیاز صنعت نفت با رویکرد توسعه درون زا و برون نگر و ارتقاي توانمندي هاي

 
فناورانه و ایجاد هماهنگی هاي لازم میان بازیگران پژوهش و فناوري وزارت نفت است. 

عباس صیادي گفت: مسئولیت ذاتی پارك هاي علم و فناوري در حمایت از شکل گیري مراکز رشد، توسعه واحدهاي فناور، شرکت
هاي دانش بنیان و کسب و کارهاي نو آورانه به همراه پتانسیل هاي موجود در منطقه پارس جنوبی و رویکرد حاکمیتی در تقویت این
مراکز از عواملی است که مرکز رشد علم و فناوري در جنوب کشور به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز پارس جنوبی مشخص شده است.
وي ادامه داد: هدف گذاري انجام پروژه ها براي حل مسائل صنعت نفت و خلق ارزش افزوده از طریق فناوري و نوآوري، ارتقاي نقش
شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپی در حل چالش هاي فناورانه صنعت نفت، استفاده از ظرفیت هاي قراردادهاي عملیاتی و توسعه
اي براي ارتقاي توانمندي فناورانه، دادن حداکثري اختیارات به حوزه پژوهش در فناوري شرکت هاي تابعه براي چابک کردن آنها و
همکاري انتقال فناوري پژوهش محور از طریق تحقیقات دانشگاهی از برنامه هایی است که نظام نامه تدوین شده وزارت نفت دنبال

می کند.



دولت بخشی از بدهی خود را از طریق فروش سهام تامین می کند

منبع: بورس امروزشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش بورس امروز، در نشست علنی نوبت عصر روز دوشنبه در بررسی جزییات لایحه بودجه 1400نمایندگان با پیشنهاد
علیرضا سلیمی نماینده محلات در تبصره 2بند د دولت را مکلف به پرداخت بدهی ناشی از عدم اجراي قانون سیاستهاي کلی

اصل 44 قانون اساسی کردند. در بند(د )تبصره 2 ماده واحده اصلاح شده آمده است: (...) ...

مجلس شوراي اسلامی دولت را مکلف کرد، مبلغ 10هزار
میلیارد ریال از بدهی ناشی از عدم اجراي بند (2) قانون
اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی را از سال
1387 تاکنون از طریق فروش سهام و دارایی هاي مالی

 
تأمین کند. 

به گزارش بورس امروز، در نشست علنی نوبت عصر روز
دوشنبه در بررسی جزییات لایحه بودجه 1400نمایندگان
با پیشنهاد علیرضا سلیمی نماینده محلات در تبصره 2بند
د دولت را مکلف به پرداخت بدهی ناشی از عدم اجراي

 
قانون سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی کردند. 

در بند(د )تبصره 2 ماده واحده اصلاح شده آمده است: دولت مکلف است مبلغ 10هزار میلیارد ریال از بدهی ناشی از عدم اجراي بند
(2) ماده (29) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل چهل و چهارم (44) قانون اساسی از سال 1387 تاکنون را از طریق فروش سهام
و دارایی هاي مالی تأمین کند و به منظور حمایت از نوسازي و بهسازي بنگاه هاي تعاونی و ایجاد اشتغال و کارآفرینی، در بخش تعاون

 
در قالب افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون از محل ردیف 54-530000 جدول شماره (9) این قانون هزینه کند. 

 
نمایندگان مجلس شوراي اسلامی از روز گذشته بررسی لایحه بودجه 1400 را در جلسه علنی آغاز کرده اند. 

 
  

 
 -

- منبع خبر : ایرنا



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/12/05

 
برگزاري کارگاه 

 
آموزشی آنلاین جشنواره کالاها 

 
و محصولات فرهنگی گیلان 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان از برگزاري کارگاه آموزشی آنلاین نخستین جشنواره کالاها و محصولات فرهنگی این استان به

 
مدت چهار روز خبر داد. 

«فیروز فاضلی» با اشاره به برگزاري نخستین جشنواره کالاها و محصولات فرهنگی استان گیلان، اظهار کرد: این جشنواره همزمان با
ششمین دوره جایزه ملی فیروزه و در سه بخش «عروسک»، «نوشت افزار» و «طرح و بسته بندي کالاهاي فرهنگی» در استان گیلان

 
برگزار می شود. 

فاضلی با اشاره به تمدید مهلت جشنواره تا 10 اسفندماه، گفت: علاقه مندان اعم از تولیدکنندگان، کارآفرینان و هنرمندان به شرکت
در این رویداد فرهنگی می توانند از طریق سامانه برخط جشنواره فیروزه به نشانی
https://jayezehfiroozeh.farhang.gov.ir در بخش استان گیلان و آثار خود را به صورت انفرادي و یا گروهی ارسال کنند.

 
آثار ارسالی می تواند در سه رده سنی کودك، نوجوان و بزرگسال ارسال شود. 

وي در ادامه با اشاره به برگزاري کارگاه هاي آموزشی در راستاي برگزاري این جشنواره، افزود: با توجه به شرایط کرونایی و عدم

 
برگزاري تجمعات این کارگاه ها به صورت آنلاین برگزار خواهد شد. 

فاضلی با بیان این که این کارگاه ها به مدت چهار روز تا پنجشنبه هفتم اسفندماه ادامه خواهد شد، گفت: موضوع این کارگاه هاي که
با حضور اساتید مجرب برگزار خواهد شد در زمینه مارکتینگ و برندینگ محصولات فرهنگی، اثربخشی رنگ در طراحی محصولات
فرهنگی، بررسی جایگاه عروسک و تأثیر و نقش آن در انتقال فرهنگ و سنت، نیز تکنیک هاي طراحی بسته بندي محصولات فرهنگی

 
است. 

 
وي افزود: این کارگاه هاي آموزشی از ساعت 12 الی 13:30 در آدرس https://gilan.farhang.gov.ir/u/6d7 برگزار می شود. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان در ادامه با اشاره به این که متأسفانه در سال هاي گذشته در حوزه تولید محصولات فرهنگی
اقدامات شایسته و قابل قبولی و در حد فرهنگ ایران به ویژه استان گیلان انجام نشده است، گفت: برگزاري چنین جشنواره هایی به

 
شناسایی فعالان این حوزه ها کمک و در ادامه به تولید محصولات فرهنگی مناسب کمک خواهد کرد. 

وي به برخی از اهداف برگزاري این جشنواره اشاره و اضافه کرد: فرهنگ سازي و ترویج، تولید، توزیع و مصرف کالاهاي فرهنگی،
هنري، زمینه سازي جهت نوع آوري و تبادل اندیشه ها و آموخته هاي هنرمندان و تولیدکنندگان محصولات فرهنگی، هنري، بهره
برداري از نمادهاي ملی و بومی محلی استان، ارتقاي کارآفرینی و ارزش آفرینی در حوزه فرهنگ و هنر، شناخت عمیق تر بوم فرهنگ
و ظرفیت هاي موجود آن در استان و رونق کسب و کارهاي فرهنگی از طریق شناسایی بازارهاي پنهان در حیطه محصولات فرهنگی و

 
هنري و خدمات فرهنگ بومی بخشی از اهداف نخستین جشنواره کالاها و محصولات فرهنگی استان گیلان است. 

 
دیپلم افتخار دو جشنواره بین المللی 

 
براي هنرمندان گیلانی 



معاون امور هنري و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان از کسب دو دیپلم افتخار به ترتیب جشنواره هاي بین المللی

 
فیلم رشد و کاریکاتور کلاهخود طلایی صربستان توسط «رضا مجلسی» و «جواد تکجو» خبر داد. 

«سید امیر مصباح» با اشاره به شیوع ویروس کرونا و تعطیلی بسیاري از فعالیت ها به ویژه فعالیت هاي هنري و سینمایی، اظهار کرد:

 
در یک سال گذشته بسیاري از جشنواره به واسطه شیوع این مهمان ناخوانده تعطیل و یا به صورت مجازي برگزار شد. 

معاون هنري و سینمایی ارشاد گیلان ادامه داد: کرونا سبب شد تا سی و دومین جشنواره تئاتر استانی گیلان و سومین جشنواره
نمایشنامه نویسی و حتی اکران همزمانی سی و نهمین جشنواره فیلم فجر که هرساله با حضور پرشور هنرمندان و علاقه مندان به این

 
حوزه برگزار می شد، با محدودیت و تعداد اندکی از هنرمندان برگزار شود. 

مصباح با اشاره به این که از سوي دیگر تعطیلی فعالیت سبب نشده که هنرمندان گیلان در جشنواره هاي بین المللی شرکت نکنند،

 
گفت: در همین ایام شاهد درخشش تعدادي از هنرمندان استان در جشنواره هاي ملی و بین المللی بوده ایم. 

وي با بیان این که دو هنرمند عرصه هنرهاي تجسمی و سینمایی استان گیلان در جشنواره هاي بین المللی درخشیدند، اضافه کرد:

 
«جواد تکجو» و «رضا مجلسی» موفق شدند با ارایه آثار خود در دو جشنواره دیپلم افتخار این جشنواره ها را کسب کنند. 

معاون هنري و سینمایی ارشاد گیلان با اشاره به این که «تکجو» با ارسال اثر خود به بیست و نهمین فستیوال کلاهخود طلایی
صربستان دیپلم افتخار این جشنواره را به عنوان تنها ایرانی کسب کرد، گفت: این هنرمند گیلانی با اثر «پنجره اي براي دیدن» در
این جشنواره شرکت و موفق به کسب دیپلم افتخار شد. وي در ادامه به مستند «طلارودان» اثر رضا مجلسی هنرمند گیلانی اشاره و
اضافه کرد: اثر این هنرمند در پنجاهمین جشنواره بین المللی فیلم رشد دیپلم افتخار بهترین پژوهش در بخش مستندهاي بلند را

 
کسب کرده است. 

مصباح با تبریک به این دو هنرمند گیلانی گفت: گیلان همیشه در حوزه هنر حرف هاي زیادي براي گفتن در سطح ملی و بین
المللی داشته و معرفی چهره هاي هنري شاخص ملی و فراملی تاییدکننده این سخن است.



معارضین محلی، خطري که توسعه ایلام را تهدید می کند / حسن نجفی

سمنانی

منبع: کرد پرسشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/12/05

سرویس ایلام - هر طرح بزرگ که با یک سرمایه گذار بزرگ و میلیاردها ریال و میلیون ها دلار و یورو در استان پیاده شده،
می شود و خواهد شد، گرفتار معضلات معارضینی است که به یک چالش اساسی براي توسعه صنعتی استان تبدیل شده اند.

سرویس ایلام - هر طرح بزرگ که با یک سرمایه گذار
بزرگ و میلیاردها ریال و میلیون ها دلار و یورو در استان
پیاده شده، می شود و خواهد شد، گرفتار معضلات
معارضینی است که به یک چالش اساسی براي توسعه

 
صنعتی استان تبدیل شده اند. 

به گزارش خبرگزاري کردپرس، ایلام سرافراز، قطعه اي
است از ایران باشکوه و ثروتمند که چون نگینی در جهان

می درخشد. ایلام گرچه از لحاظ جغرافیا و جمعیت کوچک است اما چیزي از یک کشور کم ندارد؛ از مرز و ذخایر انرژي و ظرفیتهاي
خدادادي طبیعی گرفته تا مردمانی با درجه همبستگی بالا و غیور که در بزنگاههاي حساس این آب و خاك، توانایی و وفاداري خود را

 
بارها ثابت کرده اند. 

ایلام گرچه سال ها به دلیل بی توجهی ها به این استان زرخیر از قافله توسعه متوازن و مشکلات ناشی از جنگ و دوران بعد از آن
عقب افتاده، اما در سال هاي اخیر توجه به امکانات خدادادي این استان سبب ایجاد فرصت هاي زیادي براي گام برداشتن در این

 
مسیر نصیب استان و مردمانش کرده است. 

سرمایه گذاري هاي کلان نظام، در یک دهه اخیر، از جاده، فرودگاه ،کشف میادین نفت و گاز و احداث پالایشگاه و پتروشیمی و
همچنین رونق گردشگري مذهبی و غیره نشان می دهد که ایلام، رفته رفته از یک استان حاشیه اي به یک استان محوري در

 
سیاستگذاري هاي کلان تبدیل شده است. 

همه اینها را گفتم تا به اینجا برسم که با وجود این همه سرمایه گذاري در استان، ایلام همچنان گرفتار معضلات اجتماعی در خصوص
سرمایه گذاري هاي کلان است. هر طرح بزرگ که با یک سرمایه گذار بزرگ و میلیاردها ریال و میلیون ها دلار و یورو در استان پیاده
شده، می شود و خواهد شد، مع الاسف از ب بسم االله تا اتمام پروژه و راه اندازي و فعالیتش گرفتار معضلات معارضینی است که به

 
یک چالش اساسی براي توسعه صنعتی استان تبدیل شده اند. 

فرقی هم نمی کند در چرداول باشد یا چوار یا دهلران و یا هر جایی که قرار است کلنگ یک پروژه بزرگ در استان به زمین زده شود.
تحصن و جاده بستن و معارض بودن و دعواهاي قبیله اي و ارعاب پرسنل به یک عادت ناصواب تبدیل شده که مطمئناً هر سرمایه

 
گذاري را از استان فراري خواهد داد که باید این مهم مدیریت شود. 

در کجاي ایران مردم هر روز جلوي کارخانجات و صنایع تحصن می کنند و جاده می بندند و کارگرانی که محل صدور شناسنامه شان

 
جاي دیگري از این آب و خاك است را تهدید می کنند؟ 

ایلام داراي مردمانی فهیم و آگاه است و بزرگان و جوانان خوب می دانند که اگر پروژه هاي اسمی مصوب شده و داراي ردیف بودجه
ملی که قرار است به ایلام بیایند، با چنین معضلاتی رو به رو شوند، هرگز ایلام رنگ حضور سرمایه گذار و توسعه صنعتی و اشتغال
پایدار را نخواهد دید. که GTPP شاهد مدعاست که با وجود ساخت سد گلال و بهره مندي منطقه از تأمین آب براي پروژه، شاهد



 
کلنگ زنی GTPP در خارج از استان ایلام بودیم. 

اگر در روزهاي آتی منطقه آزاد تجاري مهران مجوز بگیرد و شرکت هاي داخلی و خارجی به استان سرازیر شوند، آیا با یک تحقیق

 
اولیه در خصوص نحوه مواجهه ما با سرمایه گذاران حاضر به آمدن و آوردن پول به ایلام هستند؟! 

براستی نیروي انتظامی خدوم چند صد پرسنل دیگر استخدام کند که هر روز کارگران و کارکنان این شرکت هاي بزرگ را بی خوف و

 
خطر وارد محل کار کند و غروب آنها را سالم پیش خانواده برگرداند؟! 

با توجه به شناختی که از مردم زحمتکش و ولایت مدار استان ایلام و خاصه شهرستان شهید پرور چوار داریم، مطمئن هستم که می
دانند اتفاقات تلخ اخیر در پتروشیمی ایلام صرفاً به تحریک عوامل و ذینفعان محدودي است که از آب گل آلود قصد دارند ماهی زیاده
خواهی خود را صید کنند و قصد آنها نه خیر براي استان و شهرستان است که به فکر منافع اقتصادي و گاه مقاصد فراتر از اقتصادي

 
هستند که نتیجه اي جز تهدید آینده این استان را ندارد. 

از فرماندار دانش آموخته و فهیم چوار نیز تقاضا داریم به عنوان رییس شوراي تأمین شهرستان نسبت به شناسایی و معرفی این عوامل

 
درنگ نکند و کما فی السابق حوزه صنعت و منافع استان و کشور را تقویت کند. 

در پایان اطمینان دارم استان بابرکت ایلام در سایه همگرایی و وحدت مردمان شایسته ولایق خود، افق هاي امید بخشی را در حوزه

 
هاي مختلف و بالاخص حوزه نفت و گاز را فرا روي خود خواهد داشت. 

مدیرعامل پتروشیمی استان ایلام



توزیع 412 تن انواع کالاهاي اساسی در اردستان

منبع: ایسناشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/12/05

رئیس اداره صمت شهرستان اردستان گفت: اداره صمت جهت پاسخگویی به تقاضاي مردم و تنظیم بازار اقدام به توزیع بیش
از 412 تن انواع کالاهاي اساسی کرده است.

محمدرضا باقري در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: با توجه
به تقاضاي مردم براي خرید کالاهاي اساسی مورد نیاز
خود، این اداره جهت پاسخگویی به تقاضاي مردم و تنظیم
بازار اقدام به توزیع بیش از 412 تن انواع کالاهاي اساسی
مورد نیاز مردم از جمله برنج خارجی، روغن جامد و مایع،
شکر، گوشت قرمز، مرغ گرم، مرغ منجمد، تخم مرغ و میوه

 
کرده است. 

وي افزود: در 11 ماه امسال حدود 122 تن برنج هندي،
56 تن گوشت مرغ گرم، 22 تن مرغ منجمد، 87 تن شکر،
15 تن روغن نیمه جامد و 26 تن روغن مایع و 86 تن

 
تخم مرغ توسط فروشگاه هاي عرضه کننده مواد غذایی در شهرستان اردستان و روستاها توزیع شده است. 

رئیس اداره صمت شهرستان اردستان با بیان اینکه طی این مدت تعداد 204 فقره پروانه کسب توسط اتاق اصناف صادر شده است،
گفت: با تفاهم نامه اي که با بسیج اصناف جهت بهره گیري از ظرفیت بازرسان افتخاري و همیار بازرسی امضا شده است، علاوه بر

 
ملموس شدن میزان بازرسی ها براي مردم، تعداد بازرسی ها نیز افزایش یافته است. 

باقري به بازرسی از اصناف و مشاغل سطح شهرستان اردستان به خصوص میوه و سبزي فروشان اشاره کرد و گفت: تاکنون تعداد
2688 مورد بازرسی توسط بازرسان و گروه نظارت انجام شده است که در این راستا 185 واحد متخلف شناسایی شدند. همچنین

 
تعداد 422 واحد نانوایی مورد بازرسی و 57 فقره پرونده تخلف به تعزیرات حکومتی ارسال و این روند نیز ادامه دارد. 

وي با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه صنعت و معدن، تصریح کرد: تاکنون 23 فقره جواز تاسیس و پروانه اکتشاف با پیش بینی

 
ارزش سرمایه گذاري بیش از 1250 میلیون تومان و پیش بینی اشتغال 1850 نفر در بخش صنعت و معدن صادر شده است. 

رئیس اداره صمت شهرستان اردستان، تأکید کرد: تعداد 7 فقره پروانه بهره برداري با ارزش سرمایه گذاري بیش از 381 میلیون تومان
و اشتغال 281 نفر، تمدید 36 فقره جواز تاسیس صادره، تغییر دو خط تولید، 196 مورد بازدید از واحدهاي صنعتی، 28 مورد بازدید
از معادن و تخصیص ماهیانه 600 هزار لیتر سوخت معادن از جمله فعالیت هاي انجام شده از سوي اداره صمت شهرستان اردستان

 
بوده است. 



انتهاي پیام



بازدید وزیر ارتباطات از غرفه ایرانسل در رویداد بومی سازي زیرساخت هاي

شبکه ملی اطلاعات

منبع: ایستناشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/12/05

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات، طی بازدید از غرفه ایرانسل در رویداد «بومی سازي زیرساخت هاي شبکه ملی اطلاعات»،
اهتمام ایرانسل به حمایت از تولید ملی را مثبت ارزیابی کرد. به گزارش روابط عمومی ایرانسل، مهندس محمدجواد آذري

جهرمی در این بازدید، با آخرین اقدامات ایرانسل در زمینه حمایت از تولید ملی، ...

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات، طی بازدید از غرفه
ایرانسل در رویداد «بومی سازي زیرساخت هاي شبکه ملی
اطلاعات»، اهتمام ایرانسل به حمایت از تولید ملی را مثبت

 
ارزیابی کرد. 

به گزارش روابط عمومی ایرانسل، مهندس محمدجواد
آذري جهرمی در این بازدید، با آخرین اقدامات ایرانسل در
زمینه حمایت از تولید ملی، از جمله راه اندازي سامانه
مناقصه هاي الکترونیکی ایرانسل آشنا شد و این اقدامات را

 
مثبت ارزیابی کرد. 

سامانه مناقصه هاي الکترونیکی ایرانسل به نشانی sourcing.irancell.ir با هدف ارائه نیازمندي هاي ایرانسل در حوزه هاي

 
مختلف و شناسایی پیمانکاران و تأمین کنندگان ایرانی داراي صلاحیت، راه اندازي شده است. 

بر اساس این گزارش، ایرانسل با هدف ادامه حمایت از تولید ملی و اشتغال زایی در سال جهش تولید، در رویداد «معرفی دستاوردهاي

 
بومی سازي زیرساخت هاي اطلاعاتی شبکه ملی اطلاعات» شرکت کرد. 

اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران با حضور در این رویداد که روزهاي 3 و 4 اسفند ماه 1399، در پژوهشگاه ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات برگزار شد، آخرین دستاوردهاي خود در زمینه مراکز داده، شبکه توزیع محتوا و خدمات ابري را معرفی کرد. 

همچنین در حاشیه این رویداد، همایش ها و نشست هاي تخصصی و میزهاي گفت وگوي تقاضامحور بین مشتریان و عرضه کنندگان،

 
با همکاري مرکز ملی فضاي مجازي و نهادهاي بخش خصوصی و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار شد. 

ایرانسل که در راستاي بهره مندي از توانایی و ظرفیت شرکت هاي توانمند داخلی و حمایت از سیاست هاي کلان ملی مبنی بر
حمایت از تولید بومی و تقویت شرکت هاي دانش بنیان و توسعه فرصت هاي کسب وکار در حوزه هاي مخابراتی، شامل زیرساخت
هاي فناوري اطلاعات، مراکز داده، شبکه و امنیت اطلاعات در حال شناسایی پیمانکاران و شرکت هاي فعال ایرانی و همکاري با آنان



است، در این نمایشگاه بخشی از ظرفیت هاي خود در حوزه هاي مورد اشاره و فرصت هاي موجود براي همکاري هاي آتی با شرکت
هاي بومی توانمند و شرکت هاي دانش بنیان را به نمایش گذاشت.



غفلت از سرمایه اجتماعی

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/12/05

با تدوین اولین برنامه عمرانی هفت ساله کشور در سال 1327، قدم هایی براي نظم بخشیدن به نظام اجرایی ایران برداشته
شد. نوشته غفلت از سرمایه اجتماعی اولین بار در جهان صنعت نیوز. پدیدار شد.

 
با تدوین اولین برنامه عمرانی هفت ساله کشور در سال 1327، قدم هایی براي نظم بخشیدن به نظام اجرایی ایران برداشته شد. 

به گزارش جهان صنعت نیوز: با گذشت هفت دهه از اجراي برنامه هاي توسعه در ایران ارزیابی آنها از منظر توسعه انسانی و اجتماعی
در قالب تغییرات در کیفیت زندگی اهمیت ویژه اي دارد. پرسش این است که تغییر درکیفیت زندگی تا چه حد در برنامه هاي توسعه
بعد از انقلاب در اولویت سیاستگذاران بوده است؟ آیا در فاصله زمانی مورد نظر، بین برنامه هاي توسعه با بهبود کیفیت زندگی، ردپایی
یا نسبتی معنادار وجود داشته است؟ در کدام یک از این برنامه ها، تمرکز بر بهبود کیفیت زندگی بیشتر و مبنایی تر بوده است؟ چه
نوع شرایط اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی در مقاطع مختلف زمانی، زمینه ساز چنین توجهی بوده یا اقتضاي این گونه برنامه ها را می

 
کرده است؟ 

عوامل اقتصادي و مالی تاثیر بسزایی در ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی پس از انقلاب به جا گذاشته است. هدف این مقاله ارزیابی و
مقایسه اثرپذیري «ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی» بر مبناي مولفه هاي اقتصادي و مالی در برنامه هاي توسعه کشور بر مبناي روش
تحلیل محتوا و واحد تحلیل مضمون با بررسی مفاهیم موجود در متن احکام برنامه هاي توسعه است. در بررسی تمرکز برنامه هاي
توسعه بر ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی و اثرپذیري آن در برنامه هاي توسعه، ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی در قالب متغیرهاي
«امنیت اقتصادي- اجتماعی»، «همبستگی اجتماعی»، «ادغام اجتماعی»، «توانمندسازي اجتماعی» و «تداوم پذیري اجتماعی» در
الگوي پژوهش منظور شده اند. یافته ها نشان می دهند که در شش برنامه توسعه، در برنامه چهارم، بیشترین توجه به ابعاد اجتماعی
کیفیت زندگی و در برنامه ششم بعد مالی در قالب «امنیت اقتصادي- اجتماعی» نسبت به سایر مولفه هاي کیفیت زندگی مهم تر و
تعیین کننده تر بوده است. بعد «امنیت اقتصادي- اجتماعی» در برنامه ششم توسعه بیشترین حضور و در برنامه دوم توسعه کمترین

 
میزان توجه را به خود اختصاص داده است. 

از اواسط دهه 1960 با بروز پیامدهاي حاصل از رشد اقتصادي و کم تاثیر بودن آن بر بهبود کیفیت زندگی بخشی از مردم، به ویژه
تغییر چشمگیر در کاهش نابرابري و دشواري در دستیابی به شغل مناسب و شایسته براي گروه هاي کم درآمد و مقوله آزادي انتخاب
و عزت نفس جایگاه رشد اقتصادي به عنوان تنها معیار سنجش توسعه مورد تردید واقع شد. سیاست هایی که رشد اقتصادي را عامل
موثر توسعه می دانست، در حوزه اجتماعی مدعی شد که صرف معیار رشد اقتصادي نمی تواند چهره توسعه انسانی را به شکل واقع
بینانه نشان دهد. از این رو در اوایل دهه 1990 رویکرد توسعه انسانی در گزارش هاي سازمان ملل مقبولیت یافت. از اواسط این دهه،
مولفه هاي سرمایه اجتماعی و همبستگی اجتماعی در ادبیات توسعه به شکل ملموسی گسترش یافت. در سلسله مراتب اهداف توسعه
تغییراتی اساسی حاصل و بهزیستی اجتماعی و کیفیت زندگی در رأس اهداف توسعه قرار گرفت. این تغییر پارادایمی، با تعیین اهداف
توسعه هزاره از سوي سازمان ملل تقویت شد؛ اهداف هشت گانه اي که همگی بر مسائل اجتماعی نظیر آموزش، فقرزدایی، بهداشت،
محیط زیست، برابري جنسیتی و مشارکت در توسعه تاکید داشتند. این گذار، به ویژه در دیدگاه نهادهاي بین المللی، سبب شد در



نظریه هاي جدید توسعه ارتقاي مطلوبیت، رضایت خاطر ذي نفعان برنامه هاي توسعه اي و در نظر گرفتن خواست جمعیت هدف،

 
اهمیت بسیار یابد و به تدریج بهبود کیفیت زندگی به عنوان هدف توسعه مطرح شود. 

در این راستا شاخص هاي مربوط به ارزیابی عملکرد برنامه هاي توسعه نیز تغییراتی کیفی یافتند و علاوه بر عناصر فردي و عینی،
مولفه هاي اجتماعی و ذهنی را نیز شامل شدند یعنی نیازهاي رفاهی از مسائلی عینی چون خوراك، پوشاك، بهداشت و مسکن فراتر
رفته، ابعاد جدیدي همچون تامین اجتماعی، ارتقاي جنبه هاي کیفی زندگی، حفظ محیط زیست، همبستگی ملی و فراهم آوردن

 
شرایط لازم جهت مشارکت مردم در سطوح مختلف فرآیند توسعه را دربر گرفت. 

ارتقاي کیفیت زندگی در مقیاس هاي فردي و اجتماعی از دیرباز مورد توجه برنامه ریزان بوده است. در دهه هاي اخیر با اولویت یافتن
اهداف اجتماعی توسعه نگرشی انسانی و جامعه شناختی پیرامون کیفیت زندگی شکل گرفته است. سیاستگذاران در حوزه هاي مربوط
به خدمات اجتماعی، توسعه اقتصادي و مدیریت و برنامه ریزي زیست محیطی، غالبا بر حفظ و بهبود کیفیت زندگی افراد و عوامل
تاثیرگذار بر کیفیت آن متمرکز شده اند. کیفیت زندگی به عنوان عنصري کلیدي در سیاستگذاري حوزه عمومی بین برنامه ها و خط
مشی ها به عنوان «ابزار» و ارتقاي کیفیت زندگی به عنوان «هدف» نوعی تطابق را بوجود آورده اند. از دیدگاه مبتنی بر انتخاب
عمومی، کیفیت زندگی به شکل یک کالاي عمومی و دستاورد برنامه هاي توسعه اي و بنابراین به عنوان شاخصی کلیدي در ارزیابی
برنامه هاي عمومی از سوي سیاستگذاران) مورد اهمیت و توجه جدي قرار می گیرد. در این نگرش، کیفیت زندگی به عنوان برونداد
نهایی برنامه هاي توسعه منظور می شود که بهبود ابعاد عینی و ذهنی را دربر می گیرد. کنت (1997) بر این باور است که کالاي
عمومی با درآمد حداقلی، امنیت اجتماعی، بهداشت، آموزش و نیز میزان برابري در جامعه و رابطه درون اجتماع مرتبط بوده که همه

 
اینها به نوبه خود به کیفیت زندگی شهروندان مربوط می شوند. 

کیفیت زندگی با تاکید بر ابعاد اجتماعی آن تعادل در تامین و ارضاي نیازهاي زیست شناختی و انسانی و یکپارچه سازي مردم در
عرصه ها و موقعیت هاي اجتماعی شان را شامل می شود که با تعیین قواعد تجربی نیازهاي بشر مرتبط است. به عبارتی کیفیت
زندگی هم ساختار اجتماعی و هم موقعیت افراد را دربر گرفته و شامل پنج مولفه اصلی امنیت اقتصادي- اجتماعی (ناظر بر کیفیت
زندگی فرد-رویکرد عاملیت گرا)، همبستگی اجتماعی (ناظر بر کیفیت اجتماعی-رویکرد اجتماعی)، تداوم پذیري (براي بیان توسعه
پایدار و توزیع بین نسلی- رویکرد اجتماعی)، ادغام اجتماعی و توانمند سازي اجتماعی می شود. این مولفه ها، مستعد شمول مقیاس
هاي فردي و نیز فرافردي اند که این استعداد منجر به ایجاد رویکردهاي عاملیتی و ساختاري و منظري ترکیبی چون ساختمندي می
شود. در مورد این پنج مولفه عمده باید گفت که مولفه امنیت اقتصادي- اجتماعی به داشتن و برخورداري، مولفه همبستگی اجتماعی
به کم و کیف رابطه (و در واقع سهم سازه سرمایه اجتماعی در کیفیت زندگی)، مولفه ادغام اجتماعی به ترکیب حوزه حقوق با حوزه
امکانات مالی و همبستگی، مولفه توانمند سازي اجتماعی به قابلیت ها و فرصت بهره گیري از امکانات و بالاخره مولفه تداوم پذیري به
بیان توسعه پایدار و توزیع بین نسلی اشاره دارند. هر چند که مولفه هاي مطرح شده، جداگانه و در موارد خاص خود، به صورت مولفه
غالب مورد بررسی نظري و تجربی قرار گرفته اند لیکن بررسی و مطالعه فراگیر کیفیت زندگی مستلزم آن است که این مولفه ها و

 
شاخص هاي ذیل آنها به طور یکجا و یکپارچه مورد توجه قرار گیرند. 

استلزام منطقی مطالب بالا این است که یک جامعه با کیفیت بالا جایی است که در آن شهروندان باید به سطح قابل قبولی از تامین
اقتصادي و ادغام اجتماعی و زندگی در جماعات منسجم که به آنها امکان تحقق کامل توانایی هایشان را می دهد، دست یابند. در این
راستا، فیلیپس(2006)، ذیل رویکرد کیفیت اجتماعی، کیفیت زندگی را دامنه اي می داند که شهروندان قادر به مشارکت در زندگی
اجتماعی و اقتصادي جامعه شان، تحت شرایطی هستند که بهزیستی و توانایی بالقوه آنها بهبود می یابد. از این زاویه، درك پدیده
کیفیت زندگی در چند دهه گذشته تنها به واسطه برنامه هاي منظم توسعه امکان پذیر است زیرا سایر فعالیت هاي موضعی که فاقد

 
پشتوانه هاي قانونی یا اجماع نظر سیاستگذاران باشند، نمی توانند در حد لازم و مطلوب قابل استفاده و اتکا باشند. 



با توجه به اهمیت نقش سازه کیفیت زندگی در جامعه ایران و ابعاد مالی و اقتصادي آن در برنامه هاي توسعه، در این مقاله کوشش
می شود با استفاده از الگوي مناسب، متون برنامه ها تحلیل محتوي شوند. بر اساس شرایط و اقتضائات اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی
در مقاطع مختلف، نقش ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی در برنامه هاي توسعه کشور مشخص و به شیوه اي علمی به دو پرسش ذیل

 
پاسخ داده شود: 

 
1) کدام یک از ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی، در برنامه هاي توسعه مورد توجه بیشتري بوده اند؟ 

 
2) در کدام برنامه توسعه، توجه بیشتري به ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی شده است؟ 

پاسخ به این دو سوال، شناخت راه طی شده برنامه هاي توسعه را در زمینه کیفیت زندگی و ابعاد اجتماعی آن براي تجربه اندوزي

 
سیاستگذاران توسعه اجتماعی و انسانی آینده کشور هموار می سازد. 

 
انواع رویکردها به کیفیت زندگی 

 
اندیشمندان بحث کیفیت زندگی براي توصیف و همچنین تبیین آن، دو رویکرد عاملیتی و ساختاري در پیش گرفته اند. 

 
رویکرد اول: عاملیتی 

این رویکرد مبتنی بر فردگرایی روش شناختی است و جامعه را نه به عنوان یک کلیت بلکه به عنوان جمع جبري افراد جامعه مورد
توجه قرار می دهد. این نوع تبیین هر چند می پذیرد که عوامل فرافردي براي تبیین مفید هستند اما این عوامل را همچنان به زمینه
هاي فردي فرو می کاهد و بر نقش کنشگري فرد در شکل دهی به فرآیندها تاکید دارد. این رویکرد از کیفیت زندگی براي عاملیت
انسانی نقش محوري قائل می شود. بنابراین کیفیت زندگی بیشتر ناظر بر ذهنیات، قابلیت ها و توانمندي هاي افراد است تا شرایط
ساختاري اجتماعی یا محیط پیرامونی. از رویکردهاي گوناگون عاملیتی در مواجهه با کیفیت زندگی، می توان چنین نام برد: رویکرد

 
مطلوبیت گرایی، رویکرد ارزش هاي عام، رویکرد نیازهاي اساسی، رویکرد توسعه انسانی، نظریه نیازهاي انسانی و رویکرد قابلیتی. 

 
رویکرد دوم: ساختاري و کیفیت زندگی 

این رویکرد نسبت به رویکرد عاملیتی از دو ویژگی متمایز برخوردار است؛ اول آنکه مفهومی کامل و فراگیر از کیفیت ِزندگی ارائه می
دهد که تمامی حوزه هایی که در بهبود کیفیت زندگی موثرند را دربر می گیرد و دوم آنکه جامعه را به عنوان یک کلیت می بیند. در
این رویکرد براي کیفیت زندگی، عناصر سازنده و عوامل ایجاد کننده تعیین می شود. این عناصر به صورت عام عبارتند از

 
خودمختاري، شناخت، وابستگی متقابل و برابري که عواملی مانند امنیت، شهروندي و دموکراسی را براي محقق شدن نیاز دارند. 

در میان رویکردهاي ساختاري به کیفیت زندگی، برخی بر شرایط زندگی و کیفیت زندگی تمرکز دارند که شامل شرایط عینی و ذهنی
متکی بر منابع و فرصت ها می شود. برخی نیز بر نسبیت فرهنگی کیفیت زندگی تاکید دارند. این دسته از رویکردها چندبعدي
هستند و به طور جدي بر فرآیندهاي علّی و برهم کنشی اجتماعی و به ویژه بر نقش اساسی پویش هاي اقتصادي- اجتماعی و روابط

 
اجتماعی تمرکز دارند. 



رویکردهاي گوناگون ساختاري نیز در برخورد با کیفیت زندگی عبارتند از: رویکرد دیالکتیک دموکراتیک، کیفیت فراگیر زندگی و

 
کیفیت اجتماعی. 

رویکرد کیفیت اجتماعی در سال 1997 در بیانیه آمستردام از سوي نظریه پردازان حوزه هاي سیاستگذاري اجتماعی، جامعه شناسی،
علوم سیاسی، حقوق و اقتصاد مطرح شد و به سرعت توسعه یافت. (فیلیپس، 176:2006) امروزه این رویکرد به لحاظ نظري و عملی
یکی از مهم ترین سازه هاي کیفیت زندگی اجتماعی قلمداد می شود. بهبود همبستگی اجتماعی و مبارزه با مطرودیت اجتماعی،
حمایت از یک صورت بندي برابرطلبانه، کاهش نابرابري ها، هسته اصلی نگرش این رویکرد به کیفیت زندگی است. این رویکرد،
معطوف به نوعی سیاستگذاري اجتماعی است که در راستاي تحقق عدالت اجتماعی تلاش دارد و آن را می توان به عنوان یک بازنگري
انسانی در مطلوبیت گرایی (از رویکرد عاملیتی) و ارزیابی کیفیت زندگی بر اساس درآمد و ثروت به شمار آورد که درونمایه اصلی آن
امکانات و توانایی هاي مالی و روابط اجتماعی است. فیلیپس(2006) این رویکرد را به عنوان یک ابزار سیاستگذاري در راستاي پیشبرد
عدالت اجتماعی، یک سازه تئوریک واضح و کاربردي، جامع ومنطقی می داند؛ سازه اي که کیفیت زندگی را تفسیر می کند. در این
چارچوب، کیفیت زندگی عبارت است از دامنه اي که شهروندان قادر به مشارکت در زندگی اجتماعی و اقتصادي جامعه شان، تحت
شرایطی هستند که بهزیستی و توانایی بالقوه آنها بهبود می یابد. «کیفیت اجتماعی که از سوي شهروندان تجربه می شود، مبتنی بر

 
شرایط زیر است: 

 
1) درجه تامین اجتماعی- اقتصادي 

 
2) دامنه ادغام (شمولیت) اجتماعی 

 
3) دوام و شدت همبستگی و انسجام اجتماعی بین نسل ها 

 
4) سطح خودمختاري و توانمندسازي شهروندان.» 

 
شرح شرایط فوق عبارتند از: 

تامین اجتماعی– اقتصادي: دامنه اي است که در آن افراد از منابع کافی برخوردارند. این امر به دستاوردهاي اقدامات حمایتی جامعه،
نظام ها و موسسات اجتماعی به عنوان زمینه هایی براي اجراي فرآیند خود- تحقّقی افراد بستگی دارد. به طورکلی ابعاد تامین

 
اجتماعی- اقتصادي عبارت است از منابع مالی، مسکن و محیط زیست، بهداشت و مراقبت هاي درمانی، کار و آموزش. 

ادغام اجتماعی: دامنه اي است که افراد قادرند به نهادها و روابط اجتماعی دسترسی داشته باشند. ادغام اجتماعی با اصول برابري و
انصاف و علل ساختاري آنها ارتباط دارد و دغدغه اصلی آن در واقع عنصر شهروندي است که در حوزه هاي حقوق شهروندي، بازار کار،

 
خدمات خصوصی و عمومی و شبکه هاي اجتماعی مشارکت داوطلبانه دارد. 

همبستگی اجتماعی: ویژگی اي است مبتنی بر هویت ها، ارزش ها و هنجارهاي مشترك که از یک سو با انسجام به عنوان پایه اي
براي هویت هاي جمعی ارتباط دارد و از سوي دیگر با فرآیندي که شبکه هاي اجتماعی و زیرساخت هاي اجتماعی این شبکه ها را
ایجاد و پشتیبانی می کند، در ارتباط است. همبستگی اجتماعی حوزه هایی همچون اعتماد، ارزش ها و هنجارهاي همگانی، شبکه

 
هاي اجتماعی و هویت را دربر می گیرد. 



توانمند سازي اجتماعی: محدوده اي است که در آن قابلیت هاي شخصی افراد و توانایی فعالیت آنها از طریق روابط اجتماعی ارتقا می
یابد. توانمند سازي اجتماعی در واقع عبارت است از تحقق قابلیت ها و شایستگی هاي انسان در خصوص مشارکت کامل در فرآیند

 
هاي اجتماعی، اقتصادي، سیاسی و فرهنگی. 

به تعبیر فیلیپس(2006) عنصر تامین اجتماعی- اقتصادي به عدالت اجتماعی و توزیع منصفانه ثروت، وادغام اجتماعی به بهبود حقوق
شهروندي مربوط می شوند. همبستگی اجتماعی به یک قرارداد اخلاقی متقابل و انسجام و توانمند سازي به عدالت در فرصت ها و

 
شانس هاي زندگی اشاره دارند. 

یک جامعه با کیفیت بالا، جایی است که در آن شهروندان باید به سطح قابل قبولی از تامین اقتصادي و ادغام اجتماعی و زندگی در

 
جماعات منسجم که به آنها امکان تحقق کامل توانایی هایشان را می دهد، دست یابند. 

هرگاه عناصر چهارگانه کیفیت اجتماعی را روي دو محور عمود بر هم نشان دهیم، محور عمودي نشانگر فاصله بین سطح خُرد (فردي)
و کلان (ساختار اجتماعی) است. در یک سر محور افقی، موسسات و سازمان ها و در سر دیگر آن جماعات و گروه ها جاي دارند. از
منظر دیگر، محور عمودي به فرآیند ها و محور افقی به کنشگران مربوط است و هرکدام از محورها، میان روابط متقابل فرد و جامعه

 
پل می زند. 

 
شاخص هاي کیفیت زندگی 

با در نظر داشتن ضوابط مطروحه توسط شارپ، مولفه هاي اصلی و فرعی کیفیت زندگی و شاخص هاي عملیاتی آنها در بررسی «ابعاد
اجتماعی کیفیت زندگی در برنامه هاي توسعه کشور» انتخاب شده اند. این مولفه ها شامل «امنیت اقتصادي- اجتماعی»، «همبستگی
اجتماعی»، «ادغام اجتماعی»، «توانمندسازي اجتماعی» و نیز مولفه «تداوم پذیري» هستند که چهار مولفه اول از رویکرد «کیفیت
اجتماعی» و مولفه آخر از رویکرد «کیفیت فراگیر زندگی» استخراج شده اند. هر دو رویکرد کیفیت اجتماعی و کیفیت فراگیر زندگی

 
رویکردهاي ساختاري اند.    

شاخص هاي عملیاتی و مولفه هاي فرعیِ مولفه هاي اصلی معرفی شده در بالا که در این تحقیق از آنها استفاده شده است، به قرار

 
زیرند:  

 
مولفه امنیت اقتصادي- اجتماعی 

مولفه هاي فرعی این مولفه اصلی، «شغل و منابع مالی»، «مسکن و محیط اجتماعی» و «آموزش و بهداشت» هستند که به شاخص

 
هاي عملیاتی هر یک از آنها ذیلا اشاره شده است: 

شغل و منابع مالی: «اهمیت به کفایت درآمدي مردم و توزیع عادلانه درآمدها»، «امنیت شغلی و تامین اشتغال»، «کاهش (ریشه

 
کنی) فقر»، «رفع تبعیض در اشتغال و حقوق زنان» و «تعادل کار و زندگی». 

مسکن و محیط اجتماعی: «اهمیت دادن به خانه هاي مقاوم»، «اهمیت دادن به سرانه مترمربع براي اعضاي خانوار»، «اهمیت دادن به
امکانات اساسی: آب، تاسیسات بهداشتی و انرژي»، «اهمیت دادن به آلودگی آب، هوا و صوتی» و «دسترسی رایگان به مراکز مشاوره

 
اي و حمایتی». 



آموزش و بهداشت: «پوشش بیمه درمانی»، «اهمیت به وجود پزشک، تعداد بیمارستان و تجهیزات پزشکی»، «اهمیت دادن به خدمات

 
مراقبتی»، «تامین آموزش» و «کیفیت آموزش». 

 
عمده تاکید در این مولفه بر ابعاد «داشتن» و «برخورداري» است. 

 
مولفه همبستگی اجتماعی 

مولفه هاي فرعی این مولفه اصلی، «اعتماد اجتماعی»، «هنجار، ارزش و هویت» و «شبکه هاي اجتماعی» هستند که به شاخص هاي

 
عملیاتی هر یک اشاره می شود: 

اعتماد اجتماعی: «دامنه اعتماد مردم به دولت، نمایندگان، احزاب سیاسی»، «دامنه اعتماد مردم به نیروهاي انتظامی، رسانه ها،
نهادهاي مذهبی»، «دامنه اعتماد مردم به سیستم خدمات اجتماعی، معاملات اقتصادي»، «وضعیت قضایی مرتبط با تعداد پرونده هاي

 
ارجاع شده به دادگاه» و «اهمیت خانواده، اوقات فراغت، احترام متقابل والدین و فرزندان». 

هنجار، ارزش و هویت: «نوع دوستی: فعالیت داوطلبانه»، «تحمل خود هویتی دیگران، اعتقادات، رفتار و سلیقه هاي متفاوت سبک
زندگی»، «تمایل به پرداخت مالیات بیشتر، در صورت اطمینان از بهبود وضع فقرا»، «اهمیت به احساس غرور ملی» و «اهمیت به

 
هویت هاي گروهی». 

شبکه هاي اجتماعی: «عضویت در سازمان هاي سیاسی، خیریه، داوطلبانه یا باشگاه هاي ورزشی»، «حمایت دریافتی از خانواده،
همسایگان و دوستان»، «میزان ملاقات هاي منظم با همسایگان و دوستان»، «دریافت کمک غیرپولی از دوستان یا فامیل» و «مدت
زمان ارتباط با بستگان، با ازدواج یا بدون آن» این مولفه بیشتر ابعاد ارتباطی را پوشش داده و سهم سازه سرمایه اجتماعی را به وضوح

 
در کیفیت زندگی نشان می دهد. 

 
مولفه ادغام اجتماعی 

مولفه هاي فرعی این مولفه اصلی، « حقوق شهروندي»، « خدمات» و « درجه بازبودن و ثمربخشی موسسات» هستند که شاخص

 
هاي عملیاتی آنها عبارتند از: 

حقوق شهروندي: «اهمیت به حقوق اساسی و سیاسی»، «اهمیت به حق راي در انتخابات محلی»، «اجازه تظاهرات و راهپیمایی»،
«وجود مستمري سازمان یافته و تنظیم شده از سوي دولت براي ذي نفعان» و «نقش گروه هاي اقلیت قومی در انتخابات و انتصابات».

خدمات: «خدمات بهداشتی»، «دسترسی به سیستم حمل و نقل عمومی»، «امکانات ورزش همگانی»، «امکانات فرهنگی: سینما،

 
تئاترو کتابخانه» و «ارائه خدمات حمایتی، مراقبتی و بیمه اي». 

درجه بازبودن و ثمربخشی موسسات: «وجود فرآیندهاي شورایی و دموکراسی مستقیم نظیر رفراندوم»، «باز بودن سیستم اقتصادي»،

 
«وجود موسسات و سازمان هاي داراي شوراي کار»، «آزادي به طور اعم» و«تشویق تغییرات فرهنگی، آموزشی و شغلی». 



 
مولفه توانمندسازي اجتماعی 

مولفه هاي فرعی توانمندسازي شامل، «دانش محوري و بازارکار»، «حمایت از فعالیت هاي دسته جمعی» و «خدمات پشتیبانی

 
فردي» هستند که شاخص عملیاتی آنها تشریح می شود. 

دانش محوري و بازارکار: «وجود تحرك اجتماعی مبتنی بر مدرك تحصیلی»، «دسترسی به رسانه هاي آزاد و اینترنت براي دسترسی

 
به دانش»، «وجود نظارت بر قرارداد اشتغال»، «آموزش اشتغال محور» و «وجود طرح حمایت شغلی». 

حمایت از فعالیت هاي دسته جمعی: «وجود بودجه ملی و محلی براي فعالیت هاي داوطلبانه و غیرانتفاعی شهروندي»، «اجازه یا
توصیه شکل گیري گروه هاي فرهنگی خود سازمان یافته»، «تشویق همکوشی و یکپارچگی و انسجام»، «ارائه مسکن اجتماعی» و

 
«برخورداري از مشاوره رایگان». 

خدمات پشتیبانی فردي: «ارائه خدماتی که به استقلال شخصی و اجتماعی فرد کمک می کند»، «مراقبت از کودکان، پیش و پس از

 
مدرسه»، «فرصت هاي برابر براي افراد ناتوان»، «تامین سالمندان» و «تقویت روابط و پیوندها». 

 
مولفه تداوم پذیري اجتماعی 

مولفه هاي فرعی این مولفه اصلی، «حفظ سرمایه انسانی و اجتماعی»، «حفظ سرمایه طبیعی و محیط زیست» و «حفظ سرمایه

 
فیزیکی» هستند که به شاخص هاي عملیاتی هر یک از آنها ذیلا اشاره شده است: 

حفظ سرمایه انسانی و اجتماعی: «حفظ نیروي ماهر و کاردان»، «جذب و حفظ نخبگان»، «ترمیم شجاعت، پشتکار و وجدان کاري در

 
افراد»، «ارتقاي آگاهی و شناخت جامعه»، و «حفظ ارزش هاي فرهنگی». 

حفظ سرمایه طبیعی و محیط زیست: «تشویق مصرف کارآمدتر انرژي و منابع»، «حمایت از فناوري هاي پاك و تحرك پایدار»،

 
«افزایش سهم منابع تجدیدناپذیر»، «حفظ جنگل ها، مراتع و دریا» و «حفظ آب هاي زیرزمینی و آبخیزداري». 

حفظ سرمایه فیزیکی: «حفظ ابنیه تاریخی و غیرتاریخی»، «حفظ صنایع مادر و بروز کردن کارخانجات»، «تحدید تجدید بناي

 
ساختمان ها اعم از مسکونی و دولتی»، «حفظ سطح درآمد ملی (GDP)»و «حفظ راه ها و وسایل حمل و نقل عمومی». 

 
یافته هاي پژوهش 

 
در ماتریس (1) تعداد مفاهیم و مضامین ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی در هر یک از برنامه هاي اول تا ششم توسعه درج شده است. 

 
  

 
ماتریس (1):حضور ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی در برنامه هاي توسعه کشور 

 
تداوم پذیريتوانمندسازيادغامهمبستگیامنیتبعد 

 
جمع 



اقتصادي 

 
اجتماعی 

 

 
اجتماعی 

  
اجتماعی 

  
اجتماعی 

  
اجتماعی 

 
 

 
برنامه اول 

  
 107

  
 44

  
 44

  
 67

  
 46

  
 308

 

 
برنامه دوم 

  
 82

  
 19

  
 44

  
 33

  
 53

  
 231

 

 
برنامه سوم 

  
 171

  
 68

  
 154

  
 131

  
 107

  
 631

 

 
برنامه چهارم 

  
 160

  
 116

  
 166

  
 187

  
 136

  
 765

 

 
برنامه پنجم 

  
 121

  
 78

  
 154

  
 163

  
 140

  
 656

 

 
برنامه ششم 

  
 180

  
 97

  
 159

  
 116

  
 104

  
 656

 

 
جمع 

  
 821

  
 422

  
 721

  
 697

  
 586

 

 
 3247

 

 
 3247

 

 
  

 
با استفاده از ستون آخر ماتریس (1) جدول (2) تشکیل می گردد: 

 
 جدول (2): نقش شاخص کیفیت زندگی در برنامه هاي توسعه 

 
شرح 

 

درصد حضور «کیفیت زندگی» در

 
برنامه 

 
 
شاخص کل در برنامه 

 

 
برنامه اول 

  
 10

  
 308

 

 
برنامه دوم 

  
 7

  
 231

 

 
برنامه سوم 

  
 19

  
 631

 

 
برنامه چهارم 

  
 24

  
 765

 



 
برنامه پنجم 

  
 20

  
 656

 

 
برنامه ششم 

  
 20

  
 656

 

 
جمع 

  
 100

  
 3247

 

 
  

طبق جدول (2) برنامه چهارم با شاخص کل(765)، برنامه پنجم با شاخص کل(656) و با رتبه اي یکسان، برنامه ششم با شاخص
کل(656)، برنامه سوم با شاخص کل(631)، برنامه اول با شاخص کل(308) و بالاخره برنامه دوم توسعه با شاخص کل(231) به
ترتیب حائز بیشترین تا کمترین شاخص کل کیفیت زندگی بوده اند. درصد حضور «کیفیت زندگی» در هر یک از برنامه ها نسبت به
کل در نمودار نمایان است. بنابراین، «در برنامه چهارم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی کشور، بیشترین توجه به ابعاد اجتماعی
کیفیت زندگی شده است.» طبق جدول فوق کمترین میزان توجه به ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی، در برنامه دوم توسعه اقتصادي،

 
اجتماعی و فرهنگی کشور بوده است. 

 
جدول(3): جمع شاخص هاي هر بعد از ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی در شش برنامه توسعه 

بعد اجتماعی کیفیت زندگی
 

درصد حضور «بعد» در شش

 
برنامه 

 

جمع شاخص «بعد» در

 
شش برنامه 

 

 
امنیت اقتصادي و اجتماعی 

  
 29/25

  
 821

 

 
همبستگی اجتماعی 

  
 00/13

  
 422

 

 
ادغام اجتماعی 

  
 20/22

  
 721

 

 
توانمندسازي اجتماعی 

  
 46/21

  
 697

 

 
تداوم پذیري اجتماعی 

  
 05/18

  
 586

 

 
  

 چنان که ملاحظه می شود، امنیت اقتصادي و اجتماعی با شاخص کل(821)، ادغام اجتماعی با شاخص کل(721)، توانمندسازي
اجتماعی با شاخص کل(697)، تداوم پذیري با شاخص کل(586) و بالاخره همبستگی اجتماعی با شاخص کل(422) به ترتیب حائز

 
بیشترین تا کمترین حضور در کل شش برنامه توسعه بوده اند. درصد حضور هر یک از ابعاد نسبت به کل در نمودار مشهود است. 

بنابراین، «امنیت اقتصادي و اجتماعی، بیشتر از سایر ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی در مجموع کل شش برنامه توسعه مورد توجه بوده



است.» علاوه بر آن، جدول فوق نشان می دهد که کمترین میزان توجه در مجموع کل شش برنامه توسعه، به بعد همبستگی اجتماعی

 
کیفیت زندگی بوده است. 

بعد «امنیت اقتصادي اجتماعی» داراي بیشترین تعداد مفهوم یا مضمون «کیفیت زندگی» در برنامه اول توسعه است و سایر ابعاد (به
غیر از بعد توانمندسازي) از رقم چندان قابل توجهی برخوردار نیستند. همچنین شاخص کل کیفیت زندگی در این برنامه نسبت به
سایر برنامه ها، رقمی معادل 10درصد است. در برنامه دوم توسعه، همه ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی از ارقام پایینی تري نسبت به
برنامه اول برخوردار هستند و توجه کمتر به مولفه هاي اجتماعی در آن مشهود است و اقتصادي بودن هنوز در برنامه پررنگ است.
همچنین شاخص کل کیفیت زندگی در این برنامه نسبت به سایربرنامه ها، رقمی معادل هفت درصد است. در برنامه سوم توسعه،
تمامی ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی از مقادیر بالایی برخوردار هستند. همچنین شاخص کل کیفیت زندگی در این برنامه نسبت به
سایر برنامه ها، رقمی معادل 19 درصد است. در برنامه چهارم توسعه، تمامی ابعاد اجتماعی کیفیت زندگی از بالاترین ارقام برخوردار
هستند. همچنین شاخص کل کیفیت زندگی در این برنامه نسبت به سایر برنامه ها، رقمی معادل 24 درصد است. در برنامه پنجم
طبق یافته ها، اولا شاخص کل کیفیت زندگی در این برنامه به اندازه برنامه سوم است. ثانیا ابعادي مانند ادغام اجتماعی و توانمند
سازي اجتماعی در این برنامه هنوز از قوت خوبی برخوردارند. شاخص کل کیفیت زندگی در این برنامه نسبت به سایر برنامه ها، رقمی
معادل 20 درصد است. در ماتریس(1) شاخص کل کیفیت زندگی برنامه ششم همان مقدار برنامه پنجم را نشان می دهد، با این
تفاوت که بعد «امنیت اقتصادي اجتماعی» در آن، نه تنها از برنامه پنجم بلکه از تمامی برنامه ها بیشتر است. اما در این برنامه بعد
«توانمندسازي اجتماعی» و نیز بعد «تداوم پذیري اجتماعی» افت چشمگیري نسبت به برنامه پنجم داشته اند. شاخص کل کیفیت

 
زندگی در این برنامه نیز نسبت به سایر برنامه ها، رقمی معادل 20 درصد است. 

زمینه هاي سیاسی و اقتصادي جامعه عامل موثري در تعیین محتوا و جهت گیري هاي برنامه ها بوده اند. همین تفاوت در زمینه هاي
یادشده است که محتواي هر برنامه را از سایر برنامه ها متمایز کرده است. شاخص «کیفیت زندگی» از برنامه سوم توسعه به بعد، گاه
به وضوح و گاهی با اشاراتی، در متن برنامه ها خود را نشان داده است. واژه «کیفیت زندگی» به طور مستقیم در متن برنامه چهارم
توسعه وارد شده است. در مبانی نظري برنامه چهارم توسعه، کیفیت زندگی در سه قلمرو نیاز هاي حمایتی، نیاز هاي محیطی و
نیازهاي اساسی مورد توجه است. لکن در متن برنامه، این شاخص تنها ناظر بر نظام بهداشت و درمان است. در دو برنامه یا خیرالذکر،
که تحقق جامعه مدنی را مدنظر داشته اند، مفاهیمی نظیر حقوق شهروندي، توانمندسازي، سرمایه اجتماعی در متن برنامه خود را
نشان داده اند. اگرچه در برنامه پنجم توسعه، ابعاد کیفیت زندگی مشابه برنامه چهارم است و این به دلیل تبعیت شکلی از این برنامه
است و گرچه در برنامه ششم به شاخص هاي عمده اقتصادي و اجتماعی، توازن منطقه اي و توانمندسازي اقشار آسیب پذیر، شفافیت
و مبارزه با فساد، محیط زیست و منابع طبیعی، حمل و نقل و مسکن، آموزش، سلامت، بیمه و زنان و خانواده و امور حمایتی و آسیب
هاي اجتماعی توجه شده است که عمدتا از عوامل تعیین کننده کیفیت زندگی هستند، اما با این همه، برتري ابعاد اصلی و فرعی
«کیفیت زندگی» در برنامه چهارم در نتایج این تحقیق مشهود است. در جمع بندي نهایی امور اجتماعی و فصول مربوط به آن در
برنامه ها، به لحاظ محتوایی روندي تکاملی و کیفی را با پشت سر گذاشتن سه برنامه اول طی کرده اند. البته به لحاظ مضمونی، ابعاد

 
کیفیت زندگی فردي در برنامه ها بیشتر مورد توجه بوده اند. 

 
- نویسنده : سعید پسران رزاق 

-



تاکید معاون بنیاد شهید بر لزوم تسهیل خدمت رسانی به جامعه ایثارگري

منبع: ایسناشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در سفر به استان زنجان ضمن دیدار با ایثارگران این استان، از مراکز
درمانی مربوط به ایثارگران این استان نیز بازدید کرد.

به گزارش ایسنا، دکتر عبدالرضا عباسپور در ابتداي حضور
خود در استان زنجان با حضور در گلزار مطهر شهداي شهر
زنجان ضمن قرائت فاتحه به مقام بلند شهدا اداي احترام

 
کرد. 

وي در ادامه با حضور در بیمارستان بهمن شهر زنجان با

 
دکتر عزیزي رییس این بیمارستان دیدار و گفت وگو کرد. 
ارائه خدمات درمانی به جامعه ایثارگري و عقد قرارداد
بیمارستان بهمن با بیمه دي ازجمله مباحث مطرح شده در

 
این جلسه بود. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در
حاشیه این دیدار با «اجلالی» از جانبازان 70 درصد زنجانی که در این بیمارستان بستري بود عیادت کرد و در جریان روند درمان و

 
بهبودي وي قرار گرفت. 

عباسپور همچنین در جلسه شوراي مدیران و معاونین بنیاد شهید و امور ایثارگران استان زنجان حضور یافت و از نزدیک در جریان

 
عملکرد و مشکلات جامعه ایثارگري این استان قرار گرفت. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در این جلسه ضمن تقدیر از فعالیت هاي صورت گرفته توسط بنیاد شهید و امور
ایثارگران استان زنجان به بازدید صورت گرفته از بیمارستان بهمن و عقد قرارداد این بیمارستان با بیمه دي اشاره و ابراز امیدواري

 
کرد: با عقد این قرارداد بخش مهمی از مشکلات درمانی جامعه ایثارگري در استان زنجان حل شود. 

عباسپور با بیان اینکه جامعه ایثارگري عزیزترین قشر جامعه هستند، تصریح کرد: ارتباط با ایثارگران و خدمت رسانی به این عزیزان

 
باید با نهایت احترام و تکریم صورت گیرد. 

تداوم پایش سلامت، استفاده از پزشکان مشاور در کمیسیون هاي پزشکی، پیشگیري از شیوع بیماري کرونا و تکمیل مجموعه
توانبخشی ایثار زنجان از جمله مباحث دیگر مطرح شده توسط معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در این جلسه بود.
علی کاظمی مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان زنجان ضمن تأکید بر پیگیري اجراي تفاهم نامه هاي اشتغال و تأمین مسکن

 
ایثارگران، به ارائه گزارشی از فعالیت هاي صورت گرفته توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران این استان پرداخت. 

 
عباسپور در بخش دیگري از سفر خود به زنجان از داروخانه مهرگان بازدید کرد و پیگیر روند خدمت رسانی به ایثارگران شد. 

معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در جلسه با میرعلی سیدنژاد رییس بیمه دي در استان زنجان با بیان اینکه در
حال حاضر والدین شهدا و جانبازان در سنین سالمندي قرار دارند، گفت: در این شرایط جامعه ایثارگري به خدمات درمانی بیشتري

 
نیازمند هستند. 

عباسپور با تأکید بر لزوم تسهیل خدمت رسانی به جامعه ایثارگري توسط بیمه دي، اضافه کرد: همه مسئولان جامعه در راستاي

 
خدمت رسانی به جامعه معزز ایثارگري مسئول هستند. 



معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود:باید شرایطی فراهم شود تا خانواده هاي شهدا و ایثارگران که در شهرستان

 
ها ساکن هستند، از خدمات بیمه دي در محل سکونت خود بهره مند شوند. 

 
در ادامه این دیدار بحث و تبادل نظر در خصوص برخی از مشکلات مربوط به بیمه تکمیلی درمان ایثارگران استان زنجان انجام شد. 

 
عباسپور همچنین با حضور در منزل شهید «رضا ملکی» با مادر این شهید والامقام دیدار و گفت وگو کرد. 

وي ضمن عیادت از این مادر شهید و پیگیري روند بهبودي و درمان وي، خانواده هاي شهدا را عزیزترین قشر جامعه دانست و با

 
اهداي لوح تقدیر از این مادر شهید تجلیل و قدردانی کرد. 

 
معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه سفر خود با فتح االله حقیقی استاندار زنجان دیدار و گفت وگو کرد. 

پیگیري اجراي تفاهم نامه تأمین مسکن ایثارگران، اشتغال جامعه ایثارگري و تکمیل مجموعه فرهنگی، ورزشی و توانبخشی ایثار

 
زنجان از جمله موضوعات مطرح شده در این دیدار بود. 

 
عباسپور در این سفر با جانبازان گرانقدر 70 درصد «علی طاهري» و «ابراهیم صمدي» دیدار و گفت وگو کرد. 

انتهاي پیام



استاندارد سازي مصرف انرژي در واحدهاي تولیدي قم اجرایی می شود

منبع: قم نیوزشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل استاندارد قم گفت: برنامه استاندارد سازي مصرف انرژي به منظور ارتقا بهره وري و مدیریت بهینه در واحدهاي
تولیدي قم اجرایی می شود.

استاندارد سازي مصرف انرژي در واحدهاي تولیدي قم

 
اجرایی می شود 

به گزارش قم نیوز مجید آوري فرد بیان کرد: بخش صنعت
از جمله حوزه هاي مهم اقتصادي قم است و رعایت
استانداردهاي مورد نظر پیرامون مصرف انرژي در واحدهاي
صنعتی استان می تواند عامل توسعه بیش ازپیش آن با

 
استفاده از منابع و ظرفیت هاي موجود باشد. 

وي افزود: بر این اساس، بهره برداران صنایع انرژي بر و واحدهاي صنعتی بزرگ مستقر دراستان که مصرف آب، برق و گاز در آن ها
قابل توجه است در صورت رعایت استانداردهاي مورد نظر و بهره گیري از تجهیزاتی که در جریان تولید به انرژي کمتري نیاز دارد،

 
تشویق و در غیر این صورت با استفاده از ابزارهاي قانونی موجود به سمت استفاده صحیح از منابع انرژي هدایت خواهند شد. 

مدیرکل استاندارد قم ادامه داد: استانداردسازي مصرف انرژي در واحدهاي تولیدي استان بسیار مهم است و به طور حتم بهره برداران
با مشاهده تاثیر این راهبرد در کاهش هزینه هاي جاري خود که منجر به پایین آن قیمت تمام شده و افزایش رقابت پذیري

 
محصولات در بازار می شود، از آن استقبال خواهند کرد. 

آوري فرد گفت: همچنین باید تلاش کرد که محصولات صنعتی تولید شده درقم همزمان با رعایت استانداردهاي کیفی و مرغوبیت

 
بالا، داراي پایین ترین میزان مصرف انرژي باشد تا در رقابت با کالاهاي خارجی بتواند بازار را به دست آورد. 

وي بیان کرد: درصورتی که رقابت مثبت پیرامون استاندارد سازي هر چه بیشتر مصرف انرژي در میان صنعتگران و تولیدکنندگان

 
استان نهادینه شود، شاهد افزایش کمی وکیفی محصولات تولید شده در قم به صورت روزافزون خواهیم بود. 

379 واحد تولیدي فعال در استان استاندارد اجباري دارد و محصول آن ها براي عرضه به بازار باید داراي شرایط و کیفیت تعیین شده
باشد؛ همچنین یکهزار و 62 محصول تولید شده در استان نیز مشمول استاندارد اجباري است و بازرسان اداره کل استاندارد قم و

 
نهادهاي همکار آن بر نحوه تولید این محصول ها و رعایت شرایط کیفی تعیین شده، نظارت دقیق و مستمر دارند. 

قم داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه (ع) - قنوات - و فناوري اطلاعات و
ارتباطات (I.C.T) و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آنها به خصوص دو شهرك راهبردي



 
شکوهیه و محمود آباد موقعیت ممتازي براي توسعه سرمایه گذاري، تولید و اشتغال دارد. 

حجم سرمایه گذاري انجام شده براي واحدهاي صنعتی قم فراتر از 59 هزار میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاري

 
صورت گرفته در حدود 2 هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي استان براي بیش از 58 هزار تنَ فرصت اشتغال ایجادشده است. 
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ممانعت از ساخت وساز تعاونی ها در شمال و شمال شرق استان تهران/ آخرین

جزئیات از احداث شهرك جدید خوارزمی در 45 کیلومتري پایتخت

منبع: ایلناشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار تهران آخرین جزئیات از ساخت شهرك جدید خوارزمی در 45 کیلومتري پایتخت را
اعلام کرد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار تهران آخرین
جزئیات از ساخت شهرك جدید خوارزمی در 45

 
کیلومتري پایتخت را اعلام کرد. 

«عبدالرضا چراغعلی» معاون هماهنگی امور عمرانی
استاندار تهران در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با اشاره به
منطقه شهرري گفت: شهرري یک منطقه استراتژي و بسیار
مورد توجه مدیریت استان تهران است و تلاش می شود
برخی کاستی ها و مشکلاتی که در این منطقه وجود دارد

 
را با اولویت در حوزه عمرانی پیگیري و دنبال کنیم. 

وي ادامه داد: در این زمینه موضوعاتی چون شهرك گلخانه اي و همچنین رسیدگی و ساماندهی مشاغل مزاحم در این منطقه از
دستوراتی است که استاندار تهران به بنده محول کرده است و ما اقدامات لازم را در راستاي ساماندهی این موضوعات در دستور کار
قرار داده ایم تا برخی از مشکلات را حل کرده و از همه مهمتر به بحث آلودگی هوا و آلاینده هایی که در این منطقه وجود دارد را

 
بتوانیم برطرف کرده و شرایط مطمئن تر و بهتري را در حوزه محیط زیست فراهم کنیم. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار تهران با بیان اینکه در حوزه تقسیمات کشوري صحبتی نمی کنم، تصریح کرد: در حوزه ترافیک
نیز اقدامات و برنامه ریزي هایی صورت گرفته است و برخی معابر و تقاطع ها به ویژه تقاطع غیرهمسطح در این منطقه که باید حتما
در اولویت باشد و با وزارت راه در این خصوص وارد مذاکره شده ایم و فکر می کنم در سال 1400 سال فعالیت هاي گسترده عمرانی و

 
خدماتی به ویژه در حوزه اشتغال براي مردم شهرري باشد. 

چراغعلی در بخش دیگري از صحبت ها درباره شهر جدید خوارزمی خاطرنشان کرد: درخصوص شهر جدید خوارزمی ابلاغ رسمی
نداشته ایم اما جلسه اي مقدماتی درباره اینکه عرصه هایی که در این منطقه وجود دارد را می توانیم براي ساخت و ساز مسکن توسعه
دهیم، برگزار شده است و در حال بررسی هستیم تا نقاط جدید تجمعی مسکن را با برنامه و حساب و کتاب مهندسی و با رعایت

 
ضوابط و مقررات شهرسازي ومحیط زیست در این منطقه ایجاد کنیم. 

وي ادامه داد: با توجه به اهمیت این موضوع و جلوگیري از ساخت و ساز تعاونی ها در شمال و شمال شرق استان، مقرر شد طرح
جامع شهر جدید خوارزمی جهت تامین سرانه هاي عمومی و افزایش جمعیت پذیري و تراکم شهر بازنگري شود و محیط زیست



همکاري لازم را جهت حل مشکل تعاونی هاي مسکن این طرح انجام دهد، اما به دلیل اینکه مطالعات مشاور در این زمینه کافی نبود،
تصمیم گیري در این خصوص براي برخی موضوعات و نقطه نظرات ما با رعایت حفظ حریم صنایعی که در این منطقه وجود دارد به

 
هفته آینده موکول شد. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار تهران با بیان اینکه ما امیدواریم بتوانیم با ایجاد این شهرك که در 45 متري شهرستان تهران
قرار دارد با رعایت همه استانداردها به نیاز مسکن در استان تهران پاسخ دهیم، گفت: این طرح برنامه اي براي جایگزینی براي تعاونی
هاي مسکن 33گانه است و امیدواریم بخشی از این جایگزینی را در این منطقه صورت دهیم. تلاش می کنیم با کمک هاي وزارت راه
و شهرسازي و تعاونی هاي مسکن 33گانه نسبت به اضافه شدن این اراضی به سرانه هاي عمومی و نقاط تنفسی براي استان تهران به
ویژه پایتخت اقدام کنیم. البته تاکنون اقداماتی شده، اما کافی نبوده است و همچنین همراهی تعاونی هاي مسکن را نداشته ایم، اما
مصمم هستیم در فرصت باقی مانده تا پایان دولت دوازدهم و در نیمه اول سال 1400 اخبار خوبی در این زمینه داشته باشیم و

 
بتوانیم بخش قابل توجهی از مشکلات مسکن و تعاونی هاي مسکن را حل کنیم. 

چراغعلی در پاسخ به این سوال که آیا همه زیرساخت ها در این شهرك ایجاد می شود یا مانند شهرك هاي گذشته در ابتدا مردم
ساکن می شود و بعد زیرساخت ایجاد می شود، تصریح کرد: در مدیریت شهري این رویه غیرمنطقی است که در ابتدا سکونت به

 
محلی برده شود و سپس تاسیسات زیربنایی عمومی و ضروري را در آن منطقه گسترش دهیم. 

وي افزود: در مدیریت شهري ما آموخته ایم که باید در ابتدا تاسیسات زیربنایی را ایجاد کرد و بعد در یک منطقه کاربري هاي
مسکونی به این منطقه الحاق شود. قطعا در این برنامه هم این توجه وجود دارد، اما نیازمند کمک هاي همه وزارت خانه ها، سازمان ها
و ادارات کل مانند نوسازي مدارس، بهداشت و درمان و ورزش و جوانان و... هستیم تا شرایط قابل قبولی براي مردم استان که قرار

 
است در این مناطق ساکن شوند، ایجاد کنیم. 

او در پاسخ به این سوال که آیا باز هم شهرك هایی مانند شهرك خوارزمی در استان تهران ایجاد خواهد شد، گفت: تمام تلاش ما این
است که کاربري هاي پرتردد را از تهران فاصله دهیم من در گذشته نیز اعلام کرده ام که زیرساخت و تاسیسات شهري تهران بیش از
این پاسخگوي مهاجران و ساخت و سازهاي جدید به ویژه در پایتخت نیست و بیش از این نمی توانیم براي کاربري هاي مسکونی در
تهران بارگذاري کنیم، چرا که محیط زیست، بهداشت و درمان و... پاسخگو نیستند. بنابراین تمام تلاش ما این است که به شهرهاي
اقماري و نقاط تجمعی و مسکونی اطراف تهران توجه بیشتري کنیم تا باري از روي دوش مرکز استان تهران برداشته شود و مردم نیز

در رفاه بیشتري داشته باشند و این نگرانی هایی که در حوزه ترافیک و سلامت مردم داریم را به حداقل برسانیم.



آمادگی کامل بانک ملت براي حمایت همه جانبه از صنعت پتروشیمی

منبع: تسنیمشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرعامل بانک ملت اظهار داشت: افزایش سهم درصد محصولات پتروشیمی در دنیا و به فعالیت درآوردن پتانسیل هاي
بالقوه موجود در این صنعت، نیازمند همکاري بیش از پیش بانک ها و شرکت هاي پتروشیمی در کشور است.

مدیرعامل بانک ملت اظهار داشت: افزایش سهم درصد
محصولات پتروشیمی در دنیا و به فعالیت درآوردن
پتانسیل هاي بالقوه موجود در این صنعت، نیازمند
همکاري بیش از پیش بانک ها و شرکت هاي پتروشیمی

 
در کشور است. - اخبار بازار - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم به نقل از روابط عمومی بانک
ملت، دکتر محمد بیگدلی در افتتاحیه دومین نمایشگاه و
همایش تخصصی حمایت از ساخت داخل در صنعت
پتروشیمی با ابراز خرسندي از حضور در جمع تخصصی

فعالان این صنعت، از همه دست اندرکاران صنعت پتروشیمی که نقش تعیین کننده اي در عبور از شرایط جنگ اقتصادي داشته اند

 
سپاسگزاري کرد. 

وي از صنعت پتروشیمی به عنوان یک صنعت استراتژیک نام برد که پس از صنایع غذایی و خودرو، سومین صنعت بزرگ دنیا

 
محسوب می شود و رتبه نخست را در صادرات غیرنفتی کشور به خود اختصاص داده است. 

مدیرعامل بانک ملت با اشاره به این نکته که صنعت پتروشیمی در سال گذشته، 15 میلیارد دلار درآمد ارزي براي کشور داشته است،

 
یادآور شد: در شرایط تحریم و جنگ اقتصادي کنونی، ارزآوري بهترین خدمت براي کشور بوده است. 

دکتر بیگدلی با اشاره به تقاضاي 4 تا 5 برابري محصولات پتروشیمی در مقابل دیگر محصولات حوزه انرژي گفت: تنوع محصولات

 
پتروشیمی بسیار بالا است و تامین مواد اولیه هزاران کارگاه تولیدي و صنایع مختلف کشور از سوي پتروشیمی ها انجام می شود. 

وي با بیان این نکته که در سطح جهانی نیز بالاترین تقاضا مربوط به محصولات پتروشیمی در مقابل دیگر محصولات صنعت انرژي
است، اظهار داشت: آینده صنایع نفت و انرژي در صنعت پتروشیمی نهفته است بنابراین باید به سمت توسعه هرچه بیشتر این صنعت

 
حرکت کنیم. 

دکتر بیگدلی با تاکید بر این نکته که ضرورت ایجاب می کند که صنعت پتروشیمی را در کشور رونق و سهم پتروشیمی کشور را در
جهان ارتقا دهیم، اضافه کرد: در سالی که به نام جهش تولید نامگذاري شده است بخش مهمی از این جهش، می تواند از طریق

 
شرکت هاي پتروشیمی محقق شود و توجه و نگاه ویژه به این صنعت از مصادیق بارز اقتصاد مقاومتی است. 

وي با بیان این نکته که بانک ها براي حمایت از جهش تولید، باید صنعت پتروشیمی را مورد حمایت ویژه قرار دهند، گفت: بانک ملت

 
همواره تامین مالی پتروشیمی هاي کشور را در دستور کار داشته و تا به امروز حمایت هاي 

 
ویژه اي از این شرکت ها انجام داده است. 

به گفته دکتر بیگدلی، بانک ملت که زمانی از سوي فعالان این صنعت به عنوان بانک انرژي نام گرفته بود بیش از 20 میلیارد دلار در

 
حوزه نفت و گاز و پتروشیمی سرمایه گذاري کرده است. 



وي با اشاره به سهم سه درصدي ایران از عرضه جهانی محصولات پتروشیمی و رتبه دوازدهم در این زمینه، خاطرنشان کرد: افزایش
سهم درصد عرضه محصولات پتروشیمی نیازمند تدوین برنامه هاي میان مدت و بلندمدت است و بانک ملت به عنوان یک بانک بزرگ
که هم تجربه فعالیت در صنعت پتروشیمی را در کارنامه دارد و هم از توان مالی بالایی برخوردار آست آمادگی کامل دارد که براي

 
حمایت از تولید داخلی و رونق صنعت پتروشیمی، همه همکاري هاي لازم را انجام دهد. 

وي اظهار امیدواري کرد که خروجی این همایش و نمایشگاه به رونق تولید داخلی و افزایش تولید و اشتغال در کشور منتهی شود و

 
خیر و برکت آن نصیب همه مردم ایران شود. 

در این همایش و نمایشگاه، عباس جعفرلو و سیدابوطالب دیبایی معاونان مدیرعامل، حسن کمالوند و علی اکبر صابریان مدیران امور،
رضا تکبیري مدیر شعب مناطق آزاد تجاري - صنعتی و سیدمحمدرضا ساداتی رییس شعبه مستقل مرکزي، مدیرعامل بانک ملت را

 
همراهی می کردند. 

بر اساس این گزارش، دومین نمایشگاه و همایش تخصصی حمایت از ساخت داخل در صنعت پتروشیمی با حمایت ویژه بانک ملت از

 
روز 27 تا 29 بهمن ماه 99 برگزار شد. 

بانک ملت با برپایی غرفه اي در این نمایشگاه، انواع خدمات خود را در زمینه بانکداري شرکتی، تامین سرمایه، بیمه و صرافی را به

 
بازدیدکنندگان معرفی کرد. 

این گزارش می افزاید جعفر ربیعی مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس، غلامحسین مظفري مدیرعامل منطقه آزاد کیش و تعدادي از

 
مدیران عامل بانک ها نیز از غرفه بانک ملت در این نمایشگاه بازدید کردند. 

دکتر بیگدلی مدیرعامل بانک ملت و هیات همراه در جریان سفر به کیش، همچنین با غلامحسین مظفري مدیرعامل منطقه آزاد

 
کیش دیدار و گفت و گو کردند. 

در این دیدار طرفین بر گسترش تعاملات تاکید کردند.



احداث پتروپالایشگاه راهکار اشتغال زایی در مناطق زلزله زده استان

کرمانشاه است

منبع: تسنیمشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/12/05

گروه استان ها- به گفته نماینده مناطق غربی استان کرمانشاه در مجلس احداث پالایشگاه و پتروپالایشگاه و تولید و صادرات
فرآورده هاي نفتی به جاي نفت خام راهکار اصولی براي ایجاد اشتغال زایی در مناطق زلزله زده استان است.

گروه استان ها- به گفته نماینده مناطق غربی استان
کرمانشاه در مجلس احداث پالایشگاه و پتروپالایشگاه و
تولید و صادرات فرآورده هاي نفتی به جاي نفت خام
راهکار اصولی براي ایجاد اشتغال زایی در مناطق زلزله زده

 
استان است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از کرمانشاه، توسعه صنایع
پتروپالایشی علاوه بر ایجاد اشتغال و ارزش افزوده بالا،
یکی از راهکارهاي اصولی مقابله با تحریم هاي نفتی آمریکا
است زیرا صادرات فراورده هاي نفتی بسیار راحت تر از

صادرات نفت خام بوده و تنوع و تعدد مشتریان و بازار فروش و شیوه هاي انتقال فرآورده باعث شده است که تحریم پذیري آن توسط

 
آمریکا تقریبا غیرممکن شود. 

سرمایه گذاري دو میلیارد دلاري وزارت نفت در شهرستان هاي مرزي استان کرمانشاه در زمینه صنایع پالایشگاهی و پتروشیمی یک

 
اتفاق بی نظیر و تاریخی است که به تولید و اشتغال منطقه کمک خواهد کرد. 

شهریار حیدري نماینده مردم قصرشیرین، گیلان غرب و سرپل ذهاب در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به ظرفیت هاي ممتاز این
شهرستان ها در حوزه هاي مختلف سرمایه گذاري گفت: با توجه به مزیت هاي نفت و گاز شهرستان هاي حوزه انتخابیه بنده، در

 
زمینه احداث پالایشگاه و پتروشیمی سرمایه گذاري هایی خوبی از سوي وزارتخانه نفت انجام شده است. 

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی یا بیان اینکه تیم هاي کارشناسی با هدف شناسایی و ظرفیت سنجی امکان بهره برداري از منابع
گاز در منطقه و ایجاد یک پالایشگاه گاز و پتروشیمی به عنوان صنایع پایین دستی در منطقه به مطالعه پرداختند اظهار کرد: ساخت

 
این پروژه بزرگ می تواند به بهره برداري مناسب از منابع موجود در شهرستان هاي مرزي و همچنین اشتغال جوانان کمک کند. 

 
بزرگترین پالایشگاه هاي آمریکا به خاطر سرماي هوا بسته شدند 

 
هفته ها طول می کشد تا پالایشگاههاي نفت تگزاس به شرایط اولیه بازگردند 

نماینده مردم قصرشیرین، گیلان غرب و سرپل ذهاب در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه این پروژه اکنون در مرحله مکان یابی
قرار دارد و 17 نقطه براي مکان پروژه شناسایی شده و استعلام هاي مختلف در چند روز از دستگاه ها دریافت و به شرکت مشاور

 
تحویل شده است بیان کرد: به نظر بنده نقطه میانی سه شهرستان بهترین مکان براي احداث این پتروپالایشگاه است. 



حیدري با بیان اینکه پتروپالایش در هر کجاي نقاط غربی استان کرمانشاه ساخته شود امکان اشتغال جوانان وجود دارد بیان کرد: یک
سامانه پتروشیمی و پالایشگاه به این بزرگی را فقط در یک دهستان و یک منطقه سرمایه گذاري نمی کنیم بلکه باید متعلق به منطقه

 
باشد. 

وي با بیان اینکه از سومار گرفته تا قصرشیرین و گیلانغرب هر یک از این شهرستان ها داراي سدهاي متعددي است و آب به اندازه
کافی وجود دارد و دولت نیز تخصیص اعتبار می دهد عنوان کرد: 30 درصد از سامانه گرمسیري باید متعلق به صنعت باشد اما هنوز

 
یک درصد هم به صنعت تعلق نگرفته است و بیش از 90 درصد جوانان این شهرستان بیکار هستند و از بنده مطالبه کار دارند. 

عضو مجمع نمایندگان استان کرمانشاه افزود: بی شک انجام پروژه هاي اشتغال زایی همچون احداث پتروپالایش با توجه به درصد
بالاي بیکاري جوانان داراي اهمیت فراوانی است و سبب رونق اقتصادي منطقه می شود.



مراسم هفتمین روز درگذشت "مرحوم جلال الدین رحمت" برگزار می شود +

پوستر

منبع: شیعهشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/12/05

به مناسبت هفتمین روز ارتحـال مرحوم پروفسور جلال الدین رحمت عضو برجسته اندونزیایی مجمع جهانی اهل بیت(ع)
مجلس بزرگداشتی برگزار می گردد.

 
 <

به گزارش «شیعه نیوز»، به مناسبت هفتمین روز ارتحـال دانشمند سترگ جهان اسلام و متفکر بزرگ شیعی، مرحوم پروفسور «جلال

 
الدین رحمت» رییس فقید اتحادیه پیروان اهل بیت(ع) اندونزي (IJABI) مجلس بزرگداشت مجازي برگزار می گردد. 

این مجلس مجازي که به همت مجمع جهانی اهل بیت(ع) برپا خواهد گردید، سخنرانی ها به زبان هاي فارسی، اندونزیایی و انگلیسی

 
انجام شده و به شکل زنده پخش خواهد گردید. 

حجج اسلام «محمدجواد زارعان» معاون امور بین الملل مجمع جهانی اهل بیت(ع)، «عبدالمجید حکیم الهی» نماینده مقام معظم
رهبري در اندونزي و «سید مفید حسینی کوهساري» مدیر مرکز ارتباطات و بین الملل حوزه هاي علمیه سخنرانان ایرانی این مراسم

 
هستند. 

همچنین آقایان دکتر «سید عُمر شهاب» رییس شوراي سازمان اهل بیت(ع) اندونزي (ABI) و کیایی «مفتاح فوزي رحمت» فرزند

 
مرحوم جلال الدین رحمت، شخصیت هاي اندونزیایی هستند که در این مراسم به ایراد سخن خواهند پرداخت. 

حجت الاسلام «حسین بهرامی» از فضلاي فعال در مطالعات جنوب شرق آسیا، دبیري این مراسم را بر عهده خواهد داشت و در
ابتداي آن نیز استاد «علی علیزاده» قاري بین المللی قرآن، به قرائت آیاتی از کلام االله مجید پرداخته و ثواب آن را به روح مرحوم

 
دکتر جلال الدین رحمت و همسر گرامی ایشان اهداء می نماید. 

این بزرگداشت مجازي از ساعت 16:30 فردا سه شنبه 5 اسفند 1399 به وقت تهران (ساعت 8 شب به وقت جاکارتا) آغاز خواهد

 
گردید. 

شایان ذکر است دکتر «جلال الدین رحمت» رئیس اتحادیه پیروان اهل بیت(ع) اندونزي (ایجابی - IJABI) و نماینده سابق پارلمان

 
این کشور، روز 27 بهمن 1399 (15 فوریه 2021 م.) در سن 72 سالگی و بر اثر ابتلاء به بیماري کرونا چشم از جهان فرو بست. 

وي عضو برجسته مجمع جهانی اهل بیت(ع) بود و از شخصیت هاي معتدل و محبوب بین مسلمانان اندونزي محسوب می شد. مرحوم
جلال الدین رحمت (کانگ جلال) از پایه گذاران حرکت استبصار در اندونزي بود که میلیون ها نفر را به مذهب اهل بیت(ع) مشرّف

 
کرد. سازمان اهل بیتی "ایجابی" که وي ریاست آن را برعهده داشت در اکثر استان هاي اندونزي شعبه دارد و فعال است. 

مرحوم جلال الدین رحمت در دانشگاه هاي "آیووا" ایالات متحده آمریکا، "مطالعات بین الملل" استرالیا و "دانشگاه اسلامی ماکاسار"



اندونزي در رشته هاي علوم سیاسی، روابط بین الملل و علوم حدیث به تحصیل پرداخته بود. وي از سال 1978 که به عنوان استاد به

 
دانشگاه "پادجاران" پیوست تا آخر عمر به تدریس و تبلیغ اشتغال داشت. 

 
چهار روز قبل از فوت ایشان، همسر او حاجیه خانم «اوِیس کارتینی» نیز به دلیل مبتلا شدن به ویروس کرونا از دنیا رفته بود. 

انتهاي پیام



1200 نفر در شهرستان ري از طریق مراکز کاریابی شاغل شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/12/05

شهرري - ایرنا - رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان ري گفت: سه هزار و 600 نفر از ابتداي سالجاري تاکنون
در مراکز کاریابی تحت پوشش اداره کار این شهرستان ثبت نام کردند که از این تعداد یکهزار و 200 نفر شاغل شدند.

شهرري - ایرنا - رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی
شهرستان ري گفت: سه هزار و 600 نفر از ابتداي
سالجاري تاکنون در مراکز کاریابی تحت پوشش اداره کار
این شهرستان ثبت نام کردند که از این تعداد یکهزار و

 
200 نفر شاغل شدند. 

فرهاد شایق روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: ایجاد واحدهاي جدید و توسعه کارخانجات
موجود در شهرك ها، نواحی و لکه هاي صنعتی شهرستان

 
ري موجب ایجاد فرصت هاي شغلی جدید شده است. 

وي با بیان اینکه کاریابی هاي تحت پوشش اداره کار شهرستان ري در بخش هاي تولیدي و خدماتی افراد جویاي کار را ثبت نام می

 
کنند، خاطرنشان کرد: سه هزار فرصت شغلی جدید در سامانه کاریابی هاي شهرستان ري ثبت شده است. 

شایق نداشتن مهارت در بین جویندگان کار را از معضل هاي حوزه اشتغال در این شهرستان نام برد و خاطرنشان کرد: متاسفانه بیشتر

 
جویندگان کار که در کاریابی ها ثبت نام می کنند از مهارت هاي لازم برخوردار نیستند. 

این مسئول همچنین به طرح کاروزي اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان ري اشاره و اضافه کرد: بیکاران داراي مدرك
کارشناسی و بالاتر با ثبت نام در سامانه کارورزي به نشانی http://portaltvto.com/karvarzi می توانند سه تا 6 ماه ضمن

 
آموزش مهارت فنی ماهانه پنج میلیون ریال به عنوان حقوق دریافت می کنند. 

داداشی ادامه داد: متقاضیان ضمن داشتن کارت پایان خدمت باید حداکثر 35 سال داشته باشند و همچنین طی 2 سال گذشته کمتر

 
از سه ماه بیمه داشته باشند. 

وي با بیان اینکه در طرح کارورزي به کارفرمایان نیز تسهیلاتی داده می شود، اضافه کرد: کارفرمایانی که داراي مجوز فعالیت از مراجع
رسمی کشور باشند و نیروي هاي داراي مدرك کارشناسی و بالاتر را جذب نمایند از معافیت بیمه اي به مدت 2 سال برخوردار می

 
شوند. 

به گزارش ایرنا، شهرستان ري با برخورداري از 56 اتحادیه توزیعی، تولیدي و خدماتی و 10 هزار واحد صنعتی و صنفی از جمله



شهرك صنعتی شمس آباد، کارخانه سیمان و کارگاه هاي تولیدي و خدماتی اعم از سنگ بري، شیشه و سفال، آجرپزي، کارگاه

 
قالیبافی و قالیشویی، کشتارگاه دام و طیور به عنوان قطب کار و تولید در پهنه جنوب تهران مطرح است. 

 
شهرستان ري (به مرکزیت شهرري) در حدود یک میلیون نفر جمعیت دارد و در جنوب تهران واقع شده است. 

 
برچسب ها 

 
- شهرستان ري 

 
- اشتغال زایی 

 
- اشتغال پایدار 

- معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزرات کار



ابتکار بسیج دانشجویی کهگیلویه و بویراحمد در حوزه کارآفرینی در استان

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/12/05

معاونت پژوهش و فناوري با همکاري معاونت عملیات جهادي سازمان بسیج دانشجویی برگزار می کند.

معاونت پژوهش وفناوري بسیج دانشجویی کهگیلویه وبویراحمد بیان کرد: دوره علمی و تخصص کارآفرینی برگزار می شود که

 
این دوره قرار است در اوایل سال جدید در سه گام براي تمامی دانشجویان برگزار شود. 

حقانی خواه تصریح کرد: در گام اول استعداد یابی صورت می گیرد و در گام دوم توانمند سازي انجام می شود وهمچنین درمرحله

 
سوم کمک به شروع شغل مورد نظر صورت می پذیرد. 

وي افزود: از نکات مهم این دوره می توان به شغل هاي زود بازده و مورد نیاز جامعه توسط کارشناسان اشاره شده است و افراد
متناسب با این شغل ها استعداد یابی می شوند همچنین استفاده از اساتید مجرب در بحث توانمند سازي و آموزش موضوعات
کاربردي در ایجاد کارافرینی علمی و موثر (بازاریابی،مخاطب شناسی، ارتباطات، مشاورفردي و...) و کمک به اشتغال افراد مستعد و

 
توانمند دوره از جمله اهداف دوره است. 

معاونت پژوهش و فناوري بسیج دانشجویی کهگیلویه وبویراحمد در پایان گفت: لازم به ذکر است رویکرد علمی و تخصصی و پژوهش
محور در هرسه گام وجود دارد و هدف نهایی کمک به کارآفرینی موثر و کاربردي در جامعه است، جزئیات برگزاري دوره متعاقبا اطلاع

 
رسانی خواهد شد. 

انتهاي پیام/



گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/12/05

بیرجند - درآمد نیوز - پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی
ارزشمند در دل کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند. نوشته

گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

بیرجند &– درآمد نیوز &– پهنه وسیع استان خراسان
جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی
است که میراثی ارزشمند در دل کویر به شمار می رود و
برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی

 
را ایجاد می کند. 

به گزارش ایرنا استان مرزي و کویري خراسان جنوبی از نظر دارا بودن مواد معدنی در کشور جایگاه ممتازي دارد به گونه اي که از 65

 
نوع ماده معدنی شناخته شده در ایران، 50 نوع آن در خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آنها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک

 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 



 
آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی 

با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد اما توسعه تراش
گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد

 
معدنی و جلوگیري از خام فروشی آنها است. 

گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 

محمدابراهیم رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی
مردم منطقه و به منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه

 
هستند، تشکیل شد. 

وي افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

 
بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد 

کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت: در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق

 
وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

حمید پرورده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص

 
برداشت از معدن داشت. 

وي گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 

وي اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این

 
معدن براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 



وي تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآوردهایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده

 
است. 

 
ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی 

اما مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام
نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده، توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود
شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج

 
شده است. 

علی حسن نیا افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که

 
از برداشت هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

وي وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها را
برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت روند

 
صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

وي گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

وي بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص مزایده و اخذ مجوزها و استعلامات از

 
وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

وي گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 

 
پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان 

سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسوول میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت



 
شوراي ثبت کشور خبر داد. 

عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این
سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 

محمد عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی

 
سنگ هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

وي افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر
توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

وي گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با

 
اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

مسوول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات
اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات

 
تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

وي اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

عرب گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث

 
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است 

آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و

 
توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 



محمدعلی عرب گفت: در حال حاضر از شهرهاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه

 
دارند و آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 

رییس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کارهاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 

محمود یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام

 
فروشی این سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

وي گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال

 
پرداخت شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

وي افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک مورد

 
حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 

خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه
قیمتی است.



اختتامیه جشنواره ملی کاریکاتور با حمایت بیمه ملت برگزار شد

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/12/05

مراسم اختتامیه اولین جشنواره کاریکاتور کارا با حمایت شرکت بیمه ملت برگزار و نفرات برگزیده این جشنواره معرفی شدند.

 
 

 
مراسم اختتامیه اولین جشنواره کاریکاتور کارا با حمایت شرکت بیمه ملت برگزار و نفرات برگزیده این جشنواره معرفی شدند. 

به گزارش اقتصادآنلاین، مراسم رونمایی از کتاب کاریکاتور کارا (آثار منتخب جشنواره ملی کاریکاتور کارا) با حضور اسحاق جهانگیري
معاون اول رییس جمهوري، محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و دکتر دلفراز مدیرعامل بیمه ملت روز چهارشنبه

 
29 بهمن ماه 99 برگزار شد. 

این کتاب به همت مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و انتشارات علمی - فرهنگی و با حمایت
شرکت بیمه ملت تهیه شده است. همچنین، در این مراسم از دو کتاب دیگر به نام توسعه روستایی ترجمه دکتر منصوري و نظام

 
حکمرانی تالیف دکتر فرید احمدي رونمایی شد. 

 
در ادامه مراسم، رونمایی و ابطال تمبر اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی نیز برگزار شد. 

گفتنی است؛ مراسم اختتامیه اولین جشنواره کاریکاتور کارا، با حضور معاون اول رییس جمهوري، وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی و
مدیرعامل بیمه ملت روز چهارشنبه 29 بهمن ماه 99 در مجموعه فرهنگی ورزشی تلاش برگزار و به ترتیب سلمان طاهري برنده

 
جایزه ویژه، فیروزه مظفري برنده جایزه اول، محمود نظري برنده جایزه دوم و علی میرایی برنده جایزه سوم این جشنواره شدند. 



 
 

پربیننده ترین بانک دي 1200میلیارد ریال تسهیلات به فرهنگیان پرداخت کرد توافق ایران و کره جنوبی در خصوص انتقال منابع
ارزي ایران/ پیگیري مطالبه خسارات ناشی از عدم همکاري بانک هاي کره اي تاکید بر آزادسازي منابع ارزي در کره جنوبی/ بررسی

نحوه استفاده از منابع بانکی ایران در ژاپن واکنش بانک مرکزي به بازداشت یک مدیر ارزي روش جدید وصول و برگشت زدن چک



برگزاري طرح هاي ملی در حوزه کارآفرینی ویژه سازمانهاي مردم نهاد

جوانان در شیراز

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/12/05

انجمن مردم نهاد نداي آرامش و موسسه مردم نهاد اندیشه رسا مهر از سازمان هاي مردم نهاد فعال استان فارس،مجري
برگزاري دو طرح ملی ویژه جوانان عضو سمن ها در حوزه کارآفرینی هستند.

برگزاري طرح هاي ملی در حوزه کارآفرینی ویژه
سازمانهاي مردم نهاد جوانان در شیراز انجمن مردم نهاد
نداي آرامش و موسسه مردم نهاد اندیشه رسا مهر از
سازمان هاي مردم نهاد فعال استان فارس،مجري برگزاري
دو طرح ملی ویژه جوانان عضو سمن ها در حوزه

 
کارآفرینی هستند. 

به گزارش خبرگزاري برنا ، به منظور دانش افزایی سمن
هاي کارآفرین و در راستاي اشتغال زایی جوانان دو طرح

ملی به میزبانی انجمن مردم نهاد نداي آرامش و موسسه مردم نهاد اندیشه رسا مهر در محل سالن جلسات معاونت فرهنگی و امور

 
جوانان اداره کل ورزش و جوانان فارس به صورت رایگان از تاریخ 4 اسفند لغایت 7 اسفند برگزار می گردد. 

 
مدرسان این دوره دکتر آرمان و دکتر دهقانی از استاید برجسته کشوري در حوزه کارآفرینی می باشند. 

 
جوانانی از استان هاي فارس،بوشهر،هرمزگان،کهگیلویه و بویر احمد،چهارمحال و بختیاري،اصفهان،یزد و کرمان حضور دارند. 

دکتر آل اسحاق مدیرکل کل طرح هاي ملی و فراگیر جوانان وزارت ورزش و جوانان به عنوان میهمان ویژه در مراسم اختتامیه این دو
طرح ملی که روز چهارشنبه 6 اسفنده ماه با حضور مسیئولین استانی برگزار میگردد حضور خواهد داشت.



طرح راهبران شغلی، اقدامی مؤثر براي اشتغال پایدار

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/12/05

اجراي طرح راهبران شغلی، اشتغال پایدار براي مددجویان را به دنبال دارد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیمامرکز کردستان، علیرضا
خوشبخت رئیس کمیته امداد کامیاران با اشاره به اینکه
یکی از مهم ترین راهکار هاي این نهاد براي توانمندسازي
مددجویان، ایجاد اشتغال است، افزود: طرح راهبران شغلی
این نهاد درشهرستان کامیاران، گام مهمی جهت ایجاد

 
اشتغال پایدار و کسب و کار موفق براي مددجویان است. 

خوشبخت با بیان اینکه در حوزه اشتغال و خودکفایی کمیته امداد، مددجویان بعد از استعداد سنجی و مشاوره شغلی و ارائه
تسهیلات، وارد چرخه اشتغال می شوند، تصریح کرد: در همین خصوص مددجویانی که نیازمند آموزش هستند پس از فراگیري برخی

 
مهارت ها وارد بازار کار می شوند. 

خوشبخت به طرح جدید کمیته امداد با عنوان راهبري شغلی اشاره کرد و گفت: این طرح موجب اثربخشی بیشتر اعطاي تسهیلات

 
اشتغال و پایداري مشاغل ایجادشده براي مددجویان می شود. 

خوشبخت تاکید کرد: در طرح راهبران شغلی، فردي که از او بانام هدایتگر و راهبر شغلی یاد می شود در واقع فعال اقتصادي و
کارآفرینی است که در یک عرصه خاص تولیدي مشغول فعالیت است که پس از تائید صلاحیت و اهلیت فردي و حقوقی، زمینه

 
همکاري کمیته امداد با وي فراهم می شود. 

وي افزود: از کارآفرینان و صاحبان مشاغل و ایده هاي نو در شهرستان دعوت می کنیم در صورتی که طرح هاي تضمین شده دارند به

 
کمیته امداد مراجعه کنند تا پس از تأیید طرح ها، نسبت به معرفی آن ها به مددجویان به عنوان رهبر شغلی اقدام شود. 

{sepehr_media_6085768_400_300$}



نقش مهم فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی در توسعه

کشور

منبع: نمایندهشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/12/05

صالحی رئیس فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی با اشاره به انتخاب فرزاد گرامی به عنوان مشاور
فراکسیون گفت:فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري می تواند نقش مهمی در توسعه پایدار، اشتغال و کارآفرینی در کشور

داشته باشد.

به گزارش «نماینده» مسلم صالحی با بیان اینکه "فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی" می تواند محرك اصلی
توسعه پایدار، اشتغال و کارآفرینی در کشور باشد، گفت: با جدیت به دنبال آن هستیم تا بتوانیم اهداف اصلی این فراکسیون را از
جمله توسعه شبکه نظام مند مابین نهادهاي دولتی و فعالان اقتصادي بخش خصوصی، ایجاد یک بستر تعامل چابک جریانات سرمایه

 
گذاري و سرمایه پذیري و نهایتا جذب سرمایه حداکثري با منشاء داخلی و خارجی، محقق کنیم. 

رئیس "فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی" افزود: براي رسیدن به اهداف ذکر شده، لازم است تا یک ساختار

 
اجرایی قدرتمند و هوشمند به کار گرفته شود تا بتواند با برنامه ریزي منسجم و علمی، نتیجه مطلوب را حاصل کند. 

وي تاکید کرد: در همین راستا، فرزاد گرامی، از اعضاي هیئت علمی دانشگاه و داراي سوابق و تجارب ارزشمند در این حوزه، به عنوان
مشاور ارشد فراکسیون منصوب شد.



افتتاح واحد پرورش شتر مرغ در مهریز

منبع: صنعت مرغداريشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/12/05

با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع استاندار یزد در مهریز در ابتدا یک واحد پرورش شتر مرغ 300 قطعه
اي افتتاح شد. کارآفرین مهریزي گفت: این مجموعه در زمین به مساحت 10 هزار متر مربع احداث شده است و زمینه

اشتغال 5 نفر مستقیم و 40 نفر غیر مستقیم را فراهم کرده است.ابویی ادامه داد: در این ...

با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع
استاندار یزد در مهریز در ابتدا یک واحد پرورش شتر مرغ

 
300 قطعه اي افتتاح شد. 

کارآفرین مهریزي گفت: این مجموعه در زمین به مساحت
10 هزار متر مربع احداث شده است و زمینه اشتغال 5 نفر

 
مستقیم و 40 نفر غیر مستقیم را فراهم کرده است. 

ابویی ادامه داد: در این مجموعه روزانه به طور متوسط

 
300 کیلوگرم گوشت شترمرغ تولید می شود. 

عظیمی ضمن بازدید از چند واحد تولیدي و صنعتی

 
مسائل و مشکلات صاحبان صنایع را بررسی و براي رفع آن قول مساعد داد. 

وي تامین مواد اولیه و نداشتن نقدینگی و مشکل زیرساخت را از جمله مشکلات این واحد هاي تولیدي و صنعتی عنوان کرد و گفت:
از واحد ماشین سازي مهریز بازدید و مشکل نقدیگی نداشت که در مجموعه مرکز استان مرتفع خواهد شد و همچنین چند واحد که
مشکلات زیر ساخت داشتند مورد برسی قرار گرفت و ظرف مدت ده روز آینده مشکلات آن ها با نهاد هاي مربوطه مورد بررسی و رفع

قرار می گیرد.



یک عمر دویدیم به بیمه نرسیدیم/ سود فرش بافی به جیب واسطه ها می رود

منبع: داناشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/12/05

رج به رج فرش هاي بافته شده حاصل دسترنج بانوان زحمت کشی است که بعد از سال ها گره زدن از داشتن بیمه محروم
هستند و سود دسترنج آنها به جیب واسطه ها می رود.

 رج به رج فرش هاي بافته شده حاصل دسترنج بانوان

 
زحمت کشی است که بعد از سال ها گره زدن از داشتن بیمه محروم هستند و سود دسترنج آنها به جیب واسطه ها می رود. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از کُردتودي، قالی بافی از زمان هاي خیلی دور در روستاها و شهرهاي استان کردستان

 
به ویژه شهرستان بیجار که مهد فرش بافی کردستان است رواج داشته است. 

شهرت فرش دست بافت بیجار گروس فراتر از مرزهاي ایران است و این هنر چشم نواز آذین بسیاري از کاخ ها و منازل اعیان نشین

 
کشورهاي آلمان، آمریکا، هلند و روسیه است. 

نام بیجار گروس مترداف فرش هاي دست بافت نفیسی است که حاصل دسترنج بانوان زحمت کشی است که بعد از سالها گره زدن و
چشم دوختن به نقشه فرش و پایین آوزدن دفه بر تارهاي دار قالی از داشتن بیمه محروم هستند و سود دسترنج آنها به جیب واسطه

 
ها می رود. 

بانو فتح الهی یکی از ي30 هزار بافنده کردستانی است که سهمی در بافت فرش هاي دست بافت این دیار دارد، نان آور خانه است،
دلی پر درد از ناسازگاري روزگار دارد، از هفت سالگی با دستان کوچکش تار و پود قالی را بهم گره زده و کمک حال خانواده بوده و

 
امروز بعد از 30 سال فرش بافی از داشتن یک بیمه ساده هم محروم است. 

 
سود کارم به جیب واسطه ها می رود، رغبتی براي ادامه فرش بافی نداریم 

وي در گفتگو با خبرنگار کردتودي اظهار داشت: در طی چند سال گذشته با توجه به مشکلات مالی و نداشتن مخارج بر پا کردن دار

 
قالی براي واسطه ها کار میکنم و براي یک فرش خوب ي1 ماه وقت صرف میکنم در پایان بافت کمترین دستمزد را دریافت می کنم. 



وي افزود: تا کنون فرش ها و گلیمچه هاي زیادي بافته ام که از طریق فروش آنها مخارج خانه و بچه هایم را تامین می کنم اما دلم

 
براي خودم می سوزد که بعد از چندین سال کار کردن براي آینده خودم هیچ پس اندازي ندارم. 

 
 

این بافنده کرستانی ادامه داد: اگر سرمایه داشتم ي کارگاه کوچک براي خودم دست و پا میکردم و از طریق آن هم می توانستن به

 
دخترهاي جوان آموزش فرش بافی بدهم هم حاصل دست رنج هاي خودم را به فروش برسان که بتوانم زندگیم را اداره کنم. 

فتح الهی ادامه داد: در حال حاضر فرش بیجار رونق گذشته خود را ندارد و اکثر بافندگان وجود طرح هاي کپی، رنگ هاي شیمایی،

 
وسایل نامرغوب را دلیل کود هنر و صنعت فرش بافی اعلام کرده اند. 

 
تنها خواسته یک فرش باف زحمت کش داشتن بیمه است 

کلهري یکی دیگر از بانوان فرش باف بیجاري گفت: رونق صنعت فرش بافی توجه به فرش بافان است و مهمترین خواسته یک فرش

 
باف بعد از چند سال زحمت داشتن یک بیمه است که در حال حاضر از آن محروم هستیم. 

وي عنوان کرد: هر چند وقت یکبار می گویند سایت بیمه فرش بافی باز است و فرش بافان با ارائه مدارك لازم اقدام کنند اما بعد از

 
چند ساعت شاهد بسته شدن سایت هستیم و مشخص نیست چه افرادي شامل حال این بیمه می شوند. 

این بانوي فرش باف بیجاري تصریح کرد: به دلیل عدم حمایت مسوُولان از صنعت فرش بافی و فرش بافات چراغ صنعت فرش بافی در
بیجار که مهد فرش استان کردستان است به سوسو افتاده و دیگري بانوان رغبتی به بافت فرش دست بافت ندارند و فرش هاي

 
کامپیوتري جایگزین آنها شده است. 

کلهري ادامه داد: اگر مسوولان مشکلات گرانی تامین مواد اولیه و بیمه قالی بافان را حل کنند بانوان فرش باف رغبت بیشتري براي

 
کار کردن دارند. 

وي بیان داشت: در حال حاضر بعلت گرانی مواد اولیه خودم قادر به خرید پشم و وسایل مورد نیاز نیستم و باید براي واسطه ها کار
کنم که در آخر کار تنها چیزي که برایم باقی می ماند خستگی کار و مشکلات و بیماري هاي مختلف بعلت سختی کار است و سود

 
کار من به جیب واسطه ها می رود. 

 
60 هزار بافنده فرش در کردستان فعالیت دارند 



مسؤول سازمان اداره فرش دست بافت صنعت، تجارت و معدن کردستان گفت: در حال حاضر 36 کارگاه قالی بافی متمرکز و 124
کارگاه غیر متمرکز با 60 هزار بافنده در استان کردستان فعالیت دارد که به صورت میانگین سالانه 160 هزار فرش در کردستان تولید

 
می کنند. 

وي افزود: در حال حاضر 15 هزار نفر از مزایاي قالیبافی استفاده می کنند، بیمه 13 هزار نفر هم قطع شده است و این در حالی است
که قریب به 35 هزار نفر دیگر در انتظار بیمه قالی بافی به سر می برند و این بدین معنا است که شاید بعلت کمبود مالی نمی تواند

 
تمام قالیبافان را تحت پوشش قرار دهد. 

 
 

 
ساماندهی و توسعه فرش بافی نقش مهمی در حل مشکلات این قشر دارد 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع مالی استانداري کردستان گفت: در صنعت فرش بافی کردستان باید از مواد اولیه اي

 
استفاده کنیم که بتوانیم براي فرش هاي دست بافت ارزش افزوده ایجاد کنیم. 

وي با بیان اینکه نرخ بیکاري در استان کردستان 14 درصد است افزود: ساماندهی و توسعه فرش بافی کردستان نقش مهمی در ایجاد

 
اشتغال و حل مشکلات این قشر دارد. 

انتهاي پیام/



صدور خدمات فنی و مهندسی از اردبیل به خارج از کشور عملیاتی شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/12/05

اردبیل - استاندار اردبیل گفت: صدور پایاي خدمات فنی و مهندسی از اردبیل به خارج از کشور به عنوان نمود دیگري از
توانمندي هاي فرزندان ساعی این خطه از میهن اسلامی، در سطحی گسترده، عملیاتی شود.

اردبیل - استاندار اردبیل گفت: صدور پایاي خدمات فنی و
مهندسی از اردبیل به خارج از کشور به عنوان نمود دیگري
از توانمندي هاي فرزندان ساعی این خطه از میهن

 
اسلامی، در سطحی گسترده، عملیاتی شود. 

به گزارش خبرگزاري مهر، اکبر بهنام جو استاندار اردبیل به
مناسبت پنجم اسفندماه؛ روز مهندس پیام تبریکی صادر

 
کرد. 

 
متن پیام به این شرح است: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

در تاریخ پر افتخار ایران اسلامی، همواره مهندسان فرهیخته اي با عزم راسخ و تفکر متعالی، در مسیر ارزشمند خدمت به همنوعان،
منشأ آثار خیر شده و بر غناي تمدن این سرزمین افزوده اند و پنجم اسفند، زاد روز دانشمند بزرگ ایرانی، خواجه نصیرالدین طوسی
که در تقویم رسمی جمهوري اسلامی ایران به عنوان روز مهندس نامیده شده، یادآور نقش مهم این قشر در پیشرفت و توسعه کشور

 
است. 

خوشبختانه در سال هاي اخیر هم سازمان هاي نظام مهندسی با تلاش هاي مهندسان، به جایگاه در خور توجهی دست یافته اند لکن

 
صیانت از این جایگاه، در گرو حفظ و تقویت اعتماد عمومی با ارائه خدمات کیفی روزآمد، همراه با رعایت اخلاق حرفه اي است. 

این جانب با گرامی داشت یاد و خاطره مهندسان شهید و اداي احترام به ارواح مطهر آنان، پنجم اسفند را به تمامی مهندسان متعهد و
متخصص در اقصی نقاط استان مقدس اردبیل تبریک می گویم و امیدوارم فرد فرد این عزیزان در خدمت شایسته به مردم شریف

 
منطقه، همواره کوشا و موفق باشند. 

همچنین از معاونان هماهنگی امور عمرانی و اقتصادي استانداري می خواهم با نصب العین قرار دادن همت مضاعف و کار مضاعف
مورد نظر رهبر معظم انقلاب اسلامی و به تناسب اختیارات و حوزه وظایف خود ضمن جلب همکاري مستمر فرمانداران و دیگر مدیران
ذي ربط، به گونه اي برنامه ریزي و بسترسازي نمایند تا زمینه اشتغال مناسب مهندسان جوان در حوزه هاي مختلف عمرانی، صنعتی،
کشاورزي و… و برخورداري حداکثري استان از کارآمدي جامعه مهندسان فراهم و علاوه بر آن، صدور پایاي خدمات فنی و مهندسی



از اردبیل به خارج از کشور به عنوان نمود دیگري از توانمندي هاي فرزندان ساعی این خطه از میهن اسلامی، در سطحی گسترده،
عملیاتی شود.



خدمات صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک تا سقف 30 میلیارد ریال

منبع: گیل خبرشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/12/05

صنایع کوچک می تواند شرایط ایجاد اشتغال و تولید، در کشور را فراهم آورد .گیل خبر/ به گزارش روابط عمومی شرکت
شهرك هاي صنعتی استان گیلان ، فریبرز سعیدي کیا بیان داشت : صنایع کوچک با سرمایه کم می تواند ...

صنایع کوچک می تواند شرایط ایجاد اشتغال و تولید، در

 
کشور را فراهم آورد . 

گیل خبر/ به گزارش روابط عمومی شرکت شهرك هاي
صنعتی استان گیلان ، فریبرز سعیدي کیا بیان داشت :
صنایع کوچک با سرمایه کم می تواند شرایط ایجاد اشتغال
و تولید در کشور را فراهم آورد و به همین منظور حمایت
از صنایع کوچک تاثیر زیادي در چرخه اقتصادي کشور

 
دارد . 

وي افزود : واحدهایی که مشکل کمبود تامین وثیقه دارند می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از خدمات صندوق ضمانت سرمایه

 
گذاري صنایع کوچک تا سقف 30 میلیارد ریال استفاده کنند . 

مدیر عامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان اضافه کرد : صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک با بانک هاي مختلفی
نیز تفاهمنامه همکاري امضاء کرده است و تسهیلات قابل پرداخت ، به منظور فعالیت تولیدي و یا صادراتی در کشور می باشد ، این

 
صندوق به موجب اساسنامه صورت گرفته موظف است امکان توسعه صنایع کوچک را در کشور فراهم سازد . 

رئیس هیئت مدیره شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان گفت : صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک سازمانی حمایتی
است که نقش پشتیبانی در ایجاد و توسعه صنایع کوچک و شهرکها و نواحی صنعتی کشور را در چهارچوب سیاستهاي کلی وزارت
صنعت ، معدن و تجارت به منظور افزایش سهم صنعت به ویژه صنایع کوچک در تولید ناخالص کشور با استفاده از منابع داخلی بر

 
عهده دارد . 

وي در پایان افزود : متاسفانه حضور افراد غیر صنعتگر در این عرصه و دریافت تسهیلات از بانکها با مجوزهاي صنعتی و عدم پرداخت
اقساط ، باعث ایجاد حس بی اعتمادي از سوي بانکها نسبت به بخش صنعت شده است که در سال 99 با مدیریتی مناسب و شناسایی
صنعتگران واقعی و برخورد با افراد به ظاهر صنعتگر و احیاي واحدهاي صنعتی راکد تمام تلاش خود را براي رشد و تعالی صنایع

کوچک به کار گرفتیم و در سال 1400 با همت و تلاش مضاعف در این مسیر گام خواهیم برداشت .



ماده 100 شهرداري، باعث خسارت به شهر می شود

منبع: داناشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/12/05

رییس دفتر نظام مهندسی علی آباد کتول با بیان اینکه تخلف اضافه طبقات با سهل گیري در کمیسیون ماده صد به امري
روتین در آمده است؛ گفت: ماده صد به کام شهر نیست و منظره و مبلمان شهري را در خود می بلعد.

رییس دفتر نظام مهندسی علی آباد کتول با بیان اینکه
تخلف اضافه طبقات با سهل گیري در کمیسیون ماده صد
به امري روتین در آمده است؛ گفت: ماده صد به کام شهر

 
نیست و منظره و مبلمان شهري را در خود می بلعد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا به نقل از گلستان ما،
کمیل واعظی در نشست خبري با خبرنگاران شهرستان
علی آباد کتول که به مناسبت (پنجم اسفندماه) روز
مهندس برگزار شد؛ با اشاره به تخلفات ساخت اضافه
طبقات در سطح شهر گفت: تعداد طبقات ساختمان ها در
هر منطقه را عرض گذر خیابان ها و کوچه ها تعیین می
کند که رعایت نکردن آن سبب بهم ریختگی نماي شهر و

 
از بین رفتن زیبایی و هارمونی ساختمان ها می شود. 

وي در ادامه اظهار کرد: دفتر نظام مهندسی علی آباد کتول 755 نفر عضو در رشته هاي عمران، معماري، برق، نقشه برداري و

 
شهرسازي دارد که از این تعداد 320 نفر داراي پروانه اشتغال هستند. 

واعظی با اشاره به طرح هاي کیفی سازي دفتر نمایندگی نظام مهندسی ساختمان علی آباد کتول براي پیشگیري از عوارض ناخواسته
و تضییع حقوق شهروندان؛ گفت: با همکاري 18 مهندس شامل 5 نفر مهندس معماري، 5 نفر مهندس عمران، نفر4 مهندس برق و 4
نفر مهندس مکانیک، طرح نظارت مضاعف بر پروژه هاي ساختمانی در شهر علی آباد کتول را آغاز کرده ایم که در صورت مشاهده

 
تخلف، موارد به شوراي انتظامی نظام مهندسی استان ارجاع می شود. 

رییس دفتر نظام مهندسی ساختمان علی آباد کتول همچنین افزود: در راستاي افزایش کیفیت پروژه هاي ساختمانی، دوره آموزشی
ویژه استادکاران و کارگران ساختمانی با همکاري مرکز آموزش فنی و حرفه اي و صنف استادکاران و کارگران ساختمانی شهرستان را
برگزار کردیم که گواهینامه فنی هم براي آن ها صادر شد و در مرحله بعد نیز قرار است این دوره هاي آموزشی ویژه آرماتور بندها و

 
برقکاران شهرستان برگزار شود. 

 
جذب اعتبار 20 میلیارد ریالی براي پروژه ساختمان نظام مهندسی علی آباد کتول 

واعظی در بخش پایانی این نشست از جذب اعتبار 20 میلیارد ریالی براي اتمام پروژه ساختمان نظام مهندسی علی آبادکتول خبر داد
و اذعان کرد: این پروژه در سال 92 با زیربناي یک هزار و 250 متر مربع در 5 طبقه کلنگ زنی شد؛ اما به دلیل کمبود اعتبار نیمه



کاره مانده بود که با پیگیري اینجانب و نماینده شهرستان، این میزان اعتبار توسط هیئت مدیره و ریاست سازمان نظام مهندسی

 
ساختمان استان گلستان، براي فاز اول شامل تکمیل 3 طبقه و نماي بیرونی آن تخصیص یافت. 

انتهاي پیام/



وقتی شبکه هاي اجتماعی نسخه می پیچند/ منوي تغذیه اي مجازي؛ خطرناك

براي سلامت جامعه

منبع: داناشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/12/05

هفته سلامت مردان فرصتی را فراهم کرد تا از فعالیت این روزهاي فضایی رها شده بگوییم که به جولانگاه نظریات و توصیه
هاي مختلف غذایی براي غلبه بر کرونا و سایر بیماري ها تبدیل شده، نسخه هایی خطرناك که از سوي کاربران مجازي

پیچیده می شود و سلامت جامعه را نشانه گرفته است.

 هفته سلامت مردان فرصتی را فراهم کرد تا از فعالیت این
روزهاي فضایی رها شده بگوییم که به جولانگاه نظریات و توصیه هاي مختلف غذایی براي غلبه بر کرونا و سایر بیماري ها تبدیل

 
شده، نسخه هایی خطرناك که از سوي کاربران مجازي پیچیده می شود و سلامت جامعه را نشانه گرفته است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از عصرهامون؛ هفته اول اسفند ماه در کشورمان به سلامت مردان اختصاص یافته است،

 
موضوعی مهم که گاهی به دلایل مختلف حتی از سوي خود آقایان هم مورد غلفت واقع می شود. 

سلامت جامعه و از جمله مردان از اهمیت ویژه اي برخوردار است، به خصوص این روزها که جامعه جهانی با بیماري منحوسی به نام
کرونا دست و پنجه نرم می کند، بیشتر مردان در معرض تهدید و ابتلاي به این بیماري قرار دارند، چراکه آن ها نسبت به سایر اعضاي

 
خانواده، زمان بیشتري را خارج از منزل هستند و تماس هاي بیشتري با دیگر افراد دارند. 

به اعتقاد کارشناسان حتی در مشاغلی که مردان و زنان، هردو به آن اشتغال دارند، ابتلاي مردان به کرونا بیشتر است و این قشر از

 
جامعه نسبت به این بیماري علائم شدیدتري نشان داده اند و مرگ و میر آن ها نیز بیشتر از بانوان بوده است. 

اما از این ها که بگذریم آن چه این روزها می تواند خطرناك تر باشد، وجود صفحاتی در شبکه هاي اجتماعی است که با عناوین
مختلف مردم را به استفاده از راهکارهاي تغذیه اي غیر اصولی براي غلبه بر کرونا را پیشگیري از ابتلاي به آن دعوت می کنند، در این
میان افراد زیادي هستند که با توجه به رشد قارچ گونه این شبکه ها براي دریافت منوي غذایی سالم به منظور پیشگیري از ابتلا به

 
بیماري ها به سمت فضاي مجازي می روند و نسخه هایی را دریافت می کنند که می تواند براي سلامتی شان مضر باشد. 



و فراتر از آن، کم نیستند کسانی که نسخه هایی براي پیشگیري از ابتلا به کرونا یا درمان مبتلایان به آن می پیچند و متاسفانه چه
بسیار است آمار افرادي که گرفتار چنین دام هایی می شوند، با توجه به این مهم می طلبد که مردان به عنوان یکی از ستون هاي
اصلی خانواده، به منظور تامین سلامتی خود و دیگران ضمن جدي گرفتن این بیماري، با تقویت سیستم ایمنی از طریق تغذیه مناسب

 
به سراغ مواد غذایی بروند که پزشکان یا متخصصان حوزه تغذیه توصیه می کنند و فریب فعالان مجازي را نخورند. 

رامین یکی از پسرانی است که با توجه به شرایط شغلی اش به اجبار باید همیشه با دیگران سر و کار داشته باشد، اما از سویی نگران
این است که مبادا به کرونا مبتلا شود و آن را به خانواده تزریق کند، بنابراین سراغ فضاي مجازي همیشه در دسترس و رها شده می
رود و نسخه اي دریافت می کند که نه تنها کمکی براي غلبه به کرونا نمی کند، بلکه ضعف هاي شدید جسمانی و سرگیجه را براي

 
وي به همراه دارد. 

اما کم نیستند از این جنس افراد که فریب چنین فضایی را می خورند و در این میان بسیاري از خانواده ها خواهان توجه بیشتر

 
مسئولان امر به فعالیت کاربران شبکه هاي اجتماعی و نظارت جدي بر آن هستند. 

 
 

 
غفلت مردان نسبت به سلامتی 

هفته سلامت مردان فرصتی را فراهم کرد تا با توجه به اهمیت این موضوع و نقش ویژه تغذیه در سلامت و پیشگیري از ابتلا به انواع

 
بیماري ها به ویژه کرونا، با مسعود فیروزکوهی کارشناس تغذیه دانشگاه علوم پزشکی زاهدان گفت و گویی انجام دهیم. 

این کارشناس به خبرنگار ما گفت: سلامت مردان به علل مختلف حتی توسط خودشان مورد غفلت قرار گرفته است، اما آنچه این
روزها می تواند خطرناك تر باشد استفاده از نسخه هاي مجازي است، چراکه به طور قطع مشخص نیست پشتوانه علمی دارد یا خیر و

 
احتمال می رود عده اي براي بازار گرمی و کسب درآمد دست به اقدام هایی بزنند که سلامت جامعه را به خطر بیندازد. 

به گفته وي، کوتاه بودن حضور مردان در منزل و محدودیت دسترسی آنان به غذا هاي خانگی و میوه و سبزي، قرار گرفتن در معرض
هواي آلوده در محیط هاي کار که نیاز به برخی مواد مغذي و مقوي را افزایش می دهد و دسترسی کمتر به آموزش هاي تغذیه اي که

 
از طریق رسانه هاي مختلف ارائه می شود، سبب شده است که این قشر از جامعه بیشتر در معرض ابتلا بیماري ها باشند. 

این کارشناس اضافه کرد: توجه کمتر مردان به سلامت خود، فقدان زمان خواب کافی و کم خوابی به علت داشتن مشاغل شیفتی که
آن ها را در معرض استرس هاي روحی قرار می دهد، محدودیت زمان براي مراجعه به پزشک و مراکز بهداشتی، درمانی و حتی گاهی



تنبلی براي خود مراقبتی، از مهمترین علل به خطر افتادن سلامت مردان و بی توجهی به تغذیه مناسب است، در حالی که نوع تغذیه

 
مردان علاوه بر این که در سلامتشان اثرگذار است، در بازده کاري آنان نیز بسیار تاثیر می گذارد. 

وي با بیان این که شعار امسال هفته سلامت به ""همه گیري کرونا؛ توجه بیشتر به سلامت مردان"" اختصاص یافته است، افزود: در
کل جهان، میزان ابتلا و مرگ و میر مردان از بیماري کووید 19 بنا به دلایل بیولوژیکی، اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی نسبت به زنان

 
بالاتر است. 

فیروزکوهی اضافه کرد: در چنین شرایطی، افزایش آگاهی مردان براي توجه خاص به حفظ سلامتی با اصلاح سبک زندگی، تغذیه
سالم بر مبناي نیاز فردي البته با نسخه کارشناسان و متخصصان این حوزه نه شبکه هاي اجتماعی، تحرك و ورزش و انجام مراقبت

 
هاي به موقع در بیماري هاي زمینه اي و راهکارهایی موثر براي عبور از تهدیدها و شرایط کرونایی است. 

 
نسخه هاي مجازي خطرناك 

وي با تاکید بر جدي گرفتن کرونا گفت: خانواده ها و به ویژه مردان به عنوان که بیشتر از دیگران در معرض ابتلا به این بیماري قرار
دارند، هرگز نباید به صورت خودسرانه به توصیه هاي غذایی انواع شبکه هاي مجازي توجه کنند، چراکه می تواند خطرآفرین باشد،

 
بنابراین نه تنها در این روزهاي کرونایی بلکه در هر زمینه اي بهترین نسخه را تحصیل کرده هاي این حوزه می توانند بپیچند. 

این کارشناس تاکید کرد: شواهد ملی و بین المللی حاکی از آن است که در همه گیري کووید19، سلامت، حیات و زندگی مردان
بیشتر در خطر و تهدید قرار می گیرد، این پدیده، آسیب هاي جدي به سلامت و اقتصاد خانواده و جامعه وارد می کند، بنابراین باید

 
آن ها با دقت و توجه بیش از پیش اصول بهداشتی، ماسک زدن، حفظ فاصله و درمان بیماري هاي زمینه اي را اجرا کنند. 

فیروزکوهی با اشاره به بیماري هایی که مردان را بیشتر تهدید یا درگیر می کند، بیان کرد: سرطان هاي پروستات، بیضه و مثانه،
معده، ریه و روده ها، مشکلات اسکلتی ناشی از کار و بیماري هاي غیر واگیر مثل دیابت، قلبی - عروقی، فشارخون و چربی بالا از

 
جمله بیماري هایی است که در مردان شیوع بیشتري دارد. 

وي تصریح کرد: آمار بالا و شیوع روز افزون ابتلاي مردان به بیماري هاي غیر واگیر همچون چاقی، سرطان و فشار خون بالا و از
طرفی کاهش سن ابتلاء به این امراض در کشور و همچنین ارتباط تنگاتنگ آن با عادات غذایی و فرهنگ تغذیه اي جامعه، می طلبد
که این قشر از جامعه براي حفظ سلامتی خود که موجب حفظ سلامت ارکان خانواده می شود، توجه بیشتري به خودمراقبتی با تغذیه

 
و فعالیت هاي ورزشی داشته باشند. 



 
 

 
اهمیت تغذیه در سلامت مردان 

این کارشناس با اشاره به لزوم عایت تنوع و تعادل در مواد غذایی مصرفی و استفاده از کلیه گروه هاي غذایی پایه، افزود: تغذیه اي
خوب است که مواد مغذي لازم اعم از درشت مغذي ها مثل پروتئین، کربوهیدرات و چربی و ریز مغذي ها مثل ویتامین ها و املاح را

 
تامین می کند که مصرف آب و مایعات به میزان حداقل 6 تا هشت لیوان در روز تاکید می شود. 

وي با اشاره به اهمیت تغذیه در سلامت مردان افزود: تغذیه مردان اگر منطبق با نیاز آنان به انرژي باشد و اگر منطبق با نوع شغل،

 
فشارهاي روحی و روانی، میزان مواجهه با مواد شیمیایی و آلاینده ها باشد، در سلامت آنها نقش بسیار مهمی دارد. 

فیروزکوهی اضافه کرد: براي حفظ سلامتی، مردان باید تنوع غذایی داشته باشند، در ساعت مشخص وعده هاي غذایی را میل و انرژي
و پروتئین کافی از غذا دریافت کنند و مواد غذایی حاوي فیبر، آنتی اکسیدان ها، مواد ضد التهاب، مواد حاوي فلاونوئیدها و

 
پروبیوتیک ها در برنامه غذایی شان به اندازه کافی وجود داشته باشد. 

به گفته وي، همراه همه وعده هاي غذایی سبزي یا سالاد وجود داشته باشد، میوه را در حد 2 تا سه واحد در روز مصرف کنند،

 
حبوبات در غذاهاي هر روز قرار گیرد یا حداقل در هفته 2 تا سه بار به شکل عدسی، خوراك لوبیا و ... مصرف شود. 

این کارشناس تغذیه گفت: همچنین از غلات کامل و نان سبوس دار مصرف کنند، چربی هاي مصرفی از نوع مفید باشد از جمله روغن
زیتون، روغن کنجد یا روغن هاي مایع، چراکه وجود اسیدهاي چرب ترانس که در چربی هاي جامد وجود دارد، سلامتی و حافظه

 
شان را تهدید می کند. 

وي افزود: مواد پروتئین مفید مثل گوشت هاي سفید، مرغ و ماهی، تخم مرغ، حبوبات و لبنیات به خصوص انواع کم چرب و
پروبیوتیک آن مفید است، از جوانه ها و از مغز دانه ها استفاده شود، مصرف قارچ ها، گیلاس، توت ها، موز، آووکادو، گوجه فرنگی و

 
زنجبیل به صورت ویژه توصیه می شود. 

به گفته فیروزکوهی، مردان باید از مصرف غذاهاي پرچرب، تعدد مصرف سرخ کردنی ها، مصرف چربی هاي حیوانی مثل دنبه، گوشت
قرمز چرب، غذاهاي شور و شوري ها، غذاهاي خیلی شیرین، قند و شکر زیاد و سیب زمینی سرخ کرده پرهیز کنند، تحرك و ورزش

 
در سلامتی و شادابی مردان بسیار مهم است. 



 
 

 
غذاهایی که سلامت مردان را ارتقاء می بخشد 

وي با اشاره غذاهایی که سلامت مردان را ارتقاء می بخشد، گفت: ماهی هاي چرب از قبیل سالمون و ساردین منبع عالی چربی هاي
مفید هستند، این ماهی ها حاوي اسیدهاي چرب امگا 3 است که از مردان در مقابل بیمار ي هاي قلبی که مهمترین عامل مرگ و

 
میر آنهاست، محافظت می کنند، بنابراین می طلبد که در هفته 2 وعده از ماهی ها استفاده کنید. 

این کارشناس افزود: قسمت هاي کم چرب گوشت هاي قرمز مثل گوشت لخم گاو و گوسفند، حاوي پروتئین با کیفیت هستند، علاوه
بر این، گوشت قرمز منبع خوبی از اسیدآمینه لوسین است که به ساخت عضلات کمک می کند و خوب است یک سوم مصرف گوشت

 
ها از نوع گوشت قرمز بدون چربی باشد. 

وي با اشاره به اهمیت استفاده از شیر و ماست بیان کرد: پروتئین وي موجود در لبنیات منبع دیگري از اسیدآمینه لوسین است که در
ساخت عضلات کمک می کند، در بین انواع ماست، چکیده به علت دارا بودن پروتئین بیشتر و قند کمتر، توصیه می شود، همچنین

 
حاوي پتاسیم و باکتري هاي مفید براي روده است. 

فیروزکوهی ادامه داد: شیر تخمیر شده با پره بیوتیک و پرو بیوتیک می تواند سلامت روده را ارتقا دهد، بنابراین کفیر یک سین
بیوتیک براي روده است و می تواند مشکلات گوارشی را که با افزایش سن رخ می دهند مهار کند، همچنین کفیر می تواند به کاهش

 
التهاب در روده و کاهش سطوح قند خون در بیماران دیابتی کمک کند. 

به گفته وي، حتی خوب است که مردان با سن بالاتر، از مکمل هاي پروبیوتیک براي عملکرد بهتر سیستم گوارشی، به صورت روزانه

 
استفاده کنند. 

این کارشناس تغذیه افزود: تخم مرغ منبع خوبی از پروتئین است و از آنجایی که با افزایش سن مردان حجم توده عضلانی کاهش می
یابد، می تواند براي آنها مفید باشد، همچنین تخم مرغ سرشار از لوتئین بوده که خطر دژنراسیون ماکولا که یک مشکل چشمی است

 
و می تواند به نابینایی منجر شود را کاهش می دهد. 



وي گفت: سبزیجات رنگی از قبیل سبزیجات نارنجی رنگ سرشار از بتاکاروتن، لوتئین و ویتامین C است، این مواد مغذي می توانند

 
از بزرگ شدن پروستات جلوگیري کنند. فلفل دلمه اي قرمز، هویج و کدوحلوایی، انتخابهاي خوبی از این گروه است. 

به گفته فیروزکوهی، سبزیجات برگ سبز تیره مثل اسفناج و کلم پیچ نیز می توانند به سلامت چشم ها و پروستات کمک کنند، این

 
سبزیجات سرشار از لوتئین و زآگزانتین هستند که از سیستم بینایی محافظت می کنند. 

وي به ضرورت انجام فعالیت هاي ورزشی براي سلامت مردان تاکید و خاطرنشان کرد: انجام روزانه 30 تا 60 دقیقه پیاده روي،

 
دوچرخه سواري، شنا یا فعالیت هاي استقامتی و کششی مثل وزنه زدن و طناب کشیدن براي سلامت مردان توصیه می شود. 

انتهاي پیام/



کارخانجاتی که با اندك تدبیر، نشاط تولید را به کشور باز می گردانند/ پشت

میزنشینی مشکلی را حل نمی کند

منبع: داناشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/12/05

وقتی رئیس قوه قضائیه، که دستش به نسبت رئیس جمهور به خزانه و اعتبارات بانکی باز نیست، می تواند با حضور میدانی و
رفتن به دل کار، گره چند ساله واحدهاي تولیدي را باز کند، چرا آقاي رئیس جمهور با اختیارات به مراتب گسترده تر این کار

را براي استان ها انجام نمی دهد و موجبات خوشحالی و مسرت میلیون ها ...

وقتی رئیس قوه قضائیه، که دستش به نسبت رئیس
جمهور به خزانه و اعتبارات بانکی باز نیست، می تواند با
حضور میدانی و رفتن به دل کار، گره چند ساله واحدهاي
تولیدي را باز کند، چرا آقاي رئیس جمهور با اختیارات به
مراتب گسترده تر این کار را براي استان ها انجام نمی دهد
و موجبات خوشحالی و مسرت میلیون ها خانوار کارگري را

 
فراهم نمی کند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از بلاغ،
سفرهاي رئیس قوه قضائیه به استان ها و حضور میدانی
وي براي رتق و فتق مشکلات مردم در استان هاي مختلف
بویژه در مسائل قضایی، منجر به رخدادهاي خوشحال

کننده و نویدبخش براي مردم استان ها شده است؛ چراکه از برنامه هاي سفر رئیس قوه قضائیه، حل مشکلات واحدهاي تولیدي و
کارخانجاتی است که ظرف سال هاي اخیر بدلائل و بهانه هاي مختلف به تعطیلی کشانده شده و موجب بیکاري صدها هزار کارگر و

 
ناراحتی میلیونها نفر تحت تکفل این از کار بیکارشده ها بود. 

 
حل مشکلات کارخانجات در اولویت برنامه هاي اقتصادي قرار گیرد 

رئیسی در یکی از مهم ترین اقدامات خود در استان کهکیلویه و بویراحمد در بازدید از کارخانه قند یاسوج، با اشاره به تعطیلی 5 ساله
این کارخانه گفت: این کارخانه به عنوان مرکزي براي تولید شهر یاسوج نباید تعطیل می شد و تعطیلی آن در مدت 5 سال قابل قبول

 
نیست. 

رئیس دستگاه قضا با تاکید بر اینکه این معامله قابل توجیه نیست و با ثمن بخس وبه شخصی فروخته شده و تاکنون پلمب شده بود،
خاطرنشان کرد: معامله این کارخانه باطل و پلمب کارخانه شکسته شده است با همکاري امام جمعه استاندار و کارگران باید چرخ هاي

 
تولید کارخانه به حرکت در بیاید و نه تنها 300 کارگر سال 95 بلکه تا یک هزار نفر از این کارخانه ارتزاق کنند . 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه این چرخ تولید به ناحق تعطیل شده و 42 هکتار از بهترین زمین هاي شهر یاسوج از چرخه خارج شده
است، خاطرنشان کرد: این کارخانه به هیچ عنوان مجاز به تعطیلی نبوده و به حول و قوه الهی در مدت کوتاهی چرخ آن به حرکت

 
درمی آید. 



با حضور آیت االله ابراهیم رئیسی در استان کهگیلویه و بویراحمد و حضور در کارخانه قند یاسوج لحظه اي تاریخی براي 300 کارگر
اخراجی این کارخانه رقم خورد، کارخانه اي که به قول رئیس قوه قضائیه به ثمن بخس به فردي واگذار شده بود در این دیدار نماینده

 
هاي کارگران قند یاسوج از ظلم هایی که به کارگران این کارخانه شده بود نزد قاضی القضات تظلم خواهی کردند. 

 
ماده 31 سند امنیت قضایی و مقوله حمایت از تولید 

در ماده 31 سند امنیت قضایی نیز که اخیراً از سوي رییس قوه قضاییه ابلاغ شده است، به مقوله حمایت از تولید داخلی اشاره شده و
آمده است: در راستاي حمایت از صنایع و رونق تولید داخلی، قوه قضاییه در جهت نیل به اقتصاد مقاومتی تدابیر پیشگیرانه و حمایتی
حقوقی و قضایی را ضمن رسیدگی به پرونده هاي اقتصادي در زمینه هاي جلوگیري از ورشکستگی فعالان اقتصادي و تولیدي؛ عدم
تعطیلی کارگاه ها و بنگاه هاي اقتصادي و ایجاد زمینه تداوم فعالیت کارآفرینان، شرکت ها و مؤسسات دانشبنیان و فعالان اقتصادي

 
بدهکار، از طریق راهکار هاي قانونی اتخاذ کرد. 

 
کشورگردي باید براي مشکل یابی و رفع آنها انجام شود 

تقریباً در تمام این بیست و دو استان تحت سفر آقاي رئیسی، چند و حداقل یک کارخانه بزرگ این استان ها از چنبره نابودي کامل

 
نجات یافته و بعضی از آنها به چرخه تولید بازگشته و قلب هزاران کارگر و خانواده هاي آنها را شاد کرده است. 

برخی از این کارخانجات بزرگ که حتی قریب دو یا سه هزار کارگر داشتند، چند سالی است یا به بهانه خصوصی سازي به ثمن بخس
به یک فرد یا یک جریان سیاسی همراه با دولت واگذار شده که تنها موجودي تولیدات آن در انبار، معادل کل قیمت فروش کارخانه
بوده و بقیه آن کارخانه بویژه دستگاه ها و زمین هاي چند هکتاري آن، هدیه دولت بود به آن فرد و جریان البته از کیسه مردم و با

 
هزینه بیکاري و بیچارگی خیل عظیمی از کارگران زحمتکش. 

رئیس قوه قضاییه در سفر اواسط بهمن خود به گیلان بازدیدي را از دو کارخانه تعطیل شده در این استان انجام داد و دستوراتی را

 
براي احیاي تولید در این کارخانه ها و تحت تعقیب و کیفر قرار دادن عاملان تعطیلی آنها صادر کرد. 

 
غارت بیت المال به بهانه خصوصی سازي! 

یکی از این کارخانه ها، کارخانه ایران پوشش است. «صنایع پوشش ایران» کارخانه اي بزرگ، با نام و نشان نیک و سابقه اي حدودا
50 ساله که از بزرگ ترین و مجهزترین کارخانجات ریسندگی و نساجی در ایران و خاورمیانه بود، در حالی که در سالهاي پایانی دهه
70 در حال برنامه ریزي استراتژیک براي تولید زنجیره کامل نساجی از کشت و تولید نخ گرفته تا بافندگی انواع پارچه و حوله و

 
مخمل در کشورمان بود ناگهان با سونامی بی تدبیري روبرو شد! 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه آنچه در کارخانه صنایع پوشش ایران اتفاق افتاده این بوده است که عده اي بارش برف را بهانه کرده تا
این کارخانه از کارخانه بودن بیفتد و از زمین آن بهره مند شوند مطرح کرد: یک فاجعه بزرگ نسبت به اموال عمومی و بیت المال رخ

 
داده وعده اي به خاطر سودجویی و منفعت، یک مرکز بزرگ تولیدي را به این روز درآورده اند. 

رئیسی با بیان اینکه مسئله این کارخانه برف نبوده چراکه اگر سنگ هم از آسمان می بارید، وضعیت کارخانه صنایع پوشش ایران

 
نباید به این روز می افتاد گفت: سودجویان این کارخانه را تخریب کردند تا از زمین آن سوءاستفاده کنند. 



وي با اشاره به بازدید هاي خود در سایر استان ها خاطرنشان کرد: تا امروز بازدید هاي زیادي از کارخانه هاي سراسر کشور داشته ایم،
اما وضعی که امروز در کارخانه صنایع پوشش ایران مشاهده کردیم بسیار عجیب است و گویی یک جنگ و فاجعه در اینجا اتفاق افتاده

 
و ثروت ملی به تاراج رفته است. 

رئیس قوه قضاییه در واکنش به سخن نماینده کارگران بیان کرد: در صورت راه اندازي بخش ها و پروژه هاي مختلف کارخانه صنایع
پوشش ایران براي سه تا چهار هزار نفر کارآفرینی خواهد شد لذا تأکید می کنم که مردم باید هرچه سریع تر ناظر بر تولید این

 
کارخانه باشند. 

وي با اشاره به فردي که چنین سرنوشتی را بر این کارخانه تحمیل کرده خاطرنشان کرد: فرد یا افرادي که کارخانه صنایع پوشش

 
ایران را تخریب کرده، به عنوان کسی که اموال عمومی و بیت المال را به غارت برده، باید تحت تعقیب قانونی قرار بگیرد. 

رئیس دستگاه قضا ضمن اینکه وعده داد که هر چه سریع تر با همت مسئولان این کارخانه همه موانع ازجمله موانع حقوقی و قضایی
برطرف شوند بیان کرد: حتی یک روز هم نباید توقفی صورت بگیرد، چراکه گیلان به عنوان قطب نساجی کشور شناخته می شود لذا

 
به دادگستري گیلان دستور داده می شود تا هرچه سریع تر حل مشکلات کارخانه صنایع پوشش ایران را در دستور کار قرار دهند. 

 
فرایند واگذاري هپکو به ایمیدرو متوقف شده است 

رئیس قوه قضائیه در پیگیري مصوبات سفر 19 تیر سال گذشته خود به استان مرکزي، در تاریخ چهارم مرداد ماه امسال با بیان اینکه
استان مرکزي استانی صنعتی و کارگري است و با اشاره به تلاش هاي صورت گرفته براي رفع مشکلات کارگران شرکت هاي هپکو و
آذرآب و اعلام خبر توقف واگذاري شرکت هپکو به ایمیدرو به منظور بررسی واگذاري آن به سازمان تامین اجتماعی، درباره شرکت
هپکو، گفت: در جلسه اي که با حضور مسئولان قضایی و اجرایی و مدیران شرکت هپکو براي تعیین تکلیف این شرکت در قوه قضائیه
برگزار شد، مقرر شد شرکت هپکو به ایمیدرو واگذار شود و اکنون نیز مهم این است هرچه سریع تر وضعیت این شرکت توسط دولت

 
روشن شود. 

رئیسی ادامه داد: شرکت هپکو از مجموعه هاي اقتصادي و صنعتی مهم کشور و استان مرکزي است و اگر به وضعیت آن رسیدگی
شود، تاثیر زیادي در تولید ملی در گستره وسیع خواهد داشت و موجب قطع واردات بی رویه به کشور خواهد شد و باید موضوع تا

 
حصول نتیجه با جدیت پیگیري شود. 

وي با بیان اینکه روشن شدن وضعیت شرکت هپکو موجب روشن شدن وضعیت تولید، کارگران و وضعیت صنعت منطقه می شود،
تصریح کرد: دولت باید با فوریت و با کار مضاعف براي رفع مشکل از مجموعه هاي آسیب دیده از خصوصی سازي در راستاي رونق

 
تولید در کشور اقدام نماید. 

رئیس قوه قضائیه اعلام کرد که به زودي جلسه دیگري با حضور او و دادستان کل کشور و مسئولان وزارت صمت و سازمان خصوصی
سازي و همچنین استاندار مرکزي و مدیران شرکت هپکو براي بررسی آخرین وضعیت این شرکت و تعیین تکلیف آن برگزار خواهد

 
شد. 

 
نباید اجازه دهیم خللی در چرخه تولید کشور به وجود آید 



رئیسی با تقدیر از تلاش هاي صورت گرفته همکاران دستگاه قضا تاکید کرد: رونق و جهش تولید مسئله اي محوري و از تاکیدات ویژه
رهبر معظم انقلاب است و مسئولان همه استان ها به ویژه استان مرکزي به عنوان یک استان صنعتی و تولیدي باید اهتمام داشته

 
باشند هیچ خللی در چرخه تولید ایجاد نشود. 

وي متذکر شد: هر کارخانه یا واحد تولیدي که تعطیل یا نیمه تعطیل شده، باید با کمک مدیران استان به چرخه تولید بازگردد و
مشکلاتش برطرف شود؛ در این عرصه اولویت با دولت است، اما هر جا نیاز به حمایت دستگاه قضایی هست، باید همکاران ما مسئولان

 
اجرایی را در رفع موانع یاري دهند. 

 
رفع مشکلات 21 واحد تولیدي در مازندران با پیگیري هاي قضایی 

حجت الاسلام والمسلمین اکبري، رییس کل دادگستري استان مازندران نیز اعلام کرد: در 6 ماهه نخست سال جاري پرونده 92 واحد
اقتصادي و تولیدي در ستاد اقتصاد مقاومتی استان مازندران در ابعاد حقوقی و قضایی مورد بررسی قرار گرفت و تاکنون مشکل 21

 
واحد تولیدي با اختیارات و پیگیري هاي قضایی و مصوبات ستاد برطرف شده است. 

 
چرا دولت براي حل معضلات کارگري پا پیش نمی گذارد؟ 

معضل تعطیلی کارخانجات و واحدهاي تولیدي و بیکاري صدها هزار کارگر به یک یا چند استان برنمی گردد، این معضل گریبانگیر
همه استان هاي کشور است. هزاران واحد اشتغال زاي کشور طی سال هاي اخیر یا تعطیل شده و یا با حداقل ظرفیت مشغول کارند
که آنها نیز در آستانه تعطیلی قرار دارند؛ چراکه با مشکلاتی دست و پنجه نرم می کنند که تولید را براي آنها زیان ده کرده و چاره اي

 
جز تعطیلی را پیش پایشان نگذارده است. 

وقتی رئیس قوه قضائیه، که دستش به نسبت آقاي رئیس جمهور به خزانه و اعتبارات بانکی باز نیست، می تواند با حضور میدانی و
رفتن به دل کار، گره چند ساله واحدهاي تولیدي را باز کند و تاکنون زمینه راه اندازي صدها کارخانه و واحد کارگري را فراهم آورده،
چرا آقاي رئیس جمهور با اختیارات بمراتب وسیع تر و گسترده تر این کار را براي استان ها انجام نمی دهد و موجبات خوشحالی و

 
مسرت میلیون ها خانوار کارگري را فراهم نمی کند؟!. 

به گزارش بلاغ، نمونه هاي ذکرشده، بخشی از ثمرات حضور یک مقام عالی رتبه نظام در میان مردم و در کف میدان عمل است که

 
سعی شد از اطوال مطلب خودداري شود. 

مقام معظم رهبري در مناسبت هاي مختلف همواره مسدئولان را براي حل مشکلات مردم توصیه فرمودند تا به میام مردم رفته و از

 
نزدیک با مشکلات و معضلات مردم آشنا شده و در جهت رفع آنها تلاش کنند. 

انتهاي پیام/



رئیس نظام مهندسی ساختمان یزد: شفافیت براي ما هزینه داشت

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش خبرگزاري فارس در یزد، علی اصغر زحمتکش
در مراسم آیین تجلیل از مهندسان برگزیده اخلاقی ضمن
تبریک این روز به مهندسین اظهار کرد: باعث افتخار
جامعه مهندسی کشور است که در تقویم رسمی یک روز به
نام آنان و همزمان با روز تولد خواجه نصیرالدین طوسی از

 
دانشمندان بنام ایرانی ثبت شده است. 

وي با تقدیر از همراهی و حمایت مجموعه مدیران ارشد
استان به ویژه شخص استاندار افزود: تفویض اختیارات صورت گرفته از سوي اداره کل راه و شهرسازي در خصوص صدور پروانه

 
اشتغال و واگذاري نظارت عالیه به سازمان نظام مهندسی، اتفاقات خوبی را رقم زده است. 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد تاکید کرد: در طول دوسال گذشته و به طور کلی در دوره هشتم هیات مدیره

 
فعالیت ها را بر سه استراتژي استوارکردیم که هوشمند سازي و اجراي دولت الکترونیک یکی از این موارد است. 

زحمتکش با بیان این که سامانه هاي الکترونیکی فعال در سازمان نظام مهندسی بروز رسانی شده و همه آنها در یک سامانه تجمیع
می شود، تصریح کرد: بزودي سامانه سینا تمامی فعالیت هاي سازمان را به طور متمرکز به مهندسین و مردم ارائه می کند تا علاوه بر

 
کوتاه شده فرایند ها، تکریم ارباب رجوع به سهولت صورت گیرد. 

وي با اشاره به این که سامانه سینا با هدف تمرکز بخشیدن به فعالیت هاي الکترونیک سازمان کار خود را شروع کرده است؛
خاطرنشان کرد: دو فرایند درخواست عضویت و امور مربوط به صدور و تمدید پروانه اشتغال بر روي این سامانه فعال شده و قابل

 
دسترسی است. 

رئیس سازمان نظام مهندسی استان یزد در ادامه به موضوع حذف نقشه هاي کاغذي گاز اشاره کرد و افزود: به همت بخش انفورماتیک
سازمان، اولین استانی هستیم که فرایندهاي مرتبط به با بخش گاز را به صورت تمام الکترونیک ارائه کردیم تا با این کار بیش از90

 
هزار تردد را در زمان شیوع کرونا کاهش داده باشیم. 

وي عنوان کرد: سامانه هاي ارجاع نظارت، پیشنهاد طراحی و وب سرویس هاي ارتباط گیري با شهرداري ها در حال فعالیت رسمی و

 
بعضا آزمایشی هستند که درحال حاضر مزایاي سامانه ارجاع نظارت برهیچ فردي پوشیده نیست. 

زحمتکش با بیان این که استراتژي دوم سازمان بهود کیفیت خدمات مهندسی سازمان به منظور افزایش اعتماد مردمی است،



خاطرنشان کرد: با تلاش واحد آموزش نسبت به ارائه دوره هاي آموزشی مورد نیاز براي مهندسین اقدام کردیم به طوري که در 10
ماه اخیر 113 دوره آموزشی برگزار شد که بیش از60 درصد آنها دوره هاي آموزشی آزاد و مهارتی براي دانش افزایی بیشتر مهندسان

 
ارجمند بوده است. 

وي ادامه داد: در همین راستا و به منظور ارتقا سطح کیفی مهندسان جوان طرحی در شرف اجرا داریم تا با ایجاد ارتباط بین

 
مهندسان پیشکسوت و جوان نسبت به انتقال تجربیات گران سنگ آنان اقدام شایسته اي صورت گیرد. 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان یزد شفاف سازي را یکی دیگر از اولویت هاي سازمان در دوره هشتم هیات مدیره عنوان و یاد
آورشد: این موضوع که عدالت در برنامه سازمان ملموس نبود با راه اندازي سامانه ارجاع نظارت تا حدي زیادي برطرف شد و در حال
حاضر توزیع پروژه ها به صورت شفاف و با استفاده از مکانیسم مشخص به مهندسان انجام می شود و مهندسان می توانند براساس

 
ظرفیت و امتیاز خود نسبت به انتخاب پروژه ها  اقدام نمایند. 

وي با اشاره اینکه اجراي شفافیت در سازمان نظام مهندسی مشکلاتی را براي هیات مدیره به وجود آورد، تاکید کرد: آنچه مهم و
اساسی بود اینکه برنامه هاي مد نظر هیات مدیره دوره هشتم در این خصوص پیش رفته و در حال حاضر شفافیت مطلوبی در امور

 
اجرایی و تصمیم گیري سازمان قابل مشاهده است. 

وي در پایان سخنانش با بیان اینکه در سال 97 و در بدو شروع به فعالیت هیات مدیره دور هشتم میزان پرونده هاي ورودي به
سازمان معادل 450 هزار متر مربع بوده است عنوان کرد: در حال حاضر این رقم به بالاي یک میلیون متر مربع رسیده که نشان از

 
هدف گذاري درست هیات مدیره دارد. 

انتهاي پیام/الف



فرودگاه هاي آذربایجان غربی در سایه توجه دولت، بی رمق است

منبع: داناشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/12/05

حجت الاسلام والمسلمین ذاکر گفت: فعالیت فرودگاه هاي باري و مسافربري آذربایجان غربی در سایه دولت و عدم توجه به
این موضوع ناقص و بی رمق است و تا به حال مطالبات مردم و مسؤولان در خصوص این موضوع به حدکافی نبوده است.

حجت الاسلام والمسلمین ذاکر گفت: فعالیت فرودگاه هاي
باري و مسافربري آذربایجان غربی در سایه دولت و عدم
توجه به این موضوع ناقص و بی رمق است و تا به حال
مطالبات مردم و مسؤولان در خصوص این موضوع به

 
حدکافی نبوده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ حجت الاسلام سید
سلمان ذاکر در گفت وگو با اروم نیوز، اظهار داشت: ساختار
فرودگاه هاي آذربایجان غربی براي توسعه آماده است و
برخی شرکت هاي هواپیمایی براي این مساله اعلام آمادگی

 
کرده اند. 

وي ادامه داد: مشکلاتی مانند عدم اراده هم در جهادکشاورزي و هم در صنعت ومعدن وجود دارد و همچنین به دلیل عدم وجود

 
دستگاه هاي پیشرفته "ایکس ري" تا به حال نتوانسته ایم از ظرفیت حمل ونقل باري بهره مند شویم. 

نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی، گفت: باتوجه به اینکه آذربایجان غربی در عرصه کشاورزي فعال است براي توسعه این

 
بخش می توان از ظرفیت فرودگاه باري استفاده کرد و صادرات داشت. 

حجت الاسلام ذاکر، ادامه داد: موضوع مهمی که حائز اهمیت بوده و از مشکلات اساسی عدم استفاده از ظرفیت حمل ونقل باري است.

وي بیان کرد: باید یک تذکر کتبی به وزیر صنعت، معدن و تجارت دارد زیرا دستگاه پیش رفته "ایکس ري" آذربایجان غربی باتوجه

 
به نیاز مبرم این استان، به استان اصفهان منتقل شده است. 

نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی، تاکید کرد: به جد دراین خصوص مطالبه گر هستیم که سازمان بازرسی کل کشور به

 
این موضوع ورود کند تا شفاف سازي شود به چه دلیلی این دستگاه به اصفهان منتقل شده است. 

حجت الاسلام ذاکر، اضافه کرد: در مجموع در بخش پروازهاي داخلی و خارجی و استفاده از ظرفیت حمل ونقل باري با بی مهري

 
مسوولان مواجه هستیم و با افزایش پروازها می توان گردشگري و اشتغال زایی را افزایش داد. 

انتهاي پیام/



14 هزار کارگر قزوینی از کرونا آسیب دیدند/ کارخانجات قزوین با 30هزار

کارگر درمعرض تعطیلی هستند

منبع: داناشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/12/05

عیدعلی کریمی گفت: در بحران کرونا حدود 14هزار کارگر صدمه دیده و از کار بیکار شدند؛ دولت باید چاره اي براي امرار و
معاش کارگران داشته و آن ها را مانند سایر اقشار ببیند.

عیدعلی کریمی گفت: در بحران کرونا حدود 14هزار کارگر
صدمه دیده و از کار بیکار شدند؛ دولت باید چاره اي براي
امرار و معاش کارگران داشته و آن ها را مانند سایر اقشار

 
ببیند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ عیدعلی کریمی در
گفت وگو با خبرنگار اقتصادي صبح قزوین با اشاره به تاثیر
کرونا در حوزه اشتغال کارگران اظهار کرد: در بحران کرونا
حدود 14هزار کارگر صدمه دیده و از کار بیکار شدند در
حالی که براي آسیب دیدگان کارگري هیچ سبد معیشتی

 
واریز نشد. 

وي افزود: اگر دولت و مجلس با هم همفکري نکنند و جدال سیاسی خود را کنار نگذارند، آینده مجمع کارگري و بازنشسته ها بسیار

 
تاریک است. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان قزوین تصریح کرد: از طرف دیگر دولت کنترل و نظارتی بر روي قیمت تولیدات واحد هاي صنعتی و
تولیدي ندارد، به طوري که قیمت تمام شده بسیاري از کالاها 50درصد است اما از طرف تولیدکنندگان با 100درصد افزایش، قیمت

 
گذاري می شود. 

کریمی با اشاره به افزایش سرسام آور قیمت لوازم خانگی بیان کرد: متاسفانه قیمت لوازم خانگی از اسفند ماه سال گذشته تاکنون با
چندین بار افزایش قیمت همراه بوده، به طوري که تولیدکنندگان تولیدات خود را انبار کرده و بعد از چند ماه با افزایش قیمت وارد

 
بازار کردند که اکنون یخچال دو میلیون تومانی به 10میلیون رسیده است. 

 
بیش از 100واحد صنعتی کوچک و بزرگ در استان تعطیل شدند 

وي اذعان داشت: باید براي واحد صنعتی گشایش اعتبار حاصل شود که امروز 10هزار میلیارد تومان است؛ لذا اگر ارز افزایش پیدا کند

 
باز هم همین تولیدکنندگان توانایی تولید خود را از دست می دهند و مجدد ضرر آنان به کارگران می رسد که باید از کار بیکار شوند. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان قزوین با اشاره به واگذاري هاي غیراصولی واحد هاي صنعتی در استان تصریح کرد: متاسفانه بسیاري از
شرکت هایی که از پنج تا 10سال پیش واگذار شدند مانند پوشینه بافت، ایران دوچرخ، تبد، نقش ایران، آبگینه هر کدام با بیش از



 
هزار کارگر و پنج تا 20هکتار زمین اکنون تعطیل شده و به عنوان انباري و سوله اجاره داده می شود. 

وي عنوان کرد: کارخانجات فرنخ، مه نخ و نازنخ که بیش از 30هزار کارگر داشتند، اکنون نازنخ 100درصد تعطیل و تمام سیستم ها و
دستگاه هاي آن نیز منتقل شده و نازنخ 100کارگر دارد که به صورت پیمانکاري فعال هستند؛ شرکت کنتورسازي هم که 800کارگر

 
داشت به صفر رسیده و صاحبش به دنبال واگذاري زمین است. 

کریمی با بیان اینکه بیش از 100واحد صنعتی کوچک و بزرگ در استان تعطیل شدند، اضافه کرد: شرکت کنتورسازي و تولی پرس
دو شرکتی است که امروز با معضل تعطیلی مواجه اند و تولی پرس که سال 93 با هزار کارگر واگذار شد، اکنون 250کارگر فعال دارد

 
که همگی نگرانی و اضطراب تعطیلی را دارند و کنتورسازي با 160کارگر کامل تعطیل شده است. 

وي عنوان کرد: امیدواریم رئیس قوه قضاییه قبل از ورود به استان قزوین از صاحبان شرکت ها درخواست حضور داشته باشد که این
موضوع بررسی شود که بعد از واگذاري، کدام یک از این شرکت ها راه اندازي شده اند چه بسا که برخی با وجود اینکه 10سال از زمان

 
واگذاري شان می گذرد همچنان تعطیل هستند. 

 
وجود 260 هزار بیمه شده در بخش هاي مختلف خدماتی صنفی و صنعتی 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان قزوین ابراز کرد: متاسفانه ما تمام امکانات، خدمات و دستگاه ها را در شرکت ها داریم اما تعطیل

 
هستند؛ لذا انتظار داریم بازدیدي صورت گیرد و نحوه واگذاري آن ها مورد بررسی قرار گیرد. 

وي ادامه داد: چه بسا که پوشینه بافت، کمپرسور، نقش ایران، شمع نور، لامپ الوند، تبد که بیش از 20هزار کارگر داشتند کاملا

 
تعطیل شده و اکنون به صورت سوله و انباري اجاره داده می شود. 

کریمی با بیان اینکه در کل 260هزار بیمه شده در بخش هاي مختلف خدماتی صنفی و صنعتی داریم که 150هزار صنعتی و مابقی
صنفی هستند، گفت: متاسفانه برخی اصناف در بحران کرونا صدمات شدیدي دیدند، اگرچه ممکن است بخشی از آن ها اکنون مجدد

 
به کار برگشته باشند اما این افراد پنج الی شش ماه هیچ درآمدي نداشتند. 

وي با تصریح بر اینکه شهر صنعتی البرز 400واحد صنعتی دارد که کمتر از 200واحد آن فعال است، تصریح کرد: حدود سال 1375
شهر صنعتی البرز به عنوان بزرگترین شعبه شهر صنعتی استان 76هزار بیمه شده داشت که امروز به مرز 40هزار رسیده است؛ اگرچه
برخی نیروها بازنشسته شده اند اما هیچ جایگزینی براي آن ها در نظر گرفته نشده که یکی از دلایل ریزش بیمه شدگان، تعطیلی

 
کارخانه هاست. 

دبیر اجرایی خانه کارگر در پایان گفت: دولت باید چاره اي براي امرار و معاش کارگران داشته باشد و آن ها را مانند سایر اقشار ببیند
در حالی که در ایام کرونا هیچ کدام از کارکنان دولتی، لشگري و کشوري آسیب ندیدند و اگر هم سر کار حضور نداشتند حقوقشان را

 
دریافت کردند در حالی که قشر کارگران نه تنها حقوقی دریافت نکردند بلکه بیکار هم شدند. 

انتهاي پیام/



برنامه بلندمدت حفظ سقف تولید گاز در جنوب کشور تدوین شد

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/12/05

اتحادخبر: مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران گفت: وزارت نفت برنامه بلند مدت 15 ساله براي حفظ
شرایط تولید در مجموعه هاي پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان تدوین کرده است تا سقف تولید گاز در این

مراکز حفظ شود که نشان دهنده اهمیت و جایگاه این منطقه براي صنعت گاز کشور است.

اتحادخبر: مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران گفت: وزارت نفت برنامه بلند مدت 15 ساله براي حفظ
شرایط تولید در مجموعه هاي پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان تدوین کرده است تا سقف تولید گاز در این مراکز حفظ

 
شود که نشان دهنده اهمیت و جایگاه این منطقه براي صنعت گاز کشور است. 

به گزارش ایرنا؛ مسعود زردویان روز سه شنبه در نشست با
مسئولان مجتمع گازي پارس جنوبی و پارك علم و فناوري
بوشهر، افزود: اگر چه تولید بخشی مهم از این برنامه مدون و بلند
مدت است اما هیچگاه نباید از بخش هاي نگه داشت و پشتیبانی

 
این صنعت غافل شد. 

وي با اشاره به جایگاه صنعت گاز در کشور و تبعات مثبت توسعه
اي و رفاهی آن، گفت: افزون بر 95 درصد از شهرها و 85 درصد

از روستاهاي کشور از شبکه گاز برخوردارند و گازرسانی به شهرهاي استان هاي کمتر برخوردار نیز تا پایان سال 1400 تکمیل می

 
شود. 

مسعود زردویان ادامه داد: علاوه بر این پروژه هاي عظیم صنعتی در کشور از گاز استفاده می کنند که مکران چابهار معروف ترین و

 
جدیدترین آنها است و در آینده به یک قطب اقتصادي تبدیل می شود. 

وي در باره اهمیت گازبراي صنعت کشور، اضافه کرد: همچنین گاز و میعانات گازي پایه و اساس فعالیت هاي مجتمع پارس جنوبی و
پتروشیمی هاي فعال با ارزش افزوده بالا در این منطقه است و تاسیسات نقاط مختلف کشور نیز از گاز به عنوان ماده اولیه، خوراك

 
تولیدي یا محرك تامین انرژي استفاده می کنند. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران بیان کرد: وجود سه مجتمع پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان
سبب شده است این منطقه جایگاه ویژه و نقش پررنگی در صنعت گاز کشور داشته باشد طوري که بیش از 85 درصد از گاز مورد نیاز
کشور را تامین می کند و ظرفیت بالا و نیاز عملیاتی کشور در این منطقه عامل اصلی در تعیین آن به عنوان یکی از "هاب" هاي

 
نوآوري کشور است. 



زردویان ادامه داد: در این ارتباط لازم است جایگاه پارك هاي علم و فناوري مورد توجه قرار گیرد و از این ظرفیت به صورت

 
ساختارمند استفاده شود تا از حواشی که ممکن است در سال هاي آینده بر روند و عملکرد تاثیر گذار باشد، پیشگیري شود. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران با اشاره به اهمیت رویکرد اکوسیستمی در این حوزه، بیان کرد: در صورتی که
روابط میان بخش هاي مختلف فعال در این صنعت ایجاد و سازماندهی شود، زیست بومی شکل می گیرد که خود نگهدارنده است و

 
توانایی ارتقاي خود را دارد. 

زردویان ادامه داد: ارتباط شرکت هاي دانش بنیان با فعالان با تجربه در صنعت گاز باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد زیرا این

 
همکاري و راهنمایی می تواند در فرایند تولید راهگشاي آنها باشد. 

وي یاداور شد: همواره تلاش شده است در این اکوسیستم ارتباط مناسبی با جوامع محلی برقرار شود و زیر ساخت هاي راه و حمل و

 
نقل و اشتغال زایی از خدماتی بوده است که با استقرار صنایع گاز براي جوامع محلی فراهم شده است. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران تاکید کرد: در کنار این خدمات مسائل فرهنگی و آموزشی نیز باید مورد توجه

 
قرار گیرد و مغفول نماند. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در این نشست بیان کرد: ترویج مرجعیت علمی،
بومی سازي و تقویت فناوري هاي موجود، برنامه ریزي براي ایجاد و توسعه فناوري هاي جدید، ترویج فرهنگ کارآفرینی و بازار سازي
براي شرکت هاي دانش بنیان و همکاري هاي بین المللی براي تبادلات فناورانه از اهداف ستادهاي تخصصی معاونت علمی و فناوري

 
در کشور است. 

مهدي شریف زاده افزود: ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی ریاست جمهوري یکی از 11 ستاد معاونت است و همه
حمایت ها و راهکارهایی که این معاونت براي ترویج اقتصاد دانش بنیان در زمینه تخصصی مجموعه نیرو در پیش کرفته است را

 
نمایندگی می کند. 

وي ادامه داد: در این ارتباط کارگروه تخصصی مربوط به وزارت نفت از همکاري و مشاوره نخبگان صنعتی، مدیران پژوهش و فناوري و

 
مدیران چهار شرکت اصلی این وزارت بهره می برد. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با اشاره به نقش کلیدي منطقه پارس جنوبی در
سطح ملی و منطقه اي در تامین انرژي گاز، بیان کرد: این منطقه قطب فناوري هاي مربوط به گاز و پتروشیمی است و این اهمیت در

 
نظام فناوري کشور نیز به خوبی دیده شده و مورد توجه ویژه قرار گرفته است. 

شریف زاده گفت: بوشهر یکی از محدود استان هایی است که منطقه ویژه علم و فناوري دارد و با توجه به تمرکزي که صنعت گاز در

 
اینم استان پیدا کرده است، این منطقه یکی از اعضاي اصلی این اکوسیستم فناوري است. 

وي اظهار کرد: اکنون وزارت نفت براي استفاده از ظرفیت مراکز رشد علم و فناوري پیش قدم شده است و بر اساس تصمیم مقام عالی
وزارت، سه مرکز رشد علم و فناوري در شرق به مرکزیت پالایشگاه خانگیران، در جنوب به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز پارس

 
جنوبی و در مرکز هم به مرکزیت ري برنامه ریزي شده است. 



دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري اضافه کرد: امیدواریم با جانمایی مناسب، بهترین
مکان ممکن در اختیار مرکز نوآوري پارس جنوبی قرار گیرد و ستاد توسعه فناوري آب و انرژي نیز براي موفقیت این مرکز در کنار

 
مجموعه است. 

رئیس پژوهش و فناوري مجتمع گاز پارس جنوبی نیز با اشاره به نظام نامه پژوهش، فناوري و تجاري سازي ابلاغی وزارت نفت، یادآور
شد: هدف از این نظام نامه توسعه فناوري هاي مورد نیاز صنعت نفت با رویکرد توسعه درون زا و برون نگر و ارتقاي توانمندي هاي

 
فناورانه و ایجاد هماهنگی هاي لازم میان بازیگران پژوهش و فناوري وزارت نفت است. 

عباس صیادي گفت: مسئولیت ذاتی پارك هاي علم و فناوري در حمایت از شکل گیري مراکز رشد، توسعه واحدهاي فناور، شرکت
هاي دانش بنیان و کسب و کارهاي نو آورانه به همراه پتانسیل هاي موجود در منطقه پارس جنوبی و رویکرد حاکمیتی در تقویت این
مراکز از عواملی است که مرکز رشد علم و فناوري در جنوب کشور به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز پارس جنوبی مشخص شده است.

وي ادامه داد: هدف گذاري انجام پروژه ها براي حل مسائل صنعت نفت و خلق ارزش افزوده از طریق فناوري و نوآوري، ارتقاي نقش
شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپی در حل چالش هاي فناورانه صنعت نفت، استفاده از ظرفیت هاي قراردادهاي عملیاتی و توسعه
اي براي ارتقاي توانمندي فناورانه، دادن حداکثري اختیارات به حوزه پژوهش در فناوري شرکت هاي تابعه براي چابک کردن آنها و
همکاري انتقال فناوري پژوهش محور از طریق تحقیقات دانشگاهی از برنامه هایی است که نظام نامه تدوین شده وزارت نفت دنبال

می کند.



افتتاح نمایشگاه «شمیم بهشت» در شهر قنوات

منبع: تابناكشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/12/05

 
افتتاح نمایشگاه «شمیم بهشت» در شهر قنوات 

 
نمایشگاه فرهنگی و هنري «شمیم بهشت» با ارائه 30 محصول کارآفرینی به مناسبت میلاد امام علی(ع) در شهر قنوات افتتاح شد. 

به گزارش تابناك قم، بمناسبت میلاد با سعادت حضرت علی (علیه السلام) عصر دوشنبه نمایشگاه فرهنگی هنري «شمیم بهشت»

 
شهر قنوات در 30 عنوان کارآفرینی از چهارم اسفند تا ششم اسفند از ساعت 15 الی 20 آغاز به کارکرد. 

دستاوردهاي بانوان شهر قنوات و همچنین طلاب مرکز خدمات حوزه علمیه استان قم در زمینه مصنوعات چوبی، پوشاك، روسري
هاي دست دوز، گیاهان دارویی، نقاشی دکوراتیو، انواع نان و شیرینی، محصولات چرمی، فرآورده اي گوشتی ارگانیک، گل هاي

 
کریستالی و بدلیجات، گلیم فرش دست باف، دکوري هاي سفالی، ظروف دست ساز و غیره در این نمایشگاه عرضه می شود. 

برگزاري مسابقات مختلف و اعطاي کمک هزینه سفر به مشهد مقدس ازجمله برنامه هاي این نمایشگاه است.



مناسبت هاي ماه اردیبهشت در تقویم 1400

منبع: خبر فوريشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/12/05

در هر روز از تقویم، شاهد مناسبت هاي ایرانی، مذهبی و جهانی جالبی هستیم که ممکن است هیچ گاه آن ها را نشنیده
باشید.

در هر روز از تقویم، شاهد مناسبت هاي ایرانی، مذهبی و جهانی

 
جالبی هستیم که ممکن است هیچ گاه آن ها را نشنیده باشید. 

 
با مناسبت هاي جالب اردیبهشت همراه ما باشید: 

 
 April - May (2021)(1442) رمضان - شوال

 
چهارشنبه 

 
 1

 
بزرگداشت سعدي شیرازي 

 
روز چاي 

 
روز مهدکودك 

 
روز خلاقیت و نوآوري 

 
پنجشنبه 

 
 2

 
روز بزرگداشت زمین 

 
جمعه 

 
 3

 
روز ملی کارآفرینی 

 
بزرگداشت شیخ بهایی 

 
روز کتاب 



 
روز پیک نیک 

 
روز زبان انگلیسی 

 
روز بردن فرزندان به محل کار 

 
زادروز ویلیام شکسپیر (نمایش نامه نویس بزرگ انگلیسی) 

 
شنبه 

 
 4

 
روز پریدن 

 
روز کرم شب تاب 

 
یکشنبه 

 
 5

 
روز تلفن 

 
 DNA روز

 
روز آرایشگر 

 
روز دامپزشکی 

 
روز ترك اعتیاد 

 
روز حس بویایی 

 
روز بیماري مالاریا 

 
دوشنبه 

 
 6

 
روز تیمار اسب ها 



 
سه شنبه 

 
 7

 
روز کد مورس 

 
روز دنده کباب 

 
روز تعریف یک داستان 

 
چهار شنبه 

 
 8

 
زادروز سیمین دانشور 

 
روز کابین ها 

 
روز ابرقهرمان 

 
روز پاي بلوبري 

 
روز ساعت بیولوژیکی 

 
روز همیار و راهنماي سگ 

 
ولادت امام حسن مجتبی (ع) 

 
پنجشنبه 

 
 9

 
روز شوراها 

 
روز مشاور و روانشناس 

 
روز رقص 

 
روز آرزوها 

 
جمعه 



 
 10

 
جشن چهلم نوروز 

 
روز ملی خلیج فارس 

 
روز جاز 

 
روز صداقت 

 
روز کشمش 

 
روز کوکی جو 

 
روز درخت کاري 

 
شنبه 

 
 11

 
روز فضا 

 
روز کارگر 

 
روز کوچینگ 

 
روز هري پاتر 

 
شب قدر 

 
یکشنبه 

 
 12

 
شهادت استاد مرتضی مطهري 

 
روز معلم 

 
روز کودك 



 
روز آمادگی آتش سوزي 

 
دوشنبه 

 
 13

 
روز شیپور 

 
روز آزادي مطبوعات 

 
روز فرش دست بافت 

 
 (Paranormal) روز پدیده هاي خارق العاده

 
روز پوشیدن کفش هاي رنگی متفاوت 

 
سه شنبه 

 
 14

 
روز معلم 

 
روز نوسازي 

 
روز آتش نشان 

 
روز جنگ ستارگان 

 
روز افتخارات کوچک 

 
شهادت حضرت علی (ع) 

 
چهار شنبه 

 
 15

 
جشن میانه بهار (جشن بهاربد) 

 
روز شیراز 

 
روز ماما 



 
روز آسم 

 
روز کارتونیست 

 
شب قدر 

 
پنجشنبه 

 
 16

 
روز نماز 

 
روز زنبق 

 
روز نوشیدنی 

 
روز بدون رژیم 

 
روز بدون مشق 

 
جمعه 

 
 17

 
زادروز اصغر فرهادي 

 
روز اسناد ملی و میراث مکتوب 

 
روز رمز عبور 

 
روز کباب بره 

 
شنبه 

 
 18

 
روز بدون جوراب 

 
روز پرندگان مهاجر 



 
روز صلیب سرخ و هلال احمر 

 
یکشنبه 

 
 19

 
روز مادر 

 
روز قطار 

 
روز آسیاب بادي 

 
دوشنبه 

 
 20

 
روز میگو 

 
روز بدون کفش 

 
روز بیماري لوپوس 

 
روز اتاق خود را تمیز کنید 

 
سه شنبه 

 
 21

 
روز گرگ و میش 

 
روز خوردن هر چیزي که هوس کردید 

 
چهار شنبه 

 
 22

 
زادروز مریم میرزاخانی (ریاضی دان نابغه ایرانی) 

 
روز پرستار 

 
روز نان آجیلی 



 
روز کیلومترشمار 

 
روز مسئول پذیرش 

 
روز آگاهی از فیبرومیالژیا 

 
روز بیسکوییت کره شیري 

 
روز رقصیدن مثل یک مرغ 

 
پنجشنبه 

 
 23

 
روز هوموس 

 
روز پاي سیب 

 
روز رقص شکم 

 
روز سلاح قوي تر 

 
روز بخش پذیرش 

 
روز اهدا دستمزد به خیریه 

 
عید سعید فطر 

 
شنبه 

 
 25

 
بزرگداشت حکیم ابوالقاسم فردوسی 

 
روز خانواده 

 
روز کلاه حصیري 

 
روز چیپس شکلات 

 
روز نیروهاي مسلح 



 
روز جوراب نایلونی زنانه 

 
روز با دوچرخه سرکار رفتن 

 
یکشنبه 

 
 26

 
روز طراحی 

 
روز بیوگرافی 

 
دوشنبه 

 
 27

 
روز ارتباطات و روابط عمومی 

 
روز گردو 

 
روز ارتباطات 

 
روز پخت و پز 

 
روز فشار خون بالا 

 
سه شنبه 

 
 28

 
بزرگداشت حکیم عمر خیام 

 
روز بدون ظرف کثیف 

 
روز دید و بازدید با فامیل 

 
روز موزه و میراث فرهنگی 

 
پنجشنبه 

 
 30



 
روز قد و وزن 

 
روز میلیونر شدن 

 
روز آزمایش هاي بالینی 

 
جمعه 

 
 31

 
روز یادداشت 

 
روز پیتزا پارتی 

روز گونه هاي در معرض خطر



خطر بحران حاشیه نشینی و کانون هاي بزهکاري

منبع: قلمناشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/12/05

گروه جامعه: ساخت وساز هایی که مدتی است به نام «طرح ملی مسکن» از سوي وزیر راه و شهرسازي در دست اجراست با
موازین شهرسازي و معماري و الزامات قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 ناسازگاري آشکار دارد. آقاي

محمد اسلامی به ناروا مسوولیت دو وزارتخانه کلیدي «مسکن و شهرسازي» و «راه و ترابري» را ...

خطر بحران حاشیه نشینی و کانون هاي بزهکاري گروه جامعه: ساخت وساز هایی که مدتی است به نام «طرح ملی
مسکن» از سوي وزیر راه و شهرسازي در دست اجراست با موازین شهرسازي و معماري و الزامات قانون وزارت مسکن و

شهرسازي مصوب سال 1353 ناسازگاري آشکار دارد. آقاي محمد اسلامی به ناروا مسوولیت دو وزارتخانه کلیدي «مسکن و

 
شهرسازي» و «راه و ترابري» را (...) 

گروه جامعه: ساخت وساز هایی که مدتی است به نام «طرح ملی مسکن» از سوي وزیر راه و شهرسازي در دست اجراست با موازین
شهرسازي و معماري و الزامات قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 ناسازگاري آشکار دارد. آقاي محمد اسلامی به
ناروا مسوولیت دو وزارتخانه کلیدي «مسکن و شهرسازي» و «راه و ترابري» را که همیشه از یکدیگر جدا بوده و وظایف و اختیارات آن
ها هیچ ارتباطی به هم ندارند با نام «وزارت راه و شهرسازي» برعهده گرفته است. منصوب شدن یک وزیر براي این دو وزارتخانه تخلف

 
آشکار از اصل 133 قانون است که بر پایه آن:«تعداد وزیران و حدود اختیارات هر یک از آنان را قانون معین می کند». 

این در حالی است که وظایف و اختیارات دو وزارتخانه مزبور که کمترین ارتباطی به هم ندارند هنوز در مجلس تصویب نشده و معرفی
یک وزیر از سوي آقاي روحانی رییس جمهور براي این دو وزارتخانه، تخلف آشکار از اصل 133 قانون اساسی است. این مانند آن است

 
که براي «وزارت آموزش و پرورش» و «وزارت امور خارجه» یک وزیر منصوب شود. 

از سوي دیگر موضوعات گسترده و پیچیده حمل ونقل زمینی، هوایی، دریایی، فرودگاه ها و پایانه ها نیازمند یک وزیر داراي تخصص و
مستقل است و همانند امریکا، فرانسه و بیشتر کشور هاي دیگر چنین وزارتخانه اي باید با تصویب شرح وظایف آن تاسیس و براي آن
وزیر مستقل به مجلس معرفی شود.انگیزه ادغام این وزارتخانه نیز بی سرپرست کردن و لوث مسوولیت آن ها در برابر مجلس بوده که
خسارات جبران ناپذیري براي ملت ایران داشته است. نمایندگان مجلس در راستاي سوگندي که به قانون اساسی یاد کرده اند باید از
رییس جمهور می خواستند و هم اکنون نیز بخواهند براي این دو وزارتخانه، وزیران جداگانه متخصص و مسوول معرفی و لایحه

 
تاسیس وزارت حمل ونقل و شرح وظایف آن را نیز به مجلس تقدیم کند. 

ولی اکنون در این طرح دوفوریتی یک سلسله وظایف بیشتري را برعهده وزیر «راه و شهرسازي» که هنوز شرح وظایف آن در مجلس
به تصویب نرسیده است، گذارده اند! در حالی که شهر هاي بی در و دروازه کشور با چالش هاي نگران کننده آلودگی هوا و بحران
هایی که امنیت ملی کشور را تهدید می کنند روبه رو هستند، کسانی که خود را نماینده ملت ایران می دانند به جاي چاره جویی
اوضاع خطرآفرین کلانشهر ها به دنبال دامن زدن به ساخت وساز ها در حریم شهر هاي کشور هستند.در همین راستا طرح دوفوریتی
«جهش تولید و تامین مسکن» از سوي کمیسیون عمران مجلس به هیات رییسه تقدیم و این طرح خلاف قانون اساسی به ناروا در
دستورکار مجلس گذاشته شد و دوفوریت آن روز 19 شهریور 1399 در جلسه علنی به تصویب رسید. مندرجات این طرح دوفوریتی تا
آنجا با اصول قانون اساسی و موازین شهرسازي ناسازگاري داشته اند که تا روز 20 بهمن 1399 و 5 ماه پس از تصویب دوفوریت آن



در دستورکار جلسه علنی مجلس گذاشته نشد.در این نوشته در دو بخش به ایرادات قانون اساسی و پیامد هاي این ساخت وساز ها در

 
حریم شهر ها می پردازم. 

 
بخش یکم- ایرادات قانون اساسی 

 
1- عنوان طرح دوفوریتی 

عنوان این طرح «جهش تولید و تامین مسکن» است که داراي تضاد و در برگیرنده موضوع هاي بی ارتباطی است که نمی توانند
عنوان یک طرح یا لایحه باشند. بر پایه بند یکم ماده 131 آیین نامه داخلی مجلس، «طرح ها و لوایح باید داراي موضوع و عنوان
مشخص باشند». این در حالی است که جهش تولید هیچ ارتباطی به موضوع تامین مسکن ندارد. تولید درکشور ما با موانع بزرگی،
چون دولتی بودن اقتصاد کشور و بیرون راندن بخش خصوصی از صحنه هاي کارآفرینی، تورم افسارگسیخته، کاهش دایمی ارزش پول
ملی و نبود حکومت قانون درکشور روبه رو است و با وجود این موانع چرخ تولید به حرکت در نخواهد آمد و پیامد هاي آن، چون رکود
اقتصادي و بیکاري در نسل جوان و نیروي کار ادامه خواهد یافت. از دیگر عوامل موثر در رکود اقتصادي کشور ما تجاوز شهرداران به
مقررات شهرسازي و تراکم فروشی و کشاندن سرمایه هاي ملی به سوي ساخت وسازهاست. اجراي این گونه طرح هاي دوفوریتی و
ساخت وساز هاي دولتی نیز که ادعا می کنند بخش هاي گوناگون تولید در زمینه مصالح ساختمانی و لوازم خانگی و اشتغال را رونق
خواهد داد در جاي خود بدترین نوع تولید و اشتغال است زیرا با تخریب محیط زیست و آسیب رساندن به شیرازه شهرها، سرمایه هاي
ملی را بلوکه کرده و از دسترس تولید و اشتغال واقعی و پایدار دور می کنند. از این رو درکشور هاي پیشرفته، شهر ها و ساختمان ها
و جمعیت شهر ها را ثابت نگه می دارند و سرمایه هاي بانک ها و مردم را به سوي تولید و اشتغال پایدار هدایت می کنند.براي نمونه
جمعیت شهر پاریس در سال 1907 حدود 2 میلیون و 150 هزار تن بوده و در سرشماري سال 2007 هم جمعیت این شهر و
ساختمان هاي آن ثابت مانده اند. ولی در ایران با ساخت وساز هاي هرج ومرج طلبانه با کارگردانی وزارت راه و شهرسازي در زمین
هاي حریم شهر ها به دنبال آن هستند که سرمایه هاي ملی را به گونه دیگري از چرخه تولید، صنعت وکشاورزي و اشتغال پایدار دور

 
کنند. بنابراین عنوان این طرح دوفوریتی را باید «جهش ساخت وساز ها و به رکود کشیدن تولید» می گذاشتند. 

 
2- تخلف از اصل 52 

ساخت مسکن از سوي شهروندان در زمینی که در مالکیت دارند، تصرف مالکانه اي از سوي آنان است و باید در چارچوب طرح هاي
جامع شهري و مقررات شهرسازي انجام شود. اگر دولت نیز بخواهد وارد عرصه ساخت مسکن شود باید چارچوب طرح جامع شهر ها و
مقررات شهرسازي را اکیدا رعایت کند و الزاما باید هزینه هاي آن را مانند دیگر هزینه هاي دولت در قانون بودجه سالانه به تصویب
مجلس برساند.از همین رو بند 3 ماده 3 قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 «اجراي طرح هاي تامین مسکن» از
سوي دولت را که باید در چارچوب طرح هاي جامع شهر ها باشند تنها از «محل اعتبارات دولتی» پیش بینی کرده است که باید در
لایحه بودجه سالانه پیش بینی و به تصویب مجلس برسد.در حالی که لایحه بودجه سال 1400 دولت حسن روحانی به دلیل
سوءمدیریت داراي کسر بودجه نجومی است و مجلس به همین دلیل آن را رد کرده، کمیسیون عمران مجلس چگونه به خود اجازه
داده است با زیر پا گذاشتن بند 3 ماده 3 قانون لازم الاجراي وزارت مسکن و شهرسازي و بیرون از قانون بودجه سالانه، دولت را
مکلف به تولید انبوه مسکن کند؟ بنابراین این طرح دوفوریتی، ناسازگاري آشکار با اصل 52 قانون اساسی دارد که بر پایه آن بودجه
سالانه باید از سوي دولت تهیه و براي رسیدگی به مجلس تقدیم و به تصویب مجلس برسد. ولی امضاکنندگان این طرح دوفوریتی می
خواهند با تجاوز به اصل 52 قانون اساسی که به اجراي آن سوگند یاد کرده اند، سرمایه هاي ملی کشور را براي هزینه کردن
غیرقانونی در برج سازي در حریم شهر ها در دسترس وزیر راه و شهرسازي بگذارند. این در حالی است که نمایندگان مجلس تکلیف
داشته و دارند به جاي تخلف از اصل 52 قانون اساسی، ادامه این ساخت وساز هاي غیرقانونی که هزینه هاي آن در هیچ یک از بودجه

 
هاي سالانه تصویب نشده اند را متوقف کنند. 

 
3- تخلف از اصل 53 



ماده 3 این طرح دوفوریتی که روز 20 بهمن 1399 در جلسه علنی به تصویب رسید، عنوان مجعول «صندوق ملی مسکن» را پیش
بینی کرده که در تضاد آشکار با اصل 53 قانون اساسی است. بر پایه این اصل: «کلیه دریافت هاي دولت در حساب هاي خزانه داري
کل متمرکز می شود و همه پرداخت ها در حدود اعتبارات مصوب به موجب قانون انجام می شود».ولی تقدیم کنندگان این طرح با
شعار هاي بی ارزشی، چون «ایجاد هم افزایی» یا «تخصیص بهینه منابع مالی بخش مسکن»، بخش هایی از درآمد هاي قانونی دولت
را از خزانه داري کل بیرون کشیده و به دنبال آن هستند این سرمایه هاي ملی را بیرون از مدیریت هیات وزیران و نظارت هاي قانونی
دیوان محاسبات کشور به این صندوق واریز و به وزیر راه و شهرسازي فرصت دهند هر طور می خواهد با تخلف از اصل 53 هزینه کند.
مبتذل تر این است که در همین ماده 3 خواستار آن شده اند که این صندوق مجعول در وزارت راه و شهرسازي «مستقر شود» که
صددرصد بیرون از وظایف و اختیارات وزارتخانه هاي «مسکن و شهرسازي» و «راه و ترابري» است.به این گونه قانونگذاري، نامی جز
هرج ومرج طلبی و زمینه سازي براي ریخت وپاش سرمایه هاي ملی به اراده اشخاص نمی توان نهاد. در بند الف ماده 3 این طرح
دوفوریتی نیز یک «هیات امنا» و یک «هیات عامل» براي این صندوق غیرقانونی در نظر گرفته اند که در برگیرنده تنی چند از وزیران

 
و مقامات قضایی و غیردولتی هستند که تخلف آن ها از اصل 53 قانون اساسی نیاز به توضیح بیشتري ندارد. 

 
4- الزام بانک ها به پرداخت وام 

در بخش دیگري از این طرح دوفوریتی به دنبال آن هستند که 20 درصد یا بیشتر از وام هایی که بانک ها باید در راستاي پیشرفت
تولید، صنعت و کشاورزي پرداخت کنند به ترتیبی که در این طرح آمده در ظاهر به متقاضیان این ساخت وساز ها و در واقع به انبوه
سازانی که به ناروا زمین هاي حریم شهر ها را در اختیار آنان گذاشته اند، پرداخت کنند. بانک هاي کشور خواه دولتی یا خصوصی
داراي شخصیت حقوقی و استقلال هستند و باید وظایف خود را در چارچوب موازین بازرگانی و با در نظر گرفتن حقوق سپرده گذاران
و منافع خود و با گرفتن وثیقه هاي معتبر انجام دهند و نمایندگان مجلس نمی توانند بانک ها را به ریختن بخش بزرگی از سرمایه
هاي خود به پاي این ساخت وساز ها ملزم کنند. چنین تصمیم هایی از حدود صلاحیت مجلس بیرون است.حتی رییس بانک مرکزي
و وزیر راه و شهرسازي نیز نمی توانند بانک ها را به پرداخت وام هاي تکلیفی به خریداران این واحد هاي مسکونی فرضی یا به انبوه
سازان وادار کنند و هرگونه دخالتی در این زمینه از سوي دولتمردان، تصرف غیرقانونی در اموال دولتی و مشمول ماده 598 قانون
مجازات اسلامی و قابل پیگرد کیفري است. آنچه در بند 12 ماده 14 قانون پولی و بانکی کشور مصوب سال 1351 از وظایف بانک
مرکزي در زمینه «تعیین نحوه مصرف وجوه سپرده هاي پس انداز مردم نزد بانک ها» گذاشته شده تنها تعیین نسبت تخصیص
سپرده هاي بانکی است و نه الزام بانک ها به پرداخت وام به اشخاصی که بانک مرکزي یا وزیر راه و شهرسازي اراده می کنند. افزون بر
آن با تراکم فروشی هاي مجرمانه در 3 دهه گذشته و افزایش ده ها برابري ساخت وساز در شهر هاي کشور که پیامد مستقیم آن

 
رکود اقتصادي در کشور است، تخصیص منابع بانک ها در این زمینه باید به صفر برسد. 

 
5- پایمال کردن اصول شهرسازي و معماري 

در انبوهی از برج هایی که، چون قارچ در زمین هاي حریم و مجاور شهر هاي بزرگ سر از خاك بیرون آورده و درکنار هم ساخته شده
اند، کمترین موازین شهرسازي و معماري رعایت نشده اند. تولید انبوه این برج ها که وزیر پیشین مسکن و شهرسازي به درستی از آن
به «انبار کردن مردم در آنها» یاد کرد با هدف هاي قانون تاسیس شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران که در ماده یکم آن مورد
تاکید قرار گرفته ناسازگاري آشکار دارند که بر پایه آن: «براي هماهنگ کردن برنامه هاي شهرسازي به منظور ایجاد محیط زیست
بهتر براي مردم همچنین به منظور اعتلاي هنر معماري ایران و رعایت سبک هاي مختلف معماري سنتی و ملی و ارایه ضوابط و جنبه
هاي اصیل آن با در نظر گرفتن روش هاي نوین علمی و فنی و در نتیجه یافتن شیوه هاي اصولی و مناسب ساختمانی در مناطق
مختلف کشور با توجه به شرایط اقلیمی و طرز زندگی و مقتضیات محلی، شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران تاسیس می
شود».ولی در این برج هاي بی هویتی که اصول شناخته شده معماري سنتی و شهرسازي در آن ها پایمال شده اند، یک زندگی
شرافتمندانه و انسانی براي ساکنان آن ها فراهم نمی شود و عموما به کانون هاي بزهکاري، ناهنجاري ها و شورش ها تبدیل خواهند

 
شد. 



 
6- ورود مجلس به قلمرو وظایف قوه مجریه 

در ماده 7 طرح دوفوریتی که روز 26 بهمن در مجلس تصویب شد، وزارت راه و شهرسازي را مکلف به واگذاري اراضی مورد نیاز براي
ساخت مسکن به افراد به صورت اجاره 99 ساله کرده و رقم ناچیزي هم براي اجاره بهاي این زمین ها تعیین کرده است. این تصمیم
مجلس، دخالت در وظایف و اختیارات قوه مجریه و تخلف آشکار از اصل تفکیک قواست که در اصل 57 قانون اساسی پیش بینی شده
است. تصرف و تملک زمین هاي حریم شهر ها و زمین هاي کشاورزي و منابع طبیعی نیز در جاي خود بیرون از اختیارات وزارتخانه
هاي مسکن و شهرسازي و راه و ترابري است. واگذاري این زمین ها خواه در قالب اجاره یا فروش به اشخاص، آشکارا بیرون از

 
اختیارات این وزارتخانه هاست. 

از سوي دیگر این واگذاري ها زمینه ساز گسترش بی رویه شهر ها و آشفته کردن بیشتر نظام شهرسازي در کشور ما خواهد بود که
قوانین مهمی، چون «قانون تاسیس شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران» و «قانون وزارت مسکن و شهرسازي» براي مراقبت و

 
سامان دادن آن ها در سال هاي پیش از انقلاب تصویب شده اند. 

در ماده 11 مصوبه مجلس نیز به «سازمان ملی زمین و مسکن» اجازه داده شده است: «زمین هاي مستعد توسعه شهري را شناسایی
و مقدمات الحاق آن ها را به شهر ها فراهم کند». چنین سازمانی جدا از وزارتخانه هاي مسکن و شهرسازي و راه و ترابري نیست و
مجلس نمی تواند براي چنین سازمانی که حداکثر زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازي است، تعیین تکلیف کند. ملزم کردن وزارت راه
و شهرسازي یا هر بخش دیگري از قوه مجریه به گسترش دادن قلمرو شهرها، دخالت در وظایف قوه مجریه و تخلف آشکار از اصل
تفکیک قواست و زمینه ساز افزایش گرفتاري ها و آسیب هاي بیشتر به امنیت شهروندان در شهر هاي بزرگ و کوچک کشور خواهد

 
شد. نمایندگان این مجلس با تصویب اینگونه طرح ها بی تفاوتی خود را در برابر آسایش و امنیت شهروندان نشان می دهند. 

 
7- توانمند کردن شهروندان 

در کشوري که یک وزیر مستقل و مسوول در زمینه مسکن و شهرسازي در دولت حضور ندارد و نمایندگان حقیقی مردم به مجلس
قانونگذاري راه نمی یابند، شهر هاي تاریخی کشور ما به چنین سرنوشت شومی دچار می شوند. دولت و مجلس به جاي دست یازیدن
به این روش هاي خلاف قانون اساسی باید با دست کشیدن از ریخت وپاش هاي دایمی که به کسري بودجه دولت و افزایش نقدینگی،
تورم تازنده و کاهش ارزش پولی ملی انجامیده است به دنبال توانمند کردن مردم براي خرید خانه یا اجاره مسکن باشند.آقاي دکتر
عباس آخوندي وزیر پیشین مسکن و شهرسازي که به دلیل اعتراض به تصمیم هاي غیرقانونی آقاي روحانی رییس جمهور در تولید
انبوه مسکن در زمین هاي حریم شهر ها از سمت خود استعفا داد درگفت وگو با سایت «خبرآنلاین» در همین راستا به درستی گفت:
«الان تصور کنید بگویند دولت خانه بسازد. سوال این است که دولت پتروشیمی را می خواهد به بخش خصوصی بدهد، مخابرات را به
بخش خصوصی بدهد، آن وقت خانه را دولت می خواهد بسازد؟... وقتی دولت درکار تولید کالاي خصوصی چه گندم باشد، چه مسکن،
چه کفش یا هر چیز دیگري مداخله کند، مفهومش این است که می خواهد یک رانتی را توزیع کند. بر اساس علم اقتصاد، مداخله
دولت در تولید کالاي خصوصی یعنی توزیع رانت و هیچ تعریف دیگري به نظر من ندارد. به محض اینکه خواست رانت توزیع کند، یک
سري دلال وجود دارند... شما تصور کنید می خواهید یک دولتی را در این حد درگیر کنید که مثلا یک میلیون خانه بسازد. این

 
سیاستگذاري است؟ اصلا دولت کارش این است؟» 

آیا روشن تر از این می توان رانت زا و فسادبرانگیز بودن طرح موسوم به ملی مسکن را آن هم از سوي وزیر سابق دولت روحانی
توصیف کرد؟ ریشه هاي این رانت و فساد نیز چیزي جز واگذاري رایگان زمین هاي دولتی با تخلف از قانون محاسبات عمومی کشور و
الزام بانک هاي دولتی به پرداخت وام هاي تکلیفی به پاي این ساخت وساز هاي غیرقانونی نیست. در حالی که صداوسیما خبر هاي
طرح دوفوریتی کمیسیون عمران و مصوبات مجلس را در سرویس هاي خبري گوناگون بازتاب می دهد، دریچه هاي صداوسیما با
تخلف از اصل 175 قانون اساسی به روي معترضان به قانون شکنی ها و این مصوبات خلاف قانون اساسی بسته شده است. پیامد نبود



آزادي بیان درکشور نیز این است که دولتمردان و مجلس ها این گونه به خود اجازه می دهند به اصول قانون اساسی و حقوق عمومی

 
جامعه درکشور ما تجاوز کنند. 

 
بخش دوم &– پیامد هاي برج سازي ها در حریم شهر ها 

افزون بر ناسازگاري این طرح دوفوریتی با آیین نامه داخلی مجلس و اصول قانون اساسی، پیامد هاي این ساخت وساز ها هم براي

 
شهر ها و ساکنان آن ها فاجعه بار است که به پاره اي از آن ها می پردازم. 

 
افزایش جمعیت شهر ها 

در 4 دهه گذشته تجاوز به مقررات شهرسازي که از قوانین آمره و مربوط به نظم عمومی هستند به ویژه تراکم فروشی ها از سوي
شهرداران که ارتشاي سازمان یافته بوده اند، اهداف طرح هاي جامع شهر ها که به تصویب شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران
رسیده اند و کنترل جمعیت شهر ها و تامین یک زندگی انسانی براي شهروندان را نابود کرده اند. براي نمونه جمعیت شهر هاي تهران،
ري و شمیران را که در سال 1357 سه و نیم میلیون تن بوده است در پی تجاوز به طرح هاي جامع این شهر ها به بالاتر از 12
میلیون رسانده اند. تامین نیاز هاي این جمعیت نجومی در این شهر ها که چند برابر ظرفیت این شهرهاست از چالش هاي بزرگ
دولت و شهرداري هاست. اکنون این ساخت وساز هاي بی حساب و کتاب در زمین هاي اطراف شهر ها که در اجراي آن ها موازین
شهرسازي و معماري رعایت نمی شوند، شهر هاي کشور را با بحران هاي بزرگ تري روبه رو خواهند کرد. از این رو در کشور هاي

 
پیشرفته، جمعیت شهر ها را به گونه دایمی کنترل می کنند و مانع از افزایش جمعیت شهر ها می شوند. 

 
افزایش آلودگی هوا 

با تاسیس شهرداري ها در کشور و تصویب قوانین لازم الاجراي شهرسازي، مقررات طرح هاي جامع شهر ها که براي حفظ حقوق
مالکانه مردم و نظم عمومی به تصویب شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران رسیده بودند با دقت فراوان از سوي شهرداران در صدور
پروانه هاي ساختمانی اجرا می شدند و مردم نیز از این ضوابط الزام آور پیروي می کردند. همچنین براي برخورداري ساکنان شهر ها
از هواي پاك براي بیرون بردن کارخانه ها از محدوده شهر ها برنامه ریزي کردند. قانون «نحوه جلوگیري از آلودگی هوا» مصوب
آذرماه 1373 نیز به درستی به رابطه مستقیم «ضوابط تراکم ساختمانی» و پیشگیري از آلودگی هوا توجه کرد و در ماده 26 این
قانون از وزارت مسکن و شهرسازي و کشور خواسته شد به هنگام تدوین طرح هاي جامع شهرها، فصلی را به بررسی هاي زیست
محیطی و از جمله «ضوابط تراکم ساختمانی» اختصاص دهند.ولی شهرداران در تهران و دیگر شهر هاي کشور با تراکم فروشی و زدن
چوب حراج به مقررات الزام آور شهرسازي، ضوابط طرح هاي جامع شهر ها را پایمال و دستمایه به دست آوردن درآمد هاي نامشروع
کردند. نمایندگان حقیقی مردم هم به مجلس ها راه نمی یافتند که از قوانین لازم الاجراي شهرسازي، حقوق مردم و امنیت ملی

 
کشور دفاع کنند. 

بی گمان عامل اصلی آلودگی هواي شهر هاي کشور ما تجاوز به طرح هاي جامع شهر ها و گسترش ساخت وساز ها و برج سازي
هاست که هر یک در اندازه یک کارخانه داراي دستگاه هاي حرارتی هستند و دود هاي ناشی از سوخت آن ها در فضاي شهر ها پخش
می شوند. تا آنجا که در همین دي و بهمن ماه به دلیل افزایش فاجعه آمیز مصرف گاز در شهر ها ناگزیر شدند از گازرسانی به پاره اي
از نیروگاه ها خودداري کنند.وزیر نیرو نیز روز 20 بهمن ماه هشدار داد که مصرف گاز خانگی در شهر ها 7 برابر گاز مورد نیاز نیروگاه
هاست و ادامه این مصرف افسارگسیخته، ایران را که صادرکننده گاز طبیعی است به واردکننده آن تبدیل خواهد کرد. معاون سازمان
محیط زیست نیز اعلام کرد: «متاسفانه سالانه 40 هزار مرگ مرتبط با آلودگی هوا داریم». (روزنامه اطلاعات، 30 دي 1399). ولی
دولت و مجلس بدون کمترین احساس نگرانی از این اوضاع فاجعه آمیز به دنبال برج سازي هاي قارچ گونه در حریم شهر هاي بزرگ

 
کشور هستند که به آلودگی هوا دامن می زنند و شهروندان بیشتري را قربانی خواهند کرد. 



 
گسترش بزهکاري 

این یک واقعیت پذیرفته شده جهانی است که افزایش جمعیت شهرها، مهم ترین عامل گسترش بزهکاري است. رابطه افزایش جمعیت
و بزهکاري مورد توجه «کمیسیون بررسی ریشه هاي بزهکاري و خشونت» که در سال 1977 (1355 خورشیدي) در فرانسه زیر نظر
وزیر دادگستري این کشور تشکیل شد، قرار گرفت و این کمیسیون در بخشی از گزارش خود درباره پیامد هاي افزایش جمعیت شهر
ها چنین هشدار داد: «چنین به نظر می رسد که حد متعارف جمعیت شهري، رقمی حدود 200 هزار تن باشد. هرگاه جمعیت شهر از

 
این رقم تجاوز کند، بزهکاري با سرعت نامتعادلی رو به افزایش می گذارد. 

پژوهشگران این افزایش بزهکاري را پیامد 3 عامل دانسته اند، یکی تراکم جمعیت و دیگري تفکیک و جدایی میان ساکنان شهر و
سرانجام بی نام و نشانی مردمان شهرنشین». رییس سازمان محیط زیست کشور نیز بار ها درباره افزایش جمعیت شهر هاي کشور در
تاریخ 15 شهریور 1397 و 15 آبان 1398 هشدار داده و روز 28 بهمن 1398 هم به افزایش جمعیت کشور اعتراض کرده است.
گسترش جمعیت شهرها، اداره این شهر ها و تامین امنیت شهروندان را با مخاطرات بزرگی روبه رو کرده است. فرمانده انتظامی
پایتخت کشور، گزارش هاي تکان دهنده اي از جرم و جنایت می دهد که دولت و مجلس از کنار آن ها با بی تفاوتی عبور می کنند.
براي نمونه روز 15 آبان 1398 اعلام کرد: «با تلاش همکاران من 767 سارق در طرح رعد سی ام پلیس پیشگیري دستگیر شدند.
همچنین 20 باند سرقت متلاشی و 9 هزار و 733 قلم اموال مسروقه و 231 دستگاه خودرو و موتوسیکلت کشف و ضبط شد». روز 7
مرداد 1399 نیز پلیس پیشگیري نیروي انتظامی در بخشی از گزارش خود افزود: «در این مرحله از طرح رعد 635 سارق منزل،
خودرو، موتوسیکلت و اماکن عمومی و خصوصی دستگیر شدند که این افراد در قالب 22 باند فعالیت می کردند. همچنین بیش از 8
هزار فقره از اموال سرقتی مردم به ارزش 12 میلیارد تومان کشف و ضبط شد و از کشف 12 قبضه سلاح جنگی و 37 سلاح سرد خبر
داد.» این گسترش خطرآفرین بزهکاري که از چالش هاي بزرگ امنیت شهروندان، نیروي انتظامی، دادسراها، دادگاه ها و زندان ها
هستند و رابطه مستقیم با افزایش جمعیت شهر ها دارند در این طرح دوفوریتی با دستاویز تولید مسکن نادیده گرفته شده است.
هرگز در سال هاي پیش از انقلاب، شهر هاي کشور ما درگیر حتی یک درصد این بزهکاري ها نبوده اند زیرا در آن سال ها قوانین و

 
مقررات شهرسازي با دقت تصویب و اجرا می شدند و همین امر عامل بازدارنده بزهکاري درکشور ما بود. 

 
بحران بی آبی 

بند الف، بند یک ماده 3 قانون وزارت مسکن و شهرسازي که هم اکنون لازم الاجراست: «تعیین محل شهر ها و مراکز جمعیت آن ها
را با توجه به عوامل محدودکننده از قبیل کمبود آب» پیش بینی کرده است. شهروندان در هر شهري براي ادامه زندگی باید از آب
کافی و تضمین شده برخوردار باشند. در سال هاي پیش از انقلاب، مقررات طرح هاي جامع شهر ها در صدور پروانه هاي ساختمانی
براي کنترل جمعیت و تامین آب براي ساکنان این شهر ها با دقت فراوان رعایت می شدند. افزون بر آن با ایجاد محدوده اي براي
شهر هاي تهران، ري و شمیران و دیگر شهر هاي کشور، اجازه کمترین ساخت وسازي در زمین هاي اطراف شهر ها و خارج از
محدوده این شهر ها داده نمی شد. ولی با آغاز اقدامات غیرقانونی و تراکم فروشی هاي مجرمانه در پایتخت کشور و ساخت وساز هاي

 
گسترده در شهر ها و بیرون از محدوده آن ها و افزایش جمعیت، نیاز به آب ساکنان این شهر ها افزایش یافته است. 

به ویژه شهر هاي تهران، ري و شمیران داراي منابع آبی کافی نبوده و با ساختن چند سد در اطراف آنها، آب هاي کشاورزي به این
شهر ها منتقل شدند که براي جمعیت محدود این شهر ها آب کافی را تضمین می کردند. با ساخت وساز هاي افسارگسیخته و
افزایش فاجعه آمیز جمعیت در این شهر ها در صورت کاهش بارندگی، بحران آب گریبان ساکنان این شهر ها را خواهد گرفت. ولی
هشدار شدید مدیرعامل آب و فاضلاب استان تهران درباره بحران آب در پایتخت کشور از سوي وزیر راه و شهرسازي و نمایندگانی که
به دنبال تصویب این طرح دوفوریتی هستند به هیچ انگاشته شده است. به گفته او «با روند افزایش دما پیش بینی می شود میزان
مصرف آب در روز هاي پیش رو به 4 میلیون مترمکعب در روز برسد که مصرفی بی سابقه است و در سطح جهان، شهري با این تعداد
جمعیت و این میزان مصرف آب نمونه ندارد». (روزنامه اطلاعات، 9 تیر 1399). تازه ترین هشدار شدید نیز درباره بحران آب در تهران



از سوي مدیرعامل شرکت آب منطقه اي تهران چنین داده شده است: «توقف پروژه انتقال آب از سد طالقان (سامانه غرب) و پروژه
انتقال آب سد لار (سامانه شرق) به تهران در مرحله نگران کننده اي است که اگر براي اجراي آن ها فکري نشود، پایتخت در 10 سال

 
آینده با مشکل جدي مواجه شده و به کویري نظیر سیستان و بلوچستان تبدیل خواهد شد.» (روزنامه اطلاعات، یکم مهر 1399) 

انتقال آب سد طالقان به تهران، کشاورزي تاریخی دشت قزوین را نابود خواهد کرد. آب سد لار نیز باید نیاز هاي زیست محیطی
مازندران را تامین کند. درحالی که شهر هاي تهران، ري و شمیران با خطر بحران آب روبه رو هستند، دامن زدن به ساخت وساز هاي
ویرانگر در زمین هاي حریم تهران و انتقال آب هاي کشاورزي دشت قزوین و مازندران براي تامین گسترش ساخت وساز ها در تهران
با موازین زیست محیطی ناسازگار است و از همین رو سازمان حفظ محیط زیست به درستی با اجراي این طرح هاي انتقال آب به
تهران مخالفت جدي کرده است.رییس جمهور، هیات وزیران و مجلس در راستاي انجام وظایف خود باید به دنبال مهار جمعیت شهر
هاي بزرگ به ویژه پایتخت کشور باشند. ولی با تصمیم هاي غیرقانونی وزیر راه و شهرسازي یا با تصویب این طرح دوفوریتی، اگر این
ساخت وساز ها در زمین هاي اطراف شهر هاي تهران، ري و شمیران آن هم بدون رعایت کمترین موازین شهرسازي انجام شوند به
منابع آبی محدود پایتخت کشور تحمیل خواهند شد که خیانتی بزرگ در حق ساکنان این شهر ها و دامن زدن به بحران بی آبی
است. با این حال آقاي محمدرضا رضایی، رییس کمیسیون عمران مجلس که از این طرح دوفوریتی دفاع می کند، گفته است 250

 
هزار هکتار از زمین هاي اطراف شهر ها براي اجراي این ساخت وساز ها در اختیار وزارت راه و شهرسازي قرار گرفته است. 

فاجعه آمیزتر این است که این زمین ها کاربري کشاورزي داشته و در اختیار وزارت کشاورزي هستند (روزنامه اطلاعات، 5 تیر 1399)
و باید براي پیشرفت کشاورزي و خودکفایی در تولیدات کشاورزي همچنان در اختیار کشاورزان باقی بمانند و نمایندگان مجلس باید
با سوال و استیضاح مانع از تغییر کاربري این زمین ها و تبدیل آن ها به عرصه ساخت وساز ها شوند نه آنکه عنوان طرح خلاف قانون

 
اساسی خود را «جهش تولید» نامگذاري کنند. 

سازمان صداوسیما بر پایه اصل 175 قانون اساسی موظف است آزادي بیان و نشر افکار را در همه زمینه ها فراهم کند و صداي
معترضان به قانون شکنی ها را در این کشور بازتاب دهد. ولی این رسانه در زمینه طرح موسوم به ملی مسکن و ساخت وساز ها در
حریم شهر ها به انحصار وزیر راه و شهرسازي و معاونان او درآمده است. هم اکنون نیز که درباره این طرح دوفوریتی و پیامد هاي آن
سانسورکامل برقرار کرده این پرسش پیش می آید که انگیزه پنهانکاري درباره این طرح دوفوریتی که براي آن تبلیغات فراوان در

 
صداوسیما می شود، چیست و چه محافلی کارگردان این گونه طرح هاي خلاف قانون اساسی و مصالح ملی در کشور ما هستند؟ 

در پایان با روشنی هر چه بیشتر تاکید می کنم که بحران هاي نگران کننده موجود درکشور، چون بیکاري، اعتیاد، گسترش بزهکاري،
تورم هاي افسارگسیخته و کاهش دایمی ارزش پول ملی، ریشه در قانون شکنی هاي دولت و مجلس دارند. به ویژه این مجلس که
انتخابات آن با قانون انتخابات سال 1290 خورشیدي برگزار شده و معترضان به دولت ها به آن راه نیافته اند، بزرگ ترین تهدید علیه
امنیت ملی کشور ماست. این مجلس نه خود در قانونگذاري پایبند به اصول قانون اساسی است و نه می تواند قانون شکنی هاي دولت
ها و شهرداري ها را مهار کند. دولت روحانی به جاي شعار هاي بیهوده اي که در دوران ریاست جمهوري خود داده تکلیف داشته است
در راستاي سوگندي که به اجراي قانون اساسی یاد کرده و در راستاي اصل هاي 6، 7، 62، 100 و 115 قانون اساسی، قانون انتخابات
ناکارآمد و غیراستاندارد 109 سال پیش را با بهره گرفتن از الگو هایی که در دسترس هستند، اصلاح کند و راه را براي برگزاري
انتخابات عادلانه و راه یافتن نمایندگان شجاع ملت ایران به مجلس هموار کند تا درباره گرفتاري هاي انباشته شده در 4 دهه گذشته

 
در کشور چاره جویی شود. 

در حالی که شهر هاي بی در و دروازه کشور با چالش هاي نگران کننده آلودگی هوا و بحران هایی که امنیت ملی کشور را تهدید می
کنند روبه رو هستند، کسانی که خود را نماینده ملت ایران می دانند به جاي چاره جویی اوضاع خطرآفرین کلانشهر ها به دنبال دامن
زدن به ساخت وساز ها در حریم شهر هاي کشور هستند.امضاکنندگان طرح جهش تولید و تامین مسکن می خواهند با تجاوز به اصل



52 قانون اساسی که به اجراي آن سوگند یاد کرده اند، سرمایه هاي ملی کشور را براي هزینه کردن غیرقانونی در برج سازي ها در
حریم شهر ها در دسترس وزیر راه و شهرسازي بگذارند.گسترش خطرآفرین بزهکاري که از چالش هاي بزرگ امنیت شهروندان،
نیروي انتظامی، دادسراها، دادگاه ها و زندان ها هستند و رابطه مستقیم با افزایش جمعیت شهر ها دارند در طرح جهش تولید و تامین
مسکن به دستاویز تولید مسکن نادیده گرفته شده است.در برج هاي بی هویتی که اصول شناخته شده معماري سنتی و شهرسازي در
آن ها پایمال شده اند، یک زندگی شرافتمندانه و انسانی براي ساکنان آن ها فراهم نمی شود و عموما به کانون هاي بزهکاري،

ناهنجاري ها و شورش ها تبدیل خواهند شد.



نمایشگاه «شمیم بهشت» در قنوات افتتاح شد

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/12/05

نمایشگاه فرهنگی و هنري «شمیم بهشت» با ارائه 30 محصول کارآفرینی به مناسبت میلاد امام علی(ع) در شهر قنوات
افتتاح شد.

نمایشگاه فرهنگی و هنري «شمیم بهشت» با ارائه 30 محصول کارآفرینی به مناسبت میلاد امام علی(ع) در شهر قنوات افتتاح

 
شد. 

به گزارش ایکنا از قم، به مناسبت میلاد با سعادت حضرت
علی(ع) نمایشگاه فرهنگی هنري «شمیم بهشت» شهر قنوات با
ارائه 30 محصول کارآفرینی از چهارم اسفند تا ششم اسفندماه از

 
ساعت 15 تا 20 میزبان بازدیدکنندگان است. 

دستاوردهاي بانوان شهر قنوات و همچنین طلاب مرکز خدمات
حوزه علمیه استان قم در زمینه مصنوعات چوبی، پوشاك،
روسري هاي دست دوز، گیاهان دارویی، نقاشی دکوراتیو، انواع
نان و شیرینی، محصولات چرمی، فرآوردهاي گوشتی ارگانیک،
گل هاي کریستالی و بدلیجات، فرش دستباف، دکوري هاي

 
سفالی، ظروف دست ساز و... در این نمایشگاه عرضه می شود. 

 
برگزاري مسابقات مختلف و اعطاي کمک هزینه سفر به مشهد مقدس از جمله برنامه هاي این نمایشگاه است. 

انتهاي پیام



4 اثر مادام العمر کرونا بر کسب وکار ها

منبع: فرادیدشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/12/05

اکنون که به دنبال الزامات کرونا، شیوه دورکاري متداول شده است، کارکنان همچنان آن را دنبال خواهند کرد. انتظار می
رود که کسب وکار ها هم براي جذب مستعدترین کارکنان، این فرصت را براي آن ها فراهم کنند.

همه گیري ادامه دار کرونا، تقریبا تمام ابعاد زندگی ما را
تغییر داده است. زندگی در سال 2020 از شیوه کار یا
محل کار تا شکل ارتباط ما با دوستان و خانواده را به
شکلی پیش بینی نشده تغییر داد. درحالی که برخی از این
تغییرات موقتی هستند، اما پیش بینی می شود حتی پس

 
از پایان کرونا نیز ادامه خواهند یافت. 

در این مقاله به بررسی 4 جنبه اي از کسب وکار می
پردازیم که کرونا باعث تغییر دائمی آن ها خواهد شد. در ادامه متوجه خواهید شد که به عنوان یک مالک کسب وکار، مشتري یا

 
کارآفرینی بلندپرواز باید انتظار چه تغییراتی را داشته باشید. 

1- افزایش فرصت هاي دورکاري در سال 2020، بیش از نیمی از کارکنان جهان مجبور شدند از خانه وظایف شغلی خود را انجام

 
دهند. با این وضعیت نباید تعجب کرد که دفاتر خانگی تبدیل به یک هنجار کاري جدید در سال هاي آینده هم باشد. 

دورکاري علاوه بر مزایاي سلامتی و ملاحظات ایمنی در شرایط کنونی، مزیت هاي دیگري هم دارد که احتمال ادامه دار شدن آن را
افزایش می دهد. براساس مجموعه آمار هایی که پاملا بامپ، کارشناس افزایش مخاطبان و روزنامه نگار هاب اسپات و انتشارات کسب

 
وکار هاروارد منتشر کرده است، دورکاري می تواند براي هر دو گروه کارفرمایان و کارکنان آن ها مفید باشد: 

 
83 درصد از کارکنان در نظرسنجی گفته اند که فرصت هاي دورکاري رضایت شغلی آن ها را افزایش می دهد. 

72 درصد از استخدام کنندگان گفته اند که انعطاف پذیري ناشی از دورکاري، اهمیت روزافزونی در استراتژي هاي استخدامی آن ها

 
می گذارد. 

 
77 درصد از کارکنان دورکار عنوان کرده اند که بهره وري آن ها با کار از خانه، افزایش می یابد. 

 
کسب وکار ها به ازاي دورکار شدن هر کدام از کارکنان خود، سالانه 11 هزار دلار صرفه جویی را تجربه خواهند کرد. 

همان طور که می بینید، دورکاري منافع مختلفی براي کارکنان و کارفرماي آن ها به دنبال دارد؛ از کاهش هزینه ها و کاهش اتلاف
زمان در رفت وآمد تا افزایش بهره وري و تمایل کارکنان به حفظ شغل خود. البته پیش از همه گیري کرونا هم سال ها درباره انعطاف



 
پذیري و افزایش فرصت هاي دورکاري براي کارکنان صحبت می شد. 

در آن زمان، شرایط زندگی شخصی، اجتماعی و حرفه اي نیاز به انعطاف پذیري هاي بیشتر را طلب می کرد و کارکنان هم به مشاغلی
علاقه مندي بیشتري نشان می دادند که انعطاف پذیري بالاتري داشته باشد. اما به هر دلیلی، دورکاري تبدیل به یک رویه غالب نشده

 
بود. 

اکنون که به دنبال الزامات کرونا، این شیوه کار متداول شده است، کارکنان همچنان آن را دنبال خواهند کرد. انتظار می رود که
کسب وکار ها هم براي جذب مستعدترین کارکنان، این فرصت را براي آن ها فراهم کنند. با این حال، به عنوان یک مالک کسب وکار

 
یا تصمیم گیرنده آن، همواره پیش از تصمیم گیري باید تمام جوانب را در نظر بگیرید. 

2- افزایش چالش هاي دورکاري دورکاري می تواند گزینه اي ارزشمند براي بسیاري از کسب وکار ها باشد، اما اقتباس آن به سادگی
نیست. تغییر شیوه کار متداول یک کسب وکار، با چالش هاي فراوانی همراه است و در نهایت هم ممکن است مشکلات غیرمنتظره اي

 
پیش آید و خروجی کار مانند فعالیت متمرکز در یک دفتر نباشد. 

حتی ممکن است علاوه بر کسب وکارتان، چالش هایی هم براي کارکنان پیش آید. همزمان با بررسی اثرات کووید-19 بر کسب وکار

 
هاي جهان، احتمالا متوجه برخی از ابعاد چالش برانگیز دورکاري خواهید شد: 

 
فاصله افتادن بین کارکنان و فرهنگ سازمانی 

 
فقدان ارتباطات و هماهنگی 

 
منزوي شدن کارکنان 

 
فرسودگی شغلی 

 
بروز عوامل حواس پرتی و وقفه کار در خانه 

 
مشکلات سخت افزاري و فناوري 

البته فارغ از آنکه تیم شما در خانه کار می کنند یا دفتر شرکت، با چالش هاي مختلفی مواجه خواهید شد. درحالی که دورکاري

 
چالش هاي خاص خود را دارد، به خاطر داشته باشید که راه هایی براي گذر از آن ها هم وجود دارد. 

 
براي شروع به حل چالش هاي دورکاري، می توانید به ایده هاي خلاقانه زیر توجه کنید: 

براي بازگرداندن ارتباطات و هماهنگی ها به سطح ایده آل، اطمینان یابید که از ابزار هاي پیام رسان، مدیریت پروژه و کنفرانس
ویدئویی به خوبی استفاده می کنید. استفاده از این ابزار ها (که به لطف پیشرفت هاي فناوري تعدادشان هم کم نیست) باعث تاکید بر

 
اهمیت ارتباطات می شود و می توانید اطمینان یابید که تمام اعضاي یک تیم، با یکدیگر هماهنگ هستند. 

براي مقابله با انزواي کارکنان، دیدار هایی ماهانه در نظر بگیرید (یا با ملاحظات بهداشتی یا از طریق کنفرانس ویدئویی). براي آن ها

 
حق غذا و نوشیدنی در نظر بگیرید و گفتگو هایی جذاب و غیرکاري داشته باشید. 

براي جلوگیري از فرسودگی شغلی، یک تعادل سالم بین کار و زندگی اعضاي تیم خود ترویج کنید. کار از خانه به معناي حضور دائمی
کارکنان در سرکار نیست. از آن ها انتظار نداشته باشید که بعد از ساعات اداري به وظایف شغلی شان بپردازند. همچنین مرخصی هاي

 
با حقوق و مرخصی هاي استعلاجی را همچنان براي آن ها در نظر بگیرید. 



 
امید داریم که این پیشنهاد ها به انطباق با چالش هاي کار در دوران حاضر کمک کند. 

3- انطباق با فناوري تبدیل به یک الزام می شود از آنجا که زندگی بسیاري از ما از جمله کار و مناسبت هاي اجتماعی از خانه دنبال
می شود، لازم است که استفاده از فناوري ها را با سرعتی بیش از پیش دنبال کنیم. چه شما معلمی باشید که مجبور به برگزاري
کلاس هاي آنلاین شده است یا یک شاغل دورکار هستید، یا فقط مصرف کننده اي که باید بدون ترك خانه خواربار خود را سفارش
دهد، واقعیت آن است که زندگی و کسب وکار هاي ما با فناوري آمیخته شده است. به خوبی می توان پیش بینی کرد که این رویه ها

 
در زندگی ما ادامه یابند. 

به عنوان یک کارآفرین، ممکن است به بررسی این موضوع بپردازید (البته اگر هنوز شروع نکرده اید) که چگونه می توانید خدمات
خود را براي کاربران آنلاین هم ارائه دهید. به عنوان مثال، اگر یک مدیر املاك هستید، ممکن است تصمیم بگیرید به جاي نشان

 
دادن فیزیکی املاك به متقاضیان، تور هاي مجازي بازدید برگزار کنید. 

در این صورت، اطمینان می یابید که بازدید ها براساس مقررات بهداشتی پیشنهادي دولت انجام می شوند. اگر هم مالک یک رستوران
هستید، ممکن است به فکر مشارکت با یک شرکت توزیع بیفتید تا مشتریان بدون به خطر انداختن سلامتی خود بتوانند از غذا هاي
شما استفاده کنند. مهم نیست که در چه کسب وکاري فعالیت دارید؛ احتمالا شاهد تغییرات و بهبود هاي فناوري در شیوه اداره

 
عملیات آن خواهید بود. 

موضوع دیگري که درباره فناوري ها باید ذکر شود، این است که همزمان با افزایش استفاده ما از آنها، نیاز به تمهیدات امنیتی بیشتري
خواهیم داشت. تعداد کسب وکار هایی که خدمات تامین امنیتی سایبري را انجام می دهند، روز به روز افزایش می یابد و به محافظت
از اطلاعات شخصی و مالی ما کمک خواهند کرد. اگر مالک یک کسب وکار هستید، باید به افزایش امنیت سایبري کسب وکار خود

 
هم بیندیشید. 

4- برنامه ریزي بحرانی مهم تر از همیشه شده است اگر فقط یک چیز از 2020 آموخته باشیم، این است که آمادگی و برنامه ریزي
براي شرایط اضطراري رمز موفقیت است. هر چند، افراد انگشت شماري می توانستند چنین بحرانی را پیش بینی کنند، آن دسته که

 
براي آن برنامه ریزي داشتند، به موفقیت هاي بیشتري رسیدند. 

حتی اگر هم نتوان شرایط آینده را پیش بینی کرد، باز هم کسب وکار ها باید به قدري چابک و انعطاف پذیر باشند که بتوانند در
کوتاه ترین زمان خود را با شرایط جدید انطباق دهند. برنامه ریزي بحرانی می تواند شامل اجزاي بسیاري باشد که بستگی به نوع

 
کسب وکار شما، اندازه آن و موارد مشابه دارد. 

 
برخی از برنامه هاي اولیه پیشنهادي از این قبیل اند: 

 
برنامه هاي مالی اضطراري و ایجاد یک صندوق براي روز مبادا. 

 
برنامه ریزي و پیش نگري درباره اینکه رویه هاي متداول کسب وکار در صورت بروز یک بحران، چگونه می توانند تغییر کنند. 

 
برنامه ریزي براي شرایطی که سلامت شما به خطر افتاده است. 

سخن پایانی چه شما یک مالک کسب وکار باشید یا یک کارآفرین مشتاق، درس هاي فراوانی از سال پیش می توان آموخت. از آنجا

 
که اثرات همه گیري کرونا بر زندگی ما ادامه دارد، به این بیندیشید که آینده کسب وکارتان با چه چالش هایی مواجه خواهد شد. 

از دورکاري و استفاده از فناوري هاي جدید تا برنامه ریزي بحرانی و آمادگی براي شرایط غیرمنتظره، عواملی هستند که محیط



 
فعالیت کسب وکار ها را براي همیشه تغییر داده اند. 

این مقاله، تنها پیشنهاد هایی براي انطباق بیشتر شما با شرایط موجود است و در نهایت میزان چابکی، انعطاف پذیري و سطح

 
خلاقیت و نوآوري کسب وکار شما است که میزان موفقیت در بحران کنونی و بحران هاي آینده را تعیین می کند. 
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حمایت 109 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي گلخانه سبزي و صیفی

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/12/05

بانک کشاورزي با هدف حمایت از بخش کشاورزي، حفظ منابع آبی کشور و افزایش تولید با پرداخت 109 میلیارد ریال

 
تسهیلات، از واحد گلخانه سبزي و صیفی در استان بوشهر حمایت کرد. 

به گزارش پایگاه خبري آرمان اقتصادي به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي، واحد گلخانه احمد حمید
زاده در زمینی به مساحت 90 هزار متر مربع احداث شده است که 42000 متر مربع آن شامل فضاي مسقف گلخانه است و سردخانه

 
و سورتینگ که در زمینی به مساحت 400 متر مربع در حال احداث است. 

حمید زاده می گوید این طرح با سرمایه گذاري 160 میلیارد ریال در سال 1398 شروع به کار کرده که 109 میلیارد از آن با حمایت
بانک کشاورزي و از محل اعتبار اشتغال پایدار روستایی و عشایري سال 97 و بند الف تبصره 18 سال 98 تامین شده و زمینه اشتغال

 
غیر مستقیم 100 نفر و مستقیم 35 نفر را فراهم آورده است. 

این گلخانه با حجم تولید 640 تن سبزي و صیفی در سال محصولات خود را که عمدتاً گوجه فرنگی است وارد بازار می کند. این
پروژه برگ افتخار دیگري از عملکرد بانک کشاورزي در حمایت از کارآفرینی، ایجاد اشتغال پایدار و رونق تولید در مناطق محروم و

دور افتاده کشور است.



خیابان هاي تک جنسیتی شده

منبع: ایرناشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/12/05

تهران- ایرنا- روزنامه اعتماد در گفت و گویی آورده است: برخی کارشناسان معتقدند فضاهاي شهر تهران براي زنان حس
ناامنی و هراس را به وجود می آورد و برخی دیگر مدعی اند اینکه بگوییم زنان شهر تهران می ترسند اصلا حرف درستی

نیست فقط برخی مناطق شهر زیست و طراحی مناسب براي زنان وجود ندارد.

تهران- ایرنا- روزنامه اعتماد در گفت و گویی آورده است:
برخی کارشناسان معتقدند فضاهاي شهر تهران براي زنان
حس ناامنی و هراس را به وجود می آورد و برخی دیگر
مدعی اند اینکه بگوییم زنان شهر تهران می ترسند اصلا
حرف درستی نیست فقط برخی مناطق شهر زیست و

 
طراحی مناسب براي زنان وجود ندارد. 

در ادامه گفت و گوي پنجم اسفند 1399 روزنامه اعتماد با
زهرا نژادبهرام و طیبه سیاوشی آمده است: در همین شهر
تهران بخش ها و مناطقی هستند که از نظر ساخت شهري

کالبدي به گونه اي طراحی شدند که زنان کمتر در آنها احساس ناامنی می کنند. در نشست فضاي ناامن براي زنان با حضور زهرا
نژادبهرام، عضو هیات رییسه و رییس کمیته شهرسازي شوراي شهر تهران و طیبه سیاوشی نماینده مجلس در دوره دهم و مشاور عالی

 
زنان و خانواده ریاست جمهوري در این باره به بحث و بررسی نشستیم. 

عده اي معتقدند زنان در شهري شبیه شهر تهران احساس ناامنی می کنند، عده اي می گویند ضمن رد این فرضیه این عقیده را

 
ندارند. نظر شما چیست؟ 

زهرا نژادبهرام: فکر می کنم هم آنهایی که می گویند ندارد و هم آنهایی که می گویند دارند، هر دو درست می گویند. چون موضوع
امنیت یک مقوله دووجهی است. یک بعد احساسی امنیت است و دیگري خود مقوله امنیت است. ممکن است در جایی امنیت وجود
داشته باشد اما از نظر شاخص هاي امنیت احساس نشود. به همین دلیل آنهایی که می گویند امنیت وجود ندارد و هم آنهایی که می
گویند وجود دارد، دغدغه هاي شان درست است. به نظرم موضوع امنیت گذشته از اینکه یک مقوله حسی روانی باشد یک مقوله لمس
شدنی است؛ یعنی افراد از تجارب دیگران و خودشان و اخباري که می شنوند یا فضایی که می بینند نسبت به حس امنیت در
وجودشان نظراتی دارند. نه تنها براي شهر تهران، بلکه براي تمام شهرهاي جهان موضوع امنیت مقوله جدي است و نسبت به ایجاد

 
امنیت براي همه شهروندان به ویژه شهروندان زن تاکید شده است. 

شهر تهران نیز به عنوان یک کلانشهر با مساحتی بالغ بر 600 کیلومترمربع و جمعیتی حدود 12 میلیون نفر در طول روز و حدود 9
میلیون نفر در شب، شهر بسیار بزرگی است که حدود 10 هزار کیلومتر معابر دارد. شهر با این وسعت طبیعتا موضوع تامین امنیت،
مقوله اصلی آن است. حال این سوال طرح می شود که تامین کننده امنیت فقط نهادهایی مانند نیروي انتظامی هستند یا اینکه تامین



امنیت و ایجاد فضاي امن براي شهروندان در دستور کار مدیریت شهري نیز باید باشد؟ متاسفانه هنوز مدیریت یکپارچه شهر به
شهرداري واگذار نشده است از این رو در اداره شهر تهران همه بخش ها و نهادها از نیروي انتظامی، اداره برق، اداره گاز، اداره بهداشت،
اداره محیط زیست و غیره نقش دارند. یکی از چالش هاي اصلی ما نداشتن مدیریت واحد شهري یا مدیریت هماهنگ شهري است تا

 
بتوانیم این هماهنگی را ایجاد کنیم. براي همین در بسیاري از موارد با چالش هاي جدي روبه رو می شویم. 

 
شما به این امر معتقدید که شهر تهران یک شهر تک جنسیتی طراحی شده که در آن نقش زنان را در نظر نگرفته اند. 

طیبه سیاوشی: به طور مطلق نمی شود این را مطرح کرد. در عین اینکه بسیاري از کسانی که درگیر نظریات جنسیتی هستند در
بیشتر کلانشهرها این نقیصه را مطرح می کنند ولی در عین حال تلاش هایی هم در این جهت وجود داشته در برخی مناطق می
بینیم که این تلاش ها تا حدودي انجام شده و این احساس امنیت در آمارها و نظرسنجی هاي صورت گرفته ابراز شده ولی در عین
حال نمی توانیم این را رد کنیم. در واقع مبلمان شهري و المان هاي شهري، به گونه اي نیستند که بتواند امنیت را براي زنان و
کودکان تامین کند. مباحثی که مطرح می شود از فضاهاي بی دفاع شهري تا بحث پیاده روها تا پل هاي عابر پیاده و غیره مواردي
هستند که به صورت مداوم در صحبت هاي زنان به خصوص در کلانشهرها از جمله شهر تهران مطرح می شود ولی بحث این است که
این نقیصه را چگونه می توان برطرف کرد، آیا فقط این وظیفه شهرداري است یا دستگاه هاي دیگر هم باید نسبت به این امر ورود

 
کنند؟ 

 
نقش کالبدي شهر تا چه اندازه اي به این ترس دامن می زند؟ 

زهرا نژادبهرام: می خواهم در ادامه صحبت هاي خانم سیاوشی این نکته را بگویم که فکر می کنم شهر براي مردان سالم و بالغ ساخته
شده است. از پیاده روها، نورپردازي ها تا پل هاي عابر پیاده و غیره فقط براي این مردها ساخته شده است. در طرح هاي توسعه
شهري، شاهد تخریب و ساخت وسازهاي گوناگون در کالبد هستیم که تا زمانی که تکمیل شود، فضاهاي رها شده هستند. بعضی وقت
ها هم در محله هاي قدیمی شهرمان به دلایل مختلفی خانه ها خالی از ساکنان و رها می شوند؛ فضاهایی که پیش از این محل کسب
وکار بودند مانند حمام ها، املاك وقفی فاقد برنامه ریزي کاربردي، املاك فاقد ساکن به دلیل اختلاف وارث از این موارد هستند. اگر
فضاها را به اسم کالبد تعریف کنیم، این کالبد ناکارآمدي دارد و باید برطرف شود. بخش دیگر در مورد سازه هایی است که در راستاي
طرح هاي توسعه شهري ایجاد شده مانند اتوبان ها، پل هاي عابر پیاده، پل هاي گذري - مثل پل ولایت که پل چندوجهی است -
فضاي بی دفاع شهري هستند. پیچ هاي 90 درجه در کوچه ها که آن طرف آن قابل رویت نیست یا ساختمان هاي کوتاه در ساختمان
هاي بلند مصادیقی هستند که زنان بیشتر احساس ترس در آنجا می کنند؛ یعنی وقتی که هوا تاریک می شود، از این فضاها ترس
دارند یا محیط هایی که روشنایی مناسبی ندارد، ترجیح می دهند از این فضاها عبور نکنند. روشنایی یکی از فاکتورهاي اصلی در

 
تضمین امنیت براي همه شهروندان به ویژه زنان است. 

بر اساس طرحی که به عنوان پایلوت براي رفع فضاهاي بی دفاع شهري در منطقه 10 اجرا شد، حدود 200 نقطه شناسایی شد. از این
200 نقطه شناسایی شده 100 نقطه فضاي بی دفاع برطرف شده است. این اقدام روي نقشه جی آي اس آورده شد، مکان هایی که
پیش از این قرمز بودند و حال سبز شده اند. با این اقدام رضایت عمومی ارتقا پیدا کرد. شهرداري منطقه 10 در یک حرکت مشارکتی
و نوآورانه اي با نصب پلاکارت به گذر پشت نواب از ساکنان خواست هر نقطه اي که فضاي بی دفاع شهري هستند را معرفی کنند،
زیرا یکی از جدي ترین مشکلات شهروندان این منطقه ساختمان هاي بلند در جداره نواب است که لایه پشتی آن ساختمان هاي سه
طبقه هستند. جالب اینجاست که شهروندان مشارکت خوبی کردند و حدود هزار تماس و پیامک ارسال کردند. وقتی این فضاهاي بی

 
دفاع شهري اصلاح شد، میزان رضایت شهروندان نسبت به این مساله افزایش یافت. 



این طرح به دلیل اینکه خوب اجرا شد، بازخورد خوبی هم داشت. براي همین نامه اي به آقاي شهردار نوشتم تا این طرح عمومی در
22 منطقه شهر تهران در دستور کار قرار گیرد. بر اساس آخرین گزارش - آذرماه امسال - دوهزار نقطه بی دفاع شهري در سطح شهر
تهران شناسایی شده بودند که از این تعداد مشکل هزار و 800 نقطه رفع شده است. بیش از 50 درصد این نقاطی که به عنوان فضاي
بی دفاع شهري مطرح شده بود به دلیل نبود روشنایی بود که برطرف شد. روشنایی فرصت نظارت اجتماعی را بر معابر شهري بیشتر

 
می کند. این ظرفیتی است که فکر می کنم در اتصال با حوزه کالبدي توانسته فرصت هاي امنیت زنان در شهر را بیشتر تامین کند. 

به موضوع المان هاي شهري و مبلمان هاي شهري اشاره کردید، فکر می کنید در حالی که نیمی از جمعیت شهر تهران یا شهرهاي

 
دیگر را زنان تشکیل می دهند چرا تا به امروز اصلا به این موضوع توجه نشده که شهر قدري زنانه باشد. 

طیبه سیاوشی: بحث حق بر شهر به نوعی تامین امنیت براي زنان موضوع جدیدي در کشور ماست، متاسفانه این موضوع از مواردي
است که شاید کمتر از یک دهه است که به آن پرداخته می شود و تقریبا یک موضوع جدیدي است به ویژه براي کسانی که درگیر
موضوعات شهري هستند. فکر می کنم ورود تعداد بیشتري از زنان به حوزه هایی که به نوعی با تامین امنیت شهر سروکار دارند به
شوراي شهر تهران با واگذاري مسوولیت به زنان در شهرداري، می تواند این بحث را تقویت کند و به طور جدي تر پیش ببرد. نمی
خواهم انکار کنم که مردان به این موضوع ورود نمی کنند اما این بحث به دلیل اینکه دغدغه زنان است می توانست سریع تر جلو
برود. خاطرم هست که بیش از دو سال پیش به دلیل تعدد و مشکلاتی که در پل هاي هوایی عابر پیاده به وجود آمده بود، تعداد
زیادي از زنانی که عضو فراکسیون زنان مجلس دهم بودند در تذکري به وزیر کشور درخواست کردیم که به این موضوع ورود جدي
کنند و امنیت زنانی که در این پل ها تردد می کنند را تامین کنند. همچنان مسائل و مشکلات زنان مورد توجه است فکر می کنم که
این موارد را می توانیم در داخل شهر حل وفصل کنیم. مسلما با تعدد زنان در حوزه هاي تصمیم گیري براي تامین امنیت شهري زنان

 
می توان تلاش کرد. 

تهران شهري براي همه، آیا واقعا تهران براي همه هست. براي اینکه در سه و سال نیم گذشته تهران شهري براي همه شود چه کار

 
شده است؟ 

زهرا نژادبهرام: براي پاسخ به این سوال از صحبت هاي خانم سیاوشی وام می گیرم، فرمایش ایشان درباره حق شهر و حق بر شهر و
شهروندان مطرح است، اما نکته اي که شاید کمتر به آن توجه شده، بحث مشارکت بر برنامه ریزي و تصمیم گیري است. چه میزان از
ظرفیت زنان در مدیریت شهر تهران استفاده می شود؟ چند نفر زنان در پست مدیریت شهري هستند و چقدر زنان در تصمیم سازي
ها و تصمیم گیري هاي شهر حضور دارند؟ در شوراي شهر تهران باوجود رویکرد شوراي پنجم و تخصیص ظرفیت 30 درصدي لیست
امید به زنان تلاش کردیم تا ظرفیت هاي زنانه شهر را ارتقا دهیم و زنان را در مدیریت شهر مشارکت دهیم. در مدیریت شهري فقط
به یک زن در مسوولیت معاونت واگذار شد که آن هم دوام پیدا نکرد. البته در سطح بعدي یعنی در سطوح شهرداران یا در سطح
مدیرکلی سهم زنان حدود 14 درصد افزایش یافت که قابلیت افزایش تا 30 درصد را دارد. آخرین درصدي که اعلام شد، این بود که

 
حدود 15 درصد از پست هاي مدیریتی در اختیار زنان است. 

 
علت این عدم تحقق چه بوده است؟ 

زهرا نژادبهرام: وقتی که زنان در تصمیم سازي و تصمیم گیري شرکت ندارند طبیعتا دغدغه هاي آنان کمتر دیده می شود. من نمی
گویم اصلا نیست، کمتر دیده می شود ولی وقتی که زنان در عرصه تصمیم سازي و تصمیم گیري قرار می گیرند از دغدغه هاي زنانه
به عنوان کسانی که در شهر زندگی می کنند، استفاده می کنند. فضاهاي بی دفاع شهر در عرصه شهرسازي و در عرصه شهرها یک
مقوله جدیدي نیست، اما وقتی که موضوع مساله امنیت زنان مطرح می شود بیشتر مورد توجه قرار می گیرد و تبدیل به یک



دستورالعمل جدي می شود. شهر و تمام ابعاد آن از جمله قانون و کالبد، روابط اجتماعی و تصمیم گیري هایش براي همه است، براي
من در عرصه کالبد، آنجاست که شما تصویر زن را بر چهره شهر ببینید. به یاد دارم سازمان زیباسازي براي قهرمانی فوتبال و
ورزشکاران فقط از تصاویر مردانه استفاده کرد، اعتراض کردیم و بعد تصاویر زنان قهرمان ایران با رعایت شوونات شرعی، به بیلبوردها
رفت؛ یعنی باورمان شد که زنان هم شهروندان این شهر هستند و می توانند موفقیت هاي شان را به نمایش بگذارند. کارهاي زیادي
در این عرصه کردیم اما حساسیت هاي جنسیتی زیاد بود. امروز 6 زن در صحن شورا می نشینند و در عرصه تصمیم سازي و تصمیم
گیري مشارکت دارند. روي بعضی از مسائل تاکید می کنند از جمله وقتی نامگذاري می شود می گوییم چند تا از این نامگذاري ها به
نام زنان است؟ و نسبت به این موضوع حساسیت نشان می دهیم. پس آنهایی که قرار است در حوزه نامگذاري تمرکز کنند، به دنبال
شهداي زن می روند تا نام شهدا را بر معابر بگذارند، آنها در نامگذاري به دنبال نام شعرا و هنرمندان زن می روند. این دغدغه براي

 
شان به وجود می آید. 

یا وقتی موضوع امنیت مطرح می شود چون می دانم مصوبه اي درباره پل هاي عابر پیاده وجود دارد و چارچوبی براي آن تعیین شده
که دیواره هاي تبلیغاتی تا انتها نیاید یا دو طرف پل ها تابلوهاي تبلیغاتی زده نشود، ورود می کنم، زیرا این مصوبه کمتر رعایت شده
یا کم توجهی شده است. با ورود ما به این موضوع از مدیریت شهري خواسته شد تا به مصوبه عمل شود. ما از سازمان زیباسازي
خواستیم تمام المان هاي تبلیغاتی و تابلوهاي تبلیغاتی را با در نظر گرفتن این دستورالعمل انجام دهد. به خاطر همین شما هیچ پل
عابر پیاده در این لحظه در تهران نمی بینید که فاصله اش از زمین این المان هاي تبلیغاتی حداقل نیم متر باشد یعنی نظارت
اجتماعی را اعمال کردیم. امکان ندارد شما یک تابلوي تبلیغاتی دوطرفه در پل هاي عابر پیاده ببینید. درگذشته پل هاي عابر پیاده
هم از طرف جنوب به شمال، هم از طرف شمال به جنوب، هم از غرب به شرق، هم از شرق به غرب تابلو بود، شما اصلا نمی توانید

 
ببینید. چه کسی روي پل است. ولی الان یک طرفه است. 

تصمیم گیري خوبی صورت گرفته بود و قانون خوبی مصوب شده بود اما اجرا نمی شد؛ زیرا تصمیم گیران در عرصه مدیریت شهري
مشارکت نداشتند. یا در بحث مناسب سازي، همیشه فکر می کردیم مناسب سازي فقط در مورد افراد داراي معلولیت است. درست
است که آنها یکی از گروه هاي هدف هستند ولی همه گروه نیستند. یکی از بخش هاي جدي مناسب سازي به زنان برمی گردد. زنان
باردار، زنان با کودکانی در آغوش، یا زنان به همراه کالسکه بچه یا سبد خرید و غیره این زنان نادیده گرفته می شدند. امکان ندارد
بتوانید از یک پیاده رو به اندازه حداقل ده دقیقه استفاده کنید، مگر اینکه پیاده رویش مناسب سازي شده باشد در غیر این صورت
مجبوري وسط راه به خیابان بیایید زیرا در سیستم معبربندي ناکارآمدي وجود دارد. طیبه سیاوشی: در بحثی که شما در مورد حق بر
شهر مطرح کردید، این نکته را می خواهم تاکید کنم؛ حق بر شهر این است کسانی که در یک شهر به عنوان شهروند محسوب می
شوند، می توانند مشارکت اجتماعی بیشتري داشته باشند. منتها بحث این است که مشارکت در شهر باید به شکل سالم افزایش یابد.
شما وقتی وارد یک کشور اروپایی می شوید ناخودآگاه تعداد معلولانی که در شهر می بینید شما را شگفت زده می کند و فکر می
کنید چطور است که این شهر آنقدر معلول دارد. در شهر تهران جمعیت معلول را در سطح شهر یا مراکز خرید و پیاده روها نمی
بینیم. این به این دلیل است که حق بر شهر براي تمام انسان ها فارغ از جنسیت، نژاد، مذهب، معلولیت یا سالم بودن حق مشارکت به
آنها داده شود تا از مکان هاي مختلف شهري بتوانند استفاده کنند. این موردي است که واقعا ما در تهران ضعف داریم و باید در این

 
مورد کار کنیم. 

 
چرا تا امروز نقش مدیریت زنان در شهر و حضورشان کمرنگ بوده است؟ 

زهرا نژادبهرام: فکر می کنم این مقوله جدا از مقوله کل کشور و تاریخ سیاسی و فرهنگی نیست؛ یعنی این گونه بخواهیم نگاه کنیم
این در جاي جاي بخش هاي تصمیم سازي و تصمیم گیري و حضور اجتماعی زنان قابل مشاهده است و شهر هم یکی از ظرفیت
هایی است که در آن شاهد تبعیض حضور زنان در حوزه مدیریتی و حتی مشارکتی هستیم. موضوع زنان موضوع پرسابقه اي است



یعنی از اول تاریخ به امروز ما همواره با این نوع تبعیض ها روبه رو بودیم. بعضی از کشورها تلاش کردند که این تبعیض ها را به
حداقل برسانند بعضی از کشورها هم در نیمه راه هستند. بعضی ها توانستند یک موقعیت هاي نسبی را به دست بیاورند. بعضی
کشورها اصلا شروع نکردند؛ یعنی راحت تر تصمیم گرفتند اصلا شروعش نکنند. در کنوانسیون هاي بین المللی و سازمان ملل تلاش
شده تا کشورها را نسبت به موضوع زنان حساس کنند تا نسبت به رفع مشکلات آنها توجه بیشتري شود. در کشور ما هم این مقوله به
رغم اینکه سابقه حق راي به دهه چهل برمی گردد ولی بااین وجود ما در عرصه هاي مختلف نتوانستیم هنوز از ظرفیت زنان استفاده
کنیم. یک زمانی دغدغه بر این بود که زنان سواد کافی و دانش کافی ندارند. پیش از انقلاب نرخ باسوادي زنان حدود 25 درصد بود
ولی امروز بعد از انقلاب می توانیم این افتخار را داشته باشیم که افزون بر 85 درصد زنان باسواد هستند. بهانه دوم این بود که اینها
تجارب کافی ندارند؛ خب حق داشتند براي اینکه هیچ وقت زنان را در عرصه مدیریتی مشارکت ندادند تا فرصت مشارکت براي شان
ایجاد شود. پس با این عنوان که زنان تجارب کافی ندارید براي مدیریت کنار گذاشته می شوید؛ اما چطور می شود این را برطرف

 
کرد؟ 

وقتی که تعداد مدیران زن در عرصه تصمیم گیري بیشتر می شود، آن موقع است که می توانیم بگوییم ما از عرصه هاي جدیدي از
ظرفیت ها و توانمندي هاي نیمی از جامعه که تا حالا کنار گذاشته شده بودند و دیده نشده بودند، بهره مند شدیم و آن بهره مندي
به ما فرصت می دهد که نگاه تازه اي به شهر داشته باشیم. معتقدم که با توجه به تجاربی که کرونا در کشورهاي جهان تحمیل کرد،
شهرها و کشورهایی که مدیران زن داشتند بر اساس آمار جهانی نسبتا موفق تر عمل کردند تا شهرهایی که مدیران آن مرد بودند.
شاید یکی از دلایل این مساله به نگاه مادرانه و نگاهی که دور از تنش و تعارض است، برمی گردد. این جدي ترین دلیلی است که
شاید می شود گفت قابل تسري در سطح شهرهاست. شهرها کانون تعارض هستند، چه خوب است که با تزریق نگاه مادرانه و عاطفی

 
زنان در سطح مدیریت شهر، شهر را از چالش هاي تعارض منافع خارج کرد و به سمت تفاهم انسانی پیش برد. 

 
قانون 30 درصدي استفاده از ظرفیت زنان چه میزان عملیاتی شد؟ 

طیبه سیاوشی: دولت یازدهم مصوبه اي در شوراي عالی اداري تصویب کرد که بر اساس آن اولویت با زنان و جوانان براي واگذاري
مدیریت هاي کلان بود. با توجه به این مصوبه شوراي عالی اداري تا همین یک ماه پیش تمام تلاش دستگاه هاي مختلف دولتی از
جمله معاونت زنان بر این بود که بتوانند در این جهت تلاش کنند. متاسفانه یک ماه پیش با شکایت یک نفر به دیوان عدالت اداري
این مصوبه ابطال شد. مصوبه اي که راه را براي یک عقب افتادگی تاریخی در حوزه مدیریت زنان و جوانان باز کرده بود، متاسفانه این
امر به عنوان تبعیض مطرح شد و بحث این بود که باید شایسته سالاري معیار باشد، نه بحث جنسیتی یا جوانان. بر اساس برآوردي که
معاونت زنان انجام داده بود تا قبل از این مصوبه تنها 6 درصد از ظرفیت زنان در دستگاه هاي مختلف استفاده شده که با اجرایی شدن

 
آن به بیش از 13 درصد افزایش یافته است. 

متاسفانه یک فرصت خیلی خوب از دست رفت اما حرکتی آغاز شد که فکر می کنم در این حوزه می تواند پیش برنده باشد اگر هنوز
هم بتوانیم بر ماده 101 قانون برنامه ششم توسعه تاکید کنیم. در برنامه ششم توسعه در ماده 101 بحث عدالت جنسیتی براي اولین
بار در کشور در قانون مطرح شده که بر اساس آن قانون زنان می توانند هم استیفاي حقوقی کنند و هم به کسب آن پست هاي
مدیریتی در سطح کلان و میانی بپردازند. البته شاخص هاي عدالت جنسیتی در معاونت زمان احصاء و رونمایی شده است. منتها بحث
بر سر این است که تاکیدمان بر حفظ و دفاع از مصالح عمومی جامعه است نه تاکید براي کسب قدرت در بحث زنان. همین مسائل و
مشکلاتی که داریم در حوزه شهري تهران مطرح می کنیم اگر بتوانیم از تعداد بیشتري از مدیران زنان و کسانی که تصمیم گیرنده

 
هستند فارغ از دید جنسیتی در مسائل مدیریت زنان شهر استفاده کنیم قطعا موفق خواهیم بود. 

تبعیض هایی در شهر براي زنان وجود دارد و گویا زنان این نقیصه را قبول کردند. به عنوان مثال می گویند این کوچه امنیت ندارد،



 
من راهم را دورتر می کنم و از مسیر دیگري می روم. چرا این تبعیض را قبول کردیم؟ 

زهرا نژادبهرام: من این را مصداق تبعیض نمی دانم. من فکر می کنم این بیشتر از این جهت است که زنان به دنبال هدف اصلی
هستند و هدف اصلی امنیت تردد است؛ بنابراین می خواهند از مسیري حرکت کنند که کمترین میزان ناامنی را حس کنند. در
کشورهاي پیشرفته نرم افزارهایی ایجاد شده که بر مبناي آن، به کسی از آن نرم افزار استفاده می کند، می گوید که این خیابان چرا
قطع شده، این خیابان پیچ هاي خاصی دارد که ممکن است کسی پشت آن پنهان شده باشد. به شما مسیر امن را نشان می دهد.
مسیري که بیشترین نظارت اجتماعی در آن وجود دارد. این به معنی تبعیض نیست. ما در شهري هستیم که همه جوره آدم در آن
زندگی می کنند. نه تنها تهران همه جهان را می گویم. شهرها متشکل از انواع آدم ها با تعارضات فرهنگی و رفتارهاي متفاوت با انواع
آموزش و تربیت هاي مختلف هستند که ممکن است عوارض درون شهري ایجاد شود. کارکرد مهم ما این است که بتوانیم از بروز این
عوارض شهري پیشگیري کنیم. وقتی که عارضه به وجود آمد به فکر درمانش باشیم، ولی قبل از عارضه حتما باید به فکر پیشگیري
باشیم. اینکه شهر ما شهر تبعیض آمیز است این را من از شما قبول دارم به خاطر اینکه ما در این مظاهر تبعیض را در گذشته بیشتر
می بینیم، اما الان درواقع مقداري تعدیل شده است؛ اما چرا الان ما مظاهر تبعیض را می بینیم؟ شاید از 100 خیابانی که نامگذاري
می شود سه مورد آن اسم زن باشد یا از 100 عنوان سینمایی که نامگذاري شده دو مورد آن اسم زنانه باشد. من نمی گویم همه

 
موارد اسامی زنان باشد اما نیمی از جمعیت این شهر زن هستند. چطور در گذاشتن نام هاي شان آنقدر ابا داریم. 

چطور استفاده از نام هاي آنان در معابر عمومی و کانون هاي فرهنگی مان سخت است که از آن استفاده کنیم. چطور وقتی اسم شان
بالا می رود با سختی روبه رو می شود. اوایل خیلی سخت بود اما الان تصاویر زنان را در بیلبوردهاي مختلف به مناسبت هاي مختلف
می بینیم و آنقدر این دغدغه وجود ندارد. اتفاقا دیروز داشتم از میدان ولیعصر عبور می کردم، دیدم که به خاطر شهادت سردار حاج
قاسم نقاشی دیواري خیلی جذابی تهیه شده بود و در آنجا جمع کثیري از زنان و مردان حضور داشتند فارغ از تمام تفاوت هاي
فرهنگی و پوششی که داشتند همه این افراد شهروندان این شهر بودند. حدود 3 سال پیش یک تصویري در همین میدان بالا رفته بود
که اصلا زنان در آن دیده نشده بودند و اعتراض جدي مدیریت شهري به خصوص زنان شورا روي آن بود و به فاصله دو روز آن نقاشی
برداشته شد و یک نقاشی که تمام مردم را ببینند، گذاشته شد. اصلا ما به دنبال این نیستیم که فقط زنان دیده شوند. این نکته خیلی
مهمی است. من فکر می کنم بعضی وقت ها سوءتفاهم به وجود می آید، وقتی ما بحث رفع تبعیض را مطرح می کنیم به معنی
حاکمیت زنان بر شهر نیست. ما نباید نسبت به مصوبه شوراي عالی کشور که خانم سیاوشی هم به آ ن اشاره کرد که بر اساس آن
سهمیه مشخصی براي مدیریت زنان اختصاص یافته است با فشار نگاه کنیم که ما داریم زنان را فارغ از شایسته سالاري به میدان می

 
آوریم. نه اصلا این طوري نیست، در حقیقت داریم فرصت ها را برابر می کنیم. 

شما فشار را وارد کردید در حالی که می خواهید رفع فشار کنید، در برابرش مقاومت می کنید، این معنایش درواقع سنگین شدن
ترازوي عدالت شهري به سمت زنان نیست، این معنایش برابري فرصت هاست. این معنایش عدالت شهر است. لذا من فکر می کنم
مفهوم تبعیض بیش از آنکه در سطح شهر، سطح کالبد و سطح روابط اجتماعی عملیاتی شده باشد بیشتر ذهنی شده است و چون
ذهنی شده است، آدم ها با ذهنیت خودشان می روند مثلا اگر یک دفعه عکس یک خانم را بیلبورد شهري ببینند یک دفعه تعجب می
کنند. اگر این عادي شده باشد شما هیچ وقت تعجب نمی کنید، چون زنان نیمی از جمعیت شهر هستند. یادم است که زمانی در
بافت فرسوده کار می کردم از خیابان ملت عبور کردم. خیابان ملت بورس لوازم یدکی ماشین است. چشمم را باز کردم، دیدم من تنها
زن خیابان هستم. خودم احساس بدي داشتم. یک جور احساس ناامنی که به شما گفتم. اینجا بود خیلی سریع از آن خیابان بیرون
آمدم. شاید فاصله من تا خیابان سعدي 200 متر بود ولی من خیلی سریع بیرون آمدم به خاطر اینکه خیابان جنسیتی شده بود و
خیابان تبعیض آمیز بود. شاید اگر شما در شهر کالبد فضاهاي تجاري داشتید هیچ وقت با این تبعیض روبه رو نمی شدید یعنی اگر
فقط به اندازه بورس لوازم یدکی خودرو که بیشتر خریدارانش آقایان هستند به تعدادش 5 تا لباس فروشی هم داشتید یا چهار
سوپرمارکت هم بود، هیچ وقت این خیابان تک جنسیتی نمی شد که من زن در آن احساس ناامنی کنم. پس یکی از کارکردهاي ما



 
براي رفع تبعیض این است که از خیابان هاي تک جنسیتی جلوگیري کنیم. 

آیا در معاونت امور زنان ریاست جمهوري بررسی صورت گرفته که کدام سازمان ها و نهادها براي تصمیم سازي و مشارکت زنان پیش

 
قدم شدند و کدام مقاومت می کنند؟ وضعیت شوراي شهر چگونه است؟ 

طیبه سیاوشی: در معاونت زنان بررسی و پژوهشی در این زمینه صورت گرفته و اگر بخواهم خلاصه آن را مطرح کنم، این است که در
مقایسه بین شوراهاي شهر، فارغ از اینکه بخواهیم قضاوت یا ارزیابی کنیم، صرفا به مدیریت زنان بخواهیم بپردازیم، بحث کیفیت این
مدیریت زنان را کنار بگذاریم، بحث کمیتش هم بسیار مطرح است؛ به دلیل اینکه همان طور که اشاره کردم فرصت براي مدیریت
زنان در فضاهاي شهري بسیار کم است و این فرصت ها زمانی به دست می آید که زنان حداکثر تلاش شان را می کنند که در این
جهت بتوانند آن اهدافی را که دارند پیش ببرند. ارزیابی اي که در مورد شوراي پنجم وجود دارد، این است که قرار بر این شد که در
این شورا تعداد بیشتري از زنان با توجه به آن بحث 30 درصدي حضور پیدا کنند با این هدف که چهره شهر را تغییر بدهند. من فکر
می کنم که حضور این تعداد زنان شاید نتوانست خیلی با توجه به تحریم ها مشکلات اقتصادي و مسائلی که پی درپی براي کشور به
وجود آمده خیلی چهره شهر را تغییر دهد ولی توانست تاثیرگذار باشد. در بررسی هایی که انجام شده توانسته اند تاثیرگذار باشند و
هر کدام از خانم هایی که در شوراي شهر حضور داشتند مباحثی را پیش بردند که در دوره هاي قبلی به آن پرداخته نشده یا به آن

 
توجه نشده بود. 

در حوزه هایی ورود کردند که کمتر به آن پرداخته شده این صرفا زنان را در حوزه هاي جنسیتی خودشان نباید ببینند. مباحثی که
می تواند مدیریت شهري را به یک شکل موفق تري ارایه بدهد؛ در این دوره توانستند این کار را انجام بدهند. حالا مباحثی که در
حوزه شفاف سازي است، مباحثی که در حوزه ورزش زنان بودند و موارد اینچنینی. چون به هر حال حوزه اي هم که من کار می کردم
حوزه ورزش در مجلس بود، این تعامل وجود داشت و این تلاش ها در این جهت انجام می شد. البته به دلیل همین بحثی که ما در
حوزه مدیریت شهري می کنیم، مشارکت فرهنگی زنان در شهري مثل شهر تهران و این است که ما قرار نیست که به شکل یک
خیریه تهران را اداره کنیم. شهري که شما دارید تمام مظاهر مدرن را در این شهر می بینید قرار بر این است که یک مدیریت علمی

 
بر این شهر حاکم شود و یکی از ملزومات این مدیریت علمی حضور زنان در این عرصه است. 

چه کردید اگر روزگاري مدیریت شهري تغییر کرد، افراد دیگري بر سرکار آمدند، اقداماتی که تا به امروز انجام شده ابتر باقی نماند یا

 
حتی تغییر نکند؟ 

زهرا نژادبهرام: یکی از اقداماتی که خیلی جدي پیگیر آن بودیم، تهیه منشور امنیت زنان در شهر است. رفع فضاهاي بی دفاع شهري،
حمایت از کارآفرینی زنان و ارتقاي مهارت هاي اجتماعی زنان با تاکید بر تاب آوري زنان سه حوزه مشخصی است که می تواند در
قالب منشور امنیت زنان تعریف شود. ما سعی کردیم این سه حوزه را با همدیگر ببینیم. شهرداري تهران در این سه حوزه کارهاي

 
موثر و جدي انجام داده است. 

 
چقدر زمان لازم داریم تا نه تنها تهران بلکه همه کلانشهرها، شهري براي همه به خصوص زنان باشند؟ 

طیبه سیاوشی: اگر حضور زنان در مدیریت شهري تقویت شود قطعا زمان اجراي این سیاست در شهر کوتاه تر خواهد شد، ولی اگر
تصمیم سازان و برنامه ریزان مثل همیشه صرفا مردم باشند و شهر را براي همه نبینند قاعدتا دهه ها وقت خواهد برد تا کلانشهرهاي

 
ما کلانشهرهاي امنی براي همه باشند. 



زهرا نژادبهرام: من برخلاف خانم سیاوشی می گویم عصر، عصر ارتباطات است؛ دنیا، دنیاي دیجیتال است. من کمتر از یک دهه دیگر
معتقدم که ما به آن حداقل ها دست خواهیم یافت. عصر، عصر مطالبه است. من در رابطه با مناسب سازي به شدت این را احساس
کردم. مهم ترین طرح هایی که براي مناسب سازي در شوراي پنجم انجام شد چه بوده، گفتم این را تبدیل کرده به یک مطالبه
عمومی فارغ از تمام کارهاي اجرایی که کردیم. امروز امکان ندارد که شما با شهروندي روبه رو شوید که معلولیت داشته باشد و از شما

 
مطالبه نکند. 

 
منبع: روزنامه اعتماد 

 
برچسب ها 

 
- مناسب سازي معابر 

 
- شهر تهران 

 
- شهرداري تهران 

 
- حقوق زنان 

 
- حقوق شهروندي 

- امنیت



از شش طرح فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن رونمایی شد

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/12/05

آیین رونمایی از شش طرح و خدمت فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن با حضور دکتر واعظی رییس دفتر رییس
جمهور و سرپرست نهاد ریاست جمهوري و جمعی از استانداران و مدیران ارشد دولتی و بخش خصوصی برگزار شد.

به گزارش ایران اکونومیست به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک
صنعت و معدن، در این مراسم که از طریق سیستم ویدئو کنفرانس
روز دوشنبه چهارم اسفندماه در محل سالن همایشهاي این بانک
برگزار شد، ساختمان هاي جدید سرپرستی این بانک در استانهاي
کرمان و خراسان جنوبی و اسکله اختصاصی شرکت بازرگانی خدمات
بندري ایران به صورت ارتباط مجازي با مدیران استانی این بانک و
مدیرعامل شرکت صنایع شیمیایی ایران مورد افتتاح قرار گرفت و
همچنین از سه محصول جدید این بانک در حوزه فناوري اطلاعات و

 
خدمات الکترونیکی بانکی رونمایی شد. 

دکتر واعظی در حاشیه این مراسم، ضمن ابراز خرسندي از دستاوردهاي بانک صنعت و معدن در دوران دولت تدبیر و امید اظهار
داشت: در این بانک شاهد یک تحول عظیم هستیم بطوریکه در تمام زمینه ها پیشگام است و با تمرکزي که بر روي توسعه بخش
معدنی بخصوص در دو استان کرمان و خراسان جنوبی که امروز پروژه هاي ساختمانی جدیدي نیز براي افتتاح داشتند و استان بوشهر
که پروژه اسکله تخصصی شرکت خدمات بندري آن مورد بهره برداري قرار گرفت، نقش مؤثري در استفاده از ظرفیت هاي این استانها

 
در رشد و توسعه همه جانبه کشور دارد. 

دکتر واعظی تصریح کرد: ایجاد شفافیت و افزایش سرعت سیستم هاي اطلاعاتی و بانکداري و استفاده از تمام مزیت هایی که قدرت
خدمات دهی بانک ها را تقویت می کند یک الزام است و بانک صنعت و معدن با تکیه بر نیروي انسانی متخصص و ظرفیت هاي

 
تجربی و علمی خود در این مسیر گام هاي موفقی برداشته است. 

رییس دفتر رییس جمهور در ادامه تأکید کرد: در شرایطی از این طرح هاي مهم و پر اهمیت رونمایی می کنیم که کشور سه سال
بسیار سخت را گذراند که براي دولت، نظام، بخش خصوصی و بانک ها و از همه مهم تر مردم سال پر مشقتی بود؛ کسانی که این
جنگ اقتصادي را براي کشورمان طراحی کردند، هدفشان سه ماهه بود تا با حجم زیاد فشار ظرف سه ماه مردم را در مقابل نظام و

 
حکومت بسیج کنند. 

سرپرست نهاد ریاست جمهوري با اشاره به شکست رییس جمهور پیشین آمریکا در اتخاذ سیاست خروج از برجام یادآور شد: دنیا
فهمید که در مورد ایران زبان زور کارایی ندارد و حتی امروز آمریکاییها درخواست دولت قبلی این کشور براي بازگرداندن تحریم هاي

 
شوراي امنیت را پس گرفتند و براي بازگشت به برجام و برداشتن تحریم ها تلاش می کنند. 

وي گفت: ما باید از مردم نجیب کشورمان تشکر و قدردانی کنیم که با این همه گرانی و نوساناتی که با تهدید و فشارها موجب افزایش
قیمت ارز و به تبع آن قیمت کالاها شد، مقاومت کردند و اگر مقاومت مردم، تلاش بخش خصوصی، مسئولان و نظام نبود، اکنون به

 
آینده امیدوار نبودیم. 

واعظی ادامه داد: همه در از بین بردن سیاست هاي ترامپ نقش داشتند. اکنون همه خوشحال هستند که ترامپ حذف شده است و
باید از ایران هم تشکر شود زیرا، در مقابل این فرد مقاومت کردیم و ایران مهم ترین سوژه ترامپ بود. حتی در زمانی که راي ها را در

انتخابات آمریکا می شمارند هم در مبارزات انتخاباتی، ایران موضوع اصلی انتخاباتی و مهم در سیاست خارجی آن ها بود. 



دکتر واعظی گفت: هر آنچه بود گذشت و امروز فشار حداکثري شکست خورده است و اکنون تحریم و جنگ اقتصادي روزها و هفته
هاي پایانی خود را سپري می کند البته چه در آمریکا ترامپ برنده می شد و چه بایدن، باید سیاست خود را نسبت به ایران تغییر می

 
دادند. روز شنبه وزیر امور خارجه آمریکا گفت فشار حداکثري تمام شده و زبان تحریم دیگر اثر ندارد. 

دکتر واعظی تصریح کرد: دولت جدید آمریکا تمدید تحریم ها را پس گرفت که براي ایران اقدام مهمی است و شرایط امروز ایران با
چند ماه قبل کاملا متفاوت شده است. من مطمئن هستم که مسیري که داریم می رویم ممکن است گرفتاري هایی داشته باشد اما
هدف گذاري ما این است که تحریم هاي برجامی به اضافه 1600 تحریمی که ترامپ در چهار سال ریاست جمهوري خود بر ایران

 
اعمال کرده بود، برداشته شود که من خوشبین هستم که این اتفاق می افتد. 

وي با بیان اینکه آمریکا به دنبال مذاکره است و ما چارچوبی براي این امر تعیین کرده ایم، بیان کرد: در برجام براساس تعهدات پاي
تعهدات خود ایستادیم درحالیکه با نقض تعهد از سوي آمریکا تعهدات خود را کاهش دادیم اما پاي تعهدات خود ایستادیم. امروز می
توانیم از برجام براي برداشت همه تحریم ها استفاده کنیم. در سال 1400 شرایط بسیار متفاوت از امسال است به گونه اي که روابط
خارجی، صادرات، روابط بانکی و تجاري تغییر خواهد کرد البته نظام ما دشمنانی هم دارد تا نگذارند آمریکا به برجام برگردد و دیدیم
در این یک هفته گذشته هم در داخل کشور و هم رسانه هاي خارجی چه قدر تبلیغ کردند که پنجم اسفند روزي است که عملا

 
برجام به هم می خورد. 

رئیس دفتر رییس جمهور گفت: روز گذشته با مدیر کل آژانس اتمی در ایران مذاکرات بسیار خوبی داشتیم و در نتیجه ما به فرمولی
رسیدیم که قانون مجلس محترم شمرده شود و اجرا شود. نظارت هاي آن ها بر اساس پادمان باشد. ما از ابتدا گفته ایم که به هیچ
وجه دنبال فعالیت هاي مخفی در ساخت سلاح هاي هسته اي نیستیم، ولی این حق را براي خود قائل هستیم تا از فناوري هاي اتمی

 
استفاده کنیم. 

وي تأکید کرد: موضع ما مشخص است و مکانیزم نظارت و شفافیت را قبول داریم به گونه اي که پروتکل الحاقی مربوط به مجلس

 
است و اینکه به روش پادمان بتوانند نظارت کنند. 

دکتر واعظی گفت: به نظر می رسد این توانایی در کشور ما است که با وجود سختی ها و مشکلات بزرگ راه حل پیدا کنیم. موضوع
برداشتن تحریم یک بحث است و مسالهFATF یک بحث دیگر، FATF و دو لایحه اي که در مجمع تشخیص مصلحت نظام وجود
دارد، براي دولت بسیار مهم است و با تحریم ها نمی توانستیم با دنیا معامله کنیم، اما وقتی تحریم ها برداشته شود ما نمی توانیم خود
تحریم داشته باشیم و مجمع تشخیص مصلحت نظام باید بتواند یک تصمیم درستی بگیرد تا فشار از بانک ها، بخش خصوصی و
اقتصاد برداشته شود. اکنون اقتصاد کشور باید خود را براي شرایط دیگري آماده کند تا بتواند مثل سالهاي 95 و 96 در صادردت و

 
واردات با دنیا ارتباط برقرار کند. 

وي با بیان اینکه دولت با پافشاري که بر بودجه داشت نگذاشت تا شاکله بودجه تغییر کند، ادامه داد: زیرا اگر شاکله آن بهم می خورد
نمی توانستیم آن را به مرحله اجرا برسانیم. بانک ها و بخش اقتصادي کشور باید برنامه ریزي کنند که اگر تحریم ها نباشد باید چه

 
کار کنند و خودمان را براي شرایط جدید آماده کنیم. 

سرپرست نهاد ریاست جمهوري در پایان اعلام کرد: گزارش هایی که از بانک ها به ما می رسد بیانگر این است که خوب توانستند در
شرایط سخت خود را وفق دهند و شرایط را مدیریت کنند. خوشبختانه امسال این پنجاه و دومین برنامه استانی است که با وجود
محدودیت برگزاري سفرهاي استانی برگزار کردیم. کرونا براي اقتصاد همه کشورها محدودیت ایجاد کرده است ولی ما با این وجود
پروژه هاي زیادي را به بهره برداري رسانده ایم که نشان از همت بانک ها و بخش خصوصی دارد. همه دارند تلاش می کنند تا اقتصاد
کشور روي پاي خود بایستد و ما اگر دست به دست هم نمی دادیم امروز نمی توانستیم با افتخار در مقابل آمریکا حرف بزنیم و از

 
پنجم اسفند ماه قانون مجلس اجرا می شود و ایران به پروتکل الحاقی از این زمان به بعد متعهد نخواهد بود. 

دکتر حسین مهري مدیرعامل این بانک نیز ضمن خوشامدگویی به تمامی حضار به خصوص دست اندرکاران عرصه تولید و اشتغال
کشور و تبریک به مناسبت ولادت با سعادت امام جواد (ع) و حضرت امیرالمؤمنین (ع) اظهار داشت: مایه مباهات است که در دوران
فعالیت دولت تدبیر و امید در جهت ارتقاي صنایع کشور اقدامات شایسته اي صورت گرفته و علیرغم تحریم هاي ظالمانه اقتصادي که
به صورت مستقیم بخش تولید و شبکه بانکی کشور را هدف قرار داده و شیوع ویروس کرونا که بر فضاي کسب و کارها تأثیرگذار بوده



است در سایه حمایت همه جانبه دولت و با عزم راسخ و کار جهادي تولیدکنندگان و کارآفرینان عزیز، شاهد موفقیت هاي روزافزون و
اعتلاي بخش هاي مهم صنعتی کشور هستیم و این جفاي به نظام است که برخی سیاه نمایی می کنند و اقدامات دولت را کم اهمیت

 
جلوه می دهند. 

دکتر مهري اعلام داشت: در دوران دولت یازدهم و دوازدهم توسط این بانک در مجموع به 316 طرح بزرگ و زیربنایی مبلغ 227 هزار

 
و 302 میلیارد ریال و بالغ بر 12 میلیارد یورو تسهیلات پرداخت شد. 

مدیرعامل این بانک عنوان داشت: در یازده ماهه امسال، از 22 طرح مهم که از سوي این بانک با تسهیلات ارزي به مبلغ 2 میلیارد و
948 میلیون یورو و تسهیلات ریالی 12 هزار و 730 میلیارد ریال تأمین مالی شده است، 14 طرح توسط رییس جمهور و به ترتیب
یک طرح توسط معاون اول رییس جمهور، دو طرح با حضور معاون رییس جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه، یک طرح رییس
بنیاد مستضعفان و چهار طرح نیز توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت مورد بهره برداري قرار گرفت و براي 8000 نفر به صورت

 
مستقیم اشتغال ایجاد شد. 

وي گفت: در سال جهش تولید در برخی شاخص هاي عملکردي مانند وصول مطالبات، گشایش اعتبارات اسنادي و ضمانتنامه هاي

 
ریالی، رشد بیش از 100 درصد را شاهد بودیم اما هدفگذاري ما براي ارتقاي تمامی شاخص هاي عملکردي به این میزان است. 

دکتر مهري در فراز دیگري از سخنان خود به واگذاري هاي انجام شده اشاره کرد و افزود: در سال 98 شرکت هاي سرمایه گذاري
توسعه صنعت و تجارت و سیمان مازندران از شرکت هاي بورسی متعلق به بانک ، صندوق مالی توسعه تکنولوژي ایران از شرکت هاي
غیر بورسی این بانک و لاستیک پارس، نخ خمین و کاغذ کارون از شرکت هاي غیر بورسی مربوط به شرکت آتیه دماوند واگذار شدند.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن همچنین از ارائه 18 هزار و 412 میلیارد ریال به شرکت هاي دانش بنیان در 11 ماهه سال 99 خبر

 
داد. 

وي افزود: امروز نظاره گر به ثمر نشستن تلاش هاي تمامی مدیران و کارکنان مجموعه بانک صنعت و معدن به ویژه در بخش امور
فناوري اطلاعات و ارتباطات هستیم که با همت والاي آنان از سه پروژه مهم در این حوزه رونمایی می شود؛ نخست، طرح احراز هویت
غیرحضوري که از طریق تلفن همراه هوشمند و با تطابق اطلاعات کد ملی و مالکیت شماره تلفن همراه از طریق سامانه هاي وزارت
کشور و وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات انجام و نتایج براي اجابت درخواستهاي مشتري مورد استفاده قرار می گیرد و بانک صنعت
و معدن در حال حاضر تعریف مشتري و افتتاح حساب را به عنوان اقدامات پایه براي شناسایی و تسهیل انواع عملیات بانکی مرتبط با
حسابها را فراهم نموده است. دومین محصول فناورانه این بانک، اعتبارسنجی اصالت نشانی مشتریان است که به منظور رفاه حال
مشتریان در خصوص اخذ مکرر نشانی محل سکونت یا فعالیت کاري ایشان براي ارائه خدمات بانکی مختلف در مقاطع زمانی متفاوت
و در قالب فرم هاي متعدد و همچنین پیشگیري از ریسک هاي مترتب بر عدم اصالت سنجی نشانی ها، بانک صنعت و معدن اقدام به
راه اندازیطرحی تحت عنوان اعتبارسنجی اصالت نشانی مشتریان نموده است. در این طرح اطلاعات محل سکونت، محل کار و فعالیت
اقتصادي اعلامی توسط متقاضیان اعتباري (متقاضیان تسهیلات بانکی، ضامنین و ...) و مشتریان، قبل از پرداخت تسهیلات و یا ارائه
خدمات بانکی، بررسی و اعتبارسنجی می گردد. بدین شرح که پس از درج اطلاعات مشتري در سامانه، به طور خودکار نامه اي با
فرمت استاندارد و از پیش تعیین شده به نشانی ثبت شده ارسال می گردد و پس از احراز هویت مشتري توسط مامور پست به ایشان
تحویل داده می شود تا کد تأییدیه دریافتی را از طریق یکی از کانالهاي ارتباطی اعلام نماید و در نهایت، ایجاد مرکز عملیات امنیت
(SOC) که از مهمترین دستاورد هاي بانک صنعت و معدن در سال 1399 است. این مرکز، شامل مجموعه اي از ابزارها، فرآیندها و
عوامل انسانی است که به صورت پیوسته، وقایع امنیتی تولید شده توسط تجهیزات را براي شناسایی رخدادهاي امنیتی رصد می کند
تا دیدگاهی جامع نسبت به وضعیت امنیت سازمان ایجاد می نماید. در واقع این مرکز، یک واحد متمرکز پایش امنیتی است که به
واسطه اطلاع رسانی هاي خودکار حوادث و وقایع، تولید گزارش هاي جزئی و کلی، پاسخ دهی خودکار به حوادث و وقایع، رویکردي
پیشگیرانه را در جهت مدیریت ریسک هاي امنیتی ایجاد نموده است و متضمن امنیت اطلاعات و عملیات بانکداري الکترونیکی و

 
سرویس هاي جدید دیجیتالی فعلی و آتی بانک می باشد. 

دکتر مهري تصریح کرد: این بانک به لحاظ ایجاد فضاها و زیرساخت هاي مورد نیاز و درخور شأن مشتریان نیز همواره پیشرو بوده و
اکنون با افتتاح ساختمان هاي جدید سرپرستی استانهاي خراسان جنوبی و کرمان، انتظار می رود جایگاه خود به عنوان یک بانک



توسعه اي و تخصصی را ارتقا بخشیده و با ایجاد فضاي کاري مناسب تر و تلاش و تشریک مساعی کارکنان حاضر در این مجموعه،

 
همچون گذشته عملکرد مطلوب و مؤثري داشته باشد و مراتب رضایت مشتریان ارزشمند این بانک را فراهم آورد. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود به افتتاح پروژه عظیم اسکله اختصاصی شرکت خدمات بندري ایران اشاره کرد و گفت: شرکت
صنایع شیمیایی ایران که از شرکت هاي زیرمجموعه این بانک است، تاسیسات بوشهر را که شامل اسکله و مخازن نگهداري مواد
شیمیایی و پتروشیمیایی می باشد با هدف مدیریت بهتر هزینه ها و اقدامات اجرایی مورد لزوم و نیز سرعت بخشیدن و تسهیل
اقدامات صادراتی محصولات خود در سال 81 خریداري کرد. این اسکله اختصاصی متعلق به شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران
قبل از انقلاب ساخته شده بود که در سال 1391 بر اثر برخورد شناورها با اسکله به شدت آسیب دیده و غیر قابل استفاده شده بود اما
به دلیل اهمیت آن در بهبود و توسعه فعالیتهاي شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران و مجموعه بزرگ شرکت صنایع شیمیایی

 
ایران اراده مدیران شرکت بر آن قرار گرفت که مورد بازسازي و تعمیر قرار گیرد. 

وي ادامه داد: در اواخر سال 1397 پروژه بازسازي اسکله مزبور در دستور کار شرکت قرار گرفت و پس از طی مراحل لازم، برآورد
هزینه هاي بازسازي و پیگیري هاي مداوم جهت اخذ مجوزهاي مربوطه، نهایتاً در ابتداي سال 1398 با مساعدت اداره کل بنادر و
دریانوردي استان بوشهر، اقدامات ساخت اسکله جدید آغاز شد و مقرر شد اسکله قدیمی از دریا خارج گردد که در مدت زمان شش

 
ماه با موفقیت کامل به انجام رسید. 

دکتر مهري بیان داشت: ساخت، نصب و راه اندازي اسکله جدید نیز بر اساس فناوریهاي نوین و طراحی جدید و مدرن شکل گرفته و
اجراي کامل این پروژه ملی، از آغاز تا مرحله بهره برداري کمتر از 2 سال به طول انجامید که بدون شک برگ زرین و سند افتخاري

 
براي بانک صنعت و معدن، مجموعه بزرگ شرکت صنایع شیمیایی ایران و بالاخص شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران است. 

گفتنی است در خلال این مراسم هر یک از مدیران استانی این بانک در استانهاي کرمان و خراسان جنوبی و مدیرعامل شرکت صنایع
شیمیایی ایران گزارش هایی از نحوه عملکرد و روند اجراي پروژه هاي مورد افتتاح ارائه کردند و دکتر یوسفی نیا معاون برنامه ریزي و

فناوري بانک صنعت و معدن نیز گزارش مبسوطی در خصوص سه محصول فناورانه این بانک قرائت نمود.



اجبار به استخدام حق التدریسی ها رویه درستی نیست/ "افت کیفیت نیروي

انسانی" عامل کاهش رتبه ایران در آزمون تیمز و پرلز/ برخی نمایندگان

مجلس حتی مدیر مدرسه را هم تغییر دادند

منبع: ایلناشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1399/12/05

به گفته معاون برنامه ریزي و توسعه منابع آموزش و پرورش، ایران در سال 2019 نسبت به دو سال گذشته در آزمون تیمزو
پرلز دو نمره افت داشته که بخش عمده این افت امتیاز به وضعیت نیروي انسانی آموزش و پرورش برمی گردد.

 
 

به گفته معاون برنامه ریزي و توسعه منابع آموزش و پرورش، ایران در سال 2019 نسبت به دو سال گذشته در آزمون تیمزو پرلز دو

 
نمره افت داشته که بخش عمده این افت امتیاز به وضعیت نیروي انسانی آموزش و پرورش برمی گردد. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، آموزش و پرورش دستگاهی با انبوهی از نیروي انسانی است که اغلب نیروهاي آن را معلمان تشکیل می
دهند، گستردگی نیرو به سبب نیاز این وزارتخانه به آنها است، گرچه بعضا کمبود نیرو هم درآن احساس می شود. وزارت آموزش و
پرورش براي جبران برخی از این کمبودها از نیروي هاي حق التدریسی استفاده کرد، تا جایی که آمار آنها به مرور افزایش یافت و
مدیریت حق التدریسی ها براي دستگاه مذبور دشوار شد و از طرفی عدم توجه به کیفیت نیروهاي موجود آموزش و پرورش می تواند
آسیب جبران ناپذیري وارد کند، تا جایی که به گفته علی اللهیار ترکمن افت امتیاز نظام آموزشی ایران در آزمون تیمز و پرلز ناشی از
افت کیفیت نیروهاست. به گفته او وزارتخانه مشکلات متعددي به لحاظ نیروي انسانی دارد که از جمله آنها اختلاف نظر در تعیین
کمیت نیروي انسانی، دخالت هاي گاه و بیگاه مجلس، کیفیت نیرو و نگاه اشتغالزایی به آموزش است. گفت وگوي معاون برنامه ریزي

 
و توسعه منابع و معاون وزیر آموزش و پرورش در پی می آید: 

 
افزایش کیفیت آموزش منوط به جذب نیروي هاي باکیفیت است 

آموزش و پرورش در خیلی از جاها نیاز دارد که از نیروي پاره وقت استفاده کند و این پاره وقت هم به معناي این نیست که یک مدت

 
با آموزش و پرورش کار کنند، سپس از امتیاز استخدام تمام وقت در آموزش و پرورش بهره مند شود. 

 
جذب 88 هزار نیروي آزاد و تامین منابع نیروي انسانی از این طریق، چطور می تواند موجبات تامین نیروهاي کیفی را فراهم کند؟ 



موضوع جذب نیرو در آموزش و پرورش یکی از موضوعات حساس و اساسی است، زیرا کیفیت آموزش تا حد بسیار زیادي منوط به
جذب نیروي هاي باکیفیتی است که بتوانند علاوه بر تخصص هاي یاددهی از صلاحیت هایی برخوردار باشند که انتقال مفاهیم به
دانش آموزان را درست انجام دهند و نقش معلمی را به درستی در کلاس درس و مدرسه براي دانش آموزان ایفا کنند. سند تحول
بنیادین نیز به موضوع کیفیت نیروي انسانی و مبحث منابع انسانی تاکید کرده و همچنین در برنامه ششم توسعه، ورود نیروي انسانی
به آموزش و پرورش را صرفا از طریق دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجایی منوط کرده است. مقام معظم رهبري هم در سخنرانی
شهریور امسال در جمع روساي مناطق آموزش و پرورش به این موضوع اشاره داشتند و حتی به مجلس هم گوشزد کردند که دیگر به
این بحث ورود پیدا نکنند. وزارت آموزش و پرورش نیز مانند خیلی از نظام هاي آموزشی دیگر علاوه بر نیروي تمام وقت، به نیروي
پاره وقت هم احتیاج دارد. این غیرممکن است که همه نیروهاي آموزش و پرورش تمام وقت باشند و در این وزارتخانه به صورت یک
نیروي تمام وقت خدمت کنند. با توجه به شرایط منطقه، مقطع تحصیلی مورد نظر و شرایط دانش آموزان و... آموزش و پرورش در
خیلی از جاها نیاز دارد که از نیروي پاره وقت استفاده کند و این پاره وقت هم به معناي این نیست که یک مدت با آموزش و پرورش

 
کار کنند، سپس از امتیاز استخدام تمام وقت در آموزش و پرورش بهره مند شود. 

 
 

 
ساماندهی 200 هزار حق التدریسی و نهضتی به جاي 60 هزار نفر 

قرار بود به طور کل 60 هزار نفر از نیروهاي حق التدریس و نهضتی در آموزش و پرورش ساماندهی شوند، اما امروز می بینیم که این

 
آمار نزدیک به 200 هزار نفر رسیده است و علاوه بر این آمار، 88 هزار نفر دیگر نیز اکنون در صفِ جذب قرار دارند. 

 
مداخله مجلس در این زمینه چه آسیبی به آموزش و پرورش وارد خواهد کرد؟ 

من به عنوان کارشناس حوزه منابع انسانی به جد و به شدت از ابتدا مخالف اجرایی شدن این طرح بودم و ورود مجلس را یک ورود
کاملا خلاف مسیر می دیدم که اصلا از ابتدا نباید این ورود انجام می شد. قانونی که در سال 88 در مجلس تصویب شد، توسط
نمایندگان نگاشته شده و در نهایت خود آن ها نیز آن را تبدیل به قانون کردند که قرار بود به طور کل 60 هزار نفر از نیروهاي حق
التدریس و نهضتی را در آموزش و پرورش ساماندهی شوند اما امروز می بینیم که این آمار نزدیک به 200 هزار نفر رسیده است. علاوه
بر این 88 هزار نفر دیگر نیز اکنون در صف قرار دارند که به استناد قانون سال 97 و اصلاحیه سال 99 جذب آموزش و پرورش شوند.
اگر بخواهند به نیروهاي حق التدریسی بعد از سال 91 نیز ورود کنند این میزان، یک تعداد قابل توجهی خواهد شد. از این رو ورود
مجلس به این مبحث به طور کلی نباید انجام می شد، زیرا قانون اساسی نیز گفته است که تمام قانون اداري، استخدامی و بودجه به

عهده رئیس جمهور و در حیطه اختیارات قوه مجریه است. 



 
اجبار به استخدام حق التدریسی ها رویه درستی نیست 

تاکید اسناد بالا دستی و منطق تشکیل یک نظام آموزشی باید بر اساس نیروي باکیفیت باشد. گرچه ما برنامه هایی براي آن هایی که

 
در سال هاي قبل جذب شده اند، داریم، اما هیچ روشی، گزینش نادرست را اصلاح نمی کند و بالاخره اثرات آن باقی می ماند. 

 
بعد از بیانات مقام معظم رهبري در این زمینه چه اقداماتی صورت گرفت؟ 

بعد از بحث قانون برنامه ششم و منویات رهبري در خصوص این وضعیت که شهریور ماه امسال مطرح شد، مصوبه اي را از شوراي
عالی انقلاب فرهنگی دریافت کردیم که طی آن تاکید به جذب نیرو از طریق دانشگاه فرهنگیان و شهید رجایی شد. همچنین سه
شیوه ورود نیرو به آموزش و پرورش مشخص شد که یک مورد همان دوره هاي چهارساله تربیتی دانشگاه ها تربیت معلم، روش دوم؛
دوره یکساله ماده 28 و روش سوم یک سري دوره هاي همکاري مشترك بین دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجایی با سایر
دانشگاه ها بوده است. به همین خاطر ما روي کیفیت نیروي انسانی تاکید داریم و این در اسناد بالا دستی هم مورد تاکید است و
منطق تشکیل یک نظام آموزشی باید بر همین اساس باشد. کیفیت نیروي انسانی نیز از طریق به گزینی و شایسته گزینی اتفاق می
افتد. ما نمی خواهیم هیچ موضوع خلاف این نسبت به عزیزانی که به صورت حق التدریس وارد می شوند، داشته باشیم یا اینکه آن ها
را از لحاظ کیفی زیر سوال ببریم، اما این روش را درست نمی دانیم. درست نیست هر نیرویی که به صورت کوتاه مدت و مقطعی در
آموزش و پرورش کار کرده، حالا بخواهد به استخدام اصرار داشته باشد. فراهم کردن شرایط کیفی براي این ها بسیار کار سختی است.
گرچه ما برنامه هایی براي آن هایی که در سال هاي قبل جذب شده اند، داریم اما هیچ روشی، گزینش نادرست را اصلاح نمی کند و

 
بالاخره اثرات آن باقی می ماند. 

 
 

 
نمایندگان مجلس حتی در حوزه مدیر مدرسه هم نظر داده اند 

اگر نظر مجلس مستند بر واقعیت و ناکارآمدي مدیر باشد و آموزش و پرورش نیز به همان نتیجه مجلس برسد، کاملا با آن ها همراهی

 
خواهیم کرد، اما اگر مستند به واقعیت نباشد آموزش و پرورش نیز باید از قوانین و مقررات خودش تبعیت کند. 

چندي پیش آموزش و پرورش زنجان در این خصوص گلایه داشتند که مجلس در انتصابات مدیران کل حوزه آموزش و پرورش استان
دخالت هایی داشته و این مسئله موجبات نگرانی نیروهاي آموزش و پرورش استان را فراهم کرده بود. مجلس در تعیین نیروها و

انتصابات چقدر دخیل بوده و این موضوع چقدر براي شما مشکل آفرین شده است؟ 



نمایندگان محترم در مناطق مختلف حضور دارند و در حوزه انتخاباتی خودشان هستند، آن ها خیلی جاها در این زمینه نظر می دهند
و در بعضی مواقع حتی در حوزه مدیر مدرسه هم نظر داده اند، اما اگر این نظر مستند بر واقعیت و ناکارآمدي آن مدیر باشد و آموزش
و پرورش به این نتیجه برسد، کاملا با مجلس همراهی خواهد کرد، زیرا یکی از وظایف نمایندگان مجلس بعُد نظارتی آن ها است، اگر
اینها مستند به وقایعی باشد که منجر به بهبود وضعیت آموزش و پرورش شود، قطعا آموزش و پرورش آن را به عنوان دردسر یا مشکل
قلمداد نخواهد کرد، ولی اگر مستند به واقعیت نباشد آموزش و پرورش نیز به عنوان جزیی از یک قوه مستقل باید از قوانین و مقررات

 
خودش تبعیت کند و در اینجا صرفه و صلاح دولت و بخش آموزش و پرورش کشور را باید در نظر گرفت. 

 
افت دو نمره اي آموزش و پرورش در آزمون تیمزو پرلز 

ایران در سال 2019 نسبت به دو سال گذشته در آزمون تیمزو پرلز دو نمره افت داشته و این یک زنگ خطر براي کیفیت آموزشی ما

 
است و به نظرم بخش عمده این افت امتیاز به وضعیت نیروي انسانی آموزش و پرورش برمی گردد. 

 
طبق آخرین آمار رتبه نظام آموزشی ایران در آزمون تیمز و پرلز چقدر افت داشته است؟ 

در آزمون تیمز و پرلز کشور ایران در سال 2019 نسبت به دو سال گذشته دو نمره افت کرده است و این یک زنگ خطر براي کیفیت
آموزشی ما است. این صحبت من آزمایش شده و تحقیق شده نیست، ولی وقتی ریشه یابی می کنیم باور کنید که بخش عمده این
افت امتیاز به وضعیت نیروي انسانی برمی گردد به همین خاطر نیروي انسانی آموزش و پرورش بسیار حساس است و هر کس که
نسبت به آینده ایران، تکنولوژي و فناوري، حوزه اجتماعی و تمام ابعاد فراتر از اینها حساس است، باید نسبت به جذب نیروي انسانی

 
در آموزش و پرورش و کیفیت آن حساس نیز باشد. 

 
 

 
صلاحیت هاي عمومی، حرفه اي و تخصصی معلمان باید متوازن باشد 

در گزینش معلمان موضوع اخلاق همان اندازه مهم است که رشته تحصیلی و تخصص اهمیت دارد، یا دارا بودن استعداد معلم به

 
همان اندازه مهم است که شخص انگیزه ورود به شغل معلمی را هم داشته باشد. 

یکی از ملاك هاي گزینش معلمان محورهاي سیاسی، اخلاقی و اعتقادي است، نحوه گزینش در این زمینه ها به چه صورتی است، آن
هم در شرایطی که معلم از توانایی و تخصص بالایی برخوردار باشد؟ 



طبق قوانین و مقررات موجود براي اینکه یک نفر بتواند در شغل معلمی جذب شود، باید سه صلاحیت عمومی، حرفه اي و صلاحیت
هاي تخصصی را داشته باشد. صلاحیت هاي عمومی دقیقا آن چیزي است که در قانون مدیریت خدمات کشوري برشمرده شده و یک
قانون کلی و عمومی براي همه کارمندان دولت است. وزارت آموزش و پرورش هم به عنوان بخشی از اجزاي دولت موظف به رعایت آن
است و هیچ دخل و تصرفی در آن نمی تواند داشته باشد. صلاحیت هاي تخصصی یعنی داشتن حداقل مدرك رشته تحصیلی و ارتباط
رشته با حوزه کاري است. صلاحیت حرفه اي نیز آن ملزوماتی است که می تواند حرفه معلمی را در آن شخص ایجاد کند و اینکه ما
بدانیم آیا آن شخص اصلا می تواند نقش معلمی را ایفا کند یا خیر. این سه مجموعه روي هم می توانند یک معلم خوب بسازند، اگر
هر کدام از اینها مشکل داشته باشند و به اندازه دیگري نباشد یا عدم توزیع متقارن بین این صلاحیت ها دیده شود، آن شخص واقعا
نمی تواند یک معلم خوب باشد. موضوع اخلاق همان اندازه مهم است که رشته تحصیلی و تخصص اهمیت دارد، یا دارا بودن استعداد
معلم به همان اندازه مهم است که شخص انگیزه ورود به شغل معلمی را هم داشته باشد، در هر صورت همه اینها یک بسته است که

 
کنار هم جواب می دهند و می تواند معلم را براي نقش اصلی آن آماده کند. 

 
خیلی از رفتارهاي معلمان روي دانش آموزان تأثیر می گذارد 

کسانی بودند که از لحاظ علمی و تخصصی بالا بوده اند، ولی اخلاق بدي داشتند که اثرات منفی آن خیلی بیشتر از اثرات مثبت اش

 
بوده است. نمی توان گفت، اخلاق و اعتقادات را رها کنیم و صرفا سراغ تخصص و حرفه اي بودن برویم و یا بالعکس. 

 
در واقع معیارهاي اخلاقی و اعتقادي هم تراز با تخصص شخص است؟ 

این معیارها باید در کنار هم توزیع متقارن و متوازنی داشته باشند، به سادگی نمی توان از کنار موضوع اخلاق گذشت، زیرا اخلاق یک
شخص در حرفه معلمی بسیار اهمیت دارد و به همان اندازه نیز نحوه تدریس معلم مهم است. اگر معتقد به یادگیري مشاهده اي
باشیم متوجه می شویم، خیلی از رفتارهاي معلمان است که روي دانش آموزان تأثیر می گذارد. ما نیز اگر نگاهی به گذشته بیاندازیم،
یادمان می آید که چه تاثیرهایی از اخلاق و رفتار معلمان خود پذیرفته ایم. بالاخره کسی که قرار است دانش آموز تربیت کند باید به
یک اصولی معتقد باشد تا بتواند آن دانش آموزان را در تراز چیزي که در سند تحول بنیادین قید شده، تربیت کند. بنابراین آن سه
صلاحیتی که توضیح دادم باید توزیع متوازن داشته باشند و این طور نباشد که به عنوان مثال سطح فرد در اعتقادات بسیار پایین
باشد، ولی در صلاحیت تخصصی حتی در سطح شاگرد اول دانشگاه تهران باشد. همه اینها باید در کنار هم معنا پیدا کند، البته ما از
این موارد زیاد داشته ایم، کسانی بودند که از لحاظ علمی و تخصصی بالا بوده اند، ولی اخلاق بدي داشتند که اثرات منفی آن خیلی
بیشتر از اثرات مثبت اش بوده است. نمی توان گفت، اخلاق و اعتقادات را رها کنیم و صرفا سراغ تخصص و حرفه اي بودن برویم و یا

 
بالعکس. 



 
 

 
تنبیه بدنی را صرفاً نمی توانیم به حساب این بگذاریم که یک معلم ذاتا آدم تنبیه گر و یا پرخاشگر است 

با توجه به برخی خشونت ها، تنبیه بدنی ها و نوع رفتارهایی که از برخی معلمان می بینیم، انجام گزینش روانی از آن ها را با تردید
مواجه می کند، چرا نسبت به این نوع گزینش اجحاف شده است؟ این دسته از معلمان چگونه بدون گزینش روانی به آموزش و

 
پرورش ورود پیدا می کنند؟ 

تنبه بدنی یک پدیده اجتماعی است و صرفا یک پدیده حرفه اي نیست که بگوییم یک معلم در حیطه کلاس و شغل خود این را
دنبال کند. شاید برخی از آن ها افرادي باشند که تحت تنش هایی قرار گرفته اند و ذاتا آدم پرخاشگر یا ستیزه جویی نباشند که حالا
بخواهند با آن روحیه در کلاس درس دانش آموزان را تربیت کنند. بلکه یک آن تحت شرایطی قرار می گیرند که رفتارهاي نامطلوب
از خود بروز می دهند. منظور من از این توضیح این است که تنبیه بدنی را صرفا نمی توانیم به حساب این بگذاریم که یک معلم ذاتا
آدم تنبیه گر و یا پرخاشگري است. عوامل متعدد روي شخص تاثیر می گذارد که ممکن است رفتارهایی را از خود بروز دهد. گرچه
آموزش و پرورش به موضوع تنبیه بدنی بسیار حساس است و هیئت هاي تخلف اداري که در وزارت آموزش و پرورش و استان ها
وجود دارند به موضوع تنبیه بدنی خیلی جدي ورود پیدا می کنند، اما واقعا پدیده تنبیه بدمی پدیده اي است که باید از ابعاد مختلف

 
تحلیل شود. 

 
مداخلات روانشناسانه براي معلمانی که تنبیه بدنی نامتعارف می کنند 

 
آموزش و پرورش به شدت روي موضوع تنبیه بدنی حساس است به گونه اي که حتی در این زمینه انفصال از خدمت را هم داشتیم. 

معلمی که به عنوان مثال با سیم فلزي دانش آموزان خود را تنبیه می کند، قطعا نمی تواند صرفا به علت یک عصبانیت و یا کنش آنی

 
این رفتار را داشته باشد، زیرا او از پیش سیم را به عنوان ابزار تنبیه در نظر گرفته است. نوع برخورد با این گونه معلمان چگونه است؟ 

آنهایی که تنبیه هاي نامتعارف انجام می دهند، قطعا باید تحت پیگیري و مداخلات روانشناسی قرار بگیرند و شاید در همان مصاحبه
ها و گزینش ها به نوعی این پدیده را مخفی کرده اند، ولی یک جایی بروز کرده است. من نمی خواهم اینها را نفی کنم، ولی به
سادگی نمی توان پرخاشگري یک نفر را تشخیص داد و این احتیاج به تست هاي مختلف و کار روانشناسانه خاص دارد. گرچه تاکید بر
مصاحبه هاي روانشناختی وجود دارد، ولی شناسایی ابعاد روحی به سادگی امکان پذیر نیست. آموزش و پرورش به شدت روي موضوع
تنبیه حساس است به گونه اي که حتی در این مورد انفصال از خدمت را هم داشتیم، اما این موضوع صرفا یک طرفه از سوي معلم به
دانش آموزان نبوده، بلکه مواردي داشته ایم که معلم ها از طرف والدین و حتی دانش آموزان مورد تنبیه قرار گرفته اند. در هر صورت



این موضوع بسیار پیچیده است و باید از عوامل مختلف مورد توجه قرار بگیرد و آموزش و پرورش نسبت به هر دو وجه آن حساس

 
است. 

 
 

 
اختلاف نظر در تامین کمیت نیروي انسانی در آموزش و پرورش 

شما پیش تر مطرح کرده بودید که به اجماع مشخصی براي تأمین کمیت نیروي انسانی مورد نیاز دست پیدا نکرده اید،. این اجماع

 
چه زمانی و چگونه حاصل خواهد شد؟ 

همان طور که پیشتر هم گفتم، موضوع نیروي انسانی حساس و پیچیده است؛ در خصوص شرایط معلمی نحوه گزینش، جذب، میزان
نیاز آموزش و پرورش به نیروي انسانی، آموزش هاي حین خدمت، تعریف نظام خدمت براي آن ها حین تکریم معلم، ورود به فرایند
بازنشستگی و خروج از خدمت و...همگی یک فرآیند بسیار پیچیده و گسترده است که با خیلی از روش هاي برنامه ریزي در بخش
هاي دیگر تفاوت دارد، زیرا معلم با حوزه منابع انسانی سر و کار داشته و هدف اصلی و فلسفه وجودي آن تربیت انسان موثر در جامعه

 
است. بعد از بحث کیفیت معلم، ما موضوع تعیین کمیت را داریم. 

تعیین کمیت را نمی توان دستوري انجام داد، تعیین کمیت احتیاج به یک شاخص معین دارد و این شاخص باید برگرفته از واقعیت
هاي موجود باشد. ایران کشوري پهناور و گسترده است، از این رو باید اجزاي مختلف آن در این تعیین روش کمی دیده شوند. به
عنوان مثال این طور نیست که بگوییم نسبت دانش آموز به معلم در دوره ابتدایی فقط 19 نفر باشد و لاغیر، آن هم در حالی که در
برخی از روستاهاي ما کلاس هاي چند پایه وجود دارد و جاهایی هستند که تعداد دانش آموزان به آن میزان مورد نظر نمی رسد، ولی
با این حال نباید آموزش آن ها را تعطیل کرد. یکی از آسیب هاي حوزه برنامه ریزي نیروي انسانی در آموزش و پرورش موضوع تعیین
کمیت است. در خصوص شاخص تعیین کمیت، مقدار آن شاخص و روش هاي تعیین آن، اکنون اختلاف نظر وجود دارد. متاسفانه در
خیلی مناطق این امر به شکل دستوري انجام می شود. به نظر من این موضوع باید به شوراي برنامه ریزي و توسعه استان ها سپرده
شود و هر استان متناسب با شرایط محیطی، اقلیمی و میزان پراکندگی جمعیت در استان، این شاخص را تعیین کند و ما استان به

 
استان این موضوع را دنبال کنیم. 

 
تقاضاي بسیار بالا براي ورود به آموزش و پرورش 

 
نگاه اشتغالزایی به آموزش و پرورش در حال وارد کردن آسیب هاي جدي به این مجموعه است. 



 
چرا به روش مطلوب و صحیح تعیین کمیت نمی رسید؟ 

به خاطر اینکه یک دلیل مشخص و نادرست در تعیین آن حاکم شده است، خیلی از افرادي که در جامعه ما هستند به آموزش و
پرورش یک نگاه اشتغال زایی دارند و فکر می کنند، باید از طریق آموزش و پرورش به شغل برسند در صورتی که اینطور نیست. این
تعیین کمیت اکنون دستوري انجام می شود و جواب ما را درست نمی دهد. براي اینکه بتوانیم جواب درست را بگیریم به نظر من باید
این موضوع در شوراي برنامه ریزي هر استان را مورد بررسی قرار دهیم، اما اینکه چرا در شوراي برنامه ریزي هر استان نمی رود به
این دلیل است که تقاضاي ورود براي اشتغال در آموزش و پرورش بسیار بالا است. اگر این کار را به طور مثال به یک استان واگذار
کنیم، فشارها از بیرون به قدري افزایش می یابد که از حیز انتفاع شده خارج شده و یک جایی مجموعه مجبور می شود از روش هاي
متمرکز استفاده کند. یکی از مواردي که من افسوس آن را می خورم این است که نگاه اشتغالزایی به آموزش و پرورش در حال وارد

 
کردن آسیب هاي جدي به این مجموعه است. 

 
 

 
اصرار به افزایش سن پذیرش در دانشگاه فرهنگیان مانع به گزینی می شود 

 
ما براي روش دستوري تعیین کمیت راهکار داریم، ولی نمی گذارند این راهکارها به مرحله اجرایی برسد. 

افزایش سن ورود به دانشگاه فرهنگیان با توجه به مخالفت هاي جدي که در این زمینه وجود داشت، چطور شد که ناگهان عملی شد

 
و به 24 سال رسید؟ 

دقیقا یکی از مواردي که اخیرا با آن داشتیم این بود که بعد از انتشار دفترچه کنکور مشخصات اولیه ورود به دانشگاه فرهنگیان
مشخص شد، سپس تقاضاي بسیار زیادي از افراد به ما منعکس شد که سن ورود به دانشگاه فرهنگیان را افزایش دهید. چه منطقی
پشت این قضیه وجود دارد تا کسی که می خواهد کنکور بدهد به سیستم فشار وارد کند و بگوید سن ورود به دانشگاه فرهنگیان را
افزایش دهید؟ صرفا بخاطر اینکه آن ها می خواهند به دانشگاه فرهنگیان بیایند. در صورتی که باید برعکس این باشد. نباید آن کسی
که می خواهد وارد شود شرایط تعیین کند، بلکه آموزش و پرورش است که باید براي به گزینی شرایط تعیین کند و هر کس که
شرایط را داشت بپذیرد. در برخی موارد شخص دیپلمش را گرفته، سربازي رفته و حالا می خواهد به دانشگاه فرهنگیان برود، ولی
سنش نمی خورد، اما از طرفی می داند در استخدام، حقوق برقرار است و تسهیلات زیادي دارند. حال بماند که همین شخص چقدر
آمادگی پذیرفتن شغل معلمی را دارد. این موانعی است که نمی گذارد روند استاندارد، علمی و منطقی جذب نیرو در آموزش و پرورش

 
شکل بگیرد. 



ما در این زمینه راهکار داریم، ولی نمی گذارند این راهکارها به مرحله اجرایی برسد از این رو اتفاقی نمی افتد. وقتی فشارها به وزارت
آموزش و پرورش، رسانه ها و مجلس وارد می شود در آخر این آموزش و پرورش است که می پذیرد سن پذیرش دانشگاه فرهنگیان را
بالا ببرد. وقتی سن پذیرش را به 24 سال سن رساند باز هم افرادي پیدا می شوند که می گویند ما هم متقاضی افزایش سن هستیم و
این موضوع زمینه را به هم می زند و ملغمه اي ایجاد می کند که مشکل آفرین است. در مجموع در کنار کیفیت، تعیین کمیت هم
بسیار مهم است. ما اکنون در تعیین کمیت ها مشکل داریم و باید روشی را انتخاب کرد که آموزش و پرورش نیروي مورد نیاز و

 
متعادل را انتخاب کند، اما متاسفانه اکنون این اتفاق نمی افتد. 

 
واکنش به پرونده هاي اختلاس در آموزش و پرورش 

آموزش و پرورش مانند سایر دستگاه ها از آسیب اختلاس دور نمانده و بعضا اختلاس هایی مشاهده شده که در استان هاي محروم هم
رخ داده است. به هر حال این عمل توسط نیروي انسانی بدنه آموزش و پرورش انجام شده و اکنون چه اقدامات نظارتی براي کاهش

 
این معضل می شود و تاکنون چه میزان از وجوه مربوط به این اختلاس ها عودت داده شده است؟ 

من در این زمینه خیلی اطلاعات ندارم و ما بیشتر کارهاي اداري مالی انجام می دهیم، ولی اگر پرونده اي در این زمینه شناسایی شود
و نهادهاي داخل آموزش و پرورش و نهادهاي بیرونی که ذیصلاح هستند آن را کشف کنند، به قوه قضاییه ارجاع می شود و متناسب با
قوانین و مقررات با آن ها برخورد خواهد شد، ولی در مورد اینکه در آموزش و پرورش اختلاس صورت گرفته باشد و چه میزان و
کجاها بوده من اطلاعی ندارم و در حیطه کاري ما نیست. پرونده هاي اختلاس کاملاً مشخص است و نمی توان گفت که صرفاً در
آموزش و پرورش اختلاس وجود دارد و تا جایی که من می دانم در همه پرونده هاي اختلاس رد اصل مال و هرچه از آن حاصل شده

 
باشد، الزامی است. 

گفت وگو: اکرم رضایی ثانی



حرکت بر ریل اصلاحات، ترمز قطار پیشرفت را کشید/ از 159 وعده اقتصادي

دولت کدام عملی شد؟

منبع: مرصاد نیوزشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1399/12/05

بررسی فراز و فرود کارنامه هفت ساله دولت تدبیر و امید؛
حرکت بر ریل اصلاحات، ترمز قطار پیشرفت را کشید/ از
159 وعده اقتصادي دولت کدام عملی شد؟ مرصاد نیوز:
کارشناسان مسائل معتقدند اینکه روحانی به دولتش نمره
قبولی بدهد قابل قبول نیست؛ نمره قبولی را باید مردمی
که هشت سال تاوان کم کاري ها و بی تدبیري دولت تدبیر

 
را داده اند و به عقب برگشته اند، بدهند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی مرصاد ، به نقل از راه آرمان؛ دو هزار و 761 روز از آغاز به کار دولت یازدهم و دوازدهم می گذرد.
دولتی که بنا به گفته برخی دولت مصائب بی سابقه می توان آن را نامید نه از آن جهت که هیچ قصوري متوجه رییس جمهوري و
کابینه نیست، بلکه از این روي که احتمالا تنها در دوران 8 ساله جنگ فشار به جامعه تا این حد بوده و بنابراین احتمالا این رنج روانی

 
و اقتصادي را که به ظاهر در دوران صلح متحمل می شوند، مشدد می کند. 

دولت یازدهم اگرچه با توافق برجام توانست اقدامی بی سابقه طی 4 دهه گذشته آن هم در زمین پر حساسیت سیاست خارجی انجام
دهد، به همان میزان هم دولت بدشانسی ها، حوادث غیرمترقبه و اتفاقاتی بود که در دهه ها نظیر آن رخ نداده بود؛ از سیل بی سابقه،
زمین لرزه هاي پیاپی، اقدامات تروریستی در مرزها گرفته تا آتش گرفتن پلاسکو و غرق شدن سانچی و رویدادهاي دیگري که دولت

 
را آچمز کرد. 

در کنار همه این اتفاقات افزایش ناگهانی قیمت بنزین و حوادث آبان ماه 98 که ناشی از سوء مدیریت دولت بود، ترورسردار سلیمانی
و ... تلفیقی ناکوك از رنج هاي روانی و اقتصادي براي جامعه ایجاد کرد که هنوز التیام نیافته شیوع کرونا بر میزان این رنج ها افزود.
اگرچه نمی توان گفت در تمام این مصائب دولت به صورت مستقیم مقصر بوده اما این موضوع باعث پرده پوشی نمی شود و از نقد

 
مدیریت عجیب قوه مجریه نمی کاهد. 

علی اي حال رئوس کلی عملکرد دولت یازدهم و دوازدهم در این راستا بود که همه مشکلات با توافق با آمریکا حل می شود، منتظر
به دست آمدن توافق باشید، امضاي کري تضمین است،حالا منتظر اجراي برجام باشید، آمریکا ازبرجام خارج شد،با اروپا، آمریکا را

 
منزوي می کنیم و بایدن راي آورد، اگر به برجام برگردد مشکلات را حل می کنیم! 

 
دولت تدبیر و امید مسبب بسیاري پسرفت هاي کشور 

احمد علی مقدم در گفتگو با راه آرمان؛ در رابطه با عملکرد هشت ساله دولت یازدهم و دوازدهم گفت: روحانی ناکارآمد ترین رئیس



جمهور در ایران است که طی هشت ساله گذشته مسبب بسیاري از رکودها و پسرفت هاي اقتصادي، سیاسی، فرهنگی در کشور بوده

 
است. 

وي با تاکید بر اینکه گشایش و پیشرفتی در حوزه هاي اقتصادي، سیاسی و فرهنگی در دولت روحانی در کار نبوده است، افزود: گرانی
در ابعاد مختلف چون مسکن، خودرو، سکه، ارز، لوازم خانگی و بالاخص ارزاق عمومی بیداد می کند و دولت روحانی مقصر گرانی و

 
مشکلات اقتصادي هستند. 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی ادامه داد: دولت تدبیر و امید، اقتصاد مقاومتی و سیاست هاي ابلاغی رهبر معظم انقلاب را
در باب اقتصاد باور نداشتند و اجرا نکردند و فقط واردات بی رویه را ادامه دادند و هیچ دغدغه اي براي گشایش امور اقتصادي و

 
معیشتی مردم نداشتند. 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان با اشاره به اعتراف رسمی رئیس جمهور به عقب ماندگی در بخش هاي مختلف از جمله
مسکن و شعار به عقب بر نمی گردیم وي، بیان کرد: دولت ناکارآمد روحانی با نوسان دلار در کشور سبب کاهش ارزش پول ملی و

 
گرانی سرسام آور در بخش هاي مختلف شده است. 

 
رئیس جمهور مشی و شیوه ناصواب دولت هاي اصلاحات را تکرار کرد 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان ابراز کرد: بطوري که شاهد رشد 780 درصدي نرخ ارز، افزایش 900 درصدي
قیمت سکه و طلا، گرانی 300 تا 700 درصدي قیمت خودروها، رشد 600 درصدي مسکن و گران شدن 200 تا 500 درصدي قیمت

 
مواد خوراکی هستیم. 

این کارشناس مسائل سیاسی گفت: بنابراین باید گفت نه تنها این دولت به گفته خود در بسیاري از زمینه هاي اقتصادي و اجتماعی،

 
ریل گذاري را براي دولت بعدي انجام داده است بلکه بطور کلی کشور را از مسیر ریل اقتصادي و بخش هاي دیگر خارج کرده است. 

مقدم ابراز کرد: روحانی با شعار «به عقب برنمی گردیم» در ایام تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري سال96، تمام تلاش خود را بر نفی
گذشته اي که شامل دولت هاي نهم و دهم می شد، گذاشت اما بررسی عملکرد کابینه وي در هر دو دوره ریاست جمهوري گویاي

 
بیشترین تعهد و دلبستگی اش نسبت به گذشته اي است که تجارب آن نشان از تغییر رویه هاي کلان نسبت به آن نیز می داد. 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی با تأکید بر اینکه در یک کلام روحانی مشی و شیوه ناصواب دولت هاي پیشین اصلاحات را
دوباره تکرار کرد و مردم را بازیچه سیاست هاي اشتباه خود کرد، عنوان کرد: آقاي روحانی! اینکه شما به دولت خودتان نمره قبولی
بدهید زیبنده و قابل قبول نیست چراکه نمره قبولی را باید مردمی که هشت سال تاوان کم کاري ها و بی تدبیري شما را داده اند و به

 
عقب برگشته اند، بدهند. 

 
روحانی پایین ترین نمره عملکرد ریاست جمهوري را در تاریخ جمهوري اسلامی دارد 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان ادامه داد: مگر میزان سنجش تورم از نظر شما جیب مردم نبود؟ حالا پولی در جیب ها نیست
تا تورم بی سابقه شما سنجیده شود؛ مرغ، تخم مرغ، گوشت، برنج ، روغن، شکر، میوه و... را از سفره هاي مردم حذف کردید و یکباره
بنزین را سه برابر کردید و حداقل احتیاجات مردم را نمی توانید برآورده کنید؛ بطوري که با یارانه 45 هزارتومانی فقط می توان دو



 
کیلو خیار خرید؛ این بود گشایش دولت شما براي مردم که در سفره هاي خود احساس کنند؟ 

این کارشناس مسائل سیاسی با بیان اینکه روحانی پایین ترین نمره عملکرد ریاست جمهوري را در تاریخ جمهوري اسلامی دارد،
تاکید کرد: بسیاري از مشکلات اقتصادي امروز ناشی از سوءمدیریت ها، بی توجهی به تولید، عدم استفاده از توان داخلی و یا سیاست

 
زدگی برخی مدیران دولتی آلوده به غربگرایی و اشرافی گري است. 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان اظهار کرد: ماحصل تدابیر و عملکرد «اصلاح طلب» ترین شخصیت هاي دولت
حسن روحانی چیزي جز کوچک شدن سفره مردم و عدم توان خرید جامعه و در نهایت نارضایتی و شکایت مردم نیست. دولت بنفش
با شعار هاي فریبنده و دروغین رأي این مردم را تصاحب کرد و در طول این سالیان چیزي بجز نارضایتی، شکایت، فقر و خالی شدن

 
جیب و سفره مردم به بار نیاورد. 

مقدم خطاب به رئیس جمهور اظهار کرد: آقاي روحانی سفره هاي مردم را ببین و بعد نظر سنجی و قضاوت کنید؛ چرا که بر اساس
آمار موجود، شاخص فلاکت که از مجموع نرخ تورم و بیکاري به دست می آید، در خرداد 1398 به بالاترین رقم در بیش از دو دهه

 
گذشته افزایش یافته؛ بطوري که این امر موجب افزایش افسارگسیخته قیمت ها شده است. 

 
بزرگترین اشتباهات اقتصادي دولت یازدهم و دوازدهم چه بود؟ 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی ادامه داد: آقاي روحانی شما که دائما از دولت هاي قبل انتقاد می کردید و وعده کذب رفاه
و پیشرفت به مردم می دادید این بود گشایش براي مردم؟ چرا آمار دروغ و عملکرد ساختگی به مردم می دهید؟ مگر مردم، خود در
این کشور زندگی نمی کنند و با تورم و رکود اقتصادي شما دست به گربیان نیستند؟ شما و دولتتان مسئول تمام مشکلات اقتصادي و

 
معیشتی مردم و مسائل نابسامان کشور هستید. 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان با اشاره به اظهارات رئیس جمهور مبنی بر اینکه " دولت نباید شغل ایجاد کند بلکه زیرساخت
ها را آماده می کند و بانک ها نیز تسهیلات را ارائه می دهند پس اگر کسی بیکار باشد مقصر خودش است"، عنوان کرد: کجا زیر

 
ساخت ها اجرا شد و بانک هاي ربوي شما وام به جوانان دادند اما خود جوانان اهمال کردند و بیکار ماندند؟ 

وي تأکید کرد: بزرگترین اشتباهات اقتصادي دولت یازدهم و دوازدهم، کاهش سودهاي بانکی بدون نظارت بر سایر بازارهاي مالی،
افزایش یکباره قیمت بنزین بدون برنامه ریزي اصولی و اتخاذ تصمیمات اشتباهی که روزانه صادرات کشور ما را مورد هدف قرار می

 
داد. 

این کارشناس مسائل سیاسی خطاب به رئیس جمهور اظهار کرد: شما و دولت یازدهم و دوازدهم مسبب اصلی رانت خواري، فساد
هاي گسترده اقتصادي و بیکاري در کشور هستید، شما سرمایه هاي کشور را بر باد دادید. روشنگري هاي اخیر قوه قضاییه از فسادها

 
و اختلاس هاي دولتمردان، وزرا و فرزندان وزراي شما همه دال بر بی تدبیري دولت شماست. 

 
تمامی اشتباهات ناشی از بی تدبیري و بی مدیریتی است 

مقدم با اشاره به اینکه در سال هاي 92 تا 96 سهم اشتغال روستایی از اشتغال جدید ایجاد شده در کشور حدود 3 دهم درصد بوده
است، گفت: شعارهایی همچون نجات اقتصاد کشور از بیکاري، گرانی، آشفتگی و ناامیدي، در حد همان شعار و حرف باقی ماندند و نه



 
تنها ثبات و آرامش اقتصادي به کشور بازنگشت بلکه این همه جوان بیکار درمقابل خانواده خود سربلند نشدند. 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی با بیان اینکه متأسفانه با این همه اشتباهات که ناشی از بی تدبیري و بی مدیریتی است
دولت هیچ گاه در برابر ملت عذرخواهی نکرد، ابراز کرد: تثبیت حق هسته اي به عنوان یک حق قانونی براي مردم ایران در دولت

 
روحانی هیچ گاه اتفاق نیفتاد بلکه هرچه بوده تقلیل و کاهش قدرت هسته اي بوده است. 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان تاکید کرد: روحانی تلاش می کرد با طرح ایده مذاکراتی، کلید عبور از بحران ها را در سیاست
خارجی بیابد؛ لذا بخش عمده تلاش خود را صرف ایجاد تصویري ذهنی از ایده هاي خود کرد، رها شدن اقتصاد در دولت روحانی به

 
امید برجام و گشایش در خام فروشی نفت و فراموش کردن سایر بخش هاي اقتصادي، اقتصاد کشور را به ورطه رکود عمیق کشاند. 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان بیان کرد: رئیس جمهور خطوط قرمز رهبري را در مذاکره و قرارداد بستن با
دشمنان ایران زیر پا گذاشت بنابراین بزرگ ترین کاسب تحریم، کسی جز شخص آقاي روحانی نیست چراکه او در تبلیغات انتخاباتی
دو انتخابات، با شوي سیاسی درباره تحریم پیش برد و هشت سال سکان کشور را با شعار ارتباط و مذاکره با دشمن به امید لغو تحریم
ها بدست گرفت اما نه تنها تحریمی برداشته نشد بلکه تحریم هاي بیشتري نیز اعمال شد و شخصیت هاي علمی و نظامی زیادي نیز

 
از دست رفتند. 

 
برجام خسارت محض بود 

وي با اشاره به شعار انتخاباتی روحانی مبنی بر اینکه دولت تدبیر و امید اهل ذلت، سازش و تسلیم نیست، افزود: دولت یازدهم دائم
حرف از کدخدا می زد و در حال سازش و مذاکره با آمریکا جنایتکار ضد حقوق بشري بود به این امید که شاید تحریم ها برداشته
شود در حالی که برجام خسارت محض بود و به صنعت هسته اي کشور خسارت هاي فراوانی وارد کرد بطوري که تلاش هاي چندین

 
ساله دانشمندان و شهداي هسته اي کشور را پایمال کرد. 

این کارشناس مسائل سیاسی با بیان اینکه البته این خسارت ها تنها منحصر به عرصه هسته اي نمی شود، بلکه وضعیت نابسامان
اقتصادي کشور را نیز در بر می گیرد همچنین هیچ گاه بدنبال خنثی کردن تحریم ها و ایستادگی در مقابل دشمنان نبود، تصریح
کرد: روحانی کار خود را با تحقیر پیشینیان و محکوم کردن رقباي خود به نفهمیدن زبان دنیا با مذاکره با دشمنان قسم خورده این

 
نظام، افسانه نافرجام برجام را امضا کرد و بواسطه این تعهد ننگین موجب خسارات بسیاري بر کشور و صنعت هسته اي شد. 

مقدم افزود: دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان تشریح کرد: آقاي روحانی مگر برجام، فتح الفتوح نبود؟ مگر قرار نبود با برجام،
تحریم ها بالمره لغو و نه تعلیق شود و کاري کنید که مردم دیگر به یارانه و… نیاز پیدا نکنند؟ مگر نگفتید تورم را ریشه کن کرده و
عزت را با همین مذاکرات به پاسپورت ایرانی برمی گردانید؟ مگر نگفتید اگر مشکلات راه حل نداشت اصلاً کاندید نمی شدم؟ پاسخ

 
این سوالات و وعده هاي انتخاباتی را کی و چه زمانی مردم باید بگیرند؟ وعده گزارش 100 روزه دولت به مردم چه شد؟ 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی گفت: روحانی بارها در سخنرانی هاي انتخاباتی خود در شهرهاي مختلف تاکید کرد "اساس
اقتصاد دولت تدبیر و امید این است که مردم دائماً نگویند هر سال دریغ از پارسال"، آرامش را به مردم هدیه می کنیم، در بخش
اقتصادي نگرانی ها را برداریم تا مردم براي کالاي اساسی شان نگران نباشند. "چنان رونق اقتصادي ایجاد می کنم که مردم نیازي به
یارانه نداشته باشند" اما نه تنها گشایشی نصیب مردم نشد بلکه تورم و گرانی نیز کاري با مردم کرد که حتی توان تامین نیازمندي

 
هاي اساسی زندگی خود را ندارند. 



 
از 159 وعده اقتصادي دولت یازدهم کدام عملی شده است؟ 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان با اشاره به اینکه به عقیده سرسخت ترین حامیان سیاسی روحانی، میان پروژه دولت در
سیاست خارجی، اقتصاد و فرهنگ شکاف عمیقی وجود داشته است، گفت: دولت پیر و سالخورده روحانی همان دولتی که از آن
بهشتی برین و مدینه فاضله براي مردم ساخته بودند، به منتقدینش آنچه که خود و تبار سیاسی او اهل آن هستند از توهین، اهانت و

 
افترا حواله می کند و دهان منتقدین را می بندد. 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان اظهار کرد: گرانی هاي افسار گسیخته کالا و خودرو، کاهش سرسام آور ارزش پول
ملی، تعطیلی کارخانجات و کارگاه هاي تولیدي و گسترش بیکاري همه ثمره دولت تدبیر و امید است؛ پیامبر اسلام فرمودند: « هر
کس به خدا و روز جزا ایمان دارد باید چون وعده نماید به آن وفا کند» اما آقاي روحانی شما که در لباس مقدس پیامبر هستید از

 
159 وعده اقتصادي دولت یازدهم کدام عملی شده است؟ 

وي با بیان اینکه هم اکنون، پس ازگذشت نزدیک به 8 سال، با تحقق شعارهاي دو دوره انتخاباتی روحانی خیلی فاصله داریم، عنوان
کرد: دولت روحانی وعده هاي بی مورد زیادي که فقط تاریخ مصرف انتخاباتی داشته، داده است بطوري که همان اصلاح طلبانی که
درانتخابات ریاست جمهوري، تمام قد از روحانی و برنامه هایش حمایت می کردند، الان پشیمان هستند و می گویند "عملکرد روحانی

 
ضربه محکمی به بدنه اصلاح طلبان زده است که به این زودي ها نمی توانیم درعرصه سیاسی سربلند کنیم". 

این کارشناس مسائل سیاسی تصریح کرد: مردم جریان اصلاحات را مقصر اصلی آشفتگی و وضعیت اقتصادي کشور می دانند و دیگر
علاقه اي به دولت روحانی و به تبع آن، اصلاح طلبان ندارند زیرا سیاست «تکَرار می کنم» بارها تکرار شد و مردم همچنان ناراضی از

 
این سیاست نخ نما و قدرت طلب هستند و بار دیگر افکار عمومی چنین ریسکی را نخواهند کرد. 

 
اصلاح طلبان پروژه عبور از روحانی را در پیش گرفته اند/ روحانی باید پاسخگوي بکارگیري سیاست هاي غلط باشد 

مقدم گفت: به گفته طیف اصلاح طلب، دولت روحانی "رحم اجاره اي اصلاح طلبان" بود اما حالا شاهد هستیم که دست حمایت از
نامزد مردود خود کشیده و پروژه عبور از روحانی را در پیش گرفته اند تا در انتخابات آینده خود را جدا و ناراضی از روحانی نشان

 
دهند تا دوباره رأي این ملت شریف را با دروغ و دغل بازي بربایند. 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی تأکید کرد: اصلاح طلبان بدانند که مردم خیري از آنها و روساي جمهور اصلاح طلب ندیده
اند پس دیگر دست از سر مردم بردارند و با دروغ و شعارهاي فریبنده در پی اغفال ملت براي انتخابات 1400 نباشند چراکه مردم از

 
رأي دادن به اصلاح طلبان سرخورده شده اند و خیري ندیده اند. 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان خطاب به رئیس جمهور اظهار کرد: آقاي روحانی دستاورد ثبات اقتصادي دولت شما کدام
است که مردم آنها را در زندگی خود احساس نکردند و بر سر سفره هایشان ندیده اند؟ تاریخ فقط براي خواندن نیست، بلکه باید از آن

 
عبرت گرفت. 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان بیان کرد: عمر دولت بنفش رو به پایان است اما وعده گشایش اقتصادي به سر

 
نرسید پس روحانی و حامیان وي همگی باید پاسخگوي بکارگیري سیاست هاي غلط باشند. 



وي ادامه داد: به آقاي روحانی توصیه می کنم در مدت کوتاه باقی مانده مسئولیت خود، تجدید نظري اساسی در این زمینه به عمل

 
آورد شاید بتواند با اتخاذ سیاست هاي مدبرانه و سنجیده، بخشی از خسارات و صدمات را جبران کند. 

این کارشناس مسائل سیاسی در پایان خاطر نشان کرد: بنابراین به منظور جلوگیري از تبعات و آثار منفی ناشی از اعتماد به جریان
اصلاحات، فقط یک راه وجود دارد و آن اینکه براي همیشه تفکر خطرناك لیبرالی را از قاموس سیاسی مملکت طرد کرده و کنار

 
بگذاریم و با بصیرت دو چندان در انتخابات آینده به کاندید اصلح رأي دهیم تا سرنوشت کشورمان را به تباهی و پسرفت نکشانیم. 

 
فراز و فرود کارنامه هفت ساله دولت تدبیر و امید 

احمد قربانی پور در گفتگو با راه آرمان؛ گفت: دولت یازدهم که بر پایه شعارهاي رنگین و بزرگ نمایی بیش از حد مشکلات دولت
دهم روي کار آمد در طول مدت چهار سال تمام کم کاري هاي کابینه خود را به گردن دولت نهم و دهم انداخت و به نوعی طوري
وانمود کردند که دولت دهم به حدي مشکل براي کشور به وجود آورده است که انرژي دولت در چهار سال اول فقط باید صرف حل

 
این مشکلات شود تا مسیر براي حرکت دولت در جهت بهبود و توسعه اقتصادي کشور هموار شود. 

این کارشناس مسائل سیاسی ادامه داد: این اتفاق در حالی رقم می خورد که رئیس جمهور در دوران تبلیغات انتخاباتی خود قول حل
مشکلات کشور را در 100 روز داده بود، وعده تثبیت نرخ ارز، جلوگیري از تورم، افزایش ارزش پول ملی و بسیاري از وعده هایی که

 
یکی پس از دیگري توسط دولتمردان به فراموشی سپرده شد. 

وي بیان کرد: دولت دوازدهم در حالی شکل گرفت که آقاي روحانی به عنوان رئیس جمهور مستقر ادامه راه دولت قبل خود را پیش
گرفت؛ هرچند شاید در زمینه هایی دولت آقاي روحانی دستاوردهاي مثبتی داشته باشد، اما متأسفانه در حال حاضر بعد از گذشت
قریب به هشت سال با یک بررسی کوتاه در کارنامه دولت به وضوح می توان دریافت که عملکرد آقاي روحانی و کابینه وي به گونه اي

 
است که در بسیاري از ابعاد از جمله اقتصادي و معیشت مردم به هیچ عنوان قابل دفاع نیست. 

قربانی پور تصریح کرد: مشکلات اصلی از زمانی شروع شد که مذاکرات هسته اي منجر به توافق برجامی شد که دولت آب خوردن
مردم را نیز به تحقق این توافق باطرف هاي اروپایی و آمریکایی گره زده بود و به جاي رسیدگی به مشکلات اقتصادي کشور همواره

 
مردم را وعده سیب و گلابی برجام می داد. 

 
کاهش بی سابقه محبوبیت رئیس جمهور گواه روشنی بر عملکرد بسیار ضعیف دولت است 

این کارشناس مسائل سیاسی افزود: در مجموع نیمه دوم دولت آقاي روحانی همچنان در فضاي توافقی گذشته و می گذرد که هیچ
دستاوردي براي کشور نداشت که هیچ بلکه امتیازات زیادي به طرف هاي مقابل واگذار شد و طرف هاي برجام را بیش از پیش گستاخ

 
و سهم خواه کرده است. 

وي اظهار کرد: وضعیت اقتصادي حال حاضر کشور از جمله رشد افسار گسیخته و روز به روز قیمت دلار، طلا و سکه و کالاهاي
اساسی بیانگر سوءمدیریت و بی تدبیري دولتی است که هیچ اراده اي براي بهره گیري از امکانات و ظرفیت هاي عظیم داخل کشور

 
براي حل مشکلات اقتصادي و...نداشته و ندارد. 



قربانی پور افزود: متأسفانه دولت حل مشکلات را با نگاه به خارج از کشور و مذاکره و ارتباط بیگانگانی می داند که در طول بیش از
40سال از عمر انقلاب اسلامی ایران از هیچ تلاش و کوششی براي ضربه زدن به نظام مقدس جمهوري اسلامی دریغ نکرده اند و

 
ظالمانه ترین تحریم ها و وحشیانه ترین ترورها را علیه این ملت و فرزندان این ملت انجام داده اند. 

این کارشناس مسائل سیاسی بیان کرد: در مجموع عملکرد دولت به گونه اي بوده است که در حال حاضر فشار اقتصادي و معیشتی
بسیار زیادي به آحاد جامعه به ویژه طبقات ضعیف تر و مستضعف آورده است و سفره مردم را به مراتب کوچکتر از قبل از سال
92یعنی قبل از روي کار آمدن دولت روحانی کرده است وکاهش بی سابقه محبوبیت رئیس جمهور در پایین ترین حد پس از انقلاب

 
خود موید و گواه روشنی بر عملکرد بسیار ضعیف دولت است. 

انتهاي پیام/



400 هزار حاشیه نشین اهواز محروم از امکانات شهري

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/12/05

آناناس به مرطوب نگه داشتن پوست، از بین بردن چربی هاي اضافی، و پاکسازي پوست از جوش هاي سرسیاه کمک می
کند.

نماینده خوزستان در شوراي عالی استان ها با اشاره به اینکه جمعیت 400 هزار نفري حاشیه شهر اهواز فاقد امکانات لازم و
شرایط معمول زندگی شهري هستند، گفت: این مناطق که یک سوم جمعیت اهواز را دربرمی گیرند، از داشتن هرگونه امکانات

 
عمرانی، بهداشتی، فرهنگی، آموزشی و ورزشی محروم اند. 

سید محسن موسوي زاده در گفت وگو با ایلنا، اظهار داشت: در
دوران جنگ تحمیلی که خط مقدم جنگ شهرهایی مانند
سوسنگرد، حمیدیه، هویزه، بوستان، آبادان و خرمشهر بودند
مردم این شهرستان ها مجبور به مهاجرت شدند. پس از پایان
جنگ تحت عنوان مهاجران جنگی راحت ترین مکان براي
سکونت شان مناطق حاشیه اي اهواز شد که امروز این مناطق با

 
جمعیت زیاد از ابتدایی ترین امکانات زندگی بی بهره اند. 

مشکل فاضلاب و جاده در مناطق حاشیه اي اهواز وي افزود:
مناطق غربی اهواز مثل ملاشیه با جمعیتی بیش از 50 هزار نفر و مناطقی مثل کوي سادات، مندلی، گلدشت، سیاحی، عندو و سلیم
آباد با جمعیتی بیش از 120 هزار نفري هنوز از جاده هاي آسفالت و سیستم فاضلاب بی بهره اند و در مقایسه با مرکز شهر بسیار
محروم ترند. اکثر خیابان ها یا آسفالت شان تخریب شده و یا بر اثر بارندگی ها و پس زدن فاضلاب با مشکل آبگرفتگی روبرو می

 
شوند. 

عضو شوراي شهر کلانشهر اهواز ادامه داد: در مناطق غربی اهواز هیچگونه فضاي سبز، پارك و امکانات ورزشی وجود ندارد. در مناطق
شرقی نیز مانند زویه، زرگان، نورآباد، پاستوریزه، منبع آب، حصیرآباد، کارگري، کوي رمضان، کوي خروسیه مانند مناطق غرب از

 
کمترین امکانات برخوردار نیستند. 

400 هزار نفر حاشیه نشین با مشکلات عدیده اي روبه رو هستند موسوي زاده عنوان کرد: این مناطق از داشتن هرگونه امکانات
عمرانی، بهداشتی، فرهنگی، آموزشی و ورزشی محروم اند. آمار جمعیتی این مناطق بالغ بر 400 هزار نفر می شود که یک سوم

 
جمعیت کلانشهر اهواز را تشکیل می دهند. 

بسیاري از منازل حاشیه نشین فاقد سند مالکیتی هستند وي گفت: مشکل دیگر مناطق حاشیه نشین شهر اهواز نداشتن سند ثبتی
بسیاري از منازل این مناطق است. افراد ساکن در حاشیه شهر یا از قدیم سند نداشتند یا وقتی که خانه ساختند به صورت قولنامه اي
ساخت و ساز کرده اند. تاکنون چندین جلسه در این باره با مسئولان استانی برگزار کرده ایم که مشکل مالکیت این منازل و سندها را
حل کنند که حداقل با سندهاي شان بتوانند تسهیلات و پروانه ساخت بگیرند. اگر این مشکل برطرف شود هم براي شهرداري و هم



 
خود مردم درآمدزایی می شود. 

موسوي زاده ادامه داد: مردم مناطق حاشیه شهر به دلیل نداشتن سند براي تعمیرات منازل خود بر اساس قانون که باید براي ساخت
از شهرداري مجوز بگیرند و عوارض پرداخت کنند، اقدام نمی کنند. در اینگونه مواقع شهرداري ها هم در بسیاري از موارد ناچارند به
دلیل رعایت حال مردم با آن ها مماشات کنند. این منازل وقتی که سند نداشته باشند در مواردي مانند خرید و فروش و در مواقع

 
نقل و انتقال براي شان مشکل ایجاد می شود. 

متاسفانه ثروت هاي خوزستان را در تمامی کشور تقسیم می کنند در حالی که در بسیاري از مناطق استان محرومیت وجود دارد.
مردم اهوازي با گذشت 33 سال بعد از جنگ تحمیلی هنوز در رنج و عذابند که نیاز است مسئولان به مردم این مناطق بیشتر توجه

 
کنند. 

وي گفت: بعد از جنگ با توجه به جمعیت زیادي که به اهواز افزوده شد فکري براي این همه ساخت و سازهایی که در حواشی شهر و
روستاهایی که اطراف آن که اکنون در درون شهر قرار گرفته اند، نشد. هیچ برنامه ریزي جامعی صورت نگرفت که شهر متوازن رشد و

 
پیشرفت کند. 

موسوي زاده ادامه داد: مناطقی مانند کیانپارس، کوروش و زیتون رشد خوبی در اهواز داشته اند اما مناطق دیگري مانند ملاشیه که

 
30 سال از کیانپارس هم قدمت آن بیشتر است از کمترین امکانات شهري برخوردار نیست. 

صدقه نمی خواهیم حق مان را بدهند عضو شوراي کلانشهر اهواز ادامه داد: با اعتبارات و امکانات موجود در شهرداري هاي اهواز نمی
توان مشکلات این کلانشهر را سر و سامان داد. ما از دولت صدقه نمی خواهیم. از نفتی که از اطراف این کلانشهر برداشت می کنند 3
درصد از آن را در مجلس مصوب کردند که به خوزستان اختصاص دهند ولی هرگز اجرا نشد. اگر حق آلایندگی ناشی از آلودگی نفتی

 
اهواز به موقع پرداخت می شد این شهر نیز مانند دیگر کلانشهرها رشد و توسعه می یافت. 

وي اضافه کرد: متاسفانه ثروت هاي خوزستان را در تمام کشور تقسیم می کنند در حالی که در بسیاري از مناطق استان محرومیت
وجود دارد. مردم اهوازي با گذشت 33 سال بعد از جنگ تحمیلی هنوز رنج و عذاب می کشند که نیاز است مسئولان به مردم این

 
مناطق بیشتر توجه کنند. 

موسوي زاده بیان کرد: در حال حاضر قراردادي با قرارگاه خاتم الانبیا به مبلغ 375 میلیارد تومان منعقد کرده ایم که با مطالعه و
بررسی در این مناطق بتوانند زیر ساخت هاي عمرانی مناطق حاشیه شهر اهواز را ساماندهی کنند ولی اگر کل مبلغ اختصاص یابد و

 
هزینه شود به جرات می توانم بگویم تنها 10 الی 20 درصد مشکلات این مناطق را شاید بتوان برطرف کرد. 

وي ادامه داد: بنابر این نیاز است که یک عزم ملی براي رفع مشکلات و موانع در استان از سوي دولت صورت بگیرد به خصوص اکنون
که مشکل فروش نفت ظاهرا حل شده و مشکلات تحریم کاهش یافته است. می توان برخی شرکت هاي نفتی که بدهکارترین
مجموعه به شهرداري ها هستند را مجاب کنند که بدهی هایش را بپردازند. بدهی هایی که حق آلایندگی ها است را پرداخت کنند

 
که شهرداري نیز به مشکلاتی از جمله آب و فاضلاب و غیره اهواز رسیدگی کند. 

موسوي زاده عنوان کرد: اهوازي که یک روز جاذب بیشترین جمعیت براي اشتغال بود امروز به یکی از شهرهایی که آمار بیکاري در
آن بیداد می کند، تبدیل شده است. شهري که خودش روزي از شهرها و استان هاي اطراف کارگر و کارمند جذب می کرد امروز یا به
دلیل استخدام هاي غیر بومی که صورت می گیرد و یا با مهاجرت هاي بی رویه اي که به اهواز انجام می شود اکنون به یکی از



 
شهرهایی تبدیل شده که واقعا در بحث بیکاري مشکلات اساسی دارد و آمار بیکاري در این شهر بسیار بالا رفته است. 

جوانان از روي ناچاري به دستفروشی روي آورده اند وي بیان کرد: جوانان منطقه از روي بیکاري به دستفروشی روآورده اند. آنها اگر
کاري با حقوق و بیمه داشتند به هیچ وجه به خودشان اجازه نمی دادند در این گرماي سوزان اهواز صبح تا شب زیر آفتاب بایستند و

 
دستفروشی کنند و هر روز با اجرائیات شهرداري یا راهنمایی و رانندگی درگیر شوند. 

وي ادامه داد: قبلا در اهواز هیچ دستفروشی وجود نداشت چرا که همه یا در شرکت ها یا در ادارات مشغول به کار بودند. امروزه با این
همه جمعیتی که اضافه شده صنایع توسعه نیافته و استخدام هاي غیر بومی هم زیاد شده است. در سطح استان و اهواز بسیاري از
جوانان آمده اند در حاشیه شهر ساکن شده اند که براي امرار معاش شان ناچارند دستفروشی کنند چرا که شغل و یا درآمدي براي آن

 
ها وجود ندارد. سر هر فلکه و چهار راهی 10 الی 12 کودك کار ایستاده اند که اینها اصلا زیبنده شهري صنعتی مثل اهواز نیست. 

وي عنوان کرد: تصفیه خانه شرق اهواز 2 سال پیش توسط آقاي جهانگیري افتتاح شد ولی تا امروز هیچ مسیر فاضلابی به سمت آن

 
هدایت نشده است. در غرب اهواز نیز قرار است تصفیه خانه بزرگی افتتاح شود که هنوز این کار صورت نگرفته است. 

هدایت فاضلاب به کارون آب اهواز را غیر قابل شرب کرد وي گفت: بعد از گذشت این همه سال لوله هاي قطور فاضلاب به سمت
رودخانه کارون هدایت می شوند و آب این رودخانه را غیر قابل استفاده کرده اند. براي جایگزینی این آب نیز از گتوند، شوش، کرخه و
در شمال استان تا خود اهواز و آبادان را لوله گذاري کرده اند. با این وجود در اهواز خانه اي پیدا نمی کنید که تصفیه آب خانگی در

 
آن وجود نداشته باشد. 

موسوي زاده در پایان گفت: خرید دستگاه آب تصفیه کن تعمیر و تبدیل فیلتر هایش هزینه هاي زیادي را براي مردم در بر دارد. براي
همه خانه ها به دلیل افت فشار آب نیاز به پمپ دارند. خانه هاي یک طبقه تا مجتمع هاي مسکونی بدون استثنا به دلیل افت فشار

 
اگر پمپی نباشد فشار آب دچار افت شدید می شود. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
اداره ها و دستگاه هاي اجرایی اهواز تعطیل شدند 

 
پلمب 478 واحد صنفی متخلف در اهواز 

 
اهواز بحرانی شد و بیمارستان ها مملو از بیمار/ رئیس جمهور، قرنطینه خوزستان را تایید کند 
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خطر بحران حاشیه نشینی و کانون هاي بزهکاري

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1399/12/05

گروه جامعه: ساخت وساز هایی که مدتی است به نام
«طرح ملی مسکن» از سوي وزیر راه و شهرسازي در دست
اجراست با موازین شهرسازي و معماري و الزامات قانون
وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 ناسازگاري
آشکار دارد. آقاي محمد اسلامی به ناروا مسوولیت دو
وزارتخانه کلیدي «مسکن و شهرسازي» و «راه و ترابري»
را که همیشه از یکدیگر جدا بوده و وظایف و اختیارات آن

ها هیچ ارتباطی به هم ندارند با نام «وزارت راه و شهرسازي» برعهده گرفته است. منصوب شدن یک وزیر براي این دو وزارتخانه تخلف

 
آشکار از اصل 133 قانون است که بر پایه آن:«تعداد وزیران و حدود اختیارات هر یک از آنان را قانون معین می کند». 

این در حالی است که وظایف و اختیارات دو وزارتخانه مزبور که کمترین ارتباطی به هم ندارند هنوز در مجلس تصویب نشده و معرفی
یک وزیر از سوي آقاي روحانی رییس جمهور براي این دو وزارتخانه، تخلف آشکار از اصل 133 قانون اساسی است. این مانند آن است

 
که براي «وزارت آموزش و پرورش» و «وزارت امور خارجه» یک وزیر منصوب شود. 

از سوي دیگر موضوعات گسترده و پیچیده حمل ونقل زمینی، هوایی، دریایی، فرودگاه ها و پایانه ها نیازمند یک وزیر داراي تخصص و
مستقل است و همانند امریکا، فرانسه و بیشتر کشور هاي دیگر چنین وزارتخانه اي باید با تصویب شرح وظایف آن تاسیس و براي آن
وزیر مستقل به مجلس معرفی شود.انگیزه ادغام این وزارتخانه نیز بی سرپرست کردن و لوث مسوولیت آن ها در برابر مجلس بوده که
خسارات جبران ناپذیري براي ملت ایران داشته است. نمایندگان مجلس در راستاي سوگندي که به قانون اساسی یاد کرده اند باید از
رییس جمهور می خواستند و هم اکنون نیز بخواهند براي این دو وزارتخانه، وزیران جداگانه متخصص و مسوول معرفی و لایحه

 
تاسیس وزارت حمل ونقل و شرح وظایف آن را نیز به مجلس تقدیم کند. 

ولی اکنون در این طرح دوفوریتی یک سلسله وظایف بیشتري را برعهده وزیر «راه و شهرسازي» که هنوز شرح وظایف آن در مجلس
به تصویب نرسیده است، گذارده اند! در حالی که شهر هاي بی در و دروازه کشور با چالش هاي نگران کننده آلودگی هوا و بحران
هایی که امنیت ملی کشور را تهدید می کنند روبه رو هستند، کسانی که خود را نماینده ملت ایران می دانند به جاي چاره جویی
اوضاع خطرآفرین کلانشهر ها به دنبال دامن زدن به ساخت وساز ها در حریم شهر هاي کشور هستند.در همین راستا طرح دوفوریتی
«جهش تولید و تامین مسکن» از سوي کمیسیون عمران مجلس به هیات رییسه تقدیم و این طرح خلاف قانون اساسی به ناروا در
دستورکار مجلس گذاشته شد و دوفوریت آن روز 19 شهریور 1399 در جلسه علنی به تصویب رسید. مندرجات این طرح دوفوریتی تا
آنجا با اصول قانون اساسی و موازین شهرسازي ناسازگاري داشته اند که تا روز 20 بهمن 1399 و 5 ماه پس از تصویب دوفوریت آن
در دستورکار جلسه علنی مجلس گذاشته نشد.در این نوشته در دو بخش به ایرادات قانون اساسی و پیامد هاي این ساخت وساز ها در

 
حریم شهر ها می پردازم. 



 
بخش یکم- ایرادات قانون اساسی 

 
1- عنوان طرح دوفوریتی 

عنوان این طرح «جهش تولید و تامین مسکن» است که داراي تضاد و در برگیرنده موضوع هاي بی ارتباطی است که نمی توانند
عنوان یک طرح یا لایحه باشند. بر پایه بند یکم ماده 131 آیین نامه داخلی مجلس، «طرح ها و لوایح باید داراي موضوع و عنوان
مشخص باشند». این در حالی است که جهش تولید هیچ ارتباطی به موضوع تامین مسکن ندارد. تولید درکشور ما با موانع بزرگی،
چون دولتی بودن اقتصاد کشور و بیرون راندن بخش خصوصی از صحنه هاي کارآفرینی، تورم افسارگسیخته، کاهش دایمی ارزش پول
ملی و نبود حکومت قانون درکشور روبه رو است و با وجود این موانع چرخ تولید به حرکت در نخواهد آمد و پیامد هاي آن، چون رکود
اقتصادي و بیکاري در نسل جوان و نیروي کار ادامه خواهد یافت. از دیگر عوامل موثر در رکود اقتصادي کشور ما تجاوز شهرداران به
مقررات شهرسازي و تراکم فروشی و کشاندن سرمایه هاي ملی به سوي ساخت وسازهاست. اجراي این گونه طرح هاي دوفوریتی و
ساخت وساز هاي دولتی نیز که ادعا می کنند بخش هاي گوناگون تولید در زمینه مصالح ساختمانی و لوازم خانگی و اشتغال را رونق
خواهد داد در جاي خود بدترین نوع تولید و اشتغال است زیرا با تخریب محیط زیست و آسیب رساندن به شیرازه شهرها، سرمایه هاي
ملی را بلوکه کرده و از دسترس تولید و اشتغال واقعی و پایدار دور می کنند. از این رو درکشور هاي پیشرفته، شهر ها و ساختمان ها
و جمعیت شهر ها را ثابت نگه می دارند و سرمایه هاي بانک ها و مردم را به سوي تولید و اشتغال پایدار هدایت می کنند.براي نمونه
جمعیت شهر پاریس در سال 1907 حدود 2 میلیون و 150 هزار تن بوده و در سرشماري سال 2007 هم جمعیت این شهر و
ساختمان هاي آن ثابت مانده اند. ولی در ایران با ساخت وساز هاي هرج ومرج طلبانه با کارگردانی وزارت راه و شهرسازي در زمین
هاي حریم شهر ها به دنبال آن هستند که سرمایه هاي ملی را به گونه دیگري از چرخه تولید، صنعت وکشاورزي و اشتغال پایدار دور

 
کنند. بنابراین عنوان این طرح دوفوریتی را باید «جهش ساخت وساز ها و به رکود کشیدن تولید» می گذاشتند. 

 
2- تخلف از اصل 52 

ساخت مسکن از سوي شهروندان در زمینی که در مالکیت دارند، تصرف مالکانه اي از سوي آنان است و باید در چارچوب طرح هاي
جامع شهري و مقررات شهرسازي انجام شود. اگر دولت نیز بخواهد وارد عرصه ساخت مسکن شود باید چارچوب طرح جامع شهر ها و
مقررات شهرسازي را اکیدا رعایت کند و الزاما باید هزینه هاي آن را مانند دیگر هزینه هاي دولت در قانون بودجه سالانه به تصویب
مجلس برساند.از همین رو بند 3 ماده 3 قانون وزارت مسکن و شهرسازي مصوب سال 1353 «اجراي طرح هاي تامین مسکن» از
سوي دولت را که باید در چارچوب طرح هاي جامع شهر ها باشند تنها از «محل اعتبارات دولتی» پیش بینی کرده است که باید در
لایحه بودجه سالانه پیش بینی و به تصویب مجلس برسد.در حالی که لایحه بودجه سال 1400 دولت حسن روحانی به دلیل
سوءمدیریت داراي کسر بودجه نجومی است و مجلس به همین دلیل آن را رد کرده، کمیسیون عمران مجلس چگونه به خود اجازه
داده است با زیر پا گذاشتن بند 3 ماده 3 قانون لازم الاجراي وزارت مسکن و شهرسازي و بیرون از قانون بودجه سالانه، دولت را
مکلف به تولید انبوه مسکن کند؟ بنابراین این طرح دوفوریتی، ناسازگاري آشکار با اصل 52 قانون اساسی دارد که بر پایه آن بودجه
سالانه باید از سوي دولت تهیه و براي رسیدگی به مجلس تقدیم و به تصویب مجلس برسد. ولی امضاکنندگان این طرح دوفوریتی می
خواهند با تجاوز به اصل 52 قانون اساسی که به اجراي آن سوگند یاد کرده اند، سرمایه هاي ملی کشور را براي هزینه کردن
غیرقانونی در برج سازي در حریم شهر ها در دسترس وزیر راه و شهرسازي بگذارند. این در حالی است که نمایندگان مجلس تکلیف
داشته و دارند به جاي تخلف از اصل 52 قانون اساسی، ادامه این ساخت وساز هاي غیرقانونی که هزینه هاي آن در هیچ یک از بودجه

 
هاي سالانه تصویب نشده اند را متوقف کنند. 

 
3- تخلف از اصل 53 

ماده 3 این طرح دوفوریتی که روز 20 بهمن 1399 در جلسه علنی به تصویب رسید، عنوان مجعول «صندوق ملی مسکن» را پیش
بینی کرده که در تضاد آشکار با اصل 53 قانون اساسی است. بر پایه این اصل: «کلیه دریافت هاي دولت در حساب هاي خزانه داري



کل متمرکز می شود و همه پرداخت ها در حدود اعتبارات مصوب به موجب قانون انجام می شود».ولی تقدیم کنندگان این طرح با
شعار هاي بی ارزشی، چون «ایجاد هم افزایی» یا «تخصیص بهینه منابع مالی بخش مسکن»، بخش هایی از درآمد هاي قانونی دولت
را از خزانه داري کل بیرون کشیده و به دنبال آن هستند این سرمایه هاي ملی را بیرون از مدیریت هیات وزیران و نظارت هاي قانونی
دیوان محاسبات کشور به این صندوق واریز و به وزیر راه و شهرسازي فرصت دهند هر طور می خواهد با تخلف از اصل 53 هزینه کند.
مبتذل تر این است که در همین ماده 3 خواستار آن شده اند که این صندوق مجعول در وزارت راه و شهرسازي «مستقر شود» که
صددرصد بیرون از وظایف و اختیارات وزارتخانه هاي «مسکن و شهرسازي» و «راه و ترابري» است.به این گونه قانونگذاري، نامی جز
هرج ومرج طلبی و زمینه سازي براي ریخت وپاش سرمایه هاي ملی به اراده اشخاص نمی توان نهاد. در بند الف ماده 3 این طرح
دوفوریتی نیز یک «هیات امنا» و یک «هیات عامل» براي این صندوق غیرقانونی در نظر گرفته اند که در برگیرنده تنی چند از وزیران

 
و مقامات قضایی و غیردولتی هستند که تخلف آن ها از اصل 53 قانون اساسی نیاز به توضیح بیشتري ندارد. 

 
4- الزام بانک ها به پرداخت وام 

در بخش دیگري از این طرح دوفوریتی به دنبال آن هستند که 20 درصد یا بیشتر از وام هایی که بانک ها باید در راستاي پیشرفت
تولید، صنعت و کشاورزي پرداخت کنند به ترتیبی که در این طرح آمده در ظاهر به متقاضیان این ساخت وساز ها و در واقع به انبوه
سازانی که به ناروا زمین هاي حریم شهر ها را در اختیار آنان گذاشته اند، پرداخت کنند. بانک هاي کشور خواه دولتی یا خصوصی
داراي شخصیت حقوقی و استقلال هستند و باید وظایف خود را در چارچوب موازین بازرگانی و با در نظر گرفتن حقوق سپرده گذاران
و منافع خود و با گرفتن وثیقه هاي معتبر انجام دهند و نمایندگان مجلس نمی توانند بانک ها را به ریختن بخش بزرگی از سرمایه
هاي خود به پاي این ساخت وساز ها ملزم کنند. چنین تصمیم هایی از حدود صلاحیت مجلس بیرون است.حتی رییس بانک مرکزي
و وزیر راه و شهرسازي نیز نمی توانند بانک ها را به پرداخت وام هاي تکلیفی به خریداران این واحد هاي مسکونی فرضی یا به انبوه
سازان وادار کنند و هرگونه دخالتی در این زمینه از سوي دولتمردان، تصرف غیرقانونی در اموال دولتی و مشمول ماده 598 قانون
مجازات اسلامی و قابل پیگرد کیفري است. آنچه در بند 12 ماده 14 قانون پولی و بانکی کشور مصوب سال 1351 از وظایف بانک
مرکزي در زمینه «تعیین نحوه مصرف وجوه سپرده هاي پس انداز مردم نزد بانک ها» گذاشته شده تنها تعیین نسبت تخصیص
سپرده هاي بانکی است و نه الزام بانک ها به پرداخت وام به اشخاصی که بانک مرکزي یا وزیر راه و شهرسازي اراده می کنند. افزون بر
آن با تراکم فروشی هاي مجرمانه در 3 دهه گذشته و افزایش ده ها برابري ساخت وساز در شهر هاي کشور که پیامد مستقیم آن

 
رکود اقتصادي در کشور است، تخصیص منابع بانک ها در این زمینه باید به صفر برسد. 

 
5- پایمال کردن اصول شهرسازي و معماري 

در انبوهی از برج هایی که، چون قارچ در زمین هاي حریم و مجاور شهر هاي بزرگ سر از خاك بیرون آورده و درکنار هم ساخته شده
اند، کمترین موازین شهرسازي و معماري رعایت نشده اند. تولید انبوه این برج ها که وزیر پیشین مسکن و شهرسازي به درستی از آن
به «انبار کردن مردم در آنها» یاد کرد با هدف هاي قانون تاسیس شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران که در ماده یکم آن مورد
تاکید قرار گرفته ناسازگاري آشکار دارند که بر پایه آن: «براي هماهنگ کردن برنامه هاي شهرسازي به منظور ایجاد محیط زیست
بهتر براي مردم همچنین به منظور اعتلاي هنر معماري ایران و رعایت سبک هاي مختلف معماري سنتی و ملی و ارایه ضوابط و جنبه
هاي اصیل آن با در نظر گرفتن روش هاي نوین علمی و فنی و در نتیجه یافتن شیوه هاي اصولی و مناسب ساختمانی در مناطق
مختلف کشور با توجه به شرایط اقلیمی و طرز زندگی و مقتضیات محلی، شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران تاسیس می
شود».ولی در این برج هاي بی هویتی که اصول شناخته شده معماري سنتی و شهرسازي در آن ها پایمال شده اند، یک زندگی
شرافتمندانه و انسانی براي ساکنان آن ها فراهم نمی شود و عموما به کانون هاي بزهکاري، ناهنجاري ها و شورش ها تبدیل خواهند

 
شد. 

 
6- ورود مجلس به قلمرو وظایف قوه مجریه 



در ماده 7 طرح دوفوریتی که روز 26 بهمن در مجلس تصویب شد، وزارت راه و شهرسازي را مکلف به واگذاري اراضی مورد نیاز براي
ساخت مسکن به افراد به صورت اجاره 99 ساله کرده و رقم ناچیزي هم براي اجاره بهاي این زمین ها تعیین کرده است. این تصمیم
مجلس، دخالت در وظایف و اختیارات قوه مجریه و تخلف آشکار از اصل تفکیک قواست که در اصل 57 قانون اساسی پیش بینی شده
است. تصرف و تملک زمین هاي حریم شهر ها و زمین هاي کشاورزي و منابع طبیعی نیز در جاي خود بیرون از اختیارات وزارتخانه
هاي مسکن و شهرسازي و راه و ترابري است. واگذاري این زمین ها خواه در قالب اجاره یا فروش به اشخاص، آشکارا بیرون از

 
اختیارات این وزارتخانه هاست. 

از سوي دیگر این واگذاري ها زمینه ساز گسترش بی رویه شهر ها و آشفته کردن بیشتر نظام شهرسازي در کشور ما خواهد بود که
قوانین مهمی، چون «قانون تاسیس شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران» و «قانون وزارت مسکن و شهرسازي» براي مراقبت و

 
سامان دادن آن ها در سال هاي پیش از انقلاب تصویب شده اند. 

در ماده 11 مصوبه مجلس نیز به «سازمان ملی زمین و مسکن» اجازه داده شده است: «زمین هاي مستعد توسعه شهري را شناسایی
و مقدمات الحاق آن ها را به شهر ها فراهم کند». چنین سازمانی جدا از وزارتخانه هاي مسکن و شهرسازي و راه و ترابري نیست و
مجلس نمی تواند براي چنین سازمانی که حداکثر زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازي است، تعیین تکلیف کند. ملزم کردن وزارت راه
و شهرسازي یا هر بخش دیگري از قوه مجریه به گسترش دادن قلمرو شهرها، دخالت در وظایف قوه مجریه و تخلف آشکار از اصل
تفکیک قواست و زمینه ساز افزایش گرفتاري ها و آسیب هاي بیشتر به امنیت شهروندان در شهر هاي بزرگ و کوچک کشور خواهد

 
شد. نمایندگان این مجلس با تصویب اینگونه طرح ها بی تفاوتی خود را در برابر آسایش و امنیت شهروندان نشان می دهند. 

 
7- توانمند کردن شهروندان 

در کشوري که یک وزیر مستقل و مسوول در زمینه مسکن و شهرسازي در دولت حضور ندارد و نمایندگان حقیقی مردم به مجلس
قانونگذاري راه نمی یابند، شهر هاي تاریخی کشور ما به چنین سرنوشت شومی دچار می شوند. دولت و مجلس به جاي دست یازیدن
به این روش هاي خلاف قانون اساسی باید با دست کشیدن از ریخت وپاش هاي دایمی که به کسري بودجه دولت و افزایش نقدینگی،
تورم تازنده و کاهش ارزش پولی ملی انجامیده است به دنبال توانمند کردن مردم براي خرید خانه یا اجاره مسکن باشند.آقاي دکتر
عباس آخوندي وزیر پیشین مسکن و شهرسازي که به دلیل اعتراض به تصمیم هاي غیرقانونی آقاي روحانی رییس جمهور در تولید
انبوه مسکن در زمین هاي حریم شهر ها از سمت خود استعفا داد درگفت وگو با سایت «خبرآنلاین» در همین راستا به درستی گفت:
«الان تصور کنید بگویند دولت خانه بسازد. سوال این است که دولت پتروشیمی را می خواهد به بخش خصوصی بدهد، مخابرات را به
بخش خصوصی بدهد، آن وقت خانه را دولت می خواهد بسازد؟... وقتی دولت درکار تولید کالاي خصوصی چه گندم باشد، چه مسکن،
چه کفش یا هر چیز دیگري مداخله کند، مفهومش این است که می خواهد یک رانتی را توزیع کند. بر اساس علم اقتصاد، مداخله
دولت در تولید کالاي خصوصی یعنی توزیع رانت و هیچ تعریف دیگري به نظر من ندارد. به محض اینکه خواست رانت توزیع کند، یک
سري دلال وجود دارند... شما تصور کنید می خواهید یک دولتی را در این حد درگیر کنید که مثلا یک میلیون خانه بسازد. این

 
سیاستگذاري است؟ اصلا دولت کارش این است؟» 

آیا روشن تر از این می توان رانت زا و فسادبرانگیز بودن طرح موسوم به ملی مسکن را آن هم از سوي وزیر سابق دولت روحانی
توصیف کرد؟ ریشه هاي این رانت و فساد نیز چیزي جز واگذاري رایگان زمین هاي دولتی با تخلف از قانون محاسبات عمومی کشور و
الزام بانک هاي دولتی به پرداخت وام هاي تکلیفی به پاي این ساخت وساز هاي غیرقانونی نیست. در حالی که صداوسیما خبر هاي
طرح دوفوریتی کمیسیون عمران و مصوبات مجلس را در سرویس هاي خبري گوناگون بازتاب می دهد، دریچه هاي صداوسیما با
تخلف از اصل 175 قانون اساسی به روي معترضان به قانون شکنی ها و این مصوبات خلاف قانون اساسی بسته شده است. پیامد نبود
آزادي بیان درکشور نیز این است که دولتمردان و مجلس ها این گونه به خود اجازه می دهند به اصول قانون اساسی و حقوق عمومی

 
جامعه درکشور ما تجاوز کنند. 



 
بخش دوم - پیامد هاي برج سازي ها در حریم شهر ها 

افزون بر ناسازگاري این طرح دوفوریتی با آیین نامه داخلی مجلس و اصول قانون اساسی، پیامد هاي این ساخت وساز ها هم براي

 
شهر ها و ساکنان آن ها فاجعه بار است که به پاره اي از آن ها می پردازم. 

 
افزایش جمعیت شهر ها 

در 4 دهه گذشته تجاوز به مقررات شهرسازي که از قوانین آمره و مربوط به نظم عمومی هستند به ویژه تراکم فروشی ها از سوي
شهرداران که ارتشاي سازمان یافته بوده اند، اهداف طرح هاي جامع شهر ها که به تصویب شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران
رسیده اند و کنترل جمعیت شهر ها و تامین یک زندگی انسانی براي شهروندان را نابود کرده اند. براي نمونه جمعیت شهر هاي تهران،
ري و شمیران را که در سال 1357 سه و نیم میلیون تن بوده است در پی تجاوز به طرح هاي جامع این شهر ها به بالاتر از 12
میلیون رسانده اند. تامین نیاز هاي این جمعیت نجومی در این شهر ها که چند برابر ظرفیت این شهرهاست از چالش هاي بزرگ
دولت و شهرداري هاست. اکنون این ساخت وساز هاي بی حساب و کتاب در زمین هاي اطراف شهر ها که در اجراي آن ها موازین
شهرسازي و معماري رعایت نمی شوند، شهر هاي کشور را با بحران هاي بزرگ تري روبه رو خواهند کرد. از این رو در کشور هاي

 
پیشرفته، جمعیت شهر ها را به گونه دایمی کنترل می کنند و مانع از افزایش جمعیت شهر ها می شوند. 

 
افزایش آلودگی هوا 

با تاسیس شهرداري ها در کشور و تصویب قوانین لازم الاجراي شهرسازي، مقررات طرح هاي جامع شهر ها که براي حفظ حقوق
مالکانه مردم و نظم عمومی به تصویب شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران رسیده بودند با دقت فراوان از سوي شهرداران در صدور
پروانه هاي ساختمانی اجرا می شدند و مردم نیز از این ضوابط الزام آور پیروي می کردند. همچنین براي برخورداري ساکنان شهر ها
از هواي پاك براي بیرون بردن کارخانه ها از محدوده شهر ها برنامه ریزي کردند. قانون «نحوه جلوگیري از آلودگی هوا» مصوب
آذرماه 1373 نیز به درستی به رابطه مستقیم «ضوابط تراکم ساختمانی» و پیشگیري از آلودگی هوا توجه کرد و در ماده 26 این
قانون از وزارت مسکن و شهرسازي و کشور خواسته شد به هنگام تدوین طرح هاي جامع شهرها، فصلی را به بررسی هاي زیست
محیطی و از جمله «ضوابط تراکم ساختمانی» اختصاص دهند.ولی شهرداران در تهران و دیگر شهر هاي کشور با تراکم فروشی و زدن
چوب حراج به مقررات الزام آور شهرسازي، ضوابط طرح هاي جامع شهر ها را پایمال و دستمایه به دست آوردن درآمد هاي نامشروع
کردند. نمایندگان حقیقی مردم هم به مجلس ها راه نمی یافتند که از قوانین لازم الاجراي شهرسازي، حقوق مردم و امنیت ملی

 
کشور دفاع کنند. 

بی گمان عامل اصلی آلودگی هواي شهر هاي کشور ما تجاوز به طرح هاي جامع شهر ها و گسترش ساخت وساز ها و برج سازي
هاست که هر یک در اندازه یک کارخانه داراي دستگاه هاي حرارتی هستند و دود هاي ناشی از سوخت آن ها در فضاي شهر ها پخش
می شوند. تا آنجا که در همین دي و بهمن ماه به دلیل افزایش فاجعه آمیز مصرف گاز در شهر ها ناگزیر شدند از گازرسانی به پاره اي
از نیروگاه ها خودداري کنند.وزیر نیرو نیز روز 20 بهمن ماه هشدار داد که مصرف گاز خانگی در شهر ها 7 برابر گاز مورد نیاز نیروگاه
هاست و ادامه این مصرف افسارگسیخته، ایران را که صادرکننده گاز طبیعی است به واردکننده آن تبدیل خواهد کرد. معاون سازمان
محیط زیست نیز اعلام کرد: «متاسفانه سالانه 40 هزار مرگ مرتبط با آلودگی هوا داریم». (روزنامه اطلاعات، 30 دي 1399). ولی
دولت و مجلس بدون کمترین احساس نگرانی از این اوضاع فاجعه آمیز به دنبال برج سازي هاي قارچ گونه در حریم شهر هاي بزرگ

 
کشور هستند که به آلودگی هوا دامن می زنند و شهروندان بیشتري را قربانی خواهند کرد. 

 
گسترش بزهکاري 

این یک واقعیت پذیرفته شده جهانی است که افزایش جمعیت شهرها، مهم ترین عامل گسترش بزهکاري است. رابطه افزایش جمعیت



و بزهکاري مورد توجه «کمیسیون بررسی ریشه هاي بزهکاري و خشونت» که در سال 1977 (1355 خورشیدي) در فرانسه زیر نظر
وزیر دادگستري این کشور تشکیل شد، قرار گرفت و این کمیسیون در بخشی از گزارش خود درباره پیامد هاي افزایش جمعیت شهر
ها چنین هشدار داد: «چنین به نظر می رسد که حد متعارف جمعیت شهري، رقمی حدود 200 هزار تن باشد. هرگاه جمعیت شهر از

 
این رقم تجاوز کند، بزهکاري با سرعت نامتعادلی رو به افزایش می گذارد. 

پژوهشگران این افزایش بزهکاري را پیامد 3 عامل دانسته اند، یکی تراکم جمعیت و دیگري تفکیک و جدایی میان ساکنان شهر و
سرانجام بی نام و نشانی مردمان شهرنشین». رییس سازمان محیط زیست کشور نیز بار ها درباره افزایش جمعیت شهر هاي کشور در
تاریخ 15 شهریور 1397 و 15 آبان 1398 هشدار داده و روز 28 بهمن 1398 هم به افزایش جمعیت کشور اعتراض کرده است.
گسترش جمعیت شهرها، اداره این شهر ها و تامین امنیت شهروندان را با مخاطرات بزرگی روبه رو کرده است. فرمانده انتظامی
پایتخت کشور، گزارش هاي تکان دهنده اي از جرم و جنایت می دهد که دولت و مجلس از کنار آن ها با بی تفاوتی عبور می کنند.
براي نمونه روز 15 آبان 1398 اعلام کرد: «با تلاش همکاران من 767 سارق در طرح رعد سی ام پلیس پیشگیري دستگیر شدند.
همچنین 20 باند سرقت متلاشی و 9 هزار و 733 قلم اموال مسروقه و 231 دستگاه خودرو و موتوسیکلت کشف و ضبط شد». روز 7
مرداد 1399 نیز پلیس پیشگیري نیروي انتظامی در بخشی از گزارش خود افزود: «در این مرحله از طرح رعد 635 سارق منزل،
خودرو، موتوسیکلت و اماکن عمومی و خصوصی دستگیر شدند که این افراد در قالب 22 باند فعالیت می کردند. همچنین بیش از 8
هزار فقره از اموال سرقتی مردم به ارزش 12 میلیارد تومان کشف و ضبط شد و از کشف 12 قبضه سلاح جنگی و 37 سلاح سرد خبر
داد.» این گسترش خطرآفرین بزهکاري که از چالش هاي بزرگ امنیت شهروندان، نیروي انتظامی، دادسراها، دادگاه ها و زندان ها
هستند و رابطه مستقیم با افزایش جمعیت شهر ها دارند در این طرح دوفوریتی با دستاویز تولید مسکن نادیده گرفته شده است.
هرگز در سال هاي پیش از انقلاب، شهر هاي کشور ما درگیر حتی یک درصد این بزهکاري ها نبوده اند زیرا در آن سال ها قوانین و

 
مقررات شهرسازي با دقت تصویب و اجرا می شدند و همین امر عامل بازدارنده بزهکاري درکشور ما بود. 

 
بحران بی آبی 

بند الف، بند یک ماده 3 قانون وزارت مسکن و شهرسازي که هم اکنون لازم الاجراست: «تعیین محل شهر ها و مراکز جمعیت آن ها
را با توجه به عوامل محدودکننده از قبیل کمبود آب» پیش بینی کرده است. شهروندان در هر شهري براي ادامه زندگی باید از آب
کافی و تضمین شده برخوردار باشند. در سال هاي پیش از انقلاب، مقررات طرح هاي جامع شهر ها در صدور پروانه هاي ساختمانی
براي کنترل جمعیت و تامین آب براي ساکنان این شهر ها با دقت فراوان رعایت می شدند. افزون بر آن با ایجاد محدوده اي براي
شهر هاي تهران، ري و شمیران و دیگر شهر هاي کشور، اجازه کمترین ساخت وسازي در زمین هاي اطراف شهر ها و خارج از
محدوده این شهر ها داده نمی شد. ولی با آغاز اقدامات غیرقانونی و تراکم فروشی هاي مجرمانه در پایتخت کشور و ساخت وساز هاي

 
گسترده در شهر ها و بیرون از محدوده آن ها و افزایش جمعیت، نیاز به آب ساکنان این شهر ها افزایش یافته است. 

به ویژه شهر هاي تهران، ري و شمیران داراي منابع آبی کافی نبوده و با ساختن چند سد در اطراف آنها، آب هاي کشاورزي به این
شهر ها منتقل شدند که براي جمعیت محدود این شهر ها آب کافی را تضمین می کردند. با ساخت وساز هاي افسارگسیخته و
افزایش فاجعه آمیز جمعیت در این شهر ها در صورت کاهش بارندگی، بحران آب گریبان ساکنان این شهر ها را خواهد گرفت. ولی
هشدار شدید مدیرعامل آب و فاضلاب استان تهران درباره بحران آب در پایتخت کشور از سوي وزیر راه و شهرسازي و نمایندگانی که
به دنبال تصویب این طرح دوفوریتی هستند به هیچ انگاشته شده است. به گفته او «با روند افزایش دما پیش بینی می شود میزان
مصرف آب در روز هاي پیش رو به 4 میلیون مترمکعب در روز برسد که مصرفی بی سابقه است و در سطح جهان، شهري با این تعداد
جمعیت و این میزان مصرف آب نمونه ندارد». (روزنامه اطلاعات، 9 تیر 1399). تازه ترین هشدار شدید نیز درباره بحران آب در تهران
از سوي مدیرعامل شرکت آب منطقه اي تهران چنین داده شده است: «توقف پروژه انتقال آب از سد طالقان (سامانه غرب) و پروژه
انتقال آب سد لار (سامانه شرق) به تهران در مرحله نگران کننده اي است که اگر براي اجراي آن ها فکري نشود، پایتخت در 10 سال



 
آینده با مشکل جدي مواجه شده و به کویري نظیر سیستان و بلوچستان تبدیل خواهد شد.» (روزنامه اطلاعات، یکم مهر 1399) 

انتقال آب سد طالقان به تهران، کشاورزي تاریخی دشت قزوین را نابود خواهد کرد. آب سد لار نیز باید نیاز هاي زیست محیطی
مازندران را تامین کند. درحالی که شهر هاي تهران، ري و شمیران با خطر بحران آب روبه رو هستند، دامن زدن به ساخت وساز هاي
ویرانگر در زمین هاي حریم تهران و انتقال آب هاي کشاورزي دشت قزوین و مازندران براي تامین گسترش ساخت وساز ها در تهران
با موازین زیست محیطی ناسازگار است و از همین رو سازمان حفظ محیط زیست به درستی با اجراي این طرح هاي انتقال آب به
تهران مخالفت جدي کرده است.رییس جمهور، هیات وزیران و مجلس در راستاي انجام وظایف خود باید به دنبال مهار جمعیت شهر
هاي بزرگ به ویژه پایتخت کشور باشند. ولی با تصمیم هاي غیرقانونی وزیر راه و شهرسازي یا با تصویب این طرح دوفوریتی، اگر این
ساخت وساز ها در زمین هاي اطراف شهر هاي تهران، ري و شمیران آن هم بدون رعایت کمترین موازین شهرسازي انجام شوند به
منابع آبی محدود پایتخت کشور تحمیل خواهند شد که خیانتی بزرگ در حق ساکنان این شهر ها و دامن زدن به بحران بی آبی
است. با این حال آقاي محمدرضا رضایی، رییس کمیسیون عمران مجلس که از این طرح دوفوریتی دفاع می کند، گفته است 250

 
هزار هکتار از زمین هاي اطراف شهر ها براي اجراي این ساخت وساز ها در اختیار وزارت راه و شهرسازي قرار گرفته است. 

فاجعه آمیزتر این است که این زمین ها کاربري کشاورزي داشته و در اختیار وزارت کشاورزي هستند (روزنامه اطلاعات، 5 تیر 1399)
و باید براي پیشرفت کشاورزي و خودکفایی در تولیدات کشاورزي همچنان در اختیار کشاورزان باقی بمانند و نمایندگان مجلس باید
با سوال و استیضاح مانع از تغییر کاربري این زمین ها و تبدیل آن ها به عرصه ساخت وساز ها شوند نه آنکه عنوان طرح خلاف قانون

 
اساسی خود را «جهش تولید» نامگذاري کنند. 

سازمان صداوسیما بر پایه اصل 175 قانون اساسی موظف است آزادي بیان و نشر افکار را در همه زمینه ها فراهم کند و صداي
معترضان به قانون شکنی ها را در این کشور بازتاب دهد. ولی این رسانه در زمینه طرح موسوم به ملی مسکن و ساخت وساز ها در
حریم شهر ها به انحصار وزیر راه و شهرسازي و معاونان او درآمده است. هم اکنون نیز که درباره این طرح دوفوریتی و پیامد هاي آن
سانسورکامل برقرار کرده این پرسش پیش می آید که انگیزه پنهانکاري درباره این طرح دوفوریتی که براي آن تبلیغات فراوان در

 
صداوسیما می شود، چیست و چه محافلی کارگردان این گونه طرح هاي خلاف قانون اساسی و مصالح ملی در کشور ما هستند؟ 

در پایان با روشنی هر چه بیشتر تاکید می کنم که بحران هاي نگران کننده موجود درکشور، چون بیکاري، اعتیاد، گسترش بزهکاري،
تورم هاي افسارگسیخته و کاهش دایمی ارزش پول ملی، ریشه در قانون شکنی هاي دولت و مجلس دارند. به ویژه این مجلس که
انتخابات آن با قانون انتخابات سال 1290 خورشیدي برگزار شده و معترضان به دولت ها به آن راه نیافته اند، بزرگ ترین تهدید علیه
امنیت ملی کشور ماست. این مجلس نه خود در قانونگذاري پایبند به اصول قانون اساسی است و نه می تواند قانون شکنی هاي دولت
ها و شهرداري ها را مهار کند. دولت روحانی به جاي شعار هاي بیهوده اي که در دوران ریاست جمهوري خود داده تکلیف داشته است
در راستاي سوگندي که به اجراي قانون اساسی یاد کرده و در راستاي اصل هاي 6، 7، 62، 100 و 115 قانون اساسی، قانون انتخابات
ناکارآمد و غیراستاندارد 109 سال پیش را با بهره گرفتن از الگو هایی که در دسترس هستند، اصلاح کند و راه را براي برگزاري
انتخابات عادلانه و راه یافتن نمایندگان شجاع ملت ایران به مجلس هموار کند تا درباره گرفتاري هاي انباشته شده در 4 دهه گذشته

 
در کشور چاره جویی شود. 

در حالی که شهر هاي بی در و دروازه کشور با چالش هاي نگران کننده آلودگی هوا و بحران هایی که امنیت ملی کشور را تهدید می
کنند روبه رو هستند، کسانی که خود را نماینده ملت ایران می دانند به جاي چاره جویی اوضاع خطرآفرین کلانشهر ها به دنبال دامن
زدن به ساخت وساز ها در حریم شهر هاي کشور هستند.امضاکنندگان طرح جهش تولید و تامین مسکن می خواهند با تجاوز به اصل
52 قانون اساسی که به اجراي آن سوگند یاد کرده اند، سرمایه هاي ملی کشور را براي هزینه کردن غیرقانونی در برج سازي ها در
حریم شهر ها در دسترس وزیر راه و شهرسازي بگذارند.گسترش خطرآفرین بزهکاري که از چالش هاي بزرگ امنیت شهروندان،



نیروي انتظامی، دادسراها، دادگاه ها و زندان ها هستند و رابطه مستقیم با افزایش جمعیت شهر ها دارند در طرح جهش تولید و تامین
مسکن به دستاویز تولید مسکن نادیده گرفته شده است.در برج هاي بی هویتی که اصول شناخته شده معماري سنتی و شهرسازي در
آن ها پایمال شده اند، یک زندگی شرافتمندانه و انسانی براي ساکنان آن ها فراهم نمی شود و عموما به کانون هاي بزهکاري،

 
ناهنجاري ها و شورش ها تبدیل خواهند شد. 

مرجع : روزنامه اعتماد



همنشینی با ایثارگران موجب تحول در اخلاق انسان ها می شود

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1399/12/05

خبرگزاري آریا- رئیس بنیاد شهید گفت: خداوند توفیق
همنشینی با خانواده هاي شهدا و ایثارگران را به عنوان
شایسته ترین انسان هاي عالم خلقت به ما عطا کرده و این

 
فرصت باید آثاري را در اخلاق و کردار ما بر جاي بگذارد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، سعید اوحدي دیروز دوشنبه 4
اسفند در سی و هشتمین جلسه شوراي معاونین بنیاد
شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه مبناي نهضت پیامبر
اسلام (ص) اخلاق بوده است، افزود: مباحثی که امروز در
جامعه با آن روبرو هستیم در صدر اسلام نیز مطرح بوده

 
است و موضوع تازه اي نیست و به منظور رعایت اخلاق و حفظ و صیانت از آن باید راهکار ها و راهبرد هایی در نظر گرفته شود. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران تأکید کرد: این راهبرد ها و راهکار ها نباید در حد بخشنامه ها و دستورالعمل باقی بمانند و باید با
توجه به اینکه در نهاد انقلابی و مقدس بنیاد شهید و امور ایثارگران مشغول به خدمت هستیم در پی تحولی بنیادین باشیم. خداوند
توفیق همنشینی با خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران را به عنوان شایسته ترین انسان هاي عالم خلقت به ما اعطا کرده است و

 
قطعاً این فرصت باید آثاري را در اخلاق و کردار ما بر جاي بگذارد. 

معاون رییس جمهور با اشاره به وقوع زلزله در منطقه سی سخت و اقدامات انجام شده توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران براي
رسیدگی به شرایط ایثارگران زلزله زده این منطقه گفت: خوشبختانه اقدامات لازم توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران در این زمینه
انجام شده است و حجت الاسلام والمسلمین رییسی، ریاست محترم قوه قضاییه نیز در سفر به این منطقه از فعالیت هاي صورت

 
گرفته توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران تقدیر کردند. 

حجت الاسلام والمسلمین یوسفعلی شکري نماینده، ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز در این جلسه ضمن اشاره به نتایج
سفر هاي اخیر خود به چند استان کشور گفت: خوشبختانه موضوعی که در این سفر ها به چشم می آمد این بود که با اقدامات صورت
گرفته مسائل و مشکلات مربوط به ایثارگران تا حد بسیار زیادي برطرف شده است. یکی از موضوعاتی که باید براي آن برنامه ریزي

 
شود تخصیص کمک معیشت به جانبازان زیر 25 درصدي است که دچار مشکلات اقتصادي هستند. 

وي افزود: یکی از مسائلی که باید به آن توجه ویژه اي شود افزایش فعالیت هاي فرهنگی درون سازمانی است و باید با تشکیل یک
کمیته برنامه ریزي هاي لازم به این منظور انجام شود. مسئله انگیزشی نیروي انسانی براي انجام فعالیت ها موضوع بسیار مهمی است

 
که منجر به خدمات رسانی مناسب تر می شود و باید براي آن تصمیمات لازم اخذ شود. 

نماینده، ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران در بخش دیگري از صحبت هاي خود با تأکید بر اهمیت تشخیص اولویت هاي
زندگی انسان ها گفت: در صورتی که این اولویت ها به درستی مشخص نشوند انسان ها دچار روزمرگی می شوند، البته این روزمرگی
منحصر به انسان ها نیست و سازمان ها نیز ممکن است به همین دلیل دچار روزمرگی شوند؛ بنابراین باید تفکیک و مشخص کردن

 
اولویت ها جزو مهمترین برنامه هاي همه ما باشد. 



در این جلسه معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران به ارائه گزارشی از آخرین وضعیت طرح هاي مسکن و اشتغال
ایثارگران پرداخت و پیشنهادات و راهکار هایی نیز به منظور حل چالش هاي تحول نظام اداري مطرح شد.



حمایت 109 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي گلخانه سبزي و صیفی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1399/12/05

فصل اقتصاد - بانک کشاورزي با هدف حمایت از بخش کشاورزي، حفظ منابع آبی کشور و افزایش تولید با پرداخت 109
میلیارد ریال تسهیلات، از واحد گلخانه سبزي و صیفی در استان بوشهر حمایت کرد.

فصل اقتصاد - بانک کشاورزي با هدف حمایت از بخش
کشاورزي، حفظ منابع آبی کشور و افزایش تولید با
پرداخت 109 میلیارد ریال تسهیلات، از واحد گلخانه

 
سبزي و صیفی در استان بوشهر حمایت کرد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از روابط عمومی و همکاري
هاي بین الملل بانک کشاورزي، واحد گلخانه احمد حمید

زاده در زمینی به مساحت 90 هزار متر مربع احداث شده است که 42000 متر مربع آن شامل فضاي مسقف گلخانه است و سردخانه

 
و سورتینگ که در زمینی به مساحت 400 متر مربع در حال احداث است. 

حمید زاده می گوید این طرح با سرمایه گذاري 160 میلیارد ریال در سال 1398 شروع به کار کرده که 109 میلیارد از آن با حمایت
بانک کشاورزي و از محل اعتبار اشتغال پایدار روستایی و عشایري سال 97 و بند الف تبصره 18 سال 98 تامین شده و زمینه اشتغال

 
غیر مستقیم 100 نفر و مستقیم 35 نفر را فراهم آورده است. 

این گلخانه با حجم تولید 640 تن سبزي و صیفی در سال محصولات خود را که عمدتاً گوجه فرنگی است وارد بازار می کند. این
پروژه برگ افتخار دیگري از عملکرد بانک کشاورزي در حمایت از کارآفرینی، ایجاد اشتغال پایدار و رونق تولید در مناطق محروم و

دور افتاده کشور است.



دولت بخشی از بدهی خود را از طریق فروش سهام تامین می کند

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1399/12/05

فصل اقتصاد - مجلس شوراي اسلامی دولت را مکلف کرد، مبلغ 10هزار میلیارد ریال از بدهی ناشی از عدم اجراي بند (2)
قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی را از سال 1387 تاکنون از طریق فروش سهام و دارایی هاي مالی

تأمین کند.

فصل اقتصاد - مجلس شوراي اسلامی دولت را مکلف کرد،
مبلغ 10هزار میلیارد ریال از بدهی ناشی از عدم اجراي بند
(2) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی
را از سال 1387 تاکنون از طریق فروش سهام و دارایی

 
هاي مالی تأمین کند. 

به گزارش فصل اقتصاد ، در نشست علنی نوبت عصر روز
دوشنبه در بررسی جزییات لایحه بودجه 1400نمایندگان

با پیشنهاد علیرضا سلیمی نماینده محلات در تبصره 2بند د دولت را مکلف به پرداخت بدهی ناشی از عدم اجراي قانون سیاستهاي

 
کلی اصل 44 قانون اساسی کردند. 

در بند(د )تبصره 2 ماده واحده اصلاح شده آمده است: دولت مکلف است مبلغ 10هزار میلیارد ریال از بدهی ناشی از عدم اجراي بند
(2) ماده (29) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل چهل و چهارم (44) قانون اساسی از سال 1387 تاکنون را از طریق فروش سهام
و دارایی هاي مالی تأمین کند و به منظور حمایت از نوسازي و بهسازي بنگاه هاي تعاونی و ایجاد اشتغال و کارآفرینی، در بخش تعاون

 
در قالب افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون از محل ردیف 54-530000 جدول شماره (9) این قانون هزینه کند. 

 
نمایندگان مجلس شوراي اسلامی از روز گذشته بررسی لایحه بودجه 1400 را در جلسه علنی آغاز کرده اند. 

<--



14 واحد معد نی به جمع معاد ن استان اضافه شد

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/12/05

 
■ ظرفیت تولید 20 میلیون تن ماد ه معد نی د ر همد ان 

با افزایش ظرفیت تولید معاد ن استان از 12 میلیون و 200 هزار تن به 20 میلیون و 500 هزار تن، 8 هزار تن به ظرفیت اسمی

 
ذخایر معد نی استان همد ان اضافه شد ه است. 

معاون امور معاد ن سازمان صنعت، معد ن و تجارت استان همد ان د ر نشستی با خبرنگاران گفت: تاکنون 26 پروانه اکتشاف د ر

 
سالجاري صاد ر شد ه که تا پایان سال بیش از 30 پروانه اکتشاف د ر استان همد ان صاد ر خواهد شد . 

محمد خاکی با اشاره به صد ور 18 فقره گواهی کشف ذخایر معد نی د ر استان همد ان، تصریح کرد : 14 مورد پروانه بهره برد اري با

 
صد نفر اشتغال مستقیم د ر استان همد ان صاد ر شد ه است. 

خاکی با بیان اینکه 244 میلیارد ریال سرمایه گذاري براي استخراج 760 هزار تن از معاد ن استان صورت گرفته است، اد امه د اد :
ظرفیت تولید معاد ن از 12 میلیون 200 هزار تن به 20 میلیون 500 هزار تن رسید ه و 8 هزار تن به ظرفیت اسمی معاد ن ظرف 5

 
سال گذشته اضافه شد ه است. 

معاون امور معاد ن سازمان صمت استان همد ان اظهارکرد : با توجه به اینکه ماد ه معد نی جزو انفال است، باید بخشی از بهاي برد
اشت ماد ه معد نی به د ولت د اد ه شود که امسال تا اوایل بهمن 17 میلیارد تومان حقوق د ولتی به حساب خزانه واریز شد ه که

 
تاکنون د ر استان بی سابقه بود ه است و برآورد می شود تا پایان سال به بیش از 20 میلیارد برسد . 

این مقام مسئول با اشاره به ذخایر معد نی اکتشاف شد ه د ر استان همد ان، افزود : یک میلیارد و 950 میلیون تن د ر معاد ن

 
اکتشاف شد ه که 12 میلیون تن به این ذخیره اضافه شد ه است. 

 
هنوز معد ن طلا د ر همد ان کشف نشد ه است 

به گزاش ایسنا، وي با تأکید بر اینکه معد ن طلایی د ر استان کشف نشد ه است، تصریح کرد : گمانه هایی زد ه شد ه که آثاري از

 
فلزات د یگر د ید ه شد ه اما احتمال اینکه طلا د اشته باشد خیلی کم است. هنوز چیزي به اسم طلا کشف نشد ه است. 

معاون امور معاد ن استان همد ان د رباره پروژه پرشین یاقوت همد ان نیز یاد آور شد : شرکت پرشین یاقوت تغیرات مد یریتی پید ا
کرد ه و معد ن یاقوت هم هنوز به بهره برد اري نرسید ه است. این معد ن مشکلات محلی و راه د سترسی د ارند که فعلا فرصت د اد

 
ه ایم این معد ن را فعال کنند . 

خاکی با تأکید براینکه فعال سازي معاد ن متروکه جزو اولویت هاي سازمان است، تصریح کرد : معاد ن مشکلاتی د ارند که یکی از
مشکلات بزرگ معاد ن، مشکل محلی بود ه که به راحتی قابل حل وفصل نیستند ، به طوري که خیلی از معاد ن نزد یک روستا

 
هستند که د ر فعالیت کشاورزي و معد ن کاري تعارض ایجاد می کند . 

معاون امور معاد ن استان همد ان با بیان اینکه بخش معد ن کمترین ضربه را از تحریم ها خورد ه است، تأکید کرد : جزو د ه کشور

 
برتر معد نی د نیا هستیم و مواد معد نی براي ما خیلی باارزش است و تلاش د اریم معاد ن متروکه را به چرخه تولید بازگرد انیم. 

 
85 معد ن غیرفعال د ر همد ان وجود د ارد 

وي د رباره تعد اد معاد ن غیرفعال استان همد ان، یاد آور شد : د رحال حاضر 285 معد ن د ر استان د اریم که براساس آخرین رصد



85 معد ن د ر استان غیرفعال است که سرمایه گذاري، مسائل محلی و مشکلات قانونی معاد ن از د لایل غیرفعال بود ن این معاد ن

 
بود ه است. 

وي د رباره فرآوري سنگ هاي تزئینی و قیمتی و نیمه قیمتی د ر استان همد ان، بیان کرد : فرآوري سنگ ها با میراث فرهنگی است

 
و واحد هاي تراش از طریق سازمان میراث انجام می شود و ما د ر بحث فرآوري پیگیري ند اریم و فقط استخراج را مد نظر د اریم. 

خاکی با اشاره به اینکه 75 معد ن از سال گذشته تاکنون احیا شد ه اند ، یاد آور شد : تعطیلی معاد ن به د لایل مختلف است به

 
طوري که برخی از معاد ن فصلی بود ه و نیاز به برد اشت ند ارند . 

 
توقیف 100 هزار تن سیلیس د ر همد ان 

وي با بیان اینکه 400 تا 500 پروند ه قضایی از برد اشت هاي غیرمجاز از معاد ن استان تشکیل شد ه است، خاطر نشان کرد : صد
هزار تن سیلیس د ر حوزه سد اکباتان توقیف شد ه است و به د نبال واگذاري سیلیس و واریز ارزش سیلیس برد اشت شد ه به خزانه

 
هستیم. 

این مقام مسئول اد امه د اد : د ر سال هاي اخیر حساسیت هاي زیاد ي د ر زمینه اضافه برد اشت معاد ن ایجاد شد ه و کنترل د قیق
و نقشه برد اري د قیق از معاد ن انجام شد ه، به طوري که با این اقد ام 5 میلیون تن به ظرفیت معاد ن اضافه شد ه و 70 تا 80 معد

 
ن اصلی استان نقشه برد اري شد ه است و معاد ن د اراي اضافه برد اشت جریمه شد ند . 

خاکی د رباره ایجاد شهرك سنگ بري د ر همد ان، اظهارکرد : همد ان جزو 5 استان د اراي ظرفیت سنگ هاي نیمه قیمتی است، به
طوري که کوهستان الوند و د امنه هاي آن از نظر ذخایر سنگ هاي نیمه قیمتی ظرفیت خوبی د ارند ؛ بنابراین به فراخور ظرفیت
موجود ، ایجاد کارگاه تراش سنگ هاي نیمه قیمتی می تواند باعث حضور قوي د ر بازار سنگ هاي نیمه قیمتی شود زیرا ما د ر
بازارهاي صاد راتی سنگ هاي نیمه قیمتی سهمی ند اریم که ایجاد شهرك ها و توانمند کرد ن آنها می تواند د ر صاد رات سنگ هاي

 
نیمه قیمتی تأثیرگذار باشد . 

 
همد ان به قطب سیلیس کشور تبد یل خواهد شد 

این مقام مسئول با اشاره به اینکه چند ماد ه معد نی د ر کشور شناخته شد ه و منحصر به فرد است که سیلیس استان همد ان یکی
از این مواد است که استان را به هاب منطقه اي سیلیس کشور تبد یل کرد ه ، تصریح کرد : با ساخت واحد هاي فروسیلیس د ر سال

 
هاي گذشته و وجود 4 واحد فعال ما به قطب فروسیلیس کشور تبد یل خواهیم شد . 

معاون امور معاد ن استان همد ان با بیان اینکه تنها معد ن و واحد فراوري آند لوزویت د ر کشور د ر شهرستان ملایر وجود د ارد ،
خاطرنشان کرد : د ر زمینه فلد سپات و آهن نیز معاد نی وجود د ارد که واحد کنسانتره و گند له سازي بر همین اساس د ر استان

 
ایجاد شد ه که قابل توجه است. 

خاکی با اشاره به اینکه د ولومیت نهاوند ذخیره منحصر به فرد ي د ر کشور بود ه، به طوري که معاد ن د ولومیت نیاز کل کشور را
تأمین می کند ، گفت: با توجه به اینکه د ولومیت استان خام فروشی می شد پیگیري مسئولان باعث شد ه شرکت شستا وارد این
موضوع شود و شرکت فرآورد ه هاي نسوز ایران د رحال ساخت یک واحد د ولومیت د ر نهاوند است و د ر کنار آن ساخت کارخانه
استحصال منیزیوم از د ولومیت د ر ملایر د رحال ساخت است و جزو واحد هایی است که ظرف 2 سال آیند ه به بهره برد اري می

رسد .



آغاز فاز دوم طرح ملی مشاغل خانگی در سمنان

منبع: ایسناشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/12/05

رئیس جهاددانشگاهی استان سمنان از آغاز فاز دوم طرح ملی مشاغل خانگی در این استان خبر داد و گفت: در مرحله ي
توانمندسازي متقاضیان طرح ملی مشاغل خانگی، تا کنون دو هزار و 410 نفر از متقاضیان ارزیابی و استعدادسنجی شده اند.

حسن رهایی در کارگروه اشتغال استان سمنان که با حضور
معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري سمنان، مدیرکل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان و جمعی از مدیران
اجرایی برگزار شد، گفت: طرح ملی مشاغل خانگی به
کارفرمایی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و همکاري
جهاددانشگاهی با الگوگیري از جوامع بین المللی و بومی
سازي آن در سه مرحله شناسایی ظرفیت ها و پتانسیل
هاي اشتغال در حوزه مشاغل خانگی در استان،
توانمندسازي متقاضیان و اتصال به بازار در سطح کشور

 
اجرا می شود. 

وي با بیان اینکه سهمیه استان در این طرح ملی 1300 نفر بوده است، افزود: با پیگیري هاي انجام شده توسط مدیرکل تعاون کار و
رفاه اجتماعی استان و اختصاص سهمیه ویژه به استان در فاز اول طرح که شناسایی ظرفیت ها و پتانسیل هاي اشتغال در حوزه
مشاغل خانگی در استان است، بالغ بر سه هزار و 83 ثبت نام کردند، از این تعداد، 903 نفر در شهرستان هاي سمنان و سرخه، 448

 
نفر دامغان، 763 نفر شاهرود، 309 نفر مهدیشهر، 465 مفر گرمسار و 16 نفر نیز از شهرستان میامی هستند. 

رئیس جهاددانشگاهی استان سمنان تأکید کرد: در فاز اول طرح و بررسی ظرفیت ها، مزیت ها و امکانات موجود، تعداد 21 مزیت
شغلی غالباً در بخش صنایع دستی از جمله قالی بافی، سفالگري، حوله بافی، جاجیم بافی، گلیچ بافی، گلیم بافی، قالی بافی،معرق و

 
نقاشی روي چوب، مصنوعات دستی چرمی، ساخت تزئینات چوبی، خیاطی و... شناسایی شد. 

رهایی تصریح کرد: در مرحله توانمندسازي و فاز دوم طرح، ابتدا متقاضیان به تفکیک مستقل یا پشتیبان، ارزیابی و استعدادسنجی
شده و پس از ارائه مشاوره هاي اولیه، به مرحله آموزش و مشاورزه هاي تخصصی هدایت می شوند که تا به امروز بالغ بر دو هزار و

 
410 نفر ارزیابی و استعدادسنجی شده اند. 

وي اظهار کرد: آموزش در دو بخش آموزش هاي عمومی به صورت غیرحضوري شامل مباحث مختلف حول محور کارآفرینی و کسب و
کار در قالب متن، فیلم، کلیپ و... و آموزش هاي تخصصی عمدتاً با مشارکت و کمک پیشرانها حول محورهاي تولید استاندارد، بسته

 
بندي و نحوه تولید محصول و خدمت انجام می گیرد. 

رئیس جهاددانشگاهی استان سمنان ادامه داد: در فاز سوم طرح که اتصال به بازار است نیز فعالیت هایی از قبیل شکل دهی بازارهاي



فیزیکی و الکترونیکی و اتصال به بازار و بنگاه هاي بالادستی، تولید استاندارد و برندسازي، ارتقاء کمیت و کیفیت محصولات و بسته
بندي و همچنین کمک به تنظیم برنامه هاي تولید و فروش از طریق فروشگاه هاي اینترنتی طرف قرارداد با طرح که زیرنظر کارفرما و

 
مجري همکاري می کنند انجام می شود. 

انتهاي پیام



نقش مهم فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی در توسعه

کشور

منبع: خانه ملتشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/12/05

صالحی رئیس فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی با اشاره به انتخاب فرزاد گرامی به عنوان مشاور
فراکسیون گفت:فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري می تواند نقش مهمی در توسعه پایدار، اشتغال و کارآفرینی در کشور

داشته باشد.

مسلم صالحی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت با بیان اینکه ""فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و
خارجی"" می تواند محرك اصلی توسعه پایدار، اشتغال و کارآفرینی در کشور باشد، گفت: با جدیت به دنبال آن هستیم تا بتوانیم
اهداف اصلی این فراکسیون را از جمله توسعه شبکه نظام مند مابین نهادهاي دولتی و فعالان اقتصادي بخش خصوصی، ایجاد یک

 
بستر تعامل چابک جریانات سرمایه گذاري و سرمایه پذیري و نهایتا جذب سرمایه حداکثري با منشاء داخلی و خارجی، محقق کنیم. 

رئیس ""فراکسیون حمایت از سرمایه گذاري داخلی و خارجی"" افزود: براي رسیدن به اهداف ذکر شده، لازم است تا یک ساختار

 
اجرایی قدرتمند و هوشمند به کار گرفته شود تا بتواند با برنامه ریزي منسجم و علمی، نتیجه مطلوب را حاصل کند. 

وي تاکید کرد: در همین راستا، فرزاد گرامی، از اعضاي هیئت علمی دانشگاه و داراي سوابق و تجارب ارزشمند در این حوزه، به عنوان

 
مشاور ارشد فراکسیون منصوب شد./ 

پایان پیام



گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: خبر فوريشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/12/05

پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در دل کویر به
شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند.

پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ
هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در دل
کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها

 
ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند. 

استان مرزي و کویري خراسان جنوبی از نظر دارا بودن
مواد معدنی در کشور جایگاه ممتازي دارد به گونه اي که از
65 نوع ماده معدنی شناخته شده در ایران، 50 نوع آن در

 
خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آنها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک

 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 

 
آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی 



با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد اما توسعه تراش
گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد

 
معدنی و جلوگیري از خام فروشی آنها است. 

گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 

محمدابراهیم رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی
مردم منطقه و به منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه

 
هستند، تشکیل شد. 

وي افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

 
بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد 

کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت: در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق

 
وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

 
حمید پرورده افزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص برداشت از معدن داشت. 

وي گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 

وي اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این

 
معدن براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 

وي تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآوردهایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده



 
است. 

 
ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی 

اما مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام
نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده، توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود
شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج

 
شده است. 

علی حسن نیا افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که

 
از برداشت هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

وي وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها را
برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت روند

 
صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

وي گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

وي بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص مزایده و اخذ مجوزها و استعلامات از

 
وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

وي گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 

 
پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان 

سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسوول میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت

 
شوراي ثبت کشور خبر داد. 



عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این
سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 

محمد عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی

 
سنگ هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

وي افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر
توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

وي گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با

 
اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

مسوول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات
اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات

 
تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

وي اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

عرب گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث

 
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است 

آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و

 
توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 

محمدعلی عرب گفت: در حال حاضر از شهرهاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه

 
دارند و آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 



رییس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کارهاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 

محمود یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام

 
فروشی این سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

وي گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال

 
پرداخت شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

وي افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک مورد

 
حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 

خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه
قیمتی است.



دولت بخشی از بدهی خود را از طریق فروش سهام تامین می کند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/12/05

خبرگزاري آریا - مجلس شوراي اسلامی دولت را مکلف
کرد، مبلغ 10هزار میلیارد ریال از بدهی ناشی از عدم
اجراي بند (2) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل 44
قانون اساسی را از سال 1387 تاکنون از طریق فروش

 
سهام و دارایی هاي مالی تأمین کند. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، در نشست علنی نوبت عصر روز
دوشنبه در بررسی جزییات لایحه بودجه 1400نمایندگان
با پیشنهاد علیرضا سلیمی نماینده محلات در تبصره 2بند
د دولت را مکلف به پرداخت بدهی ناشی از عدم اجراي

 
قانون سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی کردند. 

در بند(د )تبصره 2 ماده واحده اصلاح شده آمده است: دولت مکلف است مبلغ 10هزار میلیارد ریال از بدهی ناشی از عدم اجراي بند
(2) ماده (29) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل چهل و چهارم (44) قانون اساسی از سال 1387 تاکنون را از طریق فروش سهام
و دارایی هاي مالی تأمین کند و به منظور حمایت از نوسازي و بهسازي بنگاه هاي تعاونی و ایجاد اشتغال و کارآفرینی، در بخش تعاون

 
در قالب افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون از محل ردیف 54-530000 جدول شماره (9) این قانون هزینه کند. 

 
نمایندگان مجلس شوراي اسلامی از روز گذشته بررسی لایحه بودجه 1400 را در جلسه علنی آغاز کرده اند. 

<--



احیا و فعال سازي 226 معدن از ابتداي سال تا 20 بهمن

منبع: ایمیدروشماره خبر:  215  |  تاریخ: 1399/12/05

مجري طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس خبر داد: عملکرد احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک، از
اهداف پیش بینی شده، فراتر رفت. به گفته جعفري، از ابتداي سال تا 20 بهمن ماه امسال، معادل 113درصد اهداف طرح، محقق

 
شده است. 

به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، سید رضا عظیمی در جلسه
بررسی عملکرد طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک، با
اعلام این خبر افزود: از ابتداي سال تا تاریخ یاد شده، 226 معدن
در سراسر کشور احیا و فعال شده اند یا با اقدامات زیرساختی،
توسعه یافته اند؛ این در حالی است که براي سال جاري احیا و

 
فعال سازي 200 معدن از سوي ایمیدرو پیش بینی شده بود. 

 
اشتغال مستقیم و افزایش تولید 

عظیمی گفت: طی مدت مورد بررسی 3005 شغل مستقیم
دراین طرح ایجاد شده که بیشترین آن مربوط به معادن فلزي بوده است. وي ادامه داد: معادن غیرفلزي، سنگ هاي تزئینی و مصالح

 
ساختمانی در رتبه هاي بعدي ایجاد شغل قرار دارند. 

به گفته عظیمی، حاصل احیا و فعال سازي این تعداد معدن، افزایش 8.1 میلیون تن تولید ماده معدنی است به طوري که معادن فلزي

 
بیشترین سهم را در حوزه تولید دارند و پس از آن، معادن غیرفلزي، سنگ هاي تزئینی و مصالح ساختمانی هستند. 

 
سرمایه گذاري 

وي درباره سرمایه گذاري هاي انجام شده براي این طرح اظهار داشت: از ابتداي سال تا 20 بهمن ماه جاري، نزدیک به 260 میلیارد

 
تومان سرمایه گذاري در این معادن شده که حدود نیمی از آن متعلق به معادن فلزي است. 

 
شناسایی 939 محدوده معدنی 

مجري طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس در بخش دیگري از سخنانش گفت: طی سال جاري 939 محدوده

 
معدنی در این طرح شناسایی و بر روي 466 معدن اقدام کلینیکی شده است. 

عظیمی یادآور شد: از ابتداي اجراي طرح (سال گذشته) تاکنون تعداد 372 معدن احیا و فعال شده اند یا توسعه یافته اند و همچنین
3068 محدوده معدنی شناسایی و بر روي 1436 معدن نیز اقدام کلینیکی انجام شده است.



شفافیت، اجراي دولت الکترونیک و بهبود خدمات مهندسی سه استراتژي هیات

مدیره دور هشتم

منبع: شبستانشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/12/05

زحمتکش گفت: سه استراتژي شفافیت، اجراي دولت الکترونیک و بهبود خدمات مهندسی در دوره هشتم هیات مدیره
سازمان اجرایی شده است.

زحمتکش گفت: سه استراتژي شفافیت، اجراي دولت
الکترونیک و بهبود خدمات مهندسی در دوره هشتم هیات

 
مدیره سازمان اجرایی شده است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از یزد؛ علی اصغر
زحمتکش در جشن روزمهندس و آیین تجلیل از مهندسان
برگزیده اخلاقی ضمن تبریک این روز به مهندسین اظهار
کرد: باعث افتخار جامعه مهندسی کشور است که در تقویم

 
رسمی یک روز به نام آنان و همزمان با روز تولد خواجه نصیرالدین طوسی از دانشمندان بنام ایرانی ثبت شده است. 

وي با تقدیر از همراهی و حمایت مجموعه مدیران ارشد استان به ویژه شخص استاندار، معاون عمرانی ایشان، مدیرکل راه و شهرسازي
و شهردار یزد افزود: تفویض اختیارات صورت گرفته از سوي اداره کل راه و شهرسازي در خصوص صدور پروانه اشتغال و واگذاري

 
نظارت عالیه به سازمان نظام مهندسی، اتفاقات خوبی را رقم زده است. 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد تاکید کرد: در طول دوسال گذشته و به طور کلی در دوره هشتم هیات مدیره

 
فعالیت ها را بر سه استراتژي استوارکردیم که هوشمند سازي و اجراي سامانه یکپارچه یکی از این موارد است. 

وي با بیان اینکه سامانه هاي الکترونیکی فعال در سازمان نظام مهندسی بروز رسانی شده و همه آنها در یک سامانه تجمیع می شود،
تصریح کرد: بزودي سامانه سینا تمامی فعالیت هاي سازمان را به طور متمرکز به مهندسین و مردم ارائه می کند تا علاوه بر کوتاه

 
شده فرایند ها، تکریم ارباب رجوع به سهولت صورت گیرد. 

زحمتکش با اشاره به اینکه سامانه سینا با هدف تمرکز بخشیدن به فعالیت هاي الکترونیک سازمان کار خود را شروع کرده است؛
خاطرنشان کرد: دو فرایند درخواست عضویت و امور مربوط به صدور و تمدید پروانه اشتغال بر روي این سامانه فعال شده و قابل

 
دسترسی است. 

وي در ادامه به موضوع حذف نقشه هاي کاغذي گاز اشاره کرد و افزود: به همت بخش انفورماتیک سازمان، اولین استانی هستیم که
فرایندهاي مرتبط به با بخش گاز را به صورت تمام الکترونیک ارائه کردیم تا با این کار بیش از90 هزار تردد را در زمان شیوع کرونا



 
کاهش داده باشیم. 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد عنوان کرد: سامانه هاي ارجاع نظارت، پیشنهاد طراحی و وب سرویس هاي ارتباط
گیري با شهرداري ها در حال فعالیت رسمی و بعضا آزمایشی هستند که درحال حاضر مزایاي سامانه ارجاع نظارت برهیچ فردي

 
پوشیده نیست. 

وي با بیان اینکه استراتژي دوم سازمان بهود کیفیت خدمات مهندسی سازمان به منظور افزایش اعتماد مردمی است، خاطرنشان کرد:
با تلاش واحد آموزش نسبت به ارائه دوره هاي آموزشی مورد نیاز براي مهندسین اقدام کردیم به طوري که در 10 ماه اخیر 113 دوره

 
آموزشی برگزار شد که بیش از60 درصد آنها دوره هاي آموزشی آزاد و مهارتی براي دانش افزایی بیشتر مهندسان ارجمند بوده است. 

زحمتکش ادامه داد: در همین راستا و به منظور ارتقا سطح کیفی مهندسان جوان طرحی در شرف اجرا داریم تا با ایجاد ارتباط بین

 
مهندسان پیشکسوت و جوان نسبت به انتقال تجربیات گران سنگ آنان اقدام شایسته اي صورت گیرد. 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان یزد شفاف سازي را یکی دیگر از اولویت هاي سازمان در دوره هشتم هیات مدیره عنوان و یاد
آورشد: این موضوع که عدالت در برنامه سازمان ملموس نبود با راه اندازي سامانه ارجاع نظارت تا حدي زیادي برطرف شد و در حال
حاضر توزیع پروژه ها به صورت شفاف و با استفاده از مکانیسم مشخص به مهندسان انجام می شود و مهندسان می توانند براساس

 
ظرفیت و امتیاز خود نسبت به انتخاب پروژه ها اقدام نمایند. 

وي با اشاره اینکه اجراي شفافیت در سازمان نظام مهندسی مشکلاتی را براي هیات مدیره به وجود آورد، تاکید کرد: آنچه مهم و
اساسی بود اینکه برنامه هاي مد نظر هیات مدیره دوره هشتم در این خصوص پیش رفته و در حال حاضر شفافیت مطلوبی در امور

 
اجرایی و تصمیم گیري سازمان قابل مشاهده است. 

وي در پایان سخنانش با بیان اینکه در سال 97 و در بدو شروع به فعالیت هیات مدیره دور هشتم میزان پرونده هاي ورودي به
سازمان معادل 450 هزار متر مربع بوده است عنوان کرد: در حال حاضر این رقم به بالاي یک میلیون متر مربع رسیده که نشان از

 
هدف گذاري درست هیات مدیره دارد 

محمدعلی طالبی استاندار یزد نیز با تبریک این روز به مهندسان فعال در استان اظهار کرد: خوشبختانه تلاش هاي سازمان نظام
مهندسی ساختمان استان و مسئولیت هاي خطیر این سازمان مورد توجه سایر دستگاه هاي مسئول قرار گرفته که امیدواریم این

 
هماهنگی ها باعث افزایش دایره تاثیر این سازمان بر شهر و ساخت و سازها شود. 

وي ابراز امیدواري کرد تا بخش دولتی و سازمان نظام مهندسی ساختمان استان پایه گذار اقدامات مطلوبی براي شهر و استان یزد در

 
حوزه ساخت و ساز باشند. 

در این مراسم از 25 نفر از مهندسان برگزیده اخلاقی در گروه هاي هفت گانه سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد تجلیل شد.



درآمدزایی از ریزگردها/ "آب سرخ " قلعه گنج گمشده جازموریان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1399/12/05

نیم صفحه نخست رزونامه هاي امروز سه شنبه 5 اسفند 1399 استان کرمان را اینجا ببینید.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از کرمان، نیم صفحه نخست روزنامه هاي امروز سه
شنبه 5 اسفند 1399 استان کرمان را همراه با تیتر و

 
عناوین مختلف اینجا مشاهده کنید. 

روزنامه حدیث کرمان از واسطه ها صحبت کرده که عامل

 
گرانی هستند و تحلیلی از نایابی مرغ در کرمان ارائه داده است. 

 
روزنامه کاغذ وطن با تیتر "آب سرخ" قلعه گنج گمشده جازموریان و سند آمایش سرزمینی استانی کارایی ندارد، منتشر شد. 

 
روزنامه کرمان امروز کمبود مرغ در کرمان و درآمدزایی از ریزگردها و اشتغال بالاي جوانان ایرانی و عراقی را مطرح کرده است. 

 
روزنامه واقعه نیز امروز در سرمقاله خود مشارکت بالا و شگفت انگیز مردم در انتخابات ریاست جمهوري را مطرح کرده است. 

 
 



 
 

 
 



داستان سرمایه گذاري که به توصیه پدر کارخانه اي در استان اردبیل بنا نهاد/

طالبی: تولید تنها راه مقابله با تحریم ها است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1399/12/05

 خبرگزاري فارس- اردبیل| مهران عقلمند: این روزها یکی
از مهم ترین مسائل روز کشور مباحث اقتصادي بوده و بحث و بررسی مسائل اقتصادي و تحلیل آینده پیش روي جامعه نقل محافل

 
عمومی شده است. 

در این بین افرادي هستند که تمامی مشکلات اقتصادي حاکم بر جامعه را بر گردن تحریم انداخته و برخی از مسؤولان نیز با استفاده
از این موضوع تحریم ها را مقصر اصلی برخی کاستی ها و مشکلات اقتصادي دانسته و این چنین بهانه تحریم را پوششی بر سوء

 
مدیریت هاي خود قرار داده اند. 

 
 

 
  

اما در این بین، سرمایه گذاران و افرادي هستند که بدون توجه به چنین تنگناهایی که به دلیل تحریم براي کشور به وجود آمده، این
موضوع را به فرصتی براي نشان دادن قدرت و توانایی تولیدکنندگان ایرانی قرار داده و پا در عرصه علمی و تولیدي با اتکا به توان

 
داخلی کشور قرار داده اند. 

رحیم طالبی، مرد با تجربه در عرصه تجارت بوده که پس از سال ها فعالیت در حوزه صادرات با عزمی راسخ، تکیه به توان داخلی و



توجه به وضعیت اقتصادي موجود در کشور و نیاز به تولید و خودکفایی این بار پا در کارزار تولید گذاشته و در کنار ایجاد اشتغال براي

 
جوانان این مرز و بوم به فکر توسعه تولید در کشور و رونق آن بوده است. 

وي پیش از این صادر کننده رزین تولیدي در کشور به سایر کشورها بوده و امروز با تجارب اندوخته خود از سال ها تجارت و صادرات،
قدم در راه تولید این محصول گذاشته و از آنجائی که اصالت اردبیلی دارد استان اردبیل را به عنوان محل احداث کارخانه انتخاب کرده

 
است. 

 
 

 
  

با پیشرفت علم و تکنولوژي در عصر جدید، نیاز به تولیدات متناسب با تکنولوژي روز رفته رفته بیشتر شده و یکی از این مواد که به

 
عنوان مواد اولیه در بسیاري از صنایع کاربرد دارد محصول رزین است. 

این ماده که به دو صورت طبیعی و مصنوعی یافت می شود از لحاظ علمی در گروه پلیمرها قرار دارد که داراي خواص و کاربردهاي
گوناگونی هستند و اما از اصلی ترین وظایف این ماده می توان به ایجاد چسبندگی، استحکام، مقاومت در برابر خوردگی و رطوبت و ...

 
اشاره کرد. 

در گذشته از رزین طبیعی که خواص یاد شده را داشتند و به صورت گیاهی که اغلب از درخت کاج به دست می آمد براي درزگیري
وسایل چوبی، چسبندگی در مواد و ... استفاده می شد که با پیشرفت علم و تکنولوژي این ماده به صورت مصنوعی با استفاده از

 
ترکیبات شیمیایی ساخته شد. 

با توجه به ویژگی هاي رزین ها، این ماده کاربرد بسیار زیادي در صنعت رنگ سازي، چسب سازي، کاشی و سرامیک، پلاستیک،
لاستیک، نساجی، صنایع بسته بندي، کاغذ، کف پوش، چرم و ... داشته و اساسا این صنایع بدون وجود این ماده توان چسبندگی و

 
کنار هم قرار گرفتن اجزا را نخواهند داشت و از این رو این ماده یکی از مواد اولیه مهم در این صنایع به شمار می رود. 



موارد ذکر شده نشانگر گستره مصرف این ماده در صنایع مختلف بوده که روز به روز نیز نیاز به مصرف آن بیشتر شده و به عنوان یک
ماده اولیه مهم در صنایع مختلف به شمار می رود و از طرفی دیگر این محصول یکی از محصولات صادراتی بوده و از قابلیت صادرات

 
بسیار بالایی برخوردار است. 

رحیم طالبی، از فعالان بخش خصوصی و تجار با سابقه در حوزه صادرات این محصول با علم به توان صادراتی و تولیدي این محصول،
خود به فکر تولید آن افتاده و امروزه با راه اندازي واحدتولیدي خود در منطقه رضی مشگین شهر استان اردبیل اقدام به تولید این
محصول پر اهمیت و صادرات آن کرده است، براي کسب اطلاعات بیشتر در خصوص این واحدتولیدي به سراغ این سرمایه گذار رفته و

 
پاي صحبت هاي وي نشستیم. 

 
 

 
  

 
فارس: کمی خودتان را معرفی کنید؟ 

طالبی: بنده رحیم طالبی متولد سال 1344 هستم که از دوران جوانی علاقه زیادي به مباحث اقتصادي و تجارت داشتم و از حدود 16
سال پیش به صورت کامل وارد عرصه تجارت و صادرات شدم و فعالیت خود را بر صادرات محصول رزین تولید شده در کشور متمرکز

 
کردم و بیشتر در صادرات این محصول فعالیت دارم. 

 
 



 
  

 
تولید تنها راه مقابله با تحریم ها است 

 
فارس: چه شد که وارد عرصه تولید شدید؟ 

طالبی: یکی از موضوعات مهم در وضعیت کنونی اقتصادي کشور توجه ویژه به امر تولید بوده و امروزه ما فقط با تولید و خودکفایی
می توانیم در برابر تحریم ها ایستادگی کنیم و در کنار آن اشتغال جوانان به یکی از معضلات جامعه تبدیل شده که یکی از وظایف

 
سرمایه گذاران و افرادي که توان ایجاد اشتغال و احداث واحدهاي تولیدي را دارند توجه به این موضوع است. 

بنده نیز با توجه به اینکه تجربه کافی در عرصه تجارت این محصول دارم و از طرفی دیگر با توجه به پیشرفت این صنعت در سال هاي
اخیر و نیاز کشور به تولید این محصول تصمیم به احداث واحد تولیدي این محصول گرفتم تا در کنار اشتغال زایی، گامی مثبت در

 
راستاي اجراي فرمایش هاي مقام معظم رهبري و جهش تولید بردارم. 

 
 

 
  

 
توصیه پدر مرا به سرمایه گذاري در استان اردبیل ترغیب کرد 

 
فارس: دلیل خاصی داشت که رضی را به عنوان محل احداث این واحد تولیدي انتخاب کردید؟ 

طالبی: بنده اصالت اردبیلی دارم و پدرم دوران کودکی خود را در منطقه رضی شهرستان مشگین شهر گذرانده است و در حالی که
بسیاري از آشنایان و دوستان، مکان هاي دیگري را براي احداث این واحد تولیدي به من معرفی می کردند اما توصیه پدرم به احداث

 
این کارخانه در منطقه رضی باعث شد که تصمیم به احداث این واحد تولیدي در این منطقه بگیرم. 

پدرم در گذشته طعم واقعی محرومیت در این منطقه را چشیده بود و به من نیز توصیه کرد تا با احداث این کارخانه در این منطقه

 
قدمی در حد توان خود در راستاي ایجاد اشتغال و رفع محرومیت در این منطقه بردارم. 

 
  



 
 

 
  

 
فارس: احداث کارخانه را از چه سالی آغاز کردید؟ 

طالبی: در بهمن ماه سال 97 زمین را در منطقه رضی براي احداث کارخانه تحویل گرفتیم و در مرداد ماه سال جاري نیز تمامی
مراحل احداث این کارخانه را به اتمام رسانده و تمامی تجهیزات و دستگاه ها براي تولید آماده شدند اما برخی مشکلات در گمرگ و
عدم ترخیص برخی از مواد مورد نیاز براي شروع فعالیت که به دلیل برخی تصمیمات غیرکارشناسی توسط بانک مرکزي به وجود
آمده بود سبب شد تا وقفه 4 ماهه در تولید رخ دهد و اما پس از رفع این مشکل امروز شاهد تولید این محصول در این واحد تولیدي

 
هستیم. 

 
 

 
  

 
اشتغال زایی 30 نفري در فاز اول واحد تولیدي رزین 

 
فارس: میزان سرمایه گذاري و اشتغال زایی شما در این کارخانه به چه میزان است؟ 

طالبی: احداث این کارخانه در فاز اول با سرمایه گذاري 8 میلیارد تومانی انجام یافته که 4 میلیارد تومان آن از طریق تسهیلات بانکی

 
تامین شده و میزان تولید این واحد تولیدي در حال حاضر 3هزار تن در سال است. 

0:00



البته این رقم را تا 7 هزار تن در سال افزایش خواهیم داد و در حال حاضر نیز نزدیک به 16 نفر در این واحدتولیدي مشغول به
فعالیت هستند که با تکمیل فاز اول، این تعداد نیز به 35 نفر افزایش پیدا خواهد کرد و اما در کنار آن در فازهاي آتی که تصمیم به
احداث واحد رنگ سازي در کنار تولید رزین نیز داریم، فرصت شغلی براي حدود 80 نفر دیگر ایجاد می شود و در این راستا نیز

 
اقدامات مناسبی انجام شده و حتی زمین هاي مورد نیاز براي احداث فازهاي بعدي این کارخانه را خریداري کرده ایم. 

 
 

 
  

 
ارزآوري 20 هزار دلاري در هر تریلی صادراتی 

 
فارس: آیا در حال حاضر صادراتی هم از محصولات تولیدي خود داشته اید؟ 

طالبی: در یک ماه گذشته از تولید این محصول به تازگی سومین تریلی محصولات تولیدي ما وارد کشور ترکیه شده و در کنار
صادرات این محصول به کشورهاي اروپایی که از جمله اصلی ترین اهداف بوده با توجه به شرایط موجود، صادرات آن به کشورهاي

 
همسایه از جمله ترکیه، جمهوري آذربایجان و ... در برنامه اولیه ما قرار دارد. 

با توجه به اینکه تخصص من در حوزه صادرات بوده و بازار مناسب این محصول را با توجه به سابقه گذشته خود در صادرات آن در
اختیار دارم سعی خواهیم داشت تا به صادرات این محصول در کنار جلوگیري از خروج ارز از کشور شاهد ارزآوري مناسب به کشور نیز

 
در شرایط کنونی اقتصادي کشور باشیم به طوري که میزان ارزآوري این محصول در هر تریلی در حدود 20 تا 30 هزار دلار است. 



 
 

 
  

 
سرمایه گذاران، مجاهدان خط مقدم جنگ اقتصادي هستند 

 
فارس: به نظر شما وظیفه سرمایه گذاران در وضعیت اقتصادي حاکم بر کشور چیست؟ 

طالبی: با توجه به شرایط حاکم بر جامعه و تحریم ها، میدان جنگ به جنگ اقتصادي تغییر یافته و در این جنگ سرمایه گذاران
همانند سربازان و مجاهدان خط مقدم جنگ هستند و آگاهی کاملی از مشکلات، موانع و خطرات جنگ اقتصادي داشته اما در راستاي

 
رفع مشکلات اقتصادي کشور قدم در کارزار تولید گذاشته و در صدد شکست تحریم ها و توطئه هاي دشمنان هستند. 

از این رو با توجه به نیاز کشور به سرمایه گذاري و تولید فعالان بخش خصوصی باید با حس وطن دوستی و نوع دوستی خود تمام
تلاش خود را در راستاي رفع مشکلات کشور انجام دهند تا بتوانیم با همکاري و همیاري یکدیگر شاهد پیروزي کشور در این جنگ

 
اقتصادي باشیم و این امر نیز جز با توجه ویژه به تولید و خود کفایی میسر نخواهد شد. 

 
 

 
  



 
جهش تولید با تلاش شبانه روزي امکان پذیر است 

 
فارس: وظایف مسئولان در حمایت از سرمایه گذران چیست؟ 

طالبی: از آنجائی که سرمایه گذاران به صورت آگاهانه قدم در کارزار تولید می گذارند از این رو انتظار می رود که مسؤولان نیز با
حمایت واقعی و عملیاتی خود از سرمایه گذران راه و مسیر تولید را براي سرمایه گذران هموارتر سازند تا شاهد برچیده شدن معضل

 
بیکاري در جامعه باشیم. 

در حال حاضر در شرایط عادي اقتصادي قرار نداریم و مقام معظم رهبري نیز با علم به این موضوع سالیان متمادي است که شعارهاي
اقتصادي را براي طول سال انتخاب می کنند و در سال جاري نیز در فرمایش هاي خود سخن از جهش تولید به میان آوردند؛ در سال

 
جهش تولید باید فرماندهان این جنگ نیز به صورت شبانه روزي در پی حل مشکلات اقتصادي باشند. 

اگر قرار بر این است تا جهشی در تولید داشته باشیم، این جهش با رفتار عادي و تصور شرایط عادي امکان پذیر نیست و به همین
دلیل مسؤولان دولتی وظیفه بسیار سنگین و خطیري بر دوش دارند تا با تلاش دو چندان و فعالیت شبانه روزي موانع و مشکلات

 
موجود بر سر راه تولید را بردارند تا شاهد جهشی عظیم در تولید کشور و عمل به سخنان مقام معظم رهبري باشیم. 

 
 

 
  

 
فارس: از فعالیت و همکاري مسؤولان استانی از سرمایه گذاران راضی هستید؟ 

طالبی: خوشبختانه در حال حاضر مسؤولان استان اردبیل دیدگاه بسیار مثبتی به سرمایه گذاري در این استان دارند و در طول سال
هاي گذشته همکاري مناسبی با من براي احداث این واحد تولیدي داشتند، امیدوارم که همچنان به رویکرد خود در عرصه حمایت از
سرمایه گذاران ادامه دهند تا شاهد رشد و توسعه اقتصادي استان اردبیل باشیم و البته در این بین نواقصاتی نیز وجود دارد، اما اغلب

 
مسؤولان استان اردبیل سعی در رفع مشکلات سرمایه گذاران و جذب فعالان بخش خصوصی دارند. 



 
 

 
  

 
فارس: سخن پایانی ... 

طالبی: امروزه بسیاري از مشکلات موجود در جامعه و آسیب هاي اجتماعی ریشه در معضلات بیکاري و عدم اشتغال جوانان دارد و از

 
این رو از تمامی فعالان بخش خصوصی درخواست دارم که تلاش خود را در راستاي رفع این مشکل انجام دهند. 

در کنار آن نیز در این راه نیازمند همراهی مستمر و همکاري مسؤولان دولتی هستیم و من آینده اقتصادي استان اردبیل با اقدامات
انجام یافته در سال هاي اخیر را روشن می بینم، در کنار آن این استان سرشار از پتانسیل ها و ظرفیت هاي اقتصادي از جمله

 
گردشگري بوده و از این لحاظ نیز باید برنامه ریزي دقیقی در استان اردبیل در راستاي توسعه استان انجام گیرد. 

انتهاي پیام/3463/



طرح مطالعات بوم گردي روستایی چهارمحال و بختیاري به زودي مصوب می

شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/12/05

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار چهارمحال و بختیاري گفت: کلیات طرح مطالعات مناطق اولویت دار بوم گردي
روستایی در استان به زودي مصوب می شود.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شهرکرد، مجید نظري معاون هماهنگی امور عمرانی
استاندار چهارمحال و بختیاري با اشاره به اینکه کلیات
طرح مطالعات مناطق اولویت دار بوم گردي روستایی در
استان به زودي مصوب می شود اظهار داشت: بخشی از
جزییات این طرح بنا به نظر کارشناسان نیاز به بازنگري

 
دارد که تا پایان امسال تکمیل خواهد شد. 

او بر لزوم مشارکت هر چه بیشتر دستگاه هاي اجرایی مرتبط براي تدوین نهایی این طرح تأکید کرد و افزود: دانشگاه شهرکرد به
عنوان مجري، مراحل اجراي این طرح مطالعاتی را از سال 98 آغاز کرده است و باید با جمع بندي نظرات و پیشنهاد هاي تخصصی

 
دستگاه هاي اجرایی، این طرح تا پایان امسال مصوب و وارد مرحله عملیاتی شود. 

نظري با بیان اینکه چهارمحال و بختیاري از قطب هاي گردشگري طبیعی در کشور به شمار می رود، اضافه کرد: تاکنون اقدام مؤثري
براي استفاده بهینه از ظرفیت هاي موجود براي توسعه صنعت گردشگري در استان صورت نگرفته است که دلیل آن را می توان در

 
آماده نبودن زیرساخت ها و اجرایی نشدن برخی طرح هاي مطالعاتی دانست. 

 
بیشتر بخوانید 

- پرداخت بیش از 11 میلیارد ریال اعتبار به روستا هاي در معرض خطر او ادامه داد: گسترش شیوه هاي نوین اطلاع رسانی و تبلیغی
و فراهم کردن زمینه مسافرت هاي متنوع و جذاب براي گردشگران ورودي به استان می تواند ضریب ماندگاري گردشگران را افزایش

 
داده و موجب شود تا آنان نیز در تبلیغ جاذبه ها و امکانات گردشگري استان نیز مشارکت داشته باشند. 

مهدي کرمی مجري طرح مطالعات مناطق اولویت دار بوم گردي روستایی استان نیز گفت: با استفاده از دیدگاه کارشناسان و همچنین
شیوه علمی «دلفی»، بیش از 60 شاخصه براي اعمال چگونگی اولویت بندي ها در این طرح مطالعاتی تعریف شد که این تعداد

 
شاخصه در زیر مجموعه معیار هایی همچون توسعه پایدار، تناسب معماري و ارائه خدمات با کیفیت قرار گرفتند. 

او افزود: در ادامه اجراي طرح مطالعاتی، اطلاعات و شاخصه هاي استخراج شده در روش تحلیل سلسله مراتب بررسی شد که در پایان
براي تعیین اولویت هاي بوم گردي روستایی، شهرستان هاي استان در هر یک از سه معیار اصلی در نظر گرفته شده، سطح بندي

شدند. 



کرمی با اشاره به پهنه بندي استان در شش قسمت براي تعیین اولویت ها اضافه کرد: بر اساس این پهنه بندي، تمامی روستا هاي

 
چهارمحال و بختیاري براي اجراي برنامه ها و فعالیت هاي بوم گردي نیز در شش گروه مشخص و اولویت بندي شدند. 

او محدودیت هاي زمانی، مکانی و مالی را در اجراي طرح هاي مطالعاتی مهم دانست و گفت: اولویت بندي مناطق روستا هاي استان
براي اجراي برنامه هاي بوم گردي، هدف اصلی این طرح را تشکیل می داد و بررسی ظرفیت هاي عشایري چهارمحال و بختیاري در

 
مباحث بوم گردي نیز باید مورد توجه قرار گیرد. 

کرمی تصریح کرد: ظرفیت هاي بسیاري در حوزه گردشگري چهارمحال و بختیاري موجود است که ضروري است طرح هاي عملیاتی
بر مبناي شاخصه هاي علمی، تعریف و تدوین شوند تا موارد مربوط به اشتغال زایی و کسب درآمد در جوامع محلی و روستایی با

استفاده از این ظرفیت ها به خوبی محقق شود.



23هزار میلیارد تسهیلات به بخش صنعت و معدن داده شد

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیر عامل بانک صنعت و معدن اعلام کرد که این بانک تاکنون معادل 23 هزار میلیارد تومان تسهیلات به بخش صنعت و
معدن پرداخت کرده که عمده این تسهیلات در قالب سرمایه در گردش بوده است.

مدیر عامل بانک صنعت و معدن اعلام کرد که این بانک
تاکنون معادل 23 هزار میلیارد تومان تسهیلات به بخش
صنعت و معدن پرداخت کرده که عمده این تسهیلات در

 
قالب سرمایه در گردش بوده است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، حسین مهري،
گفت: بانک صنعت و معدن از ابتداي سال تاکنون در مجموع 23 هزار میلیارد تومان تسهیلات به بخش صنعت و معدن پرداخته که
رشد قابل ملاحظه اي نسبت به قبل داشته است. همچنین، بیشترین تسهیلات ارائه شده از سوي این بانک در قالب سرمایه در گردش

 
بوده است. 

وي افزود: این بانک، تخصصی است و بانک مرکزي به بانک صنعت و معدن اجازه پرداخت وام ازدواج محدودي را می دهد که این

 
میزان سالانه حدود 14 تا 16 هزار فقره تسهیلات ازدواج است . 

در ادامه، مهري درباره اینکه بانک مرکزي براي کنترل رشد ترازنامه بانک ها یکسري محدودیت ها ایجاد کرده است، گفت: بسیاري از
بانک ها در این زمینه طبق اعلام بانک مرکزي عمل می کنند و هدف این طرح مانع شدن در افزایش پایه پولی است. تاکنون این
محدودیت ها براي بانک صنعت و معدن مانعی ایجاد نکرده است و به اعتقاد من این امر هیچ گونه محدویتی ایجاد نمی کند. در کل

 
وضعیت ترازنامه این بانک مناسب و رشد غیرمعقولی نداشته است. 

مدیر عامل بانک صنعت و معدن در زمینه حمایت هاي مالی براي کرونا توضیح داد: در زمینه تجهیزات پزشکی مرتبط با کرونا تامین
مالی انجام دادیم و طبق دستورالعمل بانک مرکزي با واحدهاي تولیدي همراهی و از آن ها حمایت کردیم و در رابطه با امهال

 
مطالبات نیز طبق بخشنامه بانک مرکزي امهال مطالبات واحدهاي تولیدي تا پایان شهریور سال آینده تمدید شد. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: رویکرد و برنامه محوري حرکت به سمت بانکداري دیجیتال است که در این راستا تاکنون چندین طرح
رونمایی شده است. شعبه هاي بانک صنعت و معدن کم است و تمام سعی و تلاش همکاران ما این است که اکثر خدمات به صورت

 
غیر حضوري ارائه شود و در حال حاضر بیشتر ارائه خدمات بانک صنعت و معدن غیر حضوري است. 

پربیننده ترین برنامه فروشگاه هاي زنجیره اي براي تخفیف کالاها در آستانه سال نو محورهاي اصلی ماموریت شتاب دهنده صدر فردا/
ایجاد اولین مرکز نوآوري در حوزه مواد ساختمانی افزایش 90درصدي تولید کارخانه کاشی و سرامیک سعدي/ افزایش دوبرابري



اشتغال در سه سال آینده رشد 17درصدي تولید کارخانه جات سعدي/ ماموریت شستا در مناطق توسعه نیافته وضع عوارض
کشورهاي همسایه براي میلگرد ایران



ارتقاي 2برابري درآمد شرکت مس در افق 1404

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1399/12/05

اردشیر سعدمحمدي گفت: خوشبختانه این شرکت در حال حاضر دو میلیارد و چهارصد و هشتاد میلیون یورو به علاوه 30
هزار میلیارد تومان در قالب 29 طرح در دست اجرا دارد.

 
 اردشیر سعدمحمدي 

 
 ملی صنایع مس ایران (هلدینگ) 

 
 

اردشیر سعدمحمدي گفت: خوشبختانه این شرکت در حال حاضر دو میلیارد و چهارصد و هشتاد میلیون یورو به علاوه 30 هزار

 
میلیارد تومان در قالب 29 طرح در دست اجرا دارد. 

به گزارش اقتصادآنلاین ، سعدمحمدي با بیان این مطلب گفت: امیدوار هستیم با اجراي این طرح ها تا سال 1404 شرایط درآمد
شرکت مس را از 2 میلیارد دلار در شرایط فعلی، به 4 و نیم میلیارد دلار ارتقا دهیم و با اجراي این طرح ها جزو 10 شرکت برتر دنیا

 
در تولید مس قرار بگیریم. 

وي افزود: همدلی در شرکت باعث شده در سال آینده کارخانه کنسانتره دره آلو و دره زار و فلوتاسیون سرباره وارد مدار شود، مفهوم
این موضوع 400 هزار تن کنسانتره است که ارزش این عدد نیز 800 میلیون دلار است که با ارز 22 هزار تومانی حدود 17 هزار

 
میلیارد تومان است. 

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران تاکید کرد: طرح هاي شرکت ملی صنایع مس ایران در مسیري کاملاً شفاف و مشخص و
خوبی ریل گذاري شده است. 



وي تصریح کرد: پالایشگاه، کارخانه کنسانتره 300 هزار تنی به همراه اکتشافی که در سریدون شکل می گیرد و همچنین احداث فاز
2 تغلیظ میدوك، فاز 3 تغلیظ سونگون و کارخانه فلوتاسیون حاصل از سرباره هاي ذوب خاتون آباد بیانگر روند رو به جلویی است که

 
در حال طی کردن هستیم و نشان می دهد که شرکت مس حرف هاي بزرگتري را در دنیا می تواند بزند. 

پربیننده ترین برنامه فروشگاه هاي زنجیره اي براي تخفیف کالاها در آستانه سال نو محورهاي اصلی ماموریت شتاب دهنده صدر فردا/
ایجاد اولین مرکز نوآوري در حوزه مواد ساختمانی افزایش 90درصدي تولید کارخانه کاشی و سرامیک سعدي/ افزایش دوبرابري
اشتغال در سه سال آینده رشد 17درصدي تولید کارخانه جات سعدي/ ماموریت شستا در مناطق توسعه نیافته وضع عوارض

کشورهاي همسایه براي میلگرد ایران



مرگ تدریجی رویاهاي کودکانه/ ''کودکان کار'' قربانیان کوچک فقر در

جامعه

منبع: داناشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1399/12/05

در روزهاي پایانی سال که سایه سنگین کرونا همه جا را فرا گرفته، کودکانی به ناچار در خیابان مشغول به کار هستند، اگرچه
ترس از کرونا را در دل دارند اما فقر آنها را به سمت کار سوق داده است.

 در روزهاي پایانی سال که سایه سنگین کرونا همه جا را
فرا گرفته، کودکانی به ناچار در خیابان مشغول به کار هستند، اگرچه ترس از کرونا را در دل دارند اما فقر آنها را به سمت کار سوق

 
داده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از سفیرافلاك، هر ساله اسفندماه که از راه می رسید، رسیدن بهار و سال نو را می شد از
شلوغی بازار فهمید، ماهی هاي رقصان تنگ هاي ماهی، سبزه هایی که با رُبان قرمز تزئین شده بودند، بوي سمنوي تازه که در دیگ

 
هاي مسی کنار بازار قرار داشت و تخم مرغ هاي رنگی که هر کدام در بازار مشتري هایی خاص داشتند. 

اوایل اسفند سال گذشته با شیوع کرونا، بی رمقی به بازار سر کشید، ترس و دلهره از ویروسی که تازه شیوع پیدا کرده بود همه را

 
خانه نشین کرد اما در میان بازار و خیابان، کودکانی مظلومانه و معصومانه در نبرد با فقر و نداري مشغول کار بودند. 

در حالی که مدام تاکید می شد در خانه ماندن بهترین راه در امان ماندن از کروناست اما این کودکان به ناچار زیر سایه کرونا و فقر در

 
خیابان ها و چهار راه ها مشغول کار بودند. 

کسب و کار کودکانی که آرزوهایشان در لابه لاي این همه سختی و مشکلات، بر باد می رود، کودکانی که کودکی نکرده وارد دنیایی

 
پر از دغدغه و مشکلات شده اند تا بتوانند کمک خرج خانواده باشند. 



 
 

 
زندگی آرام، آرزوي کودکان کار 

داشتن یک زندگی آرام، همه آرزوي یک کودك کار است، کودکانی که شاید تاکنون از بسیاري امکانات که براي کودکان دیگر تکراري

 
شده، براي کودکان کار به معناي خوشبختی باشد، آرزوهاي کودکانه اي که هر لحظه رنگ می بازند. 

در روزهایی که خطر کرونا بیخ گوش کودکان هم می باشد، برخی از کودکان کار به دور از مسائل بهداشتی مشغول زباله گردي و یا
در چهار راه ها مشغول فروش آدامس و دستمال هستند، نه این که از کرونا خبر نداشته باشند بلکه چاره اي ندارند و براي رهایی از

 
فقر مشغول به کار شده اند. 

در این روزهاي پایانی سال، کودکان کار مانند همیشه در خیابانها هستند و در چشمانشان می توان حسرت رسیدن یک نوروز بدون

 
مشکلات و رسیدن به آرزوهایشان را مشاهده کرد، آرزوهایی که وسعت آنها خیلی هم زیاد نیست. 

رضا و اکبر نزدیکی چهار راه کنار بلوار نشسته اند، یکی بسته هاي دستمال به دست دارد و دیگري آدامس می فرشد، هر ماشینی که

 
پشت چراغ می ایستد کلی التماس می کنند تا شاید درآمدي کسب کنند. 

 
نان آوران کوچک خانواده 

رضا می گوید 12 سال دارم و چند سالی مدرسه رفتم، پدرم مریض است و براي کمک به مادرم هر روز در خیابانها کار می کنم البته

 
بعضی وقتها هم در نزدیکی بازار دستفروشی می کنم و پول اندکی را با فروش آنها به دست می آورم. 

وقتی از رضا در مورد نوروز می پرسیم لبخندي تلخ روي لبانش نقش می بندند و می گوید: نوروز کجا بود عید براي کسانی است که

 
دستشان به دهنشان می رسد، همین که بتوانم مادرم را خوشحال کنم و اندك پولی را کسب کنم هنر است. 

وي با اشاره به شیوع کرونا و حضور مستمر در خیابان افزود: می دانم که کرونا خطرناك است من هم دوست دارم در خانه بمانم ولی

 
چاره اي ندارم از وقتی چشم باز کردم همش مشکلاتی بود که اجازه نداد زندگی آرامی داشته باشیم. 

آروزیش این است درسش را ادامه دهد، فارغ از همه مشکلات به جاي این که هر روز ساعتها در خیابان کار کند وقتش را براي درس



 
خواندن بگذارد تا بتواند در آینده موفق شود و آرزویش را یکی پس از دیگري محقق نماید. 

 
 

 
سختی هایی که روي دوش کودکان کار سنگینی می کند 

ابراهیم آذري وند معاون اجتماعی بهزیستی لرستان در گفت و گو با سفیر افلاك اظهار داشت: 555 کودك کار در استان شناسایی

 
شده اند که والدین این کودکان یا اعتیاد دارند و یا دچار فقر شدید اقتصادي هستند که در مناطق حاشیه اي زندگی می کنند. 

وي با اشاره به ارائه مهارت به والدین این کودکان افزود: در راستاي ساماندهی کودکان کار، یکی از برنامه ها، ارائه آموزش هاي فنی
حرفه اي به والدین این کودکان بود که تعداد زیادي از مادران کودکان کار امسال آموزش هاي لازم را فرا گرفتند و از این مهارت می

 
توانند در جهت توانمندسازي و اشتغال بهره ببرند. 

معاون اجتماعی بهزیستی لرستان تصریح کرد: برخی از کودکان کار به دلایلی از ادامه تحصیل انصراف دادند که تلاش هایی براي

 
بازگشت این کودکان به تحصیل فراهم شده تا بتوانند درس و مدرسه را ادامه دهند. 

آذري وند عنوان کرد: در همین راستا براي کمک به خانواده هاي کودکان کار که دچار فقر اقتصادي هستند، بسته هایی تهیه و در

 
بین آنها توزیع شده است. 

 
ضرورت اقدامات پژوهشی 

وي اقدامات پژوهشی را در این راستا ضروري دانست و بیان کرد: نیاز است براي کاهش تعداد کودکان کار اقدامات پژوهشی و تحلیلی

 
صورت گیرد و از ابعاد مختلف به این قضیه رسیدگی شود و با یک عزم جدي می توان در این موضوع به خوبی عمل کرد. 

معاون اجتماعی بهزیستی لرستان خاطر نشان کرد: براي ساماندهی کودکان کار، همکاري همه دستگاه ها نیاز است که متاسفانه

 
برخی از دستگاه ها در این راستا همکاري لازم را ندارند. 

آذري وند با اشاره به اقدامات لازم براي کودکان کار در ایام کرونا گفت: براي خانواده هاي بی بضاعت کودکان کار، بسته هایی تهیه و

 
توزیع شد و در حدي که شرایط فراهم بود کمک هایی به این خانواده ها صورت گرفته است. 



وي با اشاره به درآمد برخی از کودکان متکدي افزود: برخی از کودکان کار اقدام به تکدي گري می کنند و گاهی درآمد روزانه آنها به
حدي است که هر روز اقدام به این کار می کنند و باید توجه داشت تا زمانی که فرهنگ سازي نشود نمی توان شاهد کاهش کودکان

 
کار در جامعه بود. 

معاون اجتماعی بهزیستی لرستان گفت: بالغ بر 50 کارآگاه آموزشی براي خانواده کودکان کار در استان برگزار شده که این دوره هاي

 
آموزشی در راستاي کاهش تعداد کودکان کار بسیار موثر است. 

 
 

 
آسیب هاي اجتماعی در کمین کودکان کار 

فرهاد طهماسبی کارشناس اجتماعی در گفت و گو با سفیر افلاك اظهار داشت: کار کردن کودکان زیر 15 سال آسیب هایی را به

 
دنبال دارد چرا که این کودکان آمادگی ورود به جامعه براي کار کردن و اشتغال را ندارند و آسیب هاي زیادي آنها را تهدید می کند. 

وي افزود: بسیاري از کودکان کار به واسطه مهاجرت والدین از روستا به شهر و نداشتن شغل مناسب، در حاشیه شهرها سکونت می

 
کنند و مشکلات و آسیب هایی زیادي براي آنها ایجاد می شود و در نهایت فقر اقتصادي و فرهنگی این کودکان را تهدید می کند. 

کارشناس اجتماعی با تاکید بر توانمند سازي والدین کودکان کار تصریح کرد: برخی از والدین این کودکان اعتیاد دارند و برخی هم
دچار فقر هستند که توانمند سازي آنها می تواند در کاهش مشکلاتشان موثر باشد مثلا اقداماتی براي ترك اعتیاد این والدین صورت

 
گیرد و یا مهارت هایی به والدین آنها داده شود تا بتوانند براي خود کسب و کاري داشته باشند. 

 
کودکان کار در محاصره مشکلات 

طهماسبی عنوان کرد: اگرچه خدماتی براي کودکان کار در نظر گرفته شده اما بسیاري از آسیب هاي اجتماعی با این خدمات حل

 
نمی شود و باید ریشه اي این مشکل حل شود. 

وي بیان کرد: این کودکان نیاز دارند در سنین کودکی، تحصیل کنند و براي آینده خود برنامه ریزي داشته باشند و حضور آنها در

 
اجتماع براي کار در سنین اندك با توده اي از مشکلات همراه خواهد شد. 



کودکان کار ناخواسته وارد دنیاي کار شده اند، برنامه ریزي و همکاري لازم براي ساماندهی، ارائه خدمات به والدین آنها، حمایت از

 
خانواده هاي کودکان کار می تواند تا حد زیادي از حضور کودکان کار در خیابانها جلوگیري نماید. 

ساماندهی کودکان کار تنها مختص چند جلسه نیست بلکه نیاز است به صورت عملی اقداماتی صورت گیرد تا این کودکان فارغ از

 
مشکلات اقتصادي بتوانند به تحصیل خود ادامه دهند. 

انتهاي پیام/



اجازه شروع فاز 5 سهند داده نمی شود

منبع: تابناكشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/12/05

 
اجازه شروع فاز 5 سهند داده نمی شود 

فرماندار اسکو گفت: اجازه شروع فاز 5 سهند بدون ایجاد زیرساخت هاي ضروري شهري و تکمیل نواقص فازهاي چهارگانه داده

 
نخواهد شد. 

به گزارش تابناك تبریز، بابک رضی منش با اشاره به اهمیت توسعه پایدار و متوازن شهري و منسوخ شدن نگرش هاي تک بعدي،
رشد گرا و مدیریت هاي تصادفی در دنیاي امروز و جایگزینی این نگرش با توسعه معقول، اظهار داشت: اجازه شروع فاز 5 در شهر
جدید سهند را بدون ایجاد زیرساخت هاي ضروري شهري، تامین سرانه ها مورد نیاز، تامین منابع آبی پایدار، احداث مدول دوم تصفیه

 
خانه و تکمیل نواقصات فازهاي چهارگانه داده نخواهد شد. 

فرماندار اسکو با بیان اینکه 37 هزار مسکن مهر بدون برنامه ریزي و تدبیر براي زیرساخت هاي پایه به شهر جدید سهند تحمیل شد،
افزود: صرفا 26 درصد مساکن مهر سهند در دولت قبلی ساخته شد و قریب به 74 درصد این مساکن در دولت تدبیر و امید احداث و

 
به مردم تحویل داده شد. 

رضی منش با بیان اینکه بیشترین توان و هزینه این دولت معطوف به احداث و تکمیل مساکن مهر سهند شد افزود: در این 8 سال در
کنار احداث و تکمیل مساکن مهر به اندازه تمام دولت هاي بعد از انقلاب براي ایجاد زیرساخت ها و احداث ساختمان هاي روبنایی و
تکمیل سرانه هاي مورد نیاز این شهر تلاش شده بطوري مثال تعداد 18 مدرسه ایجاد شده که از زمان ایجاد شهر جدید تا اسقرار

 
دولت یازدهم 12 مدرسه در شهر جدید سهند ایجاد شده بود. 

فرماندار اسکو با بیان اینکه رویکرد غالب شهر جدید سهند باید افزایش کیفیت زندگی مردم، بهبود شرایط زیست محیطی، ایجاد
رضایت در شهروندان و ارتقاي زیرساخت هاي اجتماعی، فرهنگی، آموزشی و ورزشی باشد افزود: شهرهاي جدید اجتماعی برنامه ریزي
شده است و متولیان ایجاد این شهرها باید بر اساس طرح جامع نسبت به ایجاد زیرساخت ها و خدمات پایه متناسب با افزایش

 
جمعیت شهر اقدام نمایند. 

وي در خصوص طرح اقدام ملی مسکن در شهر سهند نیز گفت: طرح اقدام ملی مسکن به عنوان راهبرد و سیاست دولت در تامین
مسکن مردم با هدف ایجاد جریان مستمر براي عرضه مسکن، اشتغال زایی و همچنین بهره مندي قشر متوسط جامعه از عرضه مسکن

 
در سطح شهرهاي شهرستان با جدیت اجرایی و مسئولان مکلف به همکاري هستند. 

فرماندار اسکو اظهار داشت: شرکت عمران سهند و کلیه دستگاهاي اجرایی مکلف هستند برنامه عملیاتی جهت ارتقاي زیرساخت هاي
لازم و تامین سرانه هاي مورد نیاز شهر جدید سهند را متناسب با افزایش جمعیت ناشی از اجراي طرح اقدام ملی مسکن را ارائه کنند.



گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/12/05

پایگاه خبري معدن نیوز - پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی
ارزشمند در دل کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند.

نوشته شده توسط: سه شنبه 5 اسفند 1399 - 08:29:38 20 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز - پهنه وسیع استان
خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی
است که میراثی ارزشمند در دل کویر به شمار می رود و برداشت
صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می

 
کند. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز - پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار
از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی
ارزشمند در دل کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و

 
فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند. 

استان مرزي و کویري خراسان جنوبی از نظر دارا بودن مواد معدنی در کشور جایگاه ممتازي دارد به گونه اي که از 65 نوع ماده

 
معدنی شناخته شده در ایران، 50 نوع آن در خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آنها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک



 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 

 
آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی 

با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد اما توسعه تراش
گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد

 
معدنی و جلوگیري از خام فروشی آنها است. 

گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 

محمدابراهیم رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی
مردم منطقه و به منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه

 
هستند، تشکیل شد. 

وي افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

 
بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد 

کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت: در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق

 
وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

حمید پرورده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص

 
برداشت از معدن داشت. 

وي گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 



وي اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این

 
معدن براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 

وي تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآوردهایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده

 
است. 

 
ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی 

اما مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام
نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده، توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود
شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج

 
شده است. 

علی حسن نیا افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که

 
از برداشت هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

وي وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها را
برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت روند

 
صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

وي گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

وي بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص مزایده و اخذ مجوزها و استعلامات از

 
وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

وي گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 



 
پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان 

سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسوول میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت

 
شوراي ثبت کشور خبر داد. 

عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این
سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 

محمد عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی

 
سنگ هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

وي افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر
توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

وي گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با

 
اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

مسوول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات
اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات

 
تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

وي اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

عرب گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث

 
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است 

آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و

 
توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 



مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 

محمدعلی عرب گفت: در حال حاضر از شهرهاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه

 
دارند و آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 

رییس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کارهاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 

محمود یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام

 
فروشی این سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

وي گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال

 
پرداخت شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

وي افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک مورد

 
حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 

خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه
قیمتی است.



رسیدگی به مطالبات، پیشنهادات، نظرات و انتقادات مردم در پاسخگویی برخط

سامانه سامد 111

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1399/12/05

در راستاي برنامه زمانبندي اعلامی حضور مدیران کل
دستگاه هاي اجرایی در مرکز ارتباط الکترونیکی مردم و
دولت (سامد) و همچنین در جهت تقویت تعامل دوجانبه
مردم و دولت و رسیدگی و پاسخگویی مستقیم به مشکلات
شهروندان، شهرکی مدیر صندوق کارآفرینی امید استان
سمنان بهمراه خلیلی خواه مدیرکل سازمان اقتصاد و
دارایی در ساختمان شماره دو استانداري پاسخگوي تماس

 
هاي تلفنی مردم شریف سمنان بودند. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان سمنان در این برنامه به بررسی تمامی درخواست ها و مشکلات مطرح شده پرداخت و ضمن ارائه
راهکارهاي لازم ،کلیه درخواست هاي ثبت شده با دستور مساعد از سوي مدیر صندوق کارآفرینی امید استان سمنان جهت انجام

 
مراحل اجرایی به حوزه هاي مربوطه ارجاع داده شد. 

شایان ذکر است سامانه ارتباط تلفنی الکترونیکی مردم و دولت(سامد) امکان پیوند دو سویه اي بین مردم و مدیران کل دستگاه هاي
اجرایی را فراهم کرده است و مردم از هر گوشه استان می توانند با تماس تلفنی مسأله و پیشنهاد خود را با مسئولین در میان بگذارند.



گوهر تراشی به جاي خام فروشی در دل کویر

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1399/12/05

دنیاي معدن -پهنه وسیع استان خراسان جنوبی سرشار از انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که میراثی ارزشمند در
دل کویر به شمار می رود و برداشت صحیح و فرآوري آنها ارزش افزوده و درآمد بالایی را ایجاد می کند.

به گزارش دنیاي معدن، استان مرزي و کویري خراسان جنوبی از نظر دارا بودن مواد معدنی در کشور جایگاه ممتازي دارد به

 
گونه اي که از 65 نوع ماده معدنی شناخته شده در ایران، 50 نوع آن در خراسان جنوبی وجود دارد. 

یکی از مواد معدنی موجود در خراسان جنوبی انواع سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی است که در سراسر این استان گسترده شده و از
جمله آنها می توان سنگ عقیق سرخ خور، عقیق شجر قائن، عقیق بهاري فردوس و عقیق پاییزي سه قلعه را نام برد و طرفداران

 
خاص خود را دارند. 

آگات زایی منطقه سه قلعه در جنوب شهرستان سرایان و فرسایش سنگ هاي آتشفشانی این ناحیه باعث از بین رفتن سنگ هاي با
مقاومت پایین و آزاد شدن عقیق ها از سنگ منشا شده است که به جرات می توان گفت عقیق هاي این منطقه که در طرح ها و رنگ

 
هاي مختلفی دیده می شوند در دنیا کم نظیر هستند و البته با برداشت غیراصولی و بی رویه در معرض خطر جدي قرار گرفته اند. 

براساس گزارش ارائه شده از اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان، براي بهره برداري از سنگ عقیق در
منطقه سه قلعه این شهرستان تاکنون پروانه بهره برداري صادر نشده و صنایع مرتبط با این محصول در سطح پایین دستی، عمدتا

 
مرتبط با گوهرتراشی و ساخت زیورآلات، وسایل دکوري و مصنوعات سنگی دیگر است. 

همچنین در شهرستان فردوس مجاور سرایان چهار کارگاه داراي کیت سنگ است که بیشتر در سطح منطقه و استان فعالیت دارند و
براي معرفی نمونه هاي صادراتی محصول در نمایشگاه هاي خارجی از شرکت هاي برندینگ داراي شناسنامه صادراتی معتبر کمک

 
گرفته می شود. 

صنعتگران نمونه هاي خود را براي ثبت شناسنامه به مشهد ارسال می کنند و محصولات داراي کیت صادراتی معتبر شده و براي

 
فروش صادر می شود. 

 
آموزش و پرداخت تسهیلات براي گوهر تراشی 

با وجود آن که تا دستیابی به صنایع تبدیلی سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در خراسان جنوبی راه نرفته وجود دارد اما توسعه تراش
گوهرسنگ ها از طریق راه اندازي کارگاه هاي تولیدي و اشتغال خانگی نیز گام مثبتی در جهت ایجاد ارزش افزوده براي این مواد

 
معدنی و جلوگیري از خام فروشی آنها است. 

گام رو به جلو که رییس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان از آموزش و پرداخت تسهیلات براي ایجاد کارگاه سنگ

 
تراشی به عنوان 2 اقدام مهم در این مسیر براي جلوگیري از خام فروشی نام برد. 



محمدابراهیم رجبی گفت: در محدوده اي از منطقه سه قلعه که داراي سنگ عقیق است، با توجه به برداشت غیرمجاز و غیراصولی
مردم منطقه و به منظور ساماندهی برداشت این سنگ قیمتی، شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه که اعضاي تعاونی از مردم منطقه

 
هستند، تشکیل شد. 

وي افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت از طریق مزایده محدوده را به شرکت واگذار کرده و در حال حاضر صدور پروانه بهره برداري

 
به نام شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه در دست اقدام است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سرایان گفت: آموزش اهالی در جهت تراش سنگ و دادن تسهیلات به متقاضیان ایجاد کارگاه

 
سنگ تراشی از اقداماتی بوده که این اداره براي جلوگیري از خام فروشی این سنگ قیمتی انجام داده است. 

 
بدون پروانه بهره برداري امکان نظارت وجود ندارد 

کارشناس معدن اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان سرایان هم گفت: در منطقه سه قلعه سرایان تنها یک معدن سنگ عقیق

 
وجود دارد که تاکنون براي آن پروانه بهره برداري صادر نشده است. 

حمید پرورده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: تا زمانی که پروانه بهره برداري براي آن صادر نشود، نمی توان نظارتی درخصوص

 
برداشت از معدن داشت. 

وي گفت: اما از 2 سال گذشته طی مزایده اي این معدن به شرکت کانی گهر سه قلعه که شرکتی تعاونی بوده و اعضاي تعاونی از

 
مردم منطقه هستند، واگذار شده است. 

این کارشناس معدن با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از وسعت وجود سنگ عقیق در این منطقه در دست نیست گفت: مساحتی که

 
پروانه بهره برداري براي آن صادر شده، یک هزار و چهار هکتار است. 

وي اظهار داشت: این شرکت تعاونی با سرمایه گذاري چهار میلیارد و 10 میلیون و 750 هزار ریال، توانسته با بهره برداري از این

 
معدن براي 10 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند. 

پرورده افزود: مدت زمان تجهیز و بهره برداري از این معدن 2 سال در نظر گرفته شده و شرکت مجاز است سالانه 10 تن سنگ را از

 
این معدن استخراج کند. 

وي تصریح کرد: در حال حاضر و طبق برآوردهایی که داشتیم، این معدن 100 تن ذخیره قطعی سنگ عقیق را در خود جاي داده

 
است. 

 
ثبت شرکت تعاونی براي جلوگیري از برداشت غیرقانونی 

اما مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه گفت: بهره برداري سنگ قیمتی به صورت رسمی و در قالب شرکت تاکنون انجام
نشده و آنچه از سال 95 به صورت پراکنده و غیرقانونی انجام شده، توسط مردم منطقه صورت گرفته که متاسفانه به دلیل نبود



شناخت کافی از سنگ هاي قیمتی و با کیفیت و ناآشنایی با روش هاي فراوري، به قیمت هاي بسیار نازل فروخته و از منطقه خارج

 
شده است. 

علی حسن نیا افزود: انگیزه اصلی ثبت شرکت و عضویت حدود 450 نفر از مردم شهر سه قلعه در قالب تعاونی، همین موضوع بوده که

 
از برداشت هاي غیرقانونی جلوگیري شود و منابع آن به مردم منطقه برگردد ضمن اینکه جلوي فعالیت افراد سودجو گرفته شود. 

وي وسعت محدوده واگذار شده را یک هزار و چهار هکتار عنوان کرد و گفت: تعاونی کانی گهر سه قلعه از سال 95 اولین قدم ها را
برداشته است و بنا به دلایلی که وجود داشت، متاسفانه روند ثبت نام، واگذاري محدوده معدنی، صدور گواهی کشف و در نهایت روند

 
صدور پروانه بهره برداري طولانی شد و در 12 مهر 99 پروانه بهره برداري به نام تعاونی صادر شد. 

مدیرعامل شرکت تعاونی کانی گهر سه قلعه اظهار داشت: برنامه شرکت تعاونی درخصوص بهره برداري مواد معدنی و جلوگیري از خام
فروشی و توسعه بازار کار از ابتدا مشخص بوده اما با طولانی شدن روند کار، متاسفانه انگیزه از سهامداران گرفته شد و انجام تعهدات

 
مالی سهامداران صورت نگرفته است. 

وي گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با مجوز مسوولان، جلسه مجمع تعاونی تشکیل و با انتخاب مدیران جدید تعاونی و مساعدت

 
مسوولان و سهامداران، تعاونی وارد فاز عملیاتی استخراج و فرآوري سنگ ها شود. 

حسن نیا افزود: تاکنون یک میلیارد و 100 میلیون ریال سرمایه گذاري شده که از محل سرمایه گذاري اعضا و مساعدت استاندار

 
خراسان جنوبی تامین شده است و تمام مبالغ هزینه هاي اداري صدور پروانه بوده است. 

وي بیان کرد: حمایت دستگاه هاي دولتی بخصوص اداره صنعت، معدن و تجارت درخصوص مزایده و اخذ مجوزها و استعلامات از

 
وزارتخانه انجام شده و فرماندار سرایان و بخشدار سه قلعه نیز در این خصوص همکاري و مساعدت بسیاري انجام داده اند. 

وي گفت: لازم است مسوولان انتظامی شهرستان سرایان در زمینه حفاظت از محدوده معدن در برابر افراد سودجو ما را حمایت کنند

 
چرا که این کار از توان تعاونی به تنهایی خارج است. 

 
پیگیري میراث فرهنگی براي ثبت ملی سنگ شجر سرایان 

سنگ شجر سه قلعه سرایان بسیار متنوع و باکیفیت و یکی از ظرفیت هاي بالقوه منطقه در حوزه اشتغال است که مسوول میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان از پیگیري ثبت ملی سنگ شجر یا معادن سنگ شجر در صورت موافقت

 
شوراي ثبت کشور خبر داد. 

عقیق دندریت یا عقیق شجر در دسته سنگ هاي خانواده عقیق قرار می گیرد و این سنگ نام خود را از واژه اي یونانی به معناي

 
درخت گرفته است. 

این سنگ معمولا به رنگ سفید یا خاکستري دیده می شود و پدیده شیبه به درخت یا سرخس به دلیل وجود آهن و منگنز در این
سنگ به چشم خورده که به آن دندریت می گویند؛ یکی از نادرترین نمونه هاي این گوهر، به رنگ سبز بوده و پدیده شجر آن سفید

 
رنگ است که در گذشته عقیق شجر در تمامی ارکان هاي زندگی از تجارت گرفته تا کشاورزي نقش تعیین کننده اي داشته است. 



محمد عرب از توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی در شهرستان سرایان نیز خبر داد و گفت: وجود منابع غنی

 
سنگ هاي خام قیمتی و نیمه قیمتی در شهر سه قلعه سرایان موجب استقبال قابل توجه مردم منطقه از این رشته شده است. 

وي افزود: بیش از پنج دوره آموزشی توسط نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان و دوره هاي متعدد دیگر
توسط سایر ادارات مثل آموزش فنی و حرفه اي براي آموزش علاقه مندان این رشته و جلوگیري از خام فروشی و ایجاد اشتغال برگزار

 
شده است. 

وي گفت: از ابتداي امسال در مجموع براي 56 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده که شامل چهار کارگاه تولیدي تراش سنگ با

 
اشتغال 25 نفر و 31 کارگاه خانگی بوده است. 

مسوول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سرایان گفت: مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال از محل تسهیلات
اشتغال روستایی و عشایري صندوق کارآفرینی امید به 31 کارگاه خانگی و مبلغ یک میلیارد و 900 میلیون ریال از محل تسهیلات

 
تفاهم نامه سه جانبه استانداري، میراث فرهنگی و صندوق امید به کارگاه هاي صنایع دستی پرداخت شده است. 

وي اظهار داشت: فروش تولیدات کارگاه هاي تراش سنگ شهرستان سرایان بازار خوبی پیدا کرده و اکثر تولیدات به صورت اینترنتی

 
به فروش می رسد که در نمایشگاه هاي مختلف در سال گذشته نیز فروش و بازاریابی خوبی داشته است. 

عرب گفت: توسعه کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی همچنین راه اندازي کارگاه هاي انفرادي از اولویت هاي میراث

 
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قرار دارد. 

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس پایلوت آموزش گوهر تراشی است 

آموزش گوهر تراشی به منظور تراش صحیح سنگ هاي قیمتی به گونه اي که مواد معدنی خام و با قیمت پایین فروخته نشود و

 
توسط مردم منطقه داراي ارزش افزوده شود، اقدام دیگري است که در خراسان جنوبی دنبال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی درخصوص آموزش گوهر تراشی، مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس را
به عنوان پایلوت آموزش این هنر صنعت در منطقه معرفی کرد و گفت: هنرجویان و متقاضیان می توانند براي آموزش رایگان این هنر

 
اصیل به این مرکز مراجعه و دوره آموزش هاي کامل و لازم را بگذرانند. 

محمدعلی عرب گفت: در حال حاضر از شهرهاي شمالی کشور و استان هاي همجوار براي آموزش گوهر تراشی به این مرکز مراجعه

 
دارند و آموزش می بینند که یک امتیاز براي منطقه محسوب می شود. 

رییس صندوق کارآفرینی امید سرایان هم گفت: با توجه به اینکه هدف صندوق کارآفرینی امید حمایت از کسب و کارهاي خرد و
کوچک بوده همچنین در راستاي اجراي برنامه «هر روستا یک محصول» این صندوق در شهرستان سرایان، شهر سه قلعه به عنوان

 
محل اجراي این طرح براي ایجاد کارگاه هاي تراش سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی معرفی شد. 

محمود یعقوب زاده، هدف از این کار را شناساندن شهر سه قلعه به عنوان شهر تراش سنگ در خراسان جنوبی و جلوگیري از خام



 
فروشی این سنگ هاي با ارزش عنوان کرد. 

وي گفت: از ابتداي سال جاري در سه قلعه تعداد 31 فقره تسهیلات کارگاه تراش سنگ به مبلغ 9 میلیارد و 300 میلیون ریال

 
پرداخت شده که زمینه ایجاد اشتغال براي 31 نفر فراهم شده است. 

وي افزود: این صندوق علاوه بر پرداخت تسهیلات کارگاه تراش سنگ در سه قلعه پنج کارگاه دیگر را در سرایان و آیسک مورد

 
حمایت قرار داده که تسهیلات پرداخت شده به این کارگاه ها 2 میلیارد ریال بوده است. 

خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و سرایان در 160 کیلومتري بیرجند یکی از مناطق داراي بیشترین سنگ هاي قیمتی و نیمه
قیمتی است.



قفل تعطیلی کارخانه قند یاسوج چگونه گشوده می شود؟

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1399/12/05

یاسوج- کارخانه قند یاسوج که سال 95 واگذار شد پس از کش و قوس هاي فراوان این معامله ابطال و کارخانه دوباره به
بانک تجارت واگذار گردید اما با همه اقدامات انجام شده و ابطال معامله بنا به گفته کارگران قند یاسوج بانک هیچ رغبتی

براي تعیین تکلیف کارخانه و جوابگویی به کارگران نداشت و لذا در طی سال هاي ...

 یاسوج- کارخانه قند یاسوج که سال 95 واگذار شد پس از
کش و قوس هاي فراوان این معامله ابطال و کارخانه دوباره به بانک تجارت واگذار گردید اما با همه اقدامات انجام شده و ابطال معامله
بنا به گفته کارگران قند یاسوج بانک هیچ رغبتی براي تعیین تکلیف کارخانه و جوابگویی به کارگران نداشت و لذا در طی سال هاي

 
گذشته همواره شاهد اعتراضات کارگري در این حوزه بودیم. 

قدس آنلاین-گروه استان ها: عملیات اجرایی کارخانه قند یاسوج در سال 1344 و با ظرفیت اسمی تولید روزانه یکهزار تن قند و شکر

 
آغاز شد و در سال 1346 به بهره برداري رسید. 

این کارخانه از سال 46 تا 62 با کاشت چغندر و بهره برداري از آن به تولیدات خود ادامه داد. در سال 51 همه دارایی هایش به
سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران و در سال 52 به شرکت شهدساز ایران واگذار شد. در سال 62 مصوب شد که کارخانه با
عنوان جدید «شرکت فراورده هاي غذایی قند یاسوج (سهامی خاص)» به فعالیت خود ادامه دهد. در پایان دهه ي 60، در پی بی

 
توجهی به مطالبات کارگران و عدم تولید، کارخانه را به علت زیان ده بودن تعطیل کردند. 

سال 1371 سهام پایه کارخانه با زدوبند به قیمت سال 45 در نظر گرفته شد و طی قراردادي 63 درصد سهام متعلق به سازمان
صنایع ملی ایران به اشخاصی حقیقی فروخته شد. ولی به گفته ي افراد محلی، خریدار اصلیْ کارخانه قند مرودشت بود. ماجراي
زدوبند در دادگاه بررسی شد و مدیران ارشد سازمان صنایع، مدیرعامل کارخانه قند و خریداران زندانی شدند. البته تنها بعد از هفت

 
سال حکم واگذاري ابطال شد. 

 
ورشکستگی منجر به بیکاري 

 
بعد از مدتی کارخانه اعلام ورشکستگی کرد و توانست به همین بهانه کارگران خود را اخراج کند و مطالبات آن ها را نپردازد. 

سال 73 کارخانه از مالکیت سازمان صنایع ملی ایران خارج و به موسسه خیریه نمازي، مالک کارخانه قند مرودشت، واگذار شد. بخش



خصوصی در سال 1380، 63 درصد از سهام کارخانه را از موسسه نمازي خرید و مابقی سهام به سایر اشخاص حقیقی و حقوقی از
جمله کارگران رسید. سال 83 مالک اعلام ورشکستگی کرد و به بهانه ي ورشکستگیْ حقوق کارگران را پرداخت نکرد. در سال 83
اولین تعطیلی رسمی رخ داد. کارخانه هفت سال تعطیل رسمی بود. با شکایت دولت، در سال 1390 مالکیت خصوصی نفی و حکم به

 
نفع دولت صادر شد. 

 
 

در همان سال 90 سازمان گسترش صنایع ایران براي نوسازي و افزایش ظرفیت تولید کارخانه هفده میلیارد تومان اعتبار اختصاص

 
داد. اما به گفته کارگران کارخانه، نه خبر از نوسازي آن چنانی و نه افزایش ظرفیت و پرداخت حقوق بود. 

در پایان دولت دهم در سال 91، دولت به علت بدهی هاي خود به بانک، 83 درصد از کارخانه قند را به بانک تجارت واگذار کرد. در
زمان واگذاري بانک تجارت قول رونق تولید داد ولی بانک یک بنگاه اقتصادي بود و دنبال سود بیشتر. برایش اهمیتی نداشت که

 
کارگران بیکار شوند. 

 
مزایده کارخانه 

دولت تدبیر و امید معترض رد دیون دولت قبل شد و اعلام کرد بانک ها نباید مالک کارخانه باشند و همین هم بهانه اي براي به
مزایده گذاشتن کارخانه توسط بانک تجارت شد. قابل ذکر است در این مدت که کارخانه در اختیار بانک تجارت بود، با وجود دریافت

 
تسهیلات رونق، در دو سال 93 تا 95 هیچ گونه تولیدي نداشت. 300 کارگر آن با سابقه ي 17 تا 25 سال تقریبا بیکار شدند. 

بالاخره پس از سال ها تعطیلی و نیمه تعطیل بودن کارخانه که از سال 94 چندین بار به مزایده رفته بود و در روزنامه هاي رسمی
آگهی شده بود، بدون اطلاع کارگران که سهام دار 23 درصد از کارخانه بودند، درخرداد سال 95 فردي به نام لهراسب باقري که به

 
عنوان کارآفرین برتر کهگیلویه و بویراحمد شناخته شده بود، با 800 میلیون تومان بالاتر از قیمت مشخص شده برنده مزایده شد. 

 
مطالبات بی پاسخ 

در تجمع آبان 95، کارگران از ورود حبیبی مدیرعامل کارخانه (کارخانه هنوز رسما تحویل باقري داده نشده بود) به کارخانه جلوگیري

 
کردند و مدام یا جلوي کارخانه و یا جلوي بانک تجارت تجمع می کردند. 

در دي ماه 95 واگذاري و جلسات تودیع و معارفه صورت گرفت. باقري کارخانه اي با ظرفیت هزار تن چغندر و 350 تن شکر خام را
تحویل گرفت و مدعی شد 57 میلیارد تومان بدهی از قبل کارخانه را پرداخت می کند. 



این بار شعار باقري در جلسه تودیع و معارفه راه اندازي مجدد، افزایش ظرفیت تولید و توسعه هرچه سریع تر کارخانه بود و تنها راه
حل براي درمان دردهاي کارخانه قند، دادن کار به کاردان و بخش خصوصی توانمند اعلام شد. این خصوصی سازي چیزي نبود جز

 
وانهادن سرنوشت صدها خانواده کارگري به کارآفرینی که از قضا مثل سرمایه داران قبلی چیزي جز سود برایش مهم نبود. 

مالک جدیدي که در جلسه ي واگذاري کارخانه اعلام کرد: «2 سال است که کارخانه تعطیل است و تولیدي نداشته است. دلیلی ندارد

 
به کارگران حقوقی پرداخت شود.» 

در دي ماه، کارگران قند یاسوج بیش از 10 روز در اعتراض به عدم دریافت دستمزد و مزایاي مزدي مهر، آبان و آذر 95، عدم پرداخت

 
مزایاي مزدي 93 و 94 و تعطیلی تدریجی این کارخانه مقابل کارخانه قند یاسوج تجمع کردند. 

همچنین جمعی از بازنشستگان و کارگران تعدیل شده کارخانه که صاحب 13 درصد از سهام این کارخانه بودند، در اعتراض به فروش

 
این کارخانه توسط بانک تجارت مقابل ساختمان مرکزي این بانک در یاسوج تجمع برپا کردند. 

قدم کارفرماي جدید خیر بود و در پایان سال 95، هفت نفر از کارگران قراردادي به جا مانده از همان تعداد کم، اخراج شدند و نامه

 
تعدیل آن ها به واحد اداري داده شد. 

 
 

سال 96 هم با اعتراض به بی توجهی کارفرماي کارخانه به پرداخت مطالبات شان یا جلوي کارخانه یا جلوي استانداري و فرمانداري

 
شروع شد و ادامه یافت. با همین اعتراض ها و تجمع ها مالک جدید مجبور به پرداخت برخی مطالبات به شکل نصف و نیمه می شد. 

سال 97 و 98 هم به شکایت و تجمع گذشت تا سال 99 که تجمعات اخیر کارگران براي حکم نهایی ابطال واگذاري و مطالبات مزدي

 
در مقابل استاداري برپا می شد. 

کارگران شروع به شکایت و اعتراض و تجمع کردند و البته پرونده فساد مالک جدید در جاي دیگر و محکوم شدن ایشان به سه سال
زندان و بلاتکلیفی کارخانه هم مزید برعلت بود (مثل کارگران، همه ي سرمایه داران هم شباهت هایی با هم دارند. انگار قصه ي

 
اسدبیگی مالک هفت تپه دارد روایت می شود). 

پس از تحقیقات و بررسی هاي صورت گرفته براي همه مشخص گردید که در فرایند واگذاري کارخانه تخلف صورت گرفته، از جمله



جعل اسناد. دادسرا با ادله و استناد به اسناد و مدارك در 11 شهریور 98 اقدام به صدور راي بدوي کیفرخواست و استرداد کارخانه و

 
ابطال واگذاري نمود اما مدیرعامل کارخانه درخواست دادگاه تجدید نظر را داد. 

 
در تیر ماه امسال راي نهایی دادگاه بر ابطال واگذاري صادر شد. 

 
وعده راه اندازي 

همزمان با لرزش سی سخت رئیس قوه قضائیه به این شهر سفر کرد و در حین بازدید از مناطق زلزله زده از کارخانه قند یاسوج هم
دیدار کرد و در این بازدید اظهار کرد: تعطیلی این کارخانه به عنوان یک مرکز تولیدي براي شهر یاسوج، استان کهگیلویه و بویراحمد

 
و کشور قابل توجیه نیست. 

وي با بیان اینکه معامله اخیر براي واگذاري این کارخانه ابطال شده و پلمب کارخانه نیز شکسته شده است، افزود: علاوه بر 300 نفر

 
کارگر این کارخانه، این واحد تولیدي تا یک هزار نفر نفر کارگر قابلیت افزایش نیروي انسانی دارد. 

حجت الاسلام رییس با تاکید بر اینکه چرخ هاي تولید این کارخانه به ناحق از حرکت ایستاده است، ابراز داشت: کارخانه قند با این

 
همه امکانات مجاز به تعطیل شدن نیست و ظرف مدت کوتاهی به چرخه تولید بر می گردد. 

رییس قوه قضاییه عنوان کرد: مقدمات لازم براي راه اندازي این کارخانه انجام شده است و اجازه نخواهیم داد این ثروت هاي ملی و

 
دسترنج مردم هدر برود و تعطیل شوند. 

 
پرسش کارگران 

کارگران می پرسند معماي کارخانه قند یاسوج چگونه حل می شود؟ آن ها از مسئولانی که بی خیال کارخانه شده اند سخت گلایه
دارند کارگران اینک از بانک تجارت مطالبه گري می کنند حال که با زد و بند کارخانه را واگذار کردید چرا به فکر واگذاري و یا راه
اندازي مجدد آن نیستید و در اینروز ها سوال جدیدي پیش روي ا« ها گشوده شده که آیا با تاکید رئیس قوه قضائیه می توان کوهی

از مشکلات پیش روي این کارخانه را برداشت و به حل آن خوش بین بود؟



ذبح اراضی کشاورزي به پاي لاکچري نشین ها

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1399/12/05

ذبح اراضی کشاورزي به پاي لاکچري نشین ها

 
ورود دلالان به بازار تغییر کاربري زمین هاي زراعی؛ 

 
ذبح اراضی کشاورزي به پاي لاکچري نشین ها 

گروه اقتصادي: تغییر کاربري اراضی کشاورزي و باغات در اصفهان شدت گرفته است و به نظر می رسد سوداگري ویلاسازان و تفریح
لاکچري نشینان بیش از زمین هاي حاصلخیز، تولید محصول و اشتغال کشاورزان اهمیت دارد.رشد قارچ گونه ویلاهاي لاکچري در
اصفهان و به ویژه در باغات و زمین هاي کشاورزي چالشی است که طی یک سال اخیر در این استان اوج گرفته است .در بی توجهی
مسئولان نظارتی و اجرایی، خرید، قطعه بندي و فروش این زمین ها تا دو هزار درصد سود عاید واسطه گران می کند. به گونه اي که
سرمایه گذاران بازار ارز، بورس و طلا، کوچ به عرصه ساخت وساز ویلا را به ماندن در آن بازارها ترجیح داده اند.می توان گفت یکی از
اصلی ترین دلایل توسعه تغییر کاربري ها در استان اصفهان بحران آب و عدم تأمین منابع آبی موردنیاز براي کشاورزي است.حسین
دهقان یکی از کشاورزان شرق اصفهان است که از سر ناچاري بخشی از زمین هاي کشاورزي خود را به دلالانی فروخته است که با
اندك پرداختی به وي چندین هکتار از زمینش را تصاحب کرده اند.او دراین ارتباط به مهر می گوید: «سال هاست که کشت و کار
درست وحسابی نداشتم، همیشه شرمنده خانواده ام بودم چراکه نتوانستم پولی براي خرید تبلت مدرسه پسرم و یا تأمین جهیزیه
دخترم تأمین کنم، من مجبور بودم زمین هاي کشاورزي ام را به ویلاسازان آن هم به قیمت کم بفروشم تا امروز شرمنده زن و بچه ام
نباشم.»اما لادن که مالک یکی از ویلاهاي لاکچري در شرق اصفهان است در این خصوص به مهر می گوید: «نمی دانم چرا این همه
در برابر ویلاسازي ها در اصفهان واکنش نشان می دهند، بسیاري از سرمایه هاي ویلاسازي اصفهانی ها در شمال کشور هزینه می
شود و چرا اجازه نمی دهند این سرمایه ها در اصفهان بماند؟»او می افزاید: «اصفهان نیاز به این ویلاهاي لاکچري دارد و نباید در برابر
این نیاز مقاومتی صورت گیرد.»البته دراین بین باید توجه داشت که کشاورزان و باغ داران به خودي خود در راستاي تغییر کاربري
زمین هاي کشاورزي و به نوعی همه دارایی شان نقشی ندارند و آنچه آن ها را مجبور به این اقدام کرده ورود دلالان از یک سو و

 
شرایط نابسامان اقتصادي از سوي دیگر است. 

 
ورود دلالان به بازار تغییر کاربري اراضی در اصفهان 

معاون حفظ کاربري و یکپارچگی اراضی جهاد کشاورزي استان اصفهان قانون مصوب سال 96 مبنی بر واگذاري انشعابات غیر دائم را
تیر خلاص براي افزایش بی قیدوبند تغییر کاربري ها می داند و به مهر می گوید: حدود 15 سال است که تغییر کاربري را در استان
داریم اما اوج آن مربوط به دو سال اخیر و اجرایی شدن این قانون مصوب است.مهدي مجیري با اشاره به حضور دلالان در تغییر
کاربري اراضی در استان اصفهان اظهار می کند: دلالان هر هکتار زمین را 100 میلیون تومان می خرند و با تغییر کاربري غیرقانونی
آن را تا دو میلیارد تومان به فروش می رسانند.او از بی توجهی دستگاه هاي اجرایی نسبت به درخواست جهاد کشاورزي مبنی بر عدم
همکاري در خصوص تغییر غیرمجاز کاربري زمین هاي کشاورزي و باغات خبر می دهد و می افزاید: در این زمینه شاهد بودیم که در
شهر اصفهان فرد خاصی 300 ویلا را با استفاده از کارگران غیر ایرانی طی 20 روز ساخت.معاون حفظ کاربري و یکپارچگی اراضی
جهاد کشاورزي استان اصفهان معتقد است تغییر کاربري اراضی در همه شهرستان هاي استان اصفهان رو به رشد است و ادامه می
دهد: دراین بین شهرستان هاي اصفهان، کاشان، شهرضا، خمینی شهر، نجف آباد و فریدون شهر سهم بیشتري را دارند.او دستگاه
قضائی و نیروي انتظامی را تنها همراهان جهاد کشاورزي استان اصفهان براي مقابله با تغییر کاربري می داند و می گوید: در این زمینه

 
شهرداري ها، ادارات خدمات رسان و... چون از محل این تغییر کاربري ها سود می برند با جهاد کشاورزي همکاري نمی کنند. 



 
تنها 400 حکم از 3000 حکم تخریب اجرا شده است 

مجیري با بیان اینکه از ابتداي سال جاري سه هزار حکم تخریب تغییر کاربري ها در استان اصفهان صادرشده است، ابراز می کند: این
در حالی است که به دلیل کمبود بودجه تنها حدود 400 مورد از این احکام اجرایی شده است.او که معتقد است از بین رفتن زمین
هاي کشاورزي در اصفهان و کاشان مخرب ترین پدیده ناشی از تغییر کاربري ها است، می افزاید: در این زمینه نامه نگاري هایی را با
همه مقامات کشوري داشته ایم که پاسخی دریافت نکرده ایم.تغییر کاربري اراضی در کنار از بین بردن تولیدات کشاورزي و باغی و
افزایش وابستگی ما به واردات اثرات زیست محیطی جبران ناپذیري نیز دارد که براي جبران آن باید قرن ها صبر کنیم و از سوي دیگر

 
برخی از اثرات سو آن را در هنگام بروز حوادث طبیعی شاهد هستیم. 

 
چالش هاي تغییر کاربري براي مدیریت بحران در اصفهان 

مدیرکل مدیریت بحران استانداري اصفهان که معتقد است تغییر کاربري هاي اراضی در استان اصفهان منجر به تشدید بروز حوادث
طبیعی و مصنوعی شده است، به مهر می گوید: در این زمینه به همه دستگاه هاي اجرایی ابلاغ کرده ایم هر گونه توسعه در شهرها و
روستاهاي استان باید با ملاحظات مدیریت بحران انجام شود.منصور شیشه فروش با تأکید بر اینکه توسعه ساخت وسازها و تغییر
کاربري ها در محور رودخانه زاینده رود منجر به بروز سیلاب ها شده است، می افزاید: این کاربري ها مسیر رودخانه را مسدود کرده
اند و منجر به وقوع سیلاب و آسیب هاي ناشی از آن شده اند.او افزایش آلاینده هاي جوي را نیز از دیگر چالش هاي ناشی از تغییر
کاربري ها در اصفهان می داند و ادامه می دهد: این کاربري ها در جهت باد قرار دارند، همچنین تغییر کاربري ها در اصفهان منجر به
تشدید فرونشست زمین و آلودگی منابع آبی نیز شده اند.شیشه فروش با تأکید بر اینکه مخالف این میزان تغییر کاربري در استان
اصفهان و به ویژه در مراتع و زمین هاي کشاورزي هستیم، تصریح می کند: علاوه بر دخالت ایجادشده در اکوسیستم، الگوي پوشش

 
گیاهی در برخی از مراتع استان اصفهان به دلیل تغییر کاربري ها نیز تغییریافته است. 

 
افزایش مصرف برق و گاز در اصفهان به دلیل تغییر کاربري ها 

او همچنین به تأثیر تغییر کاربري ها در افزایش مصرف انرژي در استان اصفهان اشاره می کند و می افزاید: این تغییر کاربري ها
بارگذاري روي منابع آبی، برق، گاز و دیگر انرژي ها هستند که منجر به قطعی برق در تابستان و افت فشار گاز در زمستان نیز شده
اند. مدیرکل مدیریت بحران استانداري اصفهان اضافه می کند: از سوي دیگر باید توجه داشت که برخی از تغییر کاربري ها در بازار
اصفهان نیز منجر به افزایش آلاینده هاي جوي و افزایش مصرف انرژي شده است که این امر نیازمند مدیریت و نظارت جدي است.او
تصریح می کند: دستگاه هاي اجرایی باید توجه داشته باشند که هرگونه توسعه نیازمند مطابقت با طرح آمایش سرزمین بوده و
هرگونه اقدام مخالف با این طرح تخلف است.نماینده مردم شاهین شهر و میمه و عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی دراین
ارتباط صدور برخی از احکام تخریب تغییر کاربري ها را عادلانه نمی داند و به مهر می گوید: در این زمینه شاهد بوده ایم که براي
برخی از اتاقک هایی که کشاورزان براي نگهداري وسایل کشاورزي شان می سازند حکم تخریب صادرشده اما براي ویلاي کناري
همان اتاقک کشاورزي حکم تخریب صادر نشده است.حسینعلی حاجی دلیگانی با بیان اینکه مردم تبعیض را دوست ندارند، اظهار می
کند: در صدور احکام قضائی وحدت رویه نیست، یکسري از افراد ویلا می سازند و می فروشند و دیگران را سپر قرار می دهند و از

 
سویی نیز این تبعیض منجر به تشدید ساخت وساز غیرمجاز و تغییر کاربري ها می شود. 

 
عدم ورود به موقع دستگاه هاي اجرایی براي مقابله 

او عدم ورود به موقع دستگاه هاي نظارتی درزمینه ساخت وسازهاي غیرمجاز و تغییر کاربري زمین هاي کشاورزي را از دیگر دلایل
افزایش این پدیده در استان اصفهان می داند و ابراز می کند: زمانی که دستگاه هاي نظارتی به موقع ورود نمی کنند مردم نیز به
ساخت وساز غیرمجاز روي می آورند و ازاین رو تخریب این ساخت وسازها مدت دار می شود.نماینده مردم شاهین شهر و میمه با
اشاره به نقص قانونی در خصوص توسعه تغییر کاربري ها در کشور ادامه می دهد: در این زمینه اشتباه این است که در قانون همه
جاي کشور به یک چشم دیده شده است و باید در این زمینه در تصویب قوانین بازنگري شود.او با بیان اینکه پیشنهاد ما به دستگاه
قضائی تعیین دادیار ویژه براي رسیدگی به پرونده هاي تغییر کاربري اراضی در هر شهرستان اصفهان است، اضافه می کند: چنانچه
این امر محقق شود یک دادیار می تواند عادلانه تر در این خصوص اظهارنظر کند و تبعیض در این زمینه کمتر شود.هرچند در موضوع



تغییر کاربري ها در نگاه اولیه مسئولان دغدغه رفع مشکلات جامعه و محرومیت زدایی را دارند اما آنچه از رفتار آن ها در ارائه خدمات
به شهروندان برآورد می شود بیانگر تقویت زندگی افراد متمول و به زیرخط فقر کشاندن نیازمندان است.



ساخت مستند صنایع دستی در شبکه اشراق زنجان

منبع: میراث آریاشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1399/12/05

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی زنجان، امیر
ارجمند دوشنبه 4 اسفند 99، بیان کرد: «هدف از ساخت
این مستند، معرفی، شناسایی و آموزش صنایع دستی

 
استان به مخاطبان است.» 

او تصریح کرد: «در بخش هاي مختلف این مستند، ابعاد
تاریخی و اجتماعی، موارد مصرف و نحوه انتقال فنون این
صنایع دستی به مناطق مختلف کشور به صورت کارشناسی
و پژوهش شده مورد بررسی قرار می گیرد تا بیننده با

 
تاریخ و قدمت صنایع دستی بیشتر آشنا شود.» 

ارجمند افزود: «این مستند تلاش دارد با نگاهی نو، سیر تاریخی پیدایش، تکمیل و روش هاي طراحی و تولید هنرهاي دستی را در

 
ساختار مستند محض و در بخش هایی با بازسازي متدهاي تاریخی به تصویر بکشد.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی زنجان گفت: «صنایع دستی، از دیرباز عامل ایجاد اشتغال جنبی و درآمد بیشتر

 
در مناطق روستایی و عشایري و همچنین براي بعضی شهرنشینان بوده است.» 

گفتنی است بیش از 50 رشته صنایع دستی در استان زنجان وجود دارد که در میان آن ها ملیله کاري، چاروق دوزي، چاقوسازي،
مسگري، قلم زنی، گلیم بافی، گیوه بافی و مصنوعات چرمی و... از صنایع دستی بومی این خطه به شمار می رود و هم اکنون 6 هزار
هنرمند صنایع دستی در 55 رشته صنایع دستی عبارتند از ملیله کاري، چاروق دوزي، چاقوسازي، مسگري، گلیم بافی، سبدبافی،

پلاس بافی، معرق، ساخت سازهاي سنتی و ... در استان زنجان فعال هستند.



افتتاح واحد پرورش شتر مرغ در مهریز

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1399/12/05

در واحد پرورش شتر مرغ شهرستان مهریز روزانه300 کیلوگرم گوشت شترمرغ تولید می شود.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز یزد، با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع استاندار در مهریز در ابتدا

 
یک واحد پرورش شتر مرغ 300 قطعه اي افتتاح شد. 

کارآفرین مهریزي گفت: این مجموعه در زمین به مساحت 10
هزار متر مربع احداث شده است و زمینه اشتغال 5 نفر مستقیم و

 
40 نفر غیر مستقیم را فراهم کرده است. 

ابویی ادامه داد: در این مجموعه روزانه به طور متوسط 300

 
کیلوگرم گوشت شترمرغ تولید می شود. 

عظیمی ضمن بازدید از چند واحد تولیدي و صنعتی مسائل و
مشکلات صاحبان صنایع را بررسی و براي رفع آن قول مساعد

 
داد. 

وي تامین مواد اولیه و نداشتن نقدینگی و مشکل زیرساخت را از جمله مشکلات این واحد هاي تولیدي و صنعتی عنوان کرد و گفت:
از واحد ماشین سازي مهریز بازدید و مشکل نقدیگی نداشت که در مجموعه مرکز استان مرتفع خواهد شد و همچنین چند واحد که
مشکلات زیر ساخت داشتند مورد برسی قرار گرفت و ظرف مدت ده روز آینده مشکلات آن ها با نهاد هاي مربوطه مورد بررسی و رفع

قرار می گیرد.



عناوین روزنامه هاي امروز اصفهان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1399/12/05

از ساخت 300 ویلا طی 20 روز در اصفهان تا خطر خیز چهارم کرونا تا بیخ گلوي اصفهان مهمترین عناوین روزنامه هاي
امروز اصفهان است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکزاصفهان؛ تند ترین صف کسی؛ اسم رمز برجام، 28 اسفند آغاز تعطیلات نوروزي دانش
آموزان، گرانی و تورم اکثر مردم را آزار می دهد، اشتغال 3 هزار و 160 نفر با توسعه صنایع اصفهان، شهر نفس می کشد، حذف
گوشت قرمز از سفره اقشار متوسط جامعه! و کافه هایی به بزرگی یک شهر! دیگر عنوان هاي صفحه نخست روزنامه هاي امروز اصفهان

است.



نخبه هاي زیر 18 سال 60 گیگ اینترنت رایگان دریافت می کنند

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  232  |  تاریخ: 1399/12/05

نخبه هاي زیر 18 سال 60 گیگ اینترنت رایگان دریافت

 
می کنند 

مهر/ معاون وزیر ارتباطات گفت: دانشجویان خارجی و افراد
نخبه زیر 18 سال نیز مشمول طرح دریافت بسته اینترنت

 
60 گیگابایتی می شوند. 

ستار هاشمی با بیان اینکه واجدان شرایط دریافت بسته
هاي اینترنت 60 گیگابایتی، 6 ماه فرصت دارند تا از آن استفاده کنند، اظهار کرد: دانشجویان خارجی و افراد نخبه زیر 18 سال نیز
مشمول این طرح می شوند. با توجه به این که تعدادي از دانشجویان خارجی در مراکز دانشگاهی و حوزوي کشور در حال تحصیل
هستند بنابراین فعال سازي بسته هاي آنها پس از اخذ تأییدیه و ارائه اطلاعات لازم از سوي نهاد متولی، انجام و در حساب کاربري آن

 
ها (روي شماره موبایل اعلامی) درج می شود. بنابراین این دانشجویان، در این مرحله نیازي به ثبت نام از طریق سامانه ندارند. 

هاشمی درباره دانشجویان نخبه زیر 18 سال نیز توضیح داد: در حال حاضر امکان مالکیت سیم کارت به نام این افراد وجود ندارد.
بنابراین ثبت نام آن ها از طریق سامانه، ممکن نیست. فعال سازي بسته هاي هدیه اینترنت آنها نیز پس از اخذ تأییدیه و ارائه
اطلاعات لازم از سوي نهادهاي متولی انجام و در حساب کاربري آن ها (روي شماره موبایل اعلامی) درج می شود. بر این اساس در

 
این مرحله، نیازي به ثبت نام نامبردگان از طریق سامانه نیست. 

وي عنوان کرد: رایگان شدن تعرفه ترافیک سامانه هاي آموزش مجازي مراکز دانشگاهی و حوزوي، طبق فهرست هاي دریافتی از
سوي متولیان، در دستور کار قرار گرفته است. این روال در طول دو ترم تحصیلی گذشته محقق شد و دانشجویان و طلاب توانستند در
بستر شبکه ملی اطلاعات با ترافیک رایگان از سامانه هاي آموزش مجازي مراکز آموزش عالی و حوزوي استفاده کنند اما با توجه به
تعدد سامانه هاي آموزش مجازي در دانشگاه ها و تغییرات فنی پی در پی، مدیریت پیاده سازي، صحت سنجی و در نتیجه رایگان
سازي تعرفه ترافیک آموزش مجازي مراکز آموزشی با پیچیدگی هاي عملیاتی مواجه بود، به همین دلیل فعال کردن بسته 60

 
گیگابایتی (با مهلت استفاده 6 ماهه) به دانشجویان و طلاب در دستور کار قرار گرفت. 

معاون وزیر ارتباطات با بیان اینکه مالکیت یک شماره موبایل به نام دانشجویان و طلاب، از الزامات مراحل ثبت نام است که استعلام از
آنها به صورت برخط و از طریق سامانه شاهکار انجام می شود، گفت: براي مدیریت بهینه فرآیند ثبت نام، مقرر شد که تأیید اشتغال به
تحصیل کاربران بر اساس اطلاعات موجود در نزد متولیان آموزش انجام شود. از این رو اطلاعات لازم از طریق «معاون اداري، مالی و
مدیریت منابع وزارت عتف»، «معاون آموزشی وزارت بهداشت»، «رئیس دانشگاه آزاد اسلامی» و «رئیس مرکز خدمات حوزه هاي
علمیه» دریافت و در مراحل ثبت نام، به عنوان پایگاه داده پشتیبان سامانه، براي احراز تأییدیه اشتغال به دانشجویی یا طلبگی مورد

استفاده قرار می گیرد. 



وي با بیان اینکه در حال حاضر تعداد زیادي از کاربران که به دلیل عدم تطابق کد ملی وارد شده با پایگاه داده پشتیبان، موفق به ثبت
نام نشده اند درخواست رسیدگی به مشکلات خود را در سامانه ثبت کرده اند، گفت: فرآیند رسیدگی به این مشکلات آغاز شده و
ادامه دارد. اطلاعات این قبیل افراد به تفکیک در اختیار نهادهاي آموزشی مرتبط قرار می گیرد و پس از استعلام و اخذ تأیید از

 
مراجع مربوطه، فرآیند فعال سازي بسته ها تکمیل می شود. 

هاشمی خاطرنشان کرد: فعال سازي این بسته ها هیچ تأثیري بر حجم باقیمانده سایر بسته هاي فعال موجود در حساب کاربري

 
دانشجویان یا طلاب ندارد و به عنوان یک بسته جدید در حساب آن ها ذخیره می شود. 

در کانال آي تی و ™CanaleIT هم کلی عکس و ویدئوي دسته اول و جذاب داریم



رونمایی از شش طرح فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  233  |  تاریخ: 1399/12/05

آیین رونمایی از شش طرح و خدمت فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن با حضور دکتر واعظی رییس دفتر رییس
جمهور و سرپرست نهاد ریاست جمهوري و جمعی از استانداران و مدیران ارشد دولتی و بخش خصوصی برگزار شد.

به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، در این
مراسم که از طریق سیستم ویدئو کنفرانس روز دوشنبه
چهارم اسفندماه در محل سالن همایشهاي این بانک برگزار
شد، ساختمان هاي جدید سرپرستی این بانک در استانهاي
کرمان و خراسان جنوبی و اسکله اختصاصی شرکت
بازرگانی خدمات بندري ایران به صورت ارتباط مجازي با
مدیران استانی این بانک و مدیرعامل شرکت صنایع
شیمیایی ایران مورد افتتاح قرار گرفت و همچنین از سه
محصول جدید این بانک در حوزه فناوري اطلاعات و

 
خدمات الکترونیکی بانکی رونمایی شد. 

دکتر واعظی در حاشیه این مراسم، ضمن ابراز خرسندي از دستاوردهاي بانک صنعت و معدن در دوران دولت تدبیر و امید اظهار
داشت: در این بانک شاهد یک تحول عظیم هستیم بطوریکه در تمام زمینه ها پیشگام است و با تمرکزي که بر روي توسعه بخش
معدنی بخصوص در دو استان کرمان و خراسان جنوبی که امروز پروژه هاي ساختمانی جدیدي نیز براي افتتاح داشتند و استان بوشهر
که پروژه اسکله تخصصی شرکت خدمات بندري آن مورد بهره برداري قرار گرفت، نقش مؤثري در استفاده از ظرفیت هاي این استانها

 
در رشد و توسعه همه جانبه کشور دارد. 

دکتر واعظی تصریح کرد: ایجاد شفافیت و افزایش سرعت سیستم هاي اطلاعاتی و بانکداري و استفاده از تمام مزیت هایی که قدرت
خدمات دهی بانک ها را تقویت می کند یک الزام است و بانک صنعت و معدن با تکیه بر نیروي انسانی متخصص و ظرفیت هاي

 
تجربی و علمی خود در این مسیر گام هاي موفقی برداشته است. 

رییس دفتر رییس جمهور در ادامه تأکید کرد: در شرایطی از این طرح هاي مهم و پر اهمیت رونمایی می کنیم که کشور سه سال
بسیار سخت را گذراند که براي دولت، نظام، بخش خصوصی و بانک ها و از همه مهم تر مردم سال پر مشقتی بود؛ کسانی که این
جنگ اقتصادي را براي کشورمان طراحی کردند، هدفشان سه ماهه بود تا با حجم زیاد فشار ظرف سه ماه مردم را در مقابل نظام و

 
حکومت بسیج کنند. 

سرپرست نهاد ریاست جمهوري با اشاره به شکست رییس جمهور پیشین آمریکا در اتخاذ سیاست خروج از برجام یادآور شد: دنیا
فهمید که در مورد ایران زبان زور کارایی ندارد و حتی امروز آمریکاییها درخواست دولت قبلی این کشور براي بازگرداندن تحریم هاي

 
شوراي امنیت را پس گرفتند و براي بازگشت به برجام و برداشتن تحریم ها تلاش می کنند. 



وي گفت: ما باید از مردم نجیب کشورمان تشکر و قدردانی کنیم که با این همه گرانی و نوساناتی که با تهدید و فشارها موجب افزایش
قیمت ارز و به تبع آن قیمت کالاها شد، مقاومت کردند و اگر مقاومت مردم، تلاش بخش خصوصی، مسئولان و نظام نبود، اکنون به

 
آینده امیدوار نبودیم. 

واعظی ادامه داد: همه در از بین بردن سیاست هاي ترامپ نقش داشتند. اکنون همه خوشحال هستند که ترامپ حذف شده است و
باید از ایران هم تشکر شود زیرا، در مقابل این فرد مقاومت کردیم و ایران مهم ترین سوژه ترامپ بود. حتی در زمانی که راي ها را در

 
انتخابات آمریکا می شمارند هم در مبارزات انتخاباتی، ایران موضوع اصلی انتخاباتی و مهم در سیاست خارجی آن ها بود. 

دکتر واعظی گفت: هر آنچه بود گذشت و امروز فشار حداکثري شکست خورده است و اکنون تحریم و جنگ اقتصادي روزها و هفته
هاي پایانی خود را سپري می کند البته چه در آمریکا ترامپ برنده می شد و چه بایدن، باید سیاست خود را نسبت به ایران تغییر می

 
دادند. روز شنبه وزیر امور خارجه آمریکا گفت فشار حداکثري تمام شده و زبان تحریم دیگر اثر ندارد. 

دکتر واعظی تصریح کرد: دولت جدید آمریکا تمدید تحریم ها را پس گرفت که براي ایران اقدام مهمی است و شرایط امروز ایران با
چند ماه قبل کاملا متفاوت شده است. من مطمئن هستم که مسیري که داریم می رویم ممکن است گرفتاري هایی داشته باشد اما
هدف گذاري ما این است که تحریم هاي برجامی به اضافه 1600 تحریمی که ترامپ در چهار سال ریاست جمهوري خود بر ایران

 
اعمال کرده بود، برداشته شود که من خوشبین هستم که این اتفاق می افتد. 

وي با بیان اینکه آمریکا به دنبال مذاکره است و ما چارچوبی براي این امر تعیین کرده ایم، بیان کرد: در برجام براساس تعهدات پاي
تعهدات خود ایستادیم درحالیکه با نقض تعهد از سوي آمریکا تعهدات خود را کاهش دادیم اما پاي تعهدات خود ایستادیم. امروز می
توانیم از برجام براي برداشت همه تحریم ها استفاده کنیم. در سال 1400 شرایط بسیار متفاوت از امسال است به گونه اي که روابط
خارجی، صادرات، روابط بانکی و تجاري تغییر خواهد کرد البته نظام ما دشمنانی هم دارد تا نگذارند آمریکا به برجام برگردد و دیدیم
در این یک هفته گذشته هم در داخل کشور و هم رسانه هاي خارجی چه قدر تبلیغ کردند که پنجم اسفند روزي است که عملا

 
برجام به هم می خورد. 

رئیس دفتر رییس جمهور گفت: روز گذشته با مدیر کل آژانس اتمی در ایران مذاکرات بسیار خوبی داشتیم و در نتیجه ما به فرمولی
رسیدیم که قانون مجلس محترم شمرده شود و اجرا شود. نظارت هاي آن ها بر اساس پادمان باشد. ما از ابتدا گفته ایم که به هیچ
وجه دنبال فعالیت هاي مخفی در ساخت سلاح هاي هسته اي نیستیم، ولی این حق را براي خود قائل هستیم تا از فناوري هاي اتمی

 
استفاده کنیم. 

وي تأکید کرد: موضع ما مشخص است و مکانیزم نظارت و شفافیت را قبول داریم به گونه اي که پروتکل الحاقی مربوط به مجلس
است و اینکه به روش پادمان بتوانند نظارت کنند. دکتر واعظی گفت: به نظر می رسد این توانایی در کشور ما است که با وجود سختی
ها و مشکلات بزرگ راه حل پیدا کنیم. موضوع برداشتن تحریم یک بحث است و مسالهFATF یک بحث دیگر، FATF و دو لایحه
اي که در مجمع تشخیص مصلحت نظام وجود دارد، براي دولت بسیار مهم است و با تحریم ها نمی توانستیم با دنیا معامله کنیم، اما
وقتی تحریم ها برداشته شود ما نمی توانیم خود تحریم داشته باشیم و مجمع تشخیص مصلحت نظام باید بتواند یک تصمیم درستی
بگیرد تا فشار از بانک ها، بخش خصوصی و اقتصاد برداشته شود. اکنون اقتصاد کشور باید خود را براي شرایط دیگري آماده کند تا

 
بتواند مثل سالهاي 95 و 96 در صادردت و واردات با دنیا ارتباط برقرار کند. 

وي با بیان اینکه دولت با پافشاري که بر بودجه داشت نگذاشت تا شاکله بودجه تغییر کند، ادامه داد: زیرا اگر شاکله آن بهم می خورد



نمی توانستیم آن را به مرحله اجرا برسانیم. بانک ها و بخش اقتصادي کشور باید برنامه ریزي کنند که اگر تحریم ها نباشد باید چه

 
کار کنند و خودمان را براي شرایط جدید آماده کنیم. 

سرپرست نهاد ریاست جمهوري در پایان اعلام کرد: گزارش هایی که از بانک ها به ما می رسد بیانگر این است که خوب توانستند در
شرایط سخت خود را وفق دهند و شرایط را مدیریت کنند. خوشبختانه امسال این پنجاه و دومین برنامه استانی است که با وجود
محدودیت برگزاري سفرهاي استانی برگزار کردیم. کرونا براي اقتصاد همه کشورها محدودیت ایجاد کرده است ولی ما با این وجود
پروژه هاي زیادي را به بهره برداري رسانده ایم که نشان از همت بانک ها و بخش خصوصی دارد. همه دارند تلاش می کنند تا اقتصاد
کشور روي پاي خود بایستد و ما اگر دست به دست هم نمی دادیم امروز نمی توانستیم با افتخار در مقابل آمریکا حرف بزنیم و از

 
پنجم اسفند ماه قانون مجلس اجرا می شود و ایران به پروتکل الحاقی از این زمان به بعد متعهد نخواهد بود. 

دکتر حسین مهري مدیرعامل این بانک نیز ضمن خوشامدگویی به تمامی حضار به خصوص دست اندرکاران عرصه تولید و اشتغال
کشور و تبریک به مناسبت ولادت با سعادت امام جواد (ع) و حضرت امیرالمؤمنین (ع) اظهار داشت: مایه مباهات است که در دوران
فعالیت دولت تدبیر و امید در جهت ارتقاي صنایع کشور اقدامات شایسته اي صورت گرفته و علیرغم تحریم هاي ظالمانه اقتصادي که
به صورت مستقیم بخش تولید و شبکه بانکی کشور را هدف قرار داده و شیوع ویروس کرونا که بر فضاي کسب و کارها تأثیرگذار بوده
است در سایه حمایت همه جانبه دولت و با عزم راسخ و کار جهادي تولیدکنندگان و کارآفرینان عزیز، شاهد موفقیت هاي روزافزون و
اعتلاي بخش هاي مهم صنعتی کشور هستیم و این جفاي به نظام است که برخی سیاه نمایی می کنند و اقدامات دولت را کم اهمیت

 
جلوه می دهند. 

دکتر مهري اعلام داشت: در دوران دولت یازدهم و دوازدهم توسط این بانک در مجموع به 316 طرح بزرگ و زیربنایی مبلغ 227 هزار

 
و 302 میلیارد ریال و بالغ بر 12 میلیارد یورو تسهیلات پرداخت شد. 

مدیرعامل این بانک عنوان داشت: در یازده ماهه امسال، از 22 طرح مهم که از سوي این بانک با تسهیلات ارزي به مبلغ 2 میلیارد و
948 میلیون یورو و تسهیلات ریالی 12 هزار و 730 میلیارد ریال تأمین مالی شده است، 14 طرح توسط رییس جمهور و به ترتیب
یک طرح توسط معاون اول رییس جمهور، دو طرح با حضور معاون رییس جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه، یک طرح رییس
بنیاد مستضعفان و چهار طرح نیز توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت مورد بهره برداري قرار گرفت و براي 8000 نفر به صورت

 
مستقیم اشتغال ایجاد شد. 

وي گفت: در سال جهش تولید در برخی شاخص هاي عملکردي مانند وصول مطالبات، گشایش اعتبارات اسنادي و ضمانتنامه هاي

 
ریالی، رشد بیش از 100 درصد را شاهد بودیم اما هدفگذاري ما براي ارتقاي تمامی شاخص هاي عملکردي به این میزان است. 

دکتر مهري در فراز دیگري از سخنان خود به واگذاري هاي انجام شده اشاره کرد و افزود: در سال 98 شرکت هاي سرمایه گذاري
توسعه صنعت و تجارت و سیمان مازندران از شرکت هاي بورسی متعلق به بانک ، صندوق مالی توسعه تکنولوژي ایران از شرکت هاي
غیر بورسی این بانک و لاستیک پارس، نخ خمین و کاغذ کارون از شرکت هاي غیر بورسی مربوط به شرکت آتیه دماوند واگذار شدند.

مدیرعامل بانک صنعت و معدن همچنین از ارائه 18 هزار و 412 میلیارد ریال به شرکت هاي دانش بنیان در 11 ماهه سال 99 خبر
داد. وي افزود: امروز نظاره گر به ثمر نشستن تلاش هاي تمامی مدیران و کارکنان مجموعه بانک صنعت و معدن به ویژه در بخش
امور فناوري اطلاعات و ارتباطات هستیم که با همت والاي آنان از سه پروژه مهم در این حوزه رونمایی می شود؛ نخست، طرح احراز
هویت غیرحضوري که از طریق تلفن همراه هوشمند و با تطابق اطلاعات کد ملی و مالکیت شماره تلفن همراه از طریق سامانه هاي



وزارت کشور و وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات انجام و نتایج براي اجابت درخواستهاي مشتري مورد استفاده قرار می گیرد و بانک
صنعت و معدن در حال حاضر تعریف مشتري و افتتاح حساب را به عنوان اقدامات پایه براي شناسایی و تسهیل انواع عملیات بانکی
مرتبط با حسابها را فراهم نموده است. دومین محصول فناورانه این بانک، اعتبارسنجی اصالت نشانی مشتریان است که به منظور رفاه
حال مشتریان در خصوص اخذ مکرر نشانی محل سکونت یا فعالیت کاري ایشان براي ارائه خدمات بانکی مختلف در مقاطع زمانی
متفاوت و در قالب فرم هاي متعدد و همچنین پیشگیري از ریسک هاي مترتب بر عدم اصالت سنجی نشانی ها، بانک صنعت و معدن
اقدام به راه اندازیطرحی تحت عنوان اعتبارسنجی اصالت نشانی مشتریان نموده است. در این طرح اطلاعات محل سکونت، محل کار و
فعالیت اقتصادي اعلامی توسط متقاضیان اعتباري (متقاضیان تسهیلات بانکی، ضامنین و ...) و مشتریان، قبل از پرداخت تسهیلات و
یا ارائه خدمات بانکی، بررسی و اعتبارسنجی می گردد. بدین شرح که پس از درج اطلاعات مشتري در سامانه، به طور خودکار نامه اي
با فرمت استاندارد و از پیش تعیین شده به نشانی ثبت شده ارسال می گردد و پس از احراز هویت مشتري توسط مامور پست به
ایشان تحویل داده می شود تا کد تأییدیه دریافتی را از طریق یکی از کانالهاي ارتباطی اعلام نماید و در نهایت، ایجاد مرکز عملیات
امنیت (SOC) که از مهمترین دستاورد هاي بانک صنعت و معدن در سال 1399 است. این مرکز، شامل مجموعه اي از ابزارها،
فرآیندها و عوامل انسانی است که به صورت پیوسته، وقایع امنیتی تولید شده توسط تجهیزات را براي شناسایی رخدادهاي امنیتی
رصد می کند تا دیدگاهی جامع نسبت به وضعیت امنیت سازمان ایجاد می نماید. در واقع این مرکز، یک واحد متمرکز پایش امنیتی
است که به واسطه اطلاع رسانی هاي خودکار حوادث و وقایع، تولید گزارش هاي جزئی و کلی، پاسخ دهی خودکار به حوادث و وقایع،
رویکردي پیشگیرانه را در جهت مدیریت ریسک هاي امنیتی ایجاد نموده است و متضمن امنیت اطلاعات و عملیات بانکداري

 
الکترونیکی و سرویس هاي جدید دیجیتالی فعلی و آتی بانک می باشد. 

دکتر مهري تصریح کرد: این بانک به لحاظ ایجاد فضاها و زیرساخت هاي مورد نیاز و درخور شأن مشتریان نیز همواره پیشرو بوده و
اکنون با افتتاح ساختمان هاي جدید سرپرستی استانهاي خراسان جنوبی و کرمان، انتظار می رود جایگاه خود به عنوان یک بانک
توسعه اي و تخصصی را ارتقا بخشیده و با ایجاد فضاي کاري مناسب تر و تلاش و تشریک مساعی کارکنان حاضر در این مجموعه،

 
همچون گذشته عملکرد مطلوب و مؤثري داشته باشد و مراتب رضایت مشتریان ارزشمند این بانک را فراهم آورد. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود به افتتاح پروژه عظیم اسکله اختصاصی شرکت خدمات بندري ایران اشاره کرد و گفت: شرکت
صنایع شیمیایی ایران که از شرکت هاي زیرمجموعه این بانک است، تاسیسات بوشهر را که شامل اسکله و مخازن نگهداري مواد
شیمیایی و پتروشیمیایی می باشد با هدف مدیریت بهتر هزینه ها و اقدامات اجرایی مورد لزوم و نیز سرعت بخشیدن و تسهیل
اقدامات صادراتی محصولات خود در سال 81 خریداري کرد. این اسکله اختصاصی متعلق به شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران
قبل از انقلاب ساخته شده بود که در سال 1391 بر اثر برخورد شناورها با اسکله به شدت آسیب دیده و غیر قابل استفاده شده بود اما
به دلیل اهمیت آن در بهبود و توسعه فعالیتهاي شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران و مجموعه بزرگ شرکت صنایع شیمیایی

 
ایران اراده مدیران شرکت بر آن قرار گرفت که مورد بازسازي و تعمیر قرار گیرد. 

وي ادامه داد: در اواخر سال 1397 پروژه بازسازي اسکله مزبور در دستور کار شرکت قرار گرفت و پس از طی مراحل لازم، برآورد
هزینه هاي بازسازي و پیگیري هاي مداوم جهت اخذ مجوزهاي مربوطه، نهایتاً در ابتداي سال 1398 با مساعدت اداره کل بنادر و
دریانوردي استان بوشهر، اقدامات ساخت اسکله جدید آغاز شد و مقرر شد اسکله قدیمی از دریا خارج گردد که در مدت زمان شش

 
ماه با موفقیت کامل به انجام رسید. 

دکتر مهري بیان داشت: ساخت، نصب و راه اندازي اسکله جدید نیز بر اساس فناوریهاي نوین و طراحی جدید و مدرن شکل گرفته و
اجراي کامل این پروژه ملی، از آغاز تا مرحله بهره برداري کمتر از 2 سال به طول انجامید که بدون شک برگ زرین و سند افتخاري

 
براي بانک صنعت و معدن، مجموعه بزرگ شرکت صنایع شیمیایی ایران و بالاخص شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران است. 



گفتنی است در خلال این مراسم هر یک از مدیران استانی این بانک در استانهاي کرمان و خراسان جنوبی و مدیرعامل شرکت صنایع
شیمیایی ایران گزارش هایی از نحوه عملکرد و روند اجراي پروژه هاي مورد افتتاح ارائه کردند و دکتر یوسفی نیا معاون برنامه ریزي و

فناوري بانک صنعت و معدن نیز گزارش مبسوطی در خصوص سه محصول فناورانه این بانک قرائت نمود.



معدن آلبلاغ، فرصتی که باید غنیمت شمرد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1399/12/05

سرپرست سازمان صنعت و معدن خراسان شمالی گفت:سازمان ایمیدرو تا خرداد 1400 گزارش اکتشافات تفصیلی را ارائِه
خواهد کرد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
بجنورد ، رضازاده سرپرست سازمان صنعت و معدن
خراسان شمالی با اشاره به صعب العبور بودن منطقه
حفاظت از این مکان را دشوار دانست و گفت:عملیات
پاکسازي از سوي نیروي انتظامی انجام می گرفت، اما چون

 
مداوم نبود فرصت براي بهره برداران غیرمجاز فراهم بود. 

رضازاده افزود:بعداز درگیري مسلحانه اخیر در معدن آلبلاغ
نیرو هاي یگان ویژه با همراه نیروي انتظامی استان و شرکت حفاظتی منتخب، منطقه را از وجود برداشت کنندگان غیرمجاز پاکسازي

 
کردند. 

 
بیشتر بخوانید 

- ضرورت جدیت ایمیدرو در ساماندهی معدن آلبلاغ او عنوان کرد:شرکت حفاظت شده با جذب 70 نیرو از استان، بعداز عملیات
پاکسازي اخیر با قرار دادن 3 کانکس در روستاي پرکانلو، انتهاي سد و دره گوارکی که محل عبور و مرور بهره برداران غیرمجاز است

 
بطور رسمی در منطقه مستقر شدند. 

سرپرست سازمان صنعت و معدن خراسان شمالی با اشاره به اینکه اکتشافات ابتدایی، نمونه برداري هاي اولیه از سوز ایمیدرو انجام
شده است، گفت:با بهبود شرایط جوي سازمان ایمیدرو هم کار اکتشاف تفصیلی خود را انجام و تا خرداد 1400 گزارش نهایی

 
اکتشافات را ارائه خواهد داد. 

 
رضازاده در ادامه افزود:گام بعدي ایجاد واحد هاي فرآوري و استخراج مجاز که منجر به ایجاد اشتغال پایدار براي منطقه خواهد شد. 

حسین پور نماینده مردم اسفراین در مجلس شوراي اسلامی هم گفت:معدن آلبلاغ یک ظرفیت خدادادي است که مسیر استفاده از آن

 
باید درست، کارشناسی و قانونی باشد. 

 
حسین پور افزود:تا زمانیکه مطالعات و اکتشافات ایمیدرو در منطقه به پایان نرسد شیوه بهره برداري نیز طراحی نخواهد شد. 

او نتیجه نشست ها و جلسات با ایمیدرو را تشریح و عنوان کرد: مردم کمک کنند و در منطقه حضور نداشته باشند تا مطالعات در



 
مدت 6 تا 8 ماه انجام شود تا نحوه واگذاري و بهره برداري مشخص شود. 

 
حسین پور افزود:تمام منافع و سود بهره برداري از این معدن متعلق به مردم منطقه است. 

سجادي رئیس سازمان نظام مهندسی معدن با گلایه مندي از کندي مطالعات در معدن آلبلاغ گفت:انتظار می رود مرحله دوم

 
اکتشافات 12 ماهه، سرعت گیرد و اکتشافات عمیق انجام تا ذخیره قطعی معدن مشخص شود. 

سجادي افزود: قرارگاه خاتم اعلام آمادگی کرده تا معدن را ظرف 3 تا 4 ماه ساماندهی کند و قول مساعد داده مبلغ 25 هزار میلیارد
تومان در بخش معدن استان سرمایه گذاري و تا شعاع 40 کیلومتري مشکلات زیرساختی، جاده اي و اجتماعی را حل کند.



سواحل مکران فرصتی مناسب براي سرمایه گذاران و رونق تولید

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل شیلات سیستان و بلوچستان گفت:300 کیلومتر ساحل بی نظیر و مساعدمکران فرصت مناسبی براي سرمایه گذاري
و رونق تولید در حوزه شیلات است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از زاهدان ،محمد شهلی برمدیرکل شیلات سیستان و
بلوچستان گفت:300 کیلومتر ساحل بی نظیر و
مساعدمکران فرصت مناسبی براي سرمایه گذاري و رونق
تولید در حوزه شیلات با دارا بودن 42 هزار هکتار اراضی
مستعد پرورش میگو، صید و صیادي و پرورش ماهی در

 
قفس است. 

اوگفت: هم اینک براساس آخرین آمار ها هزار و 265 فروند قایق فایبرگلاس، 163 فروند قایق چوبی، 436 فروند لنج یخی و 524
فروند لنج سردخانه دار با 21 هزار و 781 نفر صیاد دائمی و فصلی در قالب 34 تعاونی صیادي در حوزه اداره کل شیلات سیستان و

 
بلوچستان فعالیت دارند. 

او به امنیت سرمایه گذاري در چابهار اشاره کرد و افزود: هم اینک بسیاري از سرمایه گذاران داخلی و خارجی در حوزه هاي مختلف
در چابهار حضور دارند و در حال فعالیت هستند و به لطف خداوند و تلاش مسوولان مربوطه امنیت کامل برقرار بوده و در خصوص
امنیت اقتصادي نیز شرکت هاي بیمه در زمینه پرورش میگو و همچنین صیادان وجود دارد که نگرانی در این خصوص را رفع می

 
کند. 

مدیرکل شیلات سیستان و بلوچستان تصریح کرد: تمامی حلقه هاي زنجیره تولید شامل تکثیر، پرورش، فرآوري و صادرات میگو در
استان حضور دارد و کارخانه تولید خوراك آبزیان نیز اخیرا در دست ساخت است که با ساخت آن زنجیره تکمیل شده و این موضوع

 
فرصت حضور سرمایه گذاران در تمامی عرصه هاي شیلاتی را تسهیل می کند. 

او بیان کرد: دسترسی به آب هاي آزاد اقیانوسی، وجود اسکله هاي متعدد شیلاتی، فراهم بودن زمینه هاي صادرات، وجود شهرك
هاي صنعتی وابسته و اراضی مستعد پرورش میگو و توسعه روز افزون آن، صنایع شیلاتی را به عنوان یکی از مهمترین محور هاي

 
توسعه سیستان و بلوچستان مطرح کرده است. 

شهلی بر گفت: هم اینک 6 شهرك و ناحیه صنعتی شیلاتی با داشتن 30 واحد کنسروسازي، 30 واحد عمل آوري، 12 واحد پودر
ماهی، 13 واحد سردخانه و 10 واحد شناورسازي و بیش از 30 واحد یخ سازي در نوار ساحلی سیستان و بلوچستان وجود دارد. 



او بر حضور شرکت هاي مختلف در بازدید از فرصت هاي سرمایه گذاري اشاره کرد و افزود: سرمایه گذاري TCI و ابراز تمایل جهت

 
سرمایه گذاري در ظرفیت هاي شیلاتی منطقه می تواند فصل جدیدي از سرمایه گذاري خارجی باشد. 

مدیرکل شیلات سیستان و بلوچستان بیان کرد: مدیران شرکت TCI با حضور در چابهار ظرفیت ها و فرصت هاي شیلاتی منطقه را
بررسی و ابراز امیدواري کرد که بتوانند با حمایت و همکاري این اداره کل و منطقه آزاد تجاري چابهار در زمینه هاي مختلف بویژه

 
صید به روش قلاب (لانگ لاین)، پرورش میگو و صادرات آن ها به خارج از کشور، فعالیت کنند. 

او ادامه داد: از حضور سرمایه گذاران داخلی و خارجی در بخش شیلات استقبال کرده و آمادگی همکاري و حمایت در راستاي

 
سیاست هاي سازمان شیلات ایران از حضور بخش خصوصی را دارد. 

شهلی بر گفت: اداره کل شیلات سیستان و بلوچستان پارسال با 298 هزار تن صید رتبه دوم کشور را کسب کرده و بیش از 60 درصد

 
تن ماهیان مورد نیاز کارخانجات کنسروسازي کشور از این استان تامین می شود. 

او با مطرح کردن برخی مسائل از جمله نحوه اخذ مجوز هاي لازم به منظور صید به روش قلاب (لانگ لاین)، امنیت سرمایه گذاري،

 
امکانات و زیرساخت هاي لازم جهت سرمایه گذاري و صادرات از منطقه خواستار پیگیري جهت تسهیل شرایط سرمایه گذاري شد. 

مدیرکل شیلات سیستان و بلوچستان ادامه داد: اسکله هاي صیادي براي اشتغال و رونق تولید نقش مهمی در سواحل مکران دارد و

 
علاوه بر این ظرفیت مهمی در بحث گردشگري به حساب می آید. 

او با بیان اینکه اداره کل شیلات سیستان و بلوچستان همواره از حضور سرمایه گذاران توانمند و با ایده هاي نوین استقبال و آمادگی
خود را براي هرگونه همکاري و تسهیل امور مربوطه اعلام کرده است، افزود: این استان ظرفیت هاي کم نظیر آبزي پروري در زمینه
پرورش میگو و ماهی بویژه ظرفیت هاي پرورش سایر آبزیان نظیر انواع جلبک هاي دریایی، خیار دریایی، لابستر، آرتیمیا و آبزیان

 
زینتی دارد. 

شهلی بر تصریح کرد: آبزیان غیرمعمول خوراکی از قبیل (ماهی حسون، طلال، سلطان ابراهیم، یال اسبی، مارماهی، گربه ماهی و

 
ماهی مرکب) اگر در گذشته صید نمی شد، اما هم اینک صید آن ها براي صادرات رونق دارد. 

او بیان کرد: سواحل مکران داراي بنادر متعدد تجاري و صید و صیادي است بطوریکه 11 بندر ماهی گیري و جایگاه تخلیه صید شامل
«تیس، کنارك، بریس، رمین، زرآباد، پزم، چابهار، گواتر، جد، تنگ و پسابندر» در حوزه شهرستان هاي چابهار، دشتیاري و کنارك در

زمینه صید و صیادي فعال هستند.



بازدید وزیر ارتباطات از غرفه ایرانسل در رویداد بومی سازي زیرساخت هاي

شبکه ملی اطلاعات

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  236  |  تاریخ: 1399/12/05

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات، طی بازدید از غرفه ایرانسل در رویداد «بومی سازي زیرساخت هاي شبکه ملی اطلاعات»،
اهتمام ایرانسل به حمایت از تولید ملی را مثبت ارزیابی کرد.

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات، طی بازدید از غرفه ایرانسل در رویداد «بومی سازي زیرساخت هاي شبکه ملی اطلاعات»،

 
اهتمام ایرانسل به حمایت از تولید ملی را مثبت ارزیابی کرد. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از روابط عمومی ایرانسل، مهندس محمدجواد آذري جهرمی در این بازدید، با آخرین اقدامات ایرانسل
در زمینه حمایت از تولید ملی، از جمله راه اندازي سامانه مناقصه هاي الکترونیکی ایرانسل آشنا شد و این اقدامات را مثبت ارزیابی

 
کرد. 

سامانه مناقصه هاي الکترونیکی ایرانسل به نشانی sourcing.irancell.ir با هدف ارائه نیازمندي هاي ایرانسل در حوزه هاي

 
مختلف و شناسایی پیمانکاران و تأمین کنندگان ایرانی داراي صلاحیت، راه اندازي شده است. 

بر اساس این گزارش، ایرانسل با هدف ادامه حمایت از تولید ملی و اشتغال زایی در سال جهش تولید، در رویداد «معرفی دستاوردهاي

 
بومی سازي زیرساخت هاي اطلاعاتی شبکه ملی اطلاعات» شرکت کرد. 

اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران با حضور در این رویداد که روزهاي 3 و 4 اسفند ماه 1399، در پژوهشگاه ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات برگزار شد، آخرین دستاوردهاي خود در زمینه مراکز داده، شبکه توزیع محتوا و خدمات ابري را معرفی کرد. 

همچنین در حاشیه این رویداد، همایش ها و نشست هاي تخصصی و میزهاي گفت وگوي تقاضامحور بین مشتریان و عرضه کنندگان،

 
با همکاري مرکز ملی فضاي مجازي و نهادهاي بخش خصوصی و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار شد. 

ایرانسل که در راستاي بهره مندي از توانایی و ظرفیت شرکت هاي توانمند داخلی و حمایت از سیاست هاي کلان ملی مبنی بر
حمایت از تولید بومی و تقویت شرکت هاي دانش بنیان و توسعه فرصت هاي کسب وکار در حوزه هاي مخابراتی، شامل زیرساخت
هاي فناوري اطلاعات، مراکز داده، شبکه و امنیت اطلاعات در حال شناسایی پیمانکاران و شرکت هاي فعال ایرانی و همکاري با آنان
است، در این نمایشگاه بخشی از ظرفیت هاي خود در حوزه هاي مورد اشاره و فرصت هاي موجود براي همکاري هاي آتی با شرکت

هاي بومی توانمند و شرکت هاي دانش بنیان را به نمایش گذاشت.



مدیرعامل پتروشیمی: ایلام به یک استان محوري تبدیل شده است

منبع: ایرناشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1399/12/05

ایلام - ایرنا - مدیرعامل پتروشیمی ایلام گفت: سرمایه گذاري هاي کلان نظام در یک دهه اخیر از جاده، فرودگاه، کشف
میادین نفت و  گاز و احداث پالایشگاه و پتروشیمی و رونق گردشگري مذهبی و ... نشان می دهد  که ایلام، از یک استان

حاشیه اي به یک استان محوري در سیاستگذاري هاي کلان  تبدیل شده است. 

ایلام - ایرنا - مدیرعامل پتروشیمی ایلام گفت: سرمایه
گذاري هاي کلان نظام در یک دهه اخیر از جاده، فرودگاه،
کشف میادین نفت و  گاز و احداث پالایشگاه و پتروشیمی و
رونق گردشگري مذهبی و ... نشان می دهد  که ایلام، از
یک استان حاشیه اي به یک استان محوري در

 
سیاستگذاري هاي کلان  تبدیل شده است.  

به گزارش روابط عمومی پتروشیمی ایلام، حسن نجفی روز
سه شنبه اظهار داشت: اگرچه  ایلام از لحاظ جغرافیا و
جمعیت کوچک است اما از نظر مرز  و ذخایر انرژي،

ظرفیت هاي خدادادي طبیعی و مردمانی با درجه همبستگی بالا و غیور  که در بزنگاه هاي حساس این آب و خاك، توانایی و وفاداري

 
خود را بارها ثابت کرده اند، از یک کشور کمتر نیست. 

وي افزود: این استان زرخیز سال ها به دلیل بی توجهی از قافله توسعه متوازن و مشکلات  ناشی از جنگ و دوران بعد از آن عقب
افتاده، اما در سال هاي اخیر توجه به امکانات  خدادادي این استان سبب ایجاد فرصت هاي زیادي براي گام برداشتن در این مسیر

 
نصیب  استان و مردمانش کرده است.    

مدیرعامل پتروشیمی ایلام با بیان اینکه علیرغم این همه سرمایه گذاري، ایلام همچنان  گرفتار معضلات اجتماعی در خصوص سرمایه
گذاري هاي کلان است، گفت: هر طرح عظیم که با  یک سرمایه گذار بزرگ و میلیاردها ریال و میلیون ها دلار و یورو در استان اجرا
شده یا  می شود متاسفانه تا اتمام پروژه و راه اندازي و آغاز فعالیت آن گرفتار  معضل معارضانی است که به یک چالش اساسی براي

 
توسعه صنعتی استان تبدیل شده اند.  

  نجفی ادامه داد: با زدن کلنگ طرحی بزرگ در هر جاي استان تحصن، بستن جاده، نزاع هاي قبیله اي و ارعاب پرسنل به یک عادت

 
ناصواب تبدیل شده که هر سرمایه گذاري را از  استان فراري خواهد داد که باید این مهم مدیریت شود.  

وي یادآور شد: ایلام داراي مردمی فهیم و آگاه است و بزرگان و جوانان خوب می دانند که اگر پروژه هاي  اسمی مصوب شده و داراي
ردیف بودجه ملی که قرار است وارد ایلام شوند چنانچه با چنین معضلاتی  رو به رو شوند، ایلام هرگز رنگ حضور سرمایه گذار و

توسعه صنعتی و اشتغال پایدار را  نخواهد دید. 



مدیرعامل پتروشیمی ایلام اضافه کرد: در آینده مجوز منطقه آزاد تجاري مهران صادر می شود و شرکت هاي داخلی و خارجی به

 
 استان سرازیر می شوند که باید از ورود چنین سرمایه گذارانی به استان استقبال کرد. 

نجفی اظهار داشت: با توجه به شناختی که از مردم زحمتکش و ولایت مدار استان ایلام و بخصوص شهرستان شهید پرور چوار داریم،
باید بدانند اتفاقات تلخ اخیر در پتروشیمی ایلام فقط به  تحریک عوامل و ذینفعان محدودي است که از آب گل آلود قصد دارند، ماهی
زیاده خواهی  خود را صید کنند و قصد آنها نه خیر براي استان و شهرستان است بلکه به فکر منافع اقتصادي و  گاه مقاصد فراتر از

 
اقتصادي هستند که نتیجه اي جز تهدید آینده این استان را ندارد.  

 وي از فرماندار چوار به عنوان رییس شوراي تامین شهرستان خواست:  نسبت به شناسایی و معرفی این عوامل درنگ نکند و همچنان

 
حوزه صنعت و منافع استان  و کشور را تقویت کند. 

وي تصریح کرد: استان ایلام در سایه همگرایی و وحدت مردمان شایسته ولایق  خود، افق هاي امید بخشی را در حوزه هاي مختلف

 
وبه خصوص در حوزه نفت وگاز را فرا روي  خود خواهد داشت.  

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- پتروشیمی 

 
- چوار 

- سرمایه گذاري



برنامه بلندمدت حفظ سقف تولید گاز در جنوب کشور تدوین شد

منبع: ایرناشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1399/12/05

بوشهر-ایرنا- مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران گفت: وزارت نفت برنامه بلند مدت 15 ساله براي حفظ
شرایط تولید در مجموعه هاي پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان تدوین کرده است تا سقف تولید گاز در این

مراکز حفظ شود که این امر نشان دهنده اهمیت و جایگاه این منطقه براي صنعت گاز کشور است.

بوشهر-ایرنا- مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی
گاز ایران گفت: وزارت نفت برنامه بلند مدت 15 ساله براي
حفظ شرایط تولید در مجموعه هاي پالایشگاهی پارس
جنوبی، فجر جم و پارسیان تدوین کرده است تا سقف
تولید گاز در این مراکز حفظ شود که این امر نشان دهنده

 
اهمیت و جایگاه این منطقه براي صنعت گاز کشور است. 

مسعود زردویان روز سه شنبه در نشست با مسئولان
مجتمع گازي پارس جنوبی و پارك علم و فناوري بوشهر،
افزود: اگر چه تولید بخشی مهم از این برنامه مدون و بلند

 
مدت است اما هیچگاه نباید از بخش هاي نگه داشت و پشتیبانی این صنعت غافل شد. 

وي با اشاره به جایگاه صنعت گاز در کشور و تبعات مثبت توسعه اي و رفاهی آن، گفت: افزون بر 95 درصد از شهرها و 85 درصد از
روستاهاي کشور از شبکه گاز برخوردارند و گازرسانی به شهرهاي استان هاي کمتر برخوردار نیز تا پایان سال 1400 تکمیل می شود.

مسعود زردویان ادامه داد: علاوه بر این پروژه هاي عظیم صنعتی در کشور از گاز استفاده می کنند که مکران چابهار معروف ترین و

 
جدیدترین آنها است و در آینده به یک قطب اقتصادي تبدیل می شود. 

وي در باره اهمیت گازبراي صنعت کشور، اضافه کرد: همچنین گاز و میعانات گازي پایه و اساس فعالیت هاي مجتمع پارس جنوبی و
پتروشیمی هاي فعال با ارزش افزوده بالا در این منطقه است و تاسیسات نقاط مختلف کشور نیز از گاز به عنوان ماده اولیه، خوراك

 
تولیدي یا محرك تامین انرژي استفاده می کنند. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران بیان کرد: وجود سه مجتمع پالایشگاهی پارس جنوبی، فجر جم و پارسیان
سبب شده است این منطقه جایگاه ویژه و نقش پررنگی در صنعت گاز کشور داشته باشد طوري که بیش از 85 درصد از گاز مورد نیاز
کشور را تامین می کند و ظرفیت بالا و نیاز عملیاتی کشور در این منطقه عامل اصلی در تعیین آن به عنوان یکی از "هاب" هاي

 
نوآوري کشور است. 

زردویان ادامه داد: در این ارتباط لازم است جایگاه پارك هاي علم و فناوري مورد توجه قرار گیرد و از این ظرفیت به صورت



 
ساختارمند استفاده شود تا از حواشی که ممکن است در سال هاي آینده بر روند و عملکرد تاثیر گذار باشد، پیشگیري شود. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران با اشاره به اهمیت رویکرد اکوسیستمی در این حوزه، بیان کرد: در صورتی که
روابط میان بخش هاي مختلف فعال در این صنعت ایجاد و سازماندهی شود، زیست بومی شکل می گیرد که خود نگهدارنده است و

 
توانایی ارتقاي خود را دارد. 

زردویان ادامه داد: ارتباط شرکت هاي دانش بنیان با فعالان با تجربه در صنعت گاز باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد زیرا این

 
همکاري و راهنمایی می تواند در فرایند تولید راهگشاي آنها باشد. 

وي یاداور شد: همواره تلاش شده است در این اکوسیستم ارتباط مناسبی با جوامع محلی برقرار شود و زیر ساخت هاي راه و حمل و

 
نقل و اشتغال زایی از خدماتی بوده است که با استقرار صنایع گاز براي جوامع محلی فراهم شده است. 

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران تاکید کرد: در کنار این خدمات مسائل فرهنگی و آموزشی نیز باید مورد توجه

 
قرار گیرد و مغفول نماند. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در این نشست بیان کرد: ترویج مرجعیت علمی،
بومی سازي و تقویت فناوري هاي موجود، برنامه ریزي براي ایجاد و توسعه فناوري هاي جدید، ترویج فرهنگ کارآفرینی و بازار سازي
براي شرکت هاي دانش بنیان و همکاري هاي بین المللی براي تبادلات فناورانه از اهداف ستادهاي تخصصی معاونت علمی و فناوري

 
در کشور است. 

مهدي شریف زاده افزود: ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی ریاست جمهوري یکی از 11 ستاد معاونت است و همه
حمایت ها و راهکارهایی که این معاونت براي ترویج اقتصاد دانش بنیان در زمینه تخصصی مجموعه نیرو در پیش کرفته است را

 
نمایندگی می کند. 

وي ادامه داد: در این ارتباط کارگروه تخصصی مربوط به وزارت نفت از همکاري و مشاوره نخبگان صنعتی، مدیران پژوهش و فناوري و

 
مدیران چهار شرکت اصلی این وزارت بهره می برد. 

دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با اشاره به نقش کلیدي منطقه پارس جنوبی در
سطح ملی و منطقه اي در تامین انرژي گاز، بیان کرد: این منطقه قطب فناوري هاي مربوط به گاز و پتروشیمی است و این اهمیت در

 
نظام فناوري کشور نیز به خوبی دیده شده و مورد توجه ویژه قرار گرفته است. 

شریف زاده گفت: بوشهر یکی از محدود استان هایی است که منطقه ویژه علم و فناوري دارد و با توجه به تمرکزي که صنعت گاز در

 
اینم استان پیدا کرده است، این منطقه یکی از اعضاي اصلی این اکوسیستم فناوري است. 

وي اظهار کرد: اکنون وزارت نفت براي استفاده از ظرفیت مراکز رشد علم و فناوري پیش قدم شده است و بر اساس تصمیم مقام عالی
وزارت، سه مرکز رشد علم و فناوري در شرق به مرکزیت پالایشگاه خانگیران، در جنوب به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز پارس

 
جنوبی و در مرکز هم به مرکزیت ري برنامه ریزي شده است. 



دبیر ستاد توسعه فناوري هاي آب و انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري اضافه کرد: امیدواریم با جانمایی مناسب، بهترین
مکان ممکن در اختیار مرکز نوآوري پارس جنوبی قرار گیرد و ستاد توسعه فناوري آب و انرژي نیز براي موفقیت این مرکز در کنار

 
مجموعه است. 

رئیس پژوهش و فناوري مجتمع گاز پارس جنوبی نیز با اشاره به نظام نامه پژوهش، فناوري و تجاري سازي ابلاغی وزارت نفت، یادآور
شد: هدف از این نظام نامه توسعه فناوري هاي مورد نیاز صنعت نفت با رویکرد توسعه درون زا و برون نگر و ارتقاي توانمندي هاي

 
فناورانه و ایجاد هماهنگی هاي لازم میان بازیگران پژوهش و فناوري وزارت نفت است. 

عباس صیادي گفت: مسئولیت ذاتی پارك هاي علم و فناوري در حمایت از شکل گیري مراکز رشد، توسعه واحدهاي فناور، شرکت
هاي دانش بنیان و کسب و کارهاي نو آورانه به همراه پتانسیل هاي موجود در منطقه پارس جنوبی و رویکرد حاکمیتی در تقویت این
مراکز از عواملی است که مرکز رشد علم و فناوري در جنوب کشور به مرکزیت پالایشگاه مجتمع گاز پارس جنوبی مشخص شده است.

وي ادامه داد: هدف گذاري انجام پروژه ها براي حل مسائل صنعت نفت و خلق ارزش افزوده از طریق فناوري و نوآوري، ارتقاي نقش
شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپی در حل چالش هاي فناورانه صنعت نفت، استفاده از ظرفیت هاي قراردادهاي عملیاتی و توسعه
اي براي ارتقاي توانمندي فناورانه، دادن حداکثري اختیارات به حوزه پژوهش در فناوري شرکت هاي تابعه براي چابک کردن آنها و
همکاري انتقال فناوري پژوهش محور از طریق تحقیقات دانشگاهی از برنامه هایی است که نظام نامه تدوین شده وزارت نفت دنبال

 
می کند. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- مرکز رشد علم و فناوري 

 
- میدان گازي پارس جنوبی 

 
- شرکت دانش بنیان 

 
- افزایش تولید 

 
- نفت 

- گاز



اخبار

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1399/12/05

اخبار

 
مسکن در بهمن ماه 15 درصد ارزان شد 

رئیس اتحادیه مشاوران املاك از کاهش 10 تا 15 درصدي قیمت مسکن تهران طی ماه گذشته (بهمن 99) خبر داد و گفت: این
اتفاق برخلاف میل باطنی برخی روي داده است. مصطفی قلی خسروي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم، اظهار
کرد: علی رغم میل باطنی برخی که همواره دوست دارند قیمت مسکن افزایش یابد، نرخ ها در بهمن ماه امسال کاهش یافته است.
وي ادامه داد: میزان کاهش قیمت در بهمن ماه 10 تا 15 درصد بسته به مناطق آن در شهر تهران کاهش یافته است. وي با تاکید بر
این که قیمت مسکن در حال کاهش است، افزود: بر اساس بررسی هاي صورت گرفته از سطح شهر تهران، قیمت مسکن نسبت به ماه

 
هاي ابتدایی امسال روند کاهشی در پیش گرفته است. 

 
وام ودیعه اسکان متقاضیان نوسازي بافت فرسوده؛ 40 میلیون تومان 

مدیرکل راه و شهرسازي استان تهران از اعطاي تسهیلات 40 و 30 میلیون تومانی ودیعه مسکن به متقاضیان تهرانی و شهرستانی
نوسازي بافت فرسوده براي اسکان موقت در زمان بازسازي واحد مسکونی خبر داد. به گزارش وزارت راه و شهرسازي، خلیل محبت
خواه در خصوص پرداخت تسهیلات ودیعه اسکان موقت در بافت هاي فرسوده، اظهار داشت: پرداخت تسهیلات ودیعه اسکان موقت در
بافت هاي فرسوده با عاملیت صندوق کارآفرینی امید قابل پرداخت است. وي ادامه داد: به همین منظور گزینه ثبت نام ودیعه مسکن
در سامانه ثبت نام تسهیلات به آدرس http://facility.udrc.ir/login.php در دسترس متقاضیان قرار گرفته است. وي با اشاره
به اینکه سقف تسهیلات ودیعه اسکان موقت در بافت هاي فرسوده در تهران 400 میلیون ریال و در سایر شهرها 300 میلیون ریال با
نرخ سود 4 درصد و بازپرداخت 36 ماهه است، افزود: در گذشته امکان ثبت نام براي دریافت تسهیلات مشارکت مدنی ساخت از بافت
هاي فرسوده در سامانه تسهیلات براي هر واحد مسکونی با عاملیت بانک مسکن فراهم شده بود. وي ادامه داد: با این حال امکان
دریافت ودیعه مسکن وجود نداشت که خوشبختانه اکنون در همان سامانه این امکان براي متقاضیان فراهم شده و عاملیت آن با

صندوق کارآفرینی است.



تشکیل بانک اطلاعات کسب و کار کانون هاي مساجد/ ثبت 5573 ایده بچه

هاي مسجد براي گسترش دانش

منبع: شبستانشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1399/12/05

سعادتی با اعلام تشکیل بانک اطلاعات کسب و کار کانون هاي مساجد در رواق کارآفرینی طرح ملی «ایران قوي»، گفت: به
همت رواق دانش 5573 ایده از بچه هاي مسجد به ثبت رسیده که برترین هاي آنها در سامانه بچه هاي مسجد منتشر می

شود.

 
 

سعادتی با اعلام تشکیل بانک اطلاعات کسب و کار کانون هاي مساجد در رواق کارآفرینی طرح ملی «ایران قوي»، گفت: به همت

 
رواق دانش 5573 ایده از بچه هاي مسجد به ثبت رسیده که برترین هاي آنها در سامانه بچه هاي مسجد منتشر می شود. 

به گزارش خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري شبستان، طرح ملی «ایران قوي» از هفته گرامیداشت دفاع مقدس در
چهار محور قرآن و سیره اهل بیت «علیهم السلام»، مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی، پیشرفت و امید به آینده و مقاومت و عزت ایران
اسلامی آغاز شد و همزمان با یوم االله 22 بهمن به کار خود پایان داد تا ارزیابی و داوري فعالیت بچه هاي مسجد در آن آغاز و نهایتا
برترین هاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد در این طرح در 18 اسفند ماه، همزمان با سالروز تاسیس ستاد فهما معرفی و تقدیر

 
شوند. 

با توجه به آغاز داوري ها و نیز نزدیک شدن به 18 اسفند، با «سعید سعادتی»، معاون فرهنگی هنري ستاد فهما گفت وگویی درباره

 
روند فعالیت هاي انجام شده در دو رواق «کارآفرینی» و «دانش» این طرح داشته ایم که در ادامه تقدیم حضورتان می شود: 



 
 

 
ثبت کسب و کار 1116 کانون در سامانه بچه هاي مسجد 

سعادتی درباره دستاوردهاي رواق کارآفرینی براي بچه هاي مسجد، اظهار کرد: ایجاد بانک اطلاعات کسب و کار کانون هاي مساجد
ازجمله این دستاوردها است، براي این مهم فرمی به منظور مستندسازي تهیه و در سامانه بچه هاي مسجد بارگذاري شد، 1116

 
کانون، کسب و کار ایجاد شده خود را در سامانه ثبت کرده اند. 

 
حمایت از کارآفرینی در حوزه فرهنگ 

معاون فرهنگی هنري ستاد فهما درباره کسب و کارهاي ثبت شده از این طریق، تصریح کرد: این کسب و کارها در حوزه هاي مختلف
اعم از عمرانی آبادانی، تربیتی، فرهنگی و ... هستند البته ما براي مشاغل فرهنگی امتیاز ویژه در طرح ملی ایران قوي قائل می شویم.
در حوزه خدمات اجتماعی هم مشاغلی همچون ایجاد نانوایی، تولید ماسک و در بخش فرهنگی فعالیت هایی از قبیل فروش

 
محصولات فرهنگی هنري، ایجاد استودیو، تولید محصولات هنري براي شهرداري ها و ... ثبت شده است. 

وي ادامه داد: در بخش عمرانی فعالیت هاي جهادي در موضوع نوسازي، بهسازي و احداث بناي جدید به ثبت رسیده است. تناسب
کسب و کار با ماموریت تعداد افراد شاغل شده و میزان درآمد مشخص از شاخص هاي اعطاي امتیاز به کانون ها در این موضوع براي

 
بهره مندي از حمایت هاي مادي و معنوي بعدي است. 

 
شرکت بیش از 40 هزار نفر در دوره هاي کارآفرینی 

سعادتی با بیان اینکه آموزشِ کارآفرینی از کارویژه ها و اهداف رواق کارآفرینی است، گفت: در این راستا محتواي آموزشی تهیه و در
سامانه بچه هاي مسجد بارگذاري شد که در این دوره آموزشی 40 هزار و 342 نفر شرکت کردند و از این تعداد 26 هزار و 175 نفر
در آزمون آن قبول شدند، این افراد پذیرفته شده در مرحله بعد در کارگاهی که با حضور استادان سرشناس برگزار می شود، شرکت
می کنند و وقتی به حد مطلوب رسیدند به وزارت کار براي بهره مندي از حمایت ها معرفی می شوند و بازوان ستاد فهما در عرصه

 
کارآفرینی به شمار می روند. 

 
شاخص هاي چهارگانه رواق دانش 

معاون فرهنگی هنري ستاد فهما درباره برنامه ها و خروجی رواق «دانش»، نیز بیان کرد: در رواق دانش چهار شاخص تعریف شد که



عبارتند از: حمایت از طرح هاي بومی، فراخوان ایده هاي فرهنگی هنري، برگزاري کلاس هاي آموزشی و برگزاري دوره آموزش

 
مجازي که در همه رواق هاي دوازده گانه دنبال شد. 

وي اعلام کرد: 1358 طرح به تناسب رواق ها و به عنوان طرح هاي بومی ارائه شد این طرح ها ابتدا در استان ها ارزیابی اولیه و در
ستاد مرکز ارزیابی نهایی شدند، قبل از این دوره آموزشی، طرح نویسی هم براي این افراد علاقمند برگزار شد تا به تناسب آن طرح

 
بنویسند. علاوه بر این، فیلم آموزشی نیز با حضور استادان برجسته تولید شده تا دوره متناسب با آن برگزار شود. 

 
ثبت 5573 ایده بچه هاي مسجد 

سعادتی درباره آمار بخش ایده ها بیان کرد: ایده ها در طرح ملی «ایران قوي» به تفکیک 12 رواق ثبت شده است که در مجموع
شامل 5573 ایده می شود و متناسب با شاخص هاي تعریف شده همچون بدیهی و بی بدیل بودن، عدم محدودیت به زمان و مکان،
مبتکرانه بودن و برخورداري از ادبیات ممتاز داوري شدند و از صاحبان ایده هاي برتر تقدیر و این ایده ها در سامانه بچه هاي مسجد

 
منتشر می شود. 

وي درباره کلاس هاي آموزشی برگزار شده به همت رواق دانش در طرح ملی «ایران قوي»، ابراز کرد: در بخش کلاس هاي آموزشی

 
29 هزار و 260 کلاس ثبت شده که به تفکیک رواق ها متفاوت بوده است اعم از دوره هاي مهارتی، قرآنی، ورزشی و ... . 

سعادتی با اشاره به برگزاري دوره عمومی آشنایی با ستاد فهما، بیان کرد: 36 هزار و 393 نفر در آزمون این دوره شرکت کردند که از

 
میان آنها 29 هزار و 893 نفر برگزیده شدند. 

وي درباره نحوه تعیین کانون هاي برتر در رواق دانش خاطرنشان کرد: بر اساس شاخص ها، کانون هاي برتر را انتخاب می کنیم. از 6
تا 9 اسفند ماه کانون هاي برتر مستندات تکمیلی را ثبت می کنند تا داوري نیمه نهایی از 10 تا 13 و داوري نهایی از 14 تا 17

اسفند ماه صورت بگیرد و برترین ها همزمان با 18 اسفند، سالروز تاسیس ستاد فهما معرفی شوند.



وزارت تعاون در تکمیل زیرساخت هاي مجتمع پرورش میگو مشارکت می کند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1399/12/05

گرگان- استاندار گلستان از همراهی وزارت، تعاون کار و رفاه اجتماعی در تکمیل زیرساخت هاي مجتمع پرورش میگوي
گمیشان خبرداد.

گرگان- استاندار گلستان از همراهی وزارت، تعاون کار و
رفاه اجتماعی در تکمیل زیرساخت هاي مجتمع پرورش

 
میگوي گمیشان خبرداد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، هادي حق شناس با اشاره به
حضور در جلسه وزارت رفاه کار و امور اجتماعی اظهارکرد:
براساس توافق صورت گرفته، وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی، هزار میلیارد تومان که 400 میلیارد تومان آن از
محل تسهیلات ارزان قیمت روستایی و 600 میلیارد تومان
آن از طریق بانک هاي عامل به صورت تسهیلات کم بهره

 
خواهد بود در راستاي توسعه زیرساخت هاي مجتمع پرورش میگوي گمیشان سرمایه گذاري خواهد کرد. 

 
وي افزود: 250 میلیارد تومان تسهیلات جدید اشتغال روستایی به استان اختصاص داده خواهد شد. 

استاندار گلستان بیان کرد: همچنین از طریق تسهیلات بانکی، کارخانه نئوپان شموشک دوباره بازگشایی شده و همچنین 200

 
میلیارد تومان جهت توسعه خط دو و سه کارخانه شیر اعطا خواهد شد. 

حق شناس بیان کرد: تامین اعتبار لازم از محل منابع بانکی براي کشت و صنعت دو هزار راسی دام سنگین تامین شود.



4 اثر مادام العمر کرونا بر کسب وکارها

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1399/12/05

همه گیري ادامه دار کرونا، تقریبا تمام ابعاد زندگی ما را تغییر داده است.

همه گیري ادامه دار کرونا، تقریبا تمام ابعاد زندگی ما را

 
تغییر داده است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد؛ زندگی در
سال 2020 از شیوه کار یا محل کار تا شکل ارتباط ما با
دوستان و خانواده را به شکلی پیش بینی نشده تغییر داد.
درحالی که برخی از این تغییرات موقتی هستند، اما پیش
بینی می شود حتی پس از پایان کرونا نیز ادامه خواهند
یافت. در این مقاله به بررسی 4 جنبه اي از کسب وکار می

پردازیم که کرونا باعث تغییر دائمی آنها خواهد شد. در ادامه متوجه خواهید شد که به عنوان یک مالک کسب وکار، مشتري یا

 
کارآفرینی بلندپرواز باید انتظار چه تغییراتی را داشته باشید. 

1- افزایش فرصت هاي دورکاري در سال 2020، بیش از نیمی از کارکنان جهان مجبور شدند از خانه وظایف شغلی خود را انجام

 
دهند. با این وضعیت نباید تعجب کرد که دفاتر خانگی تبدیل به یک هنجار کاري جدید در سال هاي آینده هم باشد. 

دورکاري علاوه بر مزایاي سلامتی و ملاحظات ایمنی در شرایط کنونی، مزیت هاي دیگري هم دارد که احتمال ادامه دار شدن آن را
افزایش می دهد. براساس مجموعه آمارهایی که پاملا بامپ، کارشناس افزایش مخاطبان و روزنامه نگار هاب اسپات و انتشارات کسب

 
وکار هاروارد منتشر کرده است، دورکاري می تواند براي هر دو گروه کارفرمایان و کارکنان آنها مفید باشد: 

 
83 درصد از کارکنان در نظرسنجی گفته اند که فرصت هاي دورکاري رضایت شغلی آنها را افزایش می دهد. 

72 درصد از استخدام کنندگان گفته اند که انعطاف پذیري ناشی از دورکاري، اهمیت روزافزونی در استراتژي هاي استخدامی آنها می

 
گذارد. 

 
77 درصد از کارکنان دورکار عنوان کرده اند که بهره وري آنها با کار از خانه، افزایش می یابد. 

 
کسب وکارها به ازاي دورکار شدن هر کدام از کارکنان خود، سالانه 11 هزار دلار صرفه جویی را تجربه خواهند کرد. 

همان طور که می بینید، دورکاري منافع مختلفی براي کارکنان و کارفرماي آنها به دنبال دارد؛ از کاهش هزینه ها و کاهش اتلاف
زمان در رفت وآمد تا افزایش بهره وري و تمایل کارکنان به حفظ شغل خود. البته پیش از همه گیري کرونا هم سال ها درباره انعطاف



پذیري و افزایش فرصت هاي دورکاري براي کارکنان صحبت می شد. در آن زمان، شرایط زندگی شخصی، اجتماعی و حرفه اي نیاز
به انعطاف پذیري هاي بیشتر را طلب می کرد و کارکنان هم به مشاغلی علاقه مندي بیشتري نشان می دادند که انعطاف پذیري

 
بالاتري داشته باشد. اما به هر دلیلی، دورکاري تبدیل به یک رویه غالب نشده بود. 

اکنون که به دنبال الزامات کرونا، این شیوه کار متداول شده است، کارکنان همچنان آن را دنبال خواهند کرد. انتظار می رود که
کسب وکارها هم براي جذب مستعدترین کارکنان، این فرصت را براي آنها فراهم کنند. با این حال، به عنوان یک مالک کسب وکار یا

 
تصمیم گیرنده آن، همواره پیش از تصمیم گیري باید تمام جوانب را در نظر بگیرید. 

2- افزایش چالش هاي دورکاري دورکاري می تواند گزینه اي ارزشمند براي بسیاري از کسب وکارها باشد اما اقتباس آن به سادگی
نیست. تغییر شیوه کار متداول یک کسب وکار، با چالش هاي فراوانی همراه است و در نهایت هم ممکن است مشکلات غیرمنتظره اي
پیش آید و خروجی کار مانند فعالیت متمرکز در یک دفتر نباشد. حتی ممکن است علاوه بر کسب وکارتان، چالش هایی هم براي
کارکنان پیش آید. همزمان با بررسی اثرات کووید-19 بر کسب وکارهاي جهان، احتمالا متوجه برخی از ابعاد چالش برانگیز دورکاري

 
خواهید شد: 

 
فاصله افتادن بین کارکنان و فرهنگ سازمانی 

 
فقدان ارتباطات و هماهنگی 

 
منزوي شدن کارکنان 

 
فرسودگی شغلی 

 
بروز عوامل حواس پرتی و وقفه کار در خانه 

 
مشکلات سخت افزاري و فناوري 

البته فارغ از آنکه تیم شما در خانه کار می کنند یا دفتر شرکت، با چالش هاي مختلفی مواجه خواهید شد. درحالی که دورکاري

 
چالش هاي خاص خود را دارد، به خاطر داشته باشید که راه هایی براي گذر از آنها هم وجود دارد. 

 
براي شروع به حل چالش هاي دورکاري، می توانید به ایده هاي خلاقانه زیر توجه کنید: 

براي بازگرداندن ارتباطات و هماهنگی ها به سطح ایده آل، اطمینان یابید که از ابزارهاي پیام رسان، مدیریت پروژه و کنفرانس
ویدئویی به خوبی استفاده می کنید. استفاده از این ابزارها (که به لطف پیشرفت هاي فناوري تعدادشان هم کم نیست) باعث تاکید بر

 
اهمیت ارتباطات می شود و می توانید اطمینان یابید که تمام اعضاي یک تیم، با یکدیگر هماهنگ هستند. 

براي مقابله با انزواي کارکنان، دیدارهایی ماهانه در نظر بگیرید (یا با ملاحظات بهداشتی یا از طریق کنفرانس ویدئویی). براي آنها حق

 
غذا و نوشیدنی در نظر بگیرید و گفت وگوهایی جذاب و غیرکاري داشته باشید. 



براي جلوگیري از فرسودگی شغلی، یک تعادل سالم بین کار و زندگی اعضاي تیم خود ترویج کنید. کار از خانه به معناي حضور دائمی
کارکنان در سرکار نیست. از آنها انتظار نداشته باشید که بعد از ساعات اداري به وظایف شغلی شان بپردازند. همچنین مرخصی هاي با

 
حقوق و مرخصی هاي استعلاجی را همچنان براي آنها در نظر بگیرید. 

 
امید داریم که این پیشنهادها به انطباق با چالش هاي کار در دوران حاضر کمک کند. 

3- انطباق با فناوري تبدیل به یک الزام می شود از آنجا که زندگی بسیاري از ما از جمله کار و مناسبت هاي اجتماعی از خانه دنبال
می شود، لازم است که استفاده از فناوري ها را با سرعتی بیش از پیش دنبال کنیم. چه شما معلمی باشید که مجبور به برگزاري
کلاس هاي آنلاین شده است یا یک شاغل دورکار هستید، یا فقط مصرف کننده اي که باید بدون ترك خانه خواربار خود را سفارش
دهد، واقعیت آن است که زندگی و کسب وکارهاي ما با فناوري آمیخته شده است. به خوبی می توان پیش بینی کرد که این رویه ها

 
در زندگی ما ادامه یابند. 

به عنوان یک کارآفرین، ممکن است به بررسی این موضوع بپردازید (البته اگر هنوز شروع نکرده اید) که چگونه می توانید خدمات
خود را براي کاربران آنلاین هم ارائه دهید. به عنوان مثال، اگر یک مدیر املاك هستید، ممکن است تصمیم بگیرید به جاي نشان
دادن فیزیکی املاك به متقاضیان، تورهاي مجازي بازدید برگزار کنید. در این صورت، اطمینان می یابید که بازدیدها براساس مقررات
بهداشتی پیشنهادي دولت انجام می شوند. اگر هم مالک یک رستوران هستید، ممکن است به فکر مشارکت با یک شرکت توزیع
بیفتید تا مشتریان بدون به خطر انداختن سلامتی خود بتوانند از غذاهاي شما استفاده کنند. مهم نیست که در چه کسب وکاري

 
فعالیت دارید؛ احتمالا شاهد تغییرات و بهبودهاي فناوري در شیوه اداره عملیات آن خواهید بود. 

موضوع دیگري که درباره فناوري ها باید ذکر شود، این است که همزمان با افزایش استفاده ما از آنها، نیاز به تمهیدات امنیتی بیشتري
خواهیم داشت. تعداد کسب وکارهایی که خدمات تامین امنیتی سایبري را انجام می دهند، روز به روز افزایش می یابد و به محافظت
از اطلاعات شخصی و مالی ما کمک خواهند کرد. اگر مالک یک کسب وکار هستید، باید به افزایش امنیت سایبري کسب وکار خود

 
هم بیندیشید. 

4- برنامه ریزي بحرانی مهم تر از همیشه شده است اگر فقط یک چیز از 2020 آموخته باشیم، این است که آمادگی و برنامه ریزي
براي شرایط اضطراري رمز موفقیت است. هر چند، افراد انگشت شماري می توانستند چنین بحرانی را پیش بینی کنند، آن دسته که
براي آن برنامه ریزي داشتند، به موفقیت هاي بیشتري رسیدند. حتی اگر هم نتوان شرایط آینده را پیش بینی کرد، باز هم کسب
وکارها باید به قدري چابک و انعطاف پذیر باشند که بتوانند در کوتاه ترین زمان خود را با شرایط جدید انطباق دهند. برنامه ریزي

 
بحرانی می تواند شامل اجزاي بسیاري باشد که بستگی به نوع کسب وکار شما، اندازه آن و موارد مشابه دارد. 

 
برخی از برنامه هاي اولیه پیشنهادي از این قبیل اند: 

 
برنامه هاي مالی اضطراري و ایجاد یک صندوق براي روز مبادا. 

 
برنامه ریزي و پیش نگري درباره اینکه رویه هاي متداول کسب وکار در صورت بروز یک بحران، چگونه می توانند تغییر کنند. 

 
برنامه ریزي براي شرایطی که سلامت شما به خطر افتاده است. 



سخن پایانی چه شما یک مالک کسب وکار باشید یا یک کارآفرین مشتاق، درس هاي فراوانی از سال پیش می توان آموخت. از آنجا
که اثرات همه گیري کرونا بر زندگی ما ادامه دارد، به این بیندیشید که آینده کسب وکارتان با چه چالش هایی مواجه خواهد شد. از
دورکاري و استفاده از فناوري هاي جدید تا برنامه ریزي بحرانی و آمادگی براي شرایط غیرمنتظره، عواملی هستند که محیط فعالیت

 
کسب وکارها را براي همیشه تغییر داده اند. 

این مقاله، تنها پیشنهادهایی براي انطباق بیشتر شما با شرایط موجود است و در نهایت میزان چابکی، انعطاف پذیري و سطح خلاقیت

 
و نوآوري کسب وکار شما است که میزان موفقیت در بحران کنونی و بحران هاي آینده را تعیین می کند. 

پربیننده ترین کارآفرینی آسان شد روند توسعه محصول در شرکت اپل چطور است؟ آیا براي کارآفرینی باید منتظر پایان کرونا
بمانیم؟



بررسی وضعیت 800 خانواده مددجوي شهرستان دنا براي ارزیابی خسارت

زلزله

منبع: ایسناشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل کمیته امداد کهگیلویه و بویراحمد گفت: مسکن 807 خانواده تحت حمایت این نهاد در بخش مرکزي سی سخت و
حومه جهت ارزیابی خسارت زلزله بررسی شد.

"قباد مبشري" در جمع خبرنگاران افزود: زمین لرزه 5.6
ریشتري 29 بهمن ماه امسال در سی سخت مرکز
شهرستان دنا و روستاهاي اطراف، موجب به وجود آوردن

 
خسارت زیادي به مسکن شهروندان سی سختی شد. 

وي تصریح کرد: درپی وقوع این زمین لرزه شدید درشهر
سی سخت و متعاقب تصمیمات ستاد مربوطه منازل بیش
از 800 خانواده تحت حمایت امداد در شهر سی سخت و

 
روستاهاي حومه از نزدیک مورد بررسی قرار گرفت. 

مدیرکل کمیته امداد کهگیلویه و بویراحمد اظهار کرد:
900 خانوار با جمعیت 1427 نفر از اهالی شهر سی سخت و حومه تحت پوشش کمیته امداد هستند که از این تعداد 807 خانوار بعد

 
از وقوع زلزله توسط مددکاران وحوزه هاي مختلف ستادي مورد بازدید قرار گرفتند. 

مبشري تاکید کرد: در بررسی هاي به عمل آمده از منازل مددجویان، 295 مسکن مددجویی به میزان قابل توجهی خسارت دیدند به

 
نحوي که 87 مسکن، غیرقابل سکونت، 87 فقره نیازمند انجام تعمیرات کلی و 112 فقره نیز نیازمند انجام تعمیرات جزئی هستند. 

وي بیان کرد: 87 خانوار مددجو نیازمند چادر بوده اند که تاکنون تعداد 30 چادر براي آنان فراهم گردید و50 خانواده نیز به تامین

 
سرپناه امن در قالب اجاره و رهن نیاز دارند. 

مدیرکل کمیته امداد کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: نیازمندي خانواده هاي تحت حمایت به کالاهاي اساسی یخچال به تعداد 48
دستگاه، فرش 70 تخته، اجاق گاز40 دستگاه،600 تخته پتو کاملا محرز و روشن است و همچنین نیاز به 807 بسته معیشتی شامل
مواد خوراکی خشک و همچنین غذاي گرم محسوس بوده و نیز به منظور جلوگیري از شیوع ویروس کرونا 807 بسته ماسک و مواد

 
شوینده نیز نیاز است. 

 
مبشري اظهار کرد: در پی وقوع این زمین لرزه، 60 طرح اشتغال مددجویی نیز در این حادثه آسیب دیدند. 

مدیرکل کمیته امداد کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه کمیته امداد همواره یاریگر نیازمندان، است، گفت: کمیته امداد در هر صورت

 
در کنار مددجویان است و در هر شرایطی که باشد ما سعی می کنیم که مشکلات مددجویان را کمتر کنیم. 

وي تاکید کرد: کمیته امداد وظیفه همیشگی خود را به عمل خواهد آورد در خصوص موضوع ساخت و تعمیرات مسکن و اکنون نیز

 
در زمینه تأمین نیازهاي ضروري خانواده هاي مددجو از جمله اسکان موقت و بسته هاي معیشتی کوتاهی نخواهیم کرد. 

به گزارش ایسنا، مدیرکل کمیته امداد کهگیلویه و بویراحمد ضمن اظهار شکرگزاري به درگاه خداوند متعال از اینکه این زلزله هیچ
گونه تلفات جانی نداشته بیان کرد: از مردم شریف و هم میهنان نوع دوست دعوت می کنیم تا کمک هاي بشردوستانه خود را به دفاتر

 
امداد در سراسر استان جهت زلزله زدگان اهداء کنند. 

انتهاي پیام





براي ترویج سنتهاي حسنه نیازمند همکاري رسانه ها هستیم

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان ایلام با اشاره به اینکه مشارکت صدا و سیما در ترویج حس نوع دوستی و
نیکوکاري در استان قابل تقدیر است،گفت: براي ترویج سنتهاي حسنه نیازمند همکاري صدا و سیما، خبرگزاري ها، پایگاه

هاي خبري ، رسانه هاي مکتوب و فضاي مجازي هستیم.

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام: براي ترویج سنتهاي
حسنه نیازمند همکاري رسانه ها هستیم مدیرکل کمیته
امداد امام خمینی(ره) استان ایلام با اشاره به اینکه
مشارکت صدا و سیما در ترویج حس نوع دوستی و
نیکوکاري در استان قابل تقدیر است،گفت: براي ترویج
سنتهاي حسنه نیازمند همکاري صدا و سیما، خبرگزاري
ها، پایگاه هاي خبري ، رسانه هاي مکتوب و فضاي مجازي

 
هستیم. 

به گزارش خبرگزاري برنا ایلام، قنبر موسی نژاد در نشست مشترك با مدیران صدا و سیماي مرکز ایلام، افزود:مشارکت صدا و سیماي
این استان در ترویج سنت هاي حسنه و فرهنگ انفاق و نیکوکاري بخصوص در مناسبت هایی همچون جشن نیکوکاري و عاطفه ها در

 
جامعه قابل تقدیر است. 

وي اظهار داشت: فراهم کردن بستر هم فکري و همدلی در جامعه در راستاي کمک و توجه به محرومین از برنامه هاي اصلی کمیته
امداد بوده که صدا و سیما می تواند بیشترین کمک را داشته باشد و در این زمینه چنانچه همکاري همه رسانه ها نبود در همه برنامه

 
هایی که در این راستا داشته ایم، موفقیتی حاصل نمی شد. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان ایلام با اشاره به اینکه مشکلات اقتصادي باعث شده است که هم اکنون 19 و نیم درصد
خانواده ها و 13 درصد جمعیت در این استان مورد حمایت کمیته امداد قرار گیرند، تصریح کرد: اگر همدلی و کمک دستگاههاي

 
دیگر نباشد امداد به تنهایی قادر به رفع مشکلات و نیازهاي این قشر نخواهد بود. 

موسی نژاد به فعالیتهاي خدمت رسانی این نهاد در سال جاري اشاره و خاطرنشان کرد: خوشبختانه در این مدت در بیشتر سرفصلهاي
کاري جلوتر از میزان برنامه هاي هدف گذاري شده حرکت کرده ایم و در بسیاري از برنامه ها در بین استانهاي دیگر در رتبه هاي

 
نخست و یا دوم قرار گرفته ایم. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان ایلام به جایگاه خوب استان در زمینه اشتغال اشاره کرد و گفت: در این زمینه امسال
توانسته ایم صد درصد اعتبارات تخصیص یافته را جذب کنیم و تاکنون بالغ بر160 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال زایی پرداخت شده

است. 



موسی نژاد با بیان اینکه در راستاي توانمندسازي قشر مددجو در دورترین نقاط استان کارآفرینی صورت گرفته است،افزود:
خوشبختانه صدا و سیماي مرکز ایلام در زمینه پوشش خبري و معرفی این موفقیت ها همکاري بسیار خوبی با کمیته امداد داشته

 
است. 

وي با اشاره به اینکه 6 هزار یتیم و فرزندان نیازمند محسنین در این استان نیازمند توجه و کمک هستند،تصریح کرد: در این راستا
طرح ایران مهربان با هدف حمایت از این کودکان اجرایی شده و معاون اول رئیس جمهور شخصا اجراي این طرح را پیگیري کرده و

 
انتظار داریم صدا و سیماي استان در زمینه فرهنگ سازي و معرفی این طرح با کمیته امداد مشارکت شایسته اي داشته باشد. 

موسی نژاد در ادامه به فریضه زکات اشاره کرد و گفت:ترویج این فریضه یک وظیفه همگانی بوده که مقام معظم رهبري ترویج و
اجراي آن را به تعدادي از دستگاههاي زیرمجموعه خود واگذار کرده است و در استان نیز علیرغم تلاش هاي صورت گرفته و موفقیت
هاي به دست آمده همچنان با اهداف مطلوب و واقعی دراي داراي فاصله هستیم و در این زمینه به منظور فرهنگ سازي نیازمند

 
همکاري صدا و سیما هستیم. 

همچنین مدیرکل صدا و سیماي مرکز ایلام در این نشست با اشاره به اینکه نهادینه کردن فرهنگ انفاق و نیکوکاري و ترویج حس
نوعدوستی در اولویت برنامه هاي صدا و سیما قرار دارد و این رسانه در این زمینه با کمیته امداد اهداف مشترکی دارد،گفت: صدا و
سیما این آمادگی را دارد در زمینه معرفی موفقیت هاي جامعه مددجویی و نخبگان مددجو و همچنین معرفی طرحهاي اشتغال زایی

 
موفق و برجسته و معرفی افراد توانمند شده با تولید برنامه و گزارش هاي خبري از طریق رسانه ملی اقدام نماید. 

محمد بازوند افزود: معرفی اینگونه خدمات و موفقیت ها علاوه بر اینکه به نوعی معرفی و شناساندن افراد، نخبگان و پروژه هاي موفق

 
است،ترویج فرهنگ انفاق و نیکوکاري را نیز در جامعه به دنبال دارد. 

مدیرکل صدا و سیما به برگزاري جشن هاي عاطفه ها و نیکوکاري، برنامه هاي رمضان و طرحهایی همچون کمک هاي مومنانه و ایران
همدل اشاره کرد و اظهار داشت: در این زمینه ها نیز همچنان آماده همکاري با کمیته امداد و معرفی بیشتر این برنامه ها هستیم.



سواحل مکران فرصتی مناسب براي سرمایه گذاران و رونق تولید است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1399/12/05

مدیرکل شیلات سیستان و بلوچستان گفت:300 کیلومتر ساحل بی نظیر و مساعدمکران فرصت مناسبی براي سرمایه گذاري
و رونق تولید در حوزه شیلات است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از زاهدان ،محمد شهلی برمدیرکل شیلات سیستان و
بلوچستان گفت:300 کیلومتر ساحل بی نظیر و
مساعدمکران فرصت مناسبی براي سرمایه گذاري و رونق
تولید در حوزه شیلات با دارا بودن 42 هزار هکتار اراضی
مستعد پرورش میگو، صید و صیادي و پرورش ماهی در

 
قفس است. 

اوگفت: هم اینک براساس آخرین آمار ها هزار و 265 فروند قایق فایبرگلاس، 163 فروند قایق چوبی، 436 فروند لنج یخی و 524
فروند لنج سردخانه دار با 21 هزار و 781 نفر صیاد دائمی و فصلی در قالب 34 تعاونی صیادي در حوزه اداره کل شیلات سیستان و

 
بلوچستان فعالیت دارند. 

او به امنیت سرمایه گذاري در چابهار اشاره کرد و افزود: هم اینک بسیاري از سرمایه گذاران داخلی و خارجی در حوزه هاي مختلف
در چابهار حضور دارند و در حال فعالیت هستند و به لطف خداوند و تلاش مسوولان مربوطه امنیت کامل برقرار بوده و در خصوص
امنیت اقتصادي نیز شرکت هاي بیمه در زمینه پرورش میگو و همچنین صیادان وجود دارد که نگرانی در این خصوص را رفع می

 
کند. 

مدیرکل شیلات سیستان و بلوچستان تصریح کرد: تمامی حلقه هاي زنجیره تولید شامل تکثیر، پرورش، فرآوري و صادرات میگو در
استان حضور دارد و کارخانه تولید خوراك آبزیان نیز اخیرا در دست ساخت است که با ساخت آن زنجیره تکمیل شده و این موضوع

 
فرصت حضور سرمایه گذاران در تمامی عرصه هاي شیلاتی را تسهیل می کند. 

او بیان کرد: دسترسی به آب هاي آزاد اقیانوسی، وجود اسکله هاي متعدد شیلاتی، فراهم بودن زمینه هاي صادرات، وجود شهرك
هاي صنعتی وابسته و اراضی مستعد پرورش میگو و توسعه روز افزون آن، صنایع شیلاتی را به عنوان یکی از مهمترین محور هاي

 
توسعه سیستان و بلوچستان مطرح کرده است. 

شهلی بر گفت: هم اینک 6 شهرك و ناحیه صنعتی شیلاتی با داشتن 30 واحد کنسروسازي، 30 واحد عمل آوري، 12 واحد پودر

 
ماهی، 13 واحد سردخانه و 10 واحد شناورسازي و بیش از 30 واحد یخ سازي در نوار ساحلی سیستان و بلوچستان وجود دارد. 

او بر حضور شرکت هاي مختلف در بازدید از فرصت هاي سرمایه گذاري اشاره کرد و افزود: سرمایه گذاري TCI و ابراز تمایل جهت



 
سرمایه گذاري در ظرفیت هاي شیلاتی منطقه می تواند فصل جدیدي از سرمایه گذاري خارجی باشد. 

مدیرکل شیلات سیستان و بلوچستان بیان کرد: مدیران شرکت TCI با حضور در چابهار ظرفیت ها و فرصت هاي شیلاتی منطقه را
بررسی و ابراز امیدواري کرد که بتوانند با حمایت و همکاري این اداره کل و منطقه آزاد تجاري چابهار در زمینه هاي مختلف بویژه

 
صید به روش قلاب (لانگ لاین)، پرورش میگو و صادرات آن ها به خارج از کشور، فعالیت کنند. 

او ادامه داد: از حضور سرمایه گذاران داخلی و خارجی در بخش شیلات استقبال کرده و آمادگی همکاري و حمایت در راستاي

 
سیاست هاي سازمان شیلات ایران از حضور بخش خصوصی را دارد. 

شهلی بر گفت: اداره کل شیلات سیستان و بلوچستان پارسال با 298 هزار تن صید رتبه دوم کشور را کسب کرده و بیش از 60 درصد

 
تن ماهیان مورد نیاز کارخانجات کنسروسازي کشور از این استان تامین می شود. 

او با مطرح کردن برخی مسائل از جمله نحوه اخذ مجوز هاي لازم به منظور صید به روش قلاب (لانگ لاین)، امنیت سرمایه گذاري،

 
امکانات و زیرساخت هاي لازم جهت سرمایه گذاري و صادرات از منطقه خواستار پیگیري جهت تسهیل شرایط سرمایه گذاري شد. 

مدیرکل شیلات سیستان و بلوچستان ادامه داد: اسکله هاي صیادي براي اشتغال و رونق تولید نقش مهمی در سواحل مکران دارد و

 
علاوه بر این ظرفیت مهمی در بحث گردشگري به حساب می آید. 

او با بیان اینکه اداره کل شیلات سیستان و بلوچستان همواره از حضور سرمایه گذاران توانمند و با ایده هاي نوین استقبال و آمادگی
خود را براي هرگونه همکاري و تسهیل امور مربوطه اعلام کرده است، افزود: این استان ظرفیت هاي کم نظیر آبزي پروري در زمینه
پرورش میگو و ماهی بویژه ظرفیت هاي پرورش سایر آبزیان نظیر انواع جلبک هاي دریایی، خیار دریایی، لابستر، آرتیمیا و آبزیان

 
زینتی دارد. 

شهلی بر تصریح کرد: آبزیان غیرمعمول خوراکی از قبیل (ماهی حسون، طلال، سلطان ابراهیم، یال اسبی، مارماهی، گربه ماهی و

 
ماهی مرکب) اگر در گذشته صید نمی شد، اما هم اینک صید آن ها براي صادرات رونق دارد. 

او بیان کرد: سواحل مکران داراي بنادر متعدد تجاري و صید و صیادي است بطوریکه 11 بندر ماهی گیري و جایگاه تخلیه صید شامل
«تیس، کنارك، بریس، رمین، زرآباد، پزم، چابهار، گواتر، جد، تنگ و پسابندر» در حوزه شهرستان هاي چابهار، دشتیاري و کنارك در

زمینه صید و صیادي فعال هستند.



تفاهم نامه اي براي جذب نیرو هاي آموزش دیده در فارس

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1399/12/05

اداره کل فنی و حرفه اي فارس و شرکت فاتح صنعت کیمیا براي جذب نیرو هاي آموزش دیده تفاهم نامه همکاري امضا
کردند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، طی مراسمی اداره کل فنی و حرفه اي فارس و
شرکت فاتح صنعت کیمیا براي جذب نیرو هاي آموزش

 
دیده تفاهم نامه همکاري امضا کردند. 

مدیرعامل شرکت فاتح صنعت کیمیا گفت: با امضا این
تفاهم نامه از این پس این شرکت نیرو هاي مورد نیاز براي
اجراي طرح هاي خود را از آموزش دیدگان فنی و حرفه اي

 
تامین می کند. 

مهدي قطبی اظهارداشت: امکان به کارگیري نیرو هاي آموزش دیده در فنی و حرفه اي در همه رشته هاي صنایع فلزي از جمله

 
تراشکاري، جوشکاري و مونتاژ فراهم شده است. 

او با بیان اینکه ایجاد اشتغال پایدار و توسعه آموزش هاي مهارت محور از جمله اهداف این تفاهم نامه است، افزود: جذب هزار نیروي
جدید از بین مهارت آموزان فنی و حرفه اي و تامین نیرو هاي متخصص براي صنعت نفت، گاز و پتروشیمی کشور نیز در دستورکار

 
شرکت فاتح صنعت کیمیا است. 

کوشکی مدیر کل فنی و حرفه اي فارس گفت: با امضا این تفاهم نامه شرکت فاتح صنعت کیمیا به عنوان کارگاه جوار صنعت به

 
ارتقاي کیفی آموزش هاي فنی و حرفه اي استان کمک خواهد کرد. 

او با بیان اینکه در حال حاضر فارس با 28 کارگاه بعد از تهران بیشترین تعداد کارگاه هاي جوار صنعت را دارد، ادامه داد: آموزش هاي
عملی و به کارگیري مربی مشارکتی براي پرورش نیروي کار ماهر مورد نیاز براي صنعت نفت، گاز و پتروشیمی از دیگر اهداف این

 
تفاهم نامه است. 

در حال حاضر در شرکت فاتح صنعت کیمیا سالانه بیش از 30 هزار تن تجهیزات ثابت صنعت نفت، گاز و پتروشیمی کشور طراحی و
تولید می شود.



تعامل دانشگاهها با نهادهاي اجرایی ضرورتی که باید جدي گرفت

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1399/12/05

پیام سپاهان - اصفهان- تامین نیازها و حل مشکلات جامعه به اعتقاد کارشناسان میزگرد ایرنا اصفهان نیازمند تعامل و هم
افزایی و بهره گیري علمی و عملی بین مراکز علمی و سیستم اجرایی هر منطقه است که باید براي تحقق این راهبرد مهم

برنامه ریزي اصولی صورت گیرد.

پیام سپاهان - اصفهان- تامین نیازها و حل مشکلات جامعه به اعتقاد کارشناسان میزگرد ایرنا اصفهان نیازمند تعامل و هم
افزایی و بهره گیري علمی و عملی بین مراکز علمی و سیستم اجرایی هر منطقه است که باید براي تحقق این راهبرد مهم برنامه ریزي

 
اصولی صورت گیرد. 

به گزارش ایرنا، برآیند اطلاعات موجود مبین این است که ارتباط دستگاه هاي اجرایی با دانشگاه هاي هر منطقه بسیار کمرنگ بوده و

 
از این ظرفیتی که می شود بسیاري از مشکلات استانهاي کشور را به صورت علمی برطرف کرد، استفاده نشده است. 

به تاکید کارشناسان هم افزایی مدیریت دولتی با مراکز علمی در شرایط کنونی امري اجتناب ناپذیر بوده چرا که بسیاري از چالشهاي
فرارو نظیر زیست محیطی، آلودگی هوا، کم آبی، خشکسالی اکنون به ابر چالش هر منطقه تبدیل شده است که راه بروفت از این

 
معضلات با بهره گیري ظرفیت هاي آنها مسیر خواهد بود. 

آموزش عالی یکی از عناصر کلیدي فرآیندهاي فرهنگی، سیاسی و اقتصادي هر کشوري است چرا که آموزش عالی معرف نوع مهمی از
سرمایه گذاري در منابع انسانی است که با فراهم آوردن و ارتقاي دانش، مهارت ها و نگرش هاي مورد نیاز کارکنان ارشد فنی، حرفه

 
اي و مدیریتی به توسعه همه جانبه کمک می کند. 

دانشگاه ها نه تنها موجب ترویج دانش می شوند، بلکه با پیشرفت هاي پژوهشی، فناورانه و علمی، دانش جدیدي را هم به وجود می

 
آورند و چالشی را نیز حل می کنند. 

تربیت نیروي انسانی متخصص موردنیاز جامعه، ترویج و ارتقاي دانش، عمق بخشیدن به نگرش هاي علمی و فرهنگی، نظریه پردازي
براي حل مسائل و بحران و کمک به توسعه محلی و کشوري از جمله ماموریت هاي نظام آموزشی و مراکز علمی است که به تقویت

 
تعاملات بین بخشی و ارتباط با جامعه براي افزایش عملکرد خود نیاز دارند. 

آماده کردن جامعه براي برخورد ریشه اي با مسائل و مشکلات و کاویدن جنبه هاي نظري، فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و اقتصادي در

 
حل و فصل آسیب ها و تدوین سیاست و راهبرد براي مقابله با آن ها را نیز می توان بر عهده دانشگاه ها گذاشت. 

با وجود سرعت بالاي توسعه فناوري هاي نوین، تکنولوژي، افزایش نیازها و آسیب هاي جدید، تدوین چشم انداز و برنامه هاي
بلندمدت و میان مدت هم ضرورت بیشتري پیدا می کند که در این شرایط نیاز به نورافکن هاي قویتـر جهت نظارت بر روند اجراي

 
آن هم بیشتر احساس می شود تا برنامه ریزي بهتري را ارائه بدهیم. 

رابطه سازمان یافته بین نظام آموزشی و بدنه اجرایی کشور کمتر وجود دارد و نظریه هاي علمی و پژوهشی کمتر مورد استفاده قرار
می گیرد و این اصل در مدیریت استانی و شهرستانی رنگ و بوي چندانی ندارد مگر آنکه احساس مسئولیت و نگرش مدیران آن

 
منطقه بر پایه دانش محوري و فعالیت هاي پژوهشی به جاي نظرات سلیقه اي باشد. 

به اعتقاد برخی از کارشناسان آموزش عالی در ایران هرچند عنصر کلیدي در فرآیندهاي سیاسی، اقتصادي و فرهنگی به شمار می
رود، اما توجه به مسائل آن در رابطه با نهادهاي بیرونی از اهمیتی انکارناپذیر برخوردار است و باید این تعاملات هدفمند بین دانشگاه

 
ها و نهادهاي اجرایی توسعه پیدا کند. 

دانشگاه ها به لحاظ ظرفیت هاي علمی، پژوهشی و فرهنگی در بعد نیروي انسانی و امکانات زیرساختی سرمایه اي در هر منطقه



هستند که در بسیاري از شهرستان ها از این نعمت در حد و اندازه مختلف بهره مند بوده اما بهره گیري از توان این گنیجه ارزشمند،

 
ضرورتی است که باید در دستور کار مدیران ارشد بخش هاي مختلف قرار گیرد. 

به طور تقریبی 2 هزار و 500 دانشگاه در کشور تاسیس و در حال فعالیت هستند که بیش از سه میلیون دانشجو در این تعداد مرکز

 
علمی در حال تحصیل هستند. 

اصفهان دومین استان دانشگاهی کشور با حدود 250 هزار دانشجو و 180 دانشگاه و موسسه آموزش عالی است که حدود 10 درصد از
نخبگان ایران را در خود دارد و به عنوان یکی از قطب هاي دانشگاهی و علمی و فناوري کشور از جایگاه مهمی در معرفی و شناساندن

 
ظرفیت هاي دانشگاهی ایران به دنیا و دیگر دانشگاه ها برخوردار است. 

تیران و کرون نیز با داشتن سه دانشگاه علمی و کاربردي، پیام نور و آزاد اسلامی و ظرفیت هاي خاص در حوزه کشاورزي، گردشگري

 
و صنعتی یکی از بسترهاي مناسب براي انجام تعاملات علمی و اجرایی است. 

خبرگزاري جمهوري اسلامی استان اصفهان در همین ارتباط میزگردي با عنوان " لزوم تعامل دانشگاه ها با نهادهاي اجرایی براي حل
مشکلات هر منطقه " با حضور مجید حججی فرماندار شهرستان تیران و کرون، فرهاد مصري نژاد عضو هیات علمی دانشگاه آزاد

 
استان اصفهان و رضا طاهري رئیس دانشگاه جامع علمی و کاربردي تیران در محل فرمانداري تیران و کرون برگزار کرد. 

نعمت اله صالحی عضو هیات علمی دانشگاه پیام نور استان اصفهان و رئیس دانشگاه پیام نور تیران دیگر مدعو این میزگرد بود که به

 
دلیل کسالت جسمی موفق به شرکت در برنامه خبري نشد اما مطالبشان را در اختیار ایرنا قرار داد. 

 
غفلت از ظرفیت دانشگاه ها در تصمیم گیري هاي اجرایی 

فرماندار تیران و کرون با اشاره به ظرفیت مراکز علمی و دانشگاهی در هر منطقه گفت: بهره گیري از این پتانسیل در مدیریت و

 
تصمیم گیري هاي اجرایی مغفول مانده است. 

مجید حججی در این میزگرد ایرنا با اشاره به ضرورت و لزوم پیشنهادات علمی براي برنامه ریزي در بخش هاي مختلف افزود: برخی از
رشته هاي دانشگاهی منسوخ شده و با تغییر فرآیندهاي اقتصادي و اجتماعی این گونه رشته ها کاربردي براي تحصیل ندارند و البته

 
با توجه به روند روبه رشد در بسیاري از حوزه و فعالیت هاي جدید، به آموزش هاي نوین نیاز است. 

وي بیان کرد : بررسی و تحلیل نیازهاي بخش صنعت، فرهنگ و هنر، اجتماعی، ورزشی و اقتصادي و تعریف رشته متناسب با آن ها
در دانشگاه و همچنین ارایه سرفصل هایی متناسب با نیازهاي هر منطقه به تعامل و همکاري بخش هاي مختلف با دانشگاه ها نیاز

 
دارد. 

به اعتقاد وي توسعه دانشگاهی متناسب با نیازهاي هر منطقه کاربرد بیشتري دارد تا اینکه نگاه اشتغال و درآمدزایی به نهادهاي علمی

 
داشته باشیم و این موضوع به روند آموزشی صدمه وارد می کند. 

وي با بیان اینکه گردشگري و کشاورزي با محوریت مصرف کم آب در اولویت تیران و کرون است، خاطرنشان کرد: براي توسعه
اقتصادي به مبانی علمی و همکاري دانشگاه ها در این زمینه ها نیاز است اما کمتر از این فرصت استفاده شده و البته سه مرکز

 
دانشگاهی این شهرستان نیز باید متناسب با پتانسیل منطقه توسعه پیدا کنند. 

فرماندار تیران و کرون با اشاره به چالش هاي فرهنگی و اجتماعی در هر منطقه گفت: براي توسعه گردشگري به پیوست هاي فرهنگی
نیاز داریم اما شناخت و آینده نگري و تدیون برنامه جامع مغفول مانده که دانشگاه ها در این حوزه باید سهم خود را در ارائه یک

 
برنامه جامع براي مدیریت شهرستان همکاري کنند. 

وي ادامه داد: بررسی و تحلیل هاي علمی براي کارگروه ها، کمسیون ها و فعالیت هاي شورایی و ستادي نیاز بوده و این موضوع کمتر
در جلسات مورد توجه نهادهاي اداري قرار گرفته که البته باید از توان مراکز علمی و دانشگاهی استفاده کرد و نباید فاصله ها براي

 
انجام چنین اقداماتی افزایش یابد. 

حججی، در بخش دیگر خود به توسعه گلخانه ها و کاشت گیاهان دارویی اشاره و اضافه کرد: فعالیت هاي زیادي در حوزه تولید انجام
شده اما فرآیندهاي بعد ازتولید مثل بسته بندي، برندسازي و صنایع تبدیلی مورد غفلت و بی توجهی قرار گرفته، در حالی که بخش

 
زیادي از درآمدها و رشد اقتصادي در ادامه چرخه تولید تا بازار است. 

وي اضافه کرد: گلخانه داران این شهرستان تولیدات خود را به راحتی در اختیار واسطه ها قرار می دهند و کمتر بر روي عرصه هاي



بسته بندي و برندسازي و سود بالاي آن برنامه ریزي داشته اند و همین موضوع موجب بروز نارضایتی در شرایط کاهش قیمت شده

 
است. 

وي بیان کرد: تولید گیاهان دارویی متناسب با شرایط اقلیمی استان اصفهان بوده و سودآوري بالایی دارد اما در این حوزه کمتر به

 
فرآیند پس از تولید و توسعه سطح زیر کشت توجه شده است. 

فرماندار تیران و کرون به آسیب هاي اجتماعی، کمبود آگاهی عمومی و ضرورت افزایش دانش و مهارت براي نسل جوان و نوجوان
اشاره کرد و گفت: مدیران ادارات کمتر از منظر علمی به راهکارهاي عملی براي رفع نیازها و چالش ها می پردازند و تعامل بین بدنه

 
مدیریتی در هر منطقه و مراکز علمی و دانشگاهی نیاز است. 

وي ادامه داد: نبود طرح و پژوهش تصمیم گیري را با چالش روبرو می کند و صحبت ها ودیدگاه هاي سلیقه اي محور جلسات می

 
شود که چنین اتفاقی فرصت ها را براي پیشرفت و کاهش آسیب هاي اجتماعی و رفع چالش ها از بین می برد. 

وي از دانشجویان و چهره هاي علمی و دانشگاهی خواست تا با ارائه راهکار براي رفع نیازهاي حوزه هاي مختلف اجتماعی، فرهنگی و

 
اقتصاي، برنامه و مدل هاي کاربردي ارائه دهند و مسئولان اداري نیز از توان و ظرفیت دانشگاه ها استفاده کنند. 

 
لزوم ارجاع چالش هاي جامعه به دانشگاه ها 

عضو هیات علمی دانشگاه آزاد استان اصفهان گفت: با توجه به مرجعیت علمی و نقش پژوهش و فعالیت هاي علمی در رفع چالش ها

 
و مشکلات، ارجاع این مسائل به نهادهاي علمی در ارائه راهکارها موثر و کارآمد است. 

فرهاد مصري نژاد در ادامه این میزگرد ایرنا با اشاره به اینکه مراکز آموزش عالی در حوزه هاي علمی مرجعیت دارند، افزود: این

 
موضوع براي جامعه کمتر نهادینه شده و در کمسیون ها و کارگروه ها از نظریات علمی کمترین بهره برده می شود. 

وي اضافه کرد: در بسیاري از مواقع با وجود استفاده از نظرات کارشناسی اما باز متولیان امر سلیقه و نظر فردي و سازمانی خود را براي

 
تصمیم گیري استفاده می کند و آنچه به عنوان دیدگاه علمی و پژوهشی مطرح شده کمتر مورد استفاده است. 

وي با اشاره به اینکه جامعه و دانشگاه باید براي تقویت نظریات علمی در جامعه کار کنند، تصریح کرد: دانشگاه ها باید در فارغ

 
التحصیلی افراد به تربیت نیرویی جهت حل مشکل تلاش و اهتمام داشته باشند و جامعه نیز مرجعیت و اهمیت کار علمی را بپذیرد. 

عضو هیات علمی دانشگاه آزاد استان اصفهان با بیان اینکه هر شخصی چالش و مشکل را از نگاه شخصی خود مورد بررسی قرار می
دهد، خاطرنشان کرد: گرچه فصل مشترکی بین تفاوت نگرش ها وجود دارد اما باید به واقعیت هاي جامعه بر اساس آمار، تحلیل و

 
بررسی هاي علمی پرداخته شود و به روش هاي علمی و اجرایی مورد طرح و تصویب قرار گیرند. 

وي تقویت انگیزه براي دانشجویان و استاد دانشگاه جهت بررسی نیازهاي جامعه را مهم و اساسی برشمرد و تصریح کرد: به دلیل
دغدغه هاي مختلفی که براي افراد وجود دارد چهره هاي علمی و دانشجویان کمتر به دنبال پروژه ها مهم می روند که این موضوع

 
باید از روش هاي دیگر بررسی و انگیزه ایجاد شود. 

وي یادآور شد: براي تحقیق و پژوهش توسط یک استاد دانشگاه و یا یک دانشجو پیرامون یک مساله اجتماعی باید ارزش گذاري

 
بیشتري صورت بگیرد تا اینکه فرد به جاي کپی برداري و کارهاي ساده به سمت فعالیت هاي هدفمند هدایت و انگیزه داشته باشد. 

 
آغاز تغییرات در رویکرد دانشگاه ها 

این استاد دانشگاه به بیانه گام دوم انقلاب و تاکید بر فعالیت علمی و پژوهشی در نگاه مقام معظم رهبري اشاره کرد و اظهارداشت:
فعالیت علمی و پژوهشی در اولویت توسعه قرار دارند و دانشگاه و حوزه هاي علمیه متناسب با ماموریت و توان خود باید راهکار جدید

 
و به روز ارائه بدهند. 

وي به تغییر ساختاري که در سال هاي اخیر در پیشبرد برنامه هاي دانشگاه ها رخ داده اشاره و خاطرنشان کرد: مراکز علمی به
موضوع حل مساله پرداخته اند و سعی در ایجاد فرآیندهایی متناسب با نیازهاي جامعه داشته اند و دانشگاه آزاد اسلامی که اعتبار

 
دولتی ندارد براي رفع نیاز مالی به سمت فعالیت هاي تولید علم پیش رفته است. 

وي به طرح پویش دانشگاه آزاد اسلامی براي ایجاد ارتباط دانشگاه و صنعت اشاره کرد و گفت: منظور از صنعت بخش هاي مختلف
جامعه است که با نیاز سنجی و تعامل هاي بین بخشی دانشجویان همزمان با تحصیل فعالیت کاري داشته باشند و برقراري ارتباط به

 
درك بهتر مفاهیم علمی و از طرفی ارائه راهکارهاي عملی منجر خواهد شد. 



به گفته وي بخش زیادي از فارغ التحصیل هاي دانشگاهی در حین تحصیل ارتباطی با جامعه هدف خود نداشته و گرچه مدرك
تحصیلی را اخذ کرده اند اما آگاهی از میدان عمل نداشته و قادر به ایجاد ارتباط بین دانش خود و مرحله اجرایی براي آنان فراهم

 
نیست. 

وي اضافه کرد: با وجود اینکه طرح پویش و آمادگی براي همکاري دانشگاه ها وجود دارد اما صاحبان صنایع و حرفه ها کمتر براي

 
انجام این همکاري هاي مشترك آمادگی داشته و در برخی مواقع مواضع سختی از خود نشان می دهند. 

 
لزوم پژوهش هاي علمی در حل مشکلات جامعه 

این استاد دانشگاه از حوزه فرهنگی به نقش دانشگاه به نیازهاي جامعه پرداخت و گفت: امید و نشاط نیاز امروز جامعه ما براي ایجاد
انگیزه، کاهش آسیب هاي اجتماعی و تکاپو در حوزه هاي مختلف است که این گونه اولویت هایی باید با بهره گیري از ظرفیت دانشگاه

 
ها در ارائه راهکار استفاده شود. 

وي ادامه داد: نقش دانشگاه ها باید در مسائل اجتماعی مشخص شود و از این مراکز متناسب با نیاز و اولویت هاي جامعه استفاده
کنیم و امروز براي برنامه ریزي بهتر به تعامل بین نهادهاي متولی و مراکز عالی دانشگاهی و همچنین بهره گیري از نظرات علمی نیاز

 
داریم. 

رئیس دانشگاه آزاد واحد تیران، آگاهی بخشی را از دیگر مولفه هاي افزایش دانش عمومی و کاهش مشکلات بیان کرد و گفت: مردم
جامعه به مفاهیم حقوقی و قضایی، بهداشت عمومی و مواردي از این قبیل نیاز دارند که تهیه سرفصل هایی به صورت عام و گسترده و

 
قابل فهم براي اقشار مختلف با استفاده از ظرفیت دانشگاه ها فراهم است. 

وي اضافه کرد: دانشگاه آزاد اسلامی تیران چنین سرفصل هایی را براي رشته حقوق و افزایش دانش عمومی براي کارکنان اداري و

 
عموم مردم آماده کرده که نیازمند بستر سازي جهت اجرا است. 

 
نیازشناسی در مناطق مختلف 

این استاد دانشگاه به بررسی نیازهاي هر منطقه و ظرفیت هاي آن ها پرداخت و یادآور شد: بر اساس این داده ها باید رشته هاي

 
تحصیلی به مراکز عالی اختصاص یابد تا علاوه بر ارائه خدمات آموزشی به رفع نیازها نیز کمک کنند. 

وي ادامه داد: توزیع رشته نیازمند تغییر ساختار و بررسی ها در وزارت علوم و تحقیقات و همچنین مراکز ستادي دانشگاه هاست تا

 
روند توسعه بر اساس نیازها منطبق باشد. 

 
تقویت تعاملات دانشگاه ها و نهادهاي اجرایی با درك نسبت به همدیگر 

رئیس دانشگاه جامع علمی و کاربردي تیران گفت: تعاملات دانشگاهی و نهادهاي اجرایی با شناخت از همدیگر و درك متقابل آنان

 
زمینه ساز تقویت همکاري هاي مشترك خواهد شد. 

رضا طاهري با اشاره به چالش هاي این حوزه افزود: دانشگاه ها برنامه، حقوق و بودجه خود را از وزارت علوم و تحقیقات دریافت می
کنند و کمتر با بدنه اجرایی ارتباط دارند و همچنین زبان جامعه را به خوبی نمی شناسند و نهادهاي اجرایی به صورت گسترده درگیر

 
طرح و اجراي سیاست ها هستند و این سه موضوع مانع از ارتباط بین ساختار اداري و نظام آموزشی و دانشگاهی شده است. 

وي ادامه داد: در هر منطقه اي ظرفیت و پتانسیل هاي زیادي نهفته و در کنار آن نیز مشکلاتی وجود دارد که بررسی دانشگاهیان از

 
نقاط ضعف و قوت به ارائه راهکارهایی جهت بهبود شرایط منجر خواهد شد. 

وي با بررسی برخی از دانشگاه ها در دیگر کشورهاي جهان گفت: در برخی از کشورها مراکز آموزش عالی نقش هدایت کنند و

 
کارآفرینی و ارزش آفرینی دارند و همین موضوع به پیشرفت آن ها کمک کرده است. 

به اعتقاد این استاد دانشگاه، به مدل موفق در حوزه تعاملات بین دانشگاه و جامعه نیاز داریم تا با استفاده از این چنین اقدامی به

 
راهکارهاي موفق براي توسعه صنعتی، تولید علم و دست یابی به اقتصاد پویا و کاهش دغدغه هاي اجتماعی باشیم. 

وي اضافه کرد: فرآیند تولید در بخش هاي مختلف تکمیل نشده و این موضوع ناشی از بی توجهی به مراحل بعدي مثل برندسازي،

 
بسته بندي و بازاریابی است که باید در این حوزه ها نیز آموزش و برنامه هاي راهبردي ارائه شود. 

وي به آموزش هاي کوتاه مدت براي توسعه کسب و کارها اشاره کرد و گفت: اجراي برنامه آموزشی کوتاه مدت براي گردشگري و

 
تربیت نیروهاي توانمند در این حوزه، صنعت گردشگري کشور را در بخش هاي مختلف شهري و روستایی توسعه می دهد. 



وي با اشاره به مشکلات کم آبی در کشور، خاطرنشان کرد: براي پاسخ به این نیاز و رشد اقتصادي به صنایع کم مصرف و بدون آب
باید فکر کنیم و برنامه هاي راهبردي ارائه شود که در این مسیر راهکارهاي علمی از سوي دانشگاهیان وجود دارد که باید عرضه شود. 

 
ایجاد معاونت دانش و مهارت در فرمانداریها و استانداریها 

وي تشکیل معاونت دانش و مهارت در فرمانداري ها و استانداري ها را براي توسعه تعاملات بین مراکز علمی و نهادهاي اجرایی مهم

 
بیان کرد و ادامه داد: مرجعیت علمی در این حوزه براي پیشرفت کار و افزایش همکاري ها موثر خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مبانی علمی نباید در جامعه فراموش شود و نهادهاي اجراي در تصمیم سازي از یافته هاي دانشگاهیان استفاده کنند و

 
مسیر سخت را با تجربه و علم کوتاه نمایند. 

وي به نیازهاي فرهنگی جامعه نیز اشاره کرد و گفت: تحقیقات و تلاش هاي استادان در این حوزه نتایج خوبی را داشته که توسعه
بازي هاي بومی و محلی و راهکارهایی براي مدیریت رفتارهاي غلط و آسیب هاي اجتماعی پیشنهاد شده که البته برگزاري دوره هاي

 
آموزشی و ارائه محتواها در این خصوص لازم است. 

 
احیاي کمسیون دانشجویی براي افزایش تعاملات 

عضو هیات علمی دانشگاه پیام نور استان اصفهان با اشاره به ضرورت تعامل بین دانشگاه و نهادهاي محلی براي پاسخ به نیازهاي
جامعه و همچنین رفع چالش هاي دانشگاه ها گفت: تشکیل کمسیون هاي دانشجویی با حضور مسئولان دانشگاه ها و مدیریت هر

 
شهرستان در این خصوص کارگشاست. 

نعمت اله صالحی که به دلیل کسالت موفق به حضور در این میزگرد خبري ایرنا نشد، دیدگاه هاي خود را پیرامون تعامل بین مدیریت
شهرستان و دانشگاه ها در اختیار خبرنگار ایرنا قرار داد و افزود: در برخی از مناطق این کمسیون ها به صورت مرتب و با دستور کار

 
مشخصی تشکیل می شود اما در برخی از شهرستان ها این موضوع مغفول مانده است. 

وي ادامه داد: دانشگاه ها در هر منطقه اي مرجع علمی و داراي ظرفیت هاي پژوهشی و تحقیقاتی مثل استادان، اعضاي هیات علمی و

 
دانشجویان فعال است که بکارگیري آن در رفع چالش هاي هر منطقه و ارائه مدل هاي جدید کارساز است. 

رئیس دانشگاه پیام نور تیران با بیان اینکه ارتباط بین دانشگاه و بخش هاي مختلف جامعه به تقویت عملکرد می شود، تصریح کرد:
نظام آموزشی به تجربه هاي عملی و صنعت و بخش هاي مختلف جامعه و علم و دستاوردهاي پژوهشی نیاز دارد که کمتر این موضوع

 
مشاهده می شود. 

صالحی اضافه کرد: پیش بینی دوره هاي پودمانی و مقطعی در حد 20 ساعت، 40 ساعت و ساعات دیگر، فرصت خوبی براي کسب
علم و دانش براي اصناف، گروه هاي شغلی صنعتی و خدماتی و دیگر اقشار است که دانشگاه پیام نور با چنین ظرفیتی آماده ارائه

 
خدمات و مدرك معتبر می باشد. 

وي یادآورشد: چنین دوره هایی نه تنها فرصت چندانی را از افراد نمی گیرد بلکه مفاهیم زیاد و متناسب با نیاز آنان را تامین می کند

 
و همین اقدامات موجب افزایش دانش عمومی اقشار مختلف بر حسب نیاز خواهد شد. 

این استاد دانشگاه با اشاره به نیازهاي اجتماعی جامعه مثل خدمات روانشناسی و تربیتی اظهارداشت: ارائه سرفصل و خدمات مشاوره
اي با توجه به ظرفیت دانشگاه ها، به بخشی از نیازها پاسخ خواهد داد که راه اندازي مرکز مشاوره در دانشگاه پیام نور تیران براي

 
خدمات مشاوره اي به مردم و گروه هاي مورد نیاز یکی از برنامه هاي این مرکز علمی و دانشگاهی است. 

 
برچسب ها 

تیران وکرون دانشجو کشاورزي اصفهان دانشگاه علمی



حرکت بر ریل اصلاحات؛ ترمز قطار پیشرفت را کشید/ از 159 وعده اقتصادي

دولت کدام عملی شد؟

منبع: داناشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1399/12/05

کارشناسان مسائل معتقدند اینکه روحانی به دولتش نمره قبولی بدهد قابل قبول نیست؛ نمره قبولی را باید مردمی که هشت
سال تاوان کم کاري ها و بی تدبیري دولت تدبیر را داده اند و به عقب برگشته اند، بدهند.

کارشناسان مسائل معتقدند اینکه روحانی به دولتش نمره
قبولی بدهد قابل قبول نیست؛ نمره قبولی را باید مردمی
که هشت سال تاوان کم کاري ها و بی تدبیري دولت تدبیر

 
را داده اند و به عقب برگشته اند، بدهند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از راه آرمان؛
دو هزار و 761 روز از آغاز به کار دولت یازدهم و دوازدهم
می گذرد. دولتی که بنا به گفته برخی دولت مصائب بی
سابقه می توان آن را نامید نه از آن جهت که هیچ قصوري
متوجه رییس جمهوري و کابینه نیست، بلکه از این روي
که احتمالا تنها در دوران 8 ساله جنگ فشار به جامعه تا
این حد بوده و بنابراین احتمالا این رنج روانی و اقتصادي را

 
که به ظاهر در دوران صلح متحمل می شوند، مشدد می کند. 

دولت یازدهم اگرچه با توافق برجام توانست اقدامی بی سابقه طی 4 دهه گذشته آن هم در زمین پر حساسیت سیاست خارجی انجام
دهد، به همان میزان هم دولت بدشانسی ها، حوادث غیرمترقبه و اتفاقاتی بود که در دهه ها نظیر آن رخ نداده بود؛ از سیل بی سابقه،
زمین لرزه هاي پیاپی، اقدامات تروریستی در مرزها گرفته تا آتش گرفتن پلاسکو و غرق شدن سانچی و رویدادهاي دیگري که دولت

 
را آچمز کرد. 

در کنار همه این اتفاقات افزایش ناگهانی قیمت بنزین و حوادث آبان ماه 98 که ناشی از سوء مدیریت دولت بود، ترورسردار سلیمانی
و ... تلفیقی ناکوك از رنج هاي روانی و اقتصادي براي جامعه ایجاد کرد که هنوز التیام نیافته شیوع کرونا بر میزان این رنج ها افزود.
اگرچه نمی توان گفت در تمام این مصائب دولت به صورت مستقیم مقصر بوده اما این موضوع باعث پرده پوشی نمی شود و از نقد

 
مدیریت عجیب قوه مجریه نمی کاهد. 

علی اي حال رئوس کلی عملکرد دولت یازدهم و دوازدهم در این راستا بود که همه مشکلات با توافق با آمریکا حل می شود، منتظر
به دست آمدن توافق باشید، امضاي کري تضمین است،حالا منتظر اجراي برجام باشید، آمریکا ازبرجام خارج شد،با اروپا، آمریکا را

 
منزوي می کنیم و بایدن راي آورد، اگر به برجام برگردد مشکلات را حل می کنیم! 

 
دولت تدبیر و امید مسبب بسیاري پسرفت هاي کشور 



احمد علی مقدم در گفتگو با راه آرمان؛ در رابطه با عملکرد هشت ساله دولت یازدهم و دوازدهم گفت: روحانی ناکارآمد ترین رئیس
جمهور در ایران است که طی هشت ساله گذشته مسبب بسیاري از رکودها و پسرفت هاي اقتصادي، سیاسی، فرهنگی در کشور بوده

 
است. 

وي با تاکید بر اینکه گشایش و پیشرفتی در حوزه هاي اقتصادي، سیاسی و فرهنگی در دولت روحانی در کار نبوده است، افزود: گرانی
در ابعاد مختلف چون مسکن، خودرو، سکه، ارز، لوازم خانگی و بالاخص ارزاق عمومی بیداد می کند و دولت روحانی مقصر گرانی و

 
مشکلات اقتصادي هستند. 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی ادامه داد: دولت تدبیر و امید، اقتصاد مقاومتی و سیاست هاي ابلاغی رهبر معظم انقلاب را
در باب اقتصاد باور نداشتند و اجرا نکردند و فقط واردات بی رویه را ادامه دادند و هیچ دغدغه اي براي گشایش امور اقتصادي و

 
معیشتی مردم نداشتند. 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان با اشاره به اعتراف رسمی رئیس جمهور به عقب ماندگی در بخش هاي مختلف از جمله
مسکن و شعار به عقب بر نمی گردیم وي، بیان کرد: دولت ناکارآمد روحانی با نوسان دلار در کشور سبب کاهش ارزش پول ملی و

 
گرانی سرسام آور در بخش هاي مختلف شده است. 

 
رئیس جمهور مشی و شیوه ناصواب دولت هاي اصلاحات را تکرار کرد 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان ابراز کرد: بطوري که شاهد رشد 780 درصدي نرخ ارز، افزایش 900 درصدي
قیمت سکه و طلا، گرانی 300 تا 700 درصدي قیمت خودروها، رشد 600 درصدي مسکن و گران شدن 200 تا 500 درصدي قیمت

 
مواد خوراکی هستیم. 

این کارشناس مسائل سیاسی گفت: بنابراین باید گفت نه تنها این دولت به گفته خود در بسیاري از زمینه هاي اقتصادي و اجتماعی،

 
ریل گذاري را براي دولت بعدي انجام داده است بلکه بطور کلی کشور را از مسیر ریل اقتصادي و بخش هاي دیگر خارج کرده است. 

مقدم ابراز کرد: روحانی با شعار «به عقب برنمی گردیم» در ایام تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري سال96، تمام تلاش خود را بر نفی
گذشته اي که شامل دولت هاي نهم و دهم می شد، گذاشت اما بررسی عملکرد کابینه وي در هر دو دوره ریاست جمهوري گویاي

 
بیشترین تعهد و دلبستگی اش نسبت به گذشته اي است که تجارب آن نشان از تغییر رویه هاي کلان نسبت به آن نیز می داد. 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی با تأکید بر اینکه در یک کلام روحانی مشی و شیوه ناصواب دولت هاي پیشین اصلاحات را
دوباره تکرار کرد و مردم را بازیچه سیاست هاي اشتباه خود کرد، عنوان کرد: آقاي روحانی! اینکه شما به دولت خودتان نمره قبولی
بدهید زیبنده و قابل قبول نیست چراکه نمره قبولی را باید مردمی که هشت سال تاوان کم کاري ها و بی تدبیري شما را داده اند و به

 
عقب برگشته اند، بدهند. 

 
روحانی پایین ترین نمره عملکرد ریاست جمهوري را در تاریخ جمهوري اسلامی دارد 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان ادامه داد: مگر میزان سنجش تورم از نظر شما جیب مردم نبود؟ حالا پولی در جیب ها نیست
تا تورم بی سابقه شما سنجیده شود؛ مرغ، تخم مرغ، گوشت، برنج ، روغن، شکر، میوه و... را از سفره هاي مردم حذف کردید و یکباره



بنزین را سه برابر کردید و حداقل احتیاجات مردم را نمی توانید برآورده کنید؛ بطوري که با یارانه 45 هزارتومانی فقط می توان دو

 
کیلو خیار خرید؛ این بود گشایش دولت شما براي مردم که در سفره هاي خود احساس کنند؟ 

این کارشناس مسائل سیاسی با بیان اینکه روحانی پایین ترین نمره عملکرد ریاست جمهوري را در تاریخ جمهوري اسلامی دارد،
تاکید کرد: بسیاري از مشکلات اقتصادي امروز ناشی از سوءمدیریت ها، بی توجهی به تولید، عدم استفاده از توان داخلی و یا سیاست

 
زدگی برخی مدیران دولتی آلوده به غربگرایی و اشرافی گري است. 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان اظهار کرد: ماحصل تدابیر و عملکرد «اصلاح طلب» ترین شخصیت هاي دولت
حسن روحانی چیزي جز کوچک شدن سفره مردم و عدم توان خرید جامعه و در نهایت نارضایتی و شکایت مردم نیست. دولت بنفش
با شعار هاي فریبنده و دروغین رأي این مردم را تصاحب کرد و در طول این سالیان چیزي بجز نارضایتی، شکایت، فقر و خالی شدن

 
جیب و سفره مردم به بار نیاورد. 

مقدم خطاب به رئیس جمهور اظهار کرد: آقاي روحانی سفره هاي مردم را ببین و بعد نظر سنجی و قضاوت کنید؛ چرا که بر اساس
آمار موجود، شاخص فلاکت که از مجموع نرخ تورم و بیکاري به دست می آید، در خرداد 1398 به بالاترین رقم در بیش از دو دهه

 
گذشته افزایش یافته؛ بطوري که این امر موجب افزایش افسارگسیخته قیمت ها شده است. 

 
بزرگترین اشتباهات اقتصادي دولت یازدهم و دوازدهم چه بود؟ 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی ادامه داد: آقاي روحانی شما که دائما از دولت هاي قبل انتقاد می کردید و وعده کذب رفاه
و پیشرفت به مردم می دادید این بود گشایش براي مردم؟ چرا آمار دروغ و عملکرد ساختگی به مردم می دهید؟ مگر مردم، خود در
این کشور زندگی نمی کنند و با تورم و رکود اقتصادي شما دست به گربیان نیستند؟ شما و دولتتان مسئول تمام مشکلات اقتصادي و

 
معیشتی مردم و مسائل نابسامان کشور هستید. 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان با اشاره به اظهارات رئیس جمهور مبنی بر اینکه "" دولت نباید شغل ایجاد کند بلکه
زیرساخت ها را آماده می کند و بانک ها نیز تسهیلات را ارائه می دهند پس اگر کسی بیکار باشد مقصر خودش است""، عنوان کرد:

 
کجا زیر ساخت ها اجرا شد و بانک هاي ربوي شما وام به جوانان دادند اما خود جوانان اهمال کردند و بیکار ماندند؟ 

وي تأکید کرد: بزرگترین اشتباهات اقتصادي دولت یازدهم و دوازدهم، کاهش سودهاي بانکی بدون نظارت بر سایر بازارهاي مالی،
افزایش یکباره قیمت بنزین بدون برنامه ریزي اصولی و اتخاذ تصمیمات اشتباهی که روزانه صادرات کشور ما را مورد هدف قرار می

 
داد. 

این کارشناس مسائل سیاسی خطاب به رئیس جمهور اظهار کرد: شما و دولت یازدهم و دوازدهم مسبب اصلی رانت خواري، فساد
هاي گسترده اقتصادي و بیکاري در کشور هستید، شما سرمایه هاي کشور را بر باد دادید. روشنگري هاي اخیر قوه قضاییه از فسادها

 
و اختلاس هاي دولتمردان، وزرا و فرزندان وزراي شما همه دال بر بی تدبیري دولت شماست. 

 
تمامی اشتباهات ناشی از بی تدبیري و بی مدیریتی است 

مقدم با اشاره به اینکه در سال هاي 92 تا 96 سهم اشتغال روستایی از اشتغال جدید ایجاد شده در کشور حدود 3 دهم درصد بوده



است، گفت: شعارهایی همچون نجات اقتصاد کشور از بیکاري، گرانی، آشفتگی و ناامیدي، در حد همان شعار و حرف باقی ماندند و نه

 
تنها ثبات و آرامش اقتصادي به کشور بازنگشت بلکه این همه جوان بیکار درمقابل خانواده خود سربلند نشدند. 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی با بیان اینکه متأسفانه با این همه اشتباهات که ناشی از بی تدبیري و بی مدیریتی است
دولت هیچ گاه در برابر ملت عذرخواهی نکرد، ابراز کرد: تثبیت حق هسته اي به عنوان یک حق قانونی براي مردم ایران در دولت

 
روحانی هیچ گاه اتفاق نیفتاد بلکه هرچه بوده تقلیل و کاهش قدرت هسته اي بوده است. 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان تاکید کرد: روحانی تلاش می کرد با طرح ایده مذاکراتی، کلید عبور از بحران ها را در سیاست
خارجی بیابد؛ لذا بخش عمده تلاش خود را صرف ایجاد تصویري ذهنی از ایده هاي خود کرد، رها شدن اقتصاد در دولت روحانی به

 
امید برجام و گشایش در خام فروشی نفت و فراموش کردن سایر بخش هاي اقتصادي، اقتصاد کشور را به ورطه رکود عمیق کشاند. 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان بیان کرد: رئیس جمهور خطوط قرمز رهبري را در مذاکره و قرارداد بستن با
دشمنان ایران زیر پا گذاشت بنابراین بزرگ ترین کاسب تحریم، کسی جز شخص آقاي روحانی نیست چراکه او در تبلیغات انتخاباتی
دو انتخابات، با شوي سیاسی درباره تحریم پیش برد و هشت سال سکان کشور را با شعار ارتباط و مذاکره با دشمن به امید لغو تحریم
ها بدست گرفت اما نه تنها تحریمی برداشته نشد بلکه تحریم هاي بیشتري نیز اعمال شد و شخصیت هاي علمی و نظامی زیادي نیز

 
از دست رفتند. 

 
برجام خسارت محض بود 

وي با اشاره به شعار انتخاباتی روحانی مبنی بر اینکه دولت تدبیر و امید اهل ذلت، سازش و تسلیم نیست، افزود: دولت یازدهم دائم
حرف از کدخدا می زد و در حال سازش و مذاکره با آمریکا جنایتکار ضد حقوق بشري بود به این امید که شاید تحریم ها برداشته
شود در حالی که برجام خسارت محض بود و به صنعت هسته اي کشور خسارت هاي فراوانی وارد کرد بطوري که تلاش هاي چندین

 
ساله دانشمندان و شهداي هسته اي کشور را پایمال کرد. 

این کارشناس مسائل سیاسی با بیان اینکه البته این خسارت ها تنها منحصر به عرصه هسته اي نمی شود، بلکه وضعیت نابسامان
اقتصادي کشور را نیز در بر می گیرد همچنین هیچ گاه بدنبال خنثی کردن تحریم ها و ایستادگی در مقابل دشمنان نبود، تصریح
کرد: روحانی کار خود را با تحقیر پیشینیان و محکوم کردن رقباي خود به نفهمیدن زبان دنیا با مذاکره با دشمنان قسم خورده این

 
نظام، افسانه نافرجام برجام را امضا کرد و بواسطه این تعهد ننگین موجب خسارات بسیاري بر کشور و صنعت هسته اي شد. 

مقدم افزود: دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان تشریح کرد: آقاي روحانی مگر برجام، فتح الفتوح نبود؟ مگر قرار نبود با برجام،
تحریم ها بالمره لغو و نه تعلیق شود و کاري کنید که مردم دیگر به یارانه و... نیاز پیدا نکنند؟ مگر نگفتید تورم را ریشه کن کرده و
عزت را با همین مذاکرات به پاسپورت ایرانی برمی گردانید؟ مگر نگفتید اگر مشکلات راه حل نداشت اصلاً کاندید نمی شدم؟ پاسخ

 
این سوالات و وعده هاي انتخاباتی را کی و چه زمانی مردم باید بگیرند؟ وعده گزارش 100 روزه دولت به مردم چه شد؟ 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی گفت: روحانی بارها در سخنرانی هاي انتخاباتی خود در شهرهاي مختلف تاکید کرد
""اساس اقتصاد دولت تدبیر و امید این است که مردم دائماً نگویند هر سال دریغ از پارسال""، آرامش را به مردم هدیه می کنیم، در
بخش اقتصادي نگرانی ها را برداریم تا مردم براي کالاي اساسی شان نگران نباشند. ""چنان رونق اقتصادي ایجاد می کنم که مردم
نیازي به یارانه نداشته باشند"" اما نه تنها گشایشی نصیب مردم نشد بلکه تورم و گرانی نیز کاري با مردم کرد که حتی توان تامین



 
نیازمندي هاي اساسی زندگی خود را ندارند. 

 
از 159 وعده اقتصادي دولت یازدهم کدام عملی شده است؟ 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان با اشاره به اینکه به عقیده سرسخت ترین حامیان سیاسی روحانی، میان پروژه دولت در
سیاست خارجی، اقتصاد و فرهنگ شکاف عمیقی وجود داشته است، گفت: دولت پیر و سالخورده روحانی همان دولتی که از آن
بهشتی برین و مدینه فاضله براي مردم ساخته بودند، به منتقدینش آنچه که خود و تبار سیاسی او اهل آن هستند از توهین، اهانت و

 
افترا حواله می کند و دهان منتقدین را می بندد. 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان اظهار کرد: گرانی هاي افسار گسیخته کالا و خودرو، کاهش سرسام آور ارزش پول
ملی، تعطیلی کارخانجات و کارگاه هاي تولیدي و گسترش بیکاري همه ثمره دولت تدبیر و امید است؛ پیامبر اسلام فرمودند: « هر
کس به خدا و روز جزا ایمان دارد باید چون وعده نماید به آن وفا کند» اما آقاي روحانی شما که در لباس مقدس پیامبر هستید از

 
159 وعده اقتصادي دولت یازدهم کدام عملی شده است؟ 

وي با بیان اینکه هم اکنون، پس ازگذشت نزدیک به 8 سال، با تحقق شعارهاي دو دوره انتخاباتی روحانی خیلی فاصله داریم، عنوان
کرد: دولت روحانی وعده هاي بی مورد زیادي که فقط تاریخ مصرف انتخاباتی داشته، داده است بطوري که همان اصلاح طلبانی که
درانتخابات ریاست جمهوري، تمام قد از روحانی و برنامه هایش حمایت می کردند، الان پشیمان هستند و می گویند ""عملکرد

 
روحانی ضربه محکمی به بدنه اصلاح طلبان زده است که به این زودي ها نمی توانیم درعرصه سیاسی سربلند کنیم"". 

این کارشناس مسائل سیاسی تصریح کرد: مردم جریان اصلاحات را مقصر اصلی آشفتگی و وضعیت اقتصادي کشور می دانند و دیگر
علاقه اي به دولت روحانی و به تبع آن، اصلاح طلبان ندارند زیرا سیاست «تکَرار می کنم» بارها تکرار شد و مردم همچنان ناراضی از

 
این سیاست نخ نما و قدرت طلب هستند و بار دیگر افکار عمومی چنین ریسکی را نخواهند کرد. 

 
اصلاح طلبان پروژه عبور از روحانی را در پیش گرفته اند/ روحانی باید پاسخگوي بکارگیري سیاست هاي غلط باشد 

مقدم گفت: به گفته طیف اصلاح طلب، دولت روحانی ""رحم اجاره اي اصلاح طلبان"" بود اما حالا شاهد هستیم که دست حمایت از
نامزد مردود خود کشیده و پروژه عبور از روحانی را در پیش گرفته اند تا در انتخابات آینده خود را جدا و ناراضی از روحانی نشان

 
دهند تا دوباره رأي این ملت شریف را با دروغ و دغل بازي بربایند. 

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه اسلامی تأکید کرد: اصلاح طلبان بدانند که مردم خیري از آنها و روساي جمهور اصلاح طلب ندیده
اند پس دیگر دست از سر مردم بردارند و با دروغ و شعارهاي فریبنده در پی اغفال ملت براي انتخابات 1400 نباشند چراکه مردم از

 
رأي دادن به اصلاح طلبان سرخورده شده اند و خیري ندیده اند. 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان خطاب به رئیس جمهور اظهار کرد: آقاي روحانی دستاورد ثبات اقتصادي دولت شما کدام
است که مردم آنها را در زندگی خود احساس نکردند و بر سر سفره هایشان ندیده اند؟ تاریخ فقط براي خواندن نیست، بلکه باید از آن

 
عبرت گرفت. 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان بیان کرد: عمر دولت بنفش رو به پایان است اما وعده گشایش اقتصادي به سر



 
نرسید پس روحانی و حامیان وي همگی باید پاسخگوي بکارگیري سیاست هاي غلط باشند. 

وي ادامه داد: به آقاي روحانی توصیه می کنم در مدت کوتاه باقی مانده مسئولیت خود، تجدید نظري اساسی در این زمینه به عمل

 
آورد شاید بتواند با اتخاذ سیاست هاي مدبرانه و سنجیده، بخشی از خسارات و صدمات را جبران کند. 

این کارشناس مسائل سیاسی در پایان خاطر نشان کرد: بنابراین به منظور جلوگیري از تبعات و آثار منفی ناشی از اعتماد به جریان
اصلاحات، فقط یک راه وجود دارد و آن اینکه براي همیشه تفکر خطرناك لیبرالی را از قاموس سیاسی مملکت طرد کرده و کنار

 
بگذاریم و با بصیرت دو چندان در انتخابات آینده به کاندید اصلح رأي دهیم تا سرنوشت کشورمان را به تباهی و پسرفت نکشانیم. 

 
فراز و فرود کارنامه هفت ساله دولت تدبیر و امید 

احمد قربانی پور در گفتگو با راه آرمان؛ گفت: دولت یازدهم که بر پایه شعارهاي رنگین و بزرگ نمایی بیش از حد مشکلات دولت
دهم روي کار آمد در طول مدت چهار سال تمام کم کاري هاي کابینه خود را به گردن دولت نهم و دهم انداخت و به نوعی طوري
وانمود کردند که دولت دهم به حدي مشکل براي کشور به وجود آورده است که انرژي دولت در چهار سال اول فقط باید صرف حل

 
این مشکلات شود تا مسیر براي حرکت دولت در جهت بهبود و توسعه اقتصادي کشور هموار شود. 

این کارشناس مسائل سیاسی ادامه داد: این اتفاق در حالی رقم می خورد که رئیس جمهور در دوران تبلیغات انتخاباتی خود قول حل
مشکلات کشور را در 100 روز داده بود، وعده تثبیت نرخ ارز، جلوگیري از تورم، افزایش ارزش پول ملی و بسیاري از وعده هایی که

 
یکی پس از دیگري توسط دولتمردان به فراموشی سپرده شد. 

وي بیان کرد: دولت دوازدهم در حالی شکل گرفت که آقاي روحانی به عنوان رئیس جمهور مستقر ادامه راه دولت قبل خود را پیش
گرفت؛ هرچند شاید در زمینه هایی دولت آقاي روحانی دستاوردهاي مثبتی داشته باشد، اما متأسفانه در حال حاضر بعد از گذشت
قریب به هشت سال با یک بررسی کوتاه در کارنامه دولت به وضوح می توان دریافت که عملکرد آقاي روحانی و کابینه وي به گونه اي

 
است که در بسیاري از ابعاد از جمله اقتصادي و معیشت مردم به هیچ عنوان قابل دفاع نیست. 

قربانی پور تصریح کرد: مشکلات اصلی از زمانی شروع شد که مذاکرات هسته اي منجر به توافق برجامی شد که دولت آب خوردن
مردم را نیز به تحقق این توافق باطرف هاي اروپایی و آمریکایی گره زده بود و به جاي رسیدگی به مشکلات اقتصادي کشور همواره

 
مردم را وعده سیب و گلابی برجام می داد. 

 
کاهش بی سابقه محبوبیت رئیس جمهور گواه روشنی بر عملکرد بسیار ضعیف دولت است 

این کارشناس مسائل سیاسی افزود: در مجموع نیمه دوم دولت آقاي روحانی همچنان در فضاي توافقی گذشته و می گذرد که هیچ
دستاوردي براي کشور نداشت که هیچ بلکه امتیازات زیادي به طرف هاي مقابل واگذار شد و طرف هاي برجام را بیش از پیش گستاخ

 
و سهم خواه کرده است. 

وي اظهار کرد: وضعیت اقتصادي حال حاضر کشور از جمله رشد افسار گسیخته و روز به روز قیمت دلار، طلا و سکه و کالاهاي
اساسی بیانگر سوءمدیریت و بی تدبیري دولتی است که هیچ اراده اي براي بهره گیري از امکانات و ظرفیت هاي عظیم داخل کشور

 
براي حل مشکلات اقتصادي و...نداشته و ندارد. 



قربانی پور افزود: متأسفانه دولت حل مشکلات را با نگاه به خارج از کشور و مذاکره و ارتباط بیگانگانی می داند که در طول بیش از
40سال از عمر انقلاب اسلامی ایران از هیچ تلاش و کوششی براي ضربه زدن به نظام مقدس جمهوري اسلامی دریغ نکرده اند و

 
ظالمانه ترین تحریم ها و وحشیانه ترین ترورها را علیه این ملت و فرزندان این ملت انجام داده اند. 

این کارشناس مسائل سیاسی بیان کرد: در مجموع عملکرد دولت به گونه اي بوده است که در حال حاضر فشار اقتصادي و معیشتی
بسیار زیادي به آحاد جامعه به ویژه طبقات ضعیف تر و مستضعف آورده است و سفره مردم را به مراتب کوچکتر از قبل از سال
92یعنی قبل از روي کار آمدن دولت روحانی کرده است وکاهش بی سابقه محبوبیت رئیس جمهور در پایین ترین حد پس از انقلاب

 
خود موید و گواه روشنی بر عملکرد بسیار ضعیف دولت است. 

انتهاي پیام/



رونمایی از شش طرح فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1399/12/05

آیین رونمایی از شش طرح و خدمت فناورانه و زیرساختی بانک صنعت و معدن با حضور دکتر واعظی رییس دفتر رییس جمهور

 
و سرپرست نهاد ریاست جمهوري و جمعی از استانداران و مدیران ارشد دولتی و بخش خصوصی برگزار شد. 

به گزارش آرمان اقتصادي به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، در این مراسم که از طریق سیستم ویدئو کنفرانس روز
دوشنبه چهارم اسفندماه در محل سالن همایشهاي این بانک برگزار شد، ساختمان هاي جدید سرپرستی این بانک در استانهاي کرمان
و خراسان جنوبی و اسکله اختصاصی شرکت بازرگانی خدمات بندري ایران به صورت ارتباط مجازي با مدیران استانی این بانک و
مدیرعامل شرکت صنایع شیمیایی ایران مورد افتتاح قرار گرفت و همچنین از سه محصول جدید این بانک در حوزه فناوري اطلاعات و

 
خدمات الکترونیکی بانکی رونمایی شد. 

دکتر واعظی در حاشیه این مراسم، ضمن ابراز خرسندي از دستاوردهاي بانک صنعت و معدن در دوران دولت تدبیر و امید اظهار
داشت: در این بانک شاهد یک تحول عظیم هستیم بطوریکه در تمام زمینه ها پیشگام است و با تمرکزي که بر روي توسعه بخش
معدنی بخصوص در دو استان کرمان و خراسان جنوبی که امروز پروژه هاي ساختمانی جدیدي نیز براي افتتاح داشتند و استان بوشهر
که پروژه اسکله تخصصی شرکت خدمات بندري آن مورد بهره برداري قرار گرفت، نقش مؤثري در استفاده از ظرفیت هاي این استانها

 
در رشد و توسعه همه جانبه کشور دارد. 

دکتر واعظی تصریح کرد: ایجاد شفافیت و افزایش سرعت سیستم هاي اطلاعاتی و بانکداري و استفاده از تمام مزیت هایی که قدرت
خدمات دهی بانک ها را تقویت می کند یک الزام است و بانک صنعت و معدن با تکیه بر نیروي انسانی متخصص و ظرفیت هاي

 
تجربی و علمی خود در این مسیر گام هاي موفقی برداشته است. 

رییس دفتر رییس جمهور در ادامه تأکید کرد: در شرایطی از این طرح هاي مهم و پر اهمیت رونمایی می کنیم که کشور سه سال
بسیار سخت را گذراند که براي دولت، نظام، بخش خصوصی و بانک ها و از همه مهم تر مردم سال پر مشقتی بود؛ کسانی که این
جنگ اقتصادي را براي کشورمان طراحی کردند، هدفشان سه ماهه بود تا با حجم زیاد فشار ظرف سه ماه مردم را در مقابل نظام و

 
حکومت بسیج کنند. 

سرپرست نهاد ریاست جمهوري با اشاره به شکست رییس جمهور پیشین آمریکا در اتخاذ سیاست خروج از برجام یادآور شد: دنیا
فهمید که در مورد ایران زبان زور کارایی ندارد و حتی امروز آمریکاییها درخواست دولت قبلی این کشور براي بازگرداندن تحریم هاي

 
شوراي امنیت را پس گرفتند و براي بازگشت به برجام و برداشتن تحریم ها تلاش می کنند. 

وي گفت: ما باید از مردم نجیب کشورمان تشکر و قدردانی کنیم که با این همه گرانی و نوساناتی که با تهدید و فشارها موجب افزایش
قیمت ارز و به تبع آن قیمت کالاها شد، مقاومت کردند و اگر مقاومت مردم، تلاش بخش خصوصی، مسئولان و نظام نبود، اکنون به

 
آینده امیدوار نبودیم. 



واعظی ادامه داد: همه در از بین بردن سیاست هاي ترامپ نقش داشتند. اکنون همه خوشحال هستند که ترامپ حذف شده است و
باید از ایران هم تشکر شود زیرا، در مقابل این فرد مقاومت کردیم و ایران مهم ترین سوژه ترامپ بود. حتی در زمانی که راي ها را در

 
انتخابات آمریکا می شمارند هم در مبارزات انتخاباتی، ایران موضوع اصلی انتخاباتی و مهم در سیاست خارجی آن ها بود. 

دکتر واعظی گفت: هر آنچه بود گذشت و امروز فشار حداکثري شکست خورده است و اکنون تحریم و جنگ اقتصادي روزها و هفته
هاي پایانی خود را سپري می کند البته چه در آمریکا ترامپ برنده می شد و چه بایدن، باید سیاست خود را نسبت به ایران تغییر می

 
دادند. روز شنبه وزیر امور خارجه آمریکا گفت فشار حداکثري تمام شده و زبان تحریم دیگر اثر ندارد. 

دکتر واعظی تصریح کرد: دولت جدید آمریکا تمدید تحریم ها را پس گرفت که براي ایران اقدام مهمی است و شرایط امروز ایران با
چند ماه قبل کاملا متفاوت شده است. من مطمئن هستم که مسیري که داریم می رویم ممکن است گرفتاري هایی داشته باشد اما
هدف گذاري ما این است که تحریم هاي برجامی به اضافه 1600 تحریمی که ترامپ در چهار سال ریاست جمهوري خود بر ایران

 
اعمال کرده بود، برداشته شود که من خوشبین هستم که این اتفاق می افتد. 

وي با بیان اینکه آمریکا به دنبال مذاکره است و ما چارچوبی براي این امر تعیین کرده ایم، بیان کرد: در برجام براساس تعهدات پاي
تعهدات خود ایستادیم درحالیکه با نقض تعهد از سوي آمریکا تعهدات خود را کاهش دادیم اما پاي تعهدات خود ایستادیم. امروز می
توانیم از برجام براي برداشت همه تحریم ها استفاده کنیم. در سال 1400 شرایط بسیار متفاوت از امسال است به گونه اي که روابط
خارجی، صادرات، روابط بانکی و تجاري تغییر خواهد کرد البته نظام ما دشمنانی هم دارد تا نگذارند آمریکا به برجام برگردد و دیدیم
در این یک هفته گذشته هم در داخل کشور و هم رسانه هاي خارجی چه قدر تبلیغ کردند که پنجم اسفند روزي است که عملا

 
برجام به هم می خورد. 

رئیس دفتر رییس جمهور گفت: روز گذشته با مدیر کل آژانس اتمی در ایران مذاکرات بسیار خوبی داشتیم و در نتیجه ما به فرمولی
رسیدیم که قانون مجلس محترم شمرده شود و اجرا شود. نظارت هاي آن ها بر اساس پادمان باشد. ما از ابتدا گفته ایم که به هیچ
وجه دنبال فعالیت هاي مخفی در ساخت سلاح هاي هسته اي نیستیم، ولی این حق را براي خود قائل هستیم تا از فناوري هاي اتمی

 
استفاده کنیم. 

وي تأکید کرد: موضع ما مشخص است و مکانیزم نظارت و شفافیت را قبول داریم به گونه اي که پروتکل الحاقی مربوط به مجلس
است و اینکه به روش پادمان بتوانند نظارت کنند. دکتر واعظی گفت: به نظر می رسد این توانایی در کشور ما است که با وجود سختی
ها و مشکلات بزرگ راه حل پیدا کنیم. موضوع برداشتن تحریم یک بحث است و مسالهFATF یک بحث دیگر، FATF و دو لایحه
اي که در مجمع تشخیص مصلحت نظام وجود دارد، براي دولت بسیار مهم است و با تحریم ها نمی توانستیم با دنیا معامله کنیم، اما
وقتی تحریم ها برداشته شود ما نمی توانیم خود تحریم داشته باشیم و مجمع تشخیص مصلحت نظام باید بتواند یک تصمیم درستی
بگیرد تا فشار از بانک ها، بخش خصوصی و اقتصاد برداشته شود. اکنون اقتصاد کشور باید خود را براي شرایط دیگري آماده کند تا

 
بتواند مثل سالهاي 95 و 96 در صادردت و واردات با دنیا ارتباط برقرار کند. 

وي با بیان اینکه دولت با پافشاري که بر بودجه داشت نگذاشت تا شاکله بودجه تغییر کند، ادامه داد: زیرا اگر شاکله آن بهم می خورد
نمی توانستیم آن را به مرحله اجرا برسانیم. بانک ها و بخش اقتصادي کشور باید برنامه ریزي کنند که اگر تحریم ها نباشد باید چه

 
کار کنند و خودمان را براي شرایط جدید آماده کنیم. 

سرپرست نهاد ریاست جمهوري در پایان اعلام کرد: گزارش هایی که از بانک ها به ما می رسد بیانگر این است که خوب توانستند در



شرایط سخت خود را وفق دهند و شرایط را مدیریت کنند. خوشبختانه امسال این پنجاه و دومین برنامه استانی است که با وجود
محدودیت برگزاري سفرهاي استانی برگزار کردیم. کرونا براي اقتصاد همه کشورها محدودیت ایجاد کرده است ولی ما با این وجود
پروژه هاي زیادي را به بهره برداري رسانده ایم که نشان از همت بانک ها و بخش خصوصی دارد. همه دارند تلاش می کنند تا اقتصاد
کشور روي پاي خود بایستد و ما اگر دست به دست هم نمی دادیم امروز نمی توانستیم با افتخار در مقابل آمریکا حرف بزنیم و از

 
پنجم اسفند ماه قانون مجلس اجرا می شود و ایران به پروتکل الحاقی از این زمان به بعد متعهد نخواهد بود. 

دکتر حسین مهري مدیرعامل این بانک نیز ضمن خوشامدگویی به تمامی حضار به خصوص دست اندرکاران عرصه تولید و اشتغال
کشور و تبریک به مناسبت ولادت با سعادت امام جواد (ع) و حضرت امیرالمؤمنین (ع) اظهار داشت: مایه مباهات است که در دوران
فعالیت دولت تدبیر و امید در جهت ارتقاي صنایع کشور اقدامات شایسته اي صورت گرفته و علیرغم تحریم هاي ظالمانه اقتصادي که
به صورت مستقیم بخش تولید و شبکه بانکی کشور را هدف قرار داده و شیوع ویروس کرونا که بر فضاي کسب و کارها تأثیرگذار بوده
است در سایه حمایت همه جانبه دولت و با عزم راسخ و کار جهادي تولیدکنندگان و کارآفرینان عزیز، شاهد موفقیت هاي روزافزون و
اعتلاي بخش هاي مهم صنعتی کشور هستیم و این جفاي به نظام است که برخی سیاه نمایی می کنند و اقدامات دولت را کم اهمیت

 
جلوه می دهند. 

دکتر مهري اعلام داشت: در دوران دولت یازدهم و دوازدهم توسط این بانک در مجموع به 316 طرح بزرگ و زیربنایی مبلغ 227 هزار

 
و 302 میلیارد ریال و بالغ بر 12 میلیارد یورو تسهیلات پرداخت شد. 

مدیرعامل این بانک عنوان داشت: در یازده ماهه امسال، از 22 طرح مهم که از سوي این بانک با تسهیلات ارزي به مبلغ 2 میلیارد و
948 میلیون یورو و تسهیلات ریالی 12 هزار و 730 میلیارد ریال تأمین مالی شده است، 14 طرح توسط رییس جمهور و به ترتیب
یک طرح توسط معاون اول رییس جمهور، دو طرح با حضور معاون رییس جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه، یک طرح رییس
بنیاد مستضعفان و چهار طرح نیز توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت مورد بهره برداري قرار گرفت و براي 8000 نفر به صورت

 
مستقیم اشتغال ایجاد شد. 

وي گفت: در سال جهش تولید در برخی شاخص هاي عملکردي مانند وصول مطالبات، گشایش اعتبارات اسنادي و ضمانتنامه هاي

 
ریالی، رشد بیش از 100 درصد را شاهد بودیم اما هدفگذاري ما براي ارتقاي تمامی شاخص هاي عملکردي به این میزان است. 

دکتر مهري در فراز دیگري از سخنان خود به واگذاري هاي انجام شده اشاره کرد و افزود: در سال 98 شرکت هاي سرمایه گذاري
توسعه صنعت و تجارت و سیمان مازندران از شرکت هاي بورسی متعلق به بانک ، صندوق مالی توسعه تکنولوژي ایران از شرکت هاي
غیر بورسی این بانک و لاستیک پارس، نخ خمین و کاغذ کارون از شرکت هاي غیر بورسی مربوط به شرکت آتیه دماوند واگذار شدند.

مدیرعامل بانک صنعت و معدن همچنین از ارائه 18 هزار و 412 میلیارد ریال به شرکت هاي دانش بنیان در 11 ماهه سال 99 خبر
داد. وي افزود: امروز نظاره گر به ثمر نشستن تلاش هاي تمامی مدیران و کارکنان مجموعه بانک صنعت و معدن به ویژه در بخش
امور فناوري اطلاعات و ارتباطات هستیم که با همت والاي آنان از سه پروژه مهم در این حوزه رونمایی می شود؛ نخست، طرح احراز
هویت غیرحضوري که از طریق تلفن همراه هوشمند و با تطابق اطلاعات کد ملی و مالکیت شماره تلفن همراه از طریق سامانه هاي
وزارت کشور و وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات انجام و نتایج براي اجابت درخواستهاي مشتري مورد استفاده قرار می گیرد و بانک
صنعت و معدن در حال حاضر تعریف مشتري و افتتاح حساب را به عنوان اقدامات پایه براي شناسایی و تسهیل انواع عملیات بانکی
مرتبط با حسابها را فراهم نموده است. دومین محصول فناورانه این بانک، اعتبارسنجی اصالت نشانی مشتریان است که به منظور رفاه
حال مشتریان در خصوص اخذ مکرر نشانی محل سکونت یا فعالیت کاري ایشان براي ارائه خدمات بانکی مختلف در مقاطع زمانی



متفاوت و در قالب فرم هاي متعدد و همچنین پیشگیري از ریسک هاي مترتب بر عدم اصالت سنجی نشانی ها، بانک صنعت و معدن
اقدام به راه اندازیطرحی تحت عنوان اعتبارسنجی اصالت نشانی مشتریان نموده است. در این طرح اطلاعات محل سکونت، محل کار و
فعالیت اقتصادي اعلامی توسط متقاضیان اعتباري (متقاضیان تسهیلات بانکی، ضامنین و ...) و مشتریان، قبل از پرداخت تسهیلات و
یا ارائه خدمات بانکی، بررسی و اعتبارسنجی می گردد. بدین شرح که پس از درج اطلاعات مشتري در سامانه، به طور خودکار نامه اي
با فرمت استاندارد و از پیش تعیین شده به نشانی ثبت شده ارسال می گردد و پس از احراز هویت مشتري توسط مامور پست به
ایشان تحویل داده می شود تا کد تأییدیه دریافتی را از طریق یکی از کانالهاي ارتباطی اعلام نماید و در نهایت، ایجاد مرکز عملیات
امنیت (SOC) که از مهمترین دستاورد هاي بانک صنعت و معدن در سال 1399 است. این مرکز، شامل مجموعه اي از ابزارها،
فرآیندها و عوامل انسانی است که به صورت پیوسته، وقایع امنیتی تولید شده توسط تجهیزات را براي شناسایی رخدادهاي امنیتی
رصد می کند تا دیدگاهی جامع نسبت به وضعیت امنیت سازمان ایجاد می نماید. در واقع این مرکز، یک واحد متمرکز پایش امنیتی
است که به واسطه اطلاع رسانی هاي خودکار حوادث و وقایع، تولید گزارش هاي جزئی و کلی، پاسخ دهی خودکار به حوادث و وقایع،
رویکردي پیشگیرانه را در جهت مدیریت ریسک هاي امنیتی ایجاد نموده است و متضمن امنیت اطلاعات و عملیات بانکداري

 
الکترونیکی و سرویس هاي جدید دیجیتالی فعلی و آتی بانک می باشد. 

دکتر مهري تصریح کرد: این بانک به لحاظ ایجاد فضاها و زیرساخت هاي مورد نیاز و درخور شأن مشتریان نیز همواره پیشرو بوده و
اکنون با افتتاح ساختمان هاي جدید سرپرستی استانهاي خراسان جنوبی و کرمان، انتظار می رود جایگاه خود به عنوان یک بانک
توسعه اي و تخصصی را ارتقا بخشیده و با ایجاد فضاي کاري مناسب تر و تلاش و تشریک مساعی کارکنان حاضر در این مجموعه،

 
همچون گذشته عملکرد مطلوب و مؤثري داشته باشد و مراتب رضایت مشتریان ارزشمند این بانک را فراهم آورد. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود به افتتاح پروژه عظیم اسکله اختصاصی شرکت خدمات بندري ایران اشاره کرد و گفت: شرکت
صنایع شیمیایی ایران که از شرکت هاي زیرمجموعه این بانک است، تاسیسات بوشهر را که شامل اسکله و مخازن نگهداري مواد
شیمیایی و پتروشیمیایی می باشد با هدف مدیریت بهتر هزینه ها و اقدامات اجرایی مورد لزوم و نیز سرعت بخشیدن و تسهیل
اقدامات صادراتی محصولات خود در سال 81 خریداري کرد. این اسکله اختصاصی متعلق به شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران
قبل از انقلاب ساخته شده بود که در سال 1391 بر اثر برخورد شناورها با اسکله به شدت آسیب دیده و غیر قابل استفاده شده بود اما
به دلیل اهمیت آن در بهبود و توسعه فعالیتهاي شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران و مجموعه بزرگ شرکت صنایع شیمیایی

 
ایران اراده مدیران شرکت بر آن قرار گرفت که مورد بازسازي و تعمیر قرار گیرد. 

وي ادامه داد: در اواخر سال 1397 پروژه بازسازي اسکله مزبور در دستور کار شرکت قرار گرفت و پس از طی مراحل لازم، برآورد
هزینه هاي بازسازي و پیگیري هاي مداوم جهت اخذ مجوزهاي مربوطه، نهایتاً در ابتداي سال 1398 با مساعدت اداره کل بنادر و
دریانوردي استان بوشهر، اقدامات ساخت اسکله جدید آغاز شد و مقرر شد اسکله قدیمی از دریا خارج گردد که در مدت زمان شش

 
ماه با موفقیت کامل به انجام رسید. 

دکتر مهري بیان داشت: ساخت، نصب و راه اندازي اسکله جدید نیز بر اساس فناوریهاي نوین و طراحی جدید و مدرن شکل گرفته و
اجراي کامل این پروژه ملی، از آغاز تا مرحله بهره برداري کمتر از 2 سال به طول انجامید که بدون شک برگ زرین و سند افتخاري

 
براي بانک صنعت و معدن، مجموعه بزرگ شرکت صنایع شیمیایی ایران و بالاخص شرکت بازرگانی و خدمات بندري ایران است. 

گفتنی است در خلال این مراسم هر یک از مدیران استانی این بانک در استانهاي کرمان و خراسان جنوبی و مدیرعامل شرکت صنایع
شیمیایی ایران گزارش هایی از نحوه عملکرد و روند اجراي پروژه هاي مورد افتتاح ارائه کردند و دکتر یوسفی نیا معاون برنامه ریزي و

فناوري بانک صنعت و معدن نیز گزارش مبسوطی در خصوص سه محصول فناورانه این بانک قرائت نمود.





عیدي! مجلس به وکلا در قانون بودجه

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1399/12/05

به موازات روزهاي عمر مجلس یازدهم،طرح و ایده هاي عجیب و غریب علیه نهاد وکالت ومرتبط با عدلیه و حقوق قضایی
ملت انشاء یا مطرح شده است.گویی راه برون رفت از مشکلات ملت اعم از مشکلات معیشتی و...افزایش نرخ مالیاتی وکلا و

افزایش تعداد وکلاست!!

 
محمد هادي جعفرپور 

به موازات روزهاي عمر مجلس یازدهم،طرح و ایده هاي عجیب و
غریب علیه نهاد وکالت ومرتبط با عدلیه و حقوق قضایی ملت
انشاء یا مطرح شده است.گویی راه برون رفت از مشکلات ملت
اعم از مشکلات معیشتی و...افزایش نرخ مالیاتی وکلا و افزایش

 
تعداد وکلاست!! 

از کسب و کار تلقی کردن وکالت تا مجوز حضور وکیل مدنی در
شوراي حل اختلاف در مجلسی که دغدغه ي اشتغال جوانان را
بهانه ي ارائه چنین ایده هایی اعلام می کند که با مجوز اشتغال
بازنشستگان نقض غرض می کنند.نمی بایست توقع همراهی و

شنیدن نقدهاي منصفانه را داشت اما کمترین توقع از نمایندگان مجلس رعایت حداقل هاي قانونگذاري است و از جمله این حداقل ها

 
رعایت اصول و مختصات قانون نویسی است. 

پیشتر به قدر فهم یک دانشجوي علم حقوق عرض شده که انشاء قانون با تصویب قانون امري است علیحده و مقدمه ي واجب انشاء و
خلق قانون بهره مندي از تخصص و اندیشه ي مرتبط با موضوع طرح یا لایحه پیشنهادي است.سپس رعایت اوصاف ذاتی قوانین از
منظرهاي مختلفی مانند قوانین موقتی و دائمی،قانون شکلی و ماهوي،قانون امري و تکمیلی و...یقینا تفاوت این اصطلاحات را حقوق
خوانان عزیز می دانند و توقعی نداریم که مجلسیان محترم از این امور مطلع باشند اما این توقع درست و به جاست که نمایندگان
ملت می بایست پیش از ورود به چنین مقوله اي با اهل فن مشاوره اي داشته باشند تا وقت و انرژي خادمان ملت به موازات بیت المال

 
در امري عبث حیف و میل نشود. 

حضرات مجلس نشین بدانید و آگاه شوید که قانون بودجه در هر نظام سیاسی قانونی موقت و مقید به زمان مشخصی است که بر
خلاف قوانین دائمی پس از انقضاء زمان مقرر،اثري از این قانون نباید بر جا بماند.چراکه قانون بودجه بنا بر مقتضیات زمانی و نیازهاي
مالی روز جامعه براي یک دوره یکساله تصویب می شود لذا نمی توان در قانون بودجه اقدام به انشاء حکم کلی با محوریت مکلف

 
کردن یک قشر خاص از جامعه در پرداخت مالیات با شیوه اي منحصر به فردکرد. 

مجموع قوانین مالیاتی به صراحت تکالیف مودیان مالیاتی را تبیین و تعریف کرده است و چنانچه نقص و ایرادي بر این قانون وارد

 
است راهکار رفع این نواقص قانون بودجه نیست بلکه طرق متعددي از جمله:تصویب مصوبه اي در قالب الحاقیه یا اصلاحیه و..است. 



با این وصف کاش نمایندگان انقلابی مجلس منت گذاشته توضیح می فرمودند که بنا بر کدام اصول و ضرورت قانون نویسی در قانون
بودجه1400 مستند به ماده103و169مکرر قانون مالیات هاي مستقیم به منظور افزایش درآمدهاي دولت!!از طریق ابطال تمبر مالیاتی
و...انشاء کیفر کرده در صورت احراز خلاف گویی وکیل در اظهارنامه مالیاتی مجوز اخذ جریمه مالیاتی تا پنج برابر اختلاف کشف شده

 
را به سازمان مالیاتی کشور می دهند؟ 

انشاء چنین حکمی در قانون بودجه با اصول و مبانی قراردادهاي حق الوکاله و تکلیف وکلا در جریان دادرسی مغایرت فاحش
دارد.چراکه شیوه دریافت حق الوکاله وکلا،زمان قطع ارتباط وکیل با موکل و..تابع متغییرهایی است که نمی توان در قانون بودجه به

 
آن اشاره کرد. 

ماهیت قانون بودجه پیش بینی درآمدها و هزینه هاي کشور است اما در هیچ نظام تقیینی دیده نمی شود که اولا در فرض تعریف
منبع درآمد دولت فقط یک قشر خاص مخاطب قرار گیرد و سایر اقشار جامعه مواجه با تکلیف نباشند حال اینکه بسیاري از مشاغل
در شیوه و طریق کسب درآمد مانند وکلا تابع قرارداد مالی و در ابواب جمعی ماده103و...تعریف می شوند ثانیا بر فرض توجیه انشاء

 
چنین تکلیفی براي وکلا،انشاء کیفر جریمه در قانون بودجه چطور توجیه می شود؟ 

ثالثا حال که دست نمایندگان ملت گرم شده و از هر بام و بري طرح و لایحه اي مرتبط با وکلا بر صفحه کاغذ نقش می زنند لطف
کرده، منت گذاشته در قالب مقدمه اي مختصر یا...بفرمایند وکلا به موازات قبول چنین تکالیفی از کدام خدمات کشوري بهره مند می
شوند؟چرا که ما آموخته ایم درعوض تحمیل هر تکلیفی، حقی ایجاد می شود!فی المثل حق بهره مندي از بیمه سلامت،امنیت
شغلی،امنیت جانی،براي تنظیم همان قرارداد الکترونیکی نیاز به اینترنت است آیا در محاسبه درآمد و هزینه وکلا ،هزینه هاي از این
دست محاسبه می شود ، در قانون حقی تحت عنوان داشتن تامینات شغل قضا براي وکلا تعریف شده است!آیا زمینه ي اجرایی شدن
این حق را فراهم کرده اید؟این حداقل هایی است که تنها در مجموع قوانین دیده و در عالم واقع هیچ نشانی از آن ندیده ایم.شما که
به کرات وکلا را موضوع طرح و لایحه قرار می دهید،چرا براي یکبار هم که شده در این انبوه طرح و لایحه،حق و امتیازي براي وکلا

 
انشاء نمی کنید؟ 

اگرچه گفتنی ها بسیار است اما به همین مختصر بسنده کرده،امید است که برخلاف رسم مالوف پاسخی شنیده یا واکنشی دیده شود.

وکیل دادگستري




